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Αθήνα, σήµερα στις 16 Ιουλίου 2010, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.46’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΥ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 15 Ιουλίου
2010 εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΡΞΖ’ συνεδριάσεώς του, της Πέ-
µπτης 15 Ιουλίου 2010, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολό
του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της από 26 Μαΐου 2010 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Αναστολή των εργασιών των δικα-
στικών υπηρεσιών του ∆ικαστικού Μεγάρου Θεσσαλονίκης, των
Προθεσµιών και των Πλειστηριασµών» και άλλες διατάξεις»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Κωνσταντίνο Σπη-
λιόπουλο, Βουλευτή Αχαΐας τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ελευσίνας Αττικής δια-
µαρτύρεται για τη µη συµµετοχή του ∆ήµου στο ∆ιοικητικό
Συµβούλιο του Οργανισµού Λιµένος Ελευσίνος.

2) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ και Β’ Αθηνών
κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η
Πανελλήνια Οµοσπονδία Πολιτικών Συνταξιούχων αιτείται τις
γερµανικές αποζηµιώσεις των θυµάτων από τα στρατεύµατα κα-
τοχής, τις επανορθώσεις και την επιστροφή των κατοχικών δα-
νείων.

3) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Ίδρυµα «Άσυλο του Παιδιού»
αιτείται τη σύνταξη ειδικής νοµοθετικής ρύθµισης προκειµένου
να λυθεί το θέµα της άδειας λειτουργίας του ιδρύµατος.

4) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Φορτηγών Αυ-
τοκινητιστών Ελλάδος ∆ιεθνών Μεταφορών αιτείται την επιδό-
τηση της αντικατάστασης παλαιών φορτηγών µε νέας
αντιρρυπαντικής τεχνολογίας.

5) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία ∆ικαστικών Υπαλ-

λήλων Ελλάδας αιτείται ανακατανοµή και αύξηση των οργανικών
θέσεων του κλάδου τους.

6) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ιωάννης Γ. Κουλούρης δια-
µαρτύρεται για τις αδικίες που προκαλούνται µε το νέο οικονο-
µικό νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης.

7) Η Βουλευτής ∆ωδεκανήσου κ. ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙ∆Η κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το ∆ηµοτικό Λιµενικό Ταµείο Πάτµου αι-
τείται την άµεση εξεύρεση ∆ιευθύνουσας Υπηρεσίας για την επί-
βλεψη του έργου: «Θωράκιση -προστασία του κρηπιδοτοίχου
λιµένα Σκάλας Πάτµου από τις προπέλες των σύγχρονων
πλοίων».

8) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται να δοθεί το επίδοµα από
τον Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας στους χιλιάδες δικαιούχους
του Ν. Ηρακλείου Κρήτης.

9) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Κυνηγετική Οµοσπονδία Μακεδονίας Θρά-
κης καταγγέλλει την µη κυβερνητική οργάνωση «GREENPEACE»
για τις εργασιακές σχέσεις που έχει επιβάλλει σε εργαζοµένους
της, και για την προνοµιακή σχέση που απολαµβάνει από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος .

10) Η Βουλευτής Κορινθίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Βόχας Ν. Κορινθίας αι-
τείται να αρχίσουν άµεσα οι εργασίες ανασκαφής στον
αρχαιολογικό χώρο στη θέση «Νταράνη» του ∆ήµου του.

11) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Περιβαλλοντικός Σύνδεσµος
∆ήµων Αθήνας -Πειραιά αιτείται την επανεξέταση της απόφασης
του Υπουργείου για µείωση του ποσού οικονοµικής ενίσχυσης
του, καθώς και την καταβολή της προβλεπόµενης από το νόµο
επιχορήγησης που έχει καθυστερήσει.

12) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία τα ∆ιοικητικά Συµβούλια των Πολιτιστι-
κών Συλλόγων των ∆ήµων Αλιφείρας -Ανδρίτσαινας και Φιγαλείας
αιτούνται την ίδρυση ενός ορεινού ∆ήµου µε την επωνυµία «Επι-
κούρειος Απόλλωνας», ο οποίος θα αποτελείται από τα τοπικά
διαµερίσµατα των δήµων αυτών.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΞΗ’
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13) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος των ∆ηµοτικών Υπαλ-
λήλων Επαρχίας Γιαννιτσών και ο Σύλλογος των Εργαζοµένων
στους ΟΤΑ Νοµού Πέλλας διαµαρτύρονται για τα µέτρα που
προτείνει το νέο ασφαλιστικό νοµοσχέδιο.

14) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Χρυσή Α. Πατρώνα κάτοχος ∆ι-
πλωµάτων Βυζαντινής Μουσικής - Ακορντεόν-Πιάνου και
Αρµονίας ζητεί την άµεση διευθέτηση του αιτήµατός της για συµ-
ψηφισµό της προϋπηρεσίας της στο σύστηµα του Υπουργείου
Παιδείας .

15) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε

αναφορά µε την οποία αιτείται την επίλυση του προβλήµατος
που προέκυψε από την απουσία αγροτικού γιατρού στο χωριό
Μακρυρράχη του ∆ήµου Ζαγοράς.

16) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία αιτείται την άµεση στελέχωση του Κέ-
ντρου Υγείας Σκιάθου µε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 10810/31/05/2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Λεβέντη Αθανάσιου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 1683Β/24-6-2010
έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:

10372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10374 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



2. Στην µε αριθµό 10860/01/06/2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κατρίνη Μιχάλη δόθηκε µε το υπ αριθµ. 355/24-6-2010 έγ-

γραφο από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπί-
νων ∆ικαιωµάτων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΞΗ’ - 16 ΙΟΥΛΙΟΥ 2010 10375



3. Στην µε αριθµό 11033/03-06-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ αριθµ. οικ35299/24-6-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:

10376 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



4. Στην µε αριθµό 11080/04/06/2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Παφίλη Αθανάσιου, Ζιώγα Ιωάννη, Κανέλλη Γαρυφαλλιάς
(Λιάνας), Μανωλάκου ∆ιαµάντως, Παπακωνσταντίνου Νικόλαου,

Σκυλλάκου Αντώνιου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 1731Β/24-6-2010
έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΞΗ’ - 16 ΙΟΥΛΙΟΥ 2010 10377



5. Στην µε αριθµό 11340/10/06/2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 21/339/ΑΣ

677δις /24-6-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακό-
λουθη απάντηση:

10378 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερησία διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οι-
κονοµικών: «Μεταρρύθµιση Συνταξιοδοτικού Συστήµατος του
∆ηµοσίου και συναφείς διατάξεις».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια µικρή επεξηγηµατική πα-
ρέµβαση της νοµοτεχνικής διατύπωσης που έχει διανεµηθεί.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πρόκειται για µια νοµοθετική αναδιατύπωση: Στο άρθρο 6 έχει
προστεθεί η παράγραφος 10, προκειµένου να θεµελιώνεται το
δικαίωµα των γυναικών µε ανήλικα παιδιά στην εικοσιπενταετία,
µε βάση το χρόνο και όχι την ηµεροµηνία ενηλικίωσης του τέ-
κνου.

Για να επωφεληθούν αυτής της διάταξης και οι γυναίκες, που
θεµελιώνουν δικαίωµα σύνταξης µέχρι τις 31 ∆εκεµβρίου 2010 -
διότι όπως ήταν γραµµένη η διάταξη δεν γινόταν σαφές ότι αυτό
ισχύει- θα ήθελα να κάνω µια επαναδιατύπωση:

Στο άρθρο 6 παράγραφος 11, εδάφιο α’, στην πρώτη σειρά
µετά τις λέξεις «οι διατάξεις» προστίθενται οι λέξεις «των παρα-
γράφων 1 έως και 9». Και στο τέλος του εδαφίου προστίθενται οι
λέξεις «σε συνδυασµό µε τις διατάξεις της παραγράφου 10».

Αυτή η επαναδιατύπωση γίνεται, για να µην υπάρξει πρόβληµα
ερµηνείας σε σχέση µε τις γυναίκες που θεµελιώνουν δικαίωµα
σύνταξης µέχρι 31 ∆εκεµβρίου 2010.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ερωτάται το Σώµα: Γί-

νεται δεκτό και στο σύνολο το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οι-
κονοµικών: «Μεταρρύθµιση Συνταξιοδοτικού Συστήµατος του
∆ηµοσίου και συναφείς διατάξεις» ως διενεµήθη και µε τη νοµο-
τεχνική βελτίωση του κυρίου Υπουργού;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο, κατά πλειοψηφία, µε τη νοµοτεχνική βελ-
τίωση του κυρίου Υπουργού.

Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Με-
ταρρύθµιση Συνταξιοδοτικού Συστήµατος του ∆ηµοσίου και συ-
ναφείς διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«Μεταρρύθµιση Συνταξιοδοτικού Συστήµατος του ∆ηµοσίου
και συναφείς διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ
ΒΑΣΙΚΕΣ ΣΥΝΤΑΞΙΟ∆ΟΤΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 1
Εγγυήσεις - Εννοιολογικοί προσδιορισµοί

1. Το ∆ηµόσιο εγγυάται τη βιωσιµότητα του συνταξιοδοτικού
συστήµατος της χώρας µε σκοπό τη διασφάλιση αξιοπρεπούς
σύνταξης για κάθε δικαιούχο.

2. Βασική σύνταξη: Το ποσό της σύνταξης που δεν αναλογεί σε
ασφαλιστικές εισφορές και χορηγείται µετά την 1.1.2015 µε τις
προϋποθέσεις που ορίζει ο νόµος αυτός.

3. Αναλογική σύνταξη: Το ποσό της σύνταξης που αναλογεί
στις ασφαλιστικές εισφορές που καταβάλλουν για το χρόνο
ασφάλισης, που διανύεται από 1.1.2011 και εφεξής, οι τακτικοί
και µετακλητοί υπάλληλοι και λειτουργοί του ∆ηµοσίου, οι τακτι-
κοί και µετακλητοί υπάλληλοι της Βουλής, των Ν.Π.∆.∆. και των

Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµίδας, οι ιερείς και οι υπάλληλοι των εκκλη-
σιαστικών νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, καθώς και οι
στρατιωτικοί, που θεµελιώνουν δικαίωµα σύνταξης µετά την
1.1.2015 στο ∆ηµόσιο ή σε φορείς κύριας ασφάλισης.

Άρθρο 2
Ασφαλιστικό καθεστώς προσλαµβανόµενων

στο ∆ηµόσιο από 1.1.2011

1.α. Οι τακτικοί και µετακλητοί υπάλληλοι και λειτουργοί του
∆ηµοσίου, τακτικοί και µετακλητοί υπάλληλοι της Βουλής, των
Ν.Π.∆.∆. και των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµίδας, καθώς και οι ιερείς
και οι υπάλληλοι των εκκλησιαστικών νοµικών προσώπων δηµο-
σίου δικαίου, που προσλαµβάνονται για πρώτη φορά από
1.1.2011 και µετά, υπάγονται υποχρεωτικά και αυτοδίκαια στον
κλάδο κύριας σύνταξης του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ.

β. Τα ανωτέρω πρόσωπα ασφαλίζονται για ασθένεια, επικου-
ρική σύνταξη και εφάπαξ βοήθηµα στους οικείους φορείς, στους
οποίους υπάγονται όσοι από αυτούς έχουν ασφαλισθεί για
πρώτη φορά από 1.1.1993 και µετά στο ∆ηµόσιο ή σε φορείς κύ-
ριας ασφάλισης.

2. Οι διατάξεις της προηγούµενης παραγράφου εφαρµόζονται
και για τους στρατιωτικούς που κατατάσσονται από 1.1.2011 και
µετά, εξαιρουµένων των στρατευσίµων παθόντων οπλιτών στην
υπηρεσία και ένεκα ταύτης.

3. Οι διατάξεις: α) του ν.1897/1990 (ΦΕΚ 120 Α’), β) της παρ.
15 του άρθρου 9 και της παρ.17 του άρθρου 34 του π.δ.169/2007
(Κώδικας Πολιτικών και Στρατιωτικών Συντάξεων - ΦΕΚ 210 Α’)
και γ) µε βάση τις οποίες υπολογίζεται η σύνταξη όσων καθί-
στανται ανάπηροι εξαιτίας της υπηρεσίας και ένεκα ταύτης, κατά
το µέρος που αφορούν τον υπολογισµό της σύνταξης των προ-
σώπων που υπάγονται σε αυτές, εξακολουθούν να ισχύουν και
µετά την υπαγωγή των προσώπων που αναφέρονται στις παρα-
γράφους 1 και 2 στον κλάδο κύριας σύνταξης του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ.

4. Oι τακτικοί και µετακλητοί υπάλληλοι και λειτουργοί του ∆η-
µοσίου, τακτικοί και µετακλητοί υπάλληλοι της Βουλής, των
Ν.Π.∆.∆. και των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµίδας, καθώς και οι ιερείς
και οι υπάλληλοι των εκκλησιαστικών νοµικών προσώπων δηµο-
σίου δικαίου που υπηρετούν ή θα προσληφθούν µέχρι 31.12.2010
µπορούν να επιλέξουν προαιρετικά την υπαγωγή τους στο ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του νόµου αυτού. Με
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης µπορεί να καθορίζονται οι λεπτοµέρειες
εφαρµογής του προηγούµενου εδαφίου.

Άρθρο 3
Βασική σύνταξη

1. Από 1.1.2015 και εφεξής καθιερώνεται, για τους υπαγόµε-
νους στο συνταξιοδοτικό καθεστώς του ∆ηµοσίου, βασική σύ-
νταξη. Το ύψος της βασικής σύνταξης για το έτος 2010
καθορίζεται στο ποσό των τριακοσίων εξήντα ευρώ (360,00 ) µη-
νιαίως για 12 µήνες και αναπροσαρµόζεται σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις της παρ. 1 του άρθρου 7 του νόµου αυτού.

2. Την ανωτέρω βασική σύνταξη δικαιούνται:
α. Τα πρόσωπα των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 1, ανε-

ξαρτήτως χρόνου υπαγωγής στην ασφάλιση, που θεµελιώνουν
συνταξιοδοτικό δικαίωµα από την 1.1.2015 και εφεξής. Η βασική
σύνταξη καταβάλλεται από την ηµεροµηνία έναρξης της συντα-
ξιοδότησής τους. Για όσους η σύνταξη, σύµφωνα µε το άρθρο 4
του κεφαλαίου αυτού, αποτελεί άθροισµα δύο τµηµάτων, η βα-
σική σύνταξη υπολογίζεται αναλογικά µε βάση τα έτη ασφάλισης
από 1.1.2011 και εφεξής προς το συνολικό χρόνο ασφάλισης.

β. Το ποσό της βασικής σύνταξης µειώνεται αναλόγως όταν η
σύνταξη καταβάλλεται µειωµένη, σύµφωνα µε τις διατάξεις της
περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 56 του π.δ. 169/2007 (ΦΕΚ 210 Α’)
και της παρ. 7 του άρθρου 19 του ν. 2084/1992 (ΦΕΚ 165 Α’),
καθώς και όταν µεταβιβάζεται η σύνταξη λόγω θανάτου.

γ. Η µείωση της βασικής σύνταξης προκειµένου για τα πρό-
σωπα που λαµβάνουν µειωµένη σύνταξη, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις της περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 56 του π.δ. 169/2007 και
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της παρ. 7 του άρθρου 19 του ν. 2084/1992, ανέρχεται σε 1/200
για κάθε µήνα που υπολείπεται για τη συµπλήρωση του ορίου
ηλικίας πλήρους συνταξιοδότησης.

δ. Η βασική σύνταξη των προσώπων του τέταρτου εδαφίου
της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 1 και του τέταρτου εδαφίου
της παρ. 1 του άρθρου 26 του π.δ. 169/2007 και όσων από τα πα-
ραπάνω πρόσωπα υπάγονται στις διατάξεις του ν. 2084/1992,
καθώς και των προσώπων στα οποία καταβάλλεται σύνταξη λόγω
αναπηρίας, δεν µειώνεται ανεξαρτήτου ορίου ηλικίας.

ε. Όταν χορηγείται σύνταξη λόγω θανάτου, το ποσό της βασι-
κής σύνταξης προσδιορίζεται για τον επιζώντα σύζυγο και κάθε
συνδικαιούχο πρόσωπο, µε βάση το ποσοστό της σύνταξης που
δικαιούται καθένας από αυτούς, σύµφωνα µε τις οικείες διατά-
ξεις του π.δ. 169/2007 και του ν. 2084/1992.

Προκειµένου για τέκνα, η βασική σύνταξη καταβάλλεται για
όσο χρόνο δικαιούνται σύνταξη σύµφωνα µε τις οικείες διατά-
ξεις της συνταξιοδοτικής νοµοθεσίας του ∆ηµοσίου, µετά δε τη
διακοπή της συνταξιοδότησής τους, το ποσοστό της βασικής σύ-
νταξης που δικαιούνταν προσαυξάνει ανάλογα το µερίδιο σύ-
νταξης των λοιπών συνδικαιούχων προσώπων.

Εάν κάποιο από τα πρόσωπα της περίπτωσης αυτής λαµβάνει
σύνταξη και από ίδιο δικαίωµα ή περισσότερες από µία κύριες
συντάξεις λόγω θανάτου, από το ∆ηµόσιο ή οποιονδήποτε ασφα-
λιστικό φορέα, δικαιούται βασική σύνταξη για την εξ ιδίου δικαι-
ώµατος σύνταξη ή για τη µεγαλύτερη από τις συντάξεις λόγω
θανάτου.

στ. Προκειµένου για συνταξιούχους εξ ιδίου δικαιώµατος µε
περισσότερες της µιας συντάξεις χορηγείται µία βασική σύνταξη.
Στους συνταξιούχους ή δικαιούχους µιας πλήρους και µιας µει-
ωµένης σε ποσό κύριας σύνταξης, καταβάλλεται η βασική σύ-
νταξη κατά πλήρες ποσό από τον φορέα που χορηγεί την πλήρη
σύνταξη.

3. Την ανωτέρω βασική σύνταξη δικαιούνται όσοι δεν έχουν
συµπληρώσει 15 έτη ασφάλισης στο ∆ηµόσιο, εφόσον πληρούν
αθροιστικά τα παρακάτω κριτήρια:

α) έχουν συµπληρώσει το 65ο έτος της ηλικίας τους,
β) το ατοµικό και το οικογενειακό τους εισόδηµα από οποια-

δήποτε πηγή, κατά το προηγούµενο οικονοµικό έτος, δεν υπερ-
βαίνουν το ποσό των πέντε χιλιάδων σαράντα ευρώ (5.040 ) και
δέκα χιλιάδων ογδόντα ευρώ (10.080 ) αντίστοιχα. Τα ανωτέρω
ποσά ανακαθορίζονται κατά το ποσοστό αναπροσαρµογής της
βασικής σύνταξης,

γ) διαµένουν µόνιµα στην Ελλάδα για τουλάχιστον δεκαπέντε
(15) έτη µεταξύ του 15ου και του 65ου έτους της ηλικίας τους. Η
µόνιµη διαµονή αποδεικνύεται µε τη διαδικασία που προβλέπεται
για τη χορήγηση άδειας διαµονής στους πολίτες τρίτων χωρών.

Το ύψος της βασικής σύνταξης είναι πλήρες για όσους πλη-
ρούν αθροιστικά τα ανωτέρω κριτήρια και έχουν συµπληρώσει
στη χώρα τουλάχιστον τριάντα πέντε (35) πλήρη έτη µόνιµης δια-
µονής και µειώνεται κατά 1/35 για καθένα έτος που υπολείπεται
των τριάντα πέντε (35) ετών διαµονής. Η βασική σύνταξη στην
κατηγορία αυτή των δικαιούχων δεν µεταβιβάζεται. Αρµόδιος φο-
ρέας καταβολής της βασικής σύνταξης είναι ο φορέας που κα-
ταβάλλει το αναλογικό ποσό της σύνταξης.

4. η εφαρµογή της προηγούµενης παραγράφου γίνεται µε την
επιφύλαξη των ρυθµίσεων περί προστασίας των πολιτών των
κρατών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και των σχετι-
κών συµβάσεων που έχει κυρώσει η Ελλάδα.

Άρθρο 4
Αναλογικό ποσό σύνταξης

1. Το αναλογικό ποσό σύνταξης υπολογίζεται για κάθε πλήρες
έτος ασφάλισης, µε βάση ποσοστά επί των συντάξιµων αποδο-
χών, τα οποία καθορίζονται ως εξής:

ΕΤΗ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΕΤΗΣΙΟ ΠΟΣΟΣΤΟ
ΑΝΑΠΛΗΡΩΣΗΣ ΓΙΑ ΟΛΟ
ΤΟΝ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΟ ΒΙΟ

ΑΠΟ ΕΩΣ ΒΑΣΕΙ ΤΗΣ ΚΛΙΜΑΚΑΣ

1 15 0,80%
16 18 0,86%
19 21 0,92%
22 24 0,99%
25 27 1,06%
28 30 1,14%
31 33 1,22%
34 36 1,31%
37 39 1,40%
40 50 1,50%

Το τελικό ποσό σύνταξης καθορίζεται για όλα τα έτη µε βάση
το συντελεστή που αντιστοιχεί στο τελευταίο πλήρες έτος ασφά-
λισης.

2. Ως µηνιαίες συντάξιµες αποδοχές, για τον υπολογισµό της
αναλογικής σύνταξης λαµβάνεται υπόψη το πηλίκο της διαίρε-
σης του συνόλου των µηνιαίων ασφαλιστέων αποδοχών που
έλαβε ο υπάλληλος καθ’ όλη τη διάρκεια του εργασιακού του
βίου, πλην των αποδοχών του µήνα κατά τον οποίο υποβάλλεται
η αίτηση συνταξιοδότησης και επί των οποίων καταβλήθηκαν
ασφαλιστικές εισφορές, χωρίς τον υπολογισµό των τρίµηνων
αποδοχών, των δώρων εορτών και επιδόµατος αδείας, δια του
αριθµού των µηνών υπηρεσίας που έχει πραγµατοποιήσει ο
υπάλληλος εντός της χρονικής αυτής περιόδου. Για τον προσ-
διορισµό των παραπάνω ασφαλιστέων αποδοχών, οι αποδοχές
του υπαλλήλου, για κάθε ηµερολογιακό έτος, πλην των ασφαλι-
στέων αποδοχών του τελευταίου έτους ή τµήµατος έτους κατά
το οποίο υποβάλλεται η αίτηση συνταξιοδότησης, λαµβάνονται
υπόψη αυξηµένες κατά ποσοστό που καθορίζεται µε τυπικό νόµο
και µε βάση τη µεταβολή του ∆είκτη Τιµών Καταναλωτή και συ-
ντελεστή ωρίµανσης. Για το ποσοστό της αύξησης διατυπώνουν
αιτιολογηµένη γνώµη εκτός από την Ο.Κ.Ε. και η Ελληνική Στα-
τιστική Αρχή και η Εθνική Αναλογιστική Αρχή. Το τελευταίο εδά-
φιο της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 2232/ 1994 (ΦΕΚ 140 Α’)
εφαρµόζεται και για την έκφραση γνώµης της Ελληνικής Στατι-
στικής Αρχής και της Εθνικής Αναλογιστικής Αρχής.

3. Όσοι έχουν υπαχθεί για πρώτη φορά στην ασφάλιση του
∆ηµοσίου έως και 31.12.2010 και θεµελιώνουν δικαίωµα σύντα-
ξης µετά την 1.1.2015 δικαιούνται:

α) αναλογικό τµήµα σύνταξης που αντιστοιχεί στο χρόνο
ασφάλισής τους στο ∆ηµόσιο έως 31.12.2010, το οποίο υπολο-
γίζεται µε βάση τις οικείες διατάξεις του π.δ. 169/2007, του ν.
2084/1992, καθώς και κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης,
όπως αυτές ισχύουν κατά το χρόνο συνταξιοδότησής τους,

β) αναλογικό τµήµα σύνταξης µε βάση το χρόνο ασφάλισής
τους από 1.1.2011 έως την ηµεροµηνία συνταξιοδότησής τους.

4.α. Το ποσό για το αναλογικό τµήµα της σύνταξης των προ-
σώπων της προηγούµενης παραγράφου, για κάθε πλήρες έτος
ασφάλισης, υπολογίζεται σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρ-
θρου αυτού, αφού πρώτα συνυπολογιστούν τα έτη ασφάλισης
που έχει πραγµατοποιήσει ο ασφαλισµένος στο ∆ηµόσιο έως
31.12.2010, οι δε συντάξιµες αποδοχές για τον υπολογισµό του
αναλογικού τµήµατος της σύνταξης από 1.1.2011 και εφεξής,
είναι αυτές που προσδιορίζονται από το έτος αυτό και µετά.

β. Ειδικά για τον υπολογισµό του αναλογικού τµήµατος της
σύνταξης από 1.1.2011 και µετά, των προσώπων του τέταρτου
εδαφίου της περ. α’ της παρ. 1 των άρθρων 1 και 26 του π.δ.
169/2007 και όσων από τα παραπάνω πρόσωπα υπάγονται στις
διατάξεις του ν. 2084/1992, που θεµελιώνουν δικαίωµα σύνταξης
µετά την 1.1.2015, λαµβάνεται υπόψη το ποσοστό αναπλήρωσης
που αντιστοιχεί στα 35 έτη ασφάλισης, σύµφωνα µε τον πίνακα
της παραγράφου 1 του άρθρου αυτού.

5. Ειδικά για όσους θεµελιώνουν δικαίωµα σύνταξης πριν την
1.1.2015 το τµήµα της µηνιαίας σύνταξης που αντιστοιχεί σε κάθε
έτος ασφάλισης από 1.1.2013 και εφεξής δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει το 2% των µηνιαίων συντάξιµων αποδοχών, όπως αυτές
προβλέπονται από τις οικείες διατάξεις του π.δ. 169/2007, του ν.
2084/1992, καθώς και κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης,
κατά περίπτωση, µε την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου 11
του νόµου αυτού και της παρ. 7 του άρθρου µόνου του ν.
3847/2010 (ΦΕΚ 67 Α’).
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6. Οι δικαιούχοι και το ποσό σύνταξης λόγω θανάτου ορίζο-
νται σύµφωνα µε τις οικείες διατάξεις της συνταξιοδοτικής νο-
µοθεσίας του ∆ηµοσίου, καθώς και τις διατάξεις του παρόντος
νόµου.

7. Οι διατάξεις του άρθρου 3 και αυτού του άρθρου δεν έχουν
εφαρµογή για τους στρατεύσιµους οπλίτες αναπήρους ειρηνι-
κής περιόδου των οποίων η σύνταξη εξακολουθεί να υπολογίζε-
ται σύµφωνα µε τις οικείες διατάξεις της συνταξιοδοτικής
νοµοθεσίας του ∆ηµοσίου, κατά περίπτωση, όπως αυτές ισχύ-
ουν κατά την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του παρόντος νόµου.

8. Για τον υπολογισµό της σύνταξης των προσώπων που υπά-
γονται στις διατάξεις: α) του ν. 1897/1990, β) της παρ. 15 του άρ-
θρου 9 και της παρ. 17 του άρθρου 34 του π.δ. 169/2007, καθώς
και των προσώπων που καθίστανται ανάπηροι εξαιτίας της υπη-
ρεσίας και ένεκα ταύτης, τα οποία έχουν προσληφθεί στο ∆ηµό-
σιο ή καταταγεί µέχρι 31.12.2010, εξακολουθούν να ισχύουν οι
οικείες διατάξεις της συνταξιοδοτικής νοµοθεσίας του ∆ηµοσίου,
καθώς και κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη, όπως αυτές ισχύ-
ουν κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του νόµου αυτού.

9. Για θέµατα που δεν ρυθµίζονται από τις διατάξεις του άρ-
θρου αυτού έχουν εφαρµογή οι διατάξεις του π.δ. 169/2007, του
ν. 2084/1992, καθώς και κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης,
κατά περίπτωση, όπως ισχύουν, κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευ-
σης του νόµου αυτού.

10. Οι διατάξεις του άρθρου 5 του ν. 3863/2010 (ΦΕΚ 115 Α’)
περί διαδοχικής ασφάλισης, έχουν εφαρµογή και για όσους υπά-
γονται στο συνταξιοδοτικό καθεστώς του ∆ηµοσίου.

Άρθρο 5
Πιστοποίηση αναπηρίας

1. Μετά τη δηµιουργία του Κέντρου Πιστοποίησης Αναπηρίας
(ΚΕ.Π.Α.), από 1.1.2011 και την κατάργηση σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του άρθρου 6 του ν. 3863/2010 (ΦΕΚ 115 Α’) εξακολου-
θούν να ισχύουν οι διατάξεις της συνταξιοδοτικής νοµοθεσίας
του ∆ηµοσίου, που προβλέπουν δικαιοδοσία των Ανωτάτων Υγει-
ονοµικών Επιτροπών, Στρατού (Α.Σ.Υ.Ε.), Ναυτικού (Α.Ν.Υ.Ε.),
Αεροπορίας (Α.Α.Υ.Ε.), της Ανώτατης Υγειονοµικής Επιτροπής
της Ελληνικής Αστυνοµίας, καθώς και των επιτροπών απαλλα-
γών και των τριµελών εξ ιατρών επιτροπών.

2. Το ποσοστό αναπηρίας, που συνεπάγεται κάθε πάθηση ή
βλάβη ή σωµατική ή ψυχική ή πνευµατική εξασθένιση ή η συν-
δυασµένη εµφάνιση τέτοιων παθήσεων ή βλαβών ή εξασθενή-
σεων, καθώς και οι υποτροπές αυτών, προκαθορίζεται για το
∆ηµόσιο και τους ασφαλιστικούς φορείς µε εκατοστιαία αναλο-
γία στον Ενιαίο Κανονισµό Προσδιορισµού Ποσοστού Αναπη-
ρίας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 7 του ν. 3863/2010
(ΦΕΚ 115 Α’).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ
ΛΟΙΠΕΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 6
Όρια ηλικίας συνταξιοδότησης - Εξίσωση ορίων
ηλικίας συνταξιοδότησης ανδρών και γυναικών

υπαλλήλων του ∆ηµοσίου

1.α. Το δεύτερο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 1
του π.δ. 169/2007 (ΦΕΚ 210 Α’), καταργείται από 1.1.2011 και οι
διατάξεις του τρίτου εδαφίου της ίδιας περίπτωσης αντικαθί-
στανται, από 1.1.2011, ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση για τους υπαλλήλους που έχουν τρία τουλάχι-
στον παιδιά αρκεί η συµπλήρωση εικοσαετούς πλήρους πραγ-
µατικής συντάξιµης υπηρεσίας µέχρι την 31η ∆εκεµβρίου 2010 η
οποία αυξάνεται κατά ένα (1) έτος για όσους συµπληρώνουν την
εικοσαετία εντός του έτους 2011 και για όσους συµπληρώνουν
την εικοσαετία από 1.1.2012 και µετά, κατά δύο (2) έτη για κάθε
ηµερολογιακό έτος και µέχρι τη συµπλήρωση είκοσι πέντε (25)
ετών πλήρους πραγµατικής συντάξιµης υπηρεσίας, ανεξάρτητα
από το χρόνο πρόσληψής τους.»

β. Το δεύτερο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 26

του π.δ. 169/2007 (ΦΕΚ 210 Α’) καταργείται από 1.1.2011 και οι
διατάξεις του τρίτου εδαφίου της ίδιας περίπτωσης αντικαθί-
στανται, από 1.1.2011, ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση για τους στρατιωτικούς γενικά, που έχουν τρία
τουλάχιστον παιδιά αρκεί η συµπλήρωση εικοσαετούς πλήρους
πραγµατικής συντάξιµης υπηρεσίας µέχρι την 31η ∆εκεµβρίου
2010, η οποία αυξάνεται κατά ένα (1) έτος για όσους συµπλη-
ρώνουν την εικοσαετία εντός του έτους 2011 και για όσους συ-
µπληρώνουν την εικοσαετία από 1.1.2012 και µετά, κατά δύο (2)
έτη για κάθε ηµερολογιακό έτος και µέχρι τη συµπλήρωση είκοσι
πέντε (25) ετών πλήρους πραγµατικής συντάξιµης υπηρεσίας,
ανεξάρτητα από το χρόνο κατάταξής τους.»

2.α. Οι διατάξεις της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 56 του π.δ.
169/2007 αντικαθίστανται, από 1.1.2011, ως εξής:

«α. Για όσους θεµελιώνουν δικαίωµα σύνταξης µέχρι 31 ∆ε-
κεµβρίου 1997 το πεντηκοστό πέµπτο (55ο) έτος της ηλικίας τους
συµπληρωµένο.»

β. Οι διατάξεις του πρώτου και δευτέρου εδαφίου της περ. β’
της παρ. 1 του άρθρου 56 του π.δ. 169/2007, αντικαθίστανται,
από 1.1.2011, ως εξής:

«β) Για όσους θεµελιώνουν δικαίωµα σύνταξης από 1ης Ια-
νουαρίου 1998 και µετά, καθώς και για όσους προσλήφθηκαν για
πρώτη φορά στο ∆ηµόσιο από 1ης Ιανουαρίου 1983 µέχρι 31 ∆ε-
κεµβρίου 1992:

βα) Το πεντηκοστό δεύτερο (52ο) έτος της ηλικίας τους συ-
µπληρωµένο για όσους έχουν ανήλικα παιδιά, το οποίο αυξάνε-
ται στο πεντηκοστό πέµπτο (55ο) έτος από 1ης Ιανουαρίου 2012
και στο εξηκοστό πέµπτο (65ο) έτος από 1ης Ιανουαρίου 2013
και µετά.

Οι διατάξεις της υποπερίπτωσης αυτής έχουν ανάλογη εφαρ-
µογή και για όσους έχουν τρία τουλάχιστον παιδιά.

ββ) Το πεντηκοστό (50ό) έτος της ηλικίας συµπληρωµένο για
όσους έχουν ανίκανο για την άσκηση κάθε βιοποριστικού επαγ-
γέλµατος παιδί ή σύζυγο, κατά ποσοστό εξήντα επτά τοις εκατό
(67%) και άνω.

βγ) Το εξηκοστό πρώτο (61ο) έτος της ηλικίας τους συµπλη-
ρωµένο, για τους λοιπούς υπαλλήλους, το οποίο αυξάνεται από
1ης Ιανουαρίου 2012 και µετά κατά δύο (2) έτη, για κάθε ηµερο-
λογιακό έτος και µέχρι τη συµπλήρωση του εξηκοστού πέµπτου
(65ου) έτους της ηλικίας τους.

γ. Για την εφαρµογή των διατάξεων της παραγράφου αυτής,
ο υπάλληλος θα ακολουθεί το όριο ηλικίας που ισχύει κατά το
χρόνο που θεµελιώνει δικαίωµα σύνταξης.»

3. Οι διατάξεις της περίπτωσης β’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 56 του π.δ. 169/2007 αντικαθίστανται, από 1.1.2011, ως
εξής:

«β. Η σύνταξη όσων θεµελιώνουν δικαίωµα σύνταξης από 1ης
Ιανουαρίου 2011 και µετά, µπορεί να καταβληθεί µετά τη συ-
µπλήρωση του πεντηκοστού έκτου (56ου) έτους της ηλικίας
τους, το οποίο αυξάνεται από 1ης Ιανουαρίου 2012 και µετά κατά
δύο (2) έτη, για κάθε ηµερολογιακό έτος και µέχρι τη συµπλή-
ρωση του εξηκοστού (60ού) έτους της ηλικίας τους. Στην περί-
πτωση αυτή, η σύνταξη µειώνεται κατά 1/200 του ποσού αυτής
για κάθε µήνα, που υπολείπεται από την έναρξη καταβολής της
και µέχρι τη συµπλήρωση του κατά περίπτωση ορίου ηλικίας συ-
νταξιοδότησης.»

4. Οι διατάξεις της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 56 του π.δ. 169/2007 αντικαθίστανται, από 1.1.2011, ως
εξής:

«γ. Για όσους έχουν προσληφθεί µετά την 1η Ιανουαρίου 1983
και συµπληρώνουν τριάντα έξι (36) έτη πραγµατικής συντάξιµης
υπηρεσίας το έτος 2011, η σύνταξη καταβάλλεται ολόκληρη µετά
τη συµπλήρωση του πεντηκοστού ογδόου (58ου) έτους της ηλι-
κίας τους. Ο ανωτέρω χρόνος υπηρεσίας για όσους συµπληρώ-
νουν αυτόν από το έτος 2012 και µετά, αυξάνεται κατά ένα (1)
έτος για κάθε επόµενο ηµερολογιακό έτος και µέχρι τη συµπλή-
ρωση σαράντα (40) ετών πλήρους πραγµατικής συντάξιµης υπη-
ρεσίας.

Το όριο ηλικίας που προβλέπεται από το πρώτο εδάφιο της
περίπτωσης αυτής αυξάνεται σταδιακά από 1.1.2012 κατά ένα
(1) έτος ετησίως και µέχρι τη συµπλήρωση του εξηκοστού (60ού)
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έτους της ηλικίας.
Τα έτη υπηρεσίας, καθώς και τα όρια ηλικίας συνταξιοδότη-

σης που προβλέπονται από τις διατάξεις της περίπτωσης αυτής
έχουν εφαρµογή και για όσους έχουν προσληφθεί µετά την 1η Ια-
νουαρίου 1983 και συµπληρώνουν τριάντα επτά (37) έτη πραγ-
µατικής συντάξιµης υπηρεσίας από 1.1.2012 και µετά.»

5. Οι διατάξεις της περίπτωσης ε’ της παραγράφου 2 της πε-
ρίπτωσης α’ και της περίπτωσης στ’ της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 56 του π.δ. 169/2007 καταργούνται από 1.1.2011.

6. Οι διατάξεις του δεύτερου εδαφίου της περίπτωσης ζζ’ της
παραγράφου 3 του άρθρου 56 του π.δ. 169/2007 αντικαθίστα-
νται από 1.1.2011, ως εξής:

«Η κατά το προηγούµενο εδάφιο επταετής πλήρης πραγµα-
τική συντάξιµη υπηρεσία, για όσους θεµελιώνουν δικαίωµα σύ-
νταξης µετά την 1η Ιανουαρίου 1998, αυξάνεται κατά ένα
εξάµηνο για κάθε ηµερολογιακό έτος από την 1η Ιανουαρίου
1998 µέχρι τη συµπλήρωση δέκα (10) πλήρων ετών, ο δε υπάλ-
ληλος θα ακολουθεί το αυξηµένο όριο, που ισχύει κατά το έτος
θεµελίωσης του δικαιώµατος.»

7.α. Το δεύτερο και τρίτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 3 του ν. 2084/1992 (ΦΕΚ 165 Α’) αντι-
καθίστανται από 1.1.2013 ως εξής:

«Προκειµένου για όσους έχουν ανίκανα για κάθε βιοποριστική
εργασία παιδιά αρκεί η συµπλήρωση του πεντηκοστού (50ού)
έτους της ηλικίας τους εφόσον έχουν εικοσιπενταετή (25ετή)
πλήρη πραγµατική συντάξιµη υπηρεσία.»

β. Από 1.1.2013 καταργούνται:
- το δεύτερο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 3 του ν. 2084/1992,
- η παρ. 7 του άρθρου 3 του ν. 2084/1992, που προστέθηκε µε

τις διατάξεις της παρ. 7 του άρθρου 1 του ν. 3029/2002 (ΦΕΚ 160
Α’),

- το τρίτο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παρ. 3 του άρθρου 7
του ν. 2084/1992,

- το τρίτο και τέταρτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 15 του ν.
2084/1992,

- το πέµπτο και έκτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 15 του ν.
2084/1992, τα οποία προστέθηκαν µε τις διατάξεις της παρ. 10
του άρθρου 1 του ν. 3029/ 2002.

γ. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 19 του ν.
2084/1992, όπως αυτό αντικαταστάθηκε µε τις διατάξεις της παρ.
11 του άρθρου 1 του ν. 3029/ 2002 (ΦΕΚ 160 Α’), αντικαθίσταται
από 1.1.2011, ως εξής:

«Η σύνταξη όµως αυτή αρχίζει να καταβάλλεται µετά τη συ-
µπλήρωση του εξηκοστού πέµπτου (65ου) έτους της ηλικίας.»

8. Από 1.1.2011 το όριο ηλικίας συνταξιοδότησης των γυναι-
κών της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 3660/2008 (ΦΕΚ 78 Α’), δια-
µορφώνεται στο πεντηκοστό τέταρτο (54ο) έτος, αυξανόµενο
από 1ης Ιανουαρίου 2012 και µετά κατά δύο (2 ) έτη για κάθε
ηµερολογιακό έτος και µέχρι τη συµπλήρωση του πεντηκοστού
ογδόου (58ου) έτους της ηλικίας τους.

9. Από 1.1.2013 τα όρια ηλικίας συνταξιοδότησης που προ-
βλέπονται, κατά περίπτωση, από τις διατάξεις του άρθρου αυτού
για τους τακτικούς υπαλλήλους του ∆ηµοσίου, έχουν εφαρµογή
για τους δικαστικούς λειτουργούς, καθώς και για το κύριο προ-
σωπικό του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Ειδικά για τα όρια
ηλικίας συνταξιοδότησης των στρατιωτικών εφαρµόζονται οι δια-
τάξεις του άρθρου 20 του παρόντος νόµου.

10. Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος, η ενηλι-
κίωση των τέκνων θεωρείται ότι γίνεται την 31η ∆εκεµβρίου του
έτους κατά το οποίο συµπληρώνουν το δέκατο όγδοο (18ο) έτος
της ηλικίας τους.

11. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 έως και 9 του άρθρου
αυτού δεν έχουν εφαρµογή για όσα από τα πρόσωπα που ανα-
φέρονται σε αυτές θα έχουν θεµελιώσει δικαίωµα σύνταξης
µέχρι την 31η ∆εκεµβρίου 2010, σύµφωνα µε τις οικείες διατάξεις
της συνταξιοδοτικής νοµοθεσίας του ∆ηµοσίου, όπως αυτές
ισχύουν κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του νόµου αυτού σε
συνδυασµό µε τις διατάξεις της παραγράφου 10. Για τα πρό-
σωπα αυτά εξακολουθούν να ισχύουν όσα προβλέπονται από τις
αντικαθιστώµενες ή καταργούµενες διατάξεις, κατά περίπτωση,
τόσο για τη θεµελίωση δικαιώµατος σύνταξης όσο και για τα όρια

ηλικίας συνταξιοδότησης, καθώς και για τον τρόπο υπολογισµού
της σύνταξής τους.

12. Στο τέλος του άρθρου 11 του π.δ. 169/2007 προστίθεται
παράγραφος 15 ως εξής:

«15. α. Αναγνωρίζεται πλασµατικός χρόνος για κάθε παιδί, ο
οποίος ανέρχεται σε ένα (1) έτος για το πρώτο παιδί και σε δύο
(2) έτη για κάθε επόµενο παιδί και µέχρι το τρίτο.

β. Ο χρόνος αυτός λαµβάνεται υπόψη για τη θεµελίωση,
καθώς και για την προσαύξηση της σύνταξης, µε την προϋπό-
θεση ο υπάλληλος να έχει συµπληρώσει δεκαπενταετή (15ετή)
πραγµατική δηµόσια υπηρεσία.

γ. Ο ανωτέρω πλασµατικός χρόνος αναγνωρίζεται σύµφωνα
µε τις διατάξεις του άρθρου 17 του ν. 2084/1992.

δ. Αν ο υπάλληλος έχει χρόνο ασφάλισης και σε άλλο φορέα
κύριας σύνταξης, ο ανωτέρω πλασµατικός χρόνος αναγνωρίζε-
ται σε έναν µόνο φορέα κατ' επιλογή.

ε. Οι διατάξεις της παραγράφου αυτής έχουν εφαρµογή και
για όσους υπαλλήλους έχουν ασφαλισθεί για πρώτη φορά από
1.1.1993 και µετά.»

Άρθρο 7
Αναπροσαρµογή συντάξεων

και ανακαθορισµός ορίων ηλικίας

1. Από 1.1.2014 οι καταβαλλόµενες συντάξεις συµπεριλαµβα-
νοµένων των χορηγιών και των βοηθηµάτων του ∆ηµοσίου, ανα-
προσαρµόζονται µόνο µε διάταξη ειδικού νόµου, σύµφωνα µε το
τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 73 του Συντάγµατος
στη βάση συντελεστή που διαµορφώνεται κατά 50% από τη µε-
ταβολή του ΑΕΠ και κατά 50% του ∆είκτη Τιµών Καταναλωτή του
προηγούµενου έτους και δεν υπερβαίνει την ετήσια µεταβολή
του ∆είκτη Τιµών Καταναλωτή. Η διάταξη του προηγούµενου
εδαφίου υπερισχύει κάθε αντίθετης γενικής ή ειδικής διάταξης
νόµου ή κανονιστικής πράξης µε την οποία προβλέπεται η ανα-
προσαρµογή ή αύξηση σύνταξης, χορηγίας ή βοηθήµατος, που
καταβάλλεται από το ∆ηµόσιο, κατά τρόπο διαφορετικό από τον
οριζόµενο µε τις διατάξεις του προηγούµενου εδαφίου.

2. Από την 1.1.2011 και ανά διετία η Εθνική Αναλογιστική Αρχή
εκπονεί αναλογιστικές µελέτες, οι οποίες επικυρώνονται από την
Επιτροπή Οικονοµικής Πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε
αντικείµενο τη συνεχή παρακολούθηση της εξέλιξης της εθνικής
συνταξιοδοτικής δαπάνης. Με ειδικό νόµο ανακαθορίζονται οι
συντάξεις µε στόχο τη διασφάλιση της µακροπρόθεσµης βιωσι-
µότητας του ασφαλιστικού συστήµατος. Το ύψος των ανωτέρω
δαπανών, προβαλλόµενο έως το έτος 2060, δεν πρέπει να υπερ-
βαίνει το περιθώριο αύξησης των 2,5 ποσοστιαίων µονάδων του
ΑΕΠ, µε έτος αναφοράς το 2009.

3. Τα όρια ηλικίας συνταξιοδότησης των ασφαλισµένων των
οργανισµών κοινωνικής ασφάλισης και του ∆ηµοσίου, ανεξαρ-
τήτως του χρόνου υπαγωγής στην ασφάλιση, τα οποία προβλέ-
πονται στο άρθρο 6 του νόµου αυτού και σε καταστατικές ή
γενικές διατάξεις νόµων, ανακαθορίζονται κατά τη µεταβολή του
προσδόκιµου ζωής του πληθυσµού της χώρας, µε σηµείο ανα-
φοράς την ηλικία των εξήντα πέντε (65) ετών. Η ισχύς της πα-
ραγράφου αυτής αρχίζει από 1.1.2021 και κατά την πρώτη
εφαρµογή της, λαµβάνεται υπόψη η µεταβολή της δεκαετίας
2010 έως και 2020. Από 1.1.2024 τα ανωτέρω όρια ανακαθορί-
ζονται ανά τριετία. Ο ανακαθορισµός των ορίων ηλικίας γίνεται
µε ειδικό νόµο, σύµφωνα µε το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του
άρθρου 73 του Συντάγµατος, που ψηφίζεται κατά το τελευταίο
έτος κάθε περιόδου µε βάση τους σχετικούς δείκτες που προσ-
διορίζονται από την Ελληνική Στατιστική Αρχή και την Eurostat
και αφορούν στην επόµενη περίοδο.

Άρθρο 8
Όροι συνταξιοδότησης επιζώντος συζύγου

1. Οι διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 12 του ν. 3863/2010 (ΦΕΚ
115 Α’) σχετικά µε το κριτήριο της διάρκειας του έγγαµου βίου,
προκειµένου να δικαιωθεί σύνταξη ο επιζών σύζυγος, έχουν
εφαρµογή και για τους υπαγόµενους στις διατάξεις της συντα-
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ξιοδοτικής νοµοθεσίας του ∆ηµοσίου. Κατά τα λοιπά για τη συ-
νταξιοδότηση των επιζώντων συζύγων εξακολουθούν να ισχύουν
οι διατάξεις των προεδρικών διαταγµάτων 167/2007, 168/2007,
169/2007 και του ν. 2084/1992.

2.α. Οι διατάξεις των περιπτώσεων α’ και β’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 62 του ν. 2676/1999 (ΦΕΚ 1 Α’), έχουν ανάλογη εφαρµογή
και για τους επιζώντες συζύγους µε εξαίρεση όσους έχουν ανα-
πηρία κατά ποσοστό 67% και άνω που λαµβάνουν σύνταξη από
το ∆ηµόσιο. Οι διατάξεις του προηγούµενου εδαφίου δεν έχουν
εφαρµογή για όσους λαµβάνουν και εξ ιδίου δικαιώµατος σύ-
νταξη από το ∆ηµόσιο, ή πολεµική σύνταξη γενικά ή σύνταξη µε
βάση τις διατάξεις των νόµων 1897/1990 (ΦΕΚ 120 Α’) και
1977/1991 (ΦΕΚ 185 Α’), καθώς και για όσους υπάγονται στις
διατάξεις της παρ. 14 του άρθρου 8 του ν. 2592/1998 (ΦΕΚ 57
Α’).

β. Εάν στην κατά τα ανωτέρω µειωµένη σύνταξη του επιζώ-
ντος συζύγου συµµετέχουν ανάπηρα ή ανήλικα τέκνα ή τέκνα
που σπουδάζουν υπό τις προϋποθέσεις της περίπτωσης δ’ της
παρ. 1 του άρθρου 5 του π.δ. 169/2007, ο επιζών σύζυγος µπο-
ρεί να ζητήσει την αναστολή καταβολής του µεριδίου του, οπότε
αυτό επιµερίζεται στα τέκνα σε ίσα µέρη.

3. Οι διατάξεις της παραγράφου 2, καθώς και αυτές της παρ.
9 του άρθρου 4 του ν. 3620/2007 (ΦΕΚ 276 Α’), έχουν ανάλογη
εφαρµογή και για όσα από τα αναφερόµενα σε αυτές πρόσωπα
συνταξιοδοτούνται µε βάση τις διατάξεις του π.δ. 167/2007 (ΦΕΚ
208 Α’).

4. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 δεν έχουν εφαρµογή για τα
αναφερόµενα σε αυτές πρόσωπα των οποίων το δικαίωµα γεν-
νήθηκε πριν την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του νόµου αυτού.

Άρθρο 9
Συνταξιοδότηση µελών οικογένειας

1. α. Οι διατάξεις της παρ. 4 του άρθρου 5 του π.δ. 169/2007,
αντικαθίστανται ως εξής:

«4.α. Οι άγαµες θυγατέρες και οι άπορες άγαµες αδελφές
αποκτούν δικαίωµα σύνταξης µε τους ίδιους όρους και προϋπο-
θέσεις που αποκτούν το δικαίωµα αυτό οι άγαµοι γιοί ή αδελφοί,
αντίστοιχα.»

β. Κατ' εξαίρεση οι ενήλικες άγαµες θυγατέρες που δεν εµπί-
πτουν στις διατάξεις της προηγούµενης περίπτωσης και έλκουν
το συνταξιοδοτικό τους δικαίωµα από γονείς που προσλήφθη-
καν στο ∆ηµόσιο µέχρι 31 ∆εκεµβρίου 1982 δικαιούνται σύνταξης
εφόσον συντρέχουν αθροιστικά, οι εξής προϋποθέσεις:

αα) Να µην έχουν µηνιαίο εισόδηµα από το ∆ηµόσιο ή τον ευ-
ρύτερο δηµόσιο τοµέα µεγαλύτερο από το κατώτατο όριο σύ-
νταξης του ∆ηµοσίου, όπως αυτό ισχύει κάθε φορά.

ββ) Να µην έχουν φορολογητέο εισόδηµα από οποιαδήποτε
άλλη πηγή µεγαλύτερο από το παραπάνω καθοριζόµενο κατώ-
τατο όριο αναγόµενο σε ετήσια βάση.

γγ) Να µην λαµβάνουν άλλη σύνταξη και να µην έχουν ασφα-
λισθεί για σύνταξη σε οποιονδήποτε ασφαλιστικό οργανισµό κύ-
ριας σύνταξης, για χρόνο µε βάση τον οποίο προσδοκούν να
θεµελιώσουν δικαίωµα ανταποδοτικής σύνταξης από τον φορέα
αυτόν.

δδ) Κατά την 31η ∆εκεµβρίου 2010 να έχουν συµπληρώσει το
πεντηκοστό (50ό) έτος της ηλικίας τους.

Η σύνταξη των προσώπων της περίπτωσης αυτής, δεν µπορεί
να υπερβαίνει το διπλάσιο του κατώτατου ορίου σύνταξης του
∆ηµοσίου όπως αυτό ισχύει κάθε φορά.»

β. Οι διατάξεις της παρ. 5 του άρθρου 31 του π.δ. 169/2007,
αντικαθίστανται ως εξής:

«5. α. Οι άγαµες θυγατέρες και οι άπορες άγαµες αδελφές
αποκτούν δικαίωµα σύνταξης µε τους ίδιους όρους και προϋπο-
θέσεις που αποκτούν το δικαίωµα αυτό οι άγαµοι γιοί ή αδελφοί,
αντίστοιχα.

β. Κατ' εξαίρεση οι ενήλικες άγαµες θυγατέρες που δεν εµπί-
πτουν στις διατάξεις της προηγούµενης περίπτωσης και έλκουν
το συνταξιοδοτικό τους δικαίωµα από γονείς που κατατάχθηκαν
στις Ένοπλες ∆υνάµεις ή τα Σώµατα Ασφαλείας ή το Πυροσβε-
στικό Σώµα µέχρι 31 ∆εκεµβρίου 1982, δικαιούνται σύνταξης

εφόσον συντρέχουν αθροιστικά, οι εξής προϋποθέσεις:
αα) Να µην έχουν µηνιαίο εισόδηµα από το ∆ηµόσιο ή τον ευ-

ρύτερο δηµόσιο τοµέα µεγαλύτερο από το κατώτατο όριο σύ-
νταξης του ∆ηµοσίου, όπως αυτό ισχύει κάθε φορά.

ββ) Να µην έχουν φορολογητέο εισόδηµα από οποιαδήποτε
άλλη πηγή µεγαλύτερο από το παραπάνω καθοριζόµενο κατώ-
τατο όριο αναγόµενο σε ετήσια βάση.

γγ) Να µη λαµβάνουν άλλη σύνταξη και να µην έχουν ασφαλι-
σθεί για σύνταξη σε οποιονδήποτε ασφαλιστικό οργανισµό κύ-
ριας σύνταξης, για χρόνο µε βάση τον οποίο προσδοκούν να
θεµελιώσουν δικαίωµα ανταποδοτικής σύνταξης από τον φορέα
αυτόν.

δδ) Κατά την 31η ∆εκεµβρίου 2010 να έχουν συµπληρώσει το
πεντηκοστό (50ό) έτος της ηλικίας τους.

Η σύνταξη των προσώπων της περίπτωσης αυτής, δεν µπορεί
να υπερβαίνει το διπλάσιο του κατώτατου ορίου σύνταξης του
∆ηµοσίου όπως αυτό ισχύει κάθε φορά.»

γ. Οι διατάξεις της παραγράφου αυτής έχουν εφαρµογή και
για όσα από τα πρόσωπα που αναφέρονται σε αυτές υπάγονται
στις διατάξεις του π.δ. 167/2007 και του π.δ. 168/2007.

δ. Οι διατάξεις της περίπτωσης γ’ της παρ. 1 των άρθρων 5
και 31 του π.δ. 169/2007, της περίπτωσης γ’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 2 του π.δ. 167/2007, καθώς και της περίπτωσης γ’ της παρ.
1 του άρθρου 35 του π.δ. 168/2007 (ΦΕΚ 209 Α’) καταργούνται.

ε. Οι διατάξεις της παραγράφου αυτής δεν έχουν εφαρµογή
για τα αναφερόµενα σε αυτές πρόσωπα, των οποίων το δικαίωµα
συνταξιοδότησης γεννήθηκε πριν την ηµεροµηνία δηµοσίευσης
του νόµου αυτού.

2. α. Οι διατάξεις της παρ. 5 του άρθρου 5 του π.δ. 169/2007
αντικαθίστανται ως εξής:

«5. Στις άγαµες ή διαζευγµένες θυγατέρες, εκτός από τις ανί-
κανες µε ποσοστό 67% και άνω, µετά την ενηλικίωσή τους ή το
τέλος των σπουδών τους η σύνταξή τους καταβάλλεται ολό-
κληρη µεν αν το συνολικό, εκτός από την κύρια και επικουρική
σύνταξη, µηνιαίο πραγµατικό ακαθάριστο εισόδηµά τους, όπως
αυτό προκύπτει από τη φορολογική τους δήλωση του προηγού-
µενου οικονοµικού έτους, δεν υπερβαίνει το 30πλάσιο του ηµε-
ροµισθίου ανειδίκευτου εργάτη, όπως αυτό ισχύει κατά το έτος
που αποκτήθηκαν τα εισοδήµατα, περιορίζεται δε κατά το ένα
τρίτο (1/3) του ποσού της, αν το εισόδηµα αυτό υπερβαίνει το
30πλάσιο όχι όµως και το 40πλάσιο, κατά το ένα δεύτερο (1/2)
αυτής εφόσον υπερβαίνει το 40πλάσιο, όχι όµως και το 50πλάσιο
και κατά τα τρία τέταρτα (3/4) αυτής εφόσον υπερβαίνει το
50πλάσιο όχι όµως και το 60πλάσιο, µετά την υπέρβαση του
οποίου η καταβολή της σύνταξης αναστέλλεται.»

β. Οι διατάξεις της παρ. 6 του άρθρου 31 του π.δ. 169/2007
αντικαθίστανται ως εξής:

«6. Στις άγαµες ή διαζευγµένες θυγατέρες, εκτός από τις ανί-
κανες µε ποσοστό 67% και άνω, µετά την ενηλικίωσή τους ή το
τέλος των σπουδών τους η σύνταξή τους καταβάλλεται ολό-
κληρη µεν αν το συνολικό, εκτός από την κύρια και επικουρική
σύνταξη, µηνιαίο πραγµατικό ακαθάριστο εισόδηµά τους, όπως
αυτό προκύπτει από τη φορολογική τους δήλωση του προηγού-
µενου οικονοµικού έτους, δεν υπερβαίνει το 30πλάσιο του ηµε-
ροµισθίου ανειδίκευτου εργάτη, όπως αυτό ισχύει κατά το έτος
που αποκτήθηκαν τα εισοδήµατα, περιορίζεται δε κατά το ένα
τρίτο (1/3) του ποσού της, αν το εισόδηµα αυτό υπερβαίνει το
30πλάσιο όχι όµως και το 40πλάσιο, κατά το ένα δεύτερο (1/2)
αυτής εφόσον υπερβαίνει το 40πλάσιο, όχι όµως και το 50πλάσιο
και κατά τα τρία τέταρτα (3/4) αυτής εφόσον υπερβαίνει το
50πλάσιο όχι όµως και το 60πλάσιο, µετά την υπέρβαση του
οποίου η καταβολή της σύνταξης αναστέλλεται.»

γ. Οι διατάξεις της παραγράφου αυτής έχουν ανάλογη εφαρ-
µογή και για τα αναφερόµενα σε αυτές πρόσωπα που συνταξιο-
δοτούνται µε βάση τις οικείες διατάξεις των προεδρικών
διαταγµάτων 167/2007 και 168/2007, κατά περίπτωση.

δ. Οι διατάξεις της παραγράφου αυτής έχουν εφαρµογή και
για τα αναφερόµενα σε αυτές πρόσωπα, των οποίων το δικαίωµα
συνταξιοδότησης γεννήθηκε πριν την ηµεροµηνία δηµοσίευσης
του νόµου αυτού.

3. Οι διατάξεις της παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 3620/2007 (ΦΕΚ
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276 Α’) έχουν ανάλογη εφαρµογή και για όσα από τα αναφερό-
µενα σε αυτές πρόσωπα συνταξιοδοτούνται µε βάση τις διατά-
ξεις του π.δ. 168/2007.

Άρθρο 10
Απασχόληση συνταξιούχων

1. Οι διατάξεις της παρ. 1 του άρθρου 63 του ν. 2676/1999, όπως
ισχύουν, έχουν ανάλογη εφαρµογή και για τους συνταξιούχους
του ∆ηµοσίου που εργάζονται εκτός του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα όπως αυτός έχει οριοθετηθεί µε τις διατάξεις της παρ. 6
του άρθρου 1 του ν. 1256/1982 (ΦΕΚ 65 Α’) ή αυτοαπασχολού-
νται. Οµοίως, έχουν ανάλογη εφαρµογή και για τους συνταξιού-
χους στρατιωτικούς, για τους οποίους όµως το αναφερόµενο
όριο ηλικίας µειώνεται κατά δύο (2) έτη.

Οι διατάξεις της παρ. 14 του άρθρου 8 του ν. 2592/1998, καθώς
και των παραγράφων 1 έως 7 του άρθρου 58 του π.δ. 169/2007,
εξακολουθούν να ισχύουν.

2. Οι συνταξιούχοι του πρώτου εδαφίου της προηγούµενης
παραγράφου υποχρεούνται, πριν αναλάβουν εργασία ή αυτοα-
πασχοληθούν, να δηλώσουν τούτο στην Υπηρεσία Συντάξεων
του Γ.Λ.Κ.. Παράλειψη της δηλώσεως συνεπάγεται καταλογισµό
σε βάρος του συνταξιούχου του ποσού των συντάξεων που
έλαβε κατά το χρονικό διάστηµα της εργασίας του ή κατά το διά-
στηµα που αυτοαπασχολείτο, και πρόστιµο επί του καταλογι-
σθέντος ποσού ίσο µε το νόµιµο τόκο υπερηµερίας.

Άρθρο 11
Εισφορά Αλληλεγγύης Συνταξιούχων

1. Από 1.8.2010 θεσπίζεται Εισφορά Αλληλεγγύης Συνταξιού-
χων (ΕΑΣ) η οποία τηρείται σε λογαριασµό µε οικονοµική αυτο-
τέλεια, στο Ασφαλιστικό Κεφάλαιο Αλληλεγγύης Γενεών
(ΑΚΑΓΕ), το οποίο συστάθηκε µε τις διατάξεις του άρθρου 149
του ν. 3655/2008 (ΦΕΚ 58 Α’). Σκοπός του λογαριασµού είναι η
κάλυψη ελλειµµάτων των κλάδων κύριας σύνταξης Φορέων Κοι-
νωνικής Ασφάλισης (Φ.Κ.Α.).

2. α. Η ΕΑΣ παρακρατείται µηνιαία από τις συντάξεις που κα-
ταβάλλονται από το ∆ηµόσιο ως εξής:

α) Για συντάξεις από 1.400,01 έως 1.700,00 , ποσοστό 3%.
β) Για συντάξεις από 1.700,01 έως 2.000,00 , ποσοστό 4%.
γ) Για συντάξεις από 2.000,01 έως 2.300,00 , ποσοστό 5%.
δ) Για συντάξεις από 2.300,01 έως 2.600,00 , ποσοστό 6%.
ε) Για συντάξεις από 2.600,01 έως 2.900,00 , ποσοστό 7%.
στ) Για συντάξεις από 2.900,01 έως 3.200,00 , ποσοστό 8%.
ζ) Για συντάξεις από 3.200,01 έως 3.500,00 , ποσοστό 9%.
η) Για συντάξεις από 3.500,01 και άνω, ποσοστό 10%.
β. Για τον προσδιορισµό του συνολικού ποσού της σύνταξης

της προηγούµενης περίπτωσης της παραγράφου αυτής, λαµβά-
νεται υπόψη το ποσό της µηνιαίας σύνταξης, καθώς και τα συ-
γκαταβαλλόµενα µε αυτή ποσά του επιδόµατος εξοµάλυνσης
του άρθρου 1 του ν. 3670/2008 (ΦΕΚ 117 Α’) και της τυχόν προ-
σωπικής και αµεταβίβαστης διαφοράς.

3. α. Για την πρώτη κατηγορία το ποσό της σύνταξης µετά την
παρακράτηση της εισφοράς δεν µπορεί να υπολείπεται των χι-
λίων τετρακοσίων ευρώ (1.400 ).

β. Από την κράτηση αυτή εξαιρούνται όσοι λαµβάνουν επίδοµα
ανικανότητας µε βάση τις διατάξεις των παραγράφων 5 και 6 του
άρθρου 54 του π.δ.169/2007, καθώς και όσοι λαµβάνουν πολε-
µική σύνταξη ή σύνταξη ως παθόντες στην υπηρεσία και ένεκα
ταύτης ή βάσει των διατάξεων των νόµων 1897/1990 (ΦΕΚ 120 Α’)
και 1977/1991 (ΦΕΚ 185 Α’).

4. α. Στις περιπτώσεις που στη σύνταξη συντρέχουν περισσό-
τεροι του ενός δικαιούχοι, για τον προσδιορισµό των ποσών σύ-
νταξης της παραγράφου 2 λαµβάνεται υπόψη το συνολικό ποσό
της σύνταξης που έχει µεταβιβασθεί και το παρακρατηθέν ποσό
επιµερίζεται ανάλογα.

β. Στις περιπτώσεις καταβολής στο ίδιο πρόσωπο περισσοτέ-
ρων από µία κύριες συντάξεις από το ∆ηµόσιο ή από Ασφαλι-
στικό Φορέα, λαµβάνεται υπόψη το άθροισµα των συντάξεων
αυτών. Η παρακράτηση γίνεται από τον Φορέα που χορηγεί το

µεγαλύτερο ποσό σύνταξης.
γ. Mε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργα-

σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µπορεί να καθορίζεται κάθε άλλο
θέµα σχετικά µε την εφαρµογή των διατάξεων της προηγούµενης
περίπτωσης της παραγράφου αυτής.

5. Τα ποσά που παρακρατούνται µε ευθύνη του ∆ηµοσίου απο-
δίδονται στον Λογαριασµό του ΑΚΑΓΕ το αργότερο µέχρι το
τέλος του εποµένου, από την παρακράτηση, µήνα.

6. Οι διατάξεις του άρθρου αυτού έχουν ανάλογη εφαρµογή και
για τις χορηγίες και τα βοηθήµατα που καταβάλλει το ∆ηµόσιο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ
ΛΟΙΠΕΣ ΣΥΝΤΑΞΙΟ∆ΟΤΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 12
Εφάπαξ έκτακτη οικονοµική παροχή

1. Στους συνταξιούχους και χορηγιούχους του ∆ηµοσίου, από
ίδιο δικαίωµα ή από µεταβίβαση µε εξαίρεση όσους λαµβάνουν
σύνταξη δικαστικού ή µέλους του κύριου προσωπικού του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους ή ιατρού του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας ή βουλευτή ή σύνταξη των διατάξεων του άρθρου 27 του
ν. 1813/1988 (ΦΕΚ 243 Α’), χορηγείται εφάπαξ έκτακτη οικονο-
µική παροχή για το έτος 2009.

2. Το ποσό της έκτακτης οικονοµικής παροχής ανέρχεται:
α) σε 500 ευρώ για µηνιαία ακαθάριστη βασική σύνταξη, µέχρι

του ποσού των 800 ευρώ,
β) σε 300 ευρώ για µηνιαία ακαθάριστη βασική σύνταξη από

του ποσού των 800,01 ευρώ µέχρι του ποσού των 1.100 ευρώ.
Για µηνιαία ακαθάριστη βασική σύνταξη ποσού από 1.100,01

ευρώ και άνω δεν καταβάλλεται η έκτακτη οικονοµική παροχή.
Ως ηµεροµηνία προσδιορισµού του ποσού της µηνιαίας ακα-

θάριστης βασικής σύνταξης, λαµβάνεται υπόψη η 31.12.2008.
3. Η ανωτέρω έκτακτη οικονοµική παροχή είναι αφορολόγητη,

δεν υπόκειται σε κράτηση για υγειονοµική περίθαλψη και δεν
λαµβάνεται υπόψη για τη χορήγηση του Ε.Κ.Α.Σ..

4. Στις περιπτώσεις καταβολής στο ίδιο πρόσωπο δύο συντά-
ξεων από το ∆ηµόσιο, για τον προσδιορισµό της µηνιαίας ακα-
θάριστης βασικής σύνταξης, θα ληφθούν υπόψη αθροιστικά τα
αντίστοιχα ποσά και των δύο συντάξεων και στην περίπτωση που
δικαιούται, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου αυτού την
ανωτέρω παροχή, αυτή θα καταβληθεί µε την µία εκ των δύο συ-
ντάξεων.

5. Στις περιπτώσεις που στη σύνταξη συντρέχουν περισσότε-
ροι του ενός δικαιούχοι, το ποσό της έκτακτης οικονοµικής πα-
ροχής που θα καταβληθεί στον καθένα από αυτούς είναι αυτό
που αντιστοιχεί στο ποσό της ακαθάριστης µηνιαίας βασικής σύ-
νταξης που του καταβάλλεται.

6. ∆εν χορηγείται η ανωτέρω εφάπαξ έκτακτη οικονοµική πα-
ροχή σε όσα από τα πρόσωπα της παραγράφου 1 του άρθρου
αυτού καταβάλλεται µειωµένη σύνταξη σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις των άρθρων 20 παράγραφος 1 του ν. 2084/1992 και 6 πα-
ράγραφος 9 του ν. 2227/1994 (ΦΕΚ 129 Α’) και της
παραγράφου 14 του άρθρου 8 του ν. 2592/1998 (ΦΕΚ 57 Α’).

7. Όσοι έχουν εξέλθει της Υπηρεσίας από 1ης Ιανουαρίου
2009 µέχρι την ηµεροµηνία ισχύος του ν. 3758/2009 (ΦΕΚ 68 Α’),
θα λάβουν σύµφωνα µε τα ανωτέρω την έκτακτη οικονοµική πα-
ροχή µε τη σύνταξή τους, ενώ όσοι εξέρχονται της υπηρεσίας
µετά την ηµεροµηνία ισχύος του νόµου αυτού θα λάβουν την πα-
ροχή αυτή από την υπηρεσία από την οποία εξήλθαν.

8. Όσοι κατέστησαν συνταξιούχοι εκ µεταβιβάσεως εντός του
έτους 2009 δικαιούνται την έκτακτη οικονοµική παροχή, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο αυτό, µόνο εφόσον δεν κρί-
θηκε το αντίστοιχο δικαίωµα των προσώπων από τα οποία έλκουν
το δικαίωµα συνταξιοδότησής τους.

Άρθρο 13
Συνταξιοδοτικό καθεστώς του αγρονοµικού
προσωπικού της Ελληνικής Αγροφυλακής

1. Στο τέλος του άρθρου 1 του Κώδικα Πολιτικών και Στρα-
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τιωτικών Συντάξεων (π.δ.169/2007, ΦΕΚ 210 Α’), προστίθεται πα-
ράγραφος 15 ως εξής:

«15. Το αγρονοµικό προσωπικό της Ελληνικής Αγροφυλακής,
η οποία συστάθηκε µε τις διατάξεις του άρθρου 1 του ν.
3585/2007 (ΦΕΚ 148 Α’), δικαιούται σύνταξη από το ∆ηµόσιο Τα-
µείο µε εφαρµογή όλων των διατάξεων που ισχύουν κάθε φορά
για την απονοµή σύνταξης στους δηµόσιους πολιτικούς υπαλ-
λήλους.»

2. Στο τέλος του άρθρου 9 του π.δ.169/2007, προστίθεται πα-
ράγραφος 17 ως εξής:

«17α. Ως µισθός για τον κανονισµό της σύνταξης του αγρονο-
µικού προσωπικού της παραγράφου 15 του άρθρου 1 του Κώ-
δικα αυτού, λαµβάνεται υπόψη ο βασικός µισθός ενεργείας του
µισθολογικού κλιµακίου ή του βαθµού, κατά περίπτωση, που
έφερε κατά την έξοδό του από την υπηρεσία, όπως αυτός ορί-
ζεται από τις διατάξεις που ισχύουν κάθε φορά, µαζί µε την προ-
σαύξηση του τυχόν καταβαλλόµενου επιδόµατος χρόνου
υπηρεσίας.»

Οι διατάξεις του άρθρου 2 του ν. 3513/2006 (ΦΕΚ 265 Α’),
έχουν εφαρµογή για τα πρόσωπα του άρθρου αυτού.

3. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου αυτού
ισχύουν από την 5η Ιουλίου 2007.

4. Η προθεσµία για την υποβολή της υπεύθυνης δήλωσης των
διατάξεων της παραγράφου 17 του άρθρου 4 του ν. 3513/2006
(ΦΕΚ 265 Α’), για όσους υπαλλήλους έχουν ήδη µεταταγεί ή µε-
ταφερθεί στην Ελληνική Αγροφυλακή από 5 Ιουλίου 2007, είτε
ως αγρονοµικό είτε ως πολιτικό προσωπικό αυτής, αρχίζει από
την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του νόµου αυτού.

5. Μετά την περίπτωση ι’ της παρ. 2 του άρθρου 9 του π.δ.
169/2007, όπως ισχύει, προστίθεται από 1ης Ιανουαρίου 2010 πε-
ρίπτωση ια’ ως εξής:

«ια. για το αγρονοµικό προσωπικό, το επίδοµα θέσης ευθύνης
των διατάξεων της περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 26 του ν.
3585/2007. Το επίδοµα αυτό, δεν ενσωµατώνεται στο συντάξιµο
µισθό στην περίπτωση που καταβαλλόταν λόγω άσκησης καθη-
κόντων αναπλήρωσης προϊσταµένου».

6. α. Οι συντάξεις όσων από τα πρόσωπα του άρθρου αυτού
έχουν αποχωρήσει ή αποχωρούν από την Υπηρεσία µέχρι την
ηµεροµηνία δηµοσίευσης του νόµου αυτού, αναπροσαρµόζονται
οίκοθεν, από τις αρµόδιες ∆ιευθύνσεις Συντάξεων του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην προη-
γούµενη παράγραφο του άρθρου αυτού.

β. Το επίδοµα της παραγράφου 5 του άρθρου αυτού υπόκει-
ται σε κράτηση για κύρια σύνταξη υπέρ ∆ηµοσίου.

Άρθρο 14
Συνταξιοδότηση αιρετών οργάνων

1. Οι διατάξεις της παραγράφου 14 του άρθρου 8 του ν.
2592/1998 (ΦΕΚ 57 Α’) έχουν εφαρµογή για τους βουλευτές και
τα αιρετά όργανα των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, που λαµβάνουν
συγχρόνως σύνταξη από το ∆ηµόσιο, και βουλευτική αποζη-
µίωση ή έξοδα παράστασης, αντίστοιχα.

2. ∆ήµαρχοι και πρόεδροι Κοινοτήτων που επιλέγουν σύµφωνα
µε τις διατάξεις του ν. 3833/2010 τα έξοδα παράστασης, διατη-
ρούν το καθεστώς υγειονοµικής περίθαλψης στο οποίο υπάγο-
νταν ως συνταξιούχοι, οι δε αναλογούσες κρατήσεις
υπολογίζονται επί των εξόδων παράστασης και αποδίδονται, ανά
µήνα, στον οικείο φορέα.

3. α. Τα αιρετά όργανα των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, µε εξαί-
ρεση τους προέδρους νοµαρχιακών αυτοδιοικήσεων, τους νο-
µάρχες, τους δηµάρχους, και τους προέδρους Κοινοτήτων, που
επιλέγουν την καταβολή των εξόδων παράστασης αντί των απο-
δοχών της οργανικής τους θέσης, σύµφωνα µε τις διατάξεις της
παραγράφου 7 του άρθρου 8 του ν. 3833/2010 (ΦΕΚ 40 Α’), εξα-
κολουθούν να διέπονται από το ασφαλιστικό καθεστώς των φο-
ρέων κύριας και επικουρικής ασφάλισης, πρόνοιας και
υγειονοµικής περίθαλψης, που είχαν πριν την εκλογή τους, οπότε
και ο χρόνος θητείας τους, ως αιρετών οργάνων, θεωρείται ως
πραγµατική και συντάξιµη υπηρεσία στη θέση από την οποία
προέρχονται. Οι αναλογούσες ασφαλιστικές εισφορές υπολογί-

ζονται επί των τακτικών µηνιαίων αποδοχών της οργανικής τους
θέσης, όπως αυτές ισχύουν κάθε φορά και παρακρατούνται από
τα έξοδα παράστασης, αποδιδόµενες, ανά µήνα, στους οικείους
ασφαλιστικούς φορείς. Όπου προβλέπεται εργοδοτική εισφορά
αυτή καταβάλλεται από το φορέα της οργανικής τους θέσης.

β. Η ασφαλιστική τακτοποίηση των προσώπων της παραγρά-
φου αυτής για το χρονικό διάστηµα από την ηµεροµηνία δηµο-
σίευσης του ν. 3833/2010 µέχρι την έναρξη ισχύος του νόµου
αυτού γίνεται σύµφωνα µε τα οριζόµενα από τις οικείες διατά-
ξεις του κάθε φορέα ή ταµείου.

γ. Οι διατάξεις της παραγράφου αυτής υπερισχύουν κάθε αντί-
θετης ρύθµισης.

Άρθρο 15
Συνταξιοδότηση υπαλλήλων της Βουλής

1. Για τον υπολογισµό της σύνταξης και τα όρια ηλικίας συ-
νταξιοδότησης των υπαλλήλων της Βουλής, εφαρµόζονται από
1.1.2011 οι διατάξεις της συνταξιοδοτικής νοµοθεσίας του ∆η-
µοσίου, κατά περίπτωση, όπως αυτές ισχύουν κάθε φορά για
τους τακτικούς υπαλλήλους των Υπουργείων.

Ως µισθός για τον υπολογισµό της σύνταξής τους λαµβάνεται
αυτός που προσδιορίζεται από τις οικείες διατάξεις του Κανονι-
σµού της Βουλής.

2. Οι διατάξεις της προηγούµενης παραγράφου δεν έχουν
εφαρµογή για τους υπαλλήλους της Βουλής που θεµελιώνουν
συνταξιοδοτικό δικαίωµα µέχρι 31.12.2010, για τη συνταξιοδό-
τηση των οποίων, ανεξαρτήτως του χρόνου συνταξιοδότησής
τους, εφαρµόζεται το ισχύον έως τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου καθεστώς, το οποίο προβλέπεται από τον Κανονισµό της
Βουλής.

Άρθρο 16
Λοιπές συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις

1. Στο προτελευταίο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου
1 του π.δ. 169/2007 µετά τις λέξεις εντός της παρενθέσεως προ-
στίθενται οι λέξεις «ή πάσχουν από αιµορροφιλία Α’ ή Β’ ή µυα-
σθένεια – µυοπάθεια ή έχουν υποστεί ακρωτηριασµό των άνω ή
κάτω άκρων ή του ενός άνω και του ενός κάτω άκρου».

2. Στο προτελευταίο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου
26 του π.δ. 169/2007 µετά τις λέξεις «ή έχουν υποστεί µεταµό-
σχευση» προστίθενται οι λέξεις «µυελού των οστών ή συµπαγών
οργάνων (καρδιά, πνεύµονες, ήπαρ, πάγκρεας και νεφρό) ή πά-
σχουν από αιµορροφιλία Α’ και Β’ ή µυασθένεια – µυοπάθεια ή
έχουν υποστεί ακρωτηριασµό των άνω ή κάτω άκρων ή του ενός
άνω και του ενός κάτω άκρου».

3. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου αυτού,
έχουν ανάλογη εφαρµογή και για τα πρόσωπα στα οποία έχουν
συντρέξει οι προϋποθέσεις των διατάξεων αυτών κατά το πα-
ρελθόν και έχουν εξέλθει της υπηρεσίας πριν από την έναρξη
ισχύος του νόµου αυτού, καθώς και για τις οικογένειες όσων από
αυτούς έχουν πεθάνει. Οι συντάξεις των προσώπων του άρθρου
αυτού, αναπροσαρµόζονται από τις αρµόδιες ∆ιευθύνσεις Συ-
ντάξεων του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους µετά από αίτηση
των ενδιαφεροµένων και τα οικονοµικά αποτελέσµατα αρχίζουν
από την πρώτη του εποµένου της ηµεροµηνίας υποβολής της αί-
τησης µήνα και προκειµένου για όσους έχουν υποστεί µεταµό-
σχευση µυελού των οστών ή συµπαγών οργάνων από την
ηµεροµηνία δηµοσίευσης του ν. 3620/2007.

Άρθρο 17
Αναγνωριζόµενες υπηρεσίες

1. Μετά το δεύτερο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 11 του π.δ.
169/2007, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Για όσους θεµελιώνουν συνταξιοδοτικό δικαίωµα από
1.1.2011 και µετά, θεωρείται ως συντάξιµος χρόνος πραγµατι-
κής υπηρεσίας και ο χρόνος σπουδών για την απόκτηση ενός
µόνο πτυχίου ανώτερης ή ανώτατης σχολής της ηµεδαπής ή της
αλλοδαπής, καθώς και ο χρόνος σπουδών, µετά τη συµπλήρωση
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του 17ου έτους της ηλικίας, σε µέσες επαγγελµατικές σχολές, ο
οποίος είναι ίσος µε τα κατά το χρόνο αποφοίτησης επίσηµα ακέ-
ραια χρόνια σπουδών της οικείας σχολής, εφόσον ο χρόνος
αυτός δεν λογίζεται συντάξιµος µε βάση άλλες διατάξεις. Για τα
πρόσωπα του προηγούµενου εδαφίου, ο χρόνος εκπαιδευτικής
άδειας που λογίζεται συντάξιµος σύµφωνα µε τις διατάξεις του
πρώτου εδαφίου της παραγράφου αυτής ανέρχεται σε δύο (2)
έτη. Ο ανωτέρω χρόνος σπουδών αναγνωρίζεται ως συντάξιµος
εφόσον ο ασφαλισµένος έχει συµπληρώσει υπηρεσία 12 ετών.»

2. Η αναγνώριση και εξαγορά των χρόνων της προηγούµενης
παραγράφου διενεργείται σύµφωνα µε τα αναφερόµενα στην πα-
ράγραφο 2 του άρθρου 17 του ν. 2084/1992 (ΦΕΚ 165 Α’).

3. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 11 του π.δ.
169/2007 αντικαθίσταται ως εξής:

«Επίσης θεωρείται ως συντάξιµος χρόνος πραγµατικής υπη-
ρεσίας ο χρόνος άδειας άνευ αποδοχών ανατροφής παιδιών ηλι-
κίας µέχρι 6 ετών, όπως αυτός ισχύει κάθε φορά µε βάση τις
οικείες διοικητικές διατάξεις, µε την προϋπόθεση της καταβολής
από τον υπάλληλο των προβλεπόµενων ασφαλιστικών εισφο-
ρών.»

4. Ο συνολικός χρόνος ο οποίος αναγνωρίζεται µε βάση τις
διατάξεις των παραγράφων 1 και 3 του άρθρου αυτού, συµπερι-
λαµβανοµένου και του χρόνου στρατιωτικής θητείας, δεν µπορεί
να υπερβεί τα 7 έτη.

Ειδικότερα, ο χρόνος αυτός καθορίζεται κατ’ ανώτατο όριο:
α) σε τέσσερα (4) έτη για όσους θεµελιώνουν συνταξιοδοτικό

δικαίωµα εντός του έτους 2011,
β) σε πέντε (5) έτη για όσους θεµελιώνουν συνταξιοδοτικό δι-

καίωµα εντός του έτους 2012,
γ) σε έξι (6) έτη για όσους θεµελιώνουν συνταξιοδοτικό δικαί-

ωµα εντός του έτους 2013 και
δ) σε επτά (7) έτη για όσους θεµελιώνουν συνταξιοδοτικό δι-

καίωµα από 1.1.2014 και εφεξής.
5. Οι διατάξεις του άρθρου αυτού έχουν ανάλογη εφαρµογή

και για τα πρόσωπα που ασφαλίστηκαν για πρώτη φορά από
1.1.1993 και µετά σε οποιονδήποτε ασφαλιστικό οργανισµό κύ-
ριας ασφάλισης, συµπεριλαµβανοµένου και του ∆ηµοσίου.

Άρθρο 18
Μεταφορά συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων και

επικαιροποίηση ποσού αναλογιστικού ισοδυνάµου

1. Πρόσωπο του οποίου λήγουν τα καθήκοντα στην Ευρωπαϊκή
‘Ενωση χωρίς να έχει θεµελιώσει συνταξιοδοτικό δικαίωµα από
αυτές, δικαιούται να µεταφέρει στον ελληνικό φορέα κοινωνικής
ασφάλισης που είχε υπαχθεί πριν την ανάληψη υπηρεσίας στην
Ευρωπαϊκή ‘Ενωση ή που θα υπαχθεί µετά την λήξη των καθη-
κόντων του, το ασφαλιστικό στατιστικό ισοδύναµο των δικαιω-
µάτων σύνταξης που έχει αποκτήσει στις Κοινότητες.

2. Η αίτηση µεταφοράς συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων διαβι-
βάζεται από τη ∆ιοίκηση της Ευρωπαϊκής ‘Ενωσης στον ή στους
αρµόδιους ελληνικούς φορείς κοινωνικής ασφάλισης, µέσω του
Οργανισµού Σύνδεσης.

3. Ως Οργανισµοί Σύνδεσης, ορίζονται οι φορείς που προβλέ-
πονται από τις διατάξεις του άρθρου 12 του ν. 2592/1998.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Οικονοµίας,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, καθορίζεται ο τρόπος µετατροπής του ασφαλιστι-
κού στατιστικού ισοδυνάµου της παραγράφου 1 του άρθρου
αυτού σε συντάξιµα έτη, καθώς και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή των διατάξεων των προηγούµενων παραγράφων.

5. Οι διατάξεις του γ’ εδαφίου της παραγράφου 3 του άρθρου
10 του ν. 2592/1998 (ΦΕΚ 57 Α’), τροποποιούνται ως εξής:

«Ο ενδιαφερόµενος από την ηµεροµηνία που φέρει το εν λόγω
έγγραφο κοινοποίησης πρέπει σε προθεσµία είκοσι τεσσάρων
(24) µηνών να δηλώσει εγγράφως στον ελληνικό φορέα κοινωνι-
κής ασφάλισης, µέσω της ∆ιοίκησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
εάν αποδέχεται τη µεταφορά του αναλογιστικού ισοδυνάµου από
το Ελληνικό Σύστηµα στο Σύστηµα Συνταξιοδότησης των υπαλ-
λήλων της Ευρωπαϊκής ‘Ενωσης.»

6.α. Οι διατάξεις της παραγράφου 5 του άρθρου 11 του ν.

2592/1998, αντικαθίστανται από 1.5.2004 ως εξής:
«5. Ο Οργανισµός Σύνδεσης κατά την πραγµατική µεταφορά

του αναλογιστικού ισοδυνάµου, σύµφωνα µε τις διατάξεις της
παραγράφου 3 του άρθρου 10 του παρόντος νόµου, βεβαιώνει
τόσο τη ∆ιοίκηση της Ευρωπαϊκής ‘Ενωσης όσο και τον ενδια-
φερόµενο ότι το µεταφερόµενο ποσό αποτελεί το αναλογιστικό
ισοδύναµο των συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων που οφείλονται
κατά την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης στη ∆ιοίκηση της
Ευρωπαϊκής ‘Ενωσης από τους ελληνικούς φορείς κοινωνικής
ασφάλισης, στους οποίους είχε υπαχθεί ο υπάλληλος πριν από
την είσοδό του στην υπηρεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ότι
είναι απαλλαγµένο από κάθε είδους φόρο ή κράτηση.»

β. Το ποσό του αναλογιστικού ισοδυνάµου το οποίο υπολογί-
ζεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 11 του ν. 2592/1998,
µεταφέρεται στο Συνταξιοδοτικό Σύστηµα των Υπαλλήλων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης µε αναγωγή του στο χρόνο της πραγµατι-
κής µεταφοράς του, βάσει του επιτοκίου της Ευρωπαϊκής Κε-
ντρικής Τράπεζας, όπως αυτό ισχύει κάθε φορά. Ως χρόνος
πραγµατικής µεταφοράς νοείται η εξηκοστή (60ή) ηµέρα, από
την ηµεροµηνία περιέλευσης της δήλωσης αποδοχής του ενδια-
φεροµένου στον Οργανισµό Σύνδεσης. Εάν η πραγµατική µετα-
φορά διενεργηθεί µετά την 60ή ηµέρα, ο Οργανισµός Σύνδεσης,
µετά από ενηµέρωσή του, πρέπει να υπολογίσει και µεταφέρει
το επιπλέον ποσό.

Η κατά τα ανωτέρω αναγωγή διενεργείται από τον οικείο Ορ-
γανισµό Σύνδεσης και προκειµένου για περιπτώσεις που αφο-
ρούν ασφαλιστικά δικαιώµατα κύριας σύνταξης και εµπίπτουν
στην αρµοδιότητα του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, από
τις ∆ιευθύνσεις Ελέγχου και Εντολής Πληρωµής της Υπηρεσίας
Συντάξεων, κατά περίπτωση.

γ. Ως χρόνος πραγµατικής µεταφοράς:
i. για ποσά αναλογιστικού ισοδυνάµου που έχουν ήδη µετα-

φερθεί στο συνταξιοδοτικό σύστηµα των υπαλλήλων της Ευρω-
παϊκής ‘Ενωσης µέχρι την ηµεροµηνία ισχύος του νόµου αυτού,
νοείται η εξηκοστή (60ή) ηµέρα από την ηµεροµηνία της περιέ-
λευσης στον Οργανισµό Σύνδεσης της έγγραφης γνωστοποίη-
σης της περίπτωσης από την αρµόδια Υπηρεσία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή της σχετικής αίτησης του ενδιαφεροµένου και

ii. για δηλώσεις αποδοχής που έχουν περιέλθει στον Οργανι-
σµό Σύνδεσης πριν από την ηµεροµηνία ισχύος του νόµου αυτού
και εκκρεµούν σε οποιοδήποτε στάδιο, νοείται η εξηκοστή (60ή)
ηµέρα από την ηµεροµηνία ισχύος του νόµου αυτού.

δ. Οι διατάξεις της παραγράφου αυτής ισχύουν για όσες αι-
τήσεις µεταφοράς συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων από το ελλη-
νικό συνταξιοδοτικό σύστηµα στο σύστηµα συνταξιοδότησης των
υπαλλήλων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχουν υποβληθεί από
1.5.2004 και µετά.

Άρθρο 19
Έκταση εφαρµογής

Οι διατάξεις των προηγούµενων άρθρων κατά το µέρος που
αφορούν τους υπαγοµένους στο ασφαλιστικό-συνταξιοδοτικό
καθεστώς του ∆ηµοσίου, εφαρµόζονται αναλόγως και για τους
υπαλλήλους των Ο.Τ.Α. και των άλλων Ν.Π.∆.∆. που διέπονται
από το ίδιο µε τους δηµόσιους υπαλλήλους συνταξιοδοτικό κα-
θεστώς είτε οι συντάξεις τους βαρύνουν το ∆ηµόσιο είτε τους
οικείους φορείς, καθώς και για το προσωπικό του Οργανισµού Σι-
δηροδρόµων Ελλάδος και των υπαλλήλων των ασφαλιστικών Τα-
µείων του προσωπικού των Σιδηροδροµικών ∆ικτύων, που
διέπονται από το καθεστώς του ν.δ. 3395/1955 (ΦΕΚ 276 Α’).

Άρθρο 20

1. Συνταξιοδοτικά δικαιώµατα στελεχών των Ενόπλων ∆υνά-
µεων, των Σωµάτων Ασφαλείας και του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος που έχουν θεµελιωθεί ή θεµελιώνονται µέχρι και την 31η
∆εκεµβρίου 2010 δεν θίγονται από την παραµονή τους στην υπη-
ρεσία µετά την ηµεροµηνία αυτή και τυχόν συνταξιοδοτικές µε-
ταβολές στη διάρκεια αυτής δεν επηρεάζουν τις προϋποθέσεις
συνταξιοδότησής τους, τον τρόπο υπολογισµού, καθώς και το

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΞΗ’ - 16 ΙΟΥΛΙΟΥ 2010 10387



χρόνο έναρξης καταβολής της σύνταξής τους.
2. Για τα στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων, των Σωµάτων

Ασφαλείας και του Πυροσβεστικού Σώµατος που θεµελιώνουν,
σύµφωνα µε τις υφιστάµενες µέχρι τη θέση σε ισχύ του παρό-
ντος νόµου διατάξεις, συνταξιοδοτικό δικαίωµα εντός του έτους
2011, η υποχρέωση συντάξιµης υπηρεσίας αυξάνεται κατά ενά-
µισι (1 ½) επιπλέον έτος. Για όσους θεµελιώνουν συνταξιοδοτικό
δικαίωµα το έτος 2012 η υποχρέωση συντάξιµης υπηρεσίας αυ-
ξάνεται κατά τρία (3) επιπλέον έτη. Για όσους θεµελιώνουν συ-
νταξιοδοτικό δικαίωµα το έτος 2013, η υποχρέωση συντάξιµης
υπηρεσίας αυξάνεται κατά τεσσεράµισι (4 ½) επιπλέον έτη και
για όσους θεµελιώνουν συνταξιοδοτικό δικαίωµα το έτος 2014, η
υποχρέωση συντάξιµης υπηρεσίας αυξάνεται κατά έξι (6) επι-
πλέον έτη.

3. Για όσους θεµελιώνουν συνταξιοδοτικό δικαίωµα µέχρι
31.12.2014, ο τρόπος υπολογισµού της σύνταξης, ως προς τις
κατηγορίες προσωπικού των παραγράφων 1 και 2, ρυθµίζεται
σύµφωνα µε τις ισχύουσες µέχρι τη θέση σε ισχύ του παρόντος
νόµου διατάξεις του άρθρου 42 του Κώδικα Πολιτικών και Στρα-
τιωτικών Συντάξεων (π.δ. 169/2007) και του άρθρου 1 του ν.
3029/2002. Για όσους θεµελιώνουν δικαίωµα σύνταξης από
1.1.2015 και µετά, η σύνταξή τους υπολογίζεται σύµφωνα µε τις
διατάξεις των άρθρων 3 και 4 του νόµου αυτού.

4. Για τα στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων, των Σωµάτων
Ασφαλείας και του Πυροσβεστικού Σώµατος που δεν υπάγονται
στις διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 και θεµελιώνουν δικαί-
ωµα σύνταξης από 1.1.2015 και µετά, δικαιούνται σύνταξη, εφό-
σον έχουν συµπληρώσει το εξηκοστό (60ό) έτος της ηλικίας τους
ή σαράντα (40) έτη συντάξιµης υπηρεσίας, στα οποία συνυπο-
λογίζονται αθροιστικά:

α. Ο χρόνος πραγµατικής συντάξιµης υπηρεσίας, όπως αυτός
προσδιορίζεται στις διατάξεις του Κώδικα Πολιτικών και Στρα-
τιωτικών Συντάξεων (π.δ. 169/2007), όπως ισχύει σήµερα.

β. Ο χρόνος συντάξιµης υπηρεσίας που λογίζεται αυξηµένος
στο διπλάσιο ή τριπλάσιο µέχρι πέντε (5) έτη, όπως προσδιορί-
ζεται στο άρθρο 40 του Κώδικα Πολιτικών και Στρατιωτικών Συ-
ντάξεων (π.δ. 169/2007), όπως ισχύει σήµερα.

γ. Ο χρόνος διαδοχικής ασφάλισης που αναγνωρίζεται ως συ-
ντάξιµος σύµφωνα µε την παράγραφο 10 του άρθρου 4 του
νόµου αυτού.

5. Για τα στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων, των Σωµάτων
Ασφαλείας και του Πυροσβεστικού Σώµατος που δεν υπάγονται
στις παραγράφους 1 και 2 και αποµακρύνονται αυτεπαγγέλτως,
εκτός των περιπτώσεων επιβολής καταστατικής ποινής που συ-
νεπάγεται απώλεια του δικαιώµατος καταβολής σύνταξης, η σύ-
νταξη καταβάλλεται µε τη συµπλήρωση του χρόνου που
αντιστοιχεί στα τριάντα πέντε (35) έτη πραγµατικής υπηρεσίας ή
µε τη συµπλήρωση του εξηκοστού (60ού) έτους της ηλικίας.

6. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 41 του
Κώδικα Πολιτικών και Στρατιωτικών Συντάξεων (π.δ. 169/2007)
τροποποιείται ως εξής: «Ο διπλασιασµός ή τριπλασιασµός του
συντάξιµου χρόνου των στρατιωτικών της παραγράφου 1 γίνε-
ται µόνον εφόσον αυτοί συµπλήρωσαν είκοσι πέντε (25) έτη
πραγµατικής στρατιωτικής υπηρεσίας.»

Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 9 του άρθρου 41 του Κώ-
δικα Πολιτικών και Στρατιωτικών Συντάξεων (π.δ. 169/2007) τρο-
ποποιείται ως εξής: «Ο διπλασιασµός του συντάξιµου χρόνου
των στρατιωτικών που αναφέρονται στο προηγούµενο εδάφιο γί-
νεται µόνον εφόσον αυτοί συµπλήρωσαν πραγµατική στρατιω-
τική υπηρεσία είκοσι πέντε (25) ετών.»

7. To δικαίωµα ανάκλησης της αίτησης παραίτησης, λόγω συ-
νταξιοδότησης, που προβλέπεται στις διατάξεις της παραγρά-
φου 8 του άρθρου µόνου του ν.3847/2010 (ΦΕΚ 67 Α’) παρέχεται
για ένα (1) µήνα από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου.

Άρθρο 21

1. Ο χρόνος υπηρεσίας των Εθελοντών Μακράς Θητείας
(ΕΜΘ) του ν. 1848/1989 (ΦΕΚ 112 Α’) που διανύθηκε στις Ένο-
πλες ∆υνάµεις µε την ιδιότητα του Οπλίτη Πενταετούς Υποχρέ-
ωσης (ΟΠΥ) ή του Εθελοντή Πενταετούς Υποχρέωσης (ΕΠΥ),

καθώς και ο χρόνος υπηρεσίας των ανακαταταγµένων Εφέδρων
Αξιωµατικών Μακράς ∆ιάρκειας, οι οποίοι ανανέωσαν την παρα-
µονή τους στο Στράτευµα µε βάση τις διατάξεις του ν. 1680/1987
(ΦΕΚ 7 Α’), και για τον οποίο ασφαλίσθηκαν στο ΙΚΑ - ΕΤΑΜ και
ΕΤΕΑΜ, αναγνωρίζεται ως χρόνος πραγµατικής συντάξιµης υπη-
ρεσίας. Οι διατάξεις του προηγούµενου εδαφίου έχουν εφαρ-
µογή και για όσους υπηρέτησαν ως ΟΠΥ ή ΕΠΥ, οι οποίοι µετά
την αποµάκρυνση τους από τις θέσεις αυτές κατατάχθηκαν στα
Σώµατα Ασφαλείας ή το Πυροσβεστικό Σώµα ή διορίστηκαν στο
∆ηµόσιο. Η αναγνώριση γίνεται µετά από αίτηση των ενδιαφε-
ροµένων, µε πράξη της αρµόδιας ∆ιεύθυνσης Συντάξεων του Γε-
νικού Λογιστηρίου του Κράτους. Οι ασφαλιστικές εισφορές για
κύρια και επικουρική σύνταξη (εργοδότη και ασφαλισµένου) που
έχουν καταβληθεί στο ΙΚΑ - ΕΤΑΜ και ΕΤΕΑΜ για το παραπάνω
χρονικό διάστηµα αποδίδονται στο ∆ηµόσιο εντός εξαµήνου από
την κοινοποίηση σε αυτά της σχετικής πράξης αναγνώρισης.

2. Οι έφεδροι εξ εφέδρων Αξιωµατικοί του άρθρου 53 του ν.
833/1937 (ΦΕΚ 351 Α’) ασφαλίζονται στο ∆ηµόσιο και αποκτούν
δικαίωµα σύνταξης µε τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις που
αποκτούν δικαίωµα σύνταξης και οι µόνιµοι Αξιωµατικοί, ανε-
ξαρτήτως του χρόνου κατάταξής τους στις Ένοπλες ∆υνάµεις. Ο
χρόνος ασφάλισής τους, κατά το διάστηµα που είχαν τη στρα-
τιωτική ιδιότητα, σε άλλα Ταµεία πλην εκείνων των Ενόπλων ∆υ-
νάµεων λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής συντάξιµης δηµόσιας
υπηρεσίας.

3. Τα πρόσωπα του άρθρου 7 του ν. 2084/1992 (ΦΕΚ 165 Α’)
ασφαλίζονται υποχρεωτικά στο ∆ηµόσιο από την κατάταξή τους
ως στρατιωτικοί και προαιρετικά σε άλλους ασφαλιστικούς φο-
ρείς συναφείς µε την απόκτηση νέας ιδιότητας, χωρίς χρονικό
περιορισµό, µε υποβολή σχετικής δήλωσης και καταβολής σε αυ-
τούς του συνόλου των εισφορών από τους ασφαλισµένους.
Τυχόν εισφορές που παρακρατήθηκαν υπέρ των εν λόγω ασφα-
λιστικών φορέων για χρόνο που συµπίπτει µε το χρόνο ασφάλι-
σης στο ∆ηµόσιο συµψηφίζονται µε τις εισφορές όσων επιλέξουν
την προαιρετική ασφάλιση στους φορείς αυτούς.

4. Οι διατάξεις των προηγούµενων παραγράφων έχουν εφαρ-
µογή και για όσους έχουν ήδη εξέλθει της υπηρεσίας µέχρι την
ισχύ του νόµου αυτού, καθώς και για τις οικογένειες αυτών που
έχουν αποβιώσει, τα δε οικονοµικά αποτελέσµατα αρχίζουν από
την πρώτη του επόµενου της υποβολής της αίτησης µήνα.

Άρθρο 22

1. Το εδάφιο α’ της περίπτωσης ιβ’ της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 37 του Κώδικα Πολιτικών και Στρατιωτικών Συντάξεων αντι-
καθίσταται ως εξής:

«Ο ελάχιστος χρόνος σπουδών στελεχών των Ενόπλων ∆υνά-
µεων, των Σωµάτων Ασφαλείας και του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος, ανεξαρτήτως του χρόνου κατάταξής τους, για την απόκτηση
ενός πτυχίου σχολής Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος της
ηµεδαπής ή της αλλοδαπής, εφόσον αυτός δεν λογίζεται ως συ-
ντάξιµος σύµφωνα µε άλλες διατάξεις. Για τον υπολογισµό του
χρόνου θεµελίωσης συνταξιοδοτικού δικαιώµατος των παρα-
γράφων 2 και 3 του άρθρου 20 του παρόντος νόµου προσµε-
τράται και ο ανωτέρω χρόνος σπουδών.»

2. Στο άρθρο 40 του Κώδικα Πολιτικών και Στρατιωτικών Συ-
ντάξεων (π.δ. 169/2007, ΦΕΚ 210 Α’) προστίθεται παράγραφος 7
ως εξής:

«7. Ο επανακαθορισµός των µονάδων και υπηρεσιών που ανα-
φέρονται στις παραγράφους 5 και 6 του παρόντος άρθρου, στις
οποίες λογίζεται αυξηµένος στο διπλάσιο και ως τέτοιος πραγ-
µατικής συντάξιµης υπηρεσίας ο χρόνος υπηρεσίας που διανύ-
θηκε σε αυτές, γίνεται µε ειδικό νόµο, σύµφωνα µε το τελευταίο
εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 73 του Συντάγµατος.»

3. Προκειµένου για τα στελέχη των Σωµάτων Ασφαλείας και
του Πυροσβεστικού Σώµατος, ο χρόνος υπηρεσίας των πέντε (5)
ετών που λογίζεται αυξηµένος στο διπλάσιο, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του άρθρου 40 του Κώδικα Πολιτικών και Στρατιωτικών
Συντάξεων (π.δ. 169/2007, (ΦΕΚ 210 Α’), αναγνωρίζεται ως συ-
ντάξιµος µε καταβολή του συνόλου των ασφαλιστικών εισφορών
ασφαλισµένου και εργοδότη, από τους ενδιαφεροµένους. Οι ει-
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σφορές αυτές υπολογίζονται επί της εκάστοτε αποζηµίωσης που
λαµβάνουν για εργασία πέραν του πενθηµέρου, σύµφωνα µε τις
διατάξεις της περίπτωσης ΣΤ’ του άρθρου 55 του ν. 1249/1982
ΦΕΚ 43 Α’) και παρακρατούνται κατά το χρόνο καταβολής της
αποζηµίωσης, κατ' ανώτατο όριο για µία πενταετία.

4. Ο συντάξιµος χρόνος του ένστολου προσωπικού των Ενό-
πλων ∆υνάµεων, των Σωµάτων Ασφαλείας και του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος που έχει καταταγεί µέχρι την 31.12.1995 και
θεµελιώνει δικαίωµα σύνταξης από την 1.1.2015 και µετά προ-
σαυξάνεται κατά τρία (3) έτη, µε την καταβολή της προβλεπόµε-
νης, από τις διατάξεις του άρθρου 59 του π.δ. 169/2007,
εισφοράς για τη συµπλήρωση σαράντα (40) ετών συντάξιµης
υπηρεσίας.

Άρθρο 23
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν διαφορετικά ορίζεται
στις επί µέρους διατάξεις.”

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο
σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα στην

ΕΙ∆ΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ∆ΙΑΤΑΞΗ
ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

Συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου
76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118 του Κανονισµού της
Βουλής, της πρότασης του Προέδρου της Βουλής «Για την τρο-
ποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Κοινο-
βουλευτικό και Μέρος Β’)».

Κύριοι συνάδελφοι, προτείνω η συζήτηση να γίνει µε τη διαδι-
κασία του άρθρου 97 του Κανονισµού της Βουλής.

Κατά τη σηµερινή συζήτηση για την τροποποίηση διατάξεων
του Κανονισµού της Βουλής, όπως επίσης και για την προηγη-
θείσα ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών «Μεταρρύθµιση του Συνταξιοδοτικού Συστήµατος
του ∆ηµοσίου και συναφείς διατάξεις», ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδων
Χαλβατζής ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον Βουλευτή
κ. Αντώνη Σκυλλάκο.

Κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσουµε µε τους εισηγητές ή µε τη
δική µου γενική εισήγηση;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Με εσάς, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ: Καλύτερα µε την εισήγηση του

Προέδρου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ξεκινούµε, λοιπόν, µε

την εισήγηση του Προέδρου, θα ακολουθήσουν οι εισηγητές των
κοµµάτων και µετά οι Βουλευτές που θα θελήσουν να πάρουν το
λόγο.

Επίσης, κύριοι συνάδελφοι, η εγγραφή των οµιλητών µπορεί
να ξεκινήσει από τώρα και µέχρι και την ολοκλήρωση της τοπο-
θέτησης και του δεύτερου εισηγητή. Έτσι, θα έχουµε χρόνο για
να εγγραφούν, εάν επιθυµούν, περισσότεροι συνάδελφοι Βου-
λευτές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, συζητείται σήµερα στην Ολοµέλεια η πρό-
ταση που κατέθεσα για την τροποποίηση του Κανονισµού της
Βουλής.

Όπως ήδη γνωρίζετε, από την αρχή της θητείας µου στο
αξίωµα του Προέδρου του Ελληνικού Κοινοβουλίου, µε τη δική
σας ψήφο, είχα δεσµευτεί για την πραγµατοποίηση µιας σειράς
ουσιαστικών αλλαγών στον Κανονισµό της Βουλής, οι οποίες θα
επιδιώξουν να επιφέρουν αναβάθµιση του ρόλου του Κοινοβου-
λίου, βελτίωση της λειτουργικότητας του σύγχρονου κοινοβου-
λευτισµού και της αποτελεσµατικότητάς του, προς όφελος πάντα
του πολίτη.

Θυµίζω ότι ήδη τους προηγούµενους µήνες έχουν ληφθεί µία
σειρά από σηµαντικά µέτρα προς αυτήν την κατεύθυνση, κυρίως
της αναβάθµισης του ρόλου του Κοινοβουλίου, όπως είναι για
παράδειγµα, η συµµετοχή στη διαδικασία της επιλογής –συµµε-
τοχή κατά κάποιον τρόπο- του Προέδρου, του Αντιπροέδρου και
δύο µελών της διοίκησης της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής από
τη ∆ιάσκεψη, η οποία, µετά από εισήγηση του αρµοδίου Υπουρ-
γού, επιλέγει µε αυξηµένη πλειοψηφία τη διοίκηση πλέον της Ελ-
ληνικής Στατιστικής Υπηρεσίας, καθώς επίσης, θυµίζω, και τη
συµµετοχή της Βουλής στη διαδικασία επιλογής της ηγεσίας της
δικαιοσύνης µε τη διατύπωση γνώµης της ∆ιάσκεψης των Προ-
έδρων, κατόπιν ακρόασης των υποψηφίων δικαστικών λειτουρ-
γών.

Αποτελεί βαθιά πεποίθησή µου –και το επαναλαµβάνω για µία
ακόµη φορά- ότι το Κοινοβούλιο πρέπει συνεχώς να αναδει-
κνύεται ως ο χώρος ουσιαστικής διαβούλευσης και ανταλλαγής
απόψεων, προκειµένου να αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα του
ελληνικού λαού κατά τον καλύτερο και αποτελεσµατικότερο
τρόπο. Η ανάγκη αυτή φαντάζει ακόµη περισσότερο επιτακτική
ιδιαίτερα τώρα, σ’ αυτήν τη χρονική συγκυρία κατά την οποία η
χώρα και το πολιτικό σύστηµα δοκιµάζονται.

Είναι καθήκον µας να αποδεικνύουµε, πιστεύω, καθηµερινά ότι

τόσο οι Βουλευτές όσο και η Βουλή ως θεσµός δεν είµαστε απο-
κοµµένοι από τη σύγχρονη πραγµατικότητα, αλλά µέρος αυτής.

Πρώτιστος σκοπός της πρότασης για την τροποποίηση του
Κανονισµού της Βουλής πρέπει να είναι η επανάκτηση της αξιο-
πιστίας της πολιτικής και των πολιτικών, κατ’ επέκταση και του
Κοινοβουλίου. Το µήνυµα για σεβασµό στις αξίες και τις αρχές
πρέπει να δίδεται πρώτα από εµάς, από εδώ, από τη Βουλή.

Κεντρικοί άξονες της πρότασής µου, που συζητήθηκε στην αρ-
µόδια Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής, είναι οι αρχές της δια-
φάνειας και της αξιοκρατίας. Βασικές επιδιώξεις των
προτεινόµενων ρυθµίσεων είναι η αναβάθµιση της θέσης του Κοι-
νοβουλίου, ο εκσυγχρονισµός του, η βελτίωση της λειτουργικό-
τητάς του, η ενίσχυση της διαφάνειας στον τρόπο µε τον οποίο
αυτό νοµοθετεί, η βελτίωση της ποιότητας του παραγόµενου νο-
µοθετικού έργου προς όφελος πάντα του ελληνικού λαού, η εν-
δυνάµωση του ελεγκτικού ρόλου του Κοινοβουλίου και τέλος η
διαφάνεια και η αξιοκρατία στη στελέχωση του Κοινοβουλίου.

Ειδικότερα, κατά το στάδιο της προδικασίας της παραγωγής
νοµοθετικού έργου προτείνεται αλλαγή της διαδικασίας κατάθε-
σης νοµοσχεδίων στη Βουλή, µε σκοπό να βελτιωθεί η ποιότητα
του νοµοπαρασκευαστικού και νοµοθετικού έργου και να απο-
φεύγονται φαινόµενα προχειρότητας στη νοµοθετική λειτουργία
του Κοινοβουλίου.

Καθιερώνεται για το σκοπό αυτό υποχρεωτικό στάδιο δηµό-
σιας διαβούλευσης, για κάθε νοµοσχέδιο πριν την κατάθεσή του,
καθώς εφεξής κάθε νοµοσχέδιο πρέπει να συνοδεύεται από έκ-
θεση αυτής της δηµόσιας διαβούλευσης, καθώς επίσης να συ-
νοδεύεται υποχρεωτικά και από έκθεση αξιολόγησης των
συνεπειών της προτεινόµενης ρύθµισης.

Έκθεση αξιολόγησης, έστω συνοπτική, θα πρέπει να συνο-
δεύει τόσο τα κατεπείγοντα νοµοσχέδια όσο και τις τροπολογίες
Υπουργών. Με τον τρόπο αυτό η κοινοβουλευτική επεξεργασία
του νοµοσχεδίου θα είναι περισσότερο ενήµερη και αναβαθµι-
σµένη.

Επίσης, στο στάδιο επεξεργασίας του νοµοσχεδίου στις αρ-
µόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές προτείνουµε να θεσπιστεί και
εδώ στη χώρα µας το σύστηµα των δύο αναγνώσεων, το σύ-
στηµα της διπλής ανάγνωσης. Η συζήτηση δηλαδή κάθε νοµο-
σχεδίου θα γίνεται από την αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή
σε δύο στάδια, µεταξύ των οποίων τα µέλη της επιτροπής έχουν
δικαίωµα να υποβάλλουν ερωτήσεις, να προτείνουν βελτιώσεις
και να καταθέτουν προτάσεις προς τον αρµόδιο Υπουργό διά του
Προέδρου της, εκ των οποίων ο Υπουργός θα λαµβάνει θέση στη
δεύτερη ανάγνωση. Το ίδιο δικαίωµα θα έχει και κάθε ειδική µό-
νιµη επιτροπή, εφόσον το νοµοσχέδιο άπτεται της αρµοδιότητάς
της, για σηµαντικά βέβαια θέµατα της αρµοδιότητάς της.

Με αυτό τον τρόπο θα υπάρχει η δυνατότητα µεγαλύτερης εµ-
βάθυνσης των µελών των επιτροπών στις προτεινόµενες ρυθµί-
σεις, αλλά –και θεωρώ ότι αυτό είναι ιδιαίτερα σηµαντικό- και
ουσιαστικότερου προβληµατισµού της εκτελεστικής εξουσίας
που προτείνει αυτές τις ρυθµίσεις. Έτσι δεν θα χρειάζεται ίσως
εκ των υστέρων να κατατίθενται και τροπολογίες που τώρα πολ-
λές φορές κατατίθενται, γιατί διαπιστώνεται ότι µετά την ολο-
κλήρωση της συζήτησης στην αρµόδια επιτροπή ορισµένα
θέµατα δεν αναλύθηκαν ή δεν προσέχθηκαν µε τον τρόπο που θα
έπρεπε.

Επαναλαµβάνω, όλα αυτά στοχεύουν στην ποιότητα της νο-
µοθετικής εργασίας, αλλά και στην ευρύτερη δυνατή συµµετοχή
στη διαµόρφωση ενός νοµοσχεδίου και των µελών της επιτρο-
πής ή και των άλλων ειδικών µόνιµων επιτροπών, όπως είπαµε.
Επίσης, στοχεύουν στη δυνατότητα της συµµετοχής στη δια-
µόρφωση αυτών των τόσο σηµαντικών αποφάσεων, κοινωνικών
οµάδων, αλλά ακόµη και πολιτών που θα καταθέτουν τις απόψεις
τους στο στάδιο της διαβούλευσης.

Για την ενδυνάµωση της διαφάνειας στις κοινοβουλευτικές
διαδικασίες προτείνεται η γενίκευση της δηµοσιότητας των συ-
νεδριάσεων των επιτροπών και των υποεπιτροπών, πλην των πε-
ριπτώσεων που οι συνεδριάσεις αυτές δεν πρέπει να είναι
δηµόσιες.

Επίσης, τίθεται χρονικός περιορισµός στην κατάθεση νοµο-
σχεδίων µέχρι το βράδυ της Πέµπτης. Η Κυβέρνηση θα πρέπει
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µέχρι την έναρξη της νέας περιόδου να µελετήσει πολύ προσε-
χτικά τις προτεινόµενες αλλαγές, εφόσον τις εγκρίνετε και απο-
τελέσουν πλέον νέες ρυθµίσεις του Κανονισµού. Επαναλαµβάνω,
νοµοσχέδια θα πρέπει να κατατίθενται το αργότερο µέχρι το
βράδυ της Πέµπτης, έτσι ώστε να καθίσταται δυνατή η ανακοί-
νωση τους στην Ολοµέλεια στη συνεδρίαση της Παρασκευής και
όχι όπως µέχρι τώρα συµβαίνει να κατατίθενται νοµοσχέδια
ακόµη και µετά το µεσηµέρι της Παρασκευής, την τελευταία
στιγµή, δηµιουργώντας διάφορα προβλήµατα έγκαιρης ενηµέ-
ρωσης πάνω απ’ όλα των Βουλευτών και όχι µόνο.

Επίσης, τροπολογίες θα πρέπει να κατατίθενται το αργότερο
µέχρι το µεσηµέρι της Παρασκευής, µέχρι ώρας 13.00’ για να
αποφεύγονται φαινόµενα κατάχρησης διατάξεων που επιτρέ-
πουν έκτακτα µέτρα νοµοθετικής παραγωγής και βέβαια για να
αποφεύγονται αιφνιδιασµοί.

Ακόµη, µε το προτεινόµενο άρθρο 5 λαµβάνεται µέριµνα για
την τήρηση των αρχών της επικουρικότητας και της αναλογικό-
τητας στο πλαίσιο της αναβάθµισης του ρόλου των εθνικών κοι-
νοβουλίων µε τη σύναψη της Συνθήκης της Λισαβόνας. Σε
ορισµένες δε περιπτώσεις παρέχεται η δυνατότητα να συµµετέ-
χει και η ίδια η Ολοµέλεια του Κοινοβουλίου.

Προκειµένου να αντιµετωπιστούν–να προλαµβάνονται, θα
έλεγα- φαινόµενα αδιαφάνειας προτείνεται η ενίσχυση του ελε-
γκτικού ρόλου του Κοινοβουλίου, αφού το Κοινοβούλιο είναι εκεί-
νος ο χώρος όπου πρέπει να γίνεται ο συστηµατικός, κορυφαίος
και έγκαιρος διάλογος και να ασκείται και ο κοινοβουλευτικός
έλεγχος.

Προτείνεται η ενίσχυση του ελεγκτικού ρόλου του Κοινοβου-
λίου κυρίως στον τοµέα των δηµοσίων δαπανών. Για το λόγο
αυτόν συστήνεται, όπως είχαµε δεσµευθεί ήδη από το φθινό-
πωρο, Ειδική ∆ιαρκής Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων
και Συµβάσεων, η οποία θα εξετάζει και θα παρακολουθεί την
εφαρµογή των εξοπλιστικών προγραµµάτων και συµβάσεων αµυ-
ντικού υλικού γιατί είναι γνωστό ότι τα προγράµµατα αυτά είναι
προγράµµατα µεγάλου κόστους. ∆ιατίθενται, δηλαδή, για την
άµυνα της χώρας σηµαντικά ποσά από τον ιδρώτα του Έλληνα
φορολογούµενου.

Εκτιµώ ότι σηµαντική καινοτοµία αποτελεί ακόµα και η ρύθ-
µιση που προβλέπει ότι κάθε ∆ιαρκής Επιτροπή θα ενηµερώνε-
ται –και υπογραµµίζω το ενηµερώνεται- πριν από τη σύναψη
δηµοσίων συµβάσεων των Υπουργείων της αρµοδιότητας της ή
από υποπτευόµενα από αυτά Νοµικά Πρόσωπα ∆ηµοσίου ∆ι-
καίου ή δηµόσιες επιχειρήσεις ή οργανισµούς, εφόσον οι συµ-
βάσεις αυτές υπερβαίνουν το ποσό των είκοσι εκατοµµυρίων
ευρώ. Η ενηµέρωση αυτή δεν αποτελεί προϋπόθεση συναπόφα-
σης της επιτροπής ή έγκρισης από την επιτροπή, αλλά είναι ενη-
µέρωση, ώστε να µπορεί να γίνεται ένας διάλογος και να υπάρχει
η µέγιστη δυνατή διαφάνεια, πριν προχωρήσουν οι υπόλοιπες
προβλεπόµενες διαδικασίες για τη σύναψη αυτών των συµβά-
σεων.

Ριζικές είναι ακόµη οι προτεινόµενες µεταβολές σε ό,τι αφορά
τον κοινοβουλευτικό έλεγχο των οικονοµικών του κράτους. Κα-
θιερώνεται συχνότερη ενηµέρωση της Επιτροπής Απολογισµού
και Εκτέλεσης Προϋπολογισµού από το Υπουργείο Οικονοµικών.
Ανά τρίµηνο, δηλαδή, καθιερώνεται αυτός ο έλεγχος από τις συ-
ναρµόδιες επιτροπές, ώστε η επεξεργασία και η αξιολόγηση δη-
µοσιονοµικών στοιχείων και κατ’ επέκταση ο έλεγχος του
κυβερνητικού έργου να είναι επίκαιρος και συνεχής.

Για τον ίδιο σκοπό προτείνεται η ίδρυση νέας υπηρεσίας στη
Βουλή, το Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή, το
οποίο θα συγκεντρώνει πληροφορίες σχετικά µε τον προϋπολο-
γισµό του κράτους, θα είναι αρµόδιο για την ανάλυση και αξιολό-
γηση δηµοσιονοµικών στοιχείων, θα συντάσσει και θα υποβάλλει
εκθέσεις και θα υποβοηθά και το έργο της επιτροπής αυτής, αλλά
και της ∆ιαρκούς Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων. Είναι µία
ριζική αλλαγή, µία µεγάλη, κατά την άποψη µου, καινοτοµία η
ίδρυση και οι αρµοδιότητες αυτής της ειδικής υπηρεσίας, πλέον
και στο δικό µας Κοινοβούλιο. Όλα αυτά συµβάλλουν στην πε-
ραιτέρω, όπως είπαµε, αναβάθµιση του Κοινοβουλίου και του
ρόλου των ιδίων των Βουλευτών.

Επίσης, µε τις νέες ρυθµίσεις αναβαθµίζονται οι αρµοδιότη-

τες της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας, η οποία θα έχει ρητά
πλέον τη δυνατότητα να καλεί σε ακρόαση δηµόσιους, ακόµα και
δικαστικούς λειτουργούς, ενώ η ετήσια έκθεση που υποβάλλει
θα συζητείται στην Ολοµέλεια. Στην ίδια κατεύθυνση παρέχονται
στην επιτροπή αυξηµένες εξουσίες συλλογής πληροφοριών και
εγγράφων και κλήσης και εξέτασης προσώπων, έτσι ώστε αυτή
η τόσο σηµαντική επιτροπή για θέµατα διαφάνειας –στην οποία
έχω και την εµπειρία από τα προηγούµενα χρόνια ως µέλος της-
να µην περιορίζεται σε θεωρητικές συζητήσεις, αλλά µε τις νέες
πλέον αρµοδιότητες θα έχει τη δυνατότητα ουσιαστικού ελέγ-
χου σε θέµατα διαφάνειας.

Τέλος, ιδρύεται νέα Ειδική ∆ιαρκής Επιτροπή µε την πρόταση
που πρόσφατα κατετέθη και συζητήσαµε εδώ από τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, αλλά µε τη συµφωνία και
αρκετών άλλων πτερύγων και αρκετών άλλων κοµµάτων κατά τη
συζήτηση των σχετικών νοµοσχεδίων την περασµένη εβδοµάδα,
µία ∆ιαρκής Επιτροπή για την παρακολούθηση του συστήµατος
κοινωνικής ασφάλισης, η οποία θα παρακολουθεί τη λειτουργία
και την εξέλιξη του συστήµατος της κοινωνικής ασφάλισης στη
χώρα µας.

Στην κατεύθυνση αναβάθµισης του κοινοβουλευτικού διαλόγου
και ενίσχυσης της αµεσότητας αναµορφώνεται ο τρόπος διεξα-
γωγής της διαδικασίας των ερωτήσεων προς τον Πρωθυπουργό,
καθώς και των επίκαιρων ερωτήσεων προς τους Υπουργούς.

Αντί της ανάγνωσης, όπως γίνεται µέχρι τώρα, του κειµένου
της ερώτησης από τον Προεδρεύοντα, δίνεται η δυνατότητα της
προφορικής διατύπωσης της ερώτησης από τον ίδιο τον ερωτώ-
ντα, είτε αφορά ερωτήσεις προς τον Πρωθυπουργό είτε και ερω-
τήσεις προς τους Yπουργούς. Οι επίκαιρες ερωτήσεις
επιδιώκουµε να αποκτήσουν περισσότερη αµεσότητα σε ό,τι
αφορά το διάλογο και περισσότερη ζωντάνια.

Σηµαντική τοµή και καινοτοµία των νέων προτεινόµενων ρυθ-
µίσεων αποτελεί επίσης ο περιορισµός του εύρους του θεσµού
της βουλευτικής ασυλίας, για τον οποίο πολλά έχουν λεχθεί,
πολλά έχουν γραφτεί και πολλές φορές έχει ασκηθεί –όχι πάντα
δίκαια και ορθά και σωστά- εντονότατη κριτική που δηµιουργεί
τις εντυπώσεις, ότι οι Βουλευτές αυτοπροστατεύονται και στις
περιπτώσεις που δεν θα έπρεπε να προστατεύονται από τον συ-
νταγµατικά κατοχυρωµένο θεσµό της βουλευτικής ασυλίας. Πε-
ριορίζεται µε την πρόταση ο θεσµός αυτός µόνο στους λόγους
για τους οποίους θεσµοθετήθηκε, στο βασικό δηλαδή πυρήνα
του συνταγµατικά κατοχυρωµένου θεσµού της βουλευτικής ασυ-
λίας. Αυτό σηµαίνει ότι ο Βουλευτής θα προστατεύεται –και πρέ-
πει να προστατεύεται- κατά την άσκηση των καθηκόντων και του
λειτουργήµατός του, ωστόσο δεν θα πρέπει να καλύπτεται από
την βουλευτική ασυλία οτιδήποτε δεν έχει να κάνει µε την πολι-
τική ή την κοινοβουλευτική του δραστηριότητα. Αυτό σηµαίνει
ειδικότερα ότι η βουλευτική ασυλία θα πρέπει να αίρεται εφεξής
σε κάθε περίσταση που η πράξη δεν σχετίζεται µε την πολιτική
δράση ή την κοινοβουλευτική δραστηριότητα του Βουλευτή. Και
ακόµα η έκθεση της αρµόδιας για την άρση της βουλευτικής
ασυλίας Επιτροπής Κοινοβουλευτικής ∆εοντολογίας, η οποία ως
γνωστό µετά την εξέταση της υπόθεσης εισηγείται στην Ολοµέ-
λεια, θα πρέπει να είναι αιτιολογηµένη.

Τέλος και πριν αναφερθώ στις προτεινόµενες αλλαγές του Μέ-
ρους Β’ του Κανονισµού, θα ήθελα να σας γνωρίσω ότι από
φέτος ολοκληρώνουµε και ένα άλλο σηµαντικό βήµα για την ενί-
σχυση της διαφάνειας –και γι’ αυτό είχα δεσµευθεί από το πε-
ρασµένο φθινόπωρο- δηλαδή θα προχωρήσουµε από φέτος στην
ανάρτηση στο διαδίκτυο των δηλώσεων «πόθεν έσχες» των πο-
λιτικών προσώπων. Όπως γνωρίζετε η δηµοσιοποίηση γίνεται µία
φορά το χρόνο, το θέρος, αλλά γίνεται άπαξ η δηµοσίευση και γί-
νονται αναφορές κυρίως στον έντυπο Τύπο, στις εφηµερίδες για
µία δυο ηµέρες. ∆εν υπάρχει όµως η δυνατότητα ακόµα και στον
απλό πολίτη να παρακολουθεί διαρκώς το «πόθεν έσχες» των πο-
λιτικών.

Έχω πει πολλές φορές και το επαναλαµβάνω για µια ακόµα
φορά ότι θα πρέπει να λειτουργούµε όλοι µας σαν να βρισκόµα-
στε διαρκώς σε ένα κρυστάλλινο, διαφανές σπίτι, σε ένα κρυ-
στάλλινο, διαφανή χώρο. Θα επιτύχουµε εκτιµώ µε τη φετινή
δηµοσιοποίηση του «πόθεν έσχες» να έχουµε και την ανάρτηση
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στο διαδίκτυο των δηλώσεων όλων των πολιτικών προσώπων.
Έτσι όλοι και πάνω από όλα ο κάθε πολίτης θα µπορεί ανά πάσα
στιγµή, όπως είπα, να ελέγξει την περιουσιακή κατάσταση των
πολιτικών.

Και στο σηµείο αυτό επαναφέρω την πρότασή µου και η πρό-
τασή µου αυτή δεν απευθύνεται µόνο προς εσάς τους συναδέλ-
φους Βουλευτές, αλλά και προς την Κυβέρνηση. Αντίστοιχη
δηµοσιότητα εκτιµώ ότι θα πρέπει να δίνεται και στις δηλώσεις
των «πόθεν έσχες» των µη πολιτικών προσώπων που έχουν υπο-
χρέωση υποβολής δηλώσεων «πόθεν έσχες». Γιατί εδώ και αρ-
κετά χρόνια, όπως γνωρίζουµε όλοι, ο νοµοθέτης έχει
καθιερώσει την υποχρέωση της υποβολής δηλώσεων «πόθεν
έσχες», όχι µόνο για τους πολιτικούς, αλλά και για µη πολιτικά
πρόσωπα, πρόσωπα του δηµόσιου βίου µε την ευρεία έννοια θα
έλεγα, αλλά οι δηλώσεις αυτές δεν βλέπουν ποτέ το φως της δη-
µοσιότητας. Όταν λέµε διαφάνεια παντού, διαφάνεια για όλα,
διαφάνεια για όλους, τότε θα πρέπει να συµπεριληφθεί στη δια-
φάνεια αυτή και η δηµοσιοποίηση των δηλώσεων «πόθεν έσχες»
των µη πολιτικών προσώπων όπως των δικαστικών λειτουργών
για παράδειγµα, των ανώτατων κρατικών λειτουργών, των δηµο-
σιογράφων. Όλοι αυτοί εδώ και χρόνια, ως γνωστόν υποβάλλουν
δήλωση του «πόθεν έσχες».

Με τις ρυθµίσεις στο Μέρος Β’ του Κανονισµού της Βουλής,
επιδιώκεται να θωρακιστεί η διαφάνεια και η αξιοκρατία στην
υπηρεσιακή στελέχωση του Κοινοβουλίου. Και οι ρυθµίσεις
αυτές θέτουν οριστικό τέλος σε διαδικασίες προσλήψεων και
πρακτικές που προκάλεσαν στο παρελθόν όχι µόνο ερωτηµατικά,
αλλά πολύ συχνά και επικρίσεις από την κοινή γνώµη.

Και αυτό γιατί όταν δεν υπάρχουν απόλυτα διαφανείς, συγκε-
κριµένοι, κατανοητοί και ισχύοντες για όλους κανόνες, τότε
υπάρχουν συγχύσεις και ανακύπτουν διάφορα προβλήµατα,
υπάρχουν κριτικές που έχουν ως αποτέλεσµα τη µείωση της
αξιοπιστίας του πολιτικού συστήµατος συνολικά και του Κοινο-
βουλίου ειδικότερα. Γι’ αυτό µε αυτές τις ρυθµίσεις, εκτιµώ ότι η
Βουλή αλλάζει σελίδα και σε ό,τι αφορά τη στελέχωση µε το απα-
ραίτητο υπηρεσιακό της δυναµικό.

Συγκεκριµένα, οι προτεινόµενες διατάξεις προβλέπουν ότι
απαγορεύεται η µονιµοποίηση στη Βουλή µετακλητών υπαλλή-
λων, όπως επίσης και η µετάταξη αποσπασµένων υπαλλήλων σε
αυτήν. Αντίθετα, θα επιτρέπεται η υπό προϋποθέσεις µετάταξη
από τη Βουλή σε υπηρεσίες του δηµόσιου τοµέα για εξυπηρέ-
τηση λειτουργικών αναγκών άλλων υπηρεσιών.

Οι προσλήψεις, όπως είχα δηλώσει ήδη από τον περασµένο
Νοέµβριο και στη Βουλή θα πρέπει να γίνονται όταν υπάρχουν
ανάγκες για πρόσληψη µόνιµου προσωπικού, µε τις διαδικασίες
του ΑΣΕΠ. Και έχουµε µία τέτοια ανάγκη. Βέβαια, είναι αλήθεια
ότι στο τελευταίο διάστηµα, στους προηγούµενες µήνες, λόγω
και της ασάφειας που επικρατούσε έως ότου ψηφιστούν τα νο-
µοσχέδια που ψηφίστηκαν για το ασφαλιστικό και το συνταξιο-
δοτικό, είχαµε και εδώ στη Βουλή ένα κύµα συνταξιοδοτήσεων -
αποχωρήσεων. Εκατόν εξήντα υπάλληλοι της Βουλής υπέβαλαν
αίτηση συνταξιοδότησης. Οι περισσότεροι ήδη έχουν αποχωρή-
σει και συνταξιοδοτηθεί µέσα σε τέσσερις-πέντε µήνες, ενώ όλα
τα προηγούµενα έτη ο ρυθµός ετήσιας αποχώρησης ήταν δέκα,
δεκαπέντε, είκοσι υπάλληλοι για ένα ολόκληρο έτος. Έχουµε
αποχωρήσεις. ∆εν χρειάζεται να γίνουν αναπληρώσεις σε όλες
τις περιπτώσεις. Όµως, υπάρχουν υπηρεσίες που αντιµετωπί-
ζουν πλέον τεράστιο πρόβληµα. Μια συγκεκριµένη τέτοια υπη-
ρεσία είναι η Υπηρεσία των Στενογράφων. Η Στενογραφική
Υπηρεσία, η οποία επιφορτίζεται µε πολύ µεγάλο βάρος εργα-
σίας και µε την προσθήκη νέων αρµοδιοτήτων, όπως νέες Επι-
τροπές στο Κοινοβούλιο, µε τη λειτουργία των Εξεταστικών
Επιτροπών, µε την πάρα πολύ εργασία τους τελευταίους µήνες,
µε την κατάθεση νοµοσχεδίων κ.λπ., έχει φθάσει στα όρια της
αντοχής των συνεργατών που τη στελεχώνουν.

Εάν λάβει κανείς υπ’ όψιν του ότι µε τις συνταξιοδοτήσεις απο-
χώρησαν δέκα τουλάχιστον µέχρι στιγµής έµπειροι στενογρά-
φοι, αντιλαµβανόµαστε πλέον ότι δεν µπορεί να συνεχίσει να
ανταποκρίνεται σε αυτές τις αυξηµένες απαιτήσεις µε τις οποίες
την επιφορτίζουµε, εάν δεν γίνει αναπλήρωση των κενών θέσεων.
Γι’ αυτό, ήδη έχω έρθει σε συνεννόηση µε το ΑΣΕΠ και πολύ σύ-

ντοµα θα προκηρύξουµε διαδικασία διαγωνισµού για την πλή-
ρωση θέσεων στενογράφων, ώστε µε την έναρξη της νέας βου-
λευτικής περιόδου, να έχει υπάρξει κάλυψη αυτών των απόλυτα
απαραίτητων αναγκών.

Σε οποιαδήποτε άλλη στο µέλλον ανάγκη κάλυψης µε προσω-
πικό της Βουλής µόνιµο ή ειδικών προσόντων κ.λπ., θα ακολου-
θούµε τη διαδικασία των προκηρύξεων µέσω ΑΣΕΠ. ∆εν έχουµε
να χάσουµε τίποτα, αλλά µόνο να κερδίσουµε, σε αξιοπιστία και
να κερδίσει και η Βουλή, γιατί υπάρχει η δυνατότητα µέσα απ’
αυτές τις διαδικασίες να γίνει η επιλογή των καλυτέρων, των κα-
λύτερα καταρτισµένων και εξειδικευµένων. Εκτιµώ ότι η Βουλή
µε αυτές τις ρυθµίσεις αλλάζει σελίδα.

Επιπλέον και µε τις προτεινόµενες στον Κανονισµό αλλαγές
εναρµονίζεται και το συνταξιοδοτικό καθεστώς των υπαλλήλων
της Βουλής µε την πρόσφατη ασφαλιστική µεταρρύθµιση. Εν
πολλοίς, η διάταξη που προτείνουµε είναι η ίδια διάταξη µε αυτήν
που είχε συµπεριληφθεί στο συνταξιοδοτικό για τους δηµοσίους
υπαλλήλους και που το ψηφίσαµε χθες. Αλλά, επαναλαµβάνουµε
αυτές τις ρυθµίσεις και στον Κανονισµό της Βουλής, γιατί κατά
το Σύνταγµα αυτά τα θέµατα πρέπει να ρυθµίζονται διά του Κα-
νονισµού της Βουλής.

Τέλος, θα ήθελα να θυµίσω ότι η Βουλή συµµετέχει ενεργά
στην προσπάθεια για έξοδο της χώρας από την οικονοµική κρίση
και γι’ αυτό το λόγο –σας έχω ενηµερώσει κι άλλη φορά, αλλά θα
µου επιτρέψετε να κάνω µια επικαιροποιηµένη ενηµέρωση και
σήµερα- έχουµε προχωρήσει στην περιστολή των δαπανών του
ελληνικού Κοινοβουλίου. Με τις περικοπές που αποφασίσαµε
από τον Μάρτιο και µετά, εκτιµώ ότι στο τέλος του χρόνου αυτού,
στο τέλος του 2010, οι δαπάνες του ελληνικού Κοινοβουλίου θα
είναι µειωµένες κατά περίπου 25.000.000 ευρώ σε σχέση µε τις
προβλεφθείσες στον προϋπολογισµό του 2010. ∆ηλαδή στην
υλοποίηση του προϋπολογισµού θα έχουµε µια εξοικονόµηση
ενός πάρα πολύ σηµαντικού ποσού.

Αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι ο συνολικός προϋπολογισµός που είχε
ψηφιστεί για το ελληνικό Κοινοβούλιο τον περασµένο Νοέµβριο
για το 2010 ανέρχεται σε 218.000.000 ευρώ, θα έχουµε µια µεί-
ωση της τάξης των 25.000.000 ευρώ, δηλαδή µια µείωση που πο-
σοστιαία φθάνει και ξεπερνά το 12%. Από τα ποσά αυτά τα 16,5
εκατοµµύρια ευρώ, από τις περικοπές δηλαδή του προϋπολογι-
σµού το ποσό των 16,5 εκατοµµυρίων ευρώ οφείλεται στις περι-
κοπές που έχουµε κάνει και αποφασίσει στις αποδοχές των
Βουλευτών, καθώς επίσης και στις αποδοχές των εργαζοµένων
στη Βουλή κι ένα ποσό τουλάχιστον 7,5 εκατοµµυρίων ευρώ από
την εξοικονόµηση αυτών των κονδυλίων οφείλεται στην περι-
στολή, στην οποία έχουµε προχωρήσει στις λειτουργικές δαπά-
νες του Κοινοβουλίου για το έτος 2010. Και βέβαια συνεχίζουµε
τις προσπάθειες µείωσης των δαπανών.

Αναφέρω, για παράδειγµα, ότι το τελευταίο διάστηµα µε τη µε-
ταφορά του εκθεσιακού χώρου του Ιδρύµατος της Βουλής στο
κτήριο της Λεωφόρου Αµαλίας, που νοικιάζει η Βουλή, επιτύχαµε
τη λύση της µίσθωσης του ισογείου στην οδό Φιλελλήνων, όπου
µέχρι πρότινος λειτουργούσε ο εκθεσιακός χώρος του Ιδρύµα-
τος της Βουλής των Ελλήνων για τον Κοινοβουλευτισµό και τη
∆ηµοκρατία, και η λύση αυτής της µίσθωσης σηµαίνει εξοικονό-
µηση, σε ετήσια βάση, του ποσού των 600.000 ευρώ.

Παράλληλα, την περασµένη εβδοµάδα, µετά από εντολή που
είχα δώσει στον Γενικό Γραµµατέα και διαπραγµατεύσεις που
έκανε µε τους ιδιοκτήτες άλλων κτηρίων που νοικιάζει εδώ και
χρόνια η Βουλή για τη στέγαση των Υπηρεσιών της, επιτύχαµε,
µε την επαναδιαπραγµάτευση αυτή, µια µείωση των µισθωµάτων
άλλων τριών ακινήτων στη λεωφόρο Βασιλίσσης Σοφίας και στην
οδό Σέκερη κατά 20%. Κι αυτό σηµαίνει µια επιπρόσθετη εξοι-
κονόµηση 608.000 ευρώ ετησίως. ∆ηλαδή µόνο από τα ενοίκια,
µε τις δύο αυτές κινήσεις, έχουµε µια εξοικονόµηση 1.208.000
ευρώ ετησίως. Την προσπάθεια για περαιτέρω περιστολή των
δαπανών, όπως είπα, θα τη συνεχίσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ήδη ανέφερα, η κοινωνική
και η οικονοµική συγκυρία είναι ιδιαιτέρως δύσκολη για τον τόπο,
ενώ το πολιτικό σύστηµα αντιµετωπίζει, όπως γνωρίζουµε όλοι,
τη δυσπιστία των πολιτών.

Ωστόσο εµείς αυτοί που πρέπει να αναθερµάνουµε την εµπι-
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στοσύνη του ελληνικού λαού στο πολιτικό σύστηµα, την εµπι-
στοσύνη των Ελλήνων πολιτών στους δηµοκρατικούς θεσµούς
και στον κορυφαίο δηµοκρατικό θεσµό, τη Βουλή των Ελλήνων.
Εµείς είµαστε αυτοί που πρέπει να δώσουµε το έναυσµα για τη
διαφάνεια, την αξιοπιστία και την αξιοκρατία. Προς αυτή την κα-
τεύθυνση στρέφεται η παρούσα πρότασή µου, που εν τάχει σας
περιέγραψα και σας ανέλυσα νωρίτερα.

Πριν κατέλθω από το Βήµα θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι

έχουµε διανείµει δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις- προσθήκες. Τις
έχετε µπροστά σας και θα τις συζητήσουµε. Είναι απλές, αλλά
αναγκαίες ρυθµίσεις στην κατεύθυνση αυτών που περιέγραψα
νωρίτερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

(Οι προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις-προσθήκες
έχουν ως εξής:
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εισερχόµαστε τώρα
στις τοποθετήσεις των εισηγητών.

Το λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Ρήγας εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήδη ο Πρόεδρος της Βουλής

παρουσίασε την πρότασή του, η οποία υιοθετήθηκε µετά από συ-
ζήτηση που έγινε στην επιτροπή για τον Κανονισµό της Βουλής,
µία πρόταση η οποία, όπως διαπιστώσαµε, εµπεριέχει αρκετά
σοβαρές, προς το θετικότερο αλλαγές του Κανονισµού της Βου-
λής, οι οποίες συµπυκνώνουν και συνθέτουν παρατηρήσεις που
έχουν γίνει από συναδέλφους, από έµπειρους κοινοβουλευτικούς
οι οποίοι χρηµάτισαν στο παρελθόν στο Προεδρείο της Βουλής,
από την αδήριτη ανάγκη να προσαρµοστεί και η λειτουργία του
Κοινοβουλίου σ’ αυτό που αποτελεί καθολικό ζητούµενο, δηλαδή

στην ανάγκη διαφάνειας, εξυγίανσης της λειτουργίας των πολι-
τικών θεσµών. Μετά από µια πολύ ουσιαστική συζήτηση που
προηγήθηκε στην επιτροπή για τον Κανονισµό της Βουλής, όλοι
είχαµε τη δυνατότητα να συµβάλουµε µε τις παρατηρήσεις µας,
ώστε να υπάρξει και η καλύτερη δυνατή διατύπωση των αλλα-
γών, αλλά κι η βελτίωση του περιεχοµένου των διατάξεων που
τροποποιούνται.

Είπε ήδη ο Πρόεδρος της Βουλής ότι οι άξονες και οι στόχοι
πάνω στους οποίους στηρίζεται αυτή η τροποποίηση των διατά-
ξεων του Κανονισµού της Βουλής, είναι η βελτίωση της ποιότη-
τας κατ’ αρχάς του νοµοθετικού έργου, ένα ζήτηµα, που το
θέτουµε κατ’ επανάληψη σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, επίσης η ενί-
σχυση της διαφάνειας στη διαδικασία του νοµοθετείν, καθώς επί-
σης και η διαφάνεια στη στελέχωση της λειτουργίας του
Κοινοβουλίου, αλλά και η ενδυνάµωση του κοινοβουλευτικού
ελέγχου. Όλοι αυτοί οι στόχοι, πιστεύω ότι υπηρετούνται µε τον
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καλύτερο δυνατό τρόπο, µέσα από τις αλλαγές που επέρχονται,
που θα επιφέρουµε µε την ψήφιση τους, στις διατάξεις του Κα-
νονισµού.

Υπάρχει µια αλλαγή, όσον αφορά την προδικασία η οποία υπο-
χρεώνει, πλέον, τους έχοντες τη νοµοθετική πρωτοβουλία
Υπουργούς, µέλη της Κυβέρνησης, να συνοδεύουν τα νοµοσχέ-
δια ή τα σχέδια νόµου µε έκθεση αξιολόγησης των συνεπειών ή
επιπτώσεων -δεν ξέρω ποιος είναι ο πιο ορθός όρος- που έχουν
τα νοµοσχέδια αυτά, επιπτώσεων που, όπως αντιλαµβανόµαστε
όλοι µας, είναι οικονοµικές, κοινωνικές, περιβαλλοντικές, αλλά
και επιπτώσεις επάνω σε χώρους ή σε περιοχές που το Σύνταγµα
µας, λαµβάνει µια ειδική µέριµνα, όπως είναι οι νησιώτικες και οι
ορεινές περιοχές.

Φαντάζοµαι, λοιπόν, πως η έκθεση αξιολόγησης των επιπτώ-
σεων θα περιλαµβάνει την αξιολόγηση όλων των επιπτώσεων και
τις επιµέρους συνέπειες, που θα έχει το σχέδιο νόµου ή το νο-
µοσχέδιο, που κατατίθεται προς συζήτηση και ψήφιση. Το ίδιο,
θα πρέπει να γίνεται και µε τις τροπολογίες. Εκεί, θα υπάρχει µια
πιο συνοπτική έκθεση αξιολόγησης, όπως επίσης θα πρέπει να
υπάρχει και η έκθεση για τη δηµόσια διαβούλευση.

Και έρχοµαι στη δεύτερη αλλαγή, που γίνεται στον Κανονισµό
και αφορά αυτό που ονοµάζουµε διπλή ανάγνωση του νοµοσχε-
δίου ή σε δύο φάσεις συζήτηση του νοµοσχεδίου στις επιτρο-
πές.

Γνωρίζουµε όλοι ότι υπάρχει, κατ’ αρχάς, µια συνεδρίαση της
επιτροπής στην οποία όταν ο Υπουργός προτίθεται να αναλάβει
µια νοµοθετική πρωτοβουλία, αναλαµβάνει την ευθύνη να ενη-
µερώσει µε ένα σύντοµο και συνοπτικό σηµείωµα τις περισσότε-
ρες φορές για τις προθέσεις του. Είναι χρήσιµο αυτό.

Αλλά πιστεύω, ότι πιο ουσιαστικό και χρήσιµο είναι αυτό που
περιλαµβάνει η διάταξη του Κανονισµού, που τροποποιείται. ∆η-
λαδή, να υπάρχει υποχρέωση του Υπουργού µε την έναρξη της
δηµόσιας διαβούλευσης, η οποία γίνεται µέσω του διαδικτύου,
να αποστέλλει σε όλα τα µέλη της επιτροπής όχι πλέον µια πα-
ρατήρηση, αλλά το σχέδιο νόµου το οποίο έχει εκτεθεί σε δηµό-
σια διαβούλευση, έτσι ώστε να έχουν εξ αρχής τη δυνατότητα οι
Βουλευτές της επιτροπής –και πριν αναρτηθεί στο διαδίκτυο για
δηµόσια διαβούλευση το νοµοσχέδιο- της πρόσβασης και να
µπορούν να διατυπώσουν τις απόψεις τους.

Επίσης, η σε δύο φάσεις συζήτηση και ψήφιση στην επιτροπή
είναι πιστεύω πολύ πιο ουσιαστική για την ποιότητα του νοµοθε-
τικού έργου. Οι δύο φάσεις συζήτησης απέχουν επτά πλήρεις
µέρες µεταξύ τους. Η πρώτη περίοδος της συζήτησης θα είναι
επί της αρχής και επί των άρθρων. Θα υπάρχει ένα διάστηµα
επτά ηµερών, όπου οι Βουλευτές µέλη της επιτροπής θα έχουν
τη δυνατότητα να υποβάλουν στον Υπουργό τις παρατηρήσεις
τους και τις προτάσεις τους.

Θα επακολουθεί η δεύτερη συνεδρίαση της επιτροπής για συ-
ζήτηση καθενός άρθρου ξεχωριστά. Θεωρώ ότι είναι µια ουσια-
στική βελτίωση. Αυτό δεν θα υπάρχει βέβαια για τα σχέδια νόµου
που έρχονται στην Βουλή µε τη διαδικασία του κατ’ επείγοντος,
γιατί έτσι αναιρείται και ο χαρακτήρας του κατ’ επείγοντος.

Θα παραλείψω αυτά που αφορούν στη διαδικασία συνεδρία-
σης της Επιτροπής Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών και θα ανα-
φερθώ στο άρθρο 5: «Συνεργασία µε τα όργανα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης».

Πιστεύω ότι αυτή τη στιγµή υπάρχει µια δυνατότητα του εθνι-
κού Κοινοβουλίου να συµµετέχει ουσιαστικά στις κανονιστικού ή
άλλου περιεχοµένου, αποφάσεις των οργάνων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µε τη δυνατότητα που έχει και να συζητάει και να εκφέ-
ρει γνώµη, αλλά να θέτει και στην Ολοµέλεια προς ψήφιση τη
διαφωνία του σε περίπτωση που υπάρχει πράγµατι διαφωνία σε
νοµοθετικές πρωτοβουλίες, που λαµβάνονται σε επίπεδο οργά-
νων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Είναι ένα µείζον, θα έλεγα, ζήτηµα που δίνει τη δυνατότητα
στο εθνικό Κοινοβούλιο και να συζητάει επί της ουσίας τις πρω-
τοβουλίες που λαµβάνονται σε επίπεδο των ευρωπαϊκών θεσµών,
αλλά και να «µπλοκάρει» τέτοιες πρωτοβουλίες και διαδικασίες,
όταν έχει διαφορετική γνώµη. Αυτό θα πρέπει να αξιοποιηθεί από
το ελληνικό Κοινοβούλιο.

Έρχοµαι στο θέµα της δηµιουργίας των ειδικών επιτροπών,

όπως είναι η Επιτροπή Εξέτασης και Παρακολούθησης των συµ-
βάσεων των εξοπλιστικών προγραµµάτων και των συµβάσεων
αµυντικού υλικού. Εδώ δίνεται η δυνατότητα στη συγκεκριµένη
επιτροπή και στα µέλη της να παρακολουθούν και να πληροφο-
ρούνται από τον αρµόδιο Υπουργό για την πορεία των εξοπλι-
στικών προγραµµάτων, για τις παραγγελίες και τις συµβάσεις για
αµυντικό υλικό.

Έχουµε τη διατύπωση «παρακολουθούνται και εξετάζονται»
µε την έννοια ότι δεν σηµαίνει –για να γίνει και µια διευκρίνιση- ότι
µε τη θετική ή την αρνητική γνώµη της επιτροπής θα καθορίζε-
ται το εξοπλιστικό πρόγραµµα της χώρας. Είναι σαφής η αρµο-
διότητα, η οποία περιγράφεται και την οποία διαθέτει η
συγκεκριµένη επιτροπή.

Επίσης, η επιτροπή για την παρακολούθηση του συστήµατος
κοινωνικής ασφάλισης είναι µια δεύτερη καινοτοµία ιδιαίτερα ση-
µαντική, καθώς και η ενίσχυση της διαφάνειας που εισάγεται µε
το άρθρο 8, όπου καθιερώνεται ο κοινοβουλευτικός έλεγχος για
τις δηµόσιες συµβάσεις µεγάλης αξίας πάνω από 20.000.000
ευρώ.

Εδώ, το ελληνικό Κοινοβούλιο θα έχει πλέον τη δυνατότητα να
ενηµερώνεται για όλες τις συµβάσεις έργων, προµηθειών και
υπηρεσιών που συντάσσονται από οποιοδήποτε φορέα του δη-
µόσιου ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, από τη στιγµή που το
οικονοµικό αντικείµενο της σύµβασης θα είναι πλέον των 20 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Γίνεται ανά τρίµηνο η ενηµέρωση –όπως ήδη
ανέφερε ο Πρόεδρος- της Επιτροπής Απολογισµού και Εκτέλε-
σης του Προϋπολογισµού από τον Υπουργό Οικονοµικών.

∆ίνεται µια µεγαλύτερη δυνατότητα στο Βουλευτή πλέον κατά
τη διάρκεια του κοινοβουλευτικού ελέγχου να αναπτύξει τις ερω-
τήσεις του και να ασκήσει τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Είναι
οριακή, βέβαια, η βελτίωση, αλλά πιστεύω ότι θα πρέπει να λαµ-
βάνουµε υπ’ όψιν και τη διάσταση της λειτουργικότητας. Πέρα
από το τι θα πρέπει να κάνουµε πιο ουσιαστικό τον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο -και αυτό είναι ένα αίτηµα και µια πραγµατικό-
τητα- δεν θα πρέπει να παραγνωρίζουµε και την ανάγκη της
λειτουργικότητας του Κοινοβουλίου και των συνεδριάσεων.

Αναφέρθηκε ήδη ο Πρόεδρος στη µεταρρύθµιση για το θεσµό
της βουλευτικής ασυλίας, ένα µείζον ζήτηµα που πιστεύω ότι δεν
κλείνει µόνο εδώ, ούτε ρυθµίζεται µόνο µε διατάξεις. Είναι ένα
θέµα που θα είναι διαρκώς ανοικτό και θα έχει σχέση µε την εντύ-
πωση, και τη γνώµη για την αξιοπιστία του πολιτικού κόσµου και
µε την εµπιστοσύνη που διαθέτουµε απέναντι στους πολίτες.
Όµως, αυτή η µεταρρύθµιση είναι απαραίτητη να γίνει, γιατί -
όπως είπε ο Πρόεδρος- δεν θα πρέπει να είµαστε, αλλά και να
φαινόµαστε τίµιοι.

Με το άρθρο 15, ιδρύεται το Γραφείο Προϋπολογισµού του
Κράτους στη Βουλή. ∆εν θα αναφερθώ περισσότερο σ’ αυτό.

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να αναφέρω ένα ζήτηµα, το οποίο
θα έπρεπε, ίσως, να το συµπεριλάβουµε. Με το νόµο που πλέον
ισχύει, γνωστός ως σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», για την αλλαγή της
αρχιτεκτονικής στην αυτοδιοίκηση, προβλέπεται ότι ο αιρετός
πλέον περιφερειάρχης, µια φορά το χρόνο έρχεται στην Επι-
τροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας και κάνει έναν απολογισµό και µια
παρουσίαση του έργου του. ∆εν ξέρω, αν ήταν αναγκαίο αυτό
να συµπεριληφθεί µέσα στις αρµοδιότητες της επιτροπής ή και
να προστεθεί –γιατί αναφέρεται στην αρµόδια επιτροπή- ότι και
η Επιτροπή Περιφερειών, ως επιτροπή που κατά κύριο λόγο
ασχολείται µε τα ζητήµατα ελέγχου της πορείας, του στόχου της
περιφερειακής ανάπτυξης και της ακρόασης των εκπροσώπων
των θεσµών της αυτοδιοίκησης. Θα µπορούσε και αυτό να συ-
µπεριληφθεί µέσα στην τροποποίηση του Κανονισµού. ∆εν ξέρω,
αν µπορεί να γίνει τώρα ή σε κάποια επόµενη αλλαγή. Πάντως,
η αρµοδιότητα αυτή της επιτροπής να ακροάται τους Γενικούς
Γραµµατείς των περιφερειών, όπως προβλέπεται µέσα στο σχέ-
διο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», ίσως θα έπρεπε να συµπεριληφθεί.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αυτό µπορεί να γίνει. Προβλέ-
πεται ήδη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Όσον αφορά την ειδική µέριµνα, που
στο άρθρο 14 διατυπώνεται ότι ο Πρόεδρος της Βουλής µεριµνά
για τις ειδικότερες ανάγκες διοικητικής και υλικοτεχνικής υπο-
στήριξης των Βουλευτών που είναι τυφλοί, κωφοί, άλαλοι, κω-
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φάλαλοι και έχουν αναπηρία σε ποσοστό τουλάχιστον 80%, πι-
στεύω ότι είναι µια ρύθµιση που έρχεται να ανταποκριθεί σε µια
ευαισθησία, την οποία οφείλουµε να εκδηλώνουµε κατά τη λει-
τουργία µας στο Κοινοβούλιο και πιστεύω ότι απαντά και σε
υπαρκτά προβλήµατα που υπάρχουν στην Αίθουσα αυτή και
έχουν τεθεί και από συναδέλφους, οι οποίοι βιώνουν τα συγκε-
κριµένα προβλήµατα.

Τέλος, τα άρθρα 17, 18 και 19 αναφέρονται στα ζητήµατα προ-
σωπικού του Κοινοβουλίου για τα θέµατα των υπηρεσιακών µο-
νάδων, το καθεστώς των υπαλλήλων της Βουλής.

Και θα ήθελα και εγώ τελειώνοντας να συµπληρώσω στην πα-
ρατήρηση που έκανε ο Πρόεδρος της Βουλής για την ανάγκη
υποστήριξης συγκεκριµένων υπηρεσιών στο Κοινοβούλιο που
είναι πρώτης γραµµής και έχουν αυτήν την περίοδο –και θα
έλεγα και διαχρονικά- ένα πολύ σηµαντικό έργο.

Πρόκειται για την Υπηρεσία των Στενογράφων της Βουλής, ένα
θέµα το οποίο εµείς που συµµετέχουµε στις εξεταστικές επι-
τροπές τώρα, το ζούµε καθηµερινά και βλέπουµε ότι πράγµατι σε
ορισµένες υπηρεσίες της Βουλής υπάρχει άµεση ανάγκη στελέ-
χωσης. Μπορεί γενικότερα να υπάρχει ανάγκη αναδιάρθρωσης
του προσωπικού στη Βουλή και πράγµατι ο Πρόεδρος οφείλει
να το δει, αλλά υπάρχουν υπηρεσίες, οι οποίες χρειάζονται ενί-
σχυση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι πράγµατι αλλά-
ζουµε σελίδα. Ίσως, δεν κάνουµε το ιδανικό, ίσως δεν κάνουµε
αυτό που θα θέλαµε όλοι για να µπορέσουµε να έχουµε µία ζώσα
και κυβερνώσα Βουλή, αλλά ενσωµατώνουµε ήδη ένα κεκτηµένο,
ενσωµατώνουµε σηµαντικές παρατηρήσεις. Θέλω να τονίσω ότι
οι αλλαγές που γίνονται µε την ενσωµάτωση όλων αυτών των αλ-
λαγών των διατάξεων στον Κανονισµό µας είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση.

Ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κ. Αναστάσιος Νε-
ράντζης έχει το λόγο ως εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι αλήθεια ότι υπήρχαν αρκετές επιφυλάξεις από πολλούς για
το αν ο χρόνος είναι ο κατάλληλος για τη συζήτηση µίας προτά-
σεως περί την τροποποίηση του Κανονισµού, αυτό που οι νεο-
έλληνες φιλάρεσκα ονοµάζουµε «timing». Όµως, αυτό
εναπόκειται στην αρµοδιότητα του Προέδρου της Βουλής και εφ’
όσον εκείνος έκρινε έτσι, γένοιτο! Συζητούµε αυτήν την πρόταση.

Όλοι οι Πρόεδροι της Βουλής των τελευταίων δεκαπέντε, εί-
κοσι χρόνων, αρχής γενοµένης από τον Απόστολο Κακλαµάνη,
µετά από την Άννα Ψαρούδα-Μπενάκη και τελικά από το ∆ηµή-
τρη Σιούφα, έφεραν προτάσεις για τροποποίηση του Κανονι-
σµού. Και επήλθαν τροποποιήσεις του Κανονισµού της Βουλής,
από τις οποίες πραγµατικά πρέπει να ψηλαφίσουµε µία αισθητή
πρόοδο εν σχέσει µε τα όσα συνέβησαν πριν. Πάντοτε, όµως,
υπάρχει ένα περιθώριο βελτιώσεως, διότι τις εµπειρίες που κα-
θηµερινά αποθησαυρίζονται, πραγµατικά οφείλουµε να τις αξιο-
ποιήσουµε όλες.

Επειδή έχω το προνόµιο να είµαι ένας από τους ελαχίστους
Βουλευτές που πρωτοεξελέγησαν το 1974 –επικεφαλής πάλι ο
Απόστολος Κακλαµάνης, ο Σωτήρης Χατζηγάκης, κ.λπ.- έχω συ-
γκεντρώσει µερικές ψηλαφήσεις, τις οποίες θα µου επιτρέψετε
να τις καταθέσω µε πολύ µεγάλη συντοµία.

Πρέπει να τονίσω ότι ο Κανονισµός δεν είναι µόνο θέµα δικο-
νοµίας. Όσοι τον βλέπουν απλώς ως ένα εργαλείο διεξαγωγής
του κοινοβουλευτικού έργου, κάνουν λάθος ή τουλάχιστον έχουν
ελλιπή προσέγγιση. Ο Κανονισµός είναι συγχρόνως και µία πρό-
ταση, µία µαρτυρία, µία θεσµική παρέµβαση. Εγώ τουλάχιστον
ως τέτοια τη βλέπω και εγώ τουλάχιστον ως τέτοια θα την αντι-
µετωπίζω. Και ως τέτοια την αντιµετωπίζω.

Σε µία εποχή, λοιπόν, όπου όλο και λιγότεροι Βουλευτές ασχο-
λούνται ενεργά µ’ αυτό που λέγεται «καθηµερινό κοινοβουλευ-
τικό έργο», σε µία εποχή όπου τα κοινοβουλευτικά αναστήµατα
όσο πάνε και κονταίνουν, για να µην πω, αρχίζουν και εξαφανί-
ζονται…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ή τα κονταίνουν!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Ή τα κονταίνουν! Ναι, Πρόεδρε,

συµφωνώ απόλυτα µαζί σας.
Από εκεί και πέρα, ο θεσµικός ρόλος όλων µας, πέραν των πα-

ραθύρων και των θυρών, είναι άλλος. Είναι να βρούµε τρόπους
να προσελκύσουµε το ενδιαφέρον των Βουλευτών, να εξαγνί-
σουµε την εικόνα και όχι την ίδια την ουσία της Βουλής απέναντι
στον κόσµο, να δικαιολογήσουµε την ύπαρξη, την αποστολή και
το ρόλο µας. Το µέχρι τώρα αυτονόητο είναι πλέον ζητούµενο,
διότι έτσι ήρθε η πορεία των πραγµάτων.

Εδώ, οφείλω να πω, γιατί βλέπω απέναντί µου και το συνά-
δελφό µας, τον κ. Παπαϊωάννου, ότι καταβάλλεται µία σοβαρή
προσπάθεια από την επιτροπή της οποίας προΐσταται –και θέλω
να εκφράσω και τη δική µου ευχαρίστηση γι’ αυτό το έργο µε τη
σύµπραξη και όλων των µελών- προς αυτήν την κατεύθυνση της
ανακτήσεως του κύρους της Βουλής.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι στο πλαίσιο αυτής της προσεγγίσεως πρέ-
πει να αναδιευθετηθούν οι χρόνοι οµιλίας στο Κοινοβούλιο,
ούτως ώστε ο Βουλευτής να µην αισθάνεται απλός χειροκροτη-
τής ή απαθής θεατής των όσων διαδραµατίζονται εδώ. Έχω δια-
τελέσει και Υπουργός, έχω διατελέσει και Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος επί τρία, τέσσερα χρόνια και γνωρίζω ότι υπάρχει
µία –κατά την άποψη των Βουλευτών- δυνάστευση από χρονικής
πλευράς των υπολοίπων.

Πρέπει αυτοί οι χρόνοι να αναδιευθετηθούν και κυρίως να ανα-
διευθετηθεί η ανοχή του εκάστοτε Προεδρείου στις υπερβάσεις.
Γνωρίζω, γιατί εγώ πρώτος διέπραττα και υπερέβαινα αυτές τις
ανοχές. Είναι οι συµπάθειες, είναι το κύρος που έχουν ορισµένοι
περισσότερο από εµάς, αλλά κυρίως είναι η ανάγκη ο Βουλευ-
τής, ο απλός Βουλευτής, η ραχοκοκαλιά του κοινοβουλευτικού
συστήµατος, να νοιώθει τη δυνατότητα παρεµβάσεως µέσα στα
δρώµενα.

Μία δεύτερη πρόταση την οποία κάνω είναι να συσταθεί στη
Βουλή και να ενεργοποιηθεί µία επιτροπή τεκµηριώσεως. Νοµο-
θετούµε µέσα σε σωλήνα. Ουδέποτε υπάρχει ένα κείµενο που να
µας λέει τι συµβαίνει στις άλλες χώρες, εκτός αν είναι τόσο επι-
µελής η αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει τα νοµοσχέδια, κάτι
για το οποίο δεν είµαι πολύ βέβαιος. Πρέπει, λοιπόν, να υπάρχει
µία Επιτροπή Τεκµηριώσεως στη Βουλή, η οποία να συντάσσει
έκθεση και να µας λέει τι συµβαίνει στις άλλες χώρες, ποια είναι
τα θεσµικά µέτρα που έχουν ληφθεί στη συγκεκριµένη έννοµη ή
βιοτική σχέση, ποια είναι τα αποτελέσµατα των ρυθµίσεων που
έχουν ακολουθηθεί.

Θα µου πείτε, «µα, αυτό θέλει προσπάθεια, θέλει στελέχη,
θέλει µόρφωση ή και επιµόρφωση». Ναι, αλλά αυτό θα συνιστά
δραστική βοήθεια του Βουλευτή, ούτως ώστε να πάρει το λόγο.
Εκτός αν θέλουµε να µιλάµε, για να µιλάµε. Υπάρχουν πολλοί οι
οποίοι αναγιγνώσκουν την αιτιολογική έκθεση. ∆εν θέλω να πω
ονόµατα, τους ξέρουµε όλοι. Όµως, αυτό το δηµιουργεί τις πε-
ρισσότερες φορές η ανάγκη και η ανεπάρκεια της βοήθειας και
όχι η προσωπική τους στάση.

Μία άλλη πρόταση την οποία κάνω –και η οποία δεν µπορεί
τώρα πλέον να περιληφθεί εδώ, αλλά νοµίζω ότι πρέπει να είναι
στα υπ’ όψιν- είναι ότι οι κοινοβουλευτικές επιτροπές, πέραν του
πολυτίµου έργου το οποίο προσφέρουν, πρέπει να συντάσσουν
µετά τη συζήτηση των σχεδίων νόµων –και, µάλιστα, εδώ έχουµε
και δύο αναγνώσεις- µία έκθεση, στην οποία να καταγράφουν τα
υπέρ και τα κατά του προτεινόµενου ή του συζητηθέντος στην
επιτροπή νοµοσχεδίου.

Εδώ, αν προσέξετε τις εκθέσεις των κοινοβουλευτικών επι-
τροπών, λέει «έλαβαν µέρος οι τάδε Βουλευτές», αναφέροντας
τα ονόµατά τους, «εισηγητής ήταν ο κύριος τάδε και ο κύριος
τάδε» και «απεφάσισαν κατά πλειοψηφία να γίνει δεκτό». ∆εν
βοηθείται ο Βουλευτής που δεν µετέχει στην επιτροπή αυτή, δεν
διαφωτίζεται. ∆εν διευκολύνεται να µιλήσει επί της ουσίας. Πρέ-
πει να κάτσει, να αρχίσει να διαβάζει από την αρχή όλο το νοµο-
σχέδιο. Και ξέρουµε ότι ο τρόπος µε τον οποίο εξελίσσεται η
καθηµερινή προσωπική ζωή του Βουλευτή, µε την ανάγκη να πα-
ρίσταται από εδώ και από εκεί, δεν τον διευκολύνει να κάνει αυτό.

Και µία τελευταία πρόταση που δεν µπορεί να περιληφθεί σε
Κανονισµό, αλλά είναι ανάγκη να υιοθετηθεί, είναι να λάβουν υπ’
όψιν τους επιτέλους οι Αρχηγοί και οι Πρωθυπουργοί ότι η κοι-
νοβουλευτική απόδοση και επίδοση είναι απαραίτητο πρόκριµα,
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για να γίνει κανείς Υπουργός.
∆εν θέλουµε Υπουργούς άλαλους ή άναλους, κύριε Πολύ-

δωρα! Και το «άναλους» το απευθύνω σε σας λόγω της γλωσσι-
κής σας επάρκειας, της υπερεπάρκειας!

Θέλουµε ανθρώπους που να είναι ειδικοί, να είναι σπουδαίοι,
να έχουν πετύχει στη ζωή τους, αλλά να έχουν αποδείξει και να
έχουν επιδείξει την κοινοβουλευτική τους επάρκεια.

Με κοιτά ο Πρόεδρος περίεργα, δεν ξέρω, αν συµφωνεί µαζί
µου ή όχι…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Απολύτως!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Χαίροµαι ιδιαίτερα!
Αυτά, λοιπόν, όσον αφορά τα γενικά σηµεία.
Ας αναφερθώ τώρα επί τροχάδην στα άρθρα και ας συµβου-

λευτώ τις σηµειώσεις µου, κάτι που δεν το κάνω ποτέ, αλλά εδώ
είναι πολλά άρθρα µαζί.

Στην προδικασία, στο άρθρο 1, λέµε «ναι». Θέλω να υπενθυ-
µίσω επί του θέµατος, να συνοδεύεται, δηλαδή, το κάθε σχέδιο
νόµου από τις εκθέσεις της αξιολογήσεως, ότι υπάρχει η 190/18-
7-2006 εγκύκλιος του τότε Πρωθυπουργού, η οποία είναι σύ-
στοιχη διάταξη και αυτή του 1. Καλά θα είναι να περιληφθεί
οψέποτε και στην τροποποίηση του άρθρου 73 του Συντάγµα-
τος. Λέµε «ναι», λοιπόν, στο άρθρο 1 για την προδικασία.

Λέµε «ναι» στο άρθρο 2 για τη διπλή ανάγνωση των νοµοσχε-
δίων, µετά την αποδοχή της προτάσεως να περιοριστεί ο χρόνος
της δεύτερης ανάγνωσης, από δεκαπέντε ηµέρες που θα έκανε
µία «κοιλιά» στις επτά ηµέρες. ∆εν έχουµε καµµία µα καµµία επι-
φύλαξη σ’ αυτό και το επαινούµε. Είναι ένα µέτρο θετικό.

Πάµε στη δηµόσια συνεδρίαση των επιτροπών. Νοµίζω, ότι
ορθά επανήλθε η µη δηµοσιότητα στις ακροάσεις εκ µέρους των
επιτροπών των πρεσβευτών, οι οποίοι έρχονται εκεί. Λέµε «ναι».

Πάµε στο άρθρο 4 στη διαφάνεια στην κατάθεση νοµοσχεδίου.
Εδώ έχει µία διαφοροποίηση η Νέα ∆ηµοκρατία. Εµµένουµε στην
καθιέρωση ενιαίου χρόνου καταθέσεως των τροπολογιών είτε
αυτές είναι Υπουργών, είτε είναι Βουλευτών. Θεωρώ ότι την Πέ-
µπτη το βράδυ είναι το έσχατο όριο, στο οποίο πρέπει να επι-
τρέπεται η κατάθεση. Ο διαχωρισµός αυτός δεν εξυπηρετεί σε
τίποτα, δηλαδή, ότι µέχρι την Πέµπτη να κατατίθενται διάφορες
προτάσεις του Υπουργού και µέχρι την Παρασκευή οι τροπολο-
γίες.

Εάν όµως επιµένει ο Πρόεδρος, τότε θα του πρότεινα σ’ αυτήν
την περίπτωση να µην αρχίζει η συζήτηση του νοµοσχεδίου προ
της Τετάρτης, ούτως ώστε να υπάρχει πλήρης χρόνος, για να
µπορεί να συζητηθεί. Είναι µία πρόταση την οποία έκανε στην
επιτροπή και ο κ. Σιούφας και µε την οποία συµφωνώ και εγώ
προσωπικά.

Θέλω να διευκρινίσουµε και το εξής: Να περιληφθεί στη διά-
ταξη αυτή η πλήρης εξοµοίωση των τροπολογιών που καταθέ-
τουν οι Υπουργοί και να περιληφθεί µέχρι την Πέµπτη το βράδυ
το απώτατο όριο, διότι η τροπολογία του Υπουργού είναι οιονεί
νόµος µε τα ειωθότα. Να µην πάµε λοιπόν, στο ότι οι Υπουργοί
µπορούν να καταθέτουν τροπολογίες µέχρι την Παρασκευή το
µεσηµέρι, αλλά οι Υπουργοί να µπορούν να καταθέτουν τις τρο-
πολογίες για να ενηµερωνόµαστε όλοι και να µην αιφνιδιαζόµα-
στε µέχρι την Πέµπτη το βράδυ.

Πάµε στο άρθρο 5. Επιµένουµε ο εισηγητής σ’ αυτές τις περι-
πτώσεις να είναι από την οικεία ∆ιαρκή Επιτροπή της Βουλής.
Λέµε ούτως ή άλλως «ναι».

Πάµε στο άρθρο 6. Χαιρόµαστε που απαλείφθηκε η πρόταση
αξιολογήσεως. ∆εν ήταν δυνατόν η Επιτροπή Εξοπλιστικών Προ-
γραµµάτων να προβαίνει σε αξιολόγηση του οπλικού συστήµα-
τος. Εδώ υπάρχει επιτροπή εξ ειδικών και η οποία δεν τα
καταφέρνει και πάντα. Τι θα έκανε η Βουλή; Θα ερχόταν να επι-
κυρώσει το ρόλο της Βουλής ως κυβερνώσας Βουλής. Με άλλα
λόγια, θα παραβίαζε τη δικαιοδοσία της, θα υπερέβαινε την αρ-
µοδιότητα της.

Μετά, λοιπόν, την αναδιατύπωση του άρθρου και το χαρακτη-
ρισµό του έργου της επιτροπής µε απάλειψη της αξιολογήσεως
και µε απλώς ενηµέρωση, δεν έχουµε καµµία αντίρρηση ούτε στο
άρθρο 6.

Στο άρθρο 7 για τη σύσταση Επιτροπής Παρακολούθησης του
Συστήµατος Κοινωνικής Ασφαλίσεως, λέµε «ναι».

Στο άρθρο 8 είναι η καθιέρωση του κοινοβουλευτικού ελέγχου
των συµβάσεων µεγάλης αξίας, µετά τη γενοµένη αναδιατύ-
πωση. Και εδώ υπάρχει η λέξη «ενηµερώνεται» η επιτροπή, διότι
αλλιώς δεν θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε. Λέµε «ναι», λοι-
πόν, και στο 8.

Πάµε στο 9, που είναι η Επιτροπή του Απολογισµού και στο
οποίο λέµε «ναι».

Πάµε στις επίκαιρες ερωτήσεις στο άρθρο 10. Εδώ θέλουµε να
κάνουµε µία παρατήρηση. Αυτό ελέχθη κατά κόρον στην επι-
τροπή. Αλλάζει το σύστηµα και αυτή τη φορά ο Βουλευτής θα
διαβάζει την ερώτησή του. Καλό είναι αντί να τη διαβάζει, για πα-
ράδειγµα, ο φίλος µου ο κ. Αποστολάτος, που θα προεδρεύει.
Αλλά εδώ λέτε «διατύπωση» της ερωτήσεως. Τι σηµαίνει «διατύ-
πωση»; Θα τη διαβάζω ή θα την αναπτύσσω; Μέχρι τώρα η ερώ-
τηση αναγιγνώσκεται. Τη διαβάζει ο Πρόεδρος. Όταν εδώ λέτε
«διατύπωση», τι σηµαίνει αυτό, δηλαδή; Θα τη διαβάζω εγώ ο
Βουλευτής που ερωτώ ή θα την αναπτύσσω µε δικά µου λόγια και
µέσα στο όριο;

Προτείνω το «διατύπωση» να αντικατασταθεί µε τον όρο που
θέλει ο Πρόεδρος και που το νοεί. ∆ηλαδή, ως ανάγνωση ή ως
ανάπτυξη; Πάντοτε εντός του ορίου των δύο λεπτών που θέτετε,
αλλιώς, θα έχουµε καθηµερινές τριβές.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ανάπτυξη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Ανάπτυξη. Αυτό θα το κρίνει η

πλειοψηφία.
Πάµε στο άρθρο 11, στη µεταρρύθµιση του θεσµού της βου-

λευτικής ασυλίας. Αναφέρθηκε και ορθά ο Πρόεδρος στην εισή-
γησή του.

Θεωρώ ότι ο περιορισµός των περιπτώσεων από τέσσερις σε
δύο, για τις οποίες θα αίρεται η βουλευτική ασυλία, είναι ενδε-
δειγµένος και εποµένως δεν υπάρχουν λόγοι να έχουµε αντιρ-
ρήσεις σ’ αυτό το άρθρο.

Πάµε τώρα στο άρθρο 12 για το οποίο έχω αντιρρήσεις, όπως
άλλωστε και άλλοι συνάδελφοι.

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ποιος είναι ο ρόλος της Επιτροπής
Θεσµών και ∆ιαφάνειας. ∆εν µπορεί να δώσουµε στην Επιτροπή
Θεσµών και ∆ιαφάνειας κατ’ αναλογία δυνατότητα να ανακρίνει
και να εξετάζει µάρτυρες –η λέξη «µάρτυρες» ήταν η αρχική δια-
τύπωση, αλλά µετεβλήθη- ή πρόσωπα.

Η Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας νοείται ως ένα φόρουµ
στο οποίο ακούγονται απόψεις, διατυπώνονται θέσεις και υπο-
βάλλονται προτάσεις, οι οποίες τυγχάνουν -οσάκις εισακούγο-
νται, γιατί αυτό είναι µία άλλη ιστορία- της κατάλληλης
επεξεργασίας και υιοθεσίας.

∆εν µπορούµε να µετατρέψουµε ένα θεσµικό όργανο, όπως
είναι η Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας, σε µία διαρκή εν δυ-
νάµει εξεταστική επιτροπή. Όπου ο νοµοθέτης του Κανονισµού
της Βουλής θέλησε να υπάρχει δυνατότητα επιτροπών, για να
εξετάζουν ανθρώπους εν είδει ανακρίσεως, κατά το άρθρο 147
της Ποινικής ∆ικονοµίας, το είπε. Και αυτό έκανε και στην εξε-
ταστική επιτροπή και στην προκαταρκτική, την παλιά προανα-
κριτική επιτροπή.

Άρα, λοιπόν, θεωρώ ότι θα αλλοιώσουµε το χαρακτήρα της
Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας, θα υπερακοντίσουµε την
αποστολή της, θα «διαποιήσουµε» και θα «φαρδύνουµε» πάρα
πολύ το περιθώριό της, αν επιτρέψουµε σ’ αυτήν την επιτροπή να
έχει τις προνοµίες του άρθρου 147 της Ποινικής ∆ικονοµίας. Ας
αφήσουµε, λοιπόν, τις ειδικές επιτροπές, όπως είναι η εξεταστική
ή η προκαταρκτική να κάνουν αυτό το έργο.

Και εγώ, λοιπόν, αλλά και η Νέα ∆ηµοκρατία έχουµε έντονες
αντιρρήσεις για τον τρόπο µε τον οποίο ρυθµίζεται το άρθρο 12.

Όσον αφορά το άρθρο 13 που αφορά τη συµµετοχή των Βου-
λευτών που βρίσκονται σε αποστολή της Κυβερνήσεως, συµφω-
νούµε.

Όσον αφορά το άρθρο 14 για τη µέριµνα που λαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής σχετικά µε τους Βουλευτές που έχουν ανα-
πηρία, προκρίθηκε από την επιτροπή αυτή η γενικότερη παροχή
εξουσιοδοτήσεως στον Πρόεδρο, ούτως ώστε κατά περίπτωση
να κρίνει, για να µη διευρυνθεί πάρα πολύ. Εν πάση περιπτώσει,
είµαστε υπέρ αυτής της διατάξεως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Σε δύο λεπτά τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά το άρθρο 15 που αφορά τον Προϋπολογισµό της

Βουλής και στο σηµείο που λέτε να στελεχώνονται και µε προ-
σλήψεις, θα πρότεινα, κύριε Πρόεδρε, αφού υπάρχουν υπάλλη-
λοι της Βουλής και ικανοί σε αριθµό, αλλά και σε γνώσεις και
αφού υπάρχει και το Ίδρυµα και εποµένως πολλαπλές δυνατό-
τητες αντλήσεως ανθρωπίνου δυναµικού, να αποφύγουµε να
πληρούµε µε προσλήψεις τα κενά τα οποία υπάρχουν γι’ αυτό το
Γραφείο του Προϋπολογισµού. Η πρόταση την οποία κάνω και
την οποία θέτω υπό την κρίση του Σώµατος, εξυπηρετεί και γε-
νικότερες σκοπιµότητες.

Όσον αφορά το άρθρο 16, είχα επίµονες παρατηρήσεις για τη
χρήση των όρων «µεταβολή» και «µετατροπή». Όµως, έτσι όπως
τελικά διατυπώθηκε σήµερα –και σας ευχαριστώ που κάνατε δε-
κτές τις παρατηρήσεις µου- συµφωνώ και µε το άρθρο αυτό.

Μια και µιλάµε για υπαλλήλους, θα ήθελα να σας πω ότι εδώ
υπάρχουν υπάλληλοι αορίστου χρόνου που επί πέντε χρόνια είναι
στενογράφοι και γι’ αυτούς δεν είδα καµµία πρόνοια. ∆εν ξέρω
τι θα γίνουν αυτοί οι άνθρωποι. Μήπως θα έπρεπε να το δούµε το
θέµα; Όταν κάποιος είναι επί πέντε χρόνια αορίστου χρόνου
µέσα στη Βουλή και προσφέρει υπηρεσία –µάλιστα µερικοί από
αυτούς, όπως µαθαίνω και µου είπαν τώρα, είναι και στενογρά-
φοι και έχουµε και ένδεια στενογράφων- θεωρώ ότι θα έπρεπε να
βρεθεί µία λύση και γι’ αυτούς τους ανθρώπους.

Όσον αφορά το άρθρο 17, λέτε ότι αν δεν υπάρχουν ή δεν
επαρκούν οι υποψήφιοι µε τα προαναφερόµενα προσόντα, επι-
λέγονται υπάλληλοι µε βαθµό Α’, ανεξαρτήτως του χρόνου. Για
ποιο λόγο να δηµιουργήσουµε µία νέα κατάσταση; Σ’ αυτήν την
περίπτωση, θα πρέπει να γίνει ανάθεση. Γιατί να ορίσουµε ως
προϊστάµενο κάποιον, ο οποίος δεν έχει τα τυπικά προσόντα και
να µην αναθέσουµε –µέχρι να αποκτήσουν τα προσόντα οι υπό-
λοιποι- την άσκηση αυτής της εξουσίας στον αρχαιότερο; Αυτό
το σύστηµα είναι δικαιότερο και µας απαλλάσσει και από τους
ψιθύρους που λένε ότι κάναµε προϊστάµενο τον «δικό µας», ενώ
δεν είχε τα προσόντα και ότι δεν πήραµε τον άλλο, αλλά πήραµε
αυτόν. Η ανάθεση, αντίθετα, δεν δηµιουργεί ένα καθοριστικό δε-
δοµένο.

Όσον αφορά τώρα τα άρθρα 18, 19 και 20, συµφωνούµε.
Σας ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε, κύριε

Νεράντζη.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σκυλλάκος.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Πολλές τροποποιήσεις γίνονται και

σήµερα, αλλά έγιναν και σε προηγούµενες συνεδριάσεις της
Βουλής µε διάφορες κυβερνήσεις. ∆εν αµφισβητώ ότι γίνεται πά-
ντοτε µια προσπάθεια να υπάρξει καλύτερη ποιότητα εργασιών
στη Βουλή, µε στόχο να υπάρξει κάποια αναβάθµιση.

Το ερώτηµα είναι, αν αντικειµενικά µπορεί να γίνει αυτό, αν επί
της ουσίας µπορούµε να έχουµε µια τέτοια Βουλή, που άλλοι πε-
ρισσότερο και άλλοι λιγότερο ή και µε διαφορετική κατεύθυνση
οραµατιζόµαστε. Εν πάση περιπτώσει, να εκπροσωπεί πράγµατι
τα συµφέροντα και τη θέληση του ελληνικού λαού.

Είναι πρόβληµα πολιτικού συστήµατος. Τα πολιτικά µας συ-
στήµατα αφαιρούν από τις Βουλές και από την ελληνική Βουλή
ουσιαστικές αρµοδιότητες και αποµακρύνεται από το λόγο για
τον οποίο ξεκίνησε ο κοινοβουλευτισµός. Άλλα κέντρα εξουσίας
παίρνουν τις αποφάσεις και σε µεγάλο βαθµό µετατρεπόµαστε
σε µηχανισµό επικύρωσης.

Θυµίζω αυτό που λένε στο Ευρωκοινοβούλιο, ότι το 80% των
αποφάσεων των εθνικών Βουλών είναι αποφάσεις του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου. Ιδιαίτερα τώρα, µε την οικονοµική κρίση και µε
την τρόικα, αυτές οι αποφάσεις από κέντρα που είναι εκτός Ελ-
λάδας είναι περισσότερο δεσµευτικές, βεβαίως, και µε τη σύµ-
φωνη γνώµη των κυβερνήσεων. Άρα «περιττεύει» η Βουλή ή
περιορίζεται η δυνατότητα της Βουλής να παίξει το ρόλο της.

Αυτό είναι µια αντικειµενική εξέλιξη, που δεν αλλάζει και κάθε
φορά θα χειροτερεύει. Αυτό, βέβαια, δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει
να κάνουµε προσπάθειες και µε τον Κανονισµό και µε την πρα-

κτική µας, όσο χωράει, να αναβαθµιστεί. Το ερώτηµα είναι προς
ποια κατεύθυνση.

∆ική µας άποψη είναι να υπάρξει έστω και όποια περιορισµένη
αναβάθµιση της Βουλής µπορεί να γίνει.

Το πρόβληµα της διαφάνειας, βεβαίως, είναι σωστό. Να υπάρ-
χει η ανώτερη δυνατή διαφάνεια. Όµως, υπάρχει το εξής ζήτηµα:
Πώς εξασφαλίζονται τα δικαιώµατα των Βουλευτών;

Βεβαίως, τα δικαιώµατα της εκάστοτε κυβερνητικής πλειοψη-
φίας είναι εξασφαλισµένα από τον Κανονισµό. Εκεί που υπάρχει
έλλειµµα προστασίας είναι για τα δικαιώµατα της Μειοψηφίας.
∆εν θα καθίσω να κάνω ανάλυση και να φέρω παραδείγµατα
αυτήν τη στιγµή. Χρειάζεται µια διαφορετική προσέγγιση και
αυτό δεν γίνεται µε αποσπασµατικές ρυθµίσεις. Χρειάζεται χρό-
νος. Να καθίσουµε κάτω, να γίνουν αρκετές συνεδριάσεις, για
να δούµε τι θα µπορούσε να γίνει. Ίσως, χρειάζονται και αλλαγές
στο Σύνταγµα.

Έρχοµαι σε συγκεκριµένες προτάσεις. Θα τις πάρω µία-µία
κατά σειρά. Κατ’ αρχάς θέλω να κάνω µια συνολική εκτίµηση.
Υπάρχουν θετικές διατάξεις που θα τις ψηφίσουµε. Υπάρχουν
διατάξεις που θα τις σχολιάσουµε, διότι τις θεωρούµε δειλές.
Κάνουν µεν κάποιο βήµα, αλλά είναι δειλές, γιατί δεν φθάνουν
εκεί που θα έπρεπε να φθάσουν. Υπάρχουν και αρνητικές αλλα-
γές.

Εµείς επί της αρχής δεν το ψηφίζουµε. Και µόνο η διάταξη που
µεταφέρει αναλογικά τις ρυθµίσεις για το ασφαλιστικό, και µόνο
το γεγονός ότι θα γίνει ειδική επιτροπή στη Βουλή, για να εξε-
τάζει την πορεία του ασφαλιστικού και να κάνει προτάσεις στον
Υπουργό για τη βιωσιµότητα του συστήµατος και αν επαρκούν οι
δηµοσιονοµικές ρυθµίσεις, δηλαδή η επιτροπή της Βουλής να
προτείνει στον Υπουργό περικοπές –διότι περί αυτού πρόκειται-
θα ήταν αρκετό, για να µην το ψηφίσουµε επί της αρχής. Υπάρ-
χουν, όµως, και άλλες παρατηρήσεις, τις οποίες θα τις αναφέρω
αναλυτικά και ως προς τα θετικά και ως προς τα αρνητικά.

Όσον αφορά την προδικασία, συµφωνούµε απολύτως.
Όσον αφορά τη διπλή ανάγνωση, επίσης συµφωνούµε.
Όσον αφορά τη δηµοσιότητα των συνεδριάσεων της Επιτρο-

πής Εξωτερικών και Άµυνας για την επιλογή των πρέσβεων, συµ-
φωνούµε.

Μία παρατήρηση µόνο. Κανόνας είναι η δηµοσιότητα. Εξαί-
ρεση είναι να αποφασίσει η επιτροπή για κάποιους ειδικούς λό-
γους να κάνει µυστική τη συνεδρίαση.

Εµείς θα θέλαµε και στην περίπτωση αυτή, που, βεβαίως,
αφορά άλλη διάταξη, όταν αποφασίζεται µυστική συνεδρίαση,
να έχει ευρύτερη συναίνεση. Όχι µόνο το κυβερνητικό κόµµα µε
τους Βουλευτές.

Και σε άλλα ζητήµατα χρειάζεται ευρύτερη συναίνεση, το ση-
µειώνω. Για έκτακτες διαδικασίες, δηλαδή επείγον, κατ’ επείγον
κ.λπ. και µια σειρά άλλα, θα έπρεπε να υπάρχουν ευρύτερες συ-
ναινέσεις. Το ψηφίζουµε, παρ’ όλα αυτά, το άρθρο 3.

Όσον αφορά το πότε κατατίθενται τα νοµοσχέδια και πότε οι
τροπολογίες, ίσως οι µεγάλες Κοινοβουλευτικές Οµάδες της
Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ δεν κατανοούν το πρόβληµα
που έχουµε οι µικρότερες Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Σε εµάς
υπάρχει µικρός αριθµός Βουλευτών, οι µηχανισµοί στήριξης είναι
µικρότεροι, ιδιαίτερα όταν µεσολαβεί το σαββατοκύριακο, αλλά
και εντός της εβδοµάδας, αν δεν υπάρχουν τρεις εργάσιµες ολό-
κληρες µέρες –δεν συµπεριλαµβάνω το σαββατοκύριακο µέσα-
µεταξύ της κατάθεσης και µεταξύ της συζήτησης, έχουµε πολύ
µεγάλες δυσκολίες, ανάλογα βέβαια και µε το νοµοσχέδιο.

Η δική µας επιµονή είναι, η πρώτη µέρα της κατάθεσης, τρεις
µέρες για να προετοιµαστούµε και την πέµπτη µέρα να γίνεται η
συζήτηση. Αυτό διευκολύνει το σύνολο των Βουλευτών. Αυτό το
λέω, για να διευκολυνθεί ο εισηγητής. Αν θέλουµε να συµµετέ-
χουν και άλλοι Βουλευτές καταλαβαίνουµε ότι όταν είναι στενά
τα χρονικά περιθώρια, κανένας δεν κάθεται να µελετήσει. Ου-
σιαστικά, γίνεται η συζήτηση ανάµεσα στους εισηγητές και τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους τους και ένα, δύο, τρεις οι
οποίοι είχαν το χρόνο ή και τη θέληση, κυρίως, σε σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα να ψάξουν τις διατάξεις του νοµοσχεδίου.

∆ιότι, ναι µεν είναι θετικό το βήµα που γίνεται για την Πέµπτη
και εφαρµοζόταν στην πράξη παλιότερα, αλλά δεν βλέπω δυ-
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στυχώς να συµπεριλαµβάνονται και οι τροπολογίες. Θα µπο-
ρούσαν και αυτές να πάνε την Πέµπτη, αλλά πάλι αυτό δεν είναι
αρκετό. Θα έπρεπε να υπάρχουν τρεις εργάσιµες µέρες ανάµεσα
στη συζήτηση και στην κατάθεση. Γι’ αυτό και εµείς επιφυλασ-
σόµαστε γι’ αυτό το άρθρο. ∆εν θεωρούµε επαρκή τη ρύθµιση.

Όσον αφορά το άρθρο 5, σωστό είναι ότι όταν µας ζητούν τα
κείµενα κανονιστικού περιεχοµένου, που έρχονται από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, να απευθυνθούµε σε όργανα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, να απευθυνόµαστε σε αυτά. Όµως, αυτό είναι πολύ
λίγο µπροστά στην ανάγκη να συµµετέχει ενεργά η ελληνική
Βουλή στο τι γίνεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Έχουν γίνει κάποιες τροποποιήσεις στις διατάξεις προς τη θε-
τική κατεύθυνση στο παρελθόν, αλλά δεν εφαρµόζονται στην
πράξη. Τα Υπουργεία δεν εφαρµόζουν τίποτα απ’ αυτά. Παρ’ όλα
αυτά οι διατάξεις αυτές είναι ανεπαρκείς. Θα έπρεπε να προχω-
ρήσουµε και µέσω του Κανονισµού και στην πράξη, σε αυτό που
κάνουν άλλες χώρες, όπως, για παράδειγµα, η ∆ανία. Το επανα-
λαµβάνω για πολλοστή φορά.

∆ηλαδή, δεν µπορεί ο Υπουργός να πάει πουθενά και να δε-
σµευτεί, αν δεν υπάρξει αρµόδια συζήτηση στη Βουλή. Και θα
κινηθεί µέσα στα όρια που του έθεσε η Βουλή και όταν θα γυρί-
σει θα δώσει λογαριασµό. Και µάλιστα, -προχωρούµε ακόµη πε-
ρισσότερο- εάν δεν ακούσει τη γνώµη της Βουλής και δεσµεύσει
τη χώρα µας, θα µπορεί να ακυρωθεί από τη Βουλή η δέσµευση
αυτή. Να την πάρει πίσω.

Θα λένε µερικοί ότι προχωρούµε σε κυβερνώσα Βουλή. Ακόµα
κι έτσι να το θεωρήσουµε ότι είναι κυβερνώσα η Βουλή, κακό
είναι αυτό; Σε άλλα Κοινοβούλια που το εφαρµόζουν -και δεν
είναι αριστερά τα Κοινοβούλια, είναι όλων των τάσεων σε άλλες
χώρες- κακό είναι αυτό; Μαθαίνουµε από τις εφηµερίδες για το
τι δεσµεύτηκαν οι Υπουργοί ή µας έρχονται, µε βάση κάποιες
αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και µαθαίνουµε εκ των
υστέρων, µετά από µήνες, ότι υπήρχαν τέτοιες κατευθύνσεις και
αποφάσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Το κάνω σαν παρατήρηση. Θα την ψηφίσουµε τη διάταξη,
αλλά µε αυτή την παρατήρηση, που είναι η πολλοστή φορά που
τη θέτουµε.

Όσον αφορά τα εξοπλιστικά προγράµµατα, δεν έχουµε αντίρ-
ρηση εµείς να γίνει ∆ιαρκής Επιτροπή, µόνιµη επιτροπή εν πάση
περιπτώσει. ∆εν καταλαβαίνω, όµως, γιατί χρειάζεται να διατυ-
πώνουµε στο κείµενο ότι ο κανόνας είναι, να είναι µυστικές οι συ-
νεδριάσεις. Πολλές συνεδριάσεις µπορεί να είναι µυστικές. Το
κατανοώ για τέτοιου είδους επιτροπή.

Αλλά γιατί χρειάζεται να βάλουµε τέτοιον κανόνα και να την
εξαιρέσουµε σε σχέση µε τις άλλες επιτροπές; Ο κανόνας να
είναι όπως είναι και στις άλλες επιτροπές. Έχει δικαίωµα και αυτή
η επιτροπή, σε µεγαλύτερο βαθµό για ειδικούς λόγους, να κάνει
και ορισµένες συνεδριάσεις, οι οποίες να µην είναι µυστικές. Πα-
ρατήρηση είναι αυτή. Θα την ψηφίσουµε τη διάταξη, αλλά δεν
χρειάζεται αυτό.

Για να πούµε την αλήθεια, έξω η αγορά όπλων και εξοπλισµών,
τα ξέρει όλα. Οι σύµµαχοι τα ξέρουν όλα και εµείς κάνουµε µυ-
στική συνεδρίαση. Οι εφηµερίδες τα µαθαίνουν όλα µε διαρροές
ή και µε άµεση πληροφόρηση ή και µε διαρροές που προέρχο-
νται από µας. Και εµείς πάµε και λέµε, µυστική συνεδρίαση. Εν
πάση περιπτώσει, θα ψηφίσουµε αυτήν τη διάταξη.

Όσον αφορά τον κοινοβουλευτικό έλεγχο των συµβάσεων και
για τα εξοπλιστικά προγράµµατα και για τις άλλες συµβάσεις, οι
δυνατότητες παρέµβασης είναι πολύ περιορισµένες. Σωστά, λοι-
πόν, δεν θα κάνουν αξιολόγηση αυτές οι επιτροπές, αλλά θα ενη-
µερώνονται και ό,τι µπορεί να βγει από εκεί. Εµείς ψηφίζουµε
αυτές τις διατάξεις. ∆εν ψηφίζουµε τη διάταξη που αφορά την
Επιτροπή Παρακολούθησης της Κοινωνικής Ασφάλισης. Είναι
προς την κατεύθυνση περικοπών και αυστηρής µεταχείρισης από
την πλευρά του Κοινοβουλίου, των ασφαλισµένων, των εργαζο-
µένων όσον αφορά τα συνταξιοδοτικά και ασφαλιστικά τους δι-
καιώµατα. ∆εν µπορούµε να αποσπόµαστε από τη συγκυρία. Γι’
αυτό τα λέω αυτά. Αν ήταν πριν από δέκα και δεκαπέντε χρόνια,
ίσως να έµπαινε διαφορετικά το ζήτηµα.

Όσον αφορά την Επιτροπή Απολογισµού και Εκτέλεσης του
Προϋπολογισµού, συµφωνούµε µε αυτήν τη διάταξη.

Επίκαιρες ερωτήσεις. Παρά το βήµα που γίνεται, θεωρούµε
ότι πρέπει να υπάρχει ίση µεταχείριση -µιλώ για τους Αρχηγούς
των κοµµάτων- µε τον Πρωθυπουργό. Γι’ αυτόν το λόγο δεν θα
ψηφίσουµε τη διάταξη, όπως επαναλαµβάνω και το άρθρο 7 που
αφορά την Επιτροπή Παρακολούθησης της Κοινωνικής Ασφάλι-
σης.

Όσον αφορά τη βουλευτική ασυλία, εµείς δεν είµαστε αντίθε-
τοι να πάµε στον πυρήνα και να φύγουν οι διατάξεις που αφο-
ρούσαν το κύρος της Βουλής και το κύρος του Βουλευτή.
Εντάξει όλα αυτά, αλλά ο πυρήνας πρέπει να παραµείνει. ∆εν
εξέλειπαν οι λόγοι. Πρόσφατα έγινε τροποποίηση, επί Προεδρίας
κ. Κακλαµάνη: «αν παρεµποδίζεται η λειτουργία της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας». Και µιλώ εγώ και για µικρότερες Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες. Άκουσα την άποψη ότι εξέλειπαν οι λόγοι που
µπορεί κάποια οµάδα να παρεµποδιστεί. Ναι, εξέλειπαν, αλλά
φραστικά τουλάχιστον το τελευταίο διάστηµα έχουµε παρανο-
µίες: ποιοι παραβιάζουν το νόµο, ποιοι παραβιάζουν το Σύ-
νταγµα, ποιοι κλείνουν το λιµάνι, θα κόψετε τα κουπόνια και ας
πάθουν οικονοµική ασφυξία, θα τηρηθεί ο νόµος. Αυτά δεν ξέρω,
αν παραµένουν σε φραστικό επίπεδο ή τι θα γίνει στο µέλλον.

Εν πάση περιπτώσει, πριν δυο, τρία χρόνια κάναµε την τροπο-
ποίηση. Εµείς δεν θα ψηφίσουµε τη διάταξη, αν δεν συµπεριλη-
φθούν και οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες: «εφόσον επηρεάζεται η
Κοινοβουλευτική Οµάδα δεν θα αίρεται η ασυλία». ∆εν ζητάµε
τίποτα το παράλογο.

Όσον αφορά την Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας, δεν συµ-
φωνούµε να έχει δικαιώµατα τύπου εξεταστικής επιτροπής, οιο-
νεί εξεταστικής επιτροπής.

Λέµε «ναι» να προσµετράται η ψήφος, όταν ο Βουλευτής είναι
σε αποστολή στο εξωτερικό.

Οι παρατηρήσεις µας για το Μέρος Β’ του νοµοσχεδίου είναι
δυο-τρεις.

Για την Επιτροπή Προϋπολογισµού του Κράτους αναφέρεται
ότι θα γίνει ειδικός κανονισµός. Αν προσέξετε στην τελευταία πα-
ράγραφο, οι εργαζόµενοι λένε ότι πρέπει να ενσωµατωθούν όλοι
οι ειδικοί κανονισµοί στον Κανονισµό Β’, να µην έχουµε δηλαδή
ειδικούς κανονισµούς. Κι αυτό γιατί οι ειδικοί κανονισµοί δεν περ-
νάνε από την αρµόδια επιτροπή της Βουλής, αλλά αποφασίζο-
νται από µία ειδική επιτροπή µε την επικύρωση από τον Πρόεδρο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Σκυλλάκο, σας
θυµίζω ότι δεσµεύτηκα και στην Επιτροπή του Κανονισµού, κατά
τη συζήτηση της περασµένης Τρίτης, ότι οπωσδήποτε τον ειδικό
κανονισµό θα τον συζητήσουµε και στην επιτροπή κι αν χρεια-
στεί και στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων. Στην επιτροπή σίγουρα.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Συµφωνώ. Να το συζητήσουµε. Άλλο
αυτό και άλλο να έχουµε ειδικούς κανονισµούς. Νοµίζω ότι είναι
σωστό αυτό που λένε οι εργαζόµενοι, ένας κανονισµός που να τα
συµπεριλαµβάνει όλα µέσα.

Όσον αφορά στις προαγωγές εγώ δεν είµαι σε θέση να κρίνω,
αν έχουν δίκιο οι εργαζόµενοι ή αν έχει δίκιο το Προεδρείο, εάν
χρειάζεται µεγαλύτερος ή µικρότερος κύκλος. Κατ’ αρχάς ακούω
δικαιολογηµένες παρατηρήσεις –όσο µπορώ να καταλάβω- ότι
διευρύνεται τόσο ο κύκλος και εκεί που χρειαζόταν δώδεκα
µήνες να είναι κάποιος προϊστάµενος, τώρα θα κάνει ο άλλος τον
προϊστάµενο χωρίς να έχει προϋπηρεσία δώδεκα µήνες σε θέση
προϊσταµένου και θα µπει διευθυντής. ∆εν µπορώ, λοιπόν, να
κρίνω τι είναι το σωστότερο. Έχω ερωτηµατικά.

Τελειώνω µε την καταψήφιση του άρθρου 19 σε σχέση µε τα
συνταξιοδοτικά που µεταφέρονται αναλογικά και στη Βουλή για
τους εργαζόµενους της Βουλής. ∆εν πρέπει να καµαρώνουµε.
Ας καµαρώνουµε για τη µείωση των αποδοχών των Βουλευτών
και των λειτουργικών δαπανών και ας µην καµαρώνουµε για τη
µείωση των αποδοχών των εργαζοµένων. Γιατί αυτό λειτουργεί
σαν υπόδειγµα του τι πρέπει να γίνει παρακάτω, γιατί φτάνουν
και σε πολλούς χαµηλόµισθους, σε εκατοµµύρια χαµηλόµισθους
αυτές οι ρυθµίσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε τον κ.
Σκυλλάκο.

Ο ειδικός αγορητής του ΛΑΟΣ κ. Βαΐτσης Αποστολάτος έχει
το λόγο.
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ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, είναι βέβαιο ότι έχετε πε-
τύχει αυτό που σήµερα λέµε σε «χρόνο dt» να υλοποιήσετε πολύ
σοβαρές τροποποιήσεις, καινοτόµες, όπως τις είπατε, όπως
όµως πιστεύουµε θα µπορούσαν να ήταν και ρηξικέλευθες. Σε
αυτήν τη λογική, δηλαδή του να γίνουν ακόµα καλύτερες «κάλ-
λιστον του καλού το καλύτερο» σας αναφέρω τις δικές µου –αν
θέλετε- προτεινόµενες επί των άρθρων θέσεις, κάποιες προτά-
σεις και µερικές παρατηρήσεις που αφορούν το Λαϊκό Ορθόδοξο
Συναγερµό.

Είναι σίγουρο ότι πέρα από τη δικονοµική άποψη ο Κανονισµός
της Βουλής είναι ένα κείµενο σοβαρό, µερικές φορές δύσκολο,
είναι σίγουρο ότι πρέπει να διαβάζεται και να ξαναδιαβάζεται και
είναι βέβαιο ότι όπου έχετε επέµβει, έχετε επέµβει κατά κανόνα
σοφά. Γι’ αυτό και ξεκινώντας από το άρθρο 1, που αφορά όλες
αυτές τις προδιαδικασίες, θα πω γενικώς ένα «ναι» και θα προ-
χωρήσω κατευθείαν στο άρθρο 2 της διπλής ανάγνωσης των νο-
µοσχεδίων, που πραγµατικά πρόκειται για µία διαδικασία που
δίνει στους Βουλευτές τη δυνατότητα να µελετάµε πιο λεπτοµε-
ρώς τα νοµοσχέδια και να δηµιουργούµε µία πιο ολοκληρωµένη
και εµπεριστατωµένη άποψη επί των επιµέρους διατάξεών τους.

Αλλά αφ’ ετέρου υπάρχει η επιφύλαξη της αύξησης του όγκου
των εργασιών της Βουλής και της συνεπαγόµενης πολυπλοκό-
τητας, καθυστέρησης, γραφειοκρατίας, που δεν γνωρίζω εάν τε-
λικά θα ευνοήσει το νοµοθετικό έργο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Αποστολάτο, σας
θυµίζω ότι δεν αυξάνεται ο αριθµός των συνεδριάσεων που απαι-
τούνται συνολικά για την επεξεργασία ενός σχεδίου.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε. Και επειδή λόγω της υφιστάµενης οι-
κονοµικής κρίσης δεν µπορούν να λειτουργήσουν περισσότερες
συνεδριάσεις, νοµίζω ότι και χωρίς χρήµατα θα µπορούσε να
γίνει αυτό για µία πληρέστερη κατανόηση, για έναν πιο ολοκλη-
ρωµένο διάλογο. Τέλος πάντων, η δικής µας απάντηση είναι «ναι»
στο 2.

Πάω κατευθείαν στο άρθρο 3 που αφορά την κατάργηση της
µυστικότητας των συνεδριάσεων της ∆ιαρκούς Επιτροπής Εθνι-
κής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων.

Όπως είπα, καταλαβαίνουµε ως ένα βαθµό αυτό που ισχυρί-
ζεστε –και είναι έτσι- περί συνεδριάσεων που µπορούν να αφο-
ρούν το ρουχισµό στο στρατό, τη σίτιση του, τον εξοπλισµό και
άρα δεν είναι ανάγκη να είναι µυστικές.

Το ότι επικαλείστε µεγαλύτερη διαφάνεια εδώ, στην οποία
έχετε µία ιδιαίτερη ευαισθησία, θα πω ότι επειδή µιλάµε για θέ-
µατα ειδικής εθνικής βαρύτητας, για αυτά τα ευαίσθητα εθνικά
δεδοµένα που όλοι καταλαβαίνουµε, αυτό το «όλα στο φως» είναι
σαφής και η δική µας θέση ότι δεν µπορεί να ισχύσει εδώ.

Παραµένουµε, αν θέλετε, απόλυτοι στο ότι ως προς την ανα-
γκαιότητα τήρησης µυστικότητας είναι ένα «must», ένα πρέπει
σε αυτήν την επιτροπή. Γνωρίζετε τη µυστική διπλωµατία του
Υπουργείου Εξωτερικών, όλα αυτά τα γνωστά «top secret», τα
απόρρητα της εξωτερικής πολιτικής. Για ποιο λόγο, λοιπόν, εµείς
να λέµε «όχι» στις µυστικές συνεδριάσεις αυτής της Επιτροπής
που είναι Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων;

Θα µου πείτε το αυτονόητο ότι για αυτά τα πολύ σοβαρά,
όπως είπατε, θα υπάρξουν µυστικές συνεδριάσεις. Ποια είναι η
εγγύηση σε αυτό; Γιατί στη δική µας λογική και στην αντίληψη
των θεµάτων που εξ ορισµού διαχειρίζεται η επιτροπή αυτή, έχει
αυτό που λέµε «per se», από τη φύση της την έννοια της µυστι-
κότητας, η οποία λειτουργεί υπέρ της προστασίας της άµυνας
και της στρατηγικής που θα ακολουθηθεί για το εθνικό και δη-
µόσιο συµφέρον.

Πάω κατευθείαν στο άρθρο 5. Είναι της Ευρώπης το «ναι» για
τη συνεργασία ούτως ή άλλως.

Στο άρθρο 7, για τον έλεγχο των δηµοσίων συµβάσεων από
τις αρµόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές είµαστε θετικοί. Όπως
υποστήριξα και στην επιτροπή εµείς θα προτείναµε και µία διά-
ταξη ακόµη αυστηρότερη, δηλαδή, να ισχύσει για έργα άνω των
δέκα εκατοµµυρίων ευρώ, υπέρ πάντοτε της καλύτερης διαφά-
νειας και των όλων διαδικασιών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Ως προς το άρθρο 8, «ναι».
Ως προς το άρθρο 9, για τις επίκαιρες ερωτήσεις και την ώρα

του Πρωθυπουργού. Εδώ, καταλαβαίνουµε απολύτως αυτήν την
αύξηση του χρόνου που δώσατε και είναι ωραίο, δηλαδή ότι µπο-
ρεί ο κάθε Βουλευτής να αναπτύσσει µε το δικό του ύφος το ερώ-
τηµά του µε αυτήν την απόδοση, αν θέλετε, την ανάγνωση, θα
πούµε και εµείς, γιατί η διατύπωση που λέτε εσείς, µπορεί να
κάνει µία κοιλιά ως προς το χρόνο και να δηµιουργήσει πρό-
βληµα, όπως και ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας υποστήριξε.

Επί της ουσίας, όµως, ίσως ακόµη και στο παρά πέντε θα
έπρεπε να σκεφτούµε ότι θα µπορούσε να παραµείνει ως έχει.
∆ηλαδή, το Προεδρείο να διαβάζει και αν θα µπορούσε αυτό το
δίλεπτο να ήταν ένας χρόνος υπέρ του Βουλευτή, για να έχει
πραγµατικά περισσότερο λόγο. ∆ηλαδή, στο σκεπτικό της βελ-
τίωσης του κοινοβουλευτικού ελέγχου το βασικό ζητούµενο είναι
να συµπτυχθούν οι χρόνοι υπέρ των Βουλευτών, να ακούγεται η
φωνή µας περισσότερο, γιατί αυτό εσείς ξέρετε ακόµη καλύτερα
είναι η σωστά εφαρµοζόµενη δηµοκρατία.

Πιστεύω ότι θα ήτανε ακόµα καλύτερο και αποτελεσµατικό-
επαναλαµβάνω- αυτά τα δύο λεπτά να δίνονταν στην απάντηση
του Βουλευτή, µακάρι ως δυνατότητα δευτερολογίας του και όχι
ανάγνωση του κειµένου.

Για το άρθρο 9, σαφώς «ναι».
Για το άρθρο 10, είναι το καυτό άρθρο για εµάς µε τους πε-

ριορισµούς της βουλευτικής ασυλίας. Στρογγυλά αναπτύσσο-
ντάς το, θα επαναλάβω ότι πρόκειται για ένα ζήτηµα πολύ λεπτό
ως προς την εφαρµογή του, που εγείρει, όµως, σηµαντικούς προ-
βληµατισµούς.

Ο Κανονισµός που έχουµε λέει ότι η άρση της ασυλίας συν-
δέεται -αυτό το περιλαµβάνετε και εσείς ακριβώς έτσι στο άρθρο
11- µε την πολιτική ή κοινοβουλευτική δραστηριότητα του Βου-
λευτή, ή τη δίωξη, η µήνυση ή η έγκληση υποκρύπτει πολιτική
σκοπιµότητα και σε αντίθετη περίπτωση εισηγείται την άρση της
βουλευτικής ασυλίας.

Ο υπάρχων Κανονισµός, λοιπόν, πέραν αυτού µιλάει ακριβώς
για τα ίδια, δηλαδή αν η δίωξή του υποκρύπτει πολιτική σκοπιµό-
τητα ή αποσκοπεί ενδεχοµένως στο να τρωθεί το κύρος της Βου-
λής ή του Βουλευτή ή να παρακωλυθεί ουσιαστικώς η άσκηση του
λειτουργήµατός του ή να επηρεαστεί η λειτουργία της Βουλής ή
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας στην οποία ανήκει ο Βουλευτής.

Τουλάχιστον εγώ όπως το καταλαβαίνω, πιστεύω µε τη δυνα-
τότητα ερµηνείας που δίνετε µε τη λακωνική δική σας µετα-
τροπή, δίνετε περισσότερη ελευθερία στην απόδοση, στη
µετάφραση αυτών όλων που θα µπορούσαν να καταστήσουν την
ασυλία όργανο στα χέρια εκείνων που πραγµατικά θα έκαναν βιο-
µηχανία µηνύσεων, ακόµα και εναντίον των πέντε πολιτικών Αρ-
χηγών, αλλά και όλων των συναδέλφων, για ασήµαντες
κυριολεκτικά αφορµές, που θα τρώσουν, όµως, το κύρος της
Βουλής στο σύνολό της.

Γνωρίζοντας και βιώνοντας την αγανάκτηση του κόσµου και
κατανοητά µάλιστα, γιατί είναι συνεπαγόµενη, αλλά και την απα-
ξία του βουλευτικού µας ρόλου -µόλις προχθές σε τηλεοπτικό
σταθµό είδαµε µε το θέµα του Καραγκιόζη να παρουσιάζονται
και οι τριακόσιοι ως τέτοιοι και δύο συγκεκριµένα- θέλω να πω ότι
είναι αδιανόητο ξαφνικά οι Βουλευτές να βρεθούν χωρίς προ-
στατευτική ασπίδα για το κοινοβουλευτικό τους έργο. Πρέπει να
µπορούν να ασκούν απαρέγκλιτα το βουλευτικό τους ρόλο.
Ούτως ή άλλως και εάν γίνει κάτι, δεν διαγράφεται, δεν παρα-
γράφεται. Θα γίνει µε τη λήξη της βουλευτικής τους ιδιότητας,
την οποία την έχουν για την άσκηση του λειτουργήµατός τους.
Θεωρώ ότι πρέπει να ασκούν απαρέγκλιτα όλοι οι συνάδελφοι
το βουλευτικό τους ρόλο, όπως ακριβώς διατάσσει και διασφα-
λίζει, όπως είπατε και εσείς, το ελληνικό Σύνταγµα.

Οφείλουµε, λοιπόν, να είµαστε περισσότερο ρεαλιστές επ’
αυτού. Να αίρεται µεν η ασυλία για τα διάφορα αδιανόητα, αλλά
όχι να φθάσουµε στο άλλο άκρο και να γίνουµε βορά των κρο-
κοδείλων. Βάσει αυτού του αιτιολογικού και εφόσον δεν λάβουµε
µία άλλη απάντηση, θα δηλώσουµε παρόντες στο συγκεκριµένο
άρθρο.

10402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Με το άρθρο 11 για τη διενέργεια ένορκης εξέτασης στην Επι-
τροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας, που πρακτικά σηµαίνει ότι παίρ-
νει τη µορφή εξεταστικής επιτροπής, συµφωνούµε θεωρώντας
ότι κάτι τέτοιο θα καταστήσει αποτελεσµατικότερο και ακόµη πιο
αντικειµενικό το έργο της συγκεκριµένης επιτροπής.

Με το άρθρο 11, λοιπόν, και το άρθρο 12 συµφωνούµε.
Στο άρθρο 13 λέµε «ναι» και µε πολλά ευχαριστώ για την επι-

στολική ψήφο.
«Ναι» στο άρθρο 14 για το θέµα της αναπηρίας που εκτενώς

αναπτύξαµε, για όλα αυτά που πάλι σε εσάς πέφτουν για να δώ-
σετε λύση σε αυτό το µεγάλο θέµα συναδέλφων που έχουν ανα-
πηρία στο 80% (τυφλότητα, κωφότητα κ.λπ.) κατά περίπτωση,
βεβαίως, όπως είπαµε.

«Ναι» στο άρθρο 15.
Με το άρθρο 16 συµφωνούµε.
Στο άρθρο 17 η ανάθεση πιστεύουµε ότι είναι καλύτερη στον

αρχαιότερο, µέχρι να αποκτήσουν τα προσόντα οι συνάδελφοι,
οι οποίοι θα µπορέσουν να λάβουν επίσηµα τη θέση αυτή. Νο-
µίζω ότι οι περισσότεροι συµφωνούµε µε αυτό.

Με τα άρθρα 18, 19 και 20 συµφωνούµε.
Λεπτοµερέστερα, στο άρθρο 15 για τη µετάταξη υπαλλήλων

της Βουλής προς άλλες υπηρεσίες του δηµοσίου τοµέα, δια-
σφαλίσατε απόλυτα την εθελούσια αυτή µετάταξη µετά από επι-
θυµία, αίτηση του υπαλλήλου, γι’ αυτό και είµαστε τόσο
σύµφωνοι.

Όσον αφορά το άρθρο 16, µε την προτεινόµενη εναρµόνιση
του συνταξιοδοτικού καθεστώτος δεν γίνεται να λειτουργούµε
µε δύο µέτρα και δύο σταθµά. Θέλω να πω ότι επειδή καταψη-
φίσαµε την ασφαλιστική µεταρρύθµιση, θεωρούµε ότι µε τον κα-
λύτερο τρόπο θα έπρεπε να ρίξετε και δεύτερη και τρίτη µατιά,
όσες περισσότερες µπορούσατε, στο θέµα της συνταξιοδότη-
σης των υπαλλήλων της Βουλής.

Και πιστέψτε µε, µιλάω από καρδιάς γι’ αυτόν τον αληθινό ναό,
το σώµα και την ψυχή της ∆ηµοκρατίας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
πως εσείς έχετε λάβει –και το ξέρουµε όλοι- τον αριθµό των
ωρών δουλειάς -το ότι πρακτικά δεν έχουν ωράριο αυτοί οι άν-
θρωποι- και βεβαίως τη µέγιστη προσφορά στο έργο του Κοινο-
βουλίου, για την οµαλή διεξαγωγή όλων αυτών των επίπονων και
τόσο σηµαντικών και µοναδικών διεργασιών και διαδικασιών.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε πολύ τον κ.
Αποστολάτο για τις παρατηρήσεις και τις επισηµάνσεις.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Θεόδωρος ∆ρίτσας.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δεκατέσσερις µήνες περί-

που στις 27 Απριλίου 2009, διάστηµα σχετικά µικρό από χρονική
προσέγγιση –µεγάλο, όµως, από πολιτικό περιεχόµενο- σε αυτήν
την Αίθουσα, στο ίδιο Βήµα, στην αντίστοιχη συζήτηση επί της
τροποποίησης διατάξεων του Κανονισµού, ο τότε αγορητής του
ΣΥΡΙΖΑ, συνάδελφος, Βουλευτής και σύντροφος, ΣΤ’ Αντιπρόε-
δρος της Βουλής τότε, ο Γιάννης ∆ραγασάκης είχε κλείσει την
οµιλία του µε την παρακάτω προφητική επισήµανση: «∆ιατη-
ρούµε την άποψη ότι το Κοινοβούλιο θα βρεθεί, όχι µόνο µε δική
του ευθύνη, ενώπιον µεγάλων πιέσεων στα χρόνια που έρχονται
λόγω γενικότερων ανεπαρκειών του πολιτικού συστήµατος, λόγω
µιας κρίσης, τα βάρη της οποίας καλούνται να πληρώσουν οι ερ-
γαζόµενοι και για άλλους πολλούς λόγους». Νοµίζω ότι ο χρό-
νος δικαίωσε τον Γιάννη ∆ραγασάκη. Και µάλιστα, όχι τα χρόνια,
ο χρόνος.

Πράγµατι, αυτή η επιβεβαίωση -όπως το έθετε και εκείνος
τότε- δεν είχε να κάνει ως προς τον Κανονισµό ή ως προς τη λει-
τουργία της Βουλής -µε το αν η Βουλή θα είναι κυβερνώσα ή όχι-
αλλά µε τη δυνατότητα του Κοινοβουλίου, όχι να ασκεί διοίκηση,
αλλά να ελέγχει την Εκτελεστική Εξουσία -να µην επικυρώνει
µόνο- και να µην επιτρέπει να συµβαίνει το αντίθετο -που όντως
συµβαίνει- δηλαδή, η Κυβέρνηση να ελέγχει τη Βουλή.

Αυτό νοµίζω ότι είναι ο κεντρικός πυρήνας στον προβληµατι-
σµό όλων των πτερύγων –θέλω να πιστεύω- αλλά που δεν ανα-
δεικνύεται πάντα µε τον τρόπο που πρέπει και µε την έκταση που

πρέπει σε κάθε συζήτηση αναθεώρησης του Κανονισµού της
Βουλής.

Πρέπει η Βουλή να προσπαθεί µε τους τρόπους –και όχι µόνο
µε τους θεσµικούς και µε τους πολιτικούς- να διευρύνει και να
κατοχυρώνει τα όρια της λειτουργικής της αυτονοµίας ως νοµο-
θετικού Σώµατος, που έχει τη συνταγµατικά κατοχυρωµένη ανε-
ξαρτησία του.

∆εν είναι τυχαίο ότι ακριβώς λόγω της κρίσης, η αντίδραση
της κοινωνίας είναι για τους «τριακόσιους». Ενώ όλα τα κάνουν
οι κυβερνήσεις, για τους τριακόσιους µιλάει ο λαός, γιατί τους
τριακόσιους εκλέγει.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ο λαός µιλάει άραγε για τους
τριακόσιους;

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Μιλάει πολύ µεγάλο µέρος της κοινω-
νίας. Προφανώς, έχετε δίκιο. Σωστά το διορθώνετε, κύριε Πρό-
εδρε. Είµαι εντελώς αντίθετος µε αυτήν την προσέγγιση και
προσωπικά και ως πολιτικός χώρος. Αυτό, όµως, πρέπει να µας
βάζει σ’ έναν προβληµατισµό.

∆ιότι, δυστυχώς εξαιτίας ακριβώς του ελέγχου των κυβερνή-
σεων επί του Κοινοβουλίου, αυτή η Βουλή ψήφισε εκείνους τους
νόµους που κατέστησαν ασύδοτες τις αγορές. Ψήφισε εκείνους
τους νόµους που έχασε η δηµοκρατική πολιτεία τη δυνατότητα
να ελέγχει αυθαίρετες και ανεξέλεγκτες δραστηριότητες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Εδώ ψηφίστηκαν νόµοι και πλαίσια που επέτρεψαν να γίνουν
πάρα πολλά από τα θλιβερά που ζούµε αυτήν την περίοδο. ∆εν
θα µπω σε λεπτοµέρειες, γιατί αλλού είναι το επίκεντρο της συ-
ζήτησής µας. Όµως, δεν µπορούµε να χωρίσουµε το ένα από το
άλλο.

Οι λόγοι, λοιπόν, υποβάθµισης του Κοινοβουλίου και των αντι-
προσωπευτικών θεσµών είναι πολιτικοί και τη συζήτηση για την
τροποποίηση του Κανονισµού πρέπει να προσπαθήσουµε να την
προσεγγίσουµε έτσι. Ως εκ τούτου, αποδεχόµαστε –το είδαµε
από την πρώτη στιγµή και το δηλώσαµε- ότι η προσπάθεια του
Προέδρου κ. Πετσάλνικου και οι εισηγήσεις αποσκοπούσαν στο
να προωθήσουν κάποιες τροποποιήσεις, ώστε να ανταποκριθεί
στις συνθήκες που έχει δηµιουργήσει η κρίση και στην ανησυχία
της κοινωνίας απέναντι στον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί το
Κοινοβούλιο, αν είναι κοντά στην κοινωνία ή δεν είναι. Και πρέπει
να πούµε ότι ως προς το ζήτηµα και της αναβάθµισης και του
ελέγχου και της διαφάνειας είναι σαφές ότι οι περισσότερες τρο-
ποποιήσεις που προτείνει ο κύριος Πρόεδρος είναι προς αυτήν
την κατεύθυνση. Όµως, είναι άτολµες και ατελείς και δεν θα
έπρεπε να είναι τόσο σύντοµη η διαδικασία. Θα έπρεπε να δοθεί
µια µεγαλύτερη δυνατότητα χρόνου, γιατί ακριβώς είναι µια τρο-
ποποίηση του Κανονισµού της Βουλής σε κρίσιµη περίοδο. ∆εν
είναι προϊόν ευρείας και σε βάθους συζήτησης, δεν χρειαζόταν
να γίνει τόσο γρήγορα.

Παρ’ όλα αυτά, προσερχόµαστε µε το θετικό πνεύµα που ανέ-
φερα, αλλά και µε πάρα πολλές επιφυλάξεις και επιµένουµε ότι
σ’ αυτήν τη συζήτηση δεν έχει νόηµα µόνο να θεωρούµε ως κρι-
τήριο προόδου το τι γίνεται σήµερα, σε σχέση µε το παρελθόν –
και αυτό είναι σηµαντικό, έχει τη σηµασία του- πολύ περισσότερο
όµως πρέπει να µας απασχολεί το τι γίνεται σήµερα, τι τροπο-
ποιήσεις κάνουµε δηλαδή στον Κανονισµό, σε σχέση µε αυτό που
απαιτούν το παρόν και το µέλλον. Και ως προς αυτό έχουµε πολ-
λές επιφυλάξεις. Γι’ αυτό και επί της αρχής δεν δηλώσαµε ποτέ
ότι ψηφίζουµε υπέρ και διατηρούµε µια επιφύλαξη ως προς αυτό.

Το κύρος των Βουλευτών δεν κρίνεται από τον Κανονισµό και
µόνο. Είναι προφανές. Όµως, υπάρχουν ζητήµατα για τα οποία
θα έπρεπε ο Κανονισµός να προχωρήσει σε βάθος.

Τα ζητήµατα των αµοιβών στις Επιτροπές πρέπει να τα εξετά-
σουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. ∆εν χρειάζονται ειδικές
αµοιβές-αποζηµιώσεις στη συµµετοχή στις επιτροπές, όπως επί-
σης πρέπει να δούµε και το ζήτηµα της βουλευτικής σύνταξης.
Είναι σοβαρά θέµατα αυτά.

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει σταθεί καθαρά απέναντι σ’ αυτά. ∆εν χρειάζο-
νται τέτοια προνόµια. Χρειάζεται, όµως, η στήριξη του έργου του
Βουλευτή και εκεί πρέπει να δώσουµε το µήνυµα στην κοινωνία
ότι αυτό το έργο απαιτεί και συνεργάτες και εξοπλισµό και οικο-
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νοµική στήριξη, ώστε να µπορεί να ανταπεξέλθει ο Βουλευτής. Ο
Βουλευτής, όµως, που είναι κοντά στην κοινωνία και που απο-
δεικνύει ακριβώς ότι λειτουργεί µέσα σ’ αυτό το πλαίσιο και όχι
µακράν της κοινωνίας. Εκεί πρέπει να δούµε και τον έλεγχο του
«πόθεν έσχες», όχι µόνο ως έλεγχο νοµιµότητας βάσει των υπευ-
θύνων δηλώσεων, αλλά να το δούµε και σε περισσότερο βάθος.

Από εκεί και πέρα, πρέπει να προστατεύσουµε τον πολιτικό
κόσµο και τους Βουλευτές από δόλιες στοχεύσεις και εκβια-
σµούς, κυρίως, ισχυρών οικονοµικών κέντρων. Όλα αυτά πρέπει
να τα κάνουµε και να τα δούµε συνολικότερα σε µια µεταρρύθ-
µιση-αλλαγή του Κανονισµού.

Πέραν αυτού, η αναβάθµιση του νοµοθετικού έργου και η ενί-
σχυση του κοινοβουλευτικού ελέγχου πρέπει να εξασφαλίζουν
κάποιες προϋποθέσεις, την ανεξαρτησία των Βουλευτών, όπως
την κατοχυρώνει και το Σύνταγµα, τη δυνατότητα αναποµπής του
προϋπολογισµού –θα πω κάποια πράγµατα πάνω σ’ αυτό και αρ-
γότερα- ή την καταψήφιση ενός νοµοσχεδίου, χωρίς αυτό να ση-
µαίνει ότι πέφτει η Κυβέρνηση. Αυτά πρέπει να αποσυνδεθούν,
για να αποκτήσει η Βουλή έναν πραγµατικά ανεξάρτητο ρόλο.

Η εκτελεστική εξουσία, η Κυβέρνηση και όχι το κόµµα, πρέπει
να κουράζεται ενώπιον της Βουλής για να περάσει ένα νοµοσχέ-
διο. Είναι πολύ σηµαντικό αυτό.

Επαρκής χρόνος και δυνατότητες στους Βουλευτές χωρίς αιφ-
νιδιασµούς. Τα κατεπείγοντα πρέπει να τελειώνουν. Νοµίζω ότι
είναι επτά τα κατεπείγοντα νοµοσχέδια µέσα σε εννέα µήνες
αυτής της Κυβέρνησης. ∆εν είναι δυνατόν! Αλλά όσον αφορά τη
βιοµηχανία παραγωγής νόµων και το ασφυκτικό χρονικό πλαίσιο.
∆εν φτάνουν ούτε καν οι τρεις εργάσιµες που σωστά προτείνει ο
συνάδελφος κ. Σκυλλάκος από το ΚΚΕ. Ειδικά για τα µικρά κόµ-
µατα, για τις ολιγάριθµες Κοινοβουλευτικές Οµάδες που κάθε
Βουλευτής έχει ταυτόχρονα δύο και τρία νοµοσχέδια, δεν επαρ-
κεί αυτός ο χρόνος για να επιτελέσει το ρόλο του, όπως πραγ-
µατικά απαιτεί και η υποχρέωσή του απέναντι στους πολίτες και
απέναντι στον εαυτό του. ∆εν χρειάζεται αυτό το κυβερνητικό
άγχος παραγωγής νοµοσχεδίων. ∆εν είναι έργο η νοµοθέτηση,
σώνει και καλά. Ας αναθεωρήσουµε αυτή τη προσέγγιση. Πραγ-
µατικά, απαιτείται και στα νοµοσχέδια ουσιαστική διαφάνεια των
στοιχείων, των πληροφοριών όλων και όχι τυπική.

Χθες ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τσίπρας είπε στον κ. Σαχινίδη
σχετικά µε τη δήλωση και την αναγγελία του κ. Σάλλα για την
Αγροτική Τράπεζα και το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο. Τι απάντηση
πήρε; «Μα, η Κυβέρνηση µπορεί να κλείσει το στόµα σε κάποιον
ιδιώτη που θέλει να κάνει…;» και µέσα σε λίγες ώρες η Κυβέρ-
νηση χειροκρότησε, συµµετέχει. Είναι αυτό κοινοβουλευτικός
διάλογος και διαφάνεια των δεδοµένων πάνω, στα οποία διεξά-
γεται η πολιτική αντιπαράθεση; Προς Θεού!

Τέλος, προϋπόθεση για αναβάθµιση νοµοθετικού έργου και
κοινοβουλευτικού ελέγχου είναι η εξασφάλιση των δικαιωµάτων
της Μειοψηφίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, δεν έχω δεκαπέντε λεπτά;
Είµαι ειδικός αγορητής.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έχετε δώδεκα λεπτά,
αλλά θα έχετε και εσείς την ανοχή επειδή συζητούµε επί της
αρχής και επί των άρθρων.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ είµαι Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, εγώ είµαι ειδικός
αγορητής.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε ∆ρίτσα, µας
εδόθη το δικό σας όνοµα ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

Εν πάση περιπτώσει όµως, δεν υπάρχει πρόβληµα.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Καλώς, ευχαριστώ πολύ.
Τελειώνω µε αυτό τη γενική µου τοποθέτηση και προχωρώ

αµέσως στα άρθρα. Είναι σηµαντικό η Βουλή να έχει κατοχυρω-
µένα δικαιώµατα των Βουλευτών της Μειοψηφίας, πολύ πιο ανα-
βαθµισµένα απ’ αυτά που ισχύουν µέχρι σήµερα. Ισχύουν σε
άλλα κοινοβούλια άλλων χωρών και πρέπει να το δούµε σοβα-
ρότερα.

Προχωρώ. Στο άρθρο 1, στην προδικασία, λέµε «ναι». Θα ήταν

σωστότερο, οι εξαιρέσεις να µην είναι τόσες πολλές.
Στο άρθρο 2, για τη διπλή ανάγνωση των νοµοσχεδίων, δοκι-

µαστικά λέµε «ναι». Έχουµε µερικές επιφυλάξεις, πλην όµως θε-
ωρούµε ότι µπορεί να αποδειχθεί πιο δηµιουργική αυτή η
διαδικασία, αλλά εν πάση περιπτώσει, θα το ψηφίσουµε.

Στη δηµοσιότητα των συνεδριάσεων, στο άρθρο 3, λέµε «ναι».
Στη διαφάνεια στην κατάθεση των νοµοσχεδίων και των τροπο-
λογιών υπάρχει βελτίωση, αλλά επί τη βάσει όσων σας είπα πριν
θα πούµε «οχι» για να τονίσουµε ακριβώς ότι ο ασφυκτικός χρό-
νος είτε στις τροπολογίες είτε στα νοµοσχέδια είναι εις βάρος
της συνολικής λειτουργίας του Κοινοβουλίου και του παραγόµε-
νου κοινοβουλευτικού έργου και εις βάρος των δικαιωµάτων της
µειοψηφίας. Και µόνο γι’ αυτό λέµε «οχι», παρότι υπάρχει όντως
µια βελτίωση.

Το άρθρο 5, για τη συνεργασία µε όργανα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, θα θέλαµε να το ψηφίσουµε, αλλά στην δεύτερη πα-
ράγραφο η δυνατότητα, η γνώµη να συζητείται στην Ολοµέλεια
και να τίθεται και σε φανερή ψηφοφορία, εκεί νοµίζω ότι η δυνα-
τότητα δεν πρέπει να ανήκει µόνο στην Πλειοψηφία, έτσι όπως
διατυπώνεται εδώ, δηλαδή στον «Πρόεδρο της Βουλής ή εφό-
σον ζητηθεί από την αρµόδια Επιτροπή». Τι σηµαίνει αυτό; Κατά
βάση από την πλειοψηφία της. Πρέπει να µπορεί να γίνεται όταν
το ζητήσει το 1/3 της επιτροπής, να έρχεται στην Ολοµέλεια η
συζήτηση της γνώµης. Είναι σηµαντικό. Θα αποδειχθεί εκτιµούµε
σηµαντική εξέλιξη η σχέση και «στοίχηµα», αν θέλετε, της ανα-
βάθµισης των Εθνικών Κοινοβουλίων σε σχέση µε το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο. Ως προς αυτό, χρειάζεται να είµαστε πρωτοπόροι
και να ανοίξουµε δρόµους σηµαντικότερους. Γι’ αυτό και δεν θα
το ψηφίσουµε, έτσι όπως είναι διατυπωµένο, παρ’ όλο που θα
θέλαµε να το ψηφίσουµε. Ζητούµε να υπάρξει αυτή η αλλαγή.

Στη σύσταση της Επιτροπής Εξοπλιστικών Προγραµµάτων
έχουµε παρατηρήσεις -θα µας δοθεί στο µέλλον η ευκαιρία να
το συζητήσουµε, γιατί τώρα δεν έχω το χρόνο- αλλά ψηφίζουµε
«ναι». Είναι ένα βήµα. Υπάρχουν όµως, πολλά ανοιχτά ζητήµατα
για τη λειτουργία αυτής της επιτροπής, που είναι και καινούρια
και δεν υπάρχει µεγάλη εµπειρία από τη λειτουργία της, ακόµα.

Στη σύσταση της Επιτροπής Παρακολούθησης του Συστήµα-
τος Κοινωνικής Ασφάλισης λέµε «οχι». Είναι µία πρόταση που έρ-
χεται τη στιγµή που ψηφίστηκαν τα νοµοσχέδια για το
συνταξιοδοτικό της υποβάθµισης και έτσι όπως τίθεται, η παρα-
κολούθηση ιδίως της βιωσιµότητας και της εξέλιξης του συστή-
µατος κοινωνικής ασφάλισης είναι σε ασφυκτικά πλαίσια. ∆εν
δίνει πραγµατικά δυνατότητες αναζήτησης εναλλακτικών λύσεων
ως προς το ασφαλιστικό σύστηµα.

Η καθιέρωση του κοινοβουλευτικού ελέγχου δηµοσίων συµ-
βάσεων µεγάλης αξίας, στο άρθρο 8 δηλαδή, µας βρίσκει σύµ-
φωνους.

Η Επιτροπή Απολογισµού και Εκτέλεσης του Προϋπολογισµού
στο άρθρο 9, δηλαδή η ανά τρίµηνο ενηµέρωση από την πλευρά
του Υπουργού αντί για τετράµηνο, µας βρίσκει σύµφωνους.

Στην «Ώρα του Πρωθυπουργού» και στις επίκαιρες ερωτήσεις
λέµε «ναι», παρ’ όλο ότι και εµείς προβληµατιζόµαστε για το
πόσο θα µπορούσαν να εξισωθούν οι χρόνοι ερωτώντων και ερω-
τώµενων.

Από κει και πέρα, η µεταρρύθµιση του θεσµού της βουλευτικής
ασυλίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντως είναι σοβαρό ζή-
τηµα και δεν πρέπει να υποκύψουµε στο συρµό της εποχής. ∆η-
λαδή, ο στόχος αυτής της ρύθµισης είναι η προστασία του
πολιτικού κόσµου από σκοπιµότητες ισχυρών οικονοµικών συµ-
φερόντων. Αυτό πρέπει να το πούµε στην κοινωνία και να µην
κρυφτούµε ως προς αυτό. ∆εν είναι η συγκάλυψη του πολιτικού
κόσµου και της συντεχνίας των Βουλευτών. Αυτό όµως, πρέπει
και να το υπηρετήσουµε, µε κάθε τρόπο, για να είµαστε αξιόπι-
στοι, όταν το λέµε στην κοινωνία.

Από αυτή την άποψη, και τα ζητήµατα της τελευταίας αναφο-
ράς που είχε η προηγούµενη διατύπωση του αναθεωρούµενου
άρθρου 83, που αφαιρεί τη λειτουργία της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας στην οποία ανήκει ο Βουλευτής και εµάς µας προβλη-
µατίζει. Λέµε «οχι», επειδή ακριβώς δεν συµπεριλαµβάνεται και
αυτή η προϋπάρχουσα διατύπωση. ∆εν θέλουµε να κινδυνολο-
γούµε, αλλά, όπως και να το κάνουµε, στις ιστορικές στιγµές που
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ζούµε, η ποινικοποίηση της πολιτικής ζωής είναι ένα ισχυρό εν-
δεχόµενο και δεν µπορούµε να το παραβλέψουµε. Χωρίς κινδυ-
νολογίες και χωρίς τίποτα άλλο.

Άρθρο 12: Ενίσχυση της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας.
Λέµε «ναι» αν και δεν συµπεριελήφθη η στελέχωση, όπως πρό-
τεινε και ο κ. Φώτης Κουβέλης και ήταν και η εισήγηση της επι-
τροπής. Είχε πει και ο κ. Φώτης Κουβέλης ότι δάνεια στοιχεία
από τις εξεταστικές επιτροπές εµπεριέχει η πρότασή του και όχι
πρόθεση µετατροπής της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας σε
εξεταστική επιτροπή των άρθρων 146 και 147. Νοµίζω ότι αυτά
µπορούµε να τα περιφρουρήσουµε και να µην µετατρέψουµε
αυτή την επιτροπή σε εξεταστική επιτροπή.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Η Ολοµέλεια µπορεί να το
κάνει, αν το ζητήσει.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ως εκ τούτου, λέµε «ναι».
Με την ευκαιρία αυτή και επί τη βάσει των όσων είπα πριν, θα

µπορούσαµε να δούµε ειδικές µικρές διακοµµατικές επιτροπές,
αντιπροσωπευτικές βέβαια απ’ όλα τα κόµµατα, για τα σώµατα
ασφαλείας, όπως έχουν ζητήσει και τα ίδια τα σώµατα ασφα-
λείας, για τον επαρκέστερο έλεγχο της ΕΥΠ, για τα µυστικά κον-
δύλια -όσων ακόµα υπάρχουν- διαφόρων Υπουργείων και τη
διαχείρισή τους και να µας προβληµατίσει ακριβώς η αναβάθ-
µιση της Βουλής προς αυτή την κατεύθυνση.

Με το άρθρο 13, τη συµµετοχή των Βουλευτών που βρίσκο-
νται σε αποστολή της Κυβέρνησης ή της Βουλής στο εξωτερικό
σε αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας, όπως πρόσφατα προέ-
κυψε από την απουσία του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού, συµφωνούµε. Ναι, είναι πολύ λογικό και πολύ
σωστό.

Στο άρθρο 14 λέµε «ναι» για τη µέριµνα ειδικότερης διοικητι-
κής και υλικοτεχνικής υποστήριξης σε Βουλευτές που είναι τυ-
φλοί, κωφοί, κωφάλαλοι ή έχουν αναπηρία. Συγχαίρω το
Βουλευτή κ. Κουρουµπλή για την πρότασή του. Θα ήθελα, κύριε
Πρόεδρε, να πω εδώ ότι καλό είναι –και νοµίζω ότι ενισχύει τον
Πρόεδρο αυτή µας η πρόταση- γι’ αυτές του τις αποφάσεις και
τις ενέργειές του ο Πρόεδρος να ενηµερώνει τη ∆ιάσκεψη των
Προέδρων. Προστασία στο θεσµό και στο πρόσωπο του Προέ-
δρου θα ήταν κάτι τέτοιο.

Στο άρθρο 15 που αναφέρεται στο Γραφείο Προϋπολογισµού
του Κράτους στη Βουλή λέµε «ναι». Έχουµε να πούµε πολλά. Νο-
µίζω ότι θα τα πουν άλλοι συνάδελφοι και εγώ, αν έχω δευτερο-
λογία, θα το κάνω. Η πρόταση του κ. Παπαϊωάννου, αλλά και η
πρόταση των Βουλευτών της Επιτροπής για έναν προϋπολογι-
σµό –και περιλαµβάνεται και στην τροπολογία του κ. Σιούφα- αντί
για γραφείο της Βουλής να είναι αναβαθµισµένη αυτοτελής υπη-
ρεσία, µας βρίσκει περισσότερο κοντά σε αυτή την κατεύθυνση,
όπως και το ότι ο προϋπολογισµός µπορεί να αναπέµπεται ή και
να αλλάζει ανάλογα µε την ψήφο των Βουλευτών σε ορισµένα
του άρθρα και ρυθµίσεις. Παρ’ όλα αυτά, επειδή το θεωρούµε
ένα βήµα, λέµε «ναι».

Στο άρθρο 16 για τους µετακλητούς λέµε «ναι». ∆εν το συζη-
τάµε.

Στο άρθρο 17 για τις προαγωγές και τους προϊσταµένους ορ-
γανικών µονάδων συµφωνούµε και εµείς ότι είναι σωστή η πα-
ρατήρηση για την προσωρινή ανάθεση στον αρχαιότερο, µέχρις
ότου υπάρξει πληθώρα στελεχών της Βουλής που πληρούν τις
προϋποθέσεις για να επιλεγεί ο προϊστάµενος διεύθυνσης. Γενι-
κώς στο άρθρο αυτό λέµε «παρών», γιατί έχουµε µερικές επιφυ-
λάξεις και διαπιστώνουµε ασάφειες ως προς κάποιες ρυθµίσεις.

Για τις µετατάξεις λέµε «ναι» στο άρθρο 18.
Για τις συνταξιοδοτικές διατάξεις λέµε «οχι» και τελικώς δεν

ξέρω και πώς θα καλυφθεί ο αριθµός του νόµου που λείπει εδώ,
κύριε Πρόεδρε, µε τη µεταρρύθµιση του συνταξιοδοτικού συ-
στήµατος του δηµοσίου και τις συναφείς διατάξεις. Είναι ένα
κενό που δεν ξέρω νοµοτεχνικά –εσείς προφανώς έχετε µεγα-
λύτερη εµπειρία- πώς καλύπτεται.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Βάλαµε τον τίτλο του
νόµου που ψηφίστηκε σήµερα και στο σύνολό του και ελπίζουµε
σήµερα να έχουµε και τον αριθµό του ΦΕΚ, για να το συµπλη-
ρώσουµε. Έχουµε βάλει τον τίτλο του νόµου, γιατί πράγµατι δεν
µπορούσε να γίνει διαφορετικά.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ.
Νοµίζω ότι θα µας δοθεί η ευκαιρία και προτείνουµε από το

Σεπτέµβριο να ξαναρχίσει η συζήτηση για τον Κανονισµό της
Βουλής, διευρυµένη και συστηµατικότερη, γιατί θα βρούµε µπρο-
στά µας και πολλά άλλα τέτοια ζητήµατα. Στις τροπολογίες θα
επανέλθουµε στη συνέχεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε, κύριε

∆ρίτσα.
Εισερχόµαστε στον κατάλογο των συναδέλφων οµιλητών που

έχουν εγγραφεί.
Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Γείτονας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Κανονισµός της Βουλής τα

τελευταία χρόνια τροποποιείται συνεχώς και µάλιστα, θα έλεγα,
ότι η προϊστορία των τροποποιήσεων είναι θετική. Και τροπο-
ποιείται για να ανταποκρίνεται στις νέες ανάγκες, από τις εξελί-
ξεις και τις απαιτήσεις, για την αναβάθµιση του Κοινοβουλίου.
Και νέες ανάγκες προέκυψαν επίσης είτε από συνταγµατική ανα-
θεώρηση είτε από τη συµµετοχή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Και τροποποιείται, γιατί ο Κανονισµός δεν είναι ένα κείµενο κα-
νόνων τυπικής διαδικασίας. Θα µπορούσα να πω ότι είναι ένας
ουσιαστικός κώδικας κοινοβουλευτικής λειτουργίας. Γιατί πραγ-
µατικά µέσα από τον Κανονισµό προσδιορίζονται οι σχέσεις εκτε-
λεστικής και νοµοθετικής εξουσίας, διασφαλίζεται η ελεύθερη
έκφραση γνώµης και ψήφου του Βουλευτή και γενικότερα η απο-
τελεσµατικότητα του κοινοβουλευτικού ελέγχου, καθώς και η
ποιότητα του νοµοθετικού έργου.

Κι όταν πολλές φορές, πολλοί συνάδελφοι, µεταξύ των οποίων
και εγώ επιµένουµε στην εφαρµογή του Κανονισµού, δεν το κά-
νουµε από τυπολατρεία. Εγώ ιδιαίτερα πιστεύω ότι η σωστή και
αυστηρή εφαρµογή του Κανονισµού διευκολύνει το κοινοβου-
λευτικό έργο, αποτρέπει δε παρεκκλίσεις και τριβές που δεν συµ-
βάλλουν στην αξιοπιστία της Βουλής, που ξέρουµε σε ποιο
χαµηλό επίπεδο είναι και πώς πλήττεται συνεχώς σήµερα. Και το
λέω αυτό για να τονίσω ότι τα προβλήµατα που συναντάµε στη
λειτουργία µας λιγότερο οφείλονται σε αδυναµίες του Κανονι-
σµού και περισσότερο στη µη αυστηρή εφαρµογή του.

Καθορίζουµε ώρα έναρξης και την υπερβαίνουµε σχεδόν κατά
µία ώρα, όπως έγινε σήµερα. Ορίζουµε χρόνους οµιλίας και τους
διπλασιάζουµε είτε είναι σε προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση
σε επίπεδο Αρχηγών είτε είναι σε ερωτήσεις είτε είναι σε τοπο-
θετήσεις. Γίνεται κατάχρηση δικαιωµάτων, οµιλιών, παρεµβά-
σεων από Υπουργούς και από αξιωµατούχους, µε αποτέλεσµα ο
Βουλευτής να αισθάνεται ότι το παιχνίδι πολλές φορές παίζεται
ερήµην του και στερείται έκφρασης. Γι’ αυτό είτε αδιαφορεί είτε
πηγαίνει σε άλλα µέσα να βρει βήµα έκφρασης, όπως για παρά-
δειγµα στα παράθυρα στα κανάλια.

Επίσης, παρ’ όλο που είναι εξασθενηµένο, συνεχίζεται το φαι-
νόµενο των άσχετων τροπολογιών στα νοµοσχέδια. Τελειώνω µε
ένα παράδειγµα µη σωστής εφαρµογής του Κανονισµού, γιατί
σε αυτό ήθελα να καταλήξω. Είναι το χαρακτηριστικό της ασυ-
λίας. Χρειάζεται σήµερα να τροποποιήσουµε το άρθρο περί ασυ-
λίας που τροποποιήθηκε επί Προεδρίας του κ. Κακλαµάνη. Τότε
µετά την τροποποίηση ως Α’ Αντιπρόεδρος ήµουν Πρόεδρος της
επιτροπής, στην οποία µετείχε η κ. Μπενάκη, ο κ. Σκυλλάκος, ο
κ. Κουβέλης. Συζητήσαµε για την εφαρµογή του Κανονισµού,
έτσι ώστε η ασυλία να µην αίρεται µόνο και αποκλειστικά στις πε-
ριπτώσεις που έχουν σχέση µε την πολιτική δραστηριότητα. Στην
αρχή το εφαρµόσαµε πιστά. Στη συνέχεια απ’ ό,τι φαίνεται δεν
εφαρµόστηκε πιστά ο Κανονισµός. Και όπως εφαρµόζεται ακόµα
και για την τροχαία, νοµίζουν οι πολίτες ότι υπάρχει ασυλία για
να εξυπηρετεί τους Βουλευτές που εξασφαλίζουν την ατιµωρη-
σία τους. Έτσι στην εφαρµογή δίνουµε λάθος µηνύµατα. Άρα,
θέλω να πω ότι ανεξάρτητα από τις αλλαγές που γίνονται στον
Κανονισµό –γίνονται θετικές αλλαγές και σήµερα- εκείνο που
πρέπει να µας δεσµεύει είναι η εφαρµογή του, όλους από το
Προεδρείο µέχρι τον κάθε Βουλευτή. Και δεν είναι θέµα τύπου.
Είναι θέµα ουσίας.

Όσον αφορά τις τροποποιήσεις, τα άρθρα 1 και 2 που έχουν
σχέση µε την αναβάθµιση της ποιότητας του νοµοθετικού έργου,
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είναι θετικές πρωτοβουλίες. Είναι κάτι που το ζητούσαµε και ιδι-
αίτερα την προδικασία της διαβούλευσης αλλά και την έκθεση
εκτίµησης των επιπτώσεων µιας νοµοθετικής πρωτοβουλίας
πάνω στα ελληνικά πράγµατα. Αυτή η ανάγκη είχε φανεί πολύ
περισσότερο κατά την κύρωση των οδηγιών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που ψηφίζονται ερήµην των εθνικών Κοινοβουλίων. Έρ-
χονται εδώ, γίνεται µια τυπική ενηµέρωση, χωρίς να ξέρουν οι
Βουλευτές τις επιπτώσεις που µπορεί να έχουν οι οδηγίες στην
ελληνική κοινωνικοοικονοµική πραγµατικότητα. Είναι µεγάλο το
θέµα διότι οι κοινοτικές οδηγίες διαµορφώνουν το εσωτερικό δί-
καιο σε πολύ µεγάλο ποσοστό. Άρα, αυτές οι πρωτοβουλίες είναι
πάρα πολύ σωστές και είναι θετικές κινήσεις.

Έρχοµαι στο άρθρο 7. Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν κατάλαβα
αυτή την πρόταση που καταθέσατε. Από ποιο λόγο και µε ποιο κί-
νητρο έγινε; Ευτυχώς άλλαξε. Ήταν λάθος. ∆εν είναι δουλειά της
Βουλής ο έλεγχος συµβάσεων. Η Βουλή έχει νοµοθετικό έργο
και κοινοβουλευτικό έλεγχο. ∆εν είναι δουλειά της Βουλής να
είναι γνωµοδοτικό όργανο της εκάστοτε κυβέρνησης ή υποκα-
τάστατο του Ελεγκτικού Συνεδρίου ή και της εκτελεστικής εξου-
σίας. Πολύ περισσότερο, δεν µπορεί να αναλάβει και να
µοιράζεται πολιτικές ευθύνες, που ανήκουν στην εκτελεστική
εξουσία. Εποµένως, σωστά άλλαξε.

Τώρα, έχετε κρατήσει τη ρύθµιση ότι θα έρχεται η σύµβαση
πριν την υπογραφή της προς ενηµέρωση. Πότε πριν την υπο-
γραφή της; Πριν παραδείγµατος χάριν πάει και αποφανθεί το
Ελεγκτικό Συνέδριο; Γιατί αυτή η σύµβαση πηγαίνει και στο Ελε-
γκτικό Συνέδριο. Εγώ νοµίζω ότι δεν θα πρέπει να επιµείνετε σε
αυτήν τη διάταξη, κύριε Πρόεδρε. ∆εν θα προσφέρει τίποτα. ∆εν
είναι αυτή η δουλειά της Βουλής. Αναφέροµαι στο άρθρο 7 και
όπως τροποποιήθηκε στην Επιτροπή.

Για το άρθρο, που έχει σχέση µε τα εξοπλιστικά: αυτό είναι
άλλο. Εκεί προσδιορίζεται ότι η Βουλή παρακολουθεί την εξέλιξη
των προγραµµάτων. Είναι αυτό πολιτικό το ζήτηµα. Ενώ εδώ, στο
άρθρο 7, αναφέρεται σε συµβάσεις. Θα έρθει για ενηµέρωση,
κύριε Υπουργέ. Θα δεχθούµε συµβάσεις έργων, προµηθειών και
υπηρεσιών. Προσέξτε, θα δεχθούµε τον Υπουργό ή τον υπογρά-
φοντα τη σύµβαση. Κι εγώ σας λέω: θα ακουστούν απόψεις που
θα αφήνουν υπονοούµενα «αυτό δεν είναι διαφανές», «αυτό δεν
έπρεπε να είναι έτσι». Πώς µετά θα υπογραφεί η Σύµβαση; Θα
εκφράσει γνώµη η επιτροπή; Θα εκφράσει γνώµη ή θα υπάρχουν
οι απόψεις στα Πρακτικά; Εγώ νοµίζω ότι θα µας µπλέξει αυτό.
Σας το λέω µετά λόγου γνώσεως από εµπειρία και συµβάσεις.
∆εν πρέπει να επιµείνετε σ’ αυτήν τη ρύθµιση.

Και για να κλείσω στο χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι
θεωρώ σηµαντικό το άρθρο 15. Μάλιστα έγιναν αλλαγές, όπως
είδα, στην επιτροπή και συµπληρώθηκε η αρµοδιότητα του Γρα-
φείου αυτού. Είναι σωστό. Βλέπω ότι αυτό το Γραφείο, αν στε-
λεχωθεί σωστά, θα µπορεί πραγµατικά να βοηθήσει. Και έρχεται
και η τροποποίηση αυτή να υλοποιήσει ουσιαστικά αυτό που προ-
έβλεπε το άρθρο 31 Α’ του Κανονισµού, το οποίο καθιέρωσε την
ίδρυση της Επιτροπής Απολογισµού, Ισολογισµού και Παρακο-
λούθησης του Προϋπολογισµού -σ’ αυτήν µετέχω κιόλας- στην
οποία ουσιαστικά είµαστε «στον αέρα». ∆εν είχαµε επιστηµονική
βάση τεκµηρίωσης. Θα υποβοηθήσει κι αυτή την Επιτροπή, και το
προβλέπει το άρθρο όπως αναδιατυπώθηκε.

Εποµένως έτσι όπως διατυπώθηκε το άρθρο από την επιτροπή
µε το νέο περιεχόµενο και υπό την προϋπόθεση, κύριε Πρόεδρε,
να στελεχωθεί επαρκώς και µε το κατάλληλο προσωπικό –κάτι
που θα πρέπει να εξασφαλίζει και σχετική ανεξαρτησία- πιστεύω
ότι πραγµατικά θα συµβάλει σ’ αυτό που θέλαµε πάντα, δηλαδή
στο να ενεργοποιηθεί η Βουλή στον έλεγχο του κρατικού προϋ-
πολογισµού.

∆εν έχω άλλο χρόνο. Είναι και άλλοι συνάδελφοι που θέλουν
να µιλήσουν. Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι θετικές αυτές οι τροπο-
ποιήσεις του Κανονισµού, µε τις παρατηρήσεις που είπα. Όµως
εξακολουθώ να πιστεύω ότι το κυρίαρχο για µας είναι η δέ-
σµευση να τις εφαρµόσουµε, να εφαρµόζουµε πιστά τον Κανο-
νισµό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε τον κ.
Γείτονα.

Το λόγο έχει ο κ. Παυλόπουλος.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, χαίροµαι γιατί αρκετές

από τις τροποποιήσεις του Κανονισµού της Βουλής βαίνουν προς
την κατεύθυνση της ενίσχυσης του νοµοθετικού και κοινοβου-
λευτικού έργου. Και το λέω αυτό γιατί δεν πρέπει να λησµονάµε
ότι, ιδίως σήµερα, το βασικό έργο της Βουλής είναι το νοµοθε-
τικό και ο κοινοβουλευτικός έλεγχος. Κατ’ εξαίρεση η Βουλή
ασκεί άλλα καθήκοντα και δη καθήκοντα, τα οποία άπτονται των
αρµοδιοτήτων άλλων εξουσιών, στο πλαίσιο της διασταύρωσης
των εξουσιών. Μη λησµονάµε επίσης ότι κανόνας παραµένει πά-
ντοτε η διάκριση των εξουσιών.

Και το λέω αυτό, γιατί πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί.
Και όταν τροποποιούµε τον Κανονισµό και όταν τον ερµηνεύ-
ουµε, θα πρέπει να αποφεύγουµε να ενισχύουµε ένα ρόλο, που
αγγίζει άλλες εξουσίες και δη το χώρο της δικαστικής εξουσίας.
Κι αυτό για δύο λόγους: Ο ένας είναι ότι όταν η Βουλή ασχολεί-
ται πολύ περισσότερο µε καθήκοντα, που κατ’ εξαίρεση της ανα-
τίθενται, αυτό αποβαίνει σε βάρος του νοµοθετικού και του
κοινοβουλευτικού έργου που είναι το πρώτιστο και το κύριο.

Πολύ φοβούµαι -και το βλέπουµε αυτόν τον καιρό- ότι οι Βου-
λευτές περισσότερο ασχολούνται -γι’ αυτό η συµµετοχή τους
στο νοµοθετικό έργο είναι λιγότερη- µε ζητήµατα και καθήκοντα,
που αφορούν εξεταστικές και άλλες επιτροπές. Το έχει φέρει η
συγκυρία, θα µου πείτε. Φοβάµαι ότι αυτό µπορεί να καθιερωθεί
ως κανόνας. Και πρέπει να προσέξουµε -το τονίζω-, όταν τροπο-
ποιούµε τον Κανονισµό, πρέπει να προσέξουµε όταν τον ερµη-
νεύουµε ότι αυτό -γίνοµαι κουραστικός- είναι κατ’ εξαίρεση.
Κυρίως, όµως, µπορεί να φέρει τη Βουλή -και µπορεί να γίνει
συχνά- σε σύγκρουση µε άλλες εξουσίες. Και δεν νοµίζω ότι βοη-
θάει την ποιότητα της δηµοκρατίας, το να συγκρούεται η Βουλή
µε άλλες εξουσίες.

Μέχρι τώρα το έχουµε κατά κανόνα αποφύγει και ελπίζω να το
αποφύγουµε όσο το δυνατόν περισσότερο. Τη δουλειά µας να την
κάνουµε στο ακέραιο, αλλά να λειτουργούν οι θεσµοί µε τρόπο κατά
τον οποίον όλες οι εξουσίες, τηρώντας απαρέγκλιτα το Σύνταγµα,
να συνεργάζονται. Με αυτήν την έννοια θέλω να τονίσω ότι χαίρω,
γιατί αρκετές από τις ρυθµίσεις του Κανονισµού, όπως τροποποιεί-
ται, βαίνουν προς την κατεύθυνση της ενίσχυσης της νοµοθετικής
και της κοινοβουλευτικής εργασίας της Βουλής.

Τρεις επιµέρους παρατηρήσεις. Πρώτη παρατήρηση εκείνη η
οποία αφορά το άρθρο 8 για τις δηµόσιες συµβάσεις. Πέραν του
ότι πραγµατικά προβληµατίζοµαι και εγώ αρκετά σε σχέση µε
αυτά τα οποία είπε ο κ. Γείτονας προηγουµένως, θέλω να πω ότι
θα είναι πολλές οι συµβάσεις, κύριε Πρόεδρε. Οφείλω να οµο-
λογήσω ότι η ενηµέρωση αυτή δεν θα είναι επαρκής, γιατί θα
αναγκαστεί η Βουλή να δουλεύει πάρα πολύ µε τέτοιου είδους
συµβάσεις. Και όσο περνάει ο χρόνος µπορεί να γίνονται περισ-
σότερες.

Τι θα πει ενηµέρωση; Θα καταντήσει στο τέλος να είναι αυτό
το πράγµα µία -ας το πω έτσι- εθιµοτυπική διαδικασία, χωρίς ου-
σιαστικό περιεχόµενο, ενώ χρειάζεται για τις µεγάλες συµβάσεις.
Για τα εξοπλιστικά παραδείγµατος χάρη, αυτό σχετίζεται µε τις
αρµοδιότητες µίας συγκεκριµένης επιτροπής και βεβαίως, µε το
γεγονός ότι εκεί µιλάµε για συµβάσεις µεγάλου αντικειµένου και
εξαιρετικής σηµασίας για ένα µεγάλο θέµα, όπως είναι αυτό το
θέµα της εθνικής άµυνας.

Εδώ, θα µου επιτρέψετε, όπως έχει η διάταξη -και µην µε κα-
τηγορήσετε για νοµικισµό- να επισηµάνω και κάτι άλλο. Λέει η
διάταξη, κύριε Πρόεδρε, ότι εντός δέκα ηµερών γίνεται η ακρό-
αση. Ποια είναι η κύρωση, παραδείγµατος χάριν, εάν δεν τηρη-
θούν οι δέκα ηµέρες ή εάν περάσουν οι δέκα ηµέρες και δεν
υπάρξει γνωµοδότηση; Μην αυταπατώµεθα, κύριε Πρόεδρε.
Μπορεί να είναι ο Κανονισµός της Βουλής που το λέει, αλλά δεν
είναι lex imperfecta η διάταξη που εισάγουµε εδώ. Είναι µία διά-
ταξη που εισάγει ουσιώδη τύπο της διαδικασίας. Εάν, παραδείγ-
µατος χάριν, δεν τηρηθούν οι διατάξεις αυτές, µπορεί να
προκύψει και θέµα ακυρότητας. Γιατί το λέω αυτό; ∆ιότι θα πρέ-
πει, αφού την κρατήσετε και εφόσον την κρατήσετε τη διάταξη,
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να µπει στο τέλος ρύθµιση, -ακροτελεύτια ρύθµιση- η οποία να
λέει: «εάν εντός δέκα ηµερών…». Και η προθεσµία πρέπει να είναι
αποκλειστική και όχι ενδεικτική, γιατί αν το αφήσετε έτσι, είναι
ενδεικτική η προθεσµία. Οι προθεσµίες ερµηνεύονται ως ενδει-
κτικές προθεσµίες, εφόσον καθορίζονται από το νόµο…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σαφέστατα.
ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ (∆’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αν δεν

γίνει η σύµβαση στο χρόνο;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αν είναι όµως, ενδεικτική, κύριε

Πρόεδρε, απλώς και µόνο η προθεσµία, ξέρετε τι σηµαίνει αυτό;
Σηµαίνει ότι εάν υποθέσουµε ότι δεν συνεδριάσει στις δέκα ηµέ-
ρες και παρ’ όλα αυτά ο Υπουργός, η αρµόδια Αρχή, τη σύµβαση
αυτή την προχωρήσει, τότε στην περίπτωση αυτή, αν δε λέγεται
ρητώς ότι µπορεί να προχωρήσει …

ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ (∆’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Θα το
πει.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: … χωρίς επιπτώσεις για τη νο-
µιµότητα, µπορεί να προκύψουν θέµατα ακυρότητας. Γι’ αυτό
προτείνω να λεχθεί ότι εάν εντός των δέκα ηµερών, δεν γίνει η
ακρόαση αυτή και δεν εξεταστεί η σύµβαση, τότε από εκεί και
πέρα µπορεί να προχωρήσει η διοίκηση στη σύναψη της σύµβα-
σης, χωρίς να υπάρχουν συνέπειες σε ό,τι αφορά το κύρος της
σύµβασης αυτής.

ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ (∆’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σωστό
αυτό.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Η δεύτερη παρατήρηση που
θέλω να κάνω αφορά την Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας. Χαί-
ροµαι διότι αυτήν τη στιγµή δίνονται στην Επιτροπή Θεσµών και
∆ιαφάνειας οι αρµοδιότητες που προκύπτουν από τα άρθρα 146
και 147 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή αρµοδιότητες συλ-
λογής στοιχείων και ακρόασης προσώπων. Αλλά σε καµµία πε-
ρίπτωση η αναφορά στα άρθρα αυτά, που αφορούν τις
εξεταστικές επιτροπές, δεν σηµαίνει ότι µετατρέπεται σε εξετα-
στική επιτροπή eo ipso η Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας. Είναι
γνωστό πότε και υπό ποιους όρους µπορεί να µετατραπεί σε εξε-
ταστική επιτροπή η Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας. Γι’ αυτό
ορθώς µπαίνει για να φαίνεται εκεί ότι δεν πρόκειται για ευθεία
εφαρµογή, οπότε µπορούσε να προκύψει ζήτηµα σχετικά µε τη
φύση της επιτροπής. Κατ’ αναλογία εφαρµόζονται οι διατάξεις
του 146 και του 147. Κάνω αυτή τη δήλωση και για τα Πρακτικά
για να µένει. Τονίζω ότι το κατ’ αναλογία σηµαίνει στο µέτρο κατά
το οποίο συνάδει µε τις αρµοδιότητες της Επιτροπής Θεσµών
και ∆ιαφάνειας, η οποία δεν είναι εξεταστική επιτροπή, παρά
µόνο υπό ορισµένες και συγκεκριµένες συνθήκες. Αυτό σηµαί-
νει ανάλογη και όχι ευθεία εφαρµογή των άρθρων 146 και 147.

Θέλω να κάνω µια τελευταία παρατήρηση που αφορά το
άρθρο 17 υπό την ευρεία του όρου έννοια. Κύριε Πρόεδρε, ελέ-
χθη προηγουµένως και είναι σωστό ότι η Βουλή πια διαθέτει,
όπως και το σύνολο του κράτους, ένα µεγάλο αριθµό υπαλλή-
λων που δεν έχουν σχέση δηµοσίου δικαίου, αλλά σχέση ιδιωτι-
κού δικαίου αορίστου χρόνου.

Στην πραγµατικότητα και αυτή η σχέση είναι δηµοσίου δικαίου,
αλλά απλώς το περίβληµα είναι συµβατικό και δεν είναι βέβαια,
η µονοµερής σχέση που υπάρχει ως προς τους άλλους δηµόσι-
ους υπαλλήλους. Πρέπει, κύριε Πρόεδρε, αυτούς τους υπαλλή-
λους να τους αξιοποιήσει η Βουλή, όπως πρέπει να τους
αξιοποιήσει το δηµόσιο. Ξέρω -το γνωρίζετε- έχει ψηφιστεί ο ν.
3801, ο οποίος προβλέπει στα άρθρα 1 έως 12 τη δυνατότητα να
εντάσσονται και οι υπάλληλοι αυτοί στην ιεραρχία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι η σκέψη των συντακτών της τροποποίησης του Κα-

νονισµού είναι ότι θα πρέπει να περιµένουν το εκτελεστικό διά-
ταγµα του ν.3801/2009 που θα εκδώσει το Υπουργείο
Εσωτερικών, για να εφαρµόσει κατ’ αναλογία τις διατάξεις αυτές
και στη Βουλή. Εγώ, κύριε Πρόεδρε, σας λέω –βέβαια είναι αργά
αυτή τη στιγµή για να προσθέσουµε και άλλες διατάξεις- ότι δεν
χρειαζόταν να περιµένουµε το διάταγµα.

Οι διατάξεις των άρθρων 1 έως 12 του ν.3801/2009 είναι αρ-
κετά εκτενείς. Θα µπορούσε ο Κανονισµός, όπως προβλέπει εδώ,

να λέει υπό ποιες προϋποθέσεις και οι υπάλληλοι αορίστου χρό-
νου εντάσσονται στην ιεραρχία µέχρι το βαθµό του διευθυντή,
όχι παραπάνω, όχι µέχρι το βαθµό του γενικού διευθυντή.

Το Σύνταγµα στο άρθρο 103 παράγραφο 8 το επιτρέπει αυτό.
Υπάρχει η δυνατότητα αυτή. Θα µπορούσαµε ήδη από τώρα να
το έχουµε κάνει στον Κανονισµό. Εγώ θα σας έλεγα, όταν βγει το
διάταγµα, από εκεί και πέρα να το κάνετε το συντοµότερο δυνα-
τόν.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αν το διάταγµα επιστραφεί µε
αρνητικές παρατηρήσεις;

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Από πού;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Από το Συµβούλιο της Επικρα-

τείας.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Να πω, κύριε Πρόεδρε. Αυτό

θα αφορούσε το διάταγµα, το οποίο είναι εφαρµοστικό του
ν.3801/2009 για την εκτελεστική εξουσία. Τέτοιο ζήτηµα για τη
Βουλή που είναι η νοµοθετική εξουσία και µπορεί να παίρνει τις
διατάξεις αυτές όπως είναι, δεν τίθεται.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σύµφωνοι, αλλά θα είµαστε…
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ δεν νοµίζω. Αλλά αν αρ-

γήσει το Υπουργείο να το βγάλει, δεν είναι κρίµα να έχετε έτσι -
και το ξέρετε- ανθρώπους αορίστου χρόνου µε πολλά και
σηµαντικά προσόντα;

Θα ήθελα να κάνω µια τελευταία καταληκτική παρατήρηση.
Νοµίζω πως από τις παρατηρήσεις που έχουν γίνει από άλλους
συναδέλφους και από τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί, είναι
σηµαντικό να δει κανείς ορισµένες.

Πιστεύω ότι είναι σηµαντικό να δει κανείς µια από αυτές, ιδίως
εκείνη του κ. Σιούφα που αφορά τη δυνατότητα συζήτησης των
κονδυλίων από τους Βουλευτές στην Επιτροπή του Προϋπολο-
γισµού. Η συζήτηση αυτή και η δυνατότητα ψήφισης, εφόσον δεν
συνεπάγονται βάρος για τα δηµοσιονοµικά -δηλαδή έσοδα,
έξοδα του κράτους- νοµίζω ότι είναι µια σηµαντική τροπολογία,
η οποία µπορεί να βοηθήσει παρά πολύ το ρόλο και τη συµµε-
τοχή του απλού Βουλευτή στη διαδικασία ψήφισης του προϋπο-
λογισµού.

Από τη στιγµή που η διάταξη αυτή έχει την ασφαλιστική δι-
κλίδα ότι δεν συνεπάγονται επιβαρύνσεις που ανατρέπουν την
λογική του προϋπολογισµού, ιδίως στα δηµοσιονοµικά της µε-
γέθη, είναι κάτι το σηµαντικό. Πηγαίνει προς την κατεύθυνση της
αναθεώρησης, που ούτως ή άλλως είχαµε δει το 2001 και αργό-
τερα το 2008. Νοµίζω ότι θα πρέπει να τη δούµε και ενδεχοµένως
να την αποδεχθούµε θετικά.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την υπέρβαση.
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ζητήσει ο

πρώην Πρόεδρος της Βουλής, κ. Απόστολος Κακλαµάνης.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

όλοι κατανοούµε το λόγο για τον οποίο γίνεται στην τελευταία
συνεδρίαση της Ολοµέλειας η συζήτηση για την τροποποίηση
του Κανονισµού.

Νοµίζω ότι ο Πρόεδρος της Βουλής θα έχει υπ’ όψιν του πως
πρέπει να διατεθεί µια συνεδρίαση, για την οποία θα πρέπει όλοι
να προετοιµαστούµε, ώστε και η εικόνα που θα δοθεί να µην είναι
ως συνήθως διαστρεβλωτική αυτών που µέχρι τώρα λέγονται ή
θα λεχθούν.

Σήµερα, όσοι µιλούν για τους τριακόσιους, προφανώς αγνο-
ούν ότι από το Κοινοβούλιο έχουν περάσει περί τις τρεις χιλιάδες
εκπρόσωποι του ελληνικού λαού. Όσοι διακατέχονται από φασί-
ζουσα νοοτροπία, ως γνωστόν αποφεύγουν να εξατοµικεύουν
ευθύνες, αλλά γενικεύουν. Και αυτό, δυστυχώς, υφίσταται σή-
µερα ο θεσµός του Κοινοβουλίου, όταν, αίφνης, Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης πανελλαδικής συµβάσεως µε την ανοχή του Εθνι-
κού Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου -για το οποίο θα έπρεπε η ποι-
ότητα των προγραµµάτων των Μέσων Ενηµέρωσης να αποτελεί
λόγο, θετικό ή αρνητικό αντιστοίχως, σχετικά µε τη χορήγηση ή
ανάκληση αδειών- λένε ότι χάσαµε τον «καραγκιόζη», διότι η UN-
ESCO τον έδωσε στην Τουρκία, αλλά έχουµε τριακόσιους «κα-
ραγκιόζηδες». Κι αυτό είναι µία ύβρις που απευθύνεται εναντίον
του ελληνικού λαού, ο οποίος έχει στείλει αυτούς τους τριακο-
σίους εδώ και ο οποίος δικαιούται, όταν θα έλθει η ώρα της κρί-
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σεως του, να αποστείλει και τους τριακοσίους –αν το κρίνει- στα
σπίτια τους.

∆εν επιτρέπεται, όµως, ο οποιοσδήποτε εγκάθετος, του οποι-
οδήποτε καναλάρχη, του οποιοδήποτε εκδότη, να λέει ό,τι θέλει,
όταν µάλιστα, είναι πλέον βέβαιο ότι δεν είναι πάντοτε αγαθά τα
κίνητρα, ότι υπάρχουν συµφέροντα, τα οποία έχουν κάθε λόγο,
αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, να µην υπάρχει Κοινοβούλιο
σε θέση να ορθώνει το ανάστηµά του σε ζητήµατα σοβαρότατα.

Όπως βλέπετε σήµερα, ο µισός Τύπος, τα µισά κανάλια είναι
υπέρ της προτάσεως της Τράπεζας Πειραιώς και τα άλλα µισά
και ο υπόλοιπος Τύπος είναι εναντίον.

Ήλθε η ώρα, πιστεύω να νοµοθετηθεί ποια είναι τα κεφάλαια
κάθε Μέσου Μαζικής Ενηµέρωσης -αν είναι ελληνικά, εγχώρια,
πότε είναι offshore εταιρειών- ποια είναι τα ανοίγµατά του στις
τράπεζες ή σε άλλους δανειστές, για να ξέρει, επιτέλους, ο ελ-
ληνικός λαός ποιοι είναι αυτοί και µε ποια κίνητρα κάθε φορά
αποφασίζουν το διασυρµό, όχι µόνο ατόµων που θα µπορούν να
υπερασπιστούν την τιµή τους, αλλά και ολόκληρου θεσµού, όπως
του Κοινοβουλίου, που είτε αρέσει είτε δεν αρέσει, είναι το
βάθρο της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας.

Λυπάµαι, όµως, γιατί το δέλεαρ γίνεται µπούµερανγκ εναντίον
των ιδίων εκείνων Βουλευτών, των ελαχίστων, που -όπως έχω πει
πολλές φορές- αντί πινακίου φακής, δηλαδή µερικών δευτερο-
λέπτων τηλεθέασης ή ακρόασης, µεταφέρουν τη µηδαµινότητά
τους κι έτσι προσδίδουν αξία και κύρος σ’ αυτές τις γενικές κα-
ταφορές εναντίον θεσµού. Ο απλός πολίτης δεν είναι δυνατόν,
δεν είναι σε θέση να τάζει νεφρούς και καρδίας και των κατηγό-
ρων και των κατηγορουµένων, εντός ή εκτός εισαγωγικών.

Αυτή η συζήτηση που κάνουµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, για τον Κανονισµό έχει την εικόνα συζήτησης δικονο-
µίας. Είναι λάθος. Είναι µια συζήτηση στην οποία θα πρέπει να
κοιτάζουµε σε βάθος τα πράγµατα, να κοιτάζουµε στο µέλλον,
αλλά να κοιτάζουµε και το παρελθόν.

Μου έλεγαν κάποια παιδιά, σε µία Αίθουσα της “Βουλής των
Εφήβων” πρόπερσι, διάφορα για τα δεινά, πράγµατι, που υφί-
σταται ιδιαίτερα η νέα γενιά σήµερα. Με ρωτούσαν, λοιπόν: «Ποια
Ελλάδα µας παραδίδετε;». Τους είπα: «Παιδιά µου, η Ελλάδα που
παραδίδουµε είναι καλύτερη από αυτήν που παραλάβαµε. Η Ελ-
λάδα που παραλάβαµε δεν ήταν, δυστυχώς, καλύτερη από αυτήν
που παραδώσαµε. Εσείς φροντίστε να είναι καλύτερη, όσο γίνε-
ται πιο καλή, η Ελλάδα που θα παραδώσετε στις νέες γενιές».

Ασφαλώς, είµαστε σε µια κατωφέρεια σήµερα. Αλλά αυτή,
οµοθυµαδόν, απ’ όλες τις πλευρές, η αχρήστευση των πάντων,
η κατάργηση και κάθε ελπίδας στην ψυχή ενός πολίτη, ενός νέου
ανθρώπου πού οδηγεί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι; Αυτό
το αφήνω ως ερώτηµα, για να δούµε τι κάνουµε.

Αυτήν την περίοδο, έγινε επί δύο µήνες µία προσπάθεια, να
πληγεί στη συνείδηση κάθε νέου ανθρώπου η αίσθηση του δι-
καιώµατος στην εργασία, µε µία εκστρατεία εναντίον του προ-
σωπικού της Βουλής. Λυπάµαι, γιατί οφείλαµε οι πάντες να
βγούµε και να πούµε περί τίνος πρόκειται. Το οφείλω και το κάνω
και σήµερα από εδώ. Παρέλαβα ως Πρόεδρος της Βουλής το ’93
περί τα επτακόσια περίπου άτοµα. Γύρω στα διακόσια πενήντα
άτοµα προσελήφθησαν εδώ. Γιατί; Γιατί η Βουλή απέκτησε -εκεί
που ήταν ένα υπαίθριο, γελοίο γκαράζ, αποθήκη παντός είδους
τροχοφόρων ή φύλαξης ή εγκατάλειψης- ένα γκαράζ εδώ πε-
νταόροφο. ∆εν θα τους άρεσε. Πολλοί θα λένε «γιατί να κινούνται
µε αυτοκίνητα οι Βουλευτές;». Αυτή θα είναι µία απάντηση.

Οι παλαιότεροι θυµάστε που ήταν οι Αίθουσες των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων; Κάθε Αξιωµατική Αντιπολίτευση είχε την Αί-
θουσα, που είναι τώρα οι δηµοσιογράφοι. Ο ένας Βουλευτής
ήταν πάνω στον άλλο. Η Αίθουσα τώρα του Προέδρου της Βου-
λής ήταν η Αίθουσα του κόµµατος της Πλειοψηφίας. Τα µικρό-
τερα κόµµατα δεν είχαν καν ένα γραφείο να σταθούν. ∆εν έπρεπε
να οργανωθεί το Κοινοβούλιο;

Αυτό το κτήριο -το οποίο οφείλουµε να σεβόµαστε, είναι δια-
τηρητέο κτήριο- αρκεί να στεγάσει όλες τις δραστηριότητες ενός
Κοινοβουλίου, που δεν είναι το Κοινοβούλιο του 1843; Είναι το
Κοινοβούλιο του 21ου αιώνα.

∆εν πρέπει να έχει αυτό το Κοινοβούλιο δραστηριότητες στη
διεθνή κοινότητα, στις διεθνείς συνελεύσεις, στο Συµβούλιο της

Ευρώπης; ∆εν θα έπρεπε να επικοινωνεί µε όλα τα Κοινοβούλια
του κόσµου; ∆εν χρειάζονται αντιπροσωπείες να πηγαίνουν; ∆εν
χρειάζονται οι οµάδες φιλίας; ∆εν χρειαζόταν µία Γενική ∆ιεύ-
θυνση ∆ιεθνών και Ευρωπαϊκών Σχέσεων η Βουλή; Αρκούσε ένα
γραφείο τεσσάρων υπαλλήλων, που συνόδευαν τον εκάστοτε
Πρόεδρο στα ταξίδια του;

Αυτός ο «εχθρός» του λαού, ο Βουλευτής, αυτός εκεί, δεν θα
έπρεπε να έχει το γραφείο του; Υπάρχουν τα κτήρια τα οποία η
Βουλή δεν αγόρασε από ιδιώτες, αλλά από τη ∆ΕΗ, από την
Εθνική Τράπεζα. Το κτήριο της οδού Φιλελλήνων δεν στεγάζει
υπηρεσίες; Γιατί να µην έχει ο Βουλευτής εκεί το γραφείο του;

Έγινε λόγος γιατί προσελήφθησαν εβδοµήντα πέντε ειδικοί
φρουροί. Πρώτον, προσελήφθησαν µε διαγωνισµό. Ήταν νέοι
κάτω των είκοσι πέντε ετών, νέοι υπηρεσίας στις ειδικές δυνά-
µεις, για να είναι πραγµατικά σε θέση να φυλάξουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο χρόνος, κύριε Πρόεδρε, πράγµατι είναι ασφυκτικός, ιδιαί-
τερα σε όσους έχουµε την τάση και της κατάχρησης αυτού.

Έρχοµαι στο Ίδρυµα της Βουλής, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. ∆εν έπρεπε η ελληνική Βουλή να έχει ό,τι όλα τα Ευρωπαϊκά
Κοινοβούλια; Οι εκδόσεις της, οι εκθέσεις της, η “Βουλή των
Εφήβων” δεν χρειαζόταν; Αυτές οι δραστηριότητες δεν ήταν χρή-
σιµες; ∆εν έπρεπε να έχει το Κοινοβούλιο τη δική του εκτυπω-
τική µονάδα; Θα έπρεπε να πηγαίνει να περιµένει στο Εθνικό
Τυπογραφείο; Για όλες αυτές τις εκδόσεις των έντυπων που γί-
νονται, των επιτροπών, των νοµοσχεδίων, των τροπολογιών, τα
πάντα, δεν χρειαζόταν το Κοινοβούλιο αυτή τη µονάδα;

Εδώ όταν ήρθαµε, είχαµε κάτι χρυσοτυπίες στους χώρους, µε
τις οποίες γελούσαν όλοι οι ξένοι κοινοβουλευτικοί που έρχονταν
στην Ελλάδα, µε τον αρχαίο πολιτισµό. Ναι, κάναµε µία Πινακο-
θήκη της Βουλής. Εάν είναι ντροπή, να µας το πουν, όσοι λαϊκί-
ζουν. Να µας πουν αν ήθελαν τη Βουλή ένα αχούρι! Προφανώς,
κάποιοι θα ήσαν ικανοποιηµένοι µε µια τέτοια εικόνα.

Ήταν κακό το ότι η Βουλή άνοιξε τις πόρτες της στα σχολεία
της ηπειρωτικής και νησιωτικής Ελλάδας; Ήταν κακό ότι ενάµισι
εκατοµµύριο παιδιά δεν έχουν πια µόνο το δηλητήριο του αντι-
κοινοβουλευτισµού, αλλά αντίθετα βλέπουν ότι το Κοινοβούλιο
δεν είναι ένα Βυζάντιο και ότι χτυπάει η καρδιά της δηµοκρατίας;
Ήταν κακό αυτό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ή ήταν κάτι κακό η ειδική Υπηρεσία του «πόθεν έσχες»;
Πρέπει να σας πω, κύριε Πρόεδρε, το εξής: Εγώ επιµένω στην

πρότασή µου και απευθύνοµαι στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, στην
Κυβέρνηση. Κανένας λωποδύτης δεν γράφει στο έντυπο του
«πόθεν έσχες» το προϊόν της λωποδυσίας του. Θα πρέπει να
υπάρξει διάταξη που να ορίζει πως ό,τι δεν δηλώνεται, θα πε-
ριέρχεται στο ελληνικό δηµόσιο. Όλα τα άλλα είναι θέατρο, όταν
ξέρουµε ότι σήµερα πατάς στο κοµπιούτερ δύο νούµερα και
παίρνεις ολόκληρες περιουσίες και τις περιφέρεις ανά τα χρη-
µατιστήρια όλου του κόσµου!

Θέλω να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, αναφερόµενος στο προσω-
πικό.

Από το 1929 η Βουλή –και έτσι πρέπει να συνεχίσει και συµ-
βαίνει συχνά και σήµερα- συνεδρίαζε µέχρι τις πρωινές ώρες.
∆εν υπάρχει δέκατος πέµπτος και δέκατος έκτος µισθός και αυτό
είναι κάτι που θα πρέπει και οφείλουµε να το πούµε στους ψη-
φοφόρους µας, στους πολίτες στις γειτονιές. ∆ιότι ο δέκατος πέ-
µπτος µισθός είναι ένας πλήρης µισθός! Εδώ στο βασικό µισθό
εδίδετο ένα επίδοµα µε το άνοιγµα και το κλείσιµο της Βουλής,
αυτό που τώρα µεταφέρεται ως ποσοστό σε κάθε µήνα.

Γιατί, λοιπόν, αυτός ο διασυρµός; Πόσοι από αυτούς που υβρί-
ζουν και ελεεινολογούν µαζί µε τους Βουλευτές και τους υπαλ-
λήλους ξέρουν το ωράριό τους;

Βλέπω εδώ τη Γενική ∆ιευθύντρια των Κοινοβουλευτικών Επι-
τροπών. Όλοι ξέρουµε αυτήν την υπηρεσία η οποία δουλεύει από
τις 7.00’ µέχρι τα βαθιά µεσάνυχτα. Επίσης, όλοι ξέρουµε τη Στε-
νογραφική Υπηρεσία, τις οικονοµικές υπηρεσίες, τη ∆ιεύθυνση
Νοµοθετικού Έργου. Μαζί τους δεν ζούµε εδώ µέσα; Τουλάχι-
στον οι πλείστοι που θέλουµε να είµαστε «εντάξει» µε τη συνεί-
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δησή µας και το καθήκον µας!
Και τέλος, όσον αφορά τον τηλεοπτικό σταθµό, διαβάζω κά-

ποιους να διερωτώνται γιατί το κράτος θέλει να έχει επτά κανά-
λια. Θεωρούν, δηλαδή, ότι το Κανάλι της Βουλής είναι
κυβερνητική υπόθεση. ∆ιότι δεν θέλουν ο λαός να βάζει τη συ-
χνότητα «50» -αυτήν τη συχνότητα, όπως και τη συχνότητα «22»
από την Πάρνηθα έχει το Κανάλι της Βουλής- και να µπορεί να
παρακολουθεί το Κανάλι της Βουλής, όταν ιδιώτες επιχειρηµα-
τίες έχουν πολύ περισσότερες. Μάλιστα, ένας από αυτούς, ο
οποίος έγραφε επί µέρες «φέρτε πίσω τα κλεµµένα», έχει τέσ-
σερις συχνότητες στην Αττική! Αυτή είναι η κατάσταση!

Και είναι δειλία και όχι απλώς ατολµία να µη βγαίνει το Κοινο-
βούλιο, να µη βγαίνουν οι τριακόσιοι να υπερασπιστούν όχι τον
εαυτό τους, αλλά ένα θεσµό και εκείνους που άφησαν τα κόκαλά
τους –αυτούς που δεν ζουν πια- και πίστευαν –και, πράγµατι, το
υπηρετούσαν- ότι υπηρετούν το συµφέρον αυτού του τόπου.

Όσον αφορά, λοιπόν, το Κανάλι, κύριε Πρόεδρε της Βουλής,
θα σας παρακαλέσω το πρόγραµµα το οποίο υπήρχε, να γίνει
γνωστό µε καταχωρήσεις και µε δηµοσιεύσεις στον Τύπο και στα
ιδιωτικά κανάλια. Θα πρέπει να γίνει γνωστό ότι από εδώ ο πολί-
της µπορεί να ακούει από το πρωί µέχρι το βράδυ ό,τι λέγεται
και να ενηµερώνεται για τα πάντα και όχι απλώς µια παρόλα, µια
ατάκα, ένα φλας, ένα ψιλοκαβγά.

Αυτό οφείλουµε να το κάνουµε, αγαπητέ Πρόεδρε, όπως οφεί-
λουµε να θέσουµε σε λειτουργία και το Ραδιοφωνικό Σταθµό της
Βουλής. ∆εν χρειάζεται να κάνετε καµµία πρόσληψη. Το µόνο
που χρειάζεται είναι να βάλετε τα µηχανήµατα που έχουµε στο
βύσµα, προκειµένου να ακούγεται σε όλη την Ελλάδα αυτός που
µιλάει στη Βουλή και να κρίνεται για το αν λέει σωστά ή λαθε-
µένα πράγµατα.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το προσωπικό.
Εγώ νοµίζω ότι είναι λάθος να κάνουµε αυτήν τη διάκριση.

Όταν από τη µια µεριά λέµε ότι τα πανεπιστήµια και τα τεχνολο-
γικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα είναι ανώτατη εκπαίδευση, θα πρέ-
πει και να το σεβαστούµε. Και αυτό θα πρέπει να το κάνει πρώτη
η Βουλή. Αυτό το αίσχος που υπάρχει και έγκειται στο επί είκοσι
πέντε χρόνια να απαξιώνονται ιδρύµατα για τα οποία πληρώνει,
πλήρωσε και θα πληρώνει ο ελληνικός λαός, διότι µια συντεχνία
οχυρώνεται στα στενά συντεχνιακά της συµφέροντα, είναι λάθος.

Και επειδή ήδη το Υπουργείο ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης έχει κάνει το
πρώτο βήµα, νοµίζω ότι αυτό πρέπει να κάνουµε και εµείς. Όπου
στον Κανονισµό αναφέρεται ΠΕ και -ελλείψει ΠΕ- ΤΕ, να είναι ΠΕ
και ΤΕ και από εκεί και πέρα ο καθένας κρίνεται κατά τα δικά του
προσόντα.

Σε ό,τι αφορά τις τροποποιήσεις που εισηγείστε, εγώ συµ-
φωνώ σε όλα. Ίσως κάποια δεν ήταν απαραίτητα.

Ως προς το θέµα της ασυλίας, από την ώρα που υπάρχει η διά-
ταξη του Συντάγµατος, εξαρτάται από εµάς εδώ τι ψηφίζουµε.
Ήταν κρυφή η ψηφοφορία. Την κάναµε φανερή και καθένας ανα-
λαµβάνει τις ευθύνες του.

Πρέπει –έστω και µε δήλωσή σας, κύριε Πρόεδρε- να γίνει
σαφές ότι η έννοια αυτής της αλλαγής δεν σηµαίνει ότι µε µία
µήνυση µπορεί κάποιος να πιστεύει ότι θα εξοντώσει έναν εκ-
πρόσωπο του λαού ή ότι θα φαλκιδεύσει τη λειτουργία ιδιαίτερα
µικρότερων κοµµάτων. Μπορεί αύριο να έχουµε κόµµατα µόνο µε
πέντε Βουλευτές. Αν οι δύο διωχθούν, πώς θα λειτουργήσει η
Κοινοβουλευτική Οµάδα;

Αυτά είναι εκείνα που µε ώθησαν στο να θέσω τις αλλαγές που
τώρα περιορίζουµε, βέβαια εξ αγαθού συνειδότος. Όµως, εσείς
που πλέον έχετε την ευθύνη όλων αυτών, σας παρακαλώ, δείτε
το.

Σωστές είναι οι διατάξεις σε ό,τι αφορά την Επιτροπή Θεσµών
και ∆ιαφάνειας. ∆εν είναι δυνατόν αυτή η επιτροπή που είναι το
«χέρι» του Κοινοβουλίου, σε ό,τι αφορά τη διαφάνεια και τη δια-
φθορά µέσα στο κράτος, επί τρία χρόνια να ασχολείται µε τις
υποκλοπές και ο κάθε ΚΥΠατζής, ο κάθε «τρέχα-γύρευε» από
πλευράς νοµιµοποίησης -και δηµοκρατικής ακόµη- να αρνείται
να στείλει –Σε ποιους; Στον Έβερτ, στον Τζανετάκη, στον Κεφα-
λογιάννη, σε αυτόν που σας µιλάει και σε άλλα στελέχη των κοµ-
µάτων που απαρτίζουν αυτήν τη δωδεκαµελή επιτροπή- το υλικό
των υποκλοπών! Είναι αίσχος σε βάρος της εθνικής µας ασφά-

λειας και των ατοµικών δικαιωµάτων των Ελλήνων, το οποίο, βέ-
βαια, σε ό,τι αφορά τους υπαίτιους πάει προς παραγραφή, όπως
είχε αρχικώς σχεδιαστεί.

Κύριε Πρόεδρε, πήρα το λόγο πριν από τον κ. Κουρουµπλή,
για να επαινέσω το συνάδελφό µας για κάτι το οποίο το τονί-
ζουµε αρκετοί, ότι δηλαδή πολλές φορές η ποιότητα του νοµο-
θετικού µας έργου, µετά την Αναθεώρηση του Συντάγµατος του
2001, κρίνεται στις επιτροπές. Πρέπει εκεί άρθρο προς άρθρο
να συζητούνται τα νοµοσχέδια, να διορθώνονται ακόµη και γραµ-
µατικά και συντακτικά και εννοιολογικά λάθη. Εγώ από το 1974 -
τότε µάλιστα ήταν είκοσι και όχι έξι οι κοινοβουλευτικές
επιτροπές- έχω στο αρχείο µου σηµειώσεις -ακόµη και γραµµα-
τικές- για νοµοσχέδια, για παραγράφους και για εδάφια. ∆εν θα
µπορούν πια να γελούν µαζί µας δικαστές, νοµικοί και άλλοι πο-
λίτες, όταν διαβάζουν µερικά νοµοθετήµατά µας, τα οποία αχώ-
νευτα, όπως έρχονται, φεύγουν!

Είναι πολλά τα αρνητικά της δουλειάς µας, αλλά δεν δικαιο-
λογούν µε τίποτα αυτόν το διασυρµό που επιχειρείται και δεν
αφορά άτοµα, αλλά αφορά το θεσµό. Κάποιοι νοµίζουν ότι σε
αυτές τις δύσκολες µέρες θα ισοπεδώσουν τα πάντα, για να µπο-
ρούν τα δικά τους συµφέροντα να βρίσκονται ανόθευτα, χωρίς
να βάλλονται, και οι εκπρόσωποι του λαού να σπεύδουν να δη-
λώνουν, να υποκλίνονται και να τα στηρίζουν αυτά τα συµφέρο-
ντα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι απόλυτα κατανοητή η αγανάκτηση του κ. Κακλα-
µάνη σε σχέση µε φαινόµενα στα οποία αναφέρθηκε και ο ίδιος
για την απαξίωση -µέσα από τη στοχοποίηση- του πολιτικού συ-
στήµατος, του Κοινοβουλίου και των Βουλευτών.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Την κάπα µου την έχω κρεµάσει
εδώ και τριανταπέντε χρόνια!

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν είστε ο µόνος που
έχετε κρεµάσει την κάπα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ο λαός το τιµά αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είναι απόλυτα κατα-

νοητή η αγανάκτηση.
Θα ήθελα, επίσης, στο προστάδιο της συζήτησης των αλλα-

γών που προτείνουµε για τον Κανονισµό να υπογραµµίσω την
εµπειρία του κ. Κακλαµάνη, ως πρώην Προέδρου της Βουλής.
Καλά έκανε και θύµισε τις πρωτοβουλίες που είχε λάβει επί των
ηµερών του, οι οποίες οδήγησαν σε µια πολύπλευρη και πολυ-
διάστατη αναβάθµιση του Κοινοβουλίου και τις δυνατότητες
καλής οργάνωσής του.

Επίσης και ο κ. Κακλαµάνης και ο κ. Σιούφας συνέβαλαν στην
προσυζήτηση –επαναλαµβάνω- των αλλαγών που σήµερα συζη-
τούµε. Αλλά πρέπει να υπογραµµίσω ότι και άλλοι συνάδελφοι
Βουλευτές, µε δεδοµένο µάλιστα το ότι είχαµε ενηµερώσει πριν
από τη συνεδρίαση της επιτροπής για τον Κανονισµό της Βου-
λής, που έγινε στις αρχές εβδοµάδας, από την προηγούµενη
εβδοµάδα µε e-mail είχα αποστείλει τις προτεινόµενες αρχικά
αλλαγές σε όλους τους Βουλευτές- συµµετείχαν και µέσα από
συλλογικές διαδικασίες Κοινοβουλευτικών Οµάδων, αλλά και
µέσα από ατοµικές, δικές τους παρατηρήσεις και προτάσεις, των
οποίων έγινα αποδέκτης. Ευχαριστώ όλους γι’ αυτό.

Θα µου επιτρέψετε εδώ, όµως, να απαντήσω σε δύο τρία θέ-
µατα που έθιξε και πάλι ο κ. Κακλαµάνης.

Σε ό,τι αφορά το κανάλι, θα ήθελα να θυµίσω κι εγώ ότι το κα-
νάλι…

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Θα ακούστε κι εµάς στο τέλος;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αφήστε µε, δεν θα

πάρω πολύ χρόνο, κύριε Παπαϊωάννου.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Μα ήδη έχετε πάρει πολύ

χρόνο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Και θα έχετε κι εσείς τη

δυνατότητα να αναπτύξετε τις απόψεις σας. ∆εν χρειάζεται να
υπάρχει νευρικότητα. Εδώ συζητάµε τον Κανονισµό µε άνεση
χρόνου και µε ηρεµία και µε νηφαλιότητα, πιστεύω.

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, το κανάλι, θα ήθελα να θυµίσω ότι λει-
τουργεί µόνο µε δώδεκα δηµοσιογράφους -για να µη δηµιουρ-
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γείται η εντύπωση ότι είναι κανένα κανάλι µε δραστηριότητα µε
πολύ µεγάλο κόστος, µε στρατιές δηµοσιογράφων κ.λπ.- και
ανταποκρίνεται σε αυτό το ρόλο της ενηµέρωσης, πράγµατι, του
πολίτη για τα διαδραµατιζόµενα στο Κοινοβούλιο και µε ένα –θα
έλεγα- αξιόλογο πολιτιστικό πρόγραµµα.

Σε ό,τι αφορά, όµως, το ραδιοφωνικό σταθµό, διαφωνώ, κύριε
Πρόεδρε. ∆εν θα λειτουργήσει ο ραδιοφωνικός σταθµός, γιατί
απ’ όλες τις συζητήσεις που κάνουµε και τις εκτιµήσεις που
έχουµε, σε συνεργασία και µε την ΕΡΤ, η λειτουργία ενός ρα-
διοφώνου που απλά θα µετέδιδε ραδιοφωνικά τις τοποθετήσεις
εδώ, δεν θα είχε µάλλον ακροαµατικότητα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Από µας εξαρτάται αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αλλά θεωρούµε ότι

µπορεί να γίνει κάτι άλλο και γι’ αυτό συνεργαζόµαστε µε την
ΕΡΤ, από το φθινόπωρο να υπάρχει κάθε µέρα ένα magazino,
που θα αφιερώνει τουλάχιστον µισή ώρα –ίσως και περισσότερη-
καθηµερινά για τη Βουλή, µέσα από το δίκτυο όλων των σταθ-
µών –και των περιφερειακών σταθµών της ΕΡΤ- ώστε να υπάρχει
και ραδιοφωνικά η ενηµέρωση.

Και τέλος, για τους ΠΕ και ΤΕ, κάνουµε την πρόταση στο συ-
γκεκριµένο άρθρο. ∆εν είµαι, όµως, σε θέση σήµερα να κάνω µία
γενίκευση της εξοµοίωσης ΤΕ και ΠΕ. Αυτό θα το δούµε σε µία
άλλη ευκαιρία.

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά τη συ-

γκλονιστική τοποθέτηση του Προέδρου κ. Απόστολου Κακλα-
µάνη, µου είναι δύσκολο να αναπτύξω µε άνεση τις απόψεις µου
καθώς και µετά, τις ενδιαφέρουσες τοποθετήσεις αξιόλογων συ-
ναδέλφων, εκπροσώπων όλων των κοµµάτων, σε µία συζήτηση
για τη θεσµική λειτουργία του ναού της δηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε µάρτυρες, τα χρόνια
που ζούµε, µιας αέναης διαµάχης της δηµοκρατίας µε εξωθε-
σµικές δυνάµεις της οικονοµίας της αγοράς, µια διαµάχη που γί-
νεται σε παγκόσµιο επίπεδο για το ποιος θα κυριαρχήσει, ποιος
θα είναι δηλαδή το πολιτικό υποκείµενο που θα ορίζει και θα κα-
θορίζει το µέλλον των λαών. Η δηµοκρατία, οι θεσµοί της ή οι
ισχυρές δυνάµεις της οικονοµίας;

Και αυτή η διαµάχη θα συνεχίζεται, γιατί πάντα η δηµοκρατία
εκπροσωπεί και ενδυναµώνει τα συµφέροντα των πολλών, ενά-
ντια στις δυνάµεις της οικονοµίας που εκπροσωπούν τα συµφέ-
ροντα των ολίγων. Είναι µια διαµάχη εκείνων που συσσωρεύουν
τον παγκόσµιο πλούτο και έχουµε σήµερα µία δεινή και οδυνηρή
καταγραφή, το 20% των ανθρώπων του κόσµου να διαθέτει το
80% του παγκόσµιου πλούτου. Είναι, λοιπόν, αυτονόητη αυτή η
ισχύς και η εξ αυτής διαµάχη και ο τρόπος µε τον οποίο επιχει-
ρούν αυτές οι δυνάµεις να κακοποιήσουν στη συνείδηση της κοι-
νωνίας τους θεσµούς της δηµοκρατίας. Η προσπάθειά τους να
αποσταθεροποιήσουν αυτούς τους θεσµούς, να υποβαθµίσουν
και να απαξιώσουν τους εκφραστές τους είναι αέναη.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και απέναντι σ’ αυτήν καλούµεθα
να τοποθετηθούµε.

Υπάρχει, βεβαίως, και µια άλλη διαµάχη, της εκτελεστικής
εξουσίας µε τη νοµοθετική εξουσία. Είναι η πρακτική της εκτε-
λεστικής εξουσίας να προσπαθεί συνεχώς να περιορίζει το ρόλο,
την ουσία, την αξία και την ευταξία της νοµοθετικής εξουσίας.

Και επί αυτού, κύριε Πρόεδρε, οι προσπάθειες που επιχειρή-
θηκαν τα τελευταία χρόνια από τους Προέδρους, κ. Απόστολο
Κακλαµάνη, κ. Μπενάκη, κ. Σιούφα και εσάς, είναι πολύ σηµαντι-
κές, γιατί ακριβώς προσπαθούν να εξασφαλίσουν αναβαθµι-
σµένο ρόλο στο Κοινοβούλιο για την καλύτερη λειτουργία της
δηµοκρατίας σε αυτό τον τόπο.

Κύριε Πρόεδρε, είχα καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις, βιω-
µατικές επί λειτουργίας του θεσµού, διότι θεωρώ ότι η νοµοτε-
χνική, η λεκτική αλλά και η ουσιαστική λειτουργία των επιτροπών
σε ό,τι αφορά την επεξεργασία των σχεδίων νόµου, είναι ελλι-
πής.

Θα σας αναφέρω ένα παράδειγµα, που βίωσα χθες στην Επι-
τροπή Κοινωνικών Υποθέσεων. Κληθήκαµε οι Βουλευτές της επι-
τροπής να τοποθετηθούµε σε τέσσερα λεπτά επί δεκαέξι
ουσιαστικών άρθρων. Αν είναι δυνατόν να µπορεί κανείς να συ-
νεισφέρει µε αυτό το χρονικό περιθώριο, ουσιαστική παρουσία

στην καλύτερη επεξεργασία αυτών των σχεδίων νόµου. Γι’ αυτό
κατέθεσα µια πρόταση -και ευχαριστώ και τον Πρόεδρο κ. Κα-
κλαµάνη για την αναφορά- µε την οποία ζητώ η επεξεργασία των
νοµοθετηµάτων να γίνεται άρθρο- άρθρο ξεχωριστά και µε ιδιαί-
τερη φροντίδα και προσοχή. Γιατί µόνο έτσι θα περιορίσουµε τις
ασάφειες, που γεννούν µετά παρερµηνειών στην εφαρµογή των
νόµων.

Ένα άλλο ζήτηµα που πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας, κύριε
Πρόεδρε, είναι ότι πάρα πολλά νοµοσχέδια που έρχονται στη
Βουλή από την Κυβέρνηση, έρχονται µε κανονιστικές πράξεις,
χωρίς καµµία χρονική δέσµευση. Εάν κανείς εντρυφήσει στο τι
έχει ψηφιστεί µέχρι σήµερα, πόσες κανονιστικές πράξεις έχουν
προβλεφθεί στα νοµοσχέδια που έχουν ψηφιστεί, πόσες από
αυτές έχουν εκδοθεί, θα δει ότι ένας πολύ µικρός αριθµός αυτών
των κανονιστικών πράξεων έχει εκδοθεί. Ο µεγαλύτερος αριθ-
µός έχει ψηφιστεί χωρίς να έχει υλοποιηθεί. Είναι µια πραγµατι-
κότητα, την οποία πρέπει να δούµε, έστω και εν καιρώ.

Ένα άλλο ζήτηµα που έχω θέσει είναι ότι παράλληλα µε το νο-
µοθετικό έργο της Βουλής, µε βάση βεβαίως το Σύνταγµα, οι
εκάστοτε κυβερνήσεις προωθούν τα προεδρικά διατάγµατα. Νο-
µίζω ότι θα µπορούσε πριν πάει στο Συµβούλιο της Επικρατείας
το διάταγµα από τον εκάστοτε Υπουργό, να τεθεί σε µια εφάπαξ
συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή για ενηµέρωση, να καταθέ-
σουν οι Βουλευτές τις απόψεις τους, τις ιδέες τους -που νοµίζω
ότι θα είναι ένας πλούτος προτάσεων για να έχει τη δυνατότητα
ο Υπουργός να βελτιώνει το διάταγµα που θέλει να προωθήσει-
και µετά να το προωθήσει προς δηµοσίευση, αφού περάσει βέ-
βαια τη σχετική επεξεργασία στο Συµβούλιο της Επικρατείας.
Νοµίζω ότι κι αυτό, χωρίς να προσκρούει στο Σύνταγµα, είναι µια
αναβάθµιση του ρόλου της Βουλής.

Σε ό,τι αφορά το πόθεν έσχες, επειδή συνεχώς επικεντρώνεται
το ζήτηµα στο ρόλο του Βουλευτή, στο τι έχει ή δεν έχει ο Βου-
λευτής, επιτέλους, κύριε Πρόεδρε, ας προσδιοριστεί µέσα από
το διαδίκτυο ποια ήταν η περιουσία του κάθε Βουλευτή όταν ξε-
κίνησε την πολιτική του δραστηριότητα, ποια είναι σήµερα κι αν
δικαιολογείται. Ας γίνουν, λοιπόν, αυτές οι διαδικασίες, ώστε να
σταµατήσει αυτή η κακοποίηση του Βουλευτή.

Και, βεβαίως, συνηγορώ και στηρίζω την πρόταση του Προέ-
δρου του κ. Κακλαµάνη, για να ξεκαθαριστούν µερικά πράγµατα,
να πείσουµε την κοινωνία ότι δεν έχουµε κανένα λόγο να απο-
φεύγουµε τέτοιου είδους προτάσεις, που, πραγµατικά, εµπεδώ-
νουν το αίσθηµα της εµπιστοσύνης της κοινωνίας.

Επίσης, θα πρότεινα να εξετάσετε τη δυνατότητα ώστε σε
κάθε αρµόδια επιτροπή της Βουλής να διαθέτει ένα έγκριτο επι-
στηµονικό επιτελείο τριών-τεσσάρων επιστηµόνων, που θα µπο-
ρεί να βοηθάει τους Βουλευτές στην καλύτερη ενηµέρωσή,
επεξεργασία και εισήγησή τους.

Και γι’ αυτό συνηγορώ υπέρ της προτάσεως του εισηγητή της
Νέας ∆ηµοκρατίας, του κ. Αναστάσιου Νεράντζη, µε την οποία
προτείνεται η επιτροπή τεκµηρίωσης. Η πληροφόρηση η έγκαιρη
και έγκυρη σήµερα είναι πραγµατικός πλούτος για εκείνον που τη
διαθέτει. Νοµίζω ότι σε αυτόν το χώρο που υπηρετείται στην
πράξη η δηµοκρατία, που υπηρετούνται τα συµφέροντα του
λαού, θα πρέπει να έχουµε όλη την άνεση, όλο το χρόνο να
έχουµε την καλύτερη δυνατή ενηµέρωση. Ενηµερωµένος άν-
θρωπος είναι ενηµερωµένος πολίτης, δεν είναι υπήκοος, δεν
είναι υποτακτικός και παθητικός αποδέκτης ρύθµισης της τύχης
του από τους άλλους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κ. Μάξιµος Χαρακό-
πουλος έχει το λόγο.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση που διεξάγεται σή-

µερα µε αφορµή τις αλλαγές στον Κανονισµό της Βουλής έχει
ιδιαίτερη σηµασία και αυτό γιατί τους τελευταίους µήνες έχει δια-
µορφωθεί ένα ιδιαίτερα βαρύ κλίµα για το πολιτικό σύστηµα.

Η αµφισβήτηση στην οποία υποβάλλεται από την ελληνική κοι-
νωνία ο πολιτικός κόσµος στο σύνολό του είναι πρωτόγνωρη και
ενέχει σοβαρούς κινδύνους. ∆εν έχω το χρόνο δυστυχώς για να
υπεισέρθω σε λεπτοµέρειες των αιτίων του φαινοµένου, θα µπο-
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ρούσα όµως να αναφέρω εν τάχει µία σειρά προβληµάτων που
έχουν δηµιουργήσει αυτήν την τεταµένη σχέση µεταξύ πολιτών
και πολιτικής, την αδυναµία των πολιτικών δυνάµεων να δώσουν
λύσεις σε χρόνιες παθογένειες της Μεταπολίτευσης, τη σχέση
πολιτικής και οικονοµικών συµφερόντων που δηµιουργεί σκιές
και ερωτηµατικά για την ελευθερία του λόγου και των αποφά-
σεων των πολιτικών, το διευρυνόµενο χάσµα προεκλογικών
λόγων και µετεκλογικών πράξεων που έχει ως αποτέλεσµα την
απώλεια της αξιοπιστίας των πολιτικών.

Αυτό το πλέγµα των πληγών που υπονόµευσε για δεκαετίες τη
λειτουργία του πολιτικού µας συστήµατος τώρα εκδηλώθηκε διο-
γκωµένο εξαιτίας της οικονοµικής κρίσης. Για τον πολιτικό κόσµο
ορθώνεται εποµένως µία τεράστια πρόκληση, να επανακτήσει το
κεφάλαιο της αξιοπιστίας που έχει απολέσει. Σε αυτό το πλαίσιο
θα πρέπει να εντάξουµε τη σηµερινή συζήτηση στην Εθνική Αντι-
προσωπεία.

Οι αλλαγές στον Κανονισµό της Βουλής είναι µία πρώτης τά-
ξεως ευκαιρία για να αποδείξουµε ως πολιτικοί ότι και τα µηνύ-
µατα της κοινωνίας λαµβάνουµε και είµαστε αποφασισµένοι να
µην αφήσουµε χαραµάδες για το διασυρµό των πολιτικών, όπως
δυστυχώς πολλές φορές έχει συµβεί µε το ζήτηµα της βουλευ-
τικής ασυλίας.

Ο τρόπος µε τον οποίο λειτούργησε µέχρι σήµερα η σχετική
πρόνοια µάλλον αµαύρωσε την εικόνα των πολιτικών δηµιουρ-
γώντας πολλές φορές δικαίως την εντύπωση µίας συντεχνιακής
αλληλεγγύης µεταξύ των Βουλευτών. Θεωρώ, λοιπόν, τη σηµε-
ρινή συζήτηση ως µία ευκαιρία αποκατάστασης της χαµένης
τιµής της πολιτικής, η οποία θα πρέπει να έχει συνέχεια µε νο-
µοθετήµατα για τη διαφάνεια και την πάταξη της διαφθοράς, νο-
µοθετήµατα για τα οποία δεσµεύτηκε ο Πρωθυπουργός στη
Σύσκεψη των Πολιτικών Αρχηγών υπό τον Πρόεδρο της ∆ηµο-
κρατίας.

∆υστυχώς, αν και η δέσµευση αυτή είχε καταληκτική ηµερο-
µηνία το τέλος Ιουνίου, µέχρι σήµερα δεν είδαµε ανάλογες νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες από την Κυβέρνηση, για παράδειγµα
για το πολιτικό χρήµα, για το «πόθεν έσχες», όπου χρειάζεται µία
συνολική πρόταση και εκεί η Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας
θα πρέπει να έχει ιδιαίτερο ρόλο.

Θα ήθελα, βεβαίως, να επισηµάνω ότι οι συγκεκριµένες τρο-
ποποιήσεις, πολλές από τις οποίες κινούνται σε θετική κατεύ-
θυνση, ενώ για άλλες θα πρέπει να εγκύψουµε µε µεγαλύτερη
προσοχή, δεν συνιστούν πρώτη απόπειρα ενίσχυσης των αρχών
της διαφάνειας και του κοινοβουλευτισµού. Ανάλογες πρωτο-
βουλίες έγιναν και στο παρελθόν.

Η πρόβλεψη του άρθρου 1 της πρόνοιας ότι τα νοµοσχέδια θα
πρέπει να συνοδεύονται από έκθεση αξιολόγησης των συνεπειών
της προτεινόµενης νοµοθετικής ρύθµισης είναι θετική. ∆ιατηρώ,
όµως, κύριε Πρόεδρε, την επιφύλαξη για την αναφορά ως προ-
ϋπόθεση των νοµοσχεδίων που εισάγονται ως κατεπείγοντα να
συνοδεύονται από συνοπτική έκθεση αξιολόγησης.

Αν και είναι κατανοητή η δυσχέρεια µε τα χρονικά περιθώρια
σε ανάλογες περιπτώσεις, το ερώτηµα είναι πώς ορίζεται το «συ-
νοπτική» χωρίς το φόβο να είναι ελλιπής έως και παραπλανητική
η έκθεση κα µάλιστα σε νοµοσχέδια ιδιάζουσας σηµασίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Θεωρώ χρήσιµη την καθιέρωση της διπλής ανάγνωσης των νο-
µοσχεδίων, που δίνει τη δυνατότητα στην Κυβέρνηση για ουσια-
στική µελέτη των παρατηρήσεων που γίνονται στην επιτροπή και
για βελτιωτικές αλλαγές.

Επιφυλάξεις θα ήθελα να διατυπώσω και στο άρθρο 3 για την
κατάργηση της µυστικότητας των συνεδριάσεων της Επιτροπής
Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων. Θεωρώ ότι η πα-
ραποµπή στην ειδική διάταξη του άρθρου 57 παράγραφος 6, για
κατ’ εξαίρεση µυστική συνεδρίαση ύστερα από απαίτηση της Κυ-
βέρνησης ή πέντε Βουλευτών, δεν είναι τόσο λειτουργική. Θα
µπορούσε για παράδειγµα στα παραπάνω να προστεθεί η ευχέ-
ρεια της σύγκλησης της επιτροπής κεκλεισµένων των θυρών υπό
τον πρόεδρο της επιτροπής.

Με το άρθρο 4, καθιερώνεται περιορισµός στο χρόνο κατάθε-
σης τροπολογιών µέχρι το µεσηµέρι της Παρασκευής. Η εικόνα

µε τις τροπολογίες που κατετίθεντο νύχτα, µέχρι και το παραπέ-
ντε, δεν ήταν η καλύτερη. Όµως, αυτό δεν φτάνει και το γνωρί-
ζουµε όλοι πολύ καλά. Πιστεύω ότι οι τροπολογίες θα πρέπει να
κατατίθενται, το αργότερο, µέχρι την Πέµπτη του βράδυ για να
υπάρχει ο απαραίτητος χρόνος µελέτης και να µην αιφνιδιάζεται
η Βουλή.

Το ζητούµενο βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι να
µην έρχονται για συζήτηση άσχετες µε το προς ψήφιση νοµο-
σχέδιο τροπολογίες. Θα πρέπει να µπει κάποτε ένα τέλος στα
νοµοσχέδια «κουρελού». Αυτό το θέατρο του παραλόγου µε τις
«ντροπολογίες» πρέπει, επιτέλους, να παύσει. Αυτό πρέπει να το
κάνουµε τώρα χωρίς καθυστερήσεις και αναβολές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνώ µε τις τροπολογίες
που κατέθεσε ο τέως Πρόεδρος της Βουλής ο κ. ∆ηµήτρης Σι-
ούφας, για τη φανερή εκλογή του Προέδρου και του Προεδρείου
της Βουλής, όπως άλλωστε συµβαίνει µε την εκλογή του Προέ-
δρου της ∆ηµοκρατίας, για την αντιστοίχιση των ∆ιαρκών Επι-
τροπών µε την νέα δοµή της Κυβέρνησης -νοµίζω ότι είναι
εύλογο- και για την πρόνοια, τα νοµοσχέδια που κατατίθενται στη
Βουλή, να συνοδεύονται από σχέδια των υπουργικών αποφά-
σεων ή των προεδρικών διαταγµάτων για να υπάρχει καλύτερος
έλεγχος από τη Βουλή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά στη βουλευτική
ασυλία η εκτίµησή µου, όπως ήδη το τόνισα, είναι ότι η τροπο-
ποίηση που συζητούµε συνιστά και τη σηµαντικότερη απόφαση
που µπορεί να αποκαταστήσει εν µέρει το κύρος των Βουλευ-
τών, να παραµερίσει τα νέφη της κοινωνικής καχυποψίας προς το
Κοινοβούλιο ως περιβάλλον υπονόµευσης της ισονοµίας.

Καλούµαστε, βεβαίως, τα ίδια τα µέλη του Κοινοβουλίου, να
σταθούµε στο ύψος της αποστολής µας. Η σωστή εφαρµογή της
βουλευτικής ασυλίας απαιτεί πρωτίστως την ορθή αντιµετώπισή
της από τους ίδιους τους κοινοβουλευτικούς. Στο χέρι όλων µας
είναι να προστατεύσουµε την αξιοπιστία και το κύρος του Κοι-
νοβουλίου. Η προσωπική µας συµπεριφορά αντανακλά στην ποι-
ότητα της λειτουργίας της δηµοκρατίας µας. Γι’ αυτό και το
προσωπικό παράδειγµα που καθενός και της καθεµίας µας έχει
ιδιαίτερη σηµασία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Κωνσταντίνος Σπηλιόπουλος, έχει
το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα την τροποποίηση του
Κανονισµού της Βουλής. Τροποποιήσεις έχουν γίνει πολλές τα
τελευταία χρόνια. Θεωρώ ότι αυτή που προτείνεται σήµερα στο
Κοινοβούλιο, είναι από τις πιο ουσιαστικές και τις πιο σηµαντι-
κές αλλαγές στο Κανονισµό της.

Με τις αλλαγές αυτές η λειτουργία της Βουλής µας θα γίνει
καλύτερη. Θα ενισχυθεί η διαφάνεια στον πολιτικό βίο, η παρα-
γωγή των νοµοσχεδίων θα γίνει καλύτερη και, βεβαίως, θα υπάρ-
ξει προσαρµογή της Βουλής στα νέα δεδοµένα που υπάρχουν
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι µετά τη
Συνθήκη της Λισαβόνας.

Θέλω να αναφερθώ πολύ συνοπτικά σε ορισµένες από τις δια-
τάξεις τις οποίες θεωρώ πολύ σηµαντικές. Πρώτα-πρώτα, στο
θέµα της προδικασίας και της διπλής ανάγνωσης των νοµοσχε-
δίων. Πράγµατι, εδώ υπάρχει µια πολύ σηµαντική αλλαγή που
νοµίζω ότι θα βοηθήσει στην καλύτερη ενηµέρωση του κόσµου
και, βεβαίως, στην καλύτερη και αποτελεσµατικότερη παραγωγή
των νοµοσχεδίων.

Θέλω, όµως, να κάνω µια επισήµανση σε σχέση µε την έκθεση
της δηµόσιας διαβούλευσης.

Επειδή η δηµόσια διαβούλευση, κυρίως, γίνεται µέσα από το
διαδίκτυο και σε σηµαντικά νοµοσχέδια ξέρουµε ότι οι προτά-
σεις που γίνονται, οι διορθώσεις που προτείνονται είναι χιλιάδες
πολλές φορές, δεν ξέρω µε ποιο τρόπο θα αξιολογούνται όλες
αυτές οι παρεµβάσεις και όλες αυτές οι προτάσεις και όλες
αυτές οι αλλαγές που ζητά ο κάθε πολίτης που µπορεί να πα-
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ρεµβαίνει στο διαδίκτυο σε κάθε τέτοια περίπτωση. Νοµίζω, λοι-
πόν, ότι αυτό είναι ένα κρίσιµο ζήτηµα, πώς θα συντάσσεται αυτή
η έκθεση και πώς θα ενσωµατώνει τις απόψεις των πολιτών για
τις αλλαγές ή τις διευκρινίσεις που ζητούν στα σχετικά νοµο-
σχέδια.

Θέλω, όµως, εδώ να επισηµάνω και κάτι άλλο. Επειδή µε την
προσθήκη την οποία µας διένειµε ο Πρόεδρος της Βουλής προ-
τείνεται η κάθε Ειδική Μόνιµη Επιτροπή να µπορεί να επεξεργα-
στεί σχετικό νοµοσχέδιο και να προτείνει στην αρµόδια επιτροπή
αλλαγές ή βελτιώσεις του σχετικού νοµοσχεδίου, πρέπει να
υπάρξουν κάποιες διευκρινίσεις. Πώς γίνεται η καταχώρηση των
νοµοσχεδίων; Ποια νοµοσχέδια δίνονται στις ειδικές επιτροπές;
Αυτά πρέπει να πάρουν µια συστηµατική µορφή, για να ξέρουµε
ότι συγκεκριµένα νοµοσχέδια πηγαίνουν και στις ειδικές επιτρο-
πές, οι οποίες θα πρέπει να τα επεξεργάζονται και στη συνέχεια
να εισηγούνται στη διαρκή επιτροπή για να γίνεται και η κυρίως
επεξεργασία του νοµοσχεδίου.

Μια δεύτερη παρατήρηση που θέλω να κάνω είναι στο άρθρο
5, σχετικά µε τη συνεργασία µε τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Όπως γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πλέον µε
τις αλλαγές που έγιναν στην Ευρωπαϊκή Ένωση µετά τη Συνθήκη
της Λισαβόνας, τα εθνικά κοινοβούλια παίζουν ένα πάρα πολύ
σηµαντικό ρόλο στις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όλες
οι αποφάσεις, όλες οι πρωτοβουλίες πηγαίνουν στα εθνικά κοι-
νοβούλια, τα οποία καλούνται να γνωµοδοτήσουν και να εισηγη-
θούν πάνω σε αυτές τις προτάσεις.

Άρα, λοιπόν, εδώ πρέπει να συστηµατοποιήσουµε τη δουλειά
µας για το πώς πηγαίνουν αυτές οι προτάσεις στις αρµόδιες επι-
τροπές -και εγώ προτείνω- και στις ειδικές επιτροπές, γιατί οι ει-
δικές επιτροπές πολλές φορές έχουν την εξειδίκευση, επειδή
συστηµατικά συζητούν εξειδικευµένα ζητήµατα και πολλά από
τα ζητήµατα τα οποία νοµοθετεί η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι εξει-
δικευµένα. Να πηγαίνουν, λοιπόν, και στις ειδικές επιτροπές και
σε κοινές συνεδριάσεις να γίνεται ο έλεγχος και η γνωµοδότηση
αυτών των προτάσεων.

Εδώ, όµως, θέλω να κάνω µια ακόµη παρατήρηση. Οι ειδικές
επιτροπές έχουν τον περιορισµό των δύο συνεδριάσεων ανά
µήνα. Εάν, λοιπόν, µπουν και σ’ αυτήν την διαδικασία συζήτησης
και των οδηγιών και των προτάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
αλλά και της συζήτησης άλλων προτάσεων, όπως πρότεινε η
προσθήκη του Προέδρου, θα πρέπει να ενισχυθεί αυτή η δυνα-
τότητά τους.

Προτείνω εδώ να δούµε µήπως πρέπει να ενισχυθεί αυτός ο
αριθµός και αντί για δύο, να γίνουν τρεις ή τέσσερις, ούτως ώστε
να µπορούν, πραγµατικά, να ανταποκριθούν στο ρόλο τους.

Στο άρθρο 8 θέλω να κάνω µια παρατήρηση, γιατί το θεωρώ
από τα πιο σηµαντικά, την πιο σηµαντική ίσως αλλαγή –προ-
σθήκη στον Κανονισµό της Βουλής. Είναι η καθιέρωση του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου δηµοσίων συµβάσεων µεγάλης αξίας.
Θεωρώ πολύ θετική, πολύ σηµαντική αυτήν τη ρύθµιση. Γιατί;
Κάποιοι λένε ότι αν η Βουλή αποφασίζει για τις δηµόσιες συµ-
βάσεις, ενδεχοµένως να γίνει «πλυντήριο». Ενδεχοµένως δεν
έχουν άδικο, γιατί η Βουλή σε πολλές περιπτώσεις, που δεν έχει
και την τεχνογνωσία ή το χρόνο να µελετήσει σε βάθος αυτές τις
συµβάσεις οι οποίες είναι και πολύπλοκα νοµικά κείµενα, δεν
µπορεί να βγάλει άκρη.

Αλλά εδώ δεν µιλούµε γι’ αυτό. Και µόνο ότι όλες αυτές οι συµ-
βάσεις µεγάλης σηµασίας, πάνω από 20 εκατοµµύρια, θα έρχο-
νται στη Βουλή, αυτό σηµαίνει ότι θα υπάρχει διαφάνεια. Θα
ξέρει ο κάθε φορέας ή και το Υπουργείο ότι κάθε σύµβαση θα
έρθει στη Βουλή, θα συζητηθεί, θα γίνει γνωστή, θα συζητήσουν
οι Βουλευτές, θα πάρει δηµοσιότητα. Και βεβαίως το Υπουργείο
θα έχει την ευθύνη µετά να υπογράψει τη σύµβαση, να αποφα-
σίσει και να προχωρήσει στην εφαρµογή.

Το ότι οι µεγάλες συµβάσεις πηγαίνουν στο Ελεγκτικό Συνέ-
δριο, πιστεύω ότι µέχρι σήµερα δεν είχε µεγάλη απόδοση. Μπο-
ρεί, πράγµατι, εάν λειτουργούσε σωστά το Ελεγκτικό Συνέδριο,
να είχαµε απόδοση. Όµως, δυστυχώς, δεν το είδαµε µέχρι σή-
µερα. Είδαµε πολλές συµβάσεις να πηγαίνουν πρώτη φορά, να
ακυρώνονται, να επιστρέφονται στο Υπουργείο και σε µια δεύ-
τερη εισαγωγή τους να εγκρίνονται οι ίδιες συµβάσεις, χωρίς αλ-

λαγές, το ένα τµήµα να εγκρίνει τη µια σύµβαση και το άλλο
τµήµα να µην την εγκρίνει. Πολλά παραδείγµατα τέτοια έχουµε.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι αυτή και µόνο η ρύθµιση και κυρίως αυτή
η δηµοσιότητα που θα δώσει, αλλά και τον έλεγχο που θα µπο-
ρούν να κάνουν οι Βουλευτές στην επιτροπή, θα βελτιώσει κατά
πολύ και τις συµβάσεις και τη δηµοσιότητα που πρέπει να υπάρ-
χει για αυτές, γιατί όλοι γνωρίζουµε ότι εδώ γίνεται κυρίως η κρι-
τική για το πολιτικό σύστηµα, για τις συµβάσεις, για τις
προµήθειες, για όλα αυτά τα κορυφαία ζητήµατα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το άρθρο 11, για τη µεταρρύθµιση
του θεσµού της βουλευτικής ασυλίας. Πράγµατι και εγώ θεωρώ
ότι είναι πολύ σηµαντική αυτή η ρύθµιση. Έχουµε κατηγορηθεί
πολλές φορές ότι µε την ψήφο µας προστατεύουµε συναδέλ-
φους για πράξεις που έχουν κάνει και που δεν έχει καµµία σχέση
µε τη βουλευτική τους ιδιότητα.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι αυτός ο περιορισµός είναι απόλυτα σω-
στός. Νοµίζω ότι έτσι θα πάψει να υπάρχει και η άδικη κριτική
που υπήρχε πολλές φορές εις βάρος των Βουλευτών.

Τελειώνω µε µία ακόµη φράση, λέγοντας ότι πραγµατικά –
όπως ανέφερε ο Πρόεδρος- υπήρξε µεγάλη οικονοµία στα οικο-
νοµικά τη Βουλής. Μπορεί να γίνει και άλλη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα ήθέλα να κάνω και µία πρόταση. Πριν από µερικές

µέρες πήγαµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ένα κλιµάκιο της Επι-
τροπής Έρευνας και Τεχνολογίας της Βουλής. Πήγαµε χωρίς
χρήµατα της Βουλής. Βρήκαµε χρήµατα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, από ένα ειδικό ταµείο που υπάρχει εκεί.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι υπάρχουν πόροι. Στο σηµείο αυτό θα
ήθελα να προτείνω και στο Κοινοβούλιο, το γραφείο που έχει στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να ενισχυθεί µε ανθρώπους που µπο-
ρούν, πραγµατικά, να διερευνούν τέτοιες πηγές και όχι µόνο τα
ταξίδια και την ενηµέρωση των Βουλευτών, αλλά και για άλλα
πράγµατα που µπορεί να κάνει η Βουλή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε συνά-
δελφε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Β’ Αθηνών του ΠΑΣΟΚ κ. Μιλτιάδης
Παπαϊωάννου.

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφισβητήτως οι προτάσεις

που καταθέτει ο Πρόεδρος κ. Πετσάλνικος και η Επιτροπή Κα-
νονισµού είναι θετικές προτάσεις, προάγουν τον κοινοβουλευτι-
σµό και θα συµβάλουν –θέλω να πιστεύω-καθοριστικά στην
αναβάθµιση της λειτουργίας της Βουλής.

Επειδή ο χρόνος είναι εκ των πραγµάτων περιορισµένος, θα
σταθώ σε δύο, τρία σηµεία, τα οποία θεωρώ ιδιαίτερης σηµα-
σίας: Όσον αφορά την Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας, είναι
αυτονόητο ότι την περίοδο που διανύουµε πρέπει να έχει έναν
ξεχωριστό ρόλο, κυρίως να διαµορφώνει –όσο γίνεται- ολοκλη-
ρωµένες προτάσεις για κρίσιµα ζητήµατα που αφορούν την κα-
ταπολέµηση της διαφθοράς στη χώρα.

Οφείλω να καταθέσω από το Βήµα της Βουλής ότι µέχρι σή-
µερα, µε τα µέλη της επιτροπής τα µέλη από όλα τα κόµµατα, εί-
χαµε µία πολύ γόνιµη συνεργασία και έχουµε καταθέσει προς
την Κυβέρνηση ολοκληρωµένες προτάσεις για κρίσιµα ζητήµατα.

Ζητήσαµε από την Ολοµέλεια της Βουλής αυτό που συζητείται
σήµερα: Να υπάρχει η υποχρέωση της Βουλής να συζητάει κατά
τη διαδικασία των διευρυµένων επερωτήσεων, την έκθεση της
Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας. Αυτό γίνεται για ένα και µόνο
λόγο: Για να υπάρχει θεσµοθετηµένος έλεγχος της Κυβέρνησης.
∆ιότι, µέχρι σήµερα υποβάλλονταν προτάσεις και η κυβέρνηση
τις αγνοούσε. Σε µία τέτοια διαδικασία είναι καλό να έρχονται
εδώ οι Υπουργοί –ίσως κι ο Πρωθυπουργός της χώρας κι οι Αρ-
χηγοί των κοµµάτων- να ελέγχονται, γιατί δεν εφαρµόζουν κρί-
σιµα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τη λειτουργία της
δηµοκρατίας. Κι αυτό είναι το κρίσιµο στοιχείο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)
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Το δεύτερο είναι ότι γράψαµε ρητώς στη διαδικασία των ακρο-
άσεων να έρχονται και οι ηγεσίες των ανώτατων δικαστηρίων της
χώρας, όχι για να ελέγξουµε το περιεχόµενο της απονοµής της
δικαιοσύνης, αλλά για να συµβάλλουν στη λειτουργία της απο-
νοµής της δικαιοσύνης, ιδιαίτερα στα ζητήµατα της ταχύτητας
που σήµερα τόσο ταλαιπωρούν τους Έλληνες πολίτες.

Ασφαλώς, αυτή η επιτροπή δεν είναι µια εξεταστική επιτροπή.
Απλώς είπαµε ότι οπλίζεται µε κάποιες εξουσίες, οι οποίες είναι
αναγκαίες, κυρίως για πρόσωπα δηµοσίου ενδιαφέροντος που
στο παρελθόν αγνόησαν την παρουσία τους στη Βουλή των Ελ-
λήνων. Και δυστυχώς κλήθηκαν πρόσωπα που έχουν συµµετοχή
στο δηµόσιο βίο της χώρας, µε τον άλφα ή το βήτα τρόπο, κυ-
ρίως ό,τι έχει να κάνει µε τα οικονοµικά και τα ζητήµατα των
Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης.

Ένα δεύτερο σηµείο, για το οποίο προσωπικά εργάστηκα ιδι-
αίτερα είναι το θέµα που αφορά το γραφείο της Βουλής σε
σχέση µε τον έλεγχο των δηµοσιονοµικών στοιχείων.

Κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω βαθύτατα αυτό που καταγράφε-
ται στις διεθνείς εκθέσεις, στο ότι η χώρα µας διατηρεί επί µακρά
χρονική περίοδο τεράστια δηµοσιονοµικά ελλείµµατα, υπέρογκο
δηµόσιο χρέος, ένας από τους λόγους είναι το γεγονός ότι στη
χώρα µας δεν υπήρξε -και δεν υπάρχει- ένα αξιόπιστο σύστηµα
µηχανισµού παρακολούθησης και αξιολόγησης του ελέγχου των
δαπανών του κράτους και της κάθε φορά ασκούµενης δηµοσιο-
νοµικής πολιτικής.

Αυτό παρατηρείται και στις εκθέσεις του ΟΟΣΑ. Είµαστε, ίσως,
η µόνη χώρα που δεν είχαµε έναν τέτοιο αξιόπιστο µηχανισµό,
ένα µηχανισµό που, κατά την άποψή µου, πρέπει να είναι πολιτικά
ουδέτερος και που θα υπάγεται στην εποπτεία της Βουλής.

Επιχειρήθηκε αυτό µε την πρόταση η οποία κατατέθηκε. Είχα
µία συµµετοχή, γιατί πιστεύω ότι αυτός ο οργανισµός, µε βάση
και τη γνώση που απέκτησα γιατί ασχολήθηκα µε αυτό το θέµα,
σε όλες τις χώρες του κόσµου λειτουργεί είτε ως αυτοτελής υπη-
ρεσία στο πλαίσιο της Βουλής είτε ως ανεξάρτητη αρχή. Και
επειδή στη χώρα µας δεν έχουµε και τα καλύτερα παραδείγµατα
σε σχέση µε τις ανεξάρτητες αρχές, πιστεύω και εγώ ότι αυτός
ο µηχανισµός πρέπει να λειτουργεί στο πλαίσιο της Βουλής.
Μπορεί να αποδειχθεί καθοριστικός όχι µόνο για τον έλεγχο, τη
διαφάνεια και τη λογοδοσία, αλλά και για να αποκτήσει η χώρα
µας αξιοπιστία στις διεθνείς αγορές και όχι µόνο. Και αυτό είναι
ένα κρίσιµο στοιχείο.

Στις προτάσεις µου είχα περιλάβει και την πρόταση ότι ο επι-
κεφαλής αυτού του γραφείου, αυτής της αυτοτελούς υπηρεσίας,
να εκλέγεται µε την αυξηµένη πλειοψηφία των 4/5 ή µε οµοφω-
νία, ακριβώς για να έχει αυτό το κύρος. Το αφήνει ανοιχτό ο κύ-
ριος Πρόεδρος, όπως έχει διατυπωθεί η πρότασή του, και θέλω
να πιστεύω ότι αυτό θα αποτελέσει αντικείµενο µιας ιδιαίτερα
προσεκτικής µελέτης και ταυτόχρονα επειδή όλες αυτές οι αρ-
µοδιότητες που µπαίνουν, θέτουν τα θεµέλια για να «χτίσουµε» -
χρησιµοποιώ αυτήν τη λέξη- αυτόν το θεσµό, πρέπει να δώσουµε
και µεγάλες ταχύτητες. Το έχει µεγάλη ανάγκη η χώρα µας. Για
λόγους, όµως, καταγραφής αισθάνοµαι την ανάγκη την ολοκλη-
ρωµένη πρότασή µου να την καταθέσω στα Πρακτικά της Βου-
λής, για να υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης Παπαϊωάννου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα, σε σχέση µε άλλα ζητήµατα τα οποία τίθενται από την
εισήγηση, θεωρώ ότι είναι σηµαντική η διάταξη για τη δηµιουρ-
γία επιτροπής σε σχέση µε το ασφαλιστικό σύστηµα της χώρας,
όπως και όλες οι άλλες που συµβάλλουν στη βελτίωση παρα-
πέρα της λειτουργίας της Βουλής. Θα µου επιτρέψετε, όµως,
κύριε Πρόεδρε, να κάνω δύο µικρές παρατηρήσεις.

Η πρώτη έχει να κάνει µε τα ζητήµατα που συνδέονται µε την
ασυλία. Έχω πει σε συναδέλφους πολλές φορές εδώ, που µε
αντιµετωπίζουν µε πικρία γιατί ψηφίζω κάθε φορά, χρόνια τώρα,
για να παραπέµπονται οι υποθέσεις στη δικαιοσύνη, εκτός των
εξαιρετικών περιπτώσεων που έχουν να κάνουν µε τα ζητήµατα
της λειτουργίας του Κοινοβουλίου και των κοινοβουλευτικών αρ-
µοδιοτήτων. Είναι µια συνειδητή µου επιλογή. Πιστεύω ότι εκεί

είναι όλο το θέµα, χωρίς να σηµαίνει ότι δεν είναι βελτιωτικές οι
προτάσεις που γίνονται. Πρέπει να αλλάξουµε, όµως, συµπερι-
φορές. ∆εν µας φταίνε αυτήν τη στιγµή ούτε ο Κανονισµός της
Βουλής ούτε το Σύνταγµα. Νοµίζω ότι οι βελτιωτικές προτάσεις
που είχαν γίνει παλιότερα και µε τον Πρόεδρο κ. Κακλαµάνη βοη-
θούσαν προς αυτήν την κατεύθυνση. Ας αλλάξουµε, λοιπόν,
εµείς στάση και ας υιοθετήσουµε την τροπολογία που προτείνε-
ται.

∆εύτερο στοιχείο. Στην Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας
έχουµε ανοίξει τη συζήτηση για το «πόθεν έσχες». Είναι ένα θέµα
ότι αυτήν τη στιγµή όλη η λειτουργία, για τον πολύ λαό, έχει κα-
ταντήσει να είναι το ιστορικό µας ανέκδοτο, ότι δηλαδή υπάρχει
έλεγχος του «πόθεν έσχες». ∆εν υπάρχει ουσιαστικός έλεγχος
και πολύ σωστά αναφέρθηκε ότι όσοι θέλουν να κρύψουν δε θα
τα αναφέρουν στο «πόθεν έσχες». Θεωρώ, λοιπόν, ότι η πρόταση
που κάνει ο Πρόεδρος της Βουλής σε σχέση µε το να είναι αναρ-
τηµένα στο διαδίκτυο δεν βοηθά σε τίποτα. Ίσως, δώσει τροφή
σε όσους ασχολούνται µε συγκεκριµένους Βουλευτές που θέ-
λουν να στοχοποιήσουν, για να παιχθούν διάφορα παιχνίδια.
Επειδή συζητάµε αυτό το θέµα θα πρέπει να δούµε και τη δηµο-
σιότητα –γιατί είµαι υπέρ της δηµοσιότητας- πιστεύω ότι πρέπει
να το δούµε συνολικά µε τη ριζική αναµόρφωση του θεσµού του
«πόθεν έσχες».

Σε σχέση µε τις προτάσεις του κ. Σιούφα, θα ήθελα να πω ότι
µε βρίσκουν σύµφωνο όλες του οι προτάσεις, αλλά κυρίως µε
βρίσκει απόλυτα σύµφωνο η πρότασή του για την ψηφοφορία
για τον Πρόεδρο της Βουλής να είναι φανερή. Γιατί πρέπει να
έχουµε µυστική ψηφοφορία, όταν ακόµα και για τον Πρόεδρο
της ∆ηµοκρατίας έχουµε αλλάξει τα πράγµατα, σε σχέση µε
αυτήν την κατεύθυνση; Αυτό συµβάλλει στη διαφάνεια.

Θα ήθελα να πω δύο ακόµα απλά πράγµατα. Πιστεύω, κύριε
Πρόεδρε -και πρέπει να ενηµερωθεί η Κυβέρνηση- ότι επειδή
υπάρχει αυτή η διατύπωση σε σχέση µε τον έλεγχο δηµοσιονο-
µικών στοιχείων µε το Γραφείο της Βουλής, πρέπει να γίνει αντί-
στοιχη διατύπωση και στο νοµοσχέδιο που θα συζητηθεί την
επόµενη εβδοµάδα. Γιατί, έτσι όπως είναι διατυπωµένο, ίσως να
δηµιουργηθούν προβλήµατα. Αυτό το θέτω ως θέµα καθαρά τε-
χνικό.

∆εύτερον, επειδή είδα τώρα ότι και στην επιτροπή για την κοι-
νωνική ασφάλιση τα µέλη γίνονται δεκαπέντε, θα πρότεινα και
στην Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας από δεκατρία µέλη που
έχει σήµερα, να γίνουν δεκαπέντε τα µέλη της. Το θεωρώ σηµα-
ντικό, ιδιαίτερα τώρα που έχουµε πάρα πολλούς ανεξάρτητους,
για να µπορέσει να προστεθεί και ένας από την οµάδα των ανε-
ξάρτητων Βουλευτών που σήµερα είναι στη Βουλή. Είναι κάτι που
θα συµβάλει στη λειτουργία της. Άλλωστε, τα λιγότερα µέλη που
έχουν όλες οι επιτροπές είναι δεκαπέντε.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Στο σηµείο αυτό το
λόγο έχει ζητήσει ο τέως Πρόεδρος της Βουλής κ. ∆ηµήτριος Σι-
ούφας.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν
ακουστεί µέχρι στιγµής εξαιρετικά ενδιαφέροντα ζητήµατα,
όπως πάντοτε στις συνεδριάσεις που αφορούν την τροποποίηση
του Κανονισµού της Βουλής. Και στη µεταπολιτευτική περίοδο,
την πλέον σταθερή και ειρηνική περίοδο της χώρας µας, τα τριά-
ντα πέντε χρόνια της Μεταπολίτευσης, οι τροποποιήσεις του Κα-
νονισµού της Βουλής για να παρακολουθεί τις εξελίξεις και το
βηµατισµό της εποχής έχουν τείνει προς αυτήν την κατεύθυνση.

Ο πρώτος Κανονισµός λειτουργίας της Βουλής ψηφίστηκε το
1975. Ακολούθησαν µετά οι τροποποιήσεις του Προέδρου Γιάννη
Αλευρά, οι ριζικές αναθεωρήσεις που έγιναν από τον Πρόεδρο
Απόστολο Κακλαµάνη το 1996 και το 2001, η σηµαντική παρέµ-
βαση του τότε Προέδρου της Βουλής, του Αθανασίου Τσαλδάρη
που καθιέρωσε την «Ώρα του Πρωθυπουργού» και βεβαίως οι
παρεµβάσεις οι οποίες έγιναν το 2008 και το 2009 από τον απευ-
θυνόµενο προς εσάς, µε µόνη έγνοια την συνεχή αναβάθµιση του
ρόλου του Βουλευτή στη Βουλή, την παρακολούθηση των συγ-
χρόνων εξελίξεων και των διαµορφωµένων τάσεων σε όλα τα κοι-
νοβούλια και κυρίως µετά την ένταξη της χώρας µας στις
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Ευρωπαϊκές Κοινότητες και µετά στην Ευρωπαϊκή Ένωση και κυ-
ρίως µε την Συνθήκη της Λισαβόνας, η οποία έχει βάλει στα κοι-
νοβούλια συγκεκριµένες υποχρεώσεις.

Στόχος όλων αυτών των ρυθµίσεων, αλλά πιστεύω και της ση-
µερινής παρέµβασης του Προέδρου του κ. Πετσάλνικου, είναι να
είναι προϊόν της µέγιστης δυνατής συναίνεσης και συµπόρευσης
των συναδέλφων Βουλευτών, γιατί και ο κοινοβουλευτισµός και
η δηµοκρατία ως πολίτευµα του µέτρου επιθυµεί αυτήν τη σύ-
γκλιση των απόψεων.

Μπορεί να έχουµε ιδεολογικές διαφορές, να έχουµε πολιτικές
διαφορές, αλλά εκείνο το οποίο µας ενώνει όλους είναι η πίστη
µας στον κοινοβουλευτισµό και η έγνοια µας για να πάει ο τόπος
µπροστά. Και µάλιστα σε µια εποχή που όλα αυτά αµφισβητού-
νται έντονα από τους πολίτες και κυρίως αµφισβητείται η ικανό-
τητα να παράγουµε νέες ιδέες, να έχουµε αποτελέσµατα και,
κυρίως, να δίνουµε λύσεις στα προβλήµατα τα οποία αναφύο-
νται.

Όσο περισσότερο είναι ενισχυµένο το Κοινοβούλιο, τόσο κα-
λύτερα και για την Κυβέρνηση, την κάθε κυβέρνηση, αλλά και για
την ίδια τη δηµοκρατία. Βεβαίως οι πολίτες έχουν κουραστεί να
παρακολουθούν µόνο αντιπαραθέσεις, να παρακολουθούν κινή-
σεις εντυπωσιασµού και απαιτούν απ’ όλους µας έργο.

Και σ’ αυτήν την τροποποίηση του Κανονισµού, στην Επιτροπή
Κανονισµού συµβάλαµε αποφασιστικά στο πρώτο σχέδιο που κα-
τέθεσε ο Πρόεδρος της Βουλής, ώστε να βελτιωθούν οι προτά-
σεις τις οποίες έκανε και συµβάλαµε όλοι οι συµµετέχοντες,
ώστε, πραγµατικά, η πρόταση να έρθει εξαιρετικά βελτιωµένη
από την αρχική της µορφή. Βεβαίως χαίροµαι διότι και ο Πρόε-
δρος κ. Πετσάλνικος συνεχίζει την πάγια πρακτική όλων των Προ-
έδρων της Βουλής, ο κάθε Πρόεδρος να κτίζει πάνω σε ό,τι
θετικό βρήκε από τον προηγούµενο Πρόεδρο και αυτό είναι ένα
σηµαντικό µήνυµα που στέλνει η Βουλή και το εκάστοτε Προε-
δρείο προς την εκτελεστική εξουσία.

Θα σταθώ τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις τέσσερις
προτάσεις τις οποίες έκανα µε την έγκαιρα κατατεθείσα τροπο-
λογία µου που αφορά τον τρόπο εκλογής του Προέδρου της
Βουλής, αλλά και των µελών του Προεδρείου, µε φανερή ψηφο-
φορία. ∆εν χρειάζεται να σας αναλύσω. Έχετε όλη την πείρα από
το 1965 και µετά, ακόµα και στην περίοδο της δεύτερης εκλογής
του Προέδρου Απόστολου Κακλαµάνη, για ορισµένα περίεργα
τα οποία γίνονται κάθε φορά, αλλά νοµίζω ότι η φανερή ψηφο-
φορία για πολιτειακό παράγοντα, είναι στοιχείο αναβάθµισης της
Βουλής.

Το δεύτερο είναι ότι πρέπει να ενσωµατώσουµε το άρθρο 79
του Συντάγµατος που αναφέρει ότι στην Επιτροπή Οικονοµικών
που συζητά το προσχέδιο του προϋπολογισµού του Κράτους,
πρέπει να µπορούν -χωρίς να ανατρέπονται τα έσοδα και τα
έξοδά τους- να έρχονται, µε πρόταση της Επιτροπής Οικονοµι-
κών στην Ολοµέλεια της Βουλής, τροποποιήσεις των διαφόρων
κονδυλίων, όπως αυτές προτείνονται και όπως περιλαµβάνει το
άρθρο 79 του Συντάγµατος.

Η τρίτη πρότασή µου είναι εκείνη η οποία λέει ότι, όταν ανα-
φέρονται τα νοµοσχέδια σε υπουργικές αποφάσεις και προε-
δρικά διατάγµατα, να υπάρχουν τουλάχιστον σχέδια των
υπουργικών αποφάσεων και των προεδρικών διαταγµάτων, ώστε
να µην είναι εν λευκώ επιταγή προς την Κυβέρνηση για το πώς θα
ρυθµίσει επιµέρους θέµατα, αλλά και το πλέον σηµαντικό, να
µπαίνει µια συγκεκριµένη χρονική προθεσµία, διότι δεν θα ήθελα
να σας αναφέρω εδώ νοµοσχέδια που έχουν ψηφιστεί που περι-
λαµβάνουν έκδοση υπουργικών αποφάσεων και προεδρικών δια-
ταγµάτων και παρ’ ότι περνούν δύο και τρία χρόνια δεν έχει
εκδοθεί καµµία υπουργική απόφαση και κανένα προεδρικό διά-
ταγµα.

Βέβαια, η τελευταία τροποποίηση είναι να εναρµονιστεί το
άρθρο 32 του Κανονισµού της Βουλής µε τη νέα δοµή της Κυ-
βέρνησης στις ∆ιαρκείς Επιτροπές, όπως έχει διαµορφωθεί η
δοµή της Κυβέρνησης µετά τις εκλογές του Οκτωβρίου του 2009.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάρα πολλές από τις ιδέες που
ακούστηκαν ενδεχοµένως να µην είναι ώριµο το Σώµα σήµερα
να τις δεχθεί. Πιστεύω ότι ο Πρόεδρος, αλλά και όλοι µας θα τις
µελετήσουµε περαιτέρω και θα έχουµε την ευκαιρία για να τις

ξαναδούµε.
Επί των συγκεκριµένων προτάσεων του Προέδρου της Βου-

λής, κατ’ αρχάς ο ίδιος και πιστεύω ότι και το κόµµα της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης δεν θα ψηφίσουµε το άρθρο 4, σε ό,τι
αφορά το χρόνο κατάθεσης των νοµοσχεδίων και των τροπολο-
γιών. Επί δύο χρόνια εφαρµόστηκε µε ακρίβεια η κατάθεση των
νοµοσχεδίων και των τροπολογιών να γίνεται µέχρι τις 18.00’ το
απόγευµα της Πέµπτης, για να έχει άνεση και ο Βουλευτής για να
µελετήσει τα νοµοσχέδια, αλλά και οι κοινοβουλευτικοί συντά-
κτες να µην κάθονται µέχρι τη νύχτα εδώ ή µέχρι την Παρασκευή
για να περιµένουν τις τροπολογίες. Αν ο κύριος Πρόεδρος επι-
µένει να εισηγηθεί την κατάθεση των τροπολογιών την Παρα-
σκευή, αυτές να συζητούνται µετά την Τετάρτη, ώστε να υπάρχει
πλήρης άνεση του χρόνου. Ακόµα και νοµοσχέδια µπορούν να
κατατεθούν την Παρασκευή µέχρι τις 13.00’, αλλά η συζήτησή
τους δεν θα γίνεται την Τρίτη, αλλά θα γίνεται την Τετάρτη για να
υπάρχει άνεση χρόνου.

∆εν θα ψηφίσουµε, επίσης, το άρθρο για το Γραφείο Προϋπο-
λογισµού της Βουλής, εκτός αν γίνει δεκτή η πρόταση η οποία
προήλθε από την Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας για τον
τρόπο. Το είπα άλλωστε και στην Επιτροπή Κανονισµού ότι χρει-
άζεται µια συγκροτηµένη πρόταση. Βεβαίως έχει λειανθεί η πρό-
ταση του Προέδρου της Βουλής µε βάση την επεξεργασία ενός
Κανονισµού που µπορεί να συµπεριλάβει αυτά τα ζητήµατα και
είναι ένα θέµα το οποίο χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή.

Έχω, επίσης, σοβαρή επιφύλαξη και ο ίδιος δεν θα ψηφίσω τη
ρύθµιση που αφορά τη µετατροπή της Επιτροπής Θεσµών και
∆ιαφάνειας σε ∆ιαρκή Εξεταστική Επιτροπή.

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: ∆εν υπάρχει κάτι τέτοιο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Οι παραποµπές στην κατ’ αναλογία

εφαρµογή, κύριε Παπαϊωάννου, των άρθρων 146 και 147 του Κα-
νονισµού της Βουλής είναι ευθέως στην µετατροπή της σε
∆ιαρκή Εξεταστική Επιτροπή. Έχει πάρα πολλά πράγµατα να
κάνει η Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας και αυτή είναι η άποψή
µου, την οποία καταθέτω δηµόσια.

Οφείλουµε βεβαίως -σήµερα δεν µπορεί να γίνει αυτό-, να
αφιερώσουµε, κύριε Πρόεδρε, µια ολόκληρη συνεδρίαση για να
δούµε πώς µπορούµε να κάνουµε τη συµµετοχή των Βουλευτών
µεγαλύτερη, για να πάρουν µέρος και να ακουστούν οι απόψεις
όλων των Βουλευτών και στο νοµοθετικό έργο και στις κοινο-
βουλευτικές συνεδριάσεις. ∆ιότι δηµιουργείται η εικόνα προς την
κοινωνία, όταν λειτουργούν την ίδια µέρα δέκα επιτροπές, ότι
βρίσκονται µέσα στην Αίθουσα πέντε ή δέκα Βουλευτές. ∆εν
είναι, όµως, αυτή η εικόνα, όταν σχεδόν όλοι οι Βουλευτές βρί-
σκονται εδώ και ιδιαίτερα από τα µικρά κόµµατα, όταν αναγκά-
ζονται να τρέχουν από την Ολοµέλεια στις δέκα επιτροπές, που
βρίσκονται εν λειτουργία.

Γνωρίζετε, επίσης, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι υπάρχει πρότασή µου και πρόταση του συναδέλφου
κ. Νεράντζη από πέρυσι τον Αύγουστο για την πλήρη αναµόρ-
φωση του πόθεν έσχες κυρίως στην κατεύθυνση να δοθεί απά-
ντηση προς την ελληνική κοινωνία σε ό,τι αφορά τους
Βουλευτές, όχι για το έσχες, αλλά για το πόθεν. Και περιµένουµε,
κύριε Πρόεδρε της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας τις από-
ψεις επ’ αυτών, όπως και του Υπουργού ∆ικαιοσύνης που έχει
δεσµευθεί να κατατεθεί ολοκληρωµένη πρόταση γύρω από το
πόθεν έσχες και των Βουλευτών, αλλά και γενικότερα το πόθεν
έσχες, οπουδήποτε αυτό εφαρµόζεται.

Θέλω να πω τρία πράγµατα.
Πρώτον, να συµφωνήσουµε πάρα πολλά απ’ αυτά που ανέ-

φερε ο Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης σε ό,τι αφορά τον τρόπο µε
τον οποίο αντιµετωπίζεται η Βουλή και οι Βουλευτές, που δεν
είναι η πραγµατική εικόνα, και το χρέος που έχουµε όλοι µας να
υπερασπιζόµαστε την καρδιά της δηµοκρατίας που είναι το Κοι-
νοβούλιο. Συµφωνώ απόλυτα µε την ιστορική αναδροµή την
οποία έκανε για το πόσο έχουν πολλαπλασιαστεί τα τελευταία
χρόνια οι αρµοδιότητες και το άνοιγµα του Κοινοβουλίου προς
την ελληνική κοινωνία, που πράγµατι έχει δώσει έναν άλλο τόνο,
µία άλλη ζωντάνια στην καρδιά της δηµοκρατίας που είναι ο κοι-
νοβουλευτισµός.

Θα ήταν περιττό να κάνω ιδιαίτερες αναφορές σε αυτά τα
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οποία µε τόσο εύστοχο τρόπο είπε και µάλιστα βγάζοντας και
την ψυχή του, γιατί βρίσκεται µέσα σε αυτήν την Αίθουσα επί
τριάντα πέντε χρόνια, γύρω απ’ όλα αυτά τα ζητήµατα. Ορθώς
υπερασπίστηκε τους εργαζόµενους µέσα στη Βουλή. Εγώ δεν
γνωρίζω άλλους, εάν εξαιρέσει κανείς τις Ένοπλες ∆υνάµεις και
τα Σώµατα Ασφαλείας, να είναι επτά ηµέρες την εβδοµάδα, Σάβ-
βατο, Κυριακή µέχρι τις 2 και 3 η ώρα το πρωί χωρίς καµµία δια-
κοπή, όπως οι εργαζόµενοι της Βουλής και όχι µόνο οι
εργαζόµενοι αλλά και η φρουρά της Βουλής, προς τους οποίους
απ’ αυτό το Βήµα –και νοµίζω ότι σας εκφράζω όλους σας- απευ-
θύνουµε τις ευχαριστίες µας, διότι βάζουν το έργο της στήριξης
των Βουλευτών, του Κοινοβουλίου πάνω και από τα προσωπικά
τους ζήτηµα και από την προσωπική και οικογενειακή τους ζωή.
Και έχουµε χρέος αυτό το έργο να το υπερασπιζόµαστε. Μπο-
ρείτε να σκεφτείτε τη λειτουργία µας χωρίς τους εργαζόµενους
στη Βουλή, που δίνουν την ψυχή τους;

Θέλω να σταθώ σε δύο πράγµατα ακόµη. Υπάρχει ο ν. 3801.
Σας το είπε πριν ο κ. Παυλόπουλος, γιατί ήταν και η δική του
πρωτοβουλία σε ό,τι αφορά την αξιοποίηση του προσωπικού που
εργάζεται µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου. Εξαιρετικά ικανό προσωπικό το οποίο µπορεί να αξιοποιηθεί
και να χρησιµοποιηθεί κατ’ εφαρµογήν αυτού του νόµου, ακόµη
και εάν δεν εκδοθεί το προεδρικό διάταγµα το οποίο περιµέ-
νουµε να εκδοθεί για να εφαρµοστεί αυτή η σηµαντική παρέµ-
βαση που έχει γίνει σε ολόκληρη τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση σε ό,τι
αφορά την αξιοποίηση των εργαζοµένων µε σχέση εργασίας αο-
ρίστου χρόνου.

Και ο ίδιος, κύριε Πρόεδρε, και µ’ αυτό κλείνω, δεν συµφωνώ
µε την απόφασή σας για να µη λειτουργήσει το Ραδιόφωνο της
Βουλής. Τα εκατοµµύρια των πολιτών που βρίσκονται στα αυτο-
κίνητα θα µπορούσαν να παρακολουθούν τις συνεδριάσεις χωρίς
να έχει άλλο πρόγραµµα, να έχει µουσική, τη δηµοτική µουσική
που φαίνεται ότι πάρα πολλοί την έχουν ξεχάσει. Οι συνεδριά-
σεις µεταδίδονται από την τηλεόραση. Και δεν είναι ιδιοµορφία
της ελληνικής Βουλής να έχει το δικό της κανάλι. Όλα τα Κοινο-
βούλια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν τον τηλεοπτικό τους
σταθµό για να µεταδίδονται οι συνεδριάσεις της Βουλής και να
µπορούν να βλέπουν οι πολίτες όχι αποσπάσµατα των είκοσι ή
των τριάντα δευτερολέπτων, αλλά ολόκληρη τη συνεδρίαση,
ανοικτά ολόκληρος ο ελληνικός λαός. Το ίδιο θα µπορούσε να
γίνει και µε το ραδιόφωνο.

Επίσης, διαφωνώ µε την απόφασή σας, κύριε Πρόεδρε, να
σταµατήσετε την προγραµµατική σύµβαση για να πάρει µετά το
2016-2017 η Βουλή το κτήριο του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας, όταν µετεγκατασταθεί εκεί που κατασκευάζεται νέο κτήριο,
όπου µπορεί να στεγάσει τους εργαζόµενους της Βουλής που
σήµερα βρίσκονται σε µισθωµένα κτήρια. ∆εν ανήκει σε ιδιώτη.
Είναι στο Μετοχικό Ταµείο Πολιτικών Υπαλλήλων. ∆εν πρέπει να
βλέπουµε τις ανάγκες για σήµερα ή για τα επόµενα πέντε ή έξι
χρόνια, αλλά τις ανάγκες του Κοινοβουλίου και για τις επόµενες
δεκαετίες και εκτιµώ ότι θα προχωρήσετε σε µια αναθεώρηση
αυτής της απόφασης, την οποία έχετε πάρει.

Τελειώνοντας, θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι όλοι οι Πρόε-
δροι της Βουλής είχαν πάντοτε κατά νου τη νοικοκυρεµένη δια-
χείριση των οικονοµικών του Κοινοβουλίου και κάθε φορά
επέστρεφαν στον κρατικό προϋπολογισµό -όλοι οι Πρόεδροι!-
χρήµατα µε την εξοικονόµηση. Τώρα βεβαίως η ανάγκη είναι
ακόµη µεγαλύτερη λόγω της οικονοµικής κρίσεως και καλά κά-
νετε και προχωρείτε σ’ αυτού του είδους την εξοικονόµηση χρη-
µάτων, για να δώσει και η ίδια η Βουλή το παράδειγµα του
περαιτέρω νοικοκυρέµατος, αλλά και της καταπολέµησης, όπου
µπορούν δαπάνες να αποφευχθούν, και συνεπώς να έχουµε την
εκποµπή ενός τέτοιου µηνύµατος και µέσα από την Εθνική Αντι-
προσωπεία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κ. Κων-
σταντίνος Καρτάλης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν εξαιρετικά ενδιαφέρουσες ιδέες
και το ίδιο το κείµενο, το οποίο έχει κατατεθεί προς συζήτηση,

περιλαµβάνει µια σειρά από διατάξεις που πραγµατικά θωρακί-
ζουν το κύρος της Βουλής και αποκαθιστούν σε σηµαντικό βαθµό
την αξιοπιστία της έτσι όπως την εισπράττει ο Έλληνας πολίτης
σήµερα. Γιατί δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι στο πολίτευµά
µας, που είναι ένα πολίτευµα εξόχως πρωθυπουργοκεντρικό,
που οι εξουσίες και οι αρµοδιότητες είναι κυρίως στο επίπεδο
του Πρωθυπουργού, η Βουλή πρέπει να λειτουργεί ως θεσµικό
αντίβαρο της ∆ηµοκρατίας, ενισχυµένη όσο γίνεται περισσότερο,
ενδεχοµένως και µε µια δυνατότητα θεσµικής µνήµης. ∆ηλαδή η
διάρκεια της περιόδου του Προέδρου της Βουλής να µην ταυτί-
ζεται µε τον εκλογικό κύκλο, αλλά να ξεπερνά τον εκλογικό
κύκλο, για να µπορεί να αποτυπώνει µε πρακτικό τρόπο το θε-
σµικό αντίβαρο στο οποίο αναφέρθηκα προηγουµένως.

Πολλοί συνάδελφοι και ο Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης αναφέρ-
θηκαν στην ανάγκη να αποκαταστήσουµε τη σχέση εµπιστοσύ-
νης µε τους πολίτες, αλλά και να αποδείξουµε ότι στη Βουλη
παράγεται πραγµατικά έργο που είναι για το δηµόσιο συµφέρον,
για το κοινωνικό, για το γενικό συµφέρον. Και νοµίζω ότι πέρα
απ’ αυτό, σε µια περίοδο κρίσης οφείλουµε να περάσουµε το µή-
νυµα ότι οι πολίτες βεβαίως διεκδικούν το να τηρούνται οι νόµοι,
αλλά δεν µπορούν να δικάζουν, να καταδικάζουν και να εκτελούν
τις ποινές. Αυτήν την υποχρέωση την έχει η δικαστική εξουσία κι
εµείς ως Βουλή έχουµε την υποχρέωση να θωρακίσουµε τη δι-
καστική εξουσία, έτσι ώστε να αποδίδει τη δικαιοσύνη, µε αξιό-
πιστο τρόπο, σε εύλογο χρονικό διάστηµα και µε την ασφάλεια
την οποία προσδίδει το νοµοθετικό οπλοστάσιο της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες οι ρυθµίσεις ισχυροποιούν
το νοµοθετικό έργο το οποίο παράγει η Βουλή των Ελλήνων.
Υπάρχουν πολλές θετικές πρόνοιες. Για την οικονοµία του χρό-
νου δεν θα αναφερθώ.

Θα ήθελα όµως να επιµείνω σε µια συγκεκριµένη πρόνοια, την
οποία, κύριε Πρόεδρε, καλό θα ήταν να την εξετάσουµε. Όταν
ψηφίζουµε νοµοσχέδια συνήθως έχουµε µια δυσκολία να παρα-
κολουθήσουµε την εφαρµογή τους, ιδιαίτερα όταν τα νοµοσχέ-
δια αυτά περιλαµβάνουν πολλές εξουσιοδοτικές διατάξεις στον
κοινό νοµοθέτη να εκδώσει υπουργικές αποφάσεις ή προεδρικά
διατάγµατα.

Υπάρχουν νοµοσχέδια τα οποία έχουν πενήντα-εξήντα τέτοιες
εξουσιοδοτήσεις, µε αποτέλεσµα ο Βουλευτής στην καθηµερι-
νότητα της δουλειάς του, η οποία είναι εξαιρετικά βεβαρηµένη µε
πολλές υποχρεώσεις, να έχει αδυναµία, µε το τρέχον επιστηµο-
νικό προσωπικό που διαθέτει κάθε βουλευτικό γραφείο, να πα-
ρακολουθήσει την έκδοση των αποφάσεων αυτών ή την
προώθηση των προεδρικών διαταγµάτων. Θα έλεγα λοιπόν ότι η
Βουλή των Ελλήνων θα µπορούσε να βοηθήσει τους Βουλευτές
κάνοντας µια απογραφή της εφαρµογής, της έκδοσης των
υπουργικών αποφάσεων, κοινών ή µη, καθώς και της προετοι-
µασίας και κατάθεσης των προεδρικών διαταγµάτων για προλη-
πτικό έλεγχο από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Και βεβαίως το
καλύτερο θα ήταν µέσα στα ίδια τα νοµοσχέδια να υπάρχει ρητή
αναφορά για το χρόνο έκδοσης των υπουργικών αποφάσεων ή
των προεδρικών διαταγµάτων, έτσι ώστε και η διοίκηση να δια-
θέτει την αναγκαία πίεση για να προχωρήσει την πλήρη εφαρ-
µογή της νοµοθεσίας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Το χρονοδιάγραµµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Ακριβώς, το χρονοδιάγραµµα.
Συζητήθηκε αρκετά η διάταξη του άρθρου που έχει να κάνει µε

τις συµβάσεις µεγάλης οικονοµικής αξίας και την ενηµέρωση την
οποία οι αρµόδιοι κατά περίπτωση Υπουργοί θα προσφέρουν στη
∆ιαρκή Επιτροπή, η οποία πραγµατεύεται το συγκεκριµένο θέµα.

Το ερώτηµά µου, κύριε Πρόεδρε, είναι αν αυτή η ενηµέρωση
θα είναι πριν τον προσυµβατικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου ή µετά. Γιατί αν γίνει πριν τον προσυµβατικό έλεγχο, είναι
πιθανόν να προληφθούν πράγµατα, τα οποία στη συνέχεια θα
διορθωθούν, πριν πάει η σύµβαση στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Αν
γίνει µετά τον προσυµβατικό έλεγχο είναι σίγουρο ότι έχει θω-
ρακιστεί η σύµβαση από τη γνώση και τις αρµοδιότητες των δι-
καστών που στελεχώνουν το Ελεγκτικό Συνέδριο.

Η άποψή µου είναι ότι θα πρέπει ο έλεγχος να γίνεται -η ενη-
µέρωση- µετά τον προσυµβατικό έλεγχο, για να γνωρίζουν οι
Βουλευτές ακριβώς τι έχει εγκριθεί από το Ελεγκτικό Συνέδριο,
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γιατί είναι προφανές ότι, όταν πρόκειται για µία µεγάλη σύµβαση
που µπορεί να συνοδεύεται από πάρα πολλά συνοδά στοιχεία,
είναι πρακτικώς αδύνατο αρκετοί συνάδελφοι, που δεν είναι νο-
µικοί, να παρακολουθήσουν όλες τις διατάξεις της συγκεκριµέ-
νης σύµβασης. Άρα, χρειάζεται να έχει θωρακιστεί αυτή η
σύµβαση από τον προσυµβατικό έλεγχο.

Αναφέρθηκαν και άλλοι συνάδελφοι στην επιστηµονική στή-
ριξη. Ως Πρόεδρος της Επιτροπής Περιβάλλοντος της Βουλής,
θεωρώ ότι αυτό, κύριε Πρόεδρε, είναι µία αναγκαία προϋπόθεση
για να µπορέσουµε να βοηθήσουµε την εισαγωγή της επιστήµης
στη λήψη των πολιτικών αποφάσεων. Και η επιστηµονική στήριξη
λείπει από τις επιτροπές της Βουλής, τουλάχιστον από τις ειδικές
µόνιµες επιτροπές, και νοµίζω ότι εκεί θα πρέπει η Βουλή να δη-
µιουργήσει ένα ειδικό γραφείο πάνω στο οποίο θα επενδύσει την
προσπάθειά της για να έχουν τη µέγιστη δυνατή στήριξη οι ειδι-
κές µόνιµες επιτροπές.

Λέγοντας αυτό µε την εµπειρία της χρονιάς που πέρασε, θα
ήθελα να αναφερθώ στο συντονισµό που χρειάζεται µεταξύ των
διαφόρων επιτροπών: ένας συντονισµός ο οποίος είναι ανα-
γκαίος, γιατί πολλά ενδιαφέροντα πράγµατα γίνονται και πολλά
πράγµατα πρέπει να γίνουν σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα και
πρέπει πολλές φορές οι ειδικές επιτροπές, αλλά και οι διαρκείς
επιτροπές να είναι µεταξύ τους συντονισµένες για να συνεξετά-
ζουν ένα θέµα, το οποίο πολλές φορές εξετάζουν σε ξεχωριστές
συνεδριάσεις, είτε γιατί δεν έχουν µεταξύ τους συντονιστεί είτε
γιατί οι χρονικές πιέσεις είναι τέτοιες και ο προγραµµατισµός
τους δεν ταυτίζεται. Γνωρίζω ότι ο Πρόεδρος της Βουλής και οι
Αντιπρόεδροι καταβάλλουν κάθε δυνατή προσπάθεια. Θα έλεγα
ότι εδώ, υπάρχει κάποιο περιθώριο για βελτίωση.

Είδα µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον- και νοµίζω ότι είναι πολύ θε-
τική η πρόνοιά σας, κύριε Πρόεδρε- τη ρύθµιση του άρθρου 1
της προσθήκης για τη γνωµοδοτική δραστηριότητα των ειδικών
επιτροπών κατά τη νοµοθετική διαδικασία. ∆ηλαδή, µεταξύ της
πρώτης και της δεύτερης ανάγνωσης των άρθρων οι επιτροπές
να διατυπώνουν γνώµη για θέµατα ιδιαίτερης σηµασίας του οι-
κείου νοµοσχεδίου, το οποίο εµπίπτει στην αρµοδιότητά τους.

Αναρωτιέµαι αν θα µπορούσε να προστεθεί ότι στη γνώµη
αυτή αποτυπώνεται και η πρόθεση της επιτροπής ή η πρόταση
της επιτροπής προς τον Πρόεδρο της Βουλής και όταν το νοµο-
σχέδιο µπει στη διαρκή επιτροπή, η επεξεργασία των άρθρων και
η ψήφιση των άρθρων να γίνεται από κοινού µε την εκάστοτε ει-
δική επιτροπή. Με άλλα λόγια να δοθεί η δυνατότητα στην ειδική
µόνιµη επιτροπή να εκφράσει ως τελική διαπίστωση την πρότασή
της ή µη προς τον Πρόεδρο της Βουλής για να συµµετέχει σε
συνδιαµόρφωση και σε συνεξέταση των νοµοσχεδίων και των
σχεδίων νόµου, σύµφωνα µε τα άρθρα 70 παράγραφος 2 και 72
παράγραφος 2 και 4 του Συντάγµατος.

Σε ό,τι αφορά σε ένα ακόµα θέµα, το ζήτηµα των ακροάσεων,
επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να πω µία κουβέντα παραπάνω
σε αυτό. Το άρθρο 69 του Συντάγµατος ρυθµίζει το θέµα των
αναφορών των πολιτών προς την Εθνική Αντιπροσωπεία. Όµως,
το πνεύµα έτσι όπως εφαρµόζεται είναι ότι οι αναφορές γίνονται
προς τη Βουλή και όχι ενώπιον της Βουλής. Με άλλα λόγια πε-
ριορίζονται στη γραπτή αναφορά και η δυνατότητα της προφο-
ρικής αποτύπωσης και διεκπεραίωσης των αναφορών δεν
προκύπτει. Πιστεύω ότι η διαδικασία της γραπτής κατάθεσης, η
µε τις προϋποθέσεις προφορική ανάπτυξη των αναφορών, όπως
κάνει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, θα προσδώσει στο ελληνικό
Κοινοβούλιο περισσότερη εξωστρέφεια και θα δώσει την ευκαι-
ρία σε φορείς που έχουν σηµαντικά ζητήµατα αλλά και σε πολί-
τες ή οµάδες πολιτών να µπορέσουν να έρθουν σε άµεση
επικοινωνία µε το ελληνικό Κοινοβούλιο και να εκθέσουν τις από-
ψεις τους πάνω σε ένα συγκεκριµένο ζήτηµα. ∆ιαβάζω το άρθρο
192 του κανονισµού του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που λέει: «Για
την εξέταση των αναφορών για τη διαπίστωση γεγονότων, η Επι-
τροπή µπορεί να οργανώνει ακροάσεις των αναφερόµενων ή γε-
νικές ακροάσεις ή να αποστέλει µέλη της για επιτόπια
διαπίστωση».

Αναγνωρίζω και αντιλαµβάνοµαι το φόρτο που µπορεί να δη-
µιουργηθεί στη Βουλή των Ελλήνων ως προς τις αναφορές που
θα κατατίθενται. Αλλά νοµίζω ότι στο πρότυπο του Ευρωπαϊκού

Κοινοβουλίου και στα πρότυπα άλλων Κοινοβουλίων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, µπορεί να υπάρχει µία στάθµιση των αναφορών
και σε µία δεύτερη φάση ανάπτυξη των αναφορών αυτών µέσα
από προφορική επικοινωνία των αναφεροµένων προς την αρµό-
δια επιτροπή της Βουλής.

Τέλος, θα ήθελα να προσθέσω κάτι, το οποίο έχει να κάνει κυ-
ρίως µε τα θέµατα περιβάλλοντος. Κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα κά-
ποια στιγµή να εξετάσουµε µέσα σε αυτές τις προσπάθειες
τροποποίησης του Κανονισµού της Βουλής, όταν κατατίθεται ένα
νοµοσχέδιο να έχει πάντα µία εκτίµηση των επιπτώσεων που προ-
καλεί στο περιβάλλον. Υπάρχουν πολλά νοµοσχέδια είτε είναι οι-
κονοµικά είτε είναι αναπτυξιακά που δεν έρχονται στην αρµόδια
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, αλλά έχουν περιβαλλοντική
διάσταση. Για παράδειγµα, θα σας πω ότι το νοµοσχέδιο που είχε
έλθει στο παρελθόν για την αύξηση του ΦΠΑ στις οικοδοµές οδή-
γησε µέσα σε τρία χρόνια σε µια ραγδαία αύξηση του ρυθµού
των κατεδαφίσεων κτηρίων στις ελληνικές πόλεις, επειδή ακρι-
βώς οι πολίτες ήθελαν να προλάβουν την εφαρµογή του ΦΠΑ.
Αυτό είχε ως αποτέλεσµα να µειωθεί σε πολύ σηµαντικό βαθµό
ο κτηριακός πλούτος της Αθήνας και άλλων ελληνικών πόλεων.

Η περιβαλλοντική εκτίµηση, λοιπόν, θα έπρεπε να είναι µία διά-
ταξη που προστατεύει το νοµοθέτη και τους Βουλευτές, αλλά
και τη Βουλή των Ελλήνων ως προς την αποτύπωση της επίπτω-
σης που µπορεί να έχει ένα νοµοσχέδιο που κατ’ αρχάς φαίνεται
αδιάφορο ή άσχετο µε το περιβάλλον, σε ό,τι αφορά στο περι-
βάλλον και την προστασία του.

Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι σήµερα η Βουλή κάνει ένα σηµα-
ντικό βήµα.

Υποστηρίζω και θεωρώ ότι η αλλαγή της βουλευτικής ασυλίας
αποκαθιστά µία σχέση εµπιστοσύνης προς τους πολίτες. Όλοι
δεχόµαστε την πίεσή τους σε σχέση µε το πως λειτουργεί το συ-
γκεκριµένο ζήτηµα της βουλευτικής ασυλίας. Νοµίζω ότι µε τις
σηµερινές διατάξεις και µε όποιες απ’ αυτές αποφασιστούν από
την Ολοµέλεια της Βουλής, θα µπορέσουµε να έχουµε µια κα-
λύτερη λειτουργία προς όφελος της δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε και εµείς
τον κ. Καρτάλη.

Το λόγο έχει ο κ. Τασούλας Κωνσταντίνος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέ-

ψετε µια παραβίαση του Κανονισµού. ∆εν το συνηθίζω. Θα µι-
λήσω χωρίς να διαβάζω!

Ήθελα να πω ότι σήµερα η Βουλή επιχειρεί να τροποποιήσει
τον Κανονισµό της υπό το κράτος µιας ανεπανάληπτης θέασης
της Βουλής και των πολιτικών από την ελληνική κοινωνία. Αυτή η
ανεπανάληπτη αντιµετώπιση των πολιτευόµενων, της Βουλής,
του πολιτικού κόσµου, του λεγόµενου πολιτικού συστήµατος,
είναι ιδιαίτερα επαχθής, ιδιαίτερα βαριά, ενίοτε ιδιαίτερα επιθε-
τική από µερίδες ελληνικής κοινωνίας.

Το πολιτικό σύστηµα βρίσκεται ενώπιον πραγµατικά ενός µε-
ταιχµίου που ή θα συνεχίσει να σέρνεται εν σχέσει µε το πώς το
αντιµετωπίζει η κοινή γνώµη ή θα αποφασίσει σιγά-σιγά ή και πιο
ραγδαία µε αποφασιστικά µέτρα και πρακτικές και αποτελέσµατα
να αναχαιτίσει αυτή την κρηµνώδη πορεία, η οποία σηµειώνεται
ενώπιον της κοινής γνώµης.

Είναι βέβαιο ότι σε σχέση µε προγενέστερες διατάξεις και η
διπλή ανάγνωση και η αλλαγή στην προδικασία και η αλλαγή
στην βουλευτική ασυλία και κάποιες άλλες αλλαγές που σήµερα
άγονται ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας, συνιστούν πρό-
οδο. Όπως είναι βέβαιο ότι κάποιες άλλες, κατά τη γνώµη µου και
κατά τη γνώµη άλλων, δεν είναι σωστές.

Αυτό έτσι ήταν πάντα, έτσι γινόταν πάντα, έτσι θα γίνεται.
Μόνο που αυτό που γινόταν πάντα και αυτό που γίνεται τώρα,
δεν αποτελεί µία αποφασιστική αντιµετώπιση της ανεπανάληπτης
δυσκολίας που αντιµετωπίζει το πολιτικό σύστηµα σήµερα. Είναι
µια διαχειριστική πορεία, λες και τα πράγµατα δεν έχουν αλλά-
ξει ραγδαία.

Πριν από αρκετά χρόνια είχε λεχθεί σε µια πνευµατική εκδή-
λωση των Αθηνών ότι ο µέγας κίνδυνος που αντιµετωπίζει το πο-
λίτευµα στη χώρα µας δεν προέρχεται ούτε εξ αριστερών ούτε
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εκ δεξιών, όπως νόµιζαν κάποιοι. Και ελέχθη προσφυώς ότι ο
µέγας κίνδυνος προέρχεται εκ του γεγονότος, ότι η τεχνολογία
της πολιτικής αντικαθιστά την τέχνη της πολιτικής.

Είχε περιγράψει ο οµιλητής ότι η τέχνη της πολιτικής είναι
αυτό που ξέραµε µέχρι τότε -το 1985 ελέχθησαν αυτά- οι πρά-
ξεις, το πρόγραµµα, οι αντιπαραθέσεις, οι θέσεις, οι ιδεολογίες.
Το 1985 αυτά ήταν κάπως πρωτάκουστα στο ακροατήριο. Η τε-
χνολογία της πολιτικής είπε ότι είναι, αυτό το οποίο µάθαµε σή-
µερα και ξέρουµε, το λεγόµενο πολιτικό µάρκετινγκ, οι δηµόσιες
σχέσεις, η λεγόµενη επικοινωνία. Είναι όλα αυτά τα οποία εκτό-
πισαν σιγά-σιγά την πραγµατική πολιτική και στη θέση της έβα-
λαν την εικόνα.

Μια µορφή συνεισφοράς εις την επικράτηση της τεχνολογίας
της πολιτικής έναντι της τέχνης της πολιτικής, υπήρξε και το γε-
γονός ότι κάποια στιγµή και µε τη συµπαράσταση των Μέσων
Μαζικής Ενηµερώσεως -τα οποία είναι ιστορικά καινούργιος θε-
σµός στην πολιτική µας ζωή εν σχέσει µε τις παλαιότερες επο-
χές- απεφασίσθη η αντιµετώπιση του πολιτικού αντιπάλου όχι
στη βάση τόσο της αποτελεσµατικότητος όσο στη βάση της δια-
φθοράς.

Ήταν ένας εύκολος τρόπος, είτε ήταν δίκαιο είτε άδικο αυτό
που καταλογίζαµε στον πολιτικό µας αντίπαλο. Αυτό εγένετο εύ-
κολα αποδεκτό. Χαιρόµασταν που εγένετο εύκολα αποδεκτό,
διότι εξόντωνε προσωρινά ή µόνιµα τον πολιτικό µας αντίπαλο.
Και νοµίζαµε ότι επειδή εξόντωνε τον πολιτικό µας αντίπαλο,
εµάς µας άφηνε στο απυρόβλητο. Μέχρι έως ότου ήρθε η σειρά
µας, γιατί κάποιος άλλος µας κατηγόρησε εµάς µε αυτόν τον
τρόπο.

Σιγά-σιγά, εθίστηκε η κοινή γνώµη και πέρασε πάρα πολύ εύ-
κολα και παρά πολύ έντονα -ώσπου να είναι περίπου ασήκωτο
αυτό το βαρύ πέπλο, αυτή η σκιά- ότι πρόκειται περί διεφθαρµέ-
νων και η µόνη διαφορά µεταξύ τους είναι ποιος είναι λιγότερο
ή περισσότερο από τον άλλον. Αυτό που διαλέξαµε µόνοι µας, ως
τρόπο αντιµετωπίσεως του πολιτικού µας αντιπάλου, επεκτά-
θηκε, διεδόθη και σήµερα είναι ένας ασήκωτος βραχνάς, άλλοτε
δίκαιος, άλλοτε, όµως, άδικος.

Και σήµερα, προσετέθη και µια νέα παράµετρος σε αυτά τα
ασήκωτα που καλείται να σηκώσει στους ώµους του το πολιτικό
σύστηµα. Είναι η παράµετρος της διαπίστωσης, εκ µέρους της
κοινής γνώµης, ότι εκτός από όλα τα άλλα κουσούρια, το πολι-
τικό σύστηµα είναι και αναποτελεσµατικό. Και είναι αναποτελε-
σµατικό, γιατί δεν µπορεί να µας εξασφαλίσει τις συντάξεις µας,
τους µισθούς, τα έσοδα του κράτους. Χρειάζεται να δανείζεται
για λόγους που φταίει το ΠΑΣΟΚ ή η Νέα ∆ηµοκρατία, διαλέγεις
και παίρνεις. ∆εν µπορεί πια να δανείζεται και του εδόθησαν χρή-
µατα µε επαχθέστατους όρους και αυτοί οι επαχθέστατοι όροι
επιβεβαίωσαν, επικύρωσαν και σφράγισαν την αναποτελεσµατι-
κότητα του πολιτικού συστήµατος.

Και δεν έφταναν όλα τα άλλα, ήρθε και αυτή η ασήκωτη κατά-
σταση -η οποία, τελικώς, επέπεσε στους ώµους µας, δικαίως και
αδίκως, δεν έχουµε καιρό για τέτοιες αναλύσεις τώρα –και σή-
µερα προσπαθούµε να βγούµε µέσα από αυτά τα ερείπια του
γοήτρου µας, µέσα από αυτά τα κατάλοιπα και τα αποµεινάρια
του γοήτρου µας, κάνοντας κάποιες αλλαγές στον Κανονισµό,
κάνοντας κάποιες άλλες τροποποιήσεις.

∆υο λέξεις θα πω µόνο για να τηρήσω την ώρα µου και να µην
κάνω δεύτερη παραβίαση, εκτός του ότι δεν διαβάζω. Θα πω,
λοιπόν, ότι όλα αυτά είναι καλά και άγια. Χρειάζεται, κατά τη
γνώµη µου, να βοηθήσουµε εις το να βγούµε, όχι επειδή η «συ-
ντεχνία» πρέπει να επιβιώσει, αλλά γιατί µόνο µε πολιτικούς, µόνο
µε πολιτικούς τρόπους, µόνο µε Κοινοβούλιο, η Ελλάδα θα πο-
ρευτεί τα επόµενα εκατοντάδες χρόνια. Έτσι είναι η µοίρα της.
Είµαστε δηµοκρατία και έτσι θα προχωρήσουµε. Αυτά εδώ τα
έδρανα θα υπάρχουν, εµείς θα αλλάζουµε.

Πρέπει, λοιπόν, το πολιτικό σύστηµα κατά τη γνώµη µου να
γίνει λιγότερο ευθυνόφοβο και περισσότερο αποτελεσµατικό. Και
αν πρέπει να γίνει, πρέπει να γίνει σήµερα, που το κλίµα το θέλει
περισσότερο ευθυνόφοβο, άρα και περισσότερο αναποτελε-
σµατικό. Είναι µια σύγκρουσις, µια πρόκλησις –όπως θα λέγαµε-
και πρέπει σήµερα να την ξεπεράσουµε. Σήµερα πρέπει να απο-
δείξουµε ότι δεν φοβόµαστε και να παίρνουµε αποφάσεις και να

είµαστε αποτελεσµατικότεροι, γιατί αυτό ζητάει στην πραγµατι-
κότητα ο κόσµος και τίποτε άλλο.

Κι αν πάψουµε να είµαστε ευθυνόφοβοι και αν αρχίσουµε να εί-
µαστε περισσότερο αποτελεσµατικοί, νοµίζω ότι θα τα καταφέ-
ρουµε. ∆εν είµαστε κυβερνώσα Βουλή, είµαστε ελέγχουσα
Βουλή. Και νοµίζω πως, εκτός από όλα τα άλλα τα µικρότερα που
κάνουµε, αν σήµερα -ας πούµε- µπορούσαµε να έχουµε και µια
επιβολή και να υπάρχουν εκθέσεις δυο, τρία, τέσσερα χρόνια
µετά τις ψηφίσεις των νόµων που να λένε –όχι τις περιβαλλοντι-
κές επιπτώσεις προκαταβολικά- αν αυτός ο νόµος πέτυχε το
στόχο του και ενισχυθεί και ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, τότε θα
βοηθήσουµε και την αποτελεσµατικότητα της εκτελεστικής εξου-
σίας, η οποία είναι χρήσιµη για την επιβίωση του πολιτικού συ-
στήµατος.

Συνεισφέρω στη συζήτηση, εκτός από τη λέξη «διαφάνεια»,
που είναι απαραίτητη και είναι οξυγόνο για τη δηµοκρατία και τη
λέξη «αποτελεσµατικότητα», η οποία είναι, επίσης, απαραίτητη
και η οποία είναι, επίσης, οξυγόνο για τη δηµοκρατία. Και συνει-
σφέρω –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- και τη φράση «αποφυγή
της ευθυνοφοβίας», η οποία, επίσης, σήµερα αποτελεί τη µεγα-
λύτερη πρόκληση των πολιτικών. Σήµερα, που όλοι µας καταλο-
γίζουν τα πάντα, αν επιλέξουµε, όχι τα καταφύγια, αλλά την
ευθύνη, νοµίζω πως θα βγούµε από τα ερείπια του γοήτρου µας
και θα αρχίσουµε να χτίζουµε ένα νέο γόητρο και ένα νέο κύρος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κ. Βρετ-
τός Κωνσταντίνος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, παρα-
λαµβάνοντας τη σκυτάλη από τον κ. Τασούλα, θα ήθελα να σας
πω, ότι -συµφωνώντας απόλυτα µαζί του- θα πρέπει να περιορί-
σουµε την ευθυνοφοβία και να δώσουµε αποτελεσµατικότητα
στο Κοινοβούλιο. Θα ήθελα να σας πω, ότι αυτό που έρχεται σή-
µερα για ψήφιση συµβάλλει σ’ αυτά τα δύο που είπατε, κύριε Τα-
σούλα, αποφασιστικά γι’ αυτό και εγώ θα το υποστηρίξω.

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό το Κοινοβούλιο έχει συνέχεια και
θα πρέπει να πούµε, για να είµαστε δίκαιοι, ότι η µεγάλη ανα-
τροπή στη λειτουργία του Κοινοβουλίου αυτού, ξεκίνησε επί Προ-
έδρου Κακλαµάνη. Και είναι ευτυχές, ότι αυτό που ξεκίνησε επί
Προέδρου Κακλαµάνη, συνεχίστηκε και επί των υπόλοιπων Προ-
έδρων, συµπεριλαµβανοµένου και του σηµερινού Προέδρου κ.
Πετσάλνικου.

Θα ήθελα, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι,
να δώσω συγχαρητήρια, τόσο στον κύριο Πρόεδρο όσο και
στους συνεργάτες του και σε εκείνους οι οποίοι δούλεψαν για
να γίνει αυτή η πρόταση. Συµπεριλαµβάνω µέσα εκεί και τους
Προέδρους και τους υπεύθυνους των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων, όπου εκεί είχαµε την ευκαιρία, τουλάχιστον εγώ στο ΠΑΣΟΚ
είχα την ευκαιρία µέσω του κ. Παπουτσή, να εκφράσω την άποψή
µου και πιστεύω, ότι πολλά πράγµατα απ’ αυτά τα οποία είπαµε,
ήρθαν εδώ.

Μπαίνω στα άρθρα. Πρώτον, επειδή είµαι Πρόεδρος της Επι-
τροπής Εξωτερικών Υποθέσεων ήθελα να σας πω, ότι καλώς έρ-
χεται το άρθρο αυτό που λέει, ότι πρέπει να συνεδριάζουµε µε
ανοιχτή συνεδρίαση. Εµείς το είχαµε κάνει πρακτική, καταστρα-
τηγώντας σε ένα βαθµό το νόµο. Θα έλεγα ότι καλό θα είναι να
µην υπάρχουν περιορισµοί στην απόφαση για τις µυστικές ψη-
φοφορίες. Θα µπορεί εκείνη την ώρα να το αποφασίσουµε χωρίς
πολλά πράγµατα.

Έρχοµαι στο άρθρο 5, στη συνεργασία µε όργανα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Εδώ είναι ένα σηµαντικό άρθρο. Επιτρέπεται δη-
λαδή στο ελληνικό Κοινοβούλιο, να αποφασίζει επάνω σε
ευρωπαϊκά θέµατα, σε Ολοµέλεια. Είναι πολύ σηµαντικό αυτό.
Μέχρι τώρα δεν είχαµε κάτι τέτοιο. ∆ηλαδή, να εκφράσουµε τη
γνώµη µας µετά από πρόταση της Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υπο-
θέσεων. Εγώ πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, επειδή εδώ υπάρχει ένα
άνοιγµα σηµαντικό, θα πρέπει αυτό να εφαρµοστεί και γενικό-
τερα. ∆ηλαδή, να µπορεί το ελληνικό Κοινοβούλιο να παίρνει
αποφάσεις και να έχει τη γνώµη του επάνω σε πολλά θέµατα,
διεθνή, εσωτερικά κ.λπ..

∆ηλαδή, για παράδειγµα, στο παλαιστινιακό θέµα, δεν µπο-
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ρούµε να εκφράσουµε εδώ την άποψή µας και να πάρουµε µία
απόφαση ενώ θα οφείλαµε να κάνουµε κάτι τέτοιο.

Βεβαίως, έχουµε τις προ ηµερησίας διατάξεως συνεδριάσεις,
αλλά αυτές δεν λένε τίποτα. ∆εν είναι συµµετοχή Βουλευτών,
δεν είναι αποφάσεις εκεί. Εγώ θα έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ίσως
ερµηνεύοντας το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής να
µας δώσετε µία ερµηνεία πάνω στο θέµα αυτό. Αν µπορούµε δη-
λαδή, σαν Κοινοβούλιο, να εκφράσουµε την άποψή µας σε πολι-
τικά θέµατα.

Έρχοµαι στο άρθρο 6, στη σύσταση Επιτροπής Εξοπλιστικών
Προγραµµάτων και Συµβάσεων. Είναι καλή η πρόταση, εγώ συµ-
φωνώ απολύτως. Σ’ αυτό το οποίο έχω κάποια επιφύλαξη, είναι
το θέµα των µυστικών συνεδριάσεων. Γιατί και εδώ ο κανόνας να
είναι η µυστική συνεδρίαση; Όχι βέβαια. Να είναι και εδώ ανοιχτή
συνεδρίαση και βεβαίως, η εξαίρεση να είναι η µυστική. Προφα-
νώς, υπάρχουν απόρρητα θέµατα, προφανώς υπάρχουν έγ-
γραφα έτοιµα κ.λπ., τα γνωστά, αλλά ο κανόνας θα πρέπει κατά
την άποψη µου, να είναι ανοιχτή συνεδρίαση, γιατί γι’ αυτό γίνε-
ται. Γίνεται, για να ξέρει ο κόσµος τι συµβαίνει µε τις εξοπλιστι-
κές δαπάνες. Αν τα κρατήσουµε µυστικά και έξω από τη δηµόσια
θέα -και συµφωνώ, κύριε Αντιπρόεδρε, νοµίζω το θέσατε και
εσείς- δεν έχει νόηµα η λειτουργία της Επιτροπής.

Η καθιέρωση κοινοβουλευτικού ελέγχου, δηµοσίων συµβά-
σεων µεγάλης αξίας είναι σπουδαιότατης σηµασίας, κύριε Πρό-
εδρε και χαίροµαι που φέρατε κάτι τέτοιο. Εδώ δηλαδή, θα
µπορεί η επιτροπή να ελέγχει συµβάσεις του δηµοσίου. Είναι
πολύ σηµαντικό. Βεβαίως, ορισµένοι συνάδελφοι έφεραν αιτιά-
σεις, οι οποίες είναι λογικές, δηλαδή ότι µπλέκουµε τους Βου-
λευτές µέσα σ’ αυτό το κύκλωµα.

Κοιτάξτε, οι πιο καθαροί σε όλη αυτή τη διαδικασία, είναι οι
Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου, πολύ πιο καθαροί απ’
όλους τους άλλους, οι οποίοι εµπλέκονται ή µπορεί να εµπλέκο-
νται σ’ αυτό το σύστηµα.

Και πιστεύω, ότι είναι επιβεβληµένο να έχουµε άποψη εδώ, σ’
αυτού του είδους τις διαδικασίες. Και επειδή από κάποιον συνά-
δελφο ειπώθηκε «πότε θα έχει την άποψή της η Βουλή», εγώ πι-
στεύω ότι τελευταία η Βουλή πρέπει να έχει την άποψή της και
να προηγηθεί το Ελεγκτικό Συνέδριο, γιατί πολύ πιο καθαρά θα
αντιµετωπίσουµε εµείς τα θέµατα εδώ, παρά οποιοσδήποτε
άλλος φορέας. Αυτή είναι η άποψη µου.

Στις επίκαιρες ερωτήσεις στο άρθρο 10 έχει γίνει µία πρόταση.
Είναι καλό αντί να διαβάζεται από τον εκάστοτε Προεδρεύοντα
η ερώτηση, να αναπτύσσεται από τον ερωτώντα, αλλά εδώ πι-
στεύω, ότι δεν προσθέτουµε και πολλά πράγµατα στο θέµα του
θεσµού του Πρωθυπουργού.

Κοιτάξτε, κύριοι συνάδελφοι. Εδώ είµαστε πολύ πίσω. Θα πρέ-
πει, λοιπόν, το ελληνικό Κοινοβούλιο να είναι ελκυστικό και στα
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης. Όµως, έτσι όπως είναι η «ώρα του
Πρωθυπουργού», δεν είναι ελκυστική και κυρίως δεν είναι για
τους Βουλευτές αλλά για τους Αρχηγούς των κοµµάτων.

Εµείς, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, θέλουµε οι
Βουλευτές να εµφανίζονται. Θέλουµε να εµφανίζονται οι ταπει-
νοί Βουλευτές, οι οποίοι δεν έχουν τη δυνατότητα να πάνε κάπου
αλλού για να πουν τη γνώµη τους. Θέλουµε οι Βουλευτές να στέ-
κονται ίσοι προς ίσο µε τον Πρωθυπουργό της χώρας, που είναι
πρώτος µεταξύ των άλλων, πρώτος µεταξύ των ίσων και να πουν
την άποψή τους.

Έχω τύχει σε συνεδριάσεις και έχω δει είκοσι Βουλευτές στη
σειρά µε διαδικασία δύο λεπτών, δηλαδή, δύο λεπτά ο κάθε Βου-
λευτής για να εκφράσει την άποψή του και δύο λεπτά ο Πρωθυ-
πουργός. Αυτό έπρεπε να γίνει και εδώ. ∆υστυχώς, δεν είναι
πρόοδος αυτό που κάνουµε σήµερα. Βεβαίως καταλαβαίνω ότι
θα πρέπει να ερωτηθεί και ο Πρωθυπουργός κ.λπ.. Όµως, ελπίζω
σε κάποια άλλη αλλαγή του Κανονισµού της Βουλής να γίνει πιο
σωστή η «Ώρα του Πρωθυπουργού», γιατί σήµερα δεν είναι
σωστή. Εµφανίζονται οι Αρχηγοί των κοµµάτων και λένε αυτά που
έχουν να πουν, αλλά οι Βουλευτές είναι στο περιθώριο. Επανα-
λαµβάνω ότι αυτό δεν είναι σωστό.

Προχωρώ τώρα σε ένα πολύ σηµαντικό άρθρο, στο άρθρο 15,
το οποίο αναφέρεται στο Γραφείο Προϋπολογισµού του Κρά-
τους στη Βουλή. Πρόκειται για µια σηµαντικότατη καινοτοµία,

δεδοµένου ότι υπήρχε ένα δηµοκρατικό έλλειµµα στο ελληνικό
Κοινοβούλιο το οποίο τώρα καλύπτεται µε την πρόταση αυτή.

Βέβαια, δεν είναι εύκολο να µπούµε σε λεπτοµέρειες για το
πώς θα λειτουργήσει το γραφείο αυτό. Συµφωνώ, όµως, από-
λυτα µε την πρόταση που γίνεται, ώστε κάποια άλλη στιγµή να
θεσπίσουµε έναν κανονισµό για το πώς θα λειτουργήσει αυτό το
πολύ σπουδαίο γραφείο. ∆ιότι αν αυτό λειτουργούσε αποτελε-
σµατικά, πιστεύω ότι θα είχαµε προλάβει πάρα πολλά στον προ-
ϋπολογισµό και απολογισµό της χώρας.

Και αυτό το όργανο θα πρέπει να το τρέµουν οι Υπουργοί της
εκάστοτε Κυβέρνησης. Και για να το τρέµουν, θα πρέπει να είναι
πολύ καλά οργανωµένο και να λειτουργεί αποτελεσµατικά.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σας πω ότι όσον αφορά την Τη-
λεόραση και το Ραδιόφωνο, θα πρέπει να είµαστε πολύ πιο ανοι-
χτοί. Η Τηλεόραση της Βουλής των Ελλήνων είναι ένα πολύ καλό
εργαλείο, αλλά θέλει µεγαλύτερη άνεση. ∆εν θα πρέπει να είµα-
στε κλεισµένοι µέσα στο καβούκι µας, αλλά ανοιχτοί, ώστε να
µπορούν εκεί να γίνονται συζητήσεις και να βγαίνουν προς τα
έξω πολύ πιο αποτελεσµατικά αυτά που λέµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και λυπάµαι αλλά δεν συµφωνώ µε την απόφασή σας να µη
συνεχίσουµε τη λειτουργία του Ραδιοφώνου της Βουλής, το
οποίο ίσως να είναι και πολύ καλύτερο από την Τηλεόραση.
Όπως ο γραπτός λόγος είναι καλύτερος από τον προφορικό, έτσι
και ο προφορικός είναι καλύτερος από τον οπτικό, από την
οπτική επαφή. Το Ραδιόφωνο της Βουλής είναι ένα εργαλείο
πολύ ουσιαστικό και ίσως και πολύ ουσιαστικότερο από την Τη-
λεόραση και δεν θα πρέπει να το αποκλείσουµε. Μέσω του Ρα-
διοφώνου θα γίνει πολύ πιο αποτελεσµατική η εκφορά του λόγου
µας. Σε τελευταία ανάλυση, δεν κοστίζει και πολλά. Η υποδοµή
είναι έτοιµη και οι δηµοσιογράφοι είναι εκεί. Ας ασχοληθούν και
µε το Ραδιόφωνο.

Τελειώνω, λέγοντας αυτό που είπα και στην αρχή, δηλαδή ότι
θεωρώ πως αυτή η πρόταση που γίνεται σήµερα από τον Πρόε-
δρο και τα µέλη της Βουλής των Ελλήνων θα συµβάλει όχι µόνο
στο Κοινοβούλιο, αλλά κυρίως στη δηµοκρατία της χώρας µας.
Και αυτό είναι κάτι που έχουµε ανάγκη. Έχουµε ανάγκη και αυτό
που γίνεται σήµερα, αλλά και αυτά που θα γίνουν στις προσεχείς
αλλαγές του Κανονισµού, κύριε Πρόεδρε, τις οποίες, αν δεν
κάνω λάθος, µας έχετε υποσχεθεί ότι θα γίνουν.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε τον κ.
Βρεττό.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να κάνω ακόµα µία παρατήρηση
για το Ραδιόφωνο της Βουλής.

Κύριε Βρεττέ, δεν υπάρχει ούτε υποδοµή ούτε δίκτυο ούτε συ-
χνότητες. ∆εν υπήρξαν ποτέ. ∆εν υπάρχει καµµία συχνότητα.
Πώς θα µπορέσει, λοιπόν, να καλύψει την…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Εγώ εννοούσα την υποδοµή του
προσωπικού, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κατ’ αρχάς, σας επα-
ναλαµβάνω ότι δεν υπάρχει συχνότητα. Και χωρίς συχνότητες
δεν ακούει κανείς Ραδιόφωνο. Για να µπορέσει κανείς να καλύψει
όλο τον ελλαδικό χώρο µέσω συχνοτήτων…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Βρεττέ, αφήστε

µε, σας παρακαλώ, να ολοκληρώσω. Όσον αφορά το αν η Βουλή
των Ελλήνων θα ήθελα να σας πω ότι δεν έχει δικές της συχνό-
τητες ούτε µπορεί να δηµιουργήσει δικές της συχνότητες. Για να
καλυφθεί ολόκληρος ο ελλαδικός χώρος, θα πρέπει να υπάρξει
δίκτυο κεραιών, κάτι που είναι µια απαγορευτική δαπάνη.

∆εύτερον, η µετάδοση των συνεδριάσεων µέσω του ραδιο-
φώνου δεν είναι τόσο πρακτική όσο νοµίζετε. ∆ιότι, για παρά-
δειγµα, αυτός που ανοίγει το ραδιόφωνο, δεν µπορεί να
αναγνωρίσει ποιος µιλά µόνο από τη φωνή. Ούτε ο δηµοσιογρά-
φος θα πρέπει να κάνει κάθε δύο-τρία λεπτά παρέµβαση για να
ψιθυρίζει το όνοµα του οµιλητή. Η τηλεόραση είναι διαφορετική,
γιατί έχει την εικόνα. Όποια στιγµή κι αν ανοίξει κάποιος την τη-
λεόραση, ξέρει ποιος είναι στο Βήµα. Υπάρχουν, λοιπόν, ένα
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σωρό δυσκολίες.
Για όλους αυτούς τους λόγους και µετά και από πολλή συζή-

τηση που κάναµε µε ανθρώπους που γνωρίζουν περισσότερα για
το ραδιόφωνο απ’ ό,τι ο σηµερινός ή ο οποιοσδήποτε Πρόεδρος
της Βουλής, σας λέω ότι είναι προτιµότερο να πράξουµε έτσι.
«Ραδιοφωνατζής» δεν είµαι ούτε και φιλοδοξώ να είµαι ερασιτέ-
χνης ειδικός στα θέµατα του ραδιοφώνου.

Οι ειδικοί της κρατικής ραδιοφωνίας µας είπαν «Θα ξεκινήσετε
ένα εγχείρηµα, το οποίο δεν θα έχει απόδοση».

Ζητήσαµε, λοιπόν, να υποστηρίξουν και πράγµατι καταλήξαµε
στο να υπάρχει µισή ή µία ώρα κάθε µέρα, δηλαδή ένα ραδιο-
φωνικό µαγκαζίνο, για τη Βουλή. Η κρατική ραδιοφωνία θα θέτει
στη διάθεσή µας όλο το δίκτυο των αναµεταδοτών, για να τα
ακούει όλη η Ελλάδα, δηλαδή τους δεκαοκτώ περιφερειακούς
σταθµούς που έχει και τις εκατοντάδες των κεραιών της, µε τις
οποίες είναι διεσπαρµένος ο ελλαδικός χώρος. Επιπλέον, θα
υπάρχει και η συµβολή των εµπείρων δικών της στελεχών, για να
µη χρειαστεί να προσλάβουµε και άλλους δηµοσιογράφους, που
δεν θα ξέρουµε τι ακριβώς ρόλο θα έπαιζαν σε σχέση µε το ρα-
διόφωνο.

Γι’ αυτό µε βλέπετε να είµαι κατηγορηµατικός. ∆εν υπήρξε
ούτε καν εξασφάλιση µιας συχνότητας, που θα κάλυπτε –υποτί-
θεται- ένα µικρό µέρος της Αττικής, διότι αυτή η συχνότητα κα-
ταλαµβάνεται από “πειρατή”. Κάναµε την έξωση του “πειρατή”.
Όµως, επανέρχεται ο “πειρατής” µε άλλα τεχνικά µέσα. Ούτε καν
αυτό το «κρυφτούλι» δεν θέλω να παίζω ως Πρόεδρος της Βου-
λής! Αν κάνουµε κάτι, να είναι σοβαρό, αποδοτικό και καλά ορ-
γανωµένο.

Μην ενθουσιαζόµαστε, επειδή λέγαµε ότι θα έχουµε και ένα
ραδιόφωνο και ότι θα ακούει όλος ο κόσµος και ότι θα καταλα-
βαίνει ποιος µιλάει στο ραδιόφωνο και τι ωραία θα είναι που όλη
η Ελλάδα θα κάθεται και θα ακούει τη Βουλή. Άλλο είναι η τηλε-
όραση. Το κανάλι της Βουλής πράγµατι παίζει το ρόλο του, όπως
και οι τηλεοπτικοί δίαυλοι των Κοινοβουλίων των άλλων ευρω-
παϊκών χωρών.

Πρέπει να σας πω –εγώ τουλάχιστον, αλλά πιθανόν να κάνω
λάθος- ότι δεν έχω διαπιστώσει σε άλλη χώρα να υπάρχει ρα-
διόφωνο της Βουλής, που από το πρωί µέχρι το βράδυ µεταδίδει
συνεχώς όλες τις δραστηριότητες της Βουλής. Ίσως να κάνω
λάθος.

Αντίθετα, έχω διαπιστώσει, όπως σωστά επισηµάνθηκε και από
τους άλλους Προέδρους, ότι σχεδόν όλα τα Κοινοβούλια των ευ-
ρωπαϊκών χωρών έχουν τον τηλεοπτικό τους δίαυλο, για να κά-
νουν αυτή τη ζώσα ενηµέρωση και την παρακολούθηση της
ζωντανής συζήτησης που αναπτύσσεται και σε εκείνα τα Κοινο-
βούλια.

Έχουν ζητήσει το λόγο ο κ. Μαρκόπουλος, ο κ. Παπουτσής, ο
κ. Βορίδης, και ο κ. Λαφαζάνης, δηλαδή οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι των κοµµάτων που δεν οµίλησαν ως Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι µέχρι τώρα.

Ορίστε, κύριε Μαρκόπουλε, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, είναι πάντα σηµαντική, πάντα επίκαιρη και
πάντα ουσιαστική η συζήτηση για τον Κανονισµό της Βουλής, δη-
λαδή οι όποιες αποφάσεις παίρνουµε εδώ για τροπολογίες και
διαφοροποιήσεις στον Κανονισµό λειτουργίας της Βουλής µε µια
κατεύθυνση –υποθέτω ότι οµονοούµε σε αυτό- δηλαδή στην κα-
τεύθυνση του να εκσυγχρονίσουµε και να ανεβάσουµε το επί-
πεδο και την αποτελεσµατικότητα του κοινοβουλευτικού
διαλόγου.

Θέλω να πάρω τη σκυτάλη από µερικά σηµαντικά που είπε ο
πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Κακλαµάνης -δεν έχει σηµασία
που δεν είναι παρών- σχετικά µε την περιρρέουσα ατµόσφαιρα –
το είπαν και άλλοι συνάδελφοι- και όλα αυτά τα οποία λέγονται
έξω για τη Βουλή.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Πρέπει εδώ να παραδεχθούµε ότι έχει γίνει µια δραµατική και
αρνητική οµογενοποίηση όλου του πολιτικού προσωπικού σε µια
αρνητική κατεύθυνση, συνειδητά ή ασυνείδητα ή υποσυνείδητα
από ορισµένους. Πάντως έχει γίνει και έχει περάσει στην κοινω-

νία.
Θεωρώ, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι η υποχρέωση του εκά-

στοτε –και παρακαλώ δεν είναι προσωπικό- Προέδρου της Βου-
λής είναι η υπεράσπιση του κοινοβουλευτισµού. ∆εν είναι
δυνατόν οι Βουλευτές, δηλαδή όλοι εµείς που συµµετέχουµε µε
όποια αρµοδιότητα και θέση έχουµε σε αυτήν την Αίθουσα, να
αισθανόµαστε άβολα, επειδή έχουµε αυτήν την ιδιότητα!

Και βέβαια, δεν φταίει η Βουλή ούτε το Προεδρείο της Βου-
λής γι’ αυτό που συµβαίνει έξω από την Αίθουσα. Είναι αλλού οι
ευθύνες. Οι ευθύνες βρίσκονται σε αυτούς που έχουν αποφασί-
σει να ισοπεδώσουν το πολιτικό σύστηµα, γιατί έτσι τους βολεύει.
Άλλοι απ’ αυτούς είναι εκτός του πολιτικού συστήµατος και άλλοι
–παρακαλώ- είναι εντός του πολιτικού συστήµατος και είναι συ-
νένοχοι σε αυτήν τη διαδικασία. Όµως, το Προεδρείο της Βουλής
έχει –νοµίζω- απόλυτη υποχρέωση να το κάνει.

Όπως πολύ καλά το κάνατε, κύριε Πρόεδρε, όταν αντιδράσατε
δηµοσίως και διεθνώς –θα µου επιτρέψετε- σε εκείνο το κατά-
πτυστο δηµοσίευµα ενός γερµανικού περιοδικού εναντίον της
Ελλάδας. Νοµίζω ότι όλοι οι Έλληνες και όλοι οι συνάδελφοι
στην Αίθουσα χειροκρότησαν αυτήν την κίνησή σας.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Απευ-
θύνεστε στον κ. Αποστολάτο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έτσι, λοιπόν, θεωρώ ότι
το Προεδρείο της Βουλής πρέπει να υπερασπίζεται τον κοινο-
βουλευτισµό. ∆ιαφορετικά η δουλειά την οποία κάνουµε εδώ,
όσο περνάει ο χρόνος και όσο ο λαϊκισµός βαθαίνει στις δύσκο-
λες καταστάσεις –και έχουµε µπει στις δύσκολες καταστάσεις-
νοµίζω ότι δεν θα έχει αποτέλεσµα.

Το δεύτερο σηµαντικό ζήτηµα το οποίο πρέπει να τονίσουµε
και να ασχοληθούµε σε αυτήν την Αίθουσα, είναι ο πραγµατικός
κοινοβουλευτικός έλεγχος, δηλαδή ποια είναι η δουλειά µας;
Είναι η νοµοθετική δουλειά, η πρωτογενής νοµοθετική δουλειά
την οποία κάνουµε σε αυτήν την Αίθουσα και δεύτερον, ο κοινο-
βουλευτικός έλεγχος της εκτελεστικής εξουσίας. Και τα δύο πρέ-
πει να λειτουργούν καλά.

Αυτή η πρόταση, την οποία έχουµε σήµερα µπροστά µας, στο
κοινοβουλευτικό κοµµάτι νοµίζω ότι ενισχύει ουσιαστικά τη δια-
δικασία του νοµοθετικού έργου, τη διαφάνειά του, τον εσωτε-
ρικό διάλογο, τη διαλεκτική δυνατότητα την οποία πρέπει να
έχουµε, αλλά δεν ασχολείται όσο θα έπρεπε µε τον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο της εκτελεστικής εξουσίας και κυρίως, δεν ανα-
φέρεται στους Βουλευτές. ∆ηλαδή, δεν δίνει το δικαίωµα, µετά
απ’ αυτήν τη συζήτηση, στο µέλος του Κοινοβουλίου να αισθαν-
θεί ότι κάτι κέρδισε, σε ό,τι αφορά τη δική του προσωπική πρω-
τοβουλία σε αυτή την Αίθουσα.

Και βεβαίως –και εδώ θέλω να τονίσω ένα ακόµα θέµα- πολλές
φορές στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου γίνεται µία τυπική συζή-
τηση, χωρίς ουσία, χωρίς εξάρσεις, χωρίς διαφοροποιήσεις και
χωρίς αποτελεσµατικότητα, όταν την ίδια ώρα λειτουργούν πέντε
ή επτά Ειδικές ή ∆ιαρκείς Επιτροπές. ∆ιότι, διαχέοντας και αυ-
ξάνοντας τις αρµοδιότητες του Βουλευτού και τη δυνατότητά
του και της Βουλής αυτής της ίδιας να κάνει πολύ περισσότερα
πράγµατα, εκκενώνουµε αυτή την Αίθουσα της Ολοµέλειας. Και
η Αίθουσα της Ολοµέλειας, της τελικής δηλαδή διαδικασίας του
νοµοθετικού έργου, είναι πολύ σηµαντική.

Άρα, εδώ χρειάζεται, νοµίζω, µια καλύτερη ισορροπία. Και η
διάχυση των αρµοδιοτήτων και των δυνατοτήτων που έχει η
Βουλή να κάνει πολλά περισσότερα πράγµατα -και εδώ δίνουµε
ακόµα περισσότερα στη Βουλή να κάνει, µε την Επιτροπή για την
Κοινωνική Ασφάλιση, µε το Ειδικό Γραφείο για τον Προϋπολογι-
σµό- δεν είναι κακό. Το στηρίζουµε. Νοµίζω ότι είναι καλές πρω-
τοβουλίες αυτές, αλλά το νοµοθετικό έργο δεν µπορεί να µένει
πίσω. Γιατί ο Βουλευτής έχει σαν αρµοδιότητα και προίκα –αν το
θέλετε- να εκφράσει εδώ µέσα την περιφέρειά του, τους ψηφο-
φόρους του, την κοινή γνώµη την οποία έρχεται να φέρει εδώ
και όχι και στις Επιτροπές, αλλά κυρίως στην τελική επεξεργασία.

Άρα, λοιπόν, είναι το κοινοβουλευτικό έργο. Και ποιο κοινο-
βουλευτικό έργο; Τι λέει ο λαός και τι λέµε εµείς σε αυτή την Αί-
θουσα πολλές φορές; Ότι νοµοθετούµε, αλλά δεν τηρούµε τους
νόµους ή νοµοθετούµε, αλλά οι νόµοι δεν φτάνουν στο τέλος.
Γιατί έχουµε νόµους µε προεδρικά διατάγµατα και µε υπουργικές
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αποφάσεις και ανακαλύπτουµε µετά από πάρα πολλά χρόνια –αν
το ανακαλύψουµε- ότι ποτέ δεν τελείωσε ένας νόµος.

Κύριε Πρόεδρε, µία πρόταση, λοιπόν, είναι η αυτόµατη κοινο-
βουλευτική διαδικασία ελέγχου. Η αυτόµατη. ∆ηλαδή, ένα χρόνο
µετά την ψήφιση ή έστω τη δηµοσίευση ενός νόµου –και το κα-
ταθέτω ως πρόταση στο Κοινοβούλιο- να υπάρχει από τον αρ-
µόδιο ο Υπουργό –µπορεί να είναι ο ίδιος, µπορεί να είναι
κάποιος άλλος, δεν έχει καµµία σηµασία- µία έκθεση που να λέει
ότι έγιναν τα προεδρικά διατάγµατα και οι υπουργικές αποφά-
σεις και ο νόµος είναι εν λειτουργία. Αυτό είναι αυτόµατη κοινο-
βουλευτική διαδικασία ελέγχου.

Ζητώ, λοιπόν, να συζητηθεί και να πάρουν θέση όσοι συνά-
δελφοι θέλουν και τα κόµµατα, για να τελειώσει αυτό το οποίο
υπάρχει στην κοινωνία, ότι έχουµε πολλούς νόµους, αλλά δεν τη-
ρείται κανένας νόµος. Και αυτό έχει γίνει κατά κόρον και το γνω-
ρίζουµε.

Επίσης θέλω να ασχοληθώ ιδιαίτερα µε το θέµα των τροπολο-
γιών. ∆εν µπορεί να υπάρχει άλλη διαδικασία τροπολογίας και
δικαιώµατα στους Υπουργούς και άλλη στους απλούς Βουλευ-
τές. Βεβαίως, είναι άλλη η νοµοθετική από την εκτελεστική εξου-
σία, αλλά εδώ πρέπει να τελειώσουµε µε τις υπουργικές
τροπολογίες που έρχονται την παραµονή ή και την ίδια µέρα εκ
των πραγµάτων χωρίς αιτιολογική έκθεση ή χωρίς επαρκή αιτιο-
λογική έκθεση.

Αν πρέπει να νοµοθετούµε διαφανώς και ουσιαστικά και ο δη-
µόσιος διάλογος εδώ να έχει όλα τα προαπαιτούµενα, πρέπει την
προηγούµενη εβδοµάδα, την Πέµπτη, να τελειώσουν όλες οι τρο-
πολογίες και να µην έχουµε αιφνιδιασµούς. ∆ιαφορετικά, θα
υπάρχει καχυποψία και η καχυποψία δεν οδηγεί πουθενά. Η κα-
χυποψία νοµίζω ότι µεταδίδεται στην κοινωνία και η αντιπαρά-
θεση εδώ παίρνει άλλες διαστάσεις και διαφορετική κατεύθυνση.

Θέλω, επίσης, να ασχοληθώ µε την καθιέρωση της Επιτροπής
Παρακολούθησης Συστήµατος Κοινωνικής Ασφάλισης και του
Γραφείου Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή. Πολύ ση-
µαντικά και τα δύο.

Πρέπει, όµως, να αναρωτηθούµε αν όλα αυτά, που όλα αυτά
τα χρόνια έχουν στηθεί µε πρωτοβουλίες πολλών Προέδρων της
Βουλής και καλές πρωτοβουλίες, έχουν εφαρµογή στην εκτελε-
στική εξουσία. Ούτε η Επιτροπή Περιβάλλοντος είχε ποτέ επαφή
µε την εκτελεστική εξουσία ούτε άλλες επιτροπές παρακολου-
θήσεων έργων είχαν επαφή µε την εκτελεστική εξουσία ούτε η
Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας έχει τη δυνατότητα να υπο-
χρεώσει κάποιον άνθρωπο να έρθει να καταθέσει -από ποιους;-
από τους λαµπρούς και επώνυµους, τους οποίους η εκτελεστική
εξουσία ή η Βουλή έχει βάλει σε διάφορα πόστα, διευθυντές,
προέδρους ∆ΕΚΟ, διοικητικών συµβουλίων, δικαστικούς κ.λπ..

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει ένα ζήτηµα µεγάλο. Αυτά που κάνουµε,
επιστρέφουν πίσω ως αποτελεσµατικότητα ή τα κάνουµε και αι-
σθανόµαστε δικαιωµένοι, επειδή τα κάναµε, αλλά την επόµενη
µέρα το πρωί δεν έχουν αποτελεσµατικότητα;

Και βεβαίως, για να έρθω στο ζήτηµα της Επιτροπής Θεσµών
και ∆ιαφάνειας, δεν είναι ανάγκη να πάµε στα άρθρα 146 και 147
και µετά από δύο, τρία, πέντε χρόνια, ανεξαρτήτως Προεδρείου
Βουλής και ανεξαρτήτως Κυβέρνησης και πλειοψηφίας, να υπάρ-
χει ανταγωνισµός εδώ στην Αίθουσα, για την ερµηνεία των άρ-
θρων 146 και 147. Αυτό είναι απολύτως επικίνδυνο. Είναι
νοµοθετικά εξαιρετικά χαλαρό και δεν οδηγεί στο αποτέλεσµα
που θέλουµε. Να βρεθεί ένας άλλος τρόπος, µε τον οποίο να
υποχρεώνονται αυτοί που θα έρθουν στην Επιτροπή Θεσµών και
∆ιαφάνειας, να κάνουν τη δουλειά τους. Αν η όποια πλειοψηφία,
η Βουλή δηλαδή, θέλει να φτιάξει µια εξεταστική επιτροπή, αυτό
είναι έξω από την Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας.

Θα σας αναφέρω ένα παράδειγµα, για να δείτε πόσο βαρύ-
τητα έχει αυτή η επιτροπή, που θα έπρεπε να έχει πάρα πολύ µε-
γάλη βαρύτητα, τη µεγαλύτερη βαρύτητα απ’ όλες τις επιτροπές
του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Πριν από αρκετές εβδοµάδες διάβασα –δεν συµµετέχω στην
επιτροπή- ότι ήρθε ο Πρόεδρος της Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών
για τις υποκλοπές, ο οποίος ούτε λίγο, ούτε πολύ µετά από ερω-
τήσεις είπε: «∆εν µπορώ να διασφαλίσω ως Πρόεδρος αυτής της
Ανεξάρτητης Αρχής, τη στεγανότητα των τηλεφωνικών επικοι-

νωνιών». Σε ποια Κοινοβουλευτική ∆ηµοκρατία δεν θα είχε αµέ-
σως κινητοποιηθεί ο µηχανισµός της άµυνας; Ή το σύνολο της
επιτροπής έπρεπε να παραιτηθεί ή έπρεπε να τον εγκαλέσουν. Τί-
ποτα δεν έγινε. ∆εν είναι προσωπικό για τον Πρόεδρο τον κ. Πα-
παϊωάννου. ∆εν το θέτω σε αυτή τη βάση.

Ποια δηµοκρατία έχουµε, όταν έρχονται άνθρωποι στην Επι-
τροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας και λένε: «∆εν µπορώ να κάνω,
είµαι ανίκανος να κάνω αυτό το έργο, δεν έχω τα όπλα»; Και κα-
θόµαστε και τους παρακολουθούµε. Για ποια άρθρα 146 και 147
µιλάµε; Εγώ σας είπα το πιο απλό.

Άρα, εγώ θεωρώ ότι αυτό είναι λάθος. ∆εν θα λειτουργήσει.
Θα είναι πρόσκοµµα στην εσωτερική µας συνεννόηση. Σε δύ-
σκολες στροφές του πολιτικού βίου, θα σπείρει νοµίζω διχόνοια
και διαφωνία. ∆εν υπάρχει κανένας λόγος, ειδικά σ’ αυτή την επι-
τροπή, που πρέπει να είναι στην κορωνίδα.

Επίσης, είναι καλή η ενηµέρωση µόνο της Βουλής. Είδα ότι
έγινε δεκτή και η πρόταση του κ. Παυλόπουλου για τις µεγάλες
συµβάσεις, τις συµβάσεις των άνω των 20 εκατοµµυρίων, να είναι
ανεξάρτητη η εφαρµογή από την προδιαδικασία εδώ στη Βουλή
και την ενηµέρωση. Είναι πολύ σωστό. ∆εν ξέρω, όµως, αν αυτό
το πράγµα ως συζήτηση εδώ, έρχεται να συµβάλει. ∆ιότι η ενη-
µέρωση για τους Βουλευτές είναι µια τυπική διαδικασία. ∆εν µπο-
ρούν να µπουν στην ουσία. ∆εν είναι τεχνοκράτες, δεν είναι
οικονοµικοί, αν θέλετε, επιστήµονες, δεν θα ξέρουν το θέµα.
Απλώς θα γίνει µια συζήτηση. Κουβέντα για το αν είναι αναγκαίο
ένα έργο ή δεν είναι αναγκαίο ένα έργο και την αποτελεσµατι-
κότητά του. Αυτό δεν έχει σχέση µε τη σύµβαση. Η σύµβαση είναι
καθαρά κοστολόγιο του κράτους, το οποίο ελέγχει το Ελεγκτικό
Συνέδριο. Επίσης ελέγχεται αν υπάρχουν ενστάσεις.

Νοµίζω ότι δεν προσφέρει πολλά πράγµατα αυτή η συζήτηση
καίτοι δεν είµαι αρνητικός. Αλλά στην ουσία, φορτώνουµε τη
Βουλή και τους Βουλευτές και τη διαδικασία εδώ, µε πολλά πε-
ρισσότερα πράγµατα, δηλαδή αυξάνουµε τις αρµοδιότητες και
άρα, χαλαρώνουµε την επιστασία και την επαγρύπνηση του Βου-
λευτή, χωρίς να έχουµε την ανάλογη αποτελεσµατικότητα.

∆υο κουβέντες για το Γραφείο Προϋπολογισµού. Είναι σωστό
να υπάρχει ένα Γραφείο Προϋπολογισµού στη Βουλή για να µπο-
ρούν κατ’ αρχάς οι Βουλευτές να έχουν πρωτογενή πληροφο-
ρία. ∆εύτερον, η ίδια η Βουλή αυτό το τόσο σηµαντικό, τον
προϋπολογισµό –και ξέρουµε πολύ καλά τι σηµαίνει προϋπολο-
γισµός, το καταλάβαµε ακόµη καλύτερα σ’ αυτές τις δύσκολες
εποχές, που ζούµε- να µπορεί να τον παρακολουθεί. Όµως, από
αυτό το άρθρο πρώτα απ’ όλα λείπει ο οργανισµός, κύριε Πρόε-
δρε. ∆ηλαδή, πόσους και τι θα έχει αυτό το Γραφείο Προϋπολο-
γισµού;

Επίσης, µας βρίσκετε εξαιρετικά αντίθετους στους νέους διο-
ρισµούς. Πρόσφατα µπήκαν διακόσιοι τόσοι άνθρωποι στη
Βουλή. Απ’ ό,τι πληροφορήθηκα, όσο µπόρεσα να ψάξω, έχουν
εξαιρετικά βιογραφικά. Έχουµε ξεπεράσει τους χίλιους διακόσι-
ους, χίλιους τριακόσιους ανθρώπους, απ’ ό,τι ξέρω.

Να χρησιµοποιηθούν και να αξιολογηθούν οι υπάρχοντες. ∆εν
µπορούµε να «φουσκώνουµε» και άλλο τη Βουλή. Να σταµατήσει
αυτό το πράγµα εδώ. Υπάρχει µια τάση στην προσπάθειά µας να
κάνουµε περισσότερα και να προσφέρουµε περισσότερα, να βά-
ζουµε περισσότερους ανθρώπους. Ουκ εν τω πολλώ το ευ, αλλά
εν τω ευ το πολύ. Η αποτελεσµατικότητα µετράει και όχι ο κό-
σµος ο πολύς. Το ίδιο ισχύει και για τις προαγωγές.

∆εν µπορούµε, ανεξαρτήτως χρόνου, έναν υπάλληλο της Βου-
λής µε βαθµό Α’ να τον κάνουµε προϊστάµενο ∆ιεύθυνσης. ∆εν γί-
νεται αυτό. ∆εν γίνεται σε καµµία γωνία του δηµοσίου! Να βρεθεί
άλλος τρόπος. ∆ιαφορετικά δηµιουργούµε προϋποθέσεις σοβα-
ρής γκρίνιας µεταξύ των ανθρώπων που βοηθούν την κοινοβου-
λευτική διαδικασία, αλλά και µεταξύ των κοµµάτων σ’ αυτή την
Αίθουσα.

Με αυτά και µε αυτά, κύριε Πρόεδρε, κρίνω θετική τη συζή-
τηση που έγινε σήµερα µε τις απόψεις που κατετέθησαν. Θεωρώ
ότι πρέπει να υπάρχει οπωσδήποτε µια συνεδρίαση -και θα ήθελα
να ζητήσω την άποψη και του Προεδρείου σ’ αυτό- µε την έναρξη
της Ολοµέλειας, αφού σήµερα τελειώνουµε, για την ενδυνάµωση
του ρόλου του Βουλευτή σ’ αυτή την Αίθουσα. Το έχουµε πραγ-
µατικά ανάγκη. Οι στιγµές που περνάµε και θα περάσουµε είναι
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εξαιρετικά σηµαντικές για να µεταφερθεί αυτούσια και εν δυνά-
µει η άποψη της κοινωνίας µέσα από τον εκλεκτό της κοινωνίας
που είναι ο Βουλευτής. Να µην το ξεχνάµε ποτέ αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε

και εµείς, κύριε Κωνσταντίνε Μαρκόπουλε. Ωραία σας ακούσαµε
σήµερα.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος Πα-
πουτσής έχει το λόγο για δώδεκα λεπτά από το Βήµα της Βου-
λής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
εποχή µας χαρακτηρίζεται από κρίση εµπιστοσύνης των πολιτών
προς τους πολιτικούς θεσµούς. Είναι αυτό που επιτρέπει την ισο-
πέδωση των πάντων, των πολιτικών επιλογών, αλλά και την ισο-
πέδωση των προσώπων.

Η αλήθεια είναι ότι η εποχή µας είναι µια θυελλώδης εποχή µε-
γάλων ανακατατάξεων και ανατροπών. ∆ιαρκώς, αντιµετωπί-
ζουµε µια υφέρπουσα και επικίνδυνη µετάλλαξη των αξιών.
Αντιµετωπίζουµε µια πρωτοφανή αναδιάταξη των προτεραιοτή-
των της κοινωνίας και µια βίαιη επίθεση των οικονοµικών συµφε-
ρόντων ενάντια στην πολιτική και στους πολιτικούς θεσµούς.
Αντιµετωπίζουµε τη διεύρυνση των κοινωνικών ανισοτήτων και
της φτώχειας που αυξάνεται απειλητικά και αυτό µε τη σειρά του
έρχεται να προσθέσει ακόµα περισσότερη αµφισβήτηση των πο-
λιτών προς τους πολιτικούς.

Η κοινωνία µας, λοιπόν, έχει ανάγκη σήµερα από ένα σταθερό
πλαίσιο αξιών και ιδανικών, από ένα πλαίσιο δηµοκρατικών θε-
σµών και κρατικών δοµών, ένα νέο πρότυπο πολιτικής, κοινωνι-
κής και οικονοµικής πρακτικής.

Γι’ αυτό θεωρώ ότι είναι απολύτως µεγάλη ανάγκη, είναι αδή-
ριτη ανάγκη για την κοινή µας δέσµευση, για την κοινή δέσµευση
όλων µας, για µια µεγάλη ανατροπή υπέρ του δηµοσίου ήθους,
υπέρ της ανεξαρτησίας του πολιτικού συστήµατος, της διαφά-
νειας και του κοινωνικού ελέγχου. Μια νέα, δηλαδή, προοδευτική
αλλαγή για την οργάνωση της κοινωνίας του µέλλοντος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι απόλυτα βέβαιος ότι συµ-
φωνείτε όλοι πως καµµία µεγάλη µεταρρύθµιση δεν µπορεί να
γίνει και δεν πρόκειται να γίνει, καµµία µεγάλη αλλαγή, όπου
χρειάζεται συναίνεση του λαού, εάν δεν αποκαταστήσουµε την
εµπιστοσύνη των πολιτών προς τους δηµοκρατικούς θεσµούς
της χώρας µας. Η δηµοκρατία µας σήµερα χρειάζεται την αξιο-
πιστία και την ουσιαστική, την βαθιά λειτουργία των θεσµών.

Γι’ αυτό επιµένω στον πρωταγωνιστικό ρόλο της Βουλής. Γι’
αυτό επιµένω ότι η Βουλή πρέπει να είναι εκείνη που θα πάρει
την πρωτοβουλία και θα σπάσει τον φαύλο κύκλο της διαφθο-
ράς, της κατάχρησης της εξουσίας, της διαπλοκής και της προ-
σβολής της έννοιας του δηµοσίου συµφέροντος.

Η Ελλάδα σήµερα έχει ανάγκη από µια µεγάλη υπέρβαση στις
πρακτικές, στην αντίληψη και στη νοοτροπία. Πιστεύω ότι είναι η
Βουλή των Ελλήνων ο κατ’ εξοχήν χώρος για να παρασχεθούν
οι εγγυήσεις για τη συµµετοχή όλων των πολιτών στην πολιτική
διαδικασία, στην οικονοµική και κοινωνική ζωή του τόπου. Είναι
εδώ ο χώρος που µπορούµε να διαµορφώσουµε τις εγγυήσεις
για την ισότητα, την ισοπολιτεία, την ισονοµία για όλους τους πο-
λίτες χωρίς διακρίσεις.

Αυτές είναι οι µεγάλες προκλήσεις του σήµερα για τη δηµο-
κρατία. Πρέπει να σας πω ότι χαίροµαι ιδιαίτερα γιατί από τη ση-
µερινή συζήτηση, ανεξάρτητα από τις διαφορετικές
προσεγγίσεις στα επιµέρους θέµατα, νοµίζω ότι αυτός είναι και
ο κοινός τόπος.

Θεωρώ ότι όλοι µας αναγνωρίζουµε ότι το µεγάλο ζητούµενο
της εποχής µας είναι το χτίσιµο των θεσµών που θα απαντούν
και θα θωρακίζουν τη δηµοκρατία απέναντι στα µεγάλα και
ισχυρά συµφέροντα. Των θεσµών που θα υψώσουν τείχος αντί-
στασης στην όσµωση που επιχειρούν αυτά τα συµφέροντα µε τις
εξουσίες εις βάρος του λαού και της χώρας, εις βάρος του δη-
µοσίου συµφέροντος.

Αυτές οι προκλήσεις δεν είναι µόνο για εµάς, δεν είναι µόνο
για την Ελλάδα, είναι για ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά
πιστεύω και για όλες τις σύγχρονες δηµοκρατίες στον κόσµο.

Θέλω να σταθώ σε δύο χαρακτηριστικά παραδείγµατα που

αποδεικνύουν ότι αυτές οι προσπάθειες γίνονται σε παγκόσµιο
επίπεδο, έτσι ώστε να τεθούν υπό δηµοκρατικό έλεγχο οι πανί-
σχυροι θεσµοί, οι οποίοι µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο απέ-
κτησαν εξουσίες, ιδιαίτερα στον τοµέα της οικονοµίας.
Αναφέροµαι στους θεσµούς του χρηµατοπιστωτικού συστήµα-
τος, αλλά και στη µεγάλη νέα δύναµη της εποχής µας που ακούει
στο όνοµα «κερδοσκοπικά funds».

Πρώτο παράδειγµα είναι η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.
Παρά το γεγονός ότι από τις συνθήκες της Ένωσης έχει περι-
βληθεί µε µια ιδιαίτερη ανεξαρτησία στη λειτουργία της, η Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα λογοδοτεί υποχρεωτικά, σε τακτικά
µάλιστα χρονικά διαστήµατα, όχι µόνο στο Συµβούλιο των
Υπουργών, αλλά και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Κι αυτό γιατί
ολοένα και περισσότερο αναγνωρίζεται και το αποδέχονται
ακόµη και οι τραπεζίτες ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο είναι ο
πλέον δηµοκρατικός και αντιπροσωπευτικός θεσµός που εκπρο-
σωπεί απευθείας τους πολίτες της Ευρώπης και µόνο από εκεί
µπορεί να αντληθεί η απαραίτητη δηµοκρατική νοµιµοποίηση των
αποφάσεών τους.

∆εύτερο παράδειγµα είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερι-
κής. Παρά το γεγονός ότι είναι µια χώρα µε εξελιγµένους και
εκτεταµένους µηχανισµούς ελέγχου και εκεί αναζητούνται διαρ-
κώς νέοι δρόµοι για τον έλεγχο των πανίσχυρων κερδοσκοπικών
κεφαλαίων. Θα έχετε παρακολουθήσει, βεβαίως, ότι πρόσφατα ο
Πρόεδρος Οµπάµα παρουσίασε ένα πολύ µεγάλο, πολύ σοβαρό
νοµοσχέδιο για τον έλεγχο της Wall Street, το οποίο ψηφίστηκε
µάλιστα µόλις χθες το βράδυ από τη Γερουσία. Παρά το γεγονός
ότι τα συµφέροντα αντιστάθηκαν µε πολύ σθεναρό τρόπο, τα lob-
bies δούλεψαν για αρκετό χρονικό διάστηµα, καθυστέρησαν την
πρώτη ψήφισή του στη Γερουσία όπου µάλιστα δεν συγκέντρωσε
την πλειοψηφία, χθες υιοθετήθηκε.

Αυτό, λοιπόν, που σε όλες τις δηµοκρατικές χώρες ενώνει τις
πολιτικές δυνάµεις που σέβονται τον εαυτό τους, που σέβονται
τα Συντάγµατά τους, είναι αυτή η προσπάθεια για περισσότερη
διαφάνεια και λογοδοσία.

Αυτές ακριβώς, όµως, είναι και οι κοινές µας αξίες. Είναι αυτά
τα στοιχεία που είναι γραµµένα στο DNA της δηµοκρατίας από
τότε που γεννήθηκε στην Ελλάδα. Είναι αυτά που ο Αριστοτέλης
µάς µεταφέρει, δηλαδή τη «τριττή διάκριση» των εξουσιών και
το «κατά µέρος άρχων και αρχόµενος», το να είναι, δηλαδή, κα-
νείς άρχων και αρχόµενος. Πρόκειται για τα στοιχεία αυτά που
πέρασαν στη σύγχρονη Ευρώπη και την Αµερική µέσω του ∆ια-
φωτισµού κι έχουν µπολιάσει τα Συντάγµατα όλων των σύγχρο-
νων δηµοκρατιών.

Αυτές, λοιπόν, είναι οι κοινές µας δηµοκρατικές αξίες και
αυτές πρέπει να έχουµε ως οδηγό σε κάθε κοινοβουλευτική µε-
ταρρύθµιση, που είναι ανάγκη να γίνεται σε τακτά χρονικά δια-
στήµατα, µιας και το Κοινοβούλιο είναι ένας ζωντανός θεσµός, ο
οποίος πρέπει να λειτουργεί και πρέπει να παρακολουθεί την εξέ-
λιξη της ίδιας της δηµοκρατίας.

Σε αυτή ακριβώς την κατεύθυνση κινούνται οι προτάσεις τις
οποίες έκανε σήµερα ο Πρόεδρος της Βουλής και τις οποίες συ-
ζητούµε σήµερα για την τροποποίηση του Κανονισµού. Σε αυτή
ακριβώς τη φιλοσοφία υπακούουν όλες οι ρυθµίσεις οι οποίες
προωθούνται, γι’ αυτό και συµφωνούµε απόλυτα µε τις προτά-
σεις αυτές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Θέλω, όµως, να σταθώ στην ενίσχυση του ελεγκτικού ρόλου
του Κοινοβουλίου. Σε ό,τι αφορά την εκτέλεση του κρατικού προ-
ϋπολογισµού στις συµβάσεις του δηµοσίου και στα εξοπλιστικά
προγράµµατα, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι αυτές οι νέες διατά-
ξεις φοβίζουν και όλοι έχουµε τους φόβους αυτούς, αλλά θέλω
να ενθαρρύνω όλους µας να λειτουργήσουµε µε τον καλύτερο
δυνατό τρόπο στην ενίσχυση αυτών των θεσµών.

Η προσωπική µου εµπειρία από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο,
όταν οι αντίστοιχοι θεσµοί άρχισαν να λειτουργούν -και αναφέ-
ροµαι κυρίως στον έλεγχο και στην παρακολούθηση του προϋ-
πολογισµού- είναι εξαιρετικά θετική. Και είναι θετική, γιατί µε την
πάροδο των χρόνων, σιγά-σιγά, άρχισαν να δηµιουργούνται θε-
σµικές υπηρεσίες, θεσµικές λειτουργίες και αντίστοιχες υπηρε-
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σίες, που µπορούν να τις υπηρετήσουν µέσα στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο κι έτσι κατέστη δυνατή η άσκηση αυτής της εξουσίας.

Αντιλαµβάνοµαι αυτό το οποίο είπε µόλις προηγουµένως ο κ.
Μαρκόπουλος για την πλήρη αξιοποίηση, την αξιολόγηση όλου
του προσωπικού της Βουλής και βεβαίως αυτό πρέπει να γίνει
οπωσδήποτε για την ορθολογική διαχείριση του ανθρώπινου δυ-
ναµικού, αλλά εκείνο που έχει πολύ µεγάλη σηµασία είναι η επι-
τυχία της θεσµικής παρέµβασης. Η επιτυχία της θεσµικής
παρέµβασης χωρίς το προσωπικό µε τα απαραίτητα επιστηµο-
νικά δεδοµένα, δεν µπορεί να υπάρξει. Θα αποτύχει εκ των πραγ-
µάτων.

Ωστόσο, θέλω να σταθώ στην πολιτική αξία αυτής της κίνη-
σης, γιατί η Βουλή και οι Βουλευτές, εµείς ως εκπρόσωποι του
ελληνικού λαού, αποκτούµε το θεσµικό έρεισµα, δυνάµει του
οποίου θα έχουµε τη δυνατότητα να ελέγξουµε τη διαχείριση του
δηµοσίου χρήµατος από την εκτελεστική εξουσία. Έτσι, επανα-
τοποθετείται σε ορθό πλαίσιο η διάκριση των εξουσιών και επι-
τυγχάνεται η αρχή του «κατά µέρος άρχων και αρχόµενος». Η
εκτελεστική εξουσία είναι, βεβαίως, ισχυρή και ανεξάρτητη, αλλά
µε τις αλλαγές που προωθούµε φτάνει η ώρα της λογοδοσίας
και της διαφάνειας.

Φυσικά, όλα αυτά δεν αρκούν. ∆ιότι σήµερα εκτός από τον
έλεγχο που πρέπει να ασκηθεί προς την Κυβέρνηση υπάρχει και
η αναγκαιότητα -πολλές φορές- να ελεγχθούν διάφορες πτυχές
της δηµόσιας ζωής. Γι’ αυτό είναι εξίσου σηµαντική η ενίσχυση
του ρόλου της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας και κυρίως η
απονοµή προς αυτήν την επιτροπή της εξουσίας, να καλεί και να
καταθέτουν σε αυτήν ενόρκως πάσης φύσεως δηµόσια πρό-
σωπα.

Θεωρώ ότι ακριβώς αυτή η απονοµή εξουσίας αποτελεί µια
εξέχουσα προαγωγή της διαφάνειας, αλλά και της ποιότητας της
ενηµέρωσης του Κοινοβουλίου. Και αυτό γιατί ανά πάσα στιγµή
θα υπάρχει η δυνατότητα για το Κοινοβούλιο να πληροφορηθεί
άµεσα αυτά που ενδιαφέρουν τους πολίτες, χωρίς να εξαρτάται
η πληροφόρηση αυτή από κανέναν, ούτε ακόµη και από τη δι-
καιοσύνη, η οποία πολλές φορές δεν έχει αρθεί στο ύψος των
περιστάσεων, ιδίως στο θέµα της ταχύτητας διερεύνησης και εκ-
δίκασης των διαφόρων υποθέσεων, αλλά βεβαίως ούτε και από
άλλα κέντρα πληροφόρησης η αντικειµενικότητα των οποίων
µπορεί να αµφισβητηθεί πάρα πολύ βάσιµα, δεδοµένου ότι ακρι-
βώς υπηρετούνται τα συµφέροντα, τα οποία εκπροσωπούν.

Υπάρχει, όµως, ακόµα µια πτυχή στην οποία θα ήθελα να
σταθώ. Γιατί οι Βουλευτές, εκτός από ελέγχοντες, έρχεται η ώρα
που πρέπει να ελεγχθούν και εκείνοι. Και ο µόνος που είναι αρ-
µόδιος για τον έλεγχο αυτό είναι η δικαιοσύνη.

Μέχρι σήµερα, όµως, η εφαρµογή στη χώρα µας του ακατα-
δίωκτου έχει οδηγήσει σε καταχρήσεις του θεσµού της βουλευ-
τικής ασυλίας. Και η κατάχρηση αυτή έχει οδηγήσει µε τη σειρά
της στην απαξίωση των Βουλευτών και του πολιτικού κόσµου.

Η ορθή εφαρµογή του Συντάγµατος, αλλά και της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 6 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης των ∆ικαιωµάτων
του Ανθρώπου επιτάσσουν να γίνεται έλεγχος αναλογικότητας
κατά την εφαρµογή του ακαταδίωκτου του Βουλευτή. ∆ηλαδή,
να ελέγχεται το κατά πόσο η δίωξη ενός Βουλευτή αφορά σε
άσκηση των καθηκόντων του ή όχι.

Αυτό επιβάλλεται διότι το ακαταδίωκτο του Βουλευτή έρχεται
µε τη σειρά του να προσβάλλει -εν µέρει- ένα κατοχυρωµένο συ-
νταγµατικά ατοµικό δικαίωµα που είναι η παροχή δικαστικής προ-
στασίας η οποία προβλέπεται στο άρθρο 20 παράγραφος 1 του
Συντάγµατος. Με αυτόν τον τρόπο, ο περιορισµός ενός πολίτη να
προστατευτεί απέναντι στο άτοµο που φέρει την βουλευτική ιδιό-
τητα πρέπει να γίνεται µε φειδώ και µε πολύ µεγάλη προσοχή.

Θέλω να επιµείνω όµως, ότι η άσκηση των καθηκόντων είναι
έννοια που πρέπει να ερµηνευτεί µε ευρύτητα, ώστε να µην πα-
ρουσιαστούν στρεβλώσεις και να µην θιγεί ούτε κατ’ ελάχιστο η
απεριόριστη έκφραση γνώµης του Βουλευτή που θεσπίζεται από
το Σύνταγµα. Και κάθε φορά βέβαια, όλα αυτά τα δικαιώµατα θα
σταθµίζονται ξεχωριστά από τη Βουλή, η οποία θα παίρνει την
απόφασή της.

Το βέβαιο όµως, είναι ότι για όλους τους παράγοντες της πο-
λιτικής εξουσίας, είτε εκπροσωπούν την Κυβέρνηση είτε είναι

Βουλευτές, οι µέρες της ασυδοσίας έχουν παρέλθει και µπαί-
νουµε πλέον στην εποχή της λογοδοσίας και της διαφάνειας.

Τέλος θα ήθελα να πω µια φράση, όσον αφορά αυτό το θέα-
τρο του παραλόγου, το οποίο ζούµε και δυστυχώς αναγκαζόµα-
στε –τονίζω τη λέξη «αναγκαζόµαστε»- να συµµετέχουµε όλοι,
όσον αφορά στο «πόθεν έσχες».

Θα σας πω την προσωπική µου εµπειρία. Στην πραγµατικότητα
το δικό µου «πόθεν έσχες» ξεκινάει από την πρώτη µέρα της
εκλογής µου στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο το 1984. Έκτοτε υπάρ-
χει διαρκής έλεγχος. Η ισχυρότερη και η καθαρότερη πλευρά
αυτού του ελέγχου έγινε την περίοδο που ήµουν Επίτροπος στην
Ευρωπαϊκή Ένωση µε την πιο απλή διαδικασία ελέγχου. Ποια
ήταν αυτή;

Η διαδικασία είναι απλή. Ο κάθε ένας Επίτροπος δηλώνει αυτά
που έχει και αυτά βγαίνουν στο διαδίκτυο. Τίποτε άλλο. Όποιος
το αµφισβητεί µπορεί να προσβάλλει. Εάν ο Επίτροπος έχει πει
ψέµατα µε βάση αυτά που έχει δηλώσει εκπίπτει του αξιώµατός
του. Εάν θέλετε να προσθέσουµε και την πρόταση του κ. Κα-
κλαµάνη, ότι αν βρεθεί και κάτι άλλο, το οποίο δεν έχει δηλώσει,
αυτό δηµεύεται από το κράτος, ακόµα καλύτερα. Όλα τα υπό-
λοιπα θεωρώ ότι είναι εκ του περισσού και το µόνο που κάνουν
είναι να τροφοδοτούν του αντιπάλους του κοινοβουλευτισµού,
τους αντιπάλους της διαφάνειας και κυρίως να προστατεύουν
εκείνους, οι οποίοι ενώ κατά νόµο είχαν την υποχρέωση να δη-
λώνουν το «πόθεν έσχες» δεν το έχουν δηλώσει ποτέ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε και εµείς
τον κ. Παπουτσή.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Μαρουδής Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η προτεινόµενη στο Σώµα τροποποίηση του Κανονισµού έρ-

χεται σε µια χρονική συγκυρία, στην οποία πολλά ακούγονται για
την κρίση, την απορρύθµιση, την απαξίωση του πολιτικού συ-
στήµατος και του πολιτικού κόσµου γενικότερα. Είναι σαφές ότι
ορισµένες από τις προτεινόµενες αλλαγές είναι στην κατεύθυνση
αυτή -ας το πω έτσι- της ενίσχυσης του κύρους, ιδίως, του Κοι-
νοβουλίου, αλλά και των Βουλευτών.

Επιτρέψτε µου, όµως, να καταθέσω µία ερµηνευτική άποψη,
σχετικά διαφορετική. ∆εν µας φταίνε τα άρθρα του Κανονισµού
ή του Συντάγµατος για τη µείωση του κύρους του πολιτικού συ-
στήµατος.

Επίσης, όταν λέµε «πολιτικό σύστηµα», εγώ θα το περιορίσω.
Εγώ δεν βλέπω µέσα στην κοινωνία –και δεν ξέρω αν κανείς δια-
φωνεί- µια κριτική, παραδείγµατος χάριν, που οδηγεί στην κα-
τάργηση του κοινοβουλευτισµού. Εγώ δεν συναντώ µία τέτοια
κριτική. Αντιθέτως, συναντώ µία κριτική η οποία αποδοκιµάζει συ-
γκεκριµένες κυβερνητικές πρακτικές και τις συνδέει µε πρόσωπα.
Καταδικάζει ή απαξιώνει πρακτικές που ακολουθήθηκαν επί
σειρά ετών, τις οποίες ακολούθησαν συγκεκριµένες κυβερνήσεις
επί σειρά ετών. Αυτό, ναι, το συναντώ.

Επίσης, συναντώ κριτικές, τις οποίες, θα µου επιτρέψετε να
πω, συµµερίζοµαι, για τον τρόπο µε τον οποίο ασκούνται συγκε-
κριµένα προνόµια, τα οποία κάποιες στιγµές έχουν οι Βουλευ-
τές.

Πηγαίνω στο θέµα µου κατευθείαν. ∆ηλαδή, για το ζήτηµα της
βουλευτικής ασυλίας µας φταίει η διάταξη του Κανονισµού; ∆ε
µας φταίει η πρακτική που ακολούθησε το Κοινοβούλιο; ∆ε µας
φταίει ο τρόπος µε τον οποίον ερµηνεύεται κάθε φορά το εάν
πρέπει να αρθεί η ασυλία ή όχι; Μα, υιοθετώντας αυτήν την πρα-
κτική, τότε το σύνολο του Κοινοβουλίου επωµίζεται µία ευθύνη
και επωµίζεται τη φθορά του. Υπ’ αυτήν την έννοια, η πρακτική
του Κοινοβουλίου ή ο τρόπος που ερµηνεύει τη συγκεκριµένη
διάταξη είναι εκείνη που δηµιουργεί την πολιτική φθορά και όχι
η διάταξη αυτή καθεαυτή.

Την αντικαθιστούµε δε τώρα –υποθέτω ότι είναι σ’ αυτήν την
κατεύθυνση ο περιορισµός- κάνοντας τι; Και µιλώ ειδικώς για τη
βουλευτική ασυλία. Προσπαθώντας να πούµε ότι πια η άρση θα
περιορίζεται µόνο, εάν η δίωξη συνδέεται µε την πολιτική κοινο-
βουλευτική δραστηριότητα του βουλευτή -διάταξη η οποία
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υπήρχε και διατηρείται, απλώς προστίθεται το «κοινοβουλευτική»
στο «πολιτική»- εάν η δίωξη, µήνυση, έγκληση υποκρύπτει πολι-
τική σκοπιµότητα -διάταξη η οποία υπήρχε και απλώς εδώ προ-
στίθενται το «µήνυση» και «έγκληση», ενώ αναφερόταν γενικά
στη δίωξη- ενώ καταργούνται πλέον τα εξής, το ότι θα έπρεπε η
δίωξη να αποσκοπεί ενδεχοµένως στο να τρωθεί το κύρος της
Βουλής ή του Βουλευτή –αυτό είναι ένα που καταργείται- και να
παρακωλυθεί ουσιαστικώς η άσκηση του λειτουργήµατός του –
αυτό καταργείται- ή να επηρεαστεί η λειτουργία της Βουλής ή
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας.

Μπορώ να ερωτήσω το εξής. Και τα τρία αυτά δεν εµπίπτουν
στο νοηµατικό εύρος της υποκρυπτόµενης πολιτικής σκοπιµό-
τητας; Αυτές, και οι τρεις κατηγορίες, δηλαδή ότι η δίωξη σκο-
πεύει να τρώσει το κύρος του Βουλευτή, του Κοινοβουλίου ή της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας ή να τον παρακωλύσει στο λειτούρ-
γηµά του, ουσιαστικά αποτελούν νοηµατικές εξειδικεύσεις, κα-
τεύθυνση περιορισµού, εγώ θα σας έλεγα, και στίγµα για τον
τρόπο που θα πρέπει να λειτουργήσει το Κοινοβούλιο στην άρση.
∆ηλαδή, κάλλιστα διατηρούνται όλα αυτά µέσα στην έννοια της
πολιτικής σκοπιµότητας.

Εάν, λοιπόν, εξακολουθεί να θέλει το Κοινοβούλιο να προστα-
τεύει κακώς Βουλευτές, για τους οποίους ζητείται η δίωξη, και µε
την παρούσα ρύθµιση θα µπορέσει να το κάνει, γιατί θα λέει ότι
πίσω απ’ όλα αυτά υποκρύπτεται η πολιτική σκοπιµότητα. Εδώ
αυτό που πρέπει να κριθεί και να αλλάξει είναι η νοοτροπία, το
esprit de corps, εάν θέλετε, µία αντίληψη συντεχνιακή που δια-
κατέχει το Κοινοβούλιο και αυτή είναι που οδηγεί στην απαξίωση.

Παρεµπιπτόντως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα αυτά εγώ
υποστηρίζω και για το νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Το πρό-
βληµα µε το νόµο περί ευθύνης Υπουργών δεν είναι ότι γίνονται
κακές σταθµίσεις του τι πρέπει εδώ να ισορροπηθεί -και στο Σύ-
νταγµα ακόµη- το πρόβληµα µε το νόµο περί ευθύνης Υπουργών
είναι ότι δέχονται τα κόµµατα, τα οποία είναι κυβερνητικά, να συ-
γκαλύπτουν Υπουργούς, µε την ευθύνη πλέον του Κοινοβουλίου,
της Κοινοβουλευτικής τους Οµάδας και βεβαίως, να χρεώνεται
το σύνολο των Βουλευτών και της Κοινοβουλευτικής Οµάδας τις
τυχόν παράνοµες ενέργειες ενός, δύο ή τριών Υπουργών. Ενώ,
το φυσιολογικό ποιο είναι; Αφήνεις τους Υπουργούς να ελεγ-
χθούν και αίρεις από πάνω σου την ενδεχόµενη αµαρτία τους.

Πού να σκεφθεί ο συνταγµατικός νοµοθέτης ότι θα δέχονται
κόµµατα ολόκληρα να καταστρέφονται επωµιζόµενα αµαρτίες
συγκεκριµένων προσώπων; Πώς να το σκεφθεί; Και πώς έχει πο-
λιτική λογική αυτό;

Το λέω αυτό διότι σήµερα γίνεται µία συζήτηση στην οποία
πάλι –δεν ξέρω αν αληθεύει αυτό, είναι ένα ερώτηµα το οποίο
ενδεχοµένως αν χρειαστεί να το απαντήσει ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, θα ήταν σηµαντικό- άκουσα ότι αυξή-
θηκε η χρηµατοδότηση των κοµµάτων, µε κοινή υπουργική από-
φαση δύο Υπουργών. Επιτρέψτε µου, αν συµβαίνει αυτό -το
ακούω να κυκλοφορεί- µπορείτε να µου εξηγήσετε πώς θα αι-
τιολογήσει η Κυβέρνηση αλλά και αντιστοίχως τι βάρος πέφτει
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, να έχουµε, πριν από
ένα µήνα, ψηφίσει σε αυτήν εδώ την Αίθουσα την περικοπή των
συντάξεων και να έρχεται τώρα να γίνεται αύξηση της χρηµατο-
δότησης των κοµµάτων; Γιατί µιλάµε για τον τρόπο µε τον οποίον
δοµείται η αξιοπιστία, η αξιοπρέπεια του πολιτικού συστήµατος.
Αυτά είναι που θα την ακυρώσουν στην πράξη και αυτό είναι,
κατά τη γνώµη µου, το µεγάλο ζήτηµα.

Άκουσα, παραδείγµατος χάριν, την τοποθέτηση του αξιότιµου
Προέδρου της Βουλής για το θέµα του «πόθεν έσχες». Εγώ έχω
κατ’ επανάληψη τοποθετηθεί για το «πόθεν έσχες». Το «πόθεν
έσχες» είναι µια φωτογραφική απεικόνιση περιουσιακής κατά-
στασης. Κάποιος ο οποίος έχει πάρει «µαύρα» χρήµατα και ξέρει
ότι υπόκειται σε έλεγχο «πόθεν έσχες», προφανώς δεν είναι
ανόητος να περιλάβει το «µαύρο» χρήµα µέσα στη δήλωση του
«πόθεν έσχες». ∆εν λέω να µην γίνεται η δήλωση. Αλλά από το γί-
νεται µέχρι το να θεωρούµε ότι εγκαθιδρύσαµε τη διαφάνεια στο
ζήτηµα των άδηλων «µαύρων» υποκρυπτόµενων συναλλαγών,
εκνόµων πολλές φορές, µέχρι από εκεί και πέρα να λέµε ότι θα
λύσουµε το ζήτηµα αυτό µε το διαδίκτυο απέχει.

Εγώ θα δεχόµουν την παρατήρηση του κ. Παπουτσή, κανένας

έλεγχος σε καµµία επιτροπή, ανάρτηση στο διαδίκτυο ώστε ο
πολίτης ο οποίος διαπιστώνει την αναντιστοιχία των περιουσια-
κών στοιχείων, να µπορεί να το καταγγείλει. Αυτό το καταλα-
βαίνω. Εάν, όµως, έχουµε ελεγκτικό σύστηµα που είναι «πήγαινε
στις επιτροπές», τότε ποία η χρεία της αναρτήσεως στο διαδί-
κτυο; ∆ιότι τότε το ερώτηµα το οποίο δηµιουργείται είναι: Μα ή
µας καλύπτει ο ελεγκτικός µηχανισµός, οπότε σταµατάµε τον
έλεγχο εκεί -διενεργήθηκε ο έλεγχος, αν διαπιστώθηκε κάτι
έκνοµο, ελέγχεται αυτός ο οποίος έχει παρανοµήσει, αλλά δεν
είναι ανάγκη να γίνεται προσιτή στο ευρύ κοινό η περιουσιακή
κατάσταση Βουλευτή- άλλως, ας πάµε σε ένα σύστηµα δηµο-
σιότητας, καταργώντας, όµως, ταυτόχρονα περιττούς ελεγκτι-
κούς µηχανισµούς οι οποίοι ενδεχοµένως δεν έχουν νόηµα.

Στα πολύ θετικά της συγκεκριµένης ρυθµίσεως, θα µου επι-
τρέψετε να σας πω ότι κατά τη γνώµη µου είναι τα άρθρα 1 και
2, προδικασία και διπλή ανάγνωση του νοµοσχεδίου. Εγώ δε -
πάλι είναι κάτι το οποίο έχω υποστηρίξει- θεωρώ ότι τουλάχιστον
στις επιτροπές θα πρέπει κάποια στιγµή να επιµείνουµε στην κατ’
άρθρον συζήτηση. Θα υπάρξει µεγάλη βελτίωση της ποιότητας
της νοµοθεσίας εάν επιµείνουµε στην κατ’ άρθρον συζήτηση. ∆εν
θα υπάρξει τόσο µεγάλη απώλεια χρόνου. Θα σας έλεγα δε ότι
αυτό, αν µη τι άλλο, επειδή υπάρχει ο περιορισµός του αριθµού
των συνεδριάσεων, ο περιορισµός αυτός που συχνά συνδέεται
µε το κόστος ευρύτερα λειτουργίας της Βουλής, ας αποσυνδε-
θεί και ας αφεθεί στην κρίση της επιτροπής το να επεκτείνει τις
συνεδριάσεις της τόσο ώστε να θεωρήσει ότι έχει εξαντλήσει το
έργο της.

Πράγµατι, όµως, τα άρθρα 1 και 2 είναι σηµαντικές καινοτο-
µίες που, κατά τη γνώµη µου, θα συµβάλουν στη βελτίωση του
επιπέδου του νοµοθετικού έργου.

Εκείνο το οποίο δηµιουργεί επιφυλάξεις, σε µένα τουλάχιστον,
είναι αυτό το ζήτηµα του ελέγχου των συµβάσεων. Νοµίζω ότι
εξακολουθεί να διατηρεί τη διατύπωση «Καθιέρωση Κοινοβου-
λευτικού Ελέγχου ∆ηµοσίων Συµβάσεων», παρ’ ότι στην πραγ-
µατικότητα πρόκειται πλέον περί µιας ενηµερώσεως. Γιατί το λέω
αυτό; Να καταθέσω και την επαγγελµατική µου εµπειρία εδώ.
Είναι εξαιρετικά τεχνικά τα ζητήµατα αυτά.

Το κρίσιµο στις περισσότερες απ’ αυτές τις συµβάσεις είναι οι
προδιαγραφές τους και οι προδιαγραφές είναι κατ’ εξοχήν ένα
τεχνικό θέµα. Η ενηµέρωση εδώ του Κοινοβουλίου, εάν στόχο
έχει να πει ότι «εγώ σας καταθέτω µια σύµβαση διακοσίων σελί-
δων και αυτό κάναµε» το καταλαβαίνω. Αλλά γι’ αυτό ίσως να αρ-
κούσε και µια απλή ανακοίνωση, ώστε όποιος συνάδελφος
ενδιαφέρεται, να ξέρει ότι κατηρτίσθη µια τέτοια σύµβαση και
από εκεί και πέρα να ασχοληθεί και να ασκήσει κοινοβουλευτικό
έλεγχο.

∆εν µπορεί, όµως, αυτό να αποτελεί καθ’ οιονδήποτε τρόπο
ένα είδος νοµιµοποιήσεως, έστω καθ’ υποφοράν, της συγκεκρι-
µένης πράξεως, της συγκεκριµένης αποφάσεως της κυβερνή-
σεως και να εµπλέκεται το Κοινοβούλιο σ’ αυτό. Εδώ, λοιπόν,
κατά τη γνώµη µου είναι µια δύσκολη στάθµιση και αυτό είναι
που θα πρέπει να προστατευθεί. Είναι σηµαντικά βελτιωµένο στη
συγκεκριµένη κατεύθυνση από την αρχική διατύπωση και µε
αυτή την έννοια θα το υπερψηφίσουµε.

Στο ζήτηµα το οποίο ετέθη για την Επιτροπή Θεσµών και ∆ια-
φάνειας, εµείς θεωρούµε ότι ορθή είναι η ρύθµιση. Εντάξει, αντι-
λαµβάνοµαι την επιφύλαξη, αλλά θεωρώ ότι είναι µάλλον
δογµατικού τύπου η επιφύλαξη αυτή ότι, αφού έχουµε πει ότι
υπάρχουν εξεταστικές επιτροπές, ας µην εξοπλίσουµε την Επι-
τροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας και να την µετατρέψουµε σε µια
οιονεί εξεταστική. Στην πράξη, όµως, πολλές φορές µπορεί να
θέλει ειδικώς η Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας να ασκήσει ελε-
γκτικό έργο το οποίο δεν µπορεί, γιατί υπάρχουν άνθρωποι οι
οποίοι δεν έρχονται, δεν την ακούν, δεν θέλουν να συµπράξουν
και να βοηθήσουν στις εργασίες. Εποµένως το να µπορεί, ας το
πω, χρησιµοποιώντας τις δυνατότητες των άρθρων 146 και 147
να επιβάλλει στο βαθµό που είναι αυτό εφικτό την παρουσία κά-
ποιου, νοµίζω ότι είναι µια θετική ρύθµιση.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω περίπου µέσα στο χρόνο
µου, λέγοντας το εξής. Σηµαντική είναι η καινοτοµία για το Γρα-
φείο Προϋπολογισµού και είναι πολύ σηµαντικό όλο αυτό το
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οποίο γίνεται στο τελευταίο χρονικό διάστηµα στην κατεύθυνση
της αναβάθµισης του ελέγχου του προϋπολογισµού από το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο. Κατά τη γνώµη µου χρειάζεται µια σειρά από
πράγµατα ακόµα τα οποία θα καταστήσουν αποτελεσµατικότερο
τον έλεγχο, αλλά δεν είναι της παρούσης.

Θέλω µόνο να πω ένα πράγµα. Εγώ θα συνταχθώ µε την
άποψη που θα ήθελε αυτό το Γραφείο να µην είναι µια υπηρεσία
–ας το πω έτσι- της Βουλής υπαγόµενη στον Πρόεδρο, αλλά µια
εσωτερική, ανεξάρτητη όµως, υπηρεσία της Βουλής στην οποία
θα προΐσταται ένα πρόσωπο εγνωσµένου κύρους, τοποθετηµένο
µε απόφαση ενδεχοµένως της ∆ιάσκεψης των Προέδρων µε αυ-
ξηµένη την πλειοψηφία, ακριβώς για να ενισχυθεί η ποιότητα
αυτού του ελέγχου και για να αποκλειστεί οποιαδήποτε σκέψη,
έστω και προς τα έξω, ειδικά σε µια στιγµή που χρειαζόµαστε
την ενίσχυση τέτοιου είδους ελεγκτικών µηχανισµών, ακριβώς
για να πείσουµε ότι πλέον κάτι έχει αλλάξει στην παρακολούθηση
των δηµόσιων οικονοµικών.

Εγώ, λοιπόν, εκεί περισσότερο από την ίδρυση ενός γραφείου
και αφού κάνουµε αυτό το σηµαντικό βήµα και αφού πηγαίνει το
ελληνικό Κοινοβούλιο σε αυτή την κατεύθυνση, θα προσέβλεπα
στην ίδρυση µιας ανεξάρτητης εσωτερικής υπηρεσίας στα πρό-
τυπα ακόµα της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, που πα-
ράγει χωρίς, όµως, οιανδήποτε διοικητική ή ιεραρχική υπαγωγή
τα πορίσµατά της, τις κριτικές της, τις σκέψεις της και τις θέτει
στη διάθεση των Βουλευτών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σας ανακοινώνω ότι οι Υπουργοί Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Οικονοµικών, Εξωτερικών,
Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Υποδοµών,
Μεταφορών και ∆ικτύων κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση της
Σύµβασης για το δίκαιο των χρήσεων των διεθνών υδατορευµά-
των πλην εκείνων που αφορούν τη ναυσιπλοΐα».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή
Επίσης, η ∆ιαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης: «Αναβάθµιση του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης».

Οι Ειδικές Μόνιµες Επιτροπές Ελληνισµού της ∆ιασποράς,
Προστασίας Περιβάλλοντος, Έρευνας και Τεχνολογίας, Ισότη-
τας, Νεολαίας και ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου, Περιφερειών και
Οδικής Ασφάλειας καταθέτουν τις εκθέσεις τους σύµφωνα µε το
άρθρο 43 Α’ παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής.

(Οι παραπάνω εκθέσεις των Ειδικών Μόνιµων Επιτροπών κα-
ταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:

ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ
ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ ΙΓ’ – ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
ΕΙ∆ΙΚΗ ΜΟΝΙΜΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ
ΕΛΛΗΝΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ∆ΙΑΣΠΟΡΑΣ

ΕΚΘΕΣΗ

ΤΗΣ ΕΙ∆ΙΚΗΣ ΜΟΝΙΜΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΛΛΗΝΙΣΜΟΥ
ΤΗΣ ∆ΙΑΣΠΟΡΑΣ

ΠΡΟΣ ΤΗ ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

Κατά την Α’ Τακτική Σύνοδο της ΙΓ’ Περιόδου, η Ειδική Μόνιµη
Επιτροπή Ελληνισµού της ∆ιασποράς συνεστήθη µε την υπ’
αριθµ. 12652/9082 από 4 Νοεµβρίου 2009 απόφαση του Προέ-
δρου της Βουλής, σύµφωνα µε το άρθρο 43 Α’ του Κανονισµού
της Βουλής.

Η Επιτροπή συγκροτείται από 30 µέλη και αποτελέσθηκε από
τους Βουλευτές κ.κ. Χρήστο Αηδόνη, Χρυσή Αράπογλου, Ιωάννη
Βλατή, Ιωάννη ∆ηµαρά, Νικόλαο Ζωΐδη, Ευδοξία – Εύα Καϊλή,
Ηλία Καρανίκα, Ευστάθιο Κουτµερίδη, Σπυρίδωνα Μοσχόπουλο,
Εµµανουήλ Μπεντενιώτη, Ελένη (Έλενα) Παναρίτη, Μιχαήλ Πα-
ντούλα, Αικατερίνη Περλεπέ – Σηφουνάκη, Εµµανουήλ Στρατάκη,
Μαρία – Γλυκερία (Μάγια) Τσόκλη, Ελπίδα Τσουρή, Θεόδωρο
Καράογλου, Γεώργιο Καρασµάνη, Γεώργιο Κασαπίδη, Αλέξαν-
δρο Κοντό, Θεόφιλο Λεονταρίδη, Βασίλειο Μιχαλολιάκο, Νικό-
λαο Παναγιωτόπουλο, Μιχαήλ Παπαδόπουλο, Σπυρίδωνα
Ταλιαδούρο, Ιωάννη Ζιώγα, Βαρβάρα (Βέρα) Νικολαΐδου, Σπυρί-
δωνα – Άδωνι Γεωργιάδη, Αθανάσιο Πλεύρη και Αναστάσιο Κου-
ράκη.

Πρόεδρος της Επιτροπής εξελέγη, στις 10 Νοεµβρίου 2009, η
κυρία Ελπίδα Τσουρή. Το αξίωµα του Α’ Αντιπροέδρου της Επι-
τροπής κατέλαβε ο κ. Σπυρίδων Ταλιαδούρος, του Β’ Αντιπροέ-
δρου ο κ. Ιωάννης Ζιώγας και του Γραµµατέως ο κ. Σπυρίδων –
Άδωνις Γεωργιάδης.

Ο Βουλευτής, κ. Ιωάννης ∆ηµαράς, που περιλαµβανόταν στην
αρχική σύνθεση της Επιτροπής, αντικαταστάθηκε από τη Βου-
λευτή κυρία Αγγελική Γκερέκου, σύµφωνα µε την υπ’ αριθµ.
8346/5598, από 9 Ιουνίου 2010, απόφαση του Προέδρου της
Βουλής.

Αντικείµενο της Επιτροπής, σύµφωνα µε το άρθρο 43Α’ του
Κανονισµού της Βουλής, είναι «η διατήρηση και προαγωγή των
σχέσεων και των δεσµών της Εθνικής Αντιπροσωπείας και του Ελ-
ληνικού Λαού µε τον απανταχού Ελληνισµό, ο συντονισµός των
δράσεων της Βουλής των Ελλήνων και του Συµβουλίου Απόδη-
µου Ελληνισµού, η µελέτη των προβληµάτων των Αποδήµων Ελ-
λήνων, η προώθηση της επίλυσής τους, καθώς και η ενίσχυση
των σχέσεων µε τα ελληνικής καταγωγής µέλη άλλων κοινοβου-
λίων».

Η δράση της Επιτροπής αποσκοπεί στην ανάδειξη του ενδια-
φέροντος του Ελληνικού Κοινοβουλίου για τον Οικουµενικό Ελλη-
νισµό, ενώ προτεραιότητά της αποτελούν τα εκπαιδευτικά και
πολιτιστικά ζητήµατα, τα θέµατα επικοινωνίας και η προβολή των
ελληνικών θέσεων στο Εξωτερικό.

Η Επιτροπή πραγµατοποίησε 16 συνεδριάσεις, συνολικής
διάρκειας 29 ωρών, κατά τις οποίες κλήθηκαν σε ακρόαση, προς
ενηµέρωση των µελών της, Υπουργοί και Υφυπουργοί, δηµόσιοι
λειτουργοί, Ακαδηµαϊκοί Καθηγητές και εκπρόσωποι Φορέων και
Οργανώσεων, όπως εµφαίνεται στο αντίστοιχο κεφάλαιο της Έκ-
θεσης.

ΙΙ. ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΕΙΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟΣΩΠΑ ΠΟΥ
ΚΛΗΘΗΚΑΝ ΣΕ ΑΚΡΟΑΣΗ

1. Συνεδρίαση της 10ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Εκλογή Προεδρείου.

2. Συνεδρίαση της 18ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Προγραµµατισµός του έργου της Επιτροπής.

3. Συνεδρίαση της 26ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής, από τον Υφυπουργό
Εξωτερικών, κύριο Σπυρίδωνα Κουβέλη, για θέµατα της αρµο-
διότητάς του.

4. Συνεδρίαση της 8ης ∆εκεµβρίου 2009
(Κοινή Συνεδρίαση της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Ελ-

ληνισµού της ∆ιασποράς, µε τη ∆ιαρκή Επιτροπή Οικονοµι-
κών Υποθέσεων και τη ∆ιαρκή Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων).

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συζήτηση επί της «Ετήσιας Έκθεσης 2008» του Συµβουλίου

Αποδήµου Ελληνισµού.
Στην Επιτροπή παρέστησαν ο κ. Στέφανος Ταµβάκης, Πρόεδρος

Σ.Α.Ε., ο κ. Κώστας Μενεγάκης, Συντονιστής Περιφέρειας Καναδά,
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ο κ. Θεόδωρος Σπυρόπουλος, Συντονιστής Περιφέρειας Η.Π.Α., ο
κ. Χάρης Γκουβέλης, Συντονιστής Περιφέρειας Αφρικής και Μέσης
Ανατολής, η κυρία Όλγα Σαραντοπούλου, Γραµµατέας Σ.Α.Ε., ο κ.
Κώστας ∆ηµητρίου, Ταµίας Σ.Α.Ε., ο κ. Γιώργος Τσούφλας, Μέλος
Συντονιστικού Συµβουλίου Περιφέρειας Κεντρικής και Νότιας Αµε-
ρικής, ο κ. Νικόλαος Τσιτσίγκος, Μέλος Συντονιστικού Συµβουλίου
Περιφέρειας Ευρώπης και ο κ. Κυριάκος Ιορδανίδης, Μέλος Εκτε-
λεστικής Επιτροπής Περιφέρειας Χωρών Πρώην Ε.Σ.Σ.∆.

5. Συνεδρίαση της 9ης ∆εκεµβρίου 2009
(Κοινή Συνεδρίαση της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Ελ-

ληνισµού της ∆ιασποράς, µε τη ∆ιαρκή Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων και τη ∆ιαρκή Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και
Εξωτερικών Υποθέσεων).

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συζήτηση επί της «Ετήσιας Έκθεσης 2008» του Συµβουλίου

Αποδήµου Ελληνισµού.
Στην Επιτροπή παρέστησαν οι κ.κ. Στέφανος Ταµβάκης, Πρόε-

δρος Σ.Α.Ε., Κωνσταντίνος Μενεγάκης, Συντονιστής Καναδά, Θε-
όδωρος Σπυρόπουλος, Συντονιστής Η.Π.Α., Χάρης Γκουβέλης,
Συντονιστής Αφρικής και Μέσης Ανατολής, Νικόλαος Τσιτσίγκος,
Μέλος του Συντονιστικού Συµβουλίου Ευρώπης, Κυριάκος Ιορδα-
νίδης, Πρόεδρος της Εκτελεστικής Επιτροπής Xωρών Πρώην
Ε.Σ.Σ.∆. και ∆ηµήτριος Βαφειάδης, Συντονιστής Νεολαίας Αφρι-
κής και Μέσης Ανατολής.

6. Συνεδρίαση της 20ης Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Ενηµέρωση – συζήτηση των µελών της Επιτροπής για τα θέ-
µατα της Οµογένειας στην Κωνσταντινούπολη, την Ίµβρο
και την Τένεδο.

7. Συνεδρίαση της 28ης Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
α) Συγκρότηση Υποεπιτροπών
β) Ενηµέρωση σχετικά µε την 3η Συνεδρίαση της Συντονι-

στικής Επιτροπής του ∆ικτύου Ελλήνων Αιρετών Αυτοδιοίκησης
της Ευρώπης.

8. Συνεδρίαση της 3ης Φεβρουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Ενηµέρωση – συζήτηση σχετικά µε τα προβλήµατα της Οµο-
γένειας στην Περιφέρεια Χωρών της πρώην Σοβιετικής Ένωσης
(Ε.Σ.Σ.∆.).

Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από τον κ. Ιβάν Σαβίδη,
Συντονιστή του Σ.Α.Ε. της Περιφέρειας Χωρών της Πρώην Ε.Σ.Σ.∆.
και βουλευτή Κρατικής ∆ούµας της Ρωσικής Οµοσπονδίας, τον κ.
Κυριάκο Ιορδανίδη, Πρόεδρο της Εκτελεστικής Επιτροπής της Πε-
ριφέρειας., την κυρία Αλεξάνδρα Προτσένκο - Πιτσατζή, Μέλος
του Συντονιστικού Συµβουλίου της Περιφέρειας, Πρόεδρο της
Οµοσπονδίας Ελληνικών Κοινοτήτων Ρωσίας, τον κ. Ιβάν Τσιτλίδη,
µέλος Συντονιστικού Συµβουλίου της Περιφέρειας και Υπεύθυνο
για θέµατα νεολαίας.

Στη συνεδρίαση παρέστησαν, επίσης, ο Υφυπουργός Εξωτερι-
κών, κ. Σπύρος Κουβέλης, ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου
Παιδείας κ. Κουλαϊδής και ο Αντιπρόεδρος της Βουλής και πρώην
Πρόεδρος της Επιτροπής Ελληνισµού της ∆ιασποράς, κ. Γρηγό-
ριος Νιώτης.

Στη συνεδρίαση παρέστησαν και η κυρία Ευγενία Κοτανίδη,
Μέλος της Συντονιστικής Επιτροπής Νεολαίας της Περιφέρειας,
Πρόεδρος Ένωσης της Ελληνικής Νεολαίας Γεωργίας, η κυρία
Ντιάνα Ζουρελίδη, ∆ιοικητής του Ιδρύµατος Υποστήριξης Περι-
φέρειας Οµογενών Χωρών της Μαύρης Θάλασσας, η κυρία Νά-
ντια Τσαπνή, Μέλος του Συντονιστικού Συµβουλίου της
Περιφέρειας, Πρόεδρος της Ελληνικής Κοινότητας Μαριούπολης,
ο κ. Βαλεντίνος Σαχµπάζοβ, µέλος του Συντονιστικού Συµβουλίου
της Περιφέρειας, Πρόεδρος της Ελληνικής Κοινότητας του Μινε-
ράλνιε Βόντι, ο κ. Θεοδωρίδης, Πρόεδρος της Οµοσπονδίας Ελ-
ληνικών Κοινοτήτων του Καζακστάν «Φιλία», ο κ. Αρκάδιος
Χιτάροβ, Πρόεδρος της Ένωσης Ελληνικών Κοινοτήτων της Αρµε-
νίας, ο κ. Φώτης Τσιτλίδης, Πρόεδρος της Ένωσης Ελληνικών Κοι-

νοτήτων της Γεωργίας, ο κ. Ραφαέλ Ντελιάνοβ, Πρόεδρος της Ελ-
ληνικής Κοινότητας της Λευκορωσίας «Πελοπόννησος», ο κ. Γκερ-
µαντσούκ, µέλος της Συντοντιστικής Επιτροπής Νεολαίας, ο κ.
Γκουροβανίδης, διερµηνέας, ο κ. Νικόλαος Σιδηρόπουλος, δηµο-
σιογράφος, ελληνικός τύπος της Περιφέρειας, ο κ. Αναστασιάδης
Βαντίµ, δηµοσιογράφος, σε εφηµερίδα της Οµογένειας «Αθηναϊ-
κός Κούριερ».

9. Συνεδρίαση της 18ης Φεβρουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από το ∆ίκτυο Ελλήνων
Αιρετών Αυτοδιοίκησης της Ευρώπης.

Στην επιτροπή παρέστησαν ο κ. Γεώργιος Κοντορίνης, Πρόε-
δρος Σ.Ε., ∆ηµοτικός Σύµβουλος SOLNA - Σουηδία, ο κ. Θεόδω-
ρος Γκοτσόπουλος, Α’ Αντιπρόεδρος Σ.Ε., ∆ηµοτικός Σύµβουλος
Παλλήνης Αττικής, ο κ. Κώστας Ριζογιάννης, Β’ Αντιπρόεδρος
Σ.Ε., ∆ήµαρχος Μπελογιάννη – Ουγγαρία, ο κ. Θέµης Καίσης,
Γραµµατέας Σ.Ε., Έπαρχος Μεσοποτάµου – Αλβανία, ο κ. Σαρά-
ντης Μπίσκας, Ταµίας Σ.Ε., ∆ηµοτικός Σύµβουλος NEU – ISEN-
BURG Γερµανίας, ο κ. Ιάκωβος Σαρηγιάννης, Γενικός ∆ιευθυντής
«Αναπτυξιακής Ανατολική Α.Ε.», Τεχνική Υποστήριξη ∆ικτύου και ο
κ. Γεώργιος Αµαραντίδης, Συντονιστής Σ.Α.Ε. Ευρώπης.

10. Συνεδρίαση της 17ης Μαρτίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Ενηµέρωση από την Υφυπουργό Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων, κυρία Εύη Χριστοφιλοπούλου, σχετικά µε θέ-
µατα εκπαίδευσης των Οµογενών.

11. Συνεδρίαση της 29ης Απριλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

∆ράσεις του Κέντρου Ελληνικής Γλώσσας για τον Απόδηµο
Ελληνισµό.

Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από τον Πρόεδρο της
Ακαδηµίας Αθηνών, κ. Πάνο Α. Λιγοµενίδη, Πρόεδρο του Κέντρου
Ελληνικής Γλώσσας και τον κ. Ιωάννη Ν. Καζάζη, Καθηγητή Κλα-
σικής Φιλολογίας του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονί-
κης και Αναπληρωτή Πρόεδρο του Κέντρου Ελληνικής Γλώσσας.

12. Συνεδρίαση της 11ης Μαϊου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής, από τον Υπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού, κ. Παύλο Γερουλάνο, για θέµατα της
αρµοδιότητάς του.

Στη συνεδρίαση παρέστησαν, επίσης, ο Πρόεδρος του Σ.Α.Ε.,
κ. Στέφανος Ταµβάκης, ο κ. Γεώργιος Αµαραντίδης, Συντονιστής
Σ.Α.Ε. Περιφέρειας Ευρώπης και ο κ. Χάρης Γκουβέλης, Συντονι-
στής Σ.Α.Ε. Περιφέρειας Αφρικής - Εγγύς/Μέσης Ανατολής.

13. Συνεδρίαση της 26ης Μαϊου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Συζήτηση, σχετικά µε τη σύνταξη της Έκθεσης της Επιτροπής
και ορισµός Εισηγητών, κατά θέµατα.

14. Συνεδρίαση της 1ης Ιουνίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής, σχετικά µε το έργο και
τις δραστηριότητες του Αµερικανικού Ελληνικού Ινστιτούτου
(American Hellenic Institute – Α.Η.Ι.).

Την Επιτροπή ενηµέρωσαν ο κ. Αλέξανδρος Χαραλαµπίδης,
Πρόεδρος του Ινστιτούτου, ο κ. Νικόλαος Λαρυγγάκης, Εκτελε-
στικός ∆ιευθυντής του Ινστιτούτου και ο κ. Θεόδωρος Σπυρόπου-
λος, Μέλος του ∆.Σ. του Ινστιτούτου και Συντονιστής Σ.Α.Ε. της
Περιφέρειας Η.Π.Α.

15. Συνεδρίαση της 17ης Ιουνίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Ενηµέρωση από την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, κυρία Άννα ∆ιαµαντοπούλου, σχετικά µε πολιτι-
κές πρωτοβουλίες για τη στήριξη και προβολή της Ελληνικής
Γλώσσας.
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Στη συνεδρίαση παρέστη, επίσης, ο κ. Γεώργιος Αµαραντί-
δης, Συντονιστής Σ.Α.Ε. Περιφέρειας Ευρώπης.

16. Συνεδρίαση της 15ης Ιουλίου 2010
Θέµατα ηµερήσιας διάταξης:

Έγκριση των Εισηγήσεων, που θα συµπεριληφθούν στην Έκ-
θεση της Επιτροπής.

Εισηγητές: Ελπίδα Τσουρή, Σπυρίδων Ταλιαδούρος, Χρυσή
Αράπογλου, Μιχαήλ Παντούλας, Μαρία - Γλυκερία (Μάγια) Τσό-
κλη, Θεόδωρος Καράογλου και Αναστάσιος Κουράκης.

III. ΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗ ΥΠΟΕΠΙΤΡΟΠΩΝ

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Ελληνισµού της ∆ιασποράς, µε οµό-
φωνη απόφασή της, κατά τη συνεδρίαση της 28ης Ιανουαρίου
2010, συγκρότησε επτά (7) γεωγραφικές και έξι (6) θεµατικές
Υποεπιτροπές, αντικείµενο των οποίων είναι η µελέτη και επε-
ξεργασία των προβληµάτων των Οµογενών σε όλο τον κόσµο,
καθώς και η υποβολή σχετικών εισηγήσεων.

Η σύνθεση των γεωγραφικών Υποεπιτροπών έχει ως ακολού-
θως:

1. Ευρώπη:
Ευστάθιος Κουτµερίδης
Σπυρίδων Ταλιαδούρος
Γεώργιος Κασαπίδης

2. Καναδάς – ΗΠΑ – Κεντρική και Νότια Αµερική:
Ιωάννης Βλατής
Θεόδωρος Καράογλου
Ηλίας Καρανίκας
Μαρία – Γλυκερία (Μάγια) Τσόκλη
Σπυρίδωνας Μοσχόπουλος
Νικόλαος Παναγιωτόπουλος
Εµµανουήλ Στρατάκης
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης
Ευδοξία - Εύα Καϊλή
Χρυσή Αράπογλου
Ελένη (Έλενα) Παναρίτη

3. Αυστραλία:
Ιωάννης Βλατής
Θεόδωρος Καράογλου
Ηλίας Καρανίκας
Σπυρίδωνας Μοσχόπουλος
Εµµανουήλ Στρατάκης
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης
Ευδοξία - Εύα Καϊλή

4. Ασία – Αφρική:
Θεόδωρος Καράογλου
Αλέξανδρος Κοντός
Βασίλειος Μιχαλολιάκος
Νικόλαος Παναγιωτόπουλος
Μαρία – Γλυκερία (Μάγια) Τσόκλη
Αθανάσιος Πλεύρης
Ελένη (Έλενα) Παναρίτη

5. Βαλκάνια και Χώρες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης:
Ευστάθιος Κουτµερίδης
Βασίλειος Μιχαλολιάκος
Μιχαήλ Παντούλας
Σπυρίδων Ταλιαδούρος
Αθανάσιος Πλεύρης
Γεώργιος Κασαπίδης
Χρυσή Αράπογλου

6. Κωνσταντινούπολη – Ίµβρος - Τενεδος:
Βασίλειος Μιχαλολιάκος
Μιχαήλ Παντούλας
Μαρία – Γλυκερία (Μάγια) Τσόκλη

Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης
Ευδοξία - Εύα Καϊλή
Χρυσή Αράπογλου
Ελένη (Έλενα) Παναρίτη

7. Ελληνισµός της Αλβανίας:
Σπυρίδωνας Μοσχόπουλος
Μιχαήλ Παντούλας
Αθανάσιος Πλεύρης
Γεώργιος Κασαπίδης

Η σύνθεση των θεµατικών Υποεπιτροπών έχει ως ακολούθως:

1. Θεσµικά ∆ίκτυα του Απόδηµου Ελληνισµού
Θεόδωρος Καράογλου

Εµµανουήλ Στρατάκης
Βαρβάρα (Βέρα) Νικολαΐδου

2. Παιδεία – Νεολαία – Πολιτισµός – Ελληνικές Έδρες Εξω-
τερικού – ∆ίκτυα Επικοινωνίας του Απόδηµου Ελληνισµού

Ιωάννης Βλατής
Ιωάννης Ζιώγας
Θεόδωρος Καράογλου
Σπυρίδωνας Μοσχόπουλος
Νικόλαος Παναγιωτόπουλος
Μιχαήλ Παντούλας
Εµµανουήλ Στρατάκης
Σπυρίδων Ταλιαδούρος
Μαρία – Γλυκερία (Μάγια) Τσόκλη
Χρυσή Αράπογλου
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης
Ευδοξία - Εύα Καϊλή

3. Ορθόδοξα Πατριαρχεία – Αρχιεπισκοπές Εξωτερικού
Ιωάννης Βλατής
Αλέξανδρος Κοντός
Βασίλειος Μιχαλολιάκος
Μιχαήλ Παντούλας
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης
Γεώργιος Κασαπίδης
Ελένη (Έλενα) Παναρίτη

4. Οικονοµία – Επενδύσεις
Ιωάννης Βλατής
Θεόδωρος Καράογλου
Ευστάθιος Κουτµερίδης
Εµµανουήλ Στρατάκης
Γεώργιος Κασαπίδης
Χρυσή Αράπογλου
Ελένη (Έλενα) Παναρίτη

5. ∆ιακεκριµένοι Έλληνες του Εξωτερικού
Ηλίας Καρανίκας
Αλέξανδρος Κοντός
Σπυρίδωνας Μοσχόπουλος
Νικόλαος Παναγιωτόπουλος
Αθανάσιος Πλεύρης
Ευδοξία - Εύα Καϊλή
Γεώργιος Κασαπίδης
Ελένη (Έλενα) Παναρίτη
Χρυσή Αράπογλου

6.Παλιννοστούντες Οµογενείς
Ευστάθιος Κουτµερίδης
Βασίλειος Μιχαλολιάκος
Σπυρίδωνας Μοσχόπουλος
Εµµανουήλ Στρατάκης
Χρυσή Αράπογλου
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IV. ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ
Α. ΥΠΟΣΤΗΡΙΞΗ ΤΩΝ ∆ΡΑΣΕΩΝ ΚΑΙ ΤΟΥ ΕΡΓΟΥ ΤΟΥ ΚΕ-

ΝΤΡΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΉΣ ΓΛΩΣΣΑΣ

ΕΙΣΗΓΗΤΡΙΑ: ΕΛΠΙ∆Α ΤΣΟΥΡΗ

Η ελληνική γλώσσα αποτελεί ουσιώδες συστατικό της ιστο-
ρίας και του πολιτισµού µας, αλλά και βασική προτεραιότητα και
άξονα δράσης για την ελληνική πολιτεία, σε ό,τι αφορά στον απα-
νταχού Ελληνισµό. Παράλληλα, τα θέµατα παιδείας και εκπαί-
δευσης, διάδοσης και διάσωσης της ελληνικής γλώσσας,
αποτελούν βασική προϋπόθεση για τη διατήρηση της εθνικής
µας ταυτότητας, ιδιαίτερα όσον αφορά στους νέους δεύτερης
και επόµενων γενεών.

Για τους λόγους αυτούς, στις 29 Απριλίου 2010, πραγµατο-
ποιήθηκε ενηµέρωση, κατόπιν πρόσκλησης, των µελών της Επι-
τροπής για τον Ελληνισµό της ∆ιασποράς, από τον Πρόεδρο της
Ακαδηµίας Αθηνών, κ. Πάνο Α. Λιγοµενίδη, Πρόεδρο του Κέντρου
Ελληνικής Γλώσσας και τον κ. Ιωάννη Ν. Καζάζη, Καθηγητή Κλα-
σικής Φιλολογίας του Αριστοτέλειου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονί-
κης και Αναπληρωτή Πρόεδρο του Κέντρου Ελληνικής Γλώσσας,
σχετικά µε τις δράσεις του Κέντρου Ελληνικής Γλώσσας (Κ.Ε.Γ.)
για τον Απόδηµο Ελληνισµό.

Πραγµατοποιήθηκε αναλυτική και διεξοδική ενηµέρωση - πα-
ρουσίαση των δράσεων του Κέντρου, µε τις οποίες συµβάλλει
ποικιλοτρόπως στην προώθηση, διάδοση και πιστοποίηση της
ελληνοµάθειας. Ειδικότερα, έγινε εκτενής αναφορά στη στρατη-
γική διαµόρφωσης διαφανούς και ολοκληρωµένου πλαισίου για
την πιστοποίηση της ελληνοµάθειας, το οποίο περιλαµβάνει µε-
ταξύ άλλων, τη λειτουργία 117 εξεταστικών κέντρων (πανεπι-
στηµίων και εγγυηµένων φορέων), και τη δηµιουργία αναλυτικού
προγράµµατος και οδηγιών διδασκαλίας των ελληνικών και µιας
βάσης δεδοµένων από 30 έγκυρα διδακτικά εγχειρίδια. Επιπρό-
σθετα, παρουσιάστηκε ο επιτελικός ρόλος και οι δράσεις του Κέ-
ντρου για την προώθηση της ελληνοµάθειας σε ξένα
πανεπιστήµια, µε την ενίσχυση των ελληνικών σπουδών στα πα-
ρευξείνια Πανεπιστήµια µέσω του Προγράµµατος «Ιάσων», τη
δηµιουργία ψηφιακού περιβάλλοντος στον ηλεκτρονικό κόµβο,
για την ελληνική γλώσσα, µε δωρεάν πρόσβαση στους διδάσκο-
ντες, και τη συνεισφορά του Κέντρου στην επιλογή και την µε-
τεκπαίδευση των καθηγητών.

Τα µέλη της Επιτροπής ενηµερώθηκαν, επίσης, για µια σειρά
επειγόντων ζητηµάτων, που χρήζουν άµεσης αντιµετώπισης από
την Πολιτεία. Η Επιτροπή αναγνωρίζοντας το αξιόλογο και συ-
νεχώς διευρυνόµενο επιστηµονικό έργο του Κέντρου και θέλο-
ντας να συµβάλλει ουσιαστικά στη διευκόλυνση και επιτάχυνσή
του, κατέγραψε αυτά τα προβλήµατα και εισηγήθηκε στους αρ-
µόδιους κυβερνητικούς φορείς την περαιτέρω εξέταση και επί-
λυσή τους.

Πιο συγκεκριµένα, τα θέµατα που χρήζουν την άµεση υπο-
στήριξη και αρωγή της πολιτείας είναι τα εξής:

Η εξεύρεση χώρου µόνιµης στέγασης του Κέντρου Ελληνικής
Γλώσσας. Το Κέντρο στεγάζεται προσωρινά στο Πολιτιστικό Κέ-
ντρο του ∆ήµου Καλαµαριάς, το οποίο είχε παραχωρήσει ο
∆ήµος.

Ολοκλήρωση του ηλεκτρονικού συστήµατος διδασκαλίας της
Ελληνικής Γλώσσας, µέσα από την Πύλη για την Ελληνική
Γλώσσα του Κ.Ε.Γ. (www.greek-language.gr), το οποίο αναµφι-
σβήτητα θα αποτελέσει πολύτιµο εργαλείο για τη στήριξη και την
επιµόρφωση των Ελλήνων εκπαιδευτικών στο εξωτερικό και για
την πιστοποίηση της ελληνοµάθειας.

Κάλυψη των λειτουργικών εξόδων για τις εξετάσεις και την έκ-
δοση των πιστοποιητικών ελληνοµάθειας, για το έτος 2010. Απαι-
τούνται διορθώσεις δοκιµίων από τις παγκόσµιες εξετάσεις
Πιστοποίησης της Ελληνικής. Οι εξετάσεις θα λάβουν χώρα 11-
12 Μαϊου 2010, µε ευθύνη του Κ.Ε.Γ., σε 117 εξεταστικά κέντρα
σε όλο τον κόσµο. Τα γραπτά πρέπει να διορθωθούν τρεις φορές
και τα αποτελέσµατα (για 4.000 υποψηφίους) να εκδοθούν µέσα
στο καλοκαίρι.

Επέκταση του Προγράµµατος “ΙΑΣΩΝ” σε τέσσερα πανεπι-
στήµια χωρών πέριξ της Κασπίας. Το πρόγραµµα «ΙΑΣΩΝ»

αφορά σε 16 πανεπιστήµια της Μαύρης Θάλασσας, όπου έχει
καταφέρει να στεριώσει τις ελληνικές σπουδές.

Πρόκειται για ένα πρόγραµµα πρακτικής στήριξης των ελλη-
νικών σπουδών σε πανεπιστηµιακό επίπεδο, το οποίο περιλαµ-
βάνει µεταξύ άλλων την αποστολή βιβλιοθήκης ανά πανεπιστήµιο
1.500 τόµων, διατοµής της νεοελληνικής λογοτεχνίας, βιβλιοθή-
κης 250 τόµων ιστορικού περιεχοµένου, κάλυψη εξόδων υπο-
τροφιών, κ.α. Οι χώρες της Κασπίας, που κάποτε φιλοξενούσαν
σηµαντική ελληνική οµογένεια είναι και σήµερα σηµαντικές για το
εθνικό συµφέρον. Παρά τους ισχυρούς ιστορικούς δεσµούς µε
την Ελλάδα, δεν έχουν ουσιαστική στήριξη, από την Ελληνική πο-
λιτεία, ως προς το βασικό προγεφύρωµα άλλων δράσεων, που
αποτελεί η προώθηση της γλωσσικής διδασκαλίας στον ντόπιο
πληθυσµό.

Θα πρέπει να επισηµανθεί ότι ο τακτικός προϋπολογισµός του
Κέντρου, παρά τις αυξανόµενες ανάγκες και αρµοδιότητες του,
έχει παραµείνει ο ίδιος (480.000 ) από το έτος ίδρυσης του
(1994).

Η αρµόδια Υπουργός Παιδείας, κυρία Άννα ∆ιαµαντοπούλου,
ανακοίνωσε στις 27/5/2010, σχετικές παρεµβάσεις, και γι’ αυτές
θα ενηµερώσει την Επιτροπή στις 17/6/2010.

Β. Η ΟΜΟΓΕΝΕΙΑ ΣΤΗΝ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑ ΧΩΡΩΝ ΤΗΣ ΠΡΩΗΝ
ΣΟΒΙΕΤΙΚΗΣ EΝΩΣΗΣ (Ε.Σ.Σ.∆.).

ΕΙΣΗΓΗΤΡΙΑ: ΕΛΠΙ∆Α ΤΣΟΥΡΗ

Η Περιφέρεια των χωρών της πρώην Ε.Σ.Σ.∆., ενώνει σήµερα
πάνω από διακόσιες χιλιάδες Έλληνες. Πιο συγκεκριµένα, στη
συγκεκριµένη Περιφέρεια περιλαµβάνονται δέκα χώρες της
πρώην Σοβιετικής Ένωσης, στις οποίες διαµένουν επίσηµα,
230.000 οµογενείς, ενώ εκτιµάται ότι ο πραγµατικός αριθµός ξε-
περνά τις 500.000 πολίτες. Η Περιφέρεια ιδρύθηκε το 2006. Χα-
ρακτηριστικά της αποτελούν οι τεράστιες αποστάσεις, τα
ποικίλα και σηµαντικά προβλήµατα που αντιµετωπίζει, αλλά και οι
εξαιρετικές δυνατότητες που παρουσιάζει. Σε αυτό το µικρό χρο-
νικό διάστηµα, η Περιφέρεια, κάτω από πραγµατικά αντίξοες
συνθήκες, πραγµατοποίησε αξιόλογο έργο.

Οι δράσεις, το έργο, τα προβλήµατα, οι προτάσεις και τα αι-
τήµατα των οµογενών µας από τις χώρες της πρώην Σοβιετικής
Ένωσης (Ε.Σ.Σ.∆.) αποτέλεσαν αντικείµενο της συνεδρίασης της
Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής του Ελληνισµού της ∆ιασποράς, η
οποία πραγµατοποιήθηκε µε την συµµετοχή µελών του Συντονι-
στικού Συµβουλίου της Περιφέρειας του Συµβουλίου Απόδηµου
Ελληνισµού (Σ.Α.Ε.), στις 3 Φεβρουαρίου 2010. Την επιτροπή
ενηµέρωσαν ο κ. Ιβάν Σαβίδης, Συντονιστής του Σ.Α.Ε. της Πε-
ριφέρειας των Χωρών της πρώην Ε.Σ.Σ.∆. και Βουλευτής Κρατι-
κής ∆ούµας της Ρωσικής Οµοσπονδίας, ο κ. Κυριάκος
Ιορδανίδης, Πρόεδρος της εκτελεστικής επιτροπής της Περιφέ-
ρειας του Σ.Α.Ε., η κυρία Αλεξάνδρα Προτσένκο-Πιτσατζή, µέλος
του Συντονιστικού Συµβουλίου της Περιφέρειας, Πρόεδρος της
Οµοσπονδίας Ελληνικών Κοινοτήτων Ρωσίας και ο κ. Ιβάν Τσιτ-
λίδης, Μέλος Συντονιστικού Συµβουλίου της Περιφέρειας και
Υπεύθυνος για θέµατα νεολαίας.

Κατά τη διάρκεια της παρουσίασης εκφράστηκε έντονα η διά-
θεση, η αγωνία και η πρόθεση προσφοράς, ενίσχυσης και στή-
ριξης της ελληνικής οικονοµίας µε την αξιοποίηση των οµογενών,
δεδοµένου ότι η οµογένεια διαθέτει πλέον ισχυρή οικονοµική,
πολιτική και πολιτιστική δύναµη. Στα πλαίσια αυτά, προτάθηκε
και η διοργάνωση διεθνούς οικονοµικού φόρουµ µε την ενεργό
συµµετοχή επιχειρηµατιών και εµπειρογνωµόνων ελληνικής κα-
ταγωγής απ’ όλο τον κόσµο.

Επιπρόσθετα, έγινε εκτενής αναφορά στις προτεραιότητες της
Περιφέρειας, οι οποίες δεν είναι άλλες από τα θέµατα παιδείας,
εκπαίδευσης, εκµάθησης της ελληνικής γλώσσας και του πολιτι-
σµού, αλλά και στα σηµαντικότερα προβλήµατα που απασχολούν
τους οµογενείς της Περιφέρειας, µεταξύ των οποίων περιλαµ-
βάνονται:

∆υσλειτουργίες των Προξενείων, µε πολυάριθµες και αδικαιο-
λόγητες απορρίψεις αιτήσεων για τη χορήγηση θεώρησης εισό-
δου στην Ελλάδα.

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΞΗ’ - 16 ΙΟΥΛΙΟΥ 2010 10427



Η γραφειοκρατία και «τεχνικά» εµπόδια στη διαδικασία από-
κτησης της ελληνικής ιθαγένειας.

Οι συνεχόµενες απελάσεις οµογενών από την πατρίδα λόγω
της λήξης θεώρησης της εισόδου.

Η περιουσία των Ελλήνων στη Γεωργία.
Η πρόσληψη οµογενών εκπαιδευτικών, η παροχή κατάλληλου

εκπαιδευτικού υλικού και η πραγµατοποίηση σεµιναρίων επι-
µόρφωσης.

Η Περιφέρεια Σ.Α.Ε. των χωρών της πρώην Ε.Σ.Σ.∆. κατέθεσε
αναλυτικό υπόµνηµα µε τα προβλήµατα και τις προτάσεις, που
αφορούν σε οργανωτικού, νοµοθετικού και νοµικού χαρακτήρα
ζητήµατα, στην απόκτηση της ελληνικής υπηκοότητας και ειδι-
κού ατοµικού δελτίου ταυτότητας οµογενή, στην εκπαίδευση,
στον πολιτισµό και στην εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας, στην
ελληνική νεολαία, στην πληροφόρηση και στην οικονοµική βοή-
θεια στις οργανώσεις των Αποδήµων.

Στη συνεδρίαση της Επιτροπής παρέστησαν, κατόπιν πρό-
σκλησης, και ενηµερώθηκαν αναλυτικά, ο Υφυπουργός Εξωτε-
ρικών, κ. Σπύρος Κουβέλης και ο Γενικός Γραµµατέας του
Υπουργείου Παιδείας, κ. Βασίλης Κουλαϊδής.

Η Επιτροπή σε συνεργασία µε τα αρµόδιους κυβερνητικούς
φορείς εξετάζει θετικά, στηρίζει και συµβάλλει ουσιαστικά στην
προώθηση πολλών από τα δηµιουργικά αιτήµατα και τις εποικο-
δοµητικές προτάσεις, καθώς και στην επίλυση των σηµαντικών
προβληµάτων, που αντιµετωπίζουν οι οµογενείς στη συγκεκρι-
µένη Περιφέρεια.

Ενδεικτικά, αναφέρουµε τα εξής:
Συστηµατική επικοινωνία της Επιτροπής µε την Περιφέρεια για

την αποτελεσµατικότερη συνεργασία, έγκαιρη ενηµέρωση για
νοµοθετικές πρωτοβουλίες που τους αφορούν και προώθηση
των αιτηµάτων - προτάσεών τους προς τους αρµόδιους κυβερ-
νητικούς φορείς.

Νοµοθετική πρωτοβουλία για την µετονοµασία της Περιφέ-
ρειας και αύξηση των µελών του Συντονιστικού Συµβουλίου

Προώθηση του αιτήµατος επανεξέτασης του καθεστώτος από-
κτησης της ελληνικής υπηκοότητας και του ατοµικού δελτίου
ταυτότητας οµογενή, µε απλούστευση διαδικασιών, µείωση της
γραφειοκρατίας και αποτελεσµατική λειτουργία των θεσµών και
υπηρεσιών που εµπλέκονται.

Ανάληψη πρωτοβουλιών και µιας σειράς µέτρων για την εκ-
παίδευση οµογενών, οι οποίοι θα αναλάβουν τη διδασκαλία της
ελληνικής γλώσσας στις περιοχές αυτές.

Αποτελεσµατικότερη οργάνωση, στελέχωση και λειτουργία
των Πρεσβειών και των Προξενικών Αρχών για την καλύτερη εξυ-
πηρέτηση των οµογενών.

Προς αυτήν την κατεύθυνση, προτάσεις του Σ.Α.Ε. που αφο-
ρούσαν στην απόκτηση της ελληνικής υπηκοότητας για τους
οµογενείς των χωρών της πρώην Ε.Σ.Σ.∆. κοινοποιήθηκαν στην
Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης & Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-
βέρνησης, κυρία Θεοδώρα Τσάκρη, προκειµένου να ληφθούν
υπόψη στο υπό κατάθεση νοµοσχέδιο «Πολιτική συµµετοχή οµο-
γενών και αλλοδαπών υπηκόων τρίτων χωρών που διαµένουν νό-
µιµα και µακροχρόνια στην Ελλάδα».

Γ. ΘΕΜΑΤΑ ΤΗΣ ΟΜΟΓΕΝΕΙΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗΣ-
ΙΜΒΡΟΥ- ΤΕΝΕ∆ΟΥ

ΕΙΣΗΓΗΤΡΙΑ: ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ

Ένα από τα πρώτα θέµατα, που απασχόλησε τη Μόνιµη Επι-
τροπή του Ελληνισµού της ∆ιασποράς ήταν τα προβλήµατα της
Οµογένειας στην Κωνσταντινούπολη, Ίµβρο, Τένεδο.

Στο πλαίσιο λειτουργίας της Επιτροπής, πραγµατοποιήθηκε
µια συνεδρίαση, µε θέµα την ενηµέρωση από εκπροσώπους της
Οικουµενικής Οµοσπονδίας Κωνσταντινουπολιτών, του Συλλό-
γου Ιµβρίων Αθηνών, της Ιµβριακής Ένωσης Μακεδονίας - Θρά-
κης και του Συλλόγου Τενεδίων «Τέννης» και αποφασίστηκε η
συγκρότηση ειδικής Υποεπιτροπής για την περαιτέρω επεξερ-
γασία των θεµάτων και τη σύνταξη έκθεσης συµπερασµάτων.

Η Υποεπιτροπή συνεδρίασε 2 φορές.
Τόσο στην συνεδρίαση της Επιτροπής όσο και στις συνεδριά-

σεις της Υποεπιτροπής, οι εκπρόσωποι των φορέων παρουσία-
σαν το ιστορικό πλαίσιο που οδήγησε στον εκπατρισµό των
Ελλήνων, ως αποτέλεσµα της συστηµατικής πολιτικής διωγµών
και διακρίσεων των Τουρκικών Κυβερνήσεων µετά το 1923 και
την παραβίαση της Συνθήκης της Λωζάνης. Οι παραβιάσεις των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων προκαλούν σηµαντικά και κρίσιµα προ-
βλήµατα όπως:

Η µη αναγνώριση του τίτλου και της νοµικής προσωπικότητας
του Οικουµενικού Πατριαρχείου.

Η απαγόρευση από το 1971 της λειτουργίας της Θεολογικής
Σχολής της Χάλκης.

Περιορισµοί στην παραµονή Ορθόδοξων ιερωµένων στην
Τουρκία, που δεν ισχύουν για τα άλλα δόγµατα, παρά τα θετικά
βήµατα που έγιναν το τελευταίο διάστηµα.

Μη καταβολή αποζηµίωσης για τα ακίνητα των µειονοτικών
ιδρυµάτων, που έχουν καταπατηθεί από το Τουρκικό κράτος και
έχουν διατεθεί σε τρίτους.

Μη αποκατάσταση της κυριότητας εκατοντάδων δηµευµένων
ακινήτων, που ανήκαν σε µειονοτικά ιδρύµατα, τα οποία έχουν
κηρυχθεί από το κράτος «κατειληµµένα» ( mazbut) και έχουν
τεθεί υπό την διαχείριση της Γενικής ∆ιεύθυνσης Βακουφίων.
Στην κατηγορία αυτή ανήκουν κυρίως τα Ορθόδοξα Μοναστή-
ρια, στα οποία δεν αναγνωρίζεται νοµική προσωπικότητα, εκ-
κλησίες και κοινοτικά κτίρια. Στην Ίµβρο δύο από τα συνολικά
επτά ιδρύµατα εµπίπτουν στην κατηγορία αυτή.

Εκτεταµένο σχέδιο κατάσχεσης ιδιωτικών περιουσιών από το
κράτος.

Άδικες και αδιαφανείς διαδικασίες καταγραφής στο κτηµατο-
λόγιο της Ίµβρου, για την αποκατάσταση των οποίων απαιτού-
νται χρονοβόρες δυσανάλογα πολυέξοδες, δικαστικές
διαδικασίες που αποθαρρύνουν τη µαζική διεκδίκηση ακινήτων
(οι πρώτες σχετικές προσφυγές αναµένεται να εκδικαστούν από
το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων εντός του
έτους).

Παραβίαση των κληρονοµικών δικαιωµάτων των εκπατρισθέ-
ντων Ελλήνων, που έχουν αποκτήσει την ελληνική ιθαγένεια, απο-
κόπτοντας και τον τελευταίο δεσµό αυτών και των απογόνων
τους µε τον τόπο καταγωγής τους.

Μη αναγνώριση της κυριότητας των µειονοτήτων επί των νε-
κροταφείων τους.

Παρεµπόδιση της κοινοτικής οργάνωσης της µειονότητας.
Προβλήµατα στην οµογενειακή παιδεία:
Κατάργηση της ελληνικής παιδείας στην Ίµβρο και την Τένεδο

από το 1964 και δήµευση των σχολικών κτιρίων.
Περιορισµοί στην εγγραφή µαθητών στα ελληνικά σχολεία της

Κωνσταντινούπολης, αποκλεισµός των παιδιών ελληνικής ιθαγέ-
νειας, που οι γονείς τους ζουν και εργάζονται στην Κωνσταντι-
νούπολη, έλλειψη µειονοτικών εκπαιδευτικών, µη επιχορήγηση
των σχολείων της µειονότητας από το Τουρκικό κράτος.

Η Υποεπιτροπή στις 2 συνεδριάσεις αποφάσισε την κατάθεση
συγκεκριµένου πλαισίου πολιτικών συµπερασµάτων και τη δρο-
µολόγηση συγκεκριµένων δράσεων υποβοήθησης της Οµογέ-
νειας.

Σε ό,τι αφορά στα συµπεράσµατα:
Ο σεβασµός των στοιχειωδών ανθρωπίνων δικαιωµάτων επι-

βάλλει να ληφθούν όλα τα απαραίτητα µέτρα, για την άρση των
ιστορικών αδικιών και την αποκατάσταση των Ελληνικών Κοινο-
τήτων της Κωνσταντινούπολης, της Ίµβρου και της Τενέδου,
όπως προβλέπεται από τις πρόσφατες εκθέσεις του Συµβουλίου
της Ευρώπης, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου.

Η ολοένα αυξανόµενη παρουσία κινήµατος πολιτών στην
Τουρκία υπέρ την υπεράσπισης των µειονοτικών δικαιωµάτων και
η συνεχής ενηµέρωση της κοινής γνώµης, αναµφίβολα, αποτελεί
µια σηµαντική εξέλιξη, αλλά δεν είναι αρκετή. Απαιτούνται πε-
ραιτέρω ουσιαστικά βήµατα προόδου, σε θεσµικό κυρίως επί-
πεδο, για την αντιµετώπιση των µελών της ελληνικής
µειονότητας, ως ισότιµων πολιτών της χώρας και απεµπλοκή του
ζητήµατος από το πλαίσιο της αµοιβαιότητας. Ο ρόλος και η συµ-
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βολή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προς αυτήν την κατεύθυνση,
µπορεί και πρέπει να είναι καθοριστικός. Το ίδιο ισχύει και για το
Συµβούλιο της Ευρώπης και ιδίως για την Κοινοβουλευτική Συ-
νέλευση ( PACE), ιδιαιτέρως µετά το ψήφισµα του 2008 για την
Ίµβρο και την Τένεδο.

Κρίνεται επιβεβληµένη η συνεργασία της Ελλάδας και της
Τουρκίας στο πλαίσιο των διεθνών οργανισµών, για την αναβάθ-
µιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και η ανάληψη όλων των απα-
ραίτητων πρωτοβουλιών, σε εθνικό, ευρωπαϊκό και διεθνές
επίπεδο, ώστε η Τουρκική Κυβέρνηση να ανταποκριθεί θετικά
στα αιτήµατα για τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης των
µελών της Ελληνικής µειονότητας και την εξασφάλιση των προ-
ϋποθέσεων για την παλιννόστηση των εκπατρισµένων Ελλήνων.
Η προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων αποτελεί, εξάλλου,
τµήµα των απαιτούµενων από την Ε.Ε προϋποθέσεων για την ευ-
ρωπαϊκή προσέγγιση της Τουρκίας.

Με βάση τα παραπάνω, η αρµόδια Υποεπιτροπή αποφάσισε
οµόφωνα να στηρίξει και να προωθήσει στους αρµόδιους φο-
ρείς τα παρακάτω αιτήµατα των Ελλήνων της Κωνσταντινούπο-
λης:

Εκπαιδευτικά θέµατα:
∆ιορισµός και δεύτερου νηπιαγωγού (µετακλητού) στο Νη-

πιαγωγείο της Ζαππείου Σχολής
∆ιασφάλιση της δυνατότητας να εγγράφονται στα µειονοτικά

σχολεία της Κωνσταντινούπολη και τα παιδιά των ελλήνων υπη-
κόων (το ελληνικό ΥΠ.ΕΞ. θα πρέπει να προχωρήσει σε σχετική
συµφωνία).

Πλήρης και απρόσκοπτη λειτουργία κατά τη νέα σχολική χρο-
νιά παιδικού σταθµού στο σχολείο του Γαλατά. Εξασφάλιση σχε-
τικής άδειας για λειτουργία και δεύτερου παιδικού σταθµού στη
Ζάππειο Σχολή.

∆ιασφάλιση της οµαλής λειτουργίας των σχολείων της Κων-
σταντινούπολης µέσα από την διάθεση του αναγκαίου εκπαι-
δευτικού προσωπικού

Περιουσίες Ελλήνων της Κωνσταντινούπολης:
Συντονισµός Βουλευτών του Ελληνικού και του Ευρωπαϊκού

Κοινοβουλίου για την κατάθεση υποµνηµάτων και επερωτήσεων
σχετικά µε τις δυσκολίες, που έχουν προκύψει στην εφαρµογή
του νόµου για την επιστροφή των περιουσιών των µειονοτικών
ιδρυµάτων.

Θέµατα Πολιτισµού:
1. Ενίσχυση της Οικουµενικής Οµοσπονδίας Κωνσταντινου-

πολιτών για την οργάνωση έκθεσης του Ελληνικού Τύπου της
Κωνσταντινούπολης κατά τον 19ο και 20ο αιώνα.

Μετάβαση αντιπροσωπείας της Βουλής για τα εγκαίνια της έκ-
θεσης.

∆. ∆ΙΚΤΥΟ ΕΛΛΗΝΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ ΑΥΤΟ∆ΙΟΙΚΗΣΗΣ
ΕΥΡΩΠΗΣ

ΕΙΣΗΓΗΤΡΙΑ: ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ

Στο πλαίσιο ενηµέρωσης της Επιτροπής για τη λειτουργία και
δράση των θεσµικών δικτύων του Απόδηµου Ελληνισµού, εκ-
πρόσωπος της Επιτροπής (η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης Χρύσα
Αράπογλου) παρακολούθησε τις εργασίες της 3ης Συνεδρίασης
της Συντονιστικής Επιτροπής του ∆ικτύου Ελλήνων Αιρετών Αυ-
τοδιοίκησης της Ευρώπης, που πραγµατοποιήθηκε στις 28 Νο-
εµβρίου 2009 στα γραφεία του Σ.Α.Ε. στη Θεσσαλονίκη. Για τα
συµπεράσµατα της συνεδρίασης κατατέθηκε στην Επιτροπή σχε-
τικό ενηµερωτικό σηµείωµα.

Στις 18 Φεβρουαρίου 2010 εκπρόσωποι του ∆ικτύου κλήθηκαν
στη Βουλή για να ενηµερώσουν την Επιτροπή για τη δραστη-
ριότητα του ∆ικτύου και να συζητηθούν οι τρόποι συντονισµού
και ευρύτερης συνεργασίας.

Στη συνεδρίαση εκτός των µελών της Επιτροπής συµµετείχαν
οι κ. κ. Γεώργιος Κοντορίνης, Πρόεδρος Σ.Ε., δηµοτικός σύµ-
βουλος SOLNA - Σουηδία, ο κ. Θεόδωρος Γκοτσόπουλος, Α’ Αντι-

πρόεδρος Σ.Ε., ∆ηµοτικός Σύµβουλος Παλλήνης Αττικής, ο κ.
Κώστας Ριζογιάννης, Β’ Αντιπρόεδρος Σ.Ε., ∆ήµαρχος Μπελο-
γιάννη – Ουγγαρία, ο κ. Θέµης Καϊσης, Γραµµατέας Σ.Ε., Έπαρ-
χος Μεσοποτάµου – Αλβανία, ο κ. Σαράντης Μπίσκας, Ταµίας
Σ.Ε., ∆ηµοτικός Σύµβουλος NEU – ISENBURG Γερµανία, ο κ. Ιά-
κωβος Σαριγιάννης, Γενικός ∆ιευθυντής Αναπτυξιακής «Ανατο-
λική Α.Ε.» που έχει την Τεχνική Υποστήριξη του ∆ικτύου και ο κ.
Γεώργιος Αµαραντίδης, Συντονιστής Σ.Α.Ε. Ευρώπης.

Ο Πρόεδρος της Συντονιστικής Επιτροπής του ∆ικτύου ενη-
µέρωσε την Επιτροπή για τη φυσιογνωµία, τις δράσεις και τον
προγραµµατισµό του ∆ικτύου.

Συγκεκριµένα, ανέφερε ότι στο ∆ίκτυο που ιδρύθηκε το 2001,
µε πρωτοβουλία του Υπουργείου Εξωτερικών – Γενική Γραµµα-
τεία Απόδηµου Ελληνισµού, της Κ.Ε.∆.Κ.Ε., του Σ.Α.Ε. Ευρώπης
και την υποστήριξη της Βουλής των Ελλήνων, συµµετέχουν πάνω
από 250 Έλληνες εκλεγµένοι στις Τοπικές και Περιφερειακές
Αρχές του συνόλου σχεδόν των κρατών της Ευρώπης. Η Συντο-
νιστική του Επιτροπή που εκλέγεται από τη Γενική Συνέλευση
των µελών του, απαρτίζεται από 17 εκλεγµένους ∆ηµοτικούς, Νο-
µαρχιακούς και Περιφερειακούς Συµβούλους, που εκπροσωπούν
τέσσερις γεωγραφικές «Περιφέρειες» (6 από Γερµανία, 4 από
χώρες της Πρώην Σοβιετικής Ένωσης, 3 από Αλβανία – Βουλγα-
ρία – Ουγγαρία –Πολωνία – Ρουµανία – Σλοβακία – Τσεχία -
χώρες της πρώην Γιουγκοσλαβικής ∆ηµοκρατίας και 4 από τις
υπόλοιπες χώρες της Ε.Ε. και την Ελβετία). Επίσης συµµετέχουν
τέσσερις εκπρόσωποι της Κ.Ε.∆.Κ.Ε. και ένας εκπρόσωπος της
Ένωσης ∆ήµων Κύπρου, ως παρατηρητής .

Στόχος του ∆ικτύου είναι η ανάπτυξη συνεργασίας ανάµεσα
στην ελληνική και την ευρωπαϊκή Τοπική Αυτοδιοίκηση, η προ-
ώθηση θεµάτων που αφορούν στις τοπικές κοινωνίες στην Ευ-
ρώπη, η προώθηση αδελφοποιήσεων και συµφωνιών
συνεργασίας, η υποστήριξη φορέων της Τοπικής Αυτοδιοίκησης
στις υπό ανάπτυξη χώρες της Ευρώπης, η συνεργασία µε τους
φορείς της Οµογένειας και η συµβολή στη διαµόρφωση προτά-
σεων για την επίλυση γενικότερων θεµάτων που αφορούν στον
Ελληνισµό της ∆ιασποράς.

Οι δράσεις που έχει αναπτύξει το ∆ίκτυο στα 8 χρόνια της λει-
τουργίας του µπορούν να συνοψιστούν ως εξής:

Οργάνωση θεµατικών συναντήσεων για θέµατα Αυτοδιοίκησης
µε στόχο την ανταλλαγή απόψεων και τη µεταφορά τεχνογνω-
σίας.

∆ικτύωση των ∆ήµων που συµµετέχουν στο ∆ίκτυο µέσω της
αξιοποίησης ευρωπαϊκών προγραµµάτων.

Πρόγραµµα «Νέοι και Αυτοδιοίκηση», που στοχεύει στη στα-
θερή επικοινωνία και δικτύωση των νέων ∆ηµοτικών Συµβούλων
ελληνικής καταγωγής ανά τον κόσµο.

Πρόγραµµα «Γυναίκες και Αυτοδιοίκηση» για την εµπέδωση
των ίσων ευκαιριών.

Πρόγραµµα «Κοινωνική Ένταξη και Αυτοδιοίκηση», που έχει
στόχο την ανταλλαγή απόψεων και εµπειριών, προκειµένου η Το-
πική Αυτοδιοίκηση να συµβάλει αποτελεσµατικά στην ενσωµά-
τωση των µεταναστών.

Υποστήριξη φορέων της Αυτοδιοίκησης στις υπό ανάπτυξη πε-
ριοχές της Πρώην Σοβιετικής Ένωσης, όπου συνεχίζουν να δια-
βιούν και να συµµετέχουν ενεργά στην Αυτοδιοίκηση πολλοί
Οµογενείς.

Πρωτοβουλίες για την προβολή των θεµάτων που σχετίζονται
µε την παγκόσµια ελληνική πολιτιστική κληρονοµιά (πρωτοβου-
λίες για την επιστροφή των γλυπτών του Παρθενώνα, διάδοση
των αρχών της Ολυµπιακής εκεχειρίας κ.α).

∆ράσεις προβολής και προώθησης του ελληνικού τουρισµού
στις χώρες του ∆ικτύου και στις τοπικές κοινωνίες. Εστίαση στις
εναλλακτικές µορφές τουρισµού.

Οι εκπρόσωποι του ∆ικτύου ενηµέρωσαν την Επιτροπή για τον
προγραµµατισµό δράσεων τους για το 2010 που περιλαµβάνει
τα εξής:

Συµµετοχή των µελών του ∆ικτύου και εκπροσώπων των
∆ήµων, όπου δραστηριοποιούνται τα µέλη, σε θεµατικά συνέδρια
της Κ.Ε.∆.Κ.Ε. και της Ε.Ν.Α.Ε. και σε συνέδρια Αυτοδιοίκησης
στην Ελλάδα.

∆ηµιουργία σχετικής βάσης δεδοµένων µε εισηγητές σε θέ-
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µατα της Αυτοδιοίκησης.
Συνεδριάσεις της Συντονιστικής Επιτροπής ή της Εκτελεστι-

κής Γραµµατείας σε τόπο και χρόνο, που θα συνδυάζεται µε την
προβολή συγκεκριµένων ζητηµάτων του Ελληνισµού (Κύπρος -
ανάδειξη του προβλήµατος της Αµµοχώστου, Θεσσαλονίκη - συ-
νεδρίαση κατά τη διάρκεια των εργασιών της Παγκόσµιας Συνέ-
λευσης του Σ.Α.Ε., Μπελογιάννης - για την ανάδειξη των
ζητηµάτων του Ελληνισµού).

Αναπαραγωγή και µαζική ηλεκτρονική προώθηση του υλικού
των συνεδριάσεων σε δύο γλώσσες ( ελληνικά – αγγλικά).

Προσθήκη στην ιστοσελίδα του ∆ικτύου σχετικών συνδέσµων
µε τις ιστοσελίδες των ∆ήµων, όπου δραστηριοποιούνται τα µέλη
του δικτύου και των προσωπικών ιστοσελίδων των µελών του ∆ι-
κτύου.

∆ιοργάνωση συνεδρίου στην Τιφλίδα µε θέµα «Κοινωνική Πο-
λιτική και Αυτοδιοίκηση» µε παράλληλη επίσκεψη της αντιπρο-
σωπείας στην Τσάλκα.

∆ιοργάνωση της 8ης συνάντησης νέων ∆ηµοτικών Συµβούλων
και στελεχών Αυτοδιοίκησης από την Ευρώπη σε συνεργασία µε
τους ∆ήµους Καρδίτσας και Τρικκέων.

Υποστήριξη διοργάνωσης της έκθεσης προϊόντων γυναικείων
συνεταιρισµών της Βόρειας Ελλάδας στην Φρανκφούρτη.

Συµµετοχή του ∆ικτύου στην Εβδοµάδα Αποδήµου Ελληνι-
σµού της Βουλής.

Επίσκεψη αντιπροσωπείας του ∆ικτύου στην Ευρωβουλή.
Λειτουργία συνεδρίας θεµατικών επιτροπών µέσω τηλεδια-

σκέψεων και προετοιµασία διοργάνωσης ετήσιας συνάντησης
για το περιβάλλον σε συνεργασία µε το Αριστοτέλειο Πανεπι-
στήµιο Θεσσαλονίκης.

Για την ανάγκη συνέχισης και βελτίωσης της λειτουργίας του
∆ικτύου µίλησαν οι: Κ. Ριζογιάννης (Β’ Αντιπρόεδρος Σ.Ε., ∆ή-
µαρχος Μπελογιάννη - Ουγγαρία) , Θ. Γκοτσόπουλος (Α’ Αντι-
πρόεδρος Σ.Ε. – ∆ηµοτικός Σύµβουλος Παλλήνης Αττικής),
Γιώργος Αµαραντίδης ( Συντονιστής Σ.Α.Ε. Ευρώπης), Σαράντης
Μπίσκας (Ταµίας Σ.Ε., ∆ηµοτικός Σύµβουλος Neu Isenburg, Γερ-
µανία), Βέρα Νικολαίδου ( Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής) και τα
µέλη της Επιτροπής Γιώργος Κασαπίδης, Νίκος Παναγιωτόπου-
λος, Μανόλης Στρατάκης και κατατέθηκαν οι παρακάτω προ-
τάσεις, οι οποίες θα τύχουν ανάλογης επεξεργασίας από την
Επιτροπή

Την ένταξη των δράσεων του ∆ικτύου στις λειτουργίες του
Σ.Α.Ε. µέσα από ισότιµη συµµετοχή σε αυτό (όχι ως παρατηρη-
τές αλλά ως οργανικά µέλη).

Τη διασύνδεση και τη σταθερή επαφή και συνεργασία του µε
την Παγκόσµια ∆ιακοινοβουλευτική Ένωση του Ελληνισµού
(ΠΑ.∆.Ε.Ε.).

Τη διασφάλιση της οµαλής και συνεχούς χρηµατοδότησης των
δράσεων του ∆ικτύου από την Ελληνική Πολιτεία.

Την ενεργό συµµετοχή των µελών του ∆ικτύου στη δηµόσια
διαβούλευση για τα µεγάλα θέµατα που αφορούν στον Ελληνι-
σµό.

Την επεξεργασία και κατάθεση συγκεκριµένων προτάσεων
από πλευράς ∆ικτύου για θέµατα της ελληνικής παιδείας στο
εξωτερικό.

Τη διοργάνωση σε συνεργασία µε την Βουλή των Ελλήνων θε-
µατικών συζητήσεων.

Τη θεσµοθέτηση σταθερής επικοινωνίας ανάµεσα στο ∆ίκτυο
και την Επιτροπή της Βουλής για τον Ελληνισµό της ∆ιασποράς.

Τη συµµετοχή του ∆ικτύου στην Εβδοµάδα Απόδηµου Ελλη-
νισµού που διοργανώνει ετησίως η Βουλή.

Την ανάληψη πρωτοβουλιών από πλευράς Ελλάδας για την
προώθηση των ελληνικών προϊόντων στο εξωτερικό µέσα από τη
συνεργασία µελών του ∆ικτύου.

Την ανάληψη συγκεκριµένων πρωτοβουλιών σε συνεργασία µε
την Βουλή για τη βελτίωση της εικόνας της Ελλάδας στο εξωτε-
ρικό.

Ε. ΘΕΜΑΤΑ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗΣ ΤΗΣ ΟΜΟΓΕΝΕΙΑΣ ΣΤΗΝ ΚΩΝ-
ΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ ΚΑΙ ΣΤΙΣ ΧΩΡΕΣ

ΤΗΣ ΤΕΩΣ ΣΟΒΙΕΤΙΚΗΣ ΕΝΩΣΗΣ

ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ

Κατά τις συνεδριάσεις της Μόνιµης Ειδικής Επιτροπής Ελλη-
νισµού της ∆ιασποράς µε εκπροσώπους των οµογενειακών ορ-
γανώσεων Κωνσταντινούπολης, Ίµβρου και Τενέδου και των
αντίστοιχων από τις χώρες της τ. Σοβιετικής Ένωσης εθίγησαν,
πέραν των άλλων, τα θέµατα εκπαίδευσης που αντιµετωπίζουν
οι εκεί οµογενείς.

Με βάση τις παρατηρήσεις και απόψεις των εκπροσώπων που
προαναφέρθηκαν και τις παρεµβάσεις των βουλευτών τα θέµατα
αυτά κωδικοποιούνται ως εξής:

Ι. ΓΕΝΙΚΕΣ ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ

1. Η ελληνική πολιτεία αποσπά κατ’ έτος σε διάφορες χώρες
σε όλο τον κόσµο 2.500 περίπου εκπαιδευτικούς για την άσκηση
συγκεκριµένου έργου (συντονιστές εκπαίδευσης, δασκάλους ελ-
ληνικής γλώσσας στα Πανεπιστήµια, προξενικούς υπαλλήλους -
υπευθύνους θεµάτων εκπαίδευσης, δασκάλους ελληνικής γλώσ-
σας στα δηµοτικά σχολεία, γυµνάσια και λύκεια), ενώ ταυτοχρό-
νως χρησιµοποιεί και οµογενείς εκπαιδευτικούς. Παρά το
γεγονός, όµως, ότι το ελληνικό κράτος διαθέτει σηµαντικούς οι-
κονοµικούς πόρους και αρκετό ανθρώπινο δυναµικό για την ενί-
σχυση της ελληνικής παιδείας, εντούτοις το αποτέλεσµα δεν
είναι αντίστοιχο των προσδοκιών.

2. Tο κατάλληλο διδακτικό υλικό, που είναι απαραίτητο για τα
σχολεία των οµογενών, εάν και όποτε υπάρχει, δεν αποστέλλεται
και δεν διανέµεται εγκαίρως στους µαθητές και εκπαιδευτικούς
µε προφανή τα αρνητικά αποτελέσµατα.

3. H επιλογή των προς απόσπαση εκπαιδευτικών δεν υπηρετεί
τους στόχους στελέχωσης αυτών των σχολείων παρά µόνο σκο-
πιµότητες της εσωτερικής πολιτικής στην Ελλάδα.

4. Ουδέποτε αναπτύχθηκε ένα πρόγραµµα αδελφοποιήσεων
(συµβατικών και διαδικτυακών) µεταξύ των οµογενειακών σχο-
λείων µε επιλεγµένα σχολεία της µητροπολιτικής Ελλάδας, γε-
γονός που θα δηµιουργούσε µόνιµες σχέσεις µεταξύ των
σχολείων και των µαθητών τους µε ό,τι θετικό αυτό συνεπάγε-
ται.

5. H παροχή υποτροφιών σε οµογενείς µαθητές θα πρέπει να
συνδυαστεί µε την υποχρέωση 10ετούς παραµονής τους στις πε-
ριοχές από όπου προέρχονται για την παροχή υπηρεσιών στους
συµπατριώτες τους.

6. H καλή έως άριστη γνώση της ελληνικής γλώσσας αποτελεί
ενοποιητικό στοιχείο µεταξύ των ελληνικής καταγωγής µαθητών
και µεταξύ αυτών και του εθνικού κέντρου. Αποτελεί την κιβωτό
του ελληνικού πολιτισµού, που ενώνει τη σηµερινή εποχή µε τη
µακραίωνη παρουσία και πορεία της οµογένειας στα µέρη όπου
αυτή διαβιοί. Η γνώση, εποµένως, της ελληνικής γλώσσας, ιδιαι-
τέρως δε από τη νέα γενιά, αποτελεί πρώτιστο καθήκον της µη-
τροπολιτικής Ελλάδας, η οποία θα πρέπει να χρησιµοποιήσει
προς τούτο κάθε πρόσφορο µέσο.

ΙΙ. ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΠΑΣΧΟΛΟΥΝ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΕΚΠΑΙ-
∆ΕΥΣΗ ΣΤΗΝ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ

1. Η χρονολογική αποτύπωση του αριθµού των µαθητών της
οµογένειας στην Κωνσταντινούπολη έχει ως εξής:

Σχ. έτη Μαθητές ∆ηµοτικά Σχολεία Λύκεια
1933-34 7.635 92 6
1948-49 4.256 44 6
1975-76 1.594 22 5

(846 µαθ.) (748 µαθ.)
1982-83 660 351 µαθ. 309 µαθ.
1990-91 414 208 µαθ. 206 µαθ.
2008-09 245 7 (65 µαθ.) 3 (148 µαθ.)

2 νηπ. (32 µαθ.)
2. Το σηµαδιακό και “µαύρο” 1955 µε τα γνωστά γεγονότα

οδήγησε στη συρρίκνωση της παρουσίας των Ελλήνων της
Πόλης. Το έτος 1964 έχουµε παύσεις εκπαιδευτικών µε συνεχείς
προφάσεις, αφαίρεση όλων των στοιχείων από τα σχολεία, που
αναφέρονταν ή θύµιζαν κάτι το ελληνικό και τέλος, απαγορεύ-
τηκε η εγγραφή µαθητών που δεν προσδιορίζονται ως RUM
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Orthodox. Σε όλα αυτά θα πρέπει να προστεθεί και µία παράµε-
τρος µε δυσµενείς συνέπειες και στον τοµέα της ελληνικής εκ-
παίδευσης. Πρόκειται για τις απαλλοτριώσεις των ακινήτων που
ανήκουν στα µέλη της οµογένειας, γεγονός που δηµιούργησε
σοβαρά οικονοµικά προβλήµατα, που αύξησαν την πίεση και το
κύµα φυγής προς την Ελλάδα µε συνέπεια τη δραστική µείωση
του αριθµού των µαθητών των σχολείων.

3. Ο συνολικός αριθµός των µαθητών που φοιτούν σήµερα στα
ελληνικά ιστορικά σχολεία της Κωνσταντινούπολης δεν είναι µε-
γαλύτερος από 260 µαθητές από τους οποίους µάλιστα ένα µε-
γάλο ποσοστό (60%) είναι Αντιοχείτες. Από τους οµογενείς
µαθητές οι 130 πηγαίνουν στα ελληνικά σχολεία, ενώ 50 προτι-
µούν να φοιτούν σε ξένα σχολεία.

4. Προτάσεις βελτίωσης και αντιστροφής της κατάστασης:
α)∆ιορισµός δεύτερου νηπιαγωγού (µετακλητού) στο Νηπια-

γωγείο της Ζαππείου Σχολής.
β) Λειτουργία Παιδικού Σταθµού (απρόσκοπτη λειτουργία

αυτού που λειτούργησε στο Γαλατά και άδεια για δεύτερο Παι-
δικό Σταθµό στη Ζάππειο Σχολή) µε δυνατότητα παράλληλης εκ-
παίδευσης και των γονέων στην ελληνική γλώσσα, γιατί σε ένα
τµήµα των µαθητών η γλώσσα οµιλίας στο σπίτι είναι η τουρκική.

γ) Στις περιπτώσεις αυτές η διδασκαλία να οργανώνεται κατά
τέτοιο τρόπο ώστε η ελληνική να διδάσκεται ως δεύτερη µητρική
γλώσσα και όχι απλά ως µία ακόµη ξένη γλώσσα.

δ) ∆ιασφάλιση της δυνατότητας εγγραφής στα µειονοτικά
σχολεία της Πόλης και των παιδιών των Ελλήνων υπηκόων που
εργάζονται εκεί.

ε) Απρόσκοπτη λειτουργία των σχολείων της Πόλης µέσω της
παραγωγής, έγκρισης και έγκαιρης διάθεσης του απαραίτητου
διδακτικού υλικού και αποστολής του αναγκαιούντος εκπαιδευ-
τικού προσωπικού.

στ) Να λειτουργήσει Ελληνικό Πολιτιστικό Κέντρο στην Κων-
σταντινούπολη και Λέσχη Ελληνικής Νεολαίας.

ζ) Να θεσµοθετηθούν περισσότερες υποτροφίες για την υπο-
στήριξη των µαθητών και την παραµονή τους στην Πόλη. Εν-
θάρρυνση της αναχώρησής τους σηµαίνει αποδυνάµωση του
εκεί ελληνικού - ρωµαίικου στοιχείου, γεγονός που µπορεί να ση-
µάνει και το οριστικό τέλος της ιστορικής παρουσίας του ελλη-
νισµού στην περιοχή. Στον τοµέα αυτό επιβάλλεται η συνεργασία
της ελληνικής πολιτείας µε την ιδιωτική πρωτοβουλία.

η) Να θεσµοθετηθεί η δυνατότητα θερινών διακοπών σε οικο-
γένειες στην Ελλάδα (µέσω του Οργανισµού Εργατικής Εστίας ή
του Οργανισµού Αγροτικής Εστίας), ώστε οι δεσµοί µε το εθνικό
κέντρο να ενισχυθούν και τα νέα παιδιά να κατανοήσουν σε
βάθος τον τρόπο λειτουργίας της χρήσης της ελληνικής γλώσ-
σας στην καθηµερινότητα.

ΙΙΙ. ΘΕΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΠΑΣΧΟΛΟΥΝ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΕΚΠΑΙ-
∆ΕΥΣΗ ΣΤΙΣ ΧΩΡΕΣ ΤΗΣ τ. ΣΟΒΙΕΤΙΚΗΣ ΕΝΩΣΗΣ

1. Η ελληνική παρουσία στον ευρύτερο χώρο της πρώην Τσα-
ρικής Ρωσίας και Σοβιετικής Ένωσης µετράει πολλούς αιώνες
από σήµερα. Το αξιοθαύµαστο είναι ότι ο ελληνισµός αυτός,
παρά τις δύσκολες στιγµές στην ιστορική του διαδροµή, επέδειξε
αξιοθαύµαστη αντοχή. Τηρουµένων των αναλογιών την ίδια εµ-
µονή επιδεικνύει και σήµερα. Παντού υπάρχουν ελληνικοί σύλ-
λογοι και οµοσπονδίες, στα πανεπιστήµια λειτουργούν τµήµατα
ελληνικής γλώσσας και πολιτισµού, η ελληνική γλώσσα κατακτά
συνεχώς το ενδιαφέρον από τις νέες γενιές των οµογενών, οι εκ-
δηλώσεις που οργανώνονται υποδηλώνουν την έντονη ελληνική
παρουσία στις περιοχές αυτές.

2. Στην προσπάθεια διατήρησης και ενίσχυσης της εθνικής του
ταυτότητας ο ελληνισµός της περιοχής πολλές φορές αισθάνε-
ται µόνος. Οι υποσχέσεις του εθνικού κέντρου περισσεύουν σε
σχέση µε τα έργα, ενώ οι ελληνικές διπλωµατικές αρχές κατη-
γορούνται από όλους για αδιαφορία και απαξιωτική συµπερι-
φορά απέναντι στου οµογενείς.

3. Για κάθε µία χώρα της περιοχής θα πρέπει να συγκροτηθεί
ένα στρατηγικό σχέδιο µε ορίζοντα µία δεκαετία. Με βάση τα
στοιχεία που θα συγκεντρωθούν θα προσδιοριστούν οι σκοποί, οι
στόχοι και οι τρόποι υλοποίησής τους. Το σχέδιο αυτό θα έχει

ως βασικό του µέληµα τη γνώση της ελληνικής γλώσσας και θα
τίθεται υπό συνεχή αξιολόγηση.

4. Οι αποσπασµένοι Έλληνες εκπαιδευτικοί θα πρέπει να κα-
λύπτουν όχι µόνο τις ανάγκες διδασκαλίας της ελληνικής γλώσ-
σας, αλλά σε συνεργασία µε τις διπλωµατικές αρχές και τους
οµογενειακούς φορείς να γίνουν οι κοινωνοί του ελληνικού πολι-
τισµού στις τοπικές κοινωνίες. Ταυτοχρόνως οι αποσπασµένοι
από την Ελλάδα εκπαιδευτικοί να αναλάβουν και την επιµόρφωση
των υπηρετούντων ήδη οµογενών δασκάλων της ελληνικής
γλώσσας.

5. Για τη στελέχωση των τάξεων ελληνικής γλώσσας και των
εδρών στα Πανεπιστήµια µε οµογενείς εκπαιδευτικούς επιβάλ-
λεται η εφαρµογή προγράµµατος υποτροφιών για τη µεσοπρό-
θεσµη και µακροπρόθεσµη ικανοποίηση αυτού του στόχου.
Απόφοιτοι Λυκείων από τις συγκεκριµένες χώρες να φοιτούν ως
υπότροφοι στα ελληνικά πανεπιστήµια (παιδαγωγικές και φιλο-
σοφικές σχολές) µε την υποχρέωση της επιστροφής και παρα-
µονής στις ιδιαίτερες πατρίδες τους για 10 χρόνια. Οι οµογενείς
εκπαιδευτικοί θα διδάσκουν την ελληνική γλώσσα και θα αµεί-
βονται προς τούτο από την Ελλάδα.

6. Να αναπτυχθεί ένα ευρύ πρόγραµµα παραγωγής εκπαιδευ-
τικού υλικού προσαρµοσµένο στις ανάγκες διδασκαλίας της ελ-
ληνικής γλώσσας στους οµογενείς των χωρών αυτών. Να
εξεταστεί η περίπτωση επιτόπιας παραγωγής, ώστε και η έγκριση
από τους εκεί εθνικούς φορείς να είναι ευχερέστερη.

7. Η υποστήριξη των εδρών ή τµηµάτων ελληνικής γλώσσας
να καταστεί εθνική υπόθεση µε τη συντονισµένη δράση των
Υπουργείων Παιδείας, Πολιτισµού και Εξωτερικών. Η συγκεκρι-
µένη πολιτική αποκτά ευρύτερες διαστάσεις και δεν αφορά µόνο
την οµογένεια.

8. Το δίκτυο αδελφοποιήσεων των οµογενειακών σχολείων µε
σχολεία της µητροπολιτικής Ελλάδας, οι ανταλλαγές πολιτιστι-
κών/αθλητικών σχηµάτων, τα προγράµµατα φιλοξενίας νέων
στην Ελλάδα, η χρήση του διαδικτύου στην επικοινωνία σχολείων
και φυσικών προσώπων (εκπαιδευτικών - µαθητών) κ.α. θα πρέ-
πει να υπηρετούν το στόχο της ενίσχυσης της ελληνογλωσσίας
και της ουσιαστικής σύνδεσης των οµογενών µε την ιστορική πα-
τρίδα.

Η αξιοπιστία της Μόνιµης Ειδικής Επιτροπής του Ελληνισµού
της ∆ιασποράς δεν θα κριθεί βέβαια από την καταγραφή των
καλών προθέσεων των µελών της, όσο από την προώθηση και
επίλυση των προβληµάτων που απασχολούν τους οµογενείς. Στο
παρελθόν αποδείχτηκε ότι η στασιµότητα πολλών από αυτά δεν
οφείλονταν στην έλλειψη χρηµάτων όσο στην εµπεδωµένη νοο-
τροπία µέρους του πολιτικού προσωπικού και της διοίκησης ότι
ο ελληνισµός της διασποράς είναι χρήσιµος µόνο όσο εξυπη-
ρετεί προσωπικές ή µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. Η ανατροπή
της επικίνδυνης αυτής αντίληψης θα αποτελέσει το πλέον απο-
φασιστικό βήµα για τη διαφορετική θεώρηση των προβληµάτων
που αντιµετωπίζουν οι οµογενείς.

ΣΤ. ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

ΕΙΣΗΓΗΤΡΙΑ: ΜΑΡΙΑ – ΓΛΥΚΕΡΙΑ ΤΣΟΚΛΗ

ΕΙΣΑΓΩΓΗ
Οι πολιτικές για τον Πολιτισµό και τον Τουρισµό αποκτούν ιδι-

αίτερη σηµασία, όταν καλούµαστε να τις αξιολογήσουµε και να
τις εφαρµόσουµε, µέσα από το πρίσµα του Απόδηµου Ελληνι-
σµού.

Και αυτό γιατί ο κοινός κώδικας επικοινωνίας, που συνθέτει και
συντηρεί την ελληνική ταυτότητα και, συνεπώς, οι δεσµοί συνέ-
χειας του Ελληνισµού στηρίζονται σε µεγάλο βαθµό στη γνώση
της ιστορίας και του πολιτισµού της Ελλάδας, αλλά και στη δια-
τήρηση της επαφής και της επικοινωνίας µε το εθνικό κέντρο.

Σε πρόσφατη έρευνα, που πραγµατοποίησε η εταιρία ΚΑΠΑ
Research σε συνεργασία µε το Κέντρο Ελληνικών Σπουδών του
Πανεπιστηµίου του Harvard και υπό την αιγίδα του Υπουργείου
Εξωτερικών, στις Κοινότητες του Ελληνισµού (∆ιασπορά, Κύ-
προς, ελληνική επικράτεια), οι ερωτηθέντες δήλωσαν ότι για να
µπορέσει κανείς να διατηρήσει την ελληνική του ταυτότητα είναι
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απαραίτητη η γνώση της ιστορίας και του πολιτισµού της Ελλά-
δας.

Επίσης, η έρευνα έδειξε ότι οι απόδηµοι επισκέπτονται τακτικά
την Ελλάδα για να δουν τους συγγενείς τους (84,1%) αλλά και
για τουρισµό (50%), ενώ το 65,8% εκτιµά ότι τα Ελληνικά Μέσα
Ενηµέρωσης αποτελούν τον κυριότερο φορέα ενίσχυσης των Ελ-
λήνων της ∆ιασποράς, περισσότερο δηλαδή και από την επίσηµη
παρουσία του ελληνικού κράτους στις χώρες υποδοχής.

Από την άλλη πλευρά, εάν λάβουµε υπόψη το γεγονός ότι η
ελληνική διασπορά αποτελεί τη δεύτερη ιστορική κοινότητα δια-
σποράς µετά την εβραϊκή και, συνεπώς, εµφανίζει υψηλό βαθµό
ένταξης στις κοινωνίες υποδοχής, θα πρέπει να εκτιµήσουµε και
να αξιοποιήσουµε σωστά την ισχυρή παρουσία των Αποδήµων
στο Εξωτερικό, τόσο για την προβολή του ελληνικού πολιτισµού,
όσο και για την ενίσχυση του τουρισµού. Η αξιοποίηση αυτής της
δυνατότητας γίνεται ακόµα πιο επιτακτική στο πλαίσιο των ση-
µερινών συνθηκών κρίσης της χώρας µας.

∆ΙΑΠΙΣΤΩΣΕΙΣ
Λαµβάνοντας υπόψη ότι :
Υπάρχει έλλειψη συγκροτηµένης εθνικής πολιτικής για τον Από-

δηµο Ελληνισµό µε αποτέλεσµα να παρατηρείται κατακερµατι-
σµός των δράσεων και των προγραµµάτων, αλληλοεπικαλύψεις
αρµοδιοτήτων µεταξύ των θεσµικών φορέων, γραφειοκρατία,
σπατάλη πόρων,

Οι µέχρι σήµερα πολιτικές για τον Απόδηµο Ελληνισµό έχουν
στηριχθεί και έχουν συντηρήσει σε µεγάλο βαθµό τη «µυθολο-
γία», που έχει αναπτυχθεί γύρω από τη µετανάστευση, η οποία
αδυνατεί πλέον να ερµηνεύσει τις νεότερες γενιές (οι οποίες, για
παράδειγµα, δεν µιλούν καλά ή και καθόλου ελληνικά), ενώ
συχνά αγνοεί τις πραγµατικές οικονοµικές και κοινωνικές συν-
θήκες του Ελληνισµού της ∆ιασποράς,

Οι Έλληνες της ∆ιασποράς, µέσω των φορέων εκπροσώπη-
σής τους αλλά και στο πλαίσιο πρόσφατων ερευνών και µελε-
τών, έχουν εκφράσει σαφή και συγκεκριµένα αιτήµατα αλλά και
προτάσεις για την επίλυση των ζητηµάτων που τους αφορούν,

Κατά τον σχεδιασµό των πολιτικών για τον Απόδηµο Ελληνι-
σµό, το ελληνικό κράτος οφείλει να επενδύει στην αµφίδροµη
σχέση διασποράς και εθνικού κέντρου. Στόχος δεν είναι µόνο να
σκεφτούµε τι µπορεί να κάνει το ελληνικό κράτος για τους Από-
δηµους αλλά και τι µπορούν να κάνουν οι Απόδηµοι για το ελλη-
νικό κράτος,

Οι σύγχρονες τεχνολογικές εξελίξεις, όπως η εξάπλωση της
χρήσης του ∆ιαδικτύου και των µέσων κοινωνικής δικτύωσης,
καθώς επίσης και η τάση συγχώνευσης των τεχνολογιών (π.χ. η
εξίσωση τηλεοπτικού δέκτη, ηλεκτρονικού υπολογιστή, τηλεφώ-
νου) προσφέρουν µία ποικιλία πολύτιµων και δυναµικών εργα-
λείων, τα οποία η πολιτεία καλείται να αξιοποιήσει για την
εφαρµογή των πολιτικών που αφορούν στον Απόδηµο Ελληνι-
σµό,

Ο πολιτισµός και ο τουρισµός αποτελούν κοµβικούς τοµείς της
εθνικής πολιτικής για τον Απόδηµο Ελληνισµό για δύο λόγους :

λόγω της σηµασίας τους για τη διατήρηση των πνευµατικών
δεσµών συνέχειας του Ελληνισµού αλλά και της επαφής της ∆ια-
σποράς µε το εθνικό κέντρο και

λόγω της προστιθέµενης αξίας που µπορεί να έχει ο ισχυρός
ρόλος της διασποράς στο εξωτερικό, εφόσον αξιοποιηθεί ως
πρεσβευτής του ελληνικού πολιτισµού, ως γέφυρα διαπολιτισµι-
κού διαλόγου και ως παράγοντας υποστήριξης του ελληνικού
τουρισµού.

ΘΕΣΕΙΣ - ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Ελληνισµού της ∆ιασποράς :
Θεωρεί πως είναι απαραίτητη η χάραξη µιας σύγχρονης, στο-

χευµένης και συντονισµένης πολιτιστικής και τουριστικής πολιτι-
κής για τον Απόδηµο Ελληνισµό που θα αξιοποιεί και θα
αναδεικνύει το σύνολο των δηµιουργικών δυνάµεων του Ελληνι-
σµού εντός και εκτός Ελλάδας, εντός και εκτός θεσµικού πλαι-
σίου, µε όραµα, µε στρατηγική, µε σταθερές δοµές και µε ορατά
και µετρήσιµα αποτελέσµατα,

Κρίνει απαραίτητη τη µεγαλύτερη δυνατή συµµετοχή εκπρο-

σώπων των απόδηµων στον σχεδιασµό των πολιτικών, που τους
αφορούν αλλά και την παροχή κινήτρων για την ενίσχυση της επι-
χειρηµατικής δραστηριότητάς τους στην Ελλάδα,

Θεωρεί ότι ειδικά στην σηµερινή δύσκολη οικονοµική συγκυ-
ρία, η εξεύρεση πόρων για την εφαρµογή των πολιτικών για τον
Απόδηµο Ελληνισµό µπορεί να εξασφαλιστεί µε την αξιοποίηση,
µεταξύ άλλων, των ευρωπαϊκών προγραµµάτων και του θεσµού
της χορηγίας,

Χαιρετίζει την συγχώνευση του πολιτισµού µε τον τουρισµό σε
ένα Υπουργείο, ως στρατηγικής σηµασίας κίνηση που µπορεί να
αποφέρει σηµαντικά οφέλη και στο πλαίσιο των πολιτικών που
αφορούν στον Απόδηµο Ελληνισµό,

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ
Χαιρετίζει την συµπερίληψη των οµογενειακών φορέων στην

κατάρτιση Μητρώου Πολιτιστικών Φορέων από πλευράς Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Τουρισµού (ΥΠ.ΠΟ.Τ.), η οποία θα συµ-
βάλλει στην αποτελεσµατικότερη στόχευση των πολιτικών του
Υπουργείου και στην ορθολογικότερη διαχείριση των πόρων,

Θεωρεί ότι σε συνέχεια της κατάρτισης του Μητρώου θα πρέ-
πει να ακολουθήσει ένας πολιτικός σχεδιασµός προς την κατεύ-
θυνση της υποστήριξης και ίδρυσης πολιτιστικών κέντρων στις
µεγάλες µητροπόλεις του Ελληνισµού, γεγονός που θα έχει
προστιθέµενη αξία για την προβολή του ελληνικού πολιτισµού
αλλά και θα συµβάλλει ουσιαστικότερα στην αναβάθµιση του πο-
λιτιστικού προϊόντος και στη συσπείρωση των πολιτιστικών δυ-
νάµεων της διασποράς,

Αναγνωρίζει τον σηµαντικό ρόλο της πολιτιστικής διπλωµα-
τίας και για το λόγο αυτό προτείνει τη σύσταση θέσεων Πολιτι-
στικών Ακολούθων µε ευρείες αρµοδιότητες, οι οποίοι θα
λειτουργούν και ως «διαµεσολαβητές» µεταξύ διασποράς και ελ-
ληνικής πολιτείας στους τοµείς του Πολιτισµού, της Παιδείας,
του Τουρισµού, του Αθλητισµού, των Media,

Εκφράζει τους προβληµατισµούς της σχετικά µε τη µη ενιαία
αντιµετώπιση του ζητήµατος των Ελληνικών Εδρών σε Πανεπι-
στήµια του εξωτερικού, ιδιαίτερα σήµερα που συρρικνώνεται ο
ρόλος τους. Θεωρεί ότι προκειµένου να αποφευχθούν αλληλοε-
πικαλύψεις και δυσλειτουργίες θα πρέπει να υπάρχει συντονι-
σµός και σαφής διαχωρισµός αρµοδιοτήτων µεταξύ των
εµπλεκόµενων φορέων,

Χαιρετίζει την πρόθεση του Υπουργείου Πολιτισµού και Του-
ρισµού να διοργανώσει µεγάλη έκθεση βυζαντινής τέχνης στο
εξωτερικό στο άµεσο µέλλον. Ωστόσο, τονίζει ότι εκτός από το
ιστορικό πρόσωπο του ελληνικού πολιτισµού, έχει ιδιαίτερη ση-
µασία και η προβολή του σύγχρονου πολιτιστικού προϊόντος της
Ελλάδας.

ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ
Θεωρεί ότι µία αποτελεσµατική τουριστική πολιτική για τον

απόδηµο ελληνισµό βασίζεται σε δύο πυλώνες : στην µεγαλύ-
τερη δυνατή διευκόλυνση της πρόσβασης των Απόδηµων στην
Ελλάδα και στην παροχή κινήτρων για την προσέλκυσή τους,
αλλά και στην αξιοποίησή της δυναµικής παρουσίας τους στο
εξωτερικό µε σκοπό την προβολή του ελληνικού τουρισµού,

Χαιρετίζει την πρωτοβουλία του Υπουργείου Πολιτισµού και
Τουρισµού να αναβαθµίσει την ιστοσελίδα του Ε.Ο.Τ., ως σηµα-
ντικό παράγοντα για την αποτελεσµατικότητα της τουριστικής
πολιτικής για τον Ελληνισµό της διασποράς,

Θεωρεί ότι είναι ιδιαίτερα σηµαντικό να βελτιωθούν οι συνθή-
κες πρόσβασης των απόδηµων στην Ελλάδα µέσω της επέκτα-
σης του δικτύου πτήσεων των αεροπορικών εταιρειών εκεί όπου
υπάρχουν ελλείψεις αλλά και µέσω της παροχής κινήτρων για
την προσέλκυσή των απόδηµων στην Ελλάδα (π.χ. µέσω ειδικών
προγραµµάτων και πακέτων προσφορών, ενδεχοµένως και σε
συνεργασία µε τους επαγγελµατικούς φορείς του τουρισµού).

ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ
Αναγνωρίζει τη σηµασία της διαρκούς και αµφίδροµης επι-

κοινωνίας εθνικού κέντρου και Απόδηµου Ελληνισµού για την
ενίσχυση της οποίας θα πρέπει να αξιοποιηθούν οι δυνατότητες
δικτύωσης που παρέχουν οι νέες τεχνολογίες,
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Θεωρεί ότι ειδικά το ∆ιαδίκτυο αποτελεί ένα µέσο που θα πρέ-
πει να αξιοποιηθεί για την ενίσχυση των Ελλήνων της ∆ιασπο-
ράς, οι οποίοι το χρησιµοποιούν καθηµερινά για αναζήτηση
πληροφοριών, επικοινωνία µε άλλους χρήστες και για δραστη-
ριότητες σχετικές µε την εργασία τους,

Υποστηρίζει τον θεσµό των δικτύων των αποδήµων ως µία ελ-
κυστική µορφή οργάνωσης που µπορεί να κινητοποιήσει τους
νέους Έλληνες του εξωτερικού να συνεργαστούν για την επί-
τευξη κοινών στόχων και που µπορεί να υποστηριχθεί µε τη
χρήση των νέων τεχνολογιών,

Καλεί το Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού να προχωρή-
σει σε µία καταγραφή των οµογενειακών Μ.Μ.Ε., που θα συµ-
βάλλει στην αποτελεσµατικότερη πολιτική στόχευση,

ΕRT WORLD
Καλεί το Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού να λάβει υπόψη

τα συµπεράσµατα της έρευνας της KAΠA Research που ανα-
φέρθηκε πιο πάνω, σύµφωνα µε τα οποία :

“Η κύρια πηγή ενηµέρωσης των Ελλήνων της διασποράς είναι η
τηλεόραση. Η ακροαµατικότητα των ελληνικών δορυφορικών κα-
ναλιών είναι τακτική, ενώ προτιµάται η δορυφορική ΕΡΤ, η οποία
παρουσιάζει υψηλούς ποιοτικούς δείκτες. Ωστόσο, θα ήθελαν πε-
ρισσότερη ενηµέρωση για θέµατα που τους αφορούν. Οι δυνατό-
τητες της ΕΡΤ µεγιστοποιούνται εάν ληφθεί υπόψη ότι η
πλειοψηφία των αποδήµων δεν είναι ικανοποιηµένη από την ποι-
ότητα της ενηµέρωσης που προσφέρουν τα ελληνικά ΜΜΕ στην
χώρα διαµονής”,

Θεωρεί ότι η ERT WORLD, ειδικά στη σηµερινή συγκυρία, απο-
τελεί ένα πολύτιµο εργαλείο επικοινωνίας µε τους Έλληνες της
∆ιασποράς αλλά και διείσδυσης της Ελλάδας στο εξωτερικό και
για το λόγο αυτό πρέπει να διαθέτει επαρκή προϋπολογισµό και
να προβάλλει ένα ποιοτικό και σύγχρονο πρόγραµµα,

Καλεί το Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού να λάβει υπόψη
τις δυνατότητες που παρέχει η ψηφιοποίηση για την δηµιουργία
θεµατικών καναλιών, σύµφωνα µε το πρότυπο της RAI Inter-
nazionale, ώστε να υπάρχει αποτελεσµατικότερη στόχευση κοι-
νού,

Χαιρετίζει την αναδιοργάνωση της δορυφορικής κρατικής τη-
λεόρασης (ERT WORLD) προς την κατεύθυνση ενός ποιοτικού
καναλιού δηµόσιου χαρακτήρα µε ορθολογική οικονοµική δια-
χείριση, καθώς και την πρόθεση του Υπουργείου Πολιτισµού και
Τουρισµού να αναβαθµίσει την ιστοσελίδα της ΕΡΤ ως ένα επι-
πλέον θετικό βήµα για τη διεύρυνση της πληροφόρησης των
αποδήµων,

Θεωρεί ότι στο πλαίσιο της αναβάθµισης της ιστοσελίδας της
ΕΡΤ θα πρέπει επίσης :

1. να αξιοποιηθεί και να αναδειχθεί το αρχείο της ΕΡΤ καθώς
και το αρχείο του Ελληνισµού της διασποράς και

2. να υπάρχει η δυνατότητα µετάδοσης προγραµµάτων µέσω
web tv,

Κρίνει απαραίτητο τον ενεργό ρόλο εκπροσώπων των Ελλή-
νων της διασποράς στην κατάρτιση του προγράµµατος της ERT
WORLD,

Θεωρεί ότι o προγραµµατισµός της ERT WORLD θα πρέπει να
λαµβάνει υπόψη τις ανάγκες των αποδήµων και προς την κατεύ-
θυνση αυτή προτείνει:

1. Τον υποτιτλισµό, τουλάχιστον επιλεκτικά, των προγραµµά-
των, προκειµένου να µπορούν να τα παρακολουθήσουν ιδιαίτερα
οι νεότερες γενιές Αποδήµων αλλά και το ευρύτερο κοινό των
χωρών υποδοχής. Εάν, επίσης, λάβουµε υπόψη τη σηµασία του
δελτίου ειδήσεων στις τηλεοπτικές προτιµήσεις των απόδηµων,
τότε η δηµιουργία π.χ. σε πρώτη φάση ενός ενηµερωτικού µα-
γκαζίνο, µε αγγλικούς υπότιτλους, προκειµένου να λυθούν και τα
προβλήµατα µε τη διαφοράς ώρας, θα ήταν ένα σηµαντικό
πρώτο βήµα,

2. Την παραγωγή µίας σειράς µε θέµα την ελληνική γλώσσα
ειδικά για τις νεότερες γενιές απόδηµων,

3. Την παραγωγή προγραµµάτων που αφορούν τους ίδιους
τους Απόδηµους και θα παρουσιάζουν ζητήµατα που τους απα-
σχολούν στις κοινωνίες υποδοχής. Πέρα από την πληρέστερη
ενηµέρωσή των ιδίων, η παραγωγή τέτοιων προγραµµάτων συµ-

βάλει και στην ενηµέρωση των Ελλήνων της επικράτειας για τις
συνθήκες ζωής και τους προβληµατισµούς τους, συσφίγγοντας
τους δεσµούς µεταξύ εθνικού κέντρου και διασποράς,

4. Την παραγωγή προγραµµάτων που απευθύνονται σε παιδιά
προσχολικής και σχολικής ηλικίας,

5. Την παραγωγή προγραµµάτων στην αγγλική γλώσσα, ως
ισχυρό εργαλείο διείσδυσης της Ελλάδας στο διεθνές περιβάλ-
λον.

Ζ. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ ΚΑΙ ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ
ΑΠΟ∆ΗΜΟΥ ΕΛΛΗΝΙΣΜΟΥ

ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ

Στη δεινή θέση, στην οποία είναι εγκλωβισµένη η χώρα εξ αι-
τίας της µεγαλύτερης οικονοµικής κρίσης, εδώ και πολλές δε-
καετίες, θα αποτελέσει ασυγχώρητο πολιτικό λάθος, αν δεν
εξαντληθούν όλες οι δυνατότητες και δεν αξιοποιηθούν στο έπα-
κρο οι ισχυρές οικονοµικές δυνάµεις που µπορούν να στηρίξουν
καθοριστικά την εθνική προσπάθεια για την έξοδο από τη σηµε-
ρινή δραµατική κατάσταση.

Έχω τονίσει και στο παρελθόν, ότι είµαστε µια από τις µετρη-
µένες στα δάχτυλα του ενός χεριού, χώρες στον κόσµο, που στη
δύναµή τους δεν µετρούν µόνον τον πληθυσµό που κατοικεί στα
µητροπολιτικά εδάφη, αλλά και αυτόν που έχει αναζητήσει τη
ζωή και την τύχη του σε κάθε γωνιά του πλανήτη.

Σαφώς αναφέροµαι στον Aπόδηµο Eλληνισµό, στον Ελληνισµό
της ∆ιασποράς, που, όχι απλώς ζει, αλλά δραστηριοποιείται και
στη µεγάλη του πλειοψηφία διαπρέπει σε όλα τα µήκη και τα
πλάτη της γης. Και δεν εννοώ µόνον εκείνους, που, απλώς, προ-
κόβουν στις επαγγελµατικές τους δραστηριότητες έχοντας εξα-
σφαλίσει µια ζωή αξιοζήλευτη. Αναφέροµαι, κυρίως, σε εκείνους,
που µε τις ικανότητές τους, την ευφυΐα τους και το «επιχειρηµα-
τικό δαιµόνιο της φυλής» που κουβαλάνε µέσα τους, έχουν εξε-
λιχθεί, όχι απλώς σε επιτυχηµένους επιχειρηµατίες, αλλά σε
σηµαίνοντες οικονοµικούς παράγοντες – ιδιαίτερα στις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες, στον Καναδά και στην Αυστραλία – αλλά βεβαίως
και στην Ήπειρό µας, την Ευρώπη.

Ισχύει εδώ το «ουδέν κακόν αµιγές καλού».
Είναι, από µια σκοπιά, οδυνηρό, η πατρίδα µας να έχει µακριά

πανάξια παιδιά της, που διοχετεύουν το µυαλό και τη δυναµική
τους στην υπηρεσία άλλων χωρών που, βέβαια, είναι «δεύτερες
πατρίδες». Από την άλλη, όµως, είναι µεγάλη τύχη για την Ελ-
λάδα, ειδικότερα αυτές τις δύσκολες ώρες, να µπορεί να στηρι-
χτεί στον Eλληνισµό της ∆ιασποράς, στην ουσιαστική βοήθεια
που µπορούν αυτοί οι Έλληνες να προσφέρουν, στη µάχη µας
απέναντι στο σηµερινό οικονοµικό εφιάλτη.

Πιστεύω και είµαι πεπεισµένος ότι θα συµφωνήσετε, πως σή-
µερα είναι επιβεβληµένο όσο ποτέ στο παρελθόν, να «αρπάξουµε
από τα µαλλιά» και να αξιοποιήσουµε αυτήν την τύχη.

Ήλθε η ώρα να αναπτύξουµε, επιτέλους, µια στρατηγική «οι-
κονοµικής διπλωµατίας». Να προσελκύσουµε, στη χώρα µας, δυ-
ναµικούς Απόδηµους Έλληνες επενδυτές, επιχειρηµατικές
δραστηριότητες και κεφάλαια. Οι καιροί δεν περιµένουν. Ό,τι
είναι να γίνει να γίνει τώρα. Τώρα είναι που πρέπει να στηριχτούν
αποφασιστικά όλοι οι οικονοµικοί τοµείς – η βιοµηχανία, η βιοτε-
χνία, το εµπόριο, ο τουρισµός.

Τώρα είναι που έχουµε ιστορικό χρέος να αλλάξουµε ριζικά
τον οικονοµικό και κοινωνικό χάρτη της χώρας µας.

Ας µη παρασυρθούµε στην άνευ ουσία παρελθοντολογία.
∆εν έχουµε την πολυτέλεια, δεν είναι της στιγµής να αρχί-

σουµε να µιλάµε για το «τι έπρεπε να έχει γίνει, αλλά δεν έγινε».
Αυτό που πρέπει να µας απασχολήσει, αυτό που τίθεται ενώπιόν
µας ως πρόβληµα προς λύση είναι ένα: τι πρέπει και τι µπορούµε
να κάνουµε τώρα.

Η απάντηση είναι απλή σαν το αυγό του Κολόµβου:
Πρέπει να πείσουµε τους Απόδηµους Έλληνες να επενδύσουν

στον τόπο τους. Αλλά µε λόγια δεν θα πετύχουµε τίποτα. Χρειά-
ζονται δράσεις που θα αποδείξουν ότι τα πράγµατα σ’ αυτήν τη
χώρα έχουν αλλάξει ριζικά:

Οφείλουµε να πετάξουµε κλωτσηδόν από τον κρατικό µηχανι-
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σµό, το παρακράτος των µανδαρίνων και της γραφειοκρατίας,
που µέχρι τώρα λειτουργούν αποτρεπτικά στην εκδήλωση οποι-
ουδήποτε επενδυτικού ενδιαφέροντος. Χρειάζεται να δηµιουρ-
γηθεί µία κεντρική υπηρεσία στελεχωµένη από τα συναρµόδια
Υπουργεία Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών και Ανά-
πτυξης που θα έχει ως στόχο των συντονισµό όλων των δράσεων
για την προσέλκυση επενδύσεων από το εξωτερικό. Ταυτόχρονα
θα έχει διαύλους επικοινωνίας µε την πολιτική διπλωµατία, η
οποία θα κρίνεται στην εξέλιξή της από τις επιδόσεις της και στην
οικονοµική διπλωµατία. Υπάρχει µεγάλη ανεπτυγµένη Ελληνική
Οµογένεια. ∆ιαπρέπουν πολλοί Έλληνες επιχειρηµατίες που
έχουν συσσωρευµένο κεφάλαιο και θέλουν να επαναπατριστούν.
Οι επιχειρηµατίες αυτοί πρέπει να ενθαρρυνθούν. Υπάρχει µε-
γάλο πεδίο δράσης για τους διπλωµάτες µας. Σε αυτούς θα πρέ-
πει να δοθούν ειδικά κίνητρα προσέλκυσης.

Χρειάζονται κίνητρα σηµαντικά και χειροπιαστά. Όπως για πα-
ράδειγµα, ειδική φορολογική µεταχείριση, που θα προβλέπεται,
ρητά, στους αναπτυξιακούς και φορολογικούς νόµους και θα θω-
ρακίζει απέναντι στις αυθαιρεσίες υπολειµµάτων της παλαιολιθι-
κής δηµοσιοϋπαλληλικής νοοτροπίας. Είναι κάτι παραπάνω από
αναγκαίο σήµερα, ο υποψήφιος επενδυτής ΝΑ ΓΝΩΡΙΖΕΙ ΕΠΑ-
ΚΡΙΒΩΣ ΤΟ ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΟ ΚΑΘΕΣΤΩΣ ΚΑΙ ΝΑ ΕΙΝΑΙ ΝΟΜΙΚΑ
ΚΑΤΟΧΥΡΩΜΕΝΟΣ ΟΤΙ ∆ΕΝ ΘΑ ΥΠΑΡΞΟΥΝ ΑΛΛΑΓΕΣ ΚΑΙ
ΕΚΠΛΗΞΕΙΣ ΜΕΧΡΙ ΤΗΝ ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ ΤΟΥ ΕΠΕΝ∆ΥΤΙΚΟΥ
ΤΟΥ ΣΧΕ∆ΙΟΥ.

Και, βέβαια, αυτή τη νέα πολιτική να την κάνουµε γνωστή σε
κάθε σηµείο όπου δραστηριοποιούνται Απόδηµοι Έλληνες, πα-
ρέχοντας και τις νοµικές εγγυήσεις ότι η επενδυτική του δρα-
στηριότητα στην Ελλάδα, θα είναι µε ξεκάθαρους, γνωστούς εκ
των προτέρων και ασφαλώς χωρίς παρεκκλίσεις.

Οφείλουµε, επίσης, να «θεραπεύσουµε» άµεσα και µια άλλη
παιδική µας ασθένεια:

Έχω και στο παρελθόν επισηµάνει ότι οι απόδηµοι συµπα-
τριώτες µας επιχειρηµατίες, ποτέ µέχρι σήµερα δεν αισθάνθη-
καν κοντά τους τη διπλωµατική εκπροσώπηση της Πατρίδας
τους. Είναι, συνεπώς, επιτακτική ανάγκη να έχουν «εδώ και τώρα»
επίσηµη και υπεύθυνη ενηµέρωση για το επιχειρηµατικό «γίγνε-
σθαι» στη χώρα µας. Να µάθουν – και να πειστούν – ότι δίπλα
τους θα είναι σταθερά το Ελληνικό Κράτος, για να τους κατευ-
θύνει, να τους βοηθήσει και να τους προστατέψει από γραφειο-
κρατικούς λαβύρινθους, από τυχόν υπηρεσιακές αυθαιρεσίες,
αλλά και από «αεριτζήδες» και κερδοσκόπους.

Μπορούµε να ξεκινήσουµε άµεσα, µε µια δυναµική εκστρατεία
ενηµέρωσης, εξαντλώντας, µέσω των ξένων Μέσων Μαζικής Ενη-
µέρωσης κάθε δυνατότητα διαφήµισης των προοπτικών, που
διαµορφώνονται, πλέον, στην Ελλάδα για τον επιχειρηµατικό
κόσµο. Να στείλουµε πειστικά την εικόνα ενός ελκυστικού επι-
χειρηµατικού κλίµατος στη χώρα µας. Οποιοδήποτε κι αν είναι
το κόστος, τα οφέλη για την εθνική µας οικονοµία θα είναι ασυ-
γκρίτως πολλαπλάσια και ορατά σε σύντοµο χρονικό διάστηµα.

Τα περιθώρια είναι απελπιστικά στενά. Πρέπει, λοιπόν, όλοι να
συστρατευτούµε για να υλοποιήσουµε µια πολιτική που θα µε-
ταβάλει ριζικά το σηµερινό αποεπενδυτικό κλίµα. Και όταν λέω
«να συστρατευτούµε όλοι», δεν εννοώ µόνον εµάς που αυτήν την
στιγµή αποτελούµε την Επιτροπή.

Πρώτοι και καλύτεροι οφείλουν να δώσουν το «παρών» και τη
µάχη, τα εµπλεκόµενα συναρµόδια Υπουργεία, όλες οι υπεύθυ-
νες Υπηρεσίες τους, και στο συνολό τους οι διπλωµατικές µας
αποστολές στις χώρες, όπου δραστηριοποιείται ο Απόδηµος Ελ-
ληνισµός.

Η. ΑΠΟΤΙΜΗΣΗ ΚΑΙ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗ ΤΩΝ ∆ΙΑΚΟΜΜΑΤΙΚΩΝ
ΑΠΟΣΤΟΛΩΝ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΤΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟ

ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ

Ως προς τις ∆ιακοµµατικές αποστολές στο Εξωτερικό, η απο-
τίµηση µπορεί να γίνεται κάθε φορά και να αξιολογείται το πα-
ραγόµενο έργο, σε σχέση µε τις εξής παραµέτρους:

1. Προεργασία
Έχει γίνει κατάλληλη προετοιµασία εκ των προτέρων τόσο από

την Κοινότητα όσο και από τις Αρχές της χώρας, που θα επισκε-
φτεί η αποστολή, ώστε να τίθενται κωδικοποιηµένα τα προβλή-
µατα ή τα θέµατα, που πρόκειται να εξετασθούν; Και τούτο γιατί
από τον βαθµό προετοιµασίας και την καταγραφή των θεµάτων
εξαρτάται, σε µεγάλο βαθµό, η επιτυχία της αποστολής.

Ο κατάλογος των θεµάτων προς εξέταση να γίνεται σε συνεν-
νόηση µε την Γραµµατεία Απόδηµου Ελληνισµού του Υπουργείου
Εξωτερικών, όσο και µε τη ∆ιακοµµατική Επιτροπή της Βουλής,
ώστε να εξετάζονται, επισταµένως, µε την επιτόπια παρουσία
εκείνα τα ζητήµατα που είναι ώριµα, ενώ άλλα, απλώς, γίνονται
γνωστά στην αποστολή.

Η προεργασία, όπως αναφέρθηκε, αφορά και τη Γραµµατεία
του Αποδήµου και την Επιτροπή, η οποία πρέπει να πραγµατο-
ποιεί συνεδριάσεις προετοιµασίας. Π.χ, πριν από την αποστολή
στη Φινλανδία, είχε προηγηθεί παρουσίαση, από τον Πρέσβη της
Φινλανδίας, στα µέλη της Επιτροπής, του εκπαιδευτικού συστή-
µατος της χώρας του, πράγµα εξαιρετικά χρήσιµο. Άλλωστε η
επιλογή του τόπου της αποστολής γίνεται µε αποκλειστικό κρι-
τήριο τη σπουδαιότητα των προβληµάτων, αλλά και την ωφελι-
µότητα από την ενηµέρωση των µελών του Κοινοβουλίου.

Ακόµη η προετοιµασία των Βουλευτών για τα θέµατα, που θα
εξετασθούν, µπορεί να γίνεται, εκ των προτέρων, µε υποµνή-
µατα, που θα προέρχονται τόσο από τη Γραµµατεία Αποδήµου,
όσο και από την Επιτροπή.

Άρα, η καλή προετοιµασία είναι προϋπόθεση της επιτυχίας.

2. Αριθµός συµµετεχόντων και σύνθεση της αποστολής
Έχει παρατηρηθεί στο παρελθόν ο αριθµός των συµµετεχό-

ντων της ελληνικής αποστολής να είναι δυσανάλογα µεγάλος,
σε σχέση µε το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα. Ακόµη, πολλές
φορές, είναι περισσότερο από αναγκαία η συµµετοχή στην απο-
στολή των υπηρεσιακών παραγόντων, που είναι γνώστες των θε-
µάτων.

3. Η παρουσία στο εξωτερικό
Η εµπειρία έχει δείξει ότι η ελληνική παρουσία στις Κοινότητες

του Εξωτερικού και η συνεργασία µε τις Αρχές των ξένων κρατών
είναι αντάξια του επιπέδου της αποστολής, πλην ελάχιστων εξαι-
ρέσεων. Όλοι συναισθάνονται ότι στην αποστολή δεν εκπροσω-
πούν τον εαυτό τους, αλλά τη Βουλή των Ελλήνων και το Κόµµα
που αντιπροσωπεύουν.

4. Αξιολόγηση του έργου
Μετά την επιστροφή, είναι απολύτως απαραίτητο να κατατί-

θενται εκθέσεις και να συζητείται το τελικό πόρισµα, ώστε να γί-
νεται όχι µόνο ανακεφαλαίωση της όλης δράσης, αλλά και να
διαβιβάζονται προς τα Υπουργεία και τις αρµόδιες Υπηρεσίες οι
θέσεις της Επιτροπής για την προώθηση των ζητηµάτων, που
έχουν ανακύψει. Ακόµη, ίσως, θα ήταν χρήσιµο, ανά εξάµηνο, να
γίνεται έλεγχος και παρακολούθηση της πορείας των λύσεων,
που έχουν δροµολογηθεί.

5. Συµπεράσµατα
Μία σύνοψη της έκθεσης δύο ή τριών αποστολών είναι χρή-

σιµο να κοινοποιείται µε e-mail σε όλους τους συναδέλφους στη
Βουλή, αλλά και στις Ελληνικές Κοινότητες, µε τις οποίες ήλθαµε
σε επαφή. Ακόµη είναι χρήσιµη η συνεχής ενηµέρωση των Κοι-
νοτήτων και του Σ.Α.Ε. για την πορεία επίλυσης των προβληµά-
των και των εκκρεµών ζητηµάτων.

Τέλος, η Επιτροπή, κατά τη συνεδρίαση της 15ης Ιουλίου 2010,
ενέκρινε, µε ευρύτατη πλειοψηφία, τις Εισηγήσεις των Μελών
της, που συναπαρτίζουν την Έκθεση της Επιτροπής. Οι Εισηγή-
σεις έγιναν δεκτές από το ΠΑ.ΣΟ.Κ., τη Νέα ∆ηµοκρατία και τον
ΛΑ.Ο.Σ., ενώ το Κ.Κ.Ε. και ο Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς έδωσαν λευκή ψήφο.

Η Έκθεση υποβάλλεται προς την Ολοµέλεια της Βουλής.
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Η ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ

ΕΛΠΙ∆Α ΤΣΟΥΡΗ

Ο Α’ ΑΝΤΙΠΡΟΕ∆ΡΟΣ Ο Β’ ΑΝΤΙΠΡΟΕ∆ΡΟΣ

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ

Ο ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ

ΤΑ ΜΕΛΗ
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗ∆ΟΝΗΣ
ΧΡΥΣΗ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ
ΑΓΓΕΛΙΚΟΥ ΓΚΕΡΕΚΟΥ
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΙ∆ΗΣ
ΕΥ∆ΟΞΙΑ – ΕΥΑ ΚΑΪΛΗ
ΗΛΙΑΣ ΚΑΡΑΝΙΚΑΣ
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙ∆ΗΣ
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝΑΣ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ
ΕΛΕΝΗ (ΕΛΕΝΑ) ΠΑΝΑΡΙΤΗ
ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ – ΣΗΦΟΥΝΑΚΗ
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
ΜΑΡΙΑ – ΓΛΥΚΕΡΙΑ (ΜΑΓΙΑ) ΤΣΟΚΛΗ
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΟΝΤΟΣ
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙ∆ΗΣ
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ
ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ

ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ ΙΓ’- ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
ΕΙ∆ΙΚΗ ΜΟΝΙΜΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ

ΕΚΘΕΣΗ
ΤΗΣ ΕΙ∆ΙΚΗΣ ΜΟΝΙΜΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ

ΠΡΟΣ ΤΗ ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

Α. Εισαγωγή – Αντικείµενο εργασιών Επιτροπής

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Προστασίας Περιβάλλοντος ιδρύ-
θηκε, ως θεσµός, µε τροποποίηση του άρθρου 43 Α’ του Κανο-
νισµού της Βουλής, που επικυρώθηκε µε απόφαση της
Ολοµέλειας της Βουλής, κατά την συνεδρίαση της 17ης Φεβρου-
αρίου 2005 (ΦΕΚ 49 Α’/25.2.2005).

Κατά την Α’ Τακτική Σύνοδο της ΙΓ’ Περιόδου, η Ειδική Μόνιµη
Επιτροπή Προστασίας Περιβάλλοντος συνεστήθη, µε την υπ’
αριθµ. 12652/9082, από 4 Νοεµβρίου 2009, απόφαση του Προέ-
δρου της Βουλής.

Ως αντικείµενο εργασιών της Επιτροπής ορίζεται η παρα-
κολούθηση και η αξιολόγηση της κατάστασης του περιβάλλο-

ντος στη χώρα και των συνεπειών των διαφόρων δράσεων επ’
αυτού. Η Επιτροπή συµβάλλει συµβουλευτικά στη λήψη απο-
φάσεων και στη χάραξη της εθνικής στρατηγικής για την προ-
στασία του περιβάλλοντος.

Συγκεκριµένα στόχοι της Επιτροπής είναι η προστασία του
αστικού και φυσικού περιβάλλοντος από ανθρωπογενείς δράσεις
και φυσικές καταστροφές, η βελτίωση και ανάπλαση του αστι-
κού περιβάλλοντος και η αποκατάσταση του φυσικού περιβάλ-
λοντος, η διατήρηση της βιολογικής ποικιλότητας της ελληνικής
φύσης και των οικοσυστηµάτων, η ορθολογική διαχείριση των
ορυκτών πόρων, όπως επίσης και η προώθηση των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, καθώς και η ενθάρρυνση πολιτικών βιώσιµης
ανάπτυξης στους τοµείς της γεωργίας, του τουρισµού, της βιο-
µηχανίας, των µεταφορών, της βιοτεχνολογίας και της ενέργειας.

Επιπλέον στην αρµοδιότητα της Επιτροπής ανήκει η έκφραση
γνώµης επί της ετήσιας εθνικής έκθεσης για την κατάσταση του
περιβάλλοντος και επί των λοιπών εκθέσεων που κατατίθενται
στη Βουλή, επί της εθνικής στρατηγικής για τη µείωση εκποµπών
των αερίων του θερµοκηπίου, επί της εθνικής στρατηγικής για
τη βιώσιµη ανάπτυξη, επί της εφαρµογής των κοινοτικών οδη-
γιών και διεθνών συµβάσεων κ.λ.π. Για την επίτευξη του σκοπού
της η Επιτροπή προστασίας περιβάλλοντος µπορεί να συνδέε-
ται, επί θεµατικής βάσης, µε ανάλογες δραστηριότητες των κοι-
νοβουλίων άλλων χωρών, διεθνών οργανισµών, κρατικών ή µη
κυβερνητικών οργανώσεων, ιδρυµάτων, ερευνητικών κέντρων
κ.α., καθώς επίσης να ενθαρρύνει τη διεθνή συνεργασία και
έρευνα, ιδίως εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στον τοµέα της
προστασίας του περιβάλλοντος.

Η Επιτροπή συγκροτήθηκε από τριάντα (30) µέλη και συγκε-
κριµένα από τους Βουλευτές: Κωνσταντίνο Καρτάλη (Πρόεδρο),
Κωνσταντίνο Μαρκόπουλο ( Α’ Αντιπρόεδρο), Ιωάννη Ζιώγα (Β’
Αντιπρόεδρο), Κυριάκο Βελόπουλο (Γραµµατέα), Αριάδνη Αγά-
τσα, Ιωάννη Αµοιρίδη, Αντωνία Αντωνίου, ∆ηµήτριο Βαρβαρίγο,
Ιωάννη Βούρο, Κωνσταντίνο Γείτονα, Αθανάσιο Γικόνογλου, Βα-
σίλειο Έξαρχο, Μαρία Θεοχάρη, Μιχαήλ Κατρίνη, ∆ηµήτριο Λι-
ντζέρη, Αθανασία Μερεντίτη, Αφροδίτη Παπαθανάση,
Εµµανουήλ Σκουλάκη, Μαρία Σκραφνάκη, Μιχαήλ Γιαννάκη,
Αθανάσιο Γιαννόπουλο, Σταύρο Καλογιάννη, Νικόλαο Καντερέ,
Όλγα Κεφαλογιάννη, Ανδρέα Λυκουρέντζο, Κυριάκο Μητσοτάκη,
Κωνσταντίνο Τασούλα, ∆ιαµάντω Μανωλάκου, Μαυρουδη Βο-
ρίδη και Ηρώ ∆ιώτη σε αντικατάσταση του Αλεξίου Τσίπρα, που
µετείχε στην αρχική σύνθεση της Επιτροπής.

Η Επιτροπή πραγµατοποίησε εικοσιτρείς (23) συνεδριάσεις,
κατά τις οποίες κλήθηκαν σε ακρόαση ο τότε Επίτροπος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, αρµόδιος για το Περιβάλλον, µέλη της Κυ-
βέρνησης, εκπρόσωποι της περιφερειακής διοίκησης και της
τοπικής αυτοδιοίκησης, υπηρεσιακοί παράγοντες, εκπρόσωποι
επιστηµονικών φορέων, εκπρόσωποι µη κυβερνητικών περιβαλ-
λοντικών οργανώσεων και ειδικοί επιστήµονες. Στις συνεδριά-
σεις συµµετείχαν, µε γόνιµο και εποικοδοµητικό τρόπο, οι
βουλευτές – µέλη της Επιτροπής.

Η Επιτροπή πραγµατοποίησε επίσης – σε συνεργασία µε την
Υποεπιτροπή Υδατικών Πόρων – επισκέψεις στην Περιφέρεια
Πελοποννήσου στην περιοχή του ποταµού Λάδωνα, καθώς και
στη Περιφέρεια Θεσσαλίας στη περιοχή του ποταµού Πηνειού.
Τα ειδικά πορίσµατα από τις παραπάνω επισκέψεις περιλαµβά-
νονται στην Έκθεση της Υποεπιτροπής Υδατικών Πόρων.

Οι εργασίες της Επιτροπής διήρκεσαν από τις 10 Νοεµβρίου
2009 (Εκλογή Προεδρείου), µέχρι τις 13 Ιουλίου 2010 (Έγκριση
του σχεδίου Έκθεσης της Επιτροπής).

Τέλος στα πλαίσια της Επιτροπής Προστασίας Περιβάλλο-
ντος, λειτούργησε και η Υποεπιτροπή Υδατικών Πόρων. Το πό-
ρισµα της Υποεπιτροπής εγκρίθηκε στη Συνεδρίασης της 7ης

Ιουλίου 2010 και στη συνέχεια (13 Ιουλίου 2010) κατετέθη στην
Επιτροπή Περιβάλλοντος.
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Β. Προγραµµατισµός έργου Επιτροπής Περιβάλλοντος

Β1. Λειτουργία της Επιτροπής

9+1 Προϋποθέσεις

1. H θεσµική αναβάθµιση της Επιτροπής ώστε να ανταποκρί-
νεται στη νέα δοµή των Υπουργείων στην Ελλάδα, στις ανάγκες
νοµοθετικού έργου αλλά και στις διαδικασίες που προνοούνται
στη Συνθήκη της Λισαβόνας.

2. Η επιλογή και εξέταση θεµάτων που αποτελούν µείζονα πε-
ριβαλλοντικά ζητήµατα της χώρας µε µέριµνα στην κατά το δυ-
νατόν µέγιστη χωρική αναφορά.

3. Η ουσιαστική και σε βάθος εξέταση των θεµάτων στο πρό-
τυπο της λειτουργίας αντίστοιχων Επιτροπών σε ξένα Κοινοβού-
λια. Μία τέτοια προσέγγιση προϋποθέτει κείµενα εργασίας που
τίθενται υπόψη των µελών της Επιτροπής, την οργάνωση των θε-
µάτων σε θεµατικούς κύκλους αλλά και την κατάθεση συγκεκρι-
µένων προτάσεων (ως πρόταση/απόφαση της Επιτροπής) που
µπορεί να αποκτήσουν και νοµοθετική κατοχύρωση.

4. Η εξωστρέφεια της Επιτροπής (λ.χ. ad hoc επισκέψεις ή επι-
σκέψεις που επικουρούν τη θεµατολογία ενός θεµατικού κύκλου,
συνεργασία µε σχολεία, απονοµή βραβείων, δικτυακή παρου-
σίαση των κειµένων εργασίας, συνεργασία µε αντίστοιχες Επι-
τροπές στο εξωτερικό, κ.α.).

5. Η παρακολούθηση του νοµοθετικού έργου στο βαθµό που
συναρτάται άµεσα ή έµµεσα µε το περιβάλλον και την ενέργεια.

6. Η ευελιξία στη θεµατολογία ώστε να παρακολουθεί την επι-
καιρότητα όπως αυτή διαµορφώνεται αλλά και ευρύτερες διε-
θνείς προτεραιότητες (λ.χ. τις προτεραιότητες για το περιβάλλον
της Ισπανικής Προεδρίας ή ότι το 2010 είναι για τον ΟΗΕ Ετος
για την Προστασία της Βιοποικιλότητας, κλπ.).

7. Η συνέργεια µε τις ∆ιαρκείς ή Ειδικές Μόνιµες Επιτροπές
της Βουλής, όπου αυτή µπορεί να αναπτυχθεί.

8. Η αξιοποίηση της επιστήµης ως εργαλείου στη λήψη πολι-
τικών αποφάσεων.

9. Η αξιοποίηση των προτάσεων των ακαδηµαϊκών, ερευνητι-
κών, επιστηµονικών και άλλων φορέων στην Ελλάδα (ΝΠ∆∆,
ΝΠΙ∆, ΜΚΟ).

9+1. Η θεώρηση ότι η κατάσταση του περιβάλλοντος δεν εξα-
ντλείται σε µετρητικές διαδικασίες, αριθµολογία ή εκτιµήσεις επι-
πτώσεων αλλά αφορά άµεσα και καθοριστικά το δικαίωµα για µία
καλύτερη ποιότητα ζωής αλλά και συναρτάται µε τις παραγωγι-
κές διαδικασίες τις κατευθυντήριες γραµµές των οποίων καθο-
ρίζει µε πρωταγωνιστική διάθεση.

Β2. Προγραµµατισµός έργου

Κριτήρια
- Ανοικτά περιβαλλοντικά θέµατα στην Ελλάδα και στο εξωτε-

ρικό µε προτεραιότητα σε θέµατα που δεν εξετάστηκαν από την
Επιτροπή στην προηγούµενη θητεία της ή δεν υπήρχε επαρκής
χρόνος για την πλήρη εξέταση τους.

- Συνέχεια στο έργο της Επιτροπής.
- Η πολυποικιλία στα γεωγραφικά (ισχυρή νησιωτικότητα, πλη-

θώρα ορεινών όγκων, µεγάλο µήκος ακτών) και στα αναπτυξιακά
χαρακτηριστικά της χώρας.

- ∆ιεθνείς συµφωνίες που πρόκειται να επικυρωθούν και αφο-
ρούν και το περιβάλλον στη χώρα µας.

- Κανονισµοί και οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ενωσης που προ-
βλέπεται να προωθηθούν εντός του 2010.

- ∆ιεθνή γεγονότα µείζονος κλίµακας (2010: Ετος Βιοποικιλό-
τητας για τα Η.Ε.)

- Συναφές νοµοθετικό έργο της Βουλής των Ελλήνων.
- Κατάθεση ειδικών εκθέσεων (λ.χ. για την κατάσταση του πε-

ριβάλλοντος στην Ελλάδα).

Με βάση τα παραπάνω αποφασίσθηκε οι εργασίες της Επι-
τροπής να αναπτυχθούν σε θεµατικούς κύκλους.

Θεµατικός κύκλος 1. Από το Κυότο στην Κοπεγχάγη – Τι κα-

ταφέραµε στην πορεία, τι πρέπει να γίνει ακόµα
Ο Θ.Κ.1 αναγκαστικά αφιερώνεται στις κλιµατικές αλλαγές

ενόψει της Συνδιάσκεψης των Ηνωµένων Εθνών για τις Κλιµατι-
κές Αλλαγές που θα πραγµατοποιηθεί στην Κοπεγχάγη από τις
6 έως τις 18.12.2009. Το θέµα δεν είναι απλά επιστηµονικό, κατά
πόσο δηλαδή αυξήθηκαν οι συγκεντρώσεις των αερίων θερµο-
κηπίου στην ατµόσφαιρα ή ποιες είναι οι καταγεγραµµένες αλλά
και οι εκτιµώµενες επιπτώσεις από το ανθρωπογενές φαινόµενο
του θερµοκηπίου. Είναι θέµα που συναρτάται µε το µοντέλο ανά-
πτυξης των χωρών (και της Ελλάδος), το ενεργειακό µείγµα που
χρησιµοποιείται, την ισορροπία µεταξύ αναπτυγµένων και ανα-
πτυσσόµενων χωρών, τις τεχνολογίες και τεχνικές που µπορεί να
αµβλύνουν το πρόβληµα (green mitigation technologies), κ.α.

Θεµατικός κύκλος 2. Ανασχεδιάζοντας τις πόλεις
Στον κύκλο αυτό εξετάζεται κατά κύριο λόγο το µοντέλο ανά-

πτυξης των ελληνικών πόλεων. Στον ίδιο κύκλο εξετάζονται ειδι-
κότερα τα θέµατα: «Αέρια ρύπανση», «Πράσινος ΓΟΚ»,
«Πράσινος δακτύλιος και Μαζικά Μέσα Μεταφοράς», «Ρυθµι-
στικό Σχέδιο της Αθήνας και άλλων ελληνικών πόλεων», «Ιστο-
ρικό Κέντρο της Αθήνας», «Προστασία κτιριακού πλούτου»,
«Αρχιτεκτονική και δηµόσια έργα», «∆ιαχείριση των ελεύθερων
χώρων της Αττικής (µε ειδική αναφορά στο πρώην χώρο του Ελ-
ληνικού, το παράκτιο µέτωπο και τον Ελαιώνα», «Θόρυβος».

**Εµβόλιµη συνεδρίαση: Επικαιροποίηση του θέµατος «∆ια-
χείριση απορριµµάτων»

Θεµατικός κύκλος 3. Μετά την Κοπεγχάγη: προς ένα ενερ-
γειακό µοντέλο χαµηλού άνθρακα ή πως θα επιτύχουµε το τρί-
πτυχο «20-20-20» (Μάρτιος 2010)

** Εµβόλιµη συνεδρίαση για την αποτίµηση της κατάστασης
των δασών και της εφαρµογής της δασικής και αντιπυρικής
πολιτικής για την προστασία τους ενόψει της θερινής περιό-
δου

Θεµατικός κύκλος 4. Ρύπανση εσωτερικών χώρων
Στο κύκλο αυτό εξετάζεται ένα θέµα που παραµένει στο περι-

θώριο της προσοχής αν και αφορά άµεσα και καθοριστικά τη ζωή
όλων των πολιτών. Επιπροσθέτως είναι ένα θέµα που στερείται
επαρκούς νοµοθετικού πλαισίου. Ο κύκλος εξειδικεύεται στα θέ-
µατα «Ποιότητα εσωτερικού περιβάλλοντος σε σχολεία», «Ποιό-
τητα εσωτερικού περιβάλλοντος σε γυµναστήρια και αθλητικούς
χώρους», «Ποιότητα εσωτερικού περιβάλλοντος σε νοσοκοµεία».

Θεµατικός κύκλος 5. ∆ιαχείριση φυσικού περιβάλλοντος -
προστασία της βιοποικιλότητας

Στον κύκλο αυτό εξετάζεται το θέµα των προστατευόµενων
περιοχών (Natura 2000), το καθεστώς προστασίας και οι διεθνείς
πρακτικές, το νοµοθετικό πλαίσιο των φορέων διαχείρισης στην
Ελλάδα και η πολιτική της Ε.Ε. για την προστασία της βιοποικι-
λότητας. Εξετάζεται ειδικότερα το κρίσιµο θέµα της διαχείρισης
των ορεινών όγκων και της προστασίας τους από την ανεξέλε-
γκτη δόµηση.

Θεµατικός κύκλος 6. ∆ιαχείριση υδατικών πόρων
(µέσω της υποεπιτροπής υδατικών πόρων)
Στον κύκλο αυτό εξετάζεται η γενική κατάσταση των υδατικών

πόρων στη χώρα. Ο κύκλος εξειδικεύεται στα θέµατα «Υδατικοί
πόροι και γεωργία», «Προστασία λιµνών», «∆ιαχείριση νερού σε
νησιωτικές περιοχές».

Θεµατικός κύκλος 7. Ειδικά θέµατα
Θ.Κ. 7.1 Περιβαλλοντική εκπαίδευση
(1 συνεδρίαση από κοινού µε την Επιτροπή Μορφωτικών Υπο-

θέσεων, Ιούνιος 2010)
Θ.Κ.7.2 Προστασία του περιβάλλοντος σε αρχαιολογικές πε-

ριοχές και χώρους (1 συνεδρίαση, Ιούνιος 2010)

Γ. Θεµατολογία Επιτροπής Περιβάλλοντος στο διάστηµα
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1. Συνεδρίαση της 10ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Εκλογή Προεδρείου.

2. Συνεδρίαση της 12ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Προγραµµατισµός του Έργου

της Επιτροπής.

3. Συνεδρίαση της 19ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Προστασία του κλίµατος: Από το

Κυότο στην Κοπεγχάγη.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν εκπρόσωποι του Εθνικού Αστερο-

σκοπείου Αθηνών, της WWF-Ελλάς, της Greenpeace και του Με-
σογειακού Προγράµµατος ∆ράσης για το Περιβάλλον του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών.

4. Συνεδρίαση της 27ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Από το Κυότο στην Κοπεγχάγη -

Οι θέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.
Την Επιτροπή ενηµέρωσε ο κ. Σταύρος ∆ήµας, Επίτροπος της

Ευρωπαϊκής Ένωσης, αρµόδιος για το περιβάλλον.
(Κοινή συνεδρίαση µε την Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Έρευνας

και Τεχνολογίας.)

5. Συνεδρίαση της 2ης ∆εκεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Από το Κυότο στην Κοπεγχάγη -

Οι θέσεις της Ελλάδας.
Την Επιτροπή ενηµέρωσε η κυρία Κωνσταντίνα Μπιρµπίλη,

Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.
(Κοινή συνεδρίαση µε τη ∆ιαρκή Επιτροπή Παραγωγής και

Εµπορίου.)

6. Συνεδρίαση της 9ης ∆εκεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Συζήτηση για την εξαγωγή συ-

µπερασµάτων εν όψει της ∆ιάσκεψης των Ηνωµένων Εθνών στην
Κοπεγχάγη, για την κλιµατική αλλαγή.

7. Συνεδρίαση της 14ης ∆εκεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Συζήτηση επί της Έκθεσης του

Εθνικού Κέντρου Περιβάλλοντος και Αειφόρου Ανάπτυξης «Ελ-
λάδα - Η Κατάσταση του Περιβάλλοντος 2008».

8. Συνεδρίαση της 13ης Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Προστασία δασών και δασικών

εκτάσεων του Νοµού Αττικής, σύσταση Ειδικής Γραµµατείας Επι-
θεώρησης Περιβάλλοντος και Ενέργειας και λοιπές διατάξεις.

(σ/ν Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής)

9. Συνεδρίαση της 19ης Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Ανασυγκρότηση των πόλεων:

Νέες προτεραιότητες - Θεσµικά εργαλεία - Νοµοθετικό πλαίσιο.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν οι κυρίες Αναστασία Λαγουδάκη,

Εκπρόσωπος της Κεντρικής Ένωσης ∆ήµων και Κοινοτήτων Ελ-
λάδος (Κ.Ε.∆.Κ.Ε.), Βιβή Μπάτσου και Μάρθα Χουσιανάκου,
Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος του Συλλόγου Ελλήνων Πολεοδό-
µων και Χωροτακτών (Σ.Ε.ΠΟ.Χ.), αντιστοίχως, Ειρήνη Τσακιρο-
πούλου και Μαρία Νικολακοπούλου, Εκπρόσωποι του Τεχνικού
Επιµελητηρίου Ελλάδος (Τ.Ε.Ε.) και ο κ. Ευάγγελος Λυρούδιας,
Πρόεδρος του Συλλόγου Αρχιτεκτόνων ∆ιπλωµατούχων Ανωτά-
των Σχολών – Πανελλήνια Ένωση Αρχιτεκτόνων (Σ.Α.∆.Α.Σ. -
Π.Ε.Α.).

10. Συνεδρίαση της 26ης Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν οι κ.κ. Ιωάννης Σγουρός, Νοµάρ-

χης Αθηνών, Νικήτας Κακλαµάνης, ∆ήµαρχος Αθηναίων, Αν-
δρέας Παπαδάκης, Αντιδήµαρχος Αθηναίων, Ιωάννης Πολύζος,
Πρόεδρος του Οργανισµού Ρυθµιστικού Σχεδίου και Προστασίας
Περιβάλλοντος Αθήνας (Ο.Ρ.Σ.Α.), Αδάµ Κωστίκας και Προκόπης

∆ούκας, εκπρόσωποι της Κίνησης Πολιτών για τη ∆ιάσωση του
Ιστορικού Κέντρου και η κυρία Ντόρα Γαλάνη, Πρόεδρος της
Ενοποίησης Αρχαιολογικών Χώρων Αθήνας Α.Ε. (Ε.Α.Χ.Α. Α.Ε.).

11. Συνεδρίαση της 25ης Φεβρουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν η Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, κυρία Κωνσταντίνα Μπιρµπίλη και
ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη, κ. Σπ. Βούγιας.

12. Συνεδρίαση της 9ης Φεβρουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν ο κ. Παύλος Γερουλάνος, Υπουρ-

γός Πολιτισµού και Τουρισµού και η Κωνσταντίνα Μπέη, Υπερ-
νοµάρχης Αθηνών – Πειραιώς.

13. Συνεδρίαση της 29 Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Ενηµέρωση από τον Υφυπουργό

Εξωτερικών, κ. Σπυρίδωνα Κουβέλη, για τα αποτελέσµατα της
∆ιάσκεψης της Κοπεγχάγης για την Κλιµατική Αλλαγή.

(κοινή συνεδρίαση µε την Ειδική ∆ιαρκής Επιτροπή Ευρωπαϊ-
κών Υποθέσεων και τη ∆ιαρκή Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξω-
τερικών Υποθέσεων)

14. Συνεδρίαση της 9ης Μαρτίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Ανασυγκρότηση των Πόλεων -

Πράσινη ∆όµηση.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν η Ειδική Γραµµατέας Επιθεώρησης

Περιβάλλοντος και Ενέργειας του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, κυρία Μαργαρίτα Καραβα-
σίλη, ο Πρόεδρος του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος, κ. Χρ.
Σπίρτζης και ο Καθηγητής του Πανεπιστηµίου Αθηνών, κ. Ματ-
θαίος Σανταµούρης.

15. Συνεδρίαση της 30ης Μαρτίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: ∆ιαχείριση Απορριµµάτων στην

Ελλάδα στο προγραµµατικό πλαίσιο µέχρι το 2013
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν ο Πρόεδρος της Οικολογικής Εται-

ρείας Ανακύκλωσης, κ. Φίλιππος Κυρκίτσος, ο Πρόεδρος της Ελ-
ληνικής Εταιρείας ∆ιαχείρισης Στερεών Αποβλήτων, ∆ρ.
Κωνσταντίνος Αραβώσης, η Επιµελήτρια της Επιτροπής Περι-
βάλλοντος του Τεχνικού Επιµελητήριου Ελλάδος, κυρία Χριστίνα
Θεοχάρη και ο εκπρόσωπος του Συνδέσµου Ελληνικών Γρα-
φείων Μελετών, κ. Ανδρέας Λουκάτος.

16. Συνεδρίαση της 20ης Απριλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Η ∆ιαχείριση των Απορριµµάτων

στην Ελλάδα: Προοπτικές και Μέσα.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν οι κ.κ. Χαράλαµπος Τσοκανής, Εκ-

πρόσωπος ∆ικτύου των Φορέων ∆ιαχείρισης Στερεών Αποβλή-
των (Φο.∆ι.Σ.Α.), Γιάννης Ραζής, Πρόεδρος της Εταιρείας
Συστηµάτων Εναλλακτικής ∆ιαχείρισης και Αθανάσιος Κατρής,
Μέλος του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του Συνδέσµου Ενεργειακών
Βιοµηχανιών Ανακύκλωσης και Ενεργειακής Αξιοποίησης
(Σ.Ε.Β.Ι.ΑΝ.)

17. Συνεδρίαση της 30ης Απριλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: ∆ιαχείριση απορριµµάτων.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν η Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, κυρία Κωνσταντίνα Μπιρµπίλη και
ο Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης, κ. Γ. Ντόλιος

18. Συνεδρίαση της 12ης Μαΐου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Αέρια εσωτερική ρύπανση, ρύ-

πανση ατµόσφαιρας και επιπτώσεις στην ανθρώπινη υγεία.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν οι κ.κ. Ματθαίος Σανταµούρης, Κα-

θηγητής Πανεπιστηµίου Αθηνών (Τµήµα Φυσικής - Τοµέας Εφαρ-
µογών Φυσικής) και Κλέα Κατσουγιάννη, Καθηγήτρια Ιατρικής
Στατιστικής και Επιδηµιολογίας Ιατρικής Σχολής Αθηνών του
Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών.
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19. Συνεδρίαση της 19ης Μαΐου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Αποτίµηση της Περιβαλλοντικής

Νοµοθεσίας ως προς την εφαρµογή της.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν ο Συνήγορος του Πολίτη, κ. Γε-

ώργιος Καµίνης, η Βοηθός Συνήγορος του Πολίτη στον Κύκλο
Ποιότητας Ζωής, κυρία Ευαγγελία Μπαλλά και ο Γενικός Επιθε-
ωρητής Περιβάλλοντος, κ. Παναγιώτης Μέρκος.

20. Συνεδρίαση της 17ης Ιουνίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: ∆ιαχείριση νοσοκοµειακών απο-

βλήτων
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν ο κ. Αντώνης ∆ηµόπουλος, Γενικός

Γραµµατέας ∆ηµόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, ο κ. Μιχαήλ Σαµπατακάκης, Επικεφαλής
του Σώµατος Επιθεωρητών Υπηρεσιών Υγείας και Πρόνοιας, η
κυρία Μαργαρίτα Καραβασίλη, Ειδική Γραµµατέας Επιθεωρητών
Περιβάλλοντος και Ενέργειας και η κυρία Τασούλα Πανταζο-
πούλου, Γενική ∆ιευθύντρια ∆ηµόσιας Υγείας του Υπουργείου
Υγείας.

21. Συνεδρίαση της 30ης Ιουνίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: ∆ιαχείριση νοσοκοµειακών απο-

βλήτων
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν η Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, κυρία Κωνσταντίνα Μπιρµπίλη και
η Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κυρία Μαριλίζα
Ξενογιαννακοπούλου.

22. Συνεδρίαση της 1ης Ιουλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Συζήτηση για την Πράσινη Βίβλο

της Ευρωπαϊκής Επιτροπής µε τίτλο «Προστασία των δασών και
σχετική πληροφόρηση στην Ε.Ε. – Προετοιµασία των δασών εν
όψει της κλιµατικής αλλαγής».

Την Επιτροπή ενηµέρωσαν ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Αθανάσιος Μωραΐτης, ο
∆ιευθυντής της WWF – Eλλάς ∆. Καραβέλας και ο εκπρόσωπος
του ΓΕΩΤΕΕ κ. Στ. ∆ιαµαντόπουλος.

(Κοινή συνεδρίαση µε την Ειδική ∆ιαρκή Επιτροπή Ευρωπαϊκών
Υποθέσεων)

23. Συνεδρίαση της 13ης Ιουλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Έγκριση του σχεδίου Έκθεσης

της Επιτροπής.

Επισκέψεις
(από κοινού µε την Υποεπιτροπή Υδατικών Πόρων)
8 Μαρτίου 2010: Επίσκεψη στην Περιφέρεια Πελοποννήσου,

στην περιοχή του λίµνης Λάδωνα.
15 Μαρτίου 2010: Επίσκεψη στην Περιφέρεια Θεσσαλίας και

στην περιοχή του ποταµού Πηνειού.

∆. Συνολική αποτίµηση εργασιών Επιτροπής Περιβάλλοντος
– αξιολόγηση και προτάσεις

∆1. Υλοποίηση προγραµµατισµού

Με την εξαίρεση του Θεµατικού Κύκλου 7, η Επιτροπή τήρησε
τον προγραµµατισµό που είχε καταρτίσει µε την έναρξη λει-
τουργίας της. Κατά τη διάρκεια των εργασιών της, απαιτήθηκε
µεγαλύτερη επικέντρωση στο Θεµατικό Κύκλο 2 (ιδίως σε ότι
αφορά στα θέµατα του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας και της
διαχείρισης των απορριµµάτων). Η Επιτροπή επέδειξε την απαι-
τούµενη ευελιξία για την εξέταση θεµάτων που απασχόλησαν την
κοινή γνώµη (λ.χ. νοσοκοµειακά απόβλητα).

∆2. Ανταπόκριση φορέων

Αξίζει να επισηµανθεί η υψηλή ανταπόκριση όλων των φορέων
στις εργασίες της Επιτροπής, τόσο σε πολιτικό επίπεδο (Υπουρ-
γός/Υφυπουργός/Γ.Γ) όσο και σε επίπεδο υπηρεσιακών παρα-
γόντων µε σχετική εξειδίκευση. Η ανταπόκριση αυτή ενίσχυσε

σηµαντικά το κύρος της Επιτροπής και επιβοήθησε τις εργασίες
της.

∆3. Εξωστρέφεια της Επιτροπής

∆3.1 Ενηµέρωση του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας Καρ. Πα-
πούλια από την Επιτροπή Περιβάλλοντος της Βουλής των Ελ-
λήνων

Αντιπροσωπεία της Επιτροπής Περιβάλλοντος (Κ. Καρτάλης,
Πρόεδρος – Κ. Μαρκόπουλος, Αντιπρόεδρος – Μ. Βορίδης, αντι-
καθιστών το Γραµµατέα της Επιτροπής Κ. Βελόπουλο) επισκέ-
φθηκε τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας κ. Κ. Παπούλια.

Σκοπός της επίσκεψης ήταν η ενηµέρωση του Προέδρου της
∆ηµοκρατίας για τις εργασίες της Επιτροπής και ειδικότερα για
τα συµπεράσµατα της σε ότι αφορά α) στην προστασία του κλί-
µατος β) στην ανασυγκρότηση των πόλεων γ) στην ποιότητα των
ποταµών και λιµνών στην Ελλάδα και δ) στη διαχείριση των απορ-
ριµµάτων.

Ειδική αναφορά έγινε στο πόρισµα για την προστασία του
Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας αλλά και στην κατάσταση του Πη-
νειού (Θεσσαλίας) και της λίµνης Κορώνειας.

Ο Πρόεδρος της ∆ηµοκρατίας έδειξε ιδιαίτερο ενδιαφέρον για
τα πορίσµατα της Επιτροπής και ενθάρρυνε την παρακολούθηση
της εφαρµογής των προτάσεων που περιλαµβάνονται σε αυτά.

∆3.2 Επίσκεψη Προέδρου Επιτροπής Περιβάλλοντος Βου-
λής Κ. Καρτάλη στον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου Ι. Τέντε
για το Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Περιβάλλοντος Κ. Καρτάλης επι-
σκέφθηκε τον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου Ι. Τέντε και του πα-
ρέδωσε φάκελο µε τις αναφορές φορέων που συµµετείχαν στις
Συνεδριάσεις της Επιτροπής µε θέµα το Ιστορικό Κέντρο της
Αθήνας. Στις αναφορές αυτές περιλαµβάνονταν στοιχεία για την
παραβατικότητα στο Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας όπως κατατέ-
θηκαν από τη Νοµαρχία Αθηνών, το ∆ήµο Αθηναίων αλλά και
Συλλόγους Πολιτών.

∆3.3 Αποστολή στοιχείων στους Υπουργούς Προστασίας
του Πολίτη και ∆ικαιοσύνης

Φάκελο µε στοιχεία που σχετίζονται µε την παραβατικότητα
στο Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας απέστειλε η Επιτροπή και στους
Υπουργούς Προστασίας του Πολίτη Μ. Χρυσοχοίδη και ∆ικαιο-
σύνης Χ. Καστανίδη.

∆.3.4 Συστηµατική διάχυση στοιχείων – συµπερασµάτων -
προτάσεων

Η Επιτροπή εφάρµοσε ένα σύστηµα διαρκούς ηλεκτρονικής
ενηµέρωσης των εµπλεκόµενων φορέων (δηµόσιο, ΜΚΟ, άλλοι
φορείς) σε ότι αφορά στοιχεία που κατατίθεντο στην Επιτροπή,
προτάσεις και συµπεράσµατα. Το σύστηµα αυτό εφαρµόσθηκε
και για τα µέσα ενηµέρωσης (κεντρικό και περιφερειακό επί-
πεδο).

∆3.5 Συναντήσεις µε συλλόγους πολιτών, φορείς και ξένες
διπλωµατικές αρχές.

Κατά τη διάρκεια των εργασιών της, η Επιτροπή συναντήθηκε
µε το Γεωτεχνικό Επιµελητήριο, την Κτηµατολόγιο Α.Ε., την Ελ-
ληνική Εταιρεία Περιβάλλοντος και Πολιτισµού, την Επιτροπή Κα-
τοίκων Πλάκας, την Επιτροπή Κατοίκων Ακαδηµίας Πλάτωνος,
τον Σύλλογο “Παναθήναια”, τον Σύλλογο “Μέγας Αλέξανδρος”,
την Επιτροπή Κατοίκων Εξαρχείων, την Κίνηση Πολιτών για τη
∆ιάσωση του Ιστορικού Κέντρου, την ΜΚΟ Ecocity, την ΜΚΟ Sar-
cha, την ΜΚΟ Monumenta, κ.α. Επιπρόσθετα ο Πρόεδρος της
Επιτροπής είχε συναντήσεις µε τους Πρέσβεις στην Ελλάδα της
Ιαπωνίας, της ∆ανίας, της Νορβηγίας, της Κορέας, του Η.Β. και
µε τον ακόλουθο των ΗΠΑ επί θεµάτων περιβάλλοντος.
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∆3.6 Ανάρτηση των Πορισµάτων των Εργασιών της Επιτρο-
πής στο ∆ιαδίκτυο και στην Ιστοσελίδα της Βουλής των Ελλή-
νων

∆3.7 Κοινή πρωτοβουλία της Επιτροπής µε το Υπουργείο
Παιδείας

Σε συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας, απεστάλη εγκύκλιος
στα σχολεία της χώρας µε την οποία ενηµερώνονταν για την προ-
ετοιµασία της ∆ιάσκεψης των Η.Ε. για την Κλιµατική Αλλαγή, για
το πόρισµα της Επιτροπής Περιβάλλοντος ενόψει της ∆ιάσκε-
ψης αλλά και για τη δυνατότητα συµµετοχής τους σε ηλεκτρο-
νική πικετοφορία των Ηνωµένων Εθνών για την προστασία του
κλίµατος (www.sealthedeal2009.org).

∆3.8 Επίσκεψη στην έδρα του Μεσογειακού Σχεδίου ∆ρά-
σης των Ηνωµένων Εθνών

Η Επιτροπή Περιβάλλοντος πραγµατοποίησε ειδική επίσκεψη
στην έδρα του Μ.Σ.∆ των Ηνωµένων Εθνών στην Αθήνα και ενη-
µερώθηκε για τις δραστηριότητες του.

∆3.9 Συνεργασία µε το Κανάλι της Βουλής

Οι εργασίες της Επιτροπής καλύφθηκαν από το Κανάλι της
Βουλής τόσο µέσα από τη µετάδοση των Συνεδριάσεων όσο και
µέσα από ειδικές εκποµπές (Ιστορικό Κέντρο, Πηνειός), την κά-
λυψη των επισκέψεων της Επιτροπής (λίµνη Λάδωνα και Πηνειός)
και την προετοιµασία ειδικών παραγωγών (µε τη µορφή ντοκυ-
µαντέρ).

Η Επιτροπή ευχαριστεί θερµά το προσωπικό του Καναλιού της
Βουλής για την ανταπόκριση του και επισηµαίνει και αναγνωρίζει
το δυναµικό που προσφέρει το Κανάλι της Βουλής για την πληρέ-
στερη ενηµέρωση των πολιτών.

∆4. Επιστηµονική και διοικητική στήριξη

Η Επιτροπή είχε επαρκή διοικητική στήριξη από το προσωπικό
της Βουλής και εξαιρετική συνεργασία µε τη ∆ιεύθυνση των Ει-
δικών Μόνιµων Επιτροπών της Βουλής. Ευχαριστεί προς τούτο
την Προϊσταµένη της Γενικής ∆ιέθυθυνσης Κοινοβουλευτικών
Επιτροπών κα. Αικατερίνη Πανουργιά - Σταµαδιάνου και τα
στελέχη της ∆ιεύθυνσης.

Αντίθετα στο θέµα της επιστηµονικής στήριξης, η Επιτροπή
δεν είχε την απαιτούµενη στήριξη από τη Βουλή. Το θέµα της
επιστηµονικής στήριξης επισηµαίνεται και στην πρόταση της
Επιτροπής προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φ. Πετσάλνικο ενό-
ψει της αναθεώρησης του Κανονισµού της Βουλής.

∆5. Ρόλος της Επιτροπής και η ανάγκη για τη θεσµική ανα-
βάθµιση της Επιτροπής

Το ζήτηµα του ρόλου της Επιτροπής Περιβάλλοντος και η ανά-
γκη της θεσµικής αναβάθµισης και της επέκτασης των αρµοδιο-
τήτων ώστε να ασκήσει αποτελεσµατικά το θεσµικό της ρόλο,
αποτέλεσαν κεντρικούς στόχους, που τέθηκαν ήδη από τον αρ-
χικό προγραµµατισµό των δραστηριοτήτων της µε την τρέχουσα
σύνθεση (11.2009).

Πρόταση 1: Οι λύσεις για τη θεσµική αναβάθµιση της Επιτρο-
πής εµφανίζονται να είναι δύο:

α) ή να µετατραπεί η Επιτροπή Περιβάλλοντος σε ∆ιαρκή Επι-
τροπή,

β) ή να παραµείνει ως Ειδική Μόνιµη Επιτροπή, αλλά µε ανα-
βαθµισµένο ρόλο.

Επικρατούσα άποψη είναι πως δόκιµη είναι η δεύτερη λύση.
Και αυτό γιατί το Περιβάλλον και η προστασία του σχετίζονται
οριζοντίως µε το σύνολο των κυβερνητικών δράσεων που είναι
ανατεθειµένες σε Υπουργεία, ως προς τα οποία αντιστοιχούν οι
έξι ήδη υφιστάµενες ∆ιαρκείς Επιτροπές της Βουλής.

Συνεπώς, η θεσµική αναβάθµιση της Ειδικής Μόνιµης Επιτρο-
πής Περιβάλλοντος πρέπει να περιοριστεί στα όρια του άρθρου
43Α του ΚτΒ περί Ειδικών Μόνιµων Επιτροπών.

Η θεσµική αναβάθµιση της Επιτροπής Περιβάλλοντος µπο-
ρεί να γίνει µε την προσθήκη µιας ακόµη παραγράφου στο
άρθρο 43Α του ΚτΒ. Με την παράγραφο αυτή θα καθορίζεται
αρµοδιότητα της Επιτροπής Περιβάλλοντος να συµµετέχει στην
επεξεργασία και εξέταση - ή και για συζήτηση και ψήφιση, κατά
τα άρθρα 70 § 2 και 72 §§ 2 και 4 του Συντάγµατος, σχεδίων
νόµων που έχουν παραπεµφθεί στις ∆ιαρκείς Επιτροπές της Βου-
λής και αναφέρονται σε θέµατα προστασίας του περιβάλλοντος.

Είναι προφανές, ότι η λειτουργία της Επιτροπής µε το παρα-
πάνω χαρακτήρα, προϋποθέτει και τη σχετική επιστηµονική ή τε-
χνική αρωγή, την οποία µόνο εξειδικευµένοι επιστήµονες ή
ειδικοί µπορούν να παράσχουν. Η συγκρότηση, συνεπώς, µιας
σχετικής επιστηµονικής ή τεχνικής οµάδας υποστήριξης της Επι-
τροπής Περιβάλλοντος πρέπει να αποτελέσει αντικείµενο της µέ-
ριµνας εκ µέρους του Προέδρου της Βουλής και της ∆ιάσκεψης
των Προέδρων.

Πρόταση 2: Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Περιβάλλοντος πρέπει
να υποστηριχθεί, µε µέτρα ενίσχυσης της σχέσης των πολιτών
και των κοινωνικών οµάδων µε τη Βουλή των Ελλήνων. Έως σή-
µερα, η πρακτική, κατ’ εφαρµογήν του άρθρου 38 του ΚτΒ (ακρο-
άσεις εξωκοινοβουλευτικών προσώπων), είναι η Επιτροπή
Περιβάλλοντος να ενηµερώνεται από τους αρµόδιους φορείς.
Με γνώµονα την εκτίµηση ότι η Βουλή των Ελλήνων πρέπει να
ανοιχτεί προς τους πολίτες, προτείνεται να εξετασθεί η δυνατό-
τητα να αναφέρεται ο πολίτης, ατοµικώς ή συλλογικώς, στη
Βουλή για περιβαλλοντικά θέµατα και να αναπτύσσει προφορι-
κώς τις απόψεις του στην Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Περιβάλλο-
ντος. Το άρθρο 69 του Συντάγµατος ρυθµίζει το ζήτηµα των
αναφορών των πολιτών προς την Εθνική Αντιπροσωπεία. Η έως
σήµερα ερµηνεία του, η οποία ούτως ή άλλως αφορά θέµατα
interna corporis, θέλει τις αναφορές να γίνονται προς τη Βουλή
κι όχι ενώπιον της Βουλής. Με άλλα λόγια, η έως σήµερα ερµη-
νεία προκρίνει αποκλειστικώς τον γραπτό τύπο κι απορρίπτει τον
προφορικό τύπο διεκπεραίωσης των αναφορών. Εκτιµάται ότι θα
πρέπει να υιοθετηθεί η διαδικασία της γραπτής κατάθεσης και
της, υπό προϋποθέσεις, προφορικής ανάπτυξης των αναφορών
(«hearings of petitioners»). Η σχετική πρακτική του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου, µπορεί ν’ αποτελέσει το πρότυπο και για το Ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο. Και συγκεκριµένα: σύµφωνα µε το άρθρο
192 του Κανονισµού του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου «Για την εξέ-
ταση των αναφορών ή για τη διαπίστωση γεγονότων, η επιτροπή
µπορεί να οργανώνει ακροάσεις των αναφεροµένων ή γενικές
ακροάσεις, ή να αποστέλλει µέλη της για επιτόπια διαπίστωση».

Σύµφωνα µε µία ερµηνεία, η ανωτέρω πρακτική µπορεί να εκ-
κινήσει δίχως την αλλαγή του ΚτΒ. Επειδή, ωστόσο, ο σεβασµός
της δεν πρέπει να είναι περιστασιακός, δεν πρέπει δηλαδή να
αφεθεί στην καλή θέληση των εκάστοτε πλειοψηφιών, κρίνεται
σκόπιµη η αναθεώρηση του ΚτΒ και, ειδικώς, του άρθρου 125,
προκειµένου να προβλεφθεί η ανωτέρω διαδικασία. Η αυτοτέ-
λεια της ύλης των έξι (6) παραγράφων του άρθρου 125 επιβάλ-
λει, η αναθεώρηση ως προς την ανωτέρω κατεύθυνση να γίνει
µε την προσθήκη µίας ακόµη παραγράφου, µε αριθµό επτά (7).

Ε. Εργασίες της Επιτροπής Περιβάλλοντος ανά Θεµατικό
Κύκλο – ∆ιαπιστώσεις και Συµπεράσµατα

Ε.1 Γενική εικόνα για την εφαρµογή της περιβαλλοντικής νο-
µοθεσίας στην Ελλάδα

Κατά τη διάρκεια της Συνεδρίασης εξετάστηκαν, ως προς την
εφαρµογή της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας στην Ελλάδα ο βαθ-
µός ενσωµάτωσης της αντίστοιχης διεθνούς και Κοινοτικής νο-
µοθεσίας, η ύπαρξη και λειτουργία µηχανισµών ελέγχου, η
στελέχωση των αρµόδιων υπηρεσιών, ο χαρακτήρας των καταγ-
γελλόµενων παραβάσεων, ο συντονισµός των αρµόδιων υπηρε-
σιών και η διάθεση επαρκούς πληροφόρησης προς το κοινό.
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Γενικές διαπιστώσεις

1. Στην χώρα µας παρατηρείται ελλιπής ή ελλειµµατική εφαρ-
µογή της νοµοθεσίας που αποτελεί το βασικότερο παράγοντα
υποβάθµισης της ποιότητας του περιβάλλοντος.

2. Παρατηρείται νοµοθετικός πληθωρισµός σχετικά µε την
προστασία του περιβάλλοντος, ο οποίος πολλές φορές λειτουρ-
γεί ανασταλτικά ως προς την προστασία του.

3. Σε αρκετές περιπτώσεις παρατηρείται καθυστέρηση στην
ενσωµάτωση της Ευρωπαϊκής Νοµοθεσίας για το Περιβάλλον
στο Εθνικό ∆ίκαιο.

Ειδικές διαπιστώσεις

1. Η Ειδική Υπηρεσία Επιθεωρητών Περιβάλλοντος (ΕΥΕΠ) λει-
τουργεί χωρίς τυπική και ουσιαστική νοµική υποστήριξη και στε-
ρείται της δυνατότητας προανακριτικού έργου.

2. Οι ανθρώπινοι πόροι της ΕΥΕΠ δεν αρκούν για να παρακο-
λουθούνται οι πολλές περιβαλλοντικές υποθέσεις που παρου-
σιάζονται καθώς το υπάρχον προσωπικό είναι 36 άτοµα εκ των
οποίων 29 επιθεωρητές και 7 τεχνικό – διοικητικό προσωπικό.

3. Παρατηρείται σχετική αδυναµία είσπραξης των προστίµων
που επιβάλλονται για διάφορες περιβαλλοντικές παραβάσεις.
Κατά το έτος 2008 σε σύνολο 231 υποθέσεων επιβλήθηκαν πρό-
στιµα συνολικού ύψους 7,4 εκ. Ευρώ ενώ το 2009 σε σύνολο 70
υποθέσεων µόλις 1,5 εκ. Ευρώ. Σύµφωνα µε έρευνα του ΥΠΕΚΑ
υπολογίζεται ότι το 71% των προστίµων έχουν εισπραχθεί.

4. Οι πιο συνηθισµένες παραβάσεις αφορούν την έλλειψη ή µη
λειτουργία αντιρρυπαντικής τεχνολογίας αερίων εκποµπών, την
έλλειψη αδειοδότησης για διαχείριση επικινδύνων αποβλήτων,
τη µη τήρηση οριακών τιµών εκροών υγρών αποβλήτων και την
πληµµελή παρακολούθηση (monitoring) εκποµπών (αερίων και
υγρών αποβλήτων).

5. Σύµφωνα µε την Οδηγία 2008/99/ΕΕ µε την οποία το ελλη-
νικό δίκαιο βρίσκεται υπό εναρµόνιση τυποιούνται ως αδικήµατα:

α) η απόρριψη, εκποµπή ή εισαγωγή ποσότητας υλικών ή ιο-
ντίζουσας ακτινοβολίας στον αέρα, το έδαφος ή το νερό,

β) η συλλογή, µεταφορά, ανάκτηση ή διάθεση αποβλήτων,

γ) η αποστολή αποβλήτων,
δ) η λειτουργία µονάδας, η οποία εκτελεί επικίνδυνες δρα-

στηριότητες ή στην οποία αποθηκεύονται ή χρησιµοποιούνται
επικίνδυνες ουσίες ή παρασκευάσµατα,

ε) η παραγωγή, η επεξεργασία, ο χειρισµός, η χρήση, η κα-
τοχή, η αποθήκευση, η µεταφορά, η εισαγωγή, η εξαγωγή ή η
διάθεση πυρηνικών υλικών ή άλλων επικινδύνων ραδιενεργών ου-
σιών,

στ) η θανάτωση, ο αφανισµός, η κατοχή ή η σύλληψη προ-
στατευόµενων ειδών της άγριας χλωρίδας ή πανίδας,

ζ) η εµπορία µε προστατευόµενα είδη άγριας πανίδας ή χλω-
ρίδας ή µερών ή παραγώγων αυτών,

η) κάθε συµπεριφορά που προκαλεί την ουσιαστική υποβάθ-
µιση οικολογικού ενδιαιτήµατος εντός προστατευόµενης περιο-
χής,

θ) η παραγωγή, εισαγωγή, εξαγωγή, διάθεση στην αγορά ή η
χρήση ουσιών που καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος.

7. Αναφορικά µε τις προβλέψεις της νοµοθεσίας για αδειοδο-
τήσεις (Αποφάσεις Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων – ΑΕΠΟ)
διαπιστώνεται ότι τα 3 επίπεδα περιβαλλοντικής αδειοδότησης:
κεντρικό (Υπουργείο), περιφερειακό (∆/νσεις ΠΕΧΩ), Νοµαρ-
χιακό, παρουσιάζουν σηµαντική διαφοροποίηση της «ποιότητας»
και της πληρότητας των ΑΕΠΟ, αν και υπάρχει σαφής τάση βελ-
τίωσης τα τελευταία χρόνια.

8. Στα δυνατά σηµεία της εφαρµογής της νοµοθεσίας στην Ελ-
λάδα πρέπει να αναφερθούν :

α. Η ευαισθητοποίηση – συµµετοχή της κοινωνίας των πολιτών
β. Η ευκολότερη πρόσβαση στη σχετική περιβαλλοντική πλη-

ροφορία - ∆ιάχυση της ενηµέρωσης
γ. Η ανάπτυξη τεχνολογιών παρακολούθησης (monitoring)
δ. Η ευρεία ανάπτυξη θεµατικών κύκλων σπουδών σχετικών µε

το περιβάλλον.

9. Οι αναφορές των πολιτών σχετίζονται µε αυθαίρετες πα-
ρεµβάσεις στο οικιστικό και πολιτιστικό περιβάλλον, µε παραβά-
σεις της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας, την υποβάθµιση του
φυσικού περιβάλλοντος, και τη γενικότερη υποβάθµιση της ποι-
ότητας ζωής, στοχεύουν στον εντοπισµό της κακοδιοίκησης και
της ελλιπούς προστασίας των δικαιωµάτων του πολίτη, καθώς
και στην υπόδειξη των νοµίµων λύσεων και στην αποκατάσταση
της νοµιµότητας. Ειδικότερα οι Θεµατικές κατηγορίες αναφο-
ρών των πολιτών προς τον Συνήγορο του Πολίτη για το έτος
2009 αφορούσαν:
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Ως προς το οικιστικό περιβάλλον (23% των αναφορών) βασι-
κότερη αιτία της προσφυγής των πολιτών στον Συνήγορο του
Πολίτη αποτέλεσαν οι σοβαρές καθυστερήσεις στην έγκριση και
εφαρµογή πολεοδοµικών σχεδίων και οι µακρόχρονιες δεσµεύ-
σεις ιδιοκτησιών για πολεοδοµικούς σκοπούς. Επιπλέον, οι ανα-
φορές αυτές αφορούσαν:

- Πολεοδοµική παραβατικότητα. Απουσία ελεγκτικών µηχανι-
σµών µετά την έκδοση της οικοδοµικής αδείας.

- Μακροχρόνια ανοχή της αυθαίρετης δόµησης.
- Ελλιπή στελέχωση και µηχανοργάνωση των αρµόδιων πολε-

οδοµικών υπηρεσιών.
- Πολυνοµία, πληθωρισµός και πολυπλοκότητα της πολεοδο-

µικής νοµοθεσίας.
- Ελλιπή καταγραφή και οριοθέτηση προστατευτέων περιοχών

της χώρας.

Ως προς το φυσικό περιβάλλον (25% των αναφορών)
οι αναφορές ήταν ως επί το πλείστον σχετικές µε την προ-

στασία δασών:

- Ελλειψη δασικών χαρτών και δασολογίου,
- Ελλειψη κοινής επιχειρησιακής δράσης δασικών και πυρο-

σβεστικών υπηρεσιών,
- Καθυστέρηση κήρυξης αναδασωτέων εκτάσεων και εκπόνη-

σης αντιπληµµυρικών έργων,
- Χρονοβόρες διαδικασίες πρόσληψης εποχικού προσωπικού

µε καθήκοντα φύλαξης,
- Ελλειψη κανονιστικού πλαισίου για τη λειτουργία και τον

τρόπο ελέγχου αθλητικών – τουριστικών δραστηριοτήτων σε
εθνικούς δρυµούς.

Ως προς το πολιτιστικό περιβάλλον (2.5% των αναφορών), οι
αναφορές αφορούσαν κυρίως:

- ∆εσµεύσεις ιδιοκτησιών για αρχαιολογικούς σκοπούς.
- ∆έσµευση ιδιοκτησιών χωρίς κήρυξη απαλλοτρίωσης και

αδυναµία καταβολής των οφειλόµενων αποζηµιώσεων.
- Στέρηση ή περιορισµός της κατά κατά προορισµό χρήσεως

ακινήτων για την προστασία και ανάδειξη αρχαιοτήτων.
- ∆έσµευση ιδιοκτησίας λόγω διενέργειας ανασκαφών

10. Ειδικότερα οι σχετικές µε την περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση αναφορές αφορούσαν:

- Ανακολουθίες και ζητήµατα από την κατάταξη έργων και δρα-
στηριοτήτων

- Απαλλαγή από την περιβαλλοντική αδειοδότηση,
- Μη τήρηση των διαφόρων σταδίων περιβαλλοντικής αδειο-

δότησης
(γνωµοδοτήσεις, δηµοσιοποίηση, κλπ.)
- Ελλιπής έλεγχος τήρησης περιβαλλοντικών όρων,
- Ανεπαρκής θεώρηση εναλλακτικών λύσεων,
- Υλοποίηση/ λειτουργία έργων άνευ έγκρισης περιβαλλοντι-

κών όρων,
- Λειτουργία εγκαταστάσεων χωρίς την απαραίτητη ανανέωση

των περιβαλλοντικών όρων,
- Ελλείψεις ως προς την εξειδίκευση του περιεχοµένου των πε-

ριβαλλοντικών όρων,
- Αδυναµία παρακολούθησης των εγκεκριµένων περιβαλλοντι-

κών όρων,
- Μη συµµόρφωση στις υποδείξεις των αρµοδίων υπηρεσιών,
- Ανοχή της διοίκησης και αποχή από την επιβολή των προ-

βλεπόµενων διοικητικών κυρώσεων.

Ε.2. Από το Κυότο στην Κοπεγχάγη

H Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Περιβάλλοντος της Βουλής των Ελ-
λήνων εξέτασε – µε αφορµή και τη ∆ιάσκεψη των Ηνωµένων
Εθνών για την κλιµατική αλλαγή - στο διάστηµα 10.11.2009 έως
8.12.2009 το θέµα της κλιµατικής αλλαγής. Η Επιτροπή κατέληξε

σε κείµενο συµπερασµάτων το οποίο ακολουθεί στην πλήρη έκ-
δοση του.

Η Επιτροπή αναγνώρισε ότι η κλιµατική αλλαγή αποτυπώ-
νεται ήδη στην Ελλάδα αλλά και διεθνώς, απέδωσε την ευθύνη
για την κλιµατική αλλαγή κυρίως στις αναπτυγµένες χώρες, θε-
ώρησε ότι η κλιµατική αλλαγή πλήττει κυρίως τις αναπτυσσό-
µενες χώρες αλλά και τα φτωχότερα στρώµατα που είναι και
περισσότερο ευάλωτα και επεσήµανε ότι η κλιµατική αλλαγή
προκαλεί σοβαρές επιπτώσεις στη δηµόσια υγεία.

Κεντρικό συµπέρασµα της Επιτροπής ήταν – και παραµένει
- η ανάγκη για µία νοµικά δεσµευτική συµφωνία η οποία θα
οδηγεί σε µετρήσιµους στόχους και θα τεθεί σε ισχύ από 1ης

Ιανουαρίου 2013.

Η Επιτροπή υποστήριξε τέλος την ανάγκη για ακόµη αυ-
στηρότερα µέτρα στην κατεύθυνση των προτάσεων της ∆ια-
κυβερνητικής Επιτροπής για την Κλιµατική Αλλαγή των
Ηνωµένων Εθνών (βλ. σηµεία 4,5,6 Κειµένου Συµπερασµά-
των).

Κείµενο Συµπερασµάτων της 9ης ∆εκεµβρίου 2009 της Ει-
δικής Μόνιµης Επιτροπής Περιβάλλοντος της Βουλής των Ελ-
λήνων σχετικά µε τη ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης για την
κλιµατική αλλαγή (COP 15) Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Περι-
βάλλοντος της Βουλής των Ελλήνων,

– έχοντας υπόψη τη Σύµβαση Πλαίσιο των Ηνωµένων Εθνών
για την Αλλαγή του Κλίµατος (UNFCCC) και το πρωτόκολλο του
Κιότο στη UNFCCC,

– έχοντας υπόψη το σχέδιο δράσης του Μπαλί (Απόφαση
1/COP 13),

– έχοντας υπόψη τα κείµενα εργασίας για την επικείµενη δέ-
κατη πέµπτη ∆ιάσκεψη των Μερών (COP 15) της UNFCCC η
οποία διεξάγεται στην Κοπεγχάγη της ∆ανίας από 7 έως 18 ∆ε-
κεµβρίου 2009,

- έχοντας υπόψη την ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
της 10ης Σεπτεµβρίου 2009 για την ενίσχυση της διεθνούς χρη-
µατοδότησης για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής: ευ-
ρωπαϊκός οδηγός ενόψει της συµφωνίας της Κοπεγχάγης,

- έχοντας υπόψη το ενεργειακό και κλιµατικό πλαίσιο που υιο-
θετήθηκε από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο το ∆εκέµβριο 2008 και
αφορούσε στη βελτίωση και επέκταση του συστήµατος εκπο-
µπής αερίων του θερµοκηπίου καθώς και τους στόχους για 20%
µείωση των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου, 20% αύξηση της
συµµετοχής των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στην τελική κα-
τανάλωση ενέργειας της Ευρωπαϊκής Ενωσης και 20% αύξηση
της ενεργειακής αποδοτικότητας έως το 2020 (στόχος «20-20-
20»),

- έχοντας υπόψη τις εκθέσεις της ∆ιακυβερνητικής Επιτροπής
για την Κλιµατική Αλλαγή (IPCC) στις οποίες συνοψίζεται η πα-
ρούσα κατάσταση σε ότι αφορά στην κλιµατική αλλαγή και πα-
ρουσιάζονται οι εκτιµήσεις για τις επόµενες δεκαετίες,

- έχοντας υπόψη την έκθεση Stern η οποία τονίζει ότι το κό-
στος αποκατάστασης της κλιµατικής αλλαγής υπερβαίνει κατά
πολύ το κόστος πρόληψης της,

- έχοντας υπόψη ότι το 2030 τα δύο τρίτα της ανθρωπότητας
θα ζει σε αστικά κέντρα τα οποία µε τις δραστηριότητες τους
συµβάλλουν καθοριστικά στην κλιµατική αλλαγή,

- έχοντας υπόψη τη ∆ιεθνή Συµφωνία ∆ήµων και Τοπικών Κυ-
βερνήσεων για την Προστασία του Κλίµατος,

- έχοντας υπόψη την κατάσταση του περιβάλλοντος στην Ελ-
λάδα και ειδικότερα το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για τις Κλιµατικές
Αλλαγές,

- έχοντας υπόψη τους εθνικούς στόχους όπως απορρέουν από
την Κοινοτική Νοµοθεσία καθώς και των Εθνικών Σχεδίων Κατα-
νοµής Εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου,

- έχοντας υπόψη τις θέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη
∆ιεθνή ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης και τις αντίστοιχες θέσεις της
Ελληνικής Κυβέρνησης,

- έχοντας υπόψη τις επιστηµονικές αναλύσεις για την κλιµα-
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τική αλλαγή αλλά και τα τελευταία επιστηµονικά τεκµήρια που
καταδεικνύουν ότι η κλιµατική αλλαγή επέρχεται ταχύτερα από
ό,τι είχε εκτιµηθεί παλαιότερα,

- έχοντας υπόψη τις απόψεις και τις προτάσεις του Μεσογει-
ακού Σχεδίου ∆ράσης των Ηνωµένων Εθνών, των επιστηµονικών,
ακαδηµαϊκών και ερευνητικών φορέων της χώρας και των Μη Κυ-
βερνητικών Οργανώσεων,

- λαµβάνοντας υπόψη τα επιστηµονικά συµπεράσµατα για την
παγκόσµια αύξηση της µέσης θερµοκρασίας του αέρα και των
ωκεανών, την αύξηση της στάθµης της θάλασσας και το λιώσιµο
των πάγων,

- λαµβάνοντας υπόψη η παγκόσµια συγκέντρωση διοξειδίου
του άνθρακα, µεθανίου και νιτρωδών οξέων έχει αυξηθεί σηµα-
ντικά ως αποτέλεσµα των ανθρώπινων δραστηριοτήτων από το
1750,

- λαµβάνοντας υπόψη η παγκόσµια αύξηση στη συγκέντρωση
του διοξειδίου του άνθρακα οφείλεται πρωτογενώς στη χρήση
των ορυκτών καυσίµων και στις αλλαγές των χρήσεων γης,

- λαµβάνοντας υπόψη ότι η ανθρωπογενής αύξηση της θερ-
µοκρασίας και της στάθµης της θάλασσας θα συνεχίσει να υφί-
σταται για αιώνες, ακόµα και εάν σταθεροποιηθούν οι
συγκεντρώσεις αερίων του θερµοκηπίου.

- λαµβάνοντας υπόψη το στόχο του περιορισµού της συνολι-
κής µέσης ετήσιας αύξησης της θερµοκρασίας επιφανείας στους
2 C πάνω από τα προβιοµηχανικά επίπεδα,

- λαµβάνοντας υπόψη ότι η αλλαγή του κλίµατος µπορεί να αυ-
ξήσει το ενδεχόµενο συγκρούσεων για την κατοχή των φυσικών
πόρων εξαιτίας του περιορισµού της καλλιεργήσιµης γης, της
αύξησης της λειψυδρίας ή της αποψίλωσης των δασών, ή εξαι-
τίας της µετανάστευσης για κλιµατικούς λόγους,

- λαµβάνοντας υπόψη ότι το µεγαλύτερο µέρος των εκποµπών
αερίων θερµοκηπίου προέρχεται από την παραγωγή ενέργειας
και ότι η αποψίλωση των δασών ευθύνεται για το 20% περίπου
των εκποµπών αερίων θερµοκηπίου σε παγκόσµιο επίπεδο,

- λαµβάνοντας υπόψη ότι η κλιµατική αλλαγή θα έχει σηµαντι-
κές επιπτώσεις στη δηµόσια υγεία και θα πλήξει ειδικότερα τα
φτωχότερα στρώµατα που είναι και περισσότερο ευάλωτα,

- λαµβάνοντας υπόψη ότι η κλιµατική αλλαγή οδηγεί τις φτω-
χότερες χώρες του πλανήτη σε συνθήκες εξαθλίωσης λόγω έλ-
λειψης φυσικών πόρων,

- λαµβάνοντας υπόψη ότι ειδικότερα στην Ελλάδα από τα τέλη
της δεκαετίας του 1990, η θερµοκρασία αυξάνεται ιδιαίτερα το
καλοκαίρι, οι βροχοπτώσεις, κατά την περίοδο 1980-2000, εµ-
φανίζουν τάση µείωσης τόσο σε ετήσια βάση όσο και σε εποχική,
καταγράφονται τάσεις ερηµοποίησης σε περιοχές της χώρας και
εντοπίζεται ιδιαίτερα οξύ το πρόβληµα της διάβρωσης των εδα-
φών και ιδιαίτερα των παράκτιων ζωνών,

1. τονίζει την ανάγκη για µία νοµικά δεσµευτική συµφωνία για
το κλίµα στην Κοπεγχάγη η οποία θα οδηγεί σε µετρήσιµους στό-
χους και θα τεθεί σε ισχύ από 1ης Ιανουαρίου 2013,

2. αναγνωρίζει ότι οι αναπτυγµένες χώρες έχουν το µεγαλύ-
τερο µερίδιο ευθύνης για την κατάσταση που έχει διαµορφωθεί
αλλά θεωρεί ότι µερίδιο ευθύνης έχουν διαµορφώσει και οι ανα-
πτυσσόµενες χώρες,

3. εκτιµά ότι ο στόχος των 2 βαθµών Κελσίου απαιτεί τη συµ-
µετοχή – στις δράσεις - των αναπτυγµένων χωρών, όσο και των
αναπτυσσόµενων, λαµβάνοντας όµως υπόψη την αρχή των δια-
φοροποιηµένων ευθυνών,

4. αναγνωρίζει το ρόλο της Ευρωπαϊκής Ενωσης η οποία έχει
αναλάβει τη µονοµερή υποχρέωση να µειώσει συλλογικά τις εκ-
ποµπές της κατά 20% έως το 2020 και συγχρόνως έχει δεσµευ-
θεί να προβεί σε µείωση κατά 30% στο πλαίσιο µίας παγκόσµιας
συµφωνίας που ενδεχοµένως συναφθεί στην Κοπεγχάγη,

5. χαιρετίζει την πολιτική πρόθεση της Ευρωπαϊκής Ενωσης
να µειώσει κατά 25-40% τις εκποµπές το 2030 και κατά 80% το
2050 πάντα µε έτος βάσης το 1990,

6. θεωρεί όµως ότι απαιτούνται ακόµη αυστηρότερα µέτρα
στην κατεύθυνση των προτάσεων της ∆ιακυβερνητικής Επιτρο-
πής για την Κλιµατική Αλλαγή των Ηνωµένων Εθνών,

7. θεωρεί θετική εξέλιξη την πρόθεση των ΗΠΑ και της Κίνας
να µειώσουν τις εκποµπές αερίων θερµοκηπίου αλλά επισηµαίνει

ότι οι µειώσεις δεν είναι επαρκείς, δεν αναφέρονται στο έτος
βάσης 1990 και δεν ανταποκρίνονται στο µερίδιο ευθύνης τους
στην κλιµατική αλλαγή,

8. υποστηρίζει ότι οι αναπτυγµένες χώρες πρέπει να συµβάλ-
λουν οικονοµικά στα σχέδια αντιµετώπισης της κλιµατικής αλλα-
γής στις αναπτυσσόµενες χώρες και θεωρεί ότι η συλλογική
συνεισφορά της Ευρωπαϊκής Ενωσης για τις προσπάθειες µε-
τριασµού και τις ανάγκες προσαρµογής των αναπτυσσοµένων
χωρών δεν θα πρέπει να είναι µικρότερη από 10 δισ. ευρώ ετη-
σίως µέχρι το 2020,

9. πιστεύει ότι η συµφωνία της Κοπεγχάγης πρέπει να προ-
βλέπει κυρώσεις, σε περίπτωση µη συµµόρφωσης των συµβαλ-
λοµένων µερών, σε διεθνές επίπεδο η µορφή των οποίων µένει να
προσδιοριστεί,

10. επισηµαίνει ότι καθυστέρηση στην ανάληψη δράσεων σε
παγκόσµιο επίπεδο µπορεί να οδηγήσει σε µια κατάσταση όπου
οι µελλοντικές γενεές δεν θα είναι πλέον σε θέση να ελέγξουν
την κλιµατική αλλαγή,

11. θεωρεί ότι η στροφή σε οικονοµίες χαµηλού άνθρακα είναι
αναγκαία και ότι θα πρέπει η στροφή αυτή να σχεδιασθεί άµεσα
και να δροµολογηθεί σε µεσοπρόσθεσµο επίπεδο,

12. επισηµαίνει την προτεραιότητα του στόχου του «20-20-20»
για την Ελλάδα και καλεί την Ελληνική Κυβέρνηση να δροµολο-
γήσει όλες τις αναγκαίες ενέργειες για την επίτευξη του στόχου,

13. θεωρεί ως σηµαντική προτεραιότητα για την Ελλάδα ένα
Εθνικό Πρόγραµµα εξοικονόµησης Ενέργειας στα κτίρια, στις
µεταφορές και στη βιοµηχανία µε στόχο τη µείωση της ζήτησης
ηλεκτρικής ενέργειας και της µείωσης των φορτίων αιχµής,

14. εκτιµά ότι ενώ καταγράφεται πρόοδος στη διείσδυση των
ΑΠΕ στο ενεργειακό µείγµα της χώρας, τα βήµατα είναι αργά και
απαιτούνται άµεσα διορθωτικές ενέργειες όπως για παράδειγµα
η απλοποίηση του συστήµατος αδειοδότησης και η παροχή
επαρκών οικονοµικών κινήτρων,

15. θεωρεί αναγκαία την επικαιροποίηση του Χωροταξικού
Σχεδίου για τις ΑΠΕ στην περίπτωση νεότερων δεδοµένων για
την κλιµατική αλλαγή στην Ελλάδα,

16. εκτιµά ότι απαιτείται ενίσχυση των µέσων µαζικής µεταφο-
ράς και περιορισµός της χρήσης των Ι.Χ. αυτοκινήτων στα αστικά
κέντρα,

17. καλεί την Ελληνική Κυβέρνηση να αναθεωρήσει προς µία
οικολογική κατεύθυνση το Γενικό Οικοδοµικό Κανονισµό, ενι-
σχύοντας τη βιοκλιµατική αρχιτεκτονική, την ενσωµάτωση των
ΑΠΕ στα κτίρια, την ενεργειακή αποδοτικότητα και τα ψυχρά
υλικά

18. θεωρεί θετικό το µέτρο της Ελληνικής Κυβέρνησης να προ-
ωθήσει τις ΑΠΕ στα κτίρια και προτείνει την εφαρµογή του µέ-
τρου το δυνατόν συντοµότερα και σε κάθε περίπτωση όχι
αργότερα από το τέλος του 2010,

19. καλεί τους παραγωγικούς τοµείς στη χώρα να ενσωµατώ-
σουν νέες αντιρρυπαντικές τεχνολογίες στις διαδικασίες τους,
κατά προτίµηση δε στην έναρξη των παραγωγικών διαδικασιών
αντί στο τέλος τους,

20. καλεί την Τοπική Αυτοδιοίκηση να δροµολογήσει ειδικές
δράσεις για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής και το µε-
τριασµό των επιπτώσεων της στα αστικά κέντρα και προτρέπει
τους ∆ήµους να δηµιουργήσουν δίκτυα για την προστασία του
κλίµατος στο πρότυπο του ∆ικτύου Πόλεων C40,

21. θεωρεί αναγκαία µία ειδική πολιτική για την ανάσχεση της
αστικοποίησης στην Ελλάδα,

22. θεωρεί αναγκαία τη συναξιολόγηση της παραµέτρου της
κλιµατικής αλλαγής στη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική αλλά και
σε κάθε πολιτική που αφορά στον αγροτικό και κτηνοτροφικό
τοµέα στην Ελλάδα,

23. υποστηρίζει ότι η παράµετρος της κλιµατικής αλλαγής πρέ-
πει να είναι κεντρική στην κατάρτιση των σχεδίων διαχείρισης
υδατικών λεκανών αλλά και του προγράµµατος υποδοµών ορει-
νής και πεδινής υδρονοµίας στην Ελλάδα,

24. εκφράζει την αγωνία της για τη συνεχιζόµενη διάβρωση
των παράκτιων ζωνών της Μεσογείου και της Ελλάδος και καλεί
ειδικότερα την Ελληνική Κυβέρνηση να σχεδιάσει ένα ολοκλη-
ρωµένο πρόγραµµα προστασίας των παράκτιων ζωνών,
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25. επισηµαίνει ως µείζονα προτεραιότητα τη διαφύλαξη του
δασικού πλούτου της χώρας και καλεί την Ελληνική Κυβέρνηση
να επισπεύσει και να ενισχύσει τις δράσεις αναδάσωσης και να
καταρτίσει κατά απόλυτη προτεραιότητα το δασικό κτηµατολό-
γιο,

26. θεωρεί αναγκαία την περαιτέρω ενίσχυση της παραµέτρου
της κλιµατικής αλλαγής στο Χωροταξικό Σχέδιο για τον Τουρι-
σµό υπό το πρίσµα νεότερων διαπιστώσεων για την κλιµατική αλ-
λαγή στην Ελλάδα,

27. προτείνει η Ελλάδα να διαθέσει ποσοστό του ΑΕΠ της για
τη δηµιουργία ταµείου µε σκοπό την υλοποίηση τεχνολογιών κα-
θαρής ενέργειας,

28. θεωρεί ότι οι περιβαλλοντικοί φόροι πρέπει να είναι δηµο-
σιονοµικά ουδέτεροι και εκτιµά ότι είναι προτιµότερη µία πολι-
τική κινήτρων και φορολογικών ελαφρύνσεων για δράσεις
µετριασµού της κλιµατικής αλλαγής,

29. εκφράζει τον προβληµατισµό της για το Πρόγραµµα Εµπο-
ρίας Εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου όπως αυτό εφαρµόζε-
ται µέχρι σήµερα και θεωρεί ότι προτεραιότητα πρέπει να δίνεται
σε δαπάνες που µειώνουν µε µόνιµο τρόπο τις εκποµπές αερίων
θερµοκηπίου αντί σε δαπάνες για την αγορά δικαιωµάτων εκπο-
µπής,

30. καλεί την Ελληνική Κυβέρνηση να πάρει πρωτοβουλία για
την προστασία της Μεσογείου από την κλιµατική αλλαγή,

31. καλεί την Ελληνική Κυβέρνηση να προωθήσει ακόµη πε-
ρισσότερο το θέµα της κλιµατικής αλλαγής στην πρωτοβάθµια
και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση,

32. θεωρεί αναγκαία την ενίσχυση της έρευνας για τη διακρί-
βωση και την παρακολούθηση της κλιµατικής αλλαγής και επι-
σηµαίνει την προτεραιότητα για την ενίσχυση της έρευνας και
της καινοτοµίας σε ότι αφορά στις τεχνολογίες και τις τεχνικές
για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής,

33. επισηµαίνει την αναγκαιότητα της λειτουργίας ενός εκτε-
νούς δικτύου µετρητικών σταθµών για την παρακολούθηση της
κλιµατικής αλλαγής στην Ελλάδα,

34. καλεί τη Βουλή των Ελλήνων να ενεργοποιήσει – µέσω ει-
δικών εκποµπών - το Κανάλι της Βουλής ως προς το θέµα της
κλιµατικής αλλαγής και χαιρετίζει την ανταπόκριση του Καναλιού
της Βουλής προς αυτή την κατεύθυνση,

35. προσκαλεί τον έντυπο και ηλεκτρονικό τύπο στην Ελλάδα
να καλύψει τη ∆ιεθνή ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης και να παρου-
σιάσει κατά το δυνατόν πληρέστερο τρόπο το ζήτηµα της κλιµα-
τικής αλλαγής και των επιπτώσεων της και στο διάστηµα µετά τη
∆ιάσκεψη,

36. προτρέπει την Ελληνική Κυβέρνηση να ενισχύσει το πλαί-
σιο ενεργοποίησης των ΜΚΟ στην αντιµετώπιση της κλιµατικής
αλλαγής,

37. επισηµαίνει τη µεγάλη σηµασία της ενηµέρωσης, διαβού-
λευσης και συµµετοχής των πολιτών σε δράσεις για την αντιµε-
τώπιση της κλιµατικής αλλαγής,

38. προτίθεται να εξετάσει περαιτέρω το θέµα της κλιµατικής
αλλαγής και των αναγκαίων µέτρων για την αντιµετώπιση της µε
γνώµονα τα αποτελέσµατα της ∆ιάσκεψης της Κοπεγχάγης,

39. αναθέτει στον Πρόεδρό της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής
της Βουλής των Ελλήνων να υποβάλλει ως εισήγηση το παρόν
Κείµενο Συµπερασµάτων στον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλή-
νων µε την παράκληση να διαβιβασθεί στον Πρόεδρο της Ελλη-
νικής ∆ηµοκρατίας, στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων και στα µέλη της Βουλής των Ελλήνων και να αναρτηθεί
στο δικτυακό τόπο της Βουλής των Ελλήνων,

40. αναθέτει στον Πρόεδρό της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής
της Βουλής των Ελλήνων να αποστείλει το παρόν Κείµενο Συ-
µπερασµάτων σε κάθε φορέα που αναπτύσσει πολιτική, επιστη-
µονική ή κοινωνική δραστηριότητα στο ζήτηµα της κλιµατικής
αλλαγής.

Ε.2.1 Αποτίµηση της ∆ιάσκεψης της Κοπεγχάγης για την
Κλιµατική Αλλαγή

Η Επιτροπή σε ειδική Συνεδρίαση (από κοινού µε την Επιτροπή
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων) αποτίµησε τις εργασίες της ∆ιάσκεψης

της Κοπεγχάγης. Εξέφρασε την απογοήτευση της για την
έκβαση των εργασιών, για το ισχνό κείµενο διακήρυξης που προ-
έκυψε, για την απροθυµία των βασικών ρυπαντών να δεσµευτούν
για ουσιαστικές µειώσεις στις εκποµπές αερίων θερµοκηπίου και
για το δευτερεύοντα ρόλο που τελικά διαδραµάτισε η Ευρωπαϊκή
Ενωση. Η Επιτροπή κάλεσε τους συναρµόδιους φορείς να ασκή-
σουν τη µέγιστη δυνατή επιρροή ώστε στις εργασίες των Η.Ε.
στη Βόννη (6.2010) και στη νέα ∆ιάσκεψη στο Μεξικό (12.2010)
να προκύψει ένα δεσµευτικό πλαίσιο ενεργειών για την προστα-
σία του πλανήτη από την κλιµατική αλλαγή.

Ε3. Ανασυγκρότηση των πόλεων

Ε3.1 Πολεοδοµικός και χωροταξικός σχεδιασµός

Α. ∆ιαπιστώσεις - Προτάσεις

1. Η Αθήνα είναι µαζί µε την Μπρατισλάβα και το Αµβούργο
βρίσκεται στις τρεις ταχύτερα «γκετοποιούµενες» πόλεις στην
Ευρώπη.

2. Οι έξη από τις δέκα πόλεις στην Ευρώπη µε προβλήµατα
αέριας ρύπανσης (σε ότι αφορά τη συγκέντρωση αιωρούµενων
σωµατιδίων) είναι ελληνικές (Αθήνα, Θεσσαλονίκη, Πάτρα, Ηρά-
κλειο, Λάρισα και Βόλος).

3. Οι πόλεις στην Ελλάδα είναι από τις λιγότερο ανταγωνιστι-
κές σε επίπεδο Ε.Ε.

4. Τα ποσοστά πρασίνου στις ελληνικές πόλεις είναι από τα
χαµηλότερα στην Ευρωπαϊκή Ενωση.

5. Από τις 2000 αναγκαίες πολεοδοµικές µελέτες σε επίπεδο
επικράτειας, έχουν ολοκληρωθεί – την τελευταία 20ετία – οι
950 (δηλαδή οριακά το 50%), ενώ από τις 2000 πράξεις εφαρ-
µογής που έπρεπε να έχουν εκπονηθεί και κυρωθεί, έχει ολο-
κληρωθεί µόλις το 20%.

6. Ο συνήθης χρόνος ολοκλήρωσης µίας πολεοδοµικής µε-
λέτης και των πράξεων εφαρµογής της κυµαίνεται από 12 έως
18 χρόνια (!).

7. Οι πόλεις αγνοούν τον πολεοδοµικό σχεδιασµό που συχνά
θεωρείται ως η εκ των υστέρων νοµιµοποίηση ιδιωτικών επιλο-
γών και των δυναµικών της αγοράς γης.

8. Τα εγκεκριµένα σχέδια πόλεως προβλέπουν Κοινόχρηστους
Χώρους (ΚΧ) που όµως δεν υλοποιούνται, είτε διότι η Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση δεν διαθέτει τους αναγκαίους πόρους, είτε διότι δεν
αφιερώνει τους πόρους που διαθέτει και το πολιτικό της ενδια-
φέρον σε τέτοιου τύπου ‘επενδύσεις’ που έχουν µακροχρόνια
αποτελέσµατα και δεν καταγράφονται στο άµεσο ‘πολιτικό όφε-
λος’.

9. Ο ιδιωτικός χώρος είναι κυρίαρχος µε αποτέλεσµα ο δηµό-
σιος χώρος να υποβαθµίζεται, ενώ απουσιάζει η αρχιτεκτονική
στα δηµόσια έργα.

10. Παρά τις προσπάθειες που έχουν καταβληθεί, το ισχύον
πολεοδοµικό πλαίσιο είναι σύνθετο και χρονοβόρο.

11. Συχνά το αστικό περιβάλλον και η προστασία του χρησι-
µοποιούνται ως το άλλοθι για οικονοµικά µέτρα, όπως για παρά-
δειγµα οι ηµιυπαίθριοι χώροι και τα τέλη κυκλοφορίας.

12. Με τα σηµερινά θεσµικά εργαλεία είναι αδύνατη η απορ-
ρόφηση κοινοτικών κονδυλίων για την ανάπλαση περιοχών και
τµηµάτων των πόλεων.

13. Χρειάζεται ένας γενικευµένος διάλογος για τον νέο Γενικό
Οικοδοµικό Κανονισµό ο οποίος θα αξιοποιήσει τις δυνατότητες
της αρχιτεκτονικής µέσα από αρχιτεκτονικούς διαγωνισµούς για
όλα τα δηµόσια κτίρια µε δυνατότητα έκφρασης περισσότερο
σύγχρονων ρευµάτων καθώς κάθε εποχή πρέπει να αποτυπώνει
την παρουσία της.

14. Απαιτείται σχέδιο για συνολικές αναπλάσεις περιοχών µε
απόσυρση τµηµάτων των πόλεων.

15. Εκκρεµούν οι εγκρίσεις 420 Γενικών Πολεοδοµικών Σχε-
δίων οι οποίες θα πρέπει πρώτα να ολοκληρωθούν µε το κα-
θεστώς των ήδη υπαρχόντων καποδιστριακών ∆ήµων και στη
συνέχεια να εξετασθεί αν απαιτείται νέα αναθεώρηση τους
στα πλαίσια του Σχεδίου Καλλικράτης.

16. Προτείνεται να εξετασθεί ο Κοινωνικός Σ∆. Πρόκειται
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για την δυνατότητα παροχής αυξηµένου Σ∆ µε την προϋπό-
θεση ότι τµήµα της προκύπτουσας επιφάνειας παραχωρείται
στον ∆ήµο ή σε κοινωφελή φορέα για Κοινόχρηστο χώρο. Η
αύξηση είναι ελεγχόµενη και η παραχώρηση µπορεί να γίνει µε
διάφορους τρόπους ακόµα και µε µορφή αντιπαροχής, όπως
ορίζεται σε ειδικό Π∆.

17. Προτείνεται επίσης το Ενεργό Οικοδοµικό Τετράγωνο
(ΟΤ). Πρόκειται για ένα εργαλείο που επιτρέπει την ανάπλαση
ή αναµόρφωση ενός ΟΤ µε ενιαία µελέτη και κίνητρα για την
νέα δόµηση από τους πόρους του ΕΤΕΡΠΣ. Απαιτεί την συ-
ναίνεση της Γενικής Συνέλευσης των ιδιοκτητών του ΟΤ.

Ε.3.2 Πράσινη ∆όµηση

Α. Εισαγωγή

Η Επιτροπή στο ζήτηµα της Πράσινης ∆όµησης επιχείρησε να
ανοίξει τον διάλογο σε θέµατα όπως :

- Η διασφάλιση της ποιότητας κατασκευής, υγιεινής, ασφά-
λειας, εξοικονόµησης ενέργειας και πόρων και ποιότητας εσω-
τερικού αέρα.

- Ο ρόλος της επιλογής κατάλληλων δοµικών υλικών.
- Η ενεργειακή απόδοση των δοµικών υλικών (σε όλο τον κύκλο

ζωής τους) και οι νέες καθαρές τεχνολογίες δόµησης.
- Η ενίσχυση και εφαρµογή της ισχύουσας νοµοθεσίας για την

ποιότητα των δοµικών υλικών (π.χ. η Οδηγία 89/106 για τα δο-
µικά υλικά και οι τροποποιήσεις αυτής), τις «Πράσινες Προµή-
θειες» δηµόσιων και άλλων έργων, κλπ.

- Η διαχείριση της ποιότητας στις τεχνικές εταιρείες και στα
τεχνικά έργα, προγράµµατα ποιότητας και πιστοποίηση δοµικών
υλικών

- Ο ρόλος της βιοκλιµατικής Αρχιτεκτονικής

Β. Γενική εικόνα για την Πράσινη ∆όµηση στην Ελλάδα

1. Το 80% περίπου του πληθυσµού της Ευρώπης ζει σε πόλεις
και αυτός ο πληθυσµός χρησιµοποιεί, για την κάλυψη των ενερ-
γειακών αναγκών το 35% της συνολικής ενέργειας και έτσι συµ-
βάλλει στην παραγωγή του 45% του διοξειδίου του άνθρακα.

2. Στην Ελλάδα παρουσιάζεται µία από τις µεγαλύτερες από-
λυτες τιµές ενεργειακής έντασης και δεν εµφανίζεται τάση µεί-
ωσης όπως σε άλλες χώρες.

3. Η κακή εφαρµογή της νοµοθεσίας οδήγησε στη δηµιουργία
κτηρίων µε υψηλή ενεργειακή κατανάλωση και τα προβλήµατα
εντείνονται καθώς αυξάνονται οι ενεργειακές απαιτήσεις.

4. Ειδικότερα στην Αθήνα ο αριθµός των διαδοχικών ωρών άνω
των 30 βαθµών Κελσίου, έχει αυξηθεί έως και κατά 40 % κατά
την περίοδο 1990-2004 συγκριτικά µε την περίοδο 1977-1989 και
οι καύσωνες εµφανίζονται µε µεγαλύτερη συχνότητα.

5. Ως αποτέλεσµα της αστικής διάταξης, του κυκλοφοριακού
φόρτου, της ανθρωπογενούς θερµότητας και της συνολικής
ισορροπίας της κάθε συγκεκριµένης περιοχής, οι διαφορές θερ-
µοκρασίας κατά τη διάρκεια της ηµέρας κυµαίνονται από 0 έως
και 13 °C. Μια µέση διαφορά θερµοκρασίας κυµαίνεται περί τους
7-8 °C. Ο Εθνικός Κήπος, που βρίσκεται στην καρδιά του κέντρου
της Αθήνας παρουσιάζει πολύ χαµηλές διαφορές θερµοκρασίας,
ενώ οι χαµηλότερες διαφορές θερµοκρασίας εµφανίζονται στον
κεντρικό πεζόδροµο της Ερµού. (Μελέτη Παν/µιου Αθηνών)

6. Οι υψηλές θερµοκρασίες καθιστούν τους πολίτες πιο ευπα-
θείς και ιδιαίτερα τον πληθυσµό χαµηλού εισοδήµατος. Όλες οι
µελέτες έχουν δείξει ότι η µεγαλύτερη συχνότητα θανάτων κα-
ταγράφεται στον πληθυσµό χαµηλού εισοδήµατος που κατοικεί
σε ακατάλληλα κτίρια χωρίς θερµική προστασία και αερισµό.

7. Ειδικότερα οι πολίτες χαµηλού εισοδήµατος στην Αθήνα κα-
τοικούν σε ακατάλληλα κτίρια και είναι ευπαθείς στα ακραία κλι-
µατικά φαινόµενα και τις υψηλές θερµοκρασίες. Σηµειώνεται ότι
µόνο το 8 % των πολιτών χαµηλού εισοδήµατος κατοικούν σε κτί-
ρια µε µόνωση και διπλά υαλοστάσια, ενώ το ποσοστό στα υψηλή
εισοδήµατα είναι 63 %.

8. Ενώ κατά µέση τιµή η χρήση κλιµατιστικών συσκευών στοι-

χίζει 100 Ευρώ ανά οικογένεια ή 0,6 ευρώ/τµ ή 12.5 ευρώ ανά
άτοµο, στα χαµηλά εισοδήµατα τα αντίστοιχα νούµερα είναι 195
ευρώ/οικογένεια, ή 1.2 ευρώ/τµ, ή 87 ευρώ/άτοµο.

9. Μεγάλη σπατάλη ενέργειας παρατηρείται ιδιαίτερα στα κτί-
ρια του δηµόσιου και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα καθώς χρησι-
µοποιούνται πολλά ενοικιαζόµενα κτίρια για τις ανάγκες
διοίκησης, λόγω έλλειψης στεγαστικής πολιτικής δηµοσίων υπη-
ρεσιών. Στα κτίρια αυτά δεν το ∆ηµόσιο δεν υλοποιεί εργασίες
ενεργειακής αναβάθµισης.

10. Παρατηρείται µια βραδύτητα στην είσοδο των νέων τε-
χνολογιών και των ΑΠΕ στην κατασκευή των νέων κτηρίων οφει-
λόµενη κυρίως στην πολυνοµία που υφίσταται αυτή τη στιγµή. Ο
νόµος 3851/2010 του ΥΠΕΚΑ διευκολύνει σε σηµαντικό βαθµό
την είσοδο των νέων τεχνολογιών και αποτελεί ένα σηµαντικό
βήµα προς την κατεύθυνση της εξοικονόµισης ενέργειας και της
µείωσης της ενεργειακής έντασης.

Γ. ∆ιαπιστώσεις για τον κτιριακό τοµέα

1. Το κτιριακό περιβάλλον στην Ελλάδα αποτελεί σε µεγάλο
βαθµό ένα ενεργοβόρο και προβληµατικό τοµέα.

2. Τα κτήρια κατά µέσο όρο καταναλώνουν ενέργεια µε υπερ-
βολικό τρόπο, δεν αξιοποιούν τα νέα – φιλοπεριβαλλοντικά -
υλικά, επιβαρύνουν το θερµικό περιβάλλον των πόλεων και κα-
τασκευάζονται µε παρωχηµένες αρχιτεκτονικές προσεγγίσεις.

3. Το µεγαλύτερο ποσοστό του κτηριακού αποθέµατος της
χώρας, σχεδόν το 90%, έχει κατασκευαστεί πριν από το 1980.
Κατά συνέπεια υπάρχουν περίπου 3.700.000 κτήρια, που είναι
θερµικά απροστάτευτα και ενεργοβόρα.

4. Η χώρα διαθέτει σηµαντικό δυναµικό εξοικονόµησης ενέρ-
γειας καθώς µε µία και µοναδική επέµβαση, που είναι η θερµο-
µόνωση, προκύπτει εξοικονόµηση ενέργειας της τάξης του 42%.

5. Η Ελλάδα καταναλώνει για θέρµανση 3 φορές περισσότερη
ενέργεια – κατά µέσο όρο - από τη Φινλανδία.

6. Η κατανάλωση για θέρµανση στην Ελλάδα είναι κατά 25%
µεγαλύτερη από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.

7. Στην Ελλάδα µόλις το 8% των ατόµων µε χαµηλά εισοδή-
µατα κατοικούν σε προστατευµένα θερµικά κτήρια σε αντίθεση
µε το 70% των ατόµων µε υψηλά εισοδήµατα.

8. Η διαχείριση των πολεοδοµικών συγκροτηµάτων απαιτεί µια
εντελώς νέα προσέγγιση που θα απαντά στην αποτελεσµατική
αντιµετώπιση των κλιµατολογικών αλλαγών µέσω της βελτίωσης
της ενεργειακής απόδοσης των κτιρίων και εν γένει των οικιστι-
κών συνόλων.

9. Παρατηρούνται σηµαντικά βήµατα στον προγραµµατισµό
του Υπουργείου ΠΕΚΑ για την εφαρµογή του Κανονισµού Ενερ-
γειακής Απόδοσης Κτηρίων, η οποία θα εφαρµόζεται σε κάθε νέο
κτήριο (άνω των 50 τ.µ.) και στην καθιέρωση του Πιστοποιητικού
Ενεργειακής Απόδοσης, το οποίο θα συνοδεύει κάθε νέο κτήριο
αλλά και κάθε κτήριο το οποίο θα υπόκειται σε διαδικασία αγο-
ραπωλησίας, ώστε να ενηµερώνεται ο πολίτης για την κατάσταση
του κτηρίου.

Η Ελλάδα έχει την υποχρέωση για δηµόσια και ιδιωτικά κτί-
ρια σχεδόν µηδενικής ενεργειακής κατανάλωσης το 2018 και
το 2019 αντίστοιχα, στόχος που µοιάζει µακρινός ή και ανέφι-
κτος. Σε κάθε περίπτωση απαιτεί γενναίες αλλαγές στον Γε-
νικό Οικοδοµικό Κανονισµό αλλά και ένα Κανονισµό
Ενεργειακής Απόδοσης Κτιρίων που θα είναι σηµαντικά πιο
φιλόδοξος και τεχνολογικά επικαιροποιηµένος από τον πρό-
σφατα εγκριθέντα.

Ε.3.3 Η Περίπτωση της Αττικής

Α. Εισαγωγή
Παρά τη σηµαντική λετουργική αναβάθµιση που γνώρισε η

Aθήνα από την τέλεση των Ολυµπιακών Αγώνων αλλά και από τα
έργα υποδοµής που πραγµατοποιήθηκαν την τελευταία δεκαπε-
νταετία (και κυρίως στο διάστηµα 1998-2004), το ευρύτερο πο-
λεοδοµικό συγκρότηµα της Αθήνας εξακολουθεί να παρουσιάζει
σηµαντικά περιβαλλοντικά προβλήµατα (π.χ. υπέρµετρη δόµηση,
ατµοσφαιρική ρύπανση, κυκλοφοριακό, περιορισµένοι χώροι
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πρασίνου και ελεύθεροι χώροι) που επηρεάζουν αρνητικά την
ποιότητα ζωής. Το σύνολο σχεδόν των προβληµάτων αυτών οφεί-
λονται στην έλλειψη ενός σύγχρονου ρυθµιστικού σχεδίου για
την πόλη αλλά και στο διοικητικό κατακερµατισµό του πολεοδο-
µικού συγκροτήµατος. Επισηµαίνεται ότι από την επεξεργασία
δορυφορικών εικόνων (Landsat) για τα έτη 1988 και 2007, προ-
κύπτει ότι η αύξηση στις δοµηµένες επιφάνειες για το συγκεκρι-
µένο διάστηµα ανέρχεται σε 28.8%.

Β. ∆ιαπιστώσεις

1. Η έλλειψη ενός σύγχρονου Ρυθµιστικού Σχεδίου έχει σηµα-
ντικές συνέπειες για την Αττική. Η ανάπτυξη και χωρική ανα-
διοργάνωση της µητροπολιτικής περιοχής βρίσκεται σε πλήρη
εξέλιξη, γεγονός που πρέπει να οδηγήσει στην επιτάχυνση της
ανακοίνωσης του νέου Ρυθµιστικού Σχεδίου από το ΥΠΕΚΑ. Ση-
µειώνεται ότι το ισχύον Ρυθµιστικό Σχέδιο ανάγεται στο 1985, αν
και επικαιροποιήθηκε σε κάποιο βαθµό το 1999 µε αφορµή τους
Ολυµπιακούς Αγώνες. Σηµειώνεται επίσης ότι το ισχύον Ρυθµι-
στικό Σχέδιο της Αθήνας «αγνοεί» την ύπαρξη του Τραµ, του προ-
αστιακού σιδηροδρόµου, της Αττικής οδού, κ.α.!

2. Ως κύριος υποδοχέας αστικών πιέσεων στην εξωαστική εν-
δοχώρα του Πολεοδοµικού Συγκροτήµατος λειτουργεί η πεδιάδα
των Μεσογείων, η οποία εµφανίζει τη µεγαλύτερη ελκυστικότητα
σε οικιστικές πιέσεις για πρώτη κατοικία και ανάπτυξη οικονοµι-
κών δραστηριοτήτων, λόγω του νέου διεθνούς αερολιµένα Ελ.
Βενιζέλος

3. Οι υψηλότεροι ρυθµοί επέκτασης της πόλης εµφανίζονται
κατά µήκος της Αττικής οδού προς τα δυτικά αλλά και στον
άξονα Αγία Παρασκευή µε Ραφήνα. Η πύκνωση της δόµησης
κατά µήκος µάλιστα του 2ου άξονα είναι ταχύτατη, γεγονός που
επαληθεύει προηγούµενες εκτιµήσεις που αναφέρουν ότι σε δε-
καπέντε έτη θα ενωθεί οικοδοµικά η Οµόνοια µε τη Ραφήνα, αν
βέβαια δεν ληφθούν άµεσα και δραστικά µέτρα ανάσχεσης.

4. Αν και στο διάστηµα 2000-2004 καταγράφεται επέκταση του
αστικού ιστού, πρόκειται κυρίως για νέες εντάξεις στο σχέδιο
(βόρεια και βορειοδυτικά προάστια, Μαρκόπουλο) και δευτε-
ρευόντως για εκτός σχεδίου δόµηση. Αντίθετα στο διάστηµα πριν
το 2000 και ειδικότερα στο διάστηµα 2004-2007 η νέα δόµηση
είναι κυρίως εκτός σχεδίου, είναι διάχυτη και επικεντρώνεται
προς τα ανατολικά και νοτιοανατολικά. Η διαπίστωση αυτή ανα-
δεικνύει για µία ακόµη φορά την ανάγκη για την οργάνωση του
εξωαστικού χώρου µε πρώτη προτεραιότητα τον έλεγχο της
εκτός σχεδίου δόµησης.

5. Η διεύρυνση του αστικού ιστού φαίνεται ότι οδηγεί το Β∆
Λεκανοπέδιο να λειτουργεί ως υποδοχέας νέων επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων που εκµεταλλεύονται την Αττική οδό. Στο ΝΑ
Λεκανοπέδιο η παραπέρα αστικοποίηση συνοδεύεται από συ-
γκέντρωση µεσαίων και υψηλών εισοδηµάτων, όπως άλλωστε και
στο ΒΑ Λεκανοπέδιο.

Γ. Προτάσεις

Οι παραπάνω διαπιστώσεις περιγράφουν µε σαφήνεια τη (δια-
χρονικά ίδια) προτεραιότητα για την πρωτεύουσα, δηλαδή µια
αναθεώρηση του Ρυθµιστικού Σχεδίου της Αθήνας που να στο-
χεύει στην ανάδειξη της Αθήνας ως µείζονος µητροπολιτικού κέ-
ντρου διεθνούς χαρακτήρα αλλά και να συνοδεύεται από
πολιτικές για την ανάσχεση της επέκτασης της Αθήνας. Τέτοιες
πολιτικές είναι:

α) η θεσµοθέτηση των χρήσεων γης στον εξωαστικό χώρο (για
να αντιµετωπιστούν οι έντονες πιέσεις οικοδόµησης και η αυ-
θαίρετη δόµηση),

β) ο έλεγχος της εξάπλωσης µέσα από περιορισµένο αριθµό
νέων οργανωµένων οικιστικών αναπτύξεων υψηλής ποιότητας
και φιλικών προς το περιβάλλον,

γ) η κεντρική ή τοπική πριµοδότηση για την ανάπτυξη «ήδη
χρησιµοποιηµένης γης» όπου το κόστος κατεδάφισης ή απορ-
ρύπανσης είναι απαγορευτικό για την επένδυση,

δ) η µείωση των συντελεστών δόµησης σε αναθεωρήσεις Γε-
νικών Πολεοδοµικών Σχεδίων και

ε) η προώθηση αντισταθµιστικών µηχανισµών για την εξα-
σφάλιση κοινόχρηστων χώρων από τους ∆ήµους, όπως π.χ τρά-
πεζες γης ή ενεργοποίηση του αστικού αναδασµού.

Ε.3.4 Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας

Α. Εισαγωγή

1. Η Επιτροπή Περιβάλλοντος της Βουλής εξέτασε το θέµα
«Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας» σε µία προσπάθεια α) να κα-
ταγραφούν τα προβλήµατα, β) να κατατεθούν οι προτάσεις
των φορέων γ) να εντοπισθούν οι αναγκαίες λύσεις, δ) να ορ-
γανωθεί ένα σύστηµα συντονισµού των επιµέρους φορέων
αλλά και ε) να δροµολογηθεί ένα ουσιαστικό σύστηµα παρα-
κολούθησης της εφαρµογής των λύσεων.

2. Στην προσπάθεια της η Επιτροπή πραγµατοποίησε τέσσε-
ρεις (4) Συνεδριάσεις και έλαβε τις απόψεις (κατά χρονολογική
σειρά) των Επιτροπών Κατοίκων των περιοχών του Ιστορικού Κέ-
ντρου (Μεταξουργείου, Κουµουνδούρου-Γκάζι-Ψυρρή, Ακαδη-
µία Πλάτωνος, Πλάκας και Εξαρχείων), της Κίνησης Πολιτών για
τη ∆ιάσωση του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας, του ΤΕΕ, του
ΣΕΠΟΧ, του ΣΑ∆ΑΣ, του Εµπορικού Συλλόγου Αθηνών, της Ενω-
σης Ξενοδόχων Αθηνών, του Ecocity και της ΜΚΟ Sarcha.

3. Στις εργασίες της Επιτροπής συµµετείχαν η Υπουργός
ΠΕΚΑ Τ. Μπιρµπίλη, ο Υπουργός Πολιτισµού Π. Γερουλάνος, ο
Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη Σπ. Βούγιας, η Υπερνο-
µάρχης Αθηνών Ντ. Μπέη, ο Νοµάρχης Αθηνών Γ. Σγουρός και
ο ∆ήµαρχος Αθηναίων Ν. Κακλαµάνης. Παράλληλα ο Πρόεδρος
της Επιτροπής επισκέφθηκε τις περιοχές του Ιστορικού Κέντρου
της Αθήνας.

Β. ∆ιαπιστώσεις

1.Η εικόνα της Αθήνας αποτυπώνει τα προβλήµατα που αντι-
µετωπίζουν πολλά µεγάλα αστικά κέντρα. Όµως στην περίπτωση
του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας τα πράγµατα είναι περισσό-
τερο περίπλοκα καθώς η υποβάθµιση που παρατηρείται, κυρίως
από το 2004 και µετά, είναι ραγδαία και οδηγεί µε µαθηµατική
ακρίβεια σε µη αναστρέψιµες καταστάσεις.

2. Ειδικότερα η υποβάθµιση αφορά στον παραµεληµένο κτι-
ριακό ιστό, στη δραµατική έλλειψη ελεύθερων χώρων, στα
υψηλά επίπεδα αέριας ρύπανσης και ηχορύπανσης, στην επι-
κράτηση του ιδιωτικού χώρου έναντι του δηµόσιου, στην υπερ-
βολική συγκέντρωση καταστηµάτων υγειονοµικού
ενδιαφέροντος («βιοµηχανία διασκέδασης»), στην αποµά-
κρυνση δηµόσιων υπηρεσιών, στη µείωση της νόµιµης επιχει-
ρηµατικής δραστηριότητας και στην αύξηση του παρεµπορίου,
στις αλλαγές χρήσεων γης που οδηγούν σε αισθητική και κοι-
νωνική υποβάθµιση, στην αυξηµένη συγκέντρωση µεταναστών
χωρίς όµως τις αντίστοιχες υποδοµές ή τα αναγκαία µέσα εν-
σωµάτωσης, στην αυξηµένη παραβατικότητα, κ.α.

3. Η Επιτροπή αν και εντοπίζει λόγω αρµοδιότητας την προ-
σέγγιση της στο αστικό περιβάλλον, αντιλαµβάνεται ότι η συνο-
λική εξέταση του προβλήµατος δεν µπορεί να αγνοήσει τις
οικονοµικές και κοινωνικές διαστάσεις του που άλλωστε επηρε-
άζουν αλλά και επηρεάζονται καθοριστικά από την κατάσταση
του αστικού περιβάλλοντος.

4. Η Επιτροπή επισηµαίνει ότι οι δηµόσιες Επενδύσεις για έργα
ανάπλασης και ανάδειξης του Ιστορικού Κέντρου µέσω της ΕΑΧΑ
Α.Ε. περιορίσθηκαν σε 15 περίπου εκ. ευρώ συνολικά για το διά-
στηµα 2004-2009 ενώ το προηγούµενο διάστηµα (2000-2004)
ανέρχονταν στα 120 εκ ευρώ. Η ύφεση αυτή στη δραστηριοποί-
ηση της ΕΑΧΑ Α.Ε. είχε ως αποτέλεσµα το πάγωµα έργων πολε-
οδοµικής αναβάθµισης του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας.
Περιοχές που υποβαθµίζονται πολεοδοµικά συχνά συνοδεύονται
και από φαινόµενα οικονοµικής και κοινωνικής παρακµής.
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5. Είναι προφανές ότι η αναβάθµιση του Ιστορικού Κέντρου
της Αθήνας δεν επιλύεται µε επιχειρήσεις «σκούπα» αλλά µέσα
από µια οργανωµένη και σε βάθος χρόνου παρέµβαση που θα
αντιµετωπίζει πολεοδοµικά, αρχιτεκτονικά, περιβαλλοντικά, κοι-
νωνικά και οικονοµικά ζητήµατα. Ουσιαστικά µέσα από ένα
«Κοινωνικό, Οικονοµικό και Περιβαλλοντικό» Ξενοκράτη.

6. Η Επιτροπή δεν υποτιµά τις ενέργειες που έχουν δροµολο-
γηθεί για την προστασία του Ιστορικού Κέντρου. Όµως τα απο-
τελέσµατα µιλούν από µόνα. Η ισχύς των παρεµβάσεων των
εµπλεκόµενων φορέων είναι πολύ ασθενέστερη από την
ένταση των προβληµάτων, ενώ όσο δεν προκύπτει συντονι-
σµός µεταξύ των φορέων, οι ήδη περιορισµένες αρµοδιότη-
τες αποδυναµώνονται ακόµη περισσότερο.

7. Η Επιτροπή εντοπίζει σοβαρό έλλειµµα συντονισµού µεταξύ
των συναρµόδιων φορέων. Το έλλειµµα αυτό έχει µερίδιο στη
διαµόρφωση της παρούσας κατάστασης αλλά και επηρεάζει και
την απόδοση των αναγκαίων µέτρων.

8. Η Επιτροπή εντοπίζει επίσης µία «Βαβέλ αρµοδιοτήτων»,
ουσιαστικά δηλαδή σοβαρές επικαλύψεις αρµοδιοτήτων µεταξύ
των φορέων της τοπικής αυτοδιοίκησης και της κεντρικής διοί-
κησης. Επισηµαίνει δε ότι η «Βαβέλ» αυτή χρησιµοποιείται
συχνά ως το άλλοθι για την αδράνεια αρµόδιων κατά περί-
πτωση φορέων.

9. Η Επιτροπή θεωρεί ότι το µοντέλο αστικής αναζωογόνησης
που εφαρµόσθηκε στις περιοχές Ψυρρή και Γκάζι ενίσχυσε τε-
λικά τη «βιοµηχανία» διασκέδασης και αποµάκρυνε ταχύτερα
τους µόνιµους κατοίκους. Το µοντέλο αυτό θα πρέπει να επανε-
ξετασθεί.

10. Στην περίπτωση του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας ο χρό-
νος δεν είναι σύµµαχος. Υπό αυτή την έννοια αποτελεί κρίσιµο
ζητούµενο η αποκατάσταση των ρυθµών που γνώρισε το Ιστο-
ρικό Κέντρο κατά την περίοδο της Ολυµπιακής προετοιµασίας
(2000-2004), ρυθµοί που σε πείσµα συνήθων πρακτικών και γνω-
στών αντισωµάτων οδήγησαν τελικά σε λύσεις. Πολλοί µιλούν
για την ανάγκη για ένα νέο όραµα για το Ιστορικό Κέντρο της
Αθήνας. Τα οράµατα είναι πάντα χρήσιµα, όµως αυτό που προέ-
χει είναι ένα άµεσο σχέδιο που θα αξιοποιεί τη συσσωρευµένη
γνώση και εµπειρία και θα κερδίσει επιτέλους τη µάχη µε το
χρόνο. Οι ανακοινώσεις για τη δροµολόγηση και νέων µελετών
που θα καθορίσουν τις χρήσεις και το χαρακτήρα του Ιστορικού
Κέντρου Αθήνας περισσότερο προβληµατίζουν για νέες καθυ-
στερήσεις και αναβολές παρά δηµιουργούν αισιοδοξία για λύ-
σεις.

11.Υπό το πρίσµα του σηµείου#10, επείγουν α) η προετοιµα-
σία ενός Ενιαίου Σχεδίου για την ανασυγκρότηση του Ιστορι-
κού Κέντρου της Αθήνας β) η κατάθεση από το ΥΠΕΚΑ και τον
ΟΡΣΑ του αναθεωρηµένου Ρυθµιστικού Σχεδίου της Αθήνας, µε
ειδική αναφορά και στο κέντρο της πόλης και γ) η επικαιροποί-
ηση του Προγράµµατος Ενοποίησης των Αρχαιολογικών Χώρων
της Αθήνας.

Γ. Ποσοτική τεκµηρίωση µιας διαρκούς υποβάθµισης

1.Σύµφωνα µε έρευνα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής (2008), η
Αθήνα είναι µαζί µε το Αµβούργο και τη Μπρατισλάβα, οι ευρω-
παϊκές πόλεις στις οποίες αναπτύσσονται µε ανησυχητικό ρυθµό
περιοχές – γκέτο µε σηµαντικά ποσοστά ανεργίας.

2.Τα ποσοστά κατοίκησης στο Ιστορικό Κέντρο αγγίζουν το
µόλις 3-4%, ενώ η υπερσυγκέντρωση µεταναστών µε νόµιµα ή
µη έγγραφα γίνεται χωρίς να υπάρχουν οι αναγκαίες υποδοµές
µε αποτέλεσµα να εγκλωβίζονται χιλιάδες άνθρωποι σε καθε-
στώς ηµι-παρανοµίας και να καθίστανται ευάλωτοι και αναλώσι-
µοι.

3. Σε ότι αφορά στις περιβαλλοντικές επιδόσεις , η Αθήνα κα-
τατάσσεται 22η σε σύνολο των 30 πόλεων που περιλαµβάνονται
στον Ευρωπαϊκό ∆είκτη Πράσινης Πόλης, µε βαθµολογία 53,09
στα 100. Σε σύγκριση µε άλλες πόλεις που βρίσκονται σε θερµά
κλίµατα, η Αθήνα βρίσκεται χαµηλότερα από τη Μαδρίτη, τη
Ρώµη και τη Λισσαβόνα, αλλά υψηλότερα από την Κωνσταντι-
νούπολη και το Βελιγράδι. Η γενική βαθµολογία της πόλης είναι
χαµηλή, εξαιτίας της ποιότητας του αέρα, στα προβλήµατα ως
προς τη διαχείριση απορριµµάτων και τις χρήσεις γης καθώς και
της έλλειψης ενεργειακά αποδοτικών κτιρίων.

4. Η θερµοκρασία του αέρα στην πυκνά δοµηµένη αστική πε-
ριοχή του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας είναι υψηλότερη από
αυτή της άµεσα περιβάλλουσας περιοχής κατά 3-4 βαθµούς Κελ-
σίου και κατά 8-10 βαθµούς Κελσίου των προαστίων της πόλης.
Επιπρόσθετα έχουν αυξηθεί τα συνεχή διαστήµατα µε υψηλή
θερµοκρασία αλλά και η συχνότητα των θερµών περιόδων (Σα-
νταµούρης, 2009).

5. Σύµφωνα µε πρόσφατη έρευνα (Public Issue, 2008), oι κά-
τοικοι των περιοχών του Ιστορικού Κέντρου αντιµετωπίζουν κα-
θηµερινά σύνθετα προβλήµατα όπως η στάθµευση (84%), η
παραβατικότητα/ εγκληµατικότητα (79%), η ατµοσφαιρική ρύ-
πανση (69%), τα ναρκωτικά (64%), οι υποδοµές (57%), ο θόρυβος
(56%), η αστυνόµευση (54%), η κατάσταση των ελεύθερων
χώρων (42%), τα απορρίµµατα (42%) κτλ.

6. Απουσιάζει ένα ενιαίο συντονιστικό σχήµα που θα διευκο-
λύνει την παρακολούθηση των ζητηµάτων που συναρτώνται µε το
Ιστορικό Κέντρο και θα συναποφασίζει και θα προωθεί τα ανα-
γκαία µέτρα.

7. Αντίθετα µε τις προσδοκίες που καλλιεργήθηκαν µε το Π∆
«Περί καθορισµού χρήσεων γης και ειδικών όρων και περιορι-
σµών δόµησης στην περιοχή Ψυρρή-Κέντρου (Οµόνοιας)», το Π∆
δεν εφαρµόσθηκε µε αποτέλεσµα την αλλοίωση του αστικού
ιστού. Eπισηµαίνεται ότι το 1994 υπήρχαν έξη εστιατόρια και τέσ-
σερα θέατρα, ενώ µόλις οκτώ χρόνια αργότερα υπήρχαν 107 κα-
ταστήµατα εκ των οποίων τα 57 εστιατόρια και τα 15 µπαρ.

8. Η εξέλιξη που περιγράφεται στο σηµείο #7 συνοδεύθηκε
από τη µείωση της βιοτεχνικής δραστηριότητας. Από τις 1300
βιοτεχνίες που υπήρχαν µέχρι τις αρχές του 1990, έχουν παρα-
µείνει οι 300. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι στο διάστηµα από 1991-
2001 η απασχόληση στη βιοτεχνία µειώνεται από 55.000 σε
37.000 εργαζοµένους (δηλαδή κατά περίπου 30%). Αντίθετα η
απασχόληση σε µπαρ και εστιατόρια αυξήθηκε από 27.000 σε
47.000 εργαζόµενους, δηλαδή κατά περίπου 90% (η εξέλιξη αυτή
µεταφράζεται πρακτικά σε ένα µάλλον βίαιο µετασχηµατισµό της
τοπικής κοινωνίας και οικονοµίας σε µία περισσότερο κατανα-
λωτική και ψυχαγωγική κατεύθυνση.

9. Με την εξαίρεση των γκαλερί και των θεάτρων, οι επιχειρή-
σεις που χωροθετούνται στο Ιστορικό Κέντρο αντλούν από την
ταυτότητα του αστικού χώρου διαµορφώνοντας ένα νέο πρότυπο
διασκέδασης («νέο-ταβέρνες»).

10. Μαζί αναπτύσσεται και η βιοµηχανία της νυκτερινής δια-
σκέδασης µε την εγκατάσταση πλήθους κέντρων που επιβαρύ-
νουν το αστικό τοπίο, αποδυναµώνουν την κλίµακα της γειτονιάς
και καταλαµβάνουν λόγω παρελκόµενων δραστηριοτήτων τους
πολύτιµα τµήµατα του δηµόσιου χώρου (λ.χ. πεζοδρόµια).

11. Περισότερα από 500 κτήρια στο κέντρο της Αθήνας είναι
εγκαταλελειµµένα. Στο Μεταξουργείο έχουν καταγραφεί 211
εγκαταλελειµµένα κτίρια και 110 στου Ψυρρή.

12. Σύµφωνα µε έρευνα της Ενωσης Ξενοδόχων Αθηνών (ΕΞΑ,
2009), καταγράφεται χαµηλή αξιολόγηση από τους αλλοδαπούς
επισκέπτες στον παράγοντα ‘value for money’ σε ότι αφορά τη
χρήση των ξενοδοχείων και την προσφορά όλων των υπολοίπων
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τοµέων παροχής υπηρεσιών στο Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας.

13. Σύµφωνα µε την ίδια έρευνα της ΕΞΑ, χαµηλή είναι η αξιο-
λόγηση και όλων των στοιχείων αστικής εξυπηρέτησης, χρήσης
και αστικού εξοπλισµού της πόλης εκτός των ΜΜΜ. (από το κα-
λύτερο προς το χειρότερο: αναψυχή-διασκέδαση, σήµανση –
πληροφόρηση, πράσινο – πάρκα, ασφάλεια, κατάσταση πεζο-
δροµίων και πλατειών, δηµόσια καθαριότητα, ατµοσφαιρική ρύ-
πανση, ηχορύπανση).

14. Από τον ∆εκέµβριο του 2008 µέχρι το Νοέµβριο 2009, πα-
ρατηρείται µείωση της ζήτησης στον τουριστικό τοµέα που σε
αριθµούς µεταφράζεται σε 12% µείωση της πληρότητας (62.1%)
και σε 8% µείωση των µέσων τιµών ανά δωµάτιο (Έρευνα ΕΞΑ,
2009).

15. ∆ιαπιστώνεται σταδιακή αύξηση της διαθεσιµότητας εµπο-
ρικών χώρων στο Κέντρο (πρόκειται για χώρους που παραµένουν
χωρίς µίσθωση). Ειδικότερα ο ∆είκτης διαθεσιµότητας Εµπορι-
κών Χώρων Αθήνας (2009) ανέρχεται σε 18,8% (Έρευνα ΕΣΑ,
2009), µε τη διαθεσιµότητα να αγγίζει το 25% στα Εξάρχεια – Νε-
άπολη, το 5% στο Κολωνάκι, στο 16.4% στους κεντρικούς εµπο-
ρικούς δρόµους και στο 17% στο Ιστορικό Τρίγωνο.

16. ∆ιαπιστώνεται σταδιακή αποµάκρυνση παραδοσιακών ελ-
ληνικών επιχειρήσεων. Ειδικότερα στον εµπορικό τοµέα που πε-
ρικλείεται από την Πλατεία Οµονοίας - Αγ. Κωνσταντίνου -
Αχιλλέως - Κολοκυνθούς - Ευριπίδου - Αθηνάς - Πλατεία Οµο-
νοίας, η παρουσία των αλλοδαπών επιχειρήσεων εκτιµάται ότι
ξεπερνά το 30% της συνολικής εµπορικής δραστηριότητας µε
αυξητικές τάσεις οι οποίες ενισχύονται. Ειδικότερα στις αγο-
ρές στις οδούς Σοφοκλέους, Σωκράτους, Ευριπίδου, Κολοκυν-
θούς το ποσοστό αυτό ανέρχεται στο 40%.

17. Με βάση την ετήσια έρευνα του οίκου Cushman &
Wakefield για το 2009 για την ιεράρχηση των ευρωπαϊκών πό-
λεων µε βάση τις επιδόσεις τους σε κρίσιµες παραµέτρους του
επιχειρηµατικού γίγνεσθαι, η Αθήνα καταλαµβάνει την τελευ-
ταία θέση τα τελευταία δύο χρόνια σε σύνολο 34 ευρωπαϊκών
πόλεων. Ως προς ειδικότερους δείκτες, η κατάσταση έχει ως
εξής:

Παράµετροι 2009 2008 Θέση σε σύνολο 34
ευρωπαϊκών πόλεων

1 Καταλληλότητα
της πόλης για τη
χωροθέτηση
επιχειρήσεων
(% επί των
επιχειρήσεων που
ερωτήθησαν) 18 19 31
2 Προσβασιµότητα
σε αγορέ
και πελάτες 0.08 0.12 32
3 Αξία χρήµατος
(Value for money)
για γραφειακού
χώρους 0.3 0.3 22
4 Ποιότητα
ζωής για
απασχολούµενους 0.13 0.16 28

Cushman & Wakefield , 2009, European Cities Monitor 2009

18. Υποχώρηση της οικοδοµικής και κατασκευαστικής δρα-
στηριότητας στο Κέντρο της Αθήνας, συµπεριλαµβανόµενης και
της δραστηριότητας της ανάπλασης των όψεων κτηρίων. Σε αυτό
το επίπεδο παρατηρείται σηµαντική αύξηση του αριθµού των
αδιάθετων χώρων, σηµαντική αύξηση της προσφοράς γραφεια-
κών µικρού εµβαδού –έως 30 τ.µ.- σε πολυκατοικίες ηλικίας άνω

των 30 ετών µε ταυτόχρονη επιµήκυνση του απαιτούµενο χρό-
νου απορρόφησης του υφιστάµενου αδιάθετου αποθέµατος και
υποχώρηση των τιµών ενοικίασης των λιγότερων προβεβληµέ-
νων επαγγελµατικών χώρων (γραφείων και καταστηµάτων)
καθώς η ζήτηση χαρακτηρίζεται ιδιαίτερα περιορισµένη.

19. Αποχώρηση από το Κέντρο µεγάλων ∆ηµοσίων ή ηµι-δη-
µόσιων Υπηρεσιών όπως αυτή του Υπουργείου Παιδείας, του ΙΚΑ
(Πειραιώς), του Χρηµατιστηρίου Αθηνών, των Κεντρικών Γρα-
φείων της Εθνικής Ασφαλιστικής, κ.α.

∆. Συµπεράσµατα - Προτάσεις

Η Επιτροπή θεωρεί ότι κεντρικοί στόχοι του Σχεδίου είναι
α) η ανάσχεση της αποµάκρυνσης κατοίκων από το Κέντρο
λόγω της πολεοδοµικής απαξίωσης που καταγράφεται αλλά
και των προβληµατικών συνθηκών ασφάλειας και β) η επανα-
κατοίκηση του Κέντρου. Μόνο µέσα από την επιστροφή των κα-
τοίκων πόλεις στο εξωτερικό κατάφεραν να κερδίσουν αντίστοιχα
στοιχήµατα, ενώ ενδεικτικό είναι και το παράδειγµα της Πλάκας.

Επισηµαίνεται ότι είναι απολύτως αναγκαίο να διατηρηθεί η
πλούσια κοινωνική διαστρωµάτωση που χαρακτηρίζει – ή θα
έπρεπε να χαρακτηρίζει - το Κέντρο. Σε αντίθετη περίπτωση το
τελικό αποτέλεσµα θα είναι η δηµιουργία ενός «εξευγενισµένου»
πολεοδοµικού περιβάλλοντος που θα επιλέξει ως κατοίκους µόνο
όσους θα έχουν τη δυνατότητα να ανταποκριθούν στις αυξηµέ-
νες τιµές γης/κατοικιών αλλά και θα αποµακρύνει τους κατοίκους
που δεν θα µπορούν να ανταποκριθούν στις διαµορφούµενες
υπεραξίες.

Τέλος η επανακατοίκηση δεν εξαντλείται στους µόνιµους κα-
τοίκους αλλά περιλαµβάνει και τους «προσωρινούς» κατοίκους,
δηλαδή πολίτες που εργάζονται στο Κέντρο αλλά και πολίτες που
το επισκέπτονται (διασκέδαση, αγορές, δηµόσιες λειτουργίες,
τουρισµός, κ.α).

Το ζήτηµα της ασφάλειας

1.Είναι αυτονόητο ότι οποιοδήποτε µέτρο για την οικονοµική,
πολεοδοµική και περιβαλλοντική ανασυγκρότηση του Ιστορικού
Κέντρου της Αθήνας, θα παραµείνει ατελές όσο δεν διασφαλί-
ζονται συνθήκες ασφάλειας στην περιοχή. Kατά συνέπεια κα-
ταλύτης για την εφαρµογή των προτάσεων είναι να
αποκατασταθεί η έννοµη τάξη στο Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας,
δηλαδή η διευθέτηση του θέµατος των µεταναστών χωρίς νό-
µιµα έγγραφα, η αντιµετώπιση της εµπορίας ναρκωτικών και της
πορνείας, ο αυστηρός έλεγχος των χρήσεων γης και ειδικότερα
των κτιρίων που λειτουργούν παράνοµα ως «ξενοδοχεία», η
σφράγιση των εγκαταλελειµµένων κτιρίων, κ.α.

2. Ειδική αναφορά γίνεται στον έλεγχο της νοµιµότητας λει-
τουργίας των καταστηµάτων υγειονοµικού ενδιαφέροντος και
των κέντρων διασκέδασης µε έµφαση σε περιοχές που «ανα-
πτύσσονται» ως εστίες µαζικής νυκτερινής διασκέδασης (λ.χ. πε-
ριοχή στη συµβολή των οδών Πειραιώς και Ιεράς Οδού). Στο
πλαίσιο αυτό η Επιτροπή καταγράφει την ανησυχία της ως προς
την έλλειψη ενός αυστηρού νοµοθετικού πλαισίου που θα διέπει
τη λειτουργία των καταστηµάτων υγειονοµικού ενδιαφέροντος
και των κέντρων διασκέδασης και καλεί τα συναρµόδια Υπουρ-
γεία να καταθέσουν διορθωτική ρύθµιση στη Βουλή.

3. Σε κάθε περίπτωση η Επιτροπή καλεί τους αρµόδιους κατά
περίπτωση φορείς να αξιοποιήσουν τα υποµνήµατα που κατατέ-
θηκαν* και να δροµολογήσουν χωρίς καθυστέρηση ενέργειες για
την προστασία της ασφάλειας των πολιτών αλλά και για την αντι-
µετώπιση της παραβατικότητας που σηµειώνεται. Υπό αυτό το
πρίσµα καλωσορίζει την ενεργοποίηση του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη σε ότι αφορά στην αντιµετώπιση της εγκλη-
µατικότητας στο Κέντρο της Αθήνας και επισηµαίνει την ανάγκη
για συνεχή παρουσία και συστηµατικούς περιοδικούς ελέγχους.
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* Στην Επιτροπή κατατέθηκαν αναλυτικά υποµνήµατα ανα-
φορικά µε παραβατικές συµπεριφορές στο Ιστορικό Κέντρο
της Αθήνας. Η Επιτροπή εξέτασε τα σχετικά υποµνήµατα και
µετά από σχετική συνεργασία του Προέδρου της µε τον Πρό-
εδρο της Βουλής των Ελλήνων Φ. Πετσάλνικο, τα υποµνήµατα
κατατέθηκαν στον Εισαγγελέα Αρείου Πάγου κ. Ι. Τέντε για τις
δικές του ενέργειες.

Η ανάγκη για ένα Ενιαίο Σχέδιο

1.Η Επιτροπή δεν επιθυµεί να εξαντλήσει την ενασχόληση της
µε το θέµα του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας µόνο µε διαπι-
στώσεις και καταγραφές προβληµάτων. Αντίθετα προσπαθεί να
συνθέσει το σκελετό ενός ενιαίου σχεδίου ανασυγκρότησης
του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας.

2. Το Σχέδιο διακρίνεται σε οκτώ (8) άξονες που λειτουργούν
συµπληρωµατικά και εξειδικεύονται σε επιµέρους δράσεις. Είναι
προφανές ότι το Σχέδιο όπως τελικά διαµορφωθεί θα πρέπει να
δεσµεύει κάθε εµπλεκόµενο φορέα ώστε να αποφεύγονται µο-
νοµερείς ή επικαλυπτόµενες δράσεις.

Αξονας 1. Πολεοδοµική ανασυγκρότηση
- Επανακατοίκηση του Κέντρου
- Ποιοτική αναβάθµιση αστικού περιβάλλοντος
- Ενοποίηση αρχαιολογικών χώρων

Αξονας 2. Οικονοµική µεγέθυνση
Αξονας 3. Κοινωνική συνοχή
Αξονας 4. Περιβαλλοντική εξυγίανση
Αξονας 5. Πολιτιστική καθιέρωση
Αξονας 6. Θεσµική αναβάθµιση
Αξονας 7. Χρηµατοδότηση
Αξονας 8. Σύστηµα παρακολούθησης

Αρµοδιότητες και Συντονισµός

1.Η Επιτροπή θεωρεί ότι θα ήταν προτιµότερο το σύνολο των
δράσεων να αποτελούσε το πεδίο αρµοδιότητας ενός µόνο
φορέα. ∆εν είναι όµως στις προθέσεις της Επιτροπής να προ-
τείνει τη δηµιουργία ενός ακόµη φορέα του ∆ηµοσίου (λ.χ. µε τα
χαρακτηριστικά µίας Α.Ε. του ∆ηµοσίου) καθώς ο χρόνος που θα
απαιτηθεί για τη δηµιουργία και την οργάνωση του νέου φορέα
θα λειτουργήσει αρνητικά ως προς τα προβλήµατα του Ιστορικού
Κέντρου της Αθήνας.

2. Προτιµότερο σε αυτή την περίπτωση είναι η απλοποίηση
και αποσαφήνιση των αρµοδιοτήτων των εµπλεκόµενων φο-
ρέων και η συγκρότηση ενός συνεκτικού συντονιστικού σχή-
µατος στο πρότυπο της ∆ιυπουργικής Επιτροπής Συντονισµού
Ολυµπιακής Προετοιµασίας (∆ΕΣΟΠ) η εµπειρία από τη λει-
τουργία της οποίας είναι απολύτως θετική.

ΑΞΟΝΑΣ 1 - ΠΟΛΕΟ∆ΟΜΙΚΗ ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗ

Επανακατοίκηση του Κέντρου

1. Ενίσχυση της κατοικίας στο κέντρο µε χρήση πολεοδοµικών
εργαλείων όπως µε την αναθεώρηση χρήσεων γης και όρων δό-
µησης – αναστολή δραστηριοτήτων που δεν συνάδουν µε το νέο
χάρτη χρήσεων γης.

2. Ενίσχυση (πριµοδότηση) της επιστροφής της κατοικίας στο
Ιστορικό Κέντρο µέσα από µια πολιτική συγκεκριµένων κινήτρων,
όπως επιδότηση επιτοκίου για τη λήψη στεγαστικών δανείων για
πρώτη κατοικία ή ενισχυµένες φορολογικές ελαφρύνσεις στη φο-
ρολογία εισοδήµατος στην περίπτωση λήψης στεγαστικού δα-
νείου, δανείου για την ανακαίνιση κτιρίου ή καταβολής ενοικίου.

3. Συνεργασία ∆ηµόσιου µε το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα για
ευέλικτα προγράµµατα στεγαστικής πίστης τα οποία αφορούν
ειδικότερα στο Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας.

4. Ενοικίαση κτιρίων (λ.χ. κτίριο πρώην Υπ. Παιδείας, κτίριο ΙΚΑ
στην οδό Πειραιώς) από τα ΑΕΙ που εδρεύουν στην Αθήνα για

την εγκατάσταση φοιτητών – ανακαίνιση µέσω ΕΣΠΑ και διάθεση
της επιδότησης ενοικίου για τα λειτουργικά κόστη συντήρησης
και λειτουργίας των κτιρίων.

5. Υποχρεωτική αντικατάσταση των ∆ηµόσιων Υπηρεσιών που
µεταστεγάζονται σε άλλες περιοχές µε άλλες λειτουργίες ή υπη-
ρεσίες του ∆ηµοσίου: «Καµία δηµόσια υπηρεσία δεν αποµα-
κρύνεται αν δεν αντικατασταθεί µε άλλη.»

6. Απόδοση ή διατήρηση σε κάθε περιοχή µιας ιδιαίτερης συ-
νολικής µορφής και ενός ξεχωριστού χαρακτήρα. Για παρά-
δειγµα: Θησείο – περιοχή των καλλιτεχνών, Ψυρρή – περιοχή των
µικρών ξενοδοχείων, Μεταξουργείο – περιοχή οικογενειών,
Εµπορικό Τρίγωνο - κέντρο των εµπόρων ή οικονοµικό – επιχει-
ρηµατικό κέντρο.

7. Κτίρια ιδιαίτερης αρχιτεκτονικής ή ιστορικής σηµασίας όπως
το «Μέγας Αλέξανδρος», «Μπάγκειον», «Μέγαρο Αθηνογένους»,
το κτήριο «Σανταρόζα», κ.ά. διατίθενται για αξιοποίηση στον
τοµέα των υπηρεσιών και του πολιτισµού.

8. Εφαρµογή της Ολυµπιακής νοµοθεσίας για α) τη συντέλεση
απαλλοτριώσεων β) την αναστολή παραχωρήσεων γ) την απο-
βολή παράνοµων χρηστών δ) την έκδοση οικοδοµικών αδειών ε)
την αποµάκρυνση διαφηµιστικών πινακίδων.

Ποιοτική αναβάθµιση του αστικού περιβάλλοντος και της ει-
κόνας του κέντρου µέσω προγραµµάτων πολεοδοµικών ανα-
πλάσεων

1. Μείωση των επιτρεπόµενων ορίων δόµησης (κυρίως ως
προς το ποσοστό κάλυψης) στις περιοχές Θησείο, Μοναστηράκι,
Κεραµεικός και Ψυρρή µε στόχο τη διασφάλιση περισσότερων
ελεύθερων χώρων.

2. Ανάπλαση – επαναχρησιµοποίηση Μεγάλων Οικοδοµικών
Τετραγώνων (ΜΟΤ), που τώρα βρίσκονται σε πολυδιάσπαση χρή-
σεων ή σε εγκατάλειψη. Μεταφορά σε αυτά χρήσεων δηµόσιου
συµφέροντος ή συνολική τους χρήση από την ιδιωτική πρωτο-
βουλία. Οι χρήσεις δεν θα πρέπει να είναι µονοδιάστατου χαρα-
κτήρα (λ.χ. λειτουργία καταστηµάτων υγειονοµικού χαρακτήρα
όπως µπαρ, εστιατόρια, καφέ) αλλά και ούτε να οδηγούν στη λει-
τουργία ή στη χρησιµοποίηση µόνο των ισόγειων των κτηρίων.

3. Επιδότηση προγραµµάτων για την ανακαίνιση των εγκατα-
λελειµµένων κτηρίων του Ιστορικού Κέντρου µε προϋποθέσεις
α) τη συνολική αξιοποίηση τους (όχι στην πόλη των «ισο-
γείων») και β) τη φιλοξενία και χρήσεών που δεν θα είναι απο-
κλειστικά υγειονοµικού ενδιαφέροντος.

4. Ειδικό πρόγραµµα διάσωσης διατηρητέων κτιρίων που
βρίσκονται σε εγκατάλειψη. Το πρόγραµµα προβλέπει α) την
ενίσχυση των κινήτρων για την ανακαίνιση των διατηρητέων κτι-
ρίων β) τη δυνατότητα ανταλλαγής – µέσω ΚΕ∆ - των διατηρη-
τέων κτιρίων για τα οποία οι ιδιοκτήτες τους δηλώνουν
οικονοµική αδυναµία για την ανακαίνιση τους γ) την πρόβλεψη,
σε περίπτωση κατάρρευσης διατηρητέου κτίριου για το οποίο ο
ιδιοκτήτης δεν ακολούθησε τη διαδικασία του σηµείου β), της
αναστολής έκδοσης οικοδοµικής άδειας για ένα τουλάχιστον
έτος ώστε να διερευνηθεί η δυνατότητα απόκτησης του οικοπέ-
δου από το ∆ηµόσιο δ) τη µείωση του ποσοστού κάλυψης και
του συντελεστή δόµησης σε περίπτωση κατάρρευσης του δια-
τηρητέου κτιρίου και ανέγερσης νέου κτιρίου.

5. Συγκεκριµενοποίηση των διατάξεων του άρθρου 268 του
Κώδικα Βασικής Πολεοδοµικής Νοµοθεσίας (ΚΒΠΝ) για τα εγκα-
ταλελειµµένα ακίνητα ώστε να προβλέπεται ο τρόπος κάλυψης
της δαπάνης διατήρησης και ανάπλασης των κτιρίων, το ποσο-
στό συµµετοχής του ∆ηµοσίου και των ΟΤΑ, η συνολική δαπάνη,
ο τρόπος υπολογισµού, τους όρους, οι προϋποθέσεις και ο τρό-
πος συµψηφισµού της αύξησης της οικονοµικής αξίας του ακι-
νήτου και των προσόδων από την οικονοµική εκµετάλλευση. Οι
διατάξεις µπορεί να στηρίζονται σε συγγενείς νοµοθεσίες, όπως
αυτές περί επικίνδυνων οικοδοµών.

6. Ενοποίηση ακάλυπτων χώρων και παραχώρηση σε κοινή
χρήση δικτύου πεζοδρόµων στο εσωτερικό ενός οικοδοµικού τε-
τραγώνου. Η καλύτερη περίπτωση εφαρµογής είναι να αγορά-
σει λ.χ. ο ∆ήµος Αθηναίων µικρά προβληµατικά οικόπεδα (π.χ.
τυφλά ή µη άρτια) και να τα χρησιµοποιήσει ως βάση για τη δι-
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εύρυνση της ακάλυπτης ζώνης του οικοδοµικού τετραγώνου.
7. Προστασία των ακάλυπτων χώρων των δηµόσιων και ιδιωτι-

κών κτιρίων µέσα από την εφαρµογή περιγράµµατος γύρω από
τα κτίρια (οικοδοµική γραµµή µε παράλληλη µείωση της συνολι-
κής δυνατότητας δόµησης).

8. Επιµερισµός των εξόδων της απαλλοτρίωσης µεγάλων κοι-
νοχρήστων χώρων στις ιδιοκτησίες µίας µεγάλης ακτίνας που
ωφελείται από το νέο κοινόχρηστο χώρο (αντί δηλαδή της επι-
βάρυνσης µόνο των παρόδων και του ∆ήµου).

9. Εφαρµογή του Κοινωνικού Συντελεστή δόµησης, δηλαδή
της δυνατότητας παροχής αυξηµένου Σ∆ µε την προϋπόθεση ότι
τµήµα της επιφάνειας παραχωρείται στο ∆ήµο ή σε κοινωφελή
φορέα για κοινόχρηστο χώρο.

10. Συνολική ανάπλαση πεζοδροµίων, µικρών πάρκων, πλα-
τειών του Ιστορικού Κέντρου. ∆ιαπλάτυνση πεζοδροµίων για την
άνετη κυκλοφορία των πεζών αλλά και για την αποθάρρυνση της
στάθµευσης αυτοκινήτων.

11. Κυκλοφοριακή µελέτη µε στόχο την εξυπηρέτηση των λει-
τουργιών του Ιστορικού Κέντρου, µε εφαρµογή των ωραρίων
τροφοδοσίας αλλά και την κυκλοφορία (όχι στάθµευση) των πο-
λιτών. Πρόβλεψη για στάθµευση κατοίκων.

12. Ειδικό πρόγραµµα για την αισθητική αναβάθµιση των
όψεων των κτιρίων κατ’ αντιστοιχία του προγράµµατος που
εφαρµόσθηκε κατά τους Ολυµπιακούς Αγώνες 2004.

13. Επανεργοποίηση του προγράµµατος αποµάκρυνσης των
παράνοµων διαφηµιστικών πινακίδων από τις προσόψεις και τις
οροφές των κτιρίων.

14. Επέκταση της Ενοποίησης Αρχαιολογικών Χώρων στην
Ακαδηµία Πλάτωνος και στο ∆ηµόσιο Σήµα.

15. Αναστολή της µελέτης του ∆ήµου Αθηναίων για την πολε-
οδοµική αναβάθµιση της Ακαδηµίας Πλάτωνος.

16. Ανταλλαγή οικοπέδου Νοµαρχίας Αθηνών στην Ακαδηµία
Πλάτωνος – µεταφορά υπηρεσιών Νοµαρχίας Αθηνών στην Πλα-
τεία Θεάτρου στο κτίριο της ∆ιπλαρείου Σχολής.

17. Ανέγερση και λειτουργία του Αρχαιολογικού Μουσείου της
Πόλης των Αθηνών, κατά προτίµηση εκτός των ορίων του αρχαι-
ολογικού χώρου.

18. Ολοκλήρωση απαλλοτριώσεων στον ευρύτερο χώρο του
αρχαιολογικού άλσους (δαπάνη περίπου 2.3 εκ ευρώ).

Ενοποίηση Αρχαιολογικών Χώρων Αθήνας

1. Συνέχιση των έργων για την ολοκλήρωση της Ενοποίησης
των Αρχαιολογικών Χώρων της Αθήνας κυρίως ως προς τα
εξής:

Περιοχή 1. Κεραµεικός – Πειραιώς – Ιερά Οδός – Γκάζι – Θη-
σείο

Σύνδεση Κεραµεικού µε την Ιερά Οδό (δια υποσκαφής της
οδού Πειραιώς)

Πεζοδρόµηση Ιεράς Οδού έως την Κωνσταντινουπόλεως –
ανάπλαση οδού

Αποµάκρυνση αµαξοστασίου ΗΛΠΑΠ
Ανάπλαση και ανάδειξη τµήµατος οδού Πειραιώς
∆ιαµόρφωση χώρων πρασίνου στο Γκαζοχώρι
Ολοκλήρωση απαλλοτριώσεων (Γκαζοχώρι, Ερµού δίπλα στο

Μουσείο Κεραµεικού, κτίρια στη συµβολή των οδών Ερµού και
Αγίων Ασωµάτων)

Περιοχή 2. Αρχαία και Ρωµαϊκή Αγορά – Βιβλιοθήκη
∆ιαµόρφωση – ανάπλαση Ο.Τ. Μητροπόλεως – Αρεως – Παν-

δρόσου – Αιόλου
Περιοχή 3. Ακαδηµία Πλάτωνος – Μεταξουργείο – Ψυρρή
Ανάδειξη Αρχαιολογικού Χώρου Ακαδηµίας Πλάτωνος
Μορφολογικές επεµβάσεις στις όψεις των κτιρίων επί των αρ-

χαιολογικών χώρων
Ανάπλαση περοχής ∆ηµοσίου Σήµατος – Μεταξουργείου
Ανάπλαση περιοχής Ψυρρή
Εκσυγχρονισµός δικτύων περιοχής (αφορά δίκτυο οµβρίων για

την προστασία του αρχαιολογικού χώρου της Ακαδηµίας Πλά-
τωνος)

Ολοκλήρωση απαλλοτριώσεων στην Ακαδηµία Πλάτωνος

Περιοχή 5. Εµπορικό Tρίγωνο (Σταδίου – Μητροπόλεως)
Αποκατάσταση όψεων διατηρητέων κτιρίων στις οδούς Ερµού,

Αθηνάς και Μητροπόλεως
Αποκατάσταση και ανάδειξη κτιρίων στα µέτωπα της Πλ. Αγίας

Ειρήνης
Ανάπλαση Ο.Τ. 10 (Αιόλου-Ευρυπίδου - Αριστείδου - Σοφο-

κλέους)
Περιοχή 6. Ολυµπιείο-Ζάππειο-Στάδιο-Αρδηττός
Πεζοδρόµηση Λεωφόρου Ολγας
Πεζοδρόµηση της Λεωφόρου Βασιλέως Κων/νου από Στάδιο

έως Ν. Θεοτόκη
∆ιαπλάτυνση της Αθ. ∆ιάκου
Πεζοδρόµηση τµήµατος Λεωφόρου Αµαλίας από Φιλελλήνων

έως την Αθ. ∆ιάκου

ΑΞΟΝΑΣ 2 – ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΜΕΓΕΘΥΝΣΗ

1. Αντιµετώπιση του υπαίθριου εµπορίου µε την µετεγκατά-
σταση των µικροπωλητών σε οργανωµένο υποδοχέα εκτός Ιστο-
ρικού Κέντρου.

2. Προσπάθεια διατήρησης µικρών βιοτεχνιών όπου αυτό δεν
είναι επιβαρυντικό για το περιβάλλον.

3. ∆ηµιουργία δρόµων µικτών χρήσεων εµπορικού, κυρίως, χα-
ρακτήρα.

4. Αξιοποίηση νέου αναπτυξιακού νόµου για την προσέλκυση
παραγωγικών επενδύσεων και την ενίσχυση της µικροµεσαίας
επιχειρηµατικότητας στο Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας – ενσω-
µάτωση δράσεων νεανικής και γυναικείας επιχειρηµατικότητας.

5. Ειδικό Ταµείο για την ενίσχυση των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων που ήδη δραστηριοποιούνται σε περιοχές στο Κέντρο – το
«ΤΕΜΠΜΕ» του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας.

6. Επιδότηση εργασίας για φθίνουσες µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις και ξενοδοχεία που δραστηριοποιούνται στο Ιστορικό Κέ-
ντρο της Αθήνας.

7. Επιδότηση ενοικίου (για τρία έτη) σε νέες επιχειρήσεις για
εγκατάσταση των γραφείων τους (έδρα) σε περιοχές του Ιστο-
ρικού Κέντρου.

8. Απαλλαγή από τη φορολογία εισοδήµατος για πέντε έτη σε
νέους που θα δηµιουργήσουν µικρές επιχειρήσεις (εκτός του
χώρου της ψυχαγωγίας και της εστίασης) στο Ιστορικό Κέντρο
της Αθήνας.

9. Επιλεξιµότητα των ξενοδοχείων στο Ιστορικό Κέντρο της
Αθήνας για ένταξη στον αναπτυξιακό νόµο.

10. Αυστηρός φορολογικός έλεγχος στα καταστήµατα που
δραστηριοποιούνται στο Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας – όριο
(«πλαφόν») στον αριθµό των καταστηµάτων ανά χρήση.

11. Επαναφορά των ρυθµίσεων της Ολυµπιακής περιόδου για
τη λειτουργία του Κέντρου (πρόγραµµα φορτοεκφορτώσεων και
τροφοδοσίας, ασφάλεια, πρόγραµµα καθαριότητας, …).

12. Εισαγωγή νέων χρηµατοοικονοµικών εργαλείων για την
χρηµατοδότηση προγραµµάτων πολεοδοµικών παρεµβάσεων.
Ενδεικτικά και µόνο αναφέρεται το εργαλείο TIF (Tax Increment
Financing) µε το οποίο χρηµατοδοτούνται παρεµβάσεις υπό
µορφή δανείου µε βάση την αύξηση της φορολόγησης της υπε-
ραξίας που δηµιουργείται από τη συγκεκριµένη παρέµβαση.

ΑΞΟΝΑΣ 3 – ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΣΥΝΟΧΗ

1. Ενσωµάτωση της κοινωνικής κατοικίας (µέσω ΟΕΚ) όπως
συµβαίνει σε άλλες χώρες της Ευρώπης – εναλλακτικά αγορά
από τον ΟΕΚ διαµερισµάτων – κτιρίων στο Ιστορικό Κέντρο της
Αθήνας µε στόχο την εγκατάσταση δικαιούχων του ΟΕΚ.

2. Μεταφορά Ο.ΚΑ.ΝΑ σε περιφερειακά νοσοκοµεία.
3. Χωροθέτηση κοινωνικών λειτουργιών ώστε να εξασφαλι-

σθούν χώροι για την εγκατάσταση βασικών υποδοµών κατοικίας
(π.χ. σχολεία, παιδικές χαρές, ΚΑΠΗ, κ.α.) µε στόχο τη διατή-
ρηση και ενίσχυση του κοινωνικού ιστού.

ΑΞΟΝΑΣ 4 – ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΚΗ ΕΞΥΓΙΑΝΣΗ

1. Υποχρεωτική εισαγωγή βιοκλιµατικών χαρακτηριστικών και
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προδιαγραφών ενεργειακής απόδοσης κτιρίων για κάθε κτίριο
στο Ιστορικό Κέντρο, ιδίως για τα δηµόσια κτίρια αλλά και για τα
νέα κτίρια.

2. ∆ιάσωση ελεύθερων χώρων (βλ. Αξονας 6, µέτρο 3) µε
στόχο την αύξηση του αστικού πρασίνου.

3. Βιοκλιµατική ανάπλαση ελεύθερων χώρων µε στόχο τη βελ-
τίωση της θερµικής άνεσης – χρήση ψυχρών υλικών και ενσω-
µάτωση υδάτινων στοιχείων σε ανοιχτούς χώρους.

4. Ανάπλαση και Ανάδειξη Βοτανικού Κήπου και Ελαιώνα, που
µπορεί να αποτελέσει το µεγάλο πάρκο του Κέντρου της Αθή-
νας.

ΑΞΟΝΑΣ 5 – ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΗ ΚΑΘΙΕΡΩΣΗ

1. Συνολική αναβάθµιση µέσω προγραµµάτων Ενοποίησης Αρ-
χαιολογικών Χώρων όλων των ιστορικών κτηρίων και µνηµείων
του Ιστορικού Κέντρου. Ανάδειξη κάθε πτυχής της ιστορικότη-
τας (σύγχρονης ή αρχαίας) του Ιστορικού Κέντρου.

2. ∆ηµιουργία πολιτιστικών διαδροµών µε στόχο την ενιαία ει-
κόνα πολιτιστικού χαρακτήρα του Ιστορικού Κέντρου.

Καταγραφή και προβολή όλων των κτηρίων όπου έζησαν διά-
φορα ιστορικά πρόσωπα ή καλλιτέχνες.

3. Μικρής έκτασης διορθωτική ανάπλαση της Πλατείας Οµο-
νοίας και χρήση από δηµόσιες υπηρεσίες των κτηρίων που βρί-
σκονται στο µέτωπο της οδού Αθηνάς.

4. ∆ηµιουργία περιοχών ή οδών «ονοµασίας προέλευσης» µε
επιδοτούµενες χρήσεις ιδιαίτερου χαρακτήρα (γκαλερί, εκθε-
σιακοί χώροι, µικροί συνεδριακοί χώροι, µικρά ξενοδοχεία, κα-
ταστήµατα πώλησης ειδών τέχνης, ειδών γενικότερου
πολιτισµού, ειδών διακόσµησης, υγιεινής διατροφής, κ.λπ.). Στο
πλαίσιο αυτό δρόµοι συνολικά ή µικρές περιοχές µπορούν να
«ονοµαστούν» ή να χαρακτηριστούν από µια συγκεκριµένη εµπο-
ρική χρήση (π.χ. Ευριπίδου, Αθηνάς, Βύσσης, Σοφοκλέους,
Ερµού από Μοναστηράκι έως Αγίων Ασωµάτων, Ψυρρή, Μονα-
στηράκι, κ.ά.).

5. Πολλαπλασιασµός υπαιθρίων ανοικτών εκθέσεων τέχνης.
Σταθερότητα στην επιλογή των χώρων (π.χ. Πλατεία Οµονοίας).
Πριµοδότηση για την εγκατάσταση – λειτουργία χώρων τέχνης
στο Ιστορικό Κέντρο.

ΑΞΟΝΑΣ 6 – ΘΕΣΜΙΚΗ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗ

1. ∆ηµιουργία συντονιστικού οργάνου υψηλού πολιτικού κύ-
ρους & δυνατοτήτων, το οποίο θα καθορίσει τη πολιτική και το
πρόγραµµα δράσης, θα κατανείµει τις ενέργειες του κάθε φορέα
& θα αναλάβει τη παρακολούθηση της εφαρµογής τους. Στο Συ-
ντονιστικό Οργανο συµµετέχουν τα Υπουργεία ΠΕΚΑ, Πολιτι-
σµού, Εσωτερικών, Προστασίας Πολίτη, Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, Οικονοµικών, Οικονοµίας, η Περιφέρεια Αττικής, η
Νοµαρχία Αθηνών (όσο διατηρείται) και ο ∆ήµος Αθηναίων. Το
συντονισµό ασκεί το ΥΠΕΚΑ. Στις Συνεδριάσεις του Σ.Ο. συµ-
µετέχουν κατά περίπτωση και φορείς σε θέµατα αρµοδιότητας
τους (λ.χ. το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης λόγω ΕΦΕΤ, Εµπο-
ρικός Σύλλογος Αθηνών, ΕΞΑ, …).

2. ∆ηµιουργία Τράπεζας Γης που θα περιλαµβάνει το σύνολο
των διαθέσιµων ακινήτων στο Ιστορικό Κέντρο (κτίρια, ελεύθε-
ροι χώροι).

3. Ειδικό πρόγραµµα της ΚΕ∆ για την απόκτηση (από το ∆η-
µόσιο) ιδιωτικών κτιρίων/οικοπέδων στο Ιστορικό Κέντρο της
Αθήνας µε ανταλλαγή δηµόσιας περιουσίας σε άλλες περιοχές
της Αθήνας/Αττικής/Ελλάδος.

4. Μεταφορά αρµοδιοτήτων (λ.χ. έλεγχος χρήσεων γης, έλεγ-
χοι σε καταστήµατα υγειονοµικού ενδιαφέροντος, αδειοδοτήσεις
επιχειρήσεων) από τα συναρµόδια Υπουργεία στην Περιφέρεια
Αττικής και στο ∆ήµο Αθηναίων.

5. Συνεργασία µεταξύ Υπουργείου Οικονοµίας, ΕΛΑΣ & ∆ηµο-
τικής αστυνοµίας σχετικά µε την αντιµετώπιση του παράνοµου
υπαίθριου εµπορίου.

6. Ανοικτό πλαίσιο διαβούλευσης µε τους κατοίκους και τους
επιχειρηµατίες της περιοχής – συστηµατική συνεργασία µε τις
Επιτροπές Κατοίκων και των ΜΚΟ.

ΑΞΟΝΑΣ 7 – ΧΡΗΜΑΤΟ∆ΟΤΗΣΗ

1. Αναπτυξιακός νόµος Υπουργείου Οικονοµίας και ΕΣΠΑ
2007-2013.

2. Συµµετοχή του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος στο πλαί-
σιο ειδικών προγραµµάτων αναπλάσεων.

3. Πρόγραµµα χορηγικών αναπλάσεων στο πρότυπο των αστι-
κών παρεµβάσεων στους ΟΑ 2004 (κατοικίες στο ∆ουργούτι,
πλατεία Μαβίλη, κ.α.).

4. Συµµετοχή των τραπεζών που βρίσκονται εγκαταστηµένες
στο Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας καθώς από την υλοποίηση του
σχεδίου ανάπλασης θα προκύψουν υπεραξίες για τα ακίνητα
ιδιοκτησίας τους.

5. Ποσοστό του ΦΠΑ που εισπράττεται από εµπορικές συναλ-
λαγές στο Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας κατατίθεται σε ειδικό κω-
δικό του Πράσινου Ταµείου και χρησιµοποιείται για έργα στο
Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας.

6. Εσοδα από το ΕΤΕΡΠΣ για πολεοδοµικές παρεµβάσεις.
7. Πρόγραµµα κινήτρων για την προστασία του αδόµητου και

δοµηµένου περιβάλλοντος µέσω της φορολογικής νοµοθεσίας.

ΑΞΟΝΑΣ 8 – ΣΥΣΤΗΜΑ ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΗΣ

1. ∆ηµιουργία Γραφείου Ιστορικού Κέντρου Αθήνας κατ’ ανα-
λογία του Γραφείου Πλάκας.

2. Προετοιµασία και κατάθεση σε τρίµηνη βάση έκθεσης προ-
όδου από το Συντονιστικό Οργανο. Η έκθεση θα βασίζεται στην
αποτύπωση και σύγκριση συγκεκριµένων δεικτών προόδου και
θα κοινοποιείται και στη Βουλή των Ελλήνων.

3. Αξιολόγηση προόδου – µε τη διατύπωση γνώµης - του Σχε-
δίου για την ανασυγκρότηση του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας
από την Επιτροπή Περιβάλλοντος της Βουλής σε τρίµηνη βάση.

4. Ανακοίνωση εκθέσεων και αξιολογήσεων στο διαδίκτυο.

Τέλος η Επιτροπή:

1. καλεί τη Βουλή των Ελλήνων να ενεργοποιήσει – µέσω ειδι-
κών εκποµπών - το Κανάλι της Βουλής ως προς το θέµα του Ιστο-
ρικού Κέντρου της Αθήνας και χαιρετίζει την ανταπόκριση του
Καναλιού της Βουλής προς την κατεύθυνση της παρουσίασης
ζητηµάτων περιβαλλοντικού ενδιαφέροντος,

2. προσκαλεί τον έντυπο και ηλεκτρονικό τύπο στην Ελλάδα
να εντείνει την παρουσίαση των ζητηµάτων που αναφέρονται στο
Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας,

3. προτρέπει την Ελληνική Κυβέρνηση να ενισχύσει το πλαίσιο
ενεργοποίησης των ΜΚΟ και των Επιτροπών Πολιτών στην αντι-
µετώπιση των προβληµάτων του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας,

4. επισηµαίνει τη µεγάλη σηµασία της ενηµέρωσης, διαβού-
λευσης και συµµετοχής των πολιτών σε δράσεις για την αντιµε-
τώπιση των προβληµάτων του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας,

5. αναθέτει στον Πρόεδρό της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής της
Βουλής των Ελλήνων να υποβάλλει ως εισήγηση το παρόν Πό-
ρισµα στον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων µε την παρά-
κληση να διαβιβασθεί στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων και στα µέλη της Βουλής των Ελλήνων και να αναρτηθεί
στο δικτυακό τόπο της Βουλής των Ελλήνων,

6. αναθέτει στον Πρόεδρό της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής της
Βουλής των Ελλήνων να αποστείλει το παρόν Πόρισµα σε κάθε
φορέα που αναπτύσσει πολιτική, επιστηµονική ή κοινωνική δρα-
στηριότητα στο ζήτηµα του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας.

Ε3.3.1 Αποτίµηση προόδου στο θέµα του Ιστορικού Κέντρου
της Αθήνας

Στο διάστηµα 3.2010 έως 7.2010, η Επιτροπή διαπίστωσε σχε-
τική ενεργοποίηση των εµπλεκόµενων φορέων για το θέµα του
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Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας, κυρίως σε ότι αφορά το Υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη (ενίσχυση µέτρων ασφάλειας, κα-
τάρτιση σχεδίου µέτρων διυπουργικής εµβέλειας). Πλην όµως οι
ρυθµοί είναι αργοί και το πρόβληµα δεν λύνεται µε αρχιτεκτονι-
κούς διαγωνισµούς και πιλοτικές µελέτες, καθώς δεν υπάρχει πί-
στωση χρόνου και θα ήταν λάθος να περιµένουµε άλλα δύο-τρία
χρόνια για να είναι διαθέσιµα τα αποτελέσµατα µελετών τέτοιου.
Ζητούµενο παραµένει επίσης η αποσαφήνιση των αρµοδιοτήτων
αλλά και ο ενιαίος επιτελικός συντονισµός.

Επισηµαίνεται ότι η Επιτροπή στα πλαίσια των αρµοδιοτήτων
της, ζήτησε (Ιούνιος 2010) από τους εµπλεκόµενους φορείς
(ΥΠΕΚΑ, Υπ. Εσωτερικών, Υπ. Πολιτισµού και Τουρισµού, Υπουρ-
γείο Προστασίας Πολίτη, Υπουργείο Υγείας, Υπερνοµαρχία Αθη-
νών, Νοµαρχία Αθηνών, ∆ήµος Αθηναίων) ενηµέρωση για την
πρόοδο στην υλοποίηση πολιτικών και µέτρων για την προστασία
του Ιστορικού Κέντρου της Αθήνας. Εκ των φορέων αυτών απή-
ντησαν το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και η Υπερνο-
µαρχία Αθηνών. Απάντηση έστειλε και ο ∆ήµος Αθηναίων µε
την οποία όµως καταγγέλλεται η πρόθεση της Επιτροπής να
παρακολουθεί την υλοποίηση των µέτρων για το Ιστορικό Κέ-
ντρο της Αθήνας.

Ε3.4 Αέρια εσωτερική ρύπανση, ρύπανση ατµόσφαιρας και
επιπτώσεις στην ανθρώπινη υγεία.

Α. Εισαγωγή

1. Αναφορικά µε τη ρύπανση του εσωτερικού περιβάλλοντος
υπάρχουν τρεις βασικές αιτίες που τη δηµιουργούν:

α. η µεταφορά των ρύπων από το εξωτερικό περιβάλ-
λον στο εσωτερικό,

β. η εσωτερική παραγωγή των ρύπων, δηλαδή, τα
υλικά συστήµατα που υπάρχουν µέσα στο χώρο και που παρά-
γουν ρύπους και

γ. η ανθρωπογενής δραστηριότητα, (το κάπνισµα, η κα-
τανάλωση καταναλωτικών προϊόντων, το µαγείρεµα και µία σειρά
άλλων παραγόντων).

2. Οι κύριοι ρύποι που προέρχονται από το εξωτερικό περι-
βάλλον και εισέρχονται µέσα στο χώρο είναι το όζον, τα οξείδια
του θείου , το ασβέστιο, το χλώριο, το κάδµιο, τα αιωρούµενα
σωµατίδια, οι φυτικές οργανικές ενώσεις.

3. Ρύποι που παράγονται µέσα στα κτίρια εξαιτίας ουσιαστικά
των συστηµάτων και των υλικών που χρησιµοποιούνται, είναι
οξείδια του αζώτου, µονοξείδιο του άνθρακα, διοξείδιο του άν-
θρακα, σωµατίδια, Οργανικές ενώσεις Αµµωνία, Πολυκυκλικοί
Υδρογονάνθρακες, Νικοτίνη, Υδράργυρος, Αερολύµατα, Αλλερ-
γιογόνα και Μικροοργανισµοί.

4. Η ποιότητα του εσωτερικού αέρα επηρεάζεται από τoυς πα-
ρακάτω παράγοντες :

α. Την ποιότητα του εξωτερικού αέρα. Η ποιότητα αέρα σε
έναν εσωτερικό χώρο µεταβάλλεται σε συνάρτηση µε τις µετα-
βολές στην σύσταση του εξωτερικού αέρα και µε ρυθµό αντα-
πόκρισης που εξαρτάται από την διαπερατότητα της δοµής του
κτιρίου, την φύση των ρύπων κλπ.

β. Την εσωτερική παραγωγή ρύπων. Οι κύριες εσωτερικές
πηγές ρύπων είναι:

β1. Τα δοµικά υλικά, τα χρώµατα, τα έπιπλα και τα
λοιπά υλικά που χρησιµοποιούνται στο εσωτερικό του κτιρίου.

β2. Οι δραστηριότητες των ανθρώπων στους εσωτερι-
κούς χώρους (χρήση κουζίνας αερίου, µαγείρεµα, καθαρισµός
του χώρου, κάπνισµα, χρήση καταναλωτικών προϊόντων και
ακόµη η ίδια η παρουσία των ατόµων)

Β. ∆ιαπιστώσεις – Προτάσεις

1. Οι κύριοι ρυπαντές στις αστικές περιοχές της Ελλάδας είναι
η κυκλοφορία των οχηµάτων, η βιοµηχανία και η θέρµανση πα-
ρατηρώντας ότι η κυκλοφορία των οχηµάτων είναι µε µεγάλη
απόσταση σηµαντικότερη αυτή τη στιγµή.

2. Το 90% των εκπεµπόµενων σωµατιδίων από πετρελαιοκίνητα
αυτοκίνητα, τα πάρα πολύ µικρά «ΡΜ1», παράγεται από ένα µόλις
5% πετρελαιοκίνητων οχηµάτων στην Αθήνα (σε αντίθεση µε τις
ευρωπαϊκές πόλεις όπου υπάρχει 50%)

3. Από µετρήσεις που ξεκίνησαν να πραγµατοποιούνται από
το 1985 άρχισε να γίνεται φανερό ότι η ατµοσφαιρική ρύπανση
και κυρίως η σωµατιδιακή έχει δυσµενείς επιδράσεις στην υγεία,
άµεσες και µακροχρόνιες (υποκλινικά συµπτώµατα, µειωµένη
αναπνευστική ικανότητα, αναπνευστικά συµπτώµατα).

4. Στις επιπτώσεις της αέριας ρύπανσης συµπεριλαµβάνεται
και αύξηση της θνησιµότητας. Παρατηρείται 0.6% αύξηση στην
ηµερήσια ολική θνησιµότητα όταν τα αιωρούµενα σωµατίδια
(ΡΜ10) αυξάνονται κατά µόλις 10 µg/m3. Αυτή η επίδραση
αφορά την ίδια µέρα και την επόµενη µέρα και στη συνέχεια µει-
ώνεται η επίδραση. Ειδικά για τους θανάτους από καρδιακές και
αναπνευστικές αιτίες που η αύξηση που παρατηρείται είναι από
0.6% - 0.8% ηµερήσια για όλο τον πληθυσµό. Αν ληφθούν υπόψη
οι επιδράσεις 40 ηµερών, τότε η αύξηση είναι 1.6% για 10 µg/m3
µέσο όρο αύξησης των ΡΜ10.

5. Πολύ πρόσφατα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατα-
δεικνύουν ότι το 60 % του άσθµατος το οποίο παρατηρείται στην
Ελλάδα οφείλεται στη ρύπανση του εσωτερικού περιβάλλοντος.
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6. Παρατηρείται αύξηση στις εισαγωγές επειγόντων περιστα-
τικών καταρχήν από κρίσεις άσθµατος στα παιδιά, περίπου 1%
µέχρι της ηλικίας των 14 ετών. Από χρόνια αποφρακτική πνευ-
µονοπάθεια και άσθµα σε άτοµα που είναι πάνω από 65 ετών,
επίσης, περίπου 1% αύξηση. Από όλες τις καρδιακές αιτίες σε
άτοµα που είναι άνω των 65 ετών, 0,7%. Από ισχαιµική καρδιο-
πάθεια ειδικότερα πάλι σε ηλικιωµένα άτοµα, 0,8%.

7. Σύµφωνα µε µελέτες που πραγµατοποιήθηκαν στο πλαίσιο
του προγράµµατος CAFΕ (Clean Air For Europe) της Ευρωπαϊκής
Ενωσης το προσδόκιµο επιβίωσης λόγω της έκθεσης σε αιω-
ρούµενα σωµατίδια θα µειωθεί περίπου κατά 6 µήνες το 2020,
αν τα επίπεδα αέριας ρύπανσης παραµείνουν τα ίδια.

8. Τα στοιχεία από µετρήσεις που πραγµατοποίησε το Πανε-
πιστήµιο Αθηνών σε περισσότερα από 1000 κτήρια σε όλη τη
χώρα (κατοικίες, σχολεία, νοσοκοµεία, κλινικές, γραφεία, µου-
σεία, αθλητικά κέντρα) αποδεικνύουν ότι στους πιο επιβαρυµέ-
νους εσωτερικούς χώρους συγκαταλέγονται οι σχολικές
αίθουσες, τα διάφορα κέντρα διασκέδασης, τα χειρουργεία, κ.ά.

9. Ειδικότερα για τις σχολικές αίθουσες στο 75% των σχολείων
που εξετάσθηκαν παρουσιάζεται συγκέντρωση διοξειδίου του
άνθρακα κατά πολύ µεγαλύτερη από το όριο των 600-700 ppm
(µερικές φορές φτάνει περίπου και στα 2500-3000 ppm). Αυτό
έχει ως αποτέλεσµα την έλλειψη συγκέντρωσης των µαθητών και
τη µείωση της µαθησιακής τους ικανότητας. Eπιπρόσθετα η συ-
γκέντρωση οργανικών πτητικών ενώσεων στα σχολικά κτίρια ξε-
περνά τα όρια στα περισσότερα σχολικά κτίρια.

10. Η συγκέντρωση του διοξειδίου του άνθρακα στα ελληνικά
σχολεία ξεπερνά κατά πολύ το όριο των προτύπων. Το γεγονός

αυτό δηµιουργεί σηµαντικά προβλήµατα συγκέντρωσης και µα-
θησιακής ικανότητας στους µαθητές.

11. Τα επίπεδα του αερισµού στο 70 τοις εκατό των σχολικών
κτιρίων είναι µικρότερα από τα οριζόµενα από τα πρότυπα.

12. Η χρήση των µαρκαδόρων µέσα στις σχολικές αίθουσες
δηµιουργεί σοβαρή αύξηση στις συγκεντρώσεις οργανικών πτη-
τικών ενώσεων, ενώ θεωρείται αναγκαία η χρήση φωτοκαταλυτι-
κών βαφών για τους εσωτερικούς χώρους των σχολείων.

13. Σε έρευνα που έγινε σε 10 νυχτερινά µπαρ παρατηρήθηκαν
συγκεντρώσεις αιωρούµενων σωµατιδίων που φτάνουν έως τα
1600 µικρογραµµάρια ανά κυβικό µέτρο µε όριο τα 40. Στην
πραγµατικότητα ένα νέος ο οποίος παρέµεινε στο µπαρ για κά-
ποιες ώρες ήταν σαν να είχε καπνίσει περίπου 100 τσιγάρα, έστω
και αν δεν κάπνισε.

14. Η συγκέντρωση των PM2.5 σε 50 κατοικίες στην Ελλάδα
µεταβάλλεται σαν συνάρτηση του ρυθµού αερισµού και της κα-
πνιστικής δραστηριότητας. Η συγκέντρωση σε κτίρια µη καπνι-
ζόντων κυµαίνεται περί τα 20-40 µg/m3 ενώ σε κτίρια
καπνιζόντων ξεπερνά τα 100 µg/m3.

15. Σε έρευνα που πραγµατοποιήθηκε σε 17 χειρουργεία σε
νοσοκοµεία στην Αττική τα επίπεδα των οργανικών πτητικών ενώ-
σεων υπερβαίνει τα όρια αγγίζοντας τα όρια της τοξικής έκθε-
σης. Ειδικότερα σε αίθουσα του νοσοκοµείου Παίδων η
συγκέντρωση -µε όριο το 0,02,- µετρήθηκε στο 40 και στο 50 για
µεγάλα χρονικά διαστήµατα, διαστήµατα τα οποία ήταν 4 και 5
χρόνια.
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Η συγκέντρωση των σωµατιδίων PM2.5 και PM2.5 στα ελλη-
νικά κτήρια ξεπερνά κατά πολύ τα επιτρεπτά όρια (Στοιχεία

Παν/µιου Αθηνών, 2010)

16. Στην Ελλάδα χρησιµοποιούνται υλικά (για τη βαφή, την κα-
θαριότητα των σπιτιών, κ.ά.) τα οποία δεν πληρούν τις προδια-
γραφές και κυκλοφορούν από συγκεκριµένες αλυσίδες
πολυκαταστηµάτων χωρίς κανένα έλεγχο. Σε χώρες της Ε.Ε. τα
προϊόντα συνοδεύονται από ειδικά σήµατα ποιότητας και οικο-
λογικά σήµατα που παρουσιάζουν τα χαρακτηριστικά του προϊ-
όντος σε σχέση µε τη ρύπανση που προκαλούν. Στη Γαλλία
ειδικότερα είναι υποχρεωτικό από 1ης Ιανουαρίου 2010 πριν κυ-
κλοφορήσει οποιοδήποτε υλικό να έχει µετρηθεί αναφορικά µε
τους ρύπους που παράγει στις 28 πρώτες ηµέρες της χρήσης
του και να υπάρχει αναφορά πως το προϊόν επιδρά στον άν-
θρωπο.

17. Η τεχνολογία υλικών για την βελτίωση της ποιότητας του
εσωτερικού αέρα έχει αναπτυχθεί σε εξαιρετικό βαθµό και προ-
σφέρει µεγάλες δυνατότητες άµεσης αξιοποίησης της. Προς την
κατεύθυνση αυτή απαιτείται η ανάληψη σχετικών νοµοθετικών
πρωτοβουλιών.

Επισηµαίνεται ότι µε βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν
στην Επιτροπή για την ποιότητα του αέρα σε εσωτερικούς χώ-
ρους, η Επιτροπή Περιβάλλοντος απηύθυνε αίτηµα προς τα
Υπουργεία Περιβάλλοντος, Υγείας και Παιδείας να καταθέ-
σουν τα µέτρα που πρέπει να ληφθούν για την αντιµετώπιση
αυτού του ζητήµατος.

Ε4. ∆ιαχείριση των απορριµµάτων

Α. Γενικό Πλαίσιο

1. Σύµφωνα µε την Οδηγία 99/31 προβλέπεται η σταδιακή
εκτροπή των βιοαποδοµήσιµων αποβλήτων (ΒΑΑ) από τους ΧΥΤΑ
(2,7 mio/ετος).

2. Σύµφωνα µε την Οδηγία 29404/3508/2002 προβλέπεται η
θέσπιση προδιαγραφών για τις εγκαταστάσεις και την πρακτική
της υγειονοµικής ταφής, συµπεριλαµβανοµένης της εκτροπής
των ΒΑΑ, καθώς αυτά προκαλούν τις περισσότερες περιβαλλο-
ντικές επιπτώσεις των ΧΥΤΑ.

Συγκεκριµένα:
- ΜΕΧΡΙ 16/7/2010 : Οι ΧΥΤΑ µπορούν να δέχονται έως

το 75% των ΒΑΑ που είχαν παραχθεί το 1995
- ΜΕΧΡΙ16/7/2013 : Οι ΧΥΤΑ µπορούν να δέχονται έως

το 50% των ΒΑΑ που είχαν παραχθεί το 1995
- ΜΕΧΡΙ 16/7/2020 : Οι ΧΥΤΑ µπορούν να δέχονται έως

το 35% των ΒΑΑ που είχαν παραχθεί το 1995
- ως το 2010 1,1 mio to/ έτος ως το 2013 1,9 mio.

3. Η νέα Οδηγία πλαίσιο για τα απόβλητα (2008/98) πρέπει να
τεθεί σε εφαρµογή έως τις 12.12 2010. Βασικά σηµεία της Οδη-
γίας είναι:

- τίθεται στόχος ανακύκλωσης 50% µέχρι το 2020,
- θεσµοθετείται διακριτή διαχείριση των οργανικών

αποβλήτων (χωριστή συλλογή στην πηγή των οργανικών),
- τίθενται κριτήρια τέλους ζωής των αποβλήτων ,
- ιεραρχείται η ενεργειακή αξιοποίηση πριν την ταφή

(θερµική ή αναερόβια επεξεργασία),
- ορίζεται η αποτέφρωση µε βάση την ενεργειακή από-

δοση (>0,65 για νέες εγκαταστάσεις),
- ιεραρχεί τις µεθόδους διαχείρισης αποβλήτων ως

εξής:
α) πρόληψη,
β) προετοιµασία για επαναχρησιµοποίηση,
γ) ανακύκλωση,
δ) άλλου είδους ανάκτηση, π.χ. ανάκτηση ενέργειας,
και
ε) διάθεση.

4. Η νέα Οδηγία θέτει στα κράτη-µέλη τους ακόλουθους συ-
γκεκριµένους στόχους:

α) έως το 2020, αύξηση τουλάχιστον στο 50%, κατά βάρος,
της προετοιµασίας για την επαναχρησιµοποίηση και την ανακύ-
κλωση των υλικών αποβλήτων, όπως το χαρτί, το µέταλλο, το
πλαστικό και το γυαλί από νοικοκυριά και ενδεχοµένως άλλης
προέλευσης, στο βαθµό που τα απόβλητα αυτά είναι παρόµοια
µε τα απόβλητα των νοικοκυριών,

β) έως το 2020 αύξηση τουλάχιστον στο 70% κατά βάρος της
προετοιµασίας για την επαναχρησιµοποίηση, ανακύκλωση και
ανάκτηση άλλων υλικών, συµπεριλαµβανοµένων των εργασιών
υγειονοµικής ταφής όπου γίνεται χρήση αποβλήτων για την υπο-
κατάσταση άλλων υλικών, µη επικίνδυνων αποβλήτων κατα-
σκευών και κατεδαφίσεων.

5. Η ιεράρχηση στην διαχείριση των αποβλήτων τοποθετεί την
πρόληψή ως πρώτη προτεραιότητα και την τελική διάθεση υπο-
λειµµάτων σε ΧΥΤΥ ως τελευταία.

6. Τα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν µειώ-
σει, επιτυχώς, την εξάρτηση από τους ΧΥΤΑ, το έχουν κάνει µε
συνδυασµό ανακύκλωσης, βιολογικής επεξεργασίας (π.χ. κο-
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µποστοποίηση και αναερόβια χώνεψη) και ενεργειακής αξιοποί-
ησης.

7. Οι χώρες της Ευρώπης που εµφανίζουν τα υψηλότερα επί-
πεδα ανακύκλωσης, εµφανίζουν επίσης υψηλά επίπεδα Ενεργει-
ακής Αξιοποίησης και χαµηλά επίπεδα εξάρτησης από τους
ΧΥΤΑ.

Β. Η κατάσταση στην Ελλάδα

1. Στην Ελλάδα ο µέσος όρος (µ.ο.) της κατά κεφαλήν παρα-
γωγής αστικών στερεών αποβλήτων (ΑΣΑ) ήταν 441
kg/άτοµο/έτος (ΕΣΥΕ 2003), ποσότητα η οποία βαίνει συνεχώς
αυξανόµενη (+22% κατά την 8-ετία 1996-2003) ακολουθώντας
την άνοδο του βιοτικού επιπέδου και την αλλαγή του τρόπου δια-
βίωσης. Για την Ε.Ε. η προβολή για το 2020 είναι 680 Kg/
άτοµο/έτος.

2. Οι υποχρεώσεις της Ελλάδας ως προς την εναλλακτική
διαχείριση είναι:
Συσκευασίες - Αξιοποίηση κατά 50-65% κ.β. µέχρι το 2006 και

min 60% µέχρι το 2012 µε ανακύκλωση κατά 25-45% κ.β. µέχρι το
2006 και Min 55% µέχρι το 2012. Ορυκτέλαια – Συλλογή κατά
70% και αναγέννηση 80% εξ αυτών έως το 2006.

Ηλεκτρικές στήλες & συσσωρευτές – Χωριστή συλλογή απορ-

ρύπανση και ανακύκλωση.

Ηλεκτρικός & ηλεκτρονικός εξοπλισµός - Χωριστή συλλογή αξιο-
ποίηση και ανακύκλωση τουλάχιστον 4 κιλά ανά κάτοικο το έτος.

Παλαιά ελαστικά, Οχήµατα Τέλους Ζωής– Χωριστή συλλογή,
απορρύπανση, αξιοποίηση, ανακύκλωση.

3. Αναφορικά στα Απόβλητα ηλεκτρικών και ηλεκτρονικών
συσκευών τα στοιχεία που παρουσιάστηκαν στην Επιτροπή ανα-
φέρουν:

α. Σε σχέση µε τις τοποθετήσεις κάδων
ΗΜΕΡΟΜΗΝΙΑ ΑΡΙΘΜΟΣ ΠΛΗΘΥΣΜΟΣ ΤΟΠΟΘΕΤΗΜΕΝΟΙ

ΣΥΜΒΕΒΛΗΜΜΕΝΩΝ ΚΑ∆ΟΙ
∆ΗΜΩΝ

31/12/2005 9 565.302 0
31/12/2006 182 4.581.904 68
31/12/2007 315 6.426.380 110
31/12/2008 420 7.395.799 200
31/12/2009 486 8.015.934 230

β. Οι συλλεχθείσες ποσότητες ανά κάτοικο αποτυπώνονται ως
εξής:
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γ. Αναφορικά µε τις τοποθετήσεις κάδων για Φορητές Ηλε-
κτρικές Στήλες, έως το Μάρτιο 2010 τα στοιχεία έχουν ως εξής:

Σηµεία Αριθµός

∆ήµοι & ∆ηµόσιοι Φορείς 8.400
Σχολεία 12.500
Supermarkets 3.200
Αλυσίδες Τηλεπικοινωνίας 2.500
Εµπορικά Καταστήµατα 10.400
Επιχειρήσεις 11.000
ΣΥΝΟΛΟ 48.000

δ. Αναφορικά στα Οχήµατα Τέλους Κύκλους Ζωής τα στοιχεία
που παρουσιάστηκαν στην Επιτροπή αναφέρουν:

-Οχήµατα που έχουν ανακυκλωθεί - Ποσοστό ανακύ-
κλωσης το 2008 : 87%

- Ανακύκλωση Επικίνδυνων Υλικών (Ορυκτέλαια – Συσ-
σωρευτές – Υγρά – Φρέον – Φίλτρα – Τακάκια) –

2008: 827.511 τόνοι

ε. Αναφορικά µε την ανακύκλωση Συσκευασιών τα στοιχεία

που παρουσιάστηκαν στην Επιτροπή αναφέρουν:

∆είκτης 2005 2006 2007 2008 2009
Εξυπηρ.
κάτοικοι (εκ.) 2,5 4,3 6,1 6,6 7,6
Συµβεβληµένοι
∆ήµοι 211 337 446 610 648
Κ∆ΑΥ 9 12 15 18 22
Μπλε Κάδοι 10.767 25.103 51.602 7 6.530 98.177
Οχήµατα
συλλογής 32 95 140 236 327
Τσάντες
ανακύκ/σης (εκ.) 0,16 0,7 1,2 1,7 2,0
Θέσεις
εργασίας 171 510 680 1.052 1.578

-Αποτελέσµατα σε τόνους

∆είκτης 2005 2006 2007 2008 2009
Απόβλητα
συσκευασίας 63.551 266.623 344.362 400.033 432.013
Χαρτί εντύπων 8.810 19.660 35.245 56.512 79.146

- Μπλε κάδοι – Ανάκτηση Αποβλήτων Συσκευασίας
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4. Υπολογίζεται ότι ακόµα λειτουργούν περισσότεροι από 300
χώροι ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριµµάτων (ΧΑ∆Α) σε όλη την
επικράτεια. Ενδεικτικό του προβλήµατος είναι ότι εκκρεµεί από
την Ευρωπαϊκή Ενωση, η επιβολή προστίµου που µπορεί να φθά-
σει και τα 4 δισ. Ευρώ.

5. Βρίσκονται σε κατάσταση αποκατάσταση 456 ΧΑ∆Α εκ των
οποίων οι 303 είναι υψηλής και µέσης επικινδυνότητας.

6. Περίπου το 80% των Αστικών Στερεών Αποβλήτων που πα-
ράγονται στην Ελλάδα θάβεται σε ΧΥΤΑ ενώ θα πρέπει να θάβο-
νται µόνο µη αξιοποιήσιµα υπολείµµατα.

7. Είναι αναγκαίο να αποσαφηνισθούν από τα συναρµόδια
Υπουργεία οι βασικές κατευθυντήριες γραµµές για τη διαχείριση
των απορριµµάτων ώστε άµεσα οι Περιφέρειες να αποφασίσουν
για το µοντέλο διαχείρισης των απορριµµάτων που ταιριάζει στις
ανάγκες τους. Κοινός τόπος είναι ότι κανένα τέτοιο µοντέλο δεν
θα γίνει αποδεκτό αν δεν δίνει έµφαση στην επαχρησιµοποίηση
και στην ανακύκλωση των απορριµµάτων.

8. Προτεραιότητα πρέπει να δοθεί στην ανακύκλωση που πρέ-
πει το 2020 να είναι στο 50% όταν σήµερα είναι περίπου στο 15%.

9. Το µοντέλο διαχείρισης των απορριµµάτων οφείλει να βα-
σίζεται σε λύσεις όπως πρόληψη, επαναχρησιµοποίηση, ανακύ-
κλωση, ανάκτηση ενέργειας και διάθεση.

10. Ο συνδυασµός των λύσεων εξαρτάται από την περιοχή, τις
διαθέσιµες ποσότητες απορριµµάτων και τη σύνθεση τους.

11. Νέες τεχνολογίες που µπορούν να ενσωµατωθούν σε αυτό
το µοντέλο πρέπει να εξεταστούν χωρίς προκαταλήψεις, σε συν-
δυασµό µε επιτυχηµένες πρακτικές στο εξωτερικό και σε συ-
νάρτηση και µε το κόστος διαχείρισης ανά τόνο παραγόµενων
απορριµµάτων.

12. Η Ελλάδα βρίσκεται σε διαδικασία επικαιροποίησης του
συνολικού εθνικού σχεδιασµού για την διαχείριση των απορριµ-
µάτων µε κυριότερα σηµεία:

α. τη θεσµοθέτηση σχεδίων µείωσης αποβλήτων τόσο
σε εθνικό επίπεδο όσο και σε περιφερειακό επίπεδο,

β. τη διαµόρφωση πλαισίου για την τιµολογιακή πολι-
τική για την διαχείριση στερεών αποβλήτων στο οποίο θα ενσω-
µατώνεται και το περιβαλλοντικό κόστος,

γ. την βελτίωση του συστήµατος ανακύκλωσης µε πα-
ροχή κινήτρων στους πολίτες στο πλαίσιο της αρχής «pay as you
throw» (πληρώνω ανάλογα µε τα απορρίµµατα),

δ. τη θεσµοθέτηση και εφαρµογή του τέλους ταφής
αποβλήτων έτσι ώστε να ενσωµατώνεται το περιβαλλοντικό κό-
στος.

13. Πρέπει να εξετασθεί η χορήγηση οικονοµικών κινήτρων
προς την τοπική αυτοδιοίκηση για την βελτίωση των προγραµ-
µάτων διαλογής στην πηγή.

14. Η εφαρµογή του Σχεδίου Καλλικράτης δίνει την ευκαιρία
για ένα νέο µοντέλο διαχείρισης των απορριµµάτων µε τη δηµι-
ουργία ενός Φορέα ∆ιαχείρισης Στερεών Αποβλήτων σε κάθε πε-
ριφέρεια.

Ειδικότερα στην Αττική προγραµµατίζεται η λειτουργία ενός
φορέα διαχείρισης, στον οποίο θα προεδρεύει ο Γ.Γ. της Περι-
φέρειας και το 60% των µελών του φορέα της διαχείρισης θα
ανήκει στην Τοπική Αυτοδιοίκηση.

15. Ιδιαίτερα κρίσιµο κρίνεται το θέµα της διαχείρισης των
επικίνδυνων αποβλήτων καθώς δεν υπάρχουν αυτήν τη στιγµή
ΧΥΤΑ επικινδύνων αποβλήτων µε αποτέλεσµα να τα στέλνουµε
µε κόστος στο εξωτερικό αλλά και να αγνοείται η τύχη περίπου
300.000 τόνων το έτος !

16. Η χώρα εκπονεί ένα νέο σχέδιο δράσης που συµπληρώνει
το κατατεθέν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή το οποίο κρίθηκε ελλι-
πές. Το νέο σχέδιο προβλέπει µεταξύ άλλων:

α. την απογραφή των ποσοτήτων επικίνδυνων αποβλήτων
(προέλευση, σύνθεση, γεωγραφική κατανοµή, κάλυψη όλων των
κατηγοριών, επικίνδυνων αποβλήτων)

β. τον προσδιορισµό των κατάλληλων χώρων και της εγκατά-
στασης αποβλήτων που θα αποτυπώνονται µε πολύ µεγάλη σα-
φήνεια σε χάρτες, και

γ. τις υποδοµές επεξεργασίας, αξιοποίησης και διάθεσης των
επικίνδυνων αποβλήτων.

17. Κρίνεται απαραίτητη η συνεργασία µε τον ιδιωτικό τοµέα ο
οποίος θα πρέπει να αναλάβει να χρηµατοδοτήσει τη διαχείρισή
των επικίνδυνων αποβλήτων.

18. Κρίσιµο επίσης κρίνεται το ζήτηµα της χωροθέτησης των
Χώρων διαχείρισης των επικίνδυνων αποβλήτων το οποίο βρί-
σκεται σε σοβαρή καθυστέρηση. Υπό αυτό το πρίσµα η ανακοί-
νωση του ΥΠΕΚΑ για τη χωροθέτηση χώρων υγειονοµικής ταφής
επικίνδυνων αποβλήτων είναι σε σωστή κατεύθυνση.

Ε4.3 ∆ιαχείριση των νοσοκοµειακών αποβλήτων στην Ελ-
λάδα

Α. Γενικό Πλαίσιο

1. Η ∆ιάκριση των νοσοκοµειακών στερεών αποβλήτων προ-
βλέπει τις κατηγορίες:

α. Οικιακού τύπου: προέρχονται από δραστηριότητες υπο-
στηρικτικές της λειτουργίας των νοσοκοµείων (µαγειρεία, εστια-
τόρια, καφετέριες, γύψινα εκµαγεία, απορρίµµατα γραφείων
κλπ). Αυτή η κατηγορία στερεών αποβλήτων µπορεί χωρίς πρό-
βληµα να αναµιχθεί µε τα στερεά απόβλητα των οικιστικών πε-
ριοχών και να ακολουθήσει την ίδια µέθοδο διαχείρισης µε αυτά.

β. Ειδικά απόβλητα: στερεά απόβλητα που περιέχουν τοξικές
και ραδιενεργές ουσίες (αργυρούχα απόβλητα από ακτινολογικά
εργαστήρια, χρησιµοποιηµένα υδραργυρικά θερµόµετρα κλπ).
Αυτά εισέρχονται στο νοµαρχιακό σχεδιασµό διαχείρισης στε-
ρεών αποβλήτων και πρέπει να ακολουθούν την προβλεπόµενη
πορεία διαχείρισης µαζί µε τα άλλα επικίνδυνα απόβλητα που
προέρχονται συνήθως από τη βιοµηχανία.

γ. Μολυσµατικά απόβλητα: λοιµογόνα ή δυνητικά λοιµογόνα
(προϊόντα χειρουργείων, µονάδων αιµοδιάλυσης, από µικροβιο-
λογικά και αιµατολογικά εργαστήρια, από την εξυπηρέτηση
ασθενών). Η διαχείριση αυτής της οµάδας στερεών αποβλήτων
χρήζει ιδιαίτερης προσοχής διότι συνιστά παράγοντα πιθανού
κινδύνου για τη δηµόσια υγεία.

2. Σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία για τη διάθεση των νο-
σοκοµειακών αποβλήτων :

α. Πρέπει να τηρούνται οι σχετικές απαιτήσεις που καθορίζο-
νται στην οδηγία πλαίσιο για τα απόβλητα (2006/12/EΚ)(1), στην
οδηγία για την υγειονοµική ταφή των αποβλήτων (1999/31/EΚ)(2)
και στην απόφαση για τα κριτήρια αποδοχής αποβλήτων
(2003/33/EΚ).

β. η µονάδα αποτέφρωσης πρέπει να είναι σύµφωνη µε τις
απαιτήσεις της οδηγίας για την αποτέφρωση των αποβλήτων
(2000/76/EΚ).

3. Η οδηγία 2000/76/EΚ που ισχύει για την αποτέφρωση νο-
σοκοµειακών αποβλήτων στοχεύει να αποτραπούν ή να περιορι-
σθούν κατά το δυνατόν οι αρνητικές συνέπειες στο περιβάλλον
και ιδίως η ρύπανση από εκποµπές στην ατµόσφαιρα, το έδα-
φος, τα επιφανειακά και τα υπόγεια ύδατα, και οι επακόλουθοι
κίνδυνοι για την ανθρώπινη υγεία, από την αποτέφρωση και τη
συναποτέφρωση των αποβλήτων.

4. Αναφορικά µε τις µεθόδους διαχείρισης των Νοσοκοµεια-
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κών Αποβλήτων προβλέπεται η ∆ιάκριση των τριών οµάδων στην
πηγή παραγωγής τους (ενδονοσοκοµειακά):

α. Κάθε νοσοκοµειακή µονάδα πρέπει να έχει κατάλληλο σύ-
στηµα συλλογής των στερεών αποβλήτων που να εξασφαλίζει τη
διάκριση των τριών οµάδων, αλλά και την ασφαλή συλλογή και
προσωρινή αποθήκευσή τους.

β. Χρήση κατάλληλων περιεκτών – συσκευασιών διαφορετικών
χρωµάτων και συγκεκριµένων προδιαγραφών.

γ. Προδιαγραφές ασφάλειας κατά την χρονική περίοδο της
συλλογής, όσο και τη συµπεριφορά του υλικού κατασκευής της
συσκευασίας κατά την εφαρµογή της προβλεπόµενης µεθόδου
τελικής διαχείρισης.

5. Αναφορικά µε τις µεθόδους διαχείρισης των Μολυσµατικών
Νοσοκοµειακών Αποβλήτων προβλέπεται:

Αποστείρωση: θερµική κατεργασία των αποβλήτων ώστε να
καταστραφεί κάθε είδος µικροοργανισµού, όπως και οι σπόροι
αυτών.

Αποτέφρωση: θερµική αποσύνθεση και οξείδωση των µολυ-
σµατικών αποβλήτων σε θερµοκρασίες µεγαλύτερες των 900ο C.

Β. Η κατάσταση στην Ελλάδα

1. Στην Ελλάδα παράγονται περίπου 15.000 τόνοι µολυσµατι-
κών νοσοκοµειακών αποβλήτων το χρόνο. Το 50% αυτών στην
περιοχή της Αθήνας και το 15% στην περιοχή της Θεσσαλονίκης.

2. Το 40% περίπου των νοσοκοµείων διαθέτει κλιβάνους απο-
τέφρωσης οι περισσότεροι όµως από τους οποίους βρίσκονται
εκτός λειτουργίας λόγω µη ύπαρξης διατάξεων επεξεργασίας
των απαερίων.

3. Kάθε ηµέρα εκτιµάται ότι παράγονται 25 τόνοι µολυσµατι-
κών αποβλήτων πανελλαδικά, ενώ δεν υπάρχουν συγκεντρωτικά
στοιχεία για τις ποσότητες των τοξικών και των ραδιενεργών νο-
σοκοµειακών αποβλήτων.

4. Mόνο οι 7,5 τόνοι διατίθενται καθηµερινά στον αποτεφρω-
τήρα του XYTA Aνω Λιοσίων, ενώ οι υπόλοιποι 17,5 τόνοι είτε
αναµειγνύονται µε τα οικιακά απορρίµµατα και καταλήγουν δίχως
επεξεργασία στις χωµατερές είτε αποστειρώνονται από ιδιωτι-
κές εταιρείες.

5. Σε σύνολο 25 δηµόσιων νοσοκοµείων στην Αττική, µε άθροι-
σµα 10.667 κλινών και αναµενόµενη ηµερήσια παραγωγή επικίν-
δυνων ιατρικών αποβλήτων 7.467 κιλών, παραδίδονται στον
αποτεφρωτήρα µόνο 2.219 κιλά, δηλαδή, µόλις το 20% της εκτι-
µώµενης ποσότητας.

6. Αντίστοιχη είναι η εικόνα και για τα ιδιωτικά νοσοκοµεία, ενώ
η κατάσταση µάλλον επιδεινώνεται για τα περιφερειακά νοσο-
κοµεία.

7. Το θεσµικό πλαίσιο για τη διαχείριση νοσοκοµειακών απο-
βλήτων εµφανίζεται µεν επαρκές, πάσχει όµως ως προς την
εφαρµογή του.

8. Παρατηρείται ελλιπής εφαρµογή της Kοινής Yπουργικής
Aπόφασης (KYA37591/2031/2003 (επτά χρόνια µετά την ενεργο-
ποίηση της) για τη διαχείριση των επικίνδυνων ιατρικών αποβλή-
των (EIA),

9. Παρατηρείται συχνά οι νοµαρχιακές αυτοδιοικήσεις αδυνα-
τούν να ελέγξουν τις υγειονοµικές µονάδες που δραστηριοποι-
ούνται στις περιοχές ευθύνης τους ή/και εµφανίζονται
απρόθυµες να αναστείλουν τη λειτουργία τους ακόµα και όταν
διαπιστώνονται παραβατικές συµπεριφορές.

10. Τα περισσότερα περιφερειακά νοσοκοµεία της χώρας

ακροβατούν ανάµεσα στη χρήση των κλιβάνων αποτέφρωσης
που διαθέτουν και οι οποίοι είναι κατά κανόνα παλαιάς τεχνολο-
γίας και επικίνδυνοι σε ότι αφορά τις εκποµπές απαερίων, και τη
διάθεση χύδην σε χώρους ταφής απορριµµάτων

11. ∆ιαπιστώθηκε ότι η κατάσταση σε επίπεδο ενδονοσοκο-
µειακής διαχείρισης µπορεί να χαρακτηριστεί ως Κακή, καθώς
ελάχιστες είναι οι µονάδες που διαθέτουν οργανωµένο και λει-
τουργικό σύστηµα συλλογής και προσωρινής αποθήκευσης.

12. Οι τρεις βασικές παράµετροι οι οποίες παραµελούνται στη
φάση της ενδονοσοκοµειακής διαχείρισης είναι η χρήση των κα-
τάλληλων περιεκτών πρωτογενούς συλλογής (χαρακτηριστικό
είναι το παράδειγµα της συλλογής συριγγών αιµοληψίας σε
απλές πλαστικές σακούλες), η εκπαίδευση του προσωπικού το
οποίο είναι επιφορτισµένο µε τις εργασίες συλλογής και οι χώροι
προσωρινής αποθήκευσης. Και στις τρεις περιπτώσεις παραµο-
νεύουν σηµαντικοί κίνδυνοι ή προβλήµατα που σχετίζονται τόσο
µε την ασφάλεια του ιατρικού, νοσηλευτικού αλλά και του προ-
σωπικού συλλογής, όσο και µε την τροφοδοσία κλιβάνων απο-
τέφρωσης µε υλικά συσκευασίας τα οποία δηµιουργούν µεγάλες
ποσότητες επικίνδυνων αερίων.

13. Παρατηρείται ιδιαίτερα µικρή ανταπόκριση στην υποβολή
Eσωτερικών Kανονισµών από τα στρατιωτικά νοσοκοµεία, κτη-
νιατρικές κλινικές, IKA, διευθύνσεις υγείας των νοµαρχιών, δη-
µοτικούς υγειονοµικούς σταθµούς, διαγνωστικά και
µικροβιολογικά εργαστήρια.

14. ∆ιαπιστώθηκε ότι δεν λειτουργούν οι Eπιτροπές
Nοσοκοµειακών Λοιµώξεων υπό τις οδηγίες των οποίων πρέπει
να γίνεται ο διαχωρισµός των αποβλήτων κατά κατηγορίες στα
διάφορα τµήµατα του νοσοκοµείου που παράγονται.

15. Παρατηρείται ότι δεν πραγµατοποιείται ο απαιτούµενος
διαχωρισµός µεταξύ των µολυσµατικών και των άλλων επικίνδυ-
νων ιατρικών αποβλήτων, µε αποτέλεσµα να αναµειγνύονται τα
απόβλητα.

16. Tα υγρά απόβλητα των µικροβιολογικών και των ακτινολο-
γικών εργαστηρίων απορρίπτονται ανεπεξέργαστα στο κοινό
αποχετευτικό δίκτυο.

17. Σύµφωνα µε επίσηµα στοιχεία από το 2002 µία µόνο εται-
ρεία είναι ανάδοχος για την παραλαβή επικίνδυνων ιατρικών απο-
βλήτων σε 41 νοσοκοµεία, κλινικές και κέντρα υγείας στην
επικράτεια, µε κόστος διαχείρισης 0,34 ευρώ ανά κιλό στην
Aθήνα και 1 ευρώ στην περιφέρεια. Εχουν όµως διαπιστωθεί πε-
ριπτώσεις κατά τις οποίες εταιρείες που παραλαµβάνουν τα ΕΙΑ
από τα νοσοκοµεία, τα πωλούν ως «καύσιµη ύλη» σε βιοµηχα-
νίες.

18. Ο Αποτεφρωτήρας Νοσοκοµειακών Αποβλήτων που υπάρ-
χει στα Άνω Λιόσια υπολειτουργεί καθώς αποτεφρώνονται κα-
θηµερινά περίπου 12 τόνοι, ενώ η δυναµικότητα της µονάδας
είναι για 30 τόνους ηµερησίως.

19. Η παραγόµενη, από το 2001, τέφρα δεν διατίθεται σε Χώ-
ρους Υγειονοµικής Ταφής Επικίνδυνων Απορριµµάτων, αλλά
αποθηκεύεται προσωρινά και µέχρι την αναµενόµενη εξαγωγή
της σε αδειοδοτηµένη εγκατάσταση της Γερµανίας, µε αποτέλε-
σµα σηµαντικούς κινδύνους για τη δηµόσια υγεία και το περι-
βάλλον.

20. Στον προγραµµατισµό των αρµόδιων Υπουργείων Υγείας
και Περιβάλλοντος είναι η έκδοση ΚΥΑ µε στόχο την επικαιρο-
ποίηση του θεσµικού πλαισίου για την χωροθέτηση των νέων
αποτεφρωτήρων και για την εναρµόνιση µε τη νέα Κοινοτική
Οδηγία για τα απόβλητα. Παράλληλα προχωρεί το νοµοθετικό
πλαίσιο ώστε να γίνουν πιο σαφείς οι τεχνικές προδιαγραφές δια-
χείρισης των αποβλήτων.
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21. Προωθείται ο νέος εθνικός σχεδιασµός για τη διαχείριση
των επικίνδυνων αποβλήτων µε στόχο την εξειδίκευση των υπο-
χρεώσεων των παραγωγών αποβλήτων, τη διαλογή τους στην
πηγή παραγωγής και στόχευση την ενδονοσοκοµειακή διαχεί-
ριση.

22. Έχει επιταχυνθεί η διαδικασία των διαγωνιστικών διαδικα-
σιών για την υπογραφή των συµβάσεων των νοσοκοµειακών µο-
νάδων για τη διαχείριση των αποβλήτων και έχει εντατικοποιηθεί
η διαδικασία ελέγχων και από τα δύο Υπουργεία ώστε να προ-
χωρήσει η εφαρµογή της νοµοθεσίας

ΣΤ. ∆ιαχείριση δασών
ΣΤ.1 Γενική κατάσταση των δασών στην Ελλάδα
1. Το σηµαντικότερο ζήτηµα που αντιµετωπίζουν σήµερα τα

∆άση µας είναι η έλλειψη εθνικής στρατηγικής και προσανατο-
λισµού για την διαχείριση και προστασία τους. Απουσιάζουν στην
κατεύθυνση αυτή βασικά εργαλεία υποδοµής λήψης απόφασης
και παρακολούθησης της εξέλιξης αυτών όπως ∆ασικοί χάρτες,
δασολόγιο και διαχειριστικά σχέδια.

2. Για τη προστασία και διατήρηση των ελληνικών δασών εν
όψει της κλιµατικής αλλαγής είναι απαραίτητη µια νέα αντίληψη
για τη δασοπροστασία, η οποία θα κινείται γύρω από τους εξής
άξονες:

α. προσαρµογή του τρόπου διαχείρισης των δασών σε σχέση
µε την κλιµατική αλλαγή, µε αλλαγές των προδιαγραφών και µε
καλύτερο συντονισµό των συναρµόδιων υπηρεσιών,

β. ανάπτυξη ενός ολοκληρωµένου εθνικού συστήµα-
τος παρακολούθησης της κατάστασης και της εξέλιξης
των δασών,

γ. συστηµατική απογραφή δασών και παρακολούθηση µέσω
νέων τεχνολογιών και δηµιουργία δικτύου δειγµατοληπτικών µό-
νιµων επιφανειών.

Ζ. Τελικά Συµπεράσµατα – Προτάσεις

1. Στον τοµέα της ενέργειας, τα ορυκτά καύσιµα (πετρέλαιο
και λιγνίτης) κυριαρχούν καλύπτοντας ένα µερίδιο κοντά στο 93%
της πρωτογενούς ενέργειας.

Όµως καταγράφεται πρόοδος στην ενσωµάτωση των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας στο ενεργειακό ισοζύγιο, ενώ εξε-
λίσσεται ένα παράλληλο επιχειρησιακό πρόγραµµα για την
εξοικονόµηση ενέργειας και για την προώθηση της ενεργεια-
κής αποδοτικότητας των κτιρίων.

Ειδικά σε ότι αφορά στην εξοικονόµιση ενέργειας, επισηµαί-
νεται ο κρίσιµος ρόλος της στη µείωση ενεργειακής ζήτησης και
στην «προσγείωση» της καµπύλης ζήτησης αλλά και των φορ-
τίων αιχµής που καταγράφουν αυξητικές τάσεις σε ετήσια βάση.
Σε αντίθετη περίπτωση η υπόθεση θα θυµίζει «καλάθι χωρίς
πάτο», καθώς η αύξηση στη ζήτηση θα συνοδεύεται από την ανά-
γκη για νέες µονάδες ηλεκτροπαραγωγής για να ικανοποιηθούν
τα φορτία αιχµής, κ.ο.κ.

Ανησυχητική παραµένει η εξάρτηση µεγάλων παραγωγικών
φορέων - βιοµηχανιών της χώρας (κυρίως της ∆ΕΗ) από την υπο-
χρέωση αγοράς (από το 2013 και µετά) δικαιωµάτων εκποµπής
αερίων θερµοκηπίου. Προτεραιότητα πρέπει να αποτελεί η µε-
σοπρόθεσµη – σταδιακή προφανώς - µετάβαση σε µία οικονοµία
χαµηλού άνθρακα.

Τέλος κρίσιµη παράµετρος αποτελεί η οικονοµική βιωσιµότητα
των επενδύσεων ιδίως στον τοµέα των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας αλλά και η στήριξη επενδύσεων των οποίων η τεχνολογική
βάση παράγεται σε κάποιο ποσοστό στη χώρα µας. Υπό αυτό το
πρίσµα µία ενδιαφέρουσα σκέψη για το νέο αναπτυξιακό νόµο
θα ήταν να επιδοτεί επενδύσεις στον τοµέα των ΑΠΕ των οποίων
µέρος στηρίζεται σε εγχώρια παραγωγή.

2. Στον τοµέα της χωροταξίας, το περιβάλλον αναζητεί τον
«αναπτυξιακό» του ρόλο, π.χ. στην αγροτική ανάπτυξη ή στον

τουρισµό. Για πολλούς όµως, η προστασία του αποτελεί «τρο-
χοπέδη» για την ανάπτυξη.

Η δύσκολη αυτή ισορροπία επιδεινώνεται ακόµη περισσότερο
από τις αγκυλώσεις της πολεοδοµικής νοµοθεσίας και την έλ-
λειψη ουσιαστικών Ρυθµιστικών Σχεδίων. Το ΥΠΕΚΑ θα πρέπει
να δροµολογήσει, κατά απόλυτη προτεραιότητα, τις αναγκαίες
ενέργειες για την ουσιαστική σύντµηση των χρόνων προετοιµα-
σίας µίας πολεοδοµικής µελέτης και της προκύπτουσας πράξης
εφαρµογής.

Το νέο σχέδιο Καλλικράτης µεταφέρει σηµαντικές αρµοδιότη-
τες σε τοπική κλίµακα και αναδιατάσσει τις πόλεις ως προς την
έκταση και τις δραστηριότητες που φιλοξενούν. Η εφαρµογή
του, ιδίως κατά τα πρώτα έτη, απαιτεί στενή παρακολούθηση από
την κεντρική διοίκηση ώστε να µη διαταρχθεί η σχέση δηµόσιου
- ιδιωτικού χώρου, να οργανωθεί αποτελεσµατικότερα ο εξωα-
στικός χώρος αλλά και να ενσωµατωθούν, στις τοπικές πολιτι-
κές, µέτρα για τη σταθµισµένη επέκταση των πόλεων.

Στα πλαίσια αυτά παραµένει κρίσιµο το θέµα των υπό εκπό-
νηση ΣΧΟΑΠ καθώς εκτιµάται ότι δεν έχουν ληφθεί επαρκώς
υπόψη τα νέα πολεοδοµικά δεδοµένα αλλά και υποστηρίζεται ότι
η παρακολούθηση, ο έλεγχος και η έγκριση τους θα πρέπει να γί-
νεται από την κεντρική διοίκηση αντί από τις Γενικές Γραµµατείες
των Περιφερειών.

3. Στον τοµέα του αστικού περιβάλλοντος, η προτεραιότητα
εξακολουθεί να δίνεται στα Ι.Χ. αυτοκίνητα. Οι πόλεις ουσιαστικά
επεκτείνονται ή αναδιαρθώνονται για να εξυπηρετούν αυτούς
που έχουν αυτοκίνητα αντί αυτών που δεν έχουν ή δεν χρησιµο-
ποιούν τα αυτοκίνητά τους.

Οι ελεύθεροι ή/και οι δηµόσιοι χώροι είναι υπό διαρκή πίεση,
µε τη διοίκηση συχνά να αδυνατεί να προστατεύσει ακόµα και
χώρους για τους οποίους έχουν κηρυχθεί απαλλοτριώσεις.

Η δηµιουργία του Πράσινου Ταµείου (από το ΥΠΕΚΑ) εκτιµά-
ται ότι θα συµβάλλει στη διάσωση πολύτιµων χώρων στον ιστό
πολλών ελληνικών πόλεων.

3α. Το Ιστορικό Κέντρο της Αθήνας είναι σε βαθιά παρακµή. Σύ-
ντοµα η κατάσταση του θα είναι, σε ορισµένα σηµεία του, µη ανα-
στρέψιµη καθώς αποσυντίθεται ο κοινωνικός του ιστός. Το
πρόβληµα δεν λύνεται µε αρχιτεκτονικούς διαγωνισµούς και πι-
λοτικές µελέτες καθώς δεν υπάρχει πίστωση χρόνου και θα ήταν
λάθος να περιµένουµε άλλα δύο-τρία χρόνια για να έχουµε τα
αποτελέσµατα µελετών τέτοιου χαρακτήρα. Επείγει ένα πλέγµα
µέτρων για να επιστρέψουν οι κάτοικοι και οι επιχειρηµατικές
δραστηριότητες στο Ιστορικό Κέντρο. Αυτό σηµαίνει ασφάλεια,
αναπλάσεις, κίνητρα διαµονής και επιχειρηµατικότητας, αξιο-
ποίηση του κτιριακού πλούτου και συντονισµός.

4. Στον τοµέα της ποιότητας του αέρα, η κατάσταση φαίνεται
να ελέγχεται σε ότι αφορά στους παραδοσιακούς αέριους ρύ-
πους. Όµως νέες γενιές επικίνδυνων ρύπων εµφανίζονται στην
Αθήνα, στη Θεσσαλονίκη αλλά και σε µεσαία αστικά κέντρα στην
περιφέρεια µε εξαιρετικά δυσµενείς επιπτώσεις για την ανθρώ-
πινη υγεία. Είναι προφανές ότι χρειάζεται ένα συνολικό σχέδιο
µείωσης των εκποµπών, που θα δίνει έµφαση στη νέα γενιά των
ρύπων.

Ειδικά στο θέµα της ποιότητας του αέρα στους εσωτερικούς
χώρους, η κατάσταση είναι ιδιαίτερα προβληµατική, ενώ απου-
σιάζει ένα επαρκές θεσµικό πλαίσιο. Το συγκεκριµένο θέµα πρέ-
πει να αποτελέσει 1η προτεραιότητα για τα Υπουργεία
Περιβάλλοντος και Υγείας.

5. Στον τοµέα των απορριµµάτων, 318 και πλέον χώροι ανεξέλε-
γκτης διάθεσης απορριµµάτων λειτουργούν ακόµη στην Ελλάδα.
Η ανακύκλωση σηµειώνει βήµατα προόδου αλλά µάλλον αδυνα-
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τεί να στεριώσει, µε σηµαντική ευθύνη της τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης.

Η επιµονή στους (δυσεύρετους) χώρους υγειονοµικής ταφής
απορριµµάτων (ΧΥΤΑ) είναι προβληµατική ή και ακατανόητη, τη
στιγµή µάλιστα που η διεθνής πρακτική – αλλά και το θεσµικό
πλαίσιο της Ε.Ε. – οδηγούν στην ταφή των υπολειµµάτων.

Το µοντέλο διαχείρισης των απορριµµάτων οφείλει να βασίζε-
ται σε λύσεις όπως πρόληψη, επαναχρησιµοποίηση, ανακύ-
κλωση, ανάκτηση ενέργειας και διάθεση, µε το συνδυασµό των
λύσεων να εξαρτάται από την περιοχή, τις διαθέσιµες ποσότη-
τες απορριµµάτων και τη σύνθεση τους.

Νέες τεχνολογίες που µπορούν να ενσωµατωθούν σε αυτό το
µοντέλο πρέπει να εξεταστούν χωρίς προκαταλήψεις, σε συν-
δυασµό µε επιτυχηµένες πρακτικές στο εξωτερικό και σε συ-
νάρτηση και µε το κόστος διαχείρισης ανά τόνο παραγόµενων
απορριµµάτων.

Είναι αναγκαίο να αποσαφηνισθούν από τα συναρµόδια
Υπουργεία οι βασικές κατευθυντήριες γραµµές για τη διαχείριση
των απορριµµάτων ώστε άµεσα οι Περιφέρειες να αποφασίσουν
για το µοντέλο διαχείρισης των απορριµµάτων που ταιριάζει στις
ανάγκες τους. Κοινός τόπος είναι ότι κανένα τέτοιο µοντέλο δεν
πρέπει να γίνει αποδεκτό αν δεν δίνει έµφαση στην επαχρησιµο-
ποίηση και στην ανακύκλωση των απορριµµάτων.

Τέλος κεντρικό και κρίσιµο ζήτηµα είναι η διαχείριση των
επικίνδυνων αποβλήτων (συµπεριλαµβανόµενων και των νο-
σοκοµειακών), ζήτηµα που αποτελεί διαχρονικά το «ένοχο µυ-
στικό» της κεντρικής και τοπικής αυτοδιοίκησης αλλά και της
ιδιωτικής οικονοµίας.

6. Στον τοµέα των υδατικών πόρων, προβλήµατα στη διαχεί-
ρισή τους εκδηλώνονται κυρίως στις πιο ευάλωτες περιοχές από
άποψη υδατικού ισοζυγίου και περιβαλλοντικών πιέσεων, δηλαδή
στα νησιά (κυρίως στις Κυκλάδες), στις παράκτιες περιοχές (κυ-
ρίως στα βόρεια παράλια της Κρήτης και στον Κορινθιακό) και
στις περιοχές γεωργικής ανάπτυξης (θεσσαλικός κάµπος).

Η έλλειψη πολιτικής σε θέµατα υδατικών πόρων αποτυπώνεται
στην ποσότητα αντλούµενου γλυκού νερού που αντιστοιχεί ανά
άτοµο. Για την Ελλάδα, η ποσότητα αυτή είναι 830 κυβικά
µέτρα/κάτοικο, όταν για τη Γαλλία είναι 530 κυβικά µέτρα/κάτοικο
και για τη Γερµανία 460 κυβικά µέτρα/κάτοικο.

7. Τέλος, στον τοµέα του φυσικού περιβάλλοντος, το σχέδιο
νόµου του ΥΠΕΚΑ για την προστασία της βιοποικιλότητας είναι
σε θετική κατεύθυνση καθώς οι προστατευόµενες περιοχές που
εντάσσονται στο δίκτυο NATURA 2000 δέχονται - όλο και εντο-
νότερα - τις τοπικές «αναπτυξιακές» πιέσεις.

Όµως η κατάρτιση των ΣΧΟΑΠ δεν αποτελεί εχέγγυο για την
προστασία τους, ιδίως αν συναξιολογηθεί ο τρόπος και η µεθο-
δολογία προετοιµασίας τους.

Οι φορείς διαχείρισής των προστατευόµενων περιοχών πρέ-
πει να ενισχυθούν µε αρµοδιότητες και επιστηµονικό προσωπικό
ενώ κρίσιµο θέµα αποτελεί η κατάρτιση των διαχειριστικών σχε-
δίων για κάθε περιοχή ώστε να διασφαλίζεται µείγµα δραστη-
ριοτήτων που συµφιλιώνουν τις περιοχές µε τις τοπικές κοινωνίες
χωρίς όµως εκπτωτικές διαθέσεις για το φυσικό περιβάλλον.

Τέλος ζήτηµα 1ης προτεραιότητας παραµένει η κατάρτιση των
δασικών χαρτών και του δασολογίου.

8. Στον τοµέα της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας διαπιστώνεται
µεν σχετική επάρκεια αλλά και σοβαρά προβλήµατα εφαρµογής.

Η ενίσχυση των περιβαλλοντικών ελέγχων αποτελεί ζήτηµα

προτεραιότητας χωρίς όµως αυτό να αρκεί αν δεν συνοδευθεί
µε θεσµική θωράκιση της ΕΥΕΠ (δυνατότητα προανακριτικού
έργου, ενσωµάτωση αντιεισαγγελέα Περιβάλλοντος, απευθείας
καταλογισµός προστίµων).

Η διασύνδεση των Επιθεωρητών Περιβάλλοντος, Υγείας και
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης πρέπει να ενισχυθεί ακόµη περισσότερο, µε
ενδεχόµενο ακόµα και τη σταδιακή συγχώνευση τους.

Η καθιέρωση της υποχρέωσης εκτίµησης των περιβαλλοντι-
κών επιπτώσεων για κάθε νοµοσχέδιο που κατατίθεται στη Βουλή
προς συζήτηση θα πρέπει να αξιολογηθεί.

Τέλος προτείνεται η καθιέρωση της «περιβαλλοντικής ενη-
µερότητας» για τους δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς (άδεια
λειτουργίας, εγκεκριµένοι περιβαλλοντικοί όροι, πληρωµή κα-
ταλογισθέντων περιβαλλοντικών προστίµων, κ.α.), κατ’ αντι-
στοιχία και σε συνάρτηση µε τη φορολογική ενηµερότητα.

Οι παρατηρήσεις και προτάσεις του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς περιλαµβάνονται σε ιδιαίτερο υπόµνηµα, που
κατετέθη από την Βουλευτή, κυρία Ηρώ ∆ιώτη και έχει ως ακο-
λούθως:

ΘΕΣΕΙΣ ΤΟΥ ΣΥΝΑΣΠΙΣΜΟΥ ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΙΚΗΣ ΑΡΙΣΤΕΡΑΣ

Α. Από το Kιότο στην Κοπεγχάγη

* Εισαγωγικά, να πούµε λίγα πράγµατα για το Πρωτόκολλο
του Κιότο, που νοµίζω είναι χρήσιµα. Υπήρξε ένα σηµαντικό
µεν, παρ ‘όλα αυτά µικρό και ελλιπές πρώτο βήµα για την κα-
ταπολέµηση της κλιµατικής αλλαγής. Η άρνηση των ΗΠΑ να το
υπογράψουν αναίρεσε σίγουρα τη δυναµική του, αλλά αυτό δεν
πρέπει να µας κάνει να αγνοούµε τα προβληµατικά σηµεία που
είχε ούτως ή άλλως αυτή η συµφωνία. Αντιθέτως, θα πρέπει να
φροντίσουµε να µην επαναληφθούν τα ίδια λάθη. ∆ηλαδή:

1. η επιστηµονική κοινότητα έχει τοποθετηθεί όσον αφορά την
επάρκεια των στόχων που έθετε το πρωτόκολλο, υποστηρίζο-
ντας ότι η µείωση των εκποµπών που προέβλεπε ήταν πολύ
λίγη σε σχέση µε τις απαιτήσεις του πλανήτη.

2. Οφείλουµε παράλληλα να κρίνουµε τη νόθευση της προ-
σπάθειας µείωσης εκποµπών αερίων που ευθύνονται για το φαι-
νόµενο του θερµοκηπίου µέσα από τη λειτουργία ευέλικτων
µηχανισµών µε βάση την οικονοµία της αγοράς, οι οποίοι λει-
τούργησαν µε τρόπο που καταδίκασε την προσπάθεια σε µηδε-
νικό αποτέλεσµα:

α) Η εµπορία δικαιωµάτων εκποµπών, σύµφωνα µε µια σειρά
εκθέσεων, µεταξύ των οποίων το “Υπόµνηµα 2008” των Ευρω-
παίων οικονοµολόγων για την εναλλακτική οικονοµική πολιτική,
είναι µέτρο εµφανώς ανίκανο να επιτύχει τη µείωση των εκπο-
µπών, που απαιτούνται για την καταπολέµηση των κλιµατικών αλ-
λαγών.

(“Τα προβλήµατα σταθεροποίησης των τιµών των αγορών για
τα δικαιώµατα εκποµπών και η δυσκολία αποσύνδεσης τους από
την αστάθεια των οικονοµικών αγορών σηµαίνουν ότι αυτά τα
µέτρα είναι ιδιαίτερα αµφίβολης αποτελεσµατικότητας για την
µείωση των εκποµπών.” Υπόµνηµα 2008” ευρωπαίων οικονοµο-
λόγων)

β) Ο µηχανισµός καθαρής ανάπτυξης, στον οποίο συµµετέ-
χει και η ΕΕ, ο οποίος υποτίθεται ότι θα έκανε την προστασία του
κλίµατος µια λιγότερο δαπανηρή διαδικασία, µην αναγνωρίζο-
ντας τις σχέσεις ιεραρχίας και εξάρτησης µεταξύ των κρατών,
παρέχει στις αναπτυγµένες βιοµηχανικά χώρες τη δικαιολογία
για να µην αλλάξουν τίποτα στη δική τους βιοµηχανία.

Αλλά και µε βάση µια σειρά επιστηµόνων, όπως σηµειώνει η
greenpeace, “ενώ οι Μηχανισµοί Καθαρής Ανάπτυξης έχουν πε-
τύχει να διοχετεύσουν µεγαλύτερα κεφάλαια στις αναπτυσσό-
µενες χώρες σε σύγκριση µε τους υπόλοιπους µηχανισµούς,
ωστόσο, τα χρήµατα αυτά έχουν κατευθυνθεί σε λίγες χώρες και
τα έργα δεν έχουν πετύχει µειώσεις των εκποµπών αερίων του
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θερµοκηπίου. Στην πραγµατικότητα, ο συγκεκριµένος µηχανι-
σµός έχει προκαλέσει µία καθαρή αύξηση των εκποµπών αερίων
του θερµοκηπίου, σε σύγκριση µε µία κατάσταση, όπου οι Μη-
χανισµοί Καθαρής Ανάπτυξης δε θα υπήρχαν”

γ) Ανάλογη κριτική γίνεται και για την από κοινού εφαρµογή
προγραµµάτων, που κινείται στην ίδια λογική.

Γίνεται σαφές ότι η κατάσταση αυτή δεν µπορεί να συνεχιστεί
µετά το 2012. Το σύστηµα των ευέλικτων µηχανισµών χρίζει ρι-
ζικής αναθεώρησης, αν όχι κατάργησης.

* Αυτό που πρέπει να κρατήσουµε από το Κιότο είναι οπωσ-
δήποτε η εµπειρία εφαρµογής, αλλά κυρίως η δικαιική αρχή
των κοινών αλλά διαφοροποιηµένων ευθυνών, σύµφωνα µετά
οποία προκειµένου να είναι δίκαιη η κατανοµή του βάρους για
την ανάληψη δράσης σε κάθε κράτος, θα πρέπει να υπολογίζο-
νται οι ειδικότερες συνθήκες σχετικά µε την ευθύνη του κρά-
τους, την ικανότητά του για ανάληψη δράσης και τις δυνατότητες
που έχει για µετριασµό του προβλήµατος.

* Επιθυµούµε και υπερασπιζόµαστε µια δίκαιη και δεσµευ-
τική συµφωνία που θα διαδεχθεί το Κιότο. Κάτι τέτοιο ελπίζαµε
πως θα γινόταν στην Κοπεγχάγη. H Κοπεγχάγη όµως δυστυχώς,
δεν κατάφερε να ανταποκριθεί στις προσδοκίες που είχαν δηµι-
ουργηθεί. Φτάσαµε δυστυχώς στο σηµείο, η παράταση της
εφαρµογής ενός Πρωτοκόλλου, που επικρίθηκε πολύ για την
ανεπάρκειά του, να φαντάζει ως το µόνο σχετικώς θετικό σενά-
ριο. Οι ηγέτες των ισχυρών κρατών και µεγάλων ρυπαντών του
πλανήτη δε δείχνουν να συνειδητοποιούν ότι διακυβεύεται η επι-
βίωση ηµών και του πλανήτη... εµείς αυτό που θα κρατήσουµε
από την Κοπεγχάγη είναι η µεγαλειώδεις κινητοποιήσεις και εκ-
δηλώσεις εκατοντάδων χιλιάδων πολιτών από κάθε γωνιά της
γης,

* Συνεχίζουµε να πιέζουµε µε φόντο το Μεξικό στο τέλος
του χρόνου για µία διεθνή δεσµευτική συνθήκη για µείωση των
εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου κατά 40% έως το 2020 και
κατά 90% έως το 2050 σε σχέση µε τα επίπεδα του 1990 από
τις ανεπτυγµένες χώρες µε αυστηρές κυρώσεις για κάθε παρα-
βίασή της.

* ∆ιαπιστώνουµε ότι δυστυχώς η ΕΕ έχει χάσει τον πρωτα-
γωνιστικό και δυναµικό της ρόλο στη διεθνή προσπάθεια που
γίνεται για την καταπολέµηση των κλιµατικών αλλαγών. Πέρα
από το ρόλο κοµπάρσου που επιφύλαξε στον εαυτό της κατά τη
διάρκεια της διάσκεψης, πρέπει να πούµε ότι κι όσον αφορά το
Ευρωπαϊκό ‘Πακέτο’ για το κλίµα και την ενέργεια, το γνωστό 20-
20-20 , κρίνεται µάλλον αναιµικό. Όσον αφορά το στόχο µείωσης
των ευρωπαϊκών εκποµπών κατά 20% µονοµερώς, πρέπει να
πούµε ότι η Ευρώπη των 27 έχει ήδη µειώσει τις εκποµπές της
κατά 13,6% σε σύγκριση µε τα επίπεδα του 1990. Μελέτες απο-
δεικνύουν ότι η ΕΕ µπορεί να επιτύχει το στόχο του 20% χωρίς
σηµαντικές επιπρόσθετες εγχώριες µειώσεις, παρά µόνο κάνο-
ντας χρήση των ευέλικτων µηχανισµών που της δίνουν το δικαί-
ωµα να προχωρήσει σε πλασµατικές µειώσεις µέσα από την
αγορά άνθρακα.

Ο στόχος για µείωση των εκποµπών εντός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης κατά 20% έως το 2020, είναι εντελώς ανεπαρκής και σε
συνδυασµό µε τη τάση που επικρατεί για γενίκευση του στόχου
αυτού σε όλες τις ανεπτυγµένες χώρες και µάλιστα µε µη δε-
σµευτικό τρόπο, ισοδυναµεί µε την οριστική εγκατάλειψη του
περιορισµού της ανόδου της θερµοκρασίας κατά 2ο C

Β. «Ανασυγκρότηση των Πόλεων»

Τα τελευταία χρόνια, µε τις πολιτικές του ΠΑΣΟΚ και της Νέας
∆ηµοκρατίας, τα αστικά κέντρα και ιδιαίτερα η Αθήνα είναι στο
επίκεντρο σηµαντικών µεταλλαγών. Το προηγούµενο ρυθµιστικό
έχει de facto ακυρωθεί από χωροθετήσεις, ως επί το πλείστον
αυθαίρετες, για την Ολυµπιάδα, αλλά και έργα υποδοµής , όπως
οι αυτοκινητόδροµοι, που αλλάζουν τις συνθήκες προσβασιµό-

τητας σε συγκεκριµένες περιοχές της πόλης. Τυπικό παράδειγµα
η Αττική οδός που σπρώχνει την επέκταση της πόλης στα Με-
σόγεια και το Θριάσειο.

Ταυτόχρονα παραµένουν ανοιχτά, ζητήµατα στα κέντρα των
πόλεων.

Απαξίωση-εγκατάλειψη γειτονιών
νέα φτώχεια που συγκεντρώνεται στις υποβαθµισµένες γειτο-

νιές
εξαιρετικά χαµηλή αναλογία ελεύθερων χώρων πρασίνου ανά

κάτοικο, ιδίως στις λαϊκές συνοικίες
(η Αττική έχει τα µικρότερα ποσοστά πρασίνου ανά κάτοικο

στην Ευρώπη 2,5τ.µ. Έναντι 7-10 που έχει η Ευρώπη)
και, οπωσδήποτε, το πρόβληµα των µετακινήσεων

Πάνω σε αυτά τα δεδοµένα έρχεται ένα νέου τύπου κτηµατο-
µεσιτικό κεφάλαιο που γιγαντώθηκε παράλληλα µε τον τραπε-
ζικό τοµέα και στοχεύει συγκεκριµένα αποθέµατα, κύρια
δηµόσιας γης ή παλιών βιοµηχανικών χρήσεων, µεγάλες ενότη-
τες που θα µπορούσαν υπό άλλες συνθήκες να είναι εργαλείο
για την ανάπλαση και τη γενικότερη ανασυγκρότηση της πόλης.

Η δική µας πολιτική για την πόλη βασίζεται στα εξής αξιακά
δεδοµένα:

* όχι στις άναρχες επεκτάσεις των πόλεων. Έµφαση στην έν-
νοια της συµπαγούς πόλης, που διευκολύνει την εξοικονόµηση
υποδοµών και πόρων.

* Έµφαση σε µελετηµένες παρεµβάσεις στη µικροκλίµακα των
γειτονιών της πόλης µε στόχο τη βελτίωση των καθηµερινών συν-
θηκών διαβίωσης, µετακινήσεων και κοινωνικότητας

* Συµµετοχή των πολιτών-δηµοκρατία. ∆ε νοείται οι τεχνο-
κράτες να σχεδιάζουν ερήµην των κοινωνιών και των άµεσα εν-
διαφερόµενων. Χρειάζονται επειγόντως θεσµοί δηµοκρατίας,
συµµετοχής και συναπόφασης. Αλλιώς, κάθε σχέδιο, όσα θετικά
στοιχεία κι αν έχει, κινδυνεύει να µην έχει κοινωνική αποδοχή και
να απαξιώνεται.

Πέρα από αυτά, σαν ΣΥΡΙΖΑ έχουµε καταθέσει το πρόγραµµά
µας, το οποίο περιλαµβάνει ορισµένους άξονες όπως:

1. Τη µη αποδοχή προσθήκης οικοδοµικού όγκου σε ελεύθε-
ρους χώρους δηµόσιου ενδιαφέροντος (µητροπολιτικά-αστικά
πάρκα, µεγάλες αδόµητες εκτάσεις, στρατόπεδα, εκτάσεις ολυ-
µπιακών εγκαταστάσεων κ.λπ.). Αντ’ αυτού, προώθηση αναπλά-
σεων µε γνώµονα τη διεύρυνση του πρασίνου σε οικόπεδα όπου
ήταν εγκατεστηµένα παλιά εργοστάσια ή άλλες δραστηριότητες.

2. Την άµεση εφαρµογή συστηµατικών και ολοκληρωµένων
προγραµµάτων πολεοδοµικού σχεδιασµού στις ελληνικές πόλεις,
µε ενσωµάτωση των αρχών της βιοκλιµατικής και σκοπό τη βελ-
τίωση του αστικού µικροκλίµατος και της ενεργειακής απόδοσης
σε πολεοδοµικό επίπεδο.

3. Το σχεδιασµό σε µητροπολιτικό επίπεδο για την αναβάθµιση
και αύξηση του πρασίνου στα αστικά κέντρα. Ζητάµε από το
ΥΠΕΚΑ πολιτική δέσµευση για χώρους πρασίνου µητροπολιτικής
εµβέλειας. Στο ζήτηµα των πάρκων Ελληνικού, Γουδή, Ελαιώνα
βλέπουµε σηµαντικές καθυστερήσεις και αδράνεια. Για το ελλη-
νικό δεν έχουµε ακούσει από την κυβέρνηση µια ξεκάθαρη θέση.
Στο Γουδή, ελλείψει τυπικής θεσµοθέτησής του και ορισµού
φορέα διαχείρισης, γίναµε µάρτυρες παράνοµων οικοδοµικών
δραστηριοτήτων, κοπής δέντρων για να δηµιουργηθούν ντε
φάκτο καταστάσεις. Στον Ελαιώνα είχαµε την αρνητική εξέλιξη
να υποχωρεί το ΥΠΕΚΑ στις ορέξεις του κ. Βωβού, υποχωρώ-
ντας από την αρχική του θέση για απόλυτο σεβασµό της από-
φασης του ΣτΕ.

Θέλουµε εδώ να θέσουµε και το ζήτηµα ύπαρξης σε ισχύ διά-
ταξης του νόµου προετοιµασίας της φιλοξενίας των ολυµπιακών
αγώνων (αρ.10), βάσει του οποίου χωροθετούνται κάτω από
πάρκα, πλατείες και άλλους δηµόσιους χώρους, υπόγεια πάρ-
κινγκ, µε τις σύνοδες βέβαια υπέργειες εγκαταστάσεις τους. Οι
Ολυµπιακοί αγώνες φιλοξενήθηκαν πριν 6 χρόνια, σίγουρα δεν
παραµένει η ανάγκη κάλυψης των αναγκών εκείνης της περιό-
δου, παρ ‘όλα αυτά η διάταξη εξακολουθεί να υπάρχει και µε
βάση αυτήν συνεχίζουν να χωροθετούνται τέτοιες εγκαταστά-
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σεις σε Αθήνα και Θεσ/νίκη, µε αποτέλεσµα την απώλεια µεγάλης
έκτασης χώρων πρασίνου. (βλ. Πάρκο Κύπρου και Πατησίων
κλπ). Ταυτόχρονα, η συνέχιση µιας τέτοιας πολιτικής, αντιστρα-
τεύεται τη βιώσιµη κινητικότητα στην πόλη, δίνοντας κίνητρα στη
χρήση ΙΧ σε κεντρικά σηµεία των πόλεων. Νοµίζω πρέπει και η
επιτροπή µας να πάρει σχετική πρωτοβουλία για την κατάργηση
αυτής της διάταξης.

Τώρα, ιδίως όσον αφορά το ιστορικό κέντρο της Αθήνας, πρέ-
πει να

* διασφαλιστεί ότι θα συνεχίσει να υπάρχει πολυλειτουργικό-
τητα, δηλαδή η συνύπαρξη κατοικίας, εργασίας, µικρής κλίµα-
κας εµπορίου, τουρισµού και διασκέδασης. Όπως είναι γνωστό,
αυτή η πολύπλευρη εναλλαγή χρήσεων και κοινωνικών οµάδων
στο χώρο κατά τη διάρκεια της µέρας είναι η µόνη που διασφα-
λίζει τη βιωσιµότητα (οικονοµική, πολιτιστική, κοινωνική και πε-
ριβαλλοντική) της πόλης.

* Να ελέγχουν να περιοριστούν και να παταχθούν τα φαινό-
µενα αυθαιρεσίας, πολεοδοµικών επεµβάσεων και οχλήσεων από
εµπορικές και ψυχαγωγικές χρήσεις, που ασκούν τις µεγαλύτε-
ρες πιέσεις αυτή τη στιγµή στο κέντρο.

* Να διασφαλιστεί πως τα προγράµµατα αναπλάσεων των δη-
µόσιων χώρων δε θα αποβούν σε βάρος της κατοικίας των ασθε-
νέστερων οικονοµικά στρωµάτων και του µικρού εµπορίου.
Χρειάζονται µέτρα για τον έλεγχο των χρήσεων γης, ούτως ώστε
αυτές να µη διαµορφώνονται από το “αόρατο χέρι της αγοράς”.
Είναι αναγκαία µια πολιτική για την κατοικία στις γειτονιές που
δέχονται πιέσεις ( Ψυρρή, Γκάζι-Ρουφ κλπ), και µια πολιτική για
την προστασία παραδοσιακών χρήσεων όπως η αγορά της οδού
Αθηνάς, τα παραδοσιακά καταστήµατα µε τα µπαχαρικά που κιν-
δυνεύουν να αναγκαστούν να εγκαταλείψουν το χώρο όταν η
αξία του δρόµου µετά από ενδεχόµενη πεζοδρόµηση εκτοξευ-
θεί στα ύψη.

* Όσον αφορά τη βιώσιµη κινητικότητα στο κέντρο:
α. χρειάζεται ένα δίκτυο πεζοδρόµων που θα βγάλουν το αυ-

τοκίνητο από τη γειτονιά. ∆ε µιλάµε για πεζοδροµήσεις στο του-
ριστικό και εµπορικό κέντρο, αλλά για πεζοδροµήσεις στις
γειτονιές. ∆εν πρέπει οι πεζοδροµήσεις θα εξαντληθούν σε κε-
ντρικούς εµπορικούς δρόµους.

β. χρειάζεται ειδικό χρονοδιάγραµµα και σχεδιασµός για δί-
κτυο τραµ και ποδηλατόδροµο για την εξυπηρέτηση των καθη-
µερινών αναγκών της πόλης και όχι την εξυπηρέτηση µόνο
τουριστικών αναγκών. Το τραµ πρέπει να επεκταθεί στις λαϊκές
γειτονιές της Αθήνας.

* Όσον αφορά ζητήµατα συγκέντρωσης µεταναστών-ναρκω-
τικών σε υποβαθµισµένες περιοχές του κέντρου: Τα κοινωνικά
προβλήµατα δε λύνονται κυρίως ή µόνο µε πολεοδοµικού χαρα-
κτήρα επεµβάσεις, αλλά µε σοβαρή κοινωνική πολιτική. Παρ’ όλα
αυτά, ήπιες παρεµβάσεις, εργασίες συντήρησης του αστικού
εξοπλισµού και καθαριότητας πάντα µπορούν να βοηθήσουν και
θέλουµε να τις δούµε (π.χ. Παιδικές χαρές, φωτισµός κλπ)

* Είναι αφελές να πιστεύουµε ότι µε επιχειρήσεις “σκούπα” ή
“αρετή” θα λύσουµε το πρόβληµα ανασφάλειας και υποβάθµι-
σης στην πόλη. Στην καλύτερη περίπτωση θα το µεταφέρουµε,
πρόσκαιρα, λίγο παραδίπλα. Χωρίς κοινωνική πολιτική, κεντρικά
από την πολιτεία, και τοπικά από το δήµο, το πρόβληµα δε λύνε-
ται. Και τώρα µε τη πραγµατικότητα στην Ελλάδα του ∆ΝΤ, το
πρόβληµα θα οξύνεται.

* Το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη ενώ δείχνει πολύ πρό-
θυµο να “καθαρίσει” την πόλη µε µέτρα καταστολής των πολι-
τών, φαίνεται εξαιρετικά άτολµο και απρόθυµο να τα βάλει µε τη
µαφία των νυχτοµάγαζων.

Πριν µόλις 3 βδοµάδες, αναφέρουµε ενδεικτικά, τα όργανα τις
τάξεις (2 διµοιρίες), αντί να περιφρουρούν τη νοµιµότητα σχη-
µάτιζαν ασπίδα προστασίας στα παράνοµα µαγαζιά της παρα-
λιακής στον Αγ. Κοσµά. Μέχρι και αυγά στο κεφάλι έφαγαν από
τους µπράβους οι κάτοικοι που είχαν συγκεντρωθεί να διαµαρ-
τυρηθούν για τη λειτουργία τους. Οι δυνάµεις της αστυνοµίας
που ήταν εκεί, δεν έκαναν τίποτα άλλο από το να φροντίσουν ότι
τα παράνοµα και σφραγισµένα (επανειληµµένως και εκείνη

ακόµα τη νύχτα) κλαµπ θα λειτουργήσουν κανονικά. Κατόπιν
αυτών, δεν ξέρω τι µπορεί να περιµένει κανείς από την πολιτεία
για την αντιµετώπιση αυτών των οχληρών δραστηριοτήτων.

Γ. ∆ιαχείριση Απορριµµάτων

Για τη διαχείριση των απορριµµάτων στο κεφάλαιο Ε4, γίνεται
περιγραφή της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας και µετά της κατάστα-
σης στη χώρα.

Συµφωνούµε µε τις επισηµάνσεις για την ανακύκλωση αλλά
αυτό που κυρίως πρέπει να κάνει η έκθεση, µιας και είναι έκθεση
και όχι νοµοσχέδιο να έχει περιορισµούς, είναι η να περιγράφει
την πραγµατικότητα και να έχει και κάποιες προτάσεις.

Στην πραγµατικότητα ανήκει η κατάσταση που λέει ότι στην
Ελλάδα δεν υπάρχει σχέδιο Ολοκληρωµένης διαχείρισης απορ-
ριµµάτων και αυτό είναι το πρώτο που πρέπει να διατυπώνεται
και στη συνέχεια να προτρέπει προς συζήτηση και κατάρτιση τέ-
τοιου σχεδίου. ∆εν είναι θέµα των περιφερειών να αποφασίσουν
πως θα διαχειρίζονται τα απορρίµµατα, αλλά της πολιτείας.

Στο σηµείο 9 της έκθεσης λέει ότι: «Το µοντέλο διαχείρισης
των απορριµµάτων οφείλει να βασίζεται σε λύσεις όπως πρό-
ληψη, επαναχρησιµοποίηση, ανακύκλωση, ανάκτηση ενέργειας
και διάθεση.»

Από πού προκύπτει αυτή η πρόταση δεν γνωρίζουµε. Προτεί-
νουµε να βγει και να µπει µια διατύπωση που να λέει ότι πρέπει
να εκπονηθεί µοντέλο Ολοκληρωµένης ∆ιαχείρισης, και σαφώς
πρέπει να είναι στην κατεύθυνση ενίσχυσης της ανακύκλωσης
και µείωσης του όγκου των απορριµµάτων.

Το σηµείο 11 προτείνουµε να βγει ή να διατυπωθεί σαφώς για
ποιές τεχνολογίες µιλάµε. ∆ιότι όπως γνωρίζετε χωρίς να έχει
γίνει απολύτως καµιά συζήτηση για την διαχείριση των απορριµ-
µάτων, χτίζονται ανά την Ελλάδα και παίρνουν άδειες διάφορα
εργοστάσια καύσης, διότι το µοντέλο διαχείρισης των σκουπι-
διών µάλλον το έχει αποφασίσει µόνος του ο ιδιωτικός τοµέας,
και η καύση είναι τρόπος διαχείρισης που δεν έχει συζητηθεί και
προκαλεί µεγάλες αντιδράσεις.

Το σηµείο 12 δεν ισχύει, εκτός και αν κάτι δεν γνωρίζουµε. Η
Ελλάδα δεν βρίσκεται σε διαδικασία επικαιροποίησης του συνο-
λικού εθνικού σχεδιασµού για την διαχείριση των απορριµµάτων
διότι δεν υπάρχει τέτοιος σχεδιασµός όπως και το υπουργείο
έχει παραδεχτεί, αντιθέτως δεν έχει γίνει καθόλου συζήτηση για
την Ολοκληρωµένη διαχείριση απορριµµάτων, όπως θα έπρεπε.

Το µόνο που έχει γίνει είναι ότι ψηφίστηκε το νσχ για τον ΕΟ-
ΕΣ∆ΑΠ που επιβάλλει και ζυγολόγιο στους ∆ήµους. Άρα το 12
καλό θα ήταν να παραληφθεί.

Επίσης η έκθεση θα πρέπει να επισηµαίνει το µεγάλο πρό-
βληµα µε τα επικίνδυνα απόβλητα και να παροτρύνει να ανοίξει
αυτή η συζήτηση και να παρουσιαστεί το όποιο σχέδιο για τη δια-
χείρισή τους, διότι δεν γνωρίζουµε κανένα τέτοιο σχέδιο όπως
αυτό που αναφέρεται στο σηµείο 16.

Στην ∆ιαχείριση των ∆ασών στο κεφάλαιο ΣΤ, να προστεθεί
πως πρέπει να επισπευσθούν τα µέτρα προστασίας και να λή-
ξουν κοµβικές εκκρεµότητες, που υπάρχουν αυτήν τη στιγµή,
όπως ο ορισµός του τι είναι δάσος, από τον οποίο εξαρτώνται
και όλα τα υπόλοιπα.

Στο κεφάλαιο Ε4.3 ∆ιαχείριση νοσοκοµειακών αποβλήτων

Είναι γνωστό ότι το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο έκρινε τον Σε-
πτέµβρη του 2009 µε απόφασή του ότι η Ελλάδα παραβίασε τις
υποχρεώσεις της µε βάση τρεις κοινοτικές οδηγίες οι οποίες
αφορούν τη διαχείριση των επικίνδυνων αποβλήτων, καθώς δεν
είχε καταρτίσει και θεσπίσει εντός εύλογης προθεσµίας σχέδιο
διαχείρισης σύµφωνο µε τις απαιτήσεις της σχετικής κοινοτικής
νοµοθεσίας και δεν διέθετε κατάλληλο δίκτυο εγκαταστάσεων
διάθεσης αποβλήτων, στο πλαίσιο του οποίου να εφαρµόζονται
οι πλέον κατάλληλες µέθοδοι για την εξασφάλιση υψηλού
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επιπέδου προστασίας του περιβάλλοντος και της δηµόσιας
υγείας.

Οι ιδιωτικές εταιρείες δεν τηρούν καµιά προδιαγραφή, όπως
πρόσφατα αποκαλύφθηκε µε το Αττικό Νοσοκοµείο όπου µεταξύ
άλλων η εταιρεία συγκέντρωνε τα απόβλητα σε κάδους τους
οποίους και έπλενε στον χώρο του Αττικού Νοσοκοµείου ενώ επι-
πλέον τα διατηρούσε εκτεθειµένα σε θερµοκρασία περιβάλλο-
ντος αντί των 4 βαθµών Κελσίου που ορίζει η νοµοθεσία.

Άρα πρέπει να διατυπώνει η επιτροπή και σε αυτήν την περί-
πτωση την ανάγκη εκπόνησης σχεδίου Ολοκληρωµένης διαχεί-
ρισης και αυστηρού νοµοθετικού πλαισίου διότι όπως η ίδια λέει
στο σηµείο 17, εταιρείες πωλούν τα ΕΙΑ ως καύσιµη ύλη σε βιο-
µηχανίες. Πρέπει να υπογραµµίζουµε ότι το ζήτηµα αυτό είναι
πολύ σοβαρό για την υγεία των πολιτών και των εργαζοµένων
στα νοσοκοµεία και πρέπει άµεσα να λυθεί

Στο κεφάλαιο Ζ Τελικά συµπεράσµατα-προτάσεις

Στο σηµείο 1. Να παραληφθεί η επιδότηση των επενδύσεων
ΑΠΕ. Έχει γίνει µεγάλη συζήτηση ότι δεν µπορεί τόσο προσο-
δοφόρες επενδύσεις να επιδοτούνται µε δηµόσιο χρήµα και δη-
µόσιες εκτάσεις.

Να µπει µια πρόταση που να δίνει έµφαση στην εµπλοκή των
πολιτών και στον οικιακό καταναλωτή στην εξοικονόµηση αλλά
και στη χρήση ΑΠΕ, µε τα αντίστοιχα µέτρα που θα την διευκο-
λύνουν και θα την παροτρύνουν

Η εισήγηση του Προέδρου της Επιτροπής, κ. Κωνσταντίνου
Καρτάλη, έγινε δεκτή, κατά πλειοψηφία.

Η Έκθεση υποβάλλεται προς την Ολοµέλεια της Βουλής.

Αθήνα, 16 Ιουλίου 2010

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ

Ο Α’ ΑΝΤΙΠΡΟΕ∆ΡΟΣ Ο Β’ ΑΝΤΙΠΡΟΕ∆ΡΟΣ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΙΩΑΝΝΗΣ
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ ΖΙΩΓΑΣ

Ο ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ

ΤΑ ΜΕΛΗ
ΑΡΙΑ∆ΝΗ ΑΓΑΤΣΑ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΟΥΡΟΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΚΟΝΟΓΛΟΥ ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΕΞΑΡΧΟΣ ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ

ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΝΤΖΕΡΗΣ ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ (ΜΑΚΗΣ)
ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ ΒΟΡΙ∆ΗΣ

ΑΦΡΟ∆ΙΤΗ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗ ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ

ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ ΙΓ’ – ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
ΥΠΟΕΠΙΤΡΟΠΗ Υ∆ΑΤΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ

Της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Προστασίας Περιβάλλο-
ντος

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΥΠΟΕΠΙΤΡΟΠΗΣ Υ∆ΑΤΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ

ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΕΙ∆ΙΚΗ ΜΟΝΙΜΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ

Α. Εισαγωγή – Αντικείµενο εργασιών Υποεπιτροπής

Η Yποεπιτροπή Υδατικών Πόρων, της Ειδικής Μόνιµης Επι-
τροπής Προστασίας Περιβάλλοντος, ιδρύθηκε µε την τροποποί-
ηση του άρθρου 43 Α’ του Κανονισµού της Βουλής, που
επικυρώθηκε, µε απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής, κατά την
συνεδρίαση της 25ης Ιουνίου 2008 (ΦΕΚ 126 Α’ / 2.7.2008) και
αποτελείται από το ένα τρίτο (1/3) του αριθµού των µελών της
Επιτροπής.

Ως αντικείµενο εργασιών της Υποεπιτροπής Υδατικών Πόρων
ορίζεται η διαρκής παρακολούθηση, αξιολόγηση και αποτύπωση
της κατάστασης των υδατικών πόρων της χώρας, η διερεύνηση
και εκτίµηση ζητηµάτων που σχετίζονται µε την επάρκειά τους
και η υποβολή προτάσεων για την αποτελεσµατικότερη διαχεί-
ρισή τους.

Οι προτάσεις της Υποεπιτροπής υποβάλλονται στην Επιτροπή
και διαβιβάζονται από τον Πρόεδρο της Βουλής στις αρµόδιες
διαρκείς Επιτροπές, στους αρµόδιους Υπουργούς και στους αρ-
µόδιους Φορείς.

Κατά την Α’ Τακτική Σύνοδο της ΙΓ’ Περιόδου, η Υποεπιτροπή
Υδατικών Πόρων συνεστήθη, µε την υπ’ αριθµ. 1422/10118, από
24 Νοεµβρίου 2009, απόφαση του Προέδρου της Βουλής.

Η Επιτροπή συγκροτήθηκε από δέκα (10) µέλη της Ειδικής Μό-
νιµης Επιτροπής Προστασίας του Περιβάλλοντος. Μέλη της Επι-
τροπής ορίσθηκαν οι Βουλευτές κ.κ : Καρτάλης Κωνσταντίνος
(Πρόεδρος), Αγάτσα Αριάδνη, Αντωνίου Αντωνία, Γικόνογλου
Αθανάσιος, Έξαρχος Βασίλειος, Θεοχάρη Μαρία, Καλογιάννης
Σταύρος, Ζιώγας Ιωάννης, Βορίδης Μαυρουδής και ∆ιώτη Ηρώ
σε αντικατάσταση του Τσίπρα Αλέξιου που µετείχε στην αρχική
σύνθεση της Υποεπιτροπής.

Η Υποεπιτροπή πραγµατοποίησε έξη (6) συνεδριάσεις κατά τις
οποίες εκλήθησαν σε ακρόαση πολιτικοί και υπηρεσιακοί παρά-
γοντες, εκπρόσωποι επιστηµονικών φορέων, µη κυβερνητικών
περιβαλλοντικών οργανώσεων και ειδικοί επιστήµονες. Οι εργα-
σίες της Υποεπιτροπής διήρκεσαν από τις 10 ∆εκεµβρίου 2009
έως τις 21 Ιουνίου 2010. Τα συµπεράσµατα και οι προτάσεις της
παρατίθενται, αναλυτικά, παρακάτω.

Β. Θεµατολογία Υποεπιτροπής Υδατικών Πόρων στο διά-
στηµα 11.2009 – 7.2010

1. Συνεδρίαση της Τρίτης, 10 ∆εκεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Προγραµµατισµός του Έργου της

Υποεπιτροπής Υδατικών Πόρων

2. Συνεδρίαση της Τετάρτης, 27 Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Ποιότητα ποταµών στην Ελλάδα.

Την Επιτροπή ενηµέρωσαν οι Ν. Σκουλικίδης, Α. Οικονόµου και
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Μ. Στουµπούδη Ελληνικό Κέντρο Θαλασσίων Ερευνών
(ΕΛ.ΚΕ.Θ.Ε.) και ο κ. Παναγιώτης Μέρκος, Γενικός Επιθεωρητής
Περιβάλλοντος.

3. Συνεδρίαση της Παρασκευής, 26 Φεβρουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
α) Ενηµέρωση για την εφαρµογή της Κοινοτικής Οδηγίας

2000/60
β) Ποιότητα των υδάτων στους ποταµούς και τις λίµνες της

Ελλάδος: Κατάσταση και µέτρα πολιτικής.
Την Επιτροπή ενηµέρωσε ο κ. Ανδρέας Ανδρεαδάκης, Ειδικός

Γραµµατέας της Κεντρικής Υπηρεσίας Υδάτων του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

4. Συνεδρίαση της Τρίτης, 13 Απριλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Ποιότητα λιµνών στην Ελλάδα –

Κατάσταση παράκτιων υγροτόπων
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν ο κ. ∆ηµήτρης Καραβέλας, Γενι-

κός ∆ιευθυντής της WWF Ελλάς, ο κ. Καλούστ Παραµαγκιάν, Ει-
δικός Συνεργάτης WWF Eλλάς και η κυρία Βασιλική
Χρυσοπολίτου, Συνεργάτης Ελληνικού Κέντρου Βιοτόπων-Υγρο-
τόπων (ΕΚΒΥ).

5. Συνεδρίαση της ∆ευτέρας, 31 Μαΐου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: Η προστασία των ελληνικών λι-

µνών από την σκοπιά των φορέων ∆ιαχείρισης.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν η κυρία ∆ήµητρα Μπόµπορη, Πρό-

εδρος Φορέα ∆ιαχείρισης Κορώνειας-Βόλβης, ο κ. Νίκος Ανα-
γνόπουλος, Πρόεδρος Φορέα ∆ιαχείρισης Λιµνοθάλασσας
Μεσολογγίου, ο κ. Αρτέµης Χατζηαθανασίου, Πρόεδρος Φορέα
∆ιαχείρισης Κερκίνης και η κυρία Ιφιγένεια Κάγκαλου, Πρόεδρος
Φορέα ∆ιαχείρισης Κάρλας-Μαυροβουνίου-Κεφαλόβρυσου.

6. Συνεδρίαση της ∆ευτέρας, 21 Ιουνίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης: α) ∆ιαχείριση Υδατικών Πόρων
Τα µέλη της υποεπιτροπής ενηµέρωσαν οι κ.κ. Svetoslav

Danchev και Ηλίας Ντεµιάν, ερευνητές-συνεργάτες του Ιδρύ-
µατος Οικονο-µικών και Βιοµηχανικών Ερευνών (Ι.Ο.Β.Ε.)

β) Αποτίµηση της κατάστασης των Υδατικών Πόρων- Συζή-
τηση σχετικά µε τη σύνταξη της Έκθεσης της Επιτροπής.

Γ. Γενική εικόνα των υδατικών πόρων της χώρας

1. Για το σύνολο της χώρας τα ατµοσφαιρικά κατακρηµνί-
σµατα εκτιµώνται σε 116.330hm3/έτος ενώ το συνολικό υδατικό
δυναµικό εκτιµάται κατά προσέγγιση σε 57.100 hm3/έτος, στα
οποία περιλαµβάνονται τα νερά που εισρέουν από γειτονικές
χώρες. Η µέση ετήσια βροχόπτωση κυµαίνεται από 400mm στην
Αττική και τα νησιά των Κυκλάδων, στα 700 mm στις ανατολικές
περιοχές, στα 1.000 – 1200 στις δυτικές περιοχές και τα νησιά
του Ιονίου και φτάνει πάνω από 1.500 mmστην οροσειρά της Πίν-
δου και σε άλλες ορεινές περιοχές.

2. Η κατανάλωση του νερού υπολογίζεται σε 8.243 hm3/έτος,
από τα οποία περίπου το 84% διατίθεται στην άρδευση, το 1%
στην κτηνοτροφία, το 12% στην ύδρευση και το 3% στη βιοµη-
χανία και ενέργεια. Αναµφίβολα το συνολικό υδατικό δυναµικό
υπερκαλύπτει την ποσότητα που διατίθεται στις χρήσεις.
Ωστόσο, ένα µικρό µέρος από αυτό το δυναµικό είναι οικονοµικά
και τεχνικά αξιοποιήσιµο, µε αποτέλεσµα την ύπαρξη προβλη-
µάτων ανεπάρκειας νερού σε διάφορες περιοχές και για συγκε-
κριµένα χρονικά διαστήµατα.

3.Οι κυριότεροι λόγοι που προκαλούν προβλήµατα στην αξιο-
ποίηση κα ορθολογική διαχείριση των υδατικών πόρων της
χώρας είναι:

α) Η άνιση κατανοµή των υδατικών πόρων στο χώρο. Η ∆υ-
τική Ελλάδα δέχεται πολύ µεγαλύτερα ύψη βροχών από την ανα-
τολική. Έτσι η ∆υτική Ελλάδα, µε έκταση 24% της χώρας,

δέχεται το 36% των συνολικών ατµοσφαιρικών κατακρηµνισµά-
των, ενώ ακόµη µεγαλύτερη είναι η διαφοροποίηση στα ποσο-
στά της επιφανειακής απορροής.

β) Η ανοµοιόµορφη κατανοµή των υδατικών πόρων στο χρόνο,
µε µεγάλη συγκέντρωση βροχοπτώσεων κατά τη χειµερινή πε-
ρίοδο. Στη νότια Ελλάδα το 80-90% των ετήσιων βροχοπτώσεων
συγκεντρώνεται σ’ αυτή την περίοδο, ενώ το θερινό ύψος της
βροχής αυξάνει προς βορρά, και στα βορειότερα τµήµατα παίρ-
νει τη µεγαλύτερη τιµή του, δηλαδή 20% του ετήσιου όγκου.

γ) Η άνιση κατανοµή της ζήτησης στο χρόνο, αναντίστοιχη µε
την κατανοµή της προσφοράς. Ο µεγαλύτερος καταναλωτής του
χρησιµοποιούµενου νερού, η γεωργία (84%), το καταναλώνει την
ξηρή περίοδο. Την ίδια περίοδο και ειδικότερα τους µήνες Ιού-
λιο – Αύγουστο, διπλασιάζεται λόγω τουρισµού και η κατανά-
λωση νερού ύδρευσης.

δ) Ο έντονος οριζόντιος και κατακόρυφος διαµελισµός καθώς
και η δοµή και διάταξη των πετρωµάτων έχουν αποτέλεσµα τη
δηµιουργία πολλών µικρών υδατορεµάτων µε χειµαρρική κυρίως
δίαιτα, επιφανειακή απορροή µικρής διάρκειας, αυξηµένη κα-
τείσδυση και συχνά πληµµυρικά φαινόµενα. Η εκµετάλλευση του
δυναµικού αυτών των ρεµάτων είναι δυσχερής και συχνά οικο-
νοµικώς ασύµφορη, ενώ η αντίστοιχη των (καρστικών) υδροφό-
ρων συστηµάτων συχνά αποτελεί σηµαντικό παράγοντα
αναρρύθµισης των πληµµυρικών παροχών.

ε) Το µεγάλο ανάπτυγµα ακτών (15.021 km) σε συνδυασµό µε
τη λιθολογική σύσταση των πετρωµάτων, που συντείνει, λόγω
της εντατικής εκµετάλλευσης παράκτιων υδροφορέων, στην
υφαλµύρισή τους.

στ) Τα πολλά άνυδρα ή µε ελάχιστους υδατικούς πόρους νησιά
της χώρας.

4. Από τα χαρακτηριστικά του ελληνικού χώρου, διαπιστώνο-
νται συνοπτικά τα εξής:

α) Η Βόρεια Ελλάδα εξαρτάται από τις επιφανειακές απορροές
ποταµών που έρχονται από γειτονικές χώρες. Περίπου το (πε-
ρίπου 13km3 /έτος)των επιφανειακών νερών της Ελλάδος προ-
έρχονται από πηγές άλλων χωρών (Βουλγαρία, Fyrom, Τουρκία).
Οι µεγαλύτεροι ποταµοί της Ελλάδας πηγάζουν σε άλλες χώρες.

β) Η ∆υτική Ελλάδα είναι ευνοηµένη σε υδατικούς πόρους,
αλλά παρουσιάζει επίπεδα ανάπτυξης που οδηγούν σε χαµηλή
ζήτηση σε σχέση µε τους διατιθέµενους πόρους.

γ) Η Ανατολική Ελλάδα είναι λιγότερο ευνοηµένη σε υδατικούς
πόρους, παρουσιάζει όµως µεγάλη ζήτηση, µια και είναι η πιο
αναπτυγµένη περιοχή της χώρας, και συνεπώς παρουσιάζει προ-
βλήµατα ελλειµµατικότητας.

δ) Η περιοχή της Θεσσαλίας εµφανίζει το µεγαλύτερο έλ-
λειµµα σε υδατικούς πόρους, έλλειµµα που κατά τη ξηρή πε-
ρίοδο ανέρχεται σε 1.1 δις κ.µ. νερού, όση δηλαδή η ετήσια
κατανάλωση πόσιµου νερού σε επίπεδο επικράτειας.

ε) Η νησιωτική Ελλάδα παρουσιάζει υδατικά προβλήµατα
οξυµµένα, αλλά µικρής κλίµακας, που µεταξύ των άλλων αναφέ-
ρονται στον τουρισµό και στις έντονες εποχικές αυξήσεις της ζή-
τησης νερού, λόγω του γεγονότος αυτού.

στ) Η συγκέντρωση του πληθυσµού σε λίγα µεγάλα αστικά κέ-
ντρα στη χώρα οδηγεί σε σηµειακές αυξήσεις της ζήτησης
νερού, αλλά και σε αντίστοιχη αύξηση του σηµειακού ρυπαντικού
φορτίου.

ζ) Η υποβάθµιση της ποιότητας των υδατικών πόρων συναρ-
τάται µε την ένταση και τον τύπο οικονοµικής ανάπτυξης και εκ-
δηλώνεται µε µεγαλύτερη ένταση σε παράκτιες και αστικές ή
γεωργικές περιοχές της ανατολικής κυρίως χώρας.

5. Η υδατική πολιτική της Ελλάδας πρέπει να προκύψει από τη
σύνθεση των διαχειριστικών πολιτικών, που λαµβάνουν υπόψη
τις ιδιαιτερότητες του κάθε γεωγραφικού χώρου και υδατικής
λεκάνης, την κλιµατική αλλαγή, τις κοινωνικές δοµές αλλά και τις
οικονοµικές δραστηριότητες.

6. Η κλίµακα προσέγγισης της διαχείρισης σε επίπεδο Υδατι-
κού ∆ιαµερίσµατος είναι η ενδεδειγµένη και ανταποκρίνεται
ακόµη και στη διαθεσιµότητα της υφιστάµενης πληροφορίας και
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της ποιότητας της.

∆. Γενικές διαπιστώσεις
1. Η προσφορά υδάτινων πόρων έρχεται αντιµέτωπη µε αρκε-

τές προκλήσεις λόγω των ιδιαίτερων γεωγραφικών, κλιµατικών,
δηµογραφικών και κοινωνικοοικονοµικών χαρακτηριστικών της
χώρας. Έτσι, σε αρκετές περιοχές της χώρας (Θεσσαλία, Αττική,
Νησιά Αιγαίου κ.ά.) η προσφορά αδυνατεί να καλύψει επαρκώς
τη ζήτηση, ιδιαίτερα κατά την θερινή περίοδο.

2. Ο αγροτικός τοµέας στην Ελλάδα, είναι ο µεγαλύτερος κα-
ταναλωτής υδατικών πόρων, απορροφώντας το 84% της συνο-
λικής κατανάλωσης.

3. Ο αστικός τοµέας ευθύνεται για την κατανάλωση του 11%
των εγχώριων διαθέσιµων υδατικών πόρων.

4.Η βιοµηχανική χρήση καλύπτει το 1,7% της συνολικής κατα-
νάλωσης νερού και αφορά κατά 60% στη ψύξη µηχανηµάτων πα-
ραγωγής ενέργειας.

5.Το δηµόσιο δίκτυο ύδρευσης καλύπτει το 94% του πληθυ-
σµού της Ελλάδας, µε απώλειες εξαιτίας του πεπαλαιωµένου δι-
κτύου που κυµαίνονται από 10% έως 40%.

6. Σηµαντικό µέρος των υδάτινων αποθεµάτων βρίσκεται σε
ταµιευτήρες, οι οποίοι χρησιµοποιούνται για την παραγωγή ηλε-
κτρικής ενέργειας. Η περαιτέρω ανάπτυξη ταµιευτήρων και
υδροηλεκτρικών σταθµών προσφέρει σηµαντικές προοπτικές

7. Η τιµολόγηση του νερού εµφανίζει σηµαντικές διακυµάνσεις
ανά δραστηριότητα, ενώ δεν φαίνεται να έχει εκπονηθεί µία ου-
σιαστική µελέτη που θα συναρτά την τιµολόγηση της κατανάλω-
σης νερού µε την οικονοµική δραστηριότητα, σε συνδυασµό
πάντα µε κοινωνικά κριτήρια, ρυθµούς ανάπτυξης, εναλλακτικές
δυνατότητες, ύπαρξη έργων πεδινής και ορεινής υδρονοµίας,
επάρκεια υδατικών πόρων, κ.α.

Ε. Ειδικές διαπιστώσεις ανά θεµατική ενότητα

Ε.1 Ενηµέρωση για την εφαρµογή της Οδηγίας πλαίσιο για
το νερό (2000/60 ΕΚ)

1.Η Οδηγία πλαίσιο για το νερό αποτελεί τη πιο σηµαντική πο-
λιτική εξέλιξη στον τοµέα της διαχείρισης των υδατικών πόρων
καθώς α) επιδιώκει την προστασία των κοινοτικών υδάτων µε κοι-
νές αρχές και µέσα β) ενσωµατώνει ή αντικαθιστά πολλές πα-
λαιότερες Οδηγίες ή Κανονισµούς γ) δηµιουργεί ένα πλαίσιο
εναρµόνισης για τις υπόλοιπες Οδηγίες που αφορούν το νερό δ)
καθιερώνει ένα µηχανισµό διαχείρισης σε επίπεδο λεκάνης απορ-
ροής ποταµού ε) προάγει µία οικοσυστηµική προσέγγιση για την
προστασία, αποκατάσταση και αειφόρο χρήση των υδατικών
πόρων.

2. Επί του παρόντος έχουν ολοκληρωθεί οι µελέτες για την
ανάπτυξη συστηµάτων και εργαλείων υδατικών πόρων.

3. Το σύστηµα παρακολούθησης της ποιότητας των υδάτων
που θα έπρεπε να είναι λειτουργικό από τα τέλη του 2006 (βλ.
Π∆ 51/2007 άρθρο 11,§2) προβλέπεται να ολοκληρωθεί τελικά
στο τέλος του 2010.

4. Σηµαντικές καθυστερήσεις σηµειώνονται και στην εφαρ-
µογή άλλων διατάξεων της οδηγίας, µε κυριότερη εκείνη της
ολοκλήρωσης των Σχεδίων ∆ιαχείρισης Λεκανών Απορροής, των
οποίων η προθεσµία ολοκλήρωσης ήταν ο ∆εκέµβριος 2009. Ση-
µειώνεται ότι οι πρώτες µελέτες εκπόνησης των σχεδίων για τις
περιοχές λεκανών απορροής Θεσσαλίας, Ηπείρου και ∆υτικής
Ελλάδος προκηρύχθηκαν το 2010.

5. Οι καθυστερήσεις που έχει σηµειώσει η χώρα στην υλοποί-
ηση της Οδηγίας έχουν οδηγήσει στην κίνηση, τον Ιούνιο του
2010, της προδικαστικής διαδικασίας από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή.

6. Εκκρεµεί η κατάθεση στη Βουλή των Ελλήνων της Εκθεσης
για την κατάσταση των υδάτων στη χώρα µας, όπως προβλέπει
ο ν. 3199/2003.

Ε.2 Ποιότητα ποταµών στην Ελλάδα

1. Σύµφωνα µε τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Υποεπι-
τροπή, η κατάσταση των ποταµών στη χώρα είναι καλύτερη από
το µέσο όρο σε επίπεδο Ε.Ε. Παρ’ όλα αυτά το 58% του µήκους
των ποταµών βρίσκεται σε µέτρια ή και σε κακή κατάσταση.

2. Σηµαντικά προβλήµατα ρύπανσης εντοπίζονται στους ποτα-
µούς Αξιό, Πηνειό, Έβρο και Ασωπό, ενώ µέτρια ή ελλιπής είναι
η κατάσταση στο Σπερχειό, το Νέστο, τον Αλιάκµονα, το Στρυ-
µόνα και τον Αχελώο.

3. Σε πολλές περιπτώσεις οι ποταµοί της χώρας δεν αντιµε-
τωπίζονται ως πηγές ζωής αλλά ως αποδέκτες οικιακών, βιοµη-
χανικών/βιοτεχνικών και γεωργικών αποβλήτων. Επισηµαίνεται
ότι η διάθεση λυµάτων και βιοµηχανικών αποβλήτων στους πο-
ταµούς καθορίζεται σε σηµαντικό βαθµό από τις διατάξεις της
Κοινής Υπουργικής Απόφασης Εσωτερικών και Υγιεινής
(Ε1β/221) του 1965.

4. Σηµαντική είναι η επιβάρυνση και εξαιτίας της πληµµελούς
λειτουργίας βιολογικών καθαρισµών αλλά και των υδροηλεκτρι-
κών και αρδευτικών φραγµάτων. Επισηµαίνεται ότι σύµφωνα µε
το ΕΛΚΕΘΕ ποσοστό 85% των βιολογικών καθαρισµών είτε δεν
λειτουργεί καθόλου είτε δεν αποδίδει στο µέγιστο βαθµό.

5. Είναι χαρακτηριστικό ότι οι παροχές του Αξιού µειώθηκαν κατά
57% τη χρονική περίοδο 1961-2000, του Σπερχειού κατά 48% την
περίοδο 1950- 1990 και του Αλιάκµονα κατά 12% την περίοδο
1963- 2006.

6. Οι συγκεντρώσεις βαρέων µετάλλων και οργανικών ρυπα-
ντών περιστασιακά υπερβαίνουν τα ευρωπαϊκά όρια- τα πιο
υψηλά επίπεδα καταγράφονται στους διασυνοριακούς ποταµούς
που εισέρχονται στην Ελλάδα.

7. ∆εν είναι γνωστός ο αριθµός των γεωτρήσεων που κατ’ εκτί-
µηση είναι σε ποσοστό 50% παράνοµες. Τα πρόστιµα των Νο-
µαρχιών είναι ύψους 350 ευρώ για µία παράνοµη ανόρυξη µε
αποτέλεσµα να είναι περισσότερο συµφέρουσα η πληρωµή του
προστίµου αντί της πληρωµής της µελέτης και της εφαρµογής
της νόµιµης διαδικασίας.

8.Όσον αφορά γενικότερα στη διαχείριση των υδατικών
πόρων, παρουσιάζονται προβλήµατα στους τοµείς αδειοδότη-
σης και ελέγχου.

9. Παρατηρείται καθυστέρηση στη στελέχωση και ουσιαστική
λειτουργία της Κεντρικής και κυρίως των Περιφερειακών Υπη-
ρεσιών Υδάτων που αποτελούν τη βασική δοµή εφαρµογής της
σχετικής κοινοτικής και εθνικής νοµοθεσίας καθώς και των αρ-
µόδιων Νοµαρχιακών, Περιφερειακών και Κεντρικών Υπηρεσιών
ελέγχου.
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Πίνακας: Γενική Εικόνα για την Ποιότητα των ποταµών στην Ελλάδα

1. Υ∆ΑΤΙΚΟ ∆ΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ∆ΥΤΙΚΗΣ ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΟΥ (01)



10466 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα ∆υτικής Πελοποννήσου έχει έκταση 7
301 km2. Ο υδροκρίτης του ορίζεται βόρεια από τους ορεινούς
όγκους Ερύµανθου και Αροανείων και ανατολικά από το Μαίναλο
και τον Ταΰγετο. Αποτελείται από τµήµατα των Περιφερειών Πε-
λοποννήσου και ∆υτικής Ελλάδας.

Οι κυριότεροι ποταµοί συνεχούς ροής είναι ο Αλφειός και ο
Πάµισος, καθώς και ο µικρότερος Νέδας, ενώ ο ποταµός Νέδω-
νας εµφανίζει χειµαρρώδη ροή. Στα παράλια της περιοχής βρί-
σκονται οι παράκτιες λίµνες Αγουλινίτσας και Μουριάς (που
έχουν αποξηρανθεί) και Καϊάφα (θερµοµεταλλική), που σχηµατί-
στηκαν λόγω των αµµόλοφων του Κυπαρισσιακού Κόλπου.

Κύριες µορφές πιέσεων
Επισηµαίνεται ότι οι έντονες γεωργικές και κτηνοτροφικές

δραστηριότητες που αναπτύσσονται στην περιοχή, σε συνδυα-
σµό µε το φορτίο των αστικών λυµάτων, αποτελούν την κύρια
πηγή ρύπανσης των επιφανειακών και υπόγειων υδάτων. Σηµει-
ώνεται η µεγάλη συνεισφορά στο ρυπαντικό φορτίο της σταβλι-
σµένης κτηνοτροφίας και η αναγκαιότητα υποβολής του φορτίου
αυτού σε κατάλληλη επεξεργασία.

Σηµαντική παράµετρος ρύπανσης προκύπτει από την παροχέ-
τευση υγρών αποβλήτων από ελαιουργεία των όµορων περιοχών
σε εποχιακή βάση (κατά την ελαιοκοµική περίοδο). Το γεγονός
αυτό που είναι ιδιαίτερα έντονο σε όλους τους ελαιοπαραγω-
γούς νοµούς της χώρας έχει σαν συνέπεια την δραµατική άνοδο
του οργανικού φορτίου των υδροφορέων και την σαφή ποιοτική
υποβάθµισή τους.

Αυξανόµενες είναι επίσης οι καταγγελίες που αφορούν σε
εκτεταµένες αµµοχαλικοληψίες στις κοίτες των ποταµών.

Στον τοµέα των αστικών λυµάτων, σηµειώνεται ότι στην πε-
ριοχή του Υδατικού ∆ιαµερίσµατος ∆υτικής Πελοποννήσου λει-
τουργούν µόνο οι εγκαταστάσεις επεξεργασίας λυµάτων (ΕΕΛ)
που εξυπηρετούν την Καλαµάτα και τον Πύργο, και δύο ακόµα µι-
κρές µονάδες που εξυπηρετούν τις περιοχές των Κρεστένων και
της Ζαχάρως, µε συνέπεια το χαµηλό ποσοστό εξυπηρετούµε-
νου πληθυσµού. Σηµειώνεται ότι εντός των ορίων του υδατικού
διαµερίσµατος υπάρχουν δέκα (10) οικισµοί µε ισοδύναµο πλη-
θυσµό από 2.000 έως 10.000 κατοίκους.

2. Υ∆ΑΤΙΚΟ ∆ΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ΒΟΡΕΙΑΣ ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΟΥ (02)



Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα Βόρειας Πελοποννήσου έχει έκταση 7
310 km2, από τα οποία τα 1 309 km2 ανήκουν στα νησιά Κεφαλ-
λονιά, Ιθάκη και Ζάκυνθο.

Το διαµέρισµα περιλαµβάνει τµήµατα των Περιφερειών Πελο-
ποννήσου, ∆υτικής Ελλάδας και Ιόνιων Νήσων.

Οι µεγαλύτερες πεδινές εκτάσεις αναπτύσσονται στις λεκάνες
των ποταµών Πηνειού, Πύρρου και Γλαύκου, και στο εσωτερικό
στις κλειστές λεκάνες Φενεού και Στυµφαλίας. Παράκτιες λίµνες
σχηµατίζονται µεταξύ Αράξου και Κυλλήνης.

Κύριες µορφές πιέσεων

Οι έντονες γεωργικές και κτηνοτροφικές δραστηριότητες που
αναπτύσσονται στην περιοχή, σε συνδυασµό µε το φορτίο των
αστικών λυµάτων, αποτελούν την κύρια πηγή ρύπανσης των επι-
φανειακών και υπόγειων υδάτων. Επισηµαίνεται η σηµαντική συ-
νεισφορά στο ρυπαντικό φορτίο της σταβλισµένης κτηνοτροφίας
και η αναγκαιότητα υποβολής των φορτίων αυτών σε κατάλληλη
επεξεργασία. Πολύ σηµαντική είναι επίσης και η επιβάρυνση από
γεωργικές δραστηριότητες, κυρίως ως προς το άζωτο.

3. Υ∆ΑΤΙΚΟ ∆ΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ΑΝΑΤΟΛΙΚΗΣ ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΟΥ (03)
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Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα Ανατολικής Πελοποννήσου έχει όρια
προς τα δυτικά τον Ταΰγετο και το Μαίναλο, βόρεια τον ορεο-
γραφικό άξονα Ολύγιρτου-Λυρκείων-Ονείων, ανατολικά τον Πάρ-
νωνα, τον Αργολικό Κόλπο και τον Κόλπο της Επιδαύρου και
νότια το Λακωνικό Κόλπο. Στο διαµέρισµα υπάγονται και οι νήσοι
Κύθηρα, Σπέτσες, Ύδρα και Πόρος καθώς και η χερσόνησος των
Μεθάνων.

Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα Ανατολικής Πελοποννήσου δεν έχει
στις σηµερινές συνθήκες αυτάρκεια σε νερό, και στο µέλλον θα
έχει σοβαρά προβλήµατα επάρκειας αν δεν γίνουν µεγάλα έργα
αξιοποίησης του υδατικού δυναµικού του διαµερίσµατος ή και
µεταφορά υδατικών πόρων από άλλο υδατικό διαµέρισµα.

Ο κύριος επιφανειακός υδατικός πόρος του διαµερίσµατος
είναι ο ποταµός Ευρώτας. Η κύρια χρήση νερού στο υδατικό δια-
µέρισµα είναι η άρδευση.

Σε ό,τι αφορά την ποιότητα του νερού, το σοβαρότερο πρό-
βληµα είναι η υφαλµύριση των καρστικών υδροφορέων µεγάλου
δυναµικού που όµως έχουν ανοικτό µέτωπο προς τη θάλασσα.

Αυτό απαξιώνει µεγάλο τµήµα του υδατικού δυναµικού του δια-
µερίσµατος. Γενικά, οι έντονες γεωργικές και κτηνοτροφικές
δραστηριότητες που αναπτύσσονται στην περιοχή αποτελούν
την κύρια πηγή ρύπανσης των επιφανειακών και υπόγειων υδά-
των.

Όσον αφορά στη διαχείριση αστικών λυµάτων, το 36% του
πληθυσµού εξυπηρετείται από ΕΕΛ.

Ποταµός Ευρώτας (Λακωνία)
Η ΕΥΕΠ έχει διενεργήσει 2 επιθεωρήσεις σε δραστηριότητες

χυµοποιείων που παροχέτευαν τα υγρά απόβλητα τους µέσω ρέ-
µατος στον ποταµό. Από την ολοκλήρωση των διαδικασιών βε-
βαιώθηκαν περιβαλλοντικές παραβάσεις µε αποστολή των
σχετικών φακέλων στην οικεία Εισαγγελία και εισήγηση επιβο-
λής προστίµων. Επιπρόσθετα, η ΕΥΕΠ έχει διαβιβάσει στις τοπι-
κές περιβαλλοντικές υπηρεσίες καταγγελίες φορέων και
κατοίκων για αµµοληψίες στον ποταµό.

4. Υ∆ΑΤΙΚΟ ∆ΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ∆ΥΤΙΚΗΣ ΣΤΕΡΕΑΣ ΕΛΛΑ∆ΑΣ (04)
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Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα ∆υτικής Στερεάς Ελλάδας έχει όρια το
όρος Λάκµος προς τα βορειοδυτικά, τους ορεινούς όγκους της
Πίνδου, των Βαρδουσίων και της Γκιώνας προς τα ανατολικά, τα
όρη Θύαµο, Μακρύ, Βάλτος και Αθαµανικά, τον Αµβρακικό
Κόλπο και το Ιόνιο Πέλαγος προς τα δυτικά, και τον Κορινθιακό
Κόλπο προς τα νότια.

Κύριες υδρολογικές λεκάνες:
Τα όρια των κυριότερων λεκανών καθορίζονται από τις ακό-

λουθες οροσειρές:
Λεκάνη Αχελώου: ∆υτικά: Θύαµο, Μακρύ, Βάλτος, Αθαµάνια.

Βορειοδυτικά: Λάκµος. Ανατολικά: Πίνδος, Τυµφρηστός, Οξιά,
Παναιτωλικό.

Λεκάνη Ευήνου: Βόρεια, βορειοδυτικά: Παναιτωλικό. Βορειο-

ανατολικά: Βαρδούσια. Νοτιοανατολικά: όρη Ναυπακτίας και
Αράκυνθος.

Λεκάνη Μόρνου: Γκιώνα, Οίτη.

Κύριες µορφές πιέσεων
Οι έντονες γεωργικές και κτηνοτροφικές δραστηριότητες, που

αναπτύσσονται στο διαµέρισµα, αποτελούν την κύρια πηγή ρύ-
πανσης των επιφανειακών και υπόγειων νερών. Επισηµαίνεται η
µεγάλη συνεισφορά στο ρυπαντικό φορτίο της σταβλισµένης
κτηνοτροφίας και η αναγκαιότητα υποβολής των φορτίων αυτών
σε κατάλληλη επεξεργασία.

5. Υ∆ΑΤΙΚΟ ∆ΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ΗΠΕΙΡΟΥ (05)
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Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα Ηπείρου έχει έκταση 10.026 km2, από
τα οποία τα 641 km2 ανήκουν στην Κέρκυρα. Ο υδροκρίτης του
διαµερίσµατος ορίζεται ανατολικά από τον όρµο Κοπραίνης του
Αµβρακικού Κόλπου, και συνεχίζει στους ορεινούς όγκους Βάλ-
του, Αθαµανικών, οροσειράς βόρειας Πίνδου, Βόιου, και Γράµ-
µου. Στη συνέχεια τα όρια του διαµερίσµατος ορίζονται από τα
ελληνοαλβανικά σύνορα.

Θα πρέπει να αναφερθεί ότι σύµφωνα µε τη µελέτη “Ανάπτυξη
συστηµάτων και εργαλείων διαχείρισης υδατικών πόρων του
υδατικού διαµερίσµατος Ηπείρου” (Υπουργείο Ανάπτυξης, 2008)
καταγράφεται ως προτεραιότητα η µεταφορά νερού από τον
Αώο ποταµό στο λεκανοπέδιο Ιωαννίνων για ύδρευση της πόλης
των Ιωαννίνων και των οικισµών του λεκανοπεδίου, για την άρ-
δευση του κάµπου του λεκανοπεδίου και για τον εµπλουτισµό
της λίµνης Παµβώτιδας. Η προτεραιότητα αυτή συνδυάζεται µε
την παραγωγή πράσινης ενέργειας από µικρά υδροηλεκτρικά
έργα.

Θύαµις ή Καλαµάς

Ο ποταµός Θύαµις ή Καλαµάς µε µήκος 113 km και µε λεκάνη
απορροής έκτασης 1747 km2, είναι ο µεγαλύτερος ποταµός της
Ηπείρου. Οι ανθρώπινες δραστηριότητες που αναπτύσσονται
στη λεκάνη απορροής του και έχουν επιπτώσεις στην ποιότητα
των νερών του είναι:

•Πτηνο-κτηνοτροφικές µονάδες εντατικής και εκτατικής µορ-
φής,

•Καλλιέργειες αρδευόµενες και ξηρικές,
•Εξορυκτικές δραστηριότητες (µάρµαρα, αδρανή υλικά)
•Βιοµηχανικές και βιοτεχνικές µονάδες, κυρίως αξιοποίησης

προϊόντων πρωτογενούς τοµέα παραγωγής
•Οικισµοί

Στον ποταµό Καλαµά συµβάλλει η τάφρος Λαψίστας, η οποία
δέχεται την υπερχείλιση της λίµνης Παµβώτιδας και τα ‘επεξερ-
γασµένα’ υγρά απόβλητα των δραστηριοτήτων που αναπτύσσο-
νται στην περιοχή Β∆ της πόλης των Ιωαννίνων (ΒΙΠΕ Ιωαννίνων,
Εγκατάσταση Επεξεργασίας Λυµάτων του ∆ήµου Ιωαννινών, κ.α.)

Επιθεωρήσεις στην περιοχή τάφρου Λαψίστας και ποταµού
Καλαµά

Η ΕΥΕΠ πραγµατοποίησε συνολικά 30 ελέγχους και επανε-
λέγχους σε 17 δραστηριότητες της περιοχής, από τις οποίες οι
8 ήταν δειγµατοληψίες επεξεργασµένων υγρών αποβλήτων και
εισηγήθηκε την επιβολή προστίµων συνολικού ύψους 180.400 ,
τα οποία και επιβλήθηκαν µε αντίστοιχες Αποφάσεις του Νο-
µάρχη Ιωαννίνων.

Η µεγαλύτερη πίεση που δέχεται ο ποταµός Καλαµάς προέρ-
χεται από τα υγρά απόβλητα σηµειακών και διάχυτων πηγών ρύ-
πανσης και ειδικότερα από τα νερά της τάφρου Λαψίστας.

Άραχθος

Ο ποταµός Άραχθος, µήκους 110 km πηγάζει από τη βόρεια
Πίνδο διαρρέει τµήµα του Ν. Ιωαννίνων και το Ν. Άρτας –από
βορρά προς νότο- και εκβάλλει στον Αµβρακικό κόλπο (περιοχή
NATURA). Σε αυτόν συµβάλλουν οι παραπόταµοι Καλαρρύτικος,
Μετσοβίτικος και Ζαγορίτικος. Οι ανθρώπινες δραστηριότητες
που αναπτύσσονται στη λεκάνη απορροής του και έχουν επι-
πτώσεις στην ποιότητα των νερών του είναι:

•Πτηνο-κτηνοτροφικές µονάδες εντατικής και εκτατικής µορ-
φής,

•Καλλιέργειες αρδευόµενες και ξηρικές,
•Εξορυκτικές δραστηριότητες (αδρανή υλικά)
•Βιοµηχανικές και βιοτεχνικές µονάδες, κυρίως αξιοποίησης

προϊόντων πρωτογενούς τοµέα παραγωγής
•Οικισµοί
Ο Άραχθος, κατά τα τελευταία χρόνια, δέχεται τις περιβαλλο-

ντικές επιπτώσεις από την κατασκευή της ΕΓΝΑΤΙΑΣ Ο∆ΟΥ.

Επισηµαίνεται ότι από το 2009 ισχύει Προεδρικό ∆ιάταγµα που
καθορίζει τα µέτρα προστασίας στα στενά του Αράχθου.

Επιθεωρήσεις στην περιοχή του ποταµού Αράχθου

Η ΕΥΕΠ πραγµατοποίησε συνολικά 8 ελέγχους σε ισάριθµες
δραστηριότητες της περιοχής, και εισηγήθηκε την επιβολή προ-
στίµων συνολικού ύψους 181.410 ευρώ.

Η µεγαλύτερη πίεση στον Άραχθο ασκείται από τις δραστη-
ριότητες του πρωτογενούς τοµέα παραγωγής που αναπτύσσο-
νται στην πεδιάδα της Άρτας.

Λούρος

Ο ποταµός Λούρος, µήκους 75 km διαρρέει το Ν. Πρέβεζας-
από βορρά προς νότο- και εκβάλλει στον Αµβρακικό κόλπο (πε-
ριοχή NATURA). Οι ανθρώπινες δραστηριότητες που
αναπτύσσονται στη λεκάνη απορροής του και έχουν επιπτώσεις
στην ποιότητα των νερών του είναι:

•Κτηνοτροφικές µονάδες εντατικής και εκτατικής µορφής,
•Ιχθυοτροφικές µονάδες (πέστροφα),
•Καλλιέργειες αρδευόµενες και ξηρικές,
•Εξορυκτικές δραστηριότητες (αδρανή υλικά)
•Βιοµηχανικές και βιοτεχνικές µονάδες, κυρίως αξιοποίησης

προϊόντων πρωτογενούς τοµέα παραγωγής
•Οικισµοί

Επιθεωρήσεις στην περιοχή του ποταµού Λούρου
Η ΕΥΕΠ πραγµατοποίησε συνολικά 8 ελέγχους σε ισάριθµες

δραστηριότητες της περιοχής, και εισηγήθηκε την επιβολή προ-
στίµων συνολικού ύψους 131.700 .

Η µεγαλύτερη πίεση στο Λούρο ασκείται από τις δραστηριό-
τητες του πρωτογενούς τοµέα παραγωγής (πεστροφοκαλλιέρ-
γειες, κτηνοτροφία) που αναπτύσσονται κατά µήκος του.

6. Υ∆ΑΤΙΚΟ ∆ΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ΑΤΤΙΚΗΣ (06)
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Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα Αττικής περιλαµβάνει σχεδόν ολό-
κληρο το Νοµό Αττικής, τα νησιά Αίγινα, Σαλαµίνα και Μακρό-
νησο, και µικρά τµήµατα της Στερεάς Ελλάδας και της
Πελοποννήσου. Η συνολική του έκταση είναι 3.207 km2.

Κύριες υδρολογικές λεκάνες
Το διαµέρισµα περιλαµβάνει τις λεκάνες των ποταµών Κηφι-

σού Αττικής, Σαρανταπόταµου και Χάραδρου, όλων των παρα-
λιακών ρεµάτων που βρίσκονται νότια των ποταµών Αερόη και
Ασωπού, καθώς και των ρεµάτων που βρίσκονται στα νησιά.
Ακόµη, στο διαµέρισµα υπάρχουν τρεις λίµνες: η τεχνητή λίµνη
του Μαραθώνα και οι φυσικές λίµνες Βουλιαγµένης και Κου-
µουνδούρου. Οι δύο τελευταίες αποτελούν φυσικές εκφορτίσεις
των υδροφορέων του Υµηττού και της νότιας Πάρνηθας αντί-
στοιχα. Καµία από τις λεκάνες αυτές δεν είναι µεγαλύτερη από
600 km2. Οι µεγαλύτερες λεκάνες απορροής του διαµερίσµατος
είναι του Αττικού Κηφισού (και Ιλισού), του Σαρανταπόταµου και
του Χάραδρου.

Ο Αττικός Κηφισός διασχίζει το λεκανοπέδιο Αττικής, και µαζί
µε τον Ιλισό εκβάλλει στο ∆έλτα Φαλήρου. Η λεκάνη απορροής
του µαζί µε τον Ιλισό ορίζεται από τα όρη Αιγάλεω, Πάρνηθα, Πε-
ντέλη και Υµηττό, και έχει έκταση 420 km2. Συγκεκριµένα, το λε-
κανοπέδιο χωρίζεται σε δύο τµήµατα από τη λοφοσειρά
Τουρκοβούνια-Στρέφη-Λυκαβηττός-Ακρόπολη-Φιλοπάππου. Το
βόρειο και δυτικό τµήµα απορρέει στον Αττικό Κηφισό µέσω πολ-
λών µικροχειµάρρων, οι κυριότεροι από τους οποίους είναι τα
ρέµατα της Χελιδονούς, του Κοκκιναρά, της Λαµπρινής και του
Χαλανδρίου. Το ανατολικό τµήµα, που ορίζεται από την παρα-
πάνω λοφοσειρά και από τον Υµηττό απορρέει στον Ιλισό. Το
υδρογραφικό δίκτυο των δύο ποταµών έχει αλλοιωθεί από τα
έργα διευθέτησης και αποχέτευσης, αλλά και από την έντονη οι-
κοδοµική δραστηριότητα των τελευταίων δεκαετιών.

Ο Σαρανταπόταµος διασχίζει την κοιλάδα της Οινόης και το
Θριάσιο Πεδίο και χύνεται στον Κόλπο της Ελευσίνας. Η λεκάνη

απορροής του ορίζεται από τα όρη Πατέρας, Κιθαιρώνας, Πά-
στρα και Πάρνηθα και έχει έκταση 310 km2. Στον κύριο κλάδο
συµβάλλουν και νερά άλλων χειµάρρων, µε µεγαλύτερο κλάδο
αυτόν που πηγάζει από τα όρη Πατέρας και Μακρό Όρος. Στη λε-
κάνη δεν υπάρχουν υδροµετρικά δεδοµένα.

Ο Χάραδρος πηγάζει από τις ανατολικές απολήξεις της Πάρ-
νηθας, διασχίζει την πεδιάδα και χύνεται στον όρµο του Μαρα-
θώνα. Η λεκάνη απορροής του ορίζεται από τα όρη Πάρνηθα και
Πεντέλη και έχει έκταση 185 km2. Το υδρογραφικό του δίκτυο
είναι πολύπλοκο, ιδιαίτερα στον άνω ρου, όπου δέχεται µεγάλο
πλήθος από χειµάρρους. Στο µέσο ρου έχει κατασκευαστεί από
το 1931 ταµιευτήρας µε σκοπό την ύδρευση της Αθήνας. Η χω-
ρητικότητα του ταµιευτήρα είναι 41 hm3, ενώ η λεκάνη απορροής
ανάντη του φράγµατος είναι 120 km2. Η µέση ετήσια εισροή από
τη λεκάνη του φράγµατος εκτιµάται σε 7.10 hm3

Κύριες περιβαλλοντικές πιέσεις
Αυτές αφορούν κύρια στην χωρίς έλεγχο και αδειοδότηση πα-

ροχέτευση βιοµηχανικών ή βιοτεχνικών αποβλήτων στους απο-
δέκτες του διαµερίσµατος. Είναι αξιοσηµείωτο ότι αυτό
συµβαίνει ακόµα και σε περιοχές εντός του αστικού ιστού της
ευρύτερης περιοχής της πρωτεύουσας (π.χ. Κηφισός).

Το πρόβληµα είναι ιδιαίτερα οξυµένο στην ευρύτερη περιοχή
του Θριάσιου Πεδίου, ενώ πρόσφατα φαινόµενα υποβάθµισης
του υδροφόρου ορίζοντα και των υπογείων υδάτων ανιχνεύτη-
καν και στην περιοχή των Μεσογείων.

Ποταµός Κηφισός
Η ΕΥΕΠ µε σκοπό την προστασία του Κηφισού ποταµού και

των παραχειµάρρων του και την αποτελεσµατική εφαρµογή του
σχετικού Π.∆/τος (ΦΕΚ 632 ∆/94), έχει πραγµατοποιήσει:

Αυτοψίες κατά µήκος του π. Κηφισού στους όµορους ∆ήµους
για τη διερεύνηση περιπτώσεων αυθαίρετων επεµβάσεων στις
παραποτάµιες περιοχές.

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΞΗ’ - 16 ΙΟΥΛΙΟΥ 2010 10471



Περισσότερους από 70 ελέγχους-επιθεωρήσεις σε δραστη-
ριότητες που βρίσκονται πλησίον του ποταµού και των ζωνών
προστασίας του. Από τις υποθέσεις αυτές έχουν βεβαιωθεί πα-
ραβάσεις σε περισσότερες από 50 και όλοι οι σχετικοί φάκελοι
έχουν διαβιβαστεί στις αρµόδιες Εισαγγελικές Αρχές, ενώ πα-

ράλληλα έχει γίνει και εισήγηση επιβολής διοικητικών κυρώσεων
(προστίµων).

7. Υ∆ΑΤΙΚΟ ∆ΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ΑΝΑΤΟΛΙΚΗΣ ΣΤΕΡΕΑΣ ΕΛΛΑ-
∆ΑΣ (07)
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Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα Ανατολικής Στερεάς Ελλάδας περι-
λαµβάνει τµήµα της Στερεάς Ελλάδας, την Εύβοια, και τα νησιά
Βόρειες Σποράδες και Σκύρος. Η συνολική του έκταση είναι 12
341 km2.

Οι κύριες υδρολογικές λεκάνες του διαµερίσµατος είναι αυτές
του:

Βοιωτικού Κηφισού
Σπερχειού
Ασωπού

Κύριες περιβαλλοντικές πιέσεις:
Υπάρχει σηµαντική υποβάθµιση του νερού (επιφανειακού και

υπόγειου) από την υφαλµύριση, τα βιοµηχανικά απόβλητα, και
τη χρήση φυτοφαρµάκων και λιπασµάτων.

Ασωπός ποταµός
Οι έλεγχοι σε βιοµηχανίες και εγκαταστάσεις στην ευρύτερη

περιοχή του Ασωπού ποταµού, ξεκίνησαν από την έναρξη λει-
τουργίας της Υπηρεσίας (1/2004). Από τον Αύγουστο του 2007,
που διαπιστώθηκε πρόβληµα έντονης ρύπανσης του υδροφόρου
ορίζοντα µε εξασθενές χρώµιο, η ΕΥΕΠ προχώρησε στις παρα-
κάτω ενέργειες:

Άµεση διερεύνηση της περιοχής για την ανεύρεση αγωγών
αποβλήτων στον ποταµό Ασωπό, δειγµατοληψίες από αγωγούς
και αποδέκτη και αναλύσεις για τον εντοπισµό του προβλήµατος
και

Πραγµατοποίηση ελέγχων από κλιµάκια της επιθεωρητών
Ε.Υ.Ε.Π. σε βιοµηχανικές δραστηριότητες της περιοχής, που θα
µπορούσαν να παράγουν υγρά απόβλητα µε χρώµιο.

Έως σήµερα διενεργήθηκαν περισσότερες από 180 επιθεω-
ρήσεις σε δραστηριότητες πέριξ του π. Ασωπού, ενώ η ΕΥΕΠ
έχει εισηγηθεί την επιβολή προστίµων συνολικού ύψους µεγα-
λύτερου από 2.500.000 ΕΥΡΩ στους παραβάτες. Ο αριθµός
αυτός αφορά µόνο στις ολοκληρωµένες υποθέσεις για τις οποίες
έχουν βεβαιωθεί παραβάσεις της κείµενης περιβαλλοντικής νο-
µοθεσίας.

Ειδικά για τον ποταµό Ασωπό, ανακοινώθηκε πρόσφατα από το
ΥΠΕΚΑ ένα πρόγραµµα που αφορά στην αντιµετώπιση της περι-
βαλλοντικής κρίσης που έχει ήδη εκδηλωθεί στην περιοχή πα-
ράλληλα µε την υιοθέτηση θεσµικών µέτρων που θα

διασφαλίζουν την αειφόρο ανάπτυξη στην περιοχή (οριοθέτηση
του ποταµού, ανάκληση Υ.Α., χωροθετήσεις κ.λ.π.)

Λίµνη Υλίκη
Σε συνέχεια σχετικής εισαγγελικής παραγγελίας, στις 26 Ιου-

νίου 2006 κλιµάκιο Επιθεωρητών Περιβάλλοντος της Ε.Υ.Ε.Π
πραγµατοποίησε έκτακτο έλεγχο τήρησης της περιβαλλοντικής
νοµοθεσίας και των περιβαλλοντικών όρων σε χώρους της Ένω-
σης Γεωργικών Συνεταιρισµών Αταλάντης, που βρίσκονται στον
οικισµό Στροβικίου Κωπαίδος του ∆ήµου Ακραιφνίας (στην Κοι-
νότητα Κάστρου Βοιωτίας).

Όπως διαπιστώθηκε κατά την αυτοψία, στους χώρους βρί-
σκονταν µεγάλες ποσότητες αγροχηµικών προϊόντων (λιπά-
σµατα, φυτοφάρµακα κ.α), διάσπαρτα και εκτεθειµένα στις
καιρικές συνθήκες. Τα υλικά, είχαν εκπλυθεί από τα βρόχινα νερά
και µέρος αυτών είχε διασκορπιστεί στο έδαφος. Ο χώρος που
ήταν τοποθετηµένα, αποστραγγίζεται µε φυσική απορροή και τα
όµβρια µε τα φερτά υλικά παροχετεύονταν µέσω των γειτονικών
εκτάσεων, στο παρακείµενο Μέλανα ποταµό που εκβάλλει στην
Υλίκη, η οποία τροφοδοτεί το υδρευτικό δίκτυο των Αθηνών. Για
τις παραβάσεις που διαπιστώθηκαν, εστάλη πράξη βεβαίωσης
παράβασης και φάκελος της υπόθεσης στον αρµόδιο Εισαγγε-
λέα, ενώ παράλληλα η ΕΥΕΠ εισηγήθηκε την επιβολή προστίµων
στους υπευθύνους, συνολικού ύψους 52.000 Ευρώ.

Ποταµός Σπερχειός
Σειρά ελέγχων έχει πραγµατοποιήσει η ΕΥΕΠ σε δραστηριό-

τητες που άµεσα ή έµµεσα χρησιµοποιούν ως αποδέκτη των
υγρών τους αποβλήτων τον Σπερχειό ποταµό. Επισηµαίνεται ότι
τα ρυπαντικά φορτία του Σπερχειού επηρεάζουν άµεσα και κα-
θοριστικά την ποιότητα των υδάτων στο Μαλιακό κόλπο.

Οι µηχανισµοί καθαρής ανάπτυξης αφορούν επενδύσεις των
βιοµηχανικά ανεπτυγµένων χώρων στις αναπτυσσόµενες για πε-
ριορισµό των εκποµπών στις χώρες αυτές. οι µειώσεις αυτές
προσµετρώνται στην επίτευξη του στόχου της ανεπτυγµένης
χώρας και άρα στην πράξη λειτουργούν αντισταθµιστικά.

Η πρόταση της Επιτροπής αναφέρεται σε 20% µείωση των
εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου στην Ευρώπη µέχρι το 2020
σε σχέση µε το ‘90, 20% αύξηση της χρήσης ΑΠΕ και 20%
εξοικονόµηση ενέργειας.
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1. Πηνειός
Ο ποταµός Πηνειός, µε µήκος 205 km και λεκάνη απορροής

έκτασης 10700 km2, πηγάζει από την Πίνδο διαρρέει τους Ν. Τρι-
κάλων και Λάρισας –από δύση προς ανατολή-και τροφοδοτείται
από τα νερά των παραποτάµων Ληθαίου, Πορταϊκού, Παµίσου,
Σοφαδίτικου, Ενιπέα, Τιταρήσιου και Ταυρωπού. Οι ανθρώπινες
δραστηριότητες που αναπτύσσονται στη λεκάνη απορροής του
και έχουν επιπτώσεις στην ποιότητα των νερών του είναι:

•Καλλιέργειες αρδευόµενες (υπεράντληση επιφανειακών και
υπόγειων νερών) και ξηρικές,

•Κτηνοτροφικές µονάδες εντατικής και εκτατικής µορφής,
•Βιοµηχανικές και βιοτεχνικές µονάδες, κυρίως αξιοποίησης

προϊόντων πρωτογενούς τοµέα παραγωγής
•Εξορυκτικές δραστηριότητες (αµµοληψίες)
•Οικισµοί
Ο Πηνειός, κατά τα τελευταία χρόνια, δέχεται τις περιβαλλο-

ντικές επιπτώσεις από την κατασκευή µεγάλων δηµόσιων έργων
(ΠΑΘΕ, ΕΡΓΟΣΕ).

Επιθεωρήσεις στην περιοχή του ποταµού Πηνειού
Η Υπηρεσίας µας πραγµατοποίησε συνολικά 22 ελέγχους σε

19 δραστηριότητες της περιοχής, και εισηγήθηκε την επιβολή
προστίµων συνολικού ύψους 409.600 .

Ο Πηνειός δέχεται πιέσεις από όλων των ειδών τις δραστη-
ριότητες που αναπτύσσονται στους Νοµούς Τρικάλων, Καρδί-
τσας και Λάρισας. Το µεγαλύτερο πρόβληµά του είναι η µεγάλη
µείωση της παροχής του, κατά τους θερινούς µήνες –ορισµένες
φορές είναι χωρίς ροή-, µε αποτέλεσµα την σηµαντική επιβά-
ρυνση της ποιότητας των νερών του.

Επιθεωρήσεις στην περιοχή του Ελασσονίτη ποταµού
Η ΕΥΕΠ έχει πραγµατοποιήσει αυτοψίες σε (τυροκοµικές κυ-

ρίως) επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται πέριξ του ποταµού
Ελασσονίτη.
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Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα ∆υτικής Μακεδονίας περιλαµβάνει το
δυτικό τµήµα του γεωγραφικού διαµερίσµατος Μακεδονίας και η
συνολική του έκταση είναι 13 441 km2. Το µεγαλύτερο µέρος του
υδατικού διαµερίσµατος βρίσκεται στην Περιφέρεια Μακεδονίας
και µικρότερα τµήµατα στις Περιφέρειες Θεσσαλίας και Ηπεί-
ρου.

Κύριες υδρολογικές λεκάνες
Οι κύριες υδρολογικές λεκάνες του διαµερίσµατος είναι αυτές

του Αλιάκµονα (8 677 km2), της κλειστής λεκάνης Πτολεµαΐδας
(2 133 km2), της λεκάνης του Αξιού στο Νοµό Φλώρινας (901 km2)
και της λεκάνης του ποταµού Αίσωνα ή Μαυρονερίου (815 km2).
Άλλες αξιόλογες λεκάνες, µε έκταση µικρότερη των 600 km2,

είναι αυτές των λιµνών Καστοριάς (περιλαµβάνεται στη λεκάνη
του Αλιάκµονα), Βεγορίτιδας, Χειµαδίτιδας και Πετρών (που πε-
ριλαµβάνονται στη λεκάνη της Πτολεµαΐδας), καθώς και οι λε-
κάνες Πρεσπών και του ποταµού Χελοποτάµου.

Κύριες πιέσεις
Οι έντονες γεωργικές και κτηνοτροφικές δραστηριότητες που

αναπτύσσονται στην περιοχή αποτελούν την κύρια πηγή ρύπαν-
σης των επιφανειακών και υπόγειων υδάτων. Επισηµαίνεται η µε-
γάλη συνεισφορά στο ρυπαντικό φορτίο της σταβλισµένης
κτηνοτροφίας και η αναγκαιότητα υποβολής των φορτίων αυτών
σε κατάλληλη επεξεργασία. Πολύ σηµαντική είναι επίσης και η
επιβάρυνση από γεωργικές δραστηριότητες
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9. Υ∆ΑΤΙΚΟ ∆ΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ∆ΥΤΙΚΗΣ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑΣ (09)



Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα Κεντρικής Μακεδονίας αποτελεί τµήµα
της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας και η συνολική του
έκταση είναι 10.390 km2. Περιλαµβάνει ολόκληρο το Νοµό Χαλ-
κιδικής, µεγάλα τµήµατα των Νοµών Θεσσαλονίκης, Κιλκίς, Ηµα-
θίας και Πέλλας, και µικρό τµήµα του Νοµού Σερρών.

Κύριες υδρολογικές λεκάνες
Οι κύριες λεκάνες του διαµερίσµατος είναι αυτές των λιµνών

Θεσσαλονίκης [Βόλβη, Λαγκαδά (Κορώνεια) και Μαυρόβου] µε
συνολική έκταση 2.161km2, του Αξιού (1.614 km2), του Λουδία
(1.409 km2) και του Γαλλικού (1.022 km2). Άλλες αξιόλογες λε-
κάνες, µε έκταση µικρότερη των 600 km2, είναι αυτές των ποτα-
µών Χαβριά, Ανθεµούντος, Ολύνθιου και της λίµνης ∆οϊράνης.

1. Αλιάκµονας
Η ΕΥΕΠ δεν έχει ασχοληθεί, µέχρι σήµερα, µε τις πηγές ρύ-

πανσης στη λεκάνη του ποταµού, µε εξαίρεση τους 5 ελέγχους
που πραγµατοποίησε σε ισάριθµες βιοµηχανίες κονσερβοποιίας
φρούτων στην περιοχή της αποστραγγιστικής τάφρου 66 (Τ66),
η οποία συµβάλλει στον Αλιάκµονα κατάντη των εν σειρά φραγ-
µάτων και εισηγήθηκε την επιβολή προστίµων συνολικού ύψους
280.000 .

Το ζήτηµα της διάθεσης υγρών αποβλήτων από τις προανα-
φερθείσες δραστηριότητες στην Τ66 µαζί µε τις παράνοµες αµ-
µοληψίες και χωµατερές στη κοίτη του Αλιάκµονα που έχουν
καταγγελθεί, θεωρούνται οι πιο σηµαντικές αιτίες υποβάθµισης
της ποιότητας των νερών του.

Λουδίας
Στο Λουδία καταλήγουν τα στραγγιστικά µεγάλου τµήµατος

της πεδιάδας Θεσσαλονίκης, στην οποία η καλλιέργεια είναι
εντατική.

Η ΕΥΕΠ πραγµατοποίησε συνολικά 4 ελέγχους σε ισάριθµες

δραστηριότητες της περιοχής και εισηγήθηκε την επιβολή
προστίµων συνολικού ύψους 66.000 .

Αξιός
Η λεκάνη απορροής του Αξιού είναι σχετικά µικρή στο ελλη-

νικό έδαφος. Η κοίτη του είναι προστατευόµενη περιοχή και από
τους µέχρι τώρα ελέγχους προκύπτει ότι δέχεται σηµαντικές πιέ-
σεις από τις αµµοληψίες.

Η ΕΥΕΠ πραγµατοποίησε συνολικά 10 ελέγχους σε ισάριθµες
δραστηριότητες της περιοχής και εισηγήθηκε την επιβολή προ-
στίµων συνολικού ύψους 116.550 .

Γαλλικός
Η δραστηριότητα της ΕΥΕΠ στον ποταµό αυτό αφορούσε βιο-

µηχανικές δραστηριότητες κοντά ή στην κοίτη του. Συνολικά έχει
πραγµατοποιήσει 5 ελέγχους και η µέχρι σήµερα ολοκλήρωση
των 3 από τις 5 υποθέσεις έχει οδηγήσει στη εισήγηση επιβολής
προστίµων συνολικού ύψους 65.000 ΕΥΡΩ.

Κύριες πιέσεις
Οι έντονες γεωργικές και κτηνοτροφικές δραστηριότητες που

αναπτύσσονται στην περιοχή αποτελούν την κύρια πηγή ρύπαν-
σης των επιφανειακών και υπόγειων υδάτων.

Επισηµαίνεται η µεγάλη συνεισφορά στο ρυπαντικό φορτίο
της σταβλισµένης κτηνοτροφίας και η αναγκαιότητα υποβολής
των φορτίων αυτών σε κατάλληλη επεξεργασία. Πολύ σηµαντική
είναι επίσης και η επιβάρυνση από γεωργικές δραστηριότητες,
κυρίως ως προς το άζωτο. Σηµαντική παράµετρο στο συνολικό
ρυπαντικό φορτίο των αποδεκτών αποτελούν και οι βιοµηχανίες
µεταποίησης / συσκευασίας αγροτικών προϊόντων που παροχε-
τεύουν τα υγρά τους απόβλητα σε αυτούς.
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10. Υ∆ΑΤΙΚΟ ∆ΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ΚΕΝΤΡΙΚΗΣ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑΣ (10)



Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα Ανατολικής Μακεδονίας ανήκει διοι-
κητικά κατά το ήµισυ περίπου στην Περιφέρεια Κεντρικής Μακε-
δονίας και κατά το υπόλοιπο ήµισυ στην Περιφέρεια Ανατολικής
Μακεδονίας-Θράκης.

Κύριες υδρολογικές λεκάνες
Η κύρια υδρολογική λεκάνη του υδατικού διαµερίσµατος είναι

εκείνη του Στρυµόνα ή, ακριβέστερα, το κατάντη τµήµα της ευ-
ρύτερης λεκάνης του Στρυµόνα, της οποίας το ανάντη τµήµα βρί-
σκεται σε βουλγαρικό έδαφος. Ο ποταµός Στρυµόνας έχει δύο
κλάδους: (α) τον κύριο κλάδο που εισέρχεται στο ελληνικό έδα-
φος από τη Βουλγαρία, και (β) τον παραπόταµο Αγγίτη. Μετά την
είσοδο στο ελληνικό έδαφος ο ποταµός συναντά τον Αγγίτη, ο
οποίος δέχεται και τα νερά της στραγγιστικής τάφρου των Τε-
ναγών των Φιλίππων. Στη συνέχεια, ο ποταµός εκβάλλει στον
Κόλπο Ορφανού ή αλλιώς Στρυµονικό Κόλπο. Εκτός από το
Στρυµόνα, στο διαµέρισµα υπάρχουν και πολλά µικρά υδατο-
ρεύµατα, κυρίως παραλιακά, από τα οποία τα σηµαντικότερα
είναι ο Μαρµαράς, που αποχετεύει τα νερά της Πιερίας Κοιλάδας

(µεταξύ Παγγαίου και Συµβόλου Όρους) και το ρέµα Νέας Καρ-
βάλης στο ανατολικό πεδινό τµήµα του διαµερίσµατος. Άξια
λόγου είναι ακόµη η ιδιόµορφη κλειστή λεκάνη Οχυρού στα βό-
ρεια του διαµερίσµατος. Στο υδατικό διαµέρισµα σχηµατίζονται
επίσης οι µικρές φυσικές λίµνες των Μαγγάνων και της Χρυσού-
πολης, ενώ σηµαντικό ρόλο έχει η τεχνητή λίµνη Κερκίνη στον
άνω ρου του Στρυµόνα, η οποία έχει κατασκευαστεί µε κύριο
στόχο την ανάσχεση των πληµµυρών του ποταµού και σήµερα
αποτελεί έναν από τους σηµαντικότερους υγρότοπους της
χώρας.

Στρυµόνας
Η ΕΥΕΠ έχει πραγµατοποιήσει περιβαλλοντικές επιθεωρήσεις

σε δύο βιοµηχανίες τροφίµων (γάλακτος και κονσερβοποιείο)
όπως επίσης και σε µία εγκατάσταση επεξεργασίας ατικών λυ-
µάτων. Σε µία περίπτωση έχει γίνει εισήγηση επιβολής προστί-
µου ενώ για τις άλλες δύο η διαδικασία του ελέγχου βρίσκεται σε
εξέλιξη.
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11. Υ∆ΑΤΙΚΟ ∆ΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ΑΝΑΤΟΛΙΚΗΣ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑΣ (11)



12. Υ∆ΑΤΙΚΟ ∆ΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ΘΡΑΚΗΣ (12)

Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα Θράκης έχει έκταση 11 177 km2, από
τα οποία τα 557 km2 ανήκουν στα νησιά Θάσο και Σαµοθράκη. Το
διαµέρισµα αποτελεί τµήµα της Περιφέρειας Ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης. Περιλαµβάνει τους Νοµούς Έβρου, Ροδό-
πης, Ξάνθης, και µεγάλο µέρος των Νοµών Καβάλας και ∆ράµας.

Κύριες υδρολογικές λεκάνες
Οι κύριες υδρολογικές λεκάνες του διαµερίσµατος είναι οι λε-

κάνες του Έβρου, Νέστου, Φιλιουρή και Ξηρορέµατος (Κοµψά-
του).

Κύριες πιέσεις
Η γεωργία και η σταβλισµένη κτηνοτροφία αποτελούν τις βα-

σικές πιέσεις των υδροφορέων της περιφέρειας, συνεπικουρού-
µενες από την βιοµηχανία, την ελεύθερη κτηνοτροφία και τα
αστικά λύµατα.
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12. Υ∆ΑΤΙΚΟ ∆ΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ΘΡΑΚΗΣ (12)



Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα Κρήτης είναι το νοτιότερο διαµέρισµα
της χώρας και αποτελείται από την οµώνυµη µεγαλόνησο µαζί
µε τα µικρά νησιά που βρίσκονται γύρω από αυτήν, µε κυριότερα
τη Γαύδο και το ∆ία. Περιλαµβάνει τους Νοµούς Χανίων, Ρεθύ-
µνης, Ηρακλείου και Λασιθίου. Η συνολική έκτασή του είναι 8 336
km2.

Κύριες πιέσεις
Κύρια πηγή ρύπανσης των επιφανειακών υδάτων αποτελούν

οι εντατικές καλλιέργειες που λαµβάνουν χώρα στα πεδινά του
νοµού. Σε κάποιες περιπτώσεις στην ρύπανση των επιφανειακών
υδάτων συντελούν και απορροές αστικών αποβλήτων. Η ελεύ-

θερη και σταβλισµένη κτηνοτροφία, όπως επίσης και η βιοµηχα-
νία, θεωρούνται ως σηµειακές και διάσπαρτες πηγές ρύπανσης.

Η ΕΥΕΠ έχει πραγµατοποιήσει µεγάλο αριθµό αυτοψιών στην
Κρήτη, σε τοµείς δραστηριότητας που είχαν επίδραση στην ποι-
ότητα του υδατικού συστήµατος των γειτονικών περιοχών, µε έµ-
φαση σε ιδιαίτερα ρυπογόνες µονάδες.

Γιόφυρος ποταµός
Η ΕΥΕΠ έχει πραγµατοποιήσει αυτοψίες σε δραστηριότητες

ευρισκόµενες στην περιοχή του ποταµού Γιόφυρου.

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΞΗ’ - 16 ΙΟΥΛΙΟΥ 2010 10479

13 Υ∆ΑΤΙΚΟ ∆ΙΑΜΕΡΙΣΜΑ ΚΡΗΤΗΣ (13)



Το Υδατικό ∆ιαµέρισµα Νήσων Αιγαίου περιλαµβάνει τα νη-
σιωτικά συγκροτήµατα των Νοµών Κυκλάδων, ∆ωδεκανήσου, Λέ-
σβου, Σάµου και Χίου. Απαρτίζεται δηλαδή από όλα τα νησιά των
Περιφερειών Βόρειου και Νότιου Αιγαίου, εκτός από τη Μακρό-
νησο και τα Κύθηρα. Η συνολική έκτασή του ανέρχεται σε 9.104
km2. Ιδιαίτερο χαρακτηριστικό του είναι ο διαµελισµός της έκτα-
σής του σε πολλές µικρότερες αυτοτελείς ενότητες, τα νησιά. Η
ιδιαιτερότητα αυτή επιβάλλει την προσέγγιση του διαµερίσµα-
τος ανά νησί, η συνολική έκταση του οποίου λαµβάνεται ως µια
υδρολογική-υδρογεωλογική ενότητα.

Κύριες πιέσεις
Η σταβλισµένη και ελεύθερη κτηνοτροφία, η βιοµηχανία και η

γεωργία αποτελούν τις κύριες πηγές ρυπαντικών φορτίων στα
υδάτινα συστήµατα του διαµερίσµατος (στις περισσότερες των
περιπτώσεων µε διάσπαρτη µορφή)

Η ΕΥΕΠ έχει πραγµατοποιήσει µεγάλο αριθµό αυτοψιών σε
εγκαταστάσεις και δραστηριότητες που λειτουργούν εντός του
υδατικού διαµερίσµατος.

Ε.3 Κατάσταση παράκτιων υγροτόπων

1.Στο πλαίσιο του προγράµµατος του WWF Ελλάς «Προστασία
των νησιωτικών υγροτόπων της Ελλάδας» έχουν καταγραφεί
πάνω από 800 υγρότοποι στα νησιά του Αιγαίου και του Ιονίου.

2.Οι νησιωτικοί υγρότοποι λόγω της µεγάλης διασποράς και

της µικρής έκτασής τους είναι ιδιαίτερα ευάλωτοι σε επεµβάσεις
(επεκτάσεις καλλιεργειών, αποστραγγίσεις, εκχερσώσεις, µπα-
ζώµατα, ρύπανση, δόµηση, διανοίξεις δρόµων).

3.Περισσότεροι από 30 υγρότοποι έχουν καταστραφεί τα τε-
λευταία 30 χρόνια ενώ το 50% είναι κρίσιµα υποβαθµισµένοι.

4.Εντοπίζεται σηµαντική αδυναµία του υφιστάµενου νοµικού
καθεστώτος σε ότι αφορά στην αναγνώριση, οριοθέτηση, προ-
στασία των µικρών υγροτόπων και στη ρύθµιση των ανθρωπίνων
δραστηριοτήτων εντός των ορίων τους. Σχεδόν το 60% των
υγροτόπων που έχει καταγράψει το WWF δεν εµπίπτει σε κατη-
γορία προστασίας.

5.Καταγράφεται περιβαλλοντικό έλλειµµα στην πολεοδοµική
νοµοθεσία καθώς κατά την έκδοση οικοδοµικής άδειας σε πε-
ριοχή εκτός σχεδίου δεν εξετάζονται περιβαλλοντικές παράµε-
τροι που να σχετίζονται συγκεκριµένα µε τους υγροτόπους, αλλά
και συνολικά η πολεοδοµική νοµοθεσία δεν προβλέπει ειδικές
ρυθµίσεις για υγροτόπους που να αποκλείουν τη δόµηση εντός
των ορίων τους.

6. Σε περιπτώσεις που διαπιστώνεται περιβαλλοντική υποβάθ-
µιση, η επιβολή προστίµων συχνά είτε δε συνοδεύεται από υπο-
χρέωση αποκατάστασης είτε τα έργα αποκατάστασης
στερούνται σωστού σχεδιασµού και παρακολούθησης.

Ε.4 Ποιότητα λιµνών στην Ελλάδα
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1. Σύµφωνα µε το άρθρο 5 της Οδηγίας 2000/60, έχουν ορι-
στεί 50 λίµνες σηµαντικού µεγέθους στην Ελλάδα (σηµειώνεται
ότι η Οδηγία θέτει ένα κατώτερο όριο µεγέθους κάτω από το
οποίο δεν είναι υποχρεωµένη καµία χώρα να ορίσει υδάτινα σώ-
µατα).

2. Από τις 50 λίµνες, οι 24 είναι φυσικές και οι 26 τεχνητές. Στο
δίκτυο NATURA 2000, έχουν ενταχθεί 26 λίµνες.

3. Η κατανοµή των λιµνών είναι άνιση, µε τα υδατικά διαµερί-
σµατα της ∆υτικής Στερεάς Ελλάδος και της ∆υτικής Μακεδο-
νίας να περιλαµβάνουν το µεγαλύτερο αριθµό λιµνών και τα
υδατικά διαµερίσµατα των νήσων Αιγαίου και της Ανατολικής Πε-
λοποννήσου να µην έχουν καµία σηµαντική σε µέγεθος λίµνη
στην επικράτεια τους.
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4. Σε ότι αφορά στην ταξινόµηση της οικολογικής κατάστασης
των λιµνών (µε βάση το βιολογικό ποιοτικό στοιχείο του φυτο-
πλαγκτόν), προκύπτει ότι για 32 λίµνες η κατάσταση είναι άγνω-

στη, ενώ από τις υπόλοιπες 18 λίµνες, οι 16 ευρίσκονται σε µέ-
τρια, ελλιπή ή κακή κατάσταση.



6. Λίµνες µε ευαισθησία ως προς τον ευτροφισµό είναι οι: Βε-
γορίτιδα, Βιστωνίδα, Βόλβη, ∆οιράνη, Ζάζαρη, Καστοριάς, Λα-
γκαδά, Λυσιµαχία, Κερκίνη, Παµβώτιδα, Παραλίµνη, Πετρών,
Υλίκη και Χειµαδίτιδα.

7. Ως γενική διαπίστωση ισχύει ότι οι ορεινές τεχνητές λίµνες
της ∆ΕΗ και οι λίµνες που χρησιµοποιούνται για πόσιµο νερό,
είναι γενικότερα σε καλύτερη κατάσταση από ότι οι πεδινές φυ-
σικές λίµνες οι οποίες δέχονται µεγάλες πιέσεις.

8. Οι πιέσεις στις λίµνες προέρχονται από τη γεωργία (υπερά-
ντληση, αλόγιστη χρήση λιπασµάτων), από τις αλλαγές χρήσης
γης στη λεκάνη απορροής των υγροτόπων και των λιµνών, από
τη διάθεση ανεπεξέργαστων λυµάτων, κ.α.

Ε.5 Η προστασία των ελληνικών λιµνών από την σκοπιά των
φορέων ∆ιαχείρισης

1. Οι Φορείς ∆ιαχείρισης έχουν λειτουργήσει, παρά τις ελλεί-
ψεις τους, ως θύλακες προστασίας και ανάδειξης προστατευό-
µενων περιοχών.

2.Αν και οι Φορείς ∆ιαχείρισης θεσµοθετήθηκαν για την προ-
στασία και ανάδειξη προστατευόµενων περιοχών, το θεσµικό
πλαίσιο που τους διέπει καθιστά δυσχερή την εφαρµογή των
αναγκαίων µέτρων και πολιτικών.

3. Οι βασικές πιέσεις που καταγράφονται αφορούν σε κατα-
πατηµένες εκτάσεις (που έχουν µετατραπεί σε οικισµούς ή καλ-
λιεργούµενες), στη δηµιουργία χωµατερών, στη µη τήρηση των
εγκεκριµένων περιβαλλοντικών όρων από επιχειρήσεις και ιδιώ-

τες, στις παράνοµες αµµοληψίες, στην παράνοµη αλιεία, στις επι-
χωµατώσεις υγροτοπικών εκτάσεων, κ.α.

4. Καταγράφεται συχνά ανοχή στη λήψη των αναγκαίων µέ-
τρων για παραβατικές συµπεριφορές ιδιωτών ή και τοπικών φο-
ρέων, µε αποτέλεσµα να παγιώνονται πιέσεις στο φυσικό
περιβάλλον.

5. Η συνεργασία µε τις τοπικές κοινωνίες είναι συχνά προβλη-
µατική, ενώ όπου επιτυγχάνεται βοηθά σηµαντικά στην προστα-
σία και την ανάδειξη της προστατευόµενης περιοχής.

6. Στο πλαίσιο εφαρµογής του Σχεδίου ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ πρέπει
να αναθεωρηθούν οι σχέσεις συνεργασίας µεταξύ των νέων
∆ήµων και των κατά περίπτωση Φορέων ∆ιαχείρισης µε κατεύ-
θυνση την ισχυροποίηση του ρόλου των Φ.∆. στη λήψη τοπικών
αποφάσεων.

7. Για ορισµένους Φορείς ∆ιαχείρισης απαιτείται ενίσχυση της
στελέχωσης τους µε επιστηµονικό και διοικητικό προσωπικό. Σε
ότι αφορά στις πιστώσεις που διατίθενται για τη λειτουργία τους
έχουν κατατεθεί τεχνικά δελτία προς χρηµατοδότηση από το
ΕΣΠΑ. Είναι αναγκαίο η χρηµατοδότηση αυτή να µην εξαντλεί-
ται στις δαπάνες λειτουργίας των Φ.∆. αλλά να δίνει τη δυνατό-
τητα και για την κατάρτιση και εφαρµογή των αναγκαίων
∆ιαχειριστικών Σχεδίων.

8. Συχνά καταγράφεται αδυναµία των Φ.∆. να παρακολουθούν
και να αξιολογούν την εφαρµογή των κανονιστικών όρων και πε-
ριορισµών που επιβάλλονται από την ΚΥΑ 6919/2004 και τους κα-
νονισµούς διοίκησης και λειτουργίας. Το ίδιο ισχύει και σε ότι
αφορά στην παροχή γνωµοδοτήσεων πριν την έκδοση της Προ-
καταρκτικής Περιβαλλοντικής Εκτίµησης και Αξιολόγησης αλλά
και την έγκριση Περιβαλλοντικών Ορων των έργων και δραστη-
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5. Η οικολογική κατάσταση των 50 λιµνών αποτυπώνεται στον
Πίνακα



ριοτήτων που υλοποιούνται στην περιοχή ευθύνης τους.
ΣΤ. Εξειδικευµένα πορίσµατα
Η Υποεπιτροπή Υδατικών Πόρων πραγµατοποίησε δύο επι-

σκέψεις: α) στην περιοχή της λίµνης Λάδωνα Αρκαδίας και β)
στον ποταµό Πηνειό Θεσσαλίας.

Αναλυτικά πορίσµατα για τις επισκέψεις ακολουθούν ως Συ-
νηµµένα Α και Β.

Ζ. Προτάσεις
Η βελτίωση του υδατικού ισοζυγίου στα υδατικά διαµερίσµατα

της χώρας είναι δυνατή µε πέντε (5) τουλάχιστον τρόπους: τον τε-
χνητό εµπλουτισµό του υδροφόρου ορίζοντα, την ανάπτυξη των
τοπικών (επιφανειακών κυρίως) υδατικών πόρων µέσω έργων πε-
δινής και ορεινής υδρονοµίας, την εξοικονόµηση νερού µέσω δια-
χείρισης της ζήτησης, την ανάκτηση και επαναχρησιµοποίηση
υγρών αποβλήτων ή νερού χαµηλότερης ποιότητας και τη µετα-
φορά νερού από το ίδιο ή από άλλα υδατικά διαµερίσµατα. Ειδι-
κότερα, για µικρής κλίµακας ανάπτυξη µε σκοπό την υδρευτική
χρήση (στα άνυδρα νησιά) η αφαλάτωση υφάλµυρου ή και αλµυ-
ρού νερού, αποτελεί µια επιπρόσθετη δυνατότητα. Καµιά από τις
παραπάνω λύσεις δεν πρέπει να αποκλειστεί κατ’ αρχήν, ενώ η
επιλογή της τελικής λύσης θα πρέπει να βασίζεται σε οικονοµικά,
κοινωνικά και πρωτίστως περιβαλλοντικά κριτήρια.

Επιφανειακά – υπόγεια ύδατα

1. Με γνώµονα την κακή ή ελλειµµατική κατάσταση των υπο-
γείων υδάτων, προτείνεται η αξιοποίηση των επιφανειακών υδα-
τικών πόρων µε την κατασκευή έργων (µικρής και µεσαίας
κλίµακας) πεδινής και ορεινής υδρονοµίας. Τα έργα αυτά θα επι-
τρέψουν την κάλυψη των υδατικών αναγκών των ελλειµµατικών
περιοχών της χώρας και τη µερική επαναφορά των υπόγειων
υδατικών πόρων σε ανεκτή κατάσταση. Η αποσαφήνιση της κλί-
µακας των έργων αυτών παραµένει κρίσιµο ζητούµενο.

2. Στα πλαίσια αυτά προτείνεται η στενή συνεργασία µεταξύ
ΥΠΕΚΑ και Υπ. Αγροτικής Ανάπτυξης σε ότι αφορά στην κατάρ-
τιση του καταλόγου των έργων υδρονοµίας που θα δροµολογη-
θούν στο πλαίσιο του Προγράµµατος Αλ. Μπαλτατζής. Για την
κατάρτιση του καταλόγου θα πρέπει να ληφθούν υπόψη, µεταξύ
άλλων, η ποιότητα και ποσότητα των υδατικών πόρων ανά υδα-
τικό διαµέρισµα, η κλιµατική αλλαγή και οι χωρικές επιπτώσεις
που παρατηρούνται ή προβλέπονται, η εξέλιξη της αγροτικής οι-
κονοµίας σε συνάρτηση µε την ΚΑΠ, κ.α.

3. Σε ότι αφορά στην προστασία των υπογείων υδάτων προ-
τείνεται:

α) Η διακοπή ή η ουσιαστική µείωση των αντλήσεων υπόγειου
νερού µε αντίστοιχη εξοικονόµηση νερού για άρδευση και εξέ-
ταση της δυνατότητας µετατροπής αρδευόµενων εκτάσεων σε
ξηρικές,

β) Η εφαρµογή µέτρων µείωσης των σηµειακών (π.χ. βόθροι),
αλλά και διάχυτων, γεωργικής κυρίως προέλευσης, πηγών ρύ-
πανσης (φυτοφάρµακα, νιτρικά) µε υιοθέτηση µεταξύ άλλων
ορθών γεωργικών πρακτικών,

γ) Η υποκατάσταση των υπόγειων νερών µε επιφανειακά, µέσω
της κατασκευής έργων ταµίευσης επιφανειακών νερών και µε-
θόδων ανάκτησης και επαναχρησιµοποίησης επεξεργασµένων
υγρών αποβλήτων,

δ) Ο τεχνητός εµπλουτισµός των υδροφορέων.

4. Απαιτείται η οργάνωση κοινών διακρατικών προγραµµάτων
παρακολούθησης της ποσότητας και ποιότητας των διακρατικών
υδατικών πόρων καθώς και η πύκνωση των µετρήσεων µε στόχο
την αύξηση της αξιοπιστίας της σχετικής πληροφορίας.

Ποιοτική κατάσταση

5. Η ποιοτική κατάσταση των υδατικών πόρων θα πρέπει να
επαναξιολογηθεί στα πλαίσια της Οδηγίας 2000/60/ΕΚ, ώστε

πέρα από τις κλασικές φυσικοχηµικές παραµέτρους να διερευ-
νηθεί η οικολογική κατάστασης των επιφανειακών και υπογείων
υδάτων ως προς βιολογικές παραµέτρους και τις ουσίες προτε-
ραιότητας.

6.Η αξιολόγηση της ποιοτικής κατάστασης θα πρέπει να υπο-
στηριχθεί από ένα ενιαίο και πυκνό δίκτυο παρακολούθησης που
θα λειτουργεί υπό την αιγίδα του ΥΠΕΚΑ. Στο δίκτυο αυτό θα
συνδέονται επιµέρους δίκτυα που λειτουργούν σε τοπική κλίµακα
ή δίκτυα/µετρητικοί σταθµοί που ενεργοποιούνται για περιορι-
σµένο χρονικό διάστηµα στα πλαίσια ερευνητικών προγραµµά-
των. Η ορθολογική λειτουργία ενός τέτοιου δικτύου επιβάλλει
την τυποποίηση των µεθοδολογιών λήψης και επεξεργασίας των
µετρήσεων, την αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών (τηλεµετρία,
τηλεπισκόπηση), τη διοικητική αναδιάρθρωση της στελέχωσης
των υδρολογικών υπηρεσιών των διαφόρων φορέων και την εκ-
παίδευση του προσωπικού τους, ειδικότερα αυτού των χαµηλό-
τερων βαθµίδων (παρατηρητές, υδροµετρητές).

7.Για τη διατήρηση αλλά και αναβάθµιση της ποιότητας των
υδάτων είναι απαραίτητη η λήψη µέτρων για τον έλεγχο της ρύ-
πανσης των νερών στην πηγή (αστικά και βιοµηχανικά από-
βλητα). Προτείνεται:

α) η ενίσχυση των περιβαλλοντικών ελέγχων από την ΕΥΕΠ,
β) η διατήρηση µητρώου περιβαλλοντικών παραβάσεων µε

ανάρτηση τους στο διαδίκτυο,
γ) η µείωση του φορολογικού βάρους των φορέων της µετα-

ποίησης που εκσυγχρονίζουν τις περιβαλλοντικές υποδοµές τους
(διαχείριση λυµάτων και απορριµµάτων) και περιορίζουν το πε-
ριβαλλοντικό τους αποτύπωµα,

δ) η υποχρεωτική συνάρτηση αναπτυξιακών επιδοτήσεων µε
την υιοθέτηση τεχνολογιών και τεχνικών για τη µείωση της ρύ-
πανσης στην πηγή.

ε) η ασφάλιση των φορέων έναντι του κινδύνου περιβαλλοντι-
κής ζηµίας.

8.Για τη µείωση της ρύπανσης των υπόγειων νερών λόγω της
παρουσίας υψηλών συγκεντρώσεων νιτρικών, προτείνεται η συ-
στηµατική εφαρµογή και επέκταση των ήδη υιοθετηµένων κανό-
νων ορθής γεωργικής πρακτικής κυρίως στις περιοχές που είναι
ευπρόσβλητες από τη νιτρορρύπανση. Προτείνεται η συνέχιση
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης των προγραµµάτων
αντιµετώπισης της νιτρορρύπανσης.

9. Για την εφαρµογή της Οδηγίας για την Περιβαλλοντική Ευ-
θύνη, είναι αναγκαία η κατάρτιση µελετών υποβάθρου για την
κατάσταση των επιφανειακών και υπογείων υδάτων για το σύ-
νολο της επικράτειας. Οι µελέτες αυτές θα επιτρέψουν τη σύ-
γκριση της κατάστασης κάθε υδατικού αποδέκτη πριν και µετά
ανθρωπογενή επέµβαση.

10. Για την προστασία των ποταµών και λιµνών προτείνεται η
οριοθέτηση τους κατά απόλυτη προτεραιότητα και σε 2η φάση ο
καθορισµός ζώνης άµεσης προστασίας, η οποία δεν πρέπει να
είναι µικρότερη από τα 100m πλάτος. Προτείνονται επίσης η
παύση υδροληψίας µε απευθείας άντληση παρά µόνο από προ-
καθορισµένα και εγκεκριµένα σηµεία άντλησης, η δηµιουργία
υποχρεωτικά στεγανών βόθρων ή δικτύου αποχέτευσης ή και µε-
ταφοράς σε βιολογικούς καθαρισµούς των αστικών αποβλήτων
χωριών ή και µικρών πόλεων, έτσι ώστε να καταργηθούν οι απορ-
ροφητικοί βόθροι τουλάχιστον στους οικισµούς που άπτονται του
ποταµού/λίµνης ή βρίσκονται σε απόσταση µικρότερη από τα
500m από αυτόν και την απαγόρευση διάτρησης γεωτρήσεων σε
απόσταση τουλάχιστον 200m από τον ποταµό/λίµνη µε παράλ-
ληλη πρόβλεψη για τη στεγάνωση των αδειοδοτηµένων αρδευ-
τικών γεωτρήσεων.

11. Προτείνεται ο άµεσος καθορισµός Ποιοτικών Περιβαλλο-
ντικών Προτύπων και Οριακών Τιµών Εκποµπών (σε όρους Ετή-
σιας Μέσης Συγκέντρωσης (ΕΜΣ – ΠΠΠ) και Μέγιστης
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Επιτρεπόµενης Συγκέντρωσης (ΜΕΣ – ΠΠΠ) των υγρών βιοµη-
χανικών αποβλήτων, βιοµηχανικών και άλλων δραστηριοτήτων,
που βρίσκονται εντός της λεκάνης των ποταµών κατ’ αντιστοιχία
της περίπτωσης του Ασωπού ποταµού.

Ποσοτική κατάσταση – Ζήτηση/Χρήση

12. Προτείνεται η υιοθέτηση µέτρων για την εξοικονόµηση
νερού, τόσο για την υδρευτική όσο κυρίως για την αρδευτική
χρήση. Για παράδειγµα στα συστήµατα επιφανειακής άρδευσης,
οι απώλειες νερού θα µπορούσαν να µειωθούν µε τη χρήση κλει-
στών δικτύων καταιωνισµού και µε στάγδην άρδευση.

13. Προτείνεται η ενίσχυση της χρήσης µη συµβατικών υδατι-
κών πόρων (επαναχρησιµοποίηση λυµάτων ή χρήση όµβριων,
υφάλµυρων κ.λπ. νερών). Απαραίτητες προϋποθέσεις αποτελούν
η οικονοµική ενίσχυση τέτοιων δράσεων (λ.χ. µέσω του αναπτυ-
ξιακού νόµου) και η θέσπιση κατάλληλου νοµοθετικού πλαισίου.

14. Προτείνεται η δυνατότητα µεταφοράς νερού µέσα στην
ίδια υδατική λεκάνη αλλά και από µία υδατική λεκάνη σε άλλη, µε
στόχο την αποκατάσταση ελλειµµατικών υδατικών ισοζυγίων.
Ήδη υπάρχουν τέτοια έργα, όπως τα έργα ύδρευσης της Αθήνας
και της Θεσσαλονίκης, κλπ., που έχουν αποδώσει πολλαπλά
οφέλη. Τέτοιου είδους έργα πρέπει να τεκµηριώνονται έναντι
άλλων εναλλακτικών λύσεων και να συνοδεύονται από α) αναλυ-
τική εκτίµηση των περιβαλλοντικών επιπτώσεων µε τους όρους
και τις προϋποθέσεις που προβλέπονται στην Οδηγία 2000/60/ΕΚ
και β) αντισταθµιστικά οφέλη όπου και αν απαιτούνται.

15. Προτείνεται η συνάρτηση των Ρυθµιστικών
Σχεδίων/ΣΧΟΑΠ/ΖΟΕ µε το υδατικό δυναµικό κάθε περιοχής.

16. Προτείνεται η αναθεώρηση των Ειδικών Χωροταξικών Σχε-
δίων για τον Τουρισµό και τις ΑΠΕ µε βάση αλλαγές στην τρέ-
χουσα και µελλοντικώς εκτιµώµενη διαθεσιµότητα υδατικών
πόρων για ύδρευση και άρδευση, όπως προκύπτουν από την κλι-
µατική αλλαγή.

17. Σε όλες τις περιπτώσεις φραγµάτων προτείνεται να επα-
νεξεταστούν οι όροι λειτουργίας τους µε αναφορά στις κατάντη
φυσικές (καθεστώς ροής, φερτά) και οικολογικές συνθήκες.

Παράκτιοι υγρότοποι

18. Προτείνεται η ενίσχυση του υφιστάµενου νοµικού πλαισίου
για την αναγνώριση, οριοθέτηση και προστασία των µικρών
υγροτόπων και για τη ρύθµιση των ανθρωπίνων δραστηριοτήτων
εντός των ορίων τους.

19. Προτείνεται η αλλαγή της πολεοδοµικής νοµοθεσίας ώστε
να αποκλείεται η οικιστική ανάπτυξη εντός των ορίων των υγρο-
τόπων αλλά και να προβλέπεται κατά τη διαδικασία της έκδοσης
οικοδοµικής άδειας, η εξέταση των επιπτώσεων στον υγρότοπο
από κάθε είδους κατασκευή.

20. Σε περιπτώσεις που διαπιστώνεται περιβαλλοντική υπο-
βάθµιση, η επιβολή προστίµων κρίνεται σκόπιµο να συνοδεύεται
από την υποχρέωση αποκατάστασης, στο πνεύµα της Οδηγίας
της Ε.Ε. για την περιβαλλοντική ευθύνη.

Νερό και γεωργία

21. Προτείνεται η κοστολόγηση και στη συνέχεια τιµολόγηση
του νερού άρδευσης, όπως προβλέπεται και στην Οδηγία
2000/60/ΕΚ, µε βάση όµως κοινωνικά και αναπτυξιακά κριτήρια
και µε γνώµονα την παρούσα οικονοµική κατάσταση, τις πιέσεις
στο αγροτικό εισόδηµα, την αναθεώρηση της ΚΑΠ και την κλι-
µατική αλλαγή. Σε κάθε περίπτωση χρειάζεται να στραφούµε σε
ένα µοντέλο γεωργίας περισσότερο ήπιο, µε περιορισµό της κα-
τανάλωσης των υδατικών πόρων και της χρησιµοποίησης φυτο-

φαρµάκων και λιπασµάτων.

Νερό και αστικό περιβάλλον

22. Προτείνεται να αξιολογηθεί η θεσµοθέτηση ειδικής µελέ-
της διαχείρισης των αστικών οµβρίων σε κλίµακα µεµονωµένης
οικοδοµής ώστε να διασφαλίζεται ότι η κατασκευή της οικοδοµής
δεν θα επιδεινώσει το φυσικό καθεστώς της απορροής οµβρίων,
τόσο ως προς την ποσότητα όσο και ως προς το χρόνο απορ-
ροής. Τεχνικά µέσα για την εξασφάλιση αυτών των στόχων µπο-
ρεί να είναι η απαγόρευση δηµιουργίας αδιαπέρατων επιφανειών
(π.χ. πλακοστρώσεων) στους ακάλυπτους χώρους και παράλ-
ληλα η κατασκευή δεξαµενών ανάσχεσης οµβρίων ή και συλλο-
γής οµβρίων.

Νερό και ενέργεια

23. Προτείνεται η ενίσχυση των ήπιων υδροηλεκτρικών έργων
για προσωρινή αποθήκευση ενέργειας. Με τον τρόπο αυτό στη-
ρίζεται το ενεργειακό σύστηµα της χώρας, ιδιαίτερα σε µία πε-
ρίοδο αυξηµένης ενσωµάτωσης των εναλλακτικών ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας στο ενεργειακό ισοζύγιο της χώρας.

Νερό και έρευνα

24. Προτείνεται η ενίσχυση της έρευνας για τους υδατικούς
πόρους, τουλάχιστον στους τοµείς της ποιότητας των υδάτων,
της επίπτωσης της κλιµατικής αλλαγής στα υδατικά διαµερί-
σµατα της χώρας, των τεχνολογιών εξοικονόµισης νερού, κ.α.

Με βάση τα παραπάνω, η Υποεπιτροπή Υδατικών Πόρων της
Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Περιβάλλοντος της Βουλής των
Ελλήνων:

αναγνωρίζει τις ενέργειες του ΥΠΕΚΑ για την υλοποίηση της
Οδηγίας 2000/60/ΕΚ και καλεί για περαιτέρω επίσπευση των δια-
δικασιών (καταγραφή πιέσεων και ανάλυση επιπτώσεων, οικονο-
µική ανάλυση χρήσεων, µητρώο προστατευόµενων περιοχών,
σύνταξη προγραµµάτων παρακολούθησης, προώθηση διαδικα-
σιών διαβούλευσης σύνταξη προγραµµάτων διαχείρισης, τελικός
καθορισµός των κύριων λεκανών απορροής και των υδατικών δια-
µερισµάτων της χώρας) που θα οδηγήσουν στην πλήρη εφαρµογή
των µέτρων για την προστασία της ποιότητας και ποσότητας των
υδατικών πόρων της χώρας,

καλεί τα συναρµόδια Υπουργεία να ενισχύσουν µε ανθρώπινο
δυναµικό και τις αναγκαίες πιστώσεις, κατά προτεραιότητα, την Ει-
δική Υπηρεσία Επιθεωρητών Περιβάλλοντος και τους Φορείς ∆ια-
χείρισης Προστατευόµενων Περιοχών,

καλεί το Υπουργείο Οικονοµίας να εντάξει στον αναπτυξιακό
νόµο ειδικά µέτρα για την ενσωµάτωση σε παραγωγικές επενδύ-
σεις τεχνολογιών/τεχνικών προστασίας και εξοικονόµισης των
υδατικών πόρων,

καλεί το Υπουργείο Οικονοµικών να επεκτείνει, στα πλαίσια των
διαµορφούµενων δηµοσιονοµικών περιθωρίων, τις ρυθµίσεις του
ν. …/10 για φορολογικές ελαφρύνσεις σε επενδύσεις που µειώ-
νουν το περιβαλλοντικό αποτύπωµα, και σε επενδύσεις που προ-
στατεύουν την ποιότητα και την ποσότητα των υδατικών πόρων,

καλεί το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης να ενισχύσει τα προ-
γράµµατα αντιµετώπισης της νιτρορύπανσης (Οδηγία 91/676/ΕΚ)
και να σχεδιάσει, σε συνεργασία µε το ΥΠΕΚΑ, ένα χωροταξικά
ισόρροπο πρόγραµµα κατασκευής έργων πεδινής και ορεινής
υδρονοµίας,

καλεί το Υπουργείο Εσωτερικών να προτάξει το θέµα της δια-
χείρισης των υδατικών πόρων στο πρώτο διάστηµα εφαρµογής
του Σχεδίου ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ,
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καλεί τα Υπουργεία ΠΕΚΑ και Αγροτικής Ανάπτυξης να δροµο-
λογήσουν δράσεις επανόρθωσης της περιβαλλοντικής ζηµιάς που
έχει υποστεί το υδατικό σύστηµα της χώρας, σε περιοχές εντατι-
κής γεωργίας ή καταγραφής υψηλής ρύπανσης επιφανειακών και
υπογείων υδάτων, όπως η περιοχή Ασωπού-Οινοφύτων, κ.α.

Τέλος η Υποεπιτροπή Υδατικών Πόρων:

Αναθέτει στον Πρόεδρό της να υποβάλλει ως εισήγηση το
παρόν Πόρισµα στην Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Περιβάλλοντος της
Βουλής των Ελλήνων µε την παράκληση να διαβιβασθεί, αφού
εγκριθεί, στον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, στους Προέ-
δρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και στα µέλη της Βουλής
των Ελλήνων και να αναρτηθεί στο δικτυακό τόπο της Βουλής.

Αναθέτει στον Πρόεδρο της να παρουσιάσει το παρόν πόρι-
σµα στους Υπουργούς ΠΕΚΑ, Υποδοµών, Οικονοµίας, Οικονοµι-
κών, Αγροτικής Ανάπτυξης και Εσωτερικών, αλλά και να
αποστείλει το Πόρισµα σε κάθε φορέα που αναπτύσσει πολιτική,
επιστηµονική ή κοινωνική δραστηριότητα σε θέµατα φυσικού πε-
ριβάλλοντος και τοπικής ανάπτυξης.

Η. Πηγές – αναφορές:

Ν. Σκουλικίδης, Α. Οικονόµου και Μ. Στουµπούδη, Προκαταρ-
κτική Κατάσταση Ποταµών της Ελλάδας – Η συνεισφορά του Ιν-
στιτούτου Εσωτερικών Υδάτων, ΕΛΚΕΘΕ, Αθήνα 2010.

Π. Μέρκος, Ποιότητα των ποταµών της Ελλάδος, Ειδική Υπη-
ρεσία Επιθεωρητών Περιβάλλοντος, Αθήνα 2010.

Αν. Ανδρεαδάκης, Πορεία υλοποίησης της Οδηγίας Πλαίσιο
για τα Νερά, ΥΠΕΚΑ, Αθήνα 2010.

Αν. Ανδρεαδάκης, Ποιότητα υδάτων στους ποταµούς και λί-
µνες της Ελλάδος, ΥΠΕΚΑ, Αθήνα 2010.

Αν. Ανδρεαδάκης, Εισήγηση για Πηνειό, ΥΠΕΚΑ, Λάρισα 2010.
∆. Καραβέλας και Κ. Παραγκαµιάν, Κατάσταση παράκτιων

υγροτόπων, WWF Ελλάς, Αθήνα 2010.
Βασιλική Χρυσοπολίτου, Κατάσταση λιµνών στην Ελλάδα,

ΕΚΒΥ, Αθήνα 2010.
∆. Μπόµπορη (Φ.∆. Κορώνειας – Βόλβης), Ν. Αναγνόπουλος

(Φ.∆. Λιµνοθάλασσας Μεσολλογίου), Αρτ. Χατζηαθανασίου (Φ.∆.
Κερκίνης), Ιφ. Καγκάλου (Φ.∆. Κάρλας-Μαυροβουνίου-
Κεφαλόβρυσου), Προστασία των λιµνών από τη σκοπιά των Φο-
ρέων ∆ιαχείρισης.

Ν. Μυλόπουλος, Πηνειός: σε επίπεδο λεκάνης απορροής, Λά-
ρισα 2010.

Η. Ντεµιάν και S. Danchev, ∆ιαχείριση Υδατικών Πόρων στην
Ελλάδα, ΙΟΒΕ, Αθήνα 2010.

Κουτσογιάννης, ∆., Α. Ανδρεαδάκης, Α. Μαυροδήµου κ.ά. ,
Εθνικό Πρόγραµµα ∆ιαχείρισης και Προστασίας των Υδατικών
Πόρων, Υποστήριξη της κατάρτισης Εθνικού Προγράµµατος ∆ια-
χείρισης και Προστασίας των Υδατικών Πόρων, 748 σελίδες, Το-
µέας Υδατικών Πόρων και Περιβάλλοντος – Εθνικό Μετσόβιο
Πολυτεχνείο, Αθήνα, Φεβρουάριος 2008.

Εκθεση ΕΥΕΠ για τον ποταµό Άραχθο, ΥΠΕΧΩ∆Ε 2005.
Εκθέσεις ΕΥΕΠ για την κατάσταση ποταµών στην Ελλάδα,

2007-2010.
Ελλάδα - Η Κατάσταση του Περιβάλλοντος 2008, Εθνικό Κέ-

ντρο Περιβάλλοντος και Αειφόρου Ανάπτυξης, Αθήνα 2009.
ΟΟΣΑ, Κατάσταση περιβάλλοντος στην Ελλάδα, 1999.
ΟΟΣΑ, Κατάσταση περιβάλλοντος στην Ελλάδα, 2009.
WWF Ελλάς, Η Περιβαλλοντική νοµοθεσία στην Ελλάδα – ∆ε-

σµεύσεις για εφαρµογή, Αθήνα 2010.
ΙΟΒΕ, Εκθεση για τη ∆ιαχείριση υδατικών πόρων στην Ελλάδα,

Αθήνα 2009.
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ, ∆ιεύθυνση Υδατικού ∆υναµικού και

Φυσικών Πόρων, ΣΧΕ∆ΙΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ∆ΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΤΩΝ
Υ∆ΑΤΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΤΗΣ ΧΩΡΑΣ, Αθήνα 2003.

Ιστότοπος πρώην Υπουργείου Ανάπτυξης www.ypan.gr
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ΣΥΝΗΜΜΕΝΟ Α

ΠΟΡΙΣΜΑ
«Ένα Σχέδιο για την περιοχή της λίµνης Λάδωνα»

Αθήνα, 7 Ιουλίου 2010
Α. Εισαγωγή
1. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Περιβάλλοντος της Βουλής επι-

σκέφθηκε την περιοχή της λίµνης του Λάδωνα σε µία προσπά-
θεια α) να καταγραφούν τα προβλήµατα β) να κατατεθούν οι
απόψεις των φορέων γ) να εντοπισθούν οι αναγκαίες δράσεις για
την ανάδειξη της περιοχής δ) να οργανωθεί ένα σύστηµα συ-
ντονισµού των επιµέρους φορέων αλλά και ε) να δροµολογηθεί
ένα ουσιαστικό σύστηµα παρακολούθησης της εφαρµογής των
δράσεων.

2. Στην προσπάθεια της αυτή η Επιτροπή κατέγραψε τις από-
ψεις των Περιφερειών Πελοποννήσου και ∆υτικής Ελλάδος, των
Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων Αρκαδίας και Αχαίας, της ΤΕ∆Κ
Αρκαδίας, των ∆ήµων Κλείτωρος, Λαγκαδίων, Τροπαίων, Κοντο-
βάζαινας, Παίων, της ∆ΕΗ Λάδωνα και µη Κυβερνητικών Οργα-
νώσεων που δραστηριοποιούνται στην περιοχή.

3. Η Επιτροπή κατέγραψε και αξιοποίησε επίσης τις απόψεις
των Βουλευτών ∆. Ρέππα, Οδ. Κωνσταντινόπουλου και Ανδ. Λυ-
κουρέντζου.

Β. Γενικές διαπιστώσεις
1. Αν και η Επιτροπή λόγω αρµοδιότητας επικεντρώνει την

προσέγγιση της στο φυσικό περιβάλλον, εντούτοις αντιλαµβά-
νεται ότι η συνολική εξέταση του θέµατος δεν µπορεί να αγνοή-
σει τις οικονοµικές και κοινωνικές διαστάσεις του που άλλωστε
επηρεάζουν αλλά και επηρεάζονται καθοριστικά από την κατά-
σταση του περιβάλλοντος.

2. Η Επιτροπή εκτιµά θετικά τις παρεµβάσεις που έχουν δρο-
µολογηθεί για την προστασία και την ανάδειξη της περιοχής.
Όµως η ισχύς των παρεµβάσεων των εµπλεκόµενων φορέων
είναι ασθενέστερη των αναπτυξιακών αναγκών της περιοχής
ενώ όσο δεν προκύπτει συντονισµός µεταξύ των φορέων, οι
ήδη περιορισµένες αρµοδιότητες αποδυναµώνονται ακόµη
περισσότερο.

3. Η Επιτροπή εντοπίζει έλλειµµα συντονισµού µεταξύ των συ-
ναρµόδιων φορέων. Το έλλειµµα αυτό έχει µερίδιο στη διαµόρ-
φωση της παρούσας κατάστασης αλλά και επηρεάζει και την
απόδοση των αναγκαίων µέτρων.

4. Η Επιτροπή εντοπίζει επίσης επικαλύψεις αρµοδιοτήτων µε-
ταξύ των φορέων της τοπικής και νοµαρχιακής αυτοδιοίκησης,
της περιφερειακής διοίκησης αλλά και της κεντρικής διοίκησης.

Γ. Ειδικές διαπιστώσεις
1. Η λίµνη του Λάδωνα αποτελεί έναν από τους σηµαντικότε-

ρους φυσικούς παράγοντες της Πελοποννήσου µε σηµαντική
υποστήριξη του περιβάλλοντος και προσφορά φυσικών πόρων,
νερού και εδάφους.

2. Η περιοχή της λίµνης Λάδωνα είναι ενιαία και το οικοσύ-
στηµα που δηµιουργεί δεν υποδιαιρείται.

3. Η λίµνη Λάδωνα αναδεικνύει ως κυρίαρχα στοιχεία το περι-
βάλλον και το νερό. Οι δύο αυτοί παράγοντες καθορίζονται, ελέγ-
χονται και διαχειρίζονται, ποιοτικά και ποσοτικά, µε ενιαίο (-κοινό)
τρόπο, ανεξάρτητα διοικητικής υπαγωγής. Ο τρόπος αυτός πρέ-
πει να προσδιορίζεται από όλους τους αρµόδιους φορείς προ-
στασίας και διαχείρισης των οποίων οι αρµοδιότητες άπτονται
των ορίων του ποταµού.

4. Η περιοχή της λίµνης του Λάδωνα εµφανίζεται σε ικανοποι-
ητική οικολογική κατάσταση (µετρήσεις ∆ΕΗ) και συνδυάζει µε
µοναδικό τρόπο χαρακτηριστικά του φυσικού περιβάλλοντος
(λίµνη/ποταµός, υγροτοπική βλάστηση, πλούσια ορνιθοπανίδα)
και του πολιτιστικού περιβάλλοντος.

5. Η περιοχή παρουσιάζει επίσης υψηλή ποιότητα φυσικών χα-
ρακτηριστικών και τοπίου που µπορούν να προσφέρουν σηµα-
ντικές δυνατότητες για ανάπτυξη δραστηριοτήτων εναλλακτικών
µορφών τουρισµού και περιβαλλοντικής εκπαίδευσης.

6. Η περιοχή δεν έχει ενταχθεί στο Πρόγραµµα NATURA 2000
και στην παρούσα φάση προστατεύεται από τις γενικές και ειδι-
κές ρυθµίσεις του ν. 1650/86.
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7. Αν και η περιοχή είναι σηµαντικής οικολογικής αξίας, απου-
σιάζει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο προστασίας το οποίο θα πε-
ριελάµβανε ζώνες διαχείρισης – ανάδειξης και προστασίας.

8. Οι οικισµοί που αναπτύσσονται στην περίµετρο της λίµνης
εµφανίζονται σε καλή κατάσταση αν και οι οικιστικές πιέσεις που
καταγράφονται ήδη, ενδεχοµένως επηρεάζουν τον παραδοσιακό
τους χαρακτήρα.

9. Οι οικισµοί δεν συγκροτούν δίκτυο στο οποίο να αλληλοσυ-
µπληρώνονται οι δράσεις/πρωτοβουλίες.

10. Αν και έχουν δροµολογηθεί αναπτυξιακά έργα µέτριας
έντασης, η περιοχή στερείται επαρκούς οδικού δικτύου το οποίο
να συνδέει τους παραλαδώνιους οικισµούς µεταξύ τους ή να
αποκαθιστά την οδική επικοινωνία µε τα µεγαλύτερα αστικά κέ-
ντρα των Νοµών.

11. Το ιδιαίτερο φυσικό περιβάλλον της λίµνης προσφέρεται
για την ήπια τουριστική ανάπτυξη στο πρότυπο άλλων λιµνών στη
χώρα (λίµνη Πλαστήρα, λίµνη Κερκίνη, κ.α.).

12. Η οικονοµική διαστρωµάτωση της περιοχής παραπέµπει
σε δράσεις του πρωτογενούς τοµέα (γεωργία-κτηνοτροφία), γε-
γονός που συνηγορεί στον αγροτουριστικό προσανατολισµό της
περιοχής.

13. Σύµφωνα µε το ΥΠΕΚΑ απουσιάζει ένα οργανωµένο πρό-
γραµµα παρακολούθησης των νερών γεγονός που δεν επιτρέπει
την εξαγωγή συµπερασµάτων σε ότι αφορά την οικολογική κα-
τάσταση των νερών (Οδηγία 2000/60).

14. Από τα στοιχεία της ∆ΕΗ, προκύπτει ότι η λειτουργία του
ΥΗΣ Λάδωνα δεν επηρεάζει την ποιότητα των νερών της λίµνης
στην εγγύτητα του φράγµατος.

15. Σύµφωνα µε το ΥΠΕΚΑ προβλήµατα ρύπανσης εντοπίζο-
νται στον παραπόταµο Τράγο λόγω της λειτουργίας τυροκο-
µείου. Η επίδραση των προβληµάτων αυτών στην ποιότητα των
νερών της λίµνης δεν κατέστη δυνατόν να αποτυπωθεί.

16. Κρίσιµη παράµετρο αποτελεί η φέρουσα ικανότητα της
περιοχής και η απαραίτητη κρίσιµη µάζα ανάπτυξης ώστε να
µη διαταραχθεί το φυσικό περιβάλλον αλλά και η µορφή των
οικισµών.

∆. Θεσµικό πλαίσιο για την προστασία της λίµνης Λάδωνα
Το θεσµικό πλαίσιο για την ένταξη της περιοχής των λιµνών σε

καθεστώς προστασίας είναι ο ν. 1650/86 «Για την προστασία του
Περιβάλλοντος». Η περιοχή δεν έχει χαρακτηρισθεί ως εντασ-
σόµενη στο ∆ίκτυο NATURA 2000.

Ε. Συµπεράσµατα – Προτάσεις
1. Προτείνεται η κατάρτιση και υλοποίηση σχεδίου υποστήρι-

ξης της λίµνης του Λάδωνα και της ευρύτερης περιοχής (εφεξής
λίµνη Λάδωνα) που θα έχει ως γενικότερο στόχο:

(1.1) την προστασία του πλούσιου φυσικού περιβάλλοντος,
(1.2) την οικο-τουριστική ανάπτυξη,
(1.3) την υποστήριξη αγροτουριστικών δράσεων,
(1.4) την υποστήριξη δράσεων πολιτισµού και αθλητισµού,
(1.5) την ενσωµάτωση και στήριξη των παραλίµνιων οικισµών,
(1.6) την οργάνωση του παραλίµνιου χώρου.

Το Σχέδιο θα υποστηρίζεται ως προς την εφαρµογή του από
τον υπό σύσταση Φορέα ∆ιαχείρισης του όρους Μαινάλου που
θα µετονοµασθεί ως Φορέας ∆ιαχείρισης όρους Μαινάλου και
λίµνης Λάδωνα.

2. Το σχέδιο θα βασίζεται στα παρακάτω:

Κανονιστικό – ∆ιαχειριστικό πλαίσιο.
*Καθορισµός ζωνών προστασίας
*Καθορισµός ζωνών επιτρεπόµενων χρήσεων

Μελέτη – Παρατήρηση – Προστασία.
*∆ηµιουργία θυλάκων παρατήρησης και µελέτης
*Εργαστηριακός εξοπλισµός
*Συστηµατική καταγραφή κατά περιοχή της χλωρίδας και πα-

νίδας

*Χώροι περιβαλλοντικής εκπαίδευσης
*Μικροί θεµατικοί χώροι επίδειξης θεµάτων περιβάλλοντος
*Θέσεις παρατηρητηρίων – θέας – λήψης φωτογραφιών

Χώροι προστασίας
*Εµπλουτισµός χλωρίδας και πανίδας
*Υδάτινοι χώροι αναπαραγωγής ψαριών
*Καταφύγια θηραµάτων

Οικοτουριστική αξιοποίηση
*Χώροι αναψυχής – αναψυκτήρια
*Χώροι αθλητισµού
*Ανάπτυξη εναλλακτικού τουρισµού (παρατήρηση πουλιών,

αγροτουρισµός κλπ.)
*Πρόσβαση (περιµετρικός δρόµος µικρού πλάτους, ποδηλα-

τόδροµος,κ.α.)
*Καταλύµατα εναρµονισµένα µε το φυσικό περιβάλλον.

Αγροτουρισµός
Προτείνεται στο πλαίσιο του Σχεδίου να δηµιουργηθεί περιµε-

τρικά της λίµνης µία ζώνη αποκλειστικής βιολογικής καλλιέργειας
σε συνεργασία µε το Φορέα ∆ιαχείρισης και τις τοπικές υπηρε-
σίες Αγροτικής Ανάπτυξης. Αυτό θα ενισχύσει την περιβαλλο-
ντική προστασία, θα συµβάλλει στην αποφυγή επιβάρυνσης του
υδροφόρου ορίζοντα και του υδατικού δυναµικού της λίµνης από
νιτρικά και άλλα λιπάσµατα, αλλά και θα δώσει διέξοδο στην το-
πική γεωργική οικονοµία καθώς έτσι δηµιουργούνται προϊόντα
µε υψηλή προστιθέµενη αξία και υποστηρίζεται η τοπική απα-
σχόληση.

Το σχέδιο θα έχει ως ειδικότερους στόχους:

(2.1) την σταθεροποίηση των φυσικογεωγραφικών και υδατι-
κών στοιχείων της λίµνης και του ποταµού, ποσοτικών και ποιο-
τικών, που θα συνοδεύονται µε µέτρα οριοθέτησης της
παραλίµνιας και της παραποτάµιας ζώνης,

(2.2) την ισορροπία των ποσοτικών χαρακτηριστικών της υδά-
τινης µάζας και την προστασία της οµαλής ροής τους καθώς και
την διατήρηση της ποιότητας του νερού σε ικανοποιητικά επί-
πεδα (Οδηγίες Ε.Ε. και Εθνική Νοµοθεσία),

(2.3) την προστασία του ποτάµιου και λιµναίου συστήµατος
από διαβρώσεις, προσχώσεις και γενικότερα αστοχίες γαιών που
αλλοιώνουν την οµαλή λειτουργία του,

(2.4) την προστασία των οικοσυστηµάτων και της βιοποικιλό-
τητας, µε παράλληλο σχεδιασµό υποστήριξης και ανάπλασης
πρασίνου, µε µέτρα, δράσεις και έργα υποστήριξης, προστασίας
αναψυχής, αθλοπαιδιών κλπ., που θα αφορούν την παραποτάµια
ζώνη και κυρίως τα σηµεία που υφίστανται τις µεγαλύτερες πιέ-
σεις από το ανθρωπογενές περιβάλλον,

(2.5) την παρακολούθηση σε επιλεγµένες περιοχές των κύριων
παραµέτρων του ποταµού και της λίµνης, ποιοτικών και ποσοτι-
κών, καθώς και των παρεµβάσεων, µεταβολών και κινδύνων που
προκύπτουν από τις ανθρωπογενείς δραστηριότητες.

3. Το Σχέδιο προτείνεται να εξετασθεί προς χρηµατοδότηση
από το Πρόγραµµα ΕΣΠΑ 2007-2013 (κυρίως σε ότι αφορά στα
Υπουργεία ΠΕΚΑ, Υποδοµών, Αγροτικής Ανάπτυξης και τις Πε-
ριφέρειες). Μέρος των αναγκαίων πιστώσεων προτείνεται να
αναλάβει η ∆ΕΗ ως συµµετοχή για την εκµετάλλευση των υδατι-
κών πόρων της περιοχής.

4. Το Σχέδιο θα εξειδικεύεται σε µέτρα, έργα και δράσεις που
θα αφορούν κυρίως τα ακόλουθα:

(4.1) Οριοθέτηση και προστασία του ποταµού και της παρα-
ποτάµιας ζώνης, περιφράξεις, µικρά φράγµατα ανάσχεσης στε-
ρεών, κλπ..

(4.2) Καθαρισµός από εκµεταλλεύσεις, κτίσµατα, παρεµβά-
σεις, κλπ., και επαναφορά του φυσικού περιβάλλοντος.

Υποστήριξη γαιών µε αποστραγγίσεις, τοιχία αντιστήριξης
κλπ..
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(4.3) Προστασία και ανάπλαση πηγών και µέτρα υποστήριξης
από υπερεκµεταλλεύσεις νερού.

(4.4) Ανάπλαση χώρων, µε φυτεύσεις, κατασκευές αθλοπαι-
διών, χώρων αναψυχής κλπ.

(4.5) Παρακολούθηση ποιοτικών και ποσοτικών χαρακτηριστι-
κών της υδάτινης µάζας καθώς και του µικροκλίµατος.

5. Το Σχέδιο θα αποτυπώνει τα άµεσα, µεσοπρόθεσµα και µα-
κροπρόσθεσµα µέτρα που πρέπει να ληφθούν και να τηρηθούν
και την πορεία ολοκλήρωσης και λειτουργίας των έργων:

(5.1) Άµεση τοπογραφική αποτύπωση της περιοχής, υφιστά-
µενη κατάσταση και καθορισµός της παραποτάµιας ζώνης, όπως
αυτή καθορίζεται από το σχεδιασµό (εκτιµήσεις, ιδιοκτησιακό κα-
θεστώς κλπ.).

(5.2) Καθορισµός ζώνης άµεσης προστασίας της λίµνης Λά-
δωνα, η οποία δεν πρέπει να είναι µικρότερη από τα 100m πλά-
τος, µετά το ανώτερο όριο της κοίτης για κάθε πλευρά.

(5.3) Η πράσινη ζώνη, µε φυσική βλάστηση, δεν πρέπει να
είναι µικρότερη από τα 50m. Σε αυτήν προστίθενται και οι πε-
ριοχές µε εκτεταµένη φυσική βλάστηση οι οποίες θα πρέπει να
χαρακτηριστούν ως παραποτάµια φυσικά πάρκα.

(5.4) Παύση υδροληψίας µε απευθείας άντληση από τη λίµνη
για ατοµική άρδευση ή και άλλες ανάγκες και µόνο από τα προ-
καθορισµένα και εγκεκριµένα σηµεία άντλησης και τα εγκεκρι-
µένα αντλιοστάσια.

(5.5) ∆ηµιουργία υποχρεωτικά στεγανών βόθρων ή δικτύου
αποχέτευσης ή και µεταφοράς σε βιολογικούς καθαρισµούς των
αστικών αποβλήτων χωριών ή και µικρών πόλεων, έτσι ώστε να
καταργηθούν οι απορροφητικοί βόθροι τουλάχιστον στους οικι-
σµούς που άπτονται της λίµνης ή βρίσκονται σε απόσταση µι-
κρότερη από τα 500m από αυτόν.

(5.6) Απαγόρευση διάτρησης γεωτρήσεων σε απόσταση του-
λάχιστον 200m από τη λίµνη και πρόβλεψη για τη στεγάνωση των
αδειοδοτηµένων αρδευτικών γεωτρήσεων

(5.7) Υποχρεωτικός καθαρισµός όλων των καναλιών νερού την
ξηρά περίοδο.

6. Κρίνεται σκόπιµο να εξετασθεί η σηµασία και η δυναµική του
έργου του ∆ασικού Χωριού ως συνιστώσα του Σχεδίου.

7. Τέλος η Επιτροπή καταγράφει µε ενδιαφέρον την πρόταση
που κατατέθηκε για τη διοργάνωση Φεστιβάλ στην περιοχή του
Λάδωνα κατά αντιστοιχία των Φεστιβάλ που πραγµατοποιούνται
σε «παραποτάµιες» ή παραλίµνιες περιοχές. Σκοπός ενός τέτοιου
φεστιβάλ είναι η ανταλλαγή εµπειριών, σχετικά µε τον πολιτισµό
και την οικολογία, η καλλιέργεια συνείδησης για την οικολογική
ισορροπία της περιοχής και η προσέλκυση τουριστών από την
Ελλάδα και το εξωτερικό.

Τέλος η Επιτροπή:

3. Αναθέτει στον Πρόεδρό της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής της
Βουλής των Ελλήνων να υποβάλλει ως εισήγηση το παρόν Πό-
ρισµα στον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων µε την παρά-
κληση να διαβιβασθεί στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων και στα µέλη της Βουλής των Ελλήνων και να αναρτηθεί
στο δικτυακό τόπο της Βουλής των Ελλήνων.

4. Αναθέτει στον Πρόεδρο της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής της
Βουλής των Ελλήνων να παρουσιάσει το παρόν πόρισµα στους
Υπουργούς ΠΕΚΑ, Υποδοµών, Οικονοµίας, Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Πολιτισµού-Τουρισµού αλλά και να αποστείλει το Πόρι-
σµα σε κάθε φορέα που αναπτύσσει πολιτική, επιστηµονική ή
κοινωνική δραστηριότητα σε θέµατα φυσικού περιβάλλοντος και
τοπικής ανάπτυξης.

ΣΥΝΗΜΜΕΝΟ Β

ΠΟΡΙΣΜΑ
«Ένα Σχέδιο για την προστασία του Πηνειού»

Αθήνα, 7 Ιουλίου 2010
Α. Εισαγωγή
1. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Περιβάλλοντος της Βουλής επι-

σκέφθηκε τον ποταµό Πηνειό σε µία προσπάθεια α) να κατα-
γραφούν τα προβλήµατα β) να κατατεθούν οι απόψεις των
φορέων γ) να εντοπισθούν οι αναγκαίες δράσεις για την προ-
στασία του δ) να οργανωθεί ένα σύστηµα συντονισµού των επι-
µέρους φορέων αλλά και ε) να δροµολογηθεί ένα ουσιαστικό
σύστηµα παρακολούθησης της εφαρµογής των δράσεων.

2. Στην προσπάθεια της αυτή η Επιτροπή κατέγραψε τις από-
ψεις της Περιφέρειας Θεσσαλίας, των Νοµαρχιακών Αυτοδιοι-
κήσεων Λαρίσης, Μαγνησίας, Τρικάλων και Καρδίτσας, των
∆ήµων Λαρισαίων, Τρικκαίων και µη Κυβερνητικών Οργανώσεων
που δραστηριοποιούνται στην περιοχή.

3. Η Επιτροπή πραγµατοποίησε ειδική Συνεδρίαση για το εν
λόγω θέµα στην έδρα της Περιφέρειας Θεσσαλίας στη Λάρισα
µε τη συµµετοχή των Βουλευτών (µε αλφαβητική σειρά) Β. Εξαρ-
χου, Μ. Θεοχάρη, Κ. Καρτάλη, Χρ. Μαγκούφη, Σ. Μερεντίτη, Ε.
Νασιώκα, Ν. Σαλαγγιάννη, Αντ. Σκυλλάκου, Αστ. Ροντούλη και
Χρ. Χάιδου. Στη Συνεδρίαση συµµετείχαν επίσης η Γ.Γ. της Πε-
ριφέρειας Θεσσαλίας κ. Καλλιόπη Γερακούδη, οι Νοµάρχες Λά-
ρισας και Καρδίτσας, Λ. Κατσαρός και Φ. Αλεξάκος, η
Αντινοµάρχης Μαγνησίας Νατ. Οικονόµου, οι ∆ήµαρχοι Λάρισας
και Τρικάλων, Κ. Τζανακούλης και Μ. Ταµήλος, ∆ήµαρχοι µε
άµεση σχέση µε τον Πηνειό ποταµό, ο πρόεδρος του ΤΕΕ Κ/∆
Θεσσαλίας Ντ. ∆ιαµάντος καθώς και εκπρόσωποι οικολογικών
οργανώσεων και Μ.Κ.Ο. που δραστηριοποιούνται για τον Πηνειό.
Στη Συνεδρίαση συµµετείχε επίσης ο Ειδικός Γραµµατέας της
Κεντρικής Υπηρεσίας Υδάτων του ΥΠΕΚΑ κ. Αν. Ανδρεαδάκης,
ενώ σχετική εισήγηση πραγµατοποίησε επίσης ο Αν. Καθηγητής
του Πανεπιστήµιου Θεσσαλίας Νικήτας Μυλόπουλος.

Β. Γενικές διαπιστώσεις
1. Αν και η Επιτροπή εντοπίζει λόγω αρµοδιότητας την προ-

σέγγιση της στο φυσικό περιβάλλον, αντιλαµβάνεται ότι η συνο-
λική εξέταση του θέµατος δεν µπορεί να αγνοήσει τις
οικονοµικές και κοινωνικές διαστάσεις του που άλλωστε επηρε-
άζουν αλλά και επηρεάζονται καθοριστικά από την κατάσταση
του περιβάλλοντος.

2. Η Επιτροπή εντοπίζει και εκτιµά θετικά ορισµένες παρεµ-
βάσεις που έχουν δροµολογηθεί για την προστασία του Πηνειού.
Όµως η ισχύς των παρεµβάσεων των εµπλεκόµενων φορέων
είναι ασθενέστερη των αναπτυξιακών αναγκών της περιοχής
ενώ όσο δεν προκύπτει συντονισµός µεταξύ των φορέων, οι
ήδη περιορισµένες αρµοδιότητες αποδυναµώνονται ακόµη
περισσότερο.

3. Η Επιτροπή εντοπίζει έλλειµµα συντονισµού µεταξύ των συ-
ναρµόδιων φορέων. Το έλλειµµα αυτό έχει µερίδιο στη διαµόρ-
φωση της παρούσας κατάστασης αλλά και επηρεάζει και την
απόδοση των αναγκαίων µέτρων.

4. Η Επιτροπή εντοπίζει επίσης επικαλύψεις αρµοδιοτήτων µε-
ταξύ των φορέων της τοπικής και νοµαρχιακής αυτοδιοίκησης,
της περιφερειακής διοίκησης αλλά και της κεντρικής διοίκησης.

Γ. Ειδικές διαπιστώσεις

Σύµφωνα µε στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή Περι-
βάλλοντος της Βουλής για τον ποταµό Πηνειό προκύπτει ότι:

1.Ο Πηνειός αποτελεί έναν από τους σηµαντικότερους φυσι-
κούς παράγοντες της Θεσσαλίας µε σηµαντική υποστήριξη του
περιβάλλοντος και προσφορά φυσικών πόρων, νερού και εδά-
φους.

2.Η περιοχή που διαµορφώνεται από τον ποταµό Πηνειό είναι
ενιαία και το οικοσύστηµα που δηµιουργεί δεν υποδιαιρείται.

3. Αν και η περιοχή είναι σηµαντικής οικολογικής αξίας, απου-
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σιάζει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο προστασίας το οποίο θα πε-
ριελάµβανε ζώνες διαχείρισης – ανάδειξης και προστασίας, έργα
πεδινής υδρονοµίας ώστε να αποφεύγονται πληµµυρικά φαινό-
µενα, κ.α.

4. Απουσιάζει ένα οργανωµένο πρόγραµµα παρακολούθησης
της ποσότητας και της ποιότητας των νερών γεγονός που δεν
επιτρέπει την εξαγωγή συµπερασµάτων σε ότι αφορά την οικο-
λογική κατάσταση των νερών (Οδηγία 2000/60) του Πηνειού.

5. Η διάθεση λυµάτων και βιοµηχανικών αποβλήτων στον
ποταµό Πηνειό καθορίζεται σε σηµαντικό βαθµό από τις δια-
τάξεις της Κοινής Υπουργικής Απόφασης Εσωτερικών και Υγι-
εινής (Ε1β/221) του 1965.

6. Ο Πηνειός δέχεται τις επιπτώσεις ανθρώπινων δραστηριο-
τήτων που αναπτύσσονται στη λεκάνη απορροής του (καλλιέρ-
γειες αρδευόµενες, κτηνοτροφικές µονάδες εντατικής και
εκτατικής µορφής, βιοµηχανικές και βιοτεχνικές µονάδες, κυρίως
αξιοποίησης προϊόντων πρωτογενούς τοµέα παραγωγής, εξο-
ρυκτικές δραστηριότητες -αµµοληψίες, οικιστικές ενότητες,
ΧΑ∆Α, κ.α.).

7. Στον Πηνειό έχουν γίνει από την Ειδική Υπηρεσία Επιθεω-
ρητών Περιβάλλοντος 23 έλεγχοι και επανέλεγχοι σε 21 δρα-
στηριότητες που είναι εγκαταστηµένες και λειτουργούν στην
υδρολογική λεκάνη του ποταµού Πηνειού, στους Νοµούς Λάρι-
σας και Τρικάλων. Στις 19 από αυτές διαπιστώθηκαν παραβάσεις
διατάξεων της κείµενης περιβαλλοντικής νοµοθεσίας και εγκε-
κριµένων περιβαλλοντικών όρων και για 17 από αυτές, για τις
οποίες ολοκληρώθηκε η διαδικασία της παραγράφου Α.4 του άρ-
θρου 9 του Ν. 2947/01, συντάχθηκαν Πράξεις Βεβαίωσης Παρά-
βασης και διαβιβάστηκαν στους αρµόδιους εισαγγελείς και
αντίστοιχες εισηγήσεις επιβολής διοικητικών κυρώσεων (προ-
στίµων) προς τις αρµόδιες για την επιβολή τους αρχές. Σηµειώ-
νεται ότι από το σύνολο των παραβάσεων που βεβαιώθηκαν, οι
περισσότερες (22%) αφορούν σε έλλειψη αδειών διάθεσης
υγρών αποβλήτων και διαχείρισης στερεών αποβλήτων, που στην
πλειοψηφία τους εκδίδονται από τις νοµαρχιακές υπηρεσίες.
Ακολουθούν µε ποσοστό 12% περίπου παραβάσεις που σχετίζο-
νται α) µε την παρακολούθηση των αέριων αποβλήτων β) µε την
παρακολούθηση υγρών αποβλήτων και γ) µε τη διαχείριση των
στερεών και υγρών αποβλήτων.

8. Σύµφωνα µε το από 14.6.2010 έγγραφο της ΕΥΕΠ – Τοµέας
Βορείου Ελλάδος, το συνολικό ύψος των εισηγηθέντων προστί-
µων ανέρχεται σε 498.450 ευρώ, ενώ το συνολικό ύψος των επι-
βληθέντων προστίµων ανέρχεται σε 366.600 ευρώ. Η διαφορά
αυτή οφείλεται στην υστέρηση από πλευράς των αρµόδιων κατά
περίπτωση Νοµαρχιών στην επιβολή των εισηγηθέντων προστί-
µων.

Συνολικό ύψος Προς Προς Γ.Γ Προς Υπουργό
εισηγηθέντων Νοµάρχες Περιφέρειας Περιβάλλοντος
προστίµων

498.450 248.450 100.000 150.000

Συνολικό Από Από Γ.Γ. Από Υπουργό
ύψος Νοµάρχες Περιφέρειας Περιβάλλοντος

επιβληθέντων
προστίµων

366.600 118.150 100.000 150.000

Εισηγηθείσες και επιβληθείσες διοικητικές κυρώσεις σε δρα-
στηριότητες περιοχής π. Πηνειού

9.Τα προβλήµατα ρύπανσης του Πηνειού µεταφέρονται και
στην υπό ανασύσταση λίµνη Κάρλα.

∆. Προτάσεις

Λαµβάνοντας υπόψη τα παραπάνω και µε βάση επίσης:

1.Το γεγονός ότι, σε εφαρµογή του άρθρου 3 της Οδηγίας
2000/60/ΕΚ για τα νερά, ο Πηνειός έχει ορισθεί ως ένα σύνολο
υδάτινων σωµάτων, για τα οποία θα πρέπει να επιτευχθεί η καλή
οικολογική και χηµική κατάσταση σύµφωνα µε τις απαιτήσεις της
Οδηγίας.

2. Ότι η χηµική ρύπανση των επιφανειακών υδάτων συνιστά
απειλή τόσο για το υδάτινο περιβάλλον, µε επιπτώσεις όπως η
οξεία και η χρόνια τοξικότητα για υδρόβιους οργανισµούς, η
συσσώρευση στο οικοσύστηµα και οι απώλειες ενδιαιτηµάτων
και βιοποικιλότητας, όσο και για την ανθρώπινη υγεία.

3. Ότι ο Νόµος 3199/2003 «Προστασία και διαχείριση των υδά-
των – Εναρµόνιση µε την Οδηγία 2000/60/ΕΚ του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Οκτωβρίου 2000»,
(ΦΕΚ Α’ 280/9.12.2003) καθορίζει στρατηγική κατά της ρύπαν-
σης των υδάτων και προβλέπει ειδικά µέτρα για τον έλεγχο της
ρύπανσης και για τα ποιοτικά περιβαλλοντικά πρότυπα (ΠΠΠ).

Η Επιτροπή προτείνει:

α) την προώθηση των αναγκαίων έργων για την επαρκή τρο-
φοδοσία του ποταµού µε υδατικές µάζες ώστε να αποφεύγονται
οι µεγάλες διακυµάνσεις στη στάθµη του,

β) την επιτάχυνση της εκπόνησης του Σχεδίου ∆ιαχείρισης των
Λεκανών Απορροής Ποταµών του Υδατικού ∆ιαµερίσµατος Θεσ-
σαλίας, σε κάθε περίπτωση νωρίτερα από το τέλος του 2011 που
προβλέπει σήµερα το ΥΠΕΚΑ,

γ) τον άµεσο καθορισµό Ποιοτικών Περιβαλλοντικών Προτύ-
πων και Οριακών Τιµών Εκποµπών (σε όρους Ετήσιας Μέσης Συ-
γκέντρωσης (ΕΜΣ – ΠΠΠ) και Μέγιστης Επιτρεπόµενης
Συγκέντρωσης (ΜΕΣ – ΠΠΠ) των υγρών βιοµηχανικών αποβλή-
των, βιοµηχανικών και άλλων δραστηριοτήτων, που βρίσκονται
εντός της λεκάνης του Πηνειού ποταµού κατ’ αναλογία της πε-
ρίπτωσης του Ασωπού ποταµού,

δ) την ανάπτυξη σταθερού και χωρικά πυκνού δικτύου παρα-
κολούθησης της ποιότητας των υδάτων του ποταµού Πηνειού
στο πλαίσιο του Εθνικού ∆ικτύου Παρακολούθησης,

ε) την κατάρτιση και συστηµατική υλοποίηση ενός συγκροτη-
µένου προγράµµατος περιβαλλοντικών ελέγχων στην υδρογεω-
λογική λεκάνη του Πηνειού ποταµού µέσα από το οποίο θα
επιτευχθεί µία συνολική απογραφή των σηµειακών και γραµµι-
κών πηγών ρύπανσης που καταγράφονται στον ποταµό Πηνειό
και θα είναι δυνατή η λήψη των αναγκαίων µέτρων,

στ) την αναστολή λειτουργίας όλων των σηµειακών πηγών που
αναπτύσσονται κατά µήκος του ποταµού, σε περίπτωση που δεν
ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις της περιβαλλοντικής νοµοθε-
σίας.

ζ) την υποβοήθηση των τοπικών παραγωγικών µονάδων στον
εκσυγχρονισµό τους ως προς την περιβαλλοντική τους λειτουρ-
γία, µέσα από σχετικό πλαίσιο κινήτρων που θα δροµολογηθεί
από το Υπουργείο Οικονοµίας και το Υπουργείο Οικονοµικών.

η) την κατοχύρωση της προστασίας του ποταµού µε τον κα-
θορισµό ζώνης άµεσης προστασίας, η οποία δεν πρέπει να είναι
µικρότερη από τα 100m πλάτος, µετά το ανώτερο όριο της κοί-
της για κάθε πλευρά, την παύση υδροληψίας µε απευθείας
άντληση παρά µόνο από προκαθορισµένα και εγκεκριµένα ση-
µεία άντλησης, τη δηµιουργία υποχρεωτικά στεγανών βόθρων ή
δικτύου αποχέτευσης ή και µεταφοράς σε βιολογικούς καθαρι-
σµούς των αστικών αποβλήτων χωριών ή και µικρών πόλεων, έτσι
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ώστε να καταργηθούν οι απορροφητικοί βόθροι τουλάχιστον
στους οικισµούς που άπτονται του ποταµού ή βρίσκονται σε από-
σταση µικρότερη από τα 500m από αυτόν και την απαγόρευση
διάτρησης γεωτρήσεων σε απόσταση τουλάχιστον 200m από τον
ποταµό µε παράλληλη πρόβλεψη για τη στεγάνωση των αδειο-
δοτηµένων αρδευτικών γεωτρήσεων.

Τέλος η Επιτροπή:

1. Αναθέτει στον Πρόεδρό της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής της
Βουλής των Ελλήνων να υποβάλλει ως εισήγηση το παρόν Πό-
ρισµα στον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων µε την παρά-
κληση να διαβιβασθεί στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων και στα µέλη της Βουλής των Ελλήνων και να αναρτηθεί
στο δικτυακό τόπο της Βουλής των Ελλήνων.

2. Αναθέτει στον Πρόεδρο της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής της
Βουλής των Ελλήνων να παρουσιάσει το παρόν πόρισµα στους
Υπουργούς ΠΕΚΑ, Υποδοµών, Οικονοµίας, Οικονοµικών και
Αγροτικής Ανάπτυξης αλλά και να αποστείλει το Πόρισµα σε
κάθε φορέα που αναπτύσσει πολιτική, επιστηµονική ή κοινωνική
δραστηριότητα σε θέµατα φυσικού περιβάλλοντος και τοπικής
ανάπτυξης.

3. θέσεις και προτάσεις του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας περιλαµβάνονται σε ιδιαίτερο υπόµνηµα, που κατετέθη από
τον Β’ Αντιπρόεδρο της Επιτροπής Προστασίας Περιβάλλοντος
και µέλος της Υποεπιτροπής, κ. Ιωάννη Ζιώγα και έχει ως ακο-
λούθως:

ΘΕΣΕΙΣ ΤΟΥ ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟΥ ΚΟΜΜΑΤΟΣ ΕΛΛΑ∆ΑΣ

Συνολική παρουσίαση θέσεων για την Υποεπιτροπή Υδατι-
κών Πόρων.

Παρουσιάζονται στοιχεία που αναφέρονται στην υπάρχουσα
κατάσταση, αντικειµενικά σε µεγάλο βαθµό και τούτο έχει την
αξία του. Το πρόβληµα, όµως, είναι να εντοπίσει κανείς τα αίτια
της κακής κατάστασης, όπως αυτή διαπιστώνεται στην Έκθεση,
και να ανατρέξει στη µήτρα που γεννάει τα αίτια αυτά. Εδώ, η
Έκθεσή µας, το µπλέκει.

1. Εκτιµά ότι (παρ.Γ2) «ένα µικρό µέρος από το ετήσιο υδατικό
(το υπολογίζει σε 57,1 δις. Τόνους) είναι οικονοµικά και τεχνικά
αξιοποιήσιµο» πράγµα απολύτως εσφαλµένο, γιατί το συνδέει
µε τις υπάρχουσες, κατά βάση, υποδοµές. Στο τέλος όµως προ-
τείνονται τεχνικά και διοικητικά µέτρα (θα επανέλθουµε) που
απορρίπτουν τη θέση αυτή, καθώς προκύπτει ότι «δύναται» να
αξιοποιηθεί µια σηµαντική πρόσθετη ποσότητα νερού.

2. Ως «κυριότερους λόγους που προκαλούν το πρόβληµα στην
αξιοποίηση και ορθολογική διαχείριση» (Γ3) προβάλλει υδρογε-
ωµορφολογικά και υδρολογικά στοιχεία, λες και η χώρα έχει κα-
ταδικαστεί από τη µοίρα της σε λειψυδρία. Στη συνέχεια, όµως,
προκύπτει από την Έκθεση ότι οι δυσµενείς αυτοί παράµετροι
θα µπορούσαν να παρακαµφθούν µε τη λήψη εφικτών µέτρων,
που όµως δεν παίρνονται.

3. Η Έκθεση αποφεύγει να εξηγήσει µε πολιτικούς όρους γιατί
δεν παίρνονται τα ενδεικνυόµενα τεχνικά και διοικητικά µέτρα
(γνωστά εδώ και πολλές δεκαετίες), ώστε να βελτιωθεί η ποιοτική
και ποσοτική κατάσταση των διαθέσιµων υδατικών αποθεµάτων,
επιφανειακών και υπογείων.

4. Σχετικά µε τα µέτρα πολιτικής, που προτείνει η Έκθεση, κι-
νούνται, όπως και η ίδια παραδέχεται, στο πλαίσιο της Οδηγίας
2000/60/ΕΚ για τα νερά, αντιπεριβαλλοντικής και αντιλαϊκής κα-
τεύθυνσης, την οποία βεβαίως εκθειάζει (Ε1.1). Αποκρύπτει (i)
ότι η Οδηγία αυτή στηρίζεται στην εµπορευµατοποίηση του
νερού που δεν το θεωρεί δηµόσιο αγαθό, (ii) ότι δεν προβλέπει
την ποιοτική και ποσοτική ανάταξη των υδατικών πόρων (εδώ η
Έκθεση ισχυρίζεται το αντίθετο), και (iii) ότι ρίχνει το βάρος στον
έλεγχο της «ζήτησης», δηλαδή στους χρήστες, δηλαδή στα πλα-
τειά λαϊκά στρώµατα των αστικών κέντρων και των οικισµών, που

χρησιµοποιούν το νερό για ύδρευση και στους εναποµείναντες
αγρότες (πλήττονται οι φτωχοί και µεσαίοι), που το χρησιµοποι-
ούν για άρδευση.

5. Το ιδιαίτερης σηµασίας ζήτηµα, η βελτίωση των σχέσεων (i)
«υδατικό δυναµικό/κατακρηµνίσεις» και (ii) «αξιοποιήσιµα αποθέ-
µατα/υδατικό δυναµικό», περνάει στην Έκθεση στα «ψιλά» χωρίς
συγκεκριµένη και ρητή αναφορά.

Στο παραπάνω πλαίσιο στην Έκθεση (Ε5):

α). Οι αποτυχηµένοι, κατά την εκτίµησή µας, (σε σχέση µε την
ανάγκη για προστασία της φύσης και των φυσικών πόρων), ιδιω-
τικού δικαίου Φορείς ∆ιαχείρισης των Προστατευοµένων Πε-
ριοχών αντιµετωπίζονται µε θετική προοπτική, ώστε να
υπηρετείται (χωρίς φυσικά να οµολογείται) πιο αποτελεσµατικά
το Κεφάλαιο, ως προς τη χωροθέτηση και την ανάπτυξη των δρα-
στηριοτήτων του (π.χ. τουριστικού χαρακτήρα εγκαταστάσεις,
ανεµογεννήτριες, βιοµηχανικές µονάδες, διακίνηση προϊόντων).

β). Η ασυδοσία των ρυπαινόντων βιοµηχάνων καταγράφεται
απλώς, ως «µη τήρηση των εγκεκριµένων περιβαλλοντικών όρων»,
χωρίς οποιονδήποτε ποιοτικό χαρακτηρισµό της µάστιγας αυτής.

γ). Εµπλέκεται ο «Καλλικράτης», ως ευκαιρία ενίσχυσης των
Φορέων ∆ιαχείρισης, τη στιγµή που οι αρµοδιότητες που δίνο-
νται στις αιρετές Περιφέρειες είναι «σαρωτικού» χαρακτήρα σε
συνδυασµό µε τις «περιβαλλοντοφάγες» κατευθύνσεις της Πρά-
σινης Ανάπτυξης» (π.χ. Νόµος για τις ΑΠΕ, ιδιωτικοποίηση της
διαχείρισης των αποβλήτων, Το Σχέδιο Νόµου για την βιοποικι-
λότητα κ.α.).

δ). Οι αγρότες (φτωχοί και µεσαίοι) οδηγύνται στο ξεκλήρισµα
µε µέτρα πολιτικής όπως (Ζ):

H «διακοπή ή ουσιαστική µείωση της άντλησης υπόγειου
νερού»

Η «κοστολόγηση και στη συνέχεια τιµολόγηση του νερού
άρδευσης,

όπως προβλέπεται στην Οδηγία 200/60/ΕΚ» (Ζ2.1).

ε). Για άλλη µια φορά η φιλοµονοπωλιακή αρχή «ο ρυπαίνων
πληρώνει» αποκαλύπτεται ως «ο ρυπαίνων πληρώνεται από τον
ρυπαινόµενο για να ρυπαίνει λιγότερο» (όχι ότι θα το κάνει κιό-
λας) µε προτάσεις, όπως: «µείωση του φορολογικού βάρους των
φορέων µεταποίησης που εκσυγχρονίζουν τις περιβαλλοντικές
υποδοµές τους», για τις οποίες όµως υποδοµές είναι υποχρεω-
µένοι από το νόµο(Z7γ).

στ.) Γίνεται λόγος για την υποχρεωτική αποκατάστασης του
βλαβέντος περιβάλλοντος από το διαχειριστή µιας εγκατάστα-
σης στο «πνεύµα της Οδηγίας της Ε.Ε. για την περιβαλλοντική ευ-
θύνη», αποκρύπτοντας ότι µε βάση το Π.∆. 148/2009 µπαίνει
τώρα σε εφαρµογή η «ασφάλιση του περιβαλλοντικού κινδύνου».
Γνωρίζουµε φυσικά, ότι η σχετική δαπάνη των ασφαλίστρων θα
µετακυλήσει στα λαϊκά στρώµατα καθώς θα ενσωµατωθεί στην
τιµή των αντίστοιχων προϊόντων.

Όσο για τα «διοικητικού» χαρακτήρα µέτρα, µεταξύ των
οποίων πρόσληψη ικανού προσωπικού, βελτίωση των µηχανι-
σµών ελέγχου, διασφάλιση είσπραξης των προστίµων, διοχέ-
τευση επαρκών οικονοµικών πόρων, απαγόρευση καταπατήσεων
κ.ο.κ., πρόκειται για ανέξοδες αναφορές που στην καλύτερη πε-
ρίπτωση οδηγούν σε µια ανώδυνη υποσχεσιολογία.

Για µας η λύση βρίσκεται στη «µήτρα» των αιτιών, στη ρίζα του
κακού:

Για το ΚΚΕ είναι ξεκάθαρο ότι η υιοθέτηση, και εφαρµογή µιας
πολιτικής, που εξασφαλίζει σε σταθερή βάση άφθονο και ποιο-
τικό νερό στην αγροτική παραγωγή, στην παραγωγή βιοµηχανο-
ποιηµένων τροφίµων, στην ύδρευση των πόλεων και των
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οικισµών, στη διατήρηση και αναβάθµιση των οικοσυστηµάτων,
βρίσκεται στον αντίποδα της λογικής και των στόχων της ΕΕ και
των ελληνικών κυβερνήσεων της Ν∆, του ΠΑΣΟΚ και των άλλων
κοµµάτων του ευρωµονόδροµου, που «πίνουν νερό» στο όνοµα
της φιλοµονοπωλιακής Οδηγίας για τα νερά (µεταξύ αυτών και
του ΣΥΝ/ΣΥΡΙΖΑ).

Ιδιαίτερα για τα κόµµατα της εξουσίας, τα κέρδη του µεγάλου
κεφαλαίου είναι ένα από τα δύο κύρια κριτήρια µε βάση τα οποία
διαµορφώνονται οι κοινοτικές οδηγίες και οι εθνικοί νόµοι, δια-
τάγµατα και υπουργικές αποφάσεις για τη διαχείριση των υδατι-
κών πόρων.

Το άλλο, που αφορά ιδιαίτερα τη χώρα µας, σχετίζεται µε την
επιτάχυνση του ξεκληρίσµατος της φτωχοµεσαίας αγροτιάς,
στρατηγικού στόχου της Κοινής Γεωργικής πολιτικής, στην προ-
κειµένη περίπτωση µέσα από το δραµατικό περιορισµό της από-
δοσης των καλλιεργειών, εξαιτίας της περιορισµένης άρδευσης
αλλά και µέσα από τη δυσβάσταχτη τιµολόγηση που προετοιµά-
ζουν για τη χρήση του νερού στις καλλιέργειες (η Έκθεση οµνύει
υπέρ των µέτρων αυτών), µε βάση την υπόψη Οδηγία.

Αυτόν, άλλωστε, το στόχο υπηρετεί και η υποκινούµενη από
τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα ψευτοεπιστηµονική επίθεση
των ΜΜΕ, που κατά καιρούς επαναλαµβάνεται, για τον εξαιρε-
τικά, δήθεν, υδροβόρο χαρακτήρα της αγροτικής µας παραγω-
γής (τη στιγµή που µόνο το 1/3 των καλλιεργούµενων εδαφών
είναι ποτιστικά), καθώς και το ψευτοδίληµµα για την πρόταξη της
ύδρευσης έναντι της άρδευσης.

Με βάση όλα τα παραπάνω ξεκαθαρίζουµε, ότι οι επιβαλλόµε-
νες δράσεις σε επίπεδο υδατικής πολιτικής, οι αναγκαίες τεχνι-
κές παρεµβάσεις, η κινητοποίηση µέτρων διοικητικού
χαρακτήρα, ζητήµατα τα οποία το κόµµα µας έχει επεξεργασθεί
και για τα οποία έχει επανειληµµένα δηµοσιοποιήσει τις θέσεις
του, µπορούν να αποφέρουν ουσιαστικά αποτελέσµατα υπέρ των
λαϊκών στρωµάτων µαζί και του περιβάλλοντος, µόνο στο πλαίσιο
ενός άλλου δρόµου ανάπτυξης, που θα εξασφαλίσει συνολικό-
τερα, για όλο το λαό:

Σταθερή δουλειά υπό ασφαλείς συνθήκες µε ικανοποιητική
αµοιβή, ανθρώπινη κατοικία σε πόλεις και οικισµούς µε ολοκλη-
ρωµένες τεχνικές υποδοµές, ισόµετρη ανάπτυξη των περιφε-
ρειών και των κλάδων της οικονοµίας, δωρεάν παιδεία και υγεία,
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος (δασών, φυσικών πόρων,
οικοσυστηµάτων κ.α.). Φθηνές και ευχάριστες διακοπές στη
λαϊκή οικογένεια, ελεύθερη καθηµερινή πρόσβαση στις ακτές και
σε άλλους χώρους αναψυχής, σε αρχαιολογικούς χώρους και
µνηµεία πολιτισµού, πρόσβαση σε υποδοµές µαζικού αθλητισµού
και ερασιτεχνικής καλλιτεχνικής δηµιουργίας, έµπρακτη ανα-
γνώριση του ιδιαίτερου ρόλου της γυναίκας στο πλαίσιο της ισο-
τιµίας µε τον άνδρα, ουσιαστική πρόνοια για τους απόµαχους
της δουλειάς, φροντίδα για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες.

Ο δρόµος αυτός προϋποθέτει ότι δάση, νερά, ακτές, όπως
και ο ορυκτός πλούτος, τα λιµάνια, τα αεροδρόµια, οι οδικές
υποδοµές και οι βιοµηχανίες θα γίνουν λαϊκή περιουσία, θα
ενταχθούν στον κεντρικό σχεδιασµό της παραγωγής, που θα
υπολογίζει και την περιφερειακή ανάπτυξη και την ορθολογική
επίδραση του ανθρώπου στη φύση.

Σε αυτόν το δρόµο οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης, στο
πλαίσιο της λαϊκής οικονοµίας, θα µπουν σε εφαρµογή και θα
αναπτυχθούν νέες τεχνολογίες, φιλικότερες προς τη φύση, θα
διαµορφωθεί ανάλογη συνείδηση, θα αποκατασταθεί µια συµ-
βατή σχέση ανθρώπου-φύσης.

Οι παρατηρήσεις και προτάσεις του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς περιλαµβάνονται σε ιδιαίτερο υπόµνηµα, που
κατετέθη από την Βουλευτή, κυρία Ηρώ ∆ιώτη και έχει ως ακο-
λούθως:

ΘΕΣΕΙΣ ΤΟΥ ΣΥΝΑΣΠΙΣΜΟΥ ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΙΚΗΣ ΑΡΙΣΤΕΡΑΣ

Α. Παρατηρήσεις-τροποποιήσεις –προσθήκες στο κοµµάτι
των προτάσεων (Ζ)

1. Από το εισαγωγικό κοµµάτι, να απαλειφθεί η µεταφορά
νερού από άλλα υδατικά διαµερίσµατα ως ένας ισότιµος από
τους 5 τρόπους βελτίωσης του υδατικού ισοζυγίου.

2. Στην παράγραφο Επιφανειακά – υπόγεια ύδατα:
*στο σηµείο 1, αλλαγή από «µεσαίας και µεγάλης κλίµακας»

σε «κατασκευή έργων µικρής και µεσαίας κλίµακας»
*στο σηµείο 4, προσθήκη «η πύκνωση των µετρήσεων πρέπει

να αφορά στο σύνολο των υδατικών πόρων (λίµνες, ποτάµια,
υδροφορείς κλπ) και όχι µόνο στα διακρατικά.»

3. Στην παράγραφο Ποσοτική κατάσταση – ζήτηση/χρήση
*το σηµείο 14 να απαλειφθεί από το κείµενο.
4. Στην παράγραφο Νερό και γεωργία
Το σηµείο 21 να τροποποιηθεί ως εξής:

«Αυτό που ενοχοποιείται δεν είναι η γεωργική
δραστηριότητα γενικά. Είναι το επί πολλές δεκαετίες κυρίαρχο
µοντέλο γεωργικής παραγωγής. Ένα µοντέλο εντατικής και
υπερεντατικής γεωργίας, µε µοναδικό στόχο την όσο το
δυνατόν µεγαλύτερη αύξηση των παραγόµενων προϊόντων και
τη µεγιστοποίηση του κέρδους που οδηγεί στην
κατασπατάληση των φυσικών πόρων (νερό, έδαφος) και την
αλόγιστη χρήση χηµικών ουσιών (φυτοφάρµακα, λιπάσµατα).
Το δίληµµα όµως ή γεωργία ή προστασία του περιβάλλοντος
είναι πλαστό. Χρειάζεται όµως να στραφούµε σε ένα µοντέλο
γεωργίας πιο ήπιο, που σέβεται το περιβάλλον, τον παραγωγό
και τον καταναλωτή, χωρίς να θυσιάζει τη διατροφική
επάρκεια. Μια γεωργία που χρησιµοποιεί ορθολογικά ήπια
µέσα φυτοπροστασίας και λίπανσης, που στηρίζεται πιο πολύ
στην εργασία και την πληροφόρηση. Μια γεωργία που σέβεται
τους φυσικούς πόρους, που συµβάλλει στον περιορισµό της
διάβρωσης, που περιορίζει την κατανάλωση και τη ρύπανση
των υδάτινων πόρων, που προστατεύει τη βιοποικιλότητα και
δεν χρησιµοποιεί γενετικά τροποποιηµένους οργανισµούς.
Αποτελεί ευθύνη του υπουργείου αγροτικής Ανάπτυξης να
κινηθεί προς αυτήν την κατεύθυνση».

5. Στην παράγραφο Νερό και ενέργεια
σηµείο 23 να αλλάξει σε «προτείνεται η ενίσχυση ήπιων υδροη-

λεκτρικών έργων…»
Στην παράγραφο Νερό και έρευνα
Να προστεθεί «Προτείνεται η ενίσχυση της έρευνας για τους

υδατικούς πόρους, τουλάχιστον στους τοµείς της ποιότητας των
υδάτων, της επίπτωσης της κλιµατικής αλλαγής στα υδατικά δια-
µερίσµατα της χώρας, των τεχνολογιών εξοικονόµησης νερού,
κ.α. Ταυτόχρονα, χρειάζεται ενίσχυση των µετρητικών δικτύων
για βελτίωση της πληροφορίας και καλύτερη διαχείριση της πλη-
ροφορίας αυτής, καθώς την ΕΤΥΜΠ (Εθνική Τράπεζα Υδρολογι-
κής και Μετεωρολογικής Πληροφορίας) την ακούµε, αλλά δεν τη
βλέπουµε να λειτουργεί.»

Β. Πρόσθετα σηµεία- προτάσεις:
Χρειάζεται σχεδιασµός υδατικής πολιτικής µε κεντρικό στόχο

τη διευθέτηση των ισοζυγίων προσφοράς και ζήτησης του νερού
σε επίπεδο λεκάνης υδατικού διαµερίσµατος, ώστε να διασφα-
λίζεται διαχρονικά η κοινωνική και οικονοµική ζωή, η ικανοποί-
ηση των αναγκών σε νερό και η περιβαλλοντική προστασία.

Η µεταφορά νερού από γειτονικές λεκάνες απορροής θα πρέ-
πει να απορριφθεί ως λύση επί της αρχής, όπως άλλωστε συµ-
βαίνει στις περισσότερες αναπτυγµένες χώρες. Είναι µία λύση
εχθρική προς το περιβάλλον και ξεπερασµένη ως προς την απο-
τελεσµατικότητά της, αφού καλλιεργεί στους πολίτες την ψευ-
δαίσθηση της αφθονίας ενισχύοντας τις σπάταλες πρακτικές, και
καταλήγοντας σε έναν φαύλο κύκλο. Το επιπλέον νερό θα δηµι-
ουργήσει νέα ζήτηση κ.ο.κ.

Έργα σταδιακής επιδιόρθωσης της περιβαλλοντικής ζηµιάς
που έχει υποστεί το υδατικό σύστηµα, ιδιαίτερα σε περιοχές
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εντατικής γεωργίας ή και σε περιοχές όπου έχει διαπιστωθεί
υψηλή ρύπανση επιφανειακών-υπογείων υδάτων, όπως η πε-
ριοχή Ασωπού-Οινοφύτων, Κορωπίου Αττικής, Κορώνεια-Βόλβη
κ.ά.

Απόρριψη της εκτροπής του Αχελώου. Ακύρωση όλων των
σχετικών έργων και στροφή σε ήπια υδραυλικά έργα και άλλα
διαχειριστικά µέτρα για τη γεωργία και την ύδρευση της Θεσσα-
λίας. Όπως έχει φανεί και από σχετικές µελέτες, η µόνη περι-
βαλλοντικά βιώσιµη λύση για την περιοχή θα ήταν να
αναπροσδιοριστούν οι πραγµατικές ανάγκες και να προσανατο-
λιστούµε στην εξοικονόµηση.

Ξεκαθαρίζεται ότι δε µπορούν να αποτελούν λύση του προ-
βλήµατος διαχείρισης του νερού τα διάφορα σχέδια ιδιωτικο-
ποίησης των επιχειρήσεων ύδρευσης, που αποδεδειγµένα δεν
έχουν βοηθήσει όπου εφαρµόστηκαν, ούτε ποσοτικά ούτε ποι-
οτικά. Το νερό αποτελεί ζωτικό, δηµόσιο και κοινωνικό αγαθό
και δεν πρέπει να µετατραπεί και αυτό σε εµπόρευµα.

Τέλος, κατά τη συνεδρίαση της 21ης Ιουνίου 2010 η Εισήγηση
του Προέδρου της Υποεπιτροπής Υδατικών Πόρων και Προέ-
δρου της Επιτροπής Προστασίας Περιβάλλοντος , Κωνσταντίνου
Καρτάλη, έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.

Η Έκθεση της Υποεπιτροπής Υδατικών Πόρων κατατίθεται
στην Επιτροπή Προστασίας Περιβάλλοντος και αποτελεί συνοδό
κείµενο της Έκθεσης της.

Αθήνα, 21 Ιουνίου 2010

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΥΠΟΕΠΙΤΡΟΠΗΣ

ΤΑ ΜΕΛΗ

ΑΡΙΑ∆ΝΗ ΑΓΑΤΣΑ ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ

ΑΝΤΩΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΚΟΝΟΓΛΟΥ ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ (ΜΑΚΗΣ)
ΒΟΡΙ∆ΗΣ

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΕΞΑΡΧΟΣ ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ

ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ

ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ
ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ ΙΓ’ – ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
ΕΙ∆ΙΚΗ ΜΟΝΙΜΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ

ΕΚΘΕΣΗ

ΤΗΣ ΕΙ∆ΙΚΗΣ ΜΟΝΙΜΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΤΕ-
ΧΝΟΛΟΓΙΑΣ

ΠΡΟΣ ΤΗ ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

Κατά την Α’ Τακτική Σύνοδο της IΓ’ Περιόδου, η Ειδική Μό-
νιµη Επιτροπή Έρευνας και Τεχνολογίας συνεστήθη µε την υπ’
αριθµ. 12652/9082 από 4 Νοεµβρίου 2009 απόφαση του Προέ-
δρου της Βουλής, σύµφωνα µε το άρθρο 43Α’ του Κανονισµού
της Βουλής.

Η Επιτροπή συγκροτείται από 25 Μέλη και αποτελέσθηκε
από τους Βουλευτές κ.κ. Αθανασιάδη Αλέξανδρο, Αντωνακό-
πουλο Παναγιώτη, Γιουµατζίδη Βασίλειο, Κεγκέρογλου Βασί-
λειο, Κουσελά ∆ηµήτριο, Μίχου Μαρία, Σαλαγιάννη Νικόλαο,
Σπηλιόπουλο Κωνσταντίνο, Τζελέπη Μιχαήλ, Τόλκα Άγγελο,

Τσώνη Νικόλαο, Φαρµάκη – Γκέκη Αικατερίνη, Χαντάβα Αθανά-
σιο, Αυγενάκη Ελευθέριο, Βλάχο Γεώργιο, ∆αβάκη Αθανάσιο,
Ιωαννίδη Ιωάννη, Κόλλια Κωνσταντίνο, Λέγκα Νικόλαο, Μπεκίρη
Μιχαήλ, Μπούρα Αθανάσιο, Ζιώγα Ιωάννη, Παπακωνσταντίνου
Νικόλαο, Πολατίδη Ηλία και Κριτσωτάκη Μιχαήλ.

Πρόεδρος της Επιτροπής εξελέγη, στις 10 Νοεµβρίου 2009, ο
κ. Κωνσταντίνος Σπηλιόπουλος. Το αξίωµα του Α’ Αντιπροέδρου
της Επιτροπής κατέλαβε ο κ. Αθανάσιος Μπούρας, του Β’
Αντιπροέδρου ο κ. Ιωάννης Ζιώγας και του Γραµµατέα ο κ. Ηλίας
Πολατίδης.

Ο Βουλευτής Σταύρος Καλογιάννης, που περιελαµβάνετο στην
αρχική σύνθεση της Επιτροπής, αντικαταστάθηκε από τον
Βουλευτή Κωνσταντίνο Τσιάρα, ο οποίος, στη συνέχεια,
αντικαταστάθηκε από τον Βουλευτή Κωνσταντίνο Κόλλια,
σύµφωνα µε τις υπ’ αριθµ.13056/9327 από 6 Νοεµβρίου 2009 και
235/141 από 12 Ιανουαρίου 2010, αντίστοιχα, αποφάσεις του
Προέδρου της Βουλής.

Σύµφωνα µε το άρθρο 43Α’ του Κανονισµού της Βουλής, το
πλαίσιο των εργασιών της Επιτροπής προσδιορίζεται ως
ακολούθως:

«Αντικείµενο της επιτροπής έρευνας και τεχνολογίας είναι η
παρακολούθηση των εξελίξεων στην επιστηµονική έρευνα και την
τεχνολογία και η αξιολόγησή τους. Επίσης, αντικείµενο της
επιτροπής αυτής είναι η µελέτη και η παρακολούθηση ζητηµάτων
βιοηθικής. Η επιτροπή συµβάλλει συµβουλευτικά στη λήψη
αποφάσεων και στη χάραξη στρατηγικών τόσο για την έρευνα
όσο και την τεχνολογία σε εθνικό επίπεδο, λαµβάνοντας υπόψη
τα ιδιαίτερα κοινωνικά, οικονοµικά, πολιτικά, επιστηµονικά και
πολιτιστικά χαρακτηριστικά της χώρας µας.

Για την επίτευξη του σκοπού της η επιτροπή µπορεί να
συνδέεται, επί θεµατικής βάσης, µε ανάλογες δραστηριότητες των
κοινοβουλίων άλλων χωρών, διεθνών οργανισµών, κρατικών ή µη
κυβερνητικών οργανώσεων, ιδρυµάτων, ερευνητικών κέντρων κ.ά.,
επίσης να ενθαρρύνει τη διεθνή συνεργασία, ιδίως εντός της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, στους τοµείς της έρευνας, της τεχνολογίας
και της τεχνολογικής αποτίµησης, καθώς και την ανταλλαγή
πληροφοριών µεταξύ των αντίστοιχων κοινοβουλευτικών
σωµάτων».

Η Επιτροπή πραγµατοποίησε 16 συνεδριάσεις, συνολικής
διάρκειας 32 ωρών, περίπου, κατά τις οποίες εκλήθησαν σε
ακρόαση, προς ενηµέρωση των µελών της, η Υπουργός και ο
Υφυπουργός Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,
κυρία Άννα ∆ιαµαντοπούλου και κ. Ιωάννης Πανάρετος,
αντίστοιχα, η Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
κυρία Αικατερίνη Μπατζελή, ο Επίτροπος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, αρµόδιος για το Περιβάλλον, κ. Σταύρος ∆ήµας, Γενικοί
Γραµµατείς Υπουργείων, Ακαδηµαϊκοί Καθηγητές, δηµόσιοι
λειτουργοί και εκπρόσωποι Φορέων, όπως εµφαίνεται στο
αντίστοιχο Κεφάλαιο της Έκθεσης.

II. ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΕΙΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟΣΩΠΑ ΠΟΥ
ΚΛΗΘΗΚΑΝ ΣΕ ΑΚΡΟΑΣΗ

1. Συνεδρίαση της 10ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Εκλογή Προεδρείου.

2. Συνεδρίαση της 18ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Προγραµµατισµός του έργου της Επιτροπής.

3. Συνεδρίαση της 27ης Νοεµβρίου 2009 (Κοινή συνεδρίαση
µε την Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Προστασίας Περιβάλλοντος)

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
«Από το Κυότο στην Κοπεγχάγη».
Οι θέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.
Τα µέλη των Επιτροπών ενηµέρωσε ο κ. Σταύρος ∆ήµας, Επί-

τροπος της Ευρωπαϊκής ‘Ενωσης, αρµόδιος για το Περιβάλλον.
Επίσης, παρέστησαν η κυρία Κωνσταντίνα Μπιρµπίλη, Υπουρ-

γός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και η
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Βουλευτής κυρία Μαρία – Γλυκερία (Μάγια) Τσόκλη.

4. Συνεδρίαση της 16ης ∆εκεµβρίου 2009 (Κοινή συνε-
δρίαση µε τη ∆ιαρκή Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων)

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Ενηµέρωση των µελών των Επιτροπών από την Υπουργό και

τον Υφυπουργό Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,
κυρία ‘Αννα ∆ιαµαντοπούλου και Ιωάννη Πανάρετο, αντίστοιχα,
σχετικά µε την πολιτική, που ακολουθείται, σε θέµατα έρευνας
και τεχνολογίας.

5. Συνεδρίαση της 17ης ∆εκεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Ενηµέρωση από τον Πρόεδρο της Οικονοµικής και Κοινωνικής

Επιτροπής της Ελλάδος (Ο.Κ.Ε.), κ. Χρήστο Πολυζωγόπουλο,
σχετικά µε θέµατα έρευνας και τεχνολογίας.

6. Συνεδρίαση της 13ης Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από τον Καθηγητή, κ.

Κωνσταντίνο Παπαδηµητρίου, Προϊστάµενο του Τµήµατος Με-
λετών Οικονοµίας, Περιβάλλοντος και Τεχνολογίας της ∆ιεύθυν-
σης Επιστηµονικών Μελετών της Βουλής, σχετικά µε το έργο των
αντίστοιχων κοινοβουλευτικών επιτροπών των χωρών της Ευρω-
παϊκής ‘Ενωσης.

7. Συνεδρίαση της 28ης Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από τον κ. Αχιλλέα

Μητσό, Γενικό Γραµµατέα ‘Ερευνας και Τεχνολογίας του Υπουρ-
γείου Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά
µε τις βασικές πολιτικές προτεραιότητες και τους στόχους της
Γενικής Γραµµατείας ‘Ερευνας και Τεχνολογίας (Γ.Γ.Ε.Τ.), καθώς
και το νέο νοµοθετικό πλαίσιο στον τοµέα της έρευνας.

8. Συνεδρίαση της 16ης Φεβρουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Το ερευνητικό έργο του Πανεπιστηµίου Πατρών.
Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από τους κ.κ. Σταύρο

Κουµπιά, Πρύτανη του Πανεπιστηµίου Πατρών, Καθηγητή του
Τµήµατος Ηλεκτρολόγων Μηχανικών και Τεχνολογίας Υπολογι-
στών, Βασίλειο Αναστασόπουλο, Αντιπρύτανη του Πανεπιστηµίου
Πατρών, Καθηγητή του Τµήµατος Φυσικής, Νικόλαο Ζούµπο, Κα-
θηγητή του Τµήµατος Ιατρικής, Ξενοφώντα Βερύκιο, Καθηγητή
του Τµήµατος Χηµικών Μηχανικών και Μιχαήλ Φαρδή, Καθηγητή
του Τµήµατος Πολιτικών Μηχανικών του Πανεπιστηµίου Πατρών.

9. Συνεδρίαση της 24ης Φεβρουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Το ερευνητικό έργο του Εθνικού Κέντρου Έρευνας Φυσικών

Επιστηµών (Ε.Κ.Ε.Φ.Ε.) «∆ΗΜΟΚΡΙΤΟΣ».
Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από τους κ.κ. ∆ηµήτριο

Νιάρχο, ∆ιευθυντή του Εθνικού Κέντρου ‘Ερευνας Φυσικών Επι-
στηµών (Ε.Κ.Ε.Φ.Ε.)

«∆ΗΜΟΚΡΙΤΟΣ» και Πρόεδρο του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, Ιω-
άννη Παπάζογλου, ∆ιευθυντή του Ινστιτούτου Πυρηνικής Τεχνο-
λογίας και Ακτινοπροστασίας και Κωνσταντίνο Σπυρόπουλο,
Αντιπρόεδρο του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του Ε.Κ.Ε.Φ.Ε. «∆Η-
ΜΟΚΡΙΤΟΣ» και ∆ιευθυντή του Ινστιτούτου Πληροφορικής και
Τηλεπικοινωνιών.

10. Συνεδρίαση της 23ης Μαρτίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Ανταγωνιστικά Φαρµακευτικά Προϊόντα Υψηλής Τεχνολογίας.
Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από τους κ.κ. Ιωάννη

Ματσούκα, Καθηγητή του Τµήµατος Χηµείας του Πανεπιστηµίου
Πατρών, ∆ιευθυντή και Επιστηµονικό Υπεύθυνο του ∆ιατµηµατι-
κού Μεταπτυχιακού Προγράµµατος «Ιατρική Χηµεία: Σχεδιασµός
και Ανάπτυξη Φαρµακευτικών Προϊόντων», ∆ηµήτριο Βλαχάκο,
Αναπληρωτή Καθηγητή της Ιατρικής Σχολής του Πανεπιστηµίου
Αθηνών και Θεόδωρο Τσέλιο, Επίκουρο Καθηγητή του Τµήµατος

Χηµείας του Πανεπιστηµίου Πατρών.

11. Συνεδρίαση της 28ης Απριλίου 2010 (Κοινή συνεδρίαση
µε τη ∆ιαρκή Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων)

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Ελληνική Ιατροφαρµακευτική ‘Ερευνα και Φαρµακοβιοµηχα-

νία.
Τα µέλη των Επιτροπών ενηµέρωσαν ο Υφυπουργός Παιδείας,

∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, κ. Ιωάννης Πανάρετος, ο
Γενικός Γραµµατέας Έρευνας και Τεχνολογίας, κ. Αχιλλέας Μη-
τσός και οι κ.κ. Απόστολος Παπαλόης, Αναπληρωτής Καθηγητής
του Πανεπιστηµίου Πατρών και ∆ιευθυντής του Ερευνητικού Πει-
ραµατικού Κέντρου της Φαρµακευτικής Βιοµηχανίας «ELPEN»,
Παναγιώτης Βάρδας, Καθηγητής Καρδιολογίας της Ιατρικής Σχο-
λής του Πανεπιστηµίου Κρήτης, Γεώργιος Κόλλιας, Πρόεδρος
και Επιστηµονικός ∆ιευθυντής του Ερευνητικού Κέντρου Βιοϊα-
τρικών Επιστηµών (Ε.ΚΕ.Β.Ε.) «Αλέξανδρος Φλέµινγκ», Αλέξιος –
Λέανδρος Σκαλτσούνης, Πρόεδρος του Τµήµατος Φαρµακευτι-
κής του Πανεπιστηµίου Αθηνών, Αχιλλέας Γραβάνης, Καθηγητής
Φαρµακολογίας της Ιατρικής Σχολής του Πανεπιστηµίου Κρήτης,
Πάνος Μαχαίρας, Καθηγητής της Φαρµακευτικής Σχολής του
Πανεπιστηµίου Αθηνών, Ιωάννης Ματσούκας, Καθηγητής του
Τµήµατος Χηµείας του Πανεπιστηµίου Πατρών, Αικατερίνη Κα-
ρέλλα, Αντιπρόεδρος του Συνδέσµου Φαρµακευτικών Επιχειρή-
σεων Ελλάδος (Σ.Φ.Ε.Ε.), ∆ηµήτριος Θάνος, Πρόεδρος του
Επιστηµονικού Συµβουλίου Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακα-
δηµίας Αθηνών, Γεώργιος Βασιλόπουλος, Γενικός ∆ιευθυντής
της «GALENICA», Θεόδωρος Τρύφων, Αντιπρόεδρος και ∆ιευ-
θύνων Σύµβουλος της «ELPEN», ∆ηµήτριος Βλαχάκος, Αναπλη-
ρωτής Καθηγητής της Ιατρικής Σχολής του Πανεπιστηµίου
Αθηνών, Βαρβάρα Μπαρούτσου, Συντονίστρια της Επιτροπής Ια-
τρικών ∆ιευθυντών του Σ.Φ.Ε.Ε. και Θηραίος Γεώργιος, Καθηγη-
τής Μοριακής Βιολογίας.

12. Συνεδρίαση της 11ης Μαϊου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Η έρευνα και η τεχνολογία στην παραγωγή τροφίµων και η ελ-

ληνική παραγωγή αγροτικών προϊόντων.
Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από την Υπουργό Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κυρία Αικατερίνη Μπατζελή,
καθώς και τους κ.κ. Γεώργιο - Ιωάννη Νυχά, Πρόεδρο του Ενι-
αίου Φορέα Ελέγχου Τροφίµων (Ε.Φ.Ε.Τ.), Κωνσταντίνο Μαλλίδη,
∆ιευθυντή του Ινστιτούτου Τεχνολογίας Γεωργικών Προϊόντων
(ΕΘ.Ι.ΑΓ.Ε.), Φραγκίσκο Γαΐτη, Μικροβιολόγο Τροφίµων και Ανα-
πληρωτή Γενικό ∆ιευθυντή της Εταιρείας Έρευνας και Τεχνολο-
γικής Ανάπτυξης Βιοµηχανίας Τροφίµων (Ε.Τ.Α.Τ.) Α.Ε., Ρόδιο
Γαµβρό, Πρόεδρο της Επιστηµονικής Επιτροπής του Συνδέσµου
Ελληνικών Βιοµηχανιών Τροφίµων (Σ.Ε.Β.Τ.), ∆ηµήτριο Λαδικό,
µέλος της Επιστηµονικής Επιτροπής του Συνδέσµου Ελληνικών
Βιοµηχανιών Τροφίµων (Σ.Ε.Β.Τ.), Σταυριανό Γιαννιώτη, Πρόε-
δρο του Τµήµατος Επιστήµης και Τεχνολογίας Τροφίµων του Γε-
ωπονικού Πανεπιστηµίου Αθηνών και Βάιο Καραθάνο, Καθηγητή
Φυσικοχηµείας και Μηχανικής Τροφίµων και Αναπληρωτή Πρόε-
δρο του Τµήµατος Επιστήµης, ∆ιαιτολογίας και ∆ιατροφής του
Χαροκοπείου Πανεπιστηµίου.

13. Συνεδρίαση της 18ης Μαϊου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από τους Καθηγητές

κ.κ. Βασίλειο ∆ουγαλή, Πρόεδρο του ∆ιοικητικού Συµβουλίου
του Ιδρύµατος Τεχνολογίας και Έρευνας (Ι.Τ.Ε.) και ∆ιευθυντή
του Ινστιτούτου Υπολογιστικών Μαθηµατικών (Ι.Υ.Μ.) του Ι.Τ.Ε.,
Κωνσταντίνο Γαλιώτη, ∆ιευθυντή του Ερευνητικού Ινστιτούτου
Χηµικής Μηχανικής και Χηµικών ∆ιεργασιών Υψηλής Θερµοκρα-
σίας (Ε.Ι.ΧΗ.Μ.Υ.Θ.) του Ι.Τ.Ε., Κωνσταντίνο Στεφανίδη, ∆ιευθυ-
ντή του Ινστιτούτου Πληροφορικής (Ι.Π.) του Ι.Τ.Ε. και
Κωνσταντίνο Φωτάκη, ∆ιευθυντή του Ινστιτούτου Ηλεκτρονικής
∆οµής και Λέιζερ (Ι.Η.∆.Λ.) του Ι.Τ.Ε., σχετικά µε το ερευνητικό
έργο του Ιδρύµατος.
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14. Συνεδρίαση της 9ης Ιουνίου 2010
Θέµατα ηµερήσιας διάταξης:
α) Συζήτηση, σχετικά µε τη σύνταξη της Έκθεσης της Επιτρο-

πής και ορισµός Εισηγητών, κατά θέµατα.
β) Παρουσίαση της ευρωπαϊκής υποδοµής για το έργο

«HiPER» και εθνικά
οφέλη.

Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από τον Πρόεδρο του
Τ.Ε.Ι. Κρήτης,

Καθηγητή κ. Ευάγγελο Καπετανάκη και τους κ.κ.. Μιχαήλ Τα-
ταράκη, Καθηγητή Οπτοηλεκτρονικής και Laser και Νεκτάριο Πα-
παδογιάννη, Καθηγητή Κυµατικής Φυσικής, Οπτικής και
Ακουστικής του Τ.Ε.Ι. Κρήτης.

15. Συνεδρίαση της 23ης Ιουνίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συζήτηση, σχετικά µε τη σύνταξη της Έκθεσης της Επιτροπής

και ορισµός Εισηγητών, κατά θέµατα.

16. Συνεδρίαση της 15ης Ιουλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Έγκριση των Εισηγήσεων που θα συµπεριληφθούν στην

Έκθεση της
Επιτροπής.
Εισηγητές: Αλέξανδρος Αθανασιάδης, Βασίλειος Γιουµατζί-

δης, Βασίλειος Κεγκέρογλου, ∆ηµήτριος Κουσελάς, Μαρία
Μίχου, Μιχαήλ Τζελέπης, Άγγελος Τόλκας, Νικόλαος Τσώνης, Αι-
κατερίνη Φαρµάκη – Γκέκη, Ηλίας Πολατίδης και Μιχαήλ Κρι-
στωτάκης.

ΕΙΣΑΓΩΓΙΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ
ΤΟΥ ΠΡΟΕ∆ΡΟΥ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ

ΚΥΡΙΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΥ

Α. Η ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΡΑΓΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑ
ΣΤΟΝ ΤΟΜΕΑ ΤΗΣ ΕΡΕΥΝΑΣ

Είναι γνωστό ότι ο πιο σηµαντικός παράγοντας για την ανά-
πτυξη της οικονοµίας της Xώρας µας είναι η ανταγωνιστικότητα,
οι δείκτες της οποίας συνεχώς φθίνουν. Αυτό, βεβαίως, δηµι-
ουργεί τεράστια προβλήµατα στην ελληνική οικονοµία, µε άµεσο
αντίκτυπο, εκτός των άλλων, στις εξαγωγές και το ισοζύγιο τρε-
χουσών συναλλαγών, που είναι ο πιο κρίσιµος οικονοµικός δεί-
κτης.

Βασική αιτία της συνεχούς πτώσης της ανταγωνιστικότητας
είναι η έλλειψη επενδύσεων στην έρευνα και τις νέες τεχνολο-
γίες και βεβαίως η µη ενσωµάτωσή τους στην παραγωγική δια-
δικασία και το αναπτυξιακό µοντέλο, που χρειάζεται η Χώρα.

Η σηµερινή κατάσταση στον τοµέα της έρευνας και της τε-
χνολογίας στην Πατρίδα µας δεν είναι καθόλου καλή και συντε-
λεί στην κακή κατάταξη αξιολόγησής της. Είµαστε στις
τελευταίες θέσεις στην Ε.Ε. και αυτή η κατάσταση δεν µπορεί να
συνεχιστεί.

Είναι απαραίτητο, γρήγορα, να προσπαθήσουµε να περιγρά-
ψουµε τα αίτια αυτής της παθογένειας και να συµβάλουµε, ώστε
να αλλάξει αυτή η παγιωµένη κατάσταση.

1. Η πρώτη διαπίστωση είναι ότι, έως τώρα, οι εκάστοτε κυ-
βερνήσεις ουδέποτε θεώρησαν ως κύριο στόχο τους τη χρηµα-
τοδότηση της Ε.Τ.Α. (Έρευνα και Τεχνολογική Ανάπτυξη), για να
πετύχουµε την ανάπτυξη της Χώρας. Αυτή η διαπίστωση είναι
προφανής στις ανεπτυγµένες χώρες.

2. ∆εν υπάρχουν αξιόλογες µελέτες και στατιστικά στοιχεία
που να συνδέουν την οποιαδήποτε ερευνητική δαπάνη µε το οι-
κονοµικό αποτέλεσµα.

3. Η Χώρα, αν και διαθέτει αξιόλογο επιστηµονικό δυναµικό,
λειτουργεί, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ως ερευνητικός «µαϊντα-
νός». Ενώ συµµετέχει µε επιτυχία σε όλες τις πτυχές του ευρω-
παϊκού ερευνητικού γίγνεσθαι, τα οικονοµικά οφέλη είναι σχεδόν
µηδαµινά, µε κάποιους από τους εταίρους µας να τα καρπώνο-
νται. Έτσι, δεν παράγουµε τίποτα νέο και συνεχώς αποκλίνουµε
από τις οικονοµίες έντασης γνώσης, κυρίως όσον αφορά στην

καινοτοµία.
4. Υπάρχουν πολλά Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα και ερευ-

νητικά κέντρα του δηµόσιου τοµέα, τα οποία δηµοσιεύουν πλή-
θος εργασιών, που µας κατατάσσουν στην 9η θέση, παγκοσµίως,
άρθρα, όµως, στα οποία λίγοι αναφέρονται.

5. Ο επιχειρηµατικός κόσµος της Χώρας ελάχιστη σηµασία
δίνει στην ανάπτυξη της Ε.Τ.Α.. Ενώ στον τεχνολογικά προηγ-
µένο κόσµο τα 2/3 των δαπανών για έρευνα προέρχονται από
ιδιωτικούς φορείς και ερευνητικά κέντρα, τα ποσά αυτά στη
Χώρα µας είναι ανύπαρκτα. Αντίθετα, πολλές φορές, χρησιµο-
ποιούνται τα ερευνητικά κέντρα, για να προσποριστούν οφέλη
ορισµένοι επιτήδειοι.

6. Η σηµερινή Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. προχώρησε σε µια ρι-
ζική και συνάµα καινοτόµα αλλαγή. Μετέφερε τον τοµέα της
Έρευνας και Τεχνολογικής Ανάπτυξης (Ε.Τ.Α.) στο Υπουργείο
Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων. Αυτό δείχνει
και την ιδιαίτερη σηµασία, που δίνει στον τοµέα αυτό.

7. Ο στόχος για το 2% του Α.Ε.Π. που έχουν υποσχεθεί ο Πρω-
θυπουργός, Γιώργος Παπανδρέου, και η Κυβέρνηση, αντιπρο-
σωπεύει ένα πολύ σηµαντικό ποσό. Υπάρχουν, όµως, δύο (2)
βασικά ερωτήµατα:

Πρώτον, ποιο θα είναι το ακριβές ποσό για βασική και ακαδη-
µαϊκή έρευνα, για εφαρµοσµένη και καινοτόµο έρευνα και δεύ-
τερον, πώς θα αξιοποιηθούν τα ιδιωτικά κεφάλαια στον τοµέα
της έρευνας και της τεχνολογίας και βεβαίως πώς όλα αυτά θα
ενσωµατωθούν στην αναπτυξιακή πορεία και το αναπτυξιακό µο-
ντέλο της Χώρας.

8. Υπάρχουν Ανώτατα και Ανώτερα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα στη
Χώρα µας, µε πολλούς αξιόλογους επιστήµονες, που πρέπει,
όµως, µαζί µε την ακαδηµαϊκή έρευνα, να στοχεύσουν στις εφαρ-
µοσµένες νέες τεχνολογίες και, κυρίως, στην καινοτοµία.

Στην Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Έρευνας και Τεχνολογίας της
Βουλής προσπαθήσαµε, αυτή τη χρονιά, να ανιχνεύσουµε την
κατάσταση στον συγκεκριµένο τοµέα της έρευνας στην Ελλάδα
και πρώτα - πρώτα την πολιτική της Κυβέρνησης.

Γι’ αυτό προσκαλέσαµε αρκετές φορές την πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-
των. Πρόθυµα η Υπουργός, η κυρία ∆ιαµαντοπούλου, αλλά και ο
Υφυπουργός, ο κύριος Πανάρετος, και βεβαίως ο Γενικός Γραµ-
µατέας Έρευνας και Τεχνολογίας, ο κ. Μητσός, ήλθαν στην Επι-
τροπή µας όπου µας ενηµέρωσαν και συζητήσαµε είτε για τη
συνολική πολιτική του Υπουργείου είτε για ειδικότερα ζητήµατα.

Προσπαθήσαµε να δούµε τη συµβολή των Ανωτάτων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων στην έρευνα και κυρίως στην παραγωγή και-
νοτοµίας, η οποία, στη συνέχεια, θα µπορεί να γίνει κοινωνικό
όφελος και οικονοµικό αποτέλεσµα.

Συζητήσαµε σε πολλές συνεδριάσεις µε Ερευνητικά Κέντρα,
Πανεπιστηµιακά Ιδρύµατα και Ινστιτούτα.

∆ιαπιστώσαµε ότι υπάρχουν, πράγµατι, αξιόλογοι ερευνητές,
χρειάζεται, όµως, να εστιάσουµε σε συγκεκριµένους τοµείς, που
µπορούν να δώσουν αποτελέσµατα.

∆ιαπιστώσαµε, επίσης, ότι για συγκεκριµένους τοµείς υπάρχει
και επιχειρηµατικό ενδιαφέρον για τη χρηµατοδότηση της έρευ-
νας.

Ενδεικτικά, αναφέρω τα εξής:
Στην έρευνα που γίνεται στον τοµέα των φαρµάκων για την πα-

ραγωγή νέων καινοτόµων φαρµάκων, σηµαντική δουλειά γίνεται
στο Πανεπιστήµιο της Πάτρας µε θετικά αποτελέσµατα για τα
νέα υπερτασικά φάρµακα, καθώς και για σκεύασµα, που προσ-
δοκάται ότι θα θεραπεύσει τη σκλήρυνση κατά πλάκας.

Στον τοµέα των τροφίµων γίνεται σηµαντική προσπάθεια από
το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο, το Χαροκόπειο Πανεπιστήµιο και
το ΕΘ.Ι.ΑΓ.Ε. µε την υποστήριξη του Συνδέσµου Ελληνικών Βιο-
µηχανιών Τροφίµων. Σ’ αυτό τον τοµέα, σε συνδυασµό µε τη µε-
σογειακή διατροφή, η Χώρα µας µπορεί να πρωτοστατήσει και να
αποκτήσει συγκριτικό πλεονέκτηµα για την οικονοµία της.

Στον ενεργειακό τοµέα σηµαντική είναι η έρευνα, που γίνεται
στο Τ.Ε.Ι. της Κρήτης, ως µέρος ενός µεγάλου παγκόσµιου προ-
γράµµατος, του HiPER, για τη χρησιµοποίηση της σύντηξης του
υδρογόνου στην παραγωγή καθαρής και ανεξάντλητης ενέρ-
γειας.
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Όλα αυτά και πολλά άλλα θέµατα που συζητήσαµε αποδει-
κνύουν ότι υπάρχουν µονάδες που κάνουν εξαιρετική δουλειά µε
θετικά αποτελέσµατα.

Πιστεύω ότι η Πολιτεία πρέπει, µέσω της αξιολόγησης, να ενι-
σχύσει τις πραγµατικά αξιόλογες προσπάθειες.

Οι επιχειρήσεις, επίσης, µία επιλογή έχουν, για να ανταπεξέλ-
θουν στον αδυσώπητο ανταγωνισµό: Να επενδύσουν στην
έρευνα και την καινοτοµία, µια συνταγή, η οποία εφαρµόζεται σ’
ολόκληρο τον κόσµο.

Θεωρώ ότι η Επιτροπή Έρευνας και Τεχνολογίας της Βουλής,
τη χρονιά που πέρασε, προσέγγισε µε επιτυχία ένα σηµαντικό
τοµέα και ανέδειξε προβλήµατα, αλλά και πλεονεκτήµατα. Το κε-
κτηµένο αυτό δεν θα πρέπει να χαθεί και ελπίζουµε να φανεί χρή-
σιµο στην Κυβέρνηση και τα αρµόδια Υπουργεία. Πιστεύουµε ότι
την επόµενη χρονιά θα κάνουµε περισσότερα βήµατα και θα συµ-
βάλουµε περισσότερο, ώστε ο κρίσιµος τοµέας της έρευνας και
της τεχνολογίας να γίνει το συγκριτικό πλεονέκτηµα πολλών πα-
ραγωγικών κλάδων και γενικότερα της ελληνικής οικονοµίας.

Β. ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ

Από τις εργασίες της Επιτροπής εξάγεται µια σειρά από συ-
µπεράσµατα και επισηµάνσεις, που θα πρέπει να ληφθούν υπόψη
στον πολιτικό και στρατηγικό σχεδιασµό του τοµέα της έρευνας
και της τεχνολογίας:

1. Χρηµατοδοτήσεις στην έρευνα µε πολιτικές αριστείας.
Η Ελλάδα εισέπραττε τα µεγαλύτερα ποσά από το πρό-

γραµµα – πλαίσιο, ανά ερευνητή. Γιατί; Για δύο λόγους, αθροι-
ζόµενους. Ο ένας λόγος είναι το γεγονός ότι δεν είχε άλλους
πόρους και εποµένως κατέβαλε προσπάθεια, για να εισπράξει
χρήµατα από το πρόγραµµα – πλαίσιο και ο δεύτερος λόγος έχει
σχέση µε την ύπαρξη πολλών και καλών ερευνητών. Όµως, αυτές
οι αριστείες, αυτοί οι θύλακες καλής έρευνας και σε Πανεπιστή-
µια και σε Ερευνητικά Κέντρα, αναπτύσσονται σε ένα συνολικά
µίζερο και µέτριο περιβάλλον. Σε άλλες χώρες, όταν υπάρχει
ένας θύλακας αριστείας, αυτός πολλαπλασιάζει την αριστεία του
και την µεταδίδει στους γύρω χώρους.

2. Οικονοµίες κλίµακας µε συγχωνεύσεις, αλλά και µε στο-
χευµένες πολιτικές.

Η ενοποίηση ή η συγχώνευση δύο ερευνητικών ινστιτούτων ή
περισσοτέρων των δύο έχει λογική, όταν µπορέσουµε να στηρί-
ξουµε ότι η σύµπραξη θα οδηγήσει σε οικονοµίες κλίµακας, δη-
λαδή, ότι θα γίνεται καλύτερη χρήση των υποδοµών και ότι θα
λειτουργήσουν, ενωµένα, αποτελεσµατικότερα. Η συγχώνευση
δεν είναι υποκατάστατο της διάλυσης.

3. Προσανατολισµός της έρευνας σε χρήσιµα πεδία.
Αν και δεν είναι πάντοτε, εκ των προτέρων, γνωστό ποια είναι

η χρήσιµη έρευνα, πολλές φορές, αξίζει να χρηµατοδοτηθεί µια
έρευνα, έστω και εάν δεν έχει αποδειχθεί, εκ των προτέρων, η
χρησιµότητά της, αρκεί, βεβαίως, να είναι, ποιοτικά, υψηλής
στάθµης. Θα γίνει, λοιπόν, ενεργητική διαβούλευση, µε στόχο να
υπάρξει καταγραφή της ζήτησης, πού πραγµατικά χρειάζεται
έρευνα, ώστε να καταρτισθεί ένα πρόγραµµα έρευνας, το οποίο
θα ανταποκρίνεται όσο γίνεται περισσότερο στις πραγµατικές
ανάγκες του παραγωγικού και του δηµόσιου τοµέα, ως παρα-
γωγών δηµόσιων αγαθών.

Η προσπάθεια πρέπει να συνυπάρχει και µε µια ανοικτή έρευνα
προς όλες τις κατευθύνσεις, πρέπει, όµως, να υπάρχει και να
υπογραµµίζεται η ανάγκη συγκεκριµένης στόχευσης.

4. Η σχέση της κοινωνίας µε την έρευνα και την επιστήµη –
∆ιάχυση των ερευνητικών προϊόντων.

Κάθε έρευνα πρέπει να διαχέεται και να γίνεται γνωστή. Απο-
τελεί υποχρέωση του χρηµατοδοτούµενου -είτε Πανεπιστήµιο
είναι αυτό είτε ερευνητικός τοµέας- να γνωστοποιεί τα αποτελέ-
σµατα της έρευνας όσο γίνεται ευρύτερα και σε όσους, δυνα-
τόν, περισσότερους. Ο όρος αυτός δεν θα λύσει, βέβαια, το
πρόβληµα των σχέσεων της κοινωνίας µε την έρευνα και την επι-

στήµη. Χρειάζονται πολύ σοβαρά βήµατα στον τρόπο διδασκα-
λίας σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης.

5. Το νοµικό καθεστώς των ερευνητικών υποδοµών και η
γραφειοκρατία.

Έχουν δηµιουργηθεί κάποιες µεγάλες ερευνητικές υποδοµές,
στα πλαίσια του λεγόµενου ESFRI, µιας προσπάθειας σε ευρω-
παϊκό επίπεδο να ανιχνευθούν οι ανάγκες της Ευρώπης στον
τοµέα αυτό, για την επόµενη δεκαετία ή εικοσαετία. Είναι ανά-
γκη να υπάρχει συνεχής επαφή και συντονισµός, στο συγκεκρι-
µένο θέµα, µε το ευρωπαϊκό περιβάλλον στον τοµέα της
έρευνας.

Πρέπει να υποστηριχθεί το ανοιχτό λογισµικό και η ανοιχτή
έρευνα. Στο Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης γίνεται µια πολύ σο-
βαρή προσπάθεια προς την κατεύθυνση αυτή, η οποία θα πρέπει
να συνεχιστεί.

6. Εθνικό Σύστηµα Έρευνας µε τη συµµετοχή των παραγω-
γικών δυνάµεων και του ιδιωτικού τοµέα.

Προτείνεται η δηµιουργία Εθνικού Συστήµατος Έρευνας, στο
οποίο, µαζί µε το Υπουργείο Παιδείας, θα συµµετέχουν και οι πα-
ραγωγικές δυνάµεις του ιδιωτικού τοµέα.

7. Ιδιαίτερο βάρος στην έρευνα που συνδέεται µε τον δευ-
τερογενή τοµέα.

Θα πρέπει να δοθεί ιδιαίτερο βάρος στον δευτερογενή τοµέα,
διότι σήµερα συναντάµε τα ελλείµµατα της παραγωγικής µηχα-
νής και δεν µπορούµε να τα αντιµετωπίσουµε. Πρέπει να δοθεί
έµφαση στον δευτερογενή τοµέα, µε σύνδεση της παραγωγικής
διαδικασίας και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, σε αυτή την
προσπάθεια, που πρέπει να είναι, πράγµατι, εθνική.

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗ ΤΟΥ ΡΟΛΟΥ ΤΗΣ

ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΑ∆ΗΣ

Η Επιτροπή, αναµφισβήτητα, µε τη λειτουργία της, αποσκοπεί
σε δύο στόχους: Να αναπτύξει αρχικά την έρευνα και στη συνέ-
χεια να αποτιµήσει την εξέλιξη της τεχνολογίας. Με βάση αυτό το
σκεπτικό, έχει η ίδια αναδειχθεί σε κύριο µοχλό για την προώ-
θηση αυτών των στόχων, επιδιώκοντας την αναπτυξιακή ανόρ-
θωση της Χώρας, επειδή αυτός είναι και ο µοναδικός δρόµος για
την αναζωογόνηση της ίδιας της οικονοµίας. Η Επιτροπή είναι, εξ
ορισµού, υποχρεωµένη να ασχολείται µε ένα ευρύ φάσµα θεµά-
των, αποτελώντας και η ίδια ένα βήµα διαλόγου και υποστήριξης
τόσο των εγχώριων όσο και των παγκόσµιων εξελίξεων στην
έρευνα και την τεχνολογία. Ο ρόλος της είναι κοινωνιολογικός,
πολιτικός και επιστηµονικός.

Η ίδια η Επιτροπή, έχοντας αυτό ως δεδοµένο, επιδίωξε, στη
µέχρι τώρα θητεία της, να αναπτύξει έναν πολιτικό διάλογο ανά-
µεσα στην κοινωνία και τις τεχνολογικές επιστήµες, αποσκοπώ-
ντας στον συγκερασµό των επιθυµιών της πρώτης και των
τεχνολογικών αποτελεσµάτων των δεύτερων. Κρίθηκε χρήσιµο
να αναπτύξουµε αυτό τον πολιτικό διάλογο, γιατί έτσι µόνο θα
µπορούσαν να γίνουν ευρέως αποδεκτές ορισµένες θετικές
εφαρµογές της επιστήµης ή, σε αντίθετη περίπτωση, να απο-
φευχθούν ορισµένες αρνητικές επιπτώσεις της τεχνολογίας.
Πάνω σ’ αυτή την παραδοχή κρίθηκε ότι βασίζεται η ίδια η λει-
τουργία της Επιτροπής. Ο ρόλος της, λοιπόν, στα πλαίσια του
Κοινοβουλίου, είναι πάρα πολύ σηµαντικός.

Το µοντέλο λειτουργίας της δικής µας Επιτροπής θα µπο-
ρούσε να χαρακτηριστεί αυστηρά κοινοβουλευτικό, λειτουργώ-
ντας, πάντα, µέσα στα πλαίσια της Βουλής, απαρτιζόµενο
αποκλειστικά από Βουλευτές - µέλη και έχοντας η λειτουργία της
ξεκάθαρα πολιτικό χαρακτήρα. Ως µοντέλο λειτουργίας, είναι σε
αντιστοιχία περίπου µε αυτό της Γαλλικής Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής. Η Επιτροπή, µέχρι σήµερα, έχει καταφέρει ένα αρκετά
σηµαντικό και αξιόλογο έργο, ιδιαίτερα αν αναλογιστούµε ότι δεν
υπήρχε, µέχρι πρόσφατα, και η απαραίτητη ερευνητική υποδοµή,
κάτι που φαίνεται, πια, ότι ως πρόβληµα σταδιακά ξεπερνιέται
τόσο λόγω της επαφής µε την Ευρωπαϊκή ∆ιακοινοβουλευτική
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Οργάνωση όσο και λόγω της αρκετά σηµαντικής βιβλιογραφίας
την οποία έχουµε αποκτήσει και η οποία βασίζεται στο έργο, το
οποίο έχουν παράξει οι αντίστοιχες επιτροπές τα προηγούµενα
χρόνια.

Αναφορά οφείλουµε να κάνουµε στο αξιόλογο έργο της Επι-
τροπής µέχρι σήµερα που επικεντρώνεται κυρίως σε δύο τοµείς.
Ο πρώτος τοµέας είναι «το Internet και οι νέοι», όπου σαν απο-
τέλεσµα των συνεδριάσεων είχαµε τη δηµοσίευση µιας Έκθε-
σης, η οποία, οµόφωνα, είχε εγκριθεί απ’ όλους τους
συµµετέχοντες της τότε Επιτροπής και η οποία είχε καταλήξει
σε αξιοπρόσεκτες επισηµάνσεις σε σχέση µε το θέµα. Ο δεύτε-
ρος σηµαντικός τοµέας ήταν αυτός αναφορικά µε την επικείµενη
κλιµατική αλλαγή. Τη συγκεκριµένη περίοδο, είχαν γίνει συζητή-
σεις µε πολλούς παράγοντες, οι οποίοι είχαν εκφράσει διεξοδικά
τις απόψεις τους, καταλήγοντας σε χρήσιµα συµπεράσµατα.

Η Επιτροπή είναι µέλος και της Ευρωπαϊκής Οργάνωσης Κοι-
νοβουλευτικών Επιτροπών Αποτίµησης Τεχνολογίας, στην οποία
συναντώνται οι εκπρόσωποι όλων των Επιτροπών και αναλύουν
τα επίκαιρα ζητήµατα της αποτίµησης της τεχνολογίας, ανταλ-
λάσοντας εµπειρίες και προβληµατισµούς. Ως Επιτροπή, έχουµε
επιδείξει συνεχή και τακτική συµµετοχή στις διεργασίες της,
αφού διαπιστωµένα υπάρχει µεγάλο πολιτικό ενδιαφέρον γι’
αυτές.

Κατά τον προγραµµατισµό του έργου της Επιτροπής, αναλύ-
θηκε η κατάσταση που επικρατεί σήµερα στη Χώρα σε σχέση µε
την έρευνα και την τεχνολογία και πώς αυτές επηρεάζονται από
τη φθίνουσα ανταγωνιστικότητά της, τη µη ενσωµάτωσή τους
στην παραγωγική διαδικασία και την έλλειψη οποιωνδήποτε επεν-
δύσεων στον τοµέα αυτό. Αξιολογήθηκε πολύ αρνητικά το γεγο-
νός ότι, ως Χώρα, βρισκόµαστε στην προτελευταία θέση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στα θέµατα έρευνας και τεχνολογίας και
αποφασίστηκε ότι αυτή είναι µια κατάσταση, η οποία δεν µπορεί
να συνεχιστεί. Κρίθηκε απαραίτητο η Επιτροπή να προσπαθήσει
να περιγράψει τα αίτια αυτής της παγιωµένης παθογένειας και να
προβεί σε συγκεκριµένες δράσεις, για να την αλλάξει.

Κοινός τόπος των προβληµατισµών των µελών της Επιτροπής
ήταν ότι η Επιτροπή οφείλει να έχει ακόµη πιο ενεργό ρόλο στα
θέµατα έρευνας και τεχνολογίας και να αναλαµβάνει δράσεις
προς αυτή την κατεύθυνση. Αν και είναι κοινοβουλευτική Επι-
τροπή, κρίθηκε ότι δεν έχει καταφέρει να επιδείξει ιδιαίτερα µε-
γάλο κοινοβουλευτικό έργο σε σύγκριση µε κάποιες άλλες
επιτροπές κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα µέλη της Επι-
τροπής έκριναν, λοιπόν, ότι οφείλουν να αναβαθµίσουν ακόµη
περισσότερο τον ρόλο της και ότι αυτό θα το καταφέρουν µε:

1. την ανάδειξη της σηµασίας των επενδύσεων,
2. την παρότρυνση της επιχειρηµατικής κοινότητας να προ-

βαίνει σ’ αυτές,
3. την υποβοήθηση του Υπουργείου Παιδείας στην προώθηση

και την αξιοποίηση της έρευνας και της τεχνολογικής ανάπτυ-
ξης,

4. την παρακολούθηση των εξελίξεων των επιστηµονικών ερευ-
νών και την αξιολόγησή τους προς όφελος του συνόλου,

5. τη συµµετοχή της Επιτροπής στη λήψη αποφάσεων και τη
χάραξη στρατηγικών στον τοµέα αυτό και

6. τη σύνδεση των ερευνητικών κέντρων µε την παραγωγή.
Ως κρίσιµο θέµα για την αποτελεσµατικότητα της Επιτροπής

θεωρήθηκε το αντικείµενο της θεµατολογίας της. Μ’ αυτό το σκε-
πτικό, αποφασίστηκε να δοθεί ιδιαίτερη έµφαση σε τοµείς που
αφορούν στην προστασία και την ανάδειξη του περιβάλλοντος,
την αξιοποίηση των υδάτινων πόρων, την παραγωγή ενέργειας
µέσα από ανανεώσιµες πηγές, τη χρήση των µέσων µαζικής µε-
ταφοράς, τις τηλεπικοινωνίες και το ∆ιαδίκτυο.

Η Επιτροπή αποφάσισε η δράση της να έχει συγκεκριµένες κα-
τευθύνσεις και να επιδιώξει να θέσει, εξ αρχής, συγκεκριµένες
προτεραιότητες στην προσπάθεια εκπλήρωσης του έργου της.

Ως πρώτη προτεραιότητα, τέθηκε η άµεση και εποικοδοµητική
συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων. Γι’ αυτό τον σκοπό, υπήρξε ενηµέρωση από την
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, την κυρία Άννα ∆ιαµαντοπού-
λου και τον κύριο Ιωάννη Πανάρετο, σχετικά µε την πολιτική που
αυτό σκοπεύει να ακολουθήσει στους τοµείς ευθύνης της Επι-

τροπής. Σε µετέπειτα συνεδρίαση, υπήρξε ενηµέρωση των µελών
της Επιτροπής και από τον Γενικό Γραµµατέα Έρευνας και Τε-
χνολογίας του Υπουργείου Παιδείας, αναφορικά µε τις βασικές
πολιτικές προτεραιότητες και τους στόχους της Γενικής Γραµ-
µατείας. Σ’ αυτή τη συνεδρίαση συζητήθηκε και το νέο νοµοθε-
τικό πλαίσιο στον τοµέα της έρευνας και διαπιστώθηκε η ανάγκη
σωστής ενηµέρωσης όλων των εµπλεκόµενων φορέων για το
θέµα αυτό, ώστε, επιτέλους, να ξεκολλήσει η έρευνα από το
τέλµα στο οποίο βρίσκεται. Υπήρξε, επίσης, συνάντηση και ενη-
µέρωση από την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
κυρία Αικατερίνη Μπατζελή, καθώς και αντίστοιχους συνεργα-
ζόµενους φορείς του Υπουργείου, µε τους οποίους συζητήθηκε
διεξοδικά το θέµα της ποιότητας του ελέγχου των τροφίµων που
κατακλύζουν την ελληνική αγορά και της καταλληλότητάς τους
προς κατανάλωση.

Ως δεύτερη προτεραιότητα, τέθηκε η όσο πιο αρµονική και πα-
ραγωγική συνεργασία µε τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα και τα ερευ-
νητικά κέντρα, όπου παράγεται γνώση και έρευνα. Η Επιτροπή
αποφάσισε να αφιερώσει µέρος των συνεδριάσεών της στην
απευθείας ενηµέρωσή της από ερευνητικό προσωπικό που εξει-
δικεύεται στη Χώρα µας στους τοµείς της έρευνας και τεχνολο-
γίας.

Στο πλαίσιο αυτό, τα µέλη της Επιτροπής ενηµερώθηκαν τόσο
από τον Πρύτανη του Πανεπιστηµίου Πάτρας, τον κύριο Σταύρο
Κουµπιά, σχετικά µε το ερευνητικό έργο του ίδιου του Πανεπι-
στηµίου όσο και από τον Καθηγητή Χηµείας, τον κύριο Ιωάννη
Ματσούκα, σχετικά µε τα ανταγωνιστικά φαρµακευτικά προϊόντα
υψηλής τεχνολογίας. Στη συνάντηση αυτή αναλύθηκε το πρό-
βληµα των υψηλών τιµών των φαρµακευτικών προϊόντων και οι
δυνατότητες που έχουµε, ως Χώρα, για να γίνουµε ανταγωνιστι-
κοί σε ένα διεθνές περιβάλλον. Επακολούθησαν και άλλες συνα-
ντήσεις µε φορείς των Πανεπιστηµίων Αθηνών και Πατρών και µε
τον Καθηγητή κύριο Κωνσταντίνο Παπαδηµητρίου, Προϊστάµενο
του Τµήµατος Μελετών Οικονοµίας, Περιβάλλοντος και Τεχνο-
λογίας της ∆ιεύθυνσης Επιστηµονικών Μελετών της Βουλής, ο
οποίος µας ενηµέρωσε σε βάθος για τις εξελίξεις στις αντίστοι-
χες ευρωπαϊκές επιτροπές. Μας περιέγραψε, διεξοδικά, την κα-
τάσταση που επικρατεί σήµερα στην Ελλάδα στον τοµέα της
έρευνας και τεχνολογίας. Υπήρξε, επίσης, ενηµερωτική συνά-
ντηση µε τον Πρόεδρο του Ερευνητικού Κέντρου «∆ηµόκριτος»
για την πορεία της έρευνας του Κέντρου, καθώς και µε Καθηγη-
τές του Ιδρύµατος Τεχνολογίας και Έρευνας, οι οποίοι ανέλυ-
σαν εξειδικευµένα ζητήµατα για τα laser, πλουτίζοντας τις
γνώσεις της Επιτροπής πάνω σ’ αυτά τα θέµατα και ενισχύοντας
αποφασιστικά ακόµη περισσότερο τη δυναµική της. Σε µια από
τις τελευταίες συνεδριάσεις, έγινε παρουσίαση του ευρωπαϊκού
προγράµµατος HiPER.

Ως τρίτη προτεραιότητα, καθορίστηκε η επαφή και η συνερ-
γασία µε ανάλογες επιτροπές Κοινοβουλίων άλλων χωρών και
διεθνών οργανισµών. Μ’ αυτό τον τρόπο, ενηµερωθήκαµε για
την τεχνογνωσία και τις εµπειρίες τους σε θέµατα έρευνας και τε-
χνολογίας και µας πληροφόρησαν για τις τεχνολογικές εξελίξεις
που έχουν συµβεί στα δικά τους ερευνητικά κέντρα. Σ’ αυτό το
πλαίσιο δράσης, εντάσσεται και η συνάντηση των Προέδρων των
Επιτροπών Έρευνας και Τεχνολογίας των Κοινοβουλίων της Ε.Ε.,
που έγινε στη Μαδρίτη, στις 25 Μαρτίου του 2010, µια συνάντηση
πολύ σηµαντική, εποικοδοµητική και χρήσιµη στην οποία και συ-
ζητήθηκαν θέµατα που εντάσσονται στη λειτουργία αυτής της
Επιτροπής.

Όλα τα µέλη της Επιτροπής, ως αποστολή, ταξίδεψαν, επίσης,
στις Βρυξέλλες. Εκεί, υπήρξε ενηµέρωση από τη ∆ιεύθυνση
Έρευνας και Τεχνολογίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, καθώς και
από άλλους αρµόδιους, σχετικά µε τα αντικείµενα ενδιαφέρο-
ντος της Επιτροπής µας.

Με την πλήρη ενηµέρωση και αποτίµηση των δεδοµένων, µπο-
ρούµε να πούµε, όσο και αν ακούγεται παράδοξο, ότι η Επι-
τροπή, µε τη συνολική δράση της, κατόρθωσε να προκαλέσει ένα
σηµαντικό πολιτικό διάλογο, δηµιουργώντας και από την πλευρά
των πολιτών ένα έντονο ενδιαφέρον.
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ΣΥΜΜΕΤΟΧΗ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ
ΣΤΗ ΧΑΡΑΞΗ ΕΘΝΙΚΗΣ ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗΣ

ΣΤΗΝ ΕΡΕΥΝΑ ΚΑΙ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ
ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ

Εισαγωγή
Η έρευνα και η τεχνολογία θεωρούνται βασικά χαρακτηριστικά

του σύγχρονου πολιτισµού. Οι αλλαγές στην παγκόσµια οικονο-
µία οδηγούν σε ένα διαφορετικό καταµερισµό εργασίας. Η πα-
ραγωγή προϊόντων σχετικώς χαµηλής τεχνολογίας (π.χ. τρόφιµα,
ένδυση, υπόδηση κ.ά.), για λόγους µειώσεως του κόστους, µε-
τακινείται στις χώρες χαµηλού εργατικού, περιβαλλοντικού και
φορολογικού κόστους. Οι οικονοµίες των προηγµένων χωρών
προσπαθούν να καλύψουν το κενό στην απασχόληση, αξιοποιώ-
ντας την υψηλότερη µόρφωση του ανθρώπινου δυναµικού τους,
αλλά και επενδύοντας σηµαντικά ποσά σε τοµείς, όπως η έρευνα
και η τεχνολογία. Η Ελλάδα είναι σε µια ιδιόµορφη κατάσταση.
Αφ’ ενός, έχει πάψει, εδώ και πολλά χρόνια, να είναι χώρα φθη-
νού εργατικού δυναµικού (ιδιαιτέρως µετά την κατάρρευση του
υπαρκτού σοσιαλισµού) και αφ’ ετέρου, δεν µπορεί να συµµετά-
σχει για µια σειρά από λόγους και να έχει σοβαρά οικονοµικά
οφέλη από την τεχνολογική επανάσταση. Οι κατά καιρούς δη-
µοσιευόµενες ειδήσεις στα Μ.Μ.Ε. για εντυπωσιακά επιτεύγµατα
Ελλήνων επιστηµόνων, εργαζοµένων είτε στην Ελλάδα είτε στο
εξωτερικό, σε διάφορους επιστηµονικούς τοµείς, δηµιουργούν
την αίσθηση της χαµένης ευκαιρίας για οικονοµική ανάπτυξη, βα-
σιζόµενη σε αυτά. Η αξιοποίηση των ικανοτήτων των Ελλήνων
ερευνητών φαίνεται ότι είναι µονόδροµος για την οικονοµία.

Ένα νέο πολιτικό περιβάλλον δηµιουργήθηκε, µετά τις εκλογές
του Οκτωβρίου του 2009, καθώς ο τοµέας της έρευνας µετακι-
νήθηκε από το πρώην Υπουργείο Ανάπτυξης στο Υπουργείο Παι-
δείας. Ο τοµέας της έρευνας ήταν κάποτε Υφυπουργείο,
Υπουργείο, Γενική Γραµµατεία.

Προβληµατισµοί
Ο προβληµατισµός των Βουλευτών και η ανάλυση των προ-

βληµάτων περιστρέφεται γύρω από συγκεκριµένους άξονες.
* Η υποχρηµατοδότηση της έρευνας τόσο από τον δηµόσιο

όσο και από τον ιδιωτικό τοµέα. Παρ’ όλη την έλλειψη κονδυλίων
που χρονίως χαρακτηρίζει τον προϋπολογισµό, η χρηµατοδό-
τηση για την έρευνα είναι κυριολεκτικώς σε τραγικά επίπεδα.
Παρά τις δηλώσεις του Πρωθυπουργού, σχετικώς µε την ανάγκη
να ενισχυθούν οι τοµείς αυτοί, ιδιαιτέρως µετά την υιοθέτηση
του µοντέλου της πράσινης ανάπτυξης, τα κονδύλια στον εθνικό
προϋπολογισµό παρέµειναν σε απαράδεκτα χαµηλό ύψος, ακόµη
και αν συνυπολογίσουµε τη δύσκολη δηµοσιονοµική κατάσταση
και την παγκόσµια οικονοµική συγκυρία.

*Ακόµη, όµως, και η ελάχιστη αυτή χρηµατοδότηση δεν αξιο-
ποιείται σωστά. Υπάρχει µεγάλος αριθµός ερευνητικών κέντρων,
πολλές φορές µε επικαλυπτόµενα αντικείµενα και αρµοδιότητες,
που µοιράζονται τα ελάχιστα κονδύλια. Το κράτος δηµιουργεί
επιπλέον γραφειοκρατικά εµπόδια, τα οποία καταναλώνουν
χρόνο και ενέργεια των υπευθύνων, αποσπώντας τους από το
ουσιαστικό τους αντικείµενο. Επίσης, η καθυστέρηση καταβολής
των χρηµατοδοτήσεων από το κράτος δηµιουργεί τεράστια προ-
βλήµατα λειτουργίας, ιδιαιτέρως στις σχέσεις µε το εξωτερικό
(π.χ. εθνική συµµετοχή σε ευρωπαϊκά προγράµµατα, συνδροµές
σε επιστηµονικά περιοδικά).

*Τα ερευνητικά κέντρα επιλέγουν τα αντικείµενά τους µε βάση
τις προτεραιότητες των υπευθύνων και πολύ λιγότερο µε βάση
τις ανάγκες της οικονοµίας. Είναι, άλλωστε, πολύ δύσκολο για
τους υπεύθυνους να έχουν συνολική άποψη για το ποιες θα
έπρεπε να είναι οι προτεραιότητες. Με δεδοµένη την κακή δη-
µοσιονοµική κατάσταση, πρέπει να γίνεται αυστηρή επιλογή των
κατευθύνσεων για το πού θα οδηγηθούν τα κονδύλια.

*Τα πανεπιστήµια και τα ερευνητικά κέντρα λειτουργούν πολ-
λές φορές µε τη λογική της παραγωγής σε µεγάλους αριθµούς
εργασιών και δηµοσιεύσεων. Η έρευνα, δηλαδή, γίνεται απο-
κλειστικώς και µόνο µε σκοπό την παραγωγή µεγάλων ποσοτή-
των, ενώ παραγνωρίζεται τόσο η ποιότητα όσο και το όφελος της
οικονοµίας, η επιστροφή, δηλαδή, στην κοινωνία της επενδύσεως

που αυτή κάνει στην έρευνα.
*Ο ιδιωτικός τοµέας απέχει από τη συµµετοχή σε δαπάνες για

έρευνα, αφού το ποσοστό του στο, ούτως ή άλλως, χαµηλό πο-
σοστό του Α.Ε.Π. που διατίθεται για έρευνα δεν ξεπερνά το 10%
έως το 30%, όταν σε άλλες χώρες φθάνει έως και το 70%. Επί-
σης, η επικοινωνία και συνεργασία µεταξύ δηµόσιου, ιδιωτικού
τοµέα και ερευνητικών φορέων είναι προβληµατική. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα το ότι δεν υπάρχει συνεργασία της ∆.Ε.Η. µε
τα Τ.Ε.Ι. που εδρεύουν στον Ν. Κοζάνης, παρ’ όλη την εγγύτητα
των εργοστασίων της µε τις εγκαταστάσεις τους.

*Η Ελλάδα πλήττεται από το φαινόµενο της φυγής εγκεφάλων
(brain drain). Μετά το τέλος των σπουδών τους, πολλοί προικι-
σµένοι επιστήµονες φεύγουν για το εξωτερικό, µε αποτέλεσµα να
γίνεται η εκµετάλλευσή τους από ξένες χώρες ή πολυεθνικές
εταιρείες. Η επικοινωνία και συνεργασία µε τους Έλληνες επι-
στήµονες και ερευνητές του εξωτερικού γίνεται σε περιστασιακή
και µη οργανωµένη βάση, ενώ λείπει ακόµη και η απλή κατα-
γραφή του τοµέα δραστηριότητάς τους.

*Η κοινωνία, γενικώς, αδιαφορεί για τους ερευνητές και δεν
έχει κατανοήσει τη σηµασία της έρευνας και της τεχνολογίας για
τη σηµερινή οικονοµία. Ελάχιστος χρόνος και χώρος διατίθεται
από τα Μ.Μ.Ε. για την προβολή του έργου που παράγεται και της
σηµασίας που αυτό έχει.

*Τα αποτελέσµατα της έρευνας, πολλές φορές, παραµένουν
άγνωστα στο ευρύ κοινό και θεωρούνται, κατά κάποιο τρόπο,
«ιδιοκτησία» του ερευνητικού κέντρου και των υπευθύνων του,
παρ’ όλο που έχουν χρηµατοδοτηθεί από δηµόσια κονδύλια.

*Υπάρχει δυσκολία στη µετατροπή των αποτελεσµάτων της
έρευνας σε προϊόντα και υπηρεσίες.

*Οι πολιτικοί προϊστάµενοι των τοµέων της έρευνας αδυνα-
τούν να προγραµµατίσουν, πέρα από τον εκλογικό κύκλο ή τη
θητεία τους, στη συγκεκριµένη θέση.

Προτάσεις
*Καθορισµός προτεραιοτήτων της έρευνας, µε βάση τις ανά-

γκες της οικονοµίας. Οι πόροι είναι περιορισµένοι και πρέπει να
επιλέγονται τα κέντρα και οι τοµείς έρευνας που µπορούν να
έχουν τη µέγιστη απόδοση. Ο αριθµός των ερευνητικών κέντρων
πρέπει να µειωθεί, να συγχωνευθούν κέντρα µε παραπλήσιο αντι-
κείµενο και η χρηµατοδότηση να γίνεται µε αξιολόγηση και όχι µε
λογική διαιρέσεως του κονδυλίου δια του αριθµού των κέντρων
και των ερευνητών. Πρέπει να δηµιουργηθούν θεσµοί, οι οποίοι
να διευκολύνουν τη διασύνδεση ιδιωτικού και δηµόσιου τοµέα
και πανεπιστηµίων - ερευνητικών κέντρων. Για παράδειγµα, η δια-
σύνδεση των ερευνητικών κέντρων και πανεπιστηµίων µε την ελ-
ληνική αµυντική βιοµηχανία, εκτός από την οικονοµία, θα
ευνοούσε και τη διεθνή θέση της Χώρας µας. Η έρευνα για την
έρευνα πρέπει να αποφεύγεται και η επιλογή αντικειµένων στα
ευρωπαϊκά προγράµµατα πρέπει να γίνεται µε βασικό κριτήριο
την πιθανότητα εφαρµογής των αποτελεσµάτων στην ελληνική
οικονοµία. Η ανάθεση και εκπόνηση µεταπτυχιακών, διδακτορι-
κών και µεταδιδακτορικών εργασιών από τα πανεπιστήµια και τα
ερευνητικά κέντρα πρέπει να υπακούει στον γενικότερο σχεδια-
σµό και να σταµατήσει ο αυτοσχεδιασµός, αναλόγως των ενδια-
φερόντων του κάθε υπευθύνου. Ανάθεση σε συγκεκριµένο
φορέα της ευθύνης για τεκµηρίωση και δηµοσίευση των αποτε-
λεσµάτων της έρευνας από οποιαδήποτε πηγή και αν προέρχο-
νται, εφ’ όσον έχουν χρηµατοδοτηθεί από το δηµόσιο.

*Η αύξηση της χρηµατοδοτήσεως είναι επιβεβληµένη, έτσι
ώστε να επιτευχθεί ο κυβερνητικός στόχος του 2%. Πρέπει να
δοθούν ισχυρά κίνητρα, αλλά και να γίνουν παραινέσεις στον
ιδιωτικό και τον δηµόσιο τοµέα, ώστε να αλλάξει η λογική, η
οποία θεωρεί την έρευνα πολυτέλεια ή κάτι το ανεφάρµοστο στις
ελληνικές συνθήκες. Το κράτος πρέπει να είναι συνεπές στις υπο-
χρεώσεις τις οποίες αναλαµβάνει είτε αυτές είναι συνδροµές σε
ξένες επιστηµονικές βιβλιοθήκες είτε καταβολή εθνικής συµµε-
τοχής σε διεθνή προγράµµατα, διότι η ασυνέπεια δηµιουργεί
πρόβληµα στη λειτουργία των ερευνητικών κέντρων και των πα-
νεπιστηµίων, διαχρονική ζηµία στην εικόνα της Χώρας στο εξω-
τερικό, αλλά και πρόβληµα σε µελλοντικές συνεργασίες, λόγω
ελλείψεως εµπιστοσύνης εκ µέρους των ξένων.
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*Κατάργηση των γραφειοκρατικών κωλυµάτων οποιουδήποτε
είδους, στελέχωση των αρµοδίων υπηρεσιών και παροχή άµε-
σων απαντήσεων και λύσεων στα προβλήµατα που αντιµετωπί-
ζουν οι ερευνητές.

*Ανάθεση σε φορέα της παρακολουθήσεως των Ελλήνων που
δραστηριοποιούνται στο εξωτερικό και δηµιουργία βάσεως δε-
δοµένων µε τα στοιχεία επικοινωνίας και τα ερευνητικά αντικεί-
µενα. Τα κατά περιοχές τµήµατα του Συµβουλίου Απόδηµου
Ελληνισµού µπορούν να συµµετάσχουν στο έργο της καταγρα-
φής και παρακολουθήσεως του έργου των Ελλήνων ερευνητών.
Άρση των γραφειοκρατικών και νοµικών εµποδίων για την κινητι-
κότητα των Ελλήνων µόνιµων κατοίκων εξωτερικού µεταξύ ελ-
ληνικών και ξένων ιδρυµάτων και πανεπιστηµίων. Φορολογικά και
άλλα κίνητρα για τη δηµιουργία επιχειρήσεων που θα αξιοποιή-
σουν τα ερευνητικά αποτελέσµατα.

*Ανάδειξη του ρόλου της έρευνας (θεωρητικής και εφαρµο-
σµένης) στην οικονοµία, µε στοχευµένες πολιτικές στην εκπαί-
δευση (από τις πρώτες τάξεις του ∆ηµοτικού) και τα Μ.Μ.Ε..
Καθιέρωση βραβείων για επιχειρήσεις και στελέχη τους που δρα-
στηριοποιούνται και επιτυγχάνουν καλά αποτελέσµατα στην
έρευνα και την τεχνολογία.

Επίλογος
Υπάρχει µια άποψη ότι η έρευνα και η τεχνολογία δεν µπορεί

να είναι πολιτικώς ουδέτερες και ότι, κατ’ επέκταση, διακοµµα-
τική συνεννόηση σε κόµµατα µε σαφώς διαφορετικές ιδεολογίες
δεν µπορεί να υπάρξει. Όµως, από τις συνεδριάσεις της Επιτρο-
πής φάνηκε ότι τέτοιες δυνατότητες υπάρχουν, τουλάχιστον στη
µεγάλη πλειοψηφία των συµµετεχόντων.

Η χάραξη µακροπρόθεσµης στρατηγικής µε διακοµµατική συ-
νεργασία είναι απαραίτητη, τουλάχιστον σε θεσµικό επίπεδο,
διότι ο χώρος της έρευνας έχει υποφέρει, κατά το παρελθόν, από
τις προσωπικές στρατηγικές και τη συχνή αλλαγή προσώπων και
πολιτικών. Τα προβλήµατα είναι γνωστά, οι προτάσεις για επί-
λυσή τους είναι συγκλίνουσες και µε λίγη καλή θέληση και διά-
λογο µπορεί να βγει ένα καλό αποτέλεσµα. Το ζητούµενο είναι η
τοποθέτηση των ζητηµάτων αυτών ψηλά στις προτεραιότητες
της εκτελεστικής εξουσίας.

ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΗ ΤΩΝ ΕΞΕΛΙΞΕΩΝ
ΣΤΗΝ ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΗ ΕΡΕΥΝΑ ΚΑΙ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ

ΕΙΣΗΓΗΤΡΙΑ: ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ – ΓΚΕΚΗ

Εισαγωγή:

Την τελευταία δεκαετία, οι ραγδαίες εξελίξεις στην έρευνα και
την τεχνολογία οδήγησαν στην κατάρρευση των παραδοσιακών
επιχειρηµατικών µοντέλων και την ανάδειξη νέων, µε έµφαση
στην ευελιξία, την ταχύτητα και τη διαφοροποίηση, µε τη δηµι-
ουργική εκµετάλλευση νέων γνώσεων και νέων ιδεών.

Στο σύγχρονο, πολύ ανταγωνιστικό, οικονοµικό και επιχειρη-
µατικό περιβάλλον, η δυνατότητα παραγωγής και αξιοποίησης
νέας γνώσης και η προώθηση της καινοτοµίας τόσο στη σφαίρα
της τεχνολογίας και της έρευνας όσο και στην εν γένει επιχειρη-
µατική δραστηριότητα δεν αποτελούν, απλώς, συγκριτικό πλεο-
νέκτηµα, αλλά απαραίτητη προϋπόθεση πρωταρχικά για την
επιβίωση και κατόπιν για την ανάπτυξη κάθε επιχείρησης, αλλά
και της ελληνικής οικονοµίας, γενικότερα.

Πλέον, αποτελεί αναγκαιότητα η ανάπτυξη δράσεων και δοµών
που οδηγούν στη σύνδεση της έρευνας µε την παραγωγή, στη
µεταφορά τεχνολογίας και τεχνογνωσίας στην καθηµερινότητα
των πολιτών, στην προώθηση της καινοτοµίας και συνεπώς στη
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής επιχειρηµατι-
κότητας και της ελληνικής οικονοµίας.

Από την πλευρά της, η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Έρευνας και
Τεχνολογίας στις συνεδριάσεις της στις 16 και 24 Φεβρουαρίου
2010 και στις 18 Μαΐου 2010, ασχολήθηκε µε το ζήτηµα της πα-
ρακολούθησης των εξελίξεων στην επιστηµονική έρευνα και την
τεχνολογία. Τα µέλη της Επιτροπής παρακολούθησαν µε ενδια-
φέρον τις τοποθετήσεις των εκπροσώπων των φορέων και δια-
τύπωσαν τις παρατηρήσεις τους, ενώ, στο τέλος, κατέληξαν σε

συµπεράσµατα – προτάσεις, αναφορικά µε το συγκεκριµένο
θέµα.

Α. Βασικές διαπιστώσεις
Από τις οµιλίες των εκπροσώπων των ερευνητικών φορέων

(Ε.Κ.Ε.Φ.Ε. «∆ΗΜΟΚΡΙΤΟΣ» και Ίδρυµα Τεχνολογίας και Έρευ-
νας), καθώς και των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων που ειδικεύο-
νται στην έρευνα (Πανεπιστήµιο Πατρών) προέκυψαν οι εξής
διαπιστώσεις:

1) Η ουσιαστική συµβολή των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων
γενικότερα στην ανάπτυξη της Χώρας πρέπει να βασίζεται:

*στη δηµιουργία στενών δεσµών µε την τοπική κοινωνία, στον
επιστηµονικό, τον πολιτισµικό, τον αναπτυξιακό τοµέα και την
κρίσιµη µάζα που πρέπει να διαθέτει το πανεπιστήµιο για τις ανά-
γκες της κοινωνίας,

*στην ενθάρρυνση της παραγωγής της καινοτοµίας, µέσω της
ερευνητικής δραστηριότητας του πανεπιστηµίου, που θα συµ-
βάλει ουσιαστικά στην ανάπτυξη της Χώρας,

*στη δηµιουργία επιστηµονικού και ερευνητικού προσωπικού
υψηλού επιπέδου (αριστεία), το οποίο, στη συνέχεια, να µπορεί
να αναπτύξει δοµές ανάπτυξης π.χ. υψηλής τεχνολογίας,

*στην προώθηση ποιοτικών, ακαδηµαϊκών και ερευνητικών, συ-
νεργασιών τόσο στο περιβάλλον τους όσο και µε άλλα ιδρύµατα
στην Ελλάδα και το εξωτερικό στα πλαίσια του καλώς εννοού-
µενου ακαδηµαϊκού και επιστηµονικού συναγωνισµού («εξω-
στρέφεια»), µε γνώµονα την ποιότητα και την αριστεία.

2) Σε µία σύγχρονη κοινωνία, όπου η εφαρµοσµένη έρευνα
αποτελεί µοχλό οικονοµικής, πολιτιστικής ανάπτυξης και κοινω-
νικής ευηµερίας, οφείλει να στοχεύει:

*στην επίλυση µεγάλων προκλήσεων, µε έρευνα σε περιοχές
αιχµής,

*στην ανάπτυξη και λειτουργία µεγάλων εγκαταστάσεων για
την εθνική και διεθνή επιστηµονική κοινότητα και

*στην παραγωγή πλούτου για την κοινωνία, µε µετασχηµατι-
σµό της γνώσης σε καινοτοµία.

3) Η υλοποίηση των ανωτέρω στόχων πραγµατοποιείται µέσα
από τα ερευνητικά µας κέντρα και τα ειδικευµένα στην έρευνα
πανεπιστηµιακά ιδρύµατα της Χώρας µας, που έχουν ως απο-
στολή:

*την έµφαση στην επιστηµονική ποιότητα και την αριστεία,
*τη µετατροπή τους σε πόλο έλξης ταλαντούχων νέων και κα-

ταξιωµένων επιστηµόνων,
*τη δηµιουργία µιας αποτελεσµατικής και ευέλικτης διοικητι-

κής δοµής που να βασίζεται στην αυτοδυναµία των αριστούχων
τους και στην εξασφάλιση της συνοχής τους µέσα από µία
ισχυρή κεντρική διεύθυνση,

*τη βέλτιστη αξιοποίηση των ανθρώπινων πόρων και υποδο-
µών,

*τη σύνδεση της έρευνας µε την παραγωγή.
4) Σήµερα, το ερευνητικό έργο στη Χώρα µας κινείται στις εξής

κατευθύνσεις:
*στην ανάπτυξη βασικής και εφαρµοσµένης έρευνας, µε στόχο

τη δηµιουργία προϊόντων και υπηρεσιών,
*στη συνεργασία µε εταιρείες,
*στη δηµιουργία τεχνολογικών πάρκων,
*στη µεταφορά τεχνογνωσίας και µελετών,
*στη δηµιουργία τεχνοβλαστών ή εταιρειών spin-off και
*στην κατάρτιση νέων επιστηµόνων.
5) Αναφορικά µε την υπάρχουσα κατάσταση στη Χώρα µας

στον τοµέα της έρευνας και της τεχνολογίας, η πλειοψηφία των
Εισηγητών στάθηκε στα ζητήµατα της υποχρηµατοδότησης από
την πλευρά της Πολιτείας και της αναζήτησης κονδυλίων από
άλλες πηγές, της επιστηµονικής επάρκειας και αξιοποίησης του
ανθρώπινου ερευνητικού δυναµικού, των υποδοµών και της «εξω-
στρέφειας» των ερευνητικών κέντρων και των πανεπιστηµιακών
ιδρυµάτων που ασχολούνται µε την έρευνα, στο διεθνές περι-
βάλλον.

Ειδικότερα:
Ως προς τη χρηµατοδότηση των ερευνητικών δραστηριοτή-

των αναφέρθηκε ότι, σύµφωνα µε πρόσφατη έρευνα του ΟΟΣΑ,
το 2007 η Ελλάδα ήταν 4η από το τέλος µεταξύ των χωρών του
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ΟΟΣΑ στις δαπάνες για έρευνα και ανάπτυξη, χορηγώντας µόλις
το 0,65% του Α.Ε.Π. της σε αυτή την κατεύθυνση, ενώ χώρες,
όπως η Σουηδία και η Φιλανδία, ξεπερνούν το 2,25%, µε την Ια-
πωνία και τις Η.Π.Α. να φτάνουν πολύ πιο ψηλά.

Φυσικά, τα στοιχεία αυτά υπολείπονται κατά πολύ του 3% που
προέβλεπε η Συνθήκη της Λισαβόνας να αποτελέσει το 2000 (µία
δεκαετία πριν) τον µέσο ευρωπαϊκό όρο για την έρευνα και την
τεχνολογία!

Αντίθετα, λοιπόν, µε τα συµβαίνοντα στην υπόλοιπη Ευρώπη,
στην Ελλάδα δεν υπάρχει ούτε σταθερό περιβάλλον χρηµατο-
δότησης των υποτροφιών και των υποδοµών ούτε και σταθερή
ροή εθνικής χρηµατοδότησης, µε αποτέλεσµα τα πανεπιστήµια
και τα ερευνητικά κέντρα να εξαρτώνται από τα κοινοτικά frame-
work programs.

Σήµερα, η Χώρα µας υπολείπεται σε:
*χρηµατοδότηση της διδακτορικής έρευνας και εθνικό προ-

γραµµατισµό δηµιουργίας στελεχών έρευνας και µνήµης στα
ιδρύµατα,

*χρηµατοδότηση των υποδοµών,
*χρηµατοδότηση της έρευνας ανά ερευνητή,
*συστηµατική οικονοµική διαχείριση και αξιοποίηση της έρευ-

νας.
Αποτέλεσµα της ανωτέρω κατάστασης είναι η όποια χρηµα-

τοδότηση από την πλευρά της Πολιτείας να είναι εξαρτηµένη από
τις κοινοτικές εισροές σε άτακτα χρονικά διαστήµατα, να υλο-
ποιούνται τα συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα µε αργούς
ρυθµούς και εξ αυτού του λόγου οι ερευνητές µας να αδυνατούν
να προγραµµατίσουν το ερευνητικό τους έργο, αλλά και να δια-
κινδυνεύεται η υλοποίηση παράπλευρων δραστηριοτήτων µε κοι-
νωνικό και εκπαιδευτικό περιεχόµενο (π.χ. λειτουργία
βιβλιοθηκών και δικτύων, κινητικότητα των φοιτητών, επικουρικό
– εκπαιδευτικό έργο των τµηµάτων, διοργάνωση συνεδρίων και
χρηµατοδότηση υποτροφιών).

Ως απάντηση, δε, στο ζήτηµα της υποχρηµατοδότησης της
έρευνας, εφαρµόζονται, πρώτον, η αυτοχρηµατοδότησή της από
ίδιους πόρους των πανεπιστηµίων και των ερευνητικών ιδρυµά-
των, δεύτερον, η προσέλκυση κονδυλίων µέσω της συµµετοχής
σε ερευνητικά προγράµµατα διεθνούς συνεργασίας και τρίτον, η
αναζήτηση ιδιωτικών επενδύσεων από επιχειρήσεις που δρα-
στηριοποιούνται στην καινοτοµία και στις τεχνολογίες έντασης
γνώσης, µέσω της συµµετοχής σε διεθνή συνέδρια, προγράµ-
µατα, fora και οδικούς χάρτες (road shows).

Αναφορικά µε το ανθρώπινο ερευνητικό προσωπικό, επιση-
µάνθηκε ότι σήµερα στην Ελλάδα υπάρχει ενδιαφέρον για την
έρευνα, όπως αποδεικνύεται από τους πλέον των 30.000 νέων
ερευνητών –µεταπτυχιακών και προπτυχιακών φοιτητών- που
δραστηριοποιούνται στα ερευνητικά προγράµµατα των πανεπι-
στηµίων και των ερευνητικών µας κέντρων.

∆ιαπιστώθηκε, δε, ότι η εξωστρέφεια αποτελεί τον πλέον επι-
τυχηµένο τρόπο βελτίωσης του ανθρώπινου δυναµικού της
Χώρας, µέσο διεθνών συνεργασιών, διεθνών δικτύων συνεργα-
σίας στον τοµέα της έρευνας, αλλά και της στενής συνεργασίας
µεταξύ έρευνας και παραγωγικού τοµέα της οικονοµίας.

Ως παραδείγµατα εξωστρέφειας αναφέρονται ενδεικτικά:
*Η υπογραφή συµφωνητικών συνεργασίας µε το Πανεπιστή-

µιο της Νέας Υόρκης, το Εθνικό Ινστιτούτο Υγείας της Αµερικής,
το Πανεπιστήµιο του Τέξας, το Ινστιτούτο Κουσάτωφ (το κέντρο
της νανοτεχνολογίας στη Ρωσία), το Πανεπιστήµιο Λόνγκµπορο
στο Λονδίνο και το Πανεπιστήµιο της Αλεξάνδρειας.

*Η δηµιουργία από το Ερευνητικό Κέντρο «∆ΗΜΟΚΡΙΤΟΣ» του
πρώτου οδικού χάρτη (road show) στην Ουάσινγκτον όπου προ-
βλήθηκε για πρώτη φορά. Εντούτοις, ο κύριος Νιάρχος στηλί-
τευσε την απουσία των επίσηµων φορέων της Πολιτείας (π.χ.
Υπουργείο Εξωτερικών και Ανάπτυξης) από την εν λόγω εκδή-
λωση και τόνισε ότι αδιαφόρησαν για το συγκεκριµένο σηµαντικό
διεθνές γεγονός.

*Η συµµετοχή Ελλήνων ερευνητών στο περίφηµο πείραµα
CAST στο CERN, το οποίο έχει επικεφαλής Καθηγητή του Τµή-
µατος Φυσικής του Πανεπιστηµίου Πατρών. Εντούτοις, διατυ-
πώθηκε ο φόβος ότι η οικονοµική αβεβαιότητα και οι περικοπές
στην εθνική χρηµατοδότηση θα προκαλέσουν διαρροή επιστη-

µόνων στο εξωτερικό.
*Ως προς τις υποδοµές έρευνας στη Χώρα µας, αναφέρθηκε

ότι χαρακτηρίζονται ως πρωτοποριακές, ενώ το µεγαλύτερο µέ-
ρους τους έχει αποκτηθεί µε χρήµατα από ερευνητικά προ-
γράµµατα της Ε.Ε. και όχι από δηµόσιο χρήµα.

*Η αξιολόγηση σε διεθνές επίπεδο των ερευνητικών αποτελε-
σµάτων που προέρχονται από πανεπιστηµιακά ιδρύµατα και
ερευνητικά κέντρα της Ελλάδας είναι πολύ αξιόλογη.

6) Σχετικά µε την ερευνητική δραστηριότητα των ερευνητι-
κών κέντρων και πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων της Χώρας µας,
έγινε αναφορά στους εξής επιµέρους τοµείς:

Πρώτον, στην περιοχή της υγείας.
Χρησιµοποιείται η νανοτεχνολογία για τη διάγνωση του καρκί-

νου, µέσω γρήγορης ανάλυσης του αίµατος, του πλάσµατος, ή
και άλλων ασθενειών. Πραγµατοποιείται πρωτοποριακή έρευνα
για την αιµοδιάλυση, µέσω της νανοτεχνολογίας, για τον διαβήτη
ΙΙ και για την πρόληψη εκδήλωσης της νόσου Αλτσχάιµερ, ενώ
ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζει η µαθηµατική προτυποποίηση
της ηλεκτροµαγνητικής δραστηριότητας του εγκεφάλου, η
έρευνα για τον καταρράκτη, η φυσικοχηµική διεργασία ευαισθη-
τοποίησης στον ανθρώπινο οργανισµό που δεν είναι πάντα ευ-
εργετική και η ανάπτυξη νευρώνων σε πολυµερικές επιφάνειες,
µε σκοπό τη θεραπεία της τετραπληγίας και της παραπληγίας.

Ειδικότερα, το αιµατολογικό τµήµα του Πανεπιστηµίου Πα-
τρών, το οποίο και έχει χαρακτηριστεί ως κέντρο αριστείας (cen-
ter of excellence), δραστηριοποιείται, κυρίως, σε δύο οµάδες
νοσηµάτων: στα νοσήµατα µυελικής ανεπάρκειας - αβλαστική
αναιµία και µυοσπαστικά σύνδροµα - και στις λευχαιµίες, µε απο-
τέλεσµα πάνω από 200 δηµοσιεύσεις σε έγκριτα περιοδικά και
περισσότερες από 4.000 αναφορές στη διεθνή βιβλιογραφία.

Μελλοντικά, προβλέπεται η δηµιουργία ενός Κέντρου Έρευ-
νας και Εφαρµογής Προηγµένων Θεραπειών για τον καρκίνο και
τα αιµατολογικά νοσήµατα, που θα περιλαµβάνει και την τεχνο-
λογία εφαρµογών βλαστοκυττάρων σε µεγάλο φάσµα εξ αυτών.

∆εύτερον, στην περιοχή της ενέργειας.
Ειδικότερα, η ερευνητική δραστηριότητα επικεντρώνεται στα

εξής:
*υδρογόνο και κυψελίδες καυσίµου,
*προηγµένα υλικά για την παραγωγή φωτοβολταϊκών στοι-

χείων (που περιέχουν, όµως, το µεγάλο µειονέκτηµα του κόστους
και της ενεργειακής ανάγκης των υλικών, τα οποία χρησιµοποι-
ούν),

*ηλεκτρικό αυτοκίνητο,
*παραγωγή βιοκαυσίµων (βιοντίζελ, βιοαιθανόλη, βιοαέριο),
*αξιοποίηση διοξειδίου του άνθρακα για την παραγωγή χηµι-

κών / καυσίµων.
Στον τοµέα των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας, επιχειρείται η

δηµιουργία νέας γενιάς φωτοβολταϊκών είτε µε οργανικές είτε
µε ανόργανες ουσίες, µε ενδεικτικό παράδειγµα την κατασκευή
µικροκεραιών για απευθείας µετατροπή του ηλιακού φωτός σε
ηλεκτρικό ρεύµα και όχι µε τα συνήθη φωτοβολταϊκά.

Επίσης, ιδιαίτερο ενδιαφέρον σε παγκόσµιο επίπεδο παρου-
σιάζει ο τοµέας του υδρογόνου και των κυψελίδων καυσίµου,
καθώς ολόκληρος ο πλανήτης προσπαθεί, τα τελευταία δέκα
χρόνια, να αναπτύξει καινοτοµίες και τεχνολογίες που αφορούν,
αφενός, την παραγωγή υδρογόνου και αφετέρου, την αξιοποί-
ησή του στην παραγωγή ενέργειας.

Πρόκειται για την «οικονοµία του υδρογόνου», που αφορά στη
µετεξέλιξη του ενεργειακού ισοζυγίου του πλανήτη από τη χρήση
ορυκτών καυσίµων στη χρήση υδρογόνου ως οικολογικό καύ-
σιµο. Συγκεκριµένα, αφορά:

*στην παραγωγή υδρογόνου από ανανεώσιµες διαδικασίες,
όπως τα φωτοβολταϊκά και την αιολική ενέργεια µέσω ηλεκτρό-
λυσης ή από ορυκτά, αλλά και ανανεώσιµα καύσιµα, όπως αυτά
που προέρχονται από βιοµάζα,

*στην αποθήκευση υδρογόνου, που αφορά σύνθεση και πα-
ραγωγή νανοσωλήνων άνθρακα,

*στη χρήση του υδρογόνου µε τις λεγόµενες «κυψελίδες καυ-
σίµου», που είναι η νέα τεχνολογία παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, µε ευρεία εφαρµογή σε σπίτια, κτήρια, κινητές εφαρµογές,
αυτοκίνητα, λεωφορεία, πλοία κ.λπ..
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Τα µεγάλα πλεονεκτήµατα της συγκεκριµένης τεχνολογίας
είναι ότι δεν παράγεται κανένας ρύπος, καθώς το µόνο υπο-
προϊόν της συγκεκριµένης διαδικασίας είναι το νερό, η µεγάλη
απόδοση των µηχανών, που είναι υπερδιπλάσια των θερµικών µη-
χανών που χρησιµοποιούνται σήµερα και ότι η απόδοσή τους
είναι ανεξάρτητη του µεγέθους τους, γεγονός που µας δίνει τη
δυνατότητα παραγωγής ή συµπαραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας
και θερµότητας σε επίπεδο σπιτιού ή κτηρίου και να έχουµε την
ίδια απόδοση που έχουµε µε τους πάρα πολύ µεγάλους σταθ-
µούς ηλεκτροπαραγωγής.

Τρίτον, στον τοµέα της µικροηλεκτρονικής, νανοηλεκτρονικής
και νανοτεχνολογίας.

Τέταρτον, στον τοµέα των τηλεπικοινωνιών και της πληροφο-
ρικής, όπου έχουν εφαρµοστεί πρωτοποριακές ιδέες σε ασύρ-
µατα δορυφορικά δίκτυα.

Πέµπτον, στον τοµέα της χρήσης λέιζερ, της ηλεκτροµαγνητι-
κής ακτινοβολίας, της πυρηνικής φυσικής και της φυσικής των
στοιχειωδών σωµατιδίων.

Έκτον, στον τοµέα της σεισµικής µηχανικής, µε αντικείµενο τη
διερεύνηση της σεισµικής συµπεριφοράς, αντοχής, και του σχε-
διασµού των κατασκευών –κυρίως του οπλισµένου σκυροδέµα-
τος- και την ανάπτυξη τρόπων ενίσχυσης της σεισµικής αυτής
αντοχής µε πειραµατικό ή αναλυτικό τρόπο.

Χαρακτηριστικό είναι πως τα τελευταία χρόνια έχει ξεκινήσει
και ένα µακρόπνοο πρόγραµµα διάχυτης νοηµοσύνης και ανά-
πτυξης «έξυπνων» περιβαλλόντων, ενώ προτείνεται η δηµιουρ-
γία νέου ερευνητικού ινστιτούτου µε αντικείµενο την
αστροφυσική και τη διαστηµική.

Οι προσκεκληµένοι της Επιτροπής αναφέρθηκαν σε ενδεικτικά
αποτελέσµατα του ερευνητικού τους έργου στην καθηµερινό-
τητα των πολιτών, όπως είναι:

*η εγκατάσταση και λειτουργία στο Ηράκλειο µητροπολιτικού
ασύρµατου δικτύου επικοινωνιών,

*η ανάπτυξη σε όλη την Κρήτη ενός πρότυπου, σε παγκόσµια
κλίµακα, τηλεµατικού δικτύου υγείας, που λειτούργησε για λίγα
χρόνια πιλοτικά,

*καινοτόµες εφαρµογές και υπηρεσίες για άτοµα µε αναπη-
ρία, όπως οι µεθοδολογίες, τα εργαλεία και οι εφαρµογές για
την προσβασιµότητα στο ∆ιαδίκτυο, που χρησιµοποιούνται διε-
θνώς και τα ηλεκτρονικά βιβλία για τυφλούς µαθητές σε εθνικό
επίπεδο,

*η δηµιουργία νέων υλικών από πολυµερή, κεραµικά, βιοϋλικά
κράµµατα, αυτοκαθαριζόµενα υφάσµατα, διαφανή θερµοµονω-
τικά υλικά, χαρτί από νανοσωλήνες τροµερά µεγάλης αντοχής,
µοριακά κόσκινα µέσα από τα οποία γίνεται διήθηση αερίων,
υγρών και τοξικών ουσιών από µεµβράνες καθαρισµού αποβλή-
των ελαιοτριβείου,

*Ο καθαρισµός των γλυπτών του Μουσείου της Ακρόπολης µε
λέιζερ (π.χ. της δυτικής ζωοφόρου του Παρθενώνα και των Κα-
ρυάτιδων),

*«Πράσινες δράσεις», όπως η αντικατάσταση των εγκαταστά-
σεων θέρµανσης και ηλεκτρισµού κτηρίων εξ ολοκλήρου µε φι-
λικές στο περιβάλλον µορφές ενέργειας και η µέσω δορυφόρου
έγκαιρη ειδοποίηση για την εκδήλωση φωτιάς στο δάσος του
Υµηττού.

7) Ιδιαίτερο ενδιαφέρον έχει η διασύνδεση του ερευνητικού
αποτελέσµατος µε την επιδίωξη κοινωνικών στόχων. Ειδικότερα,
επισηµάνθηκε το όφελος για τις τοπικές κοινωνίες που µπορεί
να προκύψει από τον συντονισµό ενεργειών και δράσεων των
ερευνητικών φορέων και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης στην κα-
τεύθυνση της εφαρµογής των αποτελεσµάτων της έρευνας και
της τεχνολογίας.

Ως παραδείγµατα αναφέρονται η βελτίωση της ποιότητας της
ζωής όλων των πολιτών µε προϊόντα, εφαρµογές και υπηρεσίες
για ΑµΕΑ και ηλικιωµένους, η ανάπτυξη συστηµάτων τηλεϊατρι-
κής και η υποστήριξη λειτουργίας πρωτοποριακού συστήµατος
στο ΕΚΑΒ Κρήτης.

Επίσης, ιδιαίτερης σηµασίας είναι η διασύνδεση της έρευνας
µε την παραγωγή, µέσω των εταιρειών spin-off ή, άλλως, «τε-
χνοβλαστών», όρος που χρησιµοποιεί η Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Τεχνολογίας. Αφορά στις εταιρείες, οι οποίες ανα-

πτύσσονται µε βάση τεχνολογίες που έχουν αναπτυχθεί στα πα-
νεπιστήµια και τα ερευνητικά κέντρα, µε σκοπό την προώθηση
και την εµπορική τους αξιοποίηση.

Παράπλευρες δραστηριότητες των ερευνητικών κέντρων και
πανεπιστηµίων που ειδικεύονται στην έρευνα, οι οποίες γνω-
στοποιήθηκαν στα µέλη της Επιτροπής είναι:

1) η προσπάθεια πιστοποίησης µε ISO των διαδικασιών και των
οργάνων των εργαστηρίων τους,

2) η κατοχύρωση των πνευµατικών δικαιωµάτων των ερευνη-
τών που έχουν παρουσιάσει επιτεύγµατα καινοτοµίας,

3) η υποστήριξη της δράσης των ερευνητών (πχ. προετοιµασία
προτάσεων, λειτουργικά έξοδα, έξοδα κίνησης),

4) η δηµιουργία ενδοπανεπιστηµιακού δικτύου,
5) η λειτουργία τους ως συµβούλων των Υπουργείων Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Οικονοµίας,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας και Εργασίας στον τοµέα της
ενέργειας και των βιοµηχανικών ατυχηµάτων.

Ιδιαίτερη µνεία πρέπει να γίνει στη διάθεση πατεντών από τις
ευρεσιτεχνίες των ερευνητών των ελληνικών ερευνητικών κέ-
ντρων και πανεπιστηµίων που ξεπερνούν τις 90, χωρίς όµως
ακόµα να υπάρχουν οι προϋποθέσεις, τα µέσα και οι θεσµοθε-
τηµένες διαδικασίες από την Πολιτεία, ώστε να γίνει η σωστή
αξιοποίηση αυτής της γνώσης.

Τονίστηκε, δε, ότι είναι δυνατή η µεγαλύτερη συµµετοχή τους
στην αναπτυξιακή διαδικασία της Χώρας, την αναβάθµιση των
δηµόσιων υπηρεσιών και την ενίσχυση της παραγωγής µέσω της
ενεργοποίησης προγραµµατικών συµφωνιών µεταξύ Υπουργείων
και µεγάλων οργανισµών µε τα ερευνητικά κέντρα επί συγκεκρι-
µένων θεµάτων που µπορούν να συντονίσουν.

6) Αναφορικά µε την προσέλκυση ιδιωτικών επενδύσεων, επι-
σηµάνθηκε ότι, δυστυχώς, στη Χώρα µας, οι επενδύσεις στην
έρευνα θεωρούνται «επενδύσεις ρίσκου» και ότι, παρόλα τα οι-
κονοµικά κίνητρα που δίνονται, ώστε να πραγµατοποιηθούν
επενδύσεις στην καινοτοµία και τις τεχνολογίες έντασης γνώσης,
δεν παρουσιάζονται τα αντίστοιχα αποτελέσµατα.

7) Τέλος, στο πλαίσιο του ανοίγµατος στην κοινωνία, που
πραγµατοποιούν ορισµένα ερευνητικά κέντρα και πανεπιστήµια,
έχουν θεσπιστεί σχολικά βραβεία για την καλύτερη επιστηµονική
κατασκευή, πρόγραµµα µε τη συµµετοχή πολλών σχολείων, θε-
σµοθέτηση διεθνών βραβείων, µεταπτυχιακές υποτροφίες,
καθώς και επισκέψεις σχολείων και πολιτών στις εγκαταστάσεις
τους.

8) Κατόπιν των παρουσιάσεων της ερευνητικής δραστηριότη-
τας που παρουσιάζεται στη Χώρα µας, διατυπώθηκαν τα εξής
συµπεράσµατα:

*∆υσκολίες του ερευνητικού έργου αποτελούν η ένταση του
διεθνούς ανταγωνισµού, που σε µεγάλο βαθµό βασίζεται στις
εθνικές συµµετοχές των χωρών, η αδυναµία του προγραµµατι-
σµού της έρευνας, λόγω της αβεβαιότητας των συγχρηµατοδο-
τήσεων, της µη προκήρυξης εθνικών προγραµµάτων και της µη
εφαρµογής θεσµικών µέτρων και η µη προτεραιοποίηση της
έρευνας σε περιφερειακό επίπεδο.

*Κυρίαρχη τάση, αυτή τη στιγµή, στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι
να µειώνεται η ευρωπαϊκή και να ενισχύεται η εθνική συµµετοχή
σε όλα τα προγράµµατα.

*Η εφαρµογή των ερευνητικών προγραµµάτων που εκπονού-
νται δεν υποστηρίζεται από την Πολιτεία και δεν αξιοποιούνται
για το δηµόσιο συµφέρον.

*Παρατηρούνται δυσχέρειες στη συνεργασία των ερευνητικών
κέντρων µε την ελληνική βιοµηχανία, λόγω της δοµής και της λει-
τουργίας της ελληνικής βιοµηχανίας.

Στη συνέχεια, οι εκπρόσωποι των φορέων συνέστησαν να κα-
τευθυνθούν οι πολιτικές µας στις εξής κατευθύνσεις, προκειµέ-
νου να επιτευχθεί η προαγωγή της έρευνας στη Χώρα µας:

(α) στη δηµιουργία ενός σταθερού περιβάλλοντος υποστή-
ριξης, µέσω ετήσιων προκηρύξεων διδακτορικής και συνεργατι-
κής έρευνας, της χρηµατοδότησης ερευνητικών υποδοµών και
της τεχνικής υποστήριξής τους µε κατάλληλο τεχνικό προσωπικό

(β) στην επίτευξη της ποιότητας στη διαχείριση της έρευνας,
µέσω του ελέγχου και της αξιολόγησης των αποτελεσµάτων της
και της αντίστοιχης αξιολογικής κατηγοριοποίησης τόσο των
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ερευνητικών οµάδων των πανεπιστηµίων όσο και των φορέων του
παραγωγικού τοµέα που εµπλέκονται, της θεσµικής υποστήρι-
ξης από το Υπουργείο Παιδείας για την έγκριση νέων εργαστη-
ρίων και της µόνιµης αξιολόγησης των µονάδων διαχείρισης της
έρευνας και

(γ) στον σχεδιασµό εθνικής πολιτικής έρευνας, µε βάση τον
καθορισµό θεµατικών προτεραιοτήτων (αναπτυξιακές, κοινωνι-
κές), τη σύνδεση των ερευνητικών οµάδων µε τους παραγωγι-
κούς φορείς και τις κοινωνικές οµάδες και την απασχόληση
στελεχών διαχείρισης της έρευνας µε ουσιαστική εµπειρία και
ευρύτατη αποδοχή.

9) Τέλος, οι εκπρόσωποι των ερευνητικών κέντρων και των πα-
νεπιστηµιακών ιδρυµάτων ζήτησαν τη συµβολή των µελών της
Επιτροπής, προκειµένου να ικανοποιηθούν τα αιτήµατά τους για
την προώθηση της έρευνας στη Χώρα µας, µεσολαβώντας στις
πολιτικές ηγεσίες των εµπλεκόµενων Υπουργείων.

Ειδικότερα, διατύπωσαν τα κάτωθι αιτήµατα:
*Ενίσχυση των πανεπιστηµιακών κεντρικών υποδοµών για τη

στήριξη της έρευνας µέσω του Ε.Σ.Π.Α.
*Οργάνωση γραφείων στήριξης καινοτοµίας και αξιοποίησης

για την κοινωνία καινοτοµιών.
*Καταγραφή, από ανεξάρτητη επιτροπή, της έρευνας που

πραγµατοποιείται στη Χώρα, αποτίµηση του ερευνητικού πεδίου
και εντοπισµός των θεµατικών περιοχών µε υψηλή καινοτοµικό-
τητα και δυνατότητα αξιοποίησης.

*Στήριξη των πανεπιστηµιακών και ερευνητικών κέντρων στη
διεκδίκηση ευρωπαϊκών ερευνητικών προγραµµάτων και

*Καθιέρωση συνεπούς πλαισίου χρηµατοδότησης της έρευ-
νας σε ετήσια βάση.

Ζήτησαν από τα µέλη της Επιτροπής:
*Να συµβάλουν, κατά το δυνατό, στο να µην περικοπεί ο προ-

ϋπολογισµός των δηµοσίων επενδύσεων σε θέµατα έρευνας και
παιδείας.

*Να αναβαθµιστούν οι ερευνητές και να αξιοποιηθεί το αν-
θρώπινο δυναµικό του ιδρύµατος.

*Να θεσµοθετηθεί η αµφίδροµη σχέση ανάµεσα στα ερευνη-
τικά κέντρα και τα πανεπιστήµια, προκειµένου να ανοίξουν οι δί-
αυλοι µεταξύ παιδείας και έρευνας.

*Τον συντονισµό εθνικών θεµατικών περιοχών, προχωρώντας
σε προγραµµατικές συµφωνίες µε τα Υπουργεία, προκειµένου
να δηµιουργηθούν νέες υποδοµές.

*Την ενδυνάµωση της συνεργασίας των ερευνητικών µας κέ-
ντρων µε τα πανεπιστήµια και το Υπουργείο Παιδείας.

*Την ενίσχυση των τεχνολογικών πάρκων, µε τη θεσµική και
οικονοµική υποστήριξη, από την πλευρά της Πολιτείας, εταιρειών
υψηλής τεχνολογίας, ώστε να ενισχυθεί η µεταφορά τεχνολογίας
και καινοτοµίας, µε τη συµµετοχή ερευνητικών κέντρων, των
Α.Ε.Ι., της βιοµηχανίας και των δηµόσιων φορέων.

10) Τέλος, οι επιστήµονες – ερευνητές, που εκπροσώπησαν
τους προσκεκληµένους ερευνητικούς και πανεπιστηµιακούς φο-
ρείς, τόνισαν ότι η ποιοτική έρευνα και καινοτοµία λειτουργεί
πολλαπλά επωφελώς για τη Χώρα µας, διότι αποτελεί µοχλό βιώ-
σιµης οικονοµικής ανάπτυξης, µέσο διεθνούς προβολής της
Χώρας µας, αλλά και ισχυρό εργαλείο εκπαίδευσης και κατάρτι-
σης, συνδέοντας την έρευνα µε την παιδεία.

Όµως, παρόλα τα προβλήµατα, που αντιµετωπίζουν, υπάρ-
χουν ευκαιρίες προαγωγής και ανάδειξης του ερευνητικού έργου
της Χώρας µας, κυρίως βασισµένες:

(α) σε διεπιστηµονικές πρωτοβουλίες, που προσφέρουν εξαι-
ρετικές δυνατότητες για πρωτοβουλίες διεπιστηµονικού χαρα-
κτήρα µε µεγάλη προστιθέµενη επιστηµονική και οικονοµική αξία,
όπως οι βιοϊατρικές τεχνολογίες, οι πράσινες τεχνολογίες και ο
συνδυασµός τεχνολογίας και πολιτισµού και

(β) στη µετατροπή των ερευνητικών µας κέντρων σε διεθνή κέ-
ντρα µάθησης –µεταπτυχιακών σπουδών και κατάρτισης- σε συ-
νεργασία µε τα πανεπιστήµια της Χώρας, στα πλαίσια του ενιαίου
χώρου έρευνας και παιδείας.

Εκφράστηκε, τέλος, η ελπίδα η έρευνα, η καινοτοµία και η µά-
θηση να αποτελέσουν έναν τέταρτο άξονα περιφερειακής και
εθνικής ανάπτυξης, πέραν του τουρισµού, της ναυτιλίας και της
αγροτικής βιοµηχανίας.

Β. Προτάσεις Βουλευτών

Μετά την ολοκλήρωση των παρουσιάσεων των εξελίξεων των
ως άνω ερευνητικών κέντρων και πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων
στους τοµείς της έρευνας και της τεχνολογίας στη Χώρα µας,
πραγµατοποιήθηκε συζήτηση µεταξύ των εκπροσώπων τους και
των κ.κ. Βουλευτών, οι οποίοι τοποθετήθηκαν και εξέφρασαν συ-
νοπτικά τις ακόλουθες θέσεις:

Ο κύριος Ιωάννης Ιωαννίδης σηµείωσε ότι πράγµατι υπάρχει
υποχρηµατοδότηση στον τοµέα της έρευνας και της τεχνολο-
γίας και ότι θα πρέπει να υπάρξει συγχρονισµός µε το Υπουρ-
γείο Παιδείας και ο απαιτούµενος προγραµµατισµός. Τόνισε, δε,
ότι θα πρέπει να υπάρχει αξιολόγηση των πανεπιστηµίων, των
οποίων η χρηµατοδότηση να εξαρτάται όχι από το µέγεθός τους,
αλλά από το παραγόµενο έργο.

Ο κύριος Κωνσταντίνος Κόλλιας, επικαλούµενος την προσω-
πική εµπειρία της ορκωµοσίας του γιου του, ζήτησε την ανα-
βάθµιση του τελετουργικού της ορκωµοσίας του Πανεπιστηµίου
Πατρών. Στη συνέχεια, έθεσε το ζήτηµα της ανάθεσης µελετών
σε σηµαντικά ζητήµατα τοπικού ενδιαφέροντος από την πλευρά
των φορέων της Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε ιδιωτικά γραφεία µε-
λετών κορυφαίων καθηγητών των πανεπιστηµιακών µας ιδρυµά-
των και ζήτησε διευκρινίσεις, σχετικά µε την ανταγωνιστικότητα
των επαγγελµατικών δράσεων των καθηγητών που ιδιωτεύουν
µε τις αντίστοιχες δράσεις των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων.

Η κυρία Μαρία Μίχου διαπίστωσε ότι µπορεί να παραχθεί ση-
µαντικότατο έργο και µε λίγους πόρους, τόνισε την ανάγκη χρη-
µατοδότησης των δράσεων που περιέγραψαν και ζήτησε η
Πολιτεία να είναι συνεπής απέναντι στις υποχρεώσεις της στους
ερευνητές, προκειµένου να πράττουν σωστά το έργο τους.

Ο κύριος Νικόλαος Τσώνης διατύπωσε δύο ερωτήµατα, αφε-
νός, ποιοι και κάθε πότε καθορίζουν τους στόχους των ερευνη-
τικών ιδρυµάτων, καθώς ακόµα δεν έχουµε διαπιστώσει το
µεγάλο επίτευγµα για τα ερευνητικά µας κέντρα και αφετέρου,
ποιο είναι το µέλλον της πυρηνικής ενέργειας.

Ο κύριος Αλέξανδρος Αθανασιάδης τόνισε ότι οι µεγάλες
εταιρείες κρατούν, ως επτασφράγιστο µυστικό, την τεχνογνωσία
τους και ζήτησε διευκρινίσεις για τη δυνατότητα του «∆ΗΜΟ-
ΚΡΙΤΟΥ» να συµµετάσχει στην ενδεχόµενη κατασκευή ενός πυ-
ρηνικού εργοστασίου παραγωγής ηλεκτρικού ρεύµατος.
Επεσήµανε ότι πρέπει η ερευνητική δραστηριότητα και τα πανε-
πιστήµια να συνδέονται µε την παραγωγή και οι φοιτητές να
έχουν γνώση και εµπειρία από την παραγωγική δραστηριότητα
της περιοχής τους, διατύπωσε τον προβληµατισµό, γιατί, ενώ
διαθέτουµε άριστους επιστήµονες, δεν είναι αντίστοιχα τα απο-
τελέσµατα στην έρευνα και την τεχνολογία και εξέφρασε την ελ-
πίδα ότι µε τη δηµοσιονοµική ανάκαµψη της Χώρας θα τηρηθούν
οι δεσµεύσεις του Πρωθυπουργού για αύξηση της χρηµατοδό-
τησης στην έρευνα.

Ο κύριος Παναγιώτης Αντωνακόπουλος τόνισε ότι το Πανε-
πιστήµιο Πατρών είναι, ίσως, η πιο δυναµική πανεπιστηµιακή µο-
νάδα στη Χώρα µας και ζήτησε να συνδέονται τα αποτελέσµατα
της έρευνας µε την παραγωγή και να εφαρµόζονται πρακτικά
προς όφελος των πολιτών. Σηµείωσε, επίσης, ότι το πανεπιστή-
µιο δεν πρέπει να λειτουργεί µε τους όρους της αγοράς, αλλά µε
βάση τους κανόνες που θέτει η συντεταγµένη Πολιτεία, η οποία
πρέπει να θέτει τους στόχους της έρευνας. Για τον λόγο αυτό,
υποστήριξε ο κύριος Βουλευτής, κεντρικό ρόλο στη χρηµατο-
δότηση των πανεπιστηµίων πρέπει να έχει η Πολιτεία και όχι η
αγορά.

Ο κύριος Ηλίας Πολατίδης ζήτησε διευκρινίσεις για το κόστος
των καταλήψεων στα πανεπιστήµια, καθώς και µια εκτίµηση για
το πόσο κοστίζουν οι εκούσιες καταστροφές στις υποδοµές
τους. Τόνισε, ακόµα, πως το ερευνητικό έργο για τις τεχνολογίες
υδρογόνου δεν είναι ευρέως γνωστό και πως δεν έχει αξιοποιη-
θεί από την ελληνική Πολιτεία µέχρι σήµερα, όπως θα έπρεπε.

Ο κύριος Νικόλαος Σαλαγιάννης τόνισε ότι το µοντέλο ανά-
πτυξης της Χώρας µας πάσχει και δεν οδηγεί πουθενά και ότι
αυτό συνδέεται άµεσα µε την παρεχόµενη παιδεία. Τόνισε ότι οι
καθηγητές έχουν τις ευθύνες τους σε αυτό, καθώς συντηρούν
µια κατάσταση, για να αυτοσυντηρηθούν και να αναπαραχθούν.
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Στη συνέχεια, επεσήµανε ότι θα πρέπει να βάλουµε σωστές προ-
τεραιότητες και µακροπρόθεσµους στόχους για τη Χώρα και κυ-
ρίως να επενδύσουµε στο ανθρώπινο δυναµικό της, που αποτελεί
την κινητήρια δύναµη της προσπάθειας αυτής. Εξέφρασε, δε,
την ελπίδα ότι, παρότι οι συνθήκες είναι δύσκολες, η Χώρα µπο-
ρεί να ανακάµψει και να αναγεννηθεί, µέσω µιας κρίσιµης οµάδας
ανθρώπων που θα διεκδικήσουν και θα παλέψουν, ώστε να µπουν
τα πράγµατα σε µία σειρά.

Ο κύριος Αθανάσιος ∆αβάκης ζήτησε διευκρινίσεις για την
αξιολόγηση του έργου των πανεπιστηµίων και του διδακτικού
προσωπικού τους και για τη χρησιµότητα πολλών διδακτορικών
διατριβών ετησίως.

Ο κύριος Νικόλαος Καραθανασόπουλος διαπίστωσε ότι αυτό
που δηµιουργεί εµπόδια στην ανάπτυξη της έρευνας είναι ο προ-
σανατολισµός της στην άµεση διασύνδεσή της µε τις ανάγκες
των επιχειρήσεων και την ανταγωνιστικότητα. Σηµείωσε, επίσης,
ότι, ενώ γίνεται σοβαρή έρευνα για την αντισεισµική προστασία
στο Πανεπιστήµιο Πατρών, δύο κτήρια της φοιτητικής εστίας του
κρίθηκαν ακατάλληλα, µετά από σεισµό µετρίου µεγέθους, και
χαρακτήρισε, ως εκφυλισµό, την ανάγκη να πουληθεί το αποτέ-
λεσµα του ερευνητικού έργου ή να δηµιουργηθεί µια εταιρεία.
Ζήτησε, δε, να συνδέεται το ερευνητικό έργο µε την παραγωγή
και όχι µε την επιχειρηµατική εκµετάλλευση.

Ο κύριος Αθανάσιος Χαντάβας συνεχάρη τους κ.κ. Καθηγη-
τές και τόνισε ότι έχουν σηµειώσει µεγάλη πρόοδο στον τοµέα
της έρευνας και της τεχνολογίας, χωρίς καµία ουσιαστική, θε-
σµική και οικονοµική στήριξη της Πολιτείας. Σηµείωσε ότι τα
ερευνητικά προγράµµατα πρέπει να προσανατολιστούν στην πα-
ραγωγή, ώστε να τονωθεί η οικονοµία της Χώρας µε την ενί-
σχυση της βιοµηχανικής ανταγωνιστικότητας, της βιοτεχνίας και
των αγροτικών προϊόντων. Έκρινε, δε, ως σωστή την κυβερνη-
τική πρόθεση να διανεµηθούν οι πόροι για την έρευνα, όχι µε
βάση πελατειακά κριτήρια, αλλά µε λογοδοσία και µε έµφαση
στην αριστεία.

Ο κύριος Μιχάλης Τζελέπης τόνισε ότι πρέπει να υπάρχει
στρατηγικός σχεδιασµός σε εθνικό επίπεδο για ενοποιηµένη
έρευνα σε όλους τους κλάδους και σε διαβούλευση µε την κοι-
νωνία. Ζήτησε, δε, να µην χειραγωγηθεί η έρευνα προς χάριν της
αγοράς και της ζήτησης, αλλά και να επαναπατριστούν Έλληνες
Καθηγητές που διαπρέπουν και πρωτοπορούν στο εξωτερικό.

Η κυρία Αικατερίνη Φαρµάκη – Γκέκη τόνισε ότι απαιτείται
διαφάνεια στη διαχείριση των πόρων, ακόµα και στην έρευνα και
την τεχνολογία, και αξιολόγηση του παραγόµενου έργου. Ζήτησε
διευκρινίσεις, σχετικά µε τον τρόπο αξιοποίησης των πατεντών
που διαθέτουν τα ερευνητικά µας κέντρα, ώστε να αποτελέσουν
τεχνολογικό προϊόν, έθεσε το ζήτηµα του συντονισµού των επι-
µέρους ινστιτούτων των ερευνητικών µας κέντρων, ώστε να µην
εργάζονται αποσπασµατικά και τόνισε τη σπουδαιότητα για τη
Χώρα µας να αξιοποιηθούν ενεργειακά οι κυψέλες καυσίµου.

Ο κύριος Μιχαήλ Κριτσωτάκης επεσήµανε ότι τα ερευνητικά
κέντρα στη Χώρα µας φαίνεται πως λειτουργούν µε δική τους
πρωτοβουλία, χωρίς καθορισµό εθνικών στόχων και εθνικών προ-
τεραιοτήτων, έθεσε το ζήτηµα της µείωσης των αµυντικών δα-
πανών και ζήτησε η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας
να κάνει περισσότερα στα θέµατα που έθεσαν οι εκπρόσωποι
των ερευνητικών κέντρων.

Ο κύριος Βασίλειος Κεγκέρογλου, τόνισε ότι, προκειµένου να
υπάρξει µεγαλύτερη σύνδεση των ερευνητικών µας κέντρων µε
τα µεγάλα επιτεύγµατα για την περιφερειακή και εθνική ανά-
πτυξη, θα πρέπει να υπάρξουν επιπλέον χρηµατοδοτήσεις από
την Τοπική Αυτοδιοίκηση είτε µέσω προγραµµατικών συµβάσεων
είτε µέσω περιφερειακών προγραµµάτων. Ζήτησε, δε, να εξαι-
ρεθεί η έρευνα από τις περικοπές των δηµόσιων δαπανών - κα-
θόσον µάλιστα το µεγαλύτερο µέρος των κεφαλαίων της
προέρχονται από διεθνή και ευρωπαϊκά προγράµµατα- δεδοµέ-
νης της σηµασίας του ερευνητικού έργου για την ανάπτυξη της
Χώρας.

Από την πλευρά του ο κύριος Άγγελος Τόλκας ζήτησε διευ-
κρινίσεις, αναφορικά µε τη συµµετοχή των φοιτητών στα µετα-
πτυχιακά προγράµµατα. Εξέφρασε την απορία του για το εάν
από πλευράς Κράτους έχει ζητηθεί να συνεισφέρουν τα ερευνη-

τικά µας κέντρα, στην παρούσα δύσκολη οικονοµική κατάσταση
της Χώρας, στην προσπάθεια εξοικονόµησης χρηµάτων µε την
εκπόνηση προγραµµάτων ή ακόµα και συµβουλευτικά, π.χ., ανα-
φορικά µε την ανάπτυξη λογισµικού λειτουργίας στις δηµόσιες
υπηρεσίες, την κάρτα πολίτη, την κάρτα υγείας κ.λπ..

Ο κύριος Ιωάννης Ζιώγας αναρωτήθηκε ποιο θεσµικό πλαίσιο
αφορά στην κατάσταση των εργαζοµένων και τόνισε ότι η τε-
χνολογία ως εφαρµογή θα πρέπει να τίθεται στην υπηρεσία της
κοινωνίας και των λαϊκών αναγκών. Ζήτησε, δε, να ανανεωθεί και
να εκσυγχρονιστεί η διδασκαλία σε πανεπιστηµιακό επίπεδο,
προκειµένου η κοινωνία να είναι ο αποδέκτης των επιτευγµάτων
της έρευνας.

Ο κύριος Βασίλειος Γιουµατζίδης σηµείωσε ότι η Χώρα µας
δεν έχει την πολυτέλεια να επενδύσει στον δευτερογενή τοµέα,
γιατί σε παγκόσµιο επίπεδο αποτελεί τον τοµέα της οικονοµίας
που φθίνει. Ζήτησε τη γνώµη των παριστάµενων Καθηγητών για
τον τρόπο που θεωρούν ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Έρευνας
και Τεχνολογίας θα µπορούσε να βοηθήσει το έργο τους.

Τέλος, ο κύριος Κωνσταντίνος Σπηλιόπουλος, Πρόεδρος της
Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Έρευνας και Τεχνολογίας, τόνισε
ότι παρουσιάστηκε ενώπιον της Επιτροπής ένα µικρό, αλλά αντι-
προσωπευτικό δείγµα του ερευνητικού έργου στη Χώρα µας και
όχι το σύνολό του. Σηµείωσε ότι είναι ιδιαίτερα σηµαντικό, αφε-
νός, το έργο των τµηµάτων υπολογιστών και πληροφορικής και
αφετέρου, η ανάπτυξη δορυφορικών επιχειρήσεων γύρω από το
ερευνητικό έργο τους και κατέληξε ότι έργο της Επιτροπής είναι
να υποβοηθήσει την Πολιτεία, ώστε η έρευνα να µην µένει στα
χαρτιά, αλλά να γίνεται πράξη προς όφελος της κοινωνίας, των
πολιτών και της Πατρίδας.

Γ. Συµπεράσµατα

Από την ακρόαση των εκπροσώπων των ανωτέρω φορέων και
τη διεξαγωγή συζήτησης µεταξύ αυτών και των κ.κ. Βουλευτών,
προέκυψε η άµεση σύνδεση της έρευνας και της τεχνολογίας µε
την πορεία ανάκαµψης της Χώρας µας.

Ειδικότερα, αναδείχθηκε µε σαφήνεια ότι, παρότι τα ελληνικά
ερευνητικά κέντρα και τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα, που ασχο-
λούνται µε τους συγκεκριµένους τοµείς, διαθέτουν ανεπαρκείς
πόρους ή τουλάχιστον πολύ λιγότερους από τον µέσο ευρωπαϊκό
όρο, εντούτοις έχουν να επιδείξουν πολύ σηµαντικά ερευνητικά
αποτελέσµατα, αλλά και αξιόλογα ενδιάµεσης τεχνολογίας προϊ-
όντα.

Οι τοµείς στους οποίους παρουσιάζεται η µεγαλύτερη πρόο-
δος είναι η παραγωγή ενέργειας, οι τοµείς υγείας (βιοϊατρική,
µοριακή βιολογία, βιοτεχνολογία), η πληροφορική, οι τοµείς της
µικροηλεκτρονικής, της νανοηλεκτρονικής και της νανοτεχνολο-
γίας, τα λέιζερ, οι τηλεπικοινωνίες, τα νέα υλικά, τα εφαρµοσµένα
µαθηµατικά και ο τοµέας της πυρηνικής φυσικής.

Όπως έγινε σαφές από τη διεξαγόµενη συζήτηση, στόχοι των
ερευνητικών κέντρων και των πανεπιστηµίων µε ερευνητικό αντι-
κείµενο πρέπει να είναι:

*η δηµιουργία στενών δεσµών των αποτελεσµάτων της έρευ-
νας και της τεχνολογίας µε την τοπική κοινωνία,

*η παραγωγή πλούτου για την κοινωνία µε τον µετασχηµατι-
σµό της έρευνας σε γνώση και της γνώσης σε καινοτοµία,

*η δηµιουργία επιστηµονικού και ερευνητικού προσωπικού
υψηλού επιπέδου και

*η προώθηση ποιοτικών, ακαδηµαϊκών και ερευνητικών, συ-
νεργασιών τόσο στην Ελλάδα όσο και στο εξωτερικό.

∆ιαπιστώθηκε, δε, η αξιόλογη επιστηµονική κατάρτιση του
ανθρώπινου δυναµικού που ασχολείται µε την έρευνα (όπως
αποδεικνύεται από τις διεθνείς διακρίσεις και αξιολογήσεις των
ερευνητικών µας κέντρων, τις συµµετοχές των Ελλήνων ερευνη-
τών σε µεγάλα ευρωπαϊκά ερευνητικά προγράµµατα, τις διεθνείς
συνεργασίες και τις αναθέσεις ευρωπαϊκών προγραµµάτων σε
ερευνητικά κέντρα και πανεπιστήµια της Χώρας µας), καθώς και
το σηµαντικό ενδιαφέρον του επιστηµονικού προσωπικού της
Χώρας µας να ασχοληθεί µε την έρευνα, καθώς, ήδη, 30.000
νέοι ερευνητές δραστηριοποιούνται σε αυτό τον τοµέα είτε µέσω
ερευνητικών προγραµµάτων των πανεπιστηµίων είτε σε ερευνη-
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τικά κέντρα.
Εντούτοις, ως προβλήµατα που αποτελούν ανάχωµα στην πα-

ραγωγή του ερευνητικού έργου και την αξιοποίησή του στην πα-
ραγωγή, εντοπίστηκαν τα εξής:

*Η ένταση του διεθνούς ανταγωνισµού, που σε µεγάλο βαθµό
βασίζεται στις εθνικές συµµετοχές των χωρών.

*Η αδυναµία του προγραµµατισµού της έρευνας, λόγω της
αβεβαιότητας των συγχρηµατοδοτήσεων, της µη προκήρυξης
εθνικών προγραµµάτων και της µη εφαρµογής θεσµικών µέτρων.

*Η µη προτεραιοποίηση της έρευνας σε περιφερειακό επί-
πεδο.

*Η ανεπαρκής χρηµατοδότηση των υποδοµών και της διδα-
κτορικής έρευνας και η έλλειψη εθνικού προγραµµατισµού δη-
µιουργίας στελεχών έρευνας και µνήµης στα ιδρύµατα.

*Η συνεχής περικοπή του τακτικού προϋπολογισµού, µε απο-
τέλεσµα η όποια χρηµατοδότηση για την έρευνα να είναι εξαρ-
τηµένη από τις κοινοτικές εισροές σε άτακτα χρονικά διαστήµατα
και πολύ αργά.

*Η υποτυπώδης και αδιαφανής διαχείριση της έρευνας.
*Ο αφοπλισµός των ερευνητών µας στο επίπεδο του προ-

γραµµατισµού, ο πληθωρισµός ανθρώπινων πόρων και ο κατα-
κερµατισµός δυνάµεων.

Κατόπιν των ανωτέρω, διατυπώθηκαν οι εξής προτάσεις για
την ενίσχυση της έρευνας σε κάθε δυνατό επίπεδο:

Σε θεσµικό επίπεδο:
*Η δηµιουργία ενός σταθερού περιβάλλοντος υποστήριξης,

µέσω ετήσιων προκηρύξεων διδακτορικής και συνεργατικής
έρευνας, της χρηµατοδότησης ερευνητικών υποδοµών και της
τεχνικής υποστήριξής τους µε κατάλληλο τεχνικό προσωπικό.

*Η επίτευξη της ποιότητας στη διαχείριση της έρευνας,
µέσω του ελέγχου και της αξιολόγησης των αποτελεσµάτων της
και της αντίστοιχης αξιολογικής κατηγοριοποίησης τόσο των
ερευνητικών οµάδων των πανεπιστηµίων όσο και των φορέων του
παραγωγικού τοµέα που εµπλέκονται, της θεσµικής υποστήρι-
ξης από το Υπουργείο Παιδείας για την έγκριση νέων εργαστη-
ρίων και της µόνιµης αξιολόγησης των µονάδων διαχείρισης της
έρευνας.

*Ο σχεδιασµός εθνικής πολιτικής έρευνας, µε βάση τον κα-
θορισµό θεµατικών προτεραιοτήτων (αναπτυξιακές, κοινωνικές),
τη σύνδεση των ερευνητικών οµάδων µε τους παραγωγικούς φο-
ρείς και τις κοινωνικές οµάδες, την ενεργοποίηση προγραµµατι-
κών συµφωνιών µεταξύ Υπουργείων / µεγάλων οργανισµών και
ερευνητικών κέντρων / πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων και την απα-
σχόληση στελεχών διαχείρισης της έρευνας µε ουσιαστική εµπει-
ρία και ευρύτατη αποδοχή.

Σε οικονοµικό επίπεδο:
*Σταθερή ροή εθνικής χρηµατοδότησης, µε κριτήρια.
*∆ηµιουργία ενός σταθερού περιβάλλοντος χρηµατοδότησης

υποτροφιών και υποδοµών.
*Καθιέρωση συνεπούς πλαισίου χρηµατοδότησης της έρευ-

νας σε ετήσια βάση.
Σε διαχειριστικό επίπεδο:
*Ο καλύτερος συντονισµός των φορέων της έρευνας µε το

Υπουργείο Παιδείας και τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τε-
χνολογίας.

*Η απλοποίηση της διαδικασίας αξιολόγησης των πανεπιστη-
µίων.

*Η αξιοποίηση των πατεντών που βρίσκονται στη διάθεση των
ερευνητικών κέντρων και των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων από
την πλευρά της Πολιτείας, προς όφελος των πολιτών και της κοι-
νωνίας.

*Η αξιοποίηση του θεσµού των τεχνολογικών πάρκων σε όλη
τη Χώρα µε τη θεσµική και οικονοµική υποστήριξη της Πολιτείας
σε εταιρείες υψηλής τεχνολογίας, προκειµένου να ενισχυθεί η
µεταφορά τεχνολογίας και καινοτοµίας.

Σε οργανωτικό επίπεδο – σε επίπεδο υποδοµών:
*Η χρηµατοδότηση και κατασκευή πανεπιστηµιακών υποδο-

µών για τη στήριξη της έρευνας.
*Η οργάνωση γραφείων στήριξης της καινοτοµίας και της

αξιοποίησης καινοτοµιών προς όφελος της κοινωνίας.
*Η καταγραφή, από ανεξάρτητη επιτροπή της έρευνας που

πραγµατοποιείται στη Χώρα, η αποτίµηση του ερευνητικού πε-
δίου και ο εντοπισµός των θεµατικών περιοχών µε υψηλή καινο-
τοµικότητα και δυνατότητα αξιοποίησης.

*Η κατοχύρωση των πνευµατικών δικαιωµάτων των πατεντών
που ανήκουν σε ερευνητές που συνεργάζονται µε ερευνητικά
κέντρα και πανεπιστήµια της Χώρας µας.

*Η επίτευξη διεθνών συνεργασιών και διεθνών δικτύων συ-
νεργασίας στον τοµέα της έρευνας, αλλά και η στενή συνεργα-
σία µεταξύ έρευνας και παραγωγικού τοµέα.

*Η διασφάλιση της πρόσβασης όλων των ερευνητών στις ηλε-
κτρονικές βιβλιοθήκες των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων της Ελ-
λάδας και του εξωτερικού.

*Ο εκσυγχρονισµός της διδασκαλίας σε πανεπιστηµιακό επί-
πεδο, προκειµένου η κοινωνία να γίνει αποδέκτης των επιτευγ-
µάτων της έρευνας.

*Η θεσµοθέτηση της αµφίδροµης σχέσης ανάµεσα στα ερευ-
νητικά κέντρα και τα πανεπιστήµια, προκειµένου να ανοίξουν οι
δίαυλοι µεταξύ παιδείας και έρευνας.

*Η θεσµική και ουσιαστική συνεργασία ανάµεσα στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση και τα ακαδηµαϊκά και ερευνητικά ιδρύµατα της
περιοχής, προς όφελος των τοπικών κοινωνιών.

Από τα ανωτέρω, θα συνιστούσε παράλειψη να αγνοήσουµε
τον ηθικό παράγοντα, που χαρακτηρίζει, αναµφισβήτητα, τη διε-
ξαγωγή της έρευνας και τη χρησιµοποίηση των αποτελεσµάτων
της.

Ειδικότερα, προέκυψε, µε σαφήνεια, ότι η αναζήτηση επαρκών
πόρων για την πραγµατοποίηση της έρευνας –που αναδεικνύεται
ως το µεγάλο ζητούµενο για τους φορείς που ασχολούνται µε
την έρευνα- οφείλει να υπακούει στις ανάγκες της κοινωνίας.

Συνεπώς, η Πολιτεία, θέτοντας το εθνικό πλαίσιο και τις προ-
τεραιότητες, έχει χρέος να διασφαλίσει την ηθική θωράκιση της
έρευνας και της κατεύθυνσης των αποτελεσµάτων της, πάντοτε
προς όφελος των πολιτών και των ευρύτερων κοινωνικών ανα-
γκών.

Για τον λόγο αυτό, η Πολιτεία οφείλει να διασφαλίσει τον κε-
ντρικό της ρόλο στη χρηµατοδότηση της έρευνας, προκειµένου
να µην υποταγεί αυτή αποκλειστικά στις απαιτήσεις της αγοράς.

Τέλος, είναι φανερό ότι ο προσανατολισµός των ερευνητικών
προγραµµάτων, µε την παραγωγή, τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα
και τις δυνατότητες της Ελλάδας, θα µπορούσε να καταστήσει
τον τοµέα της έρευνας νέο πόλο ανάπτυξης της Χώρας µας, πα-
ράλληλα µε τη ναυτιλία, τον τουρισµό και την αγροτική παρα-
γωγή.

Στην παρούσα δύσκολη οικονοµική συγκυρία, δε, η αξιοποί-
ηση των ερευνητικών επιτευγµάτων προς όφελος της ελληνικής
κοινωνίας, των πολιτών και της Χώρας, αποκτά ιδιαίτερη σηµα-
σία, καθώς, µε την κατάλληλη υποστήριξη από την Πολιτεία, µπο-
ρεί να συµβάλει αποφασιστικά στην ανάκαµψη της εθνικής µας
οικονοµίας.

Η ΣΥΜΜΕΤΟΧΗ ΤΗΣ ΕΛΛΑ∆ΑΣ
ΣΤΟ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ

ΕΡΕΥΝΗΤΙΚΩΝ ΥΠΟ∆ΟΜΩΝ ΗίPER
ΚΑΙ ΤΑ ΕΘΝΙΚΑ ΟΦΕΛΗ

ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙ∆ΗΣ

Στην τελευταία συνεδρίαση της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής
Έρευνας και Τεχνολογίας, στις 9/6/2010, ασχοληθήκαµε µε την
παρουσίαση της ευρωπαϊκής υποδοµής του έργου «HiPER» και
τα εθνικά οφέλη από αυτό. Το συγκεκριµένο έργο αποτελεί την
κορυφαία δραστηριότητα του Τ.Ε.Ι. Κρήτης στον τοµέα της έρευ-
νας.

Το «HiPER» είναι ένα ερευνητικό έργο υποδοµής, το οποίο
βρίσκεται στον χάρτη της Ε.Ε., στον τοµέα της ενέργειας. Στόχος
αυτής της ερευνητικής υποδοµής είναι η διερεύνηση της δυνα-
τότητας παραγωγής ενέργειας από σύντηξη υδρογόνου και η
µελλοντική µαζική µορφή της χρήσης της ενέργειας αυτής στην
καθηµερινότητά µας.

Στην πυρηνική σύντηξη δεν παράγονται ραδιενεργά απόβλητα,
σε αντίθεση µε την πυρηνική σχάση. Το πρόγραµµα έχει ως
στρατηγικό στόχο τη σύντηξη πυρήνων υδρογόνου σε ήλιο, το
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οποίο είναι ευγενές αέριο που αναπνέουµε καθηµερινά, και σε
νετρόνια, τα οποία µεταφέρουν ενέργεια. Ουσιαστικά, λοιπόν,
έχουµε να κάνουµε µε ενέργεια όµοια µε αυτήν που παράγεται
στον ήλιο. Είναι η πιο καθαρή µορφή ενέργειας που µπορεί να
υπάρξει στη γη, γιατί δεν παράγονται απόβλητα, όχι µόνο ρα-
διενεργά, αλλά ούτε διοξείδιο του άνθρακα, καθώς ούτε και από-
βλητα, τα οποία έχουν σχέση µε το φαινόµενο του θερµοκηπίου.

Για να φτάσουµε στην πυρηνική σύντηξη του δευτέριου και
του τρίτιου, που είναι ισότοπα του υδρογόνου, πρέπει να δηµι-
ουργήσουµε µια υποδοµή λέιζερ, που µπορεί να συµπιέσει
ισχυρά και οµοιόµορφα τα άτοµα υδρογόνου, ώστε να ενεργο-
ποιηθεί η διαδικασία της σύντηξης, που προϋποθέτει υψηλές
τιµές πίεσης (1 τρις ατµοσφαιρικής πίεσης) και θερµοκρασίας
(100 εκατ. oC).

Εδώ, έγκειται η στρατηγική του προγράµµατος που έχει να
κάνει µε τη δηµιουργία τεχνολογίας. Η τεχνολογία αυτή παρά-
γεται και µε τη συµµετοχή της Ελλάδας και συνεπώς θα της
δώσει τη δυνατότητα άµεσης πρόσβασης στην παραγωγή της
ΝΕΑΣ καθαρής ενέργειας.

∆ηµιουργείται, ήδη, µία πρότυπη ερευνητική υποδοµή λέιζερ,
που παρόµοιά της, ειδικά σε σχέση µε τις προδιαγραφές της,
είναι δύσκολο να βρούµε στην Ευρώπη.

Ταυτόχρονα, η Ελλάδα θα έχει δικαίωµα ψήφου σε όλες τις
επιλογές του προγράµµατος και εποµένως διπλωµατικό κέρδος.

Επιπλέον, οι ελληνικές επιστηµονικές οµάδες ενισχύουν το
κύρος τους και οι Έλληνες επιστήµονες έχουν τη δυνατότητα
άµεσης παρακολούθησης και γνώσης των ΝΕΩΝ τεχνολογικών
και επιστηµονικών κατακτήσεων.

Για να µπορέσει, όµως, να προχωρήσει, περαιτέρω, η ουσια-
στική συµµετοχή της Χώρας µας σε τέτοιου είδους προγράµµατα
απαιτούνται:

1) η άµεση και όσο το δυνατό µεγαλύτερη χρηµατοδότηση
αυτού του προγράµµατος από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας
και Τεχνολογίας του Υπουργείου Παιδείας,

2) η όσο το δυνατό µεγαλύτερη συµµετοχή, όχι µόνο του Τ.Ε.Ι.
Κρήτης, αλλά και άλλων επιστηµονικών φορέων και ιδρυµάτων
της Ελλάδας και

3) η ενίσχυση των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων της
Κρήτης, µε δεδοµένη τη στρατηγική θέση της περιοχής, για πα-
ρέµβαση στον τριτογενή τοµέα της οικονοµίας σε σχέση µε την
εκπαίδευση και την κατάρτιση εκπαιδευοµένων σε µεταπτυχιακά
προγράµµατα και διδακτορικούς τίτλους.

Η ΕΡΕΥΝΑ ΚΑΙ Η ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ
ΣΤΗΝ ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

ΚΑΙ Η ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΑΓΡΟΤΙΚΩΝ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ

ΕΙΣΗΓΗΤΕΣ: ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΟΥ και ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ

Α. ΚΑΤΕΥΘΥΝΣΕΙΣ ΤΗΣ ΕΡΕΥΝΑΣ
ΚΡΑΤΙΚΗ ΠΡΩΤΟΒΟΥΛΙΑ ΚΑΙ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΕΣ ΦΟΡΕΩΝ

ΕΙΣΗΓΗΤΡΙΑ: ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΟΥ

Εισαγωγικά

Η παραγωγή τροφίµων, παγκοσµίως, ακολουθεί, πια, µια γενι-
κευµένη κοινωνική απαίτηση για τρόφιµα ασφαλή και υγιεινά,
ενώ, ταυτόχρονα, οφείλει να τηρεί τους περιορισµούς που επι-
βάλλονται για την προστασία της αειφορίας των φυσικών πόρων.
Εάν το Κράτος εγγυηθεί την ασφάλεια και υγιεινή των τροφίµων
που θα παράγονται µε ελληνικό παραγωγικό πρότυπο, µε ταυ-
τόχρονο αυστηρό ελεγκτικό µηχανισµό, η ελληνική παραγωγή
τροφίµων και η αγροτική παραγωγή θα έχει µέλλον.

Βασικό εθνικό στόχο αποτελεί η «πράσινη οικονοµία», ως µο-
χλός αντιµετώπισης των επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής, ως
«σύγχρονο σύστηµα» παραγωγής προϊόντων πιστοποιηµένης
ποιότητας και ως φιλοσοφία στην αναπτυξιακή δυναµικότητα των
αγροτικών περιοχών.

Η προσαρµογή σ’ αυτή τη λογική απαιτεί τη συνεκτίµηση των
περιβαλλοντικών και διατροφικών απαιτήσεων των καταναλωτών,

των δυνατοτήτων για άµεσες και έµµεσες -µέσω του τουρισµού–
εξαγωγές ελληνικών προϊόντων υψηλής προστιθέµενης αξίας και
τη διερεύνηση της δυνατότητας εφαρµογής καινοτοµιών στην
οργάνωση και τη λειτουργία της «γεωργίας».

Σύµφωνα µε στοιχεία της Ε.Σ.Υ.Ε., το 2009 ο αγροτικός τοµέας
απασχολεί το 11,6% του συνολικού εργατικού δυναµικού και η
συµµετοχή του πρωτογενούς τοµέα στο Α.Ε.Π. είναι κοντά στο
3%. Οι αγροτικές βιοµηχανίες και οι βιοµηχανίες τροφίµων στην
Ελλάδα συµµετέχουν στην απασχόληση περίπου κατά 22%, στο
Α.Ε.Π. κατά 21% και στις εξαγωγές προϊόντων κατά 12%.
Φαίνεται από τη σύγκριση των ποσοστών η
πολλαπλασιαστικότητα της πρωτογενούς παραγωγής έως τη
δευτερογενή και την τριτογενή. Άρα, η σύνδεση του
παραγόµενου προϊόντος και η εξέλιξή του, από τη µεταποίηση
και τυποποίησή του έως τα χέρια του καταναλωτή, είναι το
συγκριτικό πλεονέκτηµα που πρέπει να αναπτύξουµε.
Ταυτόχρονα, η ανάπτυξη της έρευνας πάνω στο ελληνικό
παραδοσιακό πρότυπο διατροφής, στην παραγωγή προϊόντων
που συµµετέχουν στην ελληνική κουζίνα και στην παραγωγή τους
µε βιολογικά πρότυπα πρέπει να αποτελεί πρωταρχικό στόχο.

Οι άµεσοι στόχοι του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων (ΥΠ.Α.Α.Τ.)

Για την αναδιαµόρφωση της εθνικής στρατηγικής του
ΥΠ.Α.Α.Τ. στον τοµέα των τροφίµων, ο κρισιµότερος παράγοντας
είναι η συνεργασία του µε φορείς άλλων παραγωγικών
Υπουργείων και φορείς έρευνας, όπως είναι η Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Τεχνολογίας. Επιπλέον, η στρατηγική αυτή θα πρέ-
πει να είναι ενιαία και εντός του ΥΠ.Α.Α.Τ..

Άρα, ένα από τα σηµαντικότερα βήµατα είναι η συνεργασία
µεταξύ των φορέων που σχετίζονται µε τον τοµέα των τροφίµων
(π.χ. ΕΦΕΤ, ΟΠΕΓΕΠ, ΕΛΟΓΑΚ κ.λπ.) ή η συνένωσή τους σε ένα
φορέα.

Η χρήση της τεχνολογίας θα έχει στόχο τη δικτύωση των φο-
ρέων που εµπλέκονται σε όλη τη διαδικασία της παραγωγής τρο-
φίµων, µε τελικό στόχο την παρακολούθηση της διαδροµής του
προϊόντος από την καλλιέργεια έως το πιάτο του καταναλωτή,
κυρίως σε θέµατα ποιότητας, καθώς και στη διαµόρφωση των
τιµών και του κέρδους.

Κοµβικές πολιτικές επιλογές, λοιπόν, είναι:
- η διασφάλιση της δηµόσιας υγείας,
- η παρακολούθηση των τιµών από την παραγωγή έως τον κα-

ταναλωτή,
- η γνώση και παρακολούθηση όλης της διαδικασίας παραγω-

γής είτε πρόκειται για νωπά είτε για επεξεργασµένα προϊόντα,
- η αξιοποίηση της βιοτεχνολογίας για την παραγωγή νέων

µορφών τροφίµων
και
- η προσαρµογή του εθνικού προτύπου πιστοποίησης παρα-

γωγής agro 1 και agro 2 στο ευρωπαϊκό πρότυπο πιστοποίησης,
ώστε να δοθεί η δυνατότητα στους παραγωγούς µας να είναι
ανταγωνιστικοί στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Μορφές έρευνας για τα τρόφιµα στην Ελλάδα σήµερα

Στην Ελλάδα έχουµε τέσσερις κύριους τοµείς έρευνας για τα
τρόφιµα:

- την έρευνα που γίνεται από τις µεγάλες βιοµηχανίες τροφί-
µων,

- την πανεπιστηµιακή έρευνα µε χρηµατοδότηση από το
Υπουργείο Παιδείας ή τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τε-
χνολογίας (Γ.Γ.Ε.Τ.), στους τοµείς της ασφάλειας των τροφίµων,
της υγείας µέσω της διατροφής, της εξασφάλισης προϊόντων
υψηλής ποιότητας και διατροφικής αξίας, στη διερεύνηση των
καταναλωτικών τάσεων,

- την κρατική έρευνα από τον εθνικό φορέα για την αγροτική
έρευνα και τεχνολογία (ΕΘ.Ι.ΑΓ.Ε.) µέσω των ινστιτούτων του,
ανά την Ελλάδα, που αξιοποιεί τόσο εθνικά όσο και κοινοτικά κον-
δύλια και

- τη χρηµατοδοτούµενη έρευνα, µέσω των εταιρειών τροφίµων
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από εθνικά προγράµµατα της Γ.Γ.Ε.Τ. και κυρίως από ευρωπαϊκά
προγράµµατα.

Η χρηµατοδότηση για τα τρόφιµα και τη γεωργία από την Ε.Ε.
προέρχεται από το 7o Πρόγραµµα - Πλαίσιο Έρευνας και Τε-
χνολογικής Ανάπτυξης της Ε.Ε. (2007-2013). Το Πρόγραµµα «Συ-
νεργασία» για δράσεις, διακρατικές συνεργασίες, τεχνολογικές
πλατφόρµες και συντονισµό µη κοινοτικών ερευνητικών προ-
γραµµάτων περιλαµβάνει θεµατική περιοχή που αφορά τα τρό-
φιµα, τη γεωργία, την αλιεία και τη βιοτεχνολογία, έχοντας
προϋπολογισµό 1.935 εκατοµµύρια ευρώ.

Η χαµηλή συµµετοχή, έως σήµερα, των ερευνητικών φορέων
στα προγράµµατα της Ε.Ε., οφείλεται, κατά κύριο λόγο, στις κα-
θυστερήσεις που αφορούν τις προκηρύξεις, στη νοµοθεσία και
τη γραφειοκρατία.

Σοβαρότερο όλων, όµως, είναι το γεγονός ότι οι ερευνητικοί
φορείς αναγκάζονται να ακολουθούν µια ερευνητική θεµατολο-
γία, άσχετη µε την ελληνική παραγωγή και πραγµατικότητα.

Κατεύθυνση της έρευνας

Εύκολα µπορεί να διαπιστώσει κανείς ότι η αξιοποίηση των δυ-
νατοτήτων που µπορεί να προσφέρει η έρευνα στην παραγωγή
αγροτικών προϊόντων δεν είναι αυτή που θα θέλαµε. Είναι αλή-
θεια ότι η Ελλάδα, αν και έχει κάνει σηµαντικά βήµατα προόδου
τα τελευταία χρόνια, βρίσκεται ακόµα πολύ πίσω σε σχέση µε
άλλες ανεπτυγµένες χώρες.

Για την κατάσταση αυτή δεν ευθύνονται µόνο, όπως αρκετοί
υποστηρίζουν, τα λιγοστά χρήµατα που επενδύονται στον τοµέα
αυτό. Το βασικότερο πρόβληµα που αντιµετωπίζει η Χώρα µας
είναι η λανθασµένη κατεύθυνση στην οποία κινείται η έρευνα
στην παραγωγή αγροτικών προϊόντων. Ουσιαστικά, έχουµε επι-
λέξει λάθος αφετηρία.

Οι προσπάθειες αξιοποίησης των ερευνητικών ευρηµάτων ξε-
κινούν από την ανάγκη του παραγωγού για κερδοφόρες επεν-
δύσεις, χωρίς να λαµβάνονται υπόψη οι συνθήκες της αγοράς.
Το αποτέλεσµα αυτής της πρακτικής είναι η αποκόµιση βραχυ-
χρόνιων κερδών, χωρίς να εξασφαλίζεται η µακροπρόθεσµη βιω-
σιµότητα των επενδύσεων. Σε πρακτικό επίπεδο, το πρόβληµα
εντοπίζεται στην αδυναµία των παραγωγών να προωθήσουν τα
προϊόντα τους στην αγορά, στην ποσότητα και την τιµή που θα
ήθελαν.

Για να αντιµετωπίσουµε, αποτελεσµατικά, το πρόβληµα, πρέ-
πει να αλλάξουµε κατεύθυνση και µάλιστα άµεσα. Για την ακρί-
βεια, πρέπει να ακολουθήσουµε εκ διαµέτρου αντίθετη πορεία
από τη σηµερινή, ξεκινώντας την παραγωγή έρευνας από τις
ανάγκες της αγοράς – όχι µόνο της εγχώριας, αλλά και της διε-
θνούς – και τις δυνατότητες της βιοµηχανίας. Με τον τρόπο αυτό,
πριν προχωρήσουµε σε αναδιάρθρωση των καλλιεργειών, θα
γνωρίζουµε ποια από τα προϊόντα που µπορεί να παράξει κάθε
περιοχή, ανάλογα µε τις ιδιαιτερότητές της, είναι ευκολότερο να
προωθηθούν στην αγορά. Συνδέουµε, δηλαδή, την αγροτική πα-
ραγωγή µε την πραγµατική ζήτηση, αξιοποιώντας, ουσιαστικά,
τις υπηρεσίες που µπορεί να προσφέρει η έρευνα.

Η αλλαγή κατεύθυνσης στην έρευνα είναι εξαιρετικά σηµα-
ντική, καθώς, πέρα από τα προφανή, κρύβει και άλλα πολύ ση-
µαντικά οφέλη, όχι µόνο για τους αγρότες, αλλά και για το
σύνολο της ελληνικής οικονοµίας και κοινωνίας.

Πέραν του ότι θα µπορέσουµε να βελτιώσουµε σε µόνιµη βάση
και όχι ευκαιριακά το εισόδηµα των παραγωγών αγροτικών προϊ-
όντων, η εν λόγω παραγωγή θα γίνεται στο χαµηλότερο δυνατό
κόστος. Το γεγονός αυτό όχι µόνο αυξάνει τα κέρδη των αγρο-
τών, αλλά εξασφαλίζει, παράλληλα, χαµηλές τιµές, έτσι ώστε όλο
και περισσότεροι πολίτες να µπορούν να απολαµβάνουν τα προϊ-
όντα αυτά.

Τα οφέλη, όµως, δεν σταµατούν εδώ. Είναι γνωστό ότι η Χώρα
µας δεν διαθέτει την απαραίτητη διατροφική επάρκεια, µε απο-
τέλεσµα να αναγκάζεται να εισάγει πολλά προϊόντα από το εξω-
τερικό, πολλές φορές σε αρκετά υψηλές τιµές. Με την
κατάλληλη ερευνητική δουλειά, θα µπορούσαµε να προχωρή-
σουµε σε νέες καλλιέργειες, οι οποίες θα τροφοδοτήσουν την
αγορά µε ελληνικά προϊόντα σε τιµές χαµηλότερες των εισαγο-

µένων.

Ποιοτικά προϊόντα

Αρκεί, όµως, να εξασφαλίσουµε φθηνά προϊόντα για τον κα-
ταναλωτή; Η απάντηση είναι αρνητική. Είναι λάθος να πιστεύ-
ουµε ότι, δίνοντας ένα φθηνό προϊόν στην αγορά, θα έχουµε
επιτύχει τον στόχο. Η ουσία της προσπάθειας έγκειται στην στάθ-
µιση δύο παραγόντων: της ποιότητας και της τιµής. Πρέπει να
παρέχουµε ποιοτικά αγροτικά προϊόντα στη χαµηλότερη δυνατή
τιµή.

Αυτό είναι και το βασικότερο κριτήριο, για να δηµιουργήσουµε
µια παραγωγή εξωστρεφή, η οποία θα µπορεί να σταθεί επάξια
στον σκληρό ανταγωνισµό που υπάρχει στις ξένες αγορές.

Η έρευνα θα πρέπει να αποτελέσει το κεντρικό εργαλείο στην
προσπάθειά µας για στροφή της ελληνικής παραγωγής σε εξα-
γωγές. Υπάρχουν ακόµα και σήµερα επιτυχηµένα παραδείγµατα,
όπου ποιοτικά αγροτικά προϊόντα έχουν κατακτήσει αγορές
άλλων κρατών. Τα παραδείγµατα, όµως, αυτά, δεν αρκούν, για να
αλλάξουν τη συνολική εικόνα.

Εάν θέλουµε να γίνουµε ανταγωνιστικοί, θα πρέπει να αξιο-
ποιήσουµε το βασικότερο συγκριτικό µας πλεονέκτηµα, το οποίο
λέγεται «µεσογειακή διατροφή». Και δεν υπάρχει καλύτερος τρό-
πος από το να πιστοποιήσουµε τα ποιοτικά ελληνικά προϊόντα µε
προστατευόµενη ονοµασία προέλευσης, να τα κάνουµε, δηλαδή,
επώνυµα και αναγνωρίσιµα για την ποιότητά τους.

Στην κατεύθυνση αυτή σηµαντικό ρόλο µπορεί να διαδραµα-
τίσει η σύνδεση της αγροτικής παραγωγής µε τον τουρισµό.
Είναι γεγονός ότι κάθε χρόνο η Χώρα µας κατακλύζεται από του-
ρίστες, οι οποίοι προέρχονται από κάθε γωνιά του κόσµου. Οι
τουρίστες αυτοί, ακόµα και αν δεν γνωρίζουν τα οφέλη της µε-
σογειακής διατροφής, γοητεύονται από την ελληνική κουζίνα.
Μπορούµε, λοιπόν, να συνδέσουµε δύο σηµαντικές παραγωγι-
κές δοµές της Χώρας –τη γεωργία και τον τουρισµό– µε την
έρευνα, έτσι ώστε να επιτύχουµε την καλύτερη δυνατή διαφή-
µιση των ελληνικών προϊόντων στο εξωτερικό. Χαρακτηριστικό
παράδειγµα επιτυχηµένης πρακτικής, αποτελούν τα προγράµ-
µατα αγροτουρισµού, τα οποία κερδίζουν ολοένα και περισσό-
τερο έδαφος. Στα προγράµµατα αυτά ο επισκέπτης µπορεί όχι
µόνο να παρακολουθήσει, αλλά και να συµµετάσχει στην παρα-
γωγή αγροτικών προϊόντων.

Συνεργασίες φορέων και ιδιωτική πρωτοβουλία

Το πρόβληµα µε την παραγόµενη έρευνα δεν περιορίζεται
µόνο στη λανθασµένη στόχευση που εντοπίσαµε παραπάνω.
Ακόµα και σήµερα, οι κρατικοί φορείς, οι οποίοι σχεδιάζουν δη-
µόσιες πολιτικές, δεν αξιοποιούν, στον βαθµό που θα έπρεπε, τα
αποτελέσµατα των ερευνών που διεξάγονταν στα πανεπιστήµια
της Χώρας και σε άλλα ερευνητικά κέντρα, όχι µόνο γιατί δεν
υπήρχε η απαραίτητη βούληση, αλλά πολλές φορές γιατί δεν
ήταν δυνατόν. Καθώς το κράτος δεν είχε προχωρήσει στη σύ-
ναψη στρατηγικών συνεργασιών µε τους παραπάνω φορείς, η
παραγόµενη έρευνα αδυνατούσε να συνδεθεί µε τις πραγµατι-
κές ανάγκες της αγροτικής παραγωγής.

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι τίθεται επιτακτικά το ζήτηµα της
συνεργασίας όλων των συναρµόδιων Υπουργείων, έτσι ώστε τα
χρήµατα που δαπανούνται για έρευνα να αξιοποιηθούν στη χά-
ραξη ολοκληρωµένων πολιτικών αγροτικής ανάπτυξης.

Όµως, και πάλι η κρατική πρωτοβουλία, από µόνη της, δεν
αρκεί. Αν και αποτελεί υποχρέωση του κράτους να κάνει το
πρώτο βήµα, µια επιτυχηµένη αλλαγή προϋποθέτει και την
ενεργό συµµετοχή των ιδιωτών. Για να βελτιώσουν τα προϊόντα
τους και να αποκτήσουν συγκριτικά πλεονεκτήµατα, πρέπει να
συµµετέχουν ακόµα και µε ίδια κεφάλαια στη διεξαγωγή ερευ-
νών.

Προτάσεις

Οι στόχοι της έρευνας των τροφίµων στην Ελλάδα πρέπει να
είναι σε δύο κατευθύνσεις:
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Α. Σύνδεση των απαιτήσεων του σύγχρονου καταναλωτή και
της ελληνικής βιοµηχανίας των αγροτικών προϊόντων µε την πα-
ραγωγή των αγροτικών προϊόντων. Άρα, επανασχεδιάζουµε την
πρωτογενή παραγωγή και στοχεύουµε στην ανάδειξη και προ-
στασία της ταυτότητας των ελληνικών παραδοσιακών προϊόντων
(ένταξη στη νέα ΚΑΠ).

Β. Σύνδεση της έρευνας µε τους στόχους του ΥΠ.Α.Α.Τ.. Αυτό
µεταφράζεται µε δράσεις στήριξης των παραγωγών, για να επι-
τύχουν τους στόχους που θέτει η Πολιτεία. Για παράδειγµα, η
µελέτη µιας καλλιέργειας, που θα µπορούσε να αντικαταστήσει
µια άλλη, απαιτεί να οργανωθεί πρόγραµµα οριζόντιας έρευνας
από τις ποικιλίες, τις καλλιεργητικές τεχνικές, την απαιτούµενη
τεχνολογία έως τη µεταποίηση, την τυποποίηση και την εµπορία.
Αυτό σηµαίνει κατεύθυνση των διαθέσιµων κονδυλίων για
έρευνα, κατά πρώτο λόγο, µε κριτήρια εφαρµοσιµότητας. ∆εν
έχουµε, πλέον, την πολυτέλεια διεξαγωγής «έρευνας για την
έρευνα».

Πρέπει, επίσης, να γίνει κατανοητό ότι η έρευνα στον τοµέα
των τροφίµων περιλαµβάνει πολύ ευρύτερο φάσµα από αυτή και
µόνη την εργαστηριακή έρευνα.

Τέλος, οι παραγωγοί πρέπει να αποκτήσουν επαρκείς δεξιό-
τητες, επαγγελµατική κατάρτιση, επιχειρηµατική συµπεριφορά
και κοινωνική ευθύνη, ώστε να είναι ικανοί να αξιοποιήσουν απο-
τελεσµατικά τις δυνατότητες και τα οφέλη που προκύπτουν από
την οικονοµική, περιβαλλοντική, γεωργική, αγροτική και κοινω-
νική πολιτική.

Ειδικότερα προτείνονται:

- η αξιοποίηση του Προγράµµατος «Αλέξανδρος Μπαλτατζής»,
έτσι ώστε να απορροφηθούν κονδύλια για έρευνα και επενδύ-
σεις, οι οποίες θα συνδέονται µε την πραγµατική ζήτηση,

- η αξιοποίηση των οικονοµικών ενισχύσεων που προσφέρει η
∆ιεύθυνση Έρευνας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για ανταγωνι-
στικά πιλοτικά προγράµµατα,

- συνεργασίες κρατικών φορέων µε πανεπιστήµια και ερευνη-
τικά κέντρα, µε σκοπό τη µέγιστη δυνατή αξιοποίηση της παρα-
γόµενης γνώσης,

- οριζόντια συνεργασία όλων των συναρµόδιων φορέων για
τον καλύτερο συντονισµό της κρατικής δράσης, αλλά και τον
σχεδιασµό ολοκληρωµένων δηµόσιων πολιτικών αγροτικής ανά-
πτυξης,

- ορθολογική αξιοποίηση και διαχείριση του ανθρώπινου δυ-
ναµικού για τη διεξαγωγή αποτελεσµατικών ελέγχων και τον
εντοπισµό των παραβατών,

- σύνδεση της αγροτικής παραγωγής µε τον τουρισµό για τη
διαφήµιση των ελληνικών προϊόντων στο εξωτερικό,

- η στήριξη και ο εκσυγχρονισµός των ινστιτούτων του
ΕΘ.Ι.ΑΓ.Ε. που προσφέρουν, χρόνια τώρα, στην έρευνα σε πραγ-
µατικές συνθήκες και προωθούν βελτιωµένες και πιστοποιηµέ-
νες ελληνικές ποικιλίες φυτών. Παράδειγµα αποτελεί το
Ινστιτούτο Κτηνοτροφικών Φυτών και Βοσκών Λάρισας που επα-
νέφερε και στήριξε σε πολλές περιοχές το όσπριο.

- στον τοµέα της βιοτεχνολογίας πρέπει να υπολογιστεί σο-
βαρά και αυτό της γενετικής βελτίωσης των φυτών. Πρώτον, ανα-
φορικά µε την ενσωµάτωση επιθυµητών χαρακτηριστικών στα
φυτά ευρείας κατανάλωσης, όπως είναι τα κηπευτικά. ∆εύτερον,
οι παραδοσιακές ποικιλίες, που καλλιεργούσαν παλαιότερα οι
παραγωγοί, διέθεταν χαρακτηριστικά που αποτελούν πολύτιµα
εργαλεία για τους γενετιστές. Η διατήρηση αυτών των ποικιλιών
είναι, ίσως, το πλεονέκτηµα της Χώρας µας, έναντι των τροπο-
ποιηµένων και βιοµηχανοποιηµένων ποικιλιών που στερούνται
γεύσης και πολύτιµων οργανοληπτικών χαρακτηριστικών. Το πα-
ραπάνω σχετίζεται άµεσα και µε τη διατήρηση της βιοποικιλότη-
τας τόσο της γενετικής όσο και των ειδών, των οικοσυστηµάτων
και των τοπίων.

Επίλογος

Η έρευνα και η τεχνολογία στην παραγωγή τροφίµων απαιτεί
επανασχεδιασµό πολιτικών από το Κράτος, ορθολογική χρήση

των πόρων στην κατεύθυνση της προσανατολισµένης έρευνας
µε θεµατικές – στόχους και περιορισµό των νοµοθετικών αγκυ-
λώσεων και καθυστερήσεων.

Η έρευνα πρέπει να στοχεύει τόσο στην ασφάλεια όσο και
στην παραγωγή τροφίµων υψηλής ποιότητας, µε κόστος περισ-
σότερο ανταγωνιστικό. Τα παραγόµενα προϊόντα πρέπει να βα-
σίζονται στην ελληνική πρωτογενή παραγωγή και στην ανάπτυξη
καινοτοµικών λύσεων, µε τη συνεκτίµηση των νέων καταναλωτι-
κών τάσεων.

Οφείλουµε όλοι να κατανοήσουµε ότι τα χρήµατα που χάνο-
νται σε οποιαδήποτε αναπτυξιακή διαδικασία, λόγω της µη αξιο-
ποίησης της έρευνας και της τεχνολογίας, είναι πολύ
περισσότερα από αυτά που χρειάζεται να επενδύσουµε στην ίδια
την έρευνα.

Β. ΙΣΧΥΟΝ ΝΟΜΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ
ΚΑΙ ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΕΘΝΙΚΩΝ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ

ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ

Η πολιτική για το τρόφιµο ορθά προβλέπεται να συµπεριλά-
βει, µε µια διαδικασία σύνθεσης, τις πολιτικές που θα συστήσουν
πλαίσια παρέµβασης και εξορθολογισµού, από την παραγωγή
µέχρι την κατανάλωση, ενσωµατώνοντας, παράλληλα, τον
έλεγχο και τις πολιτικές λειτουργίας της αγοράς, καθώς και την
εποπτεία της.

ΙΣΧΥΟΝ ΝΟΜΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ
Το νοµικό πλαίσιο, το οποίο χρησιµοποιείται από την Ε.Ε. και

συνδέει υπεύθυνα «το χωράφι µε το πιάτο του καταναλωτή», πε-
ριλαµβάνει µια πλειάδα πολιτικών, που

Πρώτον, προσπαθούν να εξορθολογήσουν την παραγωγή µε
τις Οµάδες Παραγωγών, µέτρο που στη Χώρα µας δεν έτυχε της
απαραίτητης προώθησης, µάλλον εξαιτίας της πατερναλιστικής
πολιτικής του αγροτοσυνδικαλιστικού τοµέα. Η κυβέρνηση της
Ν.∆. την περιόδο 89 - 93, υπήγαγε τις Οµάδες Παραγωγών στις
Ενώσεις Αγροτικών Συνεταιρισµών και από τότε η κατάσταση
αυτή διαιωνίστηκε.

∆εύτερον, θεσπίζουν µέτρα, µέσω του πλαισίου για τις Οµάδες
Παραγωγών που χρησιµοποιούνται ευρέως από τους παραγω-
γούς άλλων χωρών της Ε.Ε. και αφορούν:

α. τον προγραµµατισµό της παραγωγής,
β. τη βελτίωση της ποιότητας των προϊόντων,
γ. την προώθηση της εµπορικής αξίας των προϊόντων, µε την

ενίσχυση του δικτύου διανοµής για την περισυλλογή των υπο-
λοίπων από τα σηµεία πώλησης,

δ. την προώθηση των προϊόντων, νωπών ή µεταποιηµένων,
ε. τα περιβαλλοντικά µέτρα και τις µεθόδους παραγωγής που

πρέπει να είναι φιλικές προς το περιβάλλον, συµπεριλαµβανο-
µένης της βιολογικής γεωργίας, καθώς και

στ. την πρόληψη, αλλά και διαχείριση κρίσεων, όπως την επι-
δότηση των µεταφορών σε περιόδους οικονοµικής κρίσης, την
ώρα που τα ελληνικά φορτηγά ψυγεία αυξάνουν τα κόµιστρα της
εξαγωγής, γιατί δεν βρίσκουν επιστρεφόµενα φορτία προϊόντων,
εξαιτίας της µείωσης των εισαγωγών τροφίµων.

Τρίτον, διαµορφώνουν την καταναλωτική συνείδηση.
α. Υπάρχουν πλαίσια πολιτικής κατανάλωσης, αλλά και εφαρ-

µογής προγραµµάτων, όπως:
τα δωρεάν φρούτα και λαχανικά στα σχολεία σε ειδικές δια-

τροφικής ανάγκης οµάδες µαθητών (πρόσφατα υπογράφηκε η
σχετική ΚΥΑ, που εδραιώνει την κατανάλωση φρούτων και όχι
λαχανικών πιστοποιηµένης καλλιέργειας στα σχολεία, εξαιρώ-
ντας, όµως, τα βιολογικά προϊόντα),

η πολιτική για την ενίσχυση της κατανάλωσης γάλακτος και
γαλακτοκοµικών στα σχολεία, που µέχρι σήµερα δεν έχουµε
ενεργοποιήσει, ως κράτος µέλος, µε αποτέλεσµα να έχουµε στε-
ρήσει τον Έλληνα παραγωγό µε 18 λεπτά το λίτρο.

β. Επιτρέποντας και προβλέποντας τη λειτουργία διεπαγγελ-
µατικών οργανώσεων. Στη Χώρα µας έχουµε δύο πολύ πετυχη-
µένες µόνο οργανώσεις. Η δηµιουργία περισσοτέρων θα
µπορούσε να αποτελέσει το forum µε το οποίο το Υπουργείο θα
µπορούσε να συνδιαλέγεται, να διαβουλεύεται.
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γ. Προβλέποντας το χρηµατοδοτικό πλαίσιο για την προβολή
και προώθηση αγροτικών προϊόντων στην εσωτερική αγορά
(εντός Ε.Ε. και στον υπόλοιπο κόσµο), όµως, οι προτάσεις που
έχουν κατατεθεί, µέχρι σήµερα, αφορούν αποσπασµατικές ενέρ-
γειες επιχειρήσεων, χωρίς προστιθέµενη επικοινωνιακή αξία ούτε
για τη Χώρα ούτε για τον κλάδο, συνολικά.

Τέταρτον, ενσωµατώνουν πολιτικές διευκόλυνσης της προώ-
θησης στην αγορά, φθηνών και κατάλληλων προϊόντων, όπως
έγινε µε την κατάργηση των προδιαγραφών εµπορίας για 26
τύπους οπωροκηπευτικών. Ο κλάδος τώρα αποφασίζει ο ίδιος
για το ποια πρότυπα θα εφαρµόζει, πράγµα το οποίο σηµαίνει
ότι χρήσιµα πρότυπα σε επίπεδο Ε.Ε. εξακολουθούν να εφαρ-
µόζονται για τους υπόλοιπους 10 τύπους, αλλά ακόµη και τα
δείγµατα, τα οποία δεν πληρούν τις εν λόγω προδιαγραφές, µπο-
ρούν να πουληθούν, εφόσον φέρουν κατάλληλη επισήµανση.
Αυτό σηµαίνει ότι οι κανόνες δεν θα αποκλείουν κατάλληλα προς
βρώση και νόστιµα τρόφιµα από τα καταστήµατά µας, απλώς
επειδή έχουν ένα κάπως ιδιαίτερο σχήµα. Η πολιτική αυτή δεν
εφαρµόστηκε στη Χώρα µας και η ερώτηση είναι πού πουλιού-
νται αυτά τα προϊόντα, σε ποια τιµή και µε ποια επισήµανση, εφό-
σον τα σηµεία πώλησης χρησιµοποιούν προδιαγραφές
προϊόντων Α ή Β, σύµφωνα µε τα συστήµατα πιστοποίησης ποι-
ότητας που χρησιµοποιούν.

Πέµπτον, παρεµβαίνουν στη διαµόρφωση τιµών µε τις εθνικές
ή ευρωπαϊκές πολιτικές αποθεµάτων και µε το Πρόγραµµα Food
for Europe, το οποίο απευθύνεται στους φτωχούς και σήµερα
χρησιµοποιείται αποσπασµατικά από τις νοµαρχιακές αυτοδιοι-
κήσεις, προς άγραν ψήφων, ενώ θα πρέπει να συντονίζεται υπεύ-
θυνα και παρεµβατικά όπου ο κάθε τοµέας έχει ανάγκη.

Έκτον, αξιοποιούν το ΠΟΛΥΜΕΡΕΣ ΕΜΠΟΡΙΟ, δηλαδή, τις
διακρατικές εµπορικές συµφωνίες µεταξύ Ε.Ε. και τρίτων χωρών,
που µέχρι σήµερα δεν έχουµε εκµεταλλευτεί. Και εάν το έχουµε
κάνει, δεν υπάρχει διάχυση της πληροφορίας στους ενδιαφερο-
µένους.

ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΕΘΝΙΚΩΝ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ
Το Υπουργείο έχει ξεκινήσει πολιτικές που θα αποβούν προς

όφελος όλων των εµπλεκοµένων.
Πρώτον, εφαρµόζει µια πολύ σηµαντική κίνηση πολιτικής εξω-

στρέφειας, όπως πολύ σωστά επιχειρούµε µε την αναγνώριση
της µεσογειακής διατροφής από την UNESCO, αλλά την ίδια
ώρα θα µπορούσαµε να διασυνδεθούµε µε τους Μεσογειακούς
Αγώνες, ορίζοντας και τα 27 κράτη που συµµετέχουν ως πιθα-
νούς αυριανούς πελάτες µας, µε τη µεσογειακή διατροφική αξία
των ελληνικών προϊόντων. Η σύνθεση των χωρών είναι ιδανική,
αφού περιλαµβάνει ευρωπαϊκές ανεπτυγµένες και ανεπτυγµένες
αγορές εκτός της ζώνης του ευρώ.

∆εύτερον, δίνει τέλος µε τις διατάξεις για τον έλεγχο της προ-
έλευσης της πρώτης ύλης (ισοζύγια) στις παράνοµες περιστα-
σιακές ή µόνιµες περιπτώσεις ελληνοποιήσεων ή και
καταστρατήγησης των κανόνων της αγοράς, αλλά δεν ακολου-
θούµε µια πολιτική ενηµέρωσης του καταναλωτή, που θα τον
προφύλασσε κυρίως από τους κερδοσκόπους, οι οποίοι χρησι-
µοποιούν:

α. για το κρέας την τεχνική πωλήσεων του ΝΤΟΠΙΟΥ και ξεγε-
λούν τον καταναλωτή και τις υπηρεσίες. Τον καταναλωτή, ο
οποίος δεν έχει ξεχωρίσει τις έννοιες των χρωµάτων των σφρα-
γίδων, της συγκάλυψης και του ωµού εκβιασµού των σφαγείων
για εικονικά τιµολόγια σφαγής γουρουνιών, βοοειδών και αµνο-
εριφίων εισαγωγής, παράλληλα µε τα ντόπια. Θα µπορούσε να
χρησιµοποιηθεί το ΕΘΕΛΟΝΤΙΚΟ ΣΗΜΑ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ µε αυστη-
ρούς ελέγχους.

β. για τα γαλακτοκοµικά:
Μην έχοντας ορίσει τα ποιοτικά χαρακτηριστικά των συστατι-

κών των µεταποιηµένων προϊόντων, π.χ. της πίτσας, δίνουµε τη
δυνατότητα στο κατάστηµα που παράγει και διανέµει τις πίτσες
να χρησιµοποιεί, αντί για γκούντα ή όποιο άλλο, χαµηλής ποιό-
τητας κασεροειδή που παράγονται από φυτικό γάλα ή άλλου εί-
δους.

Μην έχοντας εθνική πολιτική για τις ντόπιες φυλές και ειδικό-
τερα για τα εµβολιασµένα και µη, ευνοώντας την εισαγωγή

φυλών από την Ισπανία και Γαλλία, δίνουµε επιχειρήµατα στους
εταίρους µας, στα ευρωπαϊκά δικαστήρια, για τη φέτα και τα
άλλα ΠΟΠ προϊόντα.

Μην έχοντας απόθεµα σε µη εµβολιασµένα ζώα, δεν δίνουµε
τη δυνατότητα σε νέους αγρότες να ενταχθούν στα προγράµ-
µατα νέων αγροτών στα νησιά.

Μην έχοντας αναπτύξει τις αυτόχθονες φυλές αιγοπροβάτων,
δεν έχουµε απόθεµα νέων ζώων στα µέρη από τα οποία προέρ-
χεται το είδος ή η φυλή, η οποία είναι και εγκλιµατισµένη στο πε-
ριβάλλον που την πηγαίνουµε. Για παράδειγµα, δεν µπορεί να
πάει ένα πρόβατο της Κρήτης στην Ήπειρο, γιατί δεν είναι εµ-
βολιασµένο και γιατί δεν θα µπορέσει να εγκλιµατιστεί ή δεν µπο-
ρεί ένας κτηνοτρόφος της Κρήτης να πάρει πρόβατα από την
Ήπειρο, γιατί είναι εµβολιασµένα για αφθώδη πυρετό. Θα µόλυ-
ναν τα υπόλοιπα και δεν µπορούν να εγκλιµατιστούν µε τις ίδιες
αποδόσεις.

Υπάρχουν φυλές προς εξαφάνιση που πρέπει να διασωθούν
και να προχωρήσουµε στη γενετική διαφοροποίηση, όπως έγινε
µε τη Φριζάρτα. Σήµερα, η φυλή αυτή έχει αναγνωριστεί µέσα
στις 10 ελληνικές φυλές, έστω και εάν αποτελεί διασταύρωση
της frizland και του αρτινού προβάτου.

∆εν έχουµε πολιτική υπαγωγής της εκτροφής (breading) στο
αναπτυξιακό.

γ. Για τις ζωοτροφές. Το Υπουργείο σωστά έπιασε τις εισαγω-
γές των γενετικά τροποποιηµένων ζωοτροφών και επέβαλε πρό-
στιµο στις επιχειρήσεις. ∆εν προχώρησε, όµως, στη
δηµοσιοποίηση των στοιχείων των επιχειρήσεων που αγόρασαν
ζωοτροφές, πράξη σηµαντικότερη από αυτή της δηµοσιοποίη-
σης της επιβολής προστίµου. Ο καταναλωτής, έτσι, θα µπορούσε
να πληροφορηθεί και να αποµονώσει τον κτηνοτρόφο ή τη βιο-
µηχανία που παρήγαγε κρέας. Απούλητες µένουν οι ζωοτροφές
(τριφύλλι), ενώ έµφαση πρέπει να δοθεί σε νέες καλλιέργειες ζω-
οτροφών (αγριαγκινάρες).

δ. Για τα ΠΟΠ και ΠΓΕ προϊόντα έχουµε µια διφορούµενη πο-
λιτική που δεν βασίζεται σε αρχές.

Ενώ οι αναγνωρισµένες πρακτικές επιβάλλουν την πρόταση
από τον ιδιώτη, η πρόκριση της υποψηφιότητας και της υποστή-
ριξης έχει να κάνει µε τις υπηρεσίες του Υπουργείου (αποτέλε-
σµα η γραβιέρα, χωρίς τοπωνύµιο, δεν είναι κατοχυρωµένο ΠΟΠ)

Μια εθνική πολιτική θα περιελάµβανε την υποστήριξη προϊό-
ντων που σήµερα η βιοµηχανία θα µπορούσε να στηρίξει τις εξα-
γωγές και κυρίως την αγορά πρώτων υλών από τον αγρότη, ενώ
η πραγµατική υποβοήθηση των κτηνοτρόφων θα περιλάµβανε
µια πολιτική για εξεύρεση αγορών παράλληλων (κρέας – γάλα),
ώστε να επιλέγουν ανάλογα µε την τιµή που διαµορφώνεται.

ε. Βιολογική γεωργία. ∆εν υπάρχει επαγγελµατική οµάδα και
πολιτική ισόρροπης ανάπτυξης από την πλευρά του Υπουργείου.
Στοιχεία έρευνας και τεχνολογικής πρακτικής σήµερα µοιράζο-
νται στο internet, όπως και σπόροι και άλλες πρακτικές από πα-
ραγωγούς σε όλες τις χώρες. Η παγκόσµια ζήτηση για 2-3
προϊόντα δεν µπορεί να καλυφτεί από την προσφορά σήµερα.

Τρίτον, η οριοθέτηση «οδικών χαρτών» είναι πολιτική πρώτης
προτεραιότητας ειδικά στις δύσκολες στιγµές που περνάει η
Χώρα και η οικονοµία. Ο ΟΠΕ θα έπρεπε να παίξει ένα συντονι-
στικό ρόλο για τις παρουσιάσεις, ο ΕΟΤ θα έπρεπε να παρου-
σιάζει γαστρονοµικό προορισµό µαζί µε το τουριστικό προϊόν και
οι φορείς που διαχειρίζονται εκθέσεις εξωτερικού θα έπρεπε να
ακολουθούν το παράδειγµα της Κρήτης.

Α. Υγιεινή και ασφάλεια των τροφίµων.
Κεντρική διοικητική αρχή διαχείρισης του τοµέα των τροφίµων

-πολύ σωστή- πρέπει να συνδυαστεί µε παρεµβάσεις πολιτικής
στα σχολικά κυλικεία, νοσοκοµεία και στρατό.

Β. Ποιότητα και πολιτικές ποιότητας.
Εθνικό σχέδιο. Πρέπει να οδηγηθούµε σε οδικό χάρτη, όπου

όλοι οι φορείς να έχουν συγκεκριµένο αντικείµενο και χρονοδιά-
γραµµα.

Γ. Επισήµανση. Πρέπει να λειτουργήσουν τοπικά και περιφε-
ρειακά σήµατα ποιότητας. Η Κρήτη έχει σχέδιο. Ουσιαστικά,
όµως, πρέπει να υπάρξουν έλεγχοι αυστηροί, µε επιπτώσεις. Θα
µπορούσε να εξαιρεθεί η βιοµηχανία που ίσως χρειάζεται φθηνές
πρώτες ύλες (εισαγωγής), για να παράγει ούζο, το οποίο, όµως,
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πρέπει να έχει ΕΘΕΛΟΝΤΙΚΟ ΣΗΜΑ ελληνικής πρώτης ύλης.
Πρέπει ο συντονισµός να γίνει µε όλες τις σηµερινές αρχές πι-
στοποίησης που υπάρχουν και λειτουργούν στην Ε.Ε. και τη
Χώρα.

∆. Λειτουργία και εποπτεία αγοράς. Η λειτουργία έχει πολλές
επικαλύψεις που αφορούν τον τρόπο που λειτουργεί σήµερα το
κράτος. Οι διεπαγγελµατικές οµάδες µπορούν να παίξουν ου-
σιαστικό ρόλο στην αντιµετώπισή του, όπως και η δηµιουργία
σχεδίου έκτακτης ανάγκης µε τη συµµετοχή και όλων των ενώ-
σεων καταναλωτών.

ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΤΙΚΑ ΦΑΡΜΑΚΕΥΤΙΚΑ ΠΡΟΪΟΝΤΑ ΥΨΗΛΗΣ
ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ - ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΙΑΤΡΟΦΑΡΜΑΚΕΥΤΙΚΗ ΕΡΕΥΝΑ

ΚΑΙ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ
ΕΙΣΗΓΗΤΕΣ: ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΩΝΗΣ

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Έρευνας και Τεχνολογίας συνήλθε
σε δύο συνεδριάσεις, την Τρίτη, 23 Μαρτίου 2010 και την Τε-
τάρτη, 28 Απριλίου 2010, µε θέµα: Ανταγωνιστικά Φαρµακευτικά
Προϊόντα Υψηλής Τεχνολογίας.

ΣΥΝΟΠΤΙΚΑ ΟΙ ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΕΙΣ ΤΩΝ ΕΙΣΗΓΗΤΩΝ

Στην πρώτη συνεδρίαση, την Επιτροπή κλήθηκε να ενηµερώ-
σει ο Kαθηγητής του Τµήµατος Χηµείας του Πανεπιστηµίου Πα-
τρών, ∆ιευθυντής και Επιστηµονικός Υπεύθυνος του
∆ιατµηµατικού Μεταπτυχιακού Προγράµµατος «Ιατρική Χηµεία:
Σχεδιασµός και Ανάπτυξη Φαρµακευτικών Προϊόντων», κ. Ιωάν-
νης Ματσούκας. Στην τοποθέτησή του µετέφερε στο Σώµα τη
δραστηριότητα έρευνας και ανάπτυξης στις βιοεπιστήµες στην
Ελλάδα, µε στόχο την έγκριση κλινικών δοκιµών φαρµακευτικών
προϊόντων υψηλής τεχνολογίας, made in Greece. Η έρευνα της
οµάδας του κ. Ματσούκα αφορά σε δύο προϊόντα, την ελσαρ-
τάνη (αντιυπερτασικό προϊόν νέας γενιάς, ως επίθεµα, patch, µα-
κράς διαρκείας στην προστασία από την υπέρταση) και την
ελµυελίνη (θεραπευτικό εµβόλιο στην ανοσοθεραπεία της σκλή-
ρυνσης κατά πλάκας). Οι µελέτες γι’ αυτά τα προϊόντα βρίσκο-
νται στο τελικό στάδιο και θα αποτελέσουν µεγάλη συµβολή στην
υγεία και την κοινωνία. Ο κ. Ματσούκας ανέφερε ότι η ανάπτυξη
των προϊόντων αυτών γίνεται µε την υποστήριξη του ιδιωτικού
τοµέα (εταιρεία «ΒΙΑΝΕΞ»), αλλά και µε τη συνδροµή της Πολι-
τείας, του Υπουργείου Ανάπτυξης. Στην Ελλάδα υπάρχει, σή-
µερα, τόσο η τεχνογνωσία και το κατάλληλο ιατρικό και
επιστηµονικό προσωπικό όσο και ο απαραίτητος επιστηµονικός
εξοπλισµός για την υλοποίηση αυτού του στόχου. Υποστήριξε,
όµως, ότι πρέπει να υπάρξει ο σωστός κεντρικός συντονισµός, µε
τη δηµιουργία ενός κέντρου τοξικολογικών µελετών, για να µην
τις κάνουµε στο εξωτερικό. Αυτός ο συντονισµός θα πρέπει να γί-
νεται από τα Υπουργεία Υγείας, Παιδείας και Οικονοµίας. Η και-
νοτοµία και η υψηλή τεχνολογία για αύξηση της
παραγωγικότητας, µε νέα προϊόντα και υπηρεσίες που θα ανα-
βαθµίσουν, ανεπιφύλακτα, την ποιότητα ζωής και θα καταστή-
σουν εύρωστη την εθνική οικονοµία, πρέπει να είναι για όλους
µας ένας από τους µεγάλους στόχους της Πολιτείας και ιδιαί-
τερα από εσάς.

Για το ίδιο ερευνητικό πρόγραµµα έρευνας κλήθηκε ο κ. ∆η-
µήτρης Βλαχάκος, Αναπληρωτής Καθηγητής της Ιατρικής Σχο-
λής του Πανεπιστηµίου Αθηνών, ο οποίος τόνισε ότι το εγχείρηµα
προχώρησε, γιατί υπάρχει συνεργασία µεταξύ χηµικών και για-
τρών, και ο κ. Θεόδωρος Τσέλιος, Επίκουρος Καθηγητής του
Τµήµατος Χηµείας του Πανεπιστηµίου Πατρών, ο οποίος ανα-
φέρθηκε στην ανταγωνιστικότητα των ερευνητικών προγραµµά-
των, τη χρηµατοδότησή τους από εθνικούς πόρους και στην
ανάγκη να δοθούν επιπλέον κίνητρα και να βρεθεί µια φόρµουλα
συνεργασίας µε τον ιδιωτικό τοµέα.

Στη δεύτερη συνεδρίαση της Επιτροπής, οι κ.κ. Βουλευτές
ενηµερώθηκαν από τον Υφυπουργό Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων, κ. Ιωάννη Πανάρετο. Στην τοποθέτησή του ο
κ. Πανάρετος αναφέρθηκε στην κρίση που περνούν σε παγκό-
σµιο επίπεδο οι δραστηριότητες έρευνας στον τοµέα της υγείας

και ότι η κρατική χρηµατοδότηση σε αυτό τον τοµέα έχει φθάσει
στα όρια των υφιστάµενων δυνατοτήτων της, γεγονός που προ-
καλεί άνθηση του ιδιωτικού τοµέα, αλλά και ταυτόχρονα µία χα-
λάρωση των διαδικασιών στις κλινικές δοκιµές, ώστε να
κυκλοφορούν ταχύτερα τα φάρµακα.

Ο κ. Απόστολος Παπαλόης, Αναπληρωτής Καθηγητής του Πα-
νεπιστηµίου Πατρών και ∆ιευθυντής του Ερευνητικού Πειραµα-
τικού Κέντρου της Φαρµακευτικής Βιοµηχανίας «ELPEN»,
αναφέρθηκε στις δραστηριότητες του Κέντρου που είναι οι συ-
νεργασίες µε πανεπιστηµιακές κλινικές - ερευνητικά ινστιτούτα,
όπως του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, των πανεπιστηµίων, αλλά
και του ιδιωτικού τοµέα, πάνω σε πρωτότυπες ερευνητικές ιδέες,
η εκπαίδευση, ειδικευµένων και ειδικευόµενων γιατρών.

Ο κ. Θεόδωρος Τρύφων, Αντιπρόεδρος και ∆ιευθύνων Σύµ-
βουλος της «ELPEN», αναφέρθηκε στην ύπαρξη περιθωρίου για
ανάπτυξη στον ιατροφαρµακευτικό τοµέα.

Ο κ. ∆ηµήτρης Θάνος, Πρόεδρος του Επιστηµονικού Συµβου-
λίου Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών ανέφερε
ότι το Ίδρυµα χρηµατοδοτείται από την Πολιτεία, αλλά και από
ερευνητικά προγράµµατα από τη Χώρα και την Ε.Ε..

Ο κ. Παναγιώτης Βάρδας, Καθηγητής Καρδιολογίας της Ια-
τρικής Σχολής του Πανεπιστηµίου Κρήτης, ανέφερε τα προβλή-
µατα χρηµατοδότησης για εφαρµοσµένη κλινική έρευνα.

Ο κ. Αλέξιος Λέανδρος Σκαλτσούνης, Πρόεδρος του Τµήµα-
τος Φαρµακευτικής του Πανεπιστηµίου Αθηνών, αναφέρθηκε
στην ανάγκη να δοθεί προτεραιότητα σε ερευνητικούς άξονες
για πιο αποδοτική φαρµακευτική έρευνα.

Ο κ. Γεώργιος Κόλλιας Πρόεδρος και Επιστηµονικός ∆ιευθυ-
ντής του Ερευνητικού Κέντρου Βιοϊατρικών Επιστηµών
(Ε.ΚΕ.Β.Ε.) «Αλέξανδρος Φλέµινγκ», αναφέρθηκε στην ανάγκη
ανάπτυξης ανταγωνιστικής γνώσης, γιατί µόνο αυτή µπορεί να
σου δώσει προϊόν, το οποίο έχει µια υπεραξία. Ο χώρος της αντα-
γωνιστικής έρευνας υψηλής αξίας στην Ελλάδα είναι κατακερ-
µατισµένος. Υπάρχουν πυρήνες αριστείας, αλλά δεν έχουµε
καταφέρει να τους µαζέψουµε όλους σε µια αλυσίδα, η οποία θα
βγάζει τη βασική έρευνα και θα τη µετατρέπει σε τελικό προϊόν,
το οποίο θα δώσει πλούτο και ανάπτυξη στη Χώρα.

Η κυρία Αικατερίνη Καρέλλα, Αντιπρόεδρος του Συνδέσµου
Φαρµακευτικών Επιχειρήσεων Ελλάδος (Σ.Φ.Ε.Ε.), υπογράµµισε
το πρόβληµα της σηµαντικής καθυστέρησης στην έγκριση των
µελετών.

Η κυρία Βαρβάρα Μπαρούτσου, Πρόεδρος των Ιατρικών Κλι-
νικών, ανέφερε ότι η υστέρηση της έρευνας στην Ελλάδα οφεί-
λεται σε οργανωτικές υποδοµές, κυρίως στο επίπεδο της
δεοντολογίας, µε κύρια έκφρασή της την έλλειψη της οµαλής και
συνεχούς λειτουργίας της Εθνικής Επιτροπής ∆εοντολογίας, η
οποία οδηγεί σε ένα πολύ κακό αποτέλεσµα επενδύσεων στην
Ελλάδα, το οποίο, θα έλεγα, είναι υπερτριπλάσιο της επιθυµίας
προς επένδυση των µεγαλύτερων, τουλάχιστον είκοσι, εταιρειών,
οι οποίες εδράζονται στην Ελλάδα και έχουν εξειδικευµένο προ-
σωπικό σε τµήµατα κλινικής έρευνας.

Ο κ. Γεώργιος Βασιλόπουλος, Γενικός ∆ιευθυντής της
«Galenica», αναφέρθηκε στην ανάγκη ύπαρξης ενός ενιαίου ορ-
γανισµού, που θα είναι βοηθός και συµπαραστάτης, να τολµάει
να κάνει την Ελλάδα χώρα αναφοράς.

Ο κ. Αχιλλέας Γραβάνης, Καθηγητής Φαρµακολογίας του Πα-
νεπιστηµίου Κρήτης, αναφέρθηκε στο αξιόλογο ερευνητικό δυ-
ναµικό της Χώρας, στην ανάγκη ύπαρξης υπερβατικών λύσεων
και χρηµατοδότησης της έρευνας, στην ανάπτυξη επιστηµονικού
περιβάλλοντος για την παραγωγή εγχώριας νέας γνώσης όχι
µόνο φαρµάκων, αλλά στη βιονανοτεχνολογία, στη βιοτεχνολο-
γία, η οποία θα δώσει νέες δυνατότητες στη βιοµηχανία µας.

Ο κ. Παναγιώτης Μαχαίρας, Καθηγητής της Φαρµακευτικής
Σχολής του Πανεπιστηµίου Αθηνών, αναφέρθηκε στην ανάγκη
θεσµοθέτησης ενός ποσοστού για τα πανεπιστήµια, στην ανά-
γκη για κλινικές µελέτες και στον µετασχηµατισµό του ΥΦΕΠ σε
κλινική µονάδα.

Ο κ. Γιώργος Θηραίος, Καθηγητής Μοριακής Βιολογίας, πρό-
τεινε κοινές υποδοµές, για να αναπτύξουµε, µε συνέργεια, τη
διαδικασία της έρευνας, ανάπτυξης και παραγωγής προϊόντων,
µε γνώµονα την αριστεία.
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Ο Γενικός Γραµµατέας Έρευνας και Τεχνολογίας του Υπουρ-
γείου Παιδείας, κ. Αχιλλέας Μητσός, τόνισε ότι η Πολιτεία, στην
πολιτική στον χώρο της ιατροφαρµακευτικής έρευνας, µπορεί να
παρέµβει µέσω δύο καναλιών: του ρυθµιστικού και του χρηµα-
τοδοτικού της ρόλου.

Όσον αφορά στο ρυθµιστικό πεδίο, προετοιµάζεται νέο νοµο-
σχέδιο για την έρευνα, που θα κατατεθεί στη Βουλή πριν από το
τέλος του χρόνου, µε κύριο στόχο να µεγιστοποιηθούν οι δυνα-
τότητες συνέργειας, στη βάση υφιστάµενων και νέων υποδοµών.
Οι αρχές που οδηγούν την πολιτική του Υπουργείου είναι η δια-
φάνεια και η αριστεία.

Στο χρηµατοδοτικό πεδίο, πέρα από την έµµεση χρηµατοδό-
τηση από ιδιωτικούς πόρους, υπάρχει και η άµεση χρηµατοδό-
τηση της έρευνας, της υποδοµής ή του ερευνητικού φορέα από
την Πολιτεία. Το σύνολο του τακτικού προϋπολογισµού των ερευ-
νητικών κέντρων που εποπτεύονται από τη Γενική Γραµµατεία
είναι 90 εκατ. ευρώ τον χρόνο και από το Ε.Σ.Π.Α. διατίθενται πε-
ρίπου 1,5 δις ευρώ. Όσον αφορά στο τι επιλέγει η Πολιτεία να
χρηµατοδοτήσει, πρέπει να δούµε ποιες είναι οι προτεραιότητες
που ταιριάζουν στο αναπτυξιακό πρότυπο της Χώρας και ποιες
είναι οι προτεραιότητες που απαντούν στις ανάγκες της κοινω-
νίας και του παραγωγικού τοµέα. Όσον αφορά στο ποιος θα χρη-
µατοδοτηθεί, θα πρέπει η Πολιτεία να συνδέσει τη
χρηµατοδότηση µε το προσδοκώµενο αποτέλεσµα Όσον
αφορά, δε, στη χρηµατοδότηση των ερευνητικών έργων -όχι στη
θεσµική χρηµατοδότηση– η Πολιτεία καλείται να βρει τη χρυσή
τοµή ανάµεσα σε πάρα πολύ στοχευµένη χρηµατοδότηση, µε
προτεραιότητες, εκεί, δηλαδή, που θέλουµε να υπάρχει σύντοµα
συγκεκριµένο όφελος για την ελληνική οικονοµία, και την ελλη-
νική κοινωνία, από τη µια µεριά στην έρευνα που προσπαθεί να
βρει απαντήσεις σε ερωτήµατα που δεν τους έχει θέσει κάποιος
εκ των προτέρων. Η χρυσή τοµή ανάµεσα στα δύο είναι εφικτή,
υπό την προϋπόθεση της αριστείας.

Ο κ. Παναγιώτης Βάρδας, Καθηγητής Καρδιολογίας της Ια-
τρικής Σχολής του Πανεπιστηµίου Κρήτης τόνισε την ανάγκη
υποστήριξης των ερευνητών από τη Γενική Γραµµατεία Έρευ-
νας και Τεχνολογίας.

∆ΙΑΠΙΣΤΩΣΕΙΣ

Κοινός τόπος στις τοποθετήσεις των συµµετεχόντων Βουλευ-
τών στην Επιτροπή ήταν ότι η έρευνα και η τεχνολογία στον
τοµέα της ιατρικής και της φαρµακολογίας είναι εργαλείο ανά-
πτυξης, ιδιαίτερα σήµερα στις δύσκολες οικονοµικές συνθήκες
για τη Χώρα.

Ο ρόλος της Επιτροπής είναι να ενηµερωθεί και να ενηµερώ-
σει την κοινωνία για τα επιστηµονικά επιτεύγµατα που συντε-
λούνται στον τοµέα αυτό, αλλά και να ενεργοποιήσει την
Πολιτεία, ώστε να αξιοποιηθούν στο µέγιστο τα διαθέσιµα από
την Πολιτεία κονδύλια και να κινητοποιοιηθεί ο ιδιωτικός τοµέας
σε αυτή την προσπάθεια, που από ορισµένους χαρακτηρίστηκε
εθνική.

Επισηµάνθηκε, επίσης, η ανάγκη κατεύθυνσης της έρευνας σε
συγκεκριµένα πεδία και η ανάγκη πλαισίου που να ευνοεί τη συ-
νέργεια δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, η ανάγκη άµεσης ενίσχυ-
σης του Ε.Ο.Φ. και η ανάγκη επανακαθορισµού των δοµών των
ερευνητικών κέντρων.

ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ

Η επιστηµονική κοινότητα της Χώρας έχει την τεχνογνωσία και
το ανθρώπινο δυναµικό, για να πρωτοπορήσει, να οδηγήσει τη
Χώρα ψηλά, να ανοίξει νέους διόδους ανάπτυξης. Τα επιτεύγ-
µατα στον τοµέα της ιατροφαρµακευτικής έρευνας και τεχνολο-
γίας είναι σηµαντικά, αλλά, για να έχουµε απτό αποτέλεσµα στην
ανάπτυξη της Χώρας, χρειάζεται συλλογική, συντονισµένη και
συνδυασµένη δραστηριότητα. Χρειάζεται η απαραίτητη χρηµα-
τοδότηση να λειτουργεί πολλαπλασιαστικά, χρειάζεται µακρο-
πρόθεσµος και µεσοπρόθεσµος σχεδιασµός, πλάνα µε
µετρήσιµους στόχους δεκαετίας και τριετίας.

Επείγει να θεσµοθετηθεί άµεσα το νέο νοµοθετικό πλαίσιο, συ-

νολικά, για την έρευνα, σύµφωνα µε τις δεσµεύσεις του Υπουρ-
γείου Παιδείας, αλλά και λαµβάνοντας υπόψη τις προτάσεις που
ακούστηκαν στην Επιτροπή Έρευνας και Τεχνολογίας, για καλύ-
τερο συντονισµό όλων των εµπλεκόµενων φορέων και ιδρυµά-
των, ουσιαστική αξιολόγηση των ερευνητικών κέντρων.

Πρέπει, τέλος, να κινηθεί η Πολιτεία, θεσµικά, ώστε να δώσει
ώθηση στις ιδιωτικές επενδύσεις από την εγχώρια φαρµακοβιο-
µηχανία για την ιατροφαρµακευτική έρευνα, να στηρίξει τη συ-
νέργεια µεταξύ δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα.

Οι Εισηγήσεις έγιναν δεκτές, κατά πλειοψηφία, και συναπαρ-
τίζουν την Έκθεση της Επιτροπής, η οποία υποβάλλεται προς
την Ολοµέλεια της Βουλής.

Αθήνα, 16 Ιουλίου 2010

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ

Ο Α’ ΑΝΤΙΠΡΟΕ∆ΡΟΣ Ο Β’ ΑΝΤΙΠΡΟΕ∆ΡΟΣ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ

Ο ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ

ΤΑ ΜΕΛΗ

ΑΘΑΝΑΣΙΑ∆ΗΣ ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ
ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ
ΓΙΟΥΜΑΤΖΙ∆ΗΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ
ΚΟΥΣΕΛΑΣ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ
ΜΙΧΟΥ ΜΑΡΙΑ
ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΤΖΕΛΕΠΗΣ ΜΙΧΑΗΛ
ΤΟΛΚΑΣ ΑΓΓΕΛΟΣ
ΤΣΩΝΗΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ

ΧΑΝΤΑΒΑΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ
ΒΛΑΧΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ
∆ΑΒΑΚΗΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ
ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ
ΚΟΛΛΙΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ
ΛΕΓΚΑΣ ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΜΠΕΚΙΡΗΣ ΜΙΧΑΗΛ
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ ΜΙΧΑΗΛ

ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ
ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ ΙΓ’ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
ΕΙ∆ΙΚΗ ΜΟΝΙΜΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ
ΙΣΟΤΗΤΑΣ, ΝΕΟΛΑΙΑΣ ΚΑΙ ∆ΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΑΝΘΡΩΠΟΥ
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ΕΚΘΕΣΗ

ΤΗΣ ΕΙ∆ΙΚΗΣ ΜΟΝΙΜΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ
ΙΣΟΤΗΤΑΣ, ΝΕΟΛΑΙΑΣ

ΚΑΙ ∆ΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΑΝΘΡΩΠΟΥ

ΠΡΟΣ ΤΗ ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

Κατά την Α’ Τακτική Σύνοδο της ΙΓ’ Περιόδου, η Ειδική Μόνιµη
Επιτροπή Ισότητας, Νεολαίας και ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου
συνεστήθη µε την υπ’ αριθµ. 12652/9082 από 4 Νοεµβρίου 2009
απόφαση της Προέδρου της Βουλής, σύµφωνα µε το άρθρο 43
Α’ του Κανονισµού της Βουλής.

Η Επιτροπή συγκροτείται από 13 Μέλη και αποτελέσθηκε από
τους Βουλευτές, Παναγιώτη Αντωνακόπουλο, Σάββα Εµινίδη, Πα-
ναγιώτα (Πέµη) Ζούνη, Αθανασία (Σούλα) Μερεντίτη, Βασίλειο
Οικονόµου, Ελένη Τσιαούση, Βασιλική Τσόνογλου - Βυλλιώτη,
Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά, Έλενα Ράπτη, Ευγενία Τσουµάνη -
Σπέντζα, Ιωάννη Γκιόκα, Ουρανία Παπανδρέου - Παπαδάκη και
Ηρώ ∆ιώτη.

Πρόεδρος της Επιτροπής εξελέγη, στις 10 Νοεµβρίου 2010, ο
κ. Βασίλειος Οικονόµου. Το αξίωµα του Α’ Αντιπροέδρου της Επι-
τροπής κατέλαβε η κυρία Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά, του Β’ Αντι-
προέδρου ο κ. Ιωάννης Γκιόκας και του Γραµµατέα η κυρία
Ουρανία Παπανδρέου - Παπαδάκη.

Μετά την αντικατάσταση του Προέδρου της Επιτροπής, κ. Βα-
σιλείου Οικονόµου, από τον Βουλευτή, κ. Παναγιώτη Κουρου-
µπλή, σύµφωνα µε την υπ’ αριθµ. 8346/5598 από 9 Ιουνίου 2010,
απόφαση του Προέδρου της Βουλής, νέος Πρόεδρος της Επι-
τροπής εξελέγη, στις 15 Ιουνίου 2010, ο κ. Παναγιώτης Αντωνα-
κόπουλος.

Αντικείµενο της Επιτροπής, σύµφωνα µε το άρθρο 43 Α’ του
Κανονισµού της Βουλής, είναι «η µελέτη, έρευνα και εισήγηση
προτάσεων, µε σκοπό την προώθηση στην εκπαίδευση στην οι-
κογένεια και στους άλλους κοινωνικούς θεσµούς, καθώς και την
κατοχύρωση και εφαρµογή από την διοίκηση της αρχής της ισό-
τητας των φύλων και ιδίως σε θέµατα απασχόλησης και της προ-
στασίας των δικαιωµάτων του ανθρώπου, κατ’ εφαρµογή των
άρθρων 4 παρ. 2 και 116 παρ. 2 του Συντάγµατος».

Ειδικότερα, η παράγραφος 2 του άρθρου 4 ορίζει ότι «Οι Έλ-
ληνες και οι Ελληνίδες έχουν ίσα δικαιώµατα και υποχρεώσεις».

Η παρ. 2 του άρθρου 116 παρέχει ρητό συνταγµατικό θεµέλιο
για τη λήψη από το νοµοθέτη µέτρων θετικής δράσης και απο-
βλέπει στη συνολική εξισορρόπηση των πραγµάτων και την απο-
κατάσταση, σε γενικότερο επίπεδο, της ισότητας των δύο φύλων.
Με τη διάταξη αυτή επιλύονται ερµηνευτικά προβλήµατα και
αποσαφηνίζεται ότι: «∆εν αποτελεί διάκριση λόγω φύλου η λήψη
θετικών µέτρων για την προώθηση της ισότητας µεταξύ ανδρών
και γυναικών. Το Κράτος µεριµνά για την άρση των ανισοτήτων
που υφίστανται στην πράξη, ιδίως σε βάρος των γυναικών».

Η Επιτροπή πραγµατοποίησε 17 συνεδριάσεις, συνολικής
διάρκειας 33 ωρών, περίπου, κατά τις οποίες εκλήθησαν σε
ακρόαση, προς ενηµέρωση των µελών της, Υπουργοί, Γενικοί
Γραµµατείς Υπουργείων, δηµόσιοι λειτουργοί και εκπρόσωποι
Φορέων και Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων, όπως εµφαίνεται
στο αντίστοιχο Κεφάλαιο της Έκθεσης.

ΙΙ. ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΕΙΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟΣΩΠΑ ΠΟΥ
ΚΛΗΘΗΚΑΝ ΣΕ ΑΚΡΟΑΣΗ

1. Συνεδρίαση της 10ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Εκλογή Προεδρείου.

2. Συνεδρίαση της 19ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Προγραµµατισµός του έργου της Επιτροπής.

3. Συνεδρίαση της 25ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συζήτηση σε αναφορά µε τη «∆ιεθνή Ηµέρα για την πάταξη

της βίας κατά των γυναικών».
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν η Γενική Γραµµατέας Ισότητας των

Φύλων, κυρία Μαρία Στρατηγάκη και οι Πρόεδροι α) της Ένωσης
Γυναικών Ελλάδας (Ε.Γ.Ε.), κυρία Τιτίνα Πανταζή, β) της
Οµοσπονδίας Γυναικών Ελλάδας (Ο.Γ.Ε.), κυρία Καλλιόπη
Μπουντούρογλου, γ) του Συνδέσµου για τα ∆ικαιώµατα της
Γυναίκας, κυρία Σούλα Παναρέτου, δ) της Παναθηναϊκής
Οργάνωσης Γυναικών, κυρία Αγγέλα Φραντζεσκάκη και ε) του
Πολιτικού Συνδέσµου Γυναικών, κυρία Έφη Μπέκου, καθώς και οι
εκπρόσωποι α) της Αδέσµευτης Κίνησης Γυναικών, κυρία
Σταµατίνα Καλουδάκη και β) της ∆ιεθνούς Εταιρείας Στήριξης της
Οικογένειας “Φροντίδα”, κυρία Ειρήνη ∆ορκοφίκη.

4. Συνεδρίαση της 2ας ∆εκεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συµπληρωµατικές προτάσεις και παρατηρήσεις ως προς το

πλαίσιο των εργασιών της Επιτροπής και ορισµός Εισηγητών,
κατά θέµατα.

5. Συνεδρίαση της 9ης ∆εκεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Νεανική Παραβατικότητα.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν οι κ.κ.: Γιώργος ∆ηµήτραινας,

Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, ∆ηµήτριος Γαλάτουλας και Αντωνία
Ανδρεάκου, εκπρόσωποι της Ελληνικής Αστυνοµίας - Αστυνοµικοί
∆ιευθυντές, Κατερίνα Πούτου, εκπρόσωπος του ∆.Σ. της Μ.Κ.Ο.
“ΑΡΣΙΣ Κοινωνική Οργάνωση Υποστήριξης Νέων”, ∆ανιήλ Εσδράς,
Αρχηγός της Αποστολής της Ελλάδας του ∆ιεθνούς Οργανισµού
Μετανάστευσης, Αντώνης Αραβαντινός, Πρόεδρος της
Οµοσπονδίας Σωφρονιστικών Υπαλλήλων Ελλάδος - Αρχιφύλακας
Φυλακών Ανηλίκων Αυλώνα, Σπυρίδων Καρακίτσος, Γραµµατέας
της Οµοσπονδίας Σωφρονιστικών Υπαλλήλων Ελλάδος, Γιάννης
Πανούσης, Εγκληµατολόγος - Καθηγητής Πανεπιστηµίου Αθηνών
και Άρτεµις Τζιτζίκα, Υπεύθυνη Εφηβιατρικού Τµήµατος στο
Παιδιατρικό Νοσοκοµείο “Αγλαΐα Κυριακού”.

6. Συνεδρίαση της 14ης Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
2010 - Έτος κατά της Φτώχειας.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν οι κ.κ.: Ανδρέας Λοβέρδος,

Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Σπύρος
Παπασπύρος, Πρόεδρος της Ανώτατης ∆ιοίκησης Ενώσεων
∆ηµοσίων Υπαλλήλων (Α.∆.Ε.∆.Υ.), Χρήστος Πολυζωγόπουλος,
Πρόεδρος της Οικονοµικής και Κοινωνικής Επιτροπής (Ο.Κ.Ε.),
Μαρία Παναγιωτοπούλου - Κασσιώτου, τέως Ευρωβουλευτής της
Νέας ∆ηµοκρατίας, Κατερίνα Πούτου, εκπρόσωπος της Μη
Κυβερνητικής Οργάνωσης “ΑΡΣΙΣ” - Αντιπρόεδρος του Ελληνικού
∆ικτύου για την Καταπολέµηση της Φτώχειας και Γιώτα Αρβανίτη,
Γενική Γραµµατέας του ∆.Σ. του «Ελληνικού ∆ικτύου για την
Καταπολέµηση της Φτώχειας».

7. Συνεδρίαση της 27ης Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Κωνσταντίνα Κούνεβα: Το σκληρό πρόσωπο της ελληνικής

πραγµατικότητας.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη,

κ. Μιχάλης Χρυσοχοΐδης, ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης, καθώς και οι κ.κ. Γιάννης
Παναγόπουλος, Πρόεδρος της Γενικής Συνοµοσπονδίας Εργατών
Ελλάδας (Γ.Σ.Ε.Ε.), Σταύρος Θεοδωράκης, ∆ηµοσιογράφος,
Βασιλική Τσούνη, Αντιπρόεδρος της Παναττικής Ένωσης
Καθαριστριών και Οικιακού Προσωπικού (Π.Ε.Κ.Ο.Π., Μαρία
Λιάπη, Άννα Βουγιούκα και Lauretta Macauley, Εκπρόσωποι του
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∆ικτύου Ενίσχυσης και Στήριξης Μεταναστριών (∆ΕΣ Με).

8. Συνεδρίαση της 28ης Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Προγραµµατισµός του έργου της Επιτροπής.

9. Συνεδρίαση της 4ης Φεβρουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συµπεράσµατα της Επιτροπής για το φαινόµενο της βίας

κατά των γυναικών.

10. Συνεδρίαση της 18ης Φεβρουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Ενδοοικογενειακή βία: Να µη γίνουν τα παιδιά - θύµατα της

βίας οι αυριανοί θύτες. Πολιτικές για την προστασία των παιδιών,
την πρόληψη και τη θεραπεία του κοινωνικού αυτού φαινοµένου.

Την Επιτροπή ενηµέρωσαν ο Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη, κ. Σπυρίδων Βούγιας, καθώς και οι κ.κ. Γεώργιος Μόσχος,
Βοηθός Συνήγορος του Πολίτη (Κύκλος ∆ικαιωµάτων του Παιδιού),
Κώστας Γιαννόπουλος, Πρόεδρος του Οργανισµού “Το Χαµόγελο
του Παιδιού”, Ιωάννης Παπαρηγόπουλος, ∆ικηγόρος - Πρόεδρος
του ∆ικτύου για τα ∆ικαιώµατα του Παιδιού και τη Γονεϊκή Ισότητα
(ΓΟΝ.ΙΣ.), Ευθυµία (Μίκα) Ιωαννίδου και Χρυσηίς Σφανδού -
Κυµινού, µέλη της Τριµελούς Συντονιστικής Επιτροπής της
Ελληνικής Αντιπροσωπείας του Ευρωπαϊκού Lobby Γυναικών και
Αθανάσιος Ντιναπόγιας, Ψυχολόγος - Εκπρόσωπος της
∆ιεύθυνσης Ψυχικής Υγείας και Κοινωνικής Πρόνοιας του
Ινστιτούτου Υγείας του Παιδιού. Επίσης, στη συνεδρίαση παρέστη
και ο Γενικός Γραµµατέας ∆ηµόσιας Τάξης, κ. Γρηγόριος
Τασούλας.

11. Συνεδρίαση της 15ης Απριλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Ενδοοικογενειακή βία: Μια παράµετρος επίδρασης στην

παραβατική συµπεριφορά της νεολαίας.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν οι κ.κ. Γιάννος Λιβανός, Γενικός

Γραµµατέας Νέας Γενιάς, Γεώργιος Μόσχος, Βοηθός Συνήγορος
του Πολίτη (Κύκλος ∆ικαιωµάτων του Παιδιού), Νέστορας
Κουράκης, Καθηγητής Εγκληµατολογίας και Σωφρονιστικής του
Τµήµατος Νοµικής του Πανεπιστηµίου Αθηνών, Χαρά Γροσδάνη,
Υπεύθυνη της Κοινωνικής Υπηρεσίας του Οργανισµού «Το
Χαµόγελο του Παιδιού» και Ασπασία Παπαγρηγορίου, ∆ικηγόρος
- Νοµική Σύµβουλος του Οργανισµού “Το Χαµόγελο του Παιδιού”.

12. Συνεδρίαση της 22ας Απριλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Κοινωνική ενσωµάτωση ειδικών πληθυσµιακών οµάδων (Ροµά)

– Γυναίκα Ροµ.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν οι κ.κ. Αντρέας Τάκης, Γενικός

Γραµµατέας Μεταναστευτικής Πολιτικής, Μαρία Στρατηγάκη,
Γενική Γραµµατέας Ισότητας των Φύλων, Βασίλειος Καρύδης,
Βοηθός Συνήγορος του Πολίτη (Κύκλος ∆ικαιωµάτων του
Ανθρώπου), Μιχάλης Ταµήλος, ∆ήµαρχος Τρικκαίων και
Πρόεδρος του ∆ικτύου Πόλεων µε Ροµ, Φωτεινή Γιαννοπούλου,
∆ήµαρχος Ζεφυρίου, Γεώργιος Καπλάνης, ∆ήµαρχος Αγ.
Βαρβάρας, Λάµπρος Μίχος, Βουλευτής - πρώην ∆ήµαρχος Αγίας
Βαρβάρας, Βασίλειος ∆ηµητρίου, Πρόεδρος της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Ελλήνων Ροµ, Ευθύµιος ∆ηµητρίου, Γενικός
Γραµµατέας της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ελλήνων Ροµ,
Μαρίνος Λιακόπουλος, Σπυρίδων Κίτσας και Αναστάσιος
Καββαθάς, Πρόεδρος, Αναπληρωτής Πρόεδρος και Γενικός
Γραµµατέας της Πανελλήνιας Ένωσης Ελλήνων Ροµ, αντίστοιχα,
Βασίλειος Παϊτέρης, Πρόεδρος της Πανελλήνιας Ένωσης
Τσιγγάνων, µέλος της Επιτροπής για την κοινωνική ένταξη των
Ελλήνων Τσιγγάνων και Πρόεδρος της Γενικής Οµοσπονδίας
Ευπαθών Οµάδων, Αντώνης Τσακίρης, Αντιπρόεδρος της

Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Σωµατείων Ελλήνων Τσιγγάνων
(ΠΟΣΕΡ), Ιωάννης Πήλιουρης, Εκπρόσωπος της ∆ιεθνούς
Αµνηστίας, Αλεξία Τσούνη, Εκπρόσωπος του European Youth
Forum, Κυριάκος Κατσαδώρος, Πρόεδρος της Μη Κυβερνητικής
Οργάνωσης «ΚΛΙΜΑΚΑ» και Νίκος Χαλιλόπουλος, Πρόεδρος της
Πανελλήνιας Ένωσης Αστέγων και Απόρων Ελλήνων Αθιγγάνων.

13. Συνεδρίαση της 5ης Μαΐου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συµπεράσµατα της Επιτροπής, σχετικά µε το φαινόµενο της

ενδοοικογενειακής βίας.

14. Συνεδρίαση της 15ης Ιουνίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Εκλογή Προέδρου της Επιτροπής.

15. Συνεδρίαση της 23ης Ιουνίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Αποτίµηση του έργου της Επιτροπής και συζήτηση, σχετικά

µε τη σύνταξη της Έκθεσης.

16. Συνεδρίαση της 29ης Ιουνίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Βουλή των Εφήβων: Το ιστορικό της λειτουργίας του θεσµού

και οι προοπτικές του.
Την Επιτροπή ενηµέρωσαν ο Πρόεδρος της Εκτελεστικής

Επιτροπής του Ιδρύµατος της Βουλής των Ελλήνων για τον
Κοινοβουλευτισµό και τη ∆ηµοκρατία, Καθηγητής, κ. Ευάγγελος
Χρυσός, καθώς και τα µέλη της Επιτροπής του Προγράµµατος
«Βουλή των Εφήβων», κ.κ. ∆ηµήτριος Γέµελος, ∆ηµοσιογράφος,
Σοφία Μώραλη, Εκπαιδευτικός - Ηθοποιός και Ρίτσα Φράγκου -
Κικίλια, Καθηγήτρια Πανεπιστηµίου.

17. Συνεδρίαση της 13ης Ιουλίου 2010
Θέµατα ηµερήσιας διάταξης:
1) Κατάθεση της Έκθεσης της Υποεπιτροπής για τα Θέµατα

των Ατόµων µε Αναπηρία.
2) Έγκριση των Εισηγήσεων που θα συµπεριληφθούν στην

Έκθεση της Επιτροπής.

IΙΙ. ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ

Α. «ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΦΗΒΩΝ»
ΕΙΣΗΓΗΤΕΣ: ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ ΚΑΙ ΠΑ-

ΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ

ΤΟ ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΤΗΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΟΥ ΘΕΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΟΙ ΠΡΟΟΠΤΙΚΕΣ ΤΟΥ

ΕΙΣΗΓΗΣΗ ΤΟΥ ΠΡΟΕ∆ΡΟΥ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

Α. ΠΡΟΛΟΓΟΣ
ΙΣΤΟΡΙΚΗ ΑΝΑ∆ΡΟΜΗ

Η ιστορία του θεσµού της Βουλής των Εφήβων ξεκίνησε το
1995, µε πρωτοβουλία του τότε Προέδρου της Βουλής, κ. Από-
στολου Κακλαµάνη. Εµπνευστής µιας πρωτοποριακής ιδέας, η
οποία στην πορεία θα γνώριζε µεγάλη απήχηση και συµµετοχή
από την πλευρά της νεολαίας µας, συµµετοχή που ολοένα συ-
νεχώς και αυξάνεται, άνοιξε για πρώτη φορά - ας µου επιτραπεί
η έκφραση - τις πόρτες του ‘Ναού της ∆ηµοκρατίας’ στο νέο αίµα
και στις φρέσκες ιδέες αυτού του τόπου.

10510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Συναισθανόµενος την αναγκαιότητα ύπαρξης εντός του Κοι-
νοβουλίου εκείνου του ζωτικού χώρου, όπου χρειαζόταν η φωνή
των εφήβων µας, προκειµένου να εξυψωθεί, να αποκτήσει το δικό
της βήµα λόγου και τη δυνατότητα να εκφράσει µε άλλη δυνα-
µική και σθένος τους προβληµατισµούς, τις προτάσεις, τα επι-
χειρήµατα και τις λύσεις για καίρια ζητήµατα της εποχής µας,
αλλά το κυριότερο να εισακουσθεί και να συνδιαλλαγεί µε τους
επίσηµους φορείς της εξουσίας, συνέβαλλε καθοριστικά στην
υλοποίηση αυτού του θεσµού για τους νέους, εγκαινιάζοντας
έτσι παράλληλα και µια νέα σελίδα στην ιστορία και λειτουργία
του Ελληνικού Κοινοβουλίου. Ο ίδιος, µάλιστα, έδωσε στο θεσµό
τον εξής απλό και περιεκτικό ορισµό: «Η ‘Βουλή των Εφήβων’
είναι άσκηση ∆ηµοκρατίας» µία φράση η οποία - αν και θα ανα-
λυθεί παρακάτω - δείχνει επακριβώς το ρόλο και το έργο που επι-
τελεί αυτός ο θεσµός.

Αξίζει, βέβαια, να αναφερθεί ότι ως προς το χαρακτήρα του
θεσµού της «Βουλής των Εφήβων» το στίγµα έδωσε ο αείµνη-
στος συγγραφέας Αντώνης Σαµαράκης, που ήταν ο πρώτος Πρό-
εδρος της αρµόδιας Επιτροπής της «Βουλής των Εφήβων»,
υιοθετώντας για το θεσµό την κραυγή για ελεύθερη έκφραση
των νέων το Μάη του 1968: «Απαγορεύεται το απαγορεύεται».

Η ιδέα έγινε πραγµατικότητα και το 1996 συνήλθε πανηγυρικά
η Α’ Σύνοδος της «Βουλής των Εφήβων». Ένα εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα της Βουλής των Ελλήνων, το οποίο πραγµατοποιείται σε
ετήσια βάση, σε συνεργασία µε τα Υπουργεία Παιδείας Ελλάδας
και Κύπρου και το οποίο διατηρεί τον εκπαιδευτικό και παιδαγω-
γικό του χαρακτήρα µέχρι και σήµερα. Ως αρµόδιος διοργανω-
τής και φορέας υλοποίησης αυτού του εγχειρήµατος, ορίστηκε
Ειδική Επιτροπή το 1995, µε Πρόεδρο τον αγαπητό στη νεολαία
µας συγγραφέα Αντώνη Σαµαράκη, που, έπειτα από σχετική πρό-
σκληση του Προέδρου της Βουλής, ασχολήθηκε µε το έργο µε-
λέτης των όρων και των δυνατοτήτων οργάνωσης και εκτέλεσης
ενός τέτοιου εγχειρήµατος.

Όπως τότε, έτσι και σήµερα, κύριο µέληµα της Επιτροπής
αυτής, πέραν από τους σηµαντικούς επιµέρους στόχους και
ενέργειες που τέθηκαν για την οργάνωση και εκτέλεση αυτού
του προγράµµατος στην πράξη, αποτελούσε και αποτελεί η πλή-
ρωση, ιδιαίτερα, του βαθύτερου και ουσιαστικότερου σκοπού
του. Ο σκοπός στον οποίο υπακούει και παραµένει προσηλωµένη
η λειτουργία του µετουσιώνεται στην εξής αρχή: «Συµµετοχή στα
Κοινά», των µετεχόντων και µη στο πρόγραµµα, αρχή η οποία
αποτελεί την κορυφαία τελική αξία του όλου εγχειρήµατος - από
τότε µέχρι σήµερα - και συνάµα το πιο αντιπροσωπευτικό µήνυµα
προς τους νέους και την κοινωνία.

Β. ΑΝΑΛΥΣΗ ΤΟΥ ΘΕΣΜΟΥ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΦΗΒΩΝ

1. Εκτέλεση

2. Φύση - Αντικείµενο - Σκοπός του Προγράµµατος

3. Συνεδρίαση Εφήβων Βουλευτών σε Σύνθεση Ολοµέλειας
και Επιτροπών

Ο ίδιος ο σκοπός, ο οποίος θα αναλυθεί διεξοδικά παρακάτω
και οι παράµετροι του, καταδεικνύει τη σπουδαιότητα του έργου,
που παράγεται. Ως εκ τούτου, οι ενέργειες που λαµβάνουν χώρα
για την υλοποίηση του θεσµού απορρέουν και διασφαλίζουν τις
αρχές της δηµοκρατίας, της ίσης και ενεργού συµµετοχής στα
κοινά και φυσικά της αξιοκρατίας, αρχές που προασπίζει και προ-
άγει ο θεσµός, σε όλα τα στάδια πραγµάτωσής του.

Γι’ αυτό, άλλωστε, στα πλαίσια της αξιοκρατικής συµµετοχι-
κής δηµοκρατίας, καλούνται να συµµετάσχουν στο πρόγραµµα οι
µαθητές όλων των τάξεων των Λυκείων (Α’, Β’, Γ’ & ∆’ για τα
εσπερινά), όλων των τύπων (δηµόσια, ιδιωτικά, ηµερήσια, ειδικά,
εκκλησιαστικά), οι µαθητές του Α’ και Β’ κύκλου όλων των τύπων
(δηµόσιων, ηµερήσιων, απογευµατινών, εσπερινών) των Τ.Ε.Ε.
της Χώρας, οι µαθητές των αντίστοιχων τάξεων των Ελληνικών
Λυκείων της Αλλοδαπής και, τέλος, οι µαθητές της Α’ και Β’ τάξης
των Λυκείων και των Τεχνικών Σχολών της Κύπρου, µε τη µόνη

προϋπόθεση ότι δεν έχουν συµπληρώσει το 20ο έτος της ηλικίας
τους.

Να αναφερθεί, δε, ότι µε την πάροδο των χρόνων ο θεσµός
σταδιακά εξελίχθηκε, µέχρις ότου να συµπεριλάβει τους µαθητές
και τους τύπους των σχολείων που προαναφέρθηκαν. Έτσι, από
τη Γ’ Σύνοδο και µετά (1998), η Επιτροπή αποφάσισε την κατά-
δειξη αυτής της συµµετοχής, µέσα από παραδείγµατα προσω-
πικής - βιωµατικής εµπλοκής των ίδιων των εφήβων στην
αντιµετώπιση των προβληµάτων που επισηµαίνουν. Το Πρό-
γραµµα αυτό, αρχικά, απευθυνόταν στους µαθητές της Β’ τάξης
όλων των τύπων των Γενικών Λυκείων και των Τεχνικών Επαγ-
γελµατικών Λυκείων της χώρας. Τη δεύτερη χρονιά εφαρµογής
του, η Επιτροπή αποφάσισε να απευθυνθεί και στους µαθητές
της αντίστοιχης τάξης των Ελληνικών Λυκείων της Αλλοδαπής
και στους µαθητές της Β’ τάξης των Λυκείων και των Τεχνικών
Σχολών της Κύπρου. Το 1999 (∆’ Σύνοδος) η εφαρµογή του Προ-
γράµµατος επεκτάθηκε και στους µαθητές της Α’ τάξης των Ενι-
αίων Λυκείων και της αντίστοιχης τάξης των Τεχνικών και
Επαγγελµατικών Εκπαιδευτηρίων (Τ.Ε.Ε.), επειδή κατά την εκτί-
µηση της Επιτροπής υπήρχαν οι προϋποθέσεις για την επιτυχία
ενός τέτοιου εγχειρήµατος. Το 2002 η Επιτροπή περιέλαβε στο
σχεδιασµό της και τα Τ.Ε.Ε. του Ο.Α.Ε.∆., ενώ το 2003 και τους
µαθητές της Γ’ τάξης των Λυκείων και τους µαθητές του Β’ κύ-
κλου των Τ.Ε.Ε., καλύπτοντας, έτσι, το σύνολο των εφήβων, που
µετέχουν στην οργανωµένη σχολική εκπαίδευση. Στους προσε-
χείς σχεδιασµούς της Επιτροπής ανήκει και η αναζήτηση τρόπων
συµµετοχής και των εφήβων, που δεν συµπεριλαµβάνονται στις
παραπάνω κατηγορίες.

Οι παραπάνω αρχές διατρέχουν όλα τα προπαρασκευαστικά
στάδια του έργου της Επιτροπής, δηλαδή:

1. τη φάση εκτέλεσης του προγράµµατος
2. τη φύση, το αντικείµενο και το σκοπό του προγράµµατος
3. Συνεδρίαση Εφήβων Βουλευτών σε σύνθεση Ολοµέλειας

και Επιτροπών.

1. Εκτέλεση του Προγράµµατος
Χρονοδιάγραµµα εφαρµογής του Προγράµµατος

1. Ορισµός Καθηγητών - Συνδέσµων
2. Οργάνωση «σεµιναρίων», µε σκοπό την εξειδικευµένη ενη-

µέρωση των Καθηγητών - Συνδέσµων.
3. Αποστολή των ειδικών τετραδίων στους µαθητές, για να

γράψουν τις εργασίες τους, µαζί µε ενηµερωτικό υλικό για τους
Καθηγητές - Συνδέσµους.

4. Οργάνωση του Κέντρου Αξιολόγησης.
5. Παράδοση των εργασιών των µαθητών στο ∆ιευθυντή του

Σχολείου και αποστολή τους στο Κέντρο Αξιολόγησης.
6. Αξιολόγηση των εργασιών.
7. Επιλογή των Εφήβων Βουλευτών.
8. Σύνθεση των κειµένων (των εργασιών όλων των µαθητών

που θα πάρουν µέρος στο Πρόγραµµα).
9. Σύγκληση της «Βουλής των Εφήβων» κατά Επιτροπή και

στην Ολοµέλεια.
Οι Έφηβοι Βουλευτές προσκαλούνται στο Κοινοβούλιο και συ-

ζητούν, κατά Επιτροπή της Βουλής και στην Ολοµέλεια, τη «Σύν-
θεση των προτάσεων» όλων των µαθητών, που πήραν µέρος στο
Πρόγραµµα.

Εδώ αξίζει να σταθούµε και να επισηµάνουµε ορισµένα εξ
αυτών, αρχίζοντας από τον τρόπο αξιολόγησης και την επιλογή
των µαθητών - υποψήφιων Εφήβων Βουλευτών.

Με βάση τα βιώµατα, τις εµπειρίες τους, τους προβληµατι-
σµούς και τις ανησυχίες τους, οι σχολικοί έφηβοι που επιθυµούν
να συµµετάσχουν στη «Βουλή Εφήβων» καταθέτουν τη δική τους
προσωπική πρόταση, µέσα από µία γραπτή εργασία, της οποίας
το θέµα και τον τρόπο διαπραγµάτευσης επιλέγουν οι ίδιοι, απο-
λύτως ελεύθερα. Έµφαση πρέπει να δοθεί στο γεγονός ότι η
γραπτή εργασία, την οποία καλείται να παραδώσει ο/η ενδιαφε-
ρόµενος/η µαθητής/τρια, πρέπει να αντιµετωπιστεί από τον ίδιο,
όχι ως µια απλή έκθεση ιδεών, αλλά ως ένα «ερευνητικό δοκί-
µιο», µε τεκµηριωµένη τοποθέτηση πάνω σε θέµατα, που άπτο-
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νται ζητηµάτων ευρύτερου κοινωνικού ενδιαφέροντος. Έτσι,
κάθε έφηβος καλείται, µέσω του δοκιµίου του:

1ον. Να διαπιστώσει, συνοπτικά, τι βλέπει να συµβαίνει σήµερα
στον κόσµο, σύµφωνα µε τον τρόπο που βιώνει και αντιλαµβά-
νεται τη γενικότερη κοινωνική και πολιτική πραγµατικότητα, στην
πατρίδα του και αλλού,

2ον. Κρίνει, προβαίνει σε προσωπικές εκτιµήσεις, αξιολογεί γε-
γονότα, καταστάσεις και επιλογές,

3ον. Φαντάζεται το µέλλον, οραµατίζεται το αύριο, ονειρεύεται
ένα καλύτερο κόσµο,

4ον. Προτείνει συγκεκριµένα µέτρα για την οικοδόµηση της
κοινωνίας του µέλλοντος, στο πλαίσιο µιας καθολικής αρµονίας
στις σχέσεις ανθρώπου - φύσης - κόσµου, όπου η ∆ηµοκρατία
είναι ενεργός καθηµερινή πραγµατικότητα και ο παραγόµενος
πολιτισµός αντάξιος του ανθρώπου.

Είναι κοινή διαπίστωση, λοιπόν, ότι το Πρόγραµµα απευθύνε-
ται στο επίπεδο εκείνο ηλικίας και εκπαίδευσης του προσώπου,
κατά το οποίο ολοκληρώνεται η προσωπικότητα του ανθρώπου,
ως υπεύθυνου και ενεργού µέλους της οργανωµένης σε πολιτική
κοινότητα κοινωνίας. Έτσι, ο έφηβος, ήδη από την αρχή, από το
πρώτο δοκιµαστικό στάδιο συµµετοχής του στο θεσµό, επιδιώ-
κεται να αντιµετωπίζεται (κι έτσι αξιολογείται η εργασία του), όχι
µόνο ως µαθητής, αλλά ως ένας έφηβος κοινωνικά ενηµερωµέ-
νος, µε γόνιµους προβληµατισµούς, που έχει δυνατότητα κριτι-
κής σκέψης και προσωπικής εκτίµησης γεγονότων και που
δύναται να προτείνει συγκεκριµένα µέτρα - λύσεις επί των θεµά-
των που τον απασχολούν. Εν ολίγοις, αντιµετωπίζεται ως ενερ-
γός, ώριµος και υπεύθυνος πολίτης. Επιπλέον, µέσα από αυτήν
τη γραπτή δοκιµασία και τη µεθοδολογία που ακολουθείται, οι
µαθητές αποκτούν µια πρώτη εµπειρία µύησης στην πολιτική
σκέψη και πολιτικό λόγο, µε την ευρεία και στενή έννοια του
όρου, γνωρίσµατα, δηλαδή, που πρέπει να φέρει ένας υπεύθυνος
συνειδητοποιηµένος πολίτης.

Το επόµενο στάδιο αφορά στη διόρθωση των γραπτών κειµέ-
νων από έµπειρους καθηγητές, η οποία πραγµατοποιείται σε
συνθήκες γενικών εξετάσεων (µε κλειστά τα ονόµατα των υπο-
ψηφίων), έως ότου περατωθεί η αξιολόγησή τους, προκειµένου,
έτσι, να διασφαλιστεί το αδιάβλητο και η εγκυρότητα των διαδι-
κασιών και του θεσµού.

Στην πορεία, τα γραπτά που κρίνονται επαρκή στις απαιτήσεις
του Προγράµµατος και περνούν τη διαδικασία κληρώνονται -
κλειστά ακόµη - ηλεκτρονικά, µε τρόπο αδιάβλητο και αντικειµε-
νικό. Βάσει των αποτελεσµάτων της αξιολόγησης και της ηλε-
κτρονικής κλήρωσης, επιλέγονται οι 350 επιτυχόντες Βουλευτές,
εκ των οποίων οι 300 (8 Έφηβοι Βουλευτές Επικρατείας και 252
από τις εκλογικές περιφέρειες) προέρχονται από τον ελλαδικό
χώρο, µε τους αναπληρωµατικούς τους, 25 από την Κύπρο και 25
από τον Απόδηµο Ελληνισµό.

Σηµαντικό κρίνεται και πρέπει να επισηµανθεί ότι, κατά τη διάρ-
κεια της διόρθωσης των εργασιών, όλες οι επισηµάνσεις και οι
προτάσεις όλων των µαθητών που έλαβαν µέρος στο πρόγραµµα
καταγράφονται και κατηγοριοποιούνται. Το τελικό αποτέλεσµα
αυτής της διαδικασίας είναι η «Σύνθεση Κειµένων», η οποία συ-
νιστά τη βάση των συζητήσεων των Έφηβων Βουλευτών. Έτσι,
καµία πρόταση δεν πάει χαµένη.

Το καταληκτικό στάδιο των διαδικασιών του Προγράµµατος
περιλαµβάνει τη συνέλευση της «Βουλής των Εφήβων» σε Ολο-
µέλεια. Η αλυσιδωτή αυτή διαδικασία αξιολογήσεων συνιστά,
πράγµατι, ένα µάθηµα αξιοκρατικής δηµοκρατίας και αποτελεί
µοναδική εµπειρία για τους 350 Έφηβους Βουλευτές, που, επί
τετραήµερο, συνεδριάζουν στη Βουλή των Εφήβων, σε Ολοµέ-
λεια, υπό την Προεδρία του Προέδρου της Βουλής και σε Επι-
τροπές υπό την Προεδρεία Βουλευτών, Προέδρων αντίστοιχων
Επιτροπών του Ελληνικού Κοινοβουλίου.

2. Φύση, Αντικείµενο και Σκοπός του Προγράµµατος

Το Πρόγραµµα «Βουλή των Εφήβων» είναι ένα Εκπαιδευτικό
Πρόγραµµα, ένα Πρόγραµµα άσκησης του πολίτη στην πολιτική
σκέψη και στον πολιτικό λόγο της δηµοκρατίας. Ήδη, ο τίτλος
εκφράζει το συµβολισµό που οδηγεί στο νόηµα και στο στόχο

του Προγράµµατος. Κλειδί του συµβολισµού, ο όρος «Βουλή».
Η Βουλή, στη δηµοκρατία, είναι το Σώµα αντιπροσώπων του
Λαού ενός κράτους που µετουσιώνει τη θέληση του Λαού σε πο-
λιτικό λόγο και πολιτική πράξη.

Προτού αναπτυχθούν οι παραπάνω έννοιες, να αναφερθεί ότι
ο θεσµός αυτός δεν στοχεύει µόνο στη µετάδοση του πολιτικού
τρόπου σκέψης και λόγου, αλλά αποσκοπεί στην εκπλήρωση
ενός άλλου υπέρτερου σκοπού, αυτού της καλλιέργειας και ποι-
οτικής βελτίωσης του ατόµου ως πολίτη. Στα πλαίσια, λοιπόν,
του Προγράµµατος και του παιδευτικού του ρόλου, προωθείται
η ευγενής άµιλλα, ευνοείται η ανταλλαγή συναισθηµάτων και
εµπειριών. Αυτή η διαδικασία «αλληλοδιάδρασης», σε συνδυα-
σµό µε την άσκηση του πολιτικού λόγου (εποικοδοµητικός λόγος
- αντίλογος), ευνοεί αφενός την εξαγωγή γόνιµων συµπερασµά-
των, αφετέρου δε - και το σπουδαιότερο - εξυψώνει το πνεύµα
και την καλλιέργεια του νου (συναισθήµατα) του νέου. Η εµπει-
ρία αυτή που προσφέρεται µέσω του Προγράµµατος, αναµφι-
σβήτητα, είναι ζωτικά αναγκαία για κάθε έφηβο, προκειµένου να
συνειδητοποιήσει, να ελέγξει και να ερµηνεύσει τον κόσµο. Μέσα
από αυτήν την εµπειρία, τόσο µέσα από το πρίσµα της συλλογι-
κής βάσης, από την οποία εξετάζονται και επιλύονται τα υπό συ-
ζήτηση θέµατα, όσο και µέσα από το συλλογικό, πολιτικό
χαρακτήρα των θεµάτων, ο νέος διαπλάθει την προσωπικότητα
του ενεργού και υπεύθυνου πολίτη. Ενός πολίτη ο οποίος µυεί-
ται στα κοινά και που, ως τέτοιος, σκέπτεται και πράττει «πολι-
τικά», υιοθετώντας ως πρωταρχική αξία και στάση ζωής την αρχή
«συµµετοχή στα κοινά» και τη συνειδητή ένταξή του στις πολιτι-
κές και κοινωνικές λειτουργίες.

Η αρχή αυτή, η οποία στο εν λόγω Πρόγραµµα στοχεύει στην
κοινωνικοποίηση των εφήβων σε ό,τι αφορά την πολιτική, προϋ-
ποθέτει τη µύησή τους στις αξίες, τους κανόνες και τις πρακτικές
της ∆ηµοκρατίας.

Το Πρόγραµµα «Βουλή των Ελλήνων» ναι µεν πραγµατεύεται
ως αντικείµενο την άσκηση στον πολιτικό λόγο της Βουλής,
ωστόσο δεν έχει στόχο να προετοιµάσει τον έφηβο για Βου-
λευτή, αλλά για πολίτη. Η επιδίωξη απόκτησης της ιδιότητας του
Βουλευτή και γενικά της πολιτικής σταδιοδροµίας ανήκει στην
ελευθερία ανάπτυξης της προσωπικότητας κάθε προσώπου. Η
ιδιότητα, όµως, του πολίτη αποτελεί θεµελιώδη υποχρέωση
κάθε υπεύθυνου µέλους µιας οργανωµένης σε κράτος κοινω-
νίας, πολύ δε περισσότερο µιας δηµοκρατικής κοινωνίας και
ενός δηµοκρατικού κράτους. Αλλά και για να ασχοληθεί κανείς
µε την πολιτική και γενικώς µε τα κοινά, πρέπει, πρώτα από όλα,
να είναι συνειδητός και υπεύθυνος πολίτης, να έχει, δηλαδή,
πλήρη γνώση και συνείδηση του ρόλου του και της αποστολής
του. Να διακατέχεται και να κινείται από το πνεύµα της «απο-
στολικότητας». Να έχει συνειδητοποιήσει, δηλαδή, την κοινω-
νική του αποστολή να συµβάλει στην ανάπτυξη της κοινωνίας.
Κάθε πολίτης, για να γίνει αντάξιος της αποστολής του, πρέπει
να µάθει να σκέπτεται πολιτικά και να κατανοεί τον πολιτικό
λόγο. Ο ρόλος του πολίτη, ως βασικού «κυττάρου» της πολιτικής
δηµοκρατίας, είναι πολιτικός και - µόνος του - πολύ σηµαντικός.
Αποτελεί το ύψιστο λειτούργηµα µέλους µιας κοινωνίας. Και
τούτο, γιατί σηµαίνει ενεργό συµµετοχή στη λειτουργία της ορ-
γανωµένης σε Πολιτεία κοινωνίας και, ειδικότερα, σε δηµοκρα-
τία, η οποία αποτελεί την ανώτατη βαθµίδα οργάνωσης µιας
κοινωνίας και την ανώτατη βαθµίδα πολιτισµού µιας κοινωνίας.
Η ιδιότητα του πολίτη στη δηµοκρατία ανυψώνει τον άνθρωπο
από κοινωνικό σε πολιτικό ον, από µέλος κοινωνίας σε µέλος πο-
λιτικής κοινότητας και, συγχρόνως, σε µέλος δηµοκρατικής κοι-
νωνίας. Με την ιδιότητα του πολίτη, καθίσταται, όπως λέγεται
µε όρους νοµικούς, µέλος συγκεκριµένου «λαού», ως του ανώ-
τατου πολιτειακού οργάνου και ως πηγής όλων των εξουσιών
του πολιτειακού οργάνου και ως πηγής όλων των εξουσιών του
πολιτειακού συστήµατος.

Τη βαθύτερη ποιοτική και λειτουργική σχέση, που συνδέει µε-
ταξύ τους τον πολίτη, την πολιτική κοινότητα, την πολιτική και
τον πολιτισµό, αποκαλύπτει η κοινή γλωσσική ρίζα που έχουν,
στις δύο αρχαίες γλώσσες, οι οποίες γέννησαν και θεµελίωσαν
τον πολιτισµό µας, οι έννοιες: πόλις, πολιτεία, πολίτης, πολιτική,
πολιτισµός και : civis, civitas, civilis, civilitas, civilization. Οι έννοιες
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του πολίτη και του civis γεννήθηκαν και αναπτύχθηκαν ως ιδιό-
τητες ενεργού µέλους µιας οργανωµένης σε Πολιτεία κοινωνίας,
µιας πολιτικής κοινότητας. Αυτό ίσχυε και στο στάδιο που δεν
είχε γεννηθεί και αναπτυχθεί ακόµη η δηµοκρατία. Ο πολίτης και
ο civis αποτελούσαν πάντοτε οργανικά µέλη της πολιτικής κοι-
νότητας και συµµετείχαν υπεύθυνα στη λειτουργία της είτε αυτή
ήταν ελληνική «πόλις» είτε η civitas romana. Συνεπώς, η έννοια
του πολίτη αποτέλεσε την απαρχή, το θεσµό ιστορικής καταβο-
λής της δηµοκρατίας, το πρώτο «κύτταρο», από το οποίο «βλά-
στησε» και εξελίχθηκε η εξουσία του «δήµου» σε «δηµοκρατία».

Για όλους αυτούς τους λόγους, στόχος του Προγράµµατος
είναι να ασκήσει τους Έφηβους Βουλευτές στην πολιτική σκέψη
και στον πολιτικό λόγο του αντιπροσώπου του λαού, για να εκ-
πληρώσουν σωστά την αποστολή τους ως πολίτες.

Το Πρόγραµµα άσκησης στην πολιτική σκέψη και στον πο-
λιτικό λόγο θα επιτύχει, εάν οι Καθηγητές - Σύνδεσµοι και οι
υποψήφιοι Έφηβοι Βουλευτές έχουν συνεχώς στο µυαλό τους,
κατά την προετοιµασία και την εκτέλεση της άσκησης: πρώ-
τον, την όλη εικόνα οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεύτερον, τη θέση και την αποστολή της µέσα στο ευρύτερο
σύστηµα αφενός των λειτουργιών που αναπτύσσονται στην
κοινωνία και αφετέρου των λειτουργιών του κράτους και του
πολιτεύµατος. Με άλλες λέξεις, θα πρέπει δάσκαλοι και µα-
θητές να συνειδητοποιήσουν: α) πώς λειτουργεί το πολυσύν-
θετο κοινωνικό σύνολο ως δηµοκρατική κοινωνία και ως
πολιτική κοινότητα β) ποιά θέση έχει η Βουλή στο πολιτειακό
σύστηµα ως αντιπροσωπευτικό Σώµα, ως ενδιάµεσο, δηλαδή,
µεταξύ κράτους και κοινωνίας όργανο και γ) πώς είναι οργα-
νωµένη και πώς λειτουργεί η ίδια η Βουλή, ως σύνθετο πολι-
τειακό όργανο.

Η επιλογή των Εφήβων Βουλευτών γίνεται µε κριτήρια, που
απαιτεί το Σύνταγµα, η δηµοκρατική αρχή και η πολιτική
πράξη, για τα λειτουργήµατα του Βουλευτή και του πολίτη.
Η δηµοκρατία και το Σύνταγµα, που αποτελεί τον καταστα-
τικό της χάρτη, όχι µόνο δεν εξαρτούν την ιδιότητα του πο-
λίτη και του Βουλευτή από ορισµένα ουσιαστικά προσόντα
ικανοτήτων ή κοινωνικών ιδιοτήτων, αλλά και επιβάλλουν, για
τα δύο αυτά λειτουργήµατα, πλήρη ισότητα όλων των προ-
σώπων που έχουν ιθαγένεια του συγκεκριµένου κράτους,
ανεξάρτητα από φύλο, φυλή, θρήσκευµα, πολιτικές ή κοσµο-
θεωρητικές πεποιθήσεις, ικανότητες, γνώσεις, κοινωνική
θέση ή άλλες διακρίσεις. Συνεπώς, και οι Καθηγητές - Σύν-
δεσµοι οφείλουν να τηρήσουν αυτήν την αρχή όλων των πο-
λιτών για την επιλογή των Εφήβων Βουλευτών. Θα πρέπει να
ξεχάσουν τα κριτήρια αξιολόγησης των µαθητών, που εφαρ-
µόζουν ως εκπαιδευτικοί στο Λύκειο. Πρέπει να θυµούνται ότι
όλοι οι πολίτες είναι ίσοι, είτε είναι επιστήµονες, είτε άστε-
γοι, είτε ικανοί, είτε ανίκανοι στην άσκηση επαγγέλµατος. Ότι
κάθε πολίτης, εφόσον έχει συµπληρώσει την ηλικία που ορί-
ζει το Σύνταγµα, δεν έχει στερηθεί των πολιτικών του δικαιω-
µάτων λόγω καταδίκης και έχει συνείδηση των πραττοµένων,
µπορεί να ασκήσει τα πολιτικά δικαιώµατα του «εκλέγειν και
εκλέγεσθαι». Πρέπει, επίσης, να θυµούνται ότι η ποιότητα του
ανθρώπου, ως πολίτη και ως Βουλευτή, δεν εξαρτάται από
τις επιστηµονικές γνώσεις του. Πολλές φορές, είναι καλύτε-
ροι και πιο υπεύθυνοι πολίτες, πρόσωπα µε χαµηλή εκπαί-
δευση, ακόµα και αναλφάβητοι, από διακεκριµένους στην
επιστήµη ή την τέχνη, όπως και Βουλευτές, µε κοινές γνώ-
σεις της καθηµερινότητας µπορεί να είναι αποτελεσµατικό-
τεροι πολιτικοί από ειδικευµένους οικονοµολόγους, νοµικούς
ή άλλους επιστήµονες.

Μετά από όσα αναπτύσσονται παραπάνω, τίθεται το ζήτηµα:
Με ποια κριτήρια θα επιλεγούν οι Έφηβοι Βουλευτές; Η απά-
ντηση είναι: Με τα κριτήρια, µε τα οποία αξιολογεί ο λαός τους
πολιτικούς, µε τα κριτήρια, δηλαδή, που αναδεικνύουν ένα Βου-
λευτή σε ικανό και γενικά «καλό» πολιτικό. Τα κριτήρια αυτά είναι:
α) ικανότητα αναγωγής ενός προσωπικού ή κοινωνικού προβλή-
µατος σε πολιτικό β) η ποιότητα του εκφερόµενου πολιτικού
λόγου και γ) το πολιτικό ήθος.

Βέβαια, να επισηµανθεί και να τονισθεί ότι το Πρόγραµµα
«Βουλή των Ελλήνων» δεν αποτελεί Πρόγραµµα προσοµοίω-

σης στη λειτουργία της Βουλής, στο σύνολό της, ως θεσµού,
ως κεντρικού οργάνου και ως συστήµατος λειτουργιών του
Κράτους και του πολιτεύµατος, αλλά Πρόγραµµα άσκησης
µόνο της πολιτικής σκέψης και του πολιτικού λόγου του Βου-
λευτή και, ειδικότερα, στη σύνθεση και στη συγκρότηση µορ-
φής, καθώς και στην εκφορά του πολιτικού λόγου, που
αναπτύσσεται στο πλαίσιο της οργανωµένης συζήτησης στις
∆ιαρκείς Επιτροπές και στην Ολοµέλεια της Βουλής. ∆εδοµέ-
νου ότι στην αρµοδιότητα των ∆ιαρκών Επιτροπών ανήκει η
άσκηση της νοµοθετικής λειτουργίας, ο πολιτικός λόγος στον
οποίο ασκούνται οι Έφηβοι Βουλευτές είναι προσανατολισµέ-
νος προς τη λειτουργία αυτή. Μπορεί, όµως, ιδίως στην Ολο-
µέλεια, να έχει και στοιχεία κοινοβουλευτικού ελέγχου της
Κυβέρνησης, όπως, άλλωστε, είθισται στην πραγµατική Βουλή
να ασκείται κοινοβουλευτικός έλεγχος και κατά την άσκηση της
νοµοθετικής λειτουργίας.

3. Συνεδρίαση Εφήβων Βουλευτών σε σύνθεση Ολοµέλειας
και Επιτροπών

Μετά την επιλογή τους, οι Έφηβοι Βουλευτές προσκαλού-
νται στο Κοινοβούλιο, στα µέσα Σεπτεµβρίου, συγκροτούνται
σε «Σώµα» και χωρίζονται σε έξι ισοπληθείς Επιτροπές, που
αντιστοιχούν στις έξι ∆ιαρκείς Επιτροπές του Ελληνικού Κοινο-
βουλίου. Συζητούν, κατά Επιτροπή, τους προβληµατισµούς και
τις αντίστοιχες προτάσεις όλων των παιδιών που πήραν µέρος
στο Πρόγραµµα. Να σηµειωθεί, εδώ, ότι οι Επιτροπές, στις
οποίες µετέχουν οι έφηβοι, έχουν ανάλογη ονοµασία και αρµο-
διότητες µε τις έξι ∆ιαρκείς Επιτροπές της Βουλής. Βάσει
αυτού, κάθε Επιτροπή διεξάγει συζήτηση επί συγκεκριµένων
θεµάτων, που υπάγονται στην αρµοδιότητα κάθε Επιτροπής.
Τελικά, λειτουργούν σε Ολοµέλεια, όπου συζητούν τις προτά-
σεις όλων των παιδιών που πήραν µέρος στο Πρόγραµµα,
καθώς και τις προτάσεις που διατυπώθηκαν και ψηφίστηκαν
στις Επιτροπές. Η Ολοµέλεια, τελικά, δέχεται ή απορρίπτει τις
επιµέρους προτάσεις των Εφήβων Βουλευτών. Το Πρόγραµµα
περιλαµβάνει 2-3 συνεδριάσεις στις Επιτροπές και µία συνε-
δρίαση στην Ολοµέλεια, όπου η Έκθεση της κάθε Επιτροπής
ψηφίζεται επί της αρχής και κατ’ άρθρο, όπως στη Βουλή των
Ελλήνων.

Τα Πρακτικά των έξι Επιτροπών και της Ολοµέλειας της «Βου-
λής των Εφήβων» δηµοσιεύονται και δίνονται στους Έλληνες
Βουλευτές, στους Υπουργούς, στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, στα
σχολεία, στην Εκκλησία, στον Τύπο και σε όλους όσους ενδια-
φέρονται γι’ αυτό. Οι εργασίες της Ολοµέλειας της «Βουλής των
Εφήβων» µεταδίδονται από την τηλεόραση στο κοινό (άµεση µε-
τάδοση). Ο Πρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων διευθύνει τις ερ-
γασίες της Ολοµέλειας της Βουλής των Εφήβων. Οι Πρόεδροι
των έξι ∆ιαρκών Επιτροπών της Βουλής των Ελλήνων διευθύνουν
τις εργασίες των αντίστοιχων Επιτροπών της «Βουλής των Εφή-
βων».

Από ένα τέτοιο εκπαιδευτικό πρόγραµµα δεν θα µπορούσαν
να λείπουν και οι πολιτιστικές εκδηλώσεις, ανάλογου εκπαιδευ-
τικού - ψυχαγωγικού χαρακτήρα. Έτσι, οι εργασίες της «Βου-
λής των Εφήβων» πλαισιώνονται από προγράµµατα πολιτιστικών
εκδηλώσεων (παραστάσεις αρχαίου δράµατος, ξεναγήσεις σε
αρχαιολογικούς χώρους, συναυλίες, θεατρικές παραστάσεις
κ.λπ.).

Το γεγονός ότι η συµµετοχή των Εφήβων Βουλευτών διεξάγε-
ται υπό συνθήκες Κανονικού Κοινοβουλίου (συνεδρίαση σε Ολο-
µέλεια - ∆ιαρκείς Επιτροπές) δεν πρέπει να εκληφθεί τόσο ως
µια διαδικασία προσοµοίωσης, διότι υπηρετεί, πρωτίστως, τον
αρχικό σκοπό του Προγράµµατος, δηλαδή την άσκηση της πο-
λιτικής σκέψης, του πολιτικού λόγου και τη δυνατότητα να γνω-
ρίσουν οι Έφηβοι Βουλευτές µας εις βάθος τη λειτουργία του
πολιτικού µας συστήµατος.

Γ. ΠΡΟΣΦΟΡΑ ΤΟΥ ΘΕΣΜΟΥ

Όπως προαναφέρθηκε (Α’ ενότητα), τα θέµατα προς συζή-
τηση, που προκύπτουν από τη σύνθεση των κειµένων, όλων των
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µετεχόντων στο Πρόγραµµα, κατανέµονται βάσει του περιεχο-
µένου τους στις αντίστοιχες αρµόδιες ∆ιαρκείς Επιτροπές. Το
έργο του Προγράµµατος της «Βουλής των Εφήβων», κρίνοντας
από τα Πρακτικά των συνεδριάσεων των Εφήβων Βουλευτών µας
(στις Επιτροπές και σε Ολοµέλεια), από την αρχή λειτουργίας
του θεσµού, µέχρι σήµερα, εκπληρώνει, τελικά, το σκοπό του.
Μέσα από µία σύντοµη, γόνιµη κριτική, διαπιστώνουµε ότι, πράγ-
µατι, οι Έφηβοι Βουλευτές προσεγγίζουν µε πολιτική σκέψη και
παρρησία λόγου τα θέµατα που τους απασχολούν, από τη θέση
ώριµου, ενεργού και υπεύθυνου πολίτη, µε παράθεση ολοκλη-
ρωµένων πολιτικών προτάσεων. Συνεπώς, µόνο θετικά σχόλια θα
µπορούσαν να ειπωθούν για αυτό το εγχείρηµα και την προσπά-
θεια των νέων. Ωστόσο και για ευνόητους λόγους, η παρούσα ει-
σήγηση δεν ενδείκνυται για λεπτοµερειακή παράθεση όλων των
θεµάτων, που άγγιξαν τους Εφήβους Βουλευτές µας. Ενδεχο-
µένως, κάτι τέτοιο θα αδικούσε ορισµένους εξ αυτών, καθότι θα
αναγκαζόµουν να προβώ σε επιλεκτική παρουσίαση θεµάτων. Θα
αρκεστώ, λοιπόν, στη διατύπωση µόνο θετικών παρατηρήσεων
και γενικών διαπιστώσεων.

Εκφράζοντας τον παλµό της εποχής µας, οι Έφηβοι Βουλευ-
τές, µε τον αυθορµητισµό και την ευρηµατικότητα, που τους δια-
κρίνει, στα δεκαέξι έτη λειτουργίας του θεσµού, έχουν θίξει µια
πληθώρα θεµάτων, το εύρος των οποίων εκτείνεται σε όλα τα
τρέχοντα σοβαρά κοινωνικά - για την εκάστοτε χρονική περίοδο
- ζητήµατα, του διεθνούς και εγχώριου κοινωνικού γίγνεσθαι.

Εντύπωση δε προκαλεί η ωριµότητα και η υπευθυνότητα, που
επιδεικνύουν οι Έφηβοι Βουλευτές, ως προς την αντιµετώπιση
και την ανάπτυξη των θεµάτων, χωρίς, ωστόσο, να λείπουν οι
φρέσκες και οι πρωτότυπες ιδέες.

Μεγάλο ενδιαφέρον επιδείχθηκε από τους Εφήβους Βουλευ-
τές όλων των Συνόδων, για ζητήµατα επίκαιρα, που απασχολού-
σαν την κοινή γνώµη κατά το χρόνο της συµµετοχής τους στη
«Βουλή των Εφήβων». Το ζήτηµα του Κοσσυφοπεδίου και της
επέµβασης των ΗΠΑ στα εσωτερικά άλλων κρατών, το κουρδικό
ζήτηµα, το Χρηµατιστήριο και ποικίλα άλλα επίκαιρα, κατά και-
ρούς, ζητήµατα απασχόλησαν τους Εφήβους Βουλευτές, οι
οποίοι εξέθεσαν µε σθένος και δυναµισµό τις απόψεις τους επ’
αυτών.

Επίσης, από τις πρώτες κιόλας Συνόδους, εµφανίστηκαν εξαι-
ρετικά διορατικοί, καθώς αποφάνθηκαν επί θεµάτων που σήµερα
έχουν εµφανιστεί στο προσκήνιο, απαιτώντας, περισσότερο από
ποτέ, άµεση λύση. Στην πρώτη, µόλις, Σύνοδο, προτάθηκε ο
εντοπισµός και η φορολόγηση των επαγγελµατιών, που υπο-
βάλλουν µη ειλικρινείς δηλώσεις, ο αυστηρός έλεγχος των οικο-
νοµικών υπαλλήλων και η αυστηρή εφαρµογή του «πόθεν έσχες»,
καθώς και η φορολόγηση της περιουσίας και των εσόδων της
Εκκλησίας. Υπήρξε, µάλιστα, πρόταση των Κυπρίων Βουλευτών
και Βουλευτών του Απόδηµου Ελληνισµού (Ε’ Σύνοδος) για δια-
χείριση της εκκλησιαστικής περιουσίας από Ανεξάρτητη Επι-
τροπή.

Από την πρώτη Σύνοδο, αλλά και σε επόµενες Συνόδους, προ-
τάθηκε και η αποσύνδεση του Λυκείου από την εισαγωγή στα Πα-
νεπιστήµια (Α’ Σύνοδος) και η επιµήκυνση του σχολικού χρόνου,
ώστε να υπάρχει δέκατη τρίτη χρονιά προετοιµασίας εισόδου
στο Πανεπιστήµιο (∆’ Σύνοδος), ζήτηµα που συζητείται έντονα
στις µέρες µας, δεκαπέντε, σχεδόν, έτη αργότερα. Ευθύς εξ
αρχής, επίσης, τέθηκε στο προσκήνιο από τους Εφήβους Βου-
λευτές, µεταξύ άλλων, το ζήτηµα της περιβαλλοντικής µόλυνσης
και της ανάγκης προστασίας του περιβάλλοντος και προτάθηκαν
(Α’ Σύνοδος) η απαγόρευση εισόδου αυτοκινήτων στο κέντρο
των µεγάλων πόλεων και η κατάργηση των µη ανακυκλώσιµων
υλικών (όπως πλαστικές σακούλες). Κατά τα τελευταία έτη, έχει,
όντως, συζητηθεί το ενδεχόµενο απαγόρευσης εισόδου αυτοκι-
νήτων στο κέντρο της Αθήνας, πλην αυτών των µόνιµων κατοί-
κων, ενώ έχει ήδη σταµατήσει στις µεγάλες υπεραγορές (σούπερ
µάρκετ) η διανοµή των πλαστικών σακουλών που δίνονταν κατά
το παρελθόν και πλέον οι σακούλες που δίνονται στους πελάτες
για τη µεταφορά των αγορασθέντων προϊόντων είναι βιοδια-
σπώµενες, κατά τρόπο ώστε να είναι φιλικές προς το περιβάλ-
λον.

Η µεγάλη σηµασία - συνεισφορά των Εφήβων Βουλευτών στην

επίλυση των προβληµάτων του τόπου διαφαίνεται και από το γε-
γονός πως πολλές από τις προτάσεις τους υλοποιήθηκαν µε την
πάροδο των χρόνων. Αυτό είτε αποτελεί ένδειξη του ότι οι προ-
τάσεις τους εισακούστηκαν και ελήφθησαν σοβαρά υπ’ όψιν είτε,
σε κάθε περίπτωση, φανερώνει ότι εντόπισαν τα καίρια ζητήµατα
και υπήρξαν εξαιρετικά διορατικοί, όπως προελέχθη.

Από την έναρξη της λειτουργίας της «Βουλής των Εφήβων»
συζητήθηκε το πρόβληµα των µεταναστών, το οποίο δεν έπαψε
να απασχολεί τους Εφήβους Βουλευτές, έκτοτε. Πάγιο αίτηµα η
παροχή κάρτας διαµονής, υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις,
προκειµένου οι µετανάστες να ζουν και να εργάζονται στη χώρα
µας νόµιµα, υπό αξιοπρεπείς συνθήκες και µε αξιοπρεπείς µι-
σθούς, µε εγγυήσεις για κατάλληλη υγειονοµική περίθαλψη και
εν γένει εξασφάλιση όλων των δικαιωµάτων των οποίων χαίρουν
και οι Έλληνες Πολίτες. Προς την κατεύθυνση αυτή, ψηφίστηκε
από τη Βουλή των Ελλήνων και ο νέος νόµος 3838/2010 (Σύγ-
χρονες διατάξεις για την Ελληνική Ιθαγένεια και την πολιτική συµ-
µετοχή οµογενών και νοµίµως διαµενόντων µεταναστών και
άλλες ρυθµίσεις ) και σε αυτό το πνεύµα κινείται.

Στη ∆’ Σύνοδο, αλλά και σε µεταγενέστερες Συνόδους, προ-
τάθηκε η σύντµηση της στρατιωτικής θητείας και ο περιορισµός
της σε έξι µήνες. Ήδη, σήµερα, η στρατιωτική θητεία έχει µειω-
θεί κατά πολύ σε σχέση µε το παρελθόν, ενώ συζητείται πλέον
και η προαιρετική στράτευση. Στην Ε’ Σύνοδο ιδιαίτερη έµφαση
είχε δοθεί στην προώθηση της χρήσης φυσικού αερίου. Όντως
συνήφθησαν, εν συνεχεία, συµφωνίες για την προώθησή του και
σήµερα χρησιµοποιείται σε µεγάλη έκταση στη χώρα µας, συµ-
βάλλοντας σηµαντικά στην εξοικονόµηση ενέργειας.

Οι Έφηβοι Βουλευτές τοποθετήθηκαν και ως προς τη δια-
φθορά, ζητώντας την άρση της ασυλίας των πολιτικών και την
αυστηρή τιµωρία των εµπλεκόµενων σε σκάνδαλα. Στην εποχή
µας, οι προτάσεις αυτές είναι περισσότερο επίκαιρες από ποτέ,
τη στιγµή, µάλιστα, που, ήδη, έχουν συσταθεί στη Βουλή των Ελ-
λήνων Εξεταστικές Επιτροπές, που διερευνούν µε σοβαρότητα
και υπευθυνότητα τα σκάνδαλα παρελθόντων ετών, που κλυδώ-
νισαν την πολιτική ζωή του τόπου.

Ενδεικτικά, αναφέρθηκαν πολλά ζητήµατα ύψιστης σηµασίας,
τα οποία επεσήµαναν οι Έφηβοι Βουλευτές και επί των οποίων
τοποθετήθηκαν, προτείνοντας λύσεις. Τα ζητήµατα αυτά είτε επι-
λύθηκαν είτε ακόµη και σήµερα απασχολούν έντονα την κοινω-
νική και πολιτική ζωή του τόπου. Το γεγονός ότι οι έφηβοι τα
εντόπισαν και τα ανέδειξαν αποτελεί απόδειξη της οξυδέρκειας
που τους διακρίνει και της ικανότητάς τους να συµµετέχουν, µε
τις θέσεις και τις προτάσεις τους, συνεισφέροντας σηµαντικά
στην πολιτική ζωή του τόπου. Το γεγονός δε ότι κάποιες από τις
προτάσεις αυτές υλοποιήθηκαν φανερώνει πως οι πολιτικοί δεν
«κωφεύουν» στις απόψεις των νέων και πως ο θεσµός κάθε άλλο
παρά τυπικός είναι. Οι προτάσεις των νέων τυγχάνουν προσο-
χής και λαµβάνονται υπ’ όψιν, γιατί είναι η φωνή της νέας γενιάς,
µια και δεν υπάρχει προσφορότερος χώρος για να ηχήσει αυτή
από τη «Βουλή των Εφήβων», που ήδη έχει καθιερωθεί ως θε-
σµός, ενδεχόµενες δε βελτιωτικές κινήσεις θα οδηγήσουν στην
πλήρη καταξίωσή του στη ελληνική πολιτική σκηνή.

∆. ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΒΕΛΤΙΩΣΗ ΤΟΥ ΘΕΣΜΟΥ ΤΗΣ «ΒΟΥ-
ΛΗΣ ΤΩΝ ΕΦΗΒΩΝ»

Κατέστησαν, ήδη, σαφείς ο ρόλος και η τεράστια σηµασία της
Βουλής των Εφήβων, τόσο για τους ίδιους τους Εφήβους Βου-
λευτές, όσο και για όλους, εν γένει, τους συµµετέχοντες νέους
στο παραπάνω Πρόγραµµα, αλλά και για την Ελληνική Πολιτεία.
Η «Βουλή των Εφήβων» καλλιεργεί τη θετική στάση των εφήβων
απέναντι στη συµµετοχή στα κοινά και µυεί τους εφήβους στις
αξίες, τους κανόνες και τις πρακτικές της δηµοκρατίας. Παράλ-
ληλα, όµως, προσφέρει και στους φορείς της πολιτικής εξουσίας
τη δυνατότητα να αφουγκραστούν τον παλµό της νέας γενιάς,
να συλλάβουν τον προβληµατισµό των εφήβων, να µελετήσουν
τις προτεινόµενες από αυτούς λύσεις στα φλέγοντα ζητήµατα
του τόπου και - γιατί όχι - να τις λάβουν υπόψη και να τις εφαρ-
µόσουν κατά τη σύνταξη και ψήφιση των νοµοσχεδίων, µετου-
σιώνοντας τις φρέσκες ιδέες και προτάσεις τους σε νόµους του
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Κράτους.
Ο θεσµός, στα σχεδόν δέκα έτη λειτουργίας του, έχει, ήδη,

πολλά να επιδείξει. Οι Έφηβοι Βουλευτές, αλλά και οι συνοµήλι-
κοί τους, γνώρισαν τον τρόπο λειτουργίας του θεµελίου της δη-
µοκρατίας, του Ελληνικού Κοινοβουλίου, εξοικειώθηκαν µε τους
δηµοκρατικούς θεσµούς, προβληµατίστηκαν, επεσήµαναν τα
κακώς κείµενα, µε σθένος και δυναµισµό εξέθεσαν τις απόψεις
τους, προέβαλαν τις θέσεις τους και πρότειναν λύσεις. Οι προ-
βληµατισµοί τους καταγράφηκαν διεξοδικά, µελετήθηκαν και
αναλυτικά παρατέθηκαν στα Πρακτικά των συνεδριάσεων και σε
συλλογές, οι οποίες δηµοσιοποιήθηκαν και µέσω του διαδικτύου,
ώστε να είναι προσιτοί στον καθένα.

Ασφαλώς, δεν απουσιάζει και η κριτική ως προς το θεσµό της
«Βουλής των Εφήβων». ∆εν έλειψαν τα άρθρα σε εφηµερίδες,
αλλά και τα σχόλια σε σελίδες κοινωνικής δικτύωσης, όπου κα-
τηγορούνται οι Έφηβοι Βουλευτές για στείρο µιµητισµό των Ενη-
λίκων Βουλευτών, συντηρητισµό, απλή ανάγνωση «εκθέσεων
ιδεών», αναπαραγωγή ιδεών - «κλισέ», τις οποίες ουδόλως, στην
πραγµατικότητα, ενστερνίζονται.

Η κριτική είναι πάντα αποδεκτή, αφού, πολλές φορές, εµπε-
ριέχει στοιχεία αληθινά και καταδεικνύει τα υπάρχοντα προβλή-
µατα, είναι δε το πρώτο βήµα για την εξεύρεση λύσεων σε αυτά
και τη σταδιακή βελτίωση των όποιων θεσµών. «Η Βουλή των
Εφήβων» είναι ένας θεσµός, στο σύνολό του, επιτυχηµένος. Κα-
νείς δεν µπορεί να παραβλέψει τη µεγάλη του απήχηση την νεο-
λαία και εν γένει στην κοινή γνώµη, την παιδευτική του αξία και
τη συµβολή του στη λήψη αποφάσεων, αφού οι πολιτικοί φορείς,
διαµέσου του θεσµού αυτού, αφουγκράζονται τις απόψεις των
νέων, αξιολογώντας αυτές και λαµβάνοντας αυτές υπόψη, στο
µέτρο του δυνατού. Ωστόσο, τα δεκατέσσερα έτη λειτουργίας
του θεσµού αυτού δίνουν την ευκαιρία για τον εντοπισµό των δυ-
σλειτουργιών του και την εύρεση λύσεων, που θα άρουν τις
όποιες δυσλειτουργίες και θα οδηγήσουν σε βελτίωσή του. Αξιό-
λογες, άλλωστε, προτάσεις υποβλήθηκαν και από τους ίδιους
τους Εφήβους Βουλευτές και έχουν ληφθεί σοβαρά υπόψη. Ου-
δείς, άλλωστε, είναι περισσότερο αρµόδιος να προτείνει επιµέ-
ρους βελτιώσεις του υπάρχοντος θεσµού από τους ίδιους τους
Εφήβους Βουλευτές, µε την πρωτοτυπία σκέψης που τους δια-
κρίνει.

ΟΙ ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ

Ι. ΝΕΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΕΠΙΛΟΓΗΣ ΤΩΝ ΕΦΗΒΩΝ – ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
Η χρήση «ξύλινης γλώσσας» και ο µιµητισµός των µελών της

«Βουλής των Εφήβων» ίσως και να πηγάζουν από το µέχρι πρό-
τινος σύστηµα επιλογής τους. Οι υποψήφιοι «Βουλευτές» λάµ-
βαναν ένα τετράδιο, σε διάστηµα δε ενός µηνός αναλάµβαναν
την υποχρέωση σύνταξης ενός δοκιµίου, µε θέµα δικής τους επι-
λογής, στο οποίο επεσήµαιναν ζητήµατα που τους προβληµάτι-
ζαν και προέβαιναν σε προτάσεις για την επίλυσή τους. Τα
θέµατα αυτά, µέσω Καθηγητών - Συνδέσµων, διαβιβάζονταν στην
αρµόδια Επιτροπή, η οποία αναλάµβανε την αξιολόγησή τους και
την επιλογή των καλύτερων από αυτά, βάσει µιας σειράς κριτη-
ρίων, που οδηγούσαν και στην τελική επιλογή των Εφήβων Βου-
λευτών. Το σύστηµα αυτό άλλαξε πρόσφατα, αφού, φέτος, για
πρώτη φορά, η επιλογή των Εφήβων Βουλευτών στηρίχθηκε
στην αξιολόγησή των απαντήσεών τους επί δύο ερωτηµάτων,
όχι στο σπίτι τους και στο ασφαλές περιθώριο του ενός µηνός
που διέθεταν στο παρελθόν για να επεξεργαστούν το θέµα τους
και να συντάξουν το ζητούµενο δοκίµιο, αλλά στα κέντρα πλη-
ροφορικής του σχολείου τους, σε περιορισµένο χρονικό διά-
στηµα και χωρίς τη δυνατότητα χρήσεως βοηθηµάτων, λεξικών
και πληροφοριών από το διαδίκτυο. Η πρωτοβουλία αυτή συνέ-
βαλε στην αποτύπωση αυτούσιας της άποψης των εφήβων, στον
αυθορµητισµό των σκέψεων και την αποφυγή λήψης βοήθειας
από ενήλικες, καθηγητές ή γονείς, αλλά και στη χρήση των νέων
τεχνολογιών από τους υποψήφιους Εφήβους Βουλευτές. Μπορεί
να αποτιµηθεί, συνεπώς, θετικά. Ωστόσο, ο περιορισµός του αντι-
κειµένου εµποδίζει την έκφραση προβληµατισµού επί ζητηµάτων
που πραγµατικά ενδιαφέρουν τους εφήβους, εποµένως και τον
εντοπισµό των θεµάτων εκείνων που πραγµατικά αξίζουν, ώστε

να οδηγήσουν τους συντάκτες τους στα έδρανα της Βουλής.
Ενδεχοµένως στη Βουλή να οδηγούνταν πρόσωπα που πραγ-

µατικά εκφράζουν τον προβληµατισµό, τις έγνοιες και τις ανη-
συχίες της νέας γενιάς, αν η επιλογή γινόταν από τα ίδια τα µέλη
της µαθητικής κοινότητας και όχι Καθηγητές - Συνδέσµους, των
οποίων οι απόψεις, λόγω της µεγαλύτερης ηλικίας τους, µπορεί
να οδηγεί, ασυνείδητα, σε απόρριψη των πραγµατικά πρωτοπο-
ριακών κειµένων, που αντικατοπτρίζουν τον παλµό της νέας γε-
νιάς και στην επιλογή συµβατικών, συντηρητικών κειµένων, που
δεν προσφέρουν τίποτα στο θεσµό. Οι Καθηγητές - Σύνδεσµοι
θα µπορούσαν να περιορίζονται στο ρόλο του οργανωτή/επιτη-
ρητή µιας διαδικασίας επιλογής, στην οποία κριτές θα είναι οι
ίδιοι οι µαθητές.

Οι µαθητές που ενδιαφέρονται να συµµετάσχουν στη Βουλή
των Εφήβων θα µπορούν να συντάσσουν, στο χώρο του σχολείου
και σε χρόνο σχετικά περιορισµένο, δοκίµια µε προβληµατισµούς
τους, επί θεµάτων της επιλογής τους, τα οποία, εν συνεχεία, µε
ευθύνη των Καθηγητών – Συνδέσµων, θα µοιράζονται στο σύ-
νολο των µαθητών του εκάστοτε σχολείου. Στη συνέχεια και
αφού οι µαθητές διαβάσουν τα κείµενα των ενδιαφερόµενων
συµµαθητών τους, θα διεξάγεται ψηφοφορία µεταξύ των µαθη-
τών, προκειµένου να επιλέξουν τα κείµενα που πραγµατικά τους
εκφράζουν.

Με µια τέτοια διαδικασία, οι ίδιοι οι µαθητές θα προβαίνουν σε
µια επιλογή των θεµάτων που πραγµατικά τους αγγίζουν και τους
αφορούν και έτσι δεν θα καταλήγουν οι λόγοι των Εφήβων - Βου-
λευτών παρωχηµένοι, συντηρητικοί και εν πολλοίς βαρετοί, αλλά
δυναµικοί, «πύρινοι», αντιπροσωπευτικοί των αληθινών απόψεων
της νεολαίας και συνεπώς παραγωγικοί, αφού θα µεταδίδουν
στον ακροατή τη νεανική σκέψη και φαντασία.

ΙΙ. ΠΕΡΙΣΣΟΤΕΡΟΣ ΧΡΟΝΟΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΕΦΗΒΟΥΣ ΒΟΥΛΕΥ-
ΤΕΣ – ΜΕΓΑΛΥΤΕΡΗ ΕΠΙΡΡΟΗ ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ &
∆ΕΣΜΕΥΤΙΚΟΤΗΤΑ ΠΡΟΤΑΣΕΩΝ

Πρόσφατη αλλαγή στο σύστηµα της «Βουλής των Εφήβων»
αποτέλεσε ο περιορισµός των θεµάτων - αντικειµένων ενασχό-
λησης της κάθε επιµέρους Επιτροπής της «Βουλής των Εφή-
βων», προκειµένου να γίνεται διεξοδικότερη ανάλυσή τους και
να προβάλλονται περισσότερες προτάσεις και λύσεις. Η αλλαγή
αυτή µπορεί να αποτιµηθεί θετικά, ωστόσο περιορίζει αναµφί-
βολα το πεδίο προβληµατισµού των Εφήβων Βουλευτών, που
είναι ιδιαίτερα ευρύ, αφού είναι πολλά τα ζητήµατα που απα-
σχολούν σήµερα τη νέα γενιά. Ορθότερη θα ήταν και αποτελεί,
άλλωστε, πάγιο αίτηµα των Εφήβων Βουλευτών, όπως έχει προ-
κύψει από τα Πρακτικά των συζητήσεών τους, η αύξηση των συ-
νεδριάσεων της «Βουλής των Εφήβων», η σύγκλησή της ίσως και
δυο φορές το χρόνο ή και η λειτουργία της σε µόνιµη βάση, ώστε
να επιτελέσει αυτή µόνιµο συµβουλευτικό όργανο της Βουλής
των Ελλήνων. Επιπλέον, ύψιστης σηµασίας κρίνεται και η δέ-
σµευση συζήτησης των επισηµάνσεων και προτάσεων των Εφή-
βων Βουλευτών στις Επιτροπές της Βουλής, προκειµένου να
διερευνηθεί η δυνατότητα ενσωµάτωσης των συχνά πρωτοπο-
ριακών επισηµάνσεων και προτάσεων των εφήβων σε σχέδια
νόµου, µε στόχο να υλοποιηθεί και στην πράξη το σύνθηµα της
«Βουλής των Εφήβων»: «Η φαντασία στην εξουσία». Από τους
ίδιους, άλλωστε, τους Εφήβους Βουλευτές, έχει προταθεί και η
συµµετοχή τους και στις συνεδριάσεις της Βουλής των Ελλήνων,
καθώς επίσης και η παρουσία συµβούλων µαθητών στο Υπουρ-
γείο Παιδείας, για θέµατα που αφορούν στο σχολικό πρόγραµµα
και εν γένει τις εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις. Οι προτάσεις
αυτές ευνοούν τη συµµετοχή στη λήψη αποφάσεων των νέων,
ως άµεσα ενδιαφερόµενων προσώπων, σε θέµατα που τους αφο-
ρούν, συνεπώς κρίνονται άξιες µελέτης.

ΙΙΙ. ΠΡΟΒΟΛΗ ΑΠΟ ΤΑ Μ.Μ.Ε.
Σκόπιµη είναι και η σε µεγαλύτερο βαθµό προβολή του θεσµού

από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, δηλαδή εφηµερίδες, περιο-
δικά, τηλεοπτικούς σταθµούς, όχι µόνο κρατικούς, αλλά και ιδιω-
τικούς, καθώς επίσης και διαδικτυακούς τόπους. Ιδίως η
µεγαλύτερη τηλεοπτική προβολή, δεδοµένου ότι η Τηλεόραση
αποτελεί το ευκολότερα προσβάσιµο µέσο στην εποχή µας, υπό
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την έννοια της διαφήµισης του θεσµού, των στόχων του, του τρό-
που επιλογής των Εφήβων - Βουλευτών, αλλά, κυρίως, την προ-
βολή του έργου των Εφήβων Βουλευτών, των ιδεών, θέσεων και
προτάσεών τους και του τρόπου εργασίας τους, θα προσελκύσει
το ενδιαφέρον της κοινής γνώµης και θα οδηγήσει σε αναβάθ-
µιση του θεσµού, ο οποίος ήδη έχει αποκτήσει µεγάλη απήχηση
στους νέους και συνακόλουθα µεγαλύτερο ενδιαφέρον για ενα-
σχόληση µε τα κοινά, δεδοµένης και της απαξίωσης των πολιτι-
κών προσώπων και της πολιτικής, εν γένει, από τους νέους
ανθρώπους. Απαραίτητη είναι και η χορήγηση ξεχωριστού ρα-
διοφωνικού και τηλεοπτικού χρόνου από ραδιοφωνικά και τηλε-
οπτικά κανάλια σε Εφήβους Βουλευτές, υπό µορφή
συνεντεύξεων, προκειµένου να εξηγήσουν οι ίδιοι τη λειτουργία
της Βουλής των Εφήβων, ως τα πλέον αρµόδια πρόσωπα και να
εκθέσουν δηµόσια τις θέσεις και τις απόψεις τους.

ΙV. ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΟΠΙΚΩΝ ΣΥΜΒΟΥΛΙΩΝ ΝΕΩΝ.
Στο πλαίσιο των στόχων της «Βουλής των Εφήβων», στο οποίο

εντάσσεται η ευαισθητοποίηση των νέων σε σχέση µε τα κοινά
και τα φλέγοντα ζητήµατα του τόπου, η εξοικείωση και η ενα-
σχόλησή τους µε την πολιτική και τους πολιτικούς θεσµούς, σκό-
πιµη θα ήταν και µια προσπάθεια δηµιουργίας τοπικών
συµβουλίων µαθητών, µε ευθύνη των ΟΤΑ και των Νοµαρχιών,
σε συνεργασία µε τα Γραφεία ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης. Με
τον τρόπο αυτό, οι έφηβοι µαθητές θα διαδραµατίζουν ενεργό
ρόλο στα προβλήµατα του τόπου τους, θα εξοικειώνονται µε θε-
σµούς και διαδικασίες και έτσι µόνο θα είναι σε θέση να επιλη-
φθούν και ζητηµάτων ευρύτερου ενδιαφέροντος, όπως αυτών
που συζητούνται στη «Βουλή των Εφήβων». Θα µπορούσε να
υπάρχει ακόµη και συνεργασία µεταξύ τοπικών συµβουλίων νέων
και µελών των δεκαπενταµελών συµβουλίων των σχολείων, µε
επιλεγέντα µέλη της Βουλής των Εφήβων, µε την ανάληψη της
υποχρέωσης, από πλευράς του Εφήβου Βουλευτή, να µεταφέ-
ρει, πέραν των δικών του προβληµατισµών, σκέψεων και ανησυ-
χιών και τους προβληµατισµούς των νέων της περιοχής του στο
Κοινοβούλιο, προκειµένου να γίνουν γνωστά και να προταθούν
λύσεις. Μια τέτοια, άλλωστε, πρακτική δεν θα διαφέρει αρκετά
από την πρακτική που τηρείται από τους ενήλικες Βουλευτές, οι
οποίοι, κατά κύριο λόγο, µεταφέρουν τα αιτήµατα των συντοπι-
τών τους και φροντίζουν για την επίλυση αυτών.

V. ∆ΗΜΙΟΥΡΓΙΑ ΕΥΡΩΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΦΗΒΩΝ
Στο πλαίσιο των προταθέντων από τους Εφήβους Βουλευτές,

ανέκυψε και το ζήτηµα της δηµιουργίας µια «Ευρωβουλής των
Εφήβων». Η ιδέα αυτή είναι πρωτοποριακή, αφού θα είναι δυ-
νατή η γνωριµία και προσέγγιση µεταξύ εφήβων από όλα τα
κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η έκθεση θέσεων και από-
ψεων που απασχολούν τους νέους της Ευρώπης σήµερα και η
σύγκριση των επιµέρους προβληµατισµών, ο δηµιουργικός διά-
λογος και η εξεύρεση λύσεων σε πανευρωπαϊκό επίπεδο. Ένας
τέτοιος θεσµός θα οδηγήσει σε µεγαλύτερη συνοχή την Ευρω-
παϊκή Ένωση, της οποίας η ενότητα κλυδωνίζεται στις µέρες µας
και θα εµφυσήσει στους νέους το αίσθηµα των κοινών πολιτισµι-
κών στοιχείων, συνηθειών και παραδόσεων, των κοινών προβλη-
µάτων και κοινών συµφερόντων, που εν τέλει ενώνουν και
φέρνουν κοντά τους Ευρωπαίους Πολίτες, θα δώσει δε και το
βήµα στους Εφήβους Ευρωβουλευτές να εκθέσουν τις απόψεις
τους σε ευρύτερο κοινό µε, ενδεχοµένως, µεγαλύτερη πιθανό-
τητα να εισακουστούν.

Η ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ ΘΕΣΜΟΥ
∆ΙΑΠΙΣΤΩΣΕΙΣ ΚΑΙ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ

ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ

Κληθήκαµε να καταθέσουµε τις απόψεις µας για τη «Βουλή
των Εφήβων», στη Βουλή των Ελλήνων, για ένα Πρόγραµµα, δη-
λαδή, του Κοινοβουλίου, που εδώ και καιρό συνιστά µια δαπάνη
του προϋπολογισµού του και να κρίνουµε το σχετικό αποτέλε-
σµα. Θεωρώ ότι ο σχεδιασµός του ήταν θετικός και είχε ως απο-
τέλεσµα µια καλή προσπάθεια. Αναλογιζόµενος, όµως, τη σχέση
δαπάνης - αποτελέσµατος, κρίνω ότι το τελικό προϊόν δεν ξεπέ-

ρασε την καλή προσπάθεια. ∆εν επιτύχαµε κάτι σηµαντικό.
Σήµερον, καλούµεθα να προτείνουµε ιδέες για τη «Βουλή των

Εφήβων», δηλαδή, ουσιαστικά, ένα νέο σχεδιασµό του όλου Προ-
γράµµατος.

Θα προτιµούσα οι Βουλευτές - Μέλη της Επιτροπής να προ-
χωρούσαµε στον ανασχεδιασµό του Προγράµµατος, µέσω ενός
συνόλου προτάσεων της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής,
η οποία, αφού είχε ενδελεχώς µελετήσει το θέµα, να µας κατέ-
θετε φρέσκες ιδέες, µεταξύ των οποίων θα επιλέγαµε.

∆υστυχώς, αυτό δεν έγινε.
Για το λόγο αυτό, καταθέτω την πρότασή µου. Πιστεύω ότι ο

σχεδιασµός δεν αποσκοπεί στη δηµιουργία πολιτικών στελεχών
ενός ολιγαρχικού πολιτικού συστήµατος, αλλά στην παραγωγή
δηµοκρατικών πολιτών, οι οποίοι, για να είναι ενεργοί, σε µια Συµ-
µετοχική ∆ηµοκρατία, πρέπει να είναι άριστοι γνώστες µιας
καλώς νοούµενης Αγωγής του Πολίτη.

Γι’ αυτό προτείνω η Βουλή να αναλάβει την πρωτοβουλία, σε
συνεργασία µε την Ακαδηµία των Αθηνών και το Πανεπιστήµιο,
να προχωρήσει στη δηµιουργία ενός προγράµµατος εκπαιδευτι-
κού, το οποίο, µέσω του διαδικτύου, να φέρει και στο πιο απο-
µακρυσµένο σχολείο της χώρας µας τις βασικές έννοιες της
∆ηµοκρατίας, των ∆ικαιωµάτων και των Υποχρεώσεων του Πο-
λίτη.

Είναι δεδοµένο πως το Πρόγραµµα αυτό θα παραδοθεί στο
Υπουργείο Παιδείας, το οποίο θα αναλάβει και τη διαχείρισή του.

Το µέχρι σήµερα σύστηµα, κατά την άποψή µου, λειτούργησε
αρνητικά, διότι λειτούργησε στη βάση της βράβευσης µιας αµ-
φιλεγόµενης διαδικασίας επιλογής. ∆εν κατακτά ο Έφηβος, ούτε
µε τη γνώση, ούτε µε την ικανότητα, τα δικαιώµατά του στη ∆η-
µοκρατία. Ο Έφηβος εκπαιδεύεται στη συλλογικότητα των ∆η-
µοκρατικών Θεσµών και στην ισορροπία των ∆ικαιωµάτων και
των Υποχρεώσεων.

Η σηµερινή οικονοµική και ηθική κρίση αµφισβητεί κάθε δα-
πάνη ολιγαρχικής έµπνευσης του δηµοσίου φορέα. Για τους λό-
γους αυτούς, το προαναφερόµενο Πρόγραµµα θα πρέπει να
προβλέπει την εκπαίδευση των νέων, από την πρώτη τάξη του
∆ηµοτικού σχολείου, έως την τρίτη τάξη του Λυκείου.

Να αποτελέσει ένα µονοπάτι σταδιακής ωρίµανσης του Νέου
και του Εφήβου, δυναµικό και τεκµηριωµένο, ώστε να µην είναι
ένα συµβατικό µάθηµα πολιτικής αγωγής, αλλά ένα ουσιαστικό
εργαλείο Παιδείας. Και λέω δυναµικό, φέρνοντας στη µνήµη µας
ένα πανόραµα εικόνων ελληνικών προσωπικοτήτων, που χρησι-
µοποίησε κάποτε προεκλογικώς το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και δηµιούργησε
ένα αίσθηµα διαχρονικότητας του ελληνικού πολιτικού πολιτι-
σµού, που έδινε στο θεατή αίσθηµα ικανοποίησης, πληρότητας
και ενθουσιασµού.

Αναφέρω δε τη λέξη «τεκµηριωµένο», διότι θα πρέπει να έχει
πλήρη αναφορά στην Ιστορία, στη Λογοτεχνία, στο Θέατρο, στην
Τέχνη και εν γένει στο σύνολο του Ελληνικού Πολιτισµού, που,
από τα αρχαία κείµενα του Θουκυδίδη, του Πλάτωνα, έως τη Νο-
µαρχία του Έλληνα και τους σύγχρονους διανοητές, διαχρονικά
παράγει υψηλού επιπέδου πολιτικό έργο, µε το οποίο θα θεµε-
λιώσουµε το πολιτικό φρόνηµα, την πολιτική αγωγή του Έλληνα
Νέου.

Οργανωτικά, θα πρέπει να συνδέσουµε την όλη προσπάθεια
µε τους τοπικούς θεσµούς δηµοκρατίας και διαχείρισης των προ-
βληµάτων. Οι ∆ήµοι και οι Περιφέρειες και το επιτελούµενο σε
αυτά έργο θα πρέπει να συνδεθούν µε τους µαθητές, ώστε, ανά-
λογα µε την εξέλιξη του γνωστικού τους αντικειµένου και µε τη
βοήθεια των διδασκάλων τους, να αντιλαµβάνονται το πολιτικό γί-
γνεσθαι και τη διαχείρισή του στην καθηµερινότητά τους. Αυτό
θα πρέπει να αποτελεί δικαίωµα κάθε µαθητή.

Ας µη λησµονούµε τις περίφηµες πενταήµερες εκδροµές των
τελειοφοίτων των Λυκείων. Αυτές οι εκδροµές µπορούν να συν-
δεθούν µε επισκέψεις στο Κοινοβούλιο, όπου οι εντόπιοι Βου-
λευτές θα υποδέχονται τους Νέους της Περιφέρειάς τους, θα
τους παρουσιάζουν το κτήριο του Κοινοβουλίου και θα τους επε-
ξηγούν τις λειτουργίες του.

Μέσω του διαδικτύου, το Υπουργείο Παιδείας µπορεί να αντλεί
τη σκέψη των Νέων της Επικράτειας, προτείνοντάς τους να συµ-
µετέχουν στη διαµόρφωση Νόµων που αφορούν τη λειτουργία
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της Εκπαίδευσης και ειδικότερα επί Υπουργικών Αποφάσεων που
εφαρµόζουν τους Νόµους. Με τον τρόπο αυτό, το Υπουργείο θα
λαµβάνει υπ’ όψιν του τις γεωγραφικές ιδιαιτερότητες της χώρας
και θα σέβεται την άποψη των ανθρώπων, επί των οποίων θα
εφαρµοστούν τα προγράµµατά του.

Β. ΒΙΑ ΚΑΤΑ ΤΩΝ ΓΥΝΑΙΚΩΝ
ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ

(Η Εισήγηση του κ. Βασιλείου Οικονόµου, τότε Προέδρου
της Επιτροπής, στην οποία ενσωµατώθηκαν παρατηρήσεις
και προτάσεις µελών της Επιτροπής, έγινε δεκτή µε ευρύ-

τατη πλειοψηφία και υπεβλήθη, σε ενιαίο κείµενο µε τις θέ-
σεις του Κ.Κ.Ε., στον Πρόεδρο της Βουλής, στις 23

Φεβρουαρίου 2010, ως Έκθεση της Επιτροπής «Για την αντι-
µετώπιση της βίας κατά των γυναικών»)

Α. Εισαγωγή

Στην Ελλάδα, τα τελευταία χρόνια, έχει επιτευχθεί σηµαντική
πρόοδος όσον αφορά την ισότητα των δύο φύλων. Παρ όλα
αυτά, εξακολουθούν να εκκρεµούν σηµαντικά ζητήµατα, που
οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε, ως Πολιτεία και ως κοινωνία.

Ένα από αυτά είναι η βία κατά των γυναικών, φαινόµενο άρ-
ρηκτα συνδεδεµένο µε την ύπαρξη και τη διαιώνιση των ανισο-
τήτων µεταξύ των δύο φύλων. Αν ανατρέξουµε στο δοµικό
χαρακτήρα του φαινοµένου, η βία εις βάρος των γυναικών συνι-
στά µια µορφή έκφρασης της σχέσης ισχύος µεταξύ των δύο
φύλων. Η εν λόγω ανισότητα συνέβαλε στην κυριαρχία των αν-
δρών επί των γυναικών, οδηγώντας στην παρεµπόδιση της χει-
ραφέτησής τους και δηµιουργώντας, ταυτόχρονα, φαινόµενα
κοινωνικού αποκλεισµού.

Πρόκειται για ένα φαινόµενο διαδεδοµένο σε όλες τις κοινω-
νίες, το οποίο αφορά όλες τις γυναίκες, διότι, απλούστατα, δια-
τρέχει όλους τους πολιτισµούς και όλες τις κοινωνικές τάξεις,
διαπερνά τόσο τους θύτες όσο και τα θύµατα. Παράλληλα, συ-
νιστά απειλή της ανθρώπινης αξιοπρέπειας και της φυσικής ακε-
ραιότητας, αφού, σε ορισµένες περιπτώσεις, γινόµαστε
µάρτυρες ακόµα και περιστατικών θανάτων και αναπηρίας. Η βία
κατά των γυναικών λαµβάνει ποικίλες µορφές: σωµατική, ψυχο-
λογική, σεξουαλική, οικονοµική και πολιτισµική - κοινωνική. Κάθε
έκφανση της βίας επιβάλλεται να εξεταστεί διεξοδικά και να αντι-
µετωπιστεί κατά περίπτωση, ενώ τα πιο έντονα περιστατικά εντο-
πίζονται στο οικογενειακό και στο εργασιακό περιβάλλον.

Η ενδοοικογενειακή βία ενάντια στις γυναίκες και τα παιδιά
είναι ένα ιδιαίτερο φαινόµενο και αποτελεί αναµφισβήτητα µια
κατάφωρη παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Είναι µια
από τις χειρότερες µορφές βίας, την οποία η Επιτροπή Ισότητας
της Βουλής θα εξετάσει ιδιαίτερα, ως ένα θεµατικό κύκλο εργα-
σιών της. Συγχρόνως και στο εργασιακό περιβάλλον οι γυναίκες
πέφτουν θύµατα άγριας εκµετάλλευσης, αφού, ακόµα και σή-
µερα, στην πράξη, δεν έχουν δηµιουργηθεί συνθήκες πραγµατι-
κής ισότητας στον τοµέα της απασχόλησης. Επιπρόσθετα, στη
χώρα µας, δεν καταγράφεται το σηµαντικό έργο που προσφέ-
ρουν οι γυναίκες στην εξυπηρέτηση των οικιακών αναγκών. Πρό-
κειται για εργασία η οποία δεν καταγράφεται σε κανέναν δείκτη
παραγωγικότητας, δεν αµείβεται και δεν προσφέρεται στις γυ-
ναίκες κανένα ανταποδοτικό όφελος για την κοινωνική, πολλές
φορές, προσφορά τους, για την κάλυψη των υπηρεσιών κοινω-
νικής πρόνοιας που, πολλές φορές, προσφέρουν, ελλείψει άλλων
κρατικών δοµών, όπως, για παράδειγµα, η φροντίδα υπερηλίκων.

Όσον αφορά τις γυναίκες µετανάστριες, η κακοποίησή τους
είναι διττή, καθώς υφίστανται κακοµεταχείριση λόγω φύλου,
αλλά και λόγω εθνικής προέλευσης. Η αναλογία των γυναικών
στην µετανάστευση αυξάνεται ολοένα και πιο πολύ και εξηγείται
από την τάση των γυναικών να µεταναστεύουν αυτόνοµα, προς
αναζήτηση καλύτερων συνθηκών διαβίωσης. Οι γυναίκες µετα-
νάστριες είναι ευπρόσβλητες στο human trafficking, στη συζυ-
γική, αλλά, ακόµα πιο πολύ, στην εργασιακή βία. Αυτό οφείλεται
σε πολλές και διάφορες αιτίες, κυρίως, όµως, στη δυσκολία προ-
σαρµογής και ένταξης σε µια νέα χώρα, στην απώλεια της οικο-

γενειακής στήριξης, στην κοινωνική αποξένωση, στην έλλειψη
γνώσης της γλώσσας, του νόµου, των υπηρεσιών και γενικότερα
στην έλλειψη ενηµέρωσης για τα δικαιώµατά τους. Όλα τα πα-
ραπάνω συντελούν στον κοινωνικό αποκλεισµό της γυναίκας µε-
τανάστριας και στην ασύδοτη εκµετάλλευσή της στον εργασιακό
βίο. Οι θέσεις εργασίας τους θα µπορούσαν να χαρακτηριστούν
οι πιο επισφαλείς, ενώ, ως ειδική πληθυσµιακή οµάδα, θα µπο-
ρούσαµε να πούµε ότι είναι η πιο ευάλωτη σε εκδηλώσεις βίας.

Η Επιτροπή Ισότητας, Νεολαίας και ∆ικαιωµάτων του Ανθρώ-
που της Βουλής, συνεδρίασε την 25η Νοεµβρίου 2009 µε θέµα τη
«∆ιεθνή Ηµέρα για την πάταξη της βίας κατά των γυναικών» και
την 27η Ιανουαρίου 2010 µε θέµα «Κωνσταντίνα Κούνεβα: το
σκληρό πρόσωπο της ελληνικής πραγµατικότητας», αναδει-
κνύοντας το πρόβληµα στο κορυφαίο επίπεδο της πολιτειακής
διάρθρωσης, που είναι η Βουλή. Στις 4 Φεβρουαρίου 2010, σε
τρίτη συνεδρίαση, συνοψίστηκαν τα συµπεράσµατα των εργα-
σιών της Επιτροπής, σε Έκθεση, που θα κατατεθεί στον Πρόε-
δρο της Βουλής και στα αρµόδια κυβερνητικά και µη κυβερνητικά
όργανα. για την άσκηση των αναλόγων πολιτικών.

Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν η Γενική Γραµµατέας Ισό-
τητας των Φύλων, Μαρία Στρατηγάκη και οι Πρόεδροι της Ένω-
σης Γυναικών Ελλάδας (Ε.Γ.Ε), Τιτίνα Πανταζή, της Οµοσπονδίας
Γυναικών Ελλάδας (Ο.Γ.Ε), Καλλιόπη Μπουντούρογλου, της Αδέ-
σµευτης Κίνησης Γυναικών, Μάτα Καλουδάκη, του Συνδέσµου
για τα ∆ικαιώµατα της Γυναίκας, Σούλα Παναρέτου, της Πανα-
θηναϊκής Οργάνωσης Γυναικών, Εµµανουέλλα Φραντζεσκάκη,
του Πολιτικού Συνδέσµου Γυναικών, Έφη Μπέκου και η εκπρό-
σωπος της ∆ιεθνούς Εταιρίας Στήριξης της Οικογένειας και
Υπεύθυνη του Ξενώνα « Φροντίδα », ∆ορκοφίκη Ειρήνη..

Στη δεύτερη συνεδρίαση κλήθηκαν ο Υπουργός Προστασίας
του Πολίτη, Μιχάλης Χρυσοχοΐδης, ο Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, Γιώργος Κουτρουµάνης, ο Πρόεδρος
της Γενικής Συνοµοσπονδίας Εργατών Ελλάδας (Γ.Σ.Ε.Ε.), Γιάν-
νης Παναγόπουλος, ο ∆ηµοσιογράφος, Σταύρος Θεοδωράκης, η
Πρόεδρος της Παναττικής Ένωσης Καθαριστριών και Οικιακού
Προσωπικού (Π.Ε.Κ.Ο.Π) και οι Εκπρόσωποι του ∆ικτύου Ενί-
σχυσης και Στήριξης Μεταναστριών (∆ΕΣ Με), Μαρία Λιάπη και
Άννα Βουγιούκα.

Τα όσα κατατέθηκαν στην Επιτροπή της Βουλής, η δηµόσια
διαβούλευση, καθώς και οι γραπτές τους προτάσεις, έχουν συ-
µπεριληφθεί στην Εισήγηση, η οποία θα αποτελέσει την αφετη-
ρία και τη βάση, για να προωθήσουµε τις πολιτικές ισότητας επί
του συγκεκριµένου θέµατος και να υλοποιήσουµε δράσεις, σε
κυβερνητικό, αλλά και κοινωνικό επίπεδο, για µια πιο δηµοκρα-
τική και δίκαιη κοινωνική πραγµατικότητα.

Β. Τα σηµερινά προβλήµατα

Το φαινόµενο της βίας δεν είναι πρωτόγνωρο, αλλά πρόκειται
για µια «κληρονοµική» συµπεριφορά, της οποίας οι ρίζες των
αιτιών µπορεί να έκαναν την εµφάνισή τους στο µακρινό
παρελθόν, αλλά µόνο τις τελευταίες δεκαετίες άρχισε να
αναγνωρίζεται ως µια έκφραση κοινωνικής παθογένειας.

Η πρόοδος που έχει συντελεσθεί στην αντιµετώπιση του φαι-
νόµενου µπορεί να µην οδήγησε στην µείωση των κρουσµάτων,
τα οποία αντιθέτως έχουν αυξηθεί, οδήγησε, όµως, στη συνει-
δητοποίηση του γεγονότος, εκ µέρους της διεθνούς κοινότητας,
ότι πρόκειται για κοινωνικό πρόβληµα, το οποίο, αν δεν αντιµε-
τωπιστεί άµεσα και επιτυχώς, ενδέχεται στο µέλλον να λάβει ανε-
ξέλεγκτες διαστάσεις. Ο νόµος 3500/2006 για την αντιµετώπιση
της ενδοοικογενειακής βίας και ο νόµος 3064/2002, που αφορά
το human trafficking, είναι σίγουρα ένα µεγάλο βήµα για τη χώρα
µας, αλλά, σε κάθε περίπτωση, θα ήταν σκόπιµο να διορθωθούν
ή να βελτιωθούν ατέλειες, που εµφανίζονται κατά την εφαρµογή
των σχετικών διατάξεων. Ενδεχοµένως, µάλιστα, να είναι απα-
ραίτητη η προσθήκη και άλλων διατάξεων, εάν αποδειχτεί ότι
υπάρχουν περιπτώσεις που δεν καλύπτονται νοµικά.

Τα ελλείµµατα, όµως, δεν εστιάζονται στα νοµοθετικά κενά και
στη ∆ικαιοσύνη. Η έλλειψη ενηµέρωσης των γυναικών, η απουσία
πολιτικών πρόληψης και η λειτουργία των Μέσων Μαζικής Ενη-
µέρωσης, που προωθούν έµµεσα και άµεσα τη βία σε όλες τις
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εκδοχές της (µέσα από τα διαφηµιστικά spot ή τις εκποµπές) και
τη σπέρνουν µέσα στην καθηµερινότητα, η ουσιαστική έλλειψη
ειδικών, στους οποίους µπορούν να απευθύνονται ή να κατα-
φεύγουν οι γυναίκες, ως θύµατα βίας, η ανεπάρκεια υποστηρι-
κτικών και προστατευτικών δοµών, η ελλιπής εκπαίδευση και
κατάρτιση των εµπλεκόµενων υπηρεσιών και φορέων, η µικρή
συµµετοχή των γυναικών στην αγορά εργασίας και η εκµετάλ-
λευσή τους στο εργασιακό περιβάλλον, οι ανατροπές στις ερ-
γασιακές σχέσεις, η διευρυνόµενη ανεργία, που πλήττει ιδιαίτερα
το γυναικείο φύλο, η ανισότητα ευκαιριών, οι µειωµένες δυνατό-
τητες για επαγγελµατική εξέλιξη, η πολλαπλότητα του ρόλου των
γυναικών, η αδυναµία εναρµόνισης οικογενειακής και επαγγελ-
µατικής ζωής, η ανεπαρκής συµµετοχή τους στις διαδικασίες
λήψης αποφάσεων και σε δράσεις αναβάθµισης των προσόντων
τους, η µη αναγνώριση του κοινωνικού ρόλου της γονεϊκότητας
και της ανάγκης ισότιµης συµµετοχής των δύο γονέων στην ανα-
τροφή των παιδιών και στις υποχρεώσεις που αυτή συνεπάγεται,
καθώς και η µη ολοκληρωµένη έρευνα και συγκέντρωση στοι-
χείων για την τεκµηρίωση και καλύτερη αποτύπωση της σηµερι-
νής πραγµατικότητας, υποθάλπουν και επιδεινώνουν το εν λόγω
φαινόµενο.

Γ. Παρεµβάσεις που µπορεί να γίνουν για την αντιµετώ-
πιση του φαινοµένου της βίας κατά των γυναικών

Έρευνα: Στην χώρα µας δεν διενεργείται ολοκληρωµένη
έρευνα, η οποία, υιοθετώντας µια πολύπλευρη διαθεµατική προ-
σέγγιση του φαινοµένου, θα αποκάλυπτε το εύρος της κακοποί-
ησης, θα µπορούσε να εστιάσει στις κοινωνιολογικές πτυχές του
φαινοµένου, όπως είναι τα εγκλήµατα τιµής, οι δολοφονίες γυ-
ναικών - συντρόφων και οι βιασµοί και θα τίθεται ως απώτερος
σκοπός η διερεύνηση των συνθηκών υπό των οποίων καλλιερ-
γούνται επιθετικές συµπεριφορές. Το Πανεπιστήµιο και το ΚΕΘΙ,
εκ µέρους της Γ.Γ. Ισότητας, θα µπορούσαν να αναπτύξουν τέ-
τοια ερευνητικά προγράµµατα.

Ενηµέρωση της κοινωνίας : Είναι χρέος της Πολιτείας να ενι-
σχύσει την ενηµέρωση του συνόλου της κοινωνίας για τις µορφές
της βίας που ασκούνται εις βάρος των γυναικών, να συµβάλλει
στη συνειδητοποίηση όλων των παραγόντων για το πώς και πού
ακριβώς, αλλά και µε ποιο τρόπο ασκείται η βία. Το πρώτο βήµα
για την επίλυση ενός προβλήµατος είναι η αναγνώριση της ύπαρ-
ξής του, σε όλες τις διαστάσεις του. Η ενηµέρωση µπορεί να
γίνει µε ποικίλους τρόπους:

- Μέσα από τα ΜΜΕ, µε κατάλληλες εκποµπές, που θα πα-
ρουσιάζουν όλες τις µορφές της βίας και θα έχουν ως στόχο την
ενηµέρωση και την ευαισθητοποίηση της κοινωνίας. Σε συνερ-
γασία µε το Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο, θα µπορούσε
να περιοριστεί, κατά το δυνατό, η προβολή εικόνων, οι οποίες
συµβάλουν στη διαιώνιση της βίας κατά των γυναικών και εξοι-
κειώνουν το κοινό µε τη βία (µέσα από διαφηµίσεις, εκποµπές),
ενώ κρίνεται αναγκαία η αυστηροποίηση των ποινών που επι-
βάλλονται από αυτό και, βέβαια, η πληρωµή των προστίµων, που
συχνά επιβάλλονται, αλλά δεν πληρώνονται.

- Μέσα από µεγάλες εκστρατείες ενηµέρωσης, οι οποίες όχι
µόνο θα απευθύνονται στις γυναίκες, αλλά θα διαθέτουν και προ-
ληπτικό χαρακτήρα, ενηµερώνοντας και ευαισθητοποιώντας το
σύνολο της κοινωνίας.

- Μέσα από την κοινωνική εκπαίδευση, η οποία πρέπει να πα-
ρέχεται, τόσο στους χώρους της εκπαίδευσης, όσο και στους
υπόλοιπους χώρους της καθηµερινότητας, όπου συντελούνται
κοινωνικές συναναστροφές.

- ∆ιαδίκτυο. Να δηµιουργηθεί επίσηµο site από την Πολιτεία
για γυναίκες που θέλουν να καταγγείλουν το φαινόµενο, καθώς
και forum συζητήσεων, που θα τους επιτρέπει να ανταλλάσσουν
απόψεις, αλλά και γενικότερα να ενηµερώνονται για όλα τα θέ-
µατα που τις απασχολούν

∆ικαιοσύνη: Oι αλλαγές στο δικονοµικό σύστηµα κρίνονται
απαραίτητες, προκειµένου οι γυναίκες - θύµατα να µπορούν να
απευθυνθούν στη δικαιοσύνη και να αισθάνονται ότι το Κράτος
τους παρέχει ασφάλεια. Πιο συγκεκριµένα:

- Θέσπιση Οικογενειακού ∆ικαστηρίου, µε εξειδικευµένους δι-

καστές.
- Ταχεία έρευνα και εκδίκαση των Υποθέσεων.
- Άµεση εφαρµογή των περιοριστικών µέτρων .
- Ηθική και Υλική Αποζηµίωση.
- Αναθεώρηση διατάξεων της ισχύουσας νοµοθεσίας (νόµος

3500/2006).
- Επιβολή ποινής στην υπαίτια µη καταβολή διατροφής.
- Συνεργασία δικαστικών µε κατάλληλο και ειδικά εκπαιδευ-

µένο επιστηµονικό προσωπικό (π.χ. ψυχολόγοι, παιδοψυχολόγοι,
κοινωνικοί λειτουργοί κ.τ.λ.), προκειµένου να εξασφαλίζεται η
υποστήριξη, η θεραπεία και η επανένταξη στην κοινωνία, τόσο
των θυµάτων, όσο και των θυτών.

- Επαναφορά του νόµου του 1983 για το επώνυµο των γυναι-
κών. Στην ανισότητα δεν υπάρχει επιλογή.

- Ειδικά προγράµµατα για τις γυναίκες κρατούµενες και βελ-
τίωση των συνθηκών φοίτησης στα σχολεία δεύτερης ευκαιρίας,
προκειµένου οι γυναίκες αυτές να επανενταχτούν στην κοινωνία

- ∆ηµιουργία υποδοµών για τη στήριξη των παιδιών των γυ-
ναικών κρατουµένων, ώστε η παραµονή τους εκεί να είναι κατά
το δυνατόν πιο ανθρώπινη και να µη στερούνται τα παιδιά δικαι-
ώµατα για πράξεις των γονέων τους

Εκπαίδευση: Tόσο για τα ζητήµατα της βίας κατά των γυναι-
κών, όσο και γενικότερα για την αντιµετώπιση της βίας, όπως
αυτή εµφανίζεται σε όλες τις µορφές της µέσα στην κοινωνία και
στην καθηµερινότητα, οφείλουµε να ενισχύσουµε το εκπαιδευ-
τικό σύστηµα, µε τους παρακάτω τρόπους:

- Ένταξη στο εκπαιδευτικό σύστηµα µαθηµάτων κοινωνικής εκ-
παίδευσης, καθώς και ενηµερωτικών και επιστηµονικών προ-
γραµµάτων διδασκαλίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και της
ισότητας των φύλων. ∆ιδάσκοντας, µε τον κατάλληλο παιδαγω-
γικό τρόπο, στους µαθητές, το σεβασµό στην αξιοπρέπεια του
ανθρώπου, µπορούµε να καταπολεµήσουµε τη διαιώνιση συ-
µπεριφορών, όπως είναι η βία κατά των γυναικών και να βοηθή-
σουµε τους αυριανούς πολίτες να έχουν µια πιο υπεύθυνη
συµπεριφορά έναντι των συνανθρώπων τους, αλλά και µέσα στην
οικογένειά τους.

- Εκπαίδευση των Εκπαιδευτικών, η οποία θα µπο-
ρούσε να γίνει και από Ειδικευµένους Επιστηµονικούς Συµβού-
λους (π.χ. ψυχολόγοι, παιδοψυχολόγοι, κοινωνικοί λειτουργοί
κ.τ.λ.), που θα τους κατευθύνουν στην αντιµετώπιση των περι-
στατικών ενδοοικογενειακής βίας.

- ∆ηµιουργία θέσης Σχολικού Ψυχολόγου εντός των
σχολείων.

- Ειδικά εκπαιδευτικά προγράµµατα για την αντιµετώπιση της
ψυχολογικής βίας, που µπορεί να ασκείται και η οποία είναι δύ-
σκολο να εντοπιστεί σε όλες τις διαστάσεις της, τόσο στα πλαί-
σια της εκπαιδευτικής διαδικασίας, όσο και στους εργασιακούς
χώρους

Εργασία – Εργασιακές Σχέσεις: O σεβασµός των δικαιωµά-
των του εργαζοµένου αποτελεί ένα µεγάλο κεφάλαιο και θα πρέ-
πει να τεθούν σε εφαρµογή άµεσα µέτρα αντιµετώπισης της βίας
κατά των γυναικών.

- Ισότιµη πρόσβαση ανδρών και γυναικών στην απα-
σχόληση.

- Μισθολογική εξίσωση ανδρών και γυναικών.
- Μέτρα για την εξισορρόπηση της οικογενειακής και

της επαγγελµατικής ζωής (π.χ. βρεφονηπιακοί σταθµοί).
- ∆ιατήρηση και επέκταση των µέτρων για την προ-

στασία της εργαζόµενης µητέρας, επιπλέον στήριξη στις ανύ-
παντρες και διαζευγµένες µητέρες, παροχή διευκολύνσεων και
στις εργαζόµενες µητέρες µετανάστριες.

- Καταπολέµηση της «µαύρης» ανασφάλιστης εργα-
σίας, µε ιδιαίτερη έµφαση στις γυναίκες και στις µετανάστριες.

- Αλλαγή του µοντέλου οικογενειακής επιχείρησης.
Όσα µέλη της οικογενείας εργάζονται στην επιχείρηση να είναι
ασφαλισµένα και να έχουν διασφαλισµένα τα εργασιακά τους δι-
καιώµατα

- Αυστηρότεροι έλεγχοι και ποινές για αυθαίρετες απο-
λύσεις εγκύων - νέων µητέρων, ένταξη και της Εκκλησίας στην
υπάρχουσα εργατική νοµοθεσία. Η Εκκλησία, ως εργοδοτικός
φορέας, δεν χρειάζεται να έχει ειδικό καθεστώς.
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- Ενίσχυση της γυναικείας επιχειρηµατικότητας και
στήριξη των γυναικείων συνεταιρισµών, ώστε να µπορούν να ανα-
πτύξουν καινοτόµες επιχειρήσεις.

- Ειδικά επιµορφωτικά προγράµµατα, για τα πλεονε-
κτήµατα που προσφέρει η οικονοµική αυτονοµία των γυναικών,
τόσο στις ίδιες, όσο και στις οικογένειές τους.

- Ειδικά προγράµµατα στην Τηλεόραση, που θα στο-
χεύουν στην ενίσχυση της γυναικείας συµµετοχής στην εργασία.

- Ειδικά Προγράµµατα Ευρέσεως Εργασίας για τις γυ-
ναίκες θύµατα ενδοοικογενειακής ή εργασιακής βίας.

- Ενηµερωτικά - εκπαιδευτικά σεµινάρια πρόληψης εν-
δοοικογενειακής βίας στο εργασιακό περιβάλλον.

- Ενηµέρωση των εργαζοµένων για τα δικαιώµατά
τους.

- Σωστή εκπαίδευση των εργοδοτών. Οι εργοδότες
πρέπει να καταλάβουν ότι ο σεβασµός των δικαιωµάτων του ερ-
γαζοµένου δηµιουργεί ένα καλύτερο εργασιακό περιβάλλον, το
οποίο συµβάλλει στην καλύτερη απόδοση των υπαλλήλων.

- Κατάλληλοι µηχανισµοί ελέγχου (π.χ. Επιθεώρηση
Εργασίας), οι οποίοι θα κάνουν σοβαρούς και αιφνιδιαστικούς
ελέγχους, όταν τα δικαιώµατα των εργαζοµένων καταπατούνται.
Θα πρέπει να εφαρµοστούν αυστηρές ποινές, ώστε να αποτρα-
πεί η επανάληψη τέτοιων φαινοµένων.

- Αντιµετώπιση του φαινοµένου της απροθυµίας των
εργοδοτών να προσλάβουν γυναίκες που βρίσκονται σε αναπα-
ραγωγική ηλικία, από το φόβο µήπως και εγκυµονήσουν.

- Καταµέτρηση της αφανούς εργασίας των γυναικών
και διερεύνηση των δυνατοτήτων που υπάρχουν, ώστε αυτή να
έχει ανταποδοτικά οφέλη για τη γυναίκα, που, πολλές φορές,
υποκαθιστά τις υπηρεσίες κοινωνικής πρόνοιας

- Λήψη πρωτοβουλιών για την ευαισθητοποίηση της
κοινής γνώµης στο θέµα της σεξουαλικής παρενόχλησης που συ-
ναντάται στους χώρους εργασίας και αναζήτηση µέτρων, που θα
προστατεύουν τη γυναίκα και θα της εξασφαλίζουν ασφάλεια
στην εργασία, προβλέποντας και αυστηρότερες ποινές σε όσους
παρενοχλούν σεξουαλικά εργαζόµενους.

Κρατικοί Φορείς: Οι παρεµβάσεις που πρέπει να γίνουν, ανα-
φορικά µε τους τοµείς του Κράτους που εµπλέκονται σε αυτά τα
ζητήµατα, είναι πολλές και αφορούν τόσο υφιστάµενες δοµές,
όσο και δοµές που λείπουν σήµερα και πρέπει να δηµιουργη-
θούν.

α) Αστυνοµία:
Επιµορφωτικά σεµινάρια Αστυνοµικών και σωστή εκπαίδευση

στην αντιµετώπιση θυµάτων, µε σεβασµό τους, για την αποφυγή
περαιτέρω θυµατοποίησής τους.

∆ηµιουργία ενιαίου Μητρώου Καταγγελιών και συνεργασία µε
τους αρµόδιους φορείς της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και Μη Κυ-
βερνητικούς Οργανισµούς για την καταγραφή των καταγγελιών.

β) Υποστηρικτικές ∆οµές:
- Συµβουλευτικά Κέντρα: Θα πρέπει να υπάρχει τουλάχιστον

ένα σε κάθε Περιφέρεια. Η αρµοδιότητά του δεν θα περιορίζεται
µόνο σε θέµατα κακοποίησης, αλλά και σε θέµατα απασχόλησης
και θα πρέπει να είναι στελεχωµένα µε το κατάλληλο επιστηµο-
νικό προσωπικό.

- ∆ηµόσιοι Ξενώνες: Όπου υπάρχει Συµβουλευτικό Κέντρο,
πρέπει να υπάρχει και ένας Ξενώνας, που θα ανήκει σε ∆ήµο,
µέσω του οποίου θα λειτουργήσει η σχέση µεταξύ της Γραµµα-
τείας Ισότητας και του ∆ήµου. Επίσης, θα πρέπει να υπάρξει βελ-
τίωση υποδοµών στους υπάρχοντες ξενώνες, καθώς και παροχή
νοµικής βοήθειας, προσφορά συµβουλευτικών προγραµµάτων
και επαγγελµατικού προσανατολισµού εντός του Ξενώνα.

- ∆ηµιουργία ιατρείων εντός Ξενώνα.
- Οικονοµική στήριξη των γυναικών που πέφτουν θύµατα βίας

µέσω ειδικού λογαριασµού.
- Τηλεφωνική Γραµµή SOS, που θα λειτουργεί σε 24ωρη βάση,

365 ηµέρες το χρόνο, για την άµεση συµβουλευτική υποστήριξη,
αλλά και την παροχή νοµικής βοήθειας, σε συνεργασία µε τους
∆ικηγορικούς Συλλόγους.

- ∆οµές υποστήριξης της πολύτεκνης µητέρας, αλλά και της
µητέρας παιδιού ΑµεΑ, ώστε αυτές οι γυναίκες να διευκολύνο-
νται στο έργο τους και να µπορούν να έχουν επαγγελµατική και

προσωπική ζωή.
- Καθώς η χρηµατοδότηση για τη δηµιουργία υποστηρικτικών

δοµών προέρχεται, κυρίως, από Ευρωπαϊκά Κονδύλια και υπάρ-
χουν ήδη δεσµευµένα κονδύλια στο ΕΣΠΑ, πρέπει εκ των προ-
τέρων να εξασφαλιστεί η βιωσιµότητα των δοµών από κρατική
χρηµατοδότηση, ώστε να διασφαλιστεί ότι οι δοµές που θα δη-
µιουργηθούν δεν θα εγκαταλειφθούν µε το πέρας των ευρωπαϊ-
κών χρηµατοδοτήσεων. Κατά συνέπεια, απαιτείται από τώρα η
αναζήτηση των κατάλληλων πόρων, που θα επιτρέπουν αύριο
στο Κράτος να διατηρήσει αυτές τις δοµές.

γ) Υγεία:
- Επιµορφωτικά σεµινάρια για την ευαισθητοποίηση των επαγ-

γελµατιών του τοµέα υγείας.
- Προγράµµατα εκπαίδευσης επιστηµονικού προσωπικού για

την εκπαίδευση του ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού.
δ) Οργάνωση και Συνεργασία µεταξύ των φορέων κρατικών

και µη
- ∆ηµιουργία διυπουργικής συνεργασίας των Υπουργείων Προ-

στασίας του Πολίτη, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας
και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων και Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης, µε στόχο το συντονισµό των ενεργειών, για την καλύ-
τερη αντιµετώπιση του φαινοµένου της βίας.

- Συνεργασία και συντονισµό όλων των φορέων, µονάδων και
µη κυβερνητικών οργανώσεων, ώστε, σε περίπτωση διαπίστω-
σης φαινοµένων βίας, να ενηµερώνονται αµέσως οι αρµόδιες
υπηρεσίες και να έρχονται αµέσως σε επαφή µε τα θύµατα κα-
τάλληλα καταρτισµένοι εισαγγελείς, κοινωνικοί λειτουργοί και
ψυχολόγοι, προκειµένου να συµβουλεύσουν σωστά τα θύµατα,
αλλά και να αποδεσµεύονται οι γιατροί και οι αστυνοµικοί από
όλες τις διαδικασίες. (Πολλές φορές, τα περιστατικά αποσιω-
πούνται, διότι συνεπάγονται µεγάλη εµπλοκή στις όλες διαδικα-
σίες των αστυνοµικών ή των γιατρών που έρχονται σε πρώτη
επαφή µε τα θύµατα). Σύσταση ενιαίου φορέα αντιµετώπισης της
βίας των γυναικών µε συµµετέχοντες: τα Υπουργεία Υγείας, Παι-
δείας, Εργασίας, ∆ικαιοσύνης, Προστασίας του Πολίτη, την Το-
πική Αυτοδιοίκηση και τα Πανεπιστήµια.

- ∆ραστηριοποίηση του Εθνικού Παρατηρητηρίου για την Κα-
ταπολέµηση της Βίας κατά των Γυναικών, που ιδρύθηκε το 2003,
καθώς και συνεργασία µε τα Εθνικά Παρατηρητήρια των άλλων
χωρών, αλλά και µε τις γυναικείες οργανώσεις που δραστηριο-
ποιούνται προς αυτήν την κατεύθυνση.

∆. Γυναίκα και Μετανάστευση

Το ζήτηµα της γυναίκας µετανάστριας είναι πολύ ιδιαίτερο,
καθώς οι γυναίκες αυτές µπορούν να βιώνουν τη βία σε πολλές
εκφάνσεις και δεν είναι λίγα τα παραδείγµατα που γίνονται θύ-
µατα όλων των µορφών βίας και καταπίεσης. Πολλές φορές, µά-
λιστα, οι χώρες προέλευσής τους και οι πολιτισµικές και
κοινωνικές προσλαµβάνουσες αυτών των γυναικών είναι πολύ
πιο βίαιες από αυτές που συναντώνται στην Ευρώπη, γεγονός
που από µόνο του καθιστά πολύ πιο δύσκολη την καταγγελία της
άσκησης βίας σε βάρος τους. Το δεδοµένο αυτό, σε συνδυασµό
µε την µη επαρκή γνώση της γλώσσας, το χαµηλό µορφωτικό
επίπεδο, αλλά και την άγνοια των δικαιωµάτων που έχουν, καθι-
στούν πολύ δύσκολη την κοινωνική ένταξη και την εφαρµογή των
νόµων. Πολλές φορές, µάλιστα, ασκείται εναντίον τους και η
«κρατική βία», καθώς στη χώρα µας έχουµε «µείνει πίσω» στην
εµπέδωση της πολυπολιτισµικής κοινωνίας, που υφίσταται εκ των
πραγµάτων. Οι φορείς του Κράτους δεν έχουν τα κατάλληλα ερ-
γαλεία και την κατάλληλη εκπαίδευση, ώστε να είναι σε θέση,
τουλάχιστον σε κρατικό επίπεδο, να υπερασπιστούν σε απόλυτο
βαθµό τα ανθρώπινα δικαιώµατα αυτών των γυναικών.

Η γυναίκα µετανάστρια µπορεί να είναι το θύµα, ως γυναίκα,
ως µητέρα, ως εργαζόµενη, ως µετανάστρια. Μπορεί να είναι
θύµα ενδοοικογενειακής βίας, εργοδοτικής βίας, κοινωνικής
βίας, πολιτισµικής βίας, ενώ δεν είναι λίγες οι φορές που διαπι-
στώνουµε την ύπαρξη συνδυαστικών χαρακτηριστικών της βίας,
που καθιστούν τη γυναίκα και θύµα της «κρατικής βίας», µε τη
συµµετοχή ή την παράλειψη ενέργειας από την πλευρά του Κρά-
τους. Επιπλέον, στο πρόσωπο της µετανάστριας, βλέπουµε ότι
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ασκείται, σε µεγάλο βαθµό και µε ιδιαίτερα έντονα χαρακτηρι-
στικά, η βία του οργανωµένου εγκλήµατος. Ασφαλώς, µιλάµε για
το φαινόµενο του human trafficking, της σύγχρονης αυτής µορ-
φής εµπορίας ανθρώπων, που είναι ίσως και από τις πιο δύσκο-
λες και βαριές µορφές βίας, για την οποία πρέπει να υπάρξει
παρέµβαση της οργανωµένης Πολιτείας. Το συγκεκριµένο θέµα
θα αναλυθεί εκτενώς στην εξέλιξη των συνεδριάσεων της Επι-
τροπής Ισότητας της Βουλής και γι’ αυτόν το λόγο δεν θα εµβα-
θύνουµε ιδιαίτερα στην αναζήτηση των µέτρων για την
αντιµετώπιση αυτού του φαινοµένου στη συγκεκριµένη Έκθεση
περί της Βίας Κατά των Γυναικών.

Τα ειδικά µέτρα που πρέπει να ληφθούν για την πάταξη της
βίας εναντίον της γυναίκας µετανάστριας είναι:

- Ανάπτυξη δράσεων που θα ενισχύουν την κατανόηση, από
την πλευρά της ελληνικής κοινωνίας, της πολιτισµικής διαφορε-
τικότητας, ώστε η κοινωνία µας να είναι πιο ανοικτή και ανεκτική
στη διαφορετική κουλτούρα.

- Εκπαιδευτικά προγράµµατα για τους µετανάστες (άντρες και
γυναίκες), ώστε να κατανοήσουν τον πολιτισµό µας, να κατα-
νοήσουν την κοινωνική οργάνωση και λειτουργία µας και να είναι
πιο εύκολη η πραγµατική κοινωνική τους ένταξη.

- Ειδικά εκπαιδευτικά προγράµµατα για τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα (σε άντρες κα γυναίκες µετανάστες), ώστε να µπορούν να
κατανοήσουν περί τίνος πρόκειται. Ιδιαίτερη έµφαση στους µε-
τανάστες, των οποίων η χώρα προέλευσης και το πολιτισµικό
τους υπόβαθρο δεν τους επιτρέπει να έχουν καµία απολύτως
γνώση για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, όπως λειτουργούν στην
χώρα µας.

- Ειδικά προγράµµατα εκµάθησης της γλώσσας, αλλά και των
σύγχρονων εργαλείων ζωής (π.χ. υπολογιστές), ώστε να µπο-
ρούν να επικοινωνούν, να ενηµερώνονται και να συµµετέχουν
στην κοινωνική ζωή, σε όλες της τις εκφάνσεις.

- Ειδικές καµπάνιες για την καταπολέµηση της µαύρης εργα-
σίας των µεταναστριών, αναγνώριση και ρύθµιση της εργασίας
στον οικιακό τοµέα, στον τοµέα του καθαρισµού και της οικια-
κής φροντίδας ιδιαίτερα.

- Αντίστροφες καµπάνιες προς τους εργοδότες για την αντι-
µετώπιση της µαύρης εργασίας, µε θέσπιση κινήτρων και µέ-
τρων, προκειµένου να εξαλειφθεί η αδήλωτη εργασία, αλλά και
η θέσπιση αυστηρών ποινών, για όσους επιµείνουν στην παρά-
νοµη απασχόληση.

- Βελτίωση των όρων και των προϋποθέσεων χορήγησης ασύ-
λου στις γυναίκες που έχουν πέσει θύµατα βίας.

- Πρόβλεψη για την πλήρη πρόσβαση των γυναικών µετανα-
στριών στις υπηρεσίες υγείας, µε ειδικά επιπλέον µέτρα για τα
παιδιά των µεταναστών, που, πολλές φορές, δεν τυγχάνουν κα-
µίας ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης.

- Αντιµετώπιση της παράνοµης µετανάστευσης, µε καλύτερο
έλεγχο των µέσων και των τρόπων εισαγωγής στη χώρα µας των
µεταναστών και εντατικοποίηση των προσπαθειών για ελαχιστο-
ποίηση και κατά το δυνατόν εξάλειψη του παράνοµου και ηµιπα-
ράνοµου status quo των µεταναστών, µε χορήγηση νόµιµων
εγγράφων και διευκόλυνση του επαναπατρισµού όσων δεν µπο-
ρούν αντικειµενικά να «δικαιολογήσουν» την παρουσία τους και
τη διαµονή τους στη χώρα µας.

- Χορήγηση κινήτρων για τη διεκδίκηση της νόµιµης εργασίας
από τις µετανάστριες.

- Ειδικές προβλέψεις για τις µονογονεϊκές οικογένειες µετα-
ναστών.

- Ειδικές διευκολύνσεις στην πρόσβαση των παιδιών των µε-
ταναστών στην παιδεία.

- Ειδικά προγράµµατα επαγγελµατικής κατάρτισης για µετα-
νάστριες.

- Στελέχωση των δηµοσίων υπηρεσιών και της αστυνοµίας, µε
κατάλληλα εκπαιδευµένα άτοµα, ώστε να είναι δυνατή η διαπο-
λιτισµική προσέγγιση των προβληµάτων, η ενηµέρωση των µε-
ταναστριών για τα δικαιώµατά τους, αλλά και τις υποχρεώσεις
τους, ως µέλη της κοινωνίας.

- Καταπολέµηση της διαφθοράς στις υπηρεσίες µεταναστών
και χορήγησης ασύλου.

- Αντιµετώπιση των ζητηµάτων που προκύπτουν από το φαι-

νόµενο της ενοικίασης εργαζοµένων και των εργολαβιών, µε δη-
µιουργία ειδικού µητρώου αυτών των επιχειρήσεων, καθιέρωση
αυστηρών όρων για τη λειτουργία και αυστηρών προϋποθέσεων
για τη συµµετοχή τους σε δηµόσιους διαγωνισµούς. Αυστηρός
έλεγχος για την τήρηση της εργατικής νοµοθεσίας και αυστηρές
ποινές σε όσους επιδίδονται σε καταπάτηση των εργασιακών και
ανθρώπινων δικαιωµάτων.

- Να εξεταστεί το ενδεχόµενο δήµευσης όλων των περιουσια-
κών στοιχείων όσων συλλαµβάνονται να µετέχουν σε εγκληµατι-
κές δραστηριότητες εµπορίας ανθρώπων, προκειµένου να
αντιµετωπιστεί καλύτερα το human trafficking.

Ε. Συµπεράσµατα

Η βία κατά των γυναικών συνιστά ένα καθηµερινό φαινόµενο,
το οποίο, ακόµα και σήµερα, παραµένει ένα καλά κρυµµένο µυ-
στικό και φυσικά αποτελεί αναµφισβήτητα ένα από τα πιο µελανά
σηµεία του σύγχρονου πολιτισµού µας. Αναµφίβολα, η πολύ-
µορφη κακοποίηση που ασκείται στις γυναίκες αποτελεί σήµερα
ένα από τα σηµαντικότερα προβλήµατα ποιότητας του πολιτι-
σµού µας, που καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε και αυτήν, ακρι-
βώς, την πραγµατικότητα έχουµε χρέος να αλλάξουµε. Η
εξάλειψη του φαινοµένου της βίας κατά των γυναικών είναι ζή-
τηµα υπεράσπισης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, ζήτηµα δικαίου
και ζήτηµα πολιτισµού και είναι ευθύνη όλων µας, αλλά και υπο-
χρέωσή µας, να πολεµήσουµε για την εξάλειψή του, µε οποιον-
δήποτε τρόπο και κόστος.

Έχουν ήδη γίνει βήµατα εκ µέρους της Πολιτείας στην κατεύ-
θυνση αυτή, ωστόσο θα πρέπει να προβληµατιστούµε για την
αναγκαιότητα, αλλά και τη σπουδαιότητα της συνειδητοποίησης
του προβλήµατος της βίας, σε όλες τις διαστάσεις του, εξετά-
ζοντας το θέµα από τη σκοπιά της πραγµατικής και ουσιαστικής
εµπλοκής της Πολιτείας, τόσο µέσω της εφαρµογής παρεµβατι-
κών στρατηγικών και δράσεων, όσο και µέσω της αξιοποίησης
του κατάλληλου ανθρώπινου δυναµικού, ώστε να διαδραµατίσει
πολύ σηµαντικό ρόλο στην καταπολέµηση του φαινοµένου.

Οφείλουµε να στηρίξουµε τις γυναίκες που τολµούν να κα-
ταγγείλουν τη βία και να προτρέψουµε όλες αυτές που δεν τολ-
µούν. Να ανατρέψουµε τα στερεότυπα και να αλλάξουµε τη
νοοτροπία που κυριαρχεί στην οικογένεια, στην εκπαίδευση και
να περιορίσουµε την ασυδοσία των ΜΜΕ.

Να δηµιουργήσουµε κατάλληλους και επαρκείς χώρους υπο-
δοχής και υποστήριξης των κακοποιηµένων γυναικών, καθώς και
να στελεχώσουµε µε καταρτισµένο προσωπικό όλους τους αρ-
µόδιους φορείς.

Είναι χρέος µας να παλέψουµε για την κατάργηση των σχέ-
σεων εξουσίας, που δηµιουργούν ανισότητα και βία, για µια κοι-
νωνία χωρίς φόβο και βία, χωρίς διακρίσεις και αποκλεισµούς,
µε σεβασµό στην πολυµορφία. Οφείλουµε να σπάσουµε τη
σιωπή και την κάθε είδους ανοχή, να κάνουµε ορατά τα «αθέατα»
και να εξαλείψουµε κάθε µορφή αυτού του φαινοµένου. Πρέπει
να σταµατήσουµε να συµµετέχουµε στο «παιχνίδι της σιωπής»
και να αναλάβουµε δράσεις ουσιαστικές, αλλά και πρωτοπορια-
κές. Χρειάζεται συντονισµένη δράση, καθώς είναι ένα φαινόµενο
πολυσύνθετο, αφού εµπλέκονται πολλοί φορείς και απαιτείται τε-
ράστια και σκληρή προσπάθεια. Πρέπει να αναλάβουµε συλλο-
γικά τις ευθύνες µας, αλλά και ο καθένας, από τη µεριά του,
οφείλει να λάβει όλες τις απαραίτητες πρωτοβουλίες, για να µπο-
ρέσουµε όλοι µαζί να αντιµετωπίσουµε αυτό το θλιβερό φαινό-
µενο, προτού λάβει µεγαλύτερη έκταση.

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Ισότητας, Νεολαίας και ∆ικαιωµά-
των του Ανθρώπου της Βουλής ξεκίνησε τη δηµόσια διαβού-
λευση για αυτό το ζήτηµα, θέλοντας να αναδείξει το πρόβληµα,
να εισηγηθεί προτάσεις προς την Κυβέρνηση και τους κοινωνι-
κούς φορείς, ώστε να προβούν στη θέσπιση νέων αποτελεσµα-
τικών µέτρων αντιµετώπισης του ζητήµατος.

Η Βουλή, µέσα από την αρµόδια Επιτροπή της, καταθέτει την
Έκθεσή της για το ζήτηµα, προκειµένου να υπάρξει άµεση κινη-
τοποίηση και ανατροπή των κοινωνικών και κρατικών στεγανών,
που κρατούν σε οµηρία και απόγνωση χιλιάδες γυναίκες, που
υφίστανται τη βία σε οποιαδήποτε µορφή. Θέλουµε να πιστεύ-
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ουµε ότι µε την παρούσα Έκθεση θα συµβάλουµε και εµείς στην
αντιµετώπιση του φαινοµένου της Βίας Κατά των Γυναικών.

Γ. ΕΝ∆ΟΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΚΗ ΒΙΑ
ΕΙΣΗΓΗΤΡΙΑ: ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ - ΣΠΕΝΤΖΑ

Ι. Βία κατά των γυναικών: Ένα πρόβληµα διεθνώς αναγνω-
ρισµένο.

Το φαινόµενο της βίας κατά των γυναικών και ιδιαίτερα της εν-
δοοικογενειακής βίας απασχολεί τη διεθνή κοινότητα τα τελευ-
ταία χρόνια. Από τη δεκαετία του 1980, ο Οργανισµός Ηνωµένων
Εθνών, το Συµβούλιο της Ευρώπης, η Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς,
επίσης, δηµόσιοι, ιδιωτικοί φορείς και ΜΚΟ, ενέτειναν τις προ-
σπάθειές τους και το ενδιαφέρον τους για την ενδοοικογενειακή
βία, η οποία, αθέατη ή ορατή, επαναλαµβάνεται, αναπαράγεται
από γενεά σε γενεά και, πολλές φορές, τα θύµατα γίνονται
θύτες.

Έως το 1993, επικρατούσε η αντίληψη ότι η παραβίαση των
ανθρώπινων δικαιωµάτων αφορούσε µόνον τις σχέσεις του ατό-
µου µε το Κράτος ή τις δραστηριότητες που αναπτύσσονται στο
δηµόσιο χώρο. Έτσι, δεν αναγνωρίζονταν ως παραβιάσεις των
ανθρώπινων δικαιωµάτων πράξεις που γίνονταν στο χώρο της οι-
κογένειας, που θεωρούνταν ως ιδιωτικός χώρος. Αποτέλεσµα
αυτού ήταν να µην περιλαµβάνεται η βία κατά των γυναικών στις
παραβιάσεις των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Το 1993, µε τη ∆ιε-
θνή ∆ιάσκεψη Κορυφής του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών
(Βιέννη), αναγνωρίστηκαν τα δικαιώµατα των γυναικών ως αν-
θρώπινα δικαιώµατα.

Στην Πλατφόρµα ∆ράσης της Παγκόσµιας ∆ιάσκεψης του
Ο.Η.Ε. για τις Γυναίκες, το 1995 (Πεκίνο), αναγνωρίστηκε ο δο-
µικός χαρακτήρας του φαινοµένου: «Η βία κατά των γυναικών
είναι η έκφραση της ιστορικά διαπιστωµένης ανισότητας στις
σχέσεις ισχύος µεταξύ ανδρών και γυναικών, που οδήγησε στην
κυριαρχία των ανδρών επί των γυναικών και στις διακρίσεις κατά
των γυναικών, µε αποτέλεσµα τη παρεµπόδιση της ανάπτυξής
τους».

Σε ευρωπαϊκό επίπεδο, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή διαπιστώνει ότι:
«Η βία σε βάρος των γυναικών αποτελεί µάστιγα της κοινωνίας
και κατάφορη παραβίαση των βασικών δικαιωµάτων του ανθρώ-
που. Πρόκειται, δυστυχώς, για φαινόµενο διαδεδοµένο σε όλες
τις κοινωνίες και σε όλες τις κοινωνικές τάξεις, ανεξάρτητα από
το επίπεδο ανάπτυξης, το βαθµό πολιτικής σταθερότητας, τον
πολιτισµό ή τη θρησκεία. Συναντάται τόσο στο δηµόσιο, όσο και
στον ιδιωτικό χώρο. Πρόκειται για παγκόσµιο φαινόµενο, δια-
δεδοµένο και στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης».

ΙΙ. Η διάσταση της βίας κατά των γυναικών µέσα στην οικο-
γένεια.

Οι πατριαρχικές αντιλήψεις σφυρηλατούν και διαιωνίζουν τα
στερεότυπα της ανδρικής κυριαρχίας και της γυναικείας κατω-
τερότητας. Η κοινωνία της οποίας το σύστηµα αξιών συνδέει τον
ανδρισµό µε τη σωµατική και ψυχική δύναµη, ενώ τη θηλυκότητα
µε την αδυναµία, την ευαισθησία και την εγκαρτέρηση, εκτρέφει
τη βία κατά των γυναικών. Παρά το ότι αυτός ο τύπος πατριαρ-
χικής κοινωνίας µοιάζει ξεπερασµένος, µορφές αυτού του µο-
ντέλου εξακολουθούν να υπάρχουν.

Σύµφωνα µε τον ορισµό του Συµβουλίου της Ευρώπης, πρά-
ξεις βίας κατά των γυναικών είναι όσες τους επιβάλλουν σω-
µατικό, σεξουαλικό ή ψυχικό πόνο, άµεσα ή έµµεσα, µε απάτη,
αποπλάνηση, απειλή, εξαναγκασµό ή άλλο τρόπο, µε σκοπό ή
αποτέλεσµα τον εκφοβισµό, την τιµωρία ή την ταπείνωσή τους
ή τη διατήρηση του στερεοτυπικού τους ρόλου ή την άρνηση
της ανθρώπινης αξιοπρέπειάς τους, της σεξουαλικής τους αυ-
τοδιάθεσης, της σωµατικής, ψυχικής και ηθικής τους ακεραι-
ότητας ή την υποτίµηση της ασφάλειάς τους, του
αυτοσεβασµού ή της προσωπικότητάς τους ή της απαξίωσης
των σωµατικών και πνευµατικών τους ικανοτήτων.

Είναι συχνά δύσκολο να κατηγοριοποιήσει κανείς τη βία, όταν,
µάλιστα, εκδηλώνεται µε πολλές µορφές ταυτόχρονα ή όταν η
διαχωριστική γραµµή µεταξύ δηµόσιας, ιδιωτικής σφαίρας και
χώρου εργασίας είναι ασαφής. Η βία που διαπράττεται στο χώρο
δουλειάς από συγγενή είναι «βία στην εργασία» ή «ενδοοικογε-

νειακή βία»; Πρόκειται για ένα ερώτηµα που δεν µπορούµε να
παραβλέψουµε, όταν ορίζουµε τη βία.

Παράλληλα, ενώ η ανδρική βία είναι ο κανόνας, εντούτοις δεν
µπορούµε να αγνοήσουµε τη βία που διαπράττεται από γυναίκες
κατά άλλων γυναικών, κατά παιδιών ή, σπανιότερα, κατά ανδρών.
Πρόκειται για µορφές βίας που αναµφισβήτητα υπάρχουν και
πρέπει, επίσης, να καταπολεµηθούν. Είναι, επίσης, αλήθεια ότι
µορφή ενδοοικογενειακής βίας αποτελεί και η βία κατά των παι-
διών.

Ωστόσο, η παρούσα εισήγηση επικεντρώνεται, κατά κύριο
λόγο, στη βία κατά των γυναικών, στο πλαίσιο των οικογενει-
ακών σχέσεων. Για τις ανάγκες της εισήγησης αυτής, υιοθετεί-
ται ένας ευρύς ορισµός της οικογένειας. Η µαζική είσοδος των
γυναικών στην αγορά εργασίας, η αύξηση των διαζυγίων, των
συµβιώσεων και των εκτός γάµου γεννήσεων, σε συνδυασµό µε
τη µείωση της γεννητικότητας και την κρίση του γάµου, θέτουν
σε αµφισβήτηση τα παραδοσιακά µοντέλα οικογένειας. Έρευνες
έχουν δείξει ότι µπορεί να αποτελούν πηγές βίας οι σχέσεις που
αναπτύσσονται στην πυρηνική οικογένεια, την εκτεταµένη οικο-
γένεια, τους επίσηµους ή ανεπίσηµους συντρόφους.

ΙΙΙ. Η εικόνα της ενδοοικογενειακής βίας µέσα από τους
αριθµούς.

Από την ποσοτική ανάλυση και επεξεργασία στοιχείων των γυ-
ναικών που απευθύνθηκαν στα Συµβουλευτικά Κέντρα της Γενι-
κής Γραµµατείας Ισότητας, κατά το χρονικό διάστηµα 1/1/2002 -
31/10/2006, προκύπτουν τα εξής:

Το 67% των γυναικών που υπέστησαν κακοποίηση είναι έγγα-
µες και 1 στις 5 γυναίκες είναι διαζευγµένες ή σε διάσταση.

Ο µύθος ότι η κακοποιηµένη γυναίκα είναι συνήθως χαµηλού
µορφωτικού επιπέδου δεν επιβεβαιώνεται: 7 στις 10 γυναίκες
είναι ∆ευτεροβάθµιας, Τεχνολογικής ή Πανεπιστηµιακής Εκ-
παίδευσης, 3 στις 10 γυναίκες-θύµατα ενδοοικογενειακής βίας
είναι Τεχνολογικής ή Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης και, επίσης,
3 στις 10 είναι Υποχρεωτικής Εκπαίδευσης.

Μια γυναίκα µπορεί να γίνει θύµα κακοποίησης ανεξαρτήτως
της οικονοµικής της κατάστασης: 6 στις 10 γυναίκες ανέφεραν
ότι βρίσκονται σε µέτρια ή καλή οικονοµική κατάσταση.

Επίσης, 3 στις 4 γυναίκες-θύµατα ενδοοικογενειακής βίας
έχουν αναζητήσει βοήθεια στο παρελθόν (Αστυνοµία, ∆ικαστή-
ρια, Νοσοκοµεία, Πρόνοια κ.λπ.), πριν απευθυνθούν στα Συµ-
βουλευτικά Κέντρα της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας. Είναι,
συνεπώς, έκδηλη η ανάγκη της ύπαρξης εξειδικευµένων δοµών
για την παροχή βοήθειας.

∆ιαπιστώνεται ότι οι κακοποιητικές σχέσεις είναι συνήθως µα-
κροχρόνιες. Πιθανόν αυτό να σχετίζεται µε την κοινωνική ανοχή
στη βία, που οδηγεί στο στιγµατισµό και την ενοχοποίηση του
θύµατος και αναγκάζει τις γυναίκες στην αποδοχή της κατάστα-
σής τους.

∆ράστης ενδοοικογενειακής βίας, σε ποσοστό 82%, είναι ο σύ-
ζυγος του θύµατος, σε ποσοστό 12% ο σύντροφος, ενώ, σε µι-
κρότερα ποσοστά, παρατηρούνται και περιπτώσεις κακοποίησης
της γυναίκας από άτοµο του οικογενειακού ή κοινωνικού της πε-
ρίγυρου.

Οι δράστες ενδοοικογενειακής βίας µπορεί να είναι οποιου-
δήποτε µορφωτικού και οικονοµικού επιπέδου: 6 στους 10 δρά-
στες είναι ∆ευτεροβάθµιας, Τεχνολογικής ή Πανεπιστηµιακής
Εκπαίδευσης. Όσο δε αφορά στην εργασιακή κατάσταση των
δραστών, µόλις 1 στους 10 δράστες είναι άνεργος.

Εξάλλου, έρευνες σε παγκόσµιο επίπεδο αποδεικνύουν ότι οι
επιπτώσεις της ενδοοικογενειακής βίας, ειδικά όταν είναι παρα-
τεταµένη και δεν καταγγέλλεται, είναι ολέθριες για τη σωµατική
ακεραιότητα και την ψυχική υγεία των θυµάτων. Σύµφωνα µε την
Παγκόσµια Τράπεζα, η βία κατά των γυναικών είναι µεγάλος κίν-
δυνος για τη δηµόσια υγεία και σοβαρή αιτία θανάτου και ανα-
πηρίας για τις γυναίκες 16-44 ετών. Οι επιπτώσεις της βίας,
όµως, έχουν και οικονοµική διάσταση. Η διάσταση αυτή δεν
αφορά µόνο στο κόστος παροχής υπηρεσιών στήριξης στις κα-
κοποιηµένες γυναίκες, αλλά και στην εξοικονόµηση πόρων, που
η πρόληψη δύναται να επιφέρει στους προϋπολογισµούς των κοι-
νωνικών πολιτικών (στέγασης, υγείας, κοινωνικής πρόνοιας, κοι-
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νωνικής ασφάλισης και δικαιοσύνης).

IV. Αποτελεσµατική πολιτική κατά της ενδοοικογενειακής βίας.
Η αποτελεσµατική αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής

βίας απαιτεί συντονισµό των δράσεων της Πολιτείας, της Το-
πικής Αυτοδιοίκησης, των Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων και
των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης. Η Πολιτεία παρεµβαίνει, δη-
µιουργώντας, καταρχάς, το θεσµικό πλαίσιο, τόσο για την πρό-
ληψη, όσο και για την καταπολέµηση του φαινοµένου.

Περαιτέρω, δηµιουργεί τις αναγκαίες προϋποθέσεις για να
συσταθούν και να λειτουργήσουν δοµές υποδοχής και ψυχο-
κοινωνικής στήριξης των θυµάτων της βίας, ενισχύοντας τη
δηµιουργία δικτύου υπηρεσιών σε τοπικό επίπεδο, το οποίο
συντονίζεται σε κυβερνητικό επίπεδο. Στο πεδίο αυτό υπει-
σέρχεται ο ρόλος των ΜΚΟ, που µπορούν, επίσης, να δηµι-
ουργήσουν, σε εθελοντική βάση, χώρους υποδοχής και
φιλοξενίας των θυµάτων της κακοποίησης και, κυρίως, ψυχο-
λογικής στήριξης και αρωγής.

Ο ρόλος των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης είναι, επίσης,
πολύ κρίσιµος, γιατί µπορούν να αποκαλύψουν το φαινόµενο
της βίας, πληροφορούν για τις δυνατότητες στήριξης που
υπάρχουν και ενθαρρύνουν να σπάσει η σιωπή.

Η πρόληψη και καταπολέµηση της ενδοοικογενειακής βίας
αποτέλεσε µία από τις βασικές πολιτικές προτεραιότητες της κυ-
βερνητικής περιόδου 2004-2009 στον τοµέα της ισότητας.

Θεσπίστηκε ο πολύ σηµαντικός νόµος 3500/2006, µεταρρυθ-
µιστικές τοµές του οποίου αποτελούν, µεταξύ άλλων: η πρό-
βλεψη της ενδοοικογενειακής βίας ως διακριτού αδικήµατος, η
αντιµετώπιση του εξαναγκασµού σε συνουσία χωρίς την ελεύ-
θερη βούληση και των δύο συζύγων ως ποινικού αδικήµατος
(βιασµός στο γάµο), η καθιέρωση της διαδικασίας της ποινικής
διαµεσολάβησης, η ρητή απαγόρευση της σωµατικής βίας σε
βάρος ανηλίκων ως µέσο σωφρονισµού στο πλαίσιο της ανα-
τροφής τους, η επέκταση του πεδίου εφαρµογής του νόµου και
στις σχέσεις σταθερής συµβίωσης µεταξύ ανδρός και γυναικός
χωρίς γάµο, η εξασφάλιση της προστασίας των θυµάτων, αφενός
µε τη διευκόλυνση της πρόσβασής τους στη δικαιοσύνη και αφε-
τέρου µε την εγγύηση της ασφάλειάς τους µέσα και έξω από την
οικογενειακή εστία και η υποχρέωση ενηµέρωσης από την
πλευρά του εκπαιδευτικού που πληροφορείται ή διαπιστώνει ότι
έχει διαπραχθεί έγκληµα ενδοοικογενειακής βίας σε βάρος µα-
θητή.

Ο νόµος αυτός, κατά κοινή παραδοχή και των µελών της πα-
ρούσας Ειδικής Επιτροπής Ισότητας, Νεολαίας και Ανθρωπί-
νων ∆ικαιωµάτων (όπως αναφέρεται στα Συµπεράσµατα για την
ενδοοικογενειακή βία), αποτελεί ένα ικανοποιητικό πρώτο βήµα
προς την ορθή κατεύθυνση. Ωστόσο, σήµερα, µετά από τριάµισι
χρόνια από τη θέση του σε ισχύ, θα πρέπει να αντιµετωπιστούν
τα προβλήµατα από την εφαρµογή του, να εντοπιστούν τα αδύ-
ναµα σηµεία του και να καλυφθούν τυχόν κενά στις ρυθµίσεις
του. Ένα παράδειγµα: θα πρέπει να ληφθούν συγκεκριµένες
πρωτοβουλίες, ώστε αρµόδιοι δηµόσιοι φορείς (δηµόσια νοσο-
κοµεία και ψυχοθεραπευτικά κέντρα) να παρέχουν το προβλε-
πόµενο ήδη από το νόµο ειδικό συµβουλευτικό και θεραπευτικό
πρόγραµµα για τους δράστες ενδοοικογενειακής βίας και να συ-
σταθούν οµάδες εξειδικευµένων θεραπευτών (ψυχολόγων και
ψυχιάτρων), για τη διεξαγωγή του ως άνω ειδικού προγράµµατος
σε δηµόσιους φορείς (βλ. και σχετική ερώτησή µου προς το
Υπουργείο Υγείας υπ’αριθµ. 7037/4.3.2010).

Εξάλλου, µε δεδοµένο ότι η άγνοια της νοµοθεσίας εξακο-
λουθεί να αποτελεί σηµαντικό εµπόδιο στην αποτελεσµατικότητα
της εφαρµογής της, θα πρέπει να συνεχιστούν και να εντατικο-
ποιηθούν τα ήδη υλοποιηθέντα σεµινάρια επιµόρφωσης και ευ-
αισθητοποίησης, στον τοµέα της ενδοοικογενειακής βίας,
∆ικαστών, Εισαγγελέων, αστυνοµικών και λειτουργών υγείας
και κοινωνικής φροντίδας.

Μία ακόµη σηµαντική θεσµική πρωτοβουλία της προηγούµε-
νης κυβέρνησης αποτελεί η ενσωµάτωση στον Κώδικα ∆ήµων και
Κοινοτήτων (ν. 3463/2006, άρθρο 75, Ι, ε. 2) της πρόβλεψης ότι
στις αρµοδιότητες των δήµων και κοινοτήτων ανήκει µεταξύ
άλλων η εφαρµογή πολιτικών και η συµµετοχή σε δράσεις και

προγράµµατα που στοχεύουν στη συµβουλευτική στήριξη των
θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας και βίας κατά συνοικούντων
προσώπων. Αυτή η ρύθµιση, για να µη µείνει «γράµµα κενό», θα
πρέπει να εφαρµοστεί µε τον αποτελεσµατικότερο δυνατό τρόπο
µέσα από τη νέα δοµή της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Επίσης, θα πρέπει να επεκταθούν οι δράσεις ενηµέρωσης και
ευαισθητοποίησης του κοινού που έχουν ήδη πραγµατοποιηθεί
(π.χ. έκδοση φυλλαδίων για την ενδοοικογενειακή βία, τηλεο-
πτικό σποτ κ.ά.). Σε αυτό το πλαίσιο, είναι αναγκαίες µεγάλες εκ-
στρατείες ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης του συνόλου του
πληθυσµού, δίνοντας ιδιαίτερη έµφαση στον τοµέα της εκπαί-
δευσης. Αξίζει να σηµειωθούν τα παρεµβατικά προγράµµατα
για εκπαιδευτικούς, µαθητές και γονείς, που ήδη πραγµατο-
ποιήθηκαν µε µεγάλη επιτυχία κατά την προηγούµενη περίοδο
2004-2009, τα οποία θα πρέπει να συνεχιστούν και να επεκτα-
θούν σε όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης.

Σε ό,τι αφορά τις δοµές φροντίδας και υποστήριξης, αξίζει να
αναφερθεί η λειτουργία δύο Συµβουλευτικών Κέντρων Κακοποι-
ηµένων Γυναικών της Γ.Γ.Ι.Φ., στην Αθήνα και τον Πειραιά, τα
οποία προσφέρουν σηµαντική βοήθεια και συµβουλευτική στις
γυναίκες θύµατα. Σύµφωνα µε τον Οργανισµό της Γ.Γ.Ι.Φ.
(Π.∆.5/2008), τα Κέντρα αυτά γίνονται 14 (ένα στην Αττική και
από ένα στις υπόλοιπες ∆ιοικητικές Περιφέρειες της χώρας), µε
αρµοδιότητές τους: την ψυχο-κοινωνική στήριξη σε θύµατα βίας,
την παροχή νοµικής πληροφόρησης και συµβουλευτικής, τη συ-
νεργασία µε φορείς που διαθέτουν Συµβουλευτικά Κέντρα και
Ξενώνες Φιλοξενίας Θυµάτων Βίας σε όλη τη χώρα, την κατα-
γραφή και επεξεργασία στοιχείων και την ενηµέρωση, πληρο-
φόρηση και ευαισθητοποίηση του κοινού. Παράλληλα, κατά την
ίδια περίοδο και στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ, σχεδιάστηκε η ανάπτυξη
ενός web-based πληροφοριακού συστήµατος, η χρήση του
οποίου θα εκσυγχρονίσει τη λειτουργία των Συµβουλευτικών Κέ-
ντρων και θα αναβαθµίσει την υποστήριξη των γυναικών που
απευθύνονται σε αυτά, καθώς και στην τηλεφωνική γραµµή SOS.

Στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ, προβλέφθηκαν επαρκείς πόροι και βρί-
σκονται σε ώριµο στάδιο δράσεις για την υποστήριξη των ανα-
γκαίων έργων, όπως η ενίσχυση των Μ.Κ.Ο., η συνεργασία µε την
Τοπική Αυτοδιοίκηση, η δηµιουργία Συµβουλευτικών Κέντρων,
Ξενώνων Φιλοξενίας Γυναικών, η υλοποίηση ολοκληρωµένων
σχεδίων για την πρόληψη και καταπολέµηση της βίας κατά των
γυναικών, η ολοκληρωµένη υποστήριξη των θυµάτων και η ευαι-
σθητοποίηση των τοπικών κοινωνιών.

Ο απολογισµός του κυβερνητικού έργου κατά την περίοδο
2004-2009, αλλά και η πολύ σηµαντική προεργασία που πραγ-
µατοποιήθηκε, ιδίως στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ, αποτέλεσε (όπως
αναφέρεται και στα Συµπεράσµατά της παρούσας Επιτροπής για
την ενδοοικογενειακή βία) τη βάση για το Εθνικό Πρόγραµµα για
την Πρόληψη και Καταπολέµηση της Βίας κατά των Γυναικών, το
οποίο ανακοινώθηκε πρόσφατα από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης,
∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων και την υπαγόµενη σε
αυτό Γ.Γ.Ι.Φ.. Βρισκόµαστε εν αναµονή της υλοποίησης των
κυβερνητικών δεσµεύσεων, η οποία δεν θα πρέπει να καθυ-
στερήσει άλλο και παρακολουθούµε στενά την πρόοδο στην
εφαρµογή των νέων δράσεων και µέτρων.

Αξίζει, τέλος, να αναφερθεί ότι η Επιτροπή Ισότητας, Νεο-
λαίας και ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου, στο πλαίσιο των αρµο-
διοτήτων της, θα πρέπει να µην περιοριστεί στην κατάθεση της
Έκθεσής της, αλλά να προβεί σε συγκεκριµένες παρεµβάσεις
στον τοµέα της ενδοοικογενειακής βίας, παρακολουθώντας το
κυβερνητικό έργο και αναλαµβάνοντας πρωτοβουλίες, σε
άµεση και συνεχή συνεργασία µε τους αρµόδιους Υπουργούς
και άλλους φορείς.

Ο αγώνας κατά της ενδοοικογενειακής βίας επιβάλλει την κι-
νητοποίηση όλων µας, γιατί το πρόβληµα ξεκινά από την οικογέ-
νεια, επεκτείνεται, όµως, άµεσα στην κοινωνία και διαβρώνει τους
θεσµούς της. Είναι πρόβληµα όλων µας.

∆. ΝΕΑΝΙΚΗ ΠΑΡΑΒΑΤΙΚΟΤΗΤΑ
ΕΙΣΗΓΗΤΡΙΕΣ: ΈΛΕΝΑ ΡΑΠΤΗ ΚΑΙ ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ-
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ ΕΛΕΝΑΣ ΡΑΠΤΗ

Η νεανική παραβατικότητα, η παραβατική συµπεριφορά παι-
διών, εντός και εκτός σχολείου, η επιθετικότητα µε λόγια, πρά-
ξεις, απειλές, συνιστά µια σοβαρή κοινωνική απειλή.

Ένα φαινόµενο µε ρίζες σε όλες τις κοινωνίες. Μια πραγµατι-
κότητα τόσο µακριά και τόσο κοντά σε κάθε οικογένεια.

Θύτες και θύµατα που εναλλάσσονται στους δύο ρόλους είναι
από κοινού «θύµατα» ενός σοβαρού κοινωνικού φαινοµένου, που
συντηρείται από πολλές αιτίες. Που δεν δικαιολογείται, όµως, να
συντηρείται από την αδιαφορία της οργανωµένης κοινωνίας, από
την αδράνεια και την αναβλητικότητα.

Για να αλλάξει η εικόνα, απαιτείται συντονισµός όλων: των γο-
νέων, που πρέπει να λειτουργήσουν µε πιο αυξηµένη ευθύνη, των
εκπαιδευτικών, που οφείλουν να δώσουν έµφαση στη διάπλαση
χαρακτήρων και ηθών, της Πολιτείας, που πρέπει να διαθέσει τις
δοµές πρόληψης και προστασίας.

Στόχος είναι να κινητοποιήσουµε τους πολίτες, την ελληνική
οικογένεια, τους φορείς. Να γνωρίσουµε το πρόβληµα, για να
αναζητήσουµε αιτίες και λύσεις. Να δείξουµε στους νέους τον
τρόπο για ένα διαφορετικό, καλύτερο δρόµο. Να δείξουµε πρώ-
τοι εµείς, η Πολιτεία, πως είµαστε έτοιµοι για αυτόν τον αγώνα.

Με προτάσεις, µε πολιτικές, µε συναίνεση, µε αποφασιστικό-
τητα.

Οι κοινωνικές αντιδράσεις των νέων µπορούν να αποτελέσουν
υπόστρωµα για την αύξηση της νεανικής παραβατικότητας.
Οφείλουµε να υπολογίσουµε ως πιθανό ένα τέτοιο ενδεχόµενο,
ώστε να µην είναι βαρύ το κόστος για την κοινωνία.

Είναι περισσότερο από βέβαιο πως όλοι συµµεριζόµαστε τη
µεγάλη αγωνία για τους νέους, γιατί ό,τι αγγίζει τους νέους
αφορά το ίδιο µας το µέλλον. Μια κοινωνία χτισµένη µε λάθος
πρότυπα, µε νέους που µπορεί να είναι καθ’ έξη ή κατά συνεί-
δηση παραβάτες και που αδιαφορούν για αξίες και ιδανικά, δεν
µπορεί να µας αφήνει αδιάφορους. ∆εν είναι η κοινωνία που ονει-
ρευόµαστε για τα παιδιά µας.

Μελέτες δείχνουν πως τουλάχιστον το 50% των παιδιών που
εκδηλώνουν παραβατική συµπεριφορά θα εξελιχθούν σε παρα-
βατικούς εφήβους και ενήλικες.

Η βία, λοιπόν, των ανηλίκων θέτει µια βασική διάσταση του
προβλήµατος. Για αυτό και οφείλουµε να αναζητήσουµε τις ευ-
θύνες της κοινωνίας, νωρίς, στα πρώτα βήµατα, στα πρώτα συ-
µπτώµατα. Να είµαστε σε θέση να τα αναγνωρίσουµε, να έχουµε
τη γνώση να τα αξιολογήσουµε, να έχουµε την ετοιµότητα να τα
αντιµετωπίσουµε.

Το φαινόµενο της νεανικής παραβατικότητας είναι πιο σύνθετο
από ό,τι µαρτυρά µια απλή ερµηνεία του όρου. Τι µπορεί να οπλί-
ζει το χέρι ενός παιδιού, ώστε να αφαιρεί µια ζωή, συχνά µε ιδι-
αίτερη σκληρότητα; Τι ή ποιος ευθύνεται για το ότι ανήλικα
παιδιά παρανοµούν µε µεγάλη ευκολία; Είναι βιολογικά ή κοινω-
νικά τα αίτια της παραβατικότητας;

Μαζί µε όλα αυτά τα ερωτήµατα, προκύπτει και ένα ακόµη:
Πόσο επαρκές είναι το νοµικό πλαίσιο για την αντιµετώπιση της
νεανικής παραβατικότητας ;

Μετά την αναµόρφωση της Ποινικής Νοµοθεσίας Ανηλίκων (ν.
3189/2003), ο Ποινικός µας Κώδικας θεωρεί τα παιδιά ηλικίας 8-
13 ετών ποινικά ανεύθυνα. Σε αυτήν την κατηγορία παραβατών
µπορεί να επιβληθούν µόνο αναµορφωτικά και θεραπευτικά
µέτρα. Είναι προφανές πως δεν µπορεί να υπάρχει ίσος καταλο-
γισµός σε ανηλίκους και ενηλίκους, αφού οι ανήλικοι παραβάτες
εξετάζονται ως απολύτως ειδικές περιπτώσεις.

Οι ρυθµίσεις αυτές συνάδουν και µε τη ∆ιεθνή Σύµβαση για τα
∆ικαιώµατα του Παιδιού. Βασικό γνώρισµα του ∆ικαίου των Ανη-
λίκων είναι η διάκριση των ανήλικων παραβατών, αναλόγως της
ποινικής τους ευθύνης, σε 2 κατηγορίες:

Στην 1η κατηγορία συναντάµε τους ανηλίκους ηλικίας 8 ως 13
ετών, οι οποίοι και χαρακτηρίζονται ποινικώς ανεύθυνοι. Άρα, οι
παραβατικές πράξεις, τις οποίες τέλεσαν, δεν τους καταλογίζο-
νται, διότι ο νόµος θεωρεί ότι:

*τα πρόσωπα αυτά κατά τεκµήριο στερούνται της συνειδή-
σεως του αδίκου.

Συνεπώς:

*δεν θεωρείται ότι τελούν αξιόποινες πράξεις,
*δεν µπορεί να απαγγελθεί εις βάρος τους καταδικαστική από-

φαση,
*ούτε είναι δυνατόν, βεβαίως, να τους επιβληθεί οποιαδήποτε

ποινή.
Στους ανηλίκους αυτής της κατηγορίας επιτρέπεται µόνο η

επιβολή θεραπευτικών ή αναµορφωτικών µέτρων, εφόσον η επι-
βολή τέτοιων µέτρων κριθεί από το ∆ικαστήριο Ανηλίκων ανα-
γκαία και σκόπιµη.

Στη 2η κατηγορία συναντάµε τους ανηλίκους που χαρακτηρί-
ζονται ποινικώς υπεύθυνοι. Οι παραβάτες είναι οι ανήλικοι που
έχουν συµπληρώσει το 13ο έτος της ηλικίας τους, τους οποίους
ο νόµος θεωρεί ως φορείς µιας έστω βασικής - αν και περιορι-
σµένης - ωριµότητας.

Για το ποινικώς υπεύθυνό τους, δεν εκτιµάται µόνο το αντικει-
µενικό κριτήριο της ηλικίας (άνω των 13 ετών), αλλά και οι περι-
στάσεις υπό τις οποίες τελέσθηκε η παραβατική πράξη και η εν
γένει προσωπικότητά. Στην περίπτωση, δηλαδή, των παραβατών
αυτών, η επιβολή ποινής πρέπει να αποτελεί το µοναδικό τρόπο
αποµάκρυνσης του ανηλίκου από την τέλεση και άλλων αξιόποι-
νων πράξεων στο µέλλον.

Άρα, λοιπόν, τα µέτρα που επιβάλλονται στους ανήλικους χω-
ρίζονται σε τρεις κατηγορίες, ανάλογα µε την ηλικία και τη βα-
ρύτητα της πράξης:

Α. Αναµορφωτικά µέτρα
Το πρώτο είδος περιλαµβάνει τα λεγόµενα αναµορφωτικά

µέτρα, τα οποία µπορούν να επιβληθούν από το δικαστήριο σε
οποιονδήποτε ανήλικο παραβάτη.

Ο νόµος περιλαµβάνει, πλέον, µια σειρά αναµορφωτικών µέ-
τρων διαφορετικής βαρύτητας, τα οποία αντικατοπτρίζουν, σε
κάποιο βαθµό, τη σύγχρονη τάση υιοθετήσεως µέτρων εξωϊ-
δρυµατικού χαρακτήρα.

Έτσι, για παράδειγµα, τα αναµορφωτικά µέτρα, από το ελα-
φρύτερο προς το πιο βαρύ, είναι η:

1. Επίπληξη
2. Ανάθεση επιµέλειας
3. Συνδιαλλαγή ανήλικου δράστη και θύµατος
4. Αποζηµίωση του θύµατος
5. Παροχή κοινωφελούς εργασίας
6. Παρακολούθηση κοινωνικών ή ψυχολογικών προγραµµάτων
7. Φοίτηση σε σχολές επαγγελµατικής εκπαιδεύσεως ή κα-

ταρτίσεως
8. Παρακολούθηση προγραµµάτων κυκλοφοριακής αγωγής
9. Τοποθέτηση του ανηλίκου σε ίδρυµα αγωγής
Το συνηθέστερα επιβαλλόµενο µέτρο είναι αυτό της αναθέ-

σεως της επιµέλειας του ανηλίκου σε διάφορους φορείς:
1. οικογένεια του ανήλικου παραβάτη,
2. ανάδοχη οικογένεια,
3. επιµελητής ανηλίκων,
4. προστατευτικές εταιρίες,
ενώ το επαχθέστερο συνίσταται στην τοποθέτηση του ανηλί-

κου σε κατάλληλο ίδρυµα αγωγής (επί του παρόντος το µόνο
σχετικό ίδρυµα είναι το Ίδρυµα Αγωγής Νέων στη Νέα Ιωνία
Βόλου).

Τα αναµορφωτικά µέτρα παύουν αυτοδικαίως στα 18. Παρα-
τείνονται µέχρι τα 21, µε ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση.

Β. θεραπευτικά µέτρα:
Το δεύτερο είδος περιλαµβάνει τα λεγόµενα θεραπευτικά

µέτρα, τα οποία και επιβάλλονται σε ανήλικο παραβάτη, στον
οποίο επιφυλάσσεται ιδιαίτερη µεταχείριση, για συγκεκριµένους
λόγους υγείας, ήτοι για:

- ψυχική ασθένεια,
- νοσηρή διατάραξη πνευµατικών λειτουργιών,
- κάποια οργανική νόσο,
- σοβαρή σωµατική δυσλειτουργία,
- εθισµός σε οινοπνευµατώδη ή ναρκωτικά,
- πνευµατική ή ηθική καθυστέρηση.
Για την επιβολή θεραπευτικού µέτρου από το δικαστήριο,

απαιτείται προηγούµενη γνωµάτευση από διεπιστηµονική οµάδα,
το δε µέτρο µπορεί να συνίσταται:

- στην ανάθεση της επιµέλειας σε κάποιο φορέα (γονείς ανη-
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λίκου, ανάδοχη οικογένεια, επιµελητής ανηλίκων, προστατευτική
εταιρία),

- στη συµµετοχή σε ειδικό θεραπευτικό πρόγραµµα
- ή στην παραποµπή του ανηλίκου σε θεραπευτικό ή άλλο κα-

τάστηµα.
Στην πράξη, η επιβολή θεραπευτικών µέτρων δεν απαντάται

µε µεγάλη συχνότητα.
Γ. Ποινικός Σωφρονισµός

Το τρίτο και βαρύτερο µέτρο είναι αυτό του ποινικού σωφρο-
νισµού, το οποίο επιβάλλεται στις περιπτώσεις ποινικώς υπεύ-
θυνων ανηλίκων και µόνο.

Ο ποινικός σωφρονισµός συνίσταται στην παραµονή του ανη-
λίκου σε ειδικό κατάστηµα, δηλαδή στις φυλακές ανηλίκων, για
χρονικό διάστηµα το οποίο, σε αντίθεση µε ό,τι ισχύει για τα ανα-
µορφωτικά και θεραπευτικά µέτρα, πρέπει να ορίζεται επακρι-
βώς στη δικαστική απόφαση. Η διάρκεια κυµαίνεται από 6 µήνες
έως 10 έτη.

Ο ποινικός σωφρονισµός δεν είναι µέτρο που επιβάλλεται
συχνά στην πράξη. Κατά µέσο όρο, η ανώτατη ποινή σωφρονι-
σµού σπανίως υπερβαίνει την πενταετία.

Με τη συµπλήρωση του 1/3 και σε κάθε πάντως περίπτωση µε
τη συµπλήρωση του ηµίσεως του χρόνου της επιβαλλόµενης ποι-
νής, το δικαστήριο οφείλει να απολύσει τον ανήλικο υπό όρο και
ως προς το υπόλοιπο χρονικό διάστηµα ακολουθεί η λεγόµενη
«περίοδος δοκιµασίας».

Σηµειώνεται ότι στην Επικράτεια λειτουργούν 3 Ειδικά Κατα-
στήµατα (Αυλώνα, Βόλος και Κασσαβέτεια) και 2 Τµήµατα Κρα-
τήσεως Νέων (Κορυδαλλός και ∆ιαβατά Θεσσαλονίκης).

Υπογραµµίζεται ότι οι νεαροί κρατούµενοι επιτρέπεται να πα-
ραµένουν στα Ειδικά Καταστήµατα έως τα 25, αν κριθεί ανα-
γκαίο, για να ολοκληρώσουν µορφωτικά ή επαγγελµατικά
προγράµµατα που παρακολουθούν, εφόσον αυτό δεν βλάπτει
την κοινωνική τους επανένταξη.

Καινοτοµία του ν. 3189/2003:
Ο ΕΙΣΑΓΓΕΛΕΑΣ µπορεί να απέχει από την άσκηση ποινικής

δίωξης του ανηλίκου, εφόσον η πράξη του, αν είχε τελεστεί από
ενήλικα, θα χαρακτηριζόταν πληµµέληµα ή πταίσµα και όχι κα-
κούργηµα.

Αντ’ αυτού, ο Εισαγγελέας µπορεί να επιβάλλει είτε:
- ένα από τα µη ιδρυµατικά αναµορφωτικά µέτρα
- ή χρηµατική ποινή έως 1000 ευρώ (που θα κατατεθεί σε κοι-

νωφελές ίδρυµα)

∆ικαστήρια Ανηλίκων:

Από την άποψη της ποινικής διαδικασίας που τηρείται στην πε-
ρίπτωση ανήλικων παραβατών, αρµόδια είναι Ειδικά ∆ικαστήρια,
τα λεγόµενα ∆ικαστήρια Ανηλίκων. Συνεδριάζουν σε µονοµελή ή
τριµελή σύνθεση, ανάλογα µε τη βαρύτητα της πράξης.

Μολονότι ο νόµος προτάσσει τη στελέχωση των ∆ικαστηρίων
Ανηλίκων από δικαστές που έχουν ειδικές γνώσεις, στην πραγ-
µατικότητα, τα ∆ικαστήρια αυτά στελεχώνονται από δικαστές
που δεν διαθέτουν την απαραίτητη ειδική κατάρτιση και γνώση.

Πρέπει, νοµίζω, να σταθούµε ιδιαίτερα στην εξαίρεση από τη
γενική αρχή της δηµοσιότητας των δικών, καθώς τα ∆ικαστήρια
Ανηλίκων, καταρχήν, ούτε συνεδριάζουν ούτε απαγγέλλουν τις
αποφάσεις τους δηµόσια.

* Άλλωστε, απαγορεύεται η µετάδοση από τα ΜΜΕ των δικών.
* Αντιµετωπίζονται µε ιδιαίτερη προσοχή οι δικαστικές περι-

πτώσεις ανηλίκων, ακριβώς λόγω του ότι οι ανήλικοι είναι ιδιαί-
τερα ευάλωτοι στο στιγµατισµό.

Στο ίδιο πλαίσιο, κινούνται και οι σχετικοί κανονισµοί του
Ε.Σ.Ρ., οι οποίοι απαγορεύουν την παρουσίαση ανηλίκων δρα-
στών και την άµεση ή έµµεση αποκάλυψη της ταυτότητας ανη-
λίκων δραστών, θυµάτων και µαρτύρων.

Όλα τα παραπάνω εντάσσονται στο πλέγµα του «δικαίου των
ανηλίκων», που ως κύριο χαρακτηριστικό έχει την προστασία και
λιγότερο την τιµωρία.

Σε καµία περίπτωση δεν µπορεί να υπάρξει εξοµοίωση του ποι-
νικού καταλογισµού µεταξύ ανηλίκων και ενηλίκων.

Είναι µάλλον κοινός τόπος πως νοµοθετικά, στο επίπεδο ποι-
νικής καταστολής/σωφρονισµού, τα βήµατα που µπορούν, εάν
µπορούν, να γίνουν, είναι µετρηµένα.

Για να αποφευχθούν όλα τα ως άνω, χρειάζονται υγιείς βάσεις
στο σπίτι. Άλλωστε, σε σύγκριση µε το δυτικό «παραεκσυγχρο-
νισµένο» πρότυπο οικογένειας, όπου οι γονείς, όσο µεγαλώνουν
τα παιδιά, τόσο περισσότερο τα αποµακρύνουν από το σπίτι, η
ελληνική οικογένεια ήταν αυτή που έκανε και κάνει ακόµη τη δια-
φορά, κρατώντας δεµένα τα µέλη της κάτω από την «οµπρέλα»
της.

Σε πρόσφατη έρευνα της εταιρίας δηµοσκοπήσεων ALCO, στη
Θεσσαλονίκη, το Φεβρουάριο του 2008, για το θέµα της νεανικής
παραβατικότητας και σε δείγµα 1176 ατόµων, ηλικίας άνω των
18 ετών, έχουν καταγραφεί σηµαντικά συµπεράσµατα, που, σε
µεγάλο βαθµό, επιβεβαιώνουν τη γενική αίσθηση της κοινωνίας
για τα αίτια του φαινοµένου και για τους τρόπους αντιµετώπισής
του.

Πίνακας 1. Γνώση του τι είναι η Νεανική Παραβατικότητα:
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Πρώτα απ’ όλα, το εισαγωγικό ερώτηµα έχει να κάνει µε το αν
γνωρίζουµε ή αν πιστεύουµε ότι γνωρίζουµε τι είναι νεανική πα-
ραβατικότητα: 9 στους 10, απ’ όσους συµµετείχαν στην έρευνα,
απήντησαν πως το γνωρίζουν.

Όταν προσπαθήσαµε να δούµε λίγο πιο ουσιαστικά ποια είναι
η πραγµατική γνώση της κοινωνίας, τα αποτελέσµατα ήταν εξί-
σου ενδιαφέροντα.

Πίνακας 2. Τρόποι Εκδήλωσης Νεανικής Παραβατικότητας:

%
ΛΕΚΤΙΚΗ ΒΙΑ 7,6
ΨΥΧΟΛΟΓΙΚΗ ΒΙΑ 10,9
ΣΩΜΑΤΙΚΗ ΒΙΑ 11,8
ΠΑΡΑΝΟΜΕΣ ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ, ΑΛΛΑ ΧΩΡΙΣ ΒΙΑ 9,3

ΠΑΡΑΝΟΜΕΣ ΒΙΑΙΕΣ ΣΥΜΠΕΡΙΦΟΡΕΣ 11,2
ΟΛΑ ΤΑ ΠΑΡΑΠΑΝΩ 63,2
ΚΑΝΕΝΑ 0,3
∆Ξ / ∆Α 0,6
Όπως φαίνεται στις κάρτες, 6 στους 10 από εµάς πιστεύουν

ότι η Νεανική Παραβατικότητα εκδηλώνεται µε την άσκηση βίας,
είτε λεκτικής είτε ψυχολογικής είτε σωµατικής είτε µε ένα συν-
δυασµό όλων αυτών είτε µε παράνοµες βίαιες συµπεριφορές,
ενώ υπάρχει και ένα 9% που πιστεύει ότι η Νεανική Παραβατικό-
τητα εκδηλώνεται µε παράνοµες δραστηριότητες, χωρίς, κατά
ανάγκη, αυτές να έχουν το βίαιο στοιχείο και να το ενσωµατώ-
νουν.

Πίνακας 3. Πόσο σηµαντική θεωρούν τη Νεανική Παραβατικό-
τητα:
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Στην κάρτα αυτή, φαίνεται ανάγλυφα το πόσο πολύ µας απα-
σχολεί το πρόβληµα.

Όλοι, το 95%, θεωρούµε ότι η Νεανική Παραβατικότητα, σή-
µερα, στην Ελλάδα, στις δικές µας πόλεις, είναι ένα ιδιαίτερα ση-

µαντικό ζήτηµα, ένα ιδιαίτερα σηµαντικό πρόβληµα και πρέπει να
πω ότι τα ποσοστά αυτά είναι οριζόντια.

Πίνακας 4. Ποιο φύλο επιδεικνύει συχνότητα παραβατικής συ-
µπεριφοράς:



Είναι εξαιρετικά ενδιαφέρον το γεγονός ότι το 65% δεν δια-
κρίνει διαφορά σε σχέση µε τη Νεανική Παραβατικότητα ανά-
µεσα σε νέους ανθρώπους από την Ελλάδα και νέους
ανθρώπους που ζουν στην Ελλάδα ή ζουν στην Ελλάδα, αλλά
έχουν γεννηθεί σε άλλη χώρα.

Όπως φαίνεται, µόνο το 29% εκτιµά ότι τα φαινόµενα αυτά
είναι συχνότερα, πιο πιθανά, σε νέους που δεν έχουν γεννηθεί
στην Ελλάδα, πράγµα που θεωρώ ότι είναι και ενδιαφέρον και
θετικό.

Πίνακας 6. Από ποιο οικονοµικό περιβάλλον είναι πιο πιθανή η
παραβατική συµπεριφορά:

%
ΙΣΧΥΡΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ 8,1
ΑΣΘΕΝΕΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ 36,4
Ι∆ΙΑ ΠΙΘΑΝΟΤΗΤΑ 52,9
∆Ξ / ∆Α 2,6

Σε ό,τι αφορά την εκτίµησή µας σε σχέση µε τις πηγές απ’
όπου µπορεί να ξεκινάει η παραβατική συµπεριφορά, είναι σαφές
ότι περισσότεροι πιστεύουµε ότι παίζει ρόλο το οικονοµικό sta-
tus, η οικονοµική δυνατότητα µιας οικογένειας, όχι, όµως, κατα-
λυτικό. Το 53% απαντά ότι δεν θεωρεί ότι παιδιά που µεγαλώνουν
σε φτωχότερες οικογένειες έχουν περισσότερες πιθανότητες να
εκδηλώσουν παραβατική συµπεριφορά.

Πίνακες 7 & 8. Βαθµός νεανικής παραβατικότητας στην Ελ-
λάδα σήµερα (πόσο έντονο, ηλικιακά):
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Είναι τα ίδια, περίπου τα ίδια, ανεξάρτητα από το φύλο, την
ηλικία, τη µόρφωση ή το επάγγελµα και το κοινωνικό status αυτών
που απαντούν.

∆εν φαίνεται να µοιράζεται το φαινόµενο, κατά τη δική µας
εκτίµηση, των πολιτών, εξίσου στα 2 φύλα. Αντίθετα, η αίσθηση
είναι ότι είναι τα αγόρια περισσότερο που προκαλούν προβλή-
µατα, τα οποία εµφανίζουν συχνότερα παραβατική συµπεριφορά,

ενώ το ποσοστό για τα κορίτσια είναι πολύ µικρότερο και ένα 38%
θεωρεί ότι, ανεξάρτητα από το φύλο, τα επίπεδα παραβατικής
συµπεριφοράς είναι εξίσου τα ίδια.

Πίνακας 5. Ποιοι εκτιµούν ότι είναι πιθανό να έχουν παραβα-
τική συµπεριφορά:



Ακόµα πιο ανησυχητικό, ακόµα µεγαλύτερο «καµπανάκι κινδύ-
νου» σηµαίνει, ασφαλώς, το γεγονός ότι 8 στους 10 πιστεύουµε
ότι πρόκειται για ένα πρόβληµα το οποίο έχει ενταθεί τα τελευ-
ταία χρόνια. Εξελίσσεται, λοιπόν, και εξελίσσεται µε τρόπο δυ-
σάρεστο.

Πίνακας 10. Λόγοι που ερµηνεύουν τη Νεανική Παραβατικό-
τητα:

%
ΜΙΜΗΤΙΣΜΟΣ (ΦΙΛΟΙ - ΜΜΕ) 38,0
ΒΙΑΙΟ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΚΟ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ 36,8
ΨΥΧΟΛΟΓΙΚΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ 35,8
ΚΑΚΗ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΚΗ ΑΝΑΤΡΟΦΗ 29,7
ΑΠΟ∆ΕΙΞΗ ∆ΥΝΑΜΗΣ ΣΤΟΥΣ ΑΛΛΟΥΣ ΝΕΟΥΣ 29,2
ΣΥΝΑΙΣΘΗΜΑΤΑ ΖΗΛΙΑΣ 15,3
∆Ξ / ∆Α 1,8

Όταν επιχειρήσαµε να αναζητήσουµε λίγο τι η κοινωνία πι-
στεύει ότι είναι εκείνο που προκαλεί το πρόβληµα, είχαµε µια µε-
γάλη σειρά από αιτίες, σηµαντικότερες από τις οποίες είναι ο
µιµητισµός, αυτό που βλέπουµε στην τηλεόραση, παρακολου-
θούµε στα Μέσα, αυτό που, ενδεχοµένως, βλέπουµε στην παρέα
µας, είναι το βίαιο οικογενειακό περιβάλλον, είναι, βεβαίως, τα
ψυχολογικά προβλήµατα και ακολουθούν η κακή ανατροφή, δη-
λαδή ο µη θετικός ρόλος της οικογένειας και η διάθεση να επι-
δείξει κανείς ισχύ-δύναµη µέσα στις παρέες του ή σε άλλους
νέους ανθρώπους.

Πίνακας 11. Τι στην οικογένεια οδηγεί σε παραβατική συµπε-
ριφορά:

ΜΕΧΡΙ ∆ΥΟ ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ %
ΕΝ∆ΟΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΚΗ ΒΙΑ 55,1
ΟΙ ΓΟΝΕΙΣ ∆ΕΝ ΑΣΧΟΛΟΥΝΤΑΙ ΜΕ ΤΟ ΠΑΙ∆Ι 53,4
ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΚΟΤΗΤΑΣ 12,5
ΟΙ ΓΟΝΕΙΣ ΕΙΝΑΙ ΠΟΛΥ ΑΥΣΤΗΡΟΙ ΜΕ ΤΟ ΠΑΙ∆Ι 12,5

ΟΙ ΓΟΝΕΙΣ ΕΙΝΑΙ ΠΟΛΥ ΕΛΑΣΤΙΚΟΙ ΜΕ ΤΟ ΠΑΙ∆Ι 10,8
ΑΛΛΟ 2,4

∆Ξ / ∆Α 1,4

Αναζητώντας, το τι µπορεί να συµβαίνει για να φτάνουµε σε
φαινόµενα Νεανικής Παραβατικότητας ή παραβατικής συµπερι-
φοράς µέσα στην οικογένεια, πήραµε κυρίως 2 απαντήσεις: βία
µέσα στην ίδια την οικογένεια, η οποία περνά σιγά - σιγά και στα
παιδιά και, βέβαια, αδιαφορία ή το χαµηλό ενδιαφέρον των γο-
νιών για το ίδιο τους το παιδί.

Πίνακας 12. Τι στο σχολείο οδηγεί σε παραβατική συµπερι-
φορά:

ΜΕΧΡΙ ∆ΥΟ ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ %
ΕΛΛΕΙΨΗ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑΣ ΓΟΝΕΩΝ ΚΑΙ
ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΤΙΚΩΝ 37,2
ΕΛΛΕΙΨΗ ΕΙ∆ΙΚΩΝ ΨΥΧΟΛΟΓΩΝ 28,7
ΧΑΜΗΛΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΟ-ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ
ΕΠΙΠΕ∆Ο ΜΑΘΗΤΩΝ 27,3
ΟΙ ΓΝΩΣΕΙΣ ΚΑΙ ΟΙ ΙΚΑΝΟΤΗΤΕΣ
ΤΩΝ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΤΙΚΩΝ 16,6
Η ΑΤΙΜΩΡΗΣΙΑ ΜΑΘΗΤΙΚΗΣ ΒΙΑΣ 16,0
Η ΕΤΕΡΟΓΕΝΕΙΑ ΤΩΝ ΜΑΘΗΤΩΝ 15,6
Η ΕΠΙΤΗΡΗΣΗ ΤΩΝ ΣΧΟΛΙΚΩΝ ΧΩΡΩΝ 7,7
ΑΛΛΟ 1,4
∆Ξ / ∆Α 1,0
Σε ό,τι αφορά την αναζήτηση αιτίων για παραβατικές συµπε-

ριφορές µέσα στα σχολεία µας, εδώ έχουµε την έλλειψη στενής
και καλής συνεργασίας ανάµεσα σε γονιούς και εκπαιδευτικούς,
την έλλειψη ψυχολόγων και ψυχολογικής στήριξης, το χαµηλό
κοινωνικό οικονοµικό επίπεδο κάποιων µαθητών και λιγότερο τις
ικανότητες και τις γνώσεις των εκπαιδευτικών, την ετερογένειά
τους ή την ενδεχόµενη ατιµωρησία.

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΞΗ’ - 16 ΙΟΥΛΙΟΥ 2010 10527

Βέβαια, αυτό που είναι άκρως ανησυχητικό είναι το γεγονός
ότι 6 στους 10 θεωρούµε πως το φαινόµενο της Νεανικής Παρα-
βατικότητας είναι αρκετά έντονο στην Ελλάδα και άλλοι 3 στους
10 ότι είναι πολύ έντονο. Με άλλα λόγια, 9 στους 10 δηλώνουν ότι
το φαινόµενο δεν είναι φαινόµενο, είναι πρόβληµα και είναι πρό-
βληµα πάρα πολύ έντονο.

16 - 18 19 - 24 25 - 34 35 - 44 45+
ΠΟΛY 40,6 34,1 32,0 22,5 30,1
ΑΡΚΕΤΑ 46,9 56,1 60,6 63,8 62,4
ΛΙΓΟ 12,5 8,1 5,6 8,7 5,2
ΚΑΘΟΛΟΥ - 0,8 0,9 0,9 1,7
∆Ξ/∆Α - 0,9 0,9 4,1 0,6

Όπως φαίνεται από τον πίνακα, τα ποσοστά που εκτιµούν ότι
η Νεανική Παραβατικότητα θα είναι πολύ έντονη είναι ακόµη µε-
γαλύτερα απ’ ότι στο µέσο όρο, στις νεότερες ηλικιακές οµάδες,
στις κατηγορίες εκείνες ηλικιών που ζουν πολύ περισσότερο το
πρόβληµα, όπου και το ποσοστό είναι καθολικό, αλλά και το
«πολύ» στην κατηγορία 16-18 ξεπερνά το 40%.

Πίνακας 9. Εξέλιξη Νεανικής Παραβατικότητας σε σχέση µε το
παρελθόν



Και, βέβαια, ζητάµε πολύ περισσότερα όλοι, 9 στους10, για
την αντιµετώπιση του φαινοµένου. ∆εν είµαστε, δηλαδή, ικανο-
ποιηµένοι από αυτά που γίνονται σήµερα και έχουµε και προτά-
σεις.

Πίνακας 15. Πώς µπορεί να αντιµετωπιστεί η νεανική παρα-
βατικότητα:

% 16-24
ΜΕ ∆ΙΑΛΟΓΟ ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ
ΓΟΝΕΩΝ ΚΑΙ ΠΑΙ∆ΙΩΝ ΜΕΣΑ
ΑΠΟ ΣΧΟΛΕΙΑ ΚΑΙ ΜΜΕ 72,7 62,4
ΜΕ ΠΑΡΑΠΟΜΠΗ ΣΕ ΨΥΧΟΛΟΓΟ 27,9 36,1
ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΙΒΟΛΗ ΑΥΣΤΗΡΩΝ
ΚΥΡΩΣΕΩΝ 16,6 21,0
ΑΛΛΟ 6,9 4,9
ΚΑΝΕΝΑ 0,8 0,5
∆Ξ / ∆Α 0,8 1,5

∆ιάλογος, λοιπόν, και ενηµέρωση γονιών και παιδιών και µέσα
στο σχολείο και, βεβαίως, από τα µέσα µαζικής επικοινωνίας. Κυ-

ρίως αυτό. Συµβουλευτική στήριξη από ειδικούς ψυχολόγους.
Μάλιστα, την ψυχολογική στήριξη, τη ζητούν περισσότερο οι νε-
ότεροι άνθρωποι, οι οποίοι εµπλέκονται περισσότερο στο πρό-
βληµα. Και όχι, βεβαίως, επιβολή κυρώσεων.

Πίνακας 16. Πώς µπορεί να αντιµετωπιστεί η νεανική παραβα-
τικότητα στα σχολεία:

% 16-24
ΣΥΧΝΗ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑ
ΚΑΙ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΤΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΓΟΝΕΩΝ 51,0 37,6
ΚΑΛΥΤΕΡΗ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ
ΓΟΝΕΩΝ ΚΑΙ ΠΑΙ∆ΙΩΝ 37,8 30,2
ΥΠΑΡΞΗ ΨΥΧΟΛΟΓΩΝ
ΣΤΑ ΣΧΟΛΕΙΑ 36,4 44,9
ΠΕΡΙΣΣΟΤΕΡΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
ΚΑΙ ΕΠΙΤΗΡΗΣΗ 24,8 30,2
ΑΛΛΟ 2,3 2,4
∆Ξ / ∆Α 1,0 0,5
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Πίνακας 13. Ποιο κοµµάτι τεχνολογίας ευθύνεται περισσότερο
για τη νεανική παραβατικότητα:

∆εν σας εκπλήσσει, φαντάζοµαι, το γεγονός πως η Τηλεόραση
θεωρείται ότι είναι το Μέσο Μαζικής Επικοινωνίας που ωθεί και
ευθύνεται περισσότερο για τις εκδηλώσεις παραβατικής συµπε-
ριφοράς ανάµεσα στους νέους: το ποσοστό είναι 44%, το Inter-

net σε ποσοστό 29% και λίγο πάνω από το 20% τα περίφηµα
video παιχνίδια.

Πίνακας 14. Ικανοποίηση από αντιµετώπιση φαινοµένου:



Τέλος, σε ό,τι αφορά τα σχολεία, πια, η στενή συνεργασία των
γονέων και των εκπαιδευτικών είναι για τους περισσότερους το
«κλειδί», που µπορεί να οδηγήσει σε απάντηση του προβλήµα-
τος. Η καλύτερη ενηµέρωση των γονέων και των παιδιών και, βε-
βαίως, η ύπαρξη ψυχολόγου στα σχολεία είναι αυτό που κυρίως
ζητούν τα ίδια τα παιδιά, οι νεότεροι άνθρωποι.

Σήµερα, που η θεωρία του «γεννηµένου» εγκληµατία, δηλαδή
του παραβάτη µε προδιαθέσεις γεννητικά προκαθορισµένες, έχει
σχεδόν απορριφθεί, η παραβατική συµπεριφορά µοιάζει να είναι
συνδεδεµένη µε τους όρους ζωής ενός ατόµου. Να είναι άµεσο
προϊόν του περιβάλλοντός του. Εάν δεν διδάξουµε στα παιδιά να
λύνουν τα προβλήµατά τους χωρίς βία και να σέβονται την προ-
σωπικότητα του άλλου, ανεξάρτητα από την καταγωγή, την κοι-
νωνική θέση ή τις ιδιαίτερες ικανότητες, η νεανική βία θα
συνεχίσει να αυξάνεται. Εάν δεν ενισχύουµε διαρκώς το θεσµό
της οικογένειας, που αρχίζει να αλλάζει κυρίως στα αστικά κέ-
ντρα, µε τα υποκατάστατα της γονεϊκής φροντίδας (όπως παιδι-
κοί σταθµοί, οικιακές βοηθοί, τηλεόραση κ.λπ.), χάνουµε ένα
σηµαντικό ανάχωµα (τακτικό πλεονέκτηµα) στον αγώνα µας.

Εάν δεν ενισχύσουµε τις πολιτικές πρόληψης στην πρώιµη παι-
δική ηλικία και το δίκτυο υπηρεσιών κυρίως στην κατηγορία των
ανηλίκων και δεν εστιάσουµε στο θέµα της βοήθειας του ίδιου
του ανήλικου παραβάτη και της οικογένειάς του, θα είναι πολύ
δύσκολο να ανατρέψουµε την υφιστάµενη κατάσταση. Εάν δεν
απαλλαχθούµε από την ευκολία της λύσης της ιδρυµατικής µε-
ταχείρισης των ανήλικων παραβατών, ως µέσο σωφρονισµού,
τότε παίζουµε µε τις πιθανότητες εναντίον µας. Αυξάνουµε το εν-
δεχόµενο, το στίγµα του εγκλεισµού και η απόδοση της ταυτό-
τητας του εγκληµατία σε ανήλικους παραβάτες, να τους
ακολουθεί σε όλη τους τη ζωή και να συµβάλλει στη διαµόρφωση
µιας εγκληµατικής καριέρας.

Η κατάσταση, µέχρι στιγµής, είναι αναστρέψιµη, τουλάχιστον
στη χώρα µας.

Τι θα γίνει, όµως, όταν αλλάξει;
Τι πρέπει να κάνουµε, για να µην την αφήσουµε να αλλάξει;
Για να την κάνουµε καλύτερη;
Εάν υπάρχει διάθεση να αγωνιστούµε, ρόλος υπάρχει για

όλους.
Όπως πολύ σωστά ειπώθηκε, οι καλοί άνθρωποι δεν πέφτουν

από τον ουρανό, δηµιουργούνται.
Το ίδιο, όµως, συµβαίνει και µε τους κακούς.
Για αυτό οφείλουµε να δράσουµε για τα παιδιά µας, πριν να

είναι πολύ αργά.

ΕΙΣΗΓΗΣΗ ΟΥΡΑΝΙΑΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ

Νεανική παραβατικότητα
Το πρόβληµα της νεανικής παραβατικότητας άρχισε να απα-

σχολεί την κοινωνία µας τα τελευταία χρόνια, µετά από µερικά
έντονα ξεσπάσµατα εφηβικής επιθετικότητας, προκλητικότητας,
σχολικής απειθαρχίας, καθώς και εκδηλώσεων αντικοινωνικής
συµπεριφοράς.

Η νεανική παραβατικότητα µπορεί να θεωρηθεί, επίσης, ως ένα
είδος γλώσσας ή µηνύµατος, µέσα στο σύστηµα επικοινωνίας
µεταξύ των «νεαρών» ποµπών και των «ενηλίκων» δεκτών. Το µή-
νυµα αυτό µπορεί να εκφράζει µια κάποια σύγχυση και αµηχανία,
απορία ή αίτηµα ή και στην πράξη µια ορισµένη σωµατική ανη-
συχία, που προκαλεί έναν αριθµό σηµαντικών αντιδράσεων.

Τα γενικά αίτια της νεανικής παραβατικότητας είναι:
Μεταβολή των κοινωνικών τάσεων και αντιλήψεων.
Ο νέος έχει περισσότερη ελευθερία κινήσεων.
Αστικοποίηση.
Οι παραδοσιακοί κοινωνικοί έλεγχοι έχουν σπάσει, ο θεσµός

της οικογένειας έχει αδυνατίσει.
Ναρκωτικά.
Οι νεαροί που εκδηλώνουν παραβατική συµπεριφορά προέρ-

χονται από οικογένειες που έχουν κακές σχέσεις µεταξύ τους.
Το νεανικό έγκληµα είναι ένα ευρύ φάσµα συµπεριφοράς, το

οποίο κυµαίνεται από τους καβγάδες, µέχρι τις κλοπές, τις διαρ-
ρήξεις, τις ληστείες και τελευταία στα ναρκωτικά.

Η βία παρουσιάζεται σε όλες τις κοινωνικές τάξεις και, δυστυ-

χώς, έχει σχέση µε τη φτώχια.

Βία στο σχολείο
Είναι ένα νέο φαινόµενο που σηµειώνει ανησυχητικά επίπεδα

και κερδίζει αρκετή προβολή. Μπορούµε να πούµε ότι υπήρχε
πάντα, τώρα, όµως, έχει οξυνθεί. Η βία στο σχολείο είναι λεκτική
(βρισιές, εξευτελισµός, ταπείνωση), σωµατική (καβγάδες µεταξύ
παιδιών και οµάδων παιδιών), ψυχολογική (εκβιασµός, κάποιοι
µαθητές καταπιέζουν τους αδύνατους µαθητές, για διάφορους
λόγους). Επίσης, κάποιοι µαθητές εκδηλώνουν επιθετικότητα
εναντίον των καθηγητών, βρίζοντάς τους ή χτυπώντας τους ή κα-
ταστρέφοντας το αυτοκίνητό τους.

Υλικές καταστροφές στα σχολεία γίνονται, κυρίως, από εξω-
σχολικούς (παιδιά που έχουν εγκαταλείψει το σχολείο πριν τα
15), που τριγυρνούν γύρω από τα σχολεία, δίνοντας το µήνυµα
ότι χρειάζονται βοήθεια. Με το να σπάζουν τα παράθυρα, θέλουν
να δείξουν ότι βρίσκονται σε απόγνωση.

Η βία στα σχολεία οφείλεται στους εξής λόγους:
Ατίθασοι νεαροί, από φυσικού τους, στους οποίους οι καθη-

γητές δεν µπορούν να επιβληθούν.
Μαθητές που πνίγονται µέσα στο σχολικό περιβάλλον και θέ-

λουν να ξεφύγουν.
Σε µερικό βαθµό, η σχολική αποτυχία . Οι µαθησιακές δυσκο-

λίες προκαλούν µεγάλα προβλήµατα στους εφήβους και είναι
ένας από τους λόγους που εγκαταλείπουν το σχολείο, πριν τε-
λειώσουν το Λύκειο. Έτσι, «εξωσχολικοί», πλέον, ψάχνουν να
βρουν το δρόµο τους. Υπάρχει κίνδυνος να µπλεχτούν µε κακές
παρέες, γιατί θέλουν να αποκτήσουν µια ταυτότητα, να νιώθουν
ότι ανήκουν κάπου. Υπάρχει µεγάλος κίνδυνος να µπλεχτούν µε
τα ναρκωτικά.

Η άσχηµη οικογενειακή κατάσταση (χωρισµένοι γονείς, έλ-
λειψη ποιοτικού οικογενειακού χρόνου, οικονοµικά προβλήµατα
κ.τ.λ.). Επίσης, παιδιά που προέρχονται από οικογένειες, όπου η
βία είναι µέρος της ζωής τους, µεταφέρουν αυτήν τη συµπερι-
φορά στο σχολείο.

Ανεπαρκείς υπηρεσίες µε ειδικευµένο προσωπικό (ψυχολό-
γους, κοινωνικούς λειτουργούς κ.λπ.), για να εντοπίζουν και να
αντιµετωπίζουν δυσπροσάρµοστα και συναισθηµατικά διατα-
ραγµένα παιδία.

Ούτε το σχολείο ούτε η οικογένεια δεν έχουν διδάξει τρόπους
στα παιδιά για την πολιτισµένη λύση των προβληµάτων. Τα παι-
διά δεν έχουν µάθει να διαπραγµατεύονται, να συµβιβάζονται,
να υποχωρούν.

Όταν τα σχολεία είναι µεγάλα και ο αριθµός των µαθητών
είναι µεγάλος, όταν οι µαθητές δεν γνωρίζονται µεταξύ τους,
τότε δίνεται η ευκαιρία σε οµάδες παιδιών να προκαλέσουν προ-
βλήµατα, εκµεταλλευόµενοι την ανωνυµία.

Εδώ, δεν θα πρέπει να παραβλέψει κανείς ένα νέο φαινόµενο,
που έχει κάνει την εµφάνισή του τα τελευταία χρόνια. Συγκεκρι-
µένα, παρατηρήθηκε ότι αγόρια στην εφηβική ηλικία βάζουν φω-
τιές σε πόλεις και δάση, γιατί, µε τον τρόπο αυτό, βρίσκουν
διέξοδο και εκτονώνουν το δυναµισµό τους, κατά τα λεγόµενά
τους. Σύµφωνα µε επίσηµα στοιχεία, από τους 1931 καταδικα-
σθέντες για εµπρησµό, οι 149 είναι ανήλικοι και από αυτούς τα
134 είναι αγόρια και τα 15 κορίτσια, ενώ 64 είναι µαθητές σχο-
λείου. Θεωρούµε ότι κοινός παρονοµαστής αυτής της παραβα-
τικής συµπεριφοράς των ανηλίκων είναι ένα διαταραγµένο
οικογενειακό περιβάλλον.

Βία στην οικογένεια
Ο θεσµός της οικογένειας εξακολουθεί και σήµερα να αποτε-

λεί το βασικότερο φορέα κοινωνικοποίησης των παιδιών. Είναι
πολύ σπάνιο το φαινόµενο τα παιδιά να χτυπούν τους γονείς
τους. Αν υπάρχει τέτοιο πρόβληµα, είναι στο στάδιο της εφη-
βείας, όπου το παιδί µπορεί να διαπληκτιστεί µε το γονιό και εκεί
µπορεί να υπάρξει περιστατικό που µπορεί να το χτυπήσει, σε
ώρα σύγκρουσης και αφού δεν υπάρχουν οι καλές σχέσεις µε-
ταξύ τους. ∆εν υπάρχει αυτό το φαινόµενο σε αυξηµένο βαθµό
στην κυπριακή κοινωνία και δεν αποτελεί σοβαρό πρόβληµα.

Τα φαινόµενα σεξουαλικής κακοποίησης παιδιών από µεγαλύ-
τερα αδέρφια δεν υπάρχουν σε µεγάλο βαθµό. Τώρα έχουν αρ-
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χίσει να εµφανίζονται στην οικογένεια. Όµως, σηµειώνεται αυ-
ξητική τάση στο φαινόµενο αυτό, ανήλικοι 16-17 χρόνων να κα-
κοποιούν σεξουαλικά τα αδέρφια τους. Αυτοί δεν
αντιµετωπίζονται ως εγκληµατίες, αλλά ως παιδιά που χρειάζο-
νται βοήθεια. Για να κακοποιήσουν σεξουαλικά ένα µικρότερο,
είναι πιθανόν να έχουν πέσει και οι ίδιοι θύµατα σεξουαλικής κα-
κοποίησης. Αυτός είναι κύκλος, ο ίδιος επαναλαµβάνει την
πράξη, από θύµα γίνεται θύτης

∆υστυχώς, όµως, παρατηρούνται προβλήµατα στις οικογενει-
ακές σχέσεις λόγω:

Γονεϊκών συµπεριφορών που εκφράζονται µε επιβολή αυστη-
ρής και άκαµπτης πειθαρχίας.

Γονεϊκών συµπεριφορών που παραµελούν και απορρίπτουν τις
συναισθηµατικές ανάγκες των παιδιών.

∆ιαλυµένες οικογένειες.
Συζυγικές δυσαρµονίες, συχνές συγκρούσεις των γονιών.
Οικονοµικά προβλήµατα.
Η παραβατικότητα που εµφανίζεται στους εφήβους της χώρας

µας έχει ήπιες µορφές (οι παραβάσεις αφορούν πρώτα τον ΚΟΚ
και µετά κλοπές). Επίσης, το πρόβληµα των ναρκωτικών είναι εµ-
φανές στις ηλικίες αυτές, ενώ ο παραβάτης, στην πλειονότητα
των περιπτώσεων, είναι Έλληνας, ηλικίας 17-19 ετών. Έντονη
είναι, ωστόσο, η έλλειψη Ειδικών Μονάδων Μέριµνας στον ελ-
λαδικό χώρο

Οι διαφορές µε το ∆υτικό Κόσµο
Το σηµαντικό στοιχείο, όµως, που προκύπτει ως συµπέρασµα

από τις έρευνες και τις µελέτες των επιστηµόνων, είναι ότι υπάρ-
χει µια τεράστια διαφορά ανάµεσα στη χώρα µας και τις υπόλοι-
πες χώρες του δυτικού κόσµου. Στην Αµερική, στην Αγγλία, στη
Γαλλία, αλλά και σε άλλα κράτη, είναι σύνηθες το φαινόµενο ανή-
λικοι, ακόµα και παιδιά κάτω των δέκα ετών, να οδηγούνται σε
αποτρόπαια εγκλήµατα.

Oι ειδικοί κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου και υποστηρίζουν
ότι, σιγά - σιγά, η υφή της οικογένειας αρχίζει να αλλάζει, ιδιαι-
τέρως στα αστικά κέντρα. Γι’ αυτό προτείνουν τη λήψη άµεσων
κοινωνικών µέτρων για βοήθεια και στήριξη των προβληµατικών
οικογενειών.

Όπως και να έχει, τα ερωτήµατα που προκύπτουν, από την
πράξη του 17χρονου αγοριού που παραβατεί, είναι πολλά.
Όπως: Τί µπορεί, άραγε, να φταίει, που ένα παιδί οπλίζει το χέρι
του και αφαιρεί τη ζωή ενός άλλου παιδιού και µάλιστα µε ιδιαί-
τερα σκληρό τρόπο; Τί ευθύνεται, που ανήλικα παιδιά παρανο-
µούν και παραβατούν, µε πολύ µεγάλη ευκολία; Βιολογικά ή
κοινωνικά είναι, τελικά, τα αίτια της παραβατικότητας; Ειδικοί επι-
στήµονες έχουν αναφερθεί ακόµη και στη διατροφή.

Η πλήρης έλλειψη υπηρεσιών µέριµνας για τους ανήλικους πα-
ραβάτες στη χώρα µας είναι το σηµαντικότερο πρόβληµα που
υπάρχει, αυτήν τη στιγµή, στην Ελλάδα και αφορά στην παρα-
βατικότητα των ανηλίκων, που ως πρόβληµα υπάρχει, αλλά δεν
είναι τόσο σοβαρό, όσον αφορά στη φύση των αδικηµάτων.

Επισηµαίνεται ότι η νοµοθεσία που υπάρχει στη χώρα µας δίνει
τη δυνατότητα να ληφθούν µέτρα, αλλά υστερούµε στο δίκτυο
υπηρεσιών και κυρίως στο θέµα της Υπηρεσίας Επιµελητών Ανη-
λίκων, στο θέµα της βοήθειας του ίδιου του ανήλικου παραβάτη
και των οικογενειών του και, επίσης, στο θέµα πρόληψης στην
πολύ πρώιµη ηλικία, γιατί, γενικά, στην Ελλάδα, υπάρχει µια τε-
ράστια έλλειψη στις υπηρεσίες πρωτοβάθµιας περίθαλψης, σε
σχέση µε την πρόληψη σε θέµατα ψυχοκοινωνικής διαταραχής.

Για το λόγο αυτό, πρέπει να υπάρχουν καλά στελεχωµένες, µε
κατάλληλα εκπαιδευµένο προσωπικό, κοινωνικές υπηρεσίες, κα-
τάλληλα οργανωµένες και στελεχωµένες παιδοψυχιατρικές υπη-
ρεσίες, οι οποίες πρέπει να συνδέονται µε τις Υπηρεσίες
Πρωτοβάθµιας Υγειονοµικής Περίθαλψης, ευαισθητοποίηση και
εκπαίδευση των εκπαιδευτικών σε θέµατα ψυχοκοινωνικής
υγείας του παιδιού, του εφήβου και της οικογένειας.

Όπως έχουν δείξει έρευνες και σε άλλες χώρες, η παραβατι-
κότητα στην Ελλάδα συνδέεται πάρα πολύ µε χρήση ουσιών, µε
µαθησιακές δυσκολίες, µε προβλήµατα ψυχικής υγείας. Επίσης,
σε παιδιά παραβατικά παρατηρείται πολύ συχνά κατάθλιψη. Εάν,
λοιπόν, έχεις ένα νέο που είναι καταθλιπτικός (µένει άπλυτος,
δεν πάει σχολείο, γιατί βαριέται, δεν βγαίνει έξω) και δεν το έχεις

πάρει είδηση, µπορεί να εµφανίσει και µια παραβατική συµπερι-
φορά ή και να συνυπάρχει µε την παραβατικότητα. Αυτό το παιδί,
εάν δεν µπορέσει να βρει στήριγµα από την οικογένειά του, θα
αναζητήσει στήριξη και υποστηρίγµατα έξω από την οικογένεια,
όπως σε οµάδες που ανήκουν σε υποκουλτούρες (υποοµάδες
που κάνουν χρήση ουσιών, που σχηµατίζουν µικρές συµµορίες),
άτοµα που θα τον ψευτοϋποστηρίξουν αρχικά, αλλά, στη συνέ-
χεια, θα τον χρησιµοποιήσουν, οργανώνοντάς τον στη συµµορία
ή και στη διακίνηση ναρκωτικών.

Αναδροµικές έρευνες σε δείγµα ενηλίκων δείχνουν ότι ελα-
φρές παραβατικές συµπεριφορές, που δεν στιγµατίστηκαν ως
εγκληµατικές και δεν επέσυραν την επίσηµη κοινωνική αντί-
δραση, ήταν εντελώς παροδικές και δεν επηρέασαν τη µετέπειτα
ζωή των ανηλίκων. Αντίθετα, έρευνα σε δείγµα ενηλίκων, εγκλεί-
στων σε συγκεκριµένη φυλακή της χώρας µας, έδειξε ότι, στην
πλειονότητά τους, υπήρξαν µακρόχρονα έγκλειστοι ανήλικοι πα-
ραβάτες.

Πρέπει να προτιµηθεί η εφαρµογή εναλλακτικών τρόπων πα-
ρέµβασης και µεταχείρισης των ανήλικων παραβατών, καθώς και
η εφαρµογή προγραµµάτων κοινωφελούς εργασίας ή άλλων, σε
τοπικό, κυρίως, επίπεδο. Για παράδειγµα, θα ήταν πολύ πιο απο-
δοτικό και ωφέλιµο για ένα ανήλικο, ο οποίος έβλαψε άτοµο τρί-
της ηλικίας, να υπηρετήσει, προσφέροντας τις υπηρεσίες του,
για ένα διάστηµα, σε ένα οίκο ευγηρίας, βιώνοντας από κοντά τα
προβλήµατα της ηλικίας αυτής, το σωµατικό και ψυχικό πόνο
αυτών των ανθρώπων και κατανοώντας, τελικά, το κακό ή τη
ζηµιά που προξένησε στο θύµα, παρά να εγκλειστεί σε φυλακή
ανηλίκων.

Στοιχεία από την Ευρωπαϊκή Ένωση
Βάσει των τελευταίων στοιχείων, που έδωσε στη δηµοσιότητα

ο Ο.Η.Ε., στην Έκθεσή του «Η κατάσταση των πόλεων στον
κόσµο του 2004», η εγκληµατικότητα των νέων, που εκτινάχθηκε
στα ύψη, τις δύο τελευταίες δεκαετίες, αφορά στο 6-7% των
νέων στην Ευρώπη, καλύπτοντας το 50-70% του συνόλου των
διαπραχθεισών παράνοµων πράξεων και το 60-85% των σοβα-
ρών εγκληµάτων, που συνδέονται, µάλιστα, µε άσκηση βίας.

Εάν θέλουµε, ως κοινωνία, να διατηρήσουµε ακόµα τη διαφο-
ρετική µεταχείριση των ανηλίκων παραβατών, ακριβώς επειδή
εκτιµούµε ότι οι ανήλικοι είναι «υπό διαµόρφωση» προσωπικό-
τητες και δεν θέλουµε να τους εξοµοιώσουµε µε τους ενήλικους
εγκληµατίες, τότε θα πρέπει η όποια παρέµβαση να είναι
«έγκαιρη» (ίσον πρόληψη), «ελάχιστη» (ίσον αποφυγή στιγµατι-
σµού) και «έγκυρη» (ίσον κατάλληλο, ειδικά εκπαιδευµένο προ-
σωπικό). Σε κάθε άλλη περίπτωση, διαµορφώνουµε εγκληµατίες
καριέρας, γιατί προ πολλού έχουµε πάψει να πιστεύουµε στον
παιδαγωγικό χαρακτήρα του σωφρονισµού και του εγκλεισµού.

Οι θέσεις και προτάσεις του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας περιλαµβάνονται σε ιδιαίτερο υπόµνηµα, που κατετέθη
από τον Βουλευτή, κ. Ιωάννη Γκιόκα και έχει ως ακολούθως:

IV. ΘΕΣΕΙΣ ΤΟΥ ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟΥ ΚΟΜΜΑΤΟΣ ΕΛΛΑ∆ΑΣ

Ι. ΤΟ ΦΑΙΝΟΜΕΝΟ ΤΗΣ ΒΙΑΣ
Το ζήτηµα της βίας είναι φαινόµενο σύµφυτο µε την εκµεταλ-

λευτική κοινωνία και προεκτείνεται στις κοινωνικές και διαπρο-
σωπικές σχέσεις των ανθρώπων, στις αξίες και στις αρχές που
επικρατούν στο καπιταλιστικό σύστηµα.

Έχει, συνεπώς, συγκεκριµένες πολιτικές, κοινωνικές και οικο-
νοµικές αιτίες.

Εκφράζεται µε πολλούς τρόπους. Η κυρίαρχη τάξη, η αστική
τάξη ασκεί βία σε βάρος της εκµεταλλευόµενης τάξης, της ερ-
γατικής τάξης.

Ο εργοδότης ασκεί βία σε βάρος του εργαζοµένου, µε την
απειλή της απόλυσης, της περικοπής του µισθού ή δικαιωµάτων.

Η γυναίκα στις εκµεταλλευτικές κοινωνίες είναι ανισότιµη στην
εργασία (ακόµη πιο εκµεταλλεύσιµη και φτηνή εργατική δύναµη)
και στην κοινωνία.

Η εκτίµηση που διατυπώνεται και στην Έκθεση ότι η βία πλήτ-
τει γυναίκες οποιασδήποτε κοινωνικής θέσης και ότι είναι ένα
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φαινόµενο που δεν γνωρίζει γεωγραφικά, φυλετικά ή ταξικά όρια,
αποκρύπτει τις πραγµατικές αιτίες του προβλήµατος, δηλαδή τις
οικονοµικές και κοινωνικές συνθήκες, που καθιστούν τη γυναίκα
θύµα της βίας.

Η γυναίκα, που είναι το µεγάλο θύµα της ανεργίας, της µερι-
κής απασχόλησης και των ελαστικών µορφών εργασίας, που
υποκαθιστά µε την προσωπική της ενασχόληση τις ευθύνες του
Κράτους για κοινωνική φροντίδα και προστασία, δεν µπορεί να
αποκρούσει ατοµικά βίαιες συµπεριφορές, στις κοινωνικές σχέ-
σεις που διαµορφώνονται από τον καπιταλιστικό τρόπο παρα-
γωγής.

Η πολιτική, η ιδεολογία, αλλά και η «κουλτούρα» της κυρίαρ-
χης τάξης, που συντηρεί την ανισοτιµία των γυναικών, καλλιερ-
γεί και τη «λογική της ανοχής», για το κοινωνικό αυτό πρόβληµα,
µέσα από τα ΜΜΕ, έντυπα και ηλεκτρονικά, τους θεσµούς, την
Εκκλησία κ.λπ., ότι πρέπει να υποµένει την εργοδοτική βία για να
έχει δουλειά, την ανδρική βιαιότητα για να κρατά ενωµένη την
οικογένεια κ.λπ.. Το Κράτος, που στηρίζει και υπηρετεί το Κεφά-
λαιο, προστατεύει και κάθε θεσµό ή σχέση που διαιωνίζει την κυ-
ριαρχία του Κεφαλαίου.

Ο φόβος της φτώχειας και της ανεργίας συχνά δένεται µε το
φόβο της βίας του εργοδότη ή του συντρόφου. Εµφανίζεται ως
ανοχή, ενώ, στην πραγµατικότητα, είναι η έλλειψη κρατικής κοι-
νωνικής προστασίας, σε όλους τους τοµείς της ζωής των γυναι-
κών.

Οι αναχρονιστικές αντιλήψεις του «τι θα πει ο κόσµος» είναι
ένας δεύτερος λόγος της ανοχής αυτού του προβλήµατος.

Όσο οι ταξικές διαφορές και ανισότητες θα διευρύνονται,
τόσο θα αυξάνεται η βία, µε όλες τις µορφές της, κατά των γυ-
ναικών.

Σήµερα, πράγµατι, υπάρχει ένταση της βίας, όχι µόνο κατά των
γυναικών, αλλά και των παιδιών. Είναι αποτέλεσµα της έξαρσης
της κοινωνικής βίας, της αύξησης του βαθµού εκµετάλλευσης
των εργαζοµένων. Εδώ και ορισµένες δεκαετίες και οι νέοι
άντρες και τα παιδιά υπόκεινται και από εργοδότες - εργολάβους
σε βία σεξουαλική και παρενόχληση. ∆εν είναι µόνο το γυναικείο
σώµα, αλλά και το αντρικό, αντικείµενο εργασιακής και σεξουα-
λικής βίας.

Όλα τα µέτρα που προτείνονται στη σχετική Έκθεση είναι
µέτρα διαχείρισης του προβλήµατος και όχι λύσης. Για παρά-
δειγµα, όσα αναφέρονται στο κεφάλαιο για την εργασία και τις
εργασιακές σχέσεις, για την ισότιµη πρόσβαση ανδρών και γυ-
ναικών στην απασχόληση.

Είναι κοινό µυστικό ότι στις «ελαστικές» εργασιακές σχέσεις
απασχολούνται κύρια γυναίκες και νεολαία.

Η καπιταλιστική οικονοµική κρίση χτυπάει τα εργασιακά δικαι-
ώµατα όλων των εργαζοµένων γυναικών και ανδρών, αλλά οι γυ-
ναίκες βιώνουν µε δραµατικό τρόπο τις συνέπειές της, λόγω των
µεγάλων ποσοστών ανεργίας τους.

Η πρόταση που σηµειώνεται στην Έκθεση για «σωστή εκπαί-
δευση των εργοδοτών, για να καταλάβουν ότι ο σεβασµός των δι-
καιωµάτων του εργαζοµένου δηµιουργεί ένα καλύτερο
εργασιακό περιβάλλον, που συµβάλλει στην καλύτερη απόδοση
των υπαλλήλων», συµπυκνώνει τη φιλοσοφία της Κυβέρνησης,
που τα εργασιακά δικαιώµατα τα συσχετίζει µόνο µε το πόσο
κερδοφόρος γίνεται ο εργαζόµενος. ∆ηλαδή όλα για τα συµφέ-
ροντα του Κεφαλαίου.

Όσο για τις υποστηρικτικές δοµές, που αναφέρονται ξεκά-
θαρα, ενθαρρύνονται και χρηµατοδοτούνται οι ΜΚΟ, για να δια-
χειρίζονται προσωρινά κάποιες οξυµένες καταστάσεις, που
ενισχύονται από την αντιλαϊκή πολιτική και την έλλειψη κρατικής
στήριξης στην οικογένεια.

Το Κ.Κ.Ε. δεν µπορεί να στηρίξει αυτά τα µέτρα.
Εµείς διατυπώνουµε τις εξής θέσεις και προτάσεις:
H οικονοµική ανεξαρτησία κάθε γυναίκας, που σηµαίνει µόνιµη

και σταθερή δουλειά, µε αξιοπρεπή µισθό ή µεροκάµατο, αλλά
και κρατική προστασία της µητρότητας, µε άδειες, επιδόµατα
υποδοµές και υπηρεσίες, είναι ουσιαστικοί παράγοντες, για να
έχει τη δυνατότητα να αντισταθεί και να αποκρούσει τη βία που
υφίσταται, για να µπορέσει να καταγγείλει και να απεµπλακεί
ακόµα και από την ενδοοικογενειακή βία.

Να µπει φραγµός στην ασυδοσία των ΜΜΕ, που προβάλλουν
τη βία και την εκπόρνευση των γυναικών, σε όλες τις ζώνες των
προγραµµάτων τους.

Να υπάρχουν προγράµµατα και υποδοµές από κρατικούς φο-
ρείς υποστήριξης των κακοποιηµένων γυναικών. Λειτουργία κρα-
τικών συµβουλευτικών κέντρων, στελεχωµένων µε ειδικευµένο
επιστηµονικό προσωπικό και όχι µέσω ΜΚΟ.

Κατάργηση του νόµου που κατοχυρώνει την πορνεία ως επάγ-
γελµα.

Κέντρα φροντίδας - προστασίας των γυναικών που έχουν
εµπλακεί στην πορνεία.

Εκστρατεία, σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης, για την κα-
ταπολέµηση της άγνοιας, των προκαταλήψεων και της φυλετι-
κής ανισότητας.

Βέβαια, οι ίδιες οι γυναίκες χρειάζεται να συνειδητοποιήσουν
την κατάσταση και τις αιτίες δηµιουργίας της. Να οργανωθούν
και να παλέψουν µέσα από το λαϊκό κίνηµα, για την ικανοποίηση
όλων των σύγχρονων αναγκών τους.

Να µην έχουν αυταπάτες ότι το πρόβληµα θα λυθεί µε µέτρα
διαχειριστικού τύπου.

Τα όποια θετικά νοµοθετικά µέτρα, που µπορεί να αποσπά-
σουν οι γυναίκες, κάτω από την πίεση της λαϊκής πάλης, θα είναι
αναποτελεσµατικά να αντιµετωπίσουν επί της ουσίας το πρό-
βληµα, αν δεν συνδεθεί µε την πάλη για την κατάργηση της εκ-
µετάλλευσης ανθρώπου από άνθρωπο.

Είναι ανάγκη, συνολικά, ο λαός να δηµιουργήσει τις προϋπο-
θέσεις, µέσα από την πλατεία λαϊκή συµµαχία, να πάρει στα χέρια
του την εξουσία, δηλαδή να µπορεί να διαχειρίζεται ο ίδιος τον
πλούτο που παράγει, ώστε να µπορεί να καλύπτει τις σύγχρονες
ανάγκες του και να επιβάλει την κοινωνική ισότητα, το δικό του
δίκαιο και τη δική του ηθική.

ΙΙ. ΝΕΑΝΙΚΗ ΠΑΡΑΒΑΤΙΚΟΤΗΤΑ
Η θέση του Κόµµατός µας, επιγραµµατικά, είναι ότι η αντιµε-

τώπιση της ανήλικης παραβατικότητας, η οποία δεν ταυτίζεται,
φυσικά, µε αυτήν που χαρακτηρίζει ως τέτοια το αστικό σύστηµα
(π.χ. οι καταλήψεις των σχολείων είναι ένα µέσο συλλογικής αγω-
νιστικής διεκδίκησης των µαθητών, ενώ για το αστικό σύστηµα
και τις κυβερνήσεις του είναι έγκληµα και µάλιστα «ιδιώνυµο»,
για το οποίο έχει θεσπιστεί και εξακολουθεί να βρίσκεται σε ισχύ
η απαράδεκτη Πράξη Νοµοθετικού Περιεχοµένου του 1999, µε
βάση την οποία εξακολουθούν να στήνονται «µαθητοδικεία» και
πρέπει, επιτέλους, να καταργηθεί), είναι ένα σύνθετο ζήτηµα.

Είναι, επίσης, σαφές ότι όλη η φιλολογία για τους «παραβατι-
κούς έφηβους» είναι καθαρό ότι επιχειρεί να µεγεθύνει, να διο-
γκώσει τέτοια φαινόµενα συµπεριφοράς νέων ανθρώπων, πέρα
από τις πραγµατικές τους διαστάσεις, προκειµένου να δηµιουρ-
γήσει το άλλοθι της καταστολής. Είναι χαρακτηριστικό ότι, κάτω
από τους πηχυαίους τίτλους περί «νεανικής εγκληµατικότητας»
και «παραβατικότητας», συσκοτίζεται, πολλές φορές, η αλήθεια,
δηµιουργώντας κλίµα εντυπωσιασµού. Έτσι, είναι χαρακτηρι-
στικό ότι, στις αντίστοιχες έρευνες, το 66,6% των καταδικαστικών
αποφάσεων του ∆ικαστηρίου Ανηλίκων Αθηνών, κατά το διά-
στηµα 2004-2005, αφορά παραβάσεις του Κώδικα Οδικής Κυ-
κλοφορίας, ενώ το 10% την παράβαση του νόµου περί
µετανάστευσης, δηλαδή αφορά νέους µετανάστες, που ήρθαν
«λαθραία» στη χώρα µας κ.λπ..

Η νεανική εγκληµατικότητα έχει βαθιά κοινωνικές - ταξικές αι-
τίες, που εκδηλώνονται, πρώτ’ απ’ όλα, µε τη συνεχή χειροτέ-
ρευση – ιδιαίτερα, µάλιστα, σήµερα, που έχει εξαπολυθεί µια
άνευ προηγουµένου αντιλαϊκή επίθεση από την Κυβέρνηση, την
ΕΕ / ∆ΝΤ, συνολικά τις δυνάµεις του Κεφαλαίου – των όρων ζωής
του λαού και της νεολαίας: αύξηση της ανεργίας και της οικο-
νοµικής ανέχειας, διάλυση ή αποδιοργάνωση οικογενειών, αδιέ-
ξοδα όσον αφορά την επαγγελµατική αποκατάσταση και την
κοινωνική ένταξη των νέων κ.ά.. Χαρακτηριστικό και ιδιαίτερα
ανησυχητικό γεγονός είναι η εγκατάλειψη του σχολείου από όλο
και µεγαλύτερα τµήµατα µαθητών λαϊκών οικογενειών, ακόµα και
η πλήρης απουσία από την εκπαίδευση µεγάλου αριθµού παι-
διών µεταναστών, τσιγγάνων κ.λπ., που αφήνονται, κυριολεκτικά,
από το Κράτος, στο έλεος της τύχης τους, ως αποκορύφωση του
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ταξικού διαχωρισµού και των ανισοτήτων, που ξεκινάνε από το
νηπιαγωγείο ακόµα. Και η κυβέρνηση, αντί να πάρει µέτρα στην
κατεύθυνση της εξασφάλισης µιας 12χρονης, δωρεάν, δηµόσιας,
υψηλού επιπέδου εκπαίδευσης, από όλα τα παιδιά, θεσµοθετεί τη
γενίκευση του αίσχους της ανήλικης εργασίας (δηλαδή φτηνό
εργατικό δυναµικό για τις επιχειρήσεις, µε το πρόσχηµα της µα-
θητείας)!

Η εγκληµατικότητα – πολύ περισσότερο η εγκληµατικότητα σε
νεαρή ηλικία – σχετίζεται άµεσα µε τη συνεχή σήψη του καπιτα-
λιστικού συστήµατος, τις αξίες και τα αντιδραστικά πρότυπα που
καλλιεργεί: ατοµισµός, ανταγωνισµός, πλουτισµός µε κάθε µέσο,
ως απόδειξη ικανοτήτων κ.α.. ∆εν πρέπει να υποτιµηθεί και η
προβαλλόµενη εγκληµατικότητα, κυρίως µέσα από την Τηλεό-
ραση (ταινίες, ειδήσεις κ.λπ.), για χάρη του κέρδους µέσω της τη-
λεθέασης, η οποία λειτουργεί καταστροφικά στις παιδικές και
νεανικές συνειδήσεις (πολλοί ανήλικοι έχουν οµολογήσει ότι διέ-
πραξαν ένα έγκληµα που είδαν στην τηλεόραση!).

Στις σηµερινές συνθήκες, τόσο η αποξένωση, όσο και ο αντα-
γωνισµός, εµφανίζονται µε πιο οξυµένη µορφή, σε σχέση µε όλη
την ιστορική πορεία του καπιταλιστικού συστήµατος. Η συσσώ-
ρευση σηµαντικών δυνατοτήτων και προϋποθέσεων, για την αντι-
µετώπιση κοινωνικών προβληµάτων, για τη σηµαντική βελτίωση
της ζωής του ανθρώπου, έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε την ολο-
ένα και µεγαλύτερη συγκέντρωση της παραγωγής και του πλού-
του, που παράγεται σε λιγότερα χέρια, βάζοντας αντικειµενικά
εµπόδια στη µετατροπή αυτής της δυνατότητας σε πραγµατικό-
τητα. Αυτή η αντίθεση διαπερνά, αντικειµενικά, όλες τις κοινωνι-
κές σχέσεις και τον τρόπο µε τον οποίο αυτές επιδρούν στη
διαµόρφωση της συνείδησης και της προσωπικότητας. Σε αυτά
τα πλαίσια, αναπτύσσεται ακόµα περισσότερο η ανταγωνιστική
αντίληψη, ο ατοµισµός, η θεώρηση της ζωής ως ζούγκλας.

Είναι χαρακτηριστικά τα στοιχεία αστικών ερευνών, που ανα-
δεικνύουν την επίδραση της όξυνσης των ταξικών αντιθέσεων
στην προσωπικότητα του νέου ανθρώπου. Έτσι, σύµφωνα µε
έρευνα του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, που δηµοσίευσε η εφηµε-
ρίδα «ΤΟ ΒΗΜΑ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ», οι νέοι θεωρούν οξυµµένα προ-
βλήµατα: το άγχος κατά 82,3%, την ανεργία κατά 77,2%, την
έλλειψη φίλων κατά 70,2%, τα λίγα χρήµατα κατά 55,8%. Στις
Η.Π.Α., οι οποίες κατέχουν µια από τις πρώτες θέσεις στην
εγκληµατικότητα και ιδιαίτερα στη νεανική εγκληµατικότητα,
στον κόσµο, προφανώς το γεγονός αυτό συνδέεται και µε την
όξυνση των κοινωνικών αντιθέσεων, στη µεγαλύτερη ιµπεριαλι-
στική δύναµη στον κόσµο, όπου το 21,9% των παιδιών βρίσκο-
νται κάτω από το όριο της φτώχειας και το κοινωνικό περιθώριο.

Εποµένως, αντιµετώπιση της ανήλικης παραβατικότητας δεν
νοείται χωρίς την αντιµετώπιση των κοινωνικών αιτιών της (όπως
άλλωστε και της εγκληµατικότητας των ενηλίκων), χωρίς µέτρα
πρόληψης, που, όµως, η λήψη τους έρχεται σε σύγκρουση µε το
ισχύον κοινωνικο-οικονοµικό σύστηµα της εκµετάλλευσης. Απαι-
τούνται, για το σκοπό αυτό, κοινωνικά µέτρα, στα πλαίσια µιας
άλλης φιλολαϊκής - αντεγκληµατικής πολιτικής, που θα στηρίζουν
και θα ενισχύουν τη ζωή της λαϊκής οικογένειας, αναβάθµιση του
δηµόσιου σχολείου και φροντίδα για την ολοκλήρωσή του, από
όλους τους µαθητές, διαπαιδαγώγηση και βοήθεια στα παιδιά
και τους εφήβους, για τη διαµόρφωση ολοκληρωµένων αγωνι-
στικών προσωπικοτήτων, µε κριτική σκέψη και ανώτερες αξίες
ζωής.

Σε ό,τι αφορά την ποινική αντιµετώπιση των ανηλίκων, δεν µπο-
ρεί να είναι κριτήριο η χωρητικότητα των φυλακών. Ο «παραβα-
τικός» ανήλικος είναι συγχρόνως θύτης και θύµα. Η φυλάκιση και
ο εγκλεισµός ανηλίκων θα πρέπει να επιβάλλονται κατ’ εξαίρεση.
Ο κανόνας πρέπει να είναι η λήψη µέτρων προνοιακού χαρα-
κτήρα, σε δοµές κατάλληλες για την επανένταξη των ανηλίκων,
που θα είναι στελεχωµένες µε το απαραίτητο εξειδικευµένο επι-
στηµονικό προσωπικό, κάτω από την αποκλειστική ευθύνη του
Κράτους, που θα διαθέσει και τα ανάλογα κονδύλια, χωρίς καµία
συµµετοχή των κάθε λογής ιδιωτών-κερδοσκόπων. Αυτή η θέση
αρχής για το ΚΚΕ ισχύει ακόµη περισσότερο για τους ανήλικους
χρήστες ναρκωτικών, που η σύλληψή τους θα πρέπει να λει-
τουργεί ως ευκαιρία για την απεξάρτησή τους και όχι ως τιµωρία,
ακόµη κι αν συντρέχει µε την τέλεση άλλων αδικηµάτων, που

οφείλονται στη χρήση και την εξάρτηση.
Τέλος, θα πρέπει να σταµατήσει το αίσχος να κρατούνται στις

φυλακές, αλλά και σε αστυνοµικά τµήµατα και κέντρα κράτησης,
ανήλικοι πρόσφυγες και µετανάστες µε διοικητική ποινή κράτη-
σης, δηλαδή µόνο και µόνο για να απελαθούν και που δεν έχουν
διαπράξει κανένα απολύτως έγκληµα, εκτός από την επιθυµία
τους να ξεφύγουν από τον πόλεµο και τη λιµοκτονία, που επέ-
βαλε ο ιµπεριαλισµός στις πατρίδες τους. Είναι αποκαλυπτικό το
Υπόµνηµα που συνέταξε η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Ισότητας, Νε-
ολαίας και ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου της Βουλής, που επισκέ-
φθηκε, πριν 3 περίπου µήνες, τη φυλακή αυτή.

Επίσης, πρέπει άµεσα να σταµατήσει η συγκατοίκηση ανηλί-
κων κρατουµένων µε νεαρούς ενήλικους φυλακισµένους. Οι φυ-
λακές ανηλίκων θα πρέπει να στελεχωθούν µε το κατάλληλο
επιστηµονικό και ιατρικό προσωπικό, ενώ ιδιαίτερη έµφαση πρέ-
πει να δοθεί στην ενθάρρυνση και δηµιουργία κινήτρων για τη
συνέχιση ή έναρξη παρακολούθησης της σχολικής εκπαίδευσης
(γενικής και επαγγελµατικής), για τη συνέχιση των σπουδών τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης και γενικότερα για τη λειτουργία προ-
γραµµάτων δηµιουργικής απασχόλησης, εκγύµνασης και
ψυχαγωγίας, µέσα στις φυλακές.

Αξίζει να θυµίσουµε, σχετικά, για τη δυνατότητα άσκησης µιας
τέτοιας πολιτικής, την τιτάνια προσπάθεια που κατέβαλε το
νεαρό σοβιετικό κράτος, έναν αιώνα περίπου πριν, χάρη στην
οποία, µε κοινωνικά αναµορφωτικά µέτρα, αντιµετωπίστηκε µε
επιτυχία το εκρηκτικό πρόβληµα των εγκαταλελειµµένων παι-
διών, που δηµιούργησε ο Α’ Παγκόσµιος Πόλεµος και η στρα-
τιωτική επέµβαση 14 καπιταλιστικών κρατών ενάντια στην
επανάσταση. Τα παιδιά αυτά έφταναν τα 7.500.000 περίπου.
Πολλά από αυτά κατέληγαν σε συµµορίες, έκλεβαν και τουλάχι-
στον το 10% από αυτά έκανε και χρήση ναρκωτικών ουσιών. Επί-
σης, αξίζει να σηµειώσουµε ότι το πρώτο σοσιαλιστικό κράτος
των Σοβιέτ καθιέρωσε το ποινικά ανεύθυνο των ανηλίκων µέχρι
την ηλικία των 17 ετών, εν έτει 1919!

Οι Εισηγήσεις έγιναν δεκτές, κατά πλειοψηφία και συναπαρτί-
ζουν την Έκθεση της Επιτροπής, η οποία υποβάλλεται προς την
Ολοµέλεια της Βουλής.

Αθήνα, 16 Ιουλίου 2010

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ
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ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ ΙΓ’ – ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
ΥΠΟΕΠΙΤΡΟΠΗ ΓΙΑ ΤΑ ΘΕΜΑΤΑ

ΤΩΝ ΑΤΟΜΩΝ ΜΕ ΑΝΑΠΗΡΙΑ
Της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Ισότητας, Νεολαίας

και ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΥΠΟΕΠΙΤΡΟΠΗΣ
ΓΙΑ ΤΑ ΘΕΜΑΤΑ ΤΩΝ ΑΤΟΜΩΝ ΜΕ ΑΝΑΠΗΡΙΑ

ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΕΙ∆ΙΚΗ ΜΟΝΙΜΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΙΣΟΤΗΤΑΣ,
ΝΕΟΛΑΙΑΣ

ΚΑΙ ∆ΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΑΝΘΡΩΠΟΥ

Α. Εισαγωγή – Αντικείµενο εργασιών Υποεπιτροπής

Η Υποεπιτροπή για τα θέµατα των Ατόµων µε Αναπηρία, της Ει-
δικής Μόνιµης Επιτροπής Ισότητας, Νεολαίας και ∆ικαιωµάτων
του Ανθρώπου, ιδρύθηκε, ως θεσµός, µε την τροποποίηση του
άρθρου 43 Α’ του Κανονισµού της Βουλής, που επικυρώθηκε, µε
απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής, κατά τη συνεδρίαση της
25ης Ιουνίου 2008 (ΦΕΚ 126 Α’ / 2.7.2008).

Στην Υποεπιτροπή µετέχει ένας Βουλευτής από κάθε Κοινο-
βουλευτική Οµάδα της Αντιπολίτευσης, χωρίς να θίγεται η από-
λυτη πλειοψηφία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας που διαθέτει την
απόλυτη πλειοψηφία στη Βουλή.

Αντικείµενο της Υποεπιτροπής αυτής είναι η καταγραφή και η
µελέτη των προβληµάτων, που αντιµετωπίζουν τα άτοµα µε ανα-
πηρία, η κατοχύρωση ίσων ευκαιριών πρόσβασης στα αγαθά της
κοινωνίας, της οικονοµίας, του πολιτισµού και της ζωής και η
υποβολή προτάσεων για τη συµπλήρωση και βελτίωση του ισχύο-
ντος θεσµικού πλαισίου.

Οι προτάσεις της Υποεπιτροπής υποβάλλονται στην Επιτροπή
και διαβιβάζονται από τον Πρόεδρο της Βουλής στη ∆ιαρκή Επι-
τροπή Κοινωνικών Υποθέσεων και στους αρµόδιους Υπουργούς.

Κατά την Α’ Τακτική Σύνοδο της ΙΓ’ Περιόδου, η Υποεπιτροπή
για τα Θέµατα των Ατόµων µε Αναπηρία συνεστήθη, µε την υπ’
αριθµ. 1422/10118, από 24 Νοεµβρίου 2009, απόφαση του Προ-
έδρου της Βουλής.

Η Υποεπιτροπή συγκροτήθηκε από εννέα (9) µέλη της Ειδικής
Μόνιµης Επιτροπής Ισότητας, Νεολαίας και ∆ικαιωµάτων του Αν-
θρώπου. Μέλη της Υποεπιτροπής ορίσθηκαν οι Βουλευτές κ.κ:
Παναγιώτης Αντωνακόπουλος, Σάββας Εµινίδης, Βασίλειος Οι-
κονόµου, Ελένη Τσιαούση, Βασιλική Τσόνογλου - Βυλλιώτη,
Έλενα Ράπτη, Ιωάννης Γκιόκας, Ουρανία Παπανδρέου - Παπα-
δάκη και Ηρώ ∆ιώτη. Ο Βουλευτής, κ. Βασίλειος Οικονόµου, που
µετείχε στην αρχική σύνθεση της Υποεπιτροπής, αντικαταστά-
θηκε από το Βουλευτή, κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή, σύµφωνα µε
την υπ’ αριθµ.8348/5599, από 9 Ιουνίου 2010, απόφαση του Προ-
έδρου της Βουλής.

Η Υποεπιτροπή πραγµατοποίησε 6 συνεδριάσεις, συνολικής
διάρκειας 13 ωρών, περίπου, κατά τις οποίες εκλήθησαν σε
ακρόαση, προς ενηµέρωση των µελών της, Υπουργοί, Γενικοί
Γραµµατείς Υπουργείων, δηµόσιοι λειτουργοί και εκπρόσωποι
Φορέων και Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων, όπως εµφαίνεται
στο αντίστοιχο Κεφάλαιο της Έκθεσης.

ΙΙ. ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΕΙΣ ΤΗΣ ΥΠΟΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟΣΩΠΑ ΠΟΥ
ΚΛΗΘΗΚΑΝ ΣΕ ΑΚΡΟΑΣΗ

1. Συνεδρίαση της 1ης ∆εκεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συζήτηση σε αναφορά µε την «Παγκόσµια Ηµέρα των Ατόµων

µε Αναπηρία».
Την Υποεπιτροπή ενηµέρωσαν η Υφυπουργός Υγείας και Κοι-

νωνικής Αλληλεγγύης, κυρία Φωτεινή Γεννηµατά και από την

Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία (ΕΣΑµεΑ) οι κ.κ. Ιω-
άννης Βαρδακαστάνης, Πρόεδρος, Θωµάς Κλεισιώτης, Α’ Αντι-
πρόεδρος, Γρηγόριος Λεοντόπουλος, Β’ Αντιπρόεδρος, Κώστας
Γαργάλης, Ταµίας, Χρήστος Καραγκιόζης και Σωκράτης Μαυρο-
κορίδης, µέλη του Γενικού Συµβουλίου.

2. Συνεδρίαση της 12ης Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
α) Προγραµµατισµός του έργου της Υποεπιτροπής.
β) “Στέγη Υποστηριζόµενης ∆ιαβίωσης”.
Την Υποεπιτροπή ενηµέρωσαν οι κ.κ.: Σίµος ∆ανιηλίδης, Πρό-

εδρος της Επιτροπής Κοινωνικής Πολιτικής, Απασχόλησης και
Αλληλεγγύης της Κεντρικής Ένωσης ∆ήµων και Κοινοτήτων Ελ-
λάδας (ΚΕ∆ΚΕ) - ∆ήµαρχος Συκεών Θεσσαλονίκης, Παύλος Θε-
οδωράκης, Επιστηµονικός Σύµβουλος και Πρόεδρος του
Οργανισµού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης του ∆ήµου Αθη-
ναίων, Μαρίνα Οικονόµου, Επίκουρη Καθηγήτρια Ψυχιατρικής
του Εθνικού Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών - Επιστη-
µονικά Υπεύθυνη του Προγράµµατος “Αντί - Στίγµα” του Ερευ-
νητικού Πανεπιστηµιακού Ινστιτούτου Ψυχικής Υγιεινής
(Ε.Π.Ι.Ψ.Υ.) και Μαρία Τουρκοχωρίτη, Πρόεδρος του Συλλόγου
Γονέων, Κηδεµόνων και Φίλων Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες “Το
Εργαστήρι”.

3. Συνεδρίαση της 10ης Φεβρουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Βελτίωση των όρων πρόσβασης των ατόµων µε αναπηρία

στις δηµόσιες υπηρεσίες, στην ηλεκτρονική διακυβέρνηση και
στην πληροφόρηση.

Την Υποεπιτροπή ενηµέρωσαν οι κ.κ.: Γεώργιος Κοτρωνιάς,
Πρόεδρος της Επιτροπής Περιβάλλοντος και Αειφόρου
Ανάπτυξης και µέλος του ∆.Σ. της Κεντρικής Ένωσης ∆ήµων και
Κοινοτήτων Ελλάδας (ΚΕ∆ΚΕ) - ∆ήµαρχος Λαµιέων, Ιωάννης
Βαρδακαστάνης, Πρόεδρος της Εθνικής Συνοµοσπονδίας
Ατόµων µε Αναπηρία (ΕΣΑµεΑ), Βασιλική Λάσπη, Α’
Αντιπρόεδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Σωµατείων Γονέων
και Κηδεµόνων Ατόµων µε Αναπηρία (Π.Ο.Σ.Γ.Κ.ΑµεΑ), Μάριος
Κυπριωτάκης, Εκπρόσωπος της Κίνησης για τα ∆ικαιώµατα των
Κοινωνικά Παραµεληµένων Ατόµων και Νίκος Βουλγαρόπουλος,
Εκπρόσωπος της Μη Κερδοσκοπικής Υποστηρικτικής Εταιρείας
«Αναπηρία Τώρα».

4. Συνεδρίαση της 3ης Μαρτίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Υγειονοµικές Επιτροπές Πιστοποίησης και Αξιολόγησης της

Αναπηρίας.
Την Υποεπιτροπή ενηµέρωσαν οι κ.κ.: Γεώργιος Κατριβάνος,

Γενικός Γραµµατέας Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Ιωάννης Βαρδακαστάνης και Γρηγόριος Λεοντόπουλος,
Πρόεδρος και Β’Αντιπρόεδρος της Εθνικής Συνοµοσπονδίας
Ατόµων µε Αναπηρία (ΕΣΑµεΑ), αντίστοιχα, Ιωάννης Σακέλλης,
Βοηθός Συνήγορος του Πολίτη (Κύκλος Κοινωνικής Προστασίας)
και Συνήγορος για την Υγεία και την Κοινωνική Αλληλεγγύη.

5. Συνεδρίαση της 20ης Απριλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Προγράµµατα ενίσχυσης της επιχειρηµατικότητας ΑµεΑ,

προγράµµατα κινήτρων για πρόσληψη ΑµεΑ, προγράµµατα
απόκτησης δεξιοτήτων των ΑµεΑ, ώστε να διεκδικούν ισότιµα
θέσεις εργασίας.

Την Υποεπιτροπή ενηµέρωσαν οι κ.κ. Ροβέρτος Σπυρόπουλος,
Γενικός Γραµµατέας Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Ευθύµιος Μπάκας, Γενικός Γραµµατέας ∆ια Βίου
Μάθησης του Υπουργείου Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, Θωµάς Κλεισιώτης, Α’ Αντιπρόεδρος της
Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία (ΕΣΑµεΑ), Αγάπη
∆ηµοπούλου, Αντιπρόεδρος της Οµοσπονδίας Κωφών Ελλάδος
και Ηλίας Μαργιόλας, Αντιπρόεδρος της Εθνικής Οµοσπονδίας
Τυφλών.
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6. Συνεδρίαση της 6ης Ιουλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συζήτηση σχετικά µε τη σύνταξη της Έκθεσης της

Υποεπιτροπής.

III. ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ

Α. ΕΙΣΗΓΗΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΕΥΤΟΥ ΕΛΕΝΗΣ ΤΣΙΑΟΥΣΗ

Εισαγωγή

Η Υποεπιτροπή για τα Θέµατα των Ατόµων µε Αναπηρία έχει
την ευθύνη να διαµορφώσει τα κείµενα και τις εισηγήσεις από
την πλευρά της Ελληνικής Βουλής για τα θέµατα που αφορούν
τα άτοµα µε αναπηρία. Το Αναπηρικό Κίνηµα της χώρας προ-
σβλέπει στο σύνολο των µελών του Κοινοβουλίου, ιδιαίτερα,
όµως, σε αυτήν την Επιτροπή, για να διαδραµατίσει µέσα στο
Κοινοβούλιο έναν ρόλο προωθητικής δύναµης των πολιτικών,
που αφορούν στα άτοµα µε αναπηρία και τις οικογένειές τους.

Οι συνεδριάσεις της Υποεπιτροπής είχαν ως θέµατα ηµερή-
σιας διάταξης:

1. «Παγκόσµια Ηµέρα των Ατόµων µε Αναπηρία» - Απολογι-
σµός για τη χώρα µας και µελλοντικές δράσεις.

2. «Στέγη Υποστηριζόµενης ∆ιαβίωσης» και ο ρόλος, που κα-
λείται να αναλάβει η Τοπική Αυτοδιοίκηση στο πλαίσιο της νέας
διοικητικής µεταρρύθµισης «Καλλικράτης».

3. Βελτίωση των όρων πρόσβασης των ατόµων µε αναπηρία
στις δηµόσιες υπηρεσίες, στην ηλεκτρονική διακυβέρνηση και
στην πληροφόρηση.

4. Προγράµµατα ενίσχυσης της επιχειρηµατικότητας ΑµεΑ,
προγράµµατα κινήτρων για πρόσληψη ΑµεΑ, προγράµµατα από-
κτησης δεξιοτήτων των ΑµεΑ, ώστε να διεκδικούν ισότιµα θέσεις
εργασίας.

Η σηµερινή δύσκολη και κρίσιµη εποχή εγκυµονεί εξαιρετικούς
κινδύνους για τις κοινωνικά ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού, µε
βαθιά διαρθρωτική, κοινωνική και οικονοµική περιθωριοποίηση.
Απαιτείται από όλους τους θεσµούς, την Κυβέρνηση και τα πο-
λιτικά κόµµατα να επαναπροσεγγίσουν και να επαναπροσδιορί-
σουν την πολιτική της πρωτοβουλίας, τη νοµοθεσία και τα µέτρα
που αφορούν στα άτοµα µε αναπηρία.

Αναµφίβολα, σε µια περίοδο οικονοµικής και κοινωνικής κρί-
σης, αυτοί που πλήττονται, σε µεγαλύτερο βαθµό, από τις αρ-
νητικές επιπτώσεις της, είναι οι ευπαθείς κοινωνικές οµάδες και
ειδικότερα τα άτοµα µε αναπηρία.

Ι. «Παγκόσµια Ηµέρα των Ατόµων µε Αναπηρία» - Απολογι-
σµός για τη χώρα µας και µελλοντικές δράσεις.

Η χώρα µας δέχεται, ως επίσηµο στατιστικό στοιχείο για τον
αριθµό των ατόµων µε αναπηρία, το 9,3%. Το ίδιο κάνει και η
Ισπανία και είναι το χαµηλότερο ποσοστό που δέχονται τα κράτη
- µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Υπάρχουν και άλλες χώρες που
δέχονται το ποσοστό 15%. Μέσος, όµως, όρος, που δέχεται η
Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία, είναι το 12%. Το ζήτηµα των
στατιστικών στοιχείων για την αναπηρία στην Ελλάδα χαρακτη-
ρίζεται από παντελή έλλειψη αυτών των στοιχείων και είναι µια
χρυσή ευκαιρία, µε την αναβάθµιση της Στατιστικής Υπηρεσίας,
να υπάρξει και η δηµιουργία ειδικού τµήµατος στατιστικών για
την αναπηρία στη Στατιστική Υπηρεσία Ελλάδος, καθώς επίσης
και σε κάθε Υπουργείο να αναπτυχθούν οι συγκεκριµένοι δείκτες,
ώστε να εξασφαλίζεται η απαιτούµενη αξιοπιστία και επάρκεια
των στοιχείων.

Το πρώτο βασικό σηµείο που αναδείχθηκε ήταν η δηµιουργία
κράτους πρόνοιας, που θα αντιµετωπίζει αδικίες, που θα θερα-
πεύει ανισότητες και, πριν απ’ όλα, θα προνοεί και θα προλαβαί-
νει, ώστε να µην επαναληφθούν ξανά στο µέλλον. Αν το
ανθρώπινο πρόσωπο της κοινωνίας δοκιµάζεται καθηµερινά, σε
περιόδους κρίσης, ιδιαίτερα, απαιτείται περισσότερη έµφαση,
περισσότερη προσπάθεια, από τη µεριά της οργανωµένης Πολι-
τείας και έµπρακτα.

Το δεύτερο σηµείο είναι ότι πέρα από την πολιτική βούληση,

που είναι ξεκάθαρη, θα πρέπει να αλλάξουµε στη χώρα µας
στάση ζωής, θα πρέπει να αλλάξουν νοοτροπίες. Πέρα, λοιπόν,
από τους πόρους που απαιτούνται για την άσκηση της κοινωνι-
κής πολιτικής, υπάρχουν πράγµατα που κοστίζουν ελάχιστα,
όπως, πριν απ’ όλα, ο σεβασµός απέναντι στους συµπολίτες µας
και στις οικογένειές τους, στους συµπολίτες µας που έχουν ανα-
πηρίες και αντιµετωπίζουν προβλήµατα, για παράδειγµα το θέµα
της προσβασιµότητας.

Το τρίτο σηµείο είναι ότι για την επίτευξη των στόχων αναγκαία
είναι η εφαρµογή των νόµων. Υπάρχει νοµοθεσία στην Ελλάδα.
Υπάρχει Συνταγµατική Αναθεώρηση του 2001. Η Πολιτεία ανέ-
λαβε, µέσα από αυτή τη Συνταγµατική Αναθεώρηση, την υπο-
χρέωση για τη λήψη των αναγκαίων µέτρων, που θα
εξασφαλίσουν στα άτοµα µε αναπηρία αυτονοµία, επαγγελµα-
τική ένταξη, συµµετοχή στην οικονοµική, κοινωνική και πολιτική
ζωή. Όµως, δυστυχώς, στην πράξη, αυτό δεν εφαρµόζεται. Άρα,
υποχρέωση της Πολιτείας, της Κυβέρνησης και του Υπουργείου
είναι η παρακολούθηση, από κοινού µε το αναπηρικό κίνηµα, της
εφαρµογής των νόµων και των αποφάσεων του Ελληνικού Κοι-
νοβουλίου.

Το τέταρτο σηµείο είναι η παράλληλη και αλληλένδετη δράση
της Επιτροπής µαζί µε το αναπηρικό κίνηµα. Έχει ήδη ξεκινήσει
στο Υπουργείο η συνεργασία µε την Εθνική Συνοµοσπονδία Ατό-
µων µε Αναπηρία, διότι η συνεργασία µε τους εκπροσώπους του
Αναπηρικού Κινήµατος συµβάλλει στο να χαραχθούν και να ιε-
ραρχηθούν οι προτεραιότητες της κοινής δράσης τους.

Βασικός στόχος και προτεραιότητα είναι να αναπτυχθεί ένα δί-
κτυο κοινωνικής παρέµβασης, σε συνεργασία µε την Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση, για την επέκταση και του προγράµµατος «Βοήθεια
στο Σπίτι», για τη δηµιουργία Κέντρων Ηµερήσιας Φροντίδας και
Συµβουλευτικών Σταθµών.

Ένας δεύτερος στόχος είναι η αναβάθµιση των παρεχόµενων
υπηρεσιών υγείας προς τα άτοµα µε χρόνιες παθήσεις, όπως
είναι ο διαβήτης, η µεσογειακή αναιµία, οι νεφροπαθείς, µε την
ίδρυση νέων εξειδικευµένων µονάδων, αλλά και τον εκσυγχρονι-
σµό αυτών που ήδη υπάρχουν.

Ο τρίτος στόχος είναι να προωθηθεί η επικύρωση της ∆ιε-
θνούς Σύµβασης για τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία,
ενώ, παράλληλα, να ενισχυθεί η διατοµεακή συνεργασία, γιατί
τα ζητήµατα που αφορούν τα άτοµα µε αναπηρία δεν εξαντλού-
νται µόνο στις αρµοδιότητες του Υπουργείου Υγείας και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, αλλά διαχέονται σε ολόκληρο στον κοινωνικό
ιστό της χώρας.

Οι βασικότεροι άξονες πάνω στους οποίους θα πρέπει να επι-
κεντρώνεται η προσέγγιση του θέµατος των ατόµων µε αναπηρία
είναι οι εξής:

1. Θεσµική προσέγγιση του ζητήµατος.
2. Ένταξη της διάθεσης της αναπηρίας σε όλες τις πολιτικές.
3. Κοινωνική ένταξη.
4. Κοινωνική προστασία.
5. Εισοδηµατική ενίσχυση.
6. Ο ρόλος του αναπηρικού κινήµατος στην Ελλάδα, στην Ευ-

ρώπη και στον κόσµο.
Η ∆ιεθνής Σύµβαση, εφόσον επικυρωθεί, θα γίνει νόµος του

Κράτους, µέρος του εσωτερικού δικαίου και θα επιβάλει µια
βαθιά αλλαγή της νοµοθεσίας. Στο άρθρο 12 της Σύµβασης ανα-
φέρεται η ισότητα ενώπιον του νόµου και η ικανότητα δικαιο-
πραξίας. Έτσι, µε τη διαδικασία αυτή, αλλάζει ο Αστικός
Κώδικας, διότι καταργεί τις διατάξεις που αφορούν στη δικαστική
αντίληψη και στην επιτροπεία, δηλαδή στο άτοµο µε αναπηρία
να αφαιρούνται τα δικαιώµατα µε δικαστικές αποφάσεις και από
υποκείµενο να γίνεται αντικείµενο και να αποφασίζουν άλλοι για
αυτόν, χωρίς ποτέ να τον ρωτούν. Πρόκειται για µία αλλαγή, η
οποία είναι τεράστιας σηµασίας, από τη φύση της. Έχουν περά-
σει εννέα χρόνια, περίπου, από την Αναθεώρηση του Συντάγµα-
τος, τον Απρίλιο του 2001. Στο άρθρο 21, παρ. 6, υπάρχει ρητή
διάταξη του Συντάγµατος, για αυτό θα πρέπει να καταρτισθεί και
να ψηφισθεί εκτελεστικός νόµος.

Σχετικά µε τη νοµοθεσία για την προσβασιµότητα: Πρέπει να
παρέχεται φυσική προσβασιµότητα. ∆οµηµένο περιβάλλον, µε-
ταφορές, υποδοµές, επικοινωνίες, αγαθά, υπηρεσίες, λειτουρ-
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γίες κ.λπ. της κοινωνίας να έχουν προσβασιµότητα, να είναι φι-
λικές σε όλους.

Όµως, σε αυτήν την περίοδο που ζούµε, οι θεσµικές αλλαγές
θα πρέπει να έχουν µια συνάφεια και µε βαθιές αλλαγές στη ∆η-
µόσια ∆ιοίκηση και στην Αυτοδιοίκηση, καθώς και ένα κεντρικό
σηµείο συντονισµού αυτών των πολιτικών. Η ενσωµάτωση της
έννοιας της αναπηρίας, σε όλες τις πολιτικές, αποτελεί πολύ ση-
µαντικό ζήτηµα, για αυτό όλες οι πολιτικές, από τη σύλληψή
τους, θα πρέπει να περιλαµβάνουν την ολοκληρωµένη διάσταση
της αναπηρίας. Αυτό επιτυγχάνεται, µόνο εάν η αναπηρία εντα-
χθεί στο σύνολο των πολιτικών µέτρων νοµοθεσίας, προσδιορί-
ζοντας, ταυτόχρονα, έναν κεντρικό συντονισµό, τόσο σε επίπεδο
πολιτικό στην Κυβέρνηση ,όσο και σε επίπεδο ∆ηµόσιας ∆ιοίκη-
σης.

Επιπλέον, η κοινωνική ένταξη για τα άτοµα µε αναπηρία είναι
το µισό της εξίσωσης. ∆ηλαδή, από τη µια πλευρά, απαιτείται η
ένταξη, από την άλλη µεριά, η ίση µεταχείριση, ώστε να υπάρχει,
ουσιαστικά, η πλήρης συµµετοχή στη ζωή, όποιας µορφής και
εάν είναι αυτή. Κοινωνική ένταξη σηµαίνει εργασία. Κοινωνική
ένταξη σηµαίνει παιδεία, πολιτισµός, αλλά και οποιαδήποτε αν-
θρώπινη δραστηριότητα να είναι ανοιχτή στο άτοµο µε αναπη-
ρία.

∆υστυχώς, οι πολιτικές που ακολουθεί η χώρα σήµερα και η
νοµοθεσία της δεν συνάδουν µε τη σύγχρονη αντίληψη για την
αναπηρία, µε το ίδιο το Σύνταγµά µας και µε τη ∆ιεθνή Σύµβαση.
Ούτε, ακόµα, µε τις υποχρεώσεις της χώρας απέναντι στη νοµο-
θεσία της Ε.Ε., στις Οδηγίες. Παράδειγµα το ΕΣΠΑ. Υπάρχουν
σοβαρές επιφυλάξεις αν εφαρµόζεται ορθά στην Ελλάδα το
άρθρο 16 του Γενικού Κανονισµού, που επιτάσσει την προσβα-
σιµότητα όλων των χρηµατοδοτούµενων έργων. Εάν γίνει µια
έρευνα από τους φορείς που χρηµατοδοτούν αντίστοιχες δρά-
σεις, θα διαπιστωθεί ότι, πρακτικά, σε πολύ λίγες περιπτώσεις
τηρείται ο συγκεκριµένος Κανονισµός, µε συνέπεια τη διακοπή
της ευρωπαϊκής χρηµατοδότησης ή επιστροφή των χορηγούµε-
νων χρηµάτων, διότι, στο άρθρο 16 του Γενικού Κανονισµού, η
διάταξη για την προσβασιµότητα προβλέπει τη διάθεση χρηµα-
τικών πόρων, ώστε να παρέχονται υπηρεσίες, δοµές, συστήµατα
µεταφοράς, που να είναι προσβάσιµα στα άτοµα µε αναπηρία.

Τα άτοµα µε αναπηρία είναι µια από τις οµάδες του πληθυ-
σµού που πλήττονται σκληρά από τη φτώχεια. Ακόµα και σε συν-
θήκες ευηµερίας µιας οικονοµίας ή µιας κοινωνίας, τα άτοµα µε
αναπηρία είναι από τις οµάδες πληθυσµού που κινδυνεύουν από
τη φτώχεια, σε µεγαλύτερο βαθµό από τους υπόλοιπους πολί-
τες. Πόσο µάλλον σε κατάσταση κοινωνικής και οικονοµικής κρί-
σης, όπου τα µέτρα θα πρέπει να είναι διαφορετικά και
διαχρονικά, έτσι ώστε να προστατεύουν τα άτοµα που είναι πάνω
από το όριο να µην εισέρχονται κάτω από το όριο της φτώχειας,
αλλά και να προστατεύουν τα άτοµα που είναι κάτω από το όριο,
ώστε να τους εξασφαλίζουν καλύτερες συνθήκες διαβίωσης. Η
φτώχεια, όµως, για τα άτοµα µε αναπηρία δεν είναι µόνο οικο-
νοµική, είναι κοινωνική, πολιτιστική και παίρνει πολλές µορφές.
Από τα 185.000 άτοµα µε αναπηρία, που παίρνουν επίδοµα πρό-
νοιας, τα 150.000, περίπου, είναι ανασφάλιστοι και έµµεσα ασφα-
λισµένοι, που ζουν µε περίπου 300 το µήνα. Γι’ αυτό, το επίδοµα
αλληλεγγύης είναι πολύ σοβαρή πρωτοβουλία για την κατηγο-
ρία ατόµων µε αναπηρία. Το επίδοµα αλληλεγγύης, µέχρι τη θέ-
σπιση εγγυηµένου ελάχιστου εισοδήµατος, θα πρέπει να
αποκτήσει κάποια χαρακτηριστικά πιο µόνιµα. Όµως, πρέπει να
ληφθούν σοβαρές αποφάσεις και να οργανωθούν πρωτοβουλίες
για την προστασία της συγκεκριµένης κοινωνικής οµάδας από
τις επιπτώσεις της πραγµατικής φτώχειας.

Στη χώρα µας υπάρχει ανάγκη να υλοποιηθεί το Εθνικό Πρό-
γραµµα Αποϊδρυµατοποίησης. Πρέπει να εξεταστεί σοβαρά το
ζήτηµα σχετικά µε το τι συµβαίνει στους πιο ξεχασµένους Έλ-
ληνες και στις πιο ξεχασµένες Ελληνίδες, αυτούς που ζουν στα
ιδρύµατα, σε άθλιες συνθήκες. Θα πρέπει να αναρωτηθεί κανείς
πώς και αν αυτοί οι άνθρωποι ασκούν κάποιο δικαίωµα. Πώς µπο-
ρεί να γίνει η ζωή τους πιο ανθρώπινη; Πώς µπορούν να είναι πιο
πολίτες; Γιατί τώρα δεν είναι πολίτες.

Ένα είναι πάρα πολύ σηµαντικό θέµα είναι η οικογένεια. Ιδιαί-
τερα όταν ο πατέρας και η µητέρα φτάνουν σε κάποια ηλικία και

υπάρχει ένα άτοµο µε βαριά αναπηρία στην οικογένεια, εκεί πρέ-
πει να ληφθεί ιδιαίτερη µέριµνα.

Άποψη της Επιτροπής, καθώς και της Εθνικής Συνοµοσπον-
δίας Ατόµων µε Αναπηρία, είναι ότι θα πρέπει να δοθεί ένα τέλος
στην εµπορευµατοποίηση του θέµατος της αναπηρίας και των
ΑµεΑ. Τηλεµαραθώνιοι, ραδιοµαραθώνιοι και έρανοι, σε σχέση
µε την αναπηρία, θα πρέπει απαγορευθούν διά νόµου. ∆εν µπο-
ρεί να προσβάλλεται η ατοµική και οικογενειακή υπόληψη και
αξιοπρέπεια. Οι οικογένειές, τα παιδιά, οι συγγενείς, όλη η κοι-
νωνία, δεν πρέπει να πέφτουν θύµατα σε αυτό. Τηλεµαραθώνιος,
ραδιοµαραθώνιος και έρανος σηµαίνει «κινητοποίηση του συ-
ναισθήµατος του οίκτου και του ελέους», µετατρέποντας το
άτοµο µε αναπηρία σε αντικείµενο ελέους. Εµπορεύονται την
αναπηρία, για αυτό θα πρέπει να τελειώσει η συγκεκριµένη υπό-
θεση, που έχει µετατραπεί σε µια προσοδοφόρα επιχείρηση, από
άτοµα που καµία σχέση δεν έχουν µε τα ΑµεΑ. Καµιά αιτία και
καµία δικαιολογία δεν µπορεί να υποστηρίξει ενέργειες που θέ-
τουν σε κίνδυνο την αξιοπιστία, την υπόληψη, την αξιοπρέπεια
της ατοµικής και συλλογικής παρουσίας και εκπροσώπησης στη
χώρα.

Το σηµαντικότατο θέµα της πιστοποίησης και της αξιολόγη-
σης της αναπηρίας θα πρέπει να αποτελέσει τη «µητέρα» της µε-
ταρρύθµισης στην Ελλάδα για τα ΑµεΑ. Εάν διαµορφωθεί ένα
ενιαίο και εφαρµοζόµενο σύστηµα πιστοποίησης και αξιολόγη-
σης της αναπηρίας, που θα χρησιµοποιείται στον τοµέα της
υγείας, της πρόνοιας και στα ασφαλιστικά ταµεία, τότε θα µπο-
ρέσει να προωθηθεί και να εφαρµοστεί ορθά η Κάρτα Αναπη-
ρίας, η οποία θα είναι κοινά παραδεκτή, έτσι ώστε να επιλύονται
τα προβλήµατα συναλλαγής των ατόµων µε αναπηρία µε τη ∆η-
µόσια ∆ιοίκηση. Προτεραιότητα, λοιπόν, είναι να στηριχθεί και
να προωθηθεί, πραγµατικά, η έννοια της Κάρτας Αναπηρίας,
ώστε να αποτελέσει µια ταυτότητα, να είναι, δηλαδή, το διαβα-
τήριο, που θα διασφαλίζει την ανεµπόδιστη συναλλαγή του ατό-
µου µε αναπηρία µε τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, σε όλες τις εκφάνσεις
της.

Το Αναπηρικό Κίνηµα της Ελλάδας είναι παρόν και πρωταγω-
νιστεί στην Ευρώπη και στον κόσµο. Η χώρα έχει ανάγκη σύγ-
χρονων πολιτικών κατευθύνσεων, νοµοθεσιών και προσεγγίσεων
επάνω στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Τα άτοµα µε αναπηρία, τα
άτοµα µε χρόνιες παθήσεις, οι οικογένειές τους, ζητούν πρώτα
να είναι πολίτες, πρώτα να ασκούν τα δικαιώµατά τους και µετά
να είναι χρήστες των υπηρεσιών υγείας και των υπηρεσιών πρό-
νοιας. Αυτό που χρειάζονται τα παιδιά µε ειδικές ανάγκες είναι να
µπορούν να πηγαίνουν σχολείο και να µη µένουν στα σπίτια τους,
να έχουν πρόσβαση στον πολιτισµό, στο θέατρο, στον κινηµατο-
γράφο, να είναι παντού, εκεί που έχει ανεµπόδιστη πρόσβαση
οποιοσδήποτε άλλος πολίτης.

Η πλήρης αναδιοργάνωση του Αναπηρικού Κινήµατος σε όλη
τη χώρα είναι αναγκαία, καθώς θα πρέπει να συνάδει µε το µέλ-
λον και τις ανάγκες των ΑµεΑ. Επειδή η αναπηρία δεν έχει χρώµα
και διαχέεται σε ολόκληρο το σύνολο της κοινωνίας, για αυτό θα
πρέπει να υπάρξει µια θετική άµιλλα, ένας θετικός συναγωνι-
σµός, για να µπορέσει η Ελλάδα να προσαρµοστεί στις διεθνείς
συνθήκες και την εύρυθµη λειτουργία ολόκληρης της κοινωνίας.

ΙΙ. «Στέγη Υποστηριζόµενης ∆ιαβίωσης» και ο ρόλος που
καλείται να αναλάβει η Τοπική Αυτοδιοίκηση, στο πλαίσιο

της νέας διοικητικής µεταρρύθµισης «Καλλικράτης».

Το θέµα της υποστηριζόµενης διαβίωσης αφορά τα άτοµα που
δεν µπορούν να υποστηρίξουν µόνοι τους τον εαυτό τους. Όσοι
έχουν τους γονείς τους, έχουν µια µεγάλη βοήθεια και υποστή-
ριξη. Αν, όµως, δεν υπάρχουν οι γονείς, το ζήτηµα είναι τι γίνο-
νται, πλέον, αυτά τα παιδιά και πώς η Πολιτεία και η οργανωµένη
κοινωνία αντιµετωπίζει αυτά τα θέµατα. Είναι ένα νέο ζήτηµα, το
οποίο η χώρα µας θα πρέπει να αντιµετωπίσει µε σοβαρότητα, σε
όλες τις διατάσεις του. Η λύση, µέχρι σήµερα, είναι η παραποµπή
σε χώρους ιδρυµατικούς ή να φροντίζουν τα άτοµα µε αναπηρία
τα αδέλφια τους, εφόσον υπάρχουν.

Το 2004, µετά από πιέσεις γονέων και ειδικών επιστηµόνων
στην τότε ηγεσία του Υπουργείου Υγείας και Πρόνοιας, συστά-
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θηκε οµάδα διοίκησης έργου, στην οποία συµµετείχαν, εκτός των
άλλων, και γονείς των ατόµων µε αναπηρία, µε συνέπεια να επι-
τευχθεί η τροποποίηση του άρθρου 30 του ν. 2072/1992, που
αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 22 του ν. 3329/2005 και υπεγράφη
νέα υπουργική απόφαση µε αριθµό 3394/ΦΕΚ 74/2007, η οποία
αναφέρει τις προδιαγραφές και το θεσµικό πλαίσιο για την
ίδρυση και λειτουργία Στεγών Υποστηριζόµενης ∆ιαβίωσης Ατό-
µων µε Αναπηρία (νοητική υστέρηση). Η χώρα µας, δυστυχώς,
και σε αυτό το θέµα είναι στις τελευταίες θέσεις. Τα ιδρύµατα
που ακόµα εξακολουθούν να λειτουργούν στην πατρίδα µας στιγ-
µατίζουν αρνητικά την κατάσταση που επικρατεί στη χώρας µας.

Είναι, επίσης, γνωστό ότι το 2007 υπήρξε η ∆ιεθνής Σύµβαση
του Ο.Η.Ε. για τα θέµατα των ΑµεΑ. Το σχέδιο δράσης του 2003
- 2010 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Απασχόλησης και Κοινωνικών
Υποθέσεων έθεσε ως βασικό στόχο την επίτευξη της ισότιµης
κοινωνικής συµµετοχής των ΑµεΑ και τη µέριµνα όλων των ευ-
ρωπαϊκών χωρών, για την εξασφάλιση των θεµελιωδών δικαιω-
µάτων τους. Σε αυτό το ζήτηµα, απέναντι στις υποχρεώσεις στην
Ε.Ε., η χώρα µας είναι ουραγός.

Στο πνεύµα αυτό, ιδιαίτερη αξία και σηµασία αποκτά η προ-
σπάθεια της αποϊδρυµατοποίησης και της κοινωνικής ένταξης
των ΑµεΑ, µέσα από την αποκέντρωση των υπηρεσιών και την
ανάπτυξη σύγχρονων υπηρεσιών αυτόνοµης διαβίωσης. Είναι
γνωστό ότι σε ολόκληρη την Ευρώπη εξακολουθούν να ζουν
πολλά άτοµα µε αναπηρία σε ιδρύµατα. Σε πρόσφατες σχετικές
µελέτες διαπιστώθηκε ότι περίπου 1.200.000 παιδιά και ενήλικες
µε αναπηρία ζουν σε ιδρύµατα κλειστής περίθαλψης. Το του
πληθυσµού αυτού αφορά άτοµα µε νοητική υστέρηση, ενώ η
αµέσως επόµενη οµάδα αφορά άτοµα µε ψυχικές ασθένειες.

Η κατάργηση των µεγάλων ασυλικών ιδρυµάτων και η αποκέ-
ντρωση των υπηρεσιών για τα ΑµεΑ είναι σήµερα πιο επίκαιρη
παρά ποτέ. Χαρακτηριστικό είναι ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τον
Ιούνιο του 2009, στις συστάσεις της ενδιάµεσης αξιολόγησης
του σχεδίου δράσης (άρθρο 7, 2.2), διατύπωσε την αναγκαιό-
τητα στο επόµενο σχέδιο να δοθεί προτεραιότητα σε µέτρα για
την προώθηση της αυτόνοµης διαβίωσης και της κοινωνικής
ένταξης. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, χαρακτηριστικά, αναφέρει ότι
παρά τις προόδους που έχουν σηµειωθεί, όσον αφορά στην αποϊ-
δρυµατοποίηση, η κατάσταση εξακολουθεί να µην είναι ικανο-
ποιητική.

Η ∆ιεθνής Σύµβαση του Ο.Η.Ε. δεσµεύει όλες τις χώρες να
προωθήσουν την αυτόνοµη διαβίωση των ΑµεΑ, καθώς συνδέε-
ται άµεσα µε τα θεµελιώδη δικαιώµατα όλων των συµπολιτών
µας. Στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες η αυτόνοµη διαβίωση
αποτελεί προϋπόθεση για την εξασφάλιση της ποιότητας ζωής
των αναπήρων, όπως και η µετάβαση από την ιδρυµατοποίηση
στις αποκεντρωµένες τοπικές υπηρεσίες για τα ΑµεΑ. Παρά το
γεγονός ότι σε χώρες όπως η Σουηδία, η ∆ανία το Ηνωµένο Βα-
σίλειο και η Νορβηγία, οι προσπάθειες για την αποκέντρωση των
υπηρεσιών των ΑµεΑ έχουν ήδη ξεκινήσει από τη δεκαετία του
’70 και έχουν σηµειώσει αξιόλογα αποτελέσµατα, στην πατρίδα
µας, η εικόνα εξακολουθεί να παραµένει ζοφερή.

Χαρακτηριστικές είναι οι περιπτώσεις των περισσότερων ιδρυ-
µάτων ΑµεΑ, όπου:

- δεν σέβονται την προσωπικότητα των ΑµεΑ τα ιδρύµατα,
- δεν εξασφαλίζουν ενεργό συµµετοχή των ατόµων στην κα-

θηµερινότητα,
- δεν υπάρχει εξατοµικευµένη προσέγγιση, οι συµµετέχοντες

οδηγούνται σε αποξένωση και αποµόνωση, επειδή µοναδικές κοι-
νωνικές τους επαφές είναι το αποστασιοποιηµένο προσωπικό
των ιδρυµάτων.

Επιπρόσθετα, τα περισσότερα ιδρύµατα ακολουθούν, απο-
κλειστικά, το ιατροκεντρικό µοντέλο φροντίδας, όπου διαπιστώ-
νεται συχνά ότι τα ΑµεΑ αντιµετωπίζονται βάσει της
γνωµάτευσης και µόνο. ∆εν είναι τυχαίο ότι πολλά από τα άτοµα
αυτά εµφανίζουν συχνά σηµάδια κατάθλιψης, µελαγχολίας και
παραίτησης, ενώ δεν λείπουν και τα περιστατικά σκληρής κακο-
ποίησης και παραµέλησης ατόµων µε αναπηρία σε µεγάλα ιδρύ-
µατα.

Σε µία πρόσφατη µελέτη που έγινε από οµάδα ειδικών για λο-
γαριασµό της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, σχετικά µε τη µετάβαση

από την ιδρυµατοποίηση στις αποκεντρωµένες υπηρεσίες για τα
άτοµα µε αναπηρία, διαπιστώθηκε ότι η µετάβαση από τα ιδρύ-
µατα στις κοινοτικές υπηρεσίες έχει θετικά αποτελέσµατα στα
ΑµεΑ:

1) στην ανάπτυξη κοινωνικών και δεξιοτήτων,
2) στη συµµετοχή των ΑµεΑ στα κοινά,
3) στην προσωπική ικανοποίηση των ιδίων και των οικογενειών

τους και
4) στη βελτίωση της σχέσης τους µε το προσωπικό των µονά-

δων.
Επιπλέον, η ευρωπαϊκή µελέτη (γνωστή ως DECLOC), που

πραγµατοποιήθηκε προκειµένου να εξεταστούν, τόσο τα αποτε-
λέσµατα της αποϊδρυµατοποίησης, όσο και η σχέση κόστους-
οφέλους, κατέληξε στο συµπέρασµα ότι η αποκέντρωση των
υπηρεσιών µειώνει σηµαντικά το κόστος των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών προς τα ΑµεΑ, ενώ εξασφαλίζει σαφώς καλύτερη ποιό-
τητα ζωής για τους επωφελούµενους. Είναι, λοιπόν, επιστηµονικά
ενδεδειγµένη και πιο αποτελεσµατική η αποκεντρωµένη λει-
τουργία αυτών των µονάδων, καθώς, επίσης, είναι και πολύ πιο
φθηνή σε κόστος, σε σχέση µε τη σπατάλη που γίνεται στα ιδρύ-
µατα µέχρι σήµερα.

Όσον αφορά στη µετάβαση από την ιδρυµατοποίηση σε απο-
κεντρωµένες υπηρεσίες στη χώρα µας, η κατάσταση είναι εξαι-
ρετικά θλιβερή και αναχρονιστική. ∆εν υπάρχει καµία πρόβλεψη
για µετάβαση των ατόµων µε αναπηρία, από τα ιδρύµατα κλει-
στής περίθαλψης, σε προγράµµατα ανοικτής υποστήριξης (το
πρόγραµµα αποσυλοποίησης «Ψυχαργώς» αφορούσε µονάχα
άτοµα µε ψυχικές ασθένειες και όχι άτοµα µε αναπηρίες), µε απο-
τέλεσµα οι οικογένειες των ΑµεΑ, εφόσον υπάρχουν και είναι
«λειτουργικές», να επωµίζονται το κύριο βάρος της φροντίδας
αυτών, όταν δεν είναι έγκλειστα σε κάποιο ίδρυµα.

Επίσης, η επαγγελµατική αποκατάσταση των ΑµεΑ, ειδικά
όσων έχουν αυξηµένα προβλήµατα και πολλαπλές ανάγκες εξάρ-
τησης, παραµελείται συστηµατικά, ενώ η προσβασιµότητα στις
υπηρεσίες και τα αγαθά της κοινωνίας µας εξακολουθεί να είναι
ανύπαρκτη για την πλειοψηφία των συµπολιτών µας, που έχουν
την ατυχία να έχουν κάποια αναπηρία. Η ανυπαρξία στοιχείων
που καταγραφούν και παρουσιάζουν την κατάσταση στο θέµα
της αποϊδρυµατοποίησης, καθώς και η άρνηση των φορέων να
δώσουν στοιχεία στην Ε.Ε., αποτελεί γεγονός, που ενισχύει την
άποψη της έλλειψης στοιχειώδους πολιτικής προσέγγισης της
κοινωνικής ένταξης των ατόµων µε αναπηρία, αλλά και της γενι-
κότερης αντιµετώπισης των προβληµάτων τους.

Ενδεικτικό της έλλειψης µέριµνας για την αυτόνοµη διαβίωση
των ΑµεΑ είναι το γεγονός ότι η σχετική νοµοθετική ρύθµιση
(Υπουργική Απόφαση υπ’ αριθµ. Π4β/οικ.4981, ΦΕΚ 825 Τεύχος
Β’ 6.9.1996) θέτει εξαντλητικές προϋποθέσεις για την ίδρυση και
λειτουργία Στέγης Αυτόνοµης ∆ιαβίωσης ΑµεΑ, µε συνέπεια να
είναι ανέφικτες και ανεφάρµοστες οι συγκεκριµένες προνοιακές
δράσεις.

Τα άτοµα µε αναπηρία που ζουν σε ιδρύµατα είναι αποδεκτές
ενός µοντέλου φροντίδας µε ιατροκεντρικό χαρακτήρα, όπου το
περιεχόµενο της φροντίδας περιορίζεται µόνο στην ανάγκη πε-
ρίθαλψης των ατόµων κι όχι στην ανάπτυξη και εξέλιξη ενός ορ-
γανωµένου και ολοκληρωµένου συστήµατος υποστήριξης, µε
σεβασµό στο δικαίωµα σε µια αξιοπρεπή ζωή και στο δικαίωµα
της επιλογής. Πρόκειται για ένα µοντέλο µε αυστηρά πατερνα-
λιστικό, αυταρχικό, έως και βίαιο, κάποιες φορές, χαρακτήρα,
που παραβιάζει την ατοµικότητα και συνάµα την προσωπικότητα
του ατόµου µε αναπηρία. Ο εγκλεισµός των ατόµων µε αναπηρία
στα ιδρύµατα συνιστά κατάφορη παραβίαση των ανθρώπινων δι-
καιωµάτων. Το απογοητευτικό είναι ότι αν και διαπιστωµένα εί-
µαστε, ως χώρα, πίσω στις κοινωνικές δοµές, δεν υπήρξε η
παραµικρή φροντίδα ή πρόβλεψη, ώστε στο ΕΣΠΑ να οριστούν
κωδικοί αριθµοί για την κατασκευή µονάδων, που θα δραστη-
ριοποιούνται στο αντικείµενο της κοινωνικής ένταξης των ΑµεΑ.

Τα τελευταία χρόνια υλοποιήθηκαν αρκετά συγχρηµατοδο-
τούµενα Προγράµµατα, όπως είναι τα Προγράµµατα των Συνο-
δευτικών Υπηρεσιών και τα Προγράµµατα για την Καταπολέµηση
του Κοινωνικού Αποκλεισµού. Αυτά τα Προγράµµατα λειτουρ-
γούν όσο υπάρχει µια χρηµατοδότηση, ένα µε δύο χρόνια, συ-
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νήθως. Το απογοητευτικό, όµως, είναι ότι κάποια στιγµή σταµα-
τάει η χρηµατοδότηση του Προγράµµατος. Το Κράτος δεν µπο-
ρεί να συνεχίσει να υποστηρίζει αυτά τα Προγράµµατα, µε
συνέπεια την απότοµη διακοπή τους, µε αποτέλεσµα να κλείνουν
Ξενώνες και να κλείνουν, πολλές φορές, οικοτροφεία.

∆εν υπάρχει, λοιπόν, µια πρόβλεψη για «continuity of care», για
την εξασφάλιση της συνέχειας αυτών των Προγραµµάτων, µε
αποτέλεσµα το πρόβληµα να διογκώνεται όλο και περισσότερο
και οι προσδοκίες των ΑµεΑ και των οικογενειών τους να βρί-
σκονται στο κενό.

Αδήριτη ανάγκη είναι, λοιπόν, να προχωρήσουν οι προκηρύ-
ξεις για τα προγράµµατα, τα οποία είναι ήδη εγκεκριµένα και «λι-
µνάζουν» δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ για τα ΑµεΑ, για τα ΚΕΣΥ
και για τα ΚΕΥ, που είναι τα Κέντρα Συνοδευτικών Υπηρεσιών.
Εξαιτίας τη µη καλής συνεννόησης των δύο συναρµόδιων Υπουρ-
γείων, την περίοδο του 2005, όπου περίµενε το ένα Υπουργείο
από το άλλο να προβλέψει Κωδικό για τη συνέχιση και λειτουρ-
γία αυτών των δοµών, αυτές οι δοµές στη χώρα είναι ξεκρέµα-
στες πλέον. ∆ηλαδή λειτουργούν σχεδόν παρανόµως και
πλαγίως, µε καταγγελίες περί παρατυπιών σε βάρος της Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα, όποιος δήµαρχος
ήθελε και θέλει να συνεχίσει τη λειτουργία αυτών των δοµών,
µόνο µε παρατυπία θα µπορούσε να τη συνεχίσει, ενώ όσοι δεν
τόλµησαν να κάνουν παρατυπία, τις έκλεισαν, έβγαλαν τα άτοµα
µε αναπηρία στο δρόµο, ενώ οι εργαζόµενοι απολύθηκαν.

Με τη διοικητική µεταρρύθµιση του «Καλλικράτη», όλες αυτές
οι δοµές θα πρέπει να διαµορφωθούν ανάλογα µε την αντίστοιχη
χρηµατοδότηση, ώστε να µπορούν να είναι βιώσιµες και να αντα-
πεξέρχονται στις απαιτήσεις της κάθε κοινωνίας, προσφέροντας
εφόδια και υπηρεσίες ολοκληρωµένες και αποτελεσµατικές προς
τα ΑµεΑ.

Ως προς το θέµα του κοινωνικού ρατσισµού και κοινωνικού
στίγµατος, που, πολλές φορές, περιβάλλει τα άτοµα µε αναπη-
ρία, αρκετές προσπάθειες έχουν γίνει, µέχρι τώρα, στη χώρα
µας, µε την υλοποίηση προγραµµάτων επαγγελµατικής αποκα-
τάστασης ή στεγαστικής αποκατάστασης, αν και συνήθως υπήρ-
χαν αναίτιες αντιδράσεις από την τοπική κοινωνία. Είναι ένα
φαινόµενο µε διεθνές διεθνείς διαστάσεις, διότι, συνήθως, δεν
επιθυµούµε στη γειτονιά µας να δηµιουργούνται τέτοιες δοµές,
κοντά στα σπίτια µας, διότι θεωρούµε ότι οι άνθρωποι αυτοί µπο-
ρεί να µας κάνουν κακό, γιατί είναι βίαιοι και επικίνδυνοι, ενώ, πα-
ράλληλα, υποβαθµίζονται οι γειτονιές, συµπεριφορές, δηλαδή,
που δεν ταιριάζουν και δεν συµβαδίζουν µε τη λειτουργία µιας
κοινωνίας που χαρακτηρίζεται από πολίτες µε ίσα δικαιώµατα,
υποχρεώσεις και ευκαιρίες.

Αυτό, λοιπόν, το φαινόµενο, δυστυχώς, έχει εµφανιστεί και στη
χώρα µας και είναι πολύ σηµαντικό να αναληφθούν προσπάθειες
από την Τοπική Αυτοδιοίκηση, όχι µε γενικές προσεγγίσεις, αλλά
µε εφαρµόσιµες και βιώσιµες προτάσεις και δράσεις από την Το-
πική Αυτοδιοίκηση, προκειµένου να ευαισθητοποιηθεί, πραγµα-
τικά, η τοπική κοινωνία απέναντι στα προβλήµατα και τις
δυσκολίες που αντιµετωπίζουν οι συγκεκριµένοι άνθρωποι.

Εποµένως, δεν θα πρέπει να µιλάµε µόνο για απρόσωπες πρω-
τοβουλίες, που αναλαµβάνονται από κυβερνήσεις, αλλά για πρω-
τοβουλίες που λαµβάνονται από ανθρώπους που παίζουν
καθοριστικό ρόλο στις τοπικές κοινωνίες. Για αυτό, κυρίαρχο
ρόλο θα πρέπει να παίξει η ΚΕ∆ΚΕ, ώστε να ενεργοποιηθεί και να
δραστηριοποιηθεί, συνολικά, επάνω στο συγκεκριµένο το θέµα
και να προβεί σε πρακτικές και ουσιαστικές δράσεις.

Η Υποστηριζόµενη ∆ιαβίωση έχει ως βασικό στόχο να υπο-
στηρίξει και να ενδυναµώσει αυτά τα άτοµα, ούτως ώστε, σε κά-
ποια φάση της ζωής τους, να µπορέσουν να ζήσουν πιο
αυτόνοµα. Άλλωστε, στόχος της ψυχοκοινωνικής αποκατάστα-
σης είναι η ανεξαρτησία αυτών των ατόµων και η διασφάλιση του
βασικού δικαιώµατος του κάθε ανθρώπου για την αξιοπρεπή του
διαβίωση στην Κοινότητα. Φυσικά, δεν θα πρέπει, σε καµία περί-
πτωση, να µη λαµβάνουµε υπόψη ότι γίνεται αναφορά σε άτοµα
µε ψυχικές διαταραχές, που ως βασικό πρόβληµα έχουν την κακή
επαφή µε την πραγµατικότητα, δεν έχουν επίγνωση της κατά-
στασής τους και, πολλές φορές, δεν αναγνωρίζουν ότι έχουν
πρόβληµα. Έτσι, χρειάζονται συνεχή φροντίδα, προκειµένου να

ζήσουν υποστηριζόµενα, µε στόχο την ανεξαρτησία, στο πλαίσιο
της Κοινότητας.

Κάτω από την επιρροή των διεθνών βιβλιογραφικών δεδοµέ-
νων, ορίστηκαν ορισµένες βαθµίδες στεγαστικής αποκατάστα-
σης:

Ο ξενώνας είναι µια µορφή µεταβατικής διαβίωσης, όπου µπο-
ρούν να ζήσουν άτοµα που έχουν επαφή µε την πραγµατικότητα
και, µε την κατάλληλη υποστήριξη και εκπαίδευση, µπορούν να
µεταβούν σε δοµές λιγότερο προστατευµένες και περισσότερο
ανεξάρτητες. Για παράδειγµα, θα µπορούσαν να ζήσουν µε την
οικογένειά τους ή, αν δεν υπάρχει οικογένεια, θα µπορούσαν να
ζήσουν σε ένα υποστηριζόµενο ή προστατευµένο διαµέρισµα.

Τα οικοτροφεία είναι στεγαστικές µορφές για άτοµα που δεν
έχουν τη δυνατότητα, από την ίδια τη φύση της αρρώστιας τους,
να ζήσουν ανεξάρτητα. Αυτά τα άτοµα προηγουµένως ζούσαν
στα άσυλα, τώρα ζουν στα οικοτροφεία, που είναι δοµές µέσα
στην Κοινότητα, αλλά αυτά τα άτοµα δεν έχουν τη δυνατότητα να
ζήσουν σε πιο ανεξάρτητες δοµές.

Η ουσία του προβλήµατος είναι ο µεγάλος αριθµός των αν-
θρώπων που, αυτήν τη στιγµή, ζουν µε την οικογένειά τους. Όταν
φύγουν οι γονείς, αυτοί οι άνθρωποι δεν µπορούν να ζήσουν αυ-
τόνοµα στην Κοινότητα. Η απάντηση στο ερώτηµα των γονιών
«Τι θα γίνουν τα παιδιά, όταν εµείς φύγουµε από τη ζωή;» δεν
είναι εύκολή. Κυρίως, δεν θα πρέπει να χαρακτηρίζεται από απε-
ρισκεψία, ειδικότερα όταν δεν υπάρχει εθνικό σχέδιο δράσης για
την κάλυψη αυτών των ανθρώπων.

Η πιο σοβαρή ψυχική αρρώστια είναι η σχιζοφρένεια. Παγκο-
σµίως, η επίπτωση της σχιζοφρένειας είναι 1%. Στη χώρα µας,
100 χιλιάδες άτοµα έχουν σχιζοφρένεια. Εκατό χιλιάδες οικογέ-
νειες σηκώνουν αυτό το βαρύ φορτίο και την αγωνία τι θα γίνουν
αυτοί οι ασθενείς, όταν οι οικογένειες δεν έχουν τη δυνατότητα
να τους φροντίσουν. Τα άτοµα που φθάνουν στα ψυχιατρεία απο-
τελούν την «κορυφή του παγόβουνου», αλλά ο πόνος και η αγω-
νία των οικογενειών είναι µεγάλος και σε αυτά τα προβλήµατα
θα πρέπει να δώσει λύση η οργανωµένη Πολιτεία.

Μέχρι σήµερα υπάρχουν 462 ξενώνες για άτοµα µε ψυχιατρικά
προβλήµατα, 126 οικοτροφεία και 232 διαµερίσµατα και καλύ-
πτουν ένα σύνολο 3314 ατόµων. Γίνεται αντιληπτό πόσο µικρός
αριθµός είναι αυτός, όταν µιλάµε για 100 χιλιάδες άτοµα που
έχουν σχιζοφρένεια. Αυτοί οι ξενώνες, οικοτροφεία και διαµερί-
σµατα αφορούν τις δοµές της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης, για
άτοµα που βγήκαν από τα άσυλα.

Ο µοναδικός ξενώνας, που έχει δηµιουργηθεί από το Σύλλογο
Οικογενειών για την Ψυχική Υγεία και µπορεί να φιλοξενήσει
δέκα άτοµα, µέλη οικογενειών, ασθενείς των οποίων η οικογέ-
νεια δεν µπορεί να τα βγάλει πέρα, βρίσκεται στην περιοχή του
Βύρωνα και χρηµατοδοτείται από το Υπουργείο Υγείας. Υπάρχει
µεγάλη ανάγκη να δηµιουργηθούν αντίστοιχοι ξενώνες, σε ολό-
κληρη τη χώρα.

Ο στόχος της Ψυχιατρικής, σήµερα, είναι να προλαµβάνει τον
εγκλεισµό και να αντιµετωπίζει αυτά τα άτοµα έξω, στην Κοινό-
τητα. Άτοµα που χρειάζεται να φιλοξενηθούν σε τέτοια ιδρύµατα,
µπορούν να εκπαιδεύονται, να υποστηρίζονται και έχουν όλη την
ψυχιατρική και ιατρική φροντίδα-προετοιµασία, για να µπορέ-
σουν να ζήσουν όσο γίνεται πιο αυτόνοµα. Ο Σύλλογος Οικογε-
νειών για την Ψυχική Υγεία προσπαθεί να στηρίξει τις δράσεις
αυτού του ξενώνα, µε διάφορες χορηγίες. Το στίγµα που σηµα-
δεύει τον ψυχικά ασθενή είναι πιο ισχυρό, σε σύγκριση µε τα
άτοµα που έχουν διαφορετικού τύπου αναπηρίες. Είναι πάρα
πολύ δύσκολο να βρουν τα άτοµα αυτά την απαιτούµενη υπο-
στήριξη, γι’ αυτό επιτακτική είναι η ανάγκη από την οργανωµένη
Πολιτεία να καλύψει τις ανάγκες τους.

Σήµερα υπάρχουν κάποιοι γονείς, οι οποίοι µπορούν να δια-
θέσουν χρόνο και να λειτουργήσουν αυτούς τους Συλλόγους.
Ποια είναι αυτή η εγγυήτρια δύναµη για τη συνέχιση της προ-
σπάθειας; Έτσι, λοιπόν, και οι γονείς δεν µπορούν να εµπιστευ-
τούν τους Συλλόγους Οικογενειών. Το Κράτος είναι «δυσκίνητο»
και µακριά από το επίκεντρο της προσέγγισης που απαιτεί το συ-
γκεκριµένο ζήτηµα, γι’ αυτό ο ρόλος της Τοπικής Αυτοδιοίκησης
είναι πολύ σηµαντικός, ουσιώδης και ευέλικτος.
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ΙΙΙ. «Βελτίωση των όρων πρόσβασης των ατόµων µε αναπη-
ρία στις δηµόσιες υπηρεσίες, στην ηλεκτρονική διακυβέρνηση
και στην πληροφόρηση»

Το δικαίωµα στην πρόσβαση είναι ένα ζήτηµα βαθύτατα πολι-
τικό. Η εξασφάλιση της προσβασιµότητας επιτρέπει στο άτοµο
µε αναπηρία να ασκήσει ανεµπόδιστα, ίσως, ένα από τα ποιο ιερά
δικαιώµατα του ανθρώπου, που είναι το δικαίωµα στην προσω-
πική επιλογή. Να πάει όπου θέλει, µε όποιον επιθυµεί και για
όποιο λόγο κρίνει το ίδιο το άτοµο. Συνεπώς, οι σχέσεις που δια-
µορφώνονται µε τα οικογενειακά του πρόσωπα, µε τα παιδιά του,
µε τον ή τη σύζυγο, τους γονείς, τα αδέρφια, τους φίλους, τους
συνεργάτες, είναι σχέση ισότητας και ανεξαρτησίας.

Όταν είναι ανέφικτη η προσβασιµότητα, η σχέση γίνεται άνιση.
Υπάρχει εξάρτηση από άλλα πρόσωπα, συγγενικά και µη. ∆εν
υπάρχει τίποτε χειρότερο στη ζωή ενός ανθρώπου από την εξάρ-
τηση και την αδυναµία της αυτοεξυπηρέτησης. Το Σύνταγµα µας,
πολύ σοφά, στο άρθρο 21 παρ. 6, όταν αναφέρεται στα µέτρα
που πρέπει να ληφθούν για τα ΑµεΑ, το πρώτο που αναφέρει
είναι η αυτονοµία. Η αυτονοµία, ως όρος, είναι ευρύς, από κοι-
νωνική, πολιτική και νοµική άποψη. Εµπεριέχει και την προσβα-
σιµότητα, στα θέµατα της κοινωνικής προσβασιµότητας, την
ηλεκτρονική διακυβέρνηση και τις δηµόσιες υπηρεσίες. Η χώρα
µας, τα τελευταία χρόνια, προσπάθησε ανεπιτυχώς να προσεγ-
γίσει το ζήτηµα της προσβασιµότητας στο ∆ηµόσιο.

Από τη δεκαετία του ογδόντα, όταν είχαµε τον πρώτο Γ.Ο.Κ.,
επιχειρήθηκε να θεσπιστεί νοµοθεσία για την προσβασιµότητα. Ο
νόµος αυτός αναθεωρήθηκε µε το νόµο του Κώστα Λαλιώτη, το
2000, το ν. 2831, στο άρθρο 28, όπου έχουµε µια πιο ολοκληρω-
µένη νοµοθεσία για την προσβασιµότητα στη χώρα µας. Από τη
δεκαετία του 90, από το Υπουργείο Εσωτερικών, άρχισε να συ-
γκροτείται µια προσπάθεια κινητοποίησης των δηµόσιων φορέων
για τα ζητήµατα της προσβασιµότητας, η οποία έχει διάφορα
στάδια. Το συµπέρασµα είναι ότι, µετά από δεκατέσσερα χρό-
νια, η τελική αξιολόγηση είναι ότι δεν έχουν αποδώσει αυτά τα
µέτρα. ∆εν απέδωσαν, γιατί δεν ήταν ποτέ ολοκληρωµένα. Γιατί
η προσβασιµότητα δεν µπορεί να επαφίεται στο επίπεδο των
εγκυκλίων. Συνεπώς, ενώ έχουν γίνει αρκετά πράγµατα, τελικά,
πολύ λίγα λειτούργησαν, καθώς πολύ λίγοι φορείς εφάρµοσαν
αυτές τις εγκυκλίους.

Η προσβασιµότητα δεν µπορεί να είναι υπόθεση εγκυκλίων.
Χρειάζεται νοµοθεσία, σωστές προδιαγραφές, έλεγχο για τη
σωστή εφαρµογή τους, καθώς και στενή συνεργασία µε τους θε-
σµοθετηµένους φορείς του χώρου της αναπηρίας, σε όλη τη
χώρα. Για να διασφαλιστεί ολοκληρωµένα, χρειάζεται ένα αυ-
στηρό σύστηµα πιστοποίησης της προσβασιµότητας.

Σε ευρωπαϊκό επίπεδο, θεσπίστηκε το άρθρο 16 του Γ.Ο.Κ.,
όπου θέτει την προσβασιµότητα ως αναγκαίο και υποχρεωτικό
κριτήριο επιλεξιµότητας έργων. ∆ηλαδή, για παράδειγµα, το
ΕΣΠΑ δεν µπορεί να χρηµατοδοτήσει κανένα έργο, αν δεν πλη-
ροί την προσβασιµότητα.

Η προσβασιµότητα είναι ένας ευρύς τοµέας, ο οποίος συνδέ-
εται µε δικαιώµατα. ∆εν είναι παροχή, δεν είναι παραχώρηση
στον πολίτη η δυνατότητα να έχει προσβασιµότητα ή να µην έχει.
Είναι δικαίωµα και συνδέεται µε όλες τις λειτουργίες του αν-
θρώπου, µε όλα τα δικαιώµατα του ανθρώπου, από το δικαίωµα
στην ψυχαγωγία και τη διασκέδαση, µέχρι το δικαίωµα στην ερ-
γασία κ.λπ.. Η προσβασιµότητα στους δηµόσιους χώρους, ακόµη
περισσότερο, είναι αυτή που διασφαλίζει την απόλυτη ισότητα,
την απόλυτη ανεξαρτησία.

Ταυτόχρονα, η πληροφόρηση και η επικοινωνία είναι και πρέ-
πει να αντιµετωπιστεί ως ένας ολοκληρωµένος τοµέας, που κα-
λύπτει το σύνολο των ατόµων µε αναπηρία, είτε µιλάµε για την
πρόσβαση την κλασική, για τους πολίτες µε κινητική αναπηρία
είτε µιλάµε για την πρόσβαση για τα άτοµα µε πρόβληµα όρα-
σης είτε µιλάµε για την πρόσβαση για τα άτοµα µε πρόβληµα
ακοής, όπου πρέπει να υπάρχουν υπάλληλοι που γνωρίζουν τη
νοηµατική.

Θα µπορούσε πολύ εύκολα το Εθνικό Κέντρο ∆ηµόσιας ∆ιοί-
κησης να συνεργαστεί µε την Οµοσπονδία των Κωφών Ελλάδας
και να πραγµατοποιηθούν προγράµµατα εκµάθησης της νοηµα-

τικής γλώσσας σε δηµοσίους υπαλλήλους, που ήδη εργάζονται
σε συγκεκριµένες υπηρεσίες - κλειδιά, που έχουν µεγάλη συ-
ναλλαγή µε τέτοια άτοµα ή να δηµιουργήσουµε one - stop shop,
για την εξυπηρέτηση, γενικά, των πολιτών και των πολιτών µε
αναπηρία, στα Κ.Ε.Π. και σε άλλες δηµόσιες υπηρεσίες.

Επιπλέον, η έννοια της προσβασιµότητας δεν πρέπει να πε-
ριορίζεται σε αυτά που µπορούσε να αντιληφθεί η κοινωνία, πριν
από αρκετά χρόνια. ∆υστυχώς, όµως, ακόµα και σήµερα, φτιά-
χνουµε σχολεία που δεν είναι προσβάσιµα, ακόµα έχουµε προ-
βλήµατα µε στέγες και αίθουσες σχολικών κτιρίων που είναι
απαράδεκτες, έχουµε θέµατα πρόσβασης σε βιβλία. Ακόµη και
τα βιβλία των Ειδικών Σχολείων δεν είναι προσβάσιµα σε όλες
τις κατηγορίες των παιδιών µε αναπηρία, µε αποτέλεσµα να ει-
σπράττουν τον πραγµατικό αποκλεισµό και, σε τελική ανάλυση,
την καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων τους.

Το βασικό ζήτηµα της Κύρωσης της ∆ιεθνούς Σύµβασης θα
πρέπει να αποτελέσει κύρια προτεραιότητα πολιτικής της χώρας
µας, αν πραγµατικά θέλουµε να ξεπεράσουµε τις αναχρονιστι-
κές αντιλήψεις του παρελθόντος, σχετικά µε το θέµα της προ-
σβασιµότητας. Άλλωστε, στο άρθρο 9 της Σύµβασης, υπάρχει
και η πιο σύγχρονη τοποθέτηση από άποψη ∆ιεθνούς ∆ικαίου -
γιατί η Σύµβαση είναι ∆ιεθνές ∆ίκαιο - για τα ζητήµατα της πρό-
σβασης, γιατί µιλάµε για το φυσικό δοµηµένο περιβάλλον πρό-
σβασης στην κοινωνία της πληροφορίας, ηλεκτρονική
διακυβέρνηση, επικοινωνία, πληροφόρηση και λοιπά.

Η ηλεκτρονική διακυβέρνηση είναι ένας τρόπος σκέψης, µια
σειρά από τεχνολογίες, µια σειρά από συστήµατα διαχείρισης
περιεχοµένου, που µπορούν να εξοµοιώσουν εύκολα τον άν-
θρωπο µε ανικανότητα µε τον ικανό σωµατικά, διότι αυτός είναι
ο στόχος. Ο στόχος όλων των τεχνολογιών είναι η εξοµοίωση
των ΑµεΑ µε όλους τους ικανούς σωµατικά. Είναι ο µεγαλύτερος
πραγµατικά εξοµοιωτής, διότι βρισκόµαστε στο 2010 και ο µε-
γαλύτερός µας σύµµαχος είναι η τεχνολογία και η καινοτοµία,
που καταφέρνουν να υπερκεράσουν τις γραφειοκρατικές αγκυ-
λώσεις του παρελθόντος.

Το ζήτηµα της πρόσβασης εκτείνεται, όπως αντιλαµβανόµα-
στε, στο σύνολο της ζωής του ανθρώπου. Πρέπει να το αντιµε-
τωπίσουµε, από τη µια πλευρά, ως δικαίωµα του ανθρώπου και,
από την άλλη πλευρά, ως µια αναπτυξιακή διαδικασία, µιας κοι-
νωνίας, που έχει και οικονοµικά και κοινωνικά οφέλη. Έχει πολύ-
πλευρες διαστάσεις, όπως, για παράδειγµα, την αδειοδότηση
επιχειρήσεων και τη σύνδεσή τους µε την προσβασιµότητα, την
αδειοδότηση λειτουργιών, γενικώς, της κοινωνίας και της οικο-
νοµίας, που κάνει το Κράτος. Το δικαίωµα δεν κόβεται στη µέση,
δεν τεµαχίζεται, το δικαίωµα είναι ατοµικό, του ανθρώπου και
πρέπει να µπορεί να το ασκήσει, µε τρόπο ανεξάρτητο και ελεύ-
θερο, να έχει το δικαίωµα στη δική του επιλογή. Και αν επιλέ-
ξουµε µια στάση εξυπηρέτησης για όλους τους πολίτες, αυτή η
στάση πρέπει να περιλαµβάνει και τα άτοµα µε αναπηρία. Για πα-
ράδειγµα, αν επιλέξουµε τη λογική του Κ.Ε.Π., που έχουµε, πρέ-
πει αυτά να απευθύνονται και στα άτοµα µε αναπηρία: Κ.Ε.Π.,
ξεχωριστά, µόνο για άτοµα µε αναπηρία, δεν πρέπει να έχουµε
και είναι λάθος προσέγγιση.

Κοινωνικώς παραµεληµένα άτοµα είναι εκείνα των οποίων η
φυσική, κοινωνική, οικονοµική και ψυχολογική κατάσταση θα
ήταν πολύ καλύτερη, εάν η συµπεριφορά της Πολιτείας απένα-
ντί τους ήταν σύµφωνη µε το Σύνταγµα, τους νόµους και την
κοινή περί δικαίου συνείδηση του λαού.

ΙV. «Προγράµµατα ενίσχυσης της επιχειρηµατικότητας
ΑµεΑ, προγράµµατα κινήτρων για πρόσληψη ΑµεΑ,

προγράµµατα απόκτησης δεξιοτήτων των ΑµεΑ, ώστε να
διεκδικούν ισότιµα θέσεις εργασίας»

Η απασχόληση των ατόµων µε αναπηρία, σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο, συγκρινόµενη µε αυτή του γενικού πληθυσµού, παρου-
σιάζει τα εξής δυσµενή χαρακτηριστικά:

1) υψηλότερη ανεργία,
2) υψηλότερο ποσοστό εποχιακώς απασχολούµενων,
3) µεγαλύτερο κίνδυνο απόλυσης,
4) απασχόληση σε θέσεις εργασίας που δεν ανταποκρίνονται
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στις πραγµατικές ικανότητες, εµπειρίες και φιλοδοξίες τους.
Ακόµη πιο άσχηµη είναι η κατάσταση όσον αφορά στην απα-

σχόληση των γυναικών µε αναπηρία, εξαιτίας της πολλαπλής διά-
κρισης που υφίστανται, αφενός λόγω αναπηρίας και αφετέρου
λόγω φύλου. Και οι µητέρες, όµως, παιδιών µε αναπηρία βιώ-
νουν, ίσως, το χειρότερο αποκλεισµό από την αγορά εργασίας.
Λόγω της έλλειψης υποστηρικτικών υπηρεσιών, αναγκάζονται να
µην εργαστούν, για να φροντίζουν τα παιδιά τους µε αναπηρία.

Η µη απασχόληση για έναν ανάπηρο επηρεάζει άµεσα το ζη-
τούµενο της κοινωνικής του ένταξης, καθώς αυξάνει και τον κίν-
δυνο της περιθωριοποίησής τους ή αυτής της εξάρτησής τους
από τρίτα πρόσωπα, που είναι πολύ σηµαντικό. ∆ιότι, στο τέλος,
αναγκαστικά, φέρνει στο κέντρο της προσωπικότητάς του τα
προβλήµατα της αναπηρίας, όταν δεν µπορεί να µετακινήσει το
κεντρικό σε περιφερειακό πρόβληµα της προσωπικότητάς του.

Ο βασικός πυλώνας προώθησης της απασχόλησης των ατό-
µων µε αναπηρία οριοθετείται µε νοµοθετήµατα και, κυρίως, µε
το βασικό νοµοθέτηµα, το ν. 2643, ο οποίος καθορίζει τις συν-
θήκες και τις ποσοστώσεις που αφορούν την ένταξη των ατόµων
µε αναπηρία σε όλες τις θέσεις του ∆ηµοσίου, αλλά και στον ευ-
ρύτερο δηµόσιο τοµέα. Ο νόµος αυτός σαφώς έχει θετικά απο-
τελέσµατα. Έχει προωθήσει στην απασχόληση τα άτοµα µε
αναπηρία και µε τον τρόπο που λειτουργεί, ως ένα βαθµό, έχει
διασφαλίσει και τη φερεγγυότητα αυτών των διαδικασιών. Ο
νόµος αυτός προωθεί απασχόληση των ατόµων µε αναπηρία και
στο δηµόσιο και στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, ακόµη και στις
ιδιωτικές επιχειρήσεις (ιδιωτικές επιχειρήσεις που απασχολούν
πάνω από 50 άτοµα και έχουν θετικό ισολογισµό, το χρόνο, αξιο-
λογούνται, για να προσλάβουν άτοµα µε αναπηρία, µε µια συ-
γκεκριµένη ποσόστωση, στη βάση του συνολικού αριθµού των
απασχολουµένων).

Η λειτουργία του ν. 3745, τα τελευταία χρόνια, έχει θετικά χα-
ρακτηριστικά. Έχει, όµως, και ένα αρνητικό: οι διαδικασίες του
είναι χρονοβόρες και, παράλληλα, υπάρχει µια σωρεία ενστά-
σεων, οι οποίες καθιστούν ακόµη πιο χρονοβόρες τις διαδικα-
σίες στη ∆ευτεροβάθµια Επιτροπή. Βεβαίως, υπάρχει και η
προσφυγή στα ∆ιοικητικά ∆ικαστήρια, που κοντεύει να γίνει κα-
νόνας για όσους κρίνονται και δεν επιλέγονται, είτε στην Πρω-
τοβάθµια είτε στη ∆ευτεροβάθµια Επιτροπή. Άρα, ένα σηµαντικό
ζήτηµα είναι η σώρευση στα ∆ιοικητικά ∆ικαστήρια εκατοντάδων
ενστάσεων, όπου υποβάλλονται από κρινόµενους υποψηφίους,
που δεν τους έχει δικαιώσει η απόφαση της Πρωτοβάθµιας ή
∆ευτεροβάθµιας Επιτροπής.

Ένα δεύτερο θέµα, που αφορά πολιτικές προώθησης της απα-
σχόλησης, είναι ο τελευταίος νόµος, που ψηφίστηκε από την πα-
ρούσα Κυβέρνηση και από το Υπουργείου Εσωτερικών, στις
31/12/2009, για το Α.Σ.Ε.Π., που καθορίζει ότι τα άτοµα µε ανα-
πηρία είναι µια ειδική οµάδα, για την οποία µπορεί ο Ο.Α.Ε.∆ να
κάνει χρήση προγραµµάτων προώθησης απασχόλησης. Επίσης,
τα άτοµα µε αναπηρία θα έχουν τη δυνατότητα, µε βάση το πρό-
γραµµα, που πρόκειται να υλοποιηθεί άµεσα, να εργαστούν σε
Ο.Τ.Α., γενικότερα, σε εταιρείες Αυτοδιοίκησης και σε Μη Κυ-
βερνητικές Οργανώσεις.

Είναι ένα δυναµικό πρόγραµµα προώθησης στην απασχόληση
ατόµων µε αναπηρία και ειδικότερα στην υποκατηγορία τυφλών,
για θέσεις σε όλες τις δηµόσιες υπηρεσίες, δηµόσιους οργανι-
σµούς, δηµοτικές επιχειρήσεις, που αφορούν έργο τηλεφωνητή
ή πυρήνες “call - center”, που θα αποτελούν δοµές πληροφόρη-
σης των πολιτών, όπου, εκ των πραγµάτων, µπορούν σήµερα να
δηµιουργηθούν από µια σειρά από Υπουργεία, δηµοτικές επιχει-
ρήσεις και οργανισµούς και φορείς της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Έχει αξιολογηθεί ότι το έργο των τυφλών, στο κοµµάτι της τη-
λεφωνικής ενηµέρωσης, δεν είναι µόνο ισάξιο µε των υπολοίπων,
αλλά και ποιοτικά ανώτερο. Αν επιτευχθεί αυτός ο απλός, αλλά
τόσο λογικός στόχος, θα δηµιουργηθούν γερές βάσεις για την
καταπολέµηση της ανεργίας, για το σύνολο των τυφλών στην Ελ-
λάδα, που διαθέτουν, βέβαια, κάποια αποδεκτά τυπικά προσό-
ντα, τα οποία θα τους καθιστούν ικανούς για να ανταποκριθούν
σε αυτό το έργο.

Παράλληλα, µε τη σωστή αξιοποίηση και λειτουργία της δια
βίου µάθησης, πέρα από την τυπική εκπαίδευση, έχει τη δυνα-

τότητα να παράσχει όλα εκείνα τα εφόδια, κοινωνικά, µαθησιακά,
σηµεία κοινά, προκειµένου να εντάξει τα ΑµεΑ, άµεσα, στην κοι-
νωνική και οικονοµική διαδικασία. Ουσιαστικά, αυτό που χρειά-
ζεται είναι να δίνει δια βίου το κίνητρο της µάθησης και να
συµβάλλει κοινωνικά και οικονοµικά στην ευηµερία αυτών των
ατόµων.

Μέχρι σήµερα υπάρχουν τρεις βασικές δοµές, µέσα από τις
οποίες η δια βίου µάθηση έχει επαφή µε τα άτοµα µε αναπηρία.
Το πρώτο κοµµάτι είναι οι Ν.Ε.Λ.Ε. (Νοµαρχιακές Επιτροπές Λαϊ-
κής Επιµόρφωσης), που, σε συνεργασία µε τις Νοµαρχίες, µέσα
από την Γενική Γραµµατεία ∆ια Βίου Μάθησης, «τρέχουν» προ-
γράµµατα, χρηµατοδοτούµενα από τον Κρατικό Προϋπολογισµό,
σε όλη την Ελλάδα. Το 10% αυτών των προγραµµάτων απευθύ-
νονται αποκλειστικά σε άτοµα µε αναπηρία. Είναι προγράµµατα
ΑµεΑ, µε διάφορες θεµατικές κατηγορίες.

Οι πρώτες έχουν να κάνουν µε την κινητοποίηση, την ενδυνά-
µωση της ψυχολογίας και της συµµετοχής των ατόµων µε ανα-
πηρία, µε θέµατα, όπως το θεατρικό παιχνίδι, η µουσικοθεραπεία,
η εργοθεραπεία και η λογοθεραπεία, δηλαδή κάτι που βελτιώνει,
σε πρώτη φάση, την ειδική αδυναµία ή δύναµη των ατόµων
αυτών, ακόµη και τµήµατα γραφής ΜΠΡΑΙΓ.

Στη συνέχεια, υπάρχουν οι ελαφρές µορφές επαγγελµατικής
ένταξης, µε εργαστήρια ζωγραφικής, κεραµικής, αγιογραφίας
και χειροτεχνίας, όπου αυτά, κάλλιστα, µπορούν να οδηγήσουν
τα άτοµα µε αναπηρία στο να γίνει επάγγελµα αυτό που µαθαί-
νουν. Όλα αυτά γίνονται σε συνεργασία µε τοπικούς φορείς, ανά
την Ελλάδα, ατόµων µε αναπηρία.

Η δεύτερη δοµή, µέσα από την οποία «τρέχουν» προγράµµατα
δια βίου µάθησης, είναι τα Κέντρα Εκπαίδευσης Ενηλίκων. Πρό-
κειται για 58 δοµές σε όλη την Ελλάδα, µε Παραρτήµατα. Αυτήν
τη στιγµή, «τρέχουν» 650 προγράµµατα ποικίλης µορφής, που
µπορούν να τα παρακολουθήσουν άτοµα µε αναπηρία. ∆εν χρει-
άζονται ειδικές ικανότητες.

Εκεί προκύπτει, βέβαια, ένα πολύ σηµαντικό πρόβληµα, αυτό
της προσβασιµότητας. Σε ό,τι αφορά τα 51 ιδιόκτητα κτίρια, που
ανήκουν στη Γενική Γραµµατεία, στο 60% από αυτά, υπάρχει
πρόσβαση µε ειδική ράµπα, µε ανελκυστήρα και µε ειδικό WC
για άτοµα µε ειδικές ανάγκες.

Σε ό,τι αφορά τα Κ.Ε.Ε., πρόκειται να καταρτιστεί µελέτη, προ-
κειµένου να διασφαλιστεί η προσβασιµότητα στο 100% των
δοµών, αυτών που τουλάχιστον ανήκουν στα Κέντρα ∆ια Βίου
Μάθησης. Από κει και πέρα, ανάλογες διαδικασίες θα πρέπει να
ακολουθηθούν, σε συνεργασία µε δήµους και µε κοινότητες,
καθώς και όπου αλλού πραγµατοποιούνται αντίστοιχα προγράµ-
µατα.

Μέσα σε αυτές τις δοµές της δια βίου µάθησης, υλοποιούνται
ειδικευµένα προγράµµατα, που αφορούν στην εκµάθηση ηλε-
κτρονικών υπολογιστών και ξένων γλωσσών, όπου τα άτοµα µε
αναπηρία έχουν αρκετά µεγάλη συµµετοχή, της τάξεως του 15-
20% , σε αντίθεση µε αλλά προγράµµατα, όπως είναι η επιχει-
ρηµατικότητα.

Ένα από τα σηµαντικά προγράµµατα, που έχει σχεδιαστεί και
προγραµµατιστεί να υλοποιηθεί, είναι η ενίσχυση της επιχειρη-
µατικότητας των ΑµεΑ, δηλαδή στην παροχή όλων αυτών των
γνώσεων και των κινήτρων. Επειδή δεν αρκεί µόνο η γνώση σε
κάποιον, προκείµενου να ξεκινήσει µία επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα, έχει κριθεί αναγκαία η διεξαγωγή συγκεκριµένων δρά-
σεων, για την προβολή των εξειδικευµένων προγραµµάτων και
την προσέλκυση ατόµων, ώστε να µπορούν να ανταπεξέλθουν
στις απαιτήσεις της σύγχρονης επιχειρηµατικής δραστηριότη-
τας.

Σε ό,τι αφορά την τρίτη δοµή, τα Σ.∆.Ε. (Σχολεία ∆εύτερης Ευ-
καιρίας), που είναι ένα ευέλικτο πρόγραµµα, όχι σαν το τυπικό
πρόγραµµα της Πρωτοβάθµιας και ∆ευτεροβάθµιας Παιδείας,
εκεί η συµµετοχή των ΑµεΑ, σήµερα, φτάνει µόλις στο 1%. Αυτό,
κυρίως, οφείλεται στο γεγονός ότι µόνο 2 από τα 58 κτίρια έχουν
προσβασιµότητα µε ράµπα. Τα υπόλοιπα 56 είναι τα κοινά σχο-
λεία, που ανήκουν στον Οργανισµό Σχολικών Κτηρίων. Εκεί, λοι-
πόν, δεν υπάρχει προσβασιµότητα. Άρα, θα πρέπει ο Οργανισµός
Σχολικών Κτηρίων να προβεί στις ανάλογες ενέργειες, ώστε να
είναι και εκεί δυνατή η πρόσβαση.
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Επίσης, στις Νοµαρχιακές Επιτροπές Λαϊκής Επιµόρφωσης,
στα 159 Τµήµατα, σήµερα, από όλη την Ελλάδα, συµµετέχουν
2.380 άτοµα µε αναπηρία.

Σε ό,τι αφορά τα Κέντρα Εκπαίδευσης Ενηλίκων, είναι, αυτήν
τη στιγµή, προσβάσιµα στα 186 άτοµα και σε ό,τι αφορά τα Σχο-
λεία ∆εύτερης Ευκαιρίας, δυστυχώς, σε σύνολο 5.529 εκπαι-
δευοµένων, µόνο οι 66 είναι άτοµα µε αναπηρία.

∆εδοµένου ότι τα άτοµα µε αναπηρία, ακόµη και σε συνθήκες
οικονοµικής ευµάρειας, βιώνουν διάκριση και αποκλεισµό, σε
όλους τους τοµείς της ζωής τους, συµπεριλαµβανοµένου και του
τοµέα της απασχόλησης, τότε είναι βέβαιο ότι και στις εποχές
οικονοµικής ένδειας, όπως αυτή που ζούµε σήµερα, ο κίνδυνος
µιας βαθειάς περιθωριοποίησης των ατόµων µε αναπηρία στον
τοµέα της απασχόλησης επικρέµαται ως δαµόκλειος σπάθη. Για
αυτόν, ακριβώς, το λόγο, σήµερα, πιο πολύ από ποτέ, επιβάλλε-
ται η αλλαγή πλεύσης στον τοµέα της απασχόλησης των ατόµων
µε αναπηρία.

Η εφαρµογή προγραµµάτων επιχειρηµατικότητας ΑµεΑ και
προγραµµάτων µε την παροχή κινήτρων για την ενθάρρυνση της
πρόσληψης των ΑµεΑ αποτελεί, για ακόµη µια φορά, περιστα-
σιακές παρεµβάσεις, δίχως ουσιαστικό αποτέλεσµα, εάν δεν υλο-
ποιηθούν αυτά τα προγράµµατα στο πλαίσιο µιας
ολοκληρωµένης Εθνικής Στρατηγικής για την Απασχόληση, την
Κατάρτιση και τη ∆ια Βίου Μάθηση των Ατόµων µε Αναπηρία.

Τα προαναφερθέντα προβλήµατα οδήγησαν την Εθνική Συνο-
µοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία να υποβάλει στον Πρόεδρο της
Βουλής των Ελλήνων, στο πλαίσιο της 3ης ∆εκέµβρη 2007, Έκ-
θεση µε θέµα «Η πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία στον κόσµο
της εργασίας: Η ανεργία είναι η πιο σκληρή µορφή αναπηρίας».

Η Έκθεση ήταν η «κραυγή αγωνίας» των ίδιων των ατόµων µε
αναπηρία, που βιώνουν έναν ακραίο αποκλεισµό, σε έναν ιδιαί-
τερα σηµαντικό τοµέα, τον τοµέα της απασχόλησης, που παίζει
καθοριστικό ρόλο για την οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη του
ατόµου και στη διαµόρφωση της προσωπικότητάς του. Έναν
αποκλεισµό που καταρρακώνει το ανθρώπινο δικαίωµα των ατό-
µων µε αναπηρία στην εργασία, παραβιάζοντας ∆ιεθνείς Συµβά-
σεις, Ευρωπαϊκές Οδηγίες, ακόµη και το ίδιο το Σύνταγµα της
χώρας, σύµφωνα µε το οποίο «τα άτοµα µε αναπηρία έχουν δι-
καίωµα να απολαµβάνουν µέτρων που εξασφαλίζουν την αυτο-
νοµία, την επαγγελµατική ένταξη και τη συµµετοχή τους στην
κοινωνική, οικονοµική και πολιτική ζωή της χώρας» (άρθρο 21,
παράγραφος 6).

Η Έκθεση, επίσης, παρουσιάστηκε στις 07.02.2008 και σε Ει-
δική Συνεδρίαση της ∆ιαρκούς Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέ-
σεων της Βουλής, όπου, µάλιστα, συµφώνησαν από κοινού όλοι
οι εκπρόσωποι των Κοµµάτων που συµµετείχαν σε αυτή, για τη
θέσπιση ενός νέου, σύγχρονου νόµου για την απασχόληση των
ατόµων µε αναπηρία. Αξίζει να σηµειωθεί ότι παρόλο που δηµι-
ουργήθηκε µια Οµάδα Εργασίας στο τότε Υπουργείο Απασχό-
λησης και Κοινωνικής Προστασίας, για την επεξεργασία του
σχεδίου νόµου, οι συνεδριάσεις της σταµάτησαν και το έργο δεν
ολοκληρώθηκε ποτέ.

Για τη χάραξη της προτεινόµενης Εθνικής Στρατηγικής για την
Απασχόληση, την Κατάρτιση και τη ∆ια Βίου Μάθηση των Ατό-
µων µε Αναπηρία, πρέπει να ληφθεί σοβαρά υπόψη ότι η βελ-
τίωση των συνθηκών ένταξής τους στην εργασία εξαρτάται από
τη βελτίωση των ευκαιριών ένταξης σε όλους τους τοµείς της
ζωής τους, όπου η προσβασιµότητα, συµπεριλαµβανοµένων και
των υπολοίπων εύλογων προσαρµογών, διαδραµατίζει κεντρικό
ρόλο.

∆εδοµένου ότι τα άτοµα µε αναπηρία αποτελούν µια µεγάλη
ανοµοιογενή πληθυσµιακή οµάδα, στη χάραξη αυτής της Εθνικής
Στρατηγικής, πρέπει να ληφθεί σοβαρά υπόψη το γεγονός ότι
όσο µεγαλώνει ο βαθµός της αναπηρίας, τόσο πιο δύσκολη γί-
νεται η ένταξη στην αγορά εργασίας. Προτεραιότητα του Ανα-
πηρικού Κινήµατος, στο πλαίσιο αυτής της Εθνικής Στρατηγικής
για την Απασχόληση, την Εκπαίδευση και τη ∆ια Βίου Μάθηση
των Ατόµων µε Αναπηρία, είναι η θέσπιση ενός νέου σύγχρονου
νόµου για την απασχόληση των ατόµων µε αναπηρία.

Στο νέο θεσµικό πλαίσιο για την απασχόληση ατόµων µε ανα-
πηρία πρέπει να περιλαµβάνονται τα εξής:

Θέσπιση νέου συστήµατος ποσόστωσης, αποκλειστικά και
µόνο για τα άτοµα µε αναπηρία.

Πρέπει, ακόµη, να ληφθούν µέτρα για την αποτελεσµατική
εφαρµογή του ν. 3304/2005.

Θέσπιση µέτρων για την προστασία από την απόλυση και για
τη διατήρηση των θέσεων εργασίας.

∆ιασφάλιση καλύτερων συνθηκών εργασίας για τα άτοµα µε
αναπηρία. Προώθηση των εναλλακτικών µορφών απασχόλησης.

Προώθηση της επιχειρηµατικής δραστηριότητας των ατόµων
µε αναπηρία, χωρίς αυτή να είναι αντικίνητρο, γιατί, δυστυχώς,
όταν κάποιο ΑµεΑ προσπαθήσει να δραστηριοποιηθεί επιχειρη-
µατικά, του κόβουν τα επιδόµατα που παίρνει για την αναπηρία
και αυτό, από µόνο του, αποτελεί αντικίνητρο για την επιχειρη-
µατική τους δραστηριότητα.

Είναι απαραίτητη, ακόµη, η ένταξη στην απασχόληση των
πλέον ευάλωτων ατόµων µε αναπηρία, όπως και η προστασία της
µητρότητας των γυναικών µε αναπηρία και των γυναικών που
έχουν παιδιά µε αναπηρία.

Ειδικά όσον αφορά στην προώθηση της επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας των ατόµων µε αναπηρία, απαραίτητη είναι η πα-
ροχή στήριξης για την ολοκλήρωση των διαδικασιών έναρξης και
λειτουργίας, η παροχή διευκολύνσεων για πρόσβαση σε κεφά-
λαια, η παροχή αυξηµένης επιχορήγησης κ.τ.λ..

Όσον αφορά στα προγράµµατα κινήτρων για την πρόσληψη
ατόµων µε αναπηρία, αυτά πρέπει να δίνουν αυξηµένα κίνητρα
στους εργοδότες για την πρόσληψη ατόµων µε αναπηρία, σε
σχέση µε τα προγράµµατα που στοχεύουν στην ενίσχυση της
απασχόλησης του γενικού πληθυσµού (συγκριτικό πλεονέκτηµα),
όπως π.χ. η αυξηµένη επιδότηση, φοροελαφρύνσεις κ.τ.λ..

Για την αποτελεσµατική εφαρµογή ενός νέου θεσµικού πλαι-
σίου για την απασχόληση των ατόµων µε αναπηρία, απαραίτητη
είναι:

Η σύσταση Ειδικής ∆ιεύθυνσης Θεµάτων Ατόµων µε Αναπη-
ρία στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.

Η αναβάθµιση της Υπηρεσίας Απασχόλησης Ειδικών Κοινωνι-
κών Οµάδων του Ο.Α.Ε.∆. σε ∆ιεύθυνση, η στελέχωσή της µε µό-
νιµο εξειδικευµένο προσωπικό και αναβάθµιση των κατά τόπους
γραφείων τους. Εδώ είναι το κλειδί της υπόθεσης και για αυτό και
καθυστερεί ο ν. 2643, διότι δεν υπάρχει ειδική υπηρεσία µε εξει-
δικευµένο προσωπικό.

Όταν υπάρχουν 5.000-6.000 αιτήσεις που πρέπει να µοριοδο-
τηθούν, τότε θα πρέπει να υπάρχει και εξειδικευµένο προσωπικό,
όπως και ειδική υπηρεσία, που να ασχολείται µε αυτό το θέµα. Οι
υπάλληλοι που ασχολούνται σήµερα µε το θέµα αυτό, παράλ-
ληλα, ασχολούνται και µε τα καθήκοντα της υπηρεσίας τους και
αυτό καθιστά δύσκολη την όλη διαδικασία. Αξίζει να επισηµανθεί
ότι η Συνοµοσπονδία έχει ήδη ξεκινήσει µια πιο στενή συνεργα-
σία µε τον ΟΑΕ∆, µέσω µιας οµάδας εργασίας, που έχει δηµι-
ουργηθεί, για ζητήµατα που αφορούν τα άτοµα µε αναπηρία.

Όλοι οι ανάπηροι εµφανίζουν µια µεγάλη διαστρωµάτωση, µε
πολλά και διαφορετικά προβλήµατα. Ακόµα και στο χώρο που
εξετάζουµε, ούτε οι απαιτήσεις ούτε τα προσόντα ούτε και οι
ανάγκες, πολλές φορές, είναι οι ίδιες, προκειµένου να υπάρχει
µία κοινή κατεύθυνση για την απασχόληση και την εργασία. Πολ-
λές φορές, οι δυνατότητες είναι δυσανάλογες προς τις καθιε-
ρωµένες εργασίες και εµποδίζει και τους ίδιους να ενταχθούν,
τόσο στην κοινωνία, όσο και στο εργασιακό περιβάλλον.

Υπάρχουν, περίπου, 650 προγράµµατα. Όλα αυτά είναι θετικά
µεν, αλλά θεωρητικά, διότι, ενώ εντάσσονται τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες στα προγράµµατα αυτά, δεν υπάρχει, παράλληλα, καµιά
διασφάλιση της απασχόλησής τους. Πάρα πολλά ΑµεΑ παρακο-
λουθούν τα συγκεκριµένα προγράµµατα, µόνο και µόνο για να
πάρουν το επίδοµα. ∆εν µπορούν να βρουν δουλειά και πηγαί-
νουν εκεί, προκειµένου να εισπράξουν το επίδοµα. Τα προγράµ-
µατα αυτά βοηθούν το εκπαιδευτικό προσωπικό που
προσλαµβάνεται και όχι τα ίδια τα άτοµα µε αναπηρία.

Θα πρέπει, εποµένως, να προσφέρονται κίνητρα στις διοική-
σεις και στους ιδιοκτήτες των ιδιωτικών εταιρειών, ώστε να µπο-
ρούν να προσφέρουν εργασία και στα άτοµα µε ειδικές ανάγκες.
Το θέµα της φοροαπαλλαγής και της επιδότησης αποτελεί ένα
πολύ σηµαντικό κίνητρο προς αυτήν την κατεύθυνση. Υπάρχουν
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κωφοί επιχειρηµατίες, που προσλαµβάνουν άτοµα και που, εκ
των πραγµάτων, έχουν ένα πρόβληµα επικοινωνίας. Το Κράτος,
σε αυτές τις περιπτώσεις, θα πρέπει να µεριµνήσει, διότι αυτοί οι
κωφοί επιχειρηµατίες θα θέλουν υπαλλήλους µε τους οποίους
θα µπορεί να λειτουργήσει η επιχείρησή τους.

Οι άµεσες δράσεις, οι οποίες θα έχουν ως στόχο την αύξηση
της συµµετοχής των ατόµων µε αναπηρία στις δράσεις της δια
βίου µάθησης, την ενδυνάµωσή τους, την ένταξή τους στην οι-
κονοµία και την κοινωνία, γενικότερα, καταγράφονται στη συνέ-
χεια:

Αύξηση συµµετοχής εκπαιδευτών ατόµων µε αναπηρία, είτε
µέσω αύξησης της µοριοδότησης είτε µε κάποια ποσόστωση.

Ως προς τα θέµατα της επιχειρηµατικότητας και της αύξησης
των δεξιοτήτων των ατόµων µε ειδικές ανάγκες, θα πρέπει να δη-
µιουργηθούν ειδικά προγράµµατα και να ενσωµατώνονται σε
αυτά εξειδικευµένες έννοιες και κατευθύνσεις, όπως η καινοτο-
µία, η επιχειρηµατικότητα και οι επιχειρήσεις, η οργάνωση και δι-
οίκηση επιχειρήσεων, το Marketing, η χρηµατοοικονοµική
λογιστική και η χρήση νέων τεχνολογιών στις επιχειρήσεις. Πολύ
περισσότερο, να λειτουργήσει Πρόγραµµα Κοινωνικής Οικονο-
µίας και Κοινωνικής Επιχειρηµατικότητας, που αποτελεί το κα-
ταλληλότερο για τα άτοµα µε αναπηρία. Ένα Πρόγραµµα, που
συνδυάζει την κοινωνική ευαισθησία, την κοινωνική ιδιαιτερότητα
και την επιχειρηµατικότητα ταυτόχρονα και µπορεί να βοηθήσει,
σε µεγάλο βαθµό, τα άτοµα µε αναπηρία προς τη σωστή κατεύ-
θυνση.

Μια τρίτη δράση έχει να κάνει µε την υποβοήθηση της επιχει-
ρηµατικότητας και την ειδική κατάρτιση υπαλλήλων, προκειµέ-
νου να συνεργάζονται µε επιχειρηµατίες που είναι άτοµα µε
αναπηρίες. Υπάρχουν, για παράδειγµα, επιχειρηµατίες που είναι
κωφοί, αλλά δεν υπάρχουν υπάλληλοι να τους στηρίξουν, γιατί
δεν υπάρχει πρόγραµµα νοηµατικής γλώσσας. Άρα, λοιπόν, πέρα
από τις ξένες γλώσσες, απαραίτητο είναι να υπάρξει και ειδικό
πρόγραµµα για τη νοηµατική γλώσσα.

Μία άλλη δράση έχει να κάνει µε την προσβασιµότητα, κάτι
που θα πρέπει να τεθεί ως προτεραιότητα και όχι µόνο για τα
Σχολεία ∆εύτερης Ευκαιρίας, αλλά και για τα Ι.Ε.Κ., γιατί και εκεί,
από τις 114 δοµές, οι 112 είναι δηµόσια σχολεία.

Τέλος, η προσβασιµότητα στο σχολικό υλικό, µέχρι σήµερα,
δυστυχώς, δεν υπάρχει, σε ό,τι αφορά τις υπάρχουσες δοµές
(υλικό σε µορφή Μπράιγ). Αυτή είναι µια δράση που θα πρέπει να
υλοποιηθεί πολύ σύντοµα και οργανωµένα. Για αυτό, στο πλαίσιο
του Εθνικού Κέντρου Πιστοποίησης, θα πρέπει να πραγµατοποι-
ηθεί η σύνδεση της αδειοδότησης ενός φορέα ή µιας δοµής διά
βίου (είτε είναι Ινστιτούτο Κατάρτισης είτε Κέντρο Ελευθέρων
Σπουδών), ώστε να συνδεθεί αυτή µε την τήρηση του κριτηρίου
της προσβασιµότητας, καθώς και άλλων παραµέτρων, που θα
συµβάλλουν στη διαµόρφωση κατάλληλων συνθηκών για τα
ΑµεΑ.

Β. ΕΙΣΗΓΗΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΕΥΤΟΥ ΟΥΡΑΝΙΑΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ
- ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ

«ΑΤΟΜΑ ΜΕ ΑΝΑΠΗΡΙΑ: ΣΥΝ∆ΡΟΜΗ ΣΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩ-
ΠΙΣΗ

ΤΩΝ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΩΝ ΤΟΥΣ»

∆εν θα πρέπει να αναφερόµαστε στα άτοµα µε ειδικές ανά-
γκες µόνο λίγο πριν ή λίγο µετά την Παγκόσµια Ηµέρα στις 3 ∆ε-
κεµβρίου, µε µεγάλα λόγια, χωρίς αντίκρισµα.

Χαιρετίζουµε, για ακόµη µία φορά, έστω και τη δηµιουργία
Υποεπιτροπής για Άτοµα µε Αναπηρίες και ελπίζουµε να έχουµε
αποτελέσµατα. Ας παίξουµε εµείς το ρόλο του προστάτη και του
αρωγού αυτών των ατόµων.

Χρειάζεται:
- Στήριξη σχετικά µε τα ασφαλιστικά και τα φορολογικά τους

δικαιώµατα.
- Αξιοπρεπής εργασία για τα άτοµα µε αναπηρίες. ∆ιαφορε-

τικό ασφαλιστικό καθεστώς, στο οποίο θα πρέπει να υπάγονται.
- Ενεργή παρουσία σε όλους τους παραγωγικούς και οικονο-

µικούς τοµείς.

- Να µην ξεχνάµε ότι, κατά καιρούς, άτοµα µε αναπηρίες διε-
τέλεσαν και ακόµη διατελούν Βουλευτές.

- Αυστηροποίηση του νόµου για ανθρώπους που δεν σέβονται
άτοµα µε αναπηρίες.

- ∆ιαµόρφωση των πεζοδροµίων, έτσι ώστε να µην µπορεί να
παρκάρει κανείς το αυτοκίνητό του επάνω σε αυτά. Όταν το κάνει
κάποιος, πρέπει να είναι αυστηρή η ποινή από την Τροχαία και όχι
µόνο χρηµατικό πρόστιµο.

- ∆ηµιουργία Εθνικής Επιτροπής Σοφών Ανθρώπων µε Αναπη-
ρίες και άµεση συνεργασία µε τη δική µας Επιτροπή.

- Απλούστευση των διαδικασιών στις Υγειονοµικές Επιτροπές
από τις οποίες περνούν τα άτοµα µε αναπηρίες συχνά (µεγάλος
ο ψυχικός µαρασµός!).

- ∆ηµιουργία Κέντρων Αποκατάστασης Ατόµων µε Αναπηρίες,
όχι µόνο βάσει των ευρωπαϊκών, αλλά και των διεθνών προτύ-
πων.

- Θα πρέπει τα ασφαλιστικά ταµεία να είναι κοντά σε αυτά τα
άτοµα και να µην εξαντλούν σε αυτά την αυστηρότητά τους (ανα-
φορά στην περίπτωση του σχεδόν τυφλού παιδιού από την Εύ-
βοια).

- Έκτακτη οικονοµική στήριξη, τέσσερεις φορές το χρόνο, στα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Πριν το ξεκίνηµα κάθε εποχής.

- Πώς είναι δυνατόν να φοροδιαφεύγουν κάθε χρόνο µεγαλο-
επαγγελµατίες του Κολωνακίου και να µην γίνεται επιτέλους κάτι
σε αυτήν τη Χώρα, για τη δίκαιη και χωρίς πιέσεις φορολόγηση
των ΑµεΑ! Όταν όλη η Ελλάδα είναι απροσπέλαστη και όταν για
τους ανθρώπους µε αναπηρίες δεν λειτουργεί καµία κοινωφε-
λής, κοινόχρηστη, δηµόσια ή άλλη υποδοµή, τότε για ποιο λόγο
να επιβαρύνονται µε φορολογία οι άνθρωποι, που ζουν κάτω από
συνθήκες αναπηρίας, αφού τα ποσά που θα προκύψουν από τη
δική τους φορολόγηση δεν πρόκειται να επενδυθούν για τη δη-
µιουργία προσπελάσιµων υποδοµών;

- Ορθά οι µισθωτοί µε αναπηρίες απαλλάσσονται από τη φο-
ρολογία. Το ίδιο, όµως, δεν συµβαίνει ούτε µε τους αυτοαπα-
σχολούµενους ούτε µε τους ελεύθερους επαγγελµατίες, που
ζουν κάτω από συνθήκες αναπηρίας. Όλοι αυτοί πληρώνουν κα-
νονικά φόρο, όπως και οι ικανοί σωµατικά.

- Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες και οι επιχειρηµατίες µε αναπη-
ρίες εργάζονται, συνεισφέρουν στο Ακαθάριστο Εθνικό Εισό-
δηµα, συνεισφέρουν στην αύξηση των εσόδων του Κράτους και
ύστερα το Κράτος δεν ενδιαφέρεται για αυτούς. Αντιθέτως, χρη-
µατοδοτεί τη δηµιουργία υποδοµών που εµποδίζουν την χρήση
τους από ανάπηρους. Κάτι τέτοιο δεν τιµά κανένα στην Ελλάδα
του 2010.

ΑµεΑ ΚΑΙ ΠΡΟΣΒΑΣΙΜΟΤΗΤΑ

Η Ελληνική νοµοθεσία ορίζει ότι οι δηµόσιες υπηρεσίες, οι Ορ-
γανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης, Α’ και Β’ βαθµού, καθώς και τα
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, έχουν υποχρέωση:

- Να εξυπηρετούν, κατά προτεραιότητα, τα άτοµα µε αναπη-
ρία, σύµφωνα µε τη σχετική εγκύκλιο της Γενικής Γραµµατείας
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης του
Υπουργείου Εσωτερικών.

- Να φροντίζουν για την προσβασιµότητα των ΑµεΑ στις Υπη-
ρεσίες. Υπάρχουν σχετικές εγκύκλιοι της Γενικής Γραµµατείας
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης του
Υπουργείου Εσωτερικών.

- Απαραίτητη είναι η εξασφάλιση οριζοντίων και καθέτων προ-
σπελάσεων στα δηµοτικά κτίρια και εξωτερικούς χώρους.

ΑµεΑ ΚΑΙ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ∆ΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ

Χρειάζονται:
- Ηλεκτρονικό Κ.Ε.Π. για ΑµεΑ.
- Υπηρεσίες Επαγγελµατικής Ενσωµάτωσης, µε στόχο την εξυ-

πηρέτηση των ΑµεΑ.
- Κατάλογος Προϊόντων και Υπηρεσιών Υποστηρικτικής Τε-

χνολογίας.
- Υπηρεσία Φωνητικής Πύλης.
- Κατάλογος Όρων Ελληνικής Νοηµατικής Γλώσσας.
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ΑµεΑ ΚΑΙ ΕΙ∆ΙΚΗ ΦΥΣΙΚΗ ΑΓΩΓΗ

Η άθληση δεν ήταν ποτέ µόνο για τους ευεργετηµένους, αλλά
και για τους αδικηµένους, που στερήθηκαν, ξαφνικά και άδικα,
ορισµένα φυσικά χαρίσµατα κατά τη γέννησή τους.

Σήµερα, στη χώρα που γέννησε τους Ολυµπιακούς Αγώνες,
είναι απαραίτητη η ανάπτυξη του ΕΙ∆ΙΚΟΥ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ. Στους
νέους και τις νέες µε νοητική ανεπάρκεια, ας δοθεί η ευκαιρία να
αποδείξουν περίτρανα σε όλους µας ότι µια µειονεξία δεν µπο-
ρεί να είναι εµπόδιο στα ατοµικά επιτεύγµατα.

Ο αθλητισµός είναι εκείνος που µπορεί να εξασφαλίζει στα παι-
διά µας τη συναισθηµατική ισορροπία, να εκτονώσει το ασίγα-
στο πάθος τους για τη ζωή και µέσα από αυτόν να αποδείξουν
την προσωπική τους αξία, µετατρέποντας το µειονέκτηµα σε πλε-
ονέκτηµα.

Η ΕΙ∆ΙΚΗ ΦΥΣΙΚΗ ΑΓΩΓΗ - ΕΙ∆ΙΚΟΣ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ θα πρέπει
να είναι ένα ειδικά σχεδιασµένο πρόγραµµα γύµνασης/άθλησης
των νέων µε αναπηρίες προσαρµοσµένο στις ανάγκες των εκ-
παιδευοµένων, που χρησιµοποιεί ειδικά προσαρµοσµένες µεθό-
δους και τεχνικές, καθώς και όργανα και χώρους.

ΟΙ ΣΤΟΧΟΙ ΤΗΣ ΕΙ∆ΙΚΗΣ ΦΥΣΙΚΗΣ ΑΓΩΓΗΣ ΚΑΙ ΤΟΥ
ΕΙ∆ΙΚΟΥ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

*Μείωση και εξάλειψη των συνεπειών, που προκαλεί το µειο-
νέκτηµα.

*∆ηµιουργία καλής φυσικής κατάστασης.
*∆ιατήρηση της καλής φυσικής κατάστασης.
*Ένταξη και οµαλή προσαρµογή στο περιβάλλον.
*Προετοιµασία για κοινωνική και επαγγελµατική αποκατά-

σταση

Η ΦΙΛΟΣΟΦΙΑ ΤΗΣ ΕΙ∆ΙΚΗΣ ΦΥΣΙΚΗΣ ΑΓΩΓΗΣ

Είναι ίδια µε τη φιλοσοφία της Ειδικής Αγωγής και συνοψίζε-
ται στα παρακάτω:

*Ένα παιδί µπορεί να έχει προβλήµατα, δεν είναι, όµως, προ-
βληµατικό. Είναι µια ξεχωριστή προσωπικότητα, µε τις δικές του
ικανότητες, ανάγκες, ιδιαιτερότητες και ενδιαφέροντα.

*Κανένα παιδί δεν είναι «µη εκπαιδεύσιµο».
*Κάθε παιδί έχει δικαίωµα για εκπαίδευση, επαγγελµατική απο-

κατάσταση και κοινωνική ένταξη.

Ας κάνουµε πράξη όλα τα παραπάνω. ∆εν είναι δύσκολο.
Απλά, θέλει πολιτική βούληση.

Οι Εισηγήσεις έγιναν δεκτές, κατά πλειοψηφία και συναπαρτί-
ζουν την Έκθεση της Υποεπιτροπής, η οποία κατατίθεται στην
Επιτροπή Ισότητας, Νεολαίας και ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου
και αποτελεί συνοδό κείµενο της Έκθεσής της.

Αθήνα, 6 Ιουλίου 2010

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΙΣΟΤΗΤΑΣ, ΝΕΟΛΑΙΑΣ
ΚΑΙ ∆ΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΑΝΘΡΩΠΟΥ

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΥΠΟΕΠΙΤΡΟΠΗΣ

ΤΑ ΜΕΛΗ

ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ ΕΛΕΝΑ ΡΑΠΤΗ
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ
ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ

ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ -
ΒΥΛΛΙΩΤΗ ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ

ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ
ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ ΙΓ’ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
ΕΙ∆ΙΚΗ ΜΟΝΙΜΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ
ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΩΝ

ΕΚΘΕΣΗ

ΤΗΣ ΕΙ∆ΙΚΗΣ ΜΟΝΙΜΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ
ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΩΝ

ΠΡΟΣ ΤΗ ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

Κατά την Α’ Τακτική Σύνοδο της ΙΓ’ Περιόδου, η Ειδική Μόνιµη
Επιτροπή Περιφερειών συνεστήθη µε την υπ’ αριθµ. 12652/9082,
από 4 Νοεµβρίου 2009, απόφαση του Προέδρου της Βουλής,
σύµφωνα µε το άρθρο 43Α του Κανονισµού της Βουλής.

Η Επιτροπή συγκροτείται από τριάντα (30) Μέλη και αποτελέ-
στηκε από τους Βουλευτές κ.κ. Γεώργιο Αρβανιτίδη, Παναγιώτη
∆ηµητρουλόπουλο, Ηλία Θεοδωρίδη, Παρασκευά (Πάρι) Κου-
κουλόπουλο, Αργύριο Λαφαζάνη, Γεώργιο Λιάνη, Χρήστο Μα-
γκούφη, Ανδρέα Μακρυπίδη, Άγγελο Μανωλάκη, Σπυροπάνο
Μαργέλη, Αθανάσιο Οικονόµου, Αθανάσιο Παπαγεωργίου, Θεό-
δωρο Παραστατίδη, Παναγιώτη Ρήγα, Μιχαήλ Τιµοσίδη, ∆ηµή-
τριο Τσιρώνη, Γρηγόριο Αποστολάκο, Γεώργιο Βαγιωνά,
Αναστάσιο Καριπίδη, Γεώργιο Κοντογιάννη, Κωνσταντίνο Κιλτίδη,
Αργύριο Ντινόπουλο, ∆ηµήτριο Σταµάτη, Μαργαρίτη Τζίµα, Μι-
χαήλ Χαλκίδη, Νικόλαο Καραθανασόπουλο, Άγγελο Τζέκη,
Παύλο Μαρκάκη, Αλέξανδρο Χρυσανθακόπουλο και Νικόλαο
Τσούκαλη.

Πρόεδρος της Επιτροπής εξελέγη, στις 10 Νοεµβρίου 2009, ο
κ. Παναγιώτης Ρήγας. Το αξίωµα του Α’ Αντιπροέδρου της Επι-
τροπής κατέλαβε ο κ. Μαργαρίτης Τζίµας, του Β’ Αντιπροέδρου
ο κ. Άγγελος Τζέκης και του Γραµµατέα ο κ. Αλέξανδρος Χρυ-
σανθακόπουλος.

Ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης, που µετείχε στην αρ-
χική σύνθεση της Επιτροπής, αντικαταστάθηκε από τον Βου-
λευτή κ. Αθανάσιο Νάκο, σύµφωνα µε την υπ’ αριθµ. 9715/6488,
από 28 Ιουνίου 2010, απόφαση του Προέδρου της Βουλής, και ο
Βουλευτής, κ. Νικόλαος Τσούκαλης, που µετείχε στην αρχική
σύνθεση της Επιτροπής, αντικαταστάθηκε από τον Βουλευτή, κ.
Μιχαήλ Κριτσωτάκη, σύµφωνα µε την υπ’ αριθµ. 9714/6487, από
28 Ιουνίου 2010, απόφαση του Προέδρου της Βουλής.

Αντικείµενο της Επιτροπής Περιφερειών, σύµφωνα µε το
άρθρο 43 Α του Κανονισµού της Βουλής, είναι «η παρακολού-
θηση και ενηµέρωση της Βουλής για τη λειτουργία των περιφε-
ρειακών οργάνων της Πολιτείας και ιδίως για ζητήµατα
σχεδιασµού και εφαρµογής της πολιτικής περιφερειακής ανά-
πτυξης. Για την εκπλήρωση της αποστολής της, η Επιτροπή µπο-
ρεί να καλεί στις συνεδριάσεις της εκπροσώπους της
Κυβέρνησης και των περιφερειών ή της τοπικής αυτοδιοίκησης
και οποιοδήποτε άλλο πρόσωπο θεωρεί χρήσιµο για το έργο
της».

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Περιφερειών πραγµατοποίησε δε-
καπέντε (15) συνεδριάσεις, συνολικής διάρκειας, περίπου, 44
ωρών, κατά τις οποίες εκλήθησαν σε ακρόαση, προς ενηµέρωση
των µελών της, Γενικοί Γραµµατείς Περιφερειών και εκπρόσω-
ποι Επιστηµονικών Κέντρων και Φορέων, όπως εµφαίνεται στο
αντίστοιχο Κεφάλαιο της Έκθεσης.

ΙΙ. ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΕΙΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ - ΠΡΟΣΩΠΑ ΠΟΥ ΚΛΗ-
ΘΗΚΑΝ ΣΕ ΑΚΡΟΑΣΗ

1. Συνεδρίαση της 10ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Εκλογή Προεδρείου.
2. Συνεδρίαση της 24ης Νοεµβρίου 2009

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Προγραµµατισµός του έργου της Επιτροπής.
3. Συνεδρίαση της 15ης ∆εκεµβρίου 2009

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
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Ενηµέρωση της Επιτροπής από εκπροσώπους του
Συµβουλίου Νησιωτικών ∆ήµων και Κοινοτήτων Ελλάδας
(ΣΥ.Ν.∆.Κ.Ε.).

4. Συνεδρίαση της 9ης Φεβρουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Αειφορία και προοπτικές ανάπτυξης των νήσων στο Εθνικό

Στρατηγικό Πλαίσιο Αναφοράς (Ε.Σ.Π.Α.) 2007 – 2013.
Εισηγητής: Ηλίας Ευθυµιόπουλος, επιστηµονικός υπεύθυνος

και συντονιστής του ∆ικτύου Αειφόρων Νήσων Αιγαίου
(∆ΑΦΝΗ).

Στην Επιτροπή είχαν κληθεί να παραστούν ο Πρόεδρος, κ.
Γεώργιος Χάλαρης, και τα µέλη του ∆.Σ. του ∆ικτύου Αειφόρων
Νήσων Αιγαίου (∆ΑΦΝΗ).

5. Συνεδρίαση της 23ης Φεβρουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Η συµβολή της έρευνας και της καινοτοµίας στην

περιφερειακή ανάπτυξη.
Τα µέλη της Επιτροπής ενηµέρωσε ο κ. ∆ηµήτριος Νιάρχος,

∆ιευθυντής του Εθνικού Κέντρου Έρευνας Φυσικών Επιστηµών
(Ε.Κ.Ε.Φ.Ε.) «∆ΗΜΟΚΡΙΤΟΣ» και Πρόεδρος του ∆ιοικητικού
Συµβουλίου.

6. Συνεδρίαση της 13ης Απριλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Εθνικά Πάρκα – Προβλήµατα και Προοπτικές.
Εισηγητής: Αναστάσιος Καριπίδης, Βουλευτής Σερρών.
7. Συνεδρίαση της 18ης Μαΐου 2010 (Κοινή συνεδρίαση µε

τη ∆ιαρκή Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας Τάξης και
∆ικαιοσύνης)

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Επεξεργασία και εξέταση του σχεδίου νόµου του

Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης «Νέα Αρχιτεκτονική της Αυτοδιοίκησης και της
Αποκεντρωµένης ∆ιοίκησης – Πρόγραµµα Καλλικράτης».

Εισηγητές: Παναγιώτης Ρήγας και Χρήστος Ζώης.
8. Συνεδρίαση της 19ης Μαΐου 2010 – πρωί (Κοινή

συνεδρίαση µε τη ∆ιαρκή Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης,
∆ηµόσιας Τάξης και ∆ικαιοσύνης)

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συνέχιση της επεξεργασίας και εξέτασης του σχεδίου νόµου

του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης «Νέα Αρχιτεκτονική της Αυτοδιοίκησης και της
Αποκεντρωµένης ∆ιοίκησης – Πρόγραµµα Καλλικράτης».

Εισηγητές: Παναγιώτης Ρήγας και Χρήστος Ζώης.
9. Συνεδρίαση της 19ης Μαΐου 2010 – απόγευµα (Κοινή

συνεδρίαση µε τη ∆ιαρκή Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης,
∆ηµόσιας Τάξης και ∆ικαιοσύνης)

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συνέχιση της επεξεργασίας και εξέτασης του σχεδίου νόµου

του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης «Νέα Αρχιτεκτονική της Αυτοδιοίκησης και της
Αποκεντρωµένης ∆ιοίκησης – Πρόγραµµα Καλλικράτης».

Εισηγητές: Παναγιώτης Ρήγας και Χρήστος Ζώης.
10. Συνεδρίαση της 20ης Μαΐου 2010 – πρωί (Κοινή

συνεδρίαση µε τη ∆ιαρκή Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης,
∆ηµόσιας Τάξης και ∆ικαιοσύνης)

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συνέχιση της επεξεργασίας και εξέτασης του σχεδίου νόµου

του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης «Νέα Αρχιτεκτονική της Αυτοδιοίκησης και της
Αποκεντρωµένης ∆ιοίκησης – Πρόγραµµα Καλλικράτης».

Εισηγητές: Παναγιώτης Ρήγας και Χρήστος Ζώης.
11. Συνεδρίαση της 20ης Μαΐου 2010 – απόγευµα (Κοινή

συνεδρίαση µε τη ∆ιαρκή Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης,
∆ηµόσιας Τάξης και ∆ικαιοσύνης)

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Συνέχιση της επεξεργασίας και εξέτασης του σχεδίου νόµου

του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης «Νέα Αρχιτεκτονική της Αυτοδιοίκησης και της
Αποκεντρωµένης ∆ιοίκησης – Πρόγραµµα Καλλικράτης».

Εισηγητές: Παναγιώτης Ρήγας και Χρήστος Ζώης.
12. Συνεδρίαση της 3ης Ιουνίου 2010

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
α) Συζήτηση σχετικά µε τη σύνταξη της Έκθεσης της

Επιτροπής για την Α’ Σύνοδο και ορισµός Εισηγητών, κατά
θέµατα,

β) Προώθηση Βιώσιµων Επενδύσεων και Ολοκληρωµένης
Περιφερειακής Ανάπτυξης µέσω των ∆ιαρθρωτικών Ταµείων
της Ε.Ε.

Τα µέλη της Επιτροπής ενηµέρωσε ο Γενικός Γραµµατέας
Περιφέρειας Αττικής, κ. Ηλίας Λιακόπουλος.

13. Συνεδρίαση της 22ας Ιουνίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Η Συµβολή των Αναπτυξιακών Ανώνυµων Εταιρειών των Ο.Τ.Α.

στην περιφερειακή και τοπική ανάπτυξη. Θεσµικό πλαίσιο, σκο-
ποί, δραστηριότητες και προτάσεις για το µέλλον.

Τα µέλη της Επιτροπής ενηµέρωσαν οι κ.κ. Γεώργιος Αρβανιτί-
δης, Βουλευτής Β’ Περιφέρειας Θεσσαλονίκης, Κωνσταντίνος Ευ-
µοιρίδης, Νοµάρχης ∆ράµας, Πρόεδρος της Ελληνικής Ένωσης
Αναπτυξιακών Εταιρειών (HEL.A.D.A.), Γεώργιος Αµανατίδης, Γε-
νικός ∆ιευθυντής της «Αναπτυξιακής ∆υτικής Μακεδονίας Α.Ε. –
ΑΝΚΟ», Μέλος της Εκτελεστικής Επιτροπής της Ελληνικής Ένω-
σης Αναπτυξιακών Εταιρειών (HEL.A.D.A.) και Βασίλης Παπαβα-
σιλείου, Γενικός ∆ιευθυντής της «Αναπτυξιακής Θεσσαλονίκης Α.Ε.
– ΑΝΕΘ Α.Ε.», Μέλος της Εκτελεστικής Επιτροπής της Ελληνικής
Ένωσης Αναπτυξιακών Εταιρειών (HEL.A.D.A.).

14. Συνεδρίαση της 6ης Ιουλίου 2010
Θέµατα ηµερήσιας διάταξης:
α) Εθνικό Στρατηγικό Πλαίσιο Αναφοράς (Ε.Σ.Π.Α) – Ανάπτυξη

της Κρήτης.
β) Ορισµός Εισηγητών, σχετικά µε τη σύνταξη της Έκθεσης

της Επιτροπής.
Τα µέλη της Επιτροπής ενηµέρωσαν ο Γενικός Γραµµατέας

Περιφέρειας Κρήτης, κ. Αθανάσιος Καρούντζος, και η
Αναπληρώτρια Προϊσταµένη της Ενδιάµεσης ∆ιαχειριστικής
Αρχής Περιφέρειας Κρήτης, κυρία Μαρία Κασωτάκη.

15. Συνεδρίαση της 15ης Ιουλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Έγκριση των Εισηγήσεων, που θα συµπεριληφθούν στην Έκ-

θεση της Επιτροπής.
Εισηγητές: Παναγιώτης Ρήγας, Γεώργιος Αρβανιτίδης,

Αθανάσιος Οικονόµου, Αναστάσιος Καριπίδης και Μιχαήλ
Χαλκίδης.

III. ΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗ – ΣΥΝΘΕΣΗ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ – ΣΥΝΕ-
∆ΡΙΑΣΕΙΣ ΤΗΣ ΥΠΟΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΗΣΙΩΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΟΡΕΙΝΩΝ
ΠΕΡΙΟΧΩΝ

Η Υποεπιτροπή Νησιωτικών και Ορεινών Περιοχών της Ειδικής
Μόνιµης Επιτροπής Περιφερειών ιδρύθηκε µε την τροποποίηση
του άρθρου 43Α του Κανονισµού της Βουλής, που επικυρώθηκε,
µε απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής, κατά τη συνεδρίαση
της 25ης Ιουνίου 2008(Φ.Ε.Κ.126 Α’/2.7.2008) και αποτελείται
από το ένα τρίτο (1/3) του αριθµού των µελών της Επιτροπής.
Κατά την Α’ Τακτική Σύνοδο της ΙΓ’ Περιόδου, η Υποεπιτροπή Νη-
σιωτικών και Ορεινών Περιοχών συνεστήθη, µε την υπ’ αριθµ.
1422/10118, από 24 Νοεµβρίου 2009, απόφαση του Προέδρου
της Βουλής.

Συγκεκριµένα, µέλη της Υποεπιτροπής ορίστηκαν: οι κ.κ. Άγ-
γελος Μανωλάκης, Σπυροπάνος Μαργέλης, Αθανάσιος Οικονό-
µου, Αθανάσιος Παπαγεωργίου, Παναγιώτης Ρήγας, ∆ηµήτριος
Τσιρώνης, ∆ηµήτριος Σταµάτης, Σταύρος Σκοπελίτης, Παύλος
Μαρκάκης και Νικόλαος Τσούκαλης.

Ο Βουλευτής κ. Σταύρος Σκοπελίτης, που µετείχε στην αρχική
σύνθεση της Υποεπιτροπής, αντικαταστάθηκε από τον Βουλευτή
κ. Νικόλαο Καραθανασόπουλο, σύµφωνα µε την υπ’ αριθµ.
14521/10302 , από 27 Νοεµβρίου 2009, απόφαση του Προέδρου
της Βουλής.

Αντικείµενο της Υποεπιτροπής Νησιωτικών και Ορεινών Πε-
ριοχών, σύµφωνα µε το άρθρο 43 Α του Κανονισµού της Βουλής,
είναι «η µελέτη των προβληµάτων των περιοχών αυτών, η υπο-
βολή προτάσεων για τη βιώσιµη οικονοµική τους ανάπτυξη, την
προστασία του οικιστικού και φυσικού περιβάλλοντος και τη δια-
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τήρηση και προβολή της πολιτιστικής παράδοσης, η παρακο-
λούθηση των κανονιστικών πράξεων του κοινού νοµοθέτη και της
διοίκησης για την εναρµόνισή τους µε τις ιδιαιτερότητες των νη-
σιωτικών και ορεινών περιοχών κα ειδικότερα η επεξεργασία και
διατύπωση προτάσεων για την αντιµετώπιση των µόνιµων µειο-
νεκτηµάτων στα δίκτυα των συγκοινωνιών, της ενέργειας, της
ύδρευσης και των στερεών και υγρών αποβλήτων, την ανάπτυξη
και την ανταγωνιστικότητα των µικρών και των οικογενειακών επι-
χειρήσεων, των προβληµάτων υγείας, εκπαίδευσης, του πρωτο-
γενούς και του δευτερογενούς τοµέα ανάπτυξης και του
τουρισµού».

Η Υποεπιτροπή Νησιωτικών και Ορεινών Περιοχών πραγµατο-
ποίησε µία (1) συνεδρίαση (2 ∆εκεµβρίου 2009) µε θέµα ηµερή-
σιας διάταξης τον Προγραµµατισµό του έργου της
Υποεπιτροπής.

ΙV. ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ

Α. ΑΕΙΦΟΡΙΑ ΚΑΙ ΠΡΟΟΠΤΙΚΕΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΤΩΝ ΝΗΣΩΝ
ΣΤΟ ΕΘΝΙΚΟ ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΑΝΑΦΟΡΑΣ (Ε.Σ.Π.Α.)
2007-2013

ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΕΠΙ-
ΤΡΟΠΗΣ)

Ο νησιωτικός χώρος χαρακτηρίζεται από µόνιµα εγγενή και
διαρθρωτικά προβλήµατα, που δηµιουργούν συνθήκες δυσχε-
ρέστερες στην οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξή τους σε σχέση
µε άλλες περιοχές.

Η συνταγµατική αναγνώριση της νησιωτικότητας επιβάλλει την
εφαρµογή ειδικών, διακριτικών και στοχευµένων πολιτικών για
τον νησιωτικό χώρο, µε στόχο τη βιώσιµη ανάπτυξή του.

Η ανάγκη να διαµορφωθούν τέτοιες πολιτικές έχει ενεργοποι-
ήσει τους θεσµικούς εκπροσώπους των νησιών, οι οποίοι ανα-
λαµβάνουν ενδιαφέρουσες και καινοτόµες πρωτοβουλίες προς
αυτή την κατεύθυνση.

Η συνεργασία µεταξύ νησιών ή νησιωτικών Ο.Τ.Α. µε στόχευση
τη συνέργεια, τη δικτύωση, τη µόχλευση χρηµατοδοτικών πόρων,
έχει εξελιχθεί σε ικανοποιητικό βαθµό και δηµιουργεί πρότυπα
που αξίζει να προβληθούν και να ερµηνευτούν.

Μία τέτοια µορφή συνεργασίας στον νησιωτικό χώρο αποτελεί
το ∆ίκτυο Αειφόρων Νήσων Αιγαίου «∆ΑΦΝΗ». Ο κεντρικός στό-
χος του εν λόγω ∆ικτύου είναι η αειφόρος ανάπτυξη στα νησιά
του Αιγαίου και κυρίως στα µικρότερα εξ αυτών.

Ορισµένα νησιά βρέθηκαν στο επίκεντρο της τουριστικής
«αναπτυξιακής έκρηξης» και επωφελήθηκαν σηµαντικά, γνωρί-
ζοντας µια εντυπωσιακή οικονοµική ανάπτυξη. Ταυτόχρονα,
όµως, υπέστησαν στρεβλώσεις και αλλαγές σε ό,τι αφορά κυ-
ρίως το τοπίο και το δοµηµένο περιβάλλον.

Έχουν, όµως, σήµερα τη δυνατότητα να παρέµβουν «διορθω-
τικά» στα συνοδά στοιχεία της οικονοµίας τους, την επέκταση
της τουριστικής περιόδου, την παροχή υπηρεσιών, την παρα-
γωγή ενέργειας, τη διαχείριση των αποβλήτων, την εξοικονόµηση
νερού, τη διατήρηση θυλάκων της φύσης, την ποιότητα των επι-
κοινωνιών κ.λπ..

Άλλα νησιά, µε χαµηλότερο επίπεδο ανάπτυξης, υπέστησαν
λιγότερο τη φθορά, που επέφερε το κυρίαρχο «µοντέλο» της του-
ριστικής ανάπτυξης. Η οικονοµική ανάπτυξή τους εµφανίζει υστέ-
ρηση σε σχέση µε τα προηγούµενα. Ωστόσο, τα εν λόγω νησιά
διαθέτουν ένα ισχυρό συγκριτικό πλεονέκτηµα. Μπορούν να γί-
νουν πόλοι έλξης µιας νέας γενιάς τουριστών, να διαχωρίσουν
µε καλύτερο τρόπο το µοναδικό φυσικό και ανθρωπογενές πολι-
τιστικό περιβάλλον τους.

Το ∆ίκτυο «∆ΑΦΝΗ» στο οποίο συµµετέχουν 38 νησιωτικοί
Ο.Τ.Α. επιχειρεί και στα δύο αυτά σύνολα των νησιών, µε πιστο-
ποιηµένες δράσεις και µε σαφείς στόχους.

α) την ισόρροπη ανάπτυξη των νησιών
β) την προώθηση των ήπιων πηγών ενέργειας
γ) τη χωρική οργάνωση και τον έλεγχο της δόµησης
δ) τη διατήρηση της φύσης και των µη ανανεώσιµων φυσικών

πόρων

ε) τη στήριξη του ποιοτικού τουρισµού
στ) την ενσωµάτωση της περιβαλλοντικής συνιστώσας σε όλα

τα βασικά έργα υποδοµών
ζ) την προώθηση των νέων τεχνολογιών της καινοτοµίας και

της «πράσινης» επιχειρηµατικότητας
η) την ενθάρρυνση της συµµετοχής των πολιτών και την ενί-

σχυση της κοινωνικής αλληλεγγύης.
Ενδιαφέρουσα δοµή του ∆ικτύου «∆ΑΦΝΗ» αποτελεί το Ενερ-

γειακό Γραφείο Αιγαίου, που έχει ως στόχο τη στήριξη των προ-
σπαθειών για την ορθολογική χρήση της ενέργειας στον
νησιωτικό χώρο του Αιγαίου, παρέχοντας συµβουλευτικές υπη-
ρεσίες σε θέµατα ενεργειακού σχεδιασµού.

Οι τοµείς παρέµβασης του ∆ικτύου «∆ΑΦΝΗ» συνοπτικά είναι
οι ακόλουθοι:

α) Περιοχές NATURA 2000 στα νησιά του Αιγαίου
- Υποβάλλονται προτάσεις προς το Υ.Π.Ε.Κ.Α. και τις Περιφέ-

ρειες του Αιγαίου για την εκπόνηση στρατηγικής µελέτης δια-
µόρφωσης κατευθυντήριων γραµµών και τον προσδιορισµό
συγκεκριµένων πρακτικών, µε στόχο τη διατήρηση της βιοποικι-
λότητας των οικοτόπων και των τοπίων.

β) Οικοτουριστικά και Πολιτιστικά Πάρκα του Αιγαίου
-Πρόταση προς το Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού για

τη δηµιουργία ολοκληρωµένης οικοτουριστικής ανάπτυξης µε
αξιοποίηση των δηµοτικών υποδοµών, σε συγκεκριµένα κατ’
αρχήν νησιά.

γ) Ιαµατικά Λουτρά και Πηγές στο Αιγαίο
- Πρόταση προς το Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού για

τη δηµιουργία δικτύου ιαµατικών λουτρών στα νησιά του Αιγαίου,
µε αξιοποίηση των υπαρχουσών εγκαταστάσεων.

δ) ∆ηµιουργία Γεωγραφικού Πληροφοριακού Συστήµατος
- Παρακολούθηση –∆ιαχείριση του νησιωτικού περιβάλλοντος
ε) Πρόγραµµα Εξοικονόµησης Ενέργειας
- Στα τουριστικά καταλύµατα στον νησιωτικό χώρο
στ) Έξυπνα ∆ίκτυα-Μικροδίκτυα σε νησιά του Αιγαίου
- Πρόκειται για την εγκατάσταση σε επιλεγµένα νησιά νέων συ-

στηµάτων διανοµής και κατανοµής της ενέργειας
ζ) Ενεργειακή Ακαδηµία, η οποία υλοποιεί Προγράµµατα Κα-

τάρτισης Στελεχών της τοπικής αυτοδιοίκησης σε θέµατα ενέρ-
γειας.

Όλα τα παραπάνω αναδεικνύουν και αποδεικνύουν τη δυνα-
τότητα των νησιών να συµβάλουν καθοριστικά στη γενικότερη
προσπάθεια για την «πράσινη ανάπτυξη».

Κλειδί, όµως, για την επιτυχία αυτών των εγχειρηµάτων, είναι
να υπάρξουν τόσο σε εθνικό όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, εξει-
δικευµένες δηµόσιες νησιωτικές πολιτικές, µε στόχο τη διασφά-
λιση της συστηµατικής και συνεπούς αντιµετώπισης όλων των
προβληµάτων που αφορούν τον νησιωτικό χώρο.

Β. ΠΡΟΩΘΗΣΗ ΒΙΩΣΙΜΩΝ ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΩΝ ΚΑΙ ΟΛΟΚΛΗΡΩ-
ΜΕΝΗΣ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΜΕΣΩ ΤΩΝ ∆ΙΑΡΘΡΩ-
ΤΙΚΩΝ ΤΑΜΕΙΩΝ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΑΪΚΗΣ ΕΝΩΣΗΣ

ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΕΠΙ-
ΤΡΟΠΗΣ)

Η περιφερειακή πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει ως
στόχο την ενίσχυση της βιώσιµης ανάπτυξης, τον περιορισµό των
διαρθρωτικών ανισοτήτων και την ισόρροπη ανάπτυξη των πε-
ριοχών της Ε.Ε., καθώς και την προώθηση των ίσων ευκαιριών
για όλους. Βασικοί στόχοι της περιφερειακής πολιτικής της Ε.Ε.
αλλά και κρίσιµοι παράγοντες για την κοινωνική και οικονοµική
συνοχή είναι η µείωση των οικονοµικών ανισοτήτων µεταξύ των
περιφερειών της Ευρώπης, η βιώσιµη περιφερειακή ανάπτυξη, η
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των περιφερειών, η καταπο-
λέµηση της ανεργίας, η στήριξη της επαγγελµατικής κατάρτι-
σης, η εξασφάλιση θετικού αντίκτυπου για την απασχόληση αλλά
και η υποστήριξη των δραστηριοτήτων που αφορούν την ύπαι-
θρο, η χρηµατοδότηση της έρευνας, καθώς και η ενίσχυση των
µεταφορών και των τηλεπικοινωνιών.

Η περιφερειακή πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι θεµε-
λιωµένη στις έννοιες της αλληλεγγύης, της οικονοµικής και κοι-
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νωνικής συνοχής και επιτυγχάνεται µε µια ποικιλία χρηµατοδοτι-
κών διαδικασιών, κυρίως µέσω των ∆ιαρθρωτικών Ταµείων και
του Ταµείου Συνοχής. Η πολιτική αυτή θεσµοθετήθηκε στο πλαί-
σιο της συνθήκης του Μάαστριχτ το 1992 (άρθρα 158 έως 162).

Για την περίοδο 2007-2013, η περιφερειακή πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης καταλαµβάνει τη δεύτερη θέση στον προϋ-
πολογισµό της Ε.Ε., µε ένα κονδύλι της τάξης των 348 δισ. ευρώ.
Τα Ευρωπαϊκά Χρηµατοδοτικά Μέσα (∆ιαρθρωτικά Ταµεία, Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, Ταµείο Συνοχής) αποτελούν τους
κυριότερους µηχανισµούς παρέµβασης που διαθέτει η Ένωση
για την προώθηση του στόχου της οικονοµικής και κοινωνικής
συνοχής και συνεισφέρουν σηµαντικά στην περιφερειακή ανά-
πτυξη. Επίσης, υπηρετούν την αλληλεγγύη µεταξύ των Ευρω-
παίων λόγω της συµβολής τους στη δηµιουργία θέσεων
απασχόλησης και συµβάλλουν στην πραγµατοποίηση επενδύ-
σεων, ιδιαίτερα στις λιγότερο ευνοηµένες περιφέρειες.

Μέσα από αυτές τις διαδικασίες και χρησιµοποιώντας τα Ευ-
ρωπαϊκά Χρηµατοδοτικά Μέσα, οι φορείς της τοπικής αυτοδιοί-
κησης έχουν τη δυνατότητα να υλοποιήσουν και να επενδύουν
σε έργα που εντάσσονται στους γενικούς στόχους της περιφε-
ρειακής ανάπτυξης, να προωθήσουν βιώσιµες επενδύσεις και να
δηµιουργήσουν βιώσιµες θέσεις απασχόλησης, αφού, βέβαια,
εξασφαλίσουν τις προϋποθέσεις εκείνες που ευνοούν την επι-
χειρηµατική δραστηριότητα και διευκολύνουν τις συµπράξεις του
δηµόσιου µε τον ιδιωτικό τοµέα.

ΕΥΡΩΠΑΪΚΑ ΧΡΗΜΑΤΟ∆ΟΤΙΚΑ ΜΕΣΑ
(∆ΙΑΡΘΡΩΤΙΚΑ ΤΑΜΕΙΑ, ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΤΡΑΠΕΖΑ ΕΠΕΝ∆Υ-

ΣΕΩΝ, ΤΑΜΕΙΟ ΣΥΝΟΧΗΣ)

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
(Ε.Τ.Επ.) συντρέχουν τις τοπικές και περιφερειακές αρχές, για
να αναπτύξουν τις δυνατότητές τους για επενδύσεις.

Τον Ιούλιο του 2006, το Συµβούλιο της Ευρώπης και το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο δηµιούργησαν ένα νέο σύνολο από πέντε κα-
νονισµούς για τη χρήση των ∆ιαρθρωτικών Ταµείων, τα οποία
περιλάµβαναν τις αναθεωρηµένες εκδόσεις των δύο ταµείων,
που είχαν αποµείνει από τα αρχικά τέσσερα ∆ιαρθρωτικά και τα
Ταµεία Συνοχής, και δύο άλλα.

Tα Τρία Ταµεία είναι τα εξής:

Ι. ΕΥΡΩΠΑΪΚΟ ΤΑΜΕΙΟ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
(Ε.Τ.Π.Α.)

Το Ε.Τ.Π.Α. στηρίζει προγράµµατα για την περιφερειακή ανά-
πτυξη, την οικονοµική ανάπτυξη, τον ανταγωνισµό και την εδα-
φική συνεργασία, χρηµατοδοτώντας την έρευνα, την καινοτοµία,
την προστασία του περιβάλλοντος, τις υποδοµές και την πρό-
ληψη κινδύνων. Έχει ως στόχο να συµβάλει στη µείωση των πε-
ριφερειακών ανισοτήτων στο πλαίσιο όλης της Ένωσης.

Το Ε.Τ.Π.Α. στηρίζει τις επενδύσεις στην ενέργεια και χρηµα-
τοδοτεί επενδύσεις που συνδέονται µε τις βιώσιµες αστικές µε-
ταφορές, τις τοπικές υποδοµές ενέργειας και των τεχνολογιών
πληροφοριών και επικοινωνίας, την ποιότητα του αέρα και τον
χωροταξικό σχεδιασµό, καθώς και την αναβάθµιση των διευρω-
παϊκών δικτύων που συνεισφέρουν στη βελτίωση της ασφάλειας
εφοδιασµού, την ενσωµάτωση περιβαλλοντικών παραµέτρων, τη
βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης και την ανάπτυξη ανανεώ-
σιµων πηγών ενέργειας.

ΙΙ. ΕΥΡΩΠΑΪΚΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΟ ΤΑΜΕΙΟ (Ε.Κ.Τ.)
Το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο (Ε.Κ.Τ.) έχει ως στόχο την

προώθηση της απασχόλησης στην Ε.Ε. Προωθεί τη συνεργασία
των 27 κρατών µελών για την ενίσχυση της απασχόλησης και τη
δηµιουργία περισσότερων καλύτερων θέσεων εργασίας. Παρέχει
στους πολίτες τις απαιτούµενες δεξιότητες, προκειµένου να αντι-
µετωπίσουν τις νέες, παγκόσµιες προκλήσεις. Λειτουργεί σε ευ-
θυγράµµιση µε την Ευρωπαϊκή Στρατηγική για την Απασχόληση
(EES) και εστιάζει στην αύξηση της οικονοµικής προσαρµοστι-
κότητας, στην απασχόληση, στις ίσες ευκαιρίες και στην κοινω-
νική ένταξη.

ΙΙΙ.ΤΑΜΕΙΟ ΣΥΝΟΧΗΣ
Το Ταµείο Συνοχής για την προστασία του περιβάλλοντος και

για τα ∆ιευρωπαϊκά ∆ίκτυα προορίζεται για χρήση από τα κράτη-
µέλη µε Ακαθάριστο Εθνικό Εισόδηµα χαµηλότερο από το 90%
του Κοινοτικού µέσου όρου, στα οποία συγκαταλέγονται τα νέα
ανατολικά κράτη, η Ελλάδα και η Πορτογαλία.

Οι δύο Κανονισµοί είναι οι εξής:
ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΣ ΟΜΙΛΟΣ Ε∆ΑΦΙΚΗΣ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑΣ (EGTC)

Ο Ευρωπαϊκός Όµιλος Εδαφικής Συνεργασίας (EGTC) διευ-
κολύνει τη διασυνοριακή και διαπεριφερειακή συνεργασία µε-
ταξύ περιφερειακών και τοπικών αρχών.

ΓΕΝΙΚΟΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΣ
Ο Γενικός Κανονισµός είναι σχεδιασµένος έτσι ώστε να παρέ-

χει µια πιο απλή και πιο αποκεντρωτική µέθοδο διαχείρισης των
∆ιαρθρωτικών Ταµείων και των Ταµείων Συνοχής.

Τον Ιούλιο του 2006, κατά την προετοιµασία για την υλοποί-
ηση αυτών των νέων στόχων για τη νέα προγραµµατική περίοδο,
η ΚΟΜΙΣΙΟΝ υιοθέτησε δύο προτάσεις.

Οι προτάσεις αυτές είναι οι εξής:
I. ΚΟΙΝΟΤΙΚΟΙ ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΟΙ ΠΡΟΣΑΝΑΤΟΛΙΣΜΟΙ

Οι Κοινοτικοί Στρατηγικοί Προσανατολισµοί έχουν σκοπό να
βοηθήσουν τις Εθνικές και Περιφερειακές αρχές, ώστε να απορ-
ροφήσουν και να χρησιµοποιήσουν αποδοτικά τα χρήµατα της
Ε.Ε., δίνοντας ιδιαίτερη έµφαση στην κοινωνία της πληροφορίας,
στην καινοτοµία, στο περιβάλλον και στη δηµιουργία περισσότε-
ρων και καλύτερων θέσεων εργασίας.

II. ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΣΥΝΟΧΗΣ ΚΑΙ ΠΟΛΕΙΣ
Η ανακοίνωση για την Πολιτική Συνοχής και Πόλεις έχει ως

σκοπό να βοηθήσει τις πόλεις να χρηµατοδοτηθούν έγκαιρα από
τα νέα αυτά προγράµµατα, ώστε και να επιτευχτεί µε αυτό τον
τρόπο η αποκέντρωση της εφαρµογής των πολιτικών της Ε.Ε..

ΝΕΕΣ ΠΟΛΙΤΙΚΕΣ
Εκτός των παραπάνω χρηµατοδοτικών µέσων, η Ε.Ε., για την

κινητοποίηση κεφαλαίων και τη χρηµατοδότηση ολοκληρωµένων
και βιώσιµων δράσεων, δηµιούργησε τρεις νέες πολιτικές, σε συ-
νεργασία µε τον Όµιλο της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων
και άλλα χρηµατοδοτικά όργανα, µε σκοπό την παροχή υποστή-
ριξης για επενδύσεις σε επιχειρήσεις, ειδικά σε συµφωνία µε το
Ευρωπαϊκό Ταµείο Περιφερειακής Ανάπτυξης.

Αυτές οι πολιτικές είναι οι εξής:

ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΣ ΤΕΧΝΙΚΗΣ ΥΠΟΣΤΗΡΙΞΗΣ «JASPERS»
Η «Κοινή Βοήθεια για την Υποστήριξη Έργων σε Ευρωπαϊκές

περιφέρειες» είναι µια σύµπραξη της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων, της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και
Ανάπτυξης και της Γενικής ∆ιεύθυνσης Περιφερειακής Ανάπτυ-
ξης της ΚΟΜΙΣΙΟΝ. Προσφέρει τεχνική βοήθεια σε κράτη-µέλη
για την προετοιµασία αιτήσεων σχετικά µε αναπτυξιακά έργα που
θα υποβληθούν στην Επιτροπή για έγκριση. Πρόκειται δηλαδή
για έναν µηχανισµό τεχνικής υποστήριξης, που θεσπίστηκε το
2006, για να βοηθήσει τα 12 κράτη-µέλη που εντάχθηκαν στην
Ε.Ε. το 2004 και το 2007, προκειµένου να προσδιορίσουν και να
προετοιµάσουν έργα, που δυνητικά είναι επιλέξιµα για ενίσχυση,
στο πλαίσιο των ∆ιαρθρωτικών Ταµείων της Ε.Ε. (Ευρωπαϊκό Τα-
µείο Περιφερειακής Ανάπτυξης και Ταµείο Συνοχής). Το
JASPERS διευθύνεται από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
(Ε.Τ.Επ.), ενώ οι άλλοι εταίροι είναι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης και ο όµιλος
Kreditanstalt für Wiederaufbau (KfW), που εντάχθηκε στην πρω-
τοβουλία JASPERS το 2008 ως συνεργαζόµενος εταίρος.

ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΣ «JEREMIE»
Οι «Κοινοί Ευρωπαϊκοί Πόροι για Μικρές έως Μεσαίες Επιχει-

ρήσεις» ή µηχανισµός JEREMIE δηµιουργήθηκε, για να συντονί-
σει τις προσπάθειες που καταβάλλονται από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και το Ευρω-
παϊκό Ταµείο Επενδύσεων, για την ανάπτυξη των µικρών και µε-
σαίων επιχειρήσεων στις περιφέρειες της Ε.Ε..
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Η ΠΡΩΤΟΒΟΥΛΙΑ «JESSICA»
Η «Κοινή Ευρωπαϊκή Υποστήριξη για Βιώσιµες Επενδύσεις σε

Αστικές Περιοχές» ή πρωτοβουλία JESSICA είναι ένα κοινό πρό-
γραµµα που αναπτύσσεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, µέσω
του Ε.Τ.Π.Α. (E.R.D.F.) και της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύ-
σεων (Ε.Τ.Επ.), σε συνεργασία µε την Τράπεζα Ανάπτυξης του
Συµβουλίου της Ευρώπης (CEB).

Κεντρικός στόχος της πρωτοβουλίας JESSICA είναι η κινητο-
ποίηση κεφαλαίων για τη χρηµατοδότηση ολοκληρωµένων δρά-
σεων αστικής ανάπτυξης και η δηµιουργία θέσεων εργασίας. Για
να χρηµατοδοτηθούν τα σχέδια αστικής ανάπτυξης πρέπει να
είναι «ολοκληρωµένα και βιώσιµα». Ο όρος «ολοκληρωµένα και
βιώσιµα» σχέδια αστικής ανάπτυξης περιλαµβάνει ένα σύστηµα
αλληλένδετων ενεργειών, που αποσκοπεί σε µακροχρόνιες επεν-
δύσεις και στη βελτίωση των οικονοµικών, υλικών, κοινωνικών και
περιβαλλοντικών συνθηκών σε κάποια πόλη ή σε κάποια περιοχή
εντός µιας πόλης. Οι επενδύσεις αυτές οι οποίες µπορούν να
έχουν τη µορφή ίδιων κεφαλαίων, δανείων ή και εγγυήσεων,
πραγµατοποιούνται µέσω των Ταµείων Αστικής Ανάπτυξης και,
εάν είναι απαραίτητο, µέσω Ταµείων Συµµετοχών (Holding
Funds).

Με την πρωτοβουλία JESSICA παρέχεται στα κράτη - µέλη η
δυνατότητα να επενδύουν, υπό µορφή επιστρεπτέων επιχορη-
γήσεων, σε έργα που εντάσσονται στο πλαίσιο ολοκληρωµένων
σχεδίων για τη βιώσιµη αστική ανάπτυξη, χρησιµοποιώντας
µέρος των µη επιστρεπτέων επιχορηγήσεων που λαµβάνουν από
την Ε.Ε. για περιφερειακή ανάπτυξη και κοινωνική συνοχή, δη-
λαδή µέσω των ∆ιαρθρωτικών Ταµείων.

ΕΥΡΩΠΑΪΚΑ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΑ ΓΙΑ ΤΗ ΧΡΗΜΑΤΟ∆ΟΤΗΣΗ
ΕΡΓΩΝ ΒΙΩΣΙΜΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΣΕ ΦΟΡΕΙΣ ΤΟΠΙΚΗΣ ΑΥΤΟ-

∆ΙΟΙΚΗΣΗΣ

Ο ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΣ «ELENA»
Ο µηχανισµός «ELENA» έχει στόχο να δώσει ώθηση σε επεν-

δυτικά έργα στους τοµείς της ενεργειακής απόδοσης, των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας και των βιώσιµων αστικών
µεταφορών, αναπαράγοντας επιτυχηµένα παραδείγµατα από
άλλα µέρη της Ευρώπης. Ο µηχανισµός χρηµατοδοτείται από το
Intelligent Energy Europe (ΙΕΕ) II Πρόγραµµα «Ευφυής Ενέργεια
– Ευρώπη» και έχει αρχικό προϋπολογισµό ύψους 15 εκατοµµυ-
ρίων Ευρώ για τον πρώτο χρόνο λειτουργίας. Η τεχνική βοήθεια,
η οποία υποστηρίζεται από τον µηχανισµό «ELENA», µπορεί να
παρασχεθεί είτε σε τοπική ή περιφερειακή αρχή είτε σε άλλον
δηµόσιο φορέα είτε στις ενώσεις τους εντός των χωρών που
συµµετέχουν στο Πρόγραµµα «Ευφυής Ενέργεια – Ευρώπη».
Έως και 90% των επιλέξιµων εξόδων µπορεί να καλυφθεί από
κοινοτική επιδότηση, κατόπιν διαδικασίας επιλογής και ανάθε-
σης.

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ «ΕΥΦΥΗΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑ – ΕΥΡΩΠΗ»
Το Πρόγραµµα «Ευφυής Ενέργεια – Ευρώπη» απευθύνεται κυ-

ρίως στους φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης και διαθέτει πό-
ρους, για να αναπτύξουν πολιτικές βιώσιµης ενέργειας.
Χρηµατοδοτεί δράσεις για:

την καλλιέργεια της ενεργειακής απόδοσης και της ορθολογι-
κής χρήσης των ενεργειακών πόρων,

την προώθηση νέων και ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και τη
στήριξη της διαφοροποίησης των πηγών ενέργειας,

την προώθηση της ενεργειακής απόδοσης και της χρήσης
νέων και ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στις µεταφορές, όπως
και τα βιοκαύσιµα.

Βασική επιδίωξή του είναι να γίνει η Ευρώπη πιο ανταγωνιστική
και καινοτόµα.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, µέσω των ∆ιαρθρωτικών Ταµείων αλλά
και των νέων πολιτικών και χρηµατοδοτικών εργαλείων που έχει
δηµιουργήσει για τη νέα προγραµµατική περίοδο, στοχεύει στην
ολοκληρωµένη περιφερειακή ανάπτυξη και στην προώθηση βιώ-
σιµων επενδύσεων, µε απώτερο σκοπό την ενίσχυση της οικονο-
µικής και κοινωνικής συνοχής, τη στήριξη της ανάπτυξης και των
διαρθρωτικών προσαρµογών των περιφερειακών οικονοµιών, τη

µείωση της απόκλισης µεταξύ των επιπέδων ανάπτυξης των ευ-
ρωπαϊκών περιφερειών και τη δηµιουργία βιώσιµων θέσεων ερ-
γασίας, µέσω µιας ολοκληρωµένης και βιώσιµης οικονοµικής
ανάπτυξης.

Γ. Η ΣΥΜΒΟΛΗ ΤΗΣ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΑΣ
ΣΤΗΝ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΗ ΑΝΑΠΤΥΞΗ

ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ

Ορίζοντας την έρευνα: Η ελληνική και η διεθνής πραγµατι-
κότητα

Ο ορισµός της έρευνας ως αναζήτηση στοιχείων µε οργανω-
µένο και συστηµατικό τρόπο και µε σκοπό την επιβεβαίωση ενός
αξιώµατος, µιας εκτίµησης, είτε την αναζήτηση νέων στοιχείων,
υπό τις συνθήκες της τρέχουσας συγκυρίας, διευρύνει ακόµα
περισσότερο το νόηµα και την αξία της, ειδικά δε αν η έρευνα
συσχετιστεί µε την καινοτοµία, στην κατεύθυνση της ανάδειξής
της ως αντίδοτο στην κρίση, αν, µε άλλα λόγια, συµπυκνώνει τον
νέο τρόπο σκέψης και δράσης, που είναι βέβαιο ότι χρειαζόµα-
στε πλέον σε όλα τα επίπεδα. Είναι λοιπόν σαφές ότι η έρευνα σε
συνδυασµό µε την τεχνολογία και την καινοτοµία είναι το τρί-
πτυχο στο οποίο µπορεί να βασιστεί η ανταγωνιστικότητα στο
σηµερινό ελευθερωµένο και διεθνοποιηµένο ανταγωνιστικό πε-
ριβάλλον.

Η χώρα µας, όπως και σειρά άλλων χωρών του Ευρωπαϊκού
Νότου, παρουσιάζει µια υστέρηση στην έρευνα και την καινοτο-
µία σε σχέση µε άλλες χώρες και ειδικότερα του Ευρωπαϊκού
Βορά, που αποτελούν χώρες-οδηγούς στην έρευνα. Η υστέρηση
αυτή εξηγείται κατά πολλούς, σ’ έναν µεγάλο βαθµό, ως αποτέ-
λεσµα των περιορισµένων ερευνητικών δαπανών από την πολι-
τεία αλλά και από την ιδιωτική οικονοµία. Ως προς τη
χρηµατοδότηση από την πολιτεία, είναι ενδεικτικό ότι, σύµφωνα
µε στοιχεία της Eurostat, κατά το 2005, τα κονδύλια που κατευ-
θύνθηκαν προς την έρευνα στην Ελλάδα ανέρχονται στο 0,58%,
όταν ο αντίστοιχος µέσος ευρωπαϊκός όρος ανέρχεται στο
1,84%, ενώ σε χώρες όπως οι Η.Π.Α. και η Ιαπωνία, το ποσοστό
αυτό φτάνει το 2,68% και 3,18% αντίστοιχα.

Πίνακας 1. Στοιχεία της Eurostat για τις ερευνητικές δαπά-
νες ως ποσοστό του Α.Ε.Π.

Σειρά στην ΕΕ27 Χώρα/ζώνη % Ποσοστό επί του
Α.Ε.Π. για την Έρευνα (2005)

1 Σουηδία 3,89
2 Φινλανδία 3,48

Ιαπωνία 3,18 (2004)[5]
ΗΠΑ 2,68 (2004)[5]

3 ∆ανία 2,45
4 Γερµανία 2,48
5 Αυστρία 2,41 (εκτιµ)
6 Γαλλία 2,13

ΕΕ27 (µέσος όρος) 1,84
7 Βέλγιο 1,84
8 Ην. Βασίλειο 1,76
9 Ολλανδία 1,73 (εκτιµ.)
10 Τσεχία 1,41
11 Λουξεµβούργο 1,57
12 Σλοβενία 1,46
13 Ιρλανδία 1,26
14 Ισπανία 1,12
15 Ιταλία 1,10
16 Ουγγαρία 0,94
17 Εσθονία 0,93
18 Πορτογαλία 0,81
19 Λιθουανία 0,76

Τουρκία 0,67 (2004)[6]
20 Ελλάδα 0,58
21 Πολωνία 0,57
22 Λετονία 0,56
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23 Μάλτα 0,54
24 Σλοβακία 0,51
25 Βουλγαρία 0,49
26 Ρουµανία 0,41
27 Κύπρος 0,40

Τα βασικά χαρακτηριστικά της Έρευνας στην Ελλάδα

Σύµφωνα µε έρευνα της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τε-
χνολογίας, η συντριπτική πλειονότητα των επιχειρήσεων που
δραστηριοποιήθηκαν στην έρευνα το 2005 ήταν αµιγώς ιδιωτι-
κές (96,64%), ενώ µόλις το 2,77% των επιχειρήσεων υπάγονταν
στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και µόνο το 0,59% ήταν ∆.Ε.Κ.Ο..

Τα στοιχεία αυτά καταδεικνύουν και την καθυστέρηση που πα-
ρουσιάζουν οι δηµόσιες επιχειρήσεις στην έρευνα και την ανά-
πτυξη των προϊόντων και των υπηρεσιών τους, καθυστέρηση που
συµβάλλει στο να είναι όλο και πιο λίγο ανταγωνιστικές στο διε-
θνές περιβάλλον.

Πίνακας 2. Ιδιοκτησιακό καθεστώς επιχειρήσεων Έρευνας
στην Ελλάδα κατά το έτος 2005

Ι∆ΙΟΚΤΗΣΙΑΚΟ ΚΑΘΕΣΤΩΣ

Ι∆ΙΟΚΤΗΣΙΑΚΟ ΚΑΘΕΣΤΩΣ ΠΟΣΟΣΤΟ

ΑΜΙΓΩΣ Ι∆ΙΩΤΙΚΕΣ 96,64%

ΕΥΡΥΤΕΡΟΣ ∆ΗΜΟΣΙΟΣ ΤΟΜΕΑΣ 2,77%

∆ΕΚΟ 0,59%

ΣΥΝΟΛΟ 100,00%

Η συντριπτική πλειονότητα των επιχειρήσεων που δραστη-
ριοποιήθηκαν στην έρευνα και την τεχνολογική ανάπτυξη το 2005
ήταν αµιγώς ιδιωτικές (96,64%), ενώ µόλις το 2,77% των επιχει-
ρήσεων υπάγονταν στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και το 0,59%
ήταν ∆.Ε.Κ.Ο..

Η γεωγραφική κατανοµή των επιχειρήσεων που διεξάγουν
έρευνα δείχνει επίσης στρεβλώσεις τόσο του ελληνικού αναπτυ-
ξιακού µοντέλου όσο και της περιφερειακής ανάπτυξης της
έρευνας.

Για παράδειγµα, στην Αττική συγκεντρώνεται το 64,67% των
επιχειρήσεων της έρευνας, ενώ στα νησιά του Αιγαίου και της
Κρήτης µόλις το 4,61%, γεγονός που αφαιρεί συγκριτικά πλεο-
νεκτήµατα από περιφέρειες, σε µια έντονα ανταγωνιστική εποχή,
στερώντας ευκαιρίες τοπικής και περιφερειακής ανάπτυξης.

Πίνακας 3. Κατανοµή των επιχειρήσεων που δαπανούν για
Ε.Τ.Α. ανά περιφέρεια:

ΚΑΤΑΝΟΜΗ ΤΩΝ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ
(4 ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΕΣ)

NUTS1 ΠΟΣΟΣΤΟ

ΑΤΤΙΚΗ 64,67%

ΒΟΡΕΙΑ ΕΛΛΑ∆Α 18,69%

ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΕΛΛΑ∆Α 12,02%

ΝΗΣΙΑ ΑΙΓΑΙΟΥ-ΚΡΗΤΗ 4,61%

ΣΥΝΟΛΟ 100%

Από τα αποτελέσµατα προκύπτει ότι στην Κεντρική Ελλάδα
τα επίπεδα διεξαγωγής Ε.Τ.Α. κυµαίνονται στο 12,02% των επι-
χειρήσεων που δήλωσαν δαπάνες για Ε.Τ.Α., το 2005. Τέλος, στα
Νησιά του Αιγαίου και την Κρήτη, ο αριθµός των επιχειρήσεων
που ασχολήθηκε µε Ε.Τ.Α. το 2005 είναι πολύ µικρός, αφού το
ποσοστό εκπροσώπησης από τη συγκεκριµένη περιφέρεια ανέρ-
χεται στο 4,61% περίπου. Συχνά υπάρχει µια αντίληψη πως η
έρευνα και η καινοτοµία είναι δυνατότητα µόνο των πολύ µεγά-
λων επιχειρήσεων. Από τη µελέτη της Γενικής Γραµµατείας
Έρευνας και Τεχνολογίας προκύπτει, όµως, ότι 7 στις 10 επιχει-
ρήσεις που δαπανούν για Ε.Τ.Α., ως προς το µέγεθος τους είναι
επιχειρήσεις που απασχολούν µέχρι 49 άτοµα.

Αυτό το στοιχείο είναι ιδιαίτερα ενθαρρυντικό για την Ελλη-
νική οικονοµία, καθώς αποδεικνύει ότι και οι µικρές και µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις (οι οποίες αποτελούν τη συντριπτική
πλειονότητα στην Ελληνική Οικονοµία) µπορούν να επενδύσουν
στην έρευνα και την τεχνολογία.

Πίνακας 4. Κατανοµή των επιχειρήσεων που δαπανούν για
Ε.Τ.Α. ανά µέγεθος

Πιο συγκεκριµένα, το 70,17% των επιχειρήσεων που δήλωσαν
δαπάνες για Ε.Τ.Α., το 2005, έχει συνολικό προσωπικό λιγότερο
από 50 άτοµα. Οι µεσαίες σε µέγεθος επιχειρήσεις που διεξή-
γαγαν Ε.Τ.Α., το 2005, εκτιµάται ότι αποτελούσαν το 19,20% του
συνολικού αριθµού επιχειρήσεων µε ερευνητική δραστηριότητα,
ενώ το ποσοστό των µεγάλων επιχειρήσεων προσεγγίζει το
10,63%.

ΚΑΤΑΝΟΜΗ ΤΩΝ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ ΑΝΑ ΜΕΓΕΘΟΣ

ΣΥΝΟΛΙΚΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ ΠΟΣΟΣΤΟ

ως 49 άτοµα 70,17%

50-249 άτοµα 19,20%

Περισσότερα από 250 άτοµα 10,63%

ΣΥΝΟΛΟ 100%

Ως προς το ανθρώπινο δυναµικό που απασχολείται στην
έρευνα και την τεχνολογία στη χώρα µας, τα ποσοτικά δεδοµένα
είναι ενδεικτικά, τόσο της επάρκειας κατάλληλου προσωπικού
όσο και της συµβολής του συγκεκριµένου κλάδου στην απασχό-
ληση.

Αν στα παραπάνω προσθέσουµε και τους χιλιάδες κατόχους
µεταπτυχιακών τίτλων ή τους υποψήφιους διδάκτορες, αντιλαµ-
βανόµαστε ένα απόθεµα σε επιστηµονικό ανθρώπινο δυναµικό
που µπορεί να προωθήσει την εξέλιξη της έρευνας µε όρους συ-
γκριτικού πλεονεκτήµατος για τη χώρα µας.

Τέλος ως προς το «µωσαϊκό» της έρευνας στην Ελλάδα, ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον έχει η κατανοµή ανά κλάδο, όπως φαίνεται στον
πίνακα 5 που ακολουθεί, όπου εµφαίνεται ότι η έρευνα στη χώρα
µας σχετίζεται σε µεγάλο βαθµό µε την πληροφορική (19,70%),
ενώ στον αντίποδα η έρευνα στην «πράσινη ενέργεια» και στην
ανακύκλωση δεν ξεπερνά το 1%, όπως φαίνεται και στον πίνακα
5 που ακολουθεί.
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Η ανάγκη

Τα δεδοµένα στον χώρο της έρευνας και της καινοτοµίας στη
χώρα µας αποτελούν συνάρτηση των γενικότερων οικονοµικών,
κοινωνικών και πολιτικών εξελίξεων των τελευταίων δεκαετιών.
Συχνά, µάλιστα τίθενται στη δηµόσια σφαίρα και ανακυκλώνο-
νται θέµατα που αφορούν τα πεπραγµένα των προηγούµενων
ετών αλλά και τις µελλοντικές προτεραιότητες, στην κατεύθυνση
της ενίσχυσης των Ε.Τ.Α.. Παρά τις επιµέρους διαφωνίες και τις
διαφορετικές προσεγγίσεις, αποτελεί κοινή πεποίθηση ότι η
έρευνα, η καινοτοµία και οι νέες τεχνολογίες οφείλουν να είναι
«ανοικτές» στους πολλούς, µε ευρείες συνεργασίες, που θα βρί-
σκουν αντικείµενο στην πρακτική επιχειρηµατικότητα, σε επίπεδο
καθηµερινότητας.

Η έρευνα, όπως και η επιχειρηµατικότητα, έχει µεταξύ άλλων
ένα κοινό στοιχείο: Θέλουν όραµα και ρίσκο. Συχνά, υπό συνθή-
κες ενός ιδιόµορφου κρατισµού, λείπουν και τα δύο.

Ένα παράδειγµα:
Η παροχή ενέργειας στον νησιωτικό χώρο. Κατά κανόνα, η συ-

ζήτηση περιστρέφεται γύρω από τις δυνατότητες της ∆.Ε.Η., ενώ
µόλις πρόσφατα έχει µπει στην πολιτική agenda- µε όρους που
συµπεριλαµβάνουν το νοµοθετικό και το πρακτικό πλαίσιο- η πα-
ροχή αυτόνοµης ενέργειας από εναλλακτικές πηγές.

Στις µέρες µας και υπό τις υπάρχουσες κοινωνικές και οικο-
νοµικές συνθήκες, η ανάδειξη της καινοτοµίας και η εξέλιξη της
έρευνας µπορεί να είναι το αντίδοτο στην κρίση. Εποµένως απαι-
τούνται αλλαγές, ώστε να κατοχυρώσουµε πραγµατικά τους
όρους για οριστική απαγκίστρωση από το σηµερινό αδιέξοδο.
Αυτό το κατανοούν και το παραδέχονται πλέον όλοι.

Το αναπτυξιακό µοντέλο, ιδιαιτέρως, όπως λειτούργησε κάτω
από την καθοδήγηση συγκεκριµένων προτύπων ως σήµερα,

*δεν κατάφερε να µειώσει τα χάσµατα αλλά βάθυνε τις παλιές
και παράλληλα δηµιούργησε νέες περιφερειακές και κοινωνικές
ανισότητες.

*δεν µπόρεσε να παραγάγει πλούτο από τα συγκριτικά πλεο-
νεκτήµατα κάθε περιοχής αλλά στράφηκε ενάντια στις πραγµα-
τικές δυνατότητες και στους φυσικούς πόρους,

*δεν στόχευσε να κάνει συµµετόχους όλο και περισσότερους
ανθρώπους αλλά, αντιθέτως, αύξησε τις πιέσεις στα πιο ευάλωτα
κοινωνικά στρώµατα.

Το πραγµατικά καινοτόµο στην εποχή µας

Τα παραπάνω δεδοµένα επιτάσσουν µια διαφορετική προσέγ-
γιση, µε πρώτο στόχο την αποτελεσµατικότητα έναντι της κρί-
σης αλλά και την αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων
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ΚΑΤΑΝΟΜΗ ΤΩΝ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ ΑΝΑ ∆ΙΨΗΦΙΟ ΚΛΑ∆Ο ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΑΣ
ΚΩ∆ΙΚΟΣ ΣΤΑΚΟ∆ ΠΕΡΙΓΡΑΦΗ ΣΤΑΚΟ∆ ΠΟΣΟΣΤΟ
01, 02, 05 ΓΕΩΡΓΙΑ-ΚΤΗΝΟΤΡΟΦΙΑ-ΘΗΡΑ ΚΑΙ ∆ΑΣΟΚΟΜΙΑ 1,94%
10, 11, 12, 13, 14 ΟΡΥΧΕΙΑ ΚΑ ΛΑΤΟΜΕΙΑ 0,73%
15 ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ ΤΡΟΦΙΜΩΝ ΚΑΙ ΠΟΤΩΝ 5,28%
16 ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ ΚΑΠΝΟΥ 0,16%
17 ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΚΛΩΣΤΟΥΦΑΝΤΟΥΡΓΙΚΩΝ ΥΛΩΝ 0,83%
18 ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΕΙ∆ΩΝ ΕΝ∆ΥΣΗΣ- ΚΑΤΕΡΓΑΣΙΑ ΚΑΙ ΒΑΦΗ ΓΟΥΝΑΡΙΚΩΝ 0,52%
19 ΠΡΟΪΟΝΤΑ ∆ΕΡΜΑΤΟΣ ΚΑΙ ΥΠΟ∆ΗΜΑΤΑ 0,31%
21 ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΧΑΡΤΟΠΟΛΤΟΥ-ΧΑΡΤΙΟΥ ΚΑΙ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ ΑΠΌ ΧΑΡΤΙ 0,71%
22 ΕΚ∆ΟΣΕΙΣ- ΕΚΤΥΠΩΣΕΙΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΑΡΑΓΩΓΗ ΠΡΟΕΓΓΕΓΡΑΜΜΕΝΩΝ

ΜΕΣΩΝ ΕΓΓΡΑΦΗΣ ΗΧΟΥ ΚΑΙ ΕΙΚΟΝΑΣ ΚΑΙ ΜΕΣΩΝ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ 0,77%
23 ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΟΠΤΑΝΘΡΑΚΑ-ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ ∆ΙΥΛΙΣΗΣ ΠΕΤΡΕΛΑΙΟΥ

ΚΑΙ ΠΥΡΗΝΙΚΩΝ ΚΑΥΣΙΜΩΝ 0,31%
24 ΧΗΜΙΚΕΣ ΟΥΣΙΕΣ ΚΑΙ ΠΡΟΪΟΝΤΑ 7,59%
25 ΠΡΟΪΟΝΤΑ ΑΠΌ ΕΛΑΣΤΙΚΟ ΚΑΙ ΠΛΑΣΤΙΚΕΣ ΥΛΕΣ 1,27%
26 ΑΛΛΑ ΠΡΟΪΟΝΤΑ ΑΠΟ ΜΗ ΜΕΤΑΛΛΙΚΑ ΟΡΥΚΤΑ 3,28%
27 ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΒΑΣΙΚΩΝ ΜΕΤΑΛΛΩΝ 1,89%
29 ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΜΗΧΑΝΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΕΙ∆ΩΝ ΕΞΟΠΛΙΣΜΟΥ Μ.ΑΚ. 3,05%
30 ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΜΗΧΑΝΩΝ ΓΡΑΦΕΙΟΥ ΚΑΙ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΩΝ ΥΠΟΛΟΓΙΣΤΩΝ 1,01%
31 ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΗΛΕΚΤΡΙΚΩΝ ΜΗΧΑΝΩΝ ΚΑΙ ΣΥΣΚΕΥΩΝ Μ.Α.Κ. 1,52%
32 ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΕΞΟΠΛΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΣΥΣΚΕΥΩΝ ΡΑ∆ΙΟΦΩΝΙΑΣ-

ΤΗΛΕΟΡΑΣΗΣ ΚΑΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ 1,67%
33 ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΙΑΤΡΙΚΩΝ ΟΡΓΑΝΩΝ-ΟΡΓΑΝΩΝ ΑΚΡΙΒΕΙΑΣ ΚΑΙ

ΟΠΤΙΚΩΝ ΟΡΓΑΝΩΝ-ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΡΟΛΟΓΙΩΝ ΚΑΘΕ ΕΙ∆ΟΥΣ 1,72%
34 ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ -

ΡΥΜΟΥΛΚΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΗΜΙΡΥΜΟΥΛΚΟΥΜΕΝΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ 0,69%
35 ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΛΟΙΠΟΥ ΕΞΟΠΛΙΣΜΟΥ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ 1,17%
37 ΑΝΑΚΥΚΛΩΣΗ 0,52%
40, 41 ΠΑΡΟΧΗ ΗΛΕΚΤΡΙΚΟΥ ΡΕΥΜΑΤΟΣ – ΦΥΣΙΚΟΥ ΑΕΡΙΟΥ –

ΑΤΜΟΥ ΚΑΙ ΖΕΣΤΟΥ ΝΕΡΟΥ 0,13%
45 ΚΑΤΑΣΚΕΥΕΣ 1,56%
50, 51, 52 ΧΟΝ∆ΡΙΚΟ ΚΑΙ ΛΙΑΝΙΚΟ ΕΜΠΟΡΙΟ- ΕΠΙΣΚΕΥΗ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΩΝ Κ.ΛΠ. 17,56%
60 – 64 ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ - ΑΠΟΘΗΚΕΥΣΗ ΚΑΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΕΣ 2,24%
65, 66, 67 ΕΝ∆ΙΑΜΕΣΟΙ ΧΡΗΜΑΤΟΠΙΣΤΩΤΙΚΟΙ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΙ 0,18%
72 ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗ ΚΑΙ ΣΥΝΑΦΕΙΣ ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ 19,70%
73 ΕΡΕΥΝΑ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗ 5,47%
74 ΑΛΛΕΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙΚΕΣ ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ 1 1,44%
80 ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗ 1,58%
85 ΥΓΕΙΑ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΜΕΡΙΜΝΑ 0,15%
90 ∆ΙΑΘΕΣΗ ΛΥΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΑΠΟΡΡΙΜΜΑΤΩΝ -

ΥΓΙΕΙΝΗ ΚΑΙ ΠΑΡΟΜΟΙΕΣ ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ 1,03%
92 ΨΥΧΑΓΩΓΙΚΕΣ- ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΚΕΣ ∆ΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ 0,69%

ΣΥΝΟΛΟ 100,00%



κάθε περιφέρειας.
Σε αυτή την κατεύθυνση, οφείλουµε να επαναπροσεγγίσουµε

την έρευνα και την καινοτοµία στη βάση τριών παραµέτρων :
Οι παράµετροι αυτοί είναι οι εξής:
* Η περιβαλλοντική διάσταση
Το πραγµατικά καινούργιο και παράλληλα προοδευτικό βήµα

σήµερα δεν µπορεί παρά να συµπορεύεται µε την κοινωνική
στρατηγική της «πράσινης ανάπτυξης». Να είναι, µε άλλα λόγια,
ο καρπός από το πάντρεµα της ανάληψης του επιχειρηµατικού
ρίσκου µε την προστασία και την αναβάθµιση του περιβάλλοντος.

* Η κοινωνική διάσταση
Είναι απολύτως ορατό ότι η ανάγκη για την ενίσχυση του πλέγ-

µατος κοινωνικής προστασίας σηµαίνει την υποστήριξη, υπο-
βοηθώντας ευθέως ή εµµέσως, τη διαµόρφωση νέων πηγών
απασχόλησης.

* Η περιφερειακή διάσταση
Η παράµετρος αυτή σηµαίνει την ουσιαστική στροφή προς την

αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων που έχει η κάθε
περιοχή. Όχι µε τον τρόπο που ξέραµε έως σήµερα –αποσπα-
σµατικά και χωρίς σχέδιο– αλλά µε σοβαρή υποστήριξη για την
ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας, ιδίως µέσα από τις τοπικές
συνεργασίες.

Η καινοτοµία ως λύση

Η καινοτοµία µπορεί να λειτουργήσει ως αντίδοτο στην οικο-
νοµική κρίση και να προωθήσει την περιφερειακή ανάπτυξη, όταν
η εξέλιξη που περιγράφει δεν αφορά µόνο ένα νέο προϊόν ή υπη-
ρεσία, αλλά κυρίως το τέλος ενός κοινωνικού αποκλεισµού, µε
την προϋπόθεση ότι έχουν εξασφαλιστεί σαφείς και συγκεκρι-
µένες πολιτικές που µπορούν να περιγράψουν την έξοδο από την
κρίση και µε την προϋπόθεση ότι έχουν εξασφαλίσει την παγίωση
ενός νέου µοντέλου κοινωνικής οργάνωσης, καλύπτοντας δύο
µεγάλες ανάγκες. Οι ανάγκες αυτές είναι οι εξής: α) η ανάγκη
να συστηµατοποιηθεί η νέα πληροφορία, έτσι ώστε να µπορεί να
γίνει κτήµα περισσοτέρων ανθρώπων, β) η ανάγκη να διαχυθεί η
γνώση αυτή µέσα από τους σωστούς διαύλους, ώστε, τελικά, να
συναντήσει τους αποδέκτες της.

Είναι προφανές ότι χρειαζόµαστε έναν νέο τρόπο οργάνωσης
της γνώσης και, παράλληλα, ένα νέο πιο δίκαιο σύστηµα διαχεί-
ρισης των ευκαιριών που παράγονται από αυτή. ∆εν πρέπει να
µένει κανείς πίσω ούτε να αποκλείεται. Αντίθετα, η οικονοµία της
γνώσης, της καινοτοµίας και της εξωστρέφειας πρέπει να είναι
εφικτή στους πάντες.

Επανέλεγχος

Σε αυτό το πλαίσιο, οφείλουµε να επαναοριοθετήσουµε, όπου
απαιτείται τα εξής:

* Τον κεντρικό σχεδιασµό, την κοινωνική συµµετοχή και τον
κοινωνικό έλεγχο

* Τη διασύνδεση της παιδείας, σε κάθε επίπεδο, µε την έρευνα
και την καινοτοµία

* Την ισότιµη συµµετοχή κράτους, ερευνητικών κέντρων και
επιχειρήσεων

* Τον συντονισµό, σε επίπεδο λειτουργίας, στόχων και χρηµα-
τοδότησης

Το φορολογικό πλαίσιο
* Τη χρηµατοδότηση της καινοτοµίας και της έρευνας από τον

ιδιωτικό τοµέα και ειδικότερα από τον τραπεζικό
* Τους µηχανισµούς άµεσης αξιοποίησης της έρευνας και της

καινοτοµίας σε προϊόντα, υπηρεσίες
* Τις συµπληρωµατικές δράσεις, όπως είναι:
- Οι Συµπράξεις οµοειδών φορέων
- Οι Πόλοι καινοτοµίας
- Οι Πόλεις τεχνολογίας
- Οι Νησίδες γνώσης
- Τα Επιστηµονικά – Τεχνολογικά Πάρκα.

Στον δρόµο της περιφερειακής ανάπτυξης

Στο πλαίσιο της «πράσινης ανάπτυξης», είναι αναγκαίο να
εντατικοποιηθούν δράσεις προς δύο κατευθύνσεις πολιτικής:
Αφενός στη δηµιουργία νέων επιχειρήσεων, που θα δραστηριο-
ποιηθούν σε καινοτόµους τοµείς µε ευρεία γεωγραφική κατα-
νοµή, αφετέρου στη διευκόλυνση των υφιστάµενων
επιχειρήσεων, προκειµένου να κάνουν τις αναγκαίες µεταβάσεις.
Αυτό θα έχει ως αποτέλεσµα να αλλάξει η φιλοσοφία αφενός
απέναντι στο οικονοµικό και κοινωνικό περιβάλλον και αφετέρου
απέναντι στην ανταγωνιστικότητα και την επιχειρηµατικότητα.

Οι προτεραιότητες είναι οι εξής:

Απλοποίηση και αποσαφήνιση του υφιστάµενου θεσµικού πλαι-
σίου για νέους τοµείς και δράσεις.

Κίνητρα για την ανάπτυξη τεχνογνωσίας.
Στοχευµένη υποστήριξη της έρευνας.
Ενθάρρυνση της εξωστρέφειας της «πράσινης» επιχειρηµατι-

κότητας στη γειτονιά µας και στην Ευρώπη.
Προώθηση οργανωµένων σχηµάτων για την παροχή ενεργει-

ακών συµβουλών.
Στήριξη «πράσινων» υπεργολαβικών επιχειρήσεων, κυρίως µε

την πρόσβαση στα κεφάλαια, µέσω συστήµατος εγγυοδοσίας
τραπεζικών δανείων, και διασύνδεση των «πράσινων» επιχειρή-
σεων µε τα εργαλεία του τραπεζικού συστήµατος.

Συστηµατική στροφή του δηµόσιου τοµέα στις «πράσινες»
προµήθειες.

Ηλεκτρονική διακυβέρνηση.
Ενθάρρυνση της κοινωνικής συνεργασίας και δικτύωσης.
Στήριξη της µικροµεσαίας ιδιωτικής πρωτοβουλίας.
Προετοιµασία του ανθρώπινου δυναµικού.

Συµπέρασµα

Είναι προφανές ότι απαιτείται ένας νέος τρόπος οργάνωσης
της γνώσης και παράλληλα ένα πιο δίκαιο σύστηµα διαχείρισης
των ευκαιριών που παράγονται από αυτή, έτσι ώστε κανείς να µη
µένει πίσω και κανείς να µην αποκλείεται. Αντίθετα, να µπορεί
να γίνει η οικονοµία της γνώσης, της καινοτοµίας και της εξω-
στρέφειας προσιτή σε όλους.

Οι δράσεις της Κυβέρνησης σε όλα τα επίπεδα, µε σηµείο αιχ-
µής την εκπαίδευση, την απόκτηση και επικαιροποίηση των δε-
ξιοτήτων µε τη διά βίου µάθηση, αλλά και την προσαρµογή όλων
των λειτουργιών της δηµόσιας διοίκησης, έχουν ως στόχο οι εξε-
λίξεις της τεχνολογίας να εφαρµόζονται στην καθηµερινότητα
του πολίτη, σε κάθε γωνιά της Ελλάδας.

Η προετοιµασία του ανθρώπινου δυναµικού και η διαµόρφωση
περιβάλλοντος αισιοδοξίας είναι απολύτως αλληλένδετες µε τον
τρόπο που προσεγγίζουµε την καινοτοµία, συνυφασµένη µε το
σχέδιο εξόδου από την κρίση.

Αναγνωρίζοντας ότι η πρόοδος, η αληθινή και απτή, είναι
εκείνη που επιτρέπει σε όλο και περισσότερους ανθρώπους να
λειτουργήσουν ως ενεργοί πολίτες, χωρίς αποκλεισµούς και πε-
ριφερειακές ανισότητες.

∆. ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΚΑΙ ΠΡΟΟΠΤΙΚΕΣ ΕΘΝΙΚΩΝ ΠΑΡΚΩΝ
ΤΗΣ ΕΛΛΑ∆ΑΣ

ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΙΠΙ∆ΗΣ

Γενικά
Η Ελληνική επικράτεια χαρακτηρίζεται από έναν τεράστιο

πλούτο περιοχών µε ιδιαίτερη φυσική και περιβαλλοντική αξία.
Στα όρια της επικράτειας έχουν οριοθετηθεί και χαρακτηριστεί

προστατευόµενες περιοχές ποικίλων κατηγοριών (Εθνικοί δρυ-
µοί, Εθνικά πάρκα, Τοπία ιδιαίτερου φυσικού κάλλους κ.λπ.), στο
πλαίσιο ∆ιεθνών Συνθηκών (Συνθήκη Ramsar, Σύµβαση της Βόν-
νης, Σύµβαση της Βέρνης, Οδηγία Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων
79/409/ΕΟΚ, Οδηγία Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων 92/43/ΕΟΚ κ.λπ.).
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Το χαρακτηριστικό αυτών των περιοχών, ιδιαίτερα δε αυτών
που χαρακτηρίζονται ως Εθνικά Πάρκα, είναι η υψηλή φυσική,
περιβαλλοντική και τουριστική αξία τους, η οποία έρχεται αρκε-
τές φορές σε σύγκρουση µε άλλες ανθρωπογενείς δραστηριό-
τητες.

Αυτό είναι και το γενεσιουργό αίτιο του συνόλου σχεδόν των
προβληµάτων των περιοχών αυτών.

Η συνολική αντιµετώπισή τους, λοιπόν, καθώς και οι γενικότε-
ρες προοπτικές των περιοχών αυτών πρέπει να αποτελέσουν
προτεραιότητα για την πολιτεία.

Νοµοθετικό πλαίσιο των Εθνικών Πάρκων
Ο όρος Εθνικός ∆ρυµός αρχικά επικράτησε στη χώρα µας αντί

του όρου Εθνικό Πάρκο, που ισχύει διεθνώς, µε αποτέλεσµα από
το 1938 έως το 1974, να θεσµοθετηθούν δέκα Εθνικοί ∆ρυµοί.

Από το 1992 επικράτησε στην Ελλάδα ο όρος Εθνικά Πάρκα,
και θεσµοθετήθηκαν έως σήµερα δεκατρείς επιπλέον περιοχές.

Τα Εθνικά Πάρκα αποτελούν ένα τεράστιο φυσικό κεφάλαιο
για τη χώρα και µπορούν, µε τις κατάλληλες παρεµβάσεις, να συ-
νεισφέρουν τα µέγιστα στην ανάπτυξη του τόπου και στη βελ-
τίωση της ποιότητας ζωής των κατοίκων.

Προκειµένου µια περιοχή να κηρυχτεί Εθνικό Πάρκο, επιβάλ-
λεται η σύνταξη Ειδικής Περιβαλλοντικής Μελέτης (Ε.Π.Μ.), στην
οποία περιγράφεται η υφιστάµενη κατάσταση της περιοχής, γί-
νεται ανάλυση των πλεονεκτηµάτων και των µειονεκτηµάτων της,
επισηµαίνονται τα σηµεία που χρήζουν ιδιαίτερης προσοχής και
προτείνεται η ζωνοποίηση της εξεταζόµενης περιοχής, όσον
αφορά τις απειλές από τις ανθρωπογενείς δραστηριότητες.

Η διαδικασία αυτή είναι χρονοβόρα στην ολοκλήρωσή της, συ-
νήθως απαιτεί επιπλέον χρόνο για την αφοµοίωση και την απο-
δοχή της από την τοπική κοινωνία, καθώς φέρνει στην επιφάνεια
αλληλοσυγκρουόµενα συµφέροντα.

Στη συνέχεια, συντάσσεται και υπογράφεται η σχετική Κοινή
Υπουργική Απόφαση (Κ.Υ.Α.) για τον χαρακτηρισµό της περιο-
χής ως Εθνικό Πάρκο, για τη ζωνοποίησή της και τον καθορισµό
των επιτρεπόµενων χρήσεων γης και των όρων δόµησης.

Στις περισσότερες περιοχές, µε Προεδρικό ∆ιάταγµα συστή-
νεται και λειτουργεί ο φορέας διαχείρισης της περιοχής, ο
οποίος έχει την ευθύνη της προστασίας και διαχείρισης του Εθνι-
κού Πάρκου.

Προβλήµατα
Τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν σήµερα τα Εθνικά Πάρκα

της Χώρας, διακρίνονται σε δυο βασικές κατηγορίες :
1. Προβλήµατα σχετικά µε την προστατευόµενη περιοχή
Α. Στερεά απόβλητα
Β. Πυρκαγιές
Γ. Ανθρώπινη δραστηριότητα
∆. Λαθροθηρία
Ε. Ειδικά προβλήµατα κατά περιοχές

2. Προβλήµατα σχετικά µε τους φορείς διαχείρισης
Τα προβλήµατα σε γενικές γραµµές αφορούν όλους τους φο-

ρείς διαχείρισης των προστατευόµενων περιοχών στην Ελλάδα
και είναι κατά βάση τα εξής:

Α. Έλλειψη αρµοδιοτήτων : Από το υφιστάµενο θεσµικό πλαί-
σιο οι αρµοδιότητες των φορέων είναι επιτήρησης και γνωµοδο-
τικής φύσεως, χωρίς ελεγκτική δικαιοδοσία, στις παραβάσεις
που τυχόν θα λάβουν χώρα στην περιοχή ευθύνης τους.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί ότι το προσωπικό δεν
έχει το δικαίωµα να ασκεί ελέγχους (π.χ. για φύλαξη) αλλά πρέ-
πει να ενηµερώνει τις αρµόδιες υπηρεσίες να επιµεληθούν του
θέµατος (δασαρχείο, αστυνοµία κ.λπ.).

Ο κάθε φορέας είναι αναγκαίο να έχει, τουλάχιστον, την αρ-
µοδιότητα της φύλαξης της προστατευόµενης περιοχής, όπως
αυτό συµβαίνει µε τους φύλακες των Κυνηγετικών Οµοσπονδιών,
που µπορούν να ασκήσουν ανακριτικό ρόλο.

Β. Οικονοµική αυτοδυναµία: ∆υστυχώς, έως σήµερα, οι φο-
ρείς δεν έχουν καταφέρει να καταστούν οικονοµικά αυτοδύνα-
µοι. Συγκεκριµένα, για τη λειτουργία τους αναµένουν τη
σχεδιαζόµενη από τη νέα προγραµµατική περίοδο (2007(2010)-

2013(2015)) χρηµατοδότηση, µέσω του Ε.Σ.Π.Α..

Προοπτικές
Οι προοπτικές των Εθνικών Πάρκων στην Ελλάδα είναι εξαι-

ρετικά θετικές. Η φυσιογνωµία των περιοχών είναι τέτοια, που
µπορεί να επιτρέψει την καλλιέργεια ενός σύγχρονου µοντέλου
ήπιας ανάπτυξης, το οποίο θα έχει αυξηµένο σεβασµό στο σπά-
νιο φυσικό περιβάλλον, τις παραδοσιακές παραγωγικές – ανα-
πτυξιακές δοµές και την ανάγκη των τοπικών κοινωνιών για
ανάπτυξη και ευηµερία.

Κυρίαρχο ρόλο και στοιχείο κλειδί σε αυτό το µοντέλο ανά-
πτυξης είναι τα ίδια, τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά αυτών των πε-
ριοχών, τα οποία είναι ο σπάνιος και µοναδικός περιβαλλοντικός
πλούτος τους που µετατρέπεται στον βασικό µοχλό και το κύριο
εργαλείο ανάπτυξης.

Στο πλαίσιο αυτού του µοντέλου οι βασικές αναπτυξιακές προ-
τεραιότητες για το µέλλον οριοθετούνται ως εξής :

1η προτεραιότητα – ∆ιατήρηση της περιβαλλοντικής φυσιο-
γνωµίας της κάθε περιοχής

Η οποιαδήποτε µορφή ανάπτυξης της κάθε περιοχής περνά
µέσα από τη διατήρηση της περιβαλλοντικής φυσιογνωµίας της.
Στο πλαίσιο αυτής της διαδικασίας, ο παράγων «φυσικό περι-
βάλλον» είναι αυτός που, κατά κανόνα, θα πρέπει να αναδειχθεί,
χωρίς όµως να αλλοιωθεί και να υποβαθµιστεί.

Απεναντίας, στόχος είναι να αναβαθµιστεί και να αποτελέσει το
ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα της κάθε περιοχής.

2η προτεραιότητα – Ανάπτυξη εναλλακτικών τουριστικών δρα-
στηριοτήτων, αξιοποιώντας τους φυσικούς και µη πόρους της πε-
ριοχής, και διασύνδεσή τους µε τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του
τοπικού παραγωγικού συστήµατος.

Τα τελευταία χρόνια οι περιοχές αυτές παρουσιάζουν ιδιαί-
τερη δυναµική στην ανάπτυξη εναλλακτικών τουριστικών δρα-
στηριοτήτων και στον οικοτουρισµό.

Αυτό που πρέπει να επιδιωχθεί µελλοντικά είναι η περαιτέρω
ωρίµανση των συντελεστών που εµπλέκονται στην άσκηση και
την εποπτεία αυτών των δραστηριοτήτων (επιχειρηµατίες –
Ο.Τ.Α. – φορείς προστασίας κ.λπ.), µε ταυτόχρονη θεσµοθέτηση
από την πλευρά της πολιτείας των όρων και των κανόνων που
διέπουν τη δραστηριοποίηση όλων αυτών µέσα στις προστατευ-
όµενες περιοχές.

3η προτεραιότητα – Αριστοποίηση της διαχείρισης του φυσι-
κού περιβάλλοντος

Οι φορείς διαχείρισης καλούνται να αναλάβουν το δύσκολο
έργο της διαχείρισης του φυσικού περιβάλλοντος και της βελτι-
στοποίησής του, µε ταυτόχρονη ανάπτυξη ελεγχόµενων ανθρω-
πογενών δραστηριοτήτων.

Ο βαθµός επίτευξης του στόχου αυτού αναµένεται να κρίνει
την επιτυχία ή όχι του κάθε φορέα.

Συµπεράσµατα
Η κατάσταση στον τοµέα της διαχείρισης του φυσικού περι-

βάλλοντος στα Εθνικά Πάρκα της Ελλάδας, χωρίς να χαρακτη-
ρίζεται τραγική, απέχει σηµαντικά από το επιθυµητό επίπεδο.

Η αλήθεια είναι ότι στα περισσότερα Εθνικά Πάρκα της χώρας
οι περιβαλλοντικές πιέσεις είναι ακόµη σε σχετικά ανεκτά επί-
πεδα, γεγονός που µας δίνει, σχεδόν, την πολυτέλεια του χρό-
νου.

Με δεδοµένο, όµως, τόσο το γεγονός ότι οι δράσεις προστα-
σίας και ανάδειξης των περιοχών αυτών αργούν να ωριµάσουν
και να παραγάγουν αποτελέσµατα, καθώς και το βραδυκίνητο
της δηµόσιας διοίκησης, µας υποχρεώνουν να αναλάβουµε πρω-
τοβουλία τώρα, προτού οι πιέσεις µάς οδηγήσουν σε βιαστικές,
επώδυνες, και κοστοβόρες λύσεις, όπως στην περίπτωση της λί-
µνης Κορώνειας.

Παράρτηµα Στοιχείων
Υπάρχουν 27 Περιοχές στην Ελλάδα που έχουν χαρακτηρι-

σθεί ή περιµένουν να χαρακτηριστούν ως ΕΘΝΙΚΑ ΠΑΡΚΑ. Πα-
ρόλο που έχουν ιδρυθεί φορείς διαχείρισης, κάποιες περιοχές
δεν έχουν χαρακτηριστεί µε Προεδρικό ∆ιάταγµα ή Υπουργικές
Αποφάσεις ως προστατευόµενες.
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Οι περιοχές αυτές είναι οι εξής:
1. Εθνικό θαλάσσιο Πάρκο Ζακύνθου - 135.000 στρ.
2. Εθνικό Πάρκο Σχοινιά-Μαραθώνα - 13.800 στρ.
3. Λίµνη Παµβώτιδα - 27.000 στρ.
4. Εθνικό θαλάσσιο Πάρκο

Αλοννήσου - 2.087.100 στρ.
5. Εθνικό Πάρκο λιµνών Κορώνειας -

Βόλβης - 163.800 στρ.
6. Εθνικό Πάρκο Β. Πίνδου

(∆ρυµοί Βίκου/Αώου/Πίνδου) - 196.000 στρ.
7. Κάρλα-Μαυροβούνι-

Κεφαλόβρυσο Βελεστίνου - 395.200 στρ.
8.Όρος Πάρνωνας και

υγρότοπος Μουστού - 555.900 στρ.
9.Εθνικό Πάρκο δάσους ∆αδιάς-

Λευκίµµης- Σουφλίου - 428.000 στρ.
10. Εθνικό Πάρκο

λιµνοθάλασσας Μεσολογγίου - 334.000 στρ.
11. Εθνικό Πάρκο ∆έλτα

Αξιού-Λουδία- Αλιάκµονα - 118.000 στρ.
12. Εθνικό Πάρκο

υγρότοπου Κερκίνης - 850.000 στρ.
13. Εθνικό Πάρκο ∆έλτα Έβρου - 92.600 στρ.
14. Εθνικό Πάρκο υγρότοπων

Κοτυχίου- Στροφυλίας - 63.000 στρ.
15. Εθνικό Πάρκο Α. Μακεδονίας

Θράκης (Νέστου-Βιστωνίδας) - 218.500 στρ.
16. Εθνικό Πάρκο υγρότοπων

Αµβρακικού - 236.400 στρ.
17. Εθνικό Πάρκο δρυµού Πρεσπών - 194.700 στρ.
18. Όλυµπος Καρπάθου-νήσου Σαρία - 83.000 στρ.
19. Εθνικό Πάρκο Χελµού- Βουραϊκού - 197.000 στρ.
20. Εθνικό Πάρκο δρυµού Αίνου - 28.600 στρ.
21. Πάρκο προστασίας στενών

και εκβολών Καλαµά και Αχέροντα - 133.000 στρ.
22. Εθνικό Πάρκο δρυµού Οίτης - 72.100 στρ.
23. Εθνικό Πάρκο δρυµού

Παρνασσού - 35.100 στρ.
24. Οροσειρά Ροδόπης - 55.000 στρ.
25. Εθνικό Πάρκο δρυµού Ολύµπου - 44.500 στρ.
26. Εθνικό Πάρκο δρυµού Σαµαριάς

και Λευκών Ορέων - 48.500 στρ.
27. Εθνικό Πάρκο δρυµού Πάρνηθας - 38.120 στρ.

Σύµφωνα µε στοιχεία του Ελληνικού Κέντρου Βιοτόπων – Υγρο-
τόπων του Μουσείου Γουλανδρή, σήµερα στην Ελλάδα υπάρ-
χουν:
• 10 Εθνικοί δρυµοί (687.320 στρ.)
• 13 Εθνικά Πάρκα
• 19 Αισθητικά δάση (325.060 στρ.)
• 51 ∆ιατηρητέα µνηµεία της φύσης (168.400 στρ.)
•585 Καταφύγια άγριας ζωής
• 7 Ελεγχόµενες κυνηγετικές περιοχές (1.070.860 στρ.)
• 21 Κρατικά εκτροφεία θηραµάτων (36.030 στρ.)
• 1 Περιοχή προστασίας της φύσης (δυτική Μήλος)
• 1 Περιοχή οικο-ανάπτυξης (λίµνη Παµβώτιδα)
• 10 Υγρότοποι διεθνούς σηµασίας (Σύµβαση Ramsar)
•390 Περιοχές του ∆ικτύου NATURA 2000 αποτελούνται από
239 τόπους Κοινοτικής

Σηµασίας και 151 ζώνες ειδικής προστασίας (31.510.000
στρ.)
•16 Βιογενετικά αποθέµατα (222.610 στρ.)
• 2 Αποθέµατα βιόσφαιρας (δρυµοί Σαµαριάς και Ολύµπου)
• 2 Μνηµεία παγκόσµιας κληρονοµιάς (Μέτσοβο και Άθως)
• 1 Περιοχή στην οποία έχει απονεµηθεί το Ευρωδίπλωµα (το
φαράγγι της Σαµαριάς).

Ε. ΓΕΝΙΚΑ ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΣΜΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ, ΤΗ ΦΥ-
ΣΙΟΓΝΩΜΙΑ ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΣΚΟΠΟΥΣ ΤΩΝ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΩΝ

ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ Ο.Τ.Α.

ΕΙΣΗΓΗΤΗΣ: ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙ∆ΗΣ

Το θέµα των Αναπτυξιακών Εταιρειών Ο.Τ.Α. , η φυσιογνωµία,
το έργο και ο ρόλος τους, πιστεύω ότι είναι εξαιρετικά επίκαιρο,
καθώς εντάσσεται πλήρως στον προβληµατισµό και τον σχεδια-
σµό για τη νέα Αρχιτεκτονική της Αυτοδιοίκησης και της Αποκε-
ντρωµένης ∆ιοίκησης. Έχοντας µακρά προσωπική εµπειρία,
καθώς διετέλεσα για δεκαπέντε ολόκληρα χρόνια µέλος του ∆.Σ.
της Αναπτυξιακής Εταιρείας του Νοµού Θεσσαλονίκης, εκ των
οποίων τα εννέα περίπου ως Πρόεδρος ή ∆ιευθύνων Σύµβουλος,
θα ήθελα εξ αρχής να δηλώσω ότι θεωρώ τις Αναπτυξιακές Εται-
ρείες ως τον κρισιµότερο ίσως θεσµό υποστήριξης της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης και της Αποκεντρωµένης ∆ιοίκησης, αλλά και της
προώθησης της αναπτυξιακής διαδικασίας σε τοπικό και περι-
φερειακό επίπεδο.

Η εµφάνιση των Αναπτυξιακών Εταιρειών ξεκίνησε κατά βάση
στα µέσα της δεκαετίας του ’80, µε τον Ν. 1416/84, ο οποίος
έδωσε τη δυνατότητα επιχειρηµατικής δραστηριότητας στην Αυ-
τοδιοίκηση. Έτσι, δηµιουργήθηκαν οι πρώτες Αναπτυξιακές
Εταιρείες της Αυτοδιοίκησης, µε συµµετοχή – εκτός των φορέων
της Αυτοδιοίκησης - αγροτικών Συνεταιρισµών και άλλων τοπι-
κών φορέων.

Καθοριστικά στοιχεία της συγκυρίας στην περίοδο εµφάνισης
των πρώτων Αναπτυξιακών Εταιρειών είναι τα εξής:

- Η Αυτοδιοίκηση καλείται να διαδραµατίσει έναν ενεργό ρόλο
στην τοπική αναπτυ-

ξιακή διαδικασία
- Η Ε.Ε. αρχίζει να χρηµατοδοτεί προγράµµατα τοπικής ανά-

πτυξης.
Συνακόλουθα, το θεσµικό αυτό πλαίσιο καθορίζει και τον βα-

σικό προσανατολισµό των Εταιρειών.
Η εφαρµογή της Κοινοτικής Πρωτοβουλίας LEADER I στις

αρχές της δεκαετίας του ’90, και η απαίτηση για αποκεντρωµένη
υλοποίηση από τοπικούς φορείς, αποτέλεσε την αφορµή για τον
πολλαπλασιασµό των Αναπτυξιακών Εταιρειών (ΑΝ.ΕΤ.), που συ-
νεχίστηκε και τα επόµενα χρόνια.

Βασικά συγκριτικά πλεονεκτήµατα της λειτουργίας των ΑΝ.ΕΤ.
ήταν η ευέλικτη οργάνωσή τους, το υψηλό επίπεδο στελεχών και
η διαρκής εκπαίδευση και ενηµέρωσή τους.

Κύριες πτυχές της δραστηριότητάς τους απετέλεσαν:
* Η τεχνική υποστήριξη τοπικών φορέων και επιχειρήσεων
* Η υλοποίηση ολοκληρωµένων αναπτυξιακών προγραµµάτων.
Στο πέρασµα του χρόνου, υπήρξαν κατά καιρούς διάφορες

ρυθµίσεις σχετικά µε τη λειτουργία των Αναπτυξιακών Εταιρειών,
αποσπασµατικές, όµως και συχνά αντιφατικές, που, κυρίως, δεν
ξεκαθάριζαν τη διαφορά των Αναπτυξιακών Εταιρειών από τις
αµιγείς δηµοτικές επιχειρήσεις.

Το σηµερινό πλαίσιο λειτουργίας των ΑΝ.ΕΤ. διέπεται από τον
Κώδικα ∆ήµων και Κοινοτήτων (Ν. 3463/2006), παράλληλα, βέ-
βαια, µε τον Ν. 2190/20, καθώς πρόκειται για ανώνυµες εταιρείες.

Με βάση τις προβλέψεις του εν λόγω Κώδικα, οι Αναπτυξιακές
Ανώνυµες Εταιρείες Ο.Τ.Α., όπως πλέον ονοµάζονται, έχουν τα
ακόλουθα χαρακτηριστικά:

Μετοχική Σύνθεση
- Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού και λοιποί φορείς της αυτοδιοίκησης

(πλειοψηφία του µε-
τοχικού κεφαλαίου)
- Φορείς του ∆ηµόσιου Τοµέα
- Συνεταιρισµοί και ενώσεις αυτών
- Επιστηµονικοί Φορείς
- Επιµελητήρια
- Φορείς συλλογικών κοινωνικών ή οικονοµικών συµφερόντων
- Πιστωτικά Ιδρύµατα.

Αντικείµενο
- Η επιστηµονική και τεχνική υποστήριξη των Ο.Τ.Α. και των

Ενώσεών τους και της αποκεντρωµένης κρατικής διοίκησης
- Η προώθηση της επιχειρηµατικής, οικονοµικής και γενικό-

τερα βιώσιµης ανάπτυξης
- Η ανάπτυξη δραστηριοτήτων προστασίας του περιβάλλοντος
- Η συµµετοχή σε αντίστοιχα προγράµµατα
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- Η εφαρµογή σχετικών πολιτικών σε διαδηµοτικό ή ευρύτερο
γεωγραφικό χώρο.

Στο σηµείο αυτό, πρέπει να επισηµανθεί κάτι που είναι πολύ
σηµαντικό για τη συζήτηση που διεξάγεται, τόσο στο πλαίσιο του
Προγράµµατος «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» όσο και σε ό,τι αφορά την πε-
ριστολή των δαπανών του ∆ηµόσιου Τοµέα: Οι Αναπτυξιακές
Ανώνυµες Εταιρείες Ο.Τ.Α. διαφοροποιούνται από τις αµιγείς επι-
χειρήσεις των Ο.Τ.Α., διότι

δεν επιχορηγούνται από το κράτος ή τους Ο.Τ.Α. για την κά-
λυψη των λειτουργικών δαπανών τους

δεν υπάγονται στους φορείς του ∆ηµόσιου Τοµέα.
Το έργο των Αναπτυξιακών Εταιρειών µπορεί, µε βάση την

προσωπική εµπειρία µου να συνοψισθεί ως εξής:
Τεχνική Στήριξη των τοπικών φορέων για τη βελτίωση της ικα-

νότητάς τους
Ανάδειξη – Αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων των

περιοχών ευθύνης τους
Αναβάθµιση του ανθρώπινου δυναµικού
Σχεδιασµός και ∆ιαχείριση Εθνικών ή Κοινοτικών Προγραµµά-

των τα οποία έχουν ως στόχο την ολοκληρωµένη ανάπτυξη και
δηµιουργία θέσεων απασχόλησης µέσω της στήριξης του ιδιω-
τικού τοµέα της οικονοµίας

Μεταφορά και διάχυση αποτελεσµατικών πρακτικών µέσω δι-
κτυώσεων σε περι-

φερειακό, εθνικό και διακρατικό επίπεδο.
Κατά τη Γ’ Προγραµµατική Περίοδο, όπως διαφαίνεται, οι Ανα-

πτυξιακές Εταιρείες έχουν αναπτύξει µια πολυσχιδή δραστηριό-
τητα και έχουν διευρύνει το φάσµα των δραστηριοτήτων τους.
∆ιαθέτουν στους κόλπους τους ένα ιδιαίτερα αξιόλογο ανθρώ-
πινο δυναµικό, ώστε να µπορούν, µε τον κατάλληλο συντονισµό,
να στηρίξουν αποφασιστικά το εγχείρηµα της νέας αρχιτεκτονι-
κής της Αυτοδιοίκησης και της Αποκεντρωµένης ∆ιοίκησης,
καθώς και την επιτάχυνση της αναπτυξιακής διαδικασίας στην
περιφέρεια, κάτι που αποτελεί, ιδιαίτερα στη σηµερινή συγκυ-
ρία, βασικό ζητούµενο.

Οι Εισηγήσεις έγιναν δεκτές, κατά πλειοψηφία, και συναπαρ-
τίζουν την Έκθεση της Επιτροπής, η οποία υποβάλλεται προς
την Ολοµέλεια της Βουλής.

Αθήνα, 16 Ιουλίου 2010

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ

Ο Α’ ΑΝΤΙΠΡΟΕ∆ΡΟΣ Ο Β’ ΑΝΤΙΠΡΟΕ∆ΡΟΣ
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ

Ο ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ

ΤΑ ΜΕΛΗ
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙ∆ΗΣ
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙ∆ΗΣ
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ∆ΗΜΗΤΡΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ(ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΙΠΙ∆ΗΣ
ΑΡΓΥΡΙΟΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΙΑΝΗΣ
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ
ΑΡΓΥΡΙΟΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΗΣ
ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΛΚΙ∆ΗΣ
ΣΠΥΡΟΠΑΝΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙ∆ΗΣ

ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ
ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ ΙΓ’ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’
ΕΙ∆ΙΚΗ ΜΟΝΙΜΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ
Ο∆ΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΕΙΑΣ

ΕΚΘΕΣΗ

ΤΗΣ ΕΙ∆ΙΚΗΣ ΜΟΝΙΜΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ
Ο∆ΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΕΙΑΣ

ΠΡΟΣ ΤΗ ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

Κατά την Α’ Τακτική Σύνοδο της ΙΓ’ Περιόδου, η Ειδική Μόνιµη
Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας συνεστήθη µε την υπ’ αριθµ.
12652/9082, από 4 Νοεµβρίου 2009, απόφαση του Προέδρου
της Βουλής, σύµφωνα µε το άρθρο 43 Α’ του Κανονισµού της
Βουλής.

Η Επιτροπή συγκροτείται από 15 Μέλη και αποτελέσθηκε από
τους Βουλευτές κ.κ. Λεωνίδα Γρηγοράκο, Παναγιώτη Κουρου-
µπλή, Έκτορα Νασιώκα, Γεώργιο Παπαµανώλη, Θωµά Ροµπό-
πουλο, Σοφία Σακοράφα, Παύλο Στασινό, Χρήστο Χάιδο,
Κωνσταντίνο Κουκοδήµο, Ευστάθιο Κωνσταντινίδη, Κωνσταντίνο
Παπασιώζο, Φωτεινή Πιπιλή, Γαρυφαλλιά (Λιάνα) Κανέλλη, Γε-
ώργιο Ανατολάκη και Γρηγόριο Ψαριανό.

Πρόεδρος της Επιτροπής εξελέγη, στις 10 Νοεµβρίου 2010,
η κυρία Σοφία Σακοράφα. Το αξίωµα του Α’ Αντιπροέδρου της
Επιτροπής κατέλαβε η κυρία Φωτεινή Πιπιλή, του Β’ Αντιπροέ-
δρου η κυρία Γαρυφαλλιά (Λιάνα) Κανέλλη και του Γραµµατέα ο
κύριος Γεώργιος Ανατολάκης.

Μετά την αντικατάσταση της Προέδρου της Επιτροπής, κυ-
ρίας Σοφίας Σακοράφα, από τον Βουλευτή, κ. Λάµπρο Μίχο, σύµ-
φωνα µε την υπ’αριθµ.8346/5598, από 9 Ιουνίου 2010, απόφαση
του Προέδρου της Βουλής, νέος Πρόεδρος της Επιτροπής, εξε-
λέγη, στις 15 Ιουνίου 2010, ο κύριος Λεωνίδας Γρηγοράκος.

Μετά τη δήλωση ανεξαρτητοποίησής του, ο Βουλευτής, κ.
Γρήγοριος Ψαριανός, που µετείχε στην αρχική σύνθεση της Επι-
τροπής, αντικαταστάθηκε από τον Βουλευτή, κ. Θεόδωρο ∆ρί-
τσα, σύµφωνα µε την υπ’ αριθµ. 9714/6487, από 28 Ιουνίου 2010,
απόφαση του Προέδρου της Βουλής.

Αντικείµενο της Επιτροπής, σύµφωνα µε το άρθρο 43 Α’ του
Κανονισµού της Βουλής, είναι «η διερεύνηση των αιτίων των τρο-
χαίων ατυχηµάτων και η υποβολή προτάσεων στους αρµόδιους
Υπουργούς για τη δηµιουργία των προϋποθέσεων ασφαλέστε-
ρης διακίνησης προσώπων και προϊόντων».

Η Επιτροπή πραγµατοποίησε 10 συνεδριάσεις, συνολικής
διάρκειας 11 ωρών, περίπου, κατά τις οποίες εκλήθησαν σε
ακρόαση, προς ενηµέρωση των µελών της, Υφυπουργοί, Γενικοί
Γραµµατείς Υπουργείων και εκπρόσωποι Φορέων και Μη Κυβερ-
νητικών Οργανώσεων, όπως εµφαίνεται στο αντίστοιχο Κεφάλαιο
της Έκθεσης.

ΙΙ. ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΕΙΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΚΑΙ ΠΡΟΣΩΠΑ ΠΟΥ
ΚΛΗΘΗΚΑΝ ΣΕ ΑΚΡΟΑΣΗ

1. Συνεδρίαση της 10ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
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Εκλογή Προεδρείου.

2. Συνεδρίαση της 25ης Νοεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Προγραµµατισµός του έργου της Επιτροπής.

3. Συνεδριάση της 17ης ∆εκεµβρίου 2009
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Προτάσεις του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας σχετικά µε

τη διαµόρφωση του εθνικού σχεδίου οδικής ασφάλειας για τη
δεκαετία 2010-2020 (Παρατηρητήριο Οδικής Ασφάλειας του
Τ.Ε.Ε.).

Τα µέλη της Επιτροπής ενηµέρωσαν εκπρόσωποι του
Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας.

4. Συνεδριάση της 28ης Ιανουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Προτάσεις του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας σχετικά µε

τη διαµόρφωση του εθνικού σχεδίου οδικής ασφάλειας για τη
δεκαετία 2010-2020 (Παρατηρητήριο Οδικής Ασφάλειας του
Τ.Ε.Ε.). (2η συνεδρίαση).

Τα µέλη της Επιτροπής ενηµέρωσαν ο κ. Αντώνης Καστής,
Συγκοινωνιολόγος, Συντονιστής στο Παρατηρητήριο Οδικής
Ασφάλειας του Τ.Ε.Ε., και η κυρία Εύα Κασάπη,
Συγκοινωνιολόγος, µέλος του Παρατηρητηρίου Οδικής
Ασφάλειας του Τ.Ε.Ε..

5. Συνεδρίαση της 4ης Φεβρουαρίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από τον Γενικό

Γραµµατέα ∆ηµοσίων Έργων, κ. Ιωάννη Οικονοµίδη, και τον
Γενικό Γραµµατέα Συγχρηµατοδοτούµενων Έργων, κ. Σέργιο
Λαµπρόπουλο, του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων, σχετικά µε τη σηµερινή κατάσταση στα Τέµπη και τον
προγραµµατισµό για την αποκατάσταση των ζηµιών και της
κυκλοφορίας.

6. Συνεδρίαση της 25ης Φεβρουαρίου 2010
Θέµατα ηµερήσιας διάταξης:
∆ράσεις και πολιτικές ευαισθητοποίησης του κοινού για την

οδική ασφάλεια.
Α’ µέρος: ∆ράσεις Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων και άλλων
Φορέων.
α) Παρουσίαση της δράσης του Ινστιτούτου Οδικής Ασφάλειας
«Πάνος Μυλωνάς» από την Πρόεδρο του Ινστιτούτου, κυρία
Βασιλική ∆ανέλλη – Μυλωνά και τον Αντιπρύτανη του
Πανεπιστηµίου Πατρών και τεχνικό σύµβουλο του Ινστιτούτου, κ.
Βασίλειο Αναστασόπουλο.

β) Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από την κυρία Ελένη
Βουτιέρου, Ψυχίατρο – Πρόεδρο της Τοµεακής Επιτροπής
Ψυχικής Υγείας Νοµού Χίου, σχετικά µε την προσπάθεια
ευαισθητοποίησης της τοπικής κοινωνίας για την οδική
ασφάλεια.

7. Συνεδρίαση της 15ης Απριλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Ενηµέρωση των µελών της Επιτροπής από τον Υφυπουργό

Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης,
κ. Γεώργιο Ντόλιο, σχετικά µε την αποµάκρυνση των
παράνοµων διαφηµιστικών πινακίδων από το οδικό δίκτυο.

8. Συνεδρίαση της 15ης Ιουνίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Εκλογή Προέδρου της Επιτροπής

9. Συνεδρίαση της 12ης Ιουλίου 2010
Θέµα ηµερήσιας διάταξης:

Συζήτηση, σχετικά µε τη σύνταξη της Έκθεσης της
Επιτροπής και ορισµός Εισηγητών, κατά θέµατα.

10. Συνεδρίαση της 15ης Ιουλίου 2010

Θέµα ηµερήσιας διάταξης:
Έγκριση των Εισηγήσεων, που θα συµπεριληφθούν

στην Έκθεση της Επιτροπής.

ΕΙΣΗΓΗΣΗ ΤΟΥ ΠΡΟΕ∆ΡΟΥ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΚΥΡΙΟΥ ΛΕΩ-
ΝΙ∆Α ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ

Η Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας της Βουλής πραγµατοποίησε
δέκα συνεδριάσεις. Στις δύο πρώτες προσεκλήθη το Τεχνικό
Επιµελητήριο Ελλάδας, το οποίο ενηµέρωσε την Επιτροπή για
τις θέσεις και τις προτάσεις του για τη διαµόρφωση του τεχνι-
κού σχεδίου δράσης, που αφορά στην οδική ασφάλεια, για τη
δεκαετία 2010 – 2020, µε στόχο την σηµαντική µείωση των θυ-
µάτων των τροχαίων.

Οι προτάσεις του Τ.Ε.Ε., όπως διατυπώθηκαν από τους συ-
γκοινωνιολόγους και µέλη του Παρατηρητηρίου Οδικής Ασφά-
λειας του Τ.Ε.Ε., κυρία Εύα Κασάπη και κ. Αντώνη Καστή,
συνοψίζονται στα εξής:

- Στην ανάγκη δηµιουργίας Ειδικής Γραµµατείας Οδικής
Ασφάλειας, η οποία θα υπάγεται στον Πρωθυπουργό, ώστε µε
αυστηρότητα και αποφασιστικότητα να υλοποιεί τους στόχους
της νέας δεκαετίας και να αναπροσαρµόσει όλο το διοικητικό
µοντέλο.

- Στην ανάγκη ίδρυσης Ερευνητικού Ινστιτούτου Οδικής
Ασφάλειας, καθώς και στη σύσταση ενός Ανεξάρτητου
Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων οδικής ασφάλειας, τα οποία θα
παρακολουθούν την εξέλιξη και την εφαρµογή του προγράµµατος
και θα συντάσσουν ετήσια έκθεση για την οδική ασφάλεια, προς
το Κοινοβούλιο, το υπουργικό συµβούλιο και τον ελληνικό λαό.

- Στην ανάγκη δηµιουργίας ενός ειδικού τµήµατος οδικής
ασφάλειας στο Συνήγορο του Πολίτη, στο οποίο θα καταλήγουν
οι πολίτες, εφόσον διαπιστώνουν καθυστέρηση αποκατάστασης
κρίσιµων προβληµάτων οδικής ασφάλειας.

- Στην ανάγκη δηµιουργίας Εθνικής Υπηρεσίας Οδών, κατά τα
πρότυπα άλλων ευρωπαϊκών χωρών, αφού προκύπτει ότι
υπάρχουν φορείς µε διαφορετικές αρµοδιότητες κατασκευής
πάνω στον ίδιο δρόµο και διαφορετικά κριτήρια που ο καθένας
εφαρµόζει. Άρα θα πρέπει αυτά να οµογενοποιηθούν και σε όλο
το δίκτυο της χώρας να εφαρµόζονται κοινές πρακτικές.

Η κυρία Εύα Κασάπη, στη δεύτερη συνεδρίαση, έκανε
ιδιαίτερη αναφορά στην ανάγκη άµεσης ενσωµάτωσης της
Οδηγίας 96/2008, η οποία είναι υποχρεωτικά εφαρµόσιµη από το
2011 και µετά, και περιλαµβάνει κυρίως προληπτικά µέτρα και
προληπτικό έλεγχο για τη βελτίωση των τεχνικών υποδοµών, τα
οποία βελτιώνουν αισθητά το επίπεδο της οδικής ασφάλειας.

Ο προληπτικός έλεγχος συνίσταται στο εξής: Από την πρώτη
στιγµή που θα αποφασισθεί ένα νέο έργο, ή από τη στιγµή που
θα αποφασιστεί παρέµβαση σε ένα υφιστάµενο δίκτυο, θα πρέπει
να υπάρχει µία Έκθεση, η οποία να δικαιολογεί το λόγο που το
έργο βελτιώνει την ασφάλεια σε όλους τους χρήστες της
υποδοµής και όχι µόνον στους οδηγούς. Αυτή η διαδικασία
συνεχίζεται και µε την παράδοση του έργου στη χρήση.

Παράλληλα, σύµφωνα µε την Οδηγία, γίνονται, ανά τριετία,
επιθεωρήσεις στα υφιστάµενα οδικά δίκτυα για να διαπιστώνεται,
εάν εκπληρώνουν τους σκοπούς, ή αν έχουν αλλάξει οι
συνθήκες.

Η Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας, αξιολογώντας την αποτελε-
σµατικότητα της Οδηγίας, συµφώνησε οµόφωνα να αναλάβει
πρωτοβουλία για την επίσπευση της κύρωσης της Οδηγίας από
τη Βουλή των Ελλήνων και την άµεση ενσωµάτωσή της στο υφι-
στάµενο νοµικό πλαίσιο.

Στην τρίτη Συνεδρίαση της, η Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας,
ενηµερώθηκε από τον Γενικό Γραµµατέα ∆ηµοσίων Έργων, κ.
Ιωάννη Οικονοµίδη και τον Γενικό Γραµµατέα Συγχρηµατοδο-
τούµενων Έργων, κ. Σέργιο Λαµπρόπουλο, του Υπουργείου Υπο-
δοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε τη σηµερινή
κατάσταση στα Τέµπη και τον προγραµµατισµό για την αποκα-
τάσταση των ζηµιών και της κυκλοφορίας.

Η ενηµέρωση επικεντρώθηκε στο συντονισµό των εµπλεκοµέ-
νων υπηρεσιών, προκειµένου η λειτουργία των παρακάµψεων να
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είναι οµαλή και κατά το δυνατό ασφαλής, παρά τις αδυναµίες
του οδικού δικτύου στην περιοχή και την παλαιότητα των γεφυ-
ρών.

Ιδιαίτερο ήταν το ενδιαφέρον των µελών της Επιτροπής για τη
σύµβαση που διέπει το έργο της διάνοιξης του δρόµου, για το
οποίο υπήρξε εκτενής ενηµέρωση από τον κ. Λαµπρόπουλο.

Στην τέταρτη Συνεδρίασή της, η Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας
της Βουλής συνεδρίασε, προκειµένου να γνωρίσουν τα µέλη της
τη δράση των Μ.Κ.Ο. στην ενηµέρωση και ευαισθητοποίηση
του κοινού στα θέµατα οδικής ασφάλειας.

Η πέµπτη συνεδρίαση υλοποιήθηκε µε θέµα την αποµάκρυνση
των παράνοµων διαφηµιστικών πινακίδων από το οδικό δίκτυο.
Στη συνεδρίαση παρέστη ο Υφυπουργός Εσωτερικών και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης, κ. Γεώργιος Ντόλιος.

Χαρακτηρίζοντας απαράδεκτη την κατάσταση που επικρατεί
στο οδικό δίκτυο και προσδιορίζοντας ότι αυτή προκύπτει από
την αδυναµία ή χαλαρότητα στην εφαρµογή του υπάρχοντος νο-
µικού πλαισίου, ο κ. Ντόλιος αναφέρθηκε στην επεξεργασία
απλούστευσης της εφαρµογής του νοµικού πλαισίου που διέπει
την υπαίθρια διαφήµιση και ενηµέρωσε την Επιτροπή σχετικά µε
τις αποφάσεις και τον προγραµµατισµό της ∆ιυπουργικής Επι-
τροπής Οδικής Ασφάλειας που αφορούν στην πιλοτική επιχεί-
ρηση ‘’καθαρισµού” της Λεωφόρου Κηφισίας και της Οδού
Πειραιώς από τις παράνοµες διαφηµιστικές πινακίδες.

Τα µέλη της Επιτροπής χαρακτήρισαν θετική την κινητοποίηση
για την αποξήλωση των πινακίδων και έκαναν τις εξής προτάσεις
για την αποµάκρυνση της άναρχης υπαίθριας διαφήµισης από
το οδικό δίκτυο:

Οι προθέσεις της ∆ιυπουργικής Επιτροπής Οδικής Ασφάλειας
να µην εξαντληθούν στην πιλοτική εφαρµογή του προγράµµατος
αποξήλωσης των παράνοµων πινακίδων στη Λ. Κηφισίας και τη
Μαραθώνια διαδροµή

Να προσδιοριστεί συγκεκριµένος φορέας, ο οποίος θα έχει
την πλήρη ευθύνη εφαρµογής του νόµου και συντονισµού των
ενεργειών για την αποξήλωση των παράνοµων διαφηµιστικών
πινακίδων.

Να εισαχθεί νοµικό πλαίσιο, στο οποίο θα προσδιορίζονται
σαφώς και διεξοδικώς προδιαγραφές για τις εγκαταστάσεις που
φέρουν διαφηµιστικά πετάσµατα.

Να υπάρξει πρόβλεψη και συντονισµός, ώστε και τα άλλα
εµπόδια, που βρίσκονται παραπλεύρως των οδών (στύλοι
κοινωφελών οργανισµών, φανάρια ρύθµισης κυκλοφορίας,
κάθετη σήµανση) να τοποθετούνται ορθολογικά, ώστε να µη
παρεµποδίζουν την κίνηση πεζών και Ατόµων µειωµένης
κινητικότητας και να µην είναι απειλή για την ασφάλεια των
εποχουµένων.

H οδική ασφάλεια αφορά όλους τους πολίτες και όλοι πρέπει
να βοηθήσουν να γίνουν οι δρόµοι ασφαλέστεροι. Αν και τα
µέτρα που έχουν αναληφθεί µέχρι τώρα αποδείχτηκαν αποτελε-
σµατικά, ο αριθµός των θανατηφόρων τροχαίων ατυχηµάτων πα-
ραµένει ανεπίτρεπτα υψηλός στην Ευρωπαϊκή Ένωση: 1,3
εκατοµµύρια τροχαία ατυχήµατα, ετησίως, προκαλούν 43.000
θανάτους και 1,7 εκατοµµύρια τραυµατισµούς. Η συµπεριφορά
των οδηγών θεωρείται η κυριότερη αιτία θνησιµότητας: (υψηλές
ταχύτητες, κατανάλωση αλκοόλ ή ναρκωτικών, κούραση, οδή-
γηση χωρίς ζώνη ασφάλειας ή χωρίς κράνος προστασίας, συνο-
µιλία στο κινητό τηλέφωνο, πολύ δυνατή µουσική).

Οδική ασφάλεια, δεν είναι µόνον οι προδιαγραφές των δρό-
µων, αλλά και η κυκλοφοριακή αγωγή οδηγών και πεζών. Αγωγή
σηµαίνει κατά κύριο λόγο, παιδεία, ενηµέρωση, γνώση, σεβα-
σµός στην ανθρώπινη ζωή. ∆ηλαδή, η προσπάθειά µας δεν θα
πρέπει να µείνει µόνο στη βελτίωση της διαδικασίας της εκπαί-
δευσης των υποψηφίων οδηγών ή µόνο στη συνεχή κατάρτιση
των υποψήφιων οδηγών, αλλά να επικεντρωθεί στα σχολεία, στα
παιδιά, στους αυριανούς οδηγούς και στους αυριανούς πεζούς.

Η οδική ασφάλεια είναι µείζονος σηµασίας για την Ελλάδα. Εί-
µαστε η πρώτη χώρα στην Ευρώπη σε αριθµό τροχαίων ατυχη-
µάτων. Έχουµε τα διπλάσια τροχαία ατυχήµατα από τον
παγκόσµιο µέσο όρο και κάθε χρόνο σκοτώνονται περίπου 2.000
Έλληνες, ενώ 4.000 Έλληνες µένουν ανάπηροι µε βαριές κακώ-
σεις και ακόµη 30.000 τραυµατίζονται ελαφρά. Στον τοµέα αυτό

εµπλέκεται η προσωπική ευθύνη του οδηγού, αλλά υπάρχει και
η κοινωνική διάσταση του θέµατος, η οικονοµική διάσταση του
θέµατος και η πολιτική διάσταση του θέµατος.

Η Ελλάδα αιµορραγεί στους δρόµους της και βρίσκεται σε
έναν ακήρυκτο διαρκή πόλεµο, όχι στα σύνορα της, αλλά στους
δρόµους της και αυτό είναι συνάρτηση πολλών παραγόντων.

Χάνουµε µια πόλη κάθε χρόνο από τροχαία ατυχήµατα. Τι γί-
νεται µε το κόστος αυτών των τροχαίων ατυχηµάτων, τις αναπη-
ρίες και τι αφήνει πίσω του το τροχαίο ατύχηµα; Υπολογίζεται ότι
στην Ελλάδα τα τροχαία ατυχήµατα κοστίζουν περίπου γύρω στα
150 εκατ. ευρώ, από άποψη περίθαλψης στα νοσοκοµεία, δη-
λαδή µας κοστίζουν τρία νοσοκοµεία το χρόνο. Υπολογίζεται ότι
ένα µεγάλο ποσοστό αυτών των ανθρώπων, οι οποίοι συµµετεί-
χαν σε ένα τροχαίο ατύχηµα και έζησαν από το τροχαίο ατύχηµα,
είναι αυτοί οι οποίοι είναι σε µόνιµη αναπηρία και επιβαρύνουν το
κοινωνικό κράτος της Ελλάδος.

Η οδική συµπεριφορά είναι στοιχείο του πολιτισµού µιας
χώρας. Σε ένα πρόγραµµα µείωσης των τροχαίων ατυχηµάτων,
πρέπει να δίδεται βαρύτητα πρώτα και κύρια στην ευαισθητο-
ποίηση του πολίτη και στην καλλιέργεια κυκλοφοριακής συνεί-
δησης που αρχίζει από το σχολείο και φθάνει στην ποιοτικότερη
εκπαίδευση και εξέταση των υποψηφίων οδηγών µε εφαρµογή
σύγχρονων προτύπων, τα οποία σε συνδυασµό µε την καθιέρωση
άρτιων τεχνικών ελέγχων, συνιστούν ένα πολυεπίπεδο πλέγµα
δράσεων.

Η ικανότητα των επαγγελµατιών και των ειδικών περί της οδι-
κής ασφάλειας οφείλουν να ανταποκριθούν στις σύγχρονες προ-
κλήσεις αλλά και στις νέες οργανωτικές ανάγκες που αναµένεται
να δηµιουργηθούν τα επόµενα χρόνια. Κανείς δεν πιστεύει ότι
θα του συ βεί ατύχη α. Είναι όµως κάτι που µπορεί να συµβεί
στον καθένα µας. Στην παραπάνω βάση, απαιτείται άµεση επαγ-
γελµατική αλλά και δια βίου εκπαίδευση των εµπλεκοµένων,
καθώς και της επόµενης γενιάς οδηγών. Η εκπαίδευση θα πρέ-
πει να περιλαµβάνει τόσο το θεωρητικό µέρος όσο και το πρα-
κτικό. Όταν οι οδηγοί είναι σωστά εκπαιδευµένοι, τότε τα οδικά
ατυχήµατα θα είναι πραγµατικά “ατυχήµατα” γιατί θα συµβαί-
νουν από λάθος χειρισµό η από µια κακή συγκυρία παραγόντων.

Πρόσθετες προτάσεις αποτελούν και τα εξής:
* Η λειτουργία του πάρκου κυκλοφοριακής αγωγής στους ∆ή-

µους και τις Παιδικές Εξοχές.
* Η ίδρυση και λειτουργία πάρκων κυκλοφοριακής αγωγής.
* Η προώθηση του µαθήµατος της κυκλοφοριακής αγωγής

στα σχολεία σε συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας.
* Η πραγµατοποίηση µαθηµάτων ευαισθητοποίησης σε πάρκα

κυκλοφοριακής αγωγής, σύµφωνα µε τα εγκεκριµένα εκπαιδευ-
τικά προγράµµατα από το Υπουργείο Παιδείας.

* Η πραγµατοποίηση µαθηµάτων ευαισθητοποίησης ενηλίκων
όπως ενδεικτικά, γονέων ή τρίτης ηλικίας σε θέµατα κυκλοφο-
ριακής αγωγής και οδικής ασφάλειας.

* Η προώθηση της φιλοσοφίας εκπαίδευσης στην ασφαλή, οι-
κονοµική και οικολογική οδήγηση.

* Η συνεργασία µε άλλους φορείς για τη λήψη µέτρων µείω-
σης των τροχαίων ατυχηµάτων.

* Η οργάνωση σεµιναρίων, ηµερίδων, διαλέξεων, συναντή-
σεων, διαγωνισµών, επιδείξεων και ενηµερωτικών εκδηλώσεων.

* Η συµµετοχή των εµπλεκόµενων φορέων σε εθνικά, ευρω-
παϊκά και διεθνή προγράµµατα κυκλοφοριακής αγωγής και οδι-
κής ασφάλειας.

* Η προώθηση του πνεύµατος του εθελοντισµού στον τοµέα
της πρόληψης τροχαίων ατυχηµάτων και στην αντιµετώπιση
αυτών, µε εκπαίδευση στην παροχή πρώτων βοηθειών καθώς και
την εν γένει ανάπτυξη του πνεύµατος της εθελοντικής προσφο-
ράς.

* Ο σχεδιασµός, προώθηση και υλοποίηση προγραµµάτων αν-
θρωπιστικής βοήθειας σε άτοµα ή οµάδες πληθυσµού που βρί-
σκονται σε κατάσταση ανάγκης λόγω σοβαρών τροχαίων
ατυχηµάτων.

* ∆ηµιουργία δυναµικής στην ελληνική κοινωνία για την ανα-
στροφή της σηµερινής κατάστασης µε την πρόβλεψη των απα-
ραίτητων µηχανισµών (προϋπολογισµός, θεσµοθετηµένες
διαδικασίες) για την ενεργή συµµετοχή και συνεργασία όλων των
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Κυβερνητικών και µη φορέων, καθώς και του συνόλου των πολι-
τών.

* Συστηµατική παρακολούθηση µε βάση ποσοτικούς δείκτες,
τόσο του επιπέδου οδικής ασφάλειας όσο και της προόδου των
δράσεων και της αποτελεσµατικότητάς τους.

* Στήριξη των θυµάτων των τροχαίων ατυχηµάτων από οµάδα
συµβούλων (νοµικών, ιατρών, µηχανικών, ειδικών εµπειρογνω-
µόνων και ψυχολόγων).

* Ορθολογισµός για τα όρια ταχύτητας. Στους αυτοκινητό-
δροµους ηλεκτρονικοί πίνακες µε µεταβαλλόµενα όρια ανάλογα
µε τις συνθήκες κυκλοφορίας.

* Καθιέρωση Εθνικού προγράµµατος αξιολόγησης της ασφά-
λειας που παρέχουν οι δρόµοι.

* Λειτουργία συστήµατος ραδιοφωνικής ενηµέρωσης των οδη-
γών (TA, RDS), για κυκλοφοριακά προβλήµατα, ή ατυχήµατα.

* Ενθάρρυνση της γενικευµένης χρήσης του προστατευτικού
κράνους από τους οδηγούς όλων των µηχανοκίνητων δικύκλων.

* Καθορισµός κατάλληλων συστηµάτων ταξινόµησης, επισή-
µανσης και ενηµέρωσης για το ποια φάρµακα επηρεάζουν την
ικανότητα οδήγησης.

* Επεξεργασία κατευθυντηρίων γραµµών όσον αφορά τις βέλ-
τιστες πρακτικές διεξαγωγής των αστυνοµικών ελέγχων.

* ∆ιευκόλυνση της κυκλοφορίας των ατόµων µειωµένης κινη-
τικότητας. Τα άτοµα µε κινητικά προβλήµατα πρέπει να έχουν τα
ίδια δικαιώµατα και τις ίδιες ευκαιρίες µε όλους τους άλλους αν-
θρώπους. Είναι εποµένως σηµαντικό, για παράδειγµα, οι οδηγοί
ταξί να είναι κατάλληλα εκπαιδευµένοι και να ξέρουν να ασφαλί-
ζουν αναπηρικά καροτσάκια, προκειµένου να διασφαλιστεί η κι-
νητικότητα αυτής της κατηγορίας ανθρώπων.

* Κατάρτιση τεχνικών κατευθυντηρίων γραµµών για τις µεθό-
δους διεξαγωγής των ελέγχων για την ασφάλεια των οδικών υπο-
δοµών.

* ∆ιεξαγωγή µελετών σχετικά µε τον αντίκτυπο των νέων
έργων στην ασφάλεια

* Βελτίωση του επιπέδου της ασφάλειας στις σήραγγες.
* Ενίσχυση των διατάξεων της νοµοθεσίας που αφορούν τις

συνθήκες εργασίας των επαγγελµατιών οδηγών.
* Προσαρµογή στην τεχνική πρόοδο της κοινοτικής νοµοθε-

σίας για τη µεταφορά επικίνδυνων εµπορευµάτων.
* Υποχρεωτική χρήση των ζωνών ασφαλείας στα πούλµαν και

τα φορτηγά.
* Βελτίωση της προστασίας στα οχήµατα που χρησιµοποιού-

νται για την τακτική µεταφορά παιδιών.
* Υλοποίηση έργων επίδειξης, στα οποία εντάσσεται η συνο-

λική αλυσίδα παροχής πρώτων βοηθειών και µελέτη των βέλτι-
στων πρακτικών στον τοµέα της ιατρικής περίθαλψης µετά από
ατύχηµα.

* Αξιολόγηση και βελτίωση των συστηµάτων διασύνδεσης των
στοιχείων των νοσοκοµείων µε τις εθνικές στατιστικές για τα τρο-
χαία ατυχήµατα.

* Συγκρότηση οµάδας ανεξάρτητων εµπειρογνωµόνων.
* Συγκρότηση ειδικών επιτροπών ελέγχου των διπλωµάτων για

τους υπερήλικες
* Να θεσµοθετηθεί η χρήση προσοµοιωτών από τις σχολές

οδηγών.
* Επίσης, χρειάζεται ενηµέρωση, όσον αφορά στους οδηγούς,

για το τι είναι το αυτοκίνητο και για το πώς στέκεται στον δρόµο.
Στα νέα αυτοκίνητα υπάρχει και παθητική και ενεργητική ασφά-
λεια. Πολλοί οδηγοί, όµως, ούτε που ελέγχουν τα λάστιχα…

Πρέπει να συνειδητοποιήσουν όλοι οι οδηγοί ότι ο δρόµος και
οι καιρικές συνθήκες έχουν µικρή συµµετοχή στην ευθύνη των
οδικών ατυχηµάτων. Τη µεγάλη συµµετοχή την έχει ο οδηγός.
Όταν τα ελαστικά δεν είναι φθαρµένα, όταν το σύστηµα πέδη-
σης είναι ρυθµισµένο και όταν η προσοχή του οδηγού είναι στο
δρόµο, τότε το πρόβληµα «ολισθηρότητα» µειώνεται σηµαντικά.
Επίσης, αν ο οδηγός συνειδητοποιήσει ότι µια θορυβώδης εξά-
τµιση δεν µετατρέπει ένα απλό αυτοκίνητο σε αυτοκίνητο αγώ-
νων και ότι άλλες δυνατότητες έχει ένα όχηµα µικρού κυβισµού
και άλλες ένα όχηµα µεγάλου κυβισµού, τότε το πρόβληµα
«υπερβολική ταχύτητα» και «προσπέραση» απλοποιείται. Να ση-
µειωθεί ότι τα περισσότερα θανατηφόρα δυστυχήµατα στην Ελ-

λάδα προέρχονται από µετωπικές συγκρούσεις και οι περισσό-
τερες από αυτές συµβαίνουν από την ανικανότητα των υπερ-
φορτωµένων «αναιµικών» αυτοκινήτων να προσπεράσουν άλλα
αυτοκίνητα που κινούνται στους δρόµους.

Στο πνεύµα αυτό θα µπορούσαµε να επεξεργαστούµε, σε συ-
νεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας και ∆ια Βίου Μάθησης, την
ανακήρυξη του σχολικού έτους 2010/2011 σε έτος κυκλοφορια-
κής αγωγής.

Στόχος όλων µας πρέπει να είναι η διαφώτιση και εµπέδωση
οδικής συνείδησης σε γονείς και παιδιά, µε σκοπό να καλλιερ-
γηθεί µια νέα προσέγγιση και νοοτροπία στη χρήση του οδικού
δικτύου, που µε την εφαρµογή της να σώζονται οι ζωές δεκάδων
ανθρώπων στον τόπο µας, οι οποίοι χάνονται άδικα κάθε χρόνο.

Είναι συνηθισµένο το φαινόµενο στην χώρα µας να βλέπουµε
µικρά παιδιά στην αγκαλιά της µητέρας τους στο κάθισµα του
συνοδηγού ή ακόµα και στα πίσω καθίσµατα χωρίς να φορούν
ζώνη, αλλά να παίζουν την ώρα που το αυτοκίνητο κινείται κανο-
νικά. Αλήθεια πόσοι από εσάς δεν έχετε συναντήσει προπορευ-
όµενο όχηµα µε τα παιδιά στο πίσω κάθισµα να σας κάνουν
«γκριµάτσες»;

Όλοι οι φορείς χάραξης πολιτικής οφείλουν να εντείνουν τις
προσπάθειές τους και να εξετάσουν µε ποιες επιπλέον δράσεις
µπορούν να συµβάλουν στην ενίσχυση της προστασίας των πο-
λιτών από τροχαία.

Στο πλαίσιο της χάραξης πολιτικής, πρέπει να αναπτυχθούν
πιο πρωτότυπες πολιτικές. Για τη βελτίωση της οδικής ασφά-
λειας, απαιτούνται δράσεις και στους τρεις «τοµείς» οδικής
ασφάλειας:

1. το πρότυπο οδήγησης,
2. την ποιότητα των οχηµάτων που κυκλοφορούν, και
3. την ποιότητα της υποδοµής που χρησιµοποιείται.
Οι εν λόγω δράσεις πρέπει επίσης να είναι συµπληρωµατικές,

τόσο µε τους υπόλοιπους τοµείς δράσης όσο και µε άλλες πολι-
τικές δράσεις και πολιτικούς στόχους, όπως η προστασία του πε-
ριβάλλοντος και το πρόγραµµα της Λισαβόνας. Αυτό σηµαίνει ότι
απαιτείται µια ολοκληρωµένη προσέγγιση. Ωστόσο, εξίσου ση-
µαντική µε τον επιδιωκόµενο στόχο, είναι η ταχεία ανάληψη δρά-
σης στους τοµείς εκείνους, οι οποίοι ενδέχεται να αποφέρουν
µεγάλα οφέλη για τον τοµέα της οδικής ασφάλειας. Σε όλες
αυτές τις δράσεις πρέπει να δοθεί προτεραιότητα επί του παρό-
ντος.

Αν όλοι οι φορείς που εµπλέκονται στον τοµέα της Οδικής
Ασφάλειας, καθώς και ο καθένας µας προσωπικά, εργαστούµε
µεθοδικά και επίµονα, µπορούµε να ανατρέψουµε τα σηµερινά
δεδοµένα και να καταστήσουµε το οδικό δίκτυο της χώρας µας
ως ένα από τα ασφαλέστερα της Ευρώπης.

Εθνικό Σχέδιο Οδικής Ασφάλειας 2010-2020,
Παρατηρητήριο Οδικής Ασφάλειας του ΤΕΕ, θέσεις

και προτάσεις
Το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας, µε αίσθηµα ιδιαίτερης ευ-

θύνης που απορρέει και από το ρόλο του ως θεσµοθετηµένου
Τεχνικού Συµβούλου της Πολιτείας, αναλαµβάνει την πρωτο-
βουλία να καταθέσει θέσεις και προτάσεις για τη διαµόρφωση
του νέου Εθνικού Σχεδίου Οδικής Ασφάλειας για τη δεκαετία
2010-2020.

Με κεντρικό σύνθηµα «Για να κάνουµε τους Ελληνικούς
δρόµους ασφαλέστερους, να σώσουµε ζωές», το Τ.Ε.Ε. θέτει το
Σχέδιο αυτό σε δηµόσιο διάλογο και καλεί τους Φορείς, τους Μη-
χανικούς και κάθε Έλληνα πολίτη να συµβάλλει µε ιδέες και από-
ψεις, ώστε η Χώρα µας να αποκτήσει ένα ρεαλιστικό και
αξιόπιστο Εθνικό Σχέδιο. Στόχος είναι η δραστική µείωση των
απωλειών σε ανθρώπινες ζωές, η δραστική µείωση του πλήθους
των τραυµατιών και αναπήρων, το υπέρογκο κόστος ζηµιών και
πάνω απ’ όλα τον ανυπολόγιστο ανθρώπινο πόνο.

Το Σχέδιο ήδη παραδόθηκε στους συναρµόδιους υπουργούς
και θα αναρτηθεί από σήµερα στην ιστοσελίδα του Τ.Ε.Ε., έτσι,
ώστε, να γνωστοποιηθεί όσο το δυνατόν ευρύτερα και να υπάρ-
ξουν παρατηρήσεις και υποδείξεις, οι οποίες θα ληφθούν υπόψη
στο τελικό κείµενο.

Όπως υπογραµµίστηκε, παρά το γεγονός ότι η χώρα µας εκ-
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πόνησε δύο Στρατηγικά Σχέδια Οδικής Ασφάλειας, για τις πε-
ριόδους 2000-2006 και 2006-2010, κατέγραψε το 2008 1.550 νε-
κρούς, παρουσιάζοντας απόκλιση σε ποσοστό 50% από το στόχο
που είχε θέσει για το 2010, στο πλαίσιο της Πανευρωπαϊκής εκ-
στρατείας για µείωση των θυµάτων από τροχαία ατυχήµατα.

Οι περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν ήδη
κατακτήσει το στόχο αυτό, ενώ την περίοδο αυτή θέτουν σε δη-
µόσια διαβούλευση τα Εθνικά Σχέδιά τους όσο αφορά τη δεκα-
ετία 2010-2020.

Το Παρατηρητήριο Οδικής Ασφάλειας του Τ.Ε.Ε., µελέτησε τα
συµπεράσµατα των χωρών µελών της Ε.Ε. που πρωτοπορούν
στον τοµέα αυτό, καθώς και τα αποτελέσµατα των τριών κορυ-
φαίων Ερευνητικών Ινστιτούτων Οδικής Ασφάλειας στον ευρω-
παϊκό χώρο

* του Βρετανικού TRL,
* του Ολλανδικού swov,
* του Σουηδικού VTI,
τα οποία διαθέτουν πολύχρονη εµπειρία στον τοµέα αυτό.
To Παρατηρητήριο Οδικής Ασφάλειας του T.E.E. άντλησε στοι-

χεία από την εµπειρία τους και τα προσάρµοσε στις ελληνικές
συνθήκες, αφού µέσα από την τετράχρονη λειτουργία του, έχει
µελετήσει µε τεχνική λεπτοµέρεια κάθε πτυχή της Οδικής Ασφά-
λειας στη Χώρα µας.

Οι µετρήσιµοι στόχοι αυτού του προγράµµατος για το 2020
περιλαµβάνουν (µε έτος βάσης το 2010):

* Μείωση των νεκρών σε ποσοστό 40%.
* Μείωση των νεκρών µέχρι 25 ετών σε ποσοστό 50%.
* Μείωση των νεκρών πεζών, δικυκλιστών και ποδηλατών σε

ποσοστό 50%.
Μείωση των βαριά τραυµατιών σε ποσοστό 50%.

Οι απαραίτητες πιστώσεις
Σύµφωνα µε τις τελευταίες εκτιµήσεις του οργανισµού Ηνω-

µένων Εθνών, όπως αυτές αναλύθηκαν από κορυφαίους εµπει-
ρογνώµονες στο ∆ιεθνές Συνέδριο που πραγµατοποιήθηκε
φέτος στη Χαλκίδα, το συνολικό κόστος της Οδικής Ασφάλειας
εκτιµάται περίπου στο 3% του Α.Ε.Π., που σε τιµές 2008 αντι-
στοιχεί σε 7,3 δις .

Με βάση τα παραπάνω, καθώς και ότι την προηγούµενη δεκα-
ετία παρεκκλίναµε σηµαντικά του στόχου µας, η πολιτεία οφείλει
να διαθέσει πολλαπλάσιους πόρους.

Οι προτάσεις
Σε ότι αφορά τα νέα θεσµικά όργανα:
* Η Οδική Ασφάλεια προτείνουµε να τεθεί υπό την αιγίδα του

Ελληνικού Κοινοβουλίου.
* Σύσταση ∆ιϋπουργικής Επιτροπής µε αντικείµενο την

άσκηση πολιτικής στα θέµατα Οδικής Ασφάλειας.
* Σύσταση Ειδικής Γραµµατείας Οδικής Ασφάλειας (Ε.Γ.Ο.Α.),

η οποία θα συντονίζει όλες τις συναρµόδιες Υπηρεσίες και Φο-
ρείς, µε υπέρβαση των δυσλειτουργών της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης,
ώστε να υλοποιήσει µε αυστηρότητα τους στόχους της νέας δε-
καετίας.

* Ίδρυση Ερευνητικού Ινστιτούτου Οδικής Ασφάλειας µε
στόχο την έρευνα στον τοµέα της Οδικής Ασφάλειας και την δια-
τύπωση συµπερασµάτων και προτάσεων που θα αξιοποιεί η
Ε.Γ.Ο.Α.

* Σύσταση Ανεξάρτητου Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων Οδι-
κής Ασφάλειας (ΕΣΕΟΑ) το οποίο θα παρακολουθεί την εξέλιξη
και την εφαρµογή του προγράµµατος και θα συντάσσει Ετήσια
Έκθεση για την Οδική Ασφάλεια προς το Κοινοβούλιο, το Υπουρ-
γικό Συµβούλιο και τον Ελληνικό λαό.

* Με βάση το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο (παρ. 7 του
Ν.3481/2006), τη δηµιουργία Ειδικού Τµήµατος Οδικής Ασφά-
λειας στον Συνήγορο του Πολίτη, στο οποίο θα καταφεύγουν οι
πολίτες, εφόσον διαπιστώνουν καθυστέρηση αποκατάστασης
κρίσιµων προβληµάτων Οδικής Ασφάλειας.

* ∆ηµιουργία Εθνικής Υπηρεσίας Οδών, στα πρότυπα των Ευ-
ρωπαϊκών χωρών, προκειµένου να υπάρξει οµοιογένεια στην
αντιµετώπιση όλων των προβληµάτων που αφορούν στην οδική
αλυσίδα: σχεδιασµός, µελέτη, κατασκευή, συντήρηση, λειτουρ-
γία των οδών

Αλλαγές στη νοµοθεσία:

Τροποποίηση του ΚΟΚ/2007 ώστε η Οδική Ασφάλεια να απο-
τελεί τον κύριο άξονα του.

Ταχεία ενσωµάτωση της Ευρωπαϊκής Οδηγίας 2008/96 για
τη διαχείριση της ασφάλειας των Οδικών Υποδοµών, καθώς και
τις απαραίτητες διαδικασίες της Οδικής Ασφάλειας.

Μέτρα και Έργα που επιβάλλεται να υλοποιηθούν:
Παρεµβάσεις χαµηλού κόστους και άµεσου αποτελέσµατος

στα επικίνδυνα σηµεία του εθνικού, επαρχιακού και δηµοτικού
οδικού δικτύου.

Εξασφάλιση ασφαλών προσβάσεων πεζών σε Σχολικά Συ-
γκροτήµατα, Αθλητικά Κέντρα και ΚΑΠΗ, σε όλους του ∆ήµους
της χώρας.

Επέκταση του δικτύου οδών ήπιας κυκλοφορίας στα κέντρα
των πόλεων, µε ταυτόχρονη διευκόλυνση της πεζής κυκλοφο-
ρίας. Πρόγραµµα κατασκευής δικτύου ασφαλών ποδηλατοδρό-
µων σε όλες τις πόλεις άνω των 10.000 κατοίκων.

Μέτρα βελτίωσης της Οδικής Ασφάλειας στους Ισόπεδους
Κόµβους του αστικού και υπεραστικού δικτύου. Σύµφωνα µε τα
Ευρωπαϊκά Ερευνητικά Κέντρα στους Ισόπεδους αυτούς Κόµ-
βους σηµειώνονται το 50% και το 33% αντίστοιχα των θανατη-
φόρων ατυχηµάτων και αυτών µε βαριά τραυµατίες (Ολλανδικό
SWOV).

Εκτεταµένο πρόγραµµα µετατροπής επικίνδυνων αστικών
Ισόπεδων Κόµβων σε Κυκλικούς (Roundabouts) µε βάση τις διε-
θνείς προδιαγραφές και κανόνες κυκλοφορίας. Σύµφωνα µε τα
Ευρωπαϊκά Ερευνητικά Κέντρα αυτές οι παρεµβάσεις µειώνουν
κατά 50-70% τα τροχαία ατυχήµατα στους Ισόπεδους αστικούς
κόµβους.

Με βάση το εγκεκριµένο από το ΥΠΕΧΩ∆Ε νέο σύστηµα ∆ια-
χείρισης Ορίων Ταχύτητας, αναθεώρηση των υφιστάµενων ορίων
ταχύτητας του αστικού και υπεραστικού δικτύου, µε προτεραιό-
τητα στο ∆ιευρωπαϊκό και ∆ιακρατικό δίκτυο.

Λειτουργία των Σταθµών Ελέγχου Επαγγελµατικών Οχηµά-
των και Επικίνδυνων Εµπορευµάτων παρά την οδό, υποχρέωση
που δεν υλοποιεί η Χώρα µας και απειλείται µε πρόστιµο.

Βελτίωση του επιπέδου συντήρησης του Οδικού ∆ικτύου, µε
διάθεση συγκεκριµένου ποσού ανά χιλιόµετρο, ανάλογα µε τη
λειτουργική κατάταξη των οδών και τον κυκλοφοριακό φόρτο.
Για το εθνικό δίκτυο το ΠΟΑ/ΤΕΕ έχει εκτιµήσει ότι το µέσο κό-
στος κυµαίνεται περί τα 30.000,00 ανά χιλιόµετρο. Πλήρη εφαρ-
µογή της Ευρωπαϊκής Οδηγίας 54/2004 περί Σηράγγων µήκους
άνω των 500µ., καθώς και αυστηρή εφαρµογή των προτάσεων
των Μελετών Ανάλυσης κινδύνου (Risk Analysis). Το µέτρο αυτό
είναι ιδιαίτερα κρίσιµο για τη χώρα µας, αφού από το 2010 θα
είναι η τέταρτη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία θα δια-
θέτει σήραγγες µήκους άνω των 500µ.

Εκτεταµένο Πρόγραµµα βελτίωσης της Κατακόρυφης και
Οριζόντιας Σήµανσης, η οποία παρουσιάζει σοβαρές ελλείψεις,
ιδιαίτερα στο επαρχιακό δίκτυο. Αρκεί να σηµειωθεί ότι στο επαρ-
χιακό δίκτυο της Εύβοιας λείπουν 2.000 πινακίδες Σήµανσης,
σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις των αρµοδίων υπηρεσιών. Το πρό-
βληµα εντείνεται στις τουριστικές περιοχές και στα νησιά, όπου
οι ελλείψεις είναι εκτεταµένες και κρίσιµες για την Οδική Ασφά-
λεια, καθώς εκεί κυκλοφορούν αλλοδαποί τουρίστες, κατά κα-
νόνα συνηθισµένοι να υπακούουν στην οριζόντια και κατακόρυφη
σήµανση των οδών.

Πρόγραµµα Κυκλοφοριακών Μετρήσεων του Οδικού ∆ι-
κτύου. Η µη πραγµατοποίηση µετρήσεων αυτών τα τελευταία
χρόνια ακυρώνει τη δυνατότητα αξιόπιστου σχεδιασµού των
Έργων Υποδοµής και όχι µόνο.

Σε ότι αφορά τις άδειες οδήγησης και τον έλεγχο των
οχηµάτων:

Βελτίωση και αυστηροποίηση του συστήµατος χορήγησης
αδειών οδήγησης, µε προσθήκη βασικών µηχανολογικών γνώ-
σεων για τους οδηγούς.

Ουσιαστικότερος Τεχνικός Έλεγχος Οχηµάτων (Κ.Τ.Ε.Ο.) µε
αδιάβλητο τρόπο.

Τακτικότερος έλεγχος από τα αρµόδια όργανα του ψηφια-
κού ταχογράφου βαρέων οχηµάτων, µέτρο που άλλωστε ίσχυε
και παλιότερα.

Συστηµατικός έλεγχος της ασφάλειας των βαρέων οχηµά-
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των, λεωφορείων και ειδικότερα των σχολικών. Η συµµετοχή
των οχηµάτων αυτών σε ατυχήµατα διακρίνεται για την ιδιαίτερη
σφοδρότητα και την πρόκληση µεγάλου αριθµού θυµάτων
(Τέµπη, Μαλλιακός).

Καθορισµός όρων κυκλοφορίας και οδήγησης τετράτροχων
και τρίτροχων µε κίνηση δίτροχου (γουρούνες κ.λπ.) για να απο-
τραπούν οι κίνδυνοι από την κίνησή τους στις οδούς. Εισαγωγή
της άδειας οδήγησης κατηγορίας Β1 για τα οχήµατα αυτά, που
απουσιάζει από τον Ελληνικό Κ.Ο.Κ., ενώ εφαρµόζεται στον αντί-
στοιχο Κ.Ο.Κ. πολλών χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αυστηρότερες προϋποθέσεις ενοικίασης µοτοσικλετών και
οχηµάτων τύπου «Μπιτς-µπακι» και τετράτροχων µε κίνησης δι-
τρόχου (γουρούνες) στις τουριστικές περιοχές.

Αξιολόγηση από τους συναρµόδιους φορείς της εισαγωγής
του µέτρου της αφαίρεσης του διπλώµατος στην περίπτωση που
υποπέσουν σε δύο σοβαρά παραπτώµατα. Εκ νέου παρακολού-
θηση µαθηµάτων και επανεξέταση για τη χορήγηση της άδειας
οδήγησης. Σε περίπτωση επανάληψης των ιδίων παραβάσεων να
αφαιρείται οριστικά η άδεια οδήγησης. Η συνεχιζόµενη «σφαγή»
των νέων ηλικίας 15-25 ετών δε µπορεί να συνεχιστεί.

Σε ό,τι αφορά τις Προδιαγραφές:
Σύνταξη Προδιαγραφών Μελετών Ισόπεδων και Ανισόπεδων

Κόµβων.
Επικαιροποίηση των Προδιαγραφών ΟΜΟΕ/2001. Τούτο κρί-

νεται απαραίτητο, αφού οι Προδιαγραφές αυτές έχουν ως βάση
τις Γερµανικές Οδηγίες. Ωστόσο, σε ότι αφορά αυτοκινητόδρο-
µους και ανισόπεδους κόµβους έχουν τεθεί σε ισχύ από τον Ιού-
νιο του 2008 οι νέες προδιαγραφές RAA/2007.

Σύνταξη Προδιαγραφών «∆ιαχείρισης Προσβάσεων», δεδο-
µένου ότι έχουν σηµαντικό ρόλο στην Οδική Ασφάλεια. Οι ισχύ-
ουσες µε την ονοµασία «Κυκλοφοριακές συνδέσεις» δε µπορούν
να καλύψουν τις σηµερινές ανάγκες.

Σύνταξη Προδιαγραφών Κατακόρυφης και Οριζόντιας Σή-
µανσης (πλην Α/∆), για να αντιµετωπιστεί ενιαία το σηµερινό αλ-
λοπρόσαλλο καθεστώς.

Άµεση Εφαρµογή των Νέων Προδιαγραφών «Συστηµάτων Συ-
γκράτησης Οχηµάτων» (Στηθαία Ασφαλείας) ΟΜΟΕ/ΣΣΟ, οι
οποίες προ ολίγων µηνών εγκρίθηκαν από το Συµβούλιο Μελετών
(ΥΠΕΧΩ∆Ε). Υποχρεωτική εφαρµογή τους σε όλο το οδικό δί-
κτυο. Ειδικότερα, σε ότι αφορά στους Αυτοκινητόδροµους Πα-
ραχώρησης, θεωρούµε ότι ενδεχόµενη µη εφαρµογή τους
αποτελεί σοβαρή αστοχία. Υπογραµµίζουµε, ότι από το 1998
έχουν υιοθετηθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση οι ΕΝ1317. Συνε-
πώς, είναι αδιανόητο, ειδικά τα Έργα Παραχώρησης Αυτοκινη-
τοδρόµων που αναµένεται να ολοκληρωθούν την περίοδο
2012-2013 να έχουν ενδεχοµένως Στηθαία της ∆εκαετίας του’80.

Χιλιοµέτρηση του ∆ιευρωπαϊκού Οδικού ∆ικτύου και στη συ-
νέχεια όλου του δικτύου. Η σηµερινή κατάσταση, όπου δεν υπάρ-
χουν χιλιοµετρικοί δείκτες, αποτελεί σοβαρό πρόβληµα, εκτός
των άλλων, για τον εντοπισµό των τροχαίων ατυχηµάτων, δεδο-
µένου ότι η Τροχαία αδυνατεί να προσδιορίσει την θέση του ατυ-
χήµατος. Συνεπώς, η υπάρχουσα Βάση ∆εδοµένων Τροχαίων
Ατυχηµάτων δεν εξασφαλίζει τον απαιτούµενο βαθµό αξιοπιστίας
σε ότι αφορά την ακριβή χιλιοµετρική θέση, γεγονός που οδηγεί
σε αδυναµία χάραξης αξιόπιστης πολιτικής για την Οδική Ασφά-
λεια.

Επέκταση του Μητρώου Οδών, δεδοµένου ότι αυτό αποτελεί
πολύτιµο και απαραίτητο εργαλείο για τη συντήρηση, τη λει-
τουργία, τις διαπλατύνσεις ή τις επεκτάσεις των οδών.

Σε ό,τι αφορά την Τροχαία:
Βελτίωση της εκπαίδευσης των στελεχών και του προσωπι-

κού της Τροχαίας, κυρίως σε ότι αφορά την οδική υποδοµή, το
όχηµα και τον τρόπο φόρτωσης.

Εξοπλισµός των Τµηµάτων Τροχαίας µε ελαφρύ και φτηνό
εξοπλισµό (GPS, laser κ.λπ.), ώστε να συντάσσουν µε ακρίβεια τα
σκαριφήµατα των Εκθέσεων Ατυχηµάτων, στα οποία παρατη-
ρούνται πολλές αστοχίες.

Αναθεώρηση και εκσυγχρονισµός του ∆ΟΤΑ*, σύµφωνα µε
τα αντίστοιχα των προηγµένων χωρών. Το υφιστάµενο ∆ΟΤΑ θε-
ωρείται ιδιαίτερα παρωχηµένο.

∆ιατήρηση, κατά το δυνατόν, του προσωπικού της Τροχαίας,

ώστε να αξιοποιείται η µακρόχρονη εµπειρία του. Μεταθέσεις σε
άλλες Υπηρεσίες (Αγορανοµία κ.λπ.) έχουν ως συνέπεια την απο-
δυνάµωση του Σώµατος της Τροχαίας, αφού η εµπειρία χάνεται
και η εκ νέου εκπαίδευση απαιτεί χρόνο για να αποδώσει.

Ενίσχυση της αστυνόµευσης για τις παραβάσεις που δηµι-
ουργούν τα µεγάλης σφοδρότητας ατυχήµατα (υπερβολική τα-
χύτητα, αντικανονικό προσπέρασµα, παραβίαση κόκκινου
σηµατοδότη). Εφοδιασµός της Τροχαίας, ώστε να εκτελεί drug
test (ναρκοτεστ) παρά την οδό, στα πρότυπα του αλκοτέστ.
Έρευνες αποκαλύπτουν εµπλοκή οδηγών υπό την επήρεια ναρ-
κωτικών σε ποσοστό πάνω από το 10% των σοβαρών τροχαίων
ατυχηµάτων.

Σε ό,τι αφορά τη βελτίωση της προ νοσοκοµειακής
φροντίδας:

Το σύστηµα επικοινωνίας ΤΕΤΡΑ που εφαρµόζεται στην Ατ-
τική λόγω Ολυµπιακών Αγώνων δίνει τη δυνατότητα σε Αστυνο-
µία – Τροχαία – ΕΚΑΒ – Πυροσβεστική ταυτόχρονης λήψης του
σήµατος και περιγραφής του ατυχήµατος µε συνέπεια την ταχύ-
τερη επέµβαση στο ατύχηµα. Το σύστηµα αυτό πρέπει να λει-
τουργήσει κατ’ αρχήν στα µεγάλα αστικά κέντρα (Θεσ/νίκη,
Πάτρα, Ηράκλειο κ.α.) και στη συνέχεια να καλύψει όλη τη χώρα.

Ενεργοποίηση του Πανευρωπαϊκού αριθµού κλήσης εκτάκτου
ανάγκης (112)

Κοινά εκπαιδευτικά σεµινάρια Τροχαίας – ΕΚΑΒ – Πυροσβε-
στικής µε υποστήριξη του Υπουργείου Υποδοµών – Μεταφορών
και ∆ικτύων. Έχει παγκοσµίως αποδειχθεί ότι αν η επέµβαση γίνει
την πρώτη ώρα από το ατύχηµα, η κοινή γλώσσα µεταξύ των συ-
ναρµοδίων Υπηρεσιών ωφελεί ιδιαίτερα στη µείωση των συνε-
πειών του τροχαίου ατυχήµατος.

Σύνταξη Κυκλοφοριακής Μελέτης σε Αθήνα, Θεσ/νίκη, Πάτρα
ώστε τα ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ να κατανέµονται µε τον καλύ-
τερο δυνατό τρόπο και να κινούνται στην πιο ωφέλιµη διαδροµή
σε ότι αφορά την απόσταση, την κυκλοφοριακή συµφόρηση κ.λπ.

Βελτίωση της λειτουργίας των ΤΕΠ* µε διάθεση µόνιµου ια-
τρικού προσωπικού στους µεγάλους υγειονοµικούς σχηµατι-
σµούς και επέκταση του θεσµού σε όλο τον Ελληνικό χώρο, όπου
υφίστανται ουσιαστικές ανάγκες.

Σε ό,τι αφορά την εκπαίδευση και την ενηµέρωση:
Εισαγωγή της κυκλοφοριακής αγωγής στο σύνολο του προ-

γράµµατος διδασκαλίας της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, µε πα-
ράλληλη αξιοποίηση του δικτύου των Πάρκων Κυκλοφοριακής
Αγωγής.

Υλοποίηση στοχευµένων µεσοµακροπρόθεσµων εκστρατειών
για την ευαισθητοποίηση και ενηµέρωση των πολιτών σε θέµατα
Οδικής Ασφάλειας.

Εισαγωγή στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση του µαθήµατος
ασφαλούς πεζής κίνησης και ποδηλάτου παράλληλα µε εισα-
γωγή του µαθήµατος Κυκλοφοριακής Αγωγής στην δευτερο-
βάθµια εκπαίδευση.

Ευρεία καµπάνια Οδικής Ασφάλειας µε ένταση τα Χριστού-
γεννα – Πάσχα – θερινή περίοδο. Τριµηνιαία ενηµέρωση των πο-
λιτών για την εξέλιξη του προγράµµατος βελτίωσης Οδικής
Ασφάλειας.

Υποχρεωτική εφαρµογή της ζώνης ασφαλείας από όλους
τους οδηγούς Υπηρεσιακών και επαγγελµατικών οχηµάτων, ώστε
να λειτουργούν ως πρότυπο.

Τέλος, προτείνεται η εισαγωγή του θεσµού του Ετήσιου
Βραβείου Οδικής Ασφάλειας, το οποίο θα απονέµεται από την
ΕΓΟΑ στην Περιφέρεια της Χώρας, η οποία σηµειώνει τη
µεγαλύτερη πρόοδο στη βελτίωση της Οδικής Ασφάλειας.

*∆ΟΤΑ : ∆ελτίο Οδικού Τροχαίου Ατυχήµατος.
*ΤΕΠ : Τµήµατα Επειγόντων Περιστατικών.
ΣΗΜΕΙΩΣΗ:
Οι προτάσεις στο πλαίσιο του Εθνικού Σχεδίου Οδικής

Ασφάλειας συµπληρωµατικά έχουν ως εξής
Το Παρατηρητήριο Οδικής Ασφάλειας του Τ.Ε.Ε. προτείνει:
Αλλαγή της διαδικασίας χορήγησης αδειών οδήγησης µε ει-

σαγωγή του συστήµατος 3 φάσεων που έχει ως εξής:
Φάση 1: Εξέταση των θεωρητικών γνώσεων Κ.Ο.Κ. και των βα-

σικών µηχανολογικών γνώσεων για το αυτοκίνητο των υποψη-
φίων οδηγών µέσω Η/Υ και κατάλληλου λογισµικού το οποίο και
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θα βαθµολογεί αντικειµενικά τον εξεταζόµενο. Όσοι επιτυγχά-
νουν λαµβάνουν άδεια εκπαιδεύσεως σε Σχολή Οδηγών.

Φάση 2: Εξέταση των πρακτικών γνώσεων των υποψηφίων
οδηγών σε προσοµοιωτή και αντικειµενική βαθµολόγηση των εξε-
ταζοµένων από αυτόν. Όσοι επιτυγχάνουν προχωρούν στην εξέ-
ταση της φάσεως 3.

Φάση 3: Εξέταση των υποψηφίων οδηγών σε όχηµα και σε
πραγµατικές συνθήκες κυκλοφορίας σε δρόµο και σε αυτοκινη-
τόδροµο. Όσοι επιτυγχάνουν λαµβάνουν άδεια οδηγήσεως.

Ένας µεγάλος αριθµός οδηγών αγνοεί τις διατάξεις του ισχύο-
ντος Κ.Ο.Κ./2007, διότι αυτές έχουν αλλάξει από την εποχή που
οι οδηγοί αυτοί έλαβαν την άδεια οδηγήσεως. Για το λόγο αυτό
πρέπει να εισαχθεί σύστηµα επιµορφώσεως των οδηγών σε θέ-
µατα Κ.Ο.Κ. και επανεξετάσεως µέσω των Η/Υ όπως ανωτέρω
αναφέρεται στην Φάση 1. Συνεπώς πρέπει να περιοριστεί η ισχύς
των αδειών οδηγήσεως σε χρονικό διάστηµα που να µην υπερ-
βαίνει κατά το δυνατόν την πενταετία.

Ουσιαστικός και αξιόπιστος Τεχνικός Έλεγχος Οχηµάτων
(Κ.Τ.Ε.Ο.) κυρίως από τα κρατικά Κ.Τ.Ε.Ο. µε εισαγωγή αυτοµα-
τοποιηµένης διατάξεως ελεγχόµενης από Η/Υ, όπως εφαρµόζουν
τα Ιδιωτικά Κ.Τ.Ε.Ο..

Άµεση προώθηση της λειτουργίας Σταθµών Ελέγχου Επικινδύ-
νων Εµπορευµάτων και Επαγγελµατικών Οχηµάτων παρά την οδό
σε συνεργασία µε το Υφυπουργείο Υποδοµών (Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε./∆η-
µόσια Έργα). Η µη λειτουργία των παραπάνω Σταθµών Ελέγχου
αποτελεί κρίσιµο παράγοντα για την Οδική Ασφάλεια για τους πα-
ρακάτω λόγους:

Ο στόλος των βαρέων φορτηγών περιλαµβάνει κυρίως πα-
λαιά και µεταχειρισµένα οχήµατα που χρήζουν απαραιτήτως αυ-
στηρού τεχνικού ελέγχου µε µέσο όρο ηλικίας τα 17 χρόνια,
αριθµός σηµαντικά µεγαλύτερος από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.

Από τους µεθοριακούς σταθµούς Αλβανίας, FΥRΟΜ και Βουλ-
γαρίας εισέρχονται βαρέα οχήµατα, πολλά των οποίων χαρα-
κτηρίζονται από τις αστυνοµικές και τις τελωνειακές αρχές ως
“κινητές βόµβες”.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, λόγω της µη αποστολής φύλλων ελέγ-
χου επικινδύνων εµπορευµάτων παρά την οδό µας, απειλεί εδώ
και µία πενταετία µε επιβολή προστίµων

Προετοιµασία και προσαρµογή του συστήµατος Κ.Τ.Ε.Ο. για
τον έλεγχο υβριδικών και ηλεκτροκινήτων οχηµάτων.

Η Εισήγηση του Προέδρου της Επιτροπής, κ. Λεωνίδα
Γρηγοράκου, έγινε δεκτή, από τα µέλη της Επιτροπής, οµό-
φωνα.

Η έκθεση της Επιτροπής υποβάλλεται προς την Ολοµέλεια
της Βουλής.

Αθήνα, 16 Ιουλίου 2010

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ

ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ

Η Α’ ΑΝΤΙΠΡΟΕ∆ΡΟΣ Η Β’ ΑΝΤΙΠΡΟΕ∆ΡΟΣ

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ

Ο ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΑΤΟΛΑΚΗΣ

ΤΑ ΜΕΛΗ

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ
ΛΑΜΠΡΟΣ ΜΙΧΟΣ

ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΜΑΝΩΛΗΣ
ΘΩΜΑΣ ΡΟΜΠΟΠΟΥΛΟΣ
ΠΑΥΛΟΣ ΣΤΑΣΙΝΟΣ
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΙ∆ΟΣ
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΚΟ∆ΗΜΟΣ
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙ∆ΗΣ
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΠΑΣΙΩΖΟΣ
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα κλείσουµε τις το-
ποθετήσεις µε την τοποθέτηση του κ. Λαφαζάνη, Κοινοβουλευ-
τικού Εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι ήταν µια ενδιαφέρουσα συνεδρίαση και αν την τι-

µούσαν µε την παρουσία τους και το λόγο τους ακόµα περισσό-
τεροι συνάδελφοι, ίσως αυτή να εµπλουτιζόταν ακόµα
περισσότερο.

Βεβαίως, τα προβλήµατα που συζητάµε σήµερα είναι βαθύ-
τερα και δύσκολα. Έχουµε µια κρίση του Κοινοβουλίου, η οποία
κατά βάθος και κατά κύριο λόγο νοµίζω ότι είναι κρίση που δια-
νύει ο ελληνικός καπιταλισµός. Ξέρω ότι είναι ιδεολογικά φορτι-
σµένη αυτή η τοποθέτηση, αλλά αν θέλετε, κάποιοι βγάλτε τη
λέξη «καπιταλισµός» και βάλτε «το σηµερινό σύστηµα».

Όταν ένα σύστηµα δεν µπορεί να αυξάνει τον πλούτο µιας κοι-
νωνίας, δεν µπορεί να βελτιώνει τη θέση των ανθρώπων, να ενι-
σχύει τις αξίες της και να κάνει την κοινωνία πιο δίκαιη, αυτό το
σύστηµα δεν έχει κανένα µέλλον. Και σε αυτήν την φάση βρι-
σκόµαστε σήµερα διεθνώς ως καπιταλισµός και στην Ευρώπη
αλλά ιδιαίτερα θα έλεγα στη χώρα µας µε τα γνωστά προβλή-
µατα που υπάρχουν. Εποµένως δεν πρόκειται να υπάρξει µέλλον
όσο ο καπιταλισµός αυτός δεν µπορεί να δώσει –και εγώ φοβά-
µαι ότι δεν µπορεί να δώσει- διεξόδους σε αυτά ακριβώς τα µε-
γάλα θέµατα που αφορούν τις κοινωνίες και τους ανθρώπους.

Και δυσκολεύει και γίνεται πιο κρισιακή η κατάσταση του Κοι-
νοβουλίου σε αυτήν την περίοδο που ζούµε. Το Κοινοβούλιο θα
δεινοπαθήσει. Ήδη δεινοπαθεί και θα δεινοπαθήσει ακόµα πε-
ρισσότερο την εποχή της τρόικα. ∆ιότι πλέον οι µέγιστες πολιτι-
κές, οι µείζονες αποφάσεις λαµβάνονται σε κέντρα τα οποία
συνδέονται µε παγκοσµιοποιηµένες εξουσίες και ευρωπαϊκές
εξουσίες και το Κοινοβούλιο είναι υποχρεωµένο να ακολουθεί
και να παρακολουθεί, να νοµιµοποιεί αυτού του είδους τις απο-
φάσεις και τις εντολές.

Πέραν αυτών όµως θα σηµείωνα µερικά θέµατα γενικότερα
για τη δουλειά εδώ της Βουλής που µου έχει κάνει εντύπωση από
τότε που µπήκα σε αυτήν την Αίθουσα.

Πρώτον, αυτή η κατάσταση που το Κοινοβούλιο έχει µετατρα-
πεί σε µια βιοµηχανία έκδοσης νόµων είναι απαράδεκτη κατά τη
γνώµη µου. Βεβαίως τα µικρά κόµµατα µε το φόρτο εργασίας
που έχουν µπορεί να νιώθουν καλύτερα, να νιώθουν περισσό-
τερο το καταθλιπτικό βάρος αυτής της «βιοµηχανοποίησης» µιας
νοµοθετικής λειτουργίας εντελώς ασύντακτης, σχεδόν αυθαίρε-
της και µια ταχύτητα ασύλληπτη που ούτε καν µπορεί κανείς να
συγκρατήσει το τι έχει ψηφίσει τον προηγούµενο µήνα. Ποιοι κα-
ταναλώνουν αυτούς τους νόµους και πόσο είναι αναγκαίοι για τη
λειτουργία της κοινωνίας εγώ αµφιβάλλω παρά πολύ. Και νοµίζω
ότι ελάχιστοι πλέον µπορούµε να παρακολουθούµε την ουσία
των νοµοθετικών πρωτοβουλιών, για να µην λέµε ψέµατα, για να
µιλάµε ειλικρινά µεταξύ µας. Και οι πλέον επιµελείς αδυνατούν να
γνωρίζουν τις νοµοθετικές αποφάσεις της Βουλής. Και είναι
κρίµα αυτό διότι φαντάζοµαι τι γίνεται µε την κοινωνία.

Ακόµα περισσότερο οι διαδικασίες της νοµοθεσίας είναι δια-
δικασίες εξπρές. Είναι δυνατόν να θεωρούµε τόσο µεγάλη πρό-
οδο ότι από την Παρασκευή το νοµοσχέδιο θα δίνεται την
Πέµπτη και θα µπαίνει στην επιτροπή τη Τρίτη για να τοποθετη-
θεί ο Βουλευτής; Να το αλλάξουµε, κύριε Πρόεδρε! ∆εν γίνεται
να λειτουργεί το κράτος έτσι. Εγώ θεωρώ θετικό ότι κάνετε την
προσπάθεια έστω και µιας ηµέρας. Είναι όµως δυνατόν; Μπορεί
να δουλέψει ο άλλος Σαββατοκύριακο κιόλας για να ετοιµαστεί,
να δει τι λέει το νοµοσχέδιο; Αφήστε την τοποθέτηση που θα
κάνει ο καθένας µε βάση τις ιδεολογικές και πολιτικές του επι-
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λογές. Επί της ουσίας δεν γίνεται. Αυτό νοµίζω ότι πρέπει να το
συζητήσουµε και να λάβουµε τολµηρές αποφάσεις επ’ αυτού.

Τροπολογίες. Τι είναι αυτό το πράγµα; Οι τροπολογίες εδώ
έχουν καταντήσει µια δεύτερη νοµοθετική εργασία και πολλές
φορές σηµαντικότερη και κυριότερη.

Οι τροπολογίες συχνά υποκαθιστούν ολόκληρους νόµους.
Τώρα τελευταία έχουµε και νοµοσχέδια τα οποία περικλείουν
πέντε και δέκα νοµοσχέδια σε «συσκευασία του ενός». ∆εν γίνε-
ται να δουλεύει έτσι η Βουλή. Πρέπει να δίνει µηνύµατα στην κοι-
νωνία πολύ καλύτερα. ∆εν το λέω για να κάνω παρατήρηση στο
συγκεκριµένο Προεδρείο, που βλέπω ότι κοπιάζει και κάνει µία
σοβαρή προσπάθεια και νοµίζω ότι έχει επίγνωση των βαθύτε-
ρων και ουσιαστικότερων προβληµάτων. Τα υπογραµµίζω γιατί
πρέπει να ανοίξει µία συζήτηση εδώ µε όλες τις πτέρυγες, ικανή
να συνεισφέρει σε µία κατεύθυνση ριζικών αλλαγών και τοµών
στη λειτουργία της Βουλής, έτσι ώστε να παίξει και καλύτερα το
ρόλο της αλλά και να ξαναδώσει στην πολιτική ένα νέο νόηµα και
µία νέα προοπτική.

Μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο, βεβαίως, χρειάζεται και ο εξορθο-
λογισµός αυτών που λένε «αµοιβών και παροχών στο Βουλευτή».
Μία συζήτηση ανοικτή, δηµόσια επ’ αυτών νοµίζω ότι θα βοη-
θούσε. Θα µπορούσαν να γίνουν αλλαγές σε αυτήν την κατεύ-
θυνση, οι οποίες και θα απαντούσαν σε κακοπροαίρετες κριτικές
που γίνονται, αλλά και θα ανταποκρινόντουσαν θετικά µε ένα
πνεύµα που υπάρχει και µία κριτική που γίνεται από την κοινωνία.

Θα ήθελα να κάνω µία αναφορά, επίσης, η οποία θα ήθελα να
ήταν πιο εκτεταµένη, για το θέµα των εργασιακών σχέσεων εδώ
στη Βουλή. Ο βασικότερος λόγος, που εµείς δεν ψηφίσαµε τον
Προϋπολογισµό της Βουλής, για πρώτη φορά απ’ όσο θυµάµαι,
δεν ήταν ότι βλέπαµε µία αταξία στη διαχείριση των χρηµάτων,
αλλά κυρίως διότι βλέπαµε ότι µέσα στη Βουλή γίνεται µία τρο-
µακτική αλλαγή των εργασιακών σχέσεων προς το χειρότερο.
Ότι η Βουλή, δυστυχώς, ως θεσµός έχει µετατραπεί εδώ και χρό-
νια ως κύριος µοχλός ανατροπής των εργασιακών σχέσεων στο
δηµόσιο και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Και τι εννοώ; Το µό-
νιµο προσωπικό στη Βουλή τείνει να γίνει µειοψηφία. Η πλειο-
ψηφία του προσωπικού που εργάζεται στη Βουλή τείνει να είναι
µε εργασιακές σχέσεις ή ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου είτε
συµβασιούχοι. Και βεβαίως, δεν έχουν σταµατήσει όλα τα τε-
λευταία χρόνια µέσα στο Κοινοβούλιο, µε εκείνη ή την άλλη
µορφή, να λειτουργούν οι ρουσφετολογικές και οι πελατειακές
σχέσεις µέσα στις προσλήψεις και όχι µόνο στις προσλήψεις.

Αυτά για εµάς είναι απαράδεκτα πράγµατα και πρέπει να µπει
ένα φρένο. Τι είδους εργασιακές σχέσεις θέλουµε στη Βουλή;
Αυτό το κεφάλαιο πρέπει να το συζητήσουµε και να το αποφασί-
σουµε. Αν θέλουµε να τείνουµε και εδώ σιγά-σιγά σε µία µορφή
«δουλεµπορίου», έχει καλώς, να το κάνουµε. Αν θέλουµε να ανα-
βαθµίσουµε τις εργασιακές σχέσεις, έτσι ώστε να αξιοποιηθεί
αυτή η αναβάθµιση για ακόµη καλύτερη ποιοτική και ποιοτικό-
τερη συνεισφορά των υπαλλήλων της Βουλής, είναι µία άλλη επι-
λογή. Προφανώς, εµείς κάνουµε τη δεύτερη επιλογή και είµαστε
έτοιµοι να συζητήσουµε και να ανοίξει µία συζήτηση επ’ αυτών.

Αλλά φοβάµαι ότι και µε τις τελευταίες εξελίξεις που είχαµε
στο ασφαλιστικό και στο εργασιακό, τα πράγµατα θα χειροτερέ-
ψουν πάρα πολύ. Κατ’ αρχάς, είναι απαράδεκτο -το σηµειώνει
και η Επιστηµονική Επιτροπή- το γεγονός ότι οι συντάξεις και τα
θέµατα που αφορούν τα εργασιακά, οι αµοιβές κ.λπ., συζητήθη-
καν µε παραβίαση του Συντάγµατος από µία νοµοθετική πρωτο-
βουλία την οποία ερχόµαστε να επικυρώσουµε εκ των υστέρων
µε τον Κανονισµό. Λάθος!

∆εύτερον, θεωρούµε λάθος το γεγονός ότι περνάει έτσι και σε
αυτή τη συζήτηση η τροµακτική συνταξιοδοτική υποβάθµιση που
έχουν οι υπάλληλοι της Βουλής. Εµείς αντιταχθήκαµε από την
πρώτη στιγµή σ’ αυτή τη λογική των προνοµίων τάχα των υπαλ-
λήλων της Βουλής!

Βεβαίως, ήταν σε καλύτερη θέση από πολλούς εργαζόµενους
και ίσως από εργαζόµενους σε ορισµένους τοµείς του δηµόσιου
τοµέα.

Ποια ήταν η απάντηση σε αυτό το πρόβληµα για εµάς; Η απά-
ντηση ήταν να δούµε τη γενική υποβάθµιση των πάντων προς τα
κάτω και µέσω της στοχοποίησης µιας κατηγορίας εργαζοµένων;

Ή να δούµε πώς µπορεί το σύστηµα των µισθολογικών, των ερ-
γασιακών, των ασφαλιστικών δικαιωµάτων να αναβαθµιστεί συ-
νολικά; Επιλέχθηκε ο δρόµος του οδοστρωτήρα!

Από όλες τις αλλαγές που έγιναν, δεν είναι ότι έχασαν οι υπάλ-
ληλοι της Βουλής και κέρδισαν οι χαµηλοσυνταξιούχοι, οι χαµη-
λόµισθοι. Και αυτοί στο όνοµα της στοχοποίησης ορισµένων
κατηγοριών πήγαν στον πάτο. Αυτά τα φαινόµενα για εµάς είναι
απαράδεκτα και οδηγούν σε τραγικές καταστάσεις.

Πιστεύω ότι και σε αυτό το θέµα πρέπει να γίνει µία συζήτηση,
αλλά φυσικά καταλαβαίνω ότι οι επιλογές είναι πολύ σκληρές.
∆υστυχώς, συνδέονται και µε τη γενικότερη θέση όλων των ερ-
γαζοµένων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µονάχα µε κάποιες φράσεις. Στο
θέµα της ασυλίας των Βουλευτών πρέπει να προσέξουµε πάρα
πολύ. ∆εν νοµίζω ότι έχουν µαζευτεί στη Βουλή όλοι οι εγκλη-
µατίες και οι κακούργοι. ∆εν νοµίζω ότι η ψήφος των Βουλευτών
και η ασυλία καλύπτει και απαλλάσσει σωρηδόν συναδέλφους
από ποινικά αδικήµατα. ∆εν νοµίζω ότι υπάρχει αυτή η κατά-
σταση.

Εάν υπάρχει πρόβληµα στη διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος
µε σκάνδαλα κ.λπ., υπάρχουν άλλες διατάξεις περί ευθύνης
Υπουργών, που πρέπει να αλλάξουν και να γίνουν συνταγµατι-
κές αλλαγές. Στο όνοµα, όµως, ότι µπορεί κάποιοι Βουλευτές να
υποπέσουν σε ποινικά αδικήµατα και σε ποινικά κολάσιµες πρά-
ξεις και µπορεί ενδεχοµένως η πλειοψηφία εδώ να µην τους άρει
την ασυλία, να µην πάµε σε µία άλλη λογική και σε µία άλλη κα-
τεύθυνση, η οποία µπορεί να κάνει την πολιτική ζωή ζούγκλα και
να µην µπορεί κανείς να βγει από το τελευταίο ίσως Βήµα ελευ-
θερίας λόγου που υπάρχει σε αυτήν τη χώρα, που είναι το Βήµα
της Βουλής, να µιλήσει και για πρόσωπα και για πράγµατα και
για καταστάσεις.

Το 80% των αποφάσεων και των νοµοθετικών πρωτοβουλιών
είναι από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Εδώ πρέπει να κάνουµε κά-
ποιες επιλογές. ∆εν είναι δυνατόν να µην προηγείται ευρεία συ-
ζήτηση στην Ολοµέλεια τουλάχιστον των σηµαντικών θεµάτων ή
των αποφάσεων που λαµβάνονται και επίκεινται να ληφθούν σε
επίπεδο κορυφής ή σε επίπεδο Υπουργού Οικονοµικών και η
Βουλή να µην παίρνει χαµπάρι για τίποτα.

Σήµερα πρέπει να ξαναζωντανέψουµε τη Βουλή. ∆εν είναι δυ-
νατόν η «ALDI» να απολύει οκτακόσιους, να βρίσκονται στον
αέρα τρεις χιλιάδες εργαζόµενοι στο «ΑΤΛΑΝΤΙΚ». ∆εν είναι δυ-
νατόν, να αναλαµβάνονται πρωτοβουλίες, όπως αυτή της Τρά-
πεζας Πειραιώς, για αγορά δηµόσιων τραπεζών και η Βουλή να
µη συζητάει αυτά τα θέµατα, να µη βρίσκει τρόπους να είναι σε
επαφή και να έχει λόγο, άποψη και τοποθέτηση για τέτοιου εί-
δους κοινωνικές διεργασίες.

Τελειώνοντας θέλω να πω ότι είναι πολύ θετικό αυτό το Γρα-
φείο του Προϋπολογισµού, που πάει να διαµορφωθεί. Υπάρχουν
πολλά προβλήµατα, αλλά είναι θετικό ότι ξεκινάει. Το θέµα,
όµως, είναι να έχει σωστό προσανατολισµό. Φοβάµαι ότι µε αυτά
που γράφει, ότι δεν είναι σωστός ο προσανατολισµός. Το πρό-
βληµα του Γραφείου που κάνουµε εδώ πέρα, δεν είναι να εξα-
σφαλίσει τη δηµοσιονοµική σταθερότητα ή τη δηµοσιονοµική
ευταξία, που λέµε, µε βάση το Σύµφωνο Σταθερότητας. ∆εν είναι
αυτός ο ρόλος του. ∆εν πρέπει να είναι αυτός ο ρόλος του.

Ο ρόλος του πρέπει να είναι να µας λέει εάν οι δαπάνες που
υπάρχουν στον προϋπολογισµό, έχουν αντίστοιχο αναπτυξιακό
και κοινωνικό αποτέλεσµα, να µας λέει αν τα έσοδα που µαζεύ-
ουµε, είναι δίκαια κατανεµηµένα. Αυτά είναι τα κύρια προβλή-
µατα.

Εδώ έχουµε αντιστρέψει την πραγµατικότητα και ακολουθούµε
λάθος δρόµους. Πιστεύουµε ότι το έλλειµµα είναι το πρόβληµα
και όχι ο τρόπος που γίνεται η αξιοποίηση του ελλείµµατος.

Έτσι, όµως, οδηγούµαστε σε µονεταριστικούς δρόµους που
έχουν αρχή, αλλά δεν θα έχουν τέλος. Το πρόβληµα δεν είναι τα
ελλείµµατα των προϋπολογισµών µέχρι τώρα, αλλά πώς αξιο-
ποιήθηκαν αυτά τα ελλείµµατα, αν είχαν αναπτυξιακό, παραγω-
γικό ή κοινωνικό αντίκρισµα.

Αυτά νοµίζω ότι πρέπει να κοιτάξει το Γραφείο αυτό του Προ-
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ϋπολογισµού και να βοηθήσει όλους εµάς να αποκτήσουµε κα-
λύτερη γνώση, εµπειρία γύρω από τα θέµατα της κατάρτισης και
της εκτέλεσης του προϋπολογισµού και όχι να ενσωµατωθεί σε
λογικές, οι οποίες δοκιµάστηκαν και απέτυχαν µέχρι σήµερα.

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι,
ολοκληρώθηκαν οι τοποθετήσεις.

Πριν περάσουµε στη διαδικασία της ψήφισης, θα µου επιτρέ-
ψετε να κάνω µερικές πολύ σύντοµες παρατηρήσεις επί προτά-
σεων ή απόψεων που έχουν διατυπωθεί. Και θα ήθελα να
ευχαριστήσω, βεβαίως, όλους σας που πήρατε µέρος στη συζή-
τηση αυτή, εκφράζοντας ιδιαίτερα ενδιαφέρουσες απόψεις.

Η αναγκαιότητα για συνεχή εκσυγχρονισµό και προσαρµογή
του Κανονισµού στις απαιτήσεις και τις ανάγκες, βέβαια, δεν ολο-
κληρώνεται σήµερα. Πιο κάτω, µάλιστα, θα αναφερθώ σε ορι-
σµένες περιπτώσεις που θα πρέπει να δούµε στο µέλλον.

Αλλά, πριν από αυτό, παίρνοντας αφορµή από το ερώτηµα που
έθεσε ο κ. Λαφαζάνης σε σχέση µε τους υπαλλήλους -υπάλληλοι,
κατηγορίες υπαλλήλων, εάν οι ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου είναι περισσότεροι από τους µονίµους- θα µου επιτρέψετε να
σας δώσω µερικά στοιχεία για ενηµέρωσή σας.

Οι µόνιµοι υπάλληλοι στη Βουλή είναι επτακόσιοι είκοσι οκτώ.
Εκκρεµούν, βέβαια, ορισµένες αιτήσεις συνταξιοδότησης. Εάν,
δηλαδή, δεν επιµείνουν στην αίτηση συνταξιοδότησης είναι επτα-
κόσιοι είκοσι οκτώ. Εάν επιµείνουν και υποβάλλουν και τη δεύ-
τερη δήλωση, θα µειωθούν κατά τι. Οι ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου είναι εξακόσιοι δεκαοκτώ.

Εξ αυτών, τετρακόσιοι ογδόντα τρεις είναι πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης, ενενήντα εννέα είναι ανώτατης τεχνολογικής εκ-
παίδευσης, πεντακόσιοι ενενήντα εννέα δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης και εκατόν εξήντα πέντε υποχρεωτικής εκπαίδευσης. Από
τους κατόχους πτυχίων ανώτατης εκπαίδευσης, κάτι περισσότε-
ροι από τους εκατό έχουν και µεταπτυχιακούς τίτλους σπουδών,
δηλαδή διδακτορικά ή µεταπτυχιακά διπλώµατα.

Είναι ένα αξιόµαχο, πράγµατι, υπαλληλικό προσωπικό. Και αι-
σθάνοµαι και εγώ την υποχρέωση να επαναλάβω για µια ακόµη
φορά αυτό που έχω πει πολλές φορές σ’ αυτή την Αίθουσα, από
την εµπειρία αυτών των µηνών, ως Πρόεδρος της Βουλής, ότι
πολλές φορές βρέθηκε το υπαλληλικό προσωπικό στο στόχα-
στρο διαφόρων κρίσεων και επικρίσεων.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Συµβασιούχοι δεν υπάρχουν;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είναι ελάχιστοι οι συµ-

βασιούχοι, όπως για παράδειγµα για τη στελέχωση του βρεφο-
νηπιακού σταθµού κ.λπ., γιατί εκεί οι ανάγκες κυµαίνονται
ανάλογα µε τον αριθµό των νηπίων για παράδειγµα και επίσης
στο τηλεοπτικό κανάλι.

Έλεγα, λοιπόν, ότι πολλές φορές βρέθηκε στο στόχαστρο
έντονης, αυστηρής και πολλές φορές άδικης κριτικής το υπαλ-
ληλικό προσωπικό της Βουλής. Έγινε πολλή συζήτηση για εξαι-
ρετικά προνόµια των υπαλλήλων.

Θυµίζω ότι µε προηγούµενες αποφάσεις µας -και αποφάσεις
της Ολοµέλειας και αποφάσεις δικές µου, όταν χρειαζόταν να
πάρω εγώ τις αποφάσεις ως Πρόεδρος της Βουλής- υπήρξαν πε-
ρικοπές για τους υπαλλήλους της Βουλής -σηµαντικές, µάλιστα-
ποσοστιαία µεγαλύτερες από τις περικοπές που έχουν γίνει στην
προσπάθεια αντιµετώπισης του τεράστιου δηµοσιονοµικού προ-
βλήµατος της χώρας, περικοπές ποσοστιαία µεγαλύτερες από
τις περικοπές –επαναλαµβάνω- που έχουν γίνει στον άλλο δηµό-
σιο τοµέα. Έχουµε τώρα και την εναρµόνιση των συνταξιοδοτι-
κών τους µε τις αποφάσεις που ελήφθησαν µε τους νόµους που
εψηφίσθησαν για το συνταξιοδοτικό και των άλλων εργαζοµένων
και στο δηµόσιο τοµέα.

Γι’ αυτό λέω ότι πολλές φορές ήταν άδικες οι επιθέσεις αυτές
και η στοχοποίηση. Η συντριπτική πλειοψηφία των υπαλλήλων
της Βουλής δουλεύουν κάτω από συνθήκες µεγαλυτέρων καθη-
µερινών απαιτήσεων από ό,τι συνήθως εργάζονται οι εργαζόµε-
νοι στον υπόλοιπο δηµόσιο τοµέα.

Θα µου επιτρέψετε να θυµίσω ξανά, ότι εδώ δεν υπάρχουν τα
συνήθη ωράρια του δηµοσίου όταν ξεκινάνε το πρωί 8.30’, 9.00’
το αργότερο, αλλά θα πρέπει να είναι εδώ µέχρι και µετά τα µε-

σάνυχτα πάρα πολλές φορές.
∆εν µπορούν να διακόψουν το ωράριο τους, όταν συνεχίζονται

οι συνεδριάσεις και της Ολοµέλειας επί πολλές ώρες µέχρι και
αργά το απόγευµα ή όταν πολύ συχνά έχουµε εµβόλιµες συνε-
δριάσεις, όταν οι επιτροπές –όχι µόνο νοµοθετικής εργασίας
αλλά και άλλες επιτροπές- συνεδριάζουν σε καθηµερινή βάση.
Για παράδειγµα, το τελευταίο διάστηµα λειτουργούν επιπρο-
σθέτως τρεις τουλάχιστον εξεταστικές επιτροπές.

Όταν θα πρέπει να γίνει εκτύπωση γρήγορα, όχι µόνο Πρακτι-
κών αλλά και των νοµοσχεδίων, δεν είναι µόνο οι εργαζόµενοι
που βρίσκονται στο κεντρικό κτήριο της Βουλής που έχουν τέ-
τοιου είδους απαιτήσεις και ωράρια, αλλά και οι υπάλληλοι της
Βουλής που δεν στεγάζονται στο κτήριο αυτό, αλλά στεγάζονται
σε άλλα κτήρια, είτε αυτοί είναι στις οικονοµικές υπηρεσίες είτε
στο τυπογραφείο είτε σε άλλες υπηρεσίες της Βουλής.

Πράγµατι, οι απαιτήσεις είναι υψηλές. Αισθάνοµαι την υπο-
χρέωση να υπογραµµίσω, για µία ακόµη φορά, αυτόν τον τρόπο
δουλειάς, της σκληρής δουλειάς που ισχύει για την πολύ µεγάλη
πλειοψηφία. Αναφέρθηκα στο παράδειγµα των στενογράφων,
αλλά δεν είναι µόνο οι στενογράφοι. Οι απαιτήσεις αφορούν τις
υπηρεσίες πολλών διευθύνσεων της Βουλής.

∆ικαιούνται να το ακούσουν αυτό, όχι ως ένα καλό λόγο από
εµάς, αλλά ως µία δηµόσια αναγνώριση και υπογράµµιση του
τρόπου µε τον οποίο εργάζονται και προσφέρουν, ώστε το Κοι-
νοβούλιο να λειτουργεί απρόσκοπτα. Ακόµα και την ηµέρα που
υπήρξε η µεγάλη κινητοποίηση, η µεγάλη απεργία -και είχαν δι-
καίωµα βέβαια να απεργήσουν και οι υπάλληλοι της Βουλής,
όπως και το έκαναν αυτό- την ηµέρα εκείνη -και το υπογραµµίζω
αυτό- τόσο οι στενογράφοι και µάλιστα οι δόκιµοι στενογράφοι,
τα παιδιά που προσελήφθησαν µετά το νέο διαγωνισµό πέρσι,
αλλά και προϊστάµενοί τους, αλλά και άλλοι υπεύθυνοι και του
νοµοθετικού έργου και των επιτροπών, εργάστηκαν εκείνη την
ηµέρα για να µην κλείσει η Βουλή. Γιατί δεν θα ήταν µόνο το πρό-
βληµα, το ότι µία µέρα δεν λειτουργεί το Κοινοβούλιο, κυρίως, θα
ήταν το πρόβληµα της εικόνας που θα εξέπεµπε η Ελλάδα σε
όλο τον κόσµο εκείνη την κρίσιµη µέρα. Κρίσιµη µέρα και για
τους εργαζόµενους και για το Κοινοβούλιο.

Όλα αυτά τα λέω, γιατί θεωρώ ότι δικαιούνται να έχουν τον
καλό µας λόγο, αντικειµενικό και όχι υπερβολικό, σε σχέση µε το
πώς δουλεύουν και το τι προσφέρουν οι εργαζόµενοι στη Βουλή.

Έρχοµαι τώρα, σε ορισµένες παρατηρήσεις και επισηµάνσεις
που έγιναν από τους συναδέλφους.

Ο κ. Νεράντζης πρότεινε να αναδιευθετηθούν οι χρόνοι οµι-
λίας των οµιλητών. Θεωρώ ότι είναι µία σωστή παρατήρηση. Θα
πρέπει να κάνουµε µία πολύ καλή προεργασία όµως, για να
υπάρξει µία συνολική αναρρύθµιση και εντοπισµός των αδυνα-
µιών, γιατί τώρα έχει προστεθεί εµπειρία πολλών ετών και µετά
τις αλλαγές που έγιναν και επί κ. Κακλαµάνη και επί κ. Μπενάκη
και επί κ. Σιούφα, που στόχευαν στο να υπάρχει δικαιότερη κα-
τανοµή του χρόνου των οµιλητών. Ωστόσο, έχει προστεθεί επι-
πρόσθετη εµπειρία, άρα θα πρέπει να καθίσουµε πολύ σοβαρά
και συστηµατικά για να δούµε τους χρόνους σε µία µελλοντική
αναµόρφωση του Κανονισµού.

Ως προς την παρατήρηση που έγινε, ότι και οι τροπολογίες θα
πρέπει να κατατίθενται µέχρι την Πέµπτη το βράδυ και η συζή-
τηση τους να γίνεται την επόµενη Τετάρτη το νωρίτερο -στην
πράξη αυτό συµβαίνει βέβαια- εφόσον τα νοµοσχέδια πλέον
λέµε, ότι θα πρέπει να κατατίθενται µέχρι την Πέµπτη, έστω και
αν οι τροπολογίες κατατίθενται το αργότερο µέχρι το µεσηµέρι
της Παρασκευής, όπως γνωρίζουµε, όταν το νοµοσχέδιο ξεκινά
να συζητείται -όπως είναι ο κανόνας- την Τρίτη, οι τροπολογίες
δεν συζητούνται την πρώτη µέρα, συζητούνται από την Τετάρτη
και µετά, άρα, υπάρχει επαρκής χρόνος για τη συζήτηση αυτή.

Σε ό,τι αφορά τις παρατηρήσεις που έγιναν από άλλους συ-
ναδέλφους και από τον κ. Παυλόπουλο ως προς την προθεσµία
του άρθρου 8, δηλαδή, για το τι θα σηµαίνει εάν δεν τηρηθεί το
δεκαήµερο, εάν δηλαδή δεν έρθει και δεν γίνει ενηµέρωση της
σύµβασης στη Βουλή, έχω κάνει αναδιατύπωση την οποία θα κα-
ταθέσω. Φαντάζοµαι ότι συµφωνείτε να µην αποτελεί προϋπό-
θεση για να µην προχωρήσει η υπογραφή της σύµβασης.

Η προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση έχει ως εξής:
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«ΝΟΜΟΤΕΧΝΙΚΗ ΒΕΛΤΙΩΣΗ
Άρθρο 8

Καθιέρωση κοινοβουλευτικού ελέγχου δηµόσιων
συµβάσεων µεγάλης αξίας

Προστίθεται στο τέλος της νέας διάταξης το ακόλουθο εδά-
φιο: «Η άπρακτη παρέλευση της προθεσµίας αυτής δεν κωλύει
τη σύναψη της σύµβασης».»

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τονίζω ξανά όµως, ότι
η διαδικασία αυτή που προτείνουµε έχει να κάνει µόνο µε την
ενηµέρωση της επιτροπής. Γιατί, πράγµατι, σωστά ειπώθηκε και
από τον κ. Βορίδη, ως τελευταίο εκ των οµιλητών, αλλά και από
άλλους συναδέλφους, ότι δεν είναι δυνατόν µία επιτροπή να
υπεισέρχεται στις λεπτοµέρειες µίας σύµβασης, µία που δεν έχει
ούτε την απαραίτητη τεχνογνωσία και δεν είναι και ο ρόλος της
Βουλής να εγκρίνει ή να µην εγκρίνει τις συµβάσεις, αλλά προ-
τείνουµε αυτό το στάδιο, αν θέλετε, της ενηµέρωσης γιατί προ-
σθέτει στη διαφάνεια.

Και µόνο, όπως ειπώθηκε, το γεγονός ότι κάθε σηµερινός ή
µελλοντικός Υπουργός και κάθε σηµερινός ή µελλοντικός διοι-
κητής θα ξέρει ότι θα συζητηθεί η σύµβαση που πρόκειται να
υπογράψει ή να εγκρίνει το Ελεγκτικό Συνέδριο και ότι θα πρέπει
να ενηµερώσει την αρµόδια επιτροπή της Βουλής, προσθέτει
στην κατεύθυνση της διαφάνειας και της προσοχής. ∆ιότι µιλάµε
πάντα για διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος από πλευράς, είτε
των Υπουργών είτε των διοικήσεων των νοµικών προσώπων δη-
µοσίου δικαίου, των δηµοσίων επιχειρήσεων κ.λπ..

Σε ό,τι αφορά τις παρατηρήσεις και τις προτάσεις που έγιναν
ώστε η συζήτηση και η ψήφιση των νοµοσχεδίων στις επιτροπές
να γίνεται άρθρο-άρθρο, εκτιµώ ότι ακριβώς η εισαγωγή του θε-
σµού της διπλής ανάγνωσης –και σας προτρέπω να δείτε ξανά
την ακριβή διατύπωση, η οποία λέει ότι κατά το δεύτερο στάδιο
γίνεται δεύτερη ανάγνωση, συζήτηση και ψήφιση επί ενός εκά-
στου άρθρου- ενισχύει όντως –υποχρεώνει, θα έλεγα- την πρό-
ταση, η συζήτηση, πλέον, στις επιτροπές να γίνεται µ’ αυτόν τον
τρόπο, προκειµένου να έχουµε αρτιότητα και καλύτερη ποιότητα
στη νοµοθετική εργασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας πω δυο λόγια
για το θεσµό του «πόθεν έσχες». Η πρωτοβουλία για την ανα-
µόρφωση επί της ουσίας του θεσµού του «πόθεν έσχες» δεν µπο-
ρεί να είναι πρωτοβουλία της Βουλής. Είναι πρωτοβουλία της
εκτελεστικής εξουσίας.

Το έχω πει και άλλη φορά, αλλά θα ήθελα να επαναλάβω πως
εκτιµώ ότι τα αρµόδια και συναρµόδια Υπουργεία δεν θα αργή-
σουν να κάνουν µετά και από τις προτάσεις των αρµοδίων επι-
τροπών, όπως είναι η Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας, µια
συνολική πρόταση για την ουσιαστική αναµόρφωση του θεσµού
του «πόθεν έσχες».

Έχουµε πει ποια πρέπει να είναι τα βασικά χαρακτηριστικά του
θεσµού. Για παράδειγµα, οι ελέγχοντες και οι ελεγχόµενοι δεν
θα πρέπει να είναι τα ίδια πρόσωπα. Άρα, θα πρέπει να αλλάξει
η σύνθεση της επιτροπής που έχει την αρµοδιότητα του ελέγχου
των δηλώσεων που υποβάλλουµε για το «πόθεν έσχες». Επι-
πλέον, θα πρέπει να υπάρχει η δυνατότητα ουσιαστικού ελέγχου,
αλλά και η δυνατότητα σύγκρισης της εξέλιξης των περιουσια-
κών στοιχείων.

Όµως, θα ήθελα να τονίσω ξανά πως εκτιµώ ότι όλοι συµφω-
νούµε προς αυτήν την κατεύθυνση, αλλά η πρωτοβουλία θα πρέ-
πει να έρθει –και µάλλον δεν θα αργήσει- από την πλευρά της
Κυβέρνησης. Άλλωστε, έχουµε κάνει τη σχετική συνεννόηση µε
τον, κατ’ αρχήν και κατ’ εξοχήν, αρµόδιο Υπουργό, τον Υπουργό
∆ικαιοσύνης.

Σε ό,τι αφορά τις παρατηρήσεις του κ. Σιούφα για την ακύ-
ρωση των προσυµφώνων ενοικίασης κτηρίων, την οποία είχα
ανακοινώσει πριν από καιρό, είχα εξηγήσει ότι προχωρήσαµε σ’
αυτήν την ακύρωση των προσυµφώνων και για λόγους οικονοµι-
κούς, αλλά και για λόγους φιλοσοφίας σε ό,τι αφορά τη στέγαση
των υπηρεσιών της Βουλής.

Αποφάσισα, λοιπόν, χωρίς άλλες καθυστερήσεις να ρίξουµε
ιδιαίτερο βάρος στην αξιοποίηση των ιδιοκτησιών της Βουλής,

των κτηρίων τα οποία είναι ιδιαίτερα πολύτιµα και λόγω της αρ-
χιτεκτονικής τους αξίας, αλλά και επειδή είναι ιδιόκτητα και να
περιορίσουµε όσο είναι δυνατόν την επέκταση σε ενοικιαζόµενα
κτήρια, µε στόχο να εξοικονοµήσουµε σηµαντικά κονδύλια. Και
µε βάση έναν υπολογισµό που είχαµε κάνει, πιστεύω ότι αυτός ο
στόχος είναι εφικτός. Αν συνεχίζαµε και υλοποιούσαµε την ενοι-
κίαση των επιπρόσθετων αυτών κτηρίων και µε βάση τα προ-
σύµφωνα, θα είχαµε επιπρόσθετη ετήσια δαπάνη που θα
ξεπερνούσε τα 4 εκατοµµύρια 368 χιλιάδες ευρώ.

Σε ό,τι αφορά τώρα την αναγκαιότητα να τίθενται στους νό-
µους χρονοδιαγράµµατα για την έκδοση κανονιστικών αποφά-
σεων, όπως προεδρικών διαταγµάτων και υπουργικών
αποφάσεων, σας θυµίζω ότι όσες φορές κι αν προέβλεψαν οι
µέχρι σήµερα νόµοι τέτοιες προθεσµίες –αυτές οι προθεσµίες
είναι ενδεικτικές- δεν προσέθεσαν κάτι. Άρα, δεν θα προσθέταµε
κάτι, αν επαναλαµβάναµε τέτοιες ρυθµίσεις.

Βέβαια, η καλή νοµοθέτηση σηµαίνει ότι δεν πρέπει να δίδεται
εξουσιοδότηση από το νοµοθέτη σε πληθώρα περιπτώσεων, γιατί
στην ουσία µετά καθίσταται δύσκολη η εφαρµογή του νόµου,
στην περίπτωση που υπάρξει καθυστέρηση στην έκδοση αυτών
των, κανονιστικής φύσεως, πράξεων, προεδρικών διαταγµάτων ή
υπουργικών αποφάσεων του νόµου που έχει ψηφιστεί.

Και εδώ, όµως, η αρµοδιότητα για την καλή νοµοθέτηση δεν
είναι της Βουλής, αλλά της εκτελεστικής εξουσίας. Θα πρέπει
αυτά να τα ρυθµίσει νόµος.

Και σας γνωστοποιώ ότι από την πλευρά της Κυβέρνησης και
µε πρωτοβουλία και του Υπουργού Επικρατείας κ. Παµπούκη
έχουµε συζητήσει γι’ αυτό. Εκτιµώ, λοιπόν, ότι δεν θα αργήσει
να έρθει ένα πλαίσιο τέτοιο το οποίο θα στοχεύει στον τρόπο
καλής νοµοθέτησης.

Σε ό,τι αφορά την παρατήρηση που έγινε και από τον κ. Μαρ-
κόπουλο - αν δεν κάνω λάθος- και από τον κ. Νεράντζη για τον
τρόπο στελέχωσης της πολύ σηµαντικής υπηρεσίας, όπως όλοι
συµφωνούµε, δηλαδή του Γραφείου Ελέγχου του Προϋπολογι-
σµού του Κράτους -που προτείνουµε και συστήνεται πλέον στη
Βουλή- ότι θα µπορούσε η στελέχωση αυτή να γίνει µόνο από
υπαλλήλους της Βουλής, θα µου επιτρέψετε να θυµίσω, πρώτον,
ότι προβλέπουµε τη δυνατότητα στελέχωσης και από υπάρχο-
ντες υπαλλήλους της Βουλής και µε αποσπάσεις από άλλες υπη-
ρεσίες και εάν δεν υπάρχει αυτή η δυνατότητα, λόγω
συγκεκριµένων ειδικοτήτων και προσόντων που θα απαιτούνται,
τότε προβλέπουµε τη συµπλήρωση της στελέχωσης µε τις δια-
δικασίες του ν. 2190/1994, δηλαδή, µέσω ΑΣΕΠ, όπως είπα για
κάθε στελέχωση και πρόσληψη που είναι αναγκαία στη Βουλή.

Έχω αµφιβολία για το αν θα µπορέσουµε από την αρχή να στε-
λεχώσουµε µόνο µε υπαλλήλους της Βουλής, γιατί, όπως µας
λένε και εµπειρογνώµονες από το Υπουργείο Οικονοµικών, θα
χρειαστούν πολύ συγκεκριµένες ειδικότητες για τη στελέχωση
και έναρξη λειτουργίας αυτού του τόσο σηµαντικού Γραφείου,
αυτής της τόσο σηµαντικής υπηρεσίας. Πρόκειται για ειδικότητες
όπως οι οικονοµέτρες, οι ειδικοί στα οικονοµικά του κράτους
πρόνοιας, οι ειδικοί στα οικονοµικά της εργασίας.

∆εν είµαι καθόλου σίγουρος ότι στο αξιόλογο προσωπικό της
Βουλής υπάρχουν τόσο εξειδικευµένες ειδικότητες, για να µπο-
ρέσουµε από την αρχή να σηκώσουµε το βάρος µόνο µε τους δι-
κούς µας υπαλλήλους. Είναι πολύ πιθανόν, µε αποσπάσεις από
τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, να βρούµε αυτές τις ειδικότητες.

Αυτά από τη δική µου πλευρά. Τώρα κλείνω µε την τοποθέ-
τησή µου σε ό,τι αφορά τις ενδιαφέρουσες προτάσεις που έχει
καταθέσει και γραπτώς και σας έχει διανείµει ο κ. Σιούφας. Άλλοι
συνάδελφοι συµφώνησαν. Άλλοι συνάδελφοι δεν συµφώνησαν
µε τις προτάσεις του κ. Σιούφα. Πάντως είναι ενδιαφέρουσες.

Πρώτα απ’ όλα σε ό,τι αφορά την πρόταση που αφορά στη διε-
ξαγωγή φανερής ψηφοφορίας για την εκλογή Προέδρου και
Αντιπροέδρων της Βουλής, εκτιµώ ότι αυτό δεν πρέπει να γίνει.
Θα σας εξηγήσω γιατί.

Υπάρχει ο κίνδυνος να αποδυναµωθεί το κύρος της σχετικής
εκλογής και ο υπερκοµµατικός χαρακτήρας του θεσµού του Προ-
εδρείου. ∆εν είναι µόνο η εκλογή του Προέδρου. Είναι και η
εκλογή των Αντιπροέδρων. Και δεν είναι µόνο η εκλογή των Αντι-
προέδρων από το πλειοψηφόν κόµµα, αλλά και η εκλογή των
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Αντιπροέδρων από τα µικρότερα κόµµατα.
Η φανερή ψηφοφορία κινείται πολύ περισσότερο στην υλο-

ποίηση –ας το πούµε- µιας απόφασης κάθε Κοινοβουλευτικής
Οµάδας ή γραµµής. Όµως, οι µυστικές ψηφοφορίες έχουν δείξει
ότι υπάρχει η δυνατότητα µας ευρύτερης αποδοχής, που απο-
τυπώνεται και στην εκλογή των Αντιπροέδρων.

Η µυστικότητα της ψηφοφορίας συµβάλλει στη δηµιουργία
αυτών των ευρύτερων συναινέσεων, απεγκλωβίζοντας, όπως
είπα, από τη διαδικασία των κοµµατικών συντεταγµένων, αλλά
διασφαλίζει, τουλάχιστον, θεσµικά και την απουσία επηρεασµού
της στάσης του Προεδρείου προς τους Βουλευτές που τον ψή-
φισαν ή τον καταψήφισαν.

∆εν είναι η πιο πετυχηµένη σύγκριση που γίνεται για την
εκλογή του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας, διότι εκεί, κύριε Σιούφα,
στην περίπτωση της εκλογής του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας
πρέπει να κάνουµε τη διάκριση ότι η ψήφος του Βουλευτή, πέραν
της επιλογής ή µη του προσώπου του Προέδρου της ∆ηµοκρα-
τίας, σηµαίνει και µια κορυφαία πολιτική ευθύνη, που µπορεί να
οδηγήσει ή να µην οδηγήσει σε πρόωρη διάλυση της Βουλής,
κάτι που δεν συµβαίνει στην εκλογή του Προεδρείου της Βου-
λής. Γι’ αυτό ο νοµοθέτης ζήτησε να είναι φανερή η ψηφοφορία.

Επίσης, αντίστοιχη κορυφαία πολιτική ευθύνη συνεπάγεται και
η ψήφος εµπιστοσύνης που δίδεται προς την Κυβέρνηση, οπότε
είναι αυτονόητο ότι η δεδηλωµένη εµπιστοσύνη της Βουλής οφεί-
λει να είναι απόλυτα διαφανής.

Για όλους αυτούς τους λόγους δεν µε βρίσκει σύµφωνο η πρό-
ταση για αλλαγή του τρόπου εκλογής και του Προέδρου, αλλά
και των Αντιπροέδρων της Βουλής.

Ως προς τη δεύτερη πρόταση, που αφορά τη δυνατότητα της
Βουλής να προτείνει τροποποίηση σε επιµέρους κονδύλια του
προϋπολογισµού, η πρόταση αυτή δεν µε βρίσκει αντίθετο επί
της αρχής. Εκτιµώ, όµως, ότι δεν ήµασταν έτοιµοι σ’ αυτές τις
αλλαγές να προχωρήσουµε προς την κατεύθυνση αυτή. Είναι ένα
θέµα ιδιαίτερα σηµαντικό και θα πρέπει να συζητήσουµε για το
θέµα αυτό. Πρέπει να προηγηθεί ευρύτερη συζήτηση και προ-
βληµατισµός και, εν ευθέτω χρόνω, να προχωρήσουµε στην
όποια παρέµβαση θα κρίνουµε πλέον σκόπιµη.

Η τρίτη πρόταση που αναφέρεται στην υποβολή σε σχέδιο των
κανονιστικών πράξεων που προβλέπονται από κατατιθέµενο σχέ-
διο ή πρόταση νόµου, αν και έχει σχετικό ενδιαφέρον σε σχέση
µε όσα είπαµε και νωρίτερα, θεωρώ ότι θα δηµιουργούσε προ-
βλήµατα για δύο κυρίως λόγους:

Πρώτον, γιατί η σύνταξη σχεδίου «Εξουσιοδοτούµενης Πρά-
ξης»,προτού η Εθνική Αντιπροσωπεία επεξεργαστεί και καταλή-
ξει στην εξουσιοδοτική διάταξη, αποτελεί θεσµική παραφωνία.
∆ιότι πώς είναι δυνατόν να γνωρίζει κανείς εκ των προτέρων,
ποια θα είναι η τελική µορφή του νοµοσχεδίου που συζητείται
εδώ, για να τοποθετηθεί και επί των προτεινόµενων υπουργικών
αποφάσεων ή προεδρικών διαταγµάτων;

Και δεύτερον, βέβαια, σε ό,τι αφορά τα προεδρικά διατάγ-
µατα, θυµίζω ότι υποβάλλονται υποχρεωτικά σε επεξεργασία από
το Συµβούλιο της Επικρατείας. ∆ηλαδή, η προηγούµενη υποβολή
σχεδίου της πράξης, ήδη κατά το χρόνο της κατάθεσης του νο-
µοσχεδίου, του εξουσιοδοτικού νόµου, θα δηµιουργούσε τον κίν-
δυνο να καταστρατηγηθούν πλήρως αυτές οι διαδικασίες και θα
έλεγα ότι αντιστρατεύεται και στην ίδια τη λογική της νοµοθετι-
κής εξουσιοδότησης.

Τέλος, σε ό,τι αφορά την τέταρτη πρόταση από τον κ. Σιούφα,
σχετικά µε τον επανακαθορισµό των Υπουργείων που υπάγονται
στην αρµοδιότητα εκάστης ∆ιαρκούς Επιτροπής, θυµίζω ότι η
σχετική διάταξη, η ισχύουσα διάταξη του Κανονισµού, δίδει τη
δυνατότητα κάθε φορά που γίνονται αλλαγές στη δοµή της Κυ-
βέρνησης, όπως έγιναν µετά τις πρόσφατες εκλογές -συγχώ-
νευση Υπουργείων, κατάργηση κάποιων Υπουργείων ή η
δηµιουργία νέων Υπουργείων- προβλέπει την έκδοση απόφασης,
µε την έναρξη της Περιόδου, από τον Πρόεδρο της Βουλής,
ώστε να γίνεται η υπαγωγή των Υπουργείων στις ∆ιαρκείς Επι-
τροπές. Και τέτοια απόφαση εξεδόθη και µετά τις εκλογές.

Άρα υπάρχει αυτή η ευελιξία. ∆εν νοµίζω ότι θα πρέπει να θε-
σµοθετήσουµε στον Κανονισµό την υπαγωγή των σηµερινών
Υπουργείων, γιατί εάν, µετά από κάποιο διάστηµα, υπήρχε αλ-

λαγή, πάλι θα έπρεπε να κάνουµε νέα αλλαγή του Κανονισµού.
Υπάρχει εξουσιοδότηση στον Πρόεδρο της Βουλής και λειτουρ-
γεί, έτσι ώστε να µην υπάρχουν καθόλου προβλήµατα.

Κλείνοντας…
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το

λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ, κύριε Σι-

ούφα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Θα ήθελα κι εγώ το λόγο, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κι εσείς, κύριε Νερά-

ντζη, θα έχετε το λόγο. Θα σας παρακαλέσω, όµως, τώρα…
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ωραία, θα έχετε το

λόγο για δύο λεπτά κι εσείς και ο κ. Νεράντζης.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Το πρώτο που θέλω να σηµειώσω,

κύριε Πρόεδρε, είναι ότι η τροπολογία την οποία κατέθεσα µε τις
τέσσερις ρυθµίσεις, κινήθηκε µέσα στο πλαίσιο και του Κανονι-
σµού της Βουλής. ∆εν µοιράστηκε από εµένα, µοιράστηκε από
της υπηρεσίες της Βουλής, διότι έπρεπε να την καταθέσω επι-
σήµως…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ναι, δεν είπα ότι µοι-
ράστηκε από εσάς, αλλά την υποβάλατε απόλυτα σύµφωνα µε
τις προβλεπόµενες διαδικασίες.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Ακριβώς.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Την υποβάλατε έγκαιρα

και έγινε η διανοµή.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Σέβοµαι τη διαφορετική άποψη την

οποία έχετε, σχετικά µε την πρώτη πρόταση για την εκλογή του
Προέδρου της Βουλής µε φανερή ψηφοφορία.

Θα σας παραπέµψω, όµως –ενδεχοµένως δεν το προσέξατε-
σε δύο σοβαρά περιστατικά, που, πράγµατι, πλήγωσαν το Κοι-
νοβούλιο. Το ένα είναι το 1963, µε την εκλογή του Προέδρου της
Βουλής από την Πλειοψηφία και το άλλο είναι το 1996 επί Προε-
δρίας Απόστολου Κακλαµάνη.

Πέραν τούτου, η εκλογή του Προεδρείου της Βουλής δεν δια-
σπά τον κανόνα ότι µπορεί να ψηφίσουν και φανερά –αυτή είναι
η δύναµη της φανερής ψηφοφορίας- και από άλλα κόµµατα, ότι
αυτό θα είναι, ενδεχοµένως, κοµµατική γραµµή. Αλλά, εν πάση
περιπτώσει, ας την αφήσουµε την πρόταση. Ο χρόνος, ενδεχο-
µένως, να λειάνει τις εκατέρωθεν απόψεις. Εγώ σας ανέφερα
αυτά τα περιστατικά.

Σε ό,τι αφορά το θέµα του προϋπολογισµού, δεν είναι δική µου
η ιδέα για την ενσωµάτωση του άρθρου 79 του Συντάγµατος.
Είναι συνταγµατική υποχρέωση να λειτουργεί η Επιτροπή των Οι-
κονοµικών της Βουλής, όταν εξετάζει το προσχέδιο του προϋ-
πολογισµού του Κράτους. ∆εν είναι ιδέα µου. Είναι σε υλοποίηση
της συνταγµατικής τροποποίησης του 2008, που –αν δεν κάνω
λάθος- στην Επιτροπή Επεξεργασίας των διατάξεων του Συ-
ντάγµατος πριν να έρθουν στην Ολοµέλεια, από όλες τις πλευρές
είχε διατυπωθεί αυτή η άποψη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τώρα έρχοµαι στο θέµα του κτηρίου, κύριε Πρόεδρε, για
να µην υπάρξει καµµία παρανόηση, ιδιαίτερα την ώρα που ανα-
φέρατε για τις οικονοµικές επιπτώσεις που πρόκειται να υπάρ-
χουν.

Η επιµονή µου είναι για ένα λόγο. Τα δύο κτήρια της Βουλής,
που ήταν ήδη δροµολογηµένα -και της Φιλελλήνων και της οδού
Βουλής- για να αξιοποιηθούν, είναι µόνο δυόµισι χιλιάδες τετρα-
γωνικά. Τα µισθωµένα κτήρια της Βουλής αυτήν την ώρα πρέπει
να φτάνουν περί τα δέκα χιλιάδες τετραγωνικά.

Αν σκεφτούµε µόνο µε τις σηµερινές ανάγκες, το θέµα ενδε-
χοµένως να είναι ότι ένας αριθµός δυόµισι χιλιάδων τετραγωνι-
κών µέτρων θα πάει σε ιδιόκτητα κτήρια της Βουλής. Το κτήριο,
όµως, που είναι απέναντι από τη Βουλή, το µέγαρο του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας, θα παραδοθεί όταν θα είναι έτοιµο το και-
νούργιο κτήριο του Υπουργείου Οικονοµίας, το 2016 και το 2017.
Χαίροµαι γιατί έχετε πρόνοια για οικονοµία το 2016 και το 2017,
που θα καταβάλλονταν από τον προϋπολογισµό της Βουλής τα
ενοίκια γι’ αυτούς τους µεγάλους χώρους που είναι περίπου δώ-
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δεκα χιλιάδες, δεκατρείς χιλιάδες τετραγωνικά, αλλά δεν κάνει
κακό να σκεφτόµαστε και µε µια προοπτική. ∆ιότι η ανάγκη να
εξευρεθούν κτήρια µίσθωσης γύρω από τη Βουλή, προήλθε ακρι-
βώς από τις ανάγκες και τις απαιτήσεις και τη συνεχή διεύρυνση
και επέκταση των δραστηριοτήτων της Βουλής και το άνοιγµα
στην κοινωνία. Αυτό ήθελα να επισηµάνω. Το θέµα δεν είναι σή-
µερα η εξοικονόµηση αυτών των χρηµάτων που αναφέρατε, αλλά
που θα προκύψουν µελλοντικά, όταν θα ήταν κύρια το κτήριο του
Υπουργείου Οικονοµίας. Η οικία ∆εληγιώργη, θα παραδοθεί το
2013, που είναι περίπου χίλια-χίλια πεντακόσια τετραγωνικά.
Έχετε πάρει αυτήν την απόφαση.

Η άποψή µου είναι ότι δεν πρέπει να βλέπουµε µόνο σήµερα.
Να βλέπουµε και µελλοντικά. Αυτό το κτήριο η Βουλή θα το χρει-
αζόταν µε το να συγκεντρώσει εκεί όλες τις υπηρεσίες, όπου βρί-
σκονται σήµερα σε µισθωµένα κτήρια της Βουλής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Οι εκτιµήσεις µου αφο-

ρούν και το µέλλον. Είδα ότι υπάρχουν συµβάσεις ενοικίασης, οι
οποίες διαρκούν και πέραν του 2018 για παράδειγµα. Άρα η προ-
σπάθεια του να συγκεντρωθούν κάποια στιγµή, αν και όταν απε-
λευθερωνόταν το κτήριο στην πλατεία Συντάγµατος, δεν
σηµαίνει ότι θα µπορούσαν όλες οι υπηρεσίες να συγκεντρωθούν
εκεί, γιατί υπάρχουν, επαναλαµβάνω, µισθωτήρια συµβόλαια που
επεκτείνονται και πέραν του 2018. Είναι ανειληµµένες υποχρεώ-
σεις δηλαδή από τη Βουλή.

Εν πάση περιπτώσει, η δική µου άποψη είναι πρώτα η αξιο-
ποίηση των ιδιόκτητων χώρων και µετά ο σχεδιασµός για το µέλ-
λον, πάντα σε συνδυασµό µε την εξοικονόµηση κονδυλίων.

Ο κ. Νεράντζης έχει το λόγο για µια σύντοµη παρέµβαση.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: ∆ύο βραχύλογες παρατηρήσεις

σε ισάριθµες αναφορές σας, κύριε Πρόεδρε.
Είπατε ότι περιµένετε τον κ. Καστανίδη να φέρει το νόµο περί

«πόθεν έσχες». Αυτή σας η αποστροφή δικαιώνει τον αντιπολι-
τευτικό µου λόγο. Ο νόµος Καστανίδη ήρθε περί «πόθεν έσχες»
και ψηφίστηκε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όχι σε ό,τι αφορά το
θέµα για το οποίο συζητάµε, δηλαδή µια ουσιαστική παρέµβαση.
Ήταν µια επιµέρους µόνο παρέµβαση.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Εκεί έγκειται ο αντιπολιτευτικός
µου λόγος, ότι εµείς θέλαµε έναν νόµο περί «πόθεν έσχες» ενιαίο,
αναφαίρετο και αυτοτελή και όχι επιµέρους καταστάσεις. Εκεί
ήταν η αντίρρησή µας. Εδώ ανέµειξαν εκείνη τη µεταβολή που εί-
πατε εσείς, µε θέµατα που αφορούν την τροποποίηση του Ποι-
νικού Κώδικα.

∆εύτερον, άκουσα ότι θα αναρτώνται στο διαδίκτυο. Θέλω να
σας παρακαλέσω να δείτε το υφιστάµενο σήµερα νοµικό καθε-
στώς. ∆εν ξέρω αν παρέχει τέτοια δυνατότητα. Και υπάρχει µια
µεγάλη προϊστορία συζητήσεων, απόψεων από δικαστικούς και
από µέλη της επιτροπής, σχετικά µε τη σκοπιµότητα αυτής της
επιλογής που φέρεστε ότι προτίθεστε να κάνετε.

Και µια πρόταση. ∆εν άκουσα τίποτα να πείτε για το θέµα της
Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας, αν δηλαδή υιοθετείτε τη δική
µας αντίρρηση στο να έχει οιονεί ανακριτικές αρµοδιότητες.
Μετά την οµιλία µου µε πλησίασε Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, επί
σειρά ετών Υπουργός και µέλος της Επιτροπής Θεσµών και ∆ια-
φάνειας και µου είπε επί λέξει: «Εµείς δεν θέλουµε τέτοιες εξου-
σιοδοτήσεις και αρµοδιότητες. Απλώς δεν έρχονται οι
προσκαλούµενοι. Γι’ αυτό και προστρέχουµε σ’ αυτή την αρµο-
διότητα».

Αν αυτό είναι ακριβές, έχω να προτείνω τώρα, επί τόπου, µια
άλλη διατύπωση, η οποία θα συµµερίζεται τη δική µας άρνηση να
µην έχει ανακριτικές οιονεί ιδιότητες αυτή η επιτροπή, αλλά θα
εξασφαλίζει επίσης και την προσέλευση εκείνων που καλούνται.
∆ηλαδή: «Η Επιτροπή έχει την εξουσία συλλογής πληροφοριών
και εγγράφων…» –διορθώστε το αυτό παρακαλώ, γιατί λέει «εγ-
γράφου» και είναι τυπογραφικό λάθος- «…και την εξουσία κλή-
σης και εξέτασης». Αφαιρούµε τη λέξη «εξέτασης» και λέµε
«ακρόασης». ∆ηλαδή: «…κλήσης και ακρόασης προσώπων. Ως
προς την υποχρέωση των καλουµένων προς εµφάνιση, ισχύουν
αναλόγως οι διατάξεις αυτές». Ως προς την υποχρέωση προς
εµφάνιση και µόνο. Να µην έχει η επιτροπή όλες τις ανακριτικές

αρµοδιότητες. Και εξήγησα γιατί δεν είναι σκόπιµο να έχει.
Αλλά όσον αφορά την υποχρέωση των καλουµένων να εµφα-

νιστούν και να προσέλθουν -θα πρόκειται περί ακροάσεως, όχι
εξετάσεως- να ισχύουν αναλογικά εκείνα τα οποία ορίζουν τα
άρθρα 146 και 147.

Νοµίζω ότι αυτή η άποψη ικανοποιεί τα διεστώτα και συγκλίνει
και τις δύο αυτές απόψεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν είµαι γνώστης της

στιχοµυθίας στην οποία αναφερθήκατε, αλλά εµείς λάβαµε υπ’ό-
ψιν τις προτάσεις που διατυπώθηκαν από την ίδια την επιτροπή,
σχεδόν εν οµοφωνία, από τα µέλη της Επιτροπής Θεσµών και
∆ιαφάνειας και υιοθετήσαµε το µεγάλο µέρος των προτάσεων.

Εγώ δεν βλέπω ότι διατρέχουµε τον κίνδυνο να µετατρέπεται
αυτοµάτως σε οιονεί εξεταστική επιτροπή. Άλλωστε ο Κανονι-
σµός προβλέπει ότι για να µετατραπεί σε εξεταστική, θα πρέπει
να αποφασίσει η Ολοµέλεια.

Είναι, όµως, αναγκαιότητα να ενισχύσουµε το ρόλο της Επι-
τροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας και θεωρώ ότι η διατύπωση που
έχουµε προτείνει καλύπτει τις ανάγκες αυτές.

Ο κ. Σκυλλάκος έχει το λόγο.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Μας απασχολεί -και έχουµε εκφρά-

σει την αντίθεσή µας- αυτό που αφαιρείται από το σχετικό άρθρο
83 του Κανονισµού για την ασυλία, ότι η πράξη για την οποία ζη-
τείται η άρση, σκοπεύει να επηρεάσει τη λειτουργία της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας.

Βλέπω ότι επιµένετε στο να παραµείνει αυτό. Τουλάχιστον, δι-
ευκρινίστε ότι η επιρροή της λειτουργίας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας εντάσσεται –µε µία δήλωσή σας που να έχει χαρακτήρα
ερµηνευτικό- στο εδάφιο που µιλάει για πολιτική σκοπιµότητα,
ώστε ερµηνευτικά να µπορεί η Επιτροπή ∆εοντολογίας να συ-
µπεριλαµβάνει και αυτή την περίπτωση.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα µπορούσα να επα-
ναλάβω κατά λέξη τις επισηµάνσεις του κ. Βορίδη, ο οποίος
έκανε µία πλήρη παρουσίαση εδώ επιχειρηµατολογώντας πολύ
ορθά, κατά την άποψή µου, ότι η αναφορά «πολιτική σκοπιµό-
τητα» τα περιλαµβάνει όλα αυτά.

Επειδή, όµως, είχατε ένα σχετικό προβληµατισµό -αν θυµάστε-
και στο πλαίσιο της συζητήσεως που κάναµε την περασµένη
Τρίτη στην Επιτροπή για τον Κανονισµό, προσέθεσα, µετά από
παρατήρηση και του κ. Παπουτσή, και την κοινοβουλευτική δρα-
στηριότητα. ∆ηλαδή, η ασυλία καλύπτει την πολιτική ή κοινο-
βουλευτική δραστηριότητα του Βουλευτή.

Άρα θεωρώ ότι από κάθε άποψη καλύπτεται το θέµα αυτό και
σαφώς συµπεριλαµβάνεται και αυτό στο οποίο αναφέρεστε. Εκ
περισσού ίσως αλλά προσέθεσα και το «κοινοβουλευτική δρα-
στηριότητα», παρ’ότι –επαναλαµβάνω- η «πολιτική σκοπιµότητα»
τα συµπεριλαµβάνει όλα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πιστεύω ότι σε έναν

ορισµένο βαθµό, ίσως σε ένα σηµαντικό βαθµό, µε τις αποφά-
σεις µας αυτές, πράγµατι, συµβάλλουµε στο ότι η Βουλή αλλά-
ζει σελίδα σε πολλά θέµατα και κυρίως στα θέµατα διαφάνειας
και σε ό,τι αφορά τη διαφάνεια στη στελέχωση της Βουλής ειδι-
κότερα και την αξιοκρατία.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής της πρό-
τασης του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατά-
ξεων του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Κοινοβουλευτικό και
Μέρος Β’)».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η ανωτέρω πρόταση επί της
αρχής;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Παρών.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς η πρόταση

του Προέδρου της Βουλής «Για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής: (Μέρος Κοινοβουλευτικό και Μέρος Β’)»
έγινε δεκτή επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 1
έγινε δεκτό οµοφώνως.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑNΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6;
ΟΛΟΙ OI ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον Πρόεδρο της Βουλής,
οµοφώνως.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το αφήσατε

όπως είναι αυτό; Τι θα κάνουµε εδώ; Θα τη µελετάει ή θα τη δια-
τυπώνει;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κοιτάξτε, η καλύτερη
διατύπωση που βρήκαµε είναι «διατύπωση». Όπως αντιλαµβάνε-
στε, τη διατύπωση την κάνει ο καθένας µε το δικό του τρόπο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Εντάξει. Ωραία!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ερωτάται, λοιπόν, το

Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ:Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Παρών.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, για το λόγο ότι

συνεχίζεται η υποβάθµιση των µηχανικών, που ενώ δέχεστε ότι
µπορούν να γίνουν µέχρι τµηµατάρχες, δεν µπορούν να γίνουν
διευθυντές και αναγκαζόµαστε να µην το ψηφίσουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ερωτάται, λοιπόν, το
Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17, όπως τροποποιήθηκε από τον
Πρόεδρο της Βουλής;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Παρών.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η προσθήκη που αφορά στο

κοινοβουλευτικό µέρος και ειδικότερα στην παράγραφο 3 του
άρθρου 43 Α’ και θα αποτελέσει ίδιο άρθρο της πρότασης;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς η προσθήκη

που αφορά στο κοινοβουλευτικό µέρος και ειδικότερα στην πα-
ράγραφο 3 του άρθρου 43 Α’ και θα αποτελέσει ίδιο άρθρο της
πρότασης, έγινε δεκτή οµοφώνως.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η αναδιατύπωση που αφορά
στο Μέρος Β’ και ειδικότερα στην περίπτωση α’ του β’ εδαφίου
της παραγράφου 2 του άρθρου 87;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Παρών.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς η αναδιατύ-

πωση που αφορά στο Μέρος Β’ και ειδικότερα στην περίπτωση
α’ του β’ εδαφίου της παραγράφου 2 του άρθρου 87, έγινε δεκτή
κατά πλειοψηφία.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εισερχόµαστε στην ψή-
φιση του ακροτελεύτιου άρθρου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το ακροτελεύτιο
άρθρο έγινε δεκτό οµοφώνως.

Συνεπώς η πρόταση του Προέδρου της Βουλής «Για την τρο-
ποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Κοινο-
βουλευτικό και Μέρος Β’)» έγινε δεκτή επί της αρχής και επί των
άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση του Προέδρου
της Βουλής και στο σύνολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η πρόταση του Προέ-

δρου της Βουλής έγινε δεκτή και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
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Συνεπώς η πρόταση του Προέδρου της Βουλής «Για την τρο-
ποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Κοινο-
βουλευτικό και Μέρος Β’)» έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής (Μέρος Κοινοβουλευτικό και Μέρος Β’)

ΜΕΡΟΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟ

Κεφάλαιο Πρώτο-Αναβάθµιση του νοµοθετικού έργου

Άρθρο 1
Προδικασία

1. Στην παράγραφο 3 του άρθρου 85 προστίθεται τελευταίο
εδάφιο ως ακολούθως:

«Τα νοµοσχέδια συνοδεύονται, επίσης, υποχρεωτικά, από έκ-
θεση αξιολόγησης των συνεπειών της ρύθµισης και από έκθεση
επί της δηµόσιας διαβούλευσης που έχει προηγηθεί της κατά-
θεσής τους. Έκθεση αξιολόγησης και έκθεση δηµόσιας διαβού-
λευσης δεν απαιτούνται εάν το νοµοσχέδιο εµπίπτει στο πεδίο
εφαρµογής των ειδικών νοµοθετικών διαδικασιών των άρθρων
111-112 και 114-123 ή εάν το νοµοσχέδιο έχει χαρακτηριστεί από
την Κυβέρνηση κατεπείγον. Στην τελευταία περίπτωση απαιτείται
να συνοδεύεται από συνοπτική έκθεση αξιολόγησης.»

2. Στην παράγραφο 2 του άρθρου 88 προστίθεται δεύτερο
εδάφιο ως ακολούθως:

«Τροπολογίες που υποβάλλονται από Υπουργούς συνοδεύο-
νται και από συνοπτική έκθεση αξιολόγησης των συνεπειών της
ρύθµισης.»

Άρθρο 2
∆ιπλή ανάγνωση νοµοσχεδίων

1. Η παράγραφος 7 του άρθρου 36 αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«7. Με την έναρξη δηµόσιας διαβούλευσης για σχεδιαζόµενη
νοµοθετική πρωτοβουλία, ο Υπουργός ή ο αρµόδιος Υφυπουρ-
γός οφείλουν να ενηµερώνουν εγγράφως τα µέλη της αρµόδιας
διαρκούς επιτροπής, αποστέλλοντας τα κείµενα που τίθενται
προς διαβούλευση.»

2. Στο άρθρο 90 προστίθεται νέα παράγραφος 1 ως ακολού-
θως:

«1. Η επεξεργασία και εξέταση του νοµοσχεδίου ή της πρότα-
σης νόµου γίνεται σε δύο στάδια, µεταξύ των οποίων µεσολαβεί
διάστηµα τουλάχιστον επτά (7) πλήρων ηµερών. Κατά το πρώτο
στάδιο διεξάγεται συζήτηση επί της αρχής και επί των άρθρων
και κατά το δεύτερο στάδιο γίνεται δεύτερη ανάγνωση, συζή-
τηση και ψήφιση επί ενός εκάστου άρθρου. Στο διάστηµα που
µεσολαβεί ανάµεσα στα δύο στάδια, τα µέλη της επιτροπής µπο-
ρούν να υποβάλλουν στον Πρόεδρο της Επιτροπής εγγράφως
προτάσεις και βελτιώσεις που διαβιβάζονται αµέσως στον αρ-
µόδιο Υπουργό, ο οποίος λαµβάνει θέση επ’ αυτών κατά τη δεύ-
τερη ανάγνωση. Η επεξεργασία και εξέταση νοµοσχεδίου ή
πρότασης νόµου σε δύο στάδια δεν απαιτείται για την περίπτωση
κατάθεσης κατεπειγόντων νοµοσχεδίων και προτάσεων νόµων
και για την περίπτωση που αυτά εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµο-
γής των ειδικών νοµοθετικών διαδικασιών των άρθρων 111 επ..»

3. Η παράγραφος 1 του άρθρου 90 αναριθµείται σε παρά-
γραφο 2 και µετά το πρώτο εδάφιο αυτής προστίθεται νέο δεύ-
τερο εδάφιο που έχει ως ακολούθως:

«Η τελευταία τουλάχιστον συνεδρίαση διατίθεται για τη δεύ-
τερη ανάγνωση, συζήτηση και ψήφιση επί των άρθρων.»

4. Στο άρθρο 43Α, στην περίπτωση η’ των παραγράφων 1 και
2 αφαιρούνται οι αγκύλες από τη λέξη «κοινοβουλευτικής».

Άρθρο 3
∆ηµοσιότητα συνεδριάσεων επιτροπών

1. Το τέταρτο εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 32 ανα-
διατυπώνεται ως ακολούθως:

«Οι συνεδριάσεις της επιτροπής είναι δηµόσιες, µε την επιφύ-
λαξη του άρθρου 57 παρ. 6. Κατά τις ενώπιον της επιτροπής
ακροάσεις εφαρµόζεται αναλόγως η παράγραφος 6 του άρθρου
41Α, πλην του τελευταίου εδαφίου της.»

2. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 34 διαγράφε-
ται.

Άρθρο 4
∆ιαφάνεια στην κατάθεση νοµοσχεδίων

και τροπολογιών

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 85 προστίθεται δεύτερο
εδάφιο ως ακολούθως:

«Η κατάθεση γίνεται έως την ηµέρα Πέµπτη και ώρα 20.00.»
2. Μετά το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 87

προστίθεται νέο εδάφιο ως ακολούθως:
«Η κατάθεση την Παρασκευή γίνεται το αργότερο έως ώρα

13.00.»

Άρθρο 5
Συνεργασία µε όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης

1. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 41Β αντι-
καθίσταται ως ακολούθως:

«Η αρµόδια ή οι συναρµόδιες επιτροπές διατυπώνουν τη
Γνώµη τους, η οποία διαβιβάζεται στον αρµόδιο Υπουργό ή τους
αρµόδιους Υπουργούς και, εάν αυτό προβλέπεται από κείµενο
κανονιστικού περιεχοµένου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στα αρ-
µόδια όργανά της.»

2. Στο άρθρο 41Β προστίθεται νέα τέταρτη παράγραφος ως
ακολούθως:

«4. Με πρόταση του Προέδρου της Βουλής ή εφόσον ζητηθεί
από την αρµόδια επιτροπή ή τις συναρµόδιες επιτροπές, το ζή-
τηµα επί του οποίου διατυπώνεται Γνώµη εγγράφεται σε ηµερή-
σια διάταξη κοινοβουλευτικού ελέγχου της Ολοµέλειας και
συζητείται σε µία συνεδρίαση, µε ανάλογη εφαρµογή του άρ-
θρου 137. Η Ολοµέλεια αποφασίζει οριστικά επί του ζητήµατος
µε φανερή ψηφοφορία.»

Κεφάλαιο δεύτερο – Ενίσχυση του
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου

Άρθρο 6
Σύσταση της Επιτροπής Εξοπλιστικών

Προγραµµάτων και Συµβάσεων

Μετά το άρθρο 31Α προστίθεται άρθρο 31Β, ως ακολούθως:

«Άρθρο 31Β
Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων και Συµβάσεων

Ο Πρόεδρος της Βουλής στην αρχή κάθε τακτικής συνόδου
συνιστά ειδική διαρκή επιτροπή εξοπλιστικών προγραµµάτων και
συµβάσεων, η οποία λειτουργεί και κατά τον µεταξύ των συνό-
δων χρόνο.

Η επιτροπή αυτή συγκροτείται από δεκαπέντε (15) µέλη της
διαρκούς επιτροπής εθνικής άµυνας και εξωτερικών υποθέσεων.

Αντικείµενο της επιτροπής εξοπλιστικών προγραµµάτων και
συµβάσεων είναι η προηγούµενη εξέταση και παρακολούθηση
της εφαρµογής των εξοπλιστικών προγραµµάτων και συµβάσεων
αµυντικού υλικού.

Επί των συµβάσεων αυτών δεν έχει εφαρµογή η παράγραφος
9 του άρθρου 32.

Οι συνεδριάσεις της επιτροπής δεν είναι δηµόσιες, εκτός αν
άλλως αυτή αποφασίσει.

Οι διατάξεις των παραγράφων 2 έως και 6 του άρθρου 31 και
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των άρθρων 33 έως και 41 εφαρµόζονται αναλόγως.»

Άρθρο 7
Σύσταση της Επιτροπής Παρακολούθησης του

Συστήµατος Κοινωνικής Ασφάλισης

Μετά το άρθρο 31Β προστίθεται άρθρο 31Γ, ως ακολούθως:

«Άρθρο 31Γ
Επιτροπή για την Παρακολούθηση του Συστήµατος

Κοινωνικής Ασφάλισης

Ο Πρόεδρος της Βουλής στην αρχή κάθε τακτικής συνόδου
συνιστά ειδική διαρκή επιτροπή για την παρακολούθηση του συ-
στήµατος κοινωνικής ασφάλισης, η οποία λειτουργεί και κατά τον
µεταξύ των συνόδων χρόνο.

Η επιτροπή αυτή συγκροτείται από δεκαπέντε (15) µέλη.
Αντικείµενο της επιτροπής είναι η παρακολούθηση της λει-

τουργίας και εξέλιξης του συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης,
και ιδίως της βιωσιµότητας και της κοινωνικής δικαιοσύνης του
συστήµατος. Η επιτροπή δύναται να συντάσσει και να διαβιβάζει,
δια του Προέδρου της Βουλής, στις αρµόδιες κοινοβουλευτικές
επιτροπές και τους αρµόδιους Υπουργούς εκθέσεις και προτά-
σεις στον τοµέα της αρµοδιότητάς της, συµπεριλαµβανοµένων
βελτιώσεων σύµφωνα µε την εξέλιξη της δηµοσιονοµικής κατά-
στασης της χώρας.

Οι διατάξεις των παραγράφων 2 έως και 6 του άρθρου 31 και
των άρθρων 33 έως και 41 εφαρµόζονται αναλόγως.»

Άρθρο 8
Καθιέρωση κοινοβουλευτικού ελέγχου
δηµόσιων συµβάσεων µεγάλης αξίας

Στο άρθρο 32 προστίθεται νέα παράγραφος 9 ως ακολούθως:
«9. Κάθε διαρκής επιτροπή ενηµερώνεται πριν από τη σύναψή

της για κάθε δηµόσια σύµβαση έργου, υπηρεσιών, προµηθειών
καθώς και για κάθε σύµβαση που αφορά σε αγορά, εκποίηση ή
εκµετάλλευση ακινήτων, που συνάπτεται από Υπουργεία της αρ-
µοδιότητάς της ή από εποπτευόµενα από αυτά νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου, των οποίων τη διοίκηση ορίζει το Ελληνικό ∆η-
µόσιο, και δηµόσιες επιχειρήσεις ή οργανισµούς, επί των οποίων
εφαρµόζεται το άρθρο 49Α, εφόσον το ύψος αυτής υπερβαίνει
το ποσό των είκοσι εκατοµµυρίων ευρώ. Για το σκοπό αυτόν, ο
αρµόδιος Υπουργός ή φορέας υποβάλλει σχετικό φάκελο. Η επι-
τροπή συνέρχεται σε συνεδρίαση εντός δέκα (10) ηµερών από
την υποβολή του φακέλου και ακροάται τον αρµόδιο Υπουργό ή
τον εκπρόσωπο του φορέα µαζί, στην τελευταία περίπτωση, µε
τον εποπτεύοντα Υπουργό. Η άπρακτη παρέλευση της προθε-
σµίας αυτής δεν κωλύει τη σύναψη της σύµβασης.»

Άρθρο 9
Επιτροπή Απολογισµού και Εκτέλεσης

Προϋπολογισµού

Στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 31Α η
λέξη «τετράµηνο» αντικαθίσταται από τη λέξη «τρίµηνο».

Άρθρο 10
Επίκαιρες ερωτήσεις - Ώρα Πρωθυπουργού

Η παράγραφος 1 του άρθρου 132 αντικαθίσταται ως ακολού-
θως:

«1. Η συζήτηση κάθε επίκαιρης ερώτησης αρχίζει µε τη διατύ-
πωσή της από τον ερωτώντα Βουλευτή για δύο (2) λεπτά. Στην
επίκαιρη ερώτηση που απευθύνεται στον Πρωθυπουργό και απα-
ντά ο ίδιος, ο χρόνος απάντησης είναι έξι (6) λεπτά. Ο ερωτών
Βουλευτής λαµβάνει το λόγο για τέσσερα (4) λεπτά, ο δε Πρω-
θυπουργός µπορεί να απαντήσει για τρία (3), επίσης, λεπτά. Εάν
στην επίκαιρη ερώτηση που απευθύνεται στον Πρωθυπουργό
απαντά ο έχων την αποκλειστική αρµοδιότητα Υπουργός, ως
προς το χρόνο απάντησης και το χρόνο οµιλίας του ερωτώντος

εφαρµόζεται αναλόγως η επόµενη παράγραφος.»

Άρθρο 11
Μεταρρύθµιση του θεσµού της βουλευτικής ασυλίας

1. Η παράγραφος 3 του άρθρου 83 αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«3. Η Επιτροπή, αφού ακούσει τον Βουλευτή του οποίου ζη-
τείται η άρση της ασυλίας, εφόσον αυτός το επιθυµεί και τον
οποίο σε κάθε περίπτωση προσκαλεί προς τούτο ο Πρόεδρος
της Επιτροπής τρεις (3) τουλάχιστον ηµέρες πριν από τη συνε-
δρίασή της, ερευνά εάν η πράξη για την οποία ζητείται αυτή συν-
δέεται µε την πολιτική ή κοινοβουλευτική δραστηριότητα του
Βουλευτή ή η δίωξη, η µήνυση ή η έγκληση υποκρύπτει πολιτική
σκοπιµότητα και σε αντίθετη περίπτωση εισηγείται την άρση της
ασυλίας.»

2. Στην παράγραφο 4 του άρθρου 83 προστίθεται δεύτερο
εδάφιο, ως ακολούθως:

«Η έκθεση της Επιτροπής είναι αιτιολογηµένη.»

Άρθρο 12
Ενίσχυση της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας

Στην παράγραφο 2 του άρθρου 43Α, στοιχείο (α), προστίθε-
νται τα ακόλουθα εδάφια:

«Η επιτροπή µπορεί να καλεί σε ακρόαση λειτουργούς του
κράτους, καθώς και οποιοδήποτε δηµόσιο πρόσωπο για θέµατα
που αφορούν στη λειτουργία των θεσµών και της διαφάνειας, η
προσέλευση των οποίων είναι υποχρεωτική. Η επιτροπή µπορεί
να καλεί σε ακρόαση τον πρόεδρο και τους αντιπροέδρους του
Συµβουλίου της Επικρατείας, του Αρείου Πάγου και του Ελε-
γκτικού Συνεδρίου, τον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, τον γε-
νικό επίτροπο της Επικρατείας του Ελεγκτικού Συνεδρίου και τον
γενικό επίτροπο των διοικητικών δικαστηρίων για θέµατα που
αφορούν σε λειτουργικά ζητήµατα της δικαιοσύνης προς το
σκοπό της ενίσχυσης της διαφάνειας.

Η επιτροπή έχει την εξουσία συλλογής πληροφοριών και εγ-
γράφων και την εξουσία κλήσης και εξέτασης προσώπων µε ανά-
λογη εφαρµογή των άρθρων 146 και 147.

Η επιτροπή στο τέλος κάθε συνόδου υποβάλλει έκθεση στην
Ολοµέλεια της Βουλής, η οποία καταχωρίζεται στα πρακτικά και
για την οποία γίνεται συζήτηση στην Ολοµέλεια σε ειδική συνε-
δρίαση, χωρίς διεξαγωγή ψηφοφορίας, µε ανάλογη εφαρµογή
του άρθρου 137.»

Άρθρο 13
Συµµετοχή των Βουλευτών που βρίσκονται σε
αποστολή της Κυβέρνησης ή της Βουλής στο

εξωτερικό σε αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας

Μετά το τρίτο εδάφιο του άρθρου 70Α προστίθεται νέο εδάφιο
ως ακολούθως:

«Με τον ίδιο τρόπο µπορούν να µετέχουν σε αίτηση ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας κατά το άρθρο 72 παράγραφος 1 περ. α’ ,
οπότε δεν απαιτείται η αυτοπρόσωπη παρουσία τους κατά την
εκφώνηση των ονοµάτων των Βουλευτών που υπογράφουν την
αίτηση.»

Άρθρο 14
Γνωµοδοτική δραστηριότητα ειδικών επιτροπών

κατά τη νοµοθετική διαδικασία

Στην παράγραφο 3 του άρθρου 43Α προστίθεται τρίτο εδάφιο,
το οποίο έχει ως ακολούθως:

«Κάθε ειδική µόνιµη επιτροπή µπορεί, κατά την επεξεργασία
νοµοσχεδίου ή πρότασης νόµου από την αρµόδια κοινοβουλευ-
τική επιτροπή και µέχρι τη δεύτερη ανάγνωση των άρθρων, να
διατυπώνει γνώµη για θέµα ιδιαίτερης σηµασίας του οικείου νο-
µοσχεδίου ή προτάσεως, το οποίο εµπίπτει στην αρµοδιότητά
της.»
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ΜΕΡΟΣ Β’

Άρθρο 15

1. Στο άρθρο 1, µετά την παράγραφο 3, προστίθεται παρά-
γραφος 4, ως ακολούθως:

«4. Ο Πρόεδρος της Βουλής µεριµνά για τις ειδικότερες ανά-
γκες διοικητικής και υλικοτεχνικής υποστήριξης των Βουλευτών
που είναι τυφλοί, κωφοί, άλαλοι ή κωφάλαλοι ή έχουν αναπηρία
σε ποσοστό τουλάχιστον 80%.»

Άρθρο 16
Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή

1. Στο άρθρο 3 παράγραφος 1 προστίθεται περίπτωση (ιη) ως
ακολούθως:

«ιη. Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή».
2. Στο Κεφάλαιο Ι’ προστίθεται νέο άρθρο 36Α µε το ακόλουθο

περιεχόµενο:
«Άρθρο 36Α

Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή

1. Ιδρύεται στη Βουλή Γραφείο Προϋπολογισµού του Κρά-
τους, που υπάγεται στον Πρόεδρο της Βουλής.

2. Το Γραφείο είναι αρµόδιο για:
α. την παρακολούθηση της εκτέλεσης του Προϋπολογισµού

του Κράτους,
β. τη συγκέντρωση πληροφοριών σχετικών µε τον Προϋπολο-

γισµό του Κράτους, την ανάλυση και αξιολόγηση των στοιχείων
του Προϋπολογισµού, των προβλέψεων για τα δηµόσια έσοδα
και δαπάνες και τη διατηρησιµότητα των µακροχρόνιων δηµο-
σιονοµικών µεγεθών,

γ. την υποβοήθηση του έργου της Ειδικής Επιτροπής του απο-
λογισµού και του γενικού ισολογισµού του Κράτους και ελέγχου
της εκτέλεσης του προϋπολογισµού του Κράτους, καθώς και της
∆ιαρκούς Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων,

δ. τη σύνταξη και υποβολή προς τις ανωτέρω επιτροπές εκθέ-
σεων σχετικά µε την τήρηση των δηµοσιονοµικών στόχων που τί-
θενται στα Μεσοπρόθεσµα ∆ηµοσιονοµικά Πλαίσια Στρατηγικής,
τις παραδοχές των µακροοικονοµικών εκτιµήσεων και δηµοσιο-
νοµικών προβλέψεων που αυτά θέτουν και τη συνολική εναρµό-
νιση της δηµοσιονοµικής πολιτικής της Γενικής Κυβέρνησης µε
τις αρχές και τις διαδικασίες του νόµου για τη «∆ηµοσιονοµική
∆ιαχείριση και Ευθύνη».

3. Το Υπουργείο Οικονοµικών και τα λοιπά Υπουργεία όπως
και οι φορείς του ∆ηµοσίου παρέχουν στο Γραφείο Προϋπολο-
γισµού του Κράτους τις αναγκαίες για την επιτέλεση του έργου
του πληροφορίες.

4. Το Γραφείο στελεχώνεται α) µε τοποθέτηση υπαλλήλων της
Βουλής κατ' εφαρµογή του άρθρου 88 παρ. 5 του παρόντος, ή β)
µε απόσπαση υπαλλήλων κατ' εφαρµογή του άρθρου 87 παρ.5
του παρόντος, ή γ) µε πρόσ-ληψη σύµφωνα µε τις διαδικασίες
του ν. 2190/1994, όπως ισχύει.

5. Οι ειδικοί κανόνες λειτουργίας του Γραφείου Προϋπολογι-
σµού του Κράτους ρυθµίζονται µε Ειδικό Κανονισµό κατά το
άρθρο 106 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), ο οποίος κα-
θορίζει την εσωτερική λειτουργία, τους κλάδους και ειδικότητες,
τις θέσεις, τα προσόντα, τη διαδικασία της εν γένει στελέχωσης
του Γραφείου και κάθε άλλη λεπτοµέρεια. Ο Ειδικός Κανονισµός
προβλέπει, επίσης, τα ζητήµατα που αφορούν στην τοποθέτηση
και εργασιακή σχέση του επικεφαλής του Γραφείου, ο οποίος
πρέπει να είναι πρόσωπο εγνωσµένου κύρους και επιστηµονικής
κατάρτισης ή επαγγελµατικής εµπειρίας σε τοµείς που έχουν
σχέση µε τις αρµοδιότητες του Γραφείου.

Άρθρο 17
Απαγόρευση µετατροπής εργασιακής σχέσης

µετακλητών υπαλλήλων και µετάταξης
αποσπασµένων στη Βουλή

1. Στο τέλος της περιπτώσεως α’ της παραγράφου 1 του άρ-

θρου 42 προστίθεται εδάφιο, ως ακολούθως:
«Απαγορεύεται η µετατροπή της εργασιακής σχέσης του µε-

τακλητού υπαλλήλου που επάγεται διορισµό σε οργανική ή προ-
σωποπαγή θέση µονίµου ή ιδιωτικού δικαίου προσωπικού της
Βουλής.»

2. Στο τέλος της παραγράφου 6 του άρθρου 87 προστίθεται
νέα παράγραφος µε αριθµό 7, ως εξής:

«7. Απαγορεύεται η µετάταξη των κατά τον Κανονισµό της
Βουλής αποσπώµενων υπαλλήλων σε υπηρεσίες της Βουλής.
Οµοίως απαγορεύεται η µετάταξη και όσων αποσπώνται δυνά-
µει διατάξεων των Ειδικών Κανονισµών των Υπηρεσιών της Βου-
λής.»

3. Οι υπόλοιπες παράγραφοι του άρθρου 87 αναριθµούνται
αντίστοιχα.

Άρθρο 18
Προαγωγές και Προϊστάµενοι Οργανικών Μονάδων

1. Προαγωγές

Το εδάφιο γ’ της παρ. 1 του άρθρου 88 αναδιατυπώνεται ως
εξής:

«Ως προϊστάµενοι ∆ιευθύνσεων ή αντίστοιχου επιπέδου οργα-
νικών µονάδων επιλέγονται οι υπάλληλοι που έχουν ασκήσει κα-
θήκοντα προϊσταµένου Τµήµατος και έχουν διανύσει
τουλάχιστον τέσσερα έτη υπηρεσίας στο βαθµό Α’. Εάν δεν
υπάρχουν ή δεν επαρκούν οι υποψήφιοι µε τα προαναφερόµενα
προσόντα, επιλέγονται υπάλληλοι µε βαθµό Α’ ανεξαρτήτως του
χρόνου που έχουν διανύσει στο βαθµό αυτό.»

2. Προϊστάµενοι Οργανικών Μονάδων

1. Η παράγραφος 4 του άρθρου 93 αντικαθίσταται από νέα πα-
ράγραφο 4 µε το ακόλουθο περιεχόµενο:

«4. Προϊστάµενοι των ∆ιευθύνσεων ∆ιαρκών Επιτροπών και Ει-
δικών Μόνιµων Επιτροπών της Γενικής ∆ιευθύνσεως Κοινοβου-
λευτικών Επιτροπών τοποθετούνται υπάλληλοι των κλάδων ΠΕ1
∆ιοικητικού ή ΠΕ3 Στενογράφων και προϊστάµενος της ∆ιεύθυν-
σης Πρακτικών Επιτροπών της ίδιας Γενικής ∆ιευθύνσεως τοπο-
θετείται υπάλληλος των κλάδων ΠΕ1 ∆ιοικητικού ή ΠΕ3
Στενογράφων ή υπάλληλος του κλάδου ΤΕ1 ∆ιοικητικού ή ΤΕ16
Στενογράφων και σε περίπτωση ελλείψεως ή ακαταλληλότητας
υπάλληλος του κλάδου ∆Ε1 ∆ιοικητικού – Λογιστικού ή ∆Ε8 Στε-
νογράφων.»

2. Η παράγραφος 6 του άρθρου 93 αντικαθίσταται από νέα
παράγραφο 6 µε το ακόλουθο περιεχόµενο:

«6. Προϊστάµενος της ∆ιεύθυνσης Ανθρώπινου ∆υναµικού και
Επιµορφώσεως της Γενικής ∆ιευθύνσεως Ανθρώπινου ∆υναµι-
κού τοποθετείται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ1 ∆ιοικητικού ή ΠΕ2
Οικονοµικού ή ΠΕ3 Στενογράφων ή ΠΕ4 Πληροφορικής ή υπάλ-
ληλος του κλάδου ΤΕ1 ∆ιοικητικού ή ΤΕ2 Οικονοµικού ή ΤΕ3
Πληροφορικής ή ΤΕ16 Στενογράφων και σε περίπτωση ελλεί-
ψεως ή ακαταλληλότητας υπάλληλος του κλάδου ∆Ε1 ∆ιοικητι-
κού-Λογιστικού και της ∆ιευθύνσεως Πληροφορικής και Νέων
Τεχνολογιών της ίδιας Γενικής ∆ιευθύνσεως τοποθετείται υπάλ-
ληλος του κλάδου ΠΕ4 Πληροφορικής ή υπάλληλος του κλάδου
ΤΕ3 Πληροφορικής και σε περίπτωση ελλείψεως ή ακαταλληλό-
τητας υπάλληλος του κλάδου ∆Ε3 Πληροφορικής.»

3. Η παράγραφος 7 του άρθρου 93 αντικαθίσταται από νέα πα-
ράγραφο 7 µε το ακόλουθο περιεχόµενο:

«7. Προϊστάµενος της ∆ιεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών της
Γενικής ∆ιευθύνσεως Οικονοµικών Υπηρεσιών και Τεχνικής Υπο-
στηρίξεως τοποθετείται υπάλληλος των κλάδων ΠΕ1 ∆ιοικητικού
ή ΠΕ2 Οικονοµικού ή ΠΕ4 Πληροφορικής ή ΠΕ5 Στατιστικής ή
ΤΕ1 ∆ιοικητικού ή ΤΕ2 Οικονοµικού ή ΤΕ3 Πληροφορικής. Προϊ-
στάµενος της ∆ιεύθυνσης Προµηθειών και ∆ιαχειρίσεως Υλικού
της ως άνω Γενικής ∆ιευθύνσεως τοποθετείται υπάλληλος των
κλάδων ΠΕ1 ∆ιοικητικού ή ΠΕ2 Οικονοµικού ή ΠΕ4 Πληροφορι-
κής ή ΠΕ5 Στατιστικής ή ΠΕ6 Μηχανικών ή των κλάδων ΤΕ1 ∆ι-
οικητικού ή ΤΕ2 Οικονοµικού ή ΤΕ3 Πληροφορικής ή ΤΕ6
Μηχανικών και σε περίπτωση ελλείψεως ή ακαταλληλότητας
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υπάλληλος του κλάδου ∆Ε1 ∆ιοικητικού – Λογιστικού. Προϊστά-
µενος της ∆ιευθύνσεως Τεχνικών Υπηρεσιών της ίδιας Γενικής
∆ιευθύνσεως τοποθετείται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ6 Μηχανι-
κών ή υπάλληλος του κλάδου ΤΕ6 Μηχανικών.»

4. Η παράγραφος 14 του άρθρου 93 αντικαθίσταται από νέα
παράγραφο 14 µε το ακόλουθο περιεχόµενο:

«14. Προϊστάµενοι των Τµηµάτων Προσωπικού και Επιµορφώ-
σεως και Μετεκπαιδεύσεως της ∆ιευθύνσεως Ανθρώπινου ∆υ-
ναµικού και Επιµορφώσεως και των Τµηµάτων Υποδοµών και
Περιφερειακών ∆ραστηριοτήτων και Βουλευτών και Κοµµάτων
τοποθετούνται υπάλληλοι του κλάδου ΠΕ1 ∆ιοικητικού ή ΠΕ2 Οι-
κονοµικού ή ΠΕ4 Πληροφορικής ή υπάλληλοι του κλάδου ΤΕ1
∆ιοικητικού ή ΤΕ2 Οικονοµικού και σε περίπτωση ελλείψεως ή
ακαταλληλότητας υπάλληλοι του κλάδου ∆Ε1 ∆ιοικητικού-Λογι-
στικού ή ∆Ε2 Υπαλλήλων Γραφείου, του Τµήµατος Κινήσεως
Οχηµάτων της ∆ιευθύνσεως Ανθρώπινου ∆υναµικού και Επιµορ-
φώσεως τοποθετείται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ1 ∆ιοικητικού ή
ΤΕ1 ∆ιοικητικού ή ∆Ε6 Οδηγών Οχηµάτων και του Τµήµατος
Γραµµατείας της ίδιας ∆ιευθύνσεως τοποθετείται υπάλληλος του
κλάδου ΤΕ1 ∆ιοικητικού και σε περίπτωση ελλείψεως ή ακαταλ-
ληλότητας υπάλληλος του κλάδου ∆Ε1 ∆ιοικητικού ή ∆Ε2 Υπαλ-
λήλων Γραφείου.»

5. Η παράγραφος 16 του άρθρου 93 αναδιατυπώνεται από νέα
παράγραφο 16 µε το ακόλουθο περιεχόµενο:

«16. Προϊστάµενοι των Τµηµάτων της ∆ιεύθυνσης Οικονοµι-
κών Υπηρεσιών τοποθετούνται υπάλληλοι των κλάδων ΠΕ1 ∆ιοι-
κητικού ή ΠΕ2 Οικονοµικού ή ΠΕ4 Πληροφορικής ή ΠΕ5
Στατιστικής ή ΠΕ6 Μηχανικών ή ΤΕ1 ∆ιοικητικού ή ΤΕ2 Οικονο-
µικού ή ΤΕ3 Πληροφορικής ή ΤΕ6 Μηχανικών. Προϊστάµενοι των
Τµηµάτων της ∆ιεύθυνσης Προµηθειών και ∆ιαχειρίσεως Υλικού
τοποθετούνται υπάλληλοι του κλάδου ΠΕ1 ∆ιοικητικού ή ΠΕ2 Οι-
κονοµικού ή ΠΕ4 Πληροφορικής ή ΠΕ5 Στατιστικής ή ΠΕ6 Μη-
χανικών ή ΤΕ1 ∆ιοικητικού ή ΤΕ2 Οικονοµικού ή ΤΕ3
Πληροφορικής ή ΤΕ6 Μηχανικών. Σε περίπτωση ελλείψεως ή
ακαταλληλότητας τοποθετείται υπάλληλος του κλάδου ∆Ε1 ∆ι-
οικητικού – Λογιστικού.»

6. Στο τέλος του άρθρου 93 προστίθεται παράγραφος 27, ως
ακολούθως:

«27. Όπου στο παρόν άρθρο προβλέπεται η δυνατότητα το-
ποθέτησης υπαλλήλων ΤΕ, σε περίπτωση «ελλείψεως ή ακαταλ-
ληλότητας» υπαλλήλων ΠΕ, η φράση «σε περίπτωση ελλείψεως
ή ακαταλληλότητας» αντικαθίσταται από το διαζευκτικό «ή» σε
ό,τι αφορά στους υπαλλήλους ΤΕ.»

Άρθρο 19
Μετάταξη από υπηρεσίες της Βουλής

σε άλλες υπηρεσίες του ∆ηµοσίου Τοµέα

Το άρθρο 116 του Κανονισµού της Βουλής αντικαθίσταται ως
ακολούθως:

«Άρθρο 116
Μετάταξη υπαλλήλων Βουλής

Επιτρέπεται η µετάταξη των υπηρετούντων σε θέσεις µονίµου
προσωπικού υπαλλήλων της Βουλής ως και του ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου προσωπικού, σε αντίστοιχες κενές οργανικές
θέσεις Υπουργείων, Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων και Περιφε-
ρειών, Νοµικών Προσώπων ∆ηµοσίου ∆ικαίου ή άλλων φορέων
του ∆ηµοσίου Τοµέα, ύστερα από σχετική αίτηση του υπαλλή-
λου, γνωµοδότηση του υπηρεσιακού συµβουλίου της Βουλής και
εφόσον µε αυτήν εξυπηρετούνται οι λειτουργικές ανάγκες της
υπηρεσίας προς την οποία γίνεται η µετάταξη. Η µετάταξη γί-
νεται µε κοινή απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουρ-
γού και του Προέδρου της Βουλής.»

Άρθρο 20
Συνταξιοδοτικές διατάξεις

1. Η πρώτη παράγραφος του άρθρου 127 αντικαθίσταται ως
ακολούθως:

«1. Για τους υπαλλήλους της Βουλής εφαρµόζονται αναλογικά
οι εκάστοτε ισχύουσες για τους πολιτικούς υπαλλήλους συντα-
ξιοδοτικές διατάξεις. Ως µισθός για τον υπολογισµό της σύντα-
ξης λαµβάνεται αυτός που προσδιορίζεται από τον παρόντα
Κανονισµό.»

2. Στο τέλος του άρθρου 127 προστίθεται νέα παράγραφος 4
ως ακολούθως:

«4. Για τη συνταξιοδότηση των υπαλλήλων της Βουλής που θε-
µελιώνουν συνταξιοδοτικό δικαίωµα µέχρι 31.12.2010 εφαρµό-
ζεται το ισχύον ως την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του ν.
3865/2010 («Μεταρρύθµιση του Συνταξιοδοτικού Συστήµατος
του ∆ηµοσίου και συναφείς διατάξεις») καθεστώς, όπως αυτό
καθορίζεται από τον παρόντα Κανονισµό και τις διατάξεις στις
οποίες αυτός παραπέµπει, ανεξαρτήτως του χρόνου συνταξιο-
δότησής τους.»

Άρθρο 21
∆ιορισµός - Καθήκοντα και υποχρεώσεις -
Μεταβολές υπηρεσιακής καταστάσεως -

Λύση υπαλληλικής σχέσεως

Η περίπτωση α’ του δεύτερου εδαφίου της παραγράφου 2 του
άρθρου 87 αντικαθίσταται ως εξής:

«α) στην Προεδρία της ∆ηµοκρατίας µέχρι επτά (7), στο γρα-
φείο Προέδρου της Κυβερνήσεως µέχρι επτά (7), στα γραφεία
Αντιπροέδρων της Κυβερνήσεως και στη Γενική Γραµµατεία της
Κυβέρνησης µέχρι πέντε (5), κατά περίπτωση.»

Άρθρο 22
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς των διατάξεων αυτών αρχίζει, εκτός εάν διαφορετικά
ορίζεται στις επί µέρους διατάξεις, για το Κοινοβουλευτικό
Μέρος από την έναρξη της Β’ Συνόδου της ΙΓ’ Περιόδου της Βου-
λής και για το Μέρος Β’ από τη δηµοσίευσή τους στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως.”

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι, πα-
ρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο
σύνολο της παραπάνω πρότασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Παρα-

σκευής 4 Ιουνίου 2010 και παρακαλώ για την επικύρωσή τους.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς, τα Πρακτικά

της Παρασκευής 4 Ιουνίου 2010 επικυρώθηκαν.
Επίσης, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο

για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών των συνε-
δριάσεων: ΡΝΓ’ 29.6.2010, ΡΝΣΤ’ 2.7.2010, ΡΝΖ’ 5.7.2010, ΡΝΗ’
6.7.2010, ΡΝΘ’ 7.7.2010 (πρωινή συνεδρίαση), ΡΞ’ 7.7.2010 (απο-
γευµατινή συνεδρίαση), ΡΞΑ’ 8.7.2010, ΡΞΒ’ 9.7.2010, ΡΞΓ’
12.7.2010, ΡΞ∆’ 13.7.2010, ΡΞΕ’ 14.7.2010 (πρωινή συνεδρίαση),
ΡΞΣΤ’ 14.7.2010 (απογευµατινή συνεδρίαση), ΡΞΖ’ 15.7.2010 και
ΡΞΗ’ 16.7.2010.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς τα Πρακτικά

των συνεδριάσεων: ΡΝΓ’ 29.6.2010, ΡΝΣΤ’ 2.7.2010, ΡΝΖ’
5.7.2010, ΡΝΗ’ 6.7.2010, ΡΝΘ’ 7.7.2010 (πρωινή συνεδρίαση),
ΡΞ’ 7.7.2010 (απογευµατινή συνεδρίαση), ΡΞΑ’ 8.7.2010, ΡΞΒ’
9.7.2010, ΡΞΓ’ 12.7.2010, ΡΞ∆’ 13.7.2010, ΡΞΕ’ 14.7.2010 (πρω-
ινή συνεδρίαση), ΡΞΣΤ’ 14.7.2010 (απογευµατινή συνεδρίαση)
ΡΞΖ’ 15.7.2010 και ΡΞΗ’ 16.7.2010 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνονται σήµερα οι
εργασίες της Ολοµέλειας της Βουλής.

Η λήξη των εργασιών της Α’ Συνόδου της 13ης Περιόδου
Προεδρευόµενης Κοινοβουλευτικής ∆ηµοκρατίας θα κηρυχθεί
µε το σχετικό προεδρικό διάταγµα, το οποίο θα δηµοσιευθεί
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και θα θυροκολληθεί.

10568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Το Α’ Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής θα αρχίσει τις
εργασίες του µε τη Σύνθεση του Α’ Τµήµατος την Τρίτη 20 Ιου-
λίου 2010, δηλαδή την ερχόµενη Τρίτη.

Θα ήθελα να σας ευχαριστήσω όλους για τη δηµιουργική ερ-
γασία που ξεκίνησε στην αρχή της Συνόδου και ολοκληρώνε-
ται, εν τη Συνόδω, µε τη σηµερινή συνεδρίαση. Θα ήθελα να
ευχηθώ σε όλους σας υγεία και καλό καλοκαίρι.

Με πάρα πολλούς βέβαια θα συνεχίσουµε στο Α’ Τµήµα και
µε τους υπόλοιπους θα συνεχίσουµε στο Β’ και στο Γ’ Τµήµα.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.31’ λύεται η συνε-

δρίαση.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


